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I

A NAGY IMRE-KORMÁNY MÁSODIK ÉVE (1954)

A Nagy Imre-kormány megalakulását követően legközelebb 1954. január 22-én ült 
össze az országgyűlés. A kormányfő, akinek politikáját az 1953. december elején tartott 
moszkvai konzultáció alkalmával ismételten megerősítették, a második ülésnapon, 1954. 
január 23-án terjedelmes beszámolóban méltatta az 1953 júliusa óta elért eredményeket. 
Országgyűlési beszédében Nagy Imre megalapozottan állította: „Visszapillantva a kormány 
hathónapos tevékenységére, megállapíthatjuk, hogy nagy erőfeszítéseink nem maradtak 
eredménytelenek. Pedig nem mindennapi feladatokat kellett vállalni és megoldani, 
rendkívüli nehézségeket kellett leküzdeni. Mint minden mélyreható változás, ez sem 
ment kisebb zökkenők nélkül, az új célkitűzések nem érvényesülnek máról-holnapra.”1

A 1953. júliusi kormányalakítás után valóban sokrétű munka bontakozott ki az új 
politikai irányvonal megvalósítása érdekében. A Minisztertanács többek között megkezdte 
a nehézipar-centrikus beruházási tervek felülvizsgálatát és módosítását, lépéseket tett a 
lakosság áruellátásának javítására, mindenekelőtt a közszükségleti cikkek kínálatának a 
bővítésére. A jó termés következtében érezhetően több áru került a piacokra, csökkent a 
zöldség és gyümölcs szabadpiaci ára. Az életszínvonal emelése szempontjából jelentős volt 
a textiláruk árának leszállítása 1953 júliusában és a szeptember 6-ai általános árleszállítás. 
A parasztság termelési kedvét számos pozitív döntéssel igyekeztek növelni: intézkedtek a 
begyűjtésben, a termelőszövetkezetek szervezésében elkövetett hibák kijavításáról, lehetőséget 
teremtettek a termelőszövetkezetek elhagyására, áttekintették a mezőgazdasági termelés 
fejlesztéséhez szükséges feltételrendszert, mérsékelték a parasztság adóterheit. A lakosság 
jobb ellátását szolgálta a mezőgazdasági termékek szabadpiaci értékesítésének bővítése, 
a kisipari és kereskedői engedélyek kiadásának megkönnyítése. A gazdasági-pénzügyi 
intézkedéseken túl a kormány – ha visszafogottan is – folytatta a „szocialista törvényesség” 
helyreállítását, megszüntették az internálást, amnesztia rendeletet bocsátottak ki. Ennek 
az enyhülésnek a formális jele volt az is, hogy szovjet mintát követve még 1953 júliusában 
létrehozták a Legfőbb Ügyészséget, jelentősen bővítették az ügyészségek jogkörét. 

A változás fontos hozadéka volt, hogy a kormányprogram szerteágazó társadalmi 
hatásáról fél év múltán éppen a legfőbb ügyésznek az ügyészi szervezet működéséről 
benyújtott jelentése adott szemléletes képet, melyben rámutatott a megindult reform-
folyamat összetett társadalmi hatására, egyes változatlanul kedvezőtlen jelenségekre. A 
jelentés hangsúlyosan kiemelte: „A kormányprogramot nem követte a gazdasági politika 
megvalósítását előmozdító büntető politika meghatározása, amelynek a bűnüldözési 
munkában új irányt kellett volna szabnia. Még ma is számtalan állampolgárt helyeznek 
büntetőeljárás alá és ítélnek el olyan cselekmény miatt, amelynek büntetőjogi üldözése 
ellentétben áll az új kormányprogram szellemével. (Pl. munkások és parasztok részéről 
ittas vagy felindult állapotban szóval elkövetett, de nem ellenséges érzületből fakadó 

1 Az 1953. július 3-ára összehívott országgyűlés naplója. I. kötet • 1953. július 3. – 1956. február 11. 
Az Országgyűlés 5. ülése. 1954. január 23. 114. hasáb https://library.hungaricana.hu/hu/view/
OGYK_KN-1953_01/?pg=58&layout=s
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izgatás, személyi tulajdonban elkövetett vagyonrongálás, munkahely önkényes elhagyása 
és igazolatlan mulasztás, passzív elhajtó részéről elkövetett magzatelhajtás stb.) Felelősség 
terheli e téren a Legfőbb Ügyészséget és az Igazságügy-minisztériumot, mert csak késve 
fogott hozzá az új büntetőpolitika meghatározásához.”2 A kritikára a kormányülés vitájában 
azonban – kétségkívül eltérő nyomatékkal – mind Gerő Ernő, mind Nagy Imre csupán 
arra tért ki, hogy az előterjesztés összefüggést látott a közbiztonsági helyzet romlása 
és a kormányprogram meghirdetése között. Anélkül, hogy a jelentés adatait, érdemi 
mondanivalóját vette volna alapul Nagy Imre elvi alapon visszautasította ezt az állítást és 

„nem alaposnak, nem eléggé átgondoltnak és módszereiben nem kielégítőnek” minősítette.3 
Mindez láthatóan jelezte a feszült politikai helyzetet, melyben az „új irány” megkísérelt 
előre haladni. Annál is inkább, mert változások indultak az oktatás- és kultúrpolitikában, 
a nemzetközi kapcsolatok alakításában, a szociális intézmények fejlesztésében, a város- és 
községpolitikában. Azaz mindabban, amit az 1949–1953 közötti időszakban gyakran 
alapjaiban megváltoztattak, anélkül azonban, hogy ezzel új eredményeket értek volna el. 
Mindazt, amit elértek a miniszterelnök csak kezdeti lépéseknek tekintette. „Félesztendő 
van mögöttünk. Ennek tanulságai azt mutatják, hogy helyes úton járunk. Ezért az elmúlt 
hat hónap tapasztalatai alapján jogos bizalommal eltelve, derűlátással tekintünk a ránk 
váró még olyan nagy és felelősségteljes feladatok elé is.”4 

Nagy Imre keveset szólt azonban arról, hogy konkrétan milyen irányban tervezik 
tovább folytatni az 1953. júniusi kormányprogram megvalósítását, mint ahogyan a 
meglévő nehézségekről is kevesebb szót ejtett, pedig azok már 1953/1954 fordulóján 
sem sok derűlátásra adtak okot. 

Az 1953 júliusa után megindult fejlődés eleve ellentmondásos volt. A fordulatra 
– tudatlanságból, tájékozatlanságból és a bizalmatlanság légkörétől nyomasztva – nem 
volt felkészülve az államapparátus, így nem egyszer tétlenül követte, akadályozta vagy 
akár szabotálta a végrehajtást. Annál is inkább, mert az 1953 júliusi kormány-programot 
ugyanazok, ugyanolyan mentalitással és módszerrel kísérelték meg végrehajtani, mint 
a korábbi gazdaságpolitika érvényesítését.5 Nagy Imre kormánya minisztereinek döntő 
többsége, valamennyi meghatározó jelentőségű tárca élén, már a Rákosi-kormánynak 
is tagja volt. Új emberként a megalakuláskor Bata István honvédelmi miniszter és 
Boldoczki János külügyminiszter, illetve Szalai Béla, az Országos Tervhivatal elnöke 
került a Minisztertanácsba. Tárcát cserélt Erdei Ferenc, akit ismét igazságügy-miniszter, 
Gerő Ernő első miniszterelnök-helyettes és belügyminiszter, Hegedüs András ugyancsak 
első miniszterelnök-helyettes és földművelésügyi miniszter lett. Úgy tűnik, Nagy Imre 

2 22. számú dokumentum Jegyzőkönyv 1954. január 29. 
3 Uo. 
4 Az 1953. július 3-ára összehívott országgyűlés naplója. I. kötet • 1953. július 3. – 1956. február 11. 

Az Országgyűlés 5. ülése. 1954. január 23. 139. hasáb https://library.hungaricana.hu/hu/view/
OGYK_KN-1953_01/?pg=58&layout=s

5  Pető Iván–Szakács Sándor: A hazai gazdaság négy évtizedének története 1945–1985. Közgazdasági 
és Jogi Kiadó, 1985.. 260.
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nem is törekedett arra, hogy „saját embereit” (ilyenek nem is nagyon voltak) neveztesse 
ki valamelyik minisztérium élére.

Számos, az előző években elfogadott jogszabályt meg kellett változtatni, vagy 
éppen újakat hozni, a gazdasági életben a változások irányát, kereteit folyamatosan 
határozatokkal kijelölni. A döntéseket alkalmanként a rossz előkészítés, kapkodás 
jellemezte, aminek következtében nem egyszer módosítani kellett azokat. Ezt erősítette 
az is, hogy a döntési mechanizmus kettőssége változatlan maradt, az állampárt legfelső 
operatív testületének, a Politikai Bizottságnak a döntései jelentették a kiinduló pontot 
a Minisztertanács elé kerülő előterjesztésekhez és a megszülető határozatokhoz.

Súlyosbította a helyzetet, hogy 1953/1954 igen hideg telén jelentős fennakadás 
keletkezett a közlekedésben, a villamosenergia-szolgáltatásban, ami oda vezetett, 
hogy decembertől egyre gyakrabban kapcsolták ki az áramszolgáltatást nem csupán 
a lakossági fogyasztóknál, de az ipari üzemekben is. Rövid idő alatt nyilvánvalóvá lett, 
hogy az erőművek nem tudják kielégíteni az igényeket. A Minisztertanács február 12-ei 
ülésén Hidas István nehézipari miniszter, a Politikai Bizottság tagja, a hibák forrását 
a kormányprogram meghirdetése óta eltelt hónapokban látta és nyíltan összekötötte 
azzal. „Különösen 1953 decemberében a lakosság ellátásában is sorozatos korlátozások 
következtek be, az üzemek százait több órára megbénítottuk és ezzel népgazdaságunknak 
sok millió kárt okoztak. A munkások az üzemekben folyamatosan nem tudnak termelni, 
keresetük csökken. Politikailag a helyzet a kormányprogram után súlyosbodott. (Kiemelés 
tőlem – B.M.) A korlátozás politikai kárt okozott és okoz az országnak.” – mondta 
Hidas6 – nem titkolván ezzel a kormányprogrammal szembeni fenntartásait. A vitában 
Gerő Ernő, az őszi csúcsidényre való felkészülés jegyében a villamosenergia-ellátás 
gyors megjavításának fontosságára helyezte a hangsúlyt, de kiemelte egy hosszabb 
távon, legalább 1955 végéig, megvalósítandó terv kidolgozásának szükségességét is. Ez 
a kérdés – mondta – „a jelenlegi helyzetben és hosszabb időn keresztül alapjaiban érinti 
nemcsak az egész ipari termelés kérdését, hanem a párt és a kormány egész politikáját.”7 

A nehézségeket mutatta, hogy jószerével már a tervév megkezdése előtt lényegében 
elfogyott az amúgy is csekély költségvetési (370 millió Ft-os) tartalék.8 Az első félév 
értékelésekor egyébként azt sem lehet figyelmen kívül hagyni, hogy a gazdaságpolitikai 
fordulat akkor következett be, amikor mobilizálható tartalék alig állt a kormány 
rendelkezésére, így a változások egy részét csak a gazdaság belső és külső egyensúlyának 
rovására lehetett megvalósítani.9 Nem szólván arról, hogy a változások egy részének 
eredményei nem azonnal jelentkeztek, a hatás csak hosszabb távon érvényesülhetett.

Az említett problémák érthetővé teszik azt, hogy a Minisztertanács üléseinek 
napirendjén a korábbi hónapokhoz hasonlóan a gazdasági jellegű vagy gazdasági 

6 23. számú dokumentum Jegyzőkönyv 1954. február 12.
7 Uo.
8 Földes György: Egyszerűsítés, mechanizmus és iparirányítás, 1953–1956. Párttörténeti Közlemények 1984/2. sz. 77.
9 Pető Iván–Szakács Sándor: A hazai gazdaság ….i.m. 261.
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kihatású kérdések domináltak, noha mellettük továbbra is szép számmal kerültek elő 
szociális, egészségügyi, oktatási kérdések. 

Az országgyűlést követően a kormány 1954. január 29-én ülésezett előszőr, ahol 
nyilvánvalóvá vált, hogy a minisztériumok munkája az elmúlt félévben alig javult. Nagy 
Imre – miután több kérdés tárgyalását levették napirendről – jogos ingerültséggel jelentette 
ki: „Nagyon rosszul vannak előkészítve az anyagok. Igazolja azt, hogy egy-két napirendi 
ponthoz nagyon sok észrevétel van, amit munka közben kellene elvégezni és a javaslatok 
értelmében átdolgozni. Másrészt más minisztériumok részéről is számos kérdésben fontos 
észrevétel van, amit az előterjesztés során kellene elvégezni. Szeretném, ha arra térnének át, 
hogy a Minisztertanács fontos elvi kérdésekben döntene és nem szövegezésre térne át.”10 

Az MDP KV Politikai Bizottsága 1954. január 27-ei ülésén Nagy Imrét január 31-től 
felmentette minden egyéb kötelezettsége alól, hogy minden energiáját az MDP III. 
kongresszusán tartandó beszámolója téziseinek megírására összpontosítsa.11 Nagy 
Imre ezt követően a kormányülések egy részéről is távol maradt, ezeken Gerő Ernő 
helyettesítette. Ebben az időszakban kettőjük viszonya konszolidáltnak tekinthető, 
amit Gerő tőle teljesen szokatlan gesztussal is kifejezésre juttatott, amikor január elején 
mielőbbi gyógyulást kívánt a gyengélkedő Nagy Imrének.12 Ebben nyilvánvalóan 
szerepet játszott az, hogy a moszkvai találkozó után Gerő nagyon jól érzékelte, a 
szovjet vezetés Nagy Imre mögött áll, és az általa képviselt irányvonalat támogatja. 

1954 januárjában a szovjet nagykövettel beszélgetve Nagy Imre maga is aláhúzta, 
hogy a moszkvai találkozót követően Gerő nagyon lelkiismeretesen látott munkához, 
segíti őt a Minisztertanács vezetésében, különösen gazdasági kérdésekben.13 Szorosabb 
együttműködésüknek ekkor valóban volt némi realitása, hiszen Gerő egy ideig több, 
Nagy Imre „szívügyének” tekintett kérdésben támogatta őt.14

10 22. számú dokumentum Jegyzőkönyv 1954. január 29. Hasonló okok miatt fakadt ki a február 12-i 
kormányülésen Gerő is a zöldség és gyümölcsellátás megjavításáról szóló előterjesztés tárgyalásakor: 

„Sok időt vett igénybe a kérdés vitatása, ez azt mutatja, hogy nem tárgyaltak eléggé, nem készült el 
megfelelő módon az előterjesztés és itt kell az időt vesztegetni, így a határozat sem lehet olyan precíz.” 
23. számú dokumentum Jegyzőkönyv 1954. február 12.

11 MNL OL M-KS 276. f. 53/158. ő. e. A Politikai Bizottság jegyzőkönyve. 1954. január 27.
12 1954. január 4-i levelében Gerő meleg üdvözletét küldte és gyors felgyógyulást kívánt a gyengélkedő 

Nagy Imrének. (MNL OL XIX-A-2-v 71. d.)
13 Baráth Magdolna (szerk.): Szovjet nagyköveti iratok Magyarországról 1953–1956. Kiszeljov és 

Andropov titkos jelentései. Napvilág Kiadó, 2002. 121.
14 1954. január 5-én Gerő Rákosinak írt levelében éles hangon tette szóvá a középparasztokkal szemben 

Somogy megyében elkövetett, de szerinte máshol is előforduló „minősíthetetlen” törvénysértéseket 
és erőszakosságot, s azt a tényt, hogy ezért még senkit nem vontak felelősségre. Gerő a Nagy Imrével 
folytatott megbeszélése alapján azt javasolta: az MDP KV Mezőgazdasági Osztálya készítsen jelentést 
a PB számára „a dolgozó parasztokkal, különösen pedig a középparasztokkal szemben az ország 
különböző vidékein elkövetett visszaélésekről, a párt politikájának megsértéséről és arról, hogy kit, 
illetve kiket terhel a felelősség ezért”. MNL OL M-KS 276. f. 65/41. ő. e.
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Így volt ez akkor is, amikor a párt aktuális politikájának szellemében bírálta 1954. 
február 1-jén – miután az 1954. évi áruellátásra vonatkozó javaslatokat áttanulmányozta 

– Szalai Béla az OT elnöke és Háy László miniszterhelyettes véleményét, amikor ezt 
mondta: „A belkereskedelmi árualapnak időben, a megfelelő minőségben és választékban 
való biztosítása jelenleg a párt és a kormány politikájának egyik központi kérdése.” [Kiemelés 
az eredetiben – B. M.]15 1954. február 24-én az MDP KV és a Minisztertanács 1953 
decemberi – a mezőgazdasági termelés fellendítéséről hozott – határozatának az elégtelen 
végrehajtására hívta fel a Politikai Bizottság tagjainak figyelmét. Szerinte sem a párt, 
sem az állami szervek részéről nem folyt elég következetességgel és tervszerűséggel a 
munka a határozat végrehajtása érdekében, s ebben elsősorban a párt vezetését hibáztatta. 
Azt javasolta, hogy a KV egyik titkára kizárólag a mezőgazdasággal foglalkozzék, 
hangolja össze a különböző területeken elhatározott intézkedéseket és ellenőrizze 
azok végrehajtását. Egyidejűleg azt is indítványozta, hogy a Politikai Bizottság minél 
előbb tűzze napirendre a határozat végrehajtásának tapasztalatait.16

Nagy Imre 1954. január 12-én Jevgenyij Kiszeljov nagykövettel beszélgetve, azt 
mondta, fontosnak tartaná Gerő felmentését a belügyminiszteri poszt alól, annak 
érdekében, hogy „képességeit a lehető legszélesebb területen felhasználhassák”.17 
Gerőnek a gazdaságpolitikához való visszatérése jegyében került 1954. január 27-én 
az MDP KV Politikai Bizottsága elé Nagy Imre, Gerő Ernő és Ács Lajos közös 
javaslata, amely a minisztériumok és országos hatáskörű hivatalok „a Minisztertanács 
részéről való fokozottabb támogatása, ellenőrzése érdekében” a miniszterelnök és a 
miniszterhelyettesek között új munkamegosztást alakított ki. Ennek megfelelően a 
gazdasági minisztériumok közül Nagy Imre csak a Begyűjtési Minisztériumot felügyelte 
és az országos hatáskörű szervek közül is csak a Termelőszövetkezeti Tanács tartozott 
hozzá, míg Gerő gyakorolt felügyeletet a Pénzügyminisztérium, Kohó- és Gépipari 
Minisztérium, Nehézipari Minisztérium, Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium, 
Közlekedés- és Postaügyi Minisztérium, az Országos Tervhivatal, az Állami Ellenőrzési 
Központ, a KSH, a Munkaerőtartalékok Hivatala, az Országos Létszámbizottság és a 
Minisztertanács Bértitkársága felett; Hegedüs András a Földművelésügyi Minisztériumot, 
az Országos Vízügyi Főigazgatóságot és kisebb hivatalokat, a néhány hónappal korábban 
kinevezett miniszterelnök-helyettes, Apró Antal a Könnyűipart, az Élelmiszeripart, 
az Építésügyet, a Város- és Községgazdálkodást kapta meg.18 

A javaslat alapján született felosztás lényegében egy lépés volt abban a folyamatban, 
melynek során Gerő – miközben a KV állampolitikai bizottságát is vezette – a 
gazdaságpolitika valamennyi területére kiterjedő hatáskört kapott. Február 12-én a 
Minisztertanács gazdasági kapcsolatok bizottságának vezetője lett. ami „az állami 
szerveknek a nemzetközi gazdasági és tudományos-műszaki együttműködéssel kapcsolatos 

15 MNL OL M-KS 276. f. 66/56. ő. e.
16 MNL OL M-KS 276. f. 72/10. ő. e.
17 Szovjet nagyköveti iratok i. m. 121.
18 MNL OL M-KS 276. f. 53/158. ő. e. A Politikai Bizottság jegyzőkönyve. 1954. január 27.
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tevékenységét összehangolja és a legfontosabb kérdésekben elvileg irányítja.”19 Április 
23-án a téli felkészülés koordinálására és ellenőrzésére kinevezett kormánybizottság, 
majd július 28-án a PB gazdaságpolitikai bizottságának vezetésével bízták meg.20

A kormányprogram végrehajtásából adódóan megnövekedett kormányzati feladatok 
indokolták, hogy Nagy Imre javaslatára 1954 márciusában két új hivatalt hoztak létre 
a Minisztertanács mellett, az Anyag- és Termékgazdálkodási Titkárságot Vas Zoltán21, 
illetve a Tájékoztatási Hivatalt Szántó Zoltán22 vezetésével. A miniszterelnök két hajdani 
emigráns társa kinevezésével vélhetően erősíteni kívánta közvetlen politikai hátterét, a 
komlói „száműzetésből” visszahívott Vas Zoltán gazdasági és hivatali ismereteivel pedig 
fokozatosan tehermentesítette is a gazdaságpolitikai kérdések iránt kevesebb affinitást 
mutató Nagy Imrét. Ezzel részben megpróbálta Gerő és Szalai Béla tervhivatali elnök 
irányító szerepét is ellensúlyozni. 

Miközben 1954 júliusának első napjaiban változás történt a kormányban Gerő Ernőnek a 
belügyminiszteri posztról történt távozásával (akit Piros László követett belügyminiszterként) 
illetve a Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium szétválasztása következtében Háy László 
külkereskedelmi miniszterré, Tisza József begyűjtési miniszter helyett pedig Szobek András 
kinevezésével, a következő hónapokban Vas Zoltán szerepe valóban mind nagyobb lett. 
Olyannyira, hogy augusztus elején hivatalosan átvette a Minisztertanács Titkárságának 
vezetését23, ettől kezdve részt vett a Minisztertanács ülésein.24 A Titkárság ekkor már egyfajta 
miniszterelnöki kabinetként, quasi csúcsminisztériumként működött a teljes kormányzati 
struktúrára kiterjedő jogkörökkel, 239 munkatárssal.25 Ahogyan a Titkárság feladatairól 
szóló határozat megfogalmazta: „Részt vesz a Minisztertanács elé kerülő előterjesztések 
kidolgozásában és az előkészítés során, valamint az előterjesztések benyújtása után ellenőrzi, 
hogy az előterjesztések a) összhangban legyenek a Párt és Kormány politikájával és 
határozataival, megfeleljenek a szocialista törvényesség követelményeinek, valamint a 
népgazdasági tervnek és költségvetésnek.”26 Ez azt jelentette, hogy az elnökség ülésein, illetve 
az elnöknél tartott referátumokon igen gyakran a Titkárság munkatársai voltak az előadók, 

19 23. számú dokumentum. Jegyzőkönyv 1954. február 12.
20 28. számú dokumentum. Jegyzőkönyv 1954. április 23. és MNL OL M-KS 276. f. 53/187. ő. e. A 

Politikai Bizottság jegyzőkönyve 1954. július 28.
21 26. számú dokumentum. Jegyzőkönyv 1954. március 16. Vas Zoltán a memoárjában (Betiltott könyvem, 

Bp. 1990, 138.) azt írja, hogy a Titkárság ténylegesen február 22-án alakult meg.
22 26. számú dokumentum. Jegyzőkönyv 1954. március 16.
23 41. számú dokumentum. Jegyzőkönyv 1954. augusztus 6. Vas memoárjában április 27 szerepel.
24 42. számú dokumentum. Jegyzőkönyv 1954. augusztus 10.
25 A Titkárság szervezetéről augusztus 3-án döntött a Minisztertanács, amikor 9 szakági osztályt, az 

elnöki osztályt, a gazdasági osztályt és 4 funkcionális csoportot hoztak létre, ide került a Tájékoztatási 
Hivatal és a Gazdasági Kapcsolatok Titkársága is. 40. számú dokumentum. 1954. augusztus 3. Az 
átszervezésről és a Titkárság összetételéről lásd Rainer M. János: Nagy Imre 1953–1958. Politikai 
életrajz II. 1956-os Intézet, 1999. 14.

26 20. számú dokumentum. Jegyzőkönyv 1954. augusztus 6. 
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Vas Zoltán hagyta jóvá a határozatok végső szövegét, ő foglalkozott azzal, hogy mely témák 
előterjesztéseit hagyják jóvá az ún. röpszavazás során és adják ki a Minisztertanács nevében. 
Ahogyan visszaemlékezésében írta: „a Minisztertanács Titkársága addig adminisztratív 
jellegű hivatalként működött. Személyemmel alakult át az államhatalom egyik jelentős 
tényezőjévé. Nem hinném, hogy szerénytelenség részemről megírni: ténylegesen Nagy 
Imre helyetteseként működtem.”27 A döntések ugyanis sok esetben nem a kormány teljes 
ülésén, hanem a Minisztertanács Elnökségének ülésein születtek meg. Ennek a testületnek 
a létrehozását Gerő Ernő javasolta még 1951 szeptemberében, ülései azonban 1954 tavaszától 
váltak egyre gyakoribbá. Előfordult azonban az is, hogy a minisztertanácsi vagy elnökségi 
ülésen tárgyalt és átdolgozásra visszaadott, vagy a napirendről levett előterjesztések már nem 
kerültek vissza e testületek elé, hanem csupán jóváhagyásra köröztették őket. A Titkárság 
vezetőjének hatáskörét jól mutatta, hogy 1954 augusztusának végétől október végéig 61 
alkalommal 192 ilyen határozat kiadására került sor.

A Tájékoztatási Hivatal, amely a Népművelési Minisztérium megszűnő tájékoztatási 
osztályának feladatait vette át, elsődlegesen sajtórendészeti ügyekben járt el, felügyelte 
a Magyar Távirati Irodát, a Magyar Rádiót és az Állami Fotóügynökséget.28 

A Minisztertanács különböző szintű határozatainak a közzétételéről és megismerte-
téséről és a Tájékoztatási Hivatal ez irányú feladatairól jóval később, az augusztus 6-ai 
kormányülésen született döntés, amikor az igazságügy-miniszter és a legfőbb ügyész 
közös előterjesztését tárgyalták. A Tájékoztatási Hivatal ekkor kapta meg feladatként a 
jogszabályok és kormányhatározatok széleskörű ismertetését a sajtóban.29 Erre már csak 
azért is nagy szükség volt, mert azokat túlnyomó részt nem nyilvános határozatként az 
illetékes miniszterek kapták meg, vagy a zárt terjesztésű Határozatok Tárában jelentek 
meg és csak egy szűk kör szerzett róluk tudomást. Ennek következtében nem csak 
az ország lakosságának nem volt valós képe a gazdasági problémákról, de időnként a 
miniszterek sem rendelkeztek teljes áttekintéssel a problémákról. Jól mutatta ezt Szabó 
János miniszterhelyettes megjegyzése a Minisztertanács június 11-ei ülésén: „Vannak 
egyes olyan anyagok, amelyek érdekelnének bennünket és már csak a kész határozatot 
kapjuk meg, holott mi is szeretnénk beledolgozni.”30

A bővebb tájékoztatást indokolta az is, hogy – miként erre utaltunk – a kormány-
nak 1954 első hónapjaiban újabb nehézségekkel kellett szembenéznie. Nem csupán 
a szénellátás és a villamosenergia-szolgáltatás zavarai, hanem ennél nem kevésbé 
súlyosan az élelmiszerellátás biztosítása jelentett gondot, éppen akkor, amikor fontos 
hangulatjavító intézkedésként, a hús- és zsír árának 8-15%-os leszállításáról döntöttek. 
Az OT elnökének a Minisztertanács február 12-ei ülésére készített előterjesztése azt 
jelezte, hogy a központi húskészletek mennyisége az állatbegyűjtésben bekövetkezett 
elmaradás, a szabadpiaci felvásárlás visszaesése miatt januárban csökkent és ez veszélyezteti 

27 Vas Zoltán i.m. 139.
28 40. számú dokumentum. Jegyzőkönyv 1954. augusztus 3. V.ö. Rainer M. János: Nagy Imre… i.m. 51. 
29 41. számú dokumentum Jegyzőkönyv 1954. augusztus 6. – Határozat
30 32. számú dokumentum, Jegyzőkönyv 1954 június 11.
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nemcsak az árleszállítás végrehajtását, de az ellátást is.31 Nem volt tehát véletlen, hogy 
a Minisztertanács szigorú döntéseket hozott, amikor elrendelte az állami szektor 
állatállományának jelentős átmeneti csökkentését, a fegyveres testületek ellátmányának 
leszállítását, a honvédségi húskonzerv gyártásának leállítását és utasította a helyi 
tanácsok végrehajtó bizottságait a begyűjtési tervek teljesítésének, a vágómarha szabad 
felvásárlásának segítésére, a vágómarha és borjú magánvágási engedélyek kiadásának 
megszüntetésére, a készletek feltöltésére a márciusban esedékes árleszállításáig.32 

A gazdasági nehézségek megjelenésével párhuzamosan a miniszterelnöknek azt is 
érzékelnie kellett, hogy életszínvonal-politikája ellen megindultak a támadások. Nagy 
Imre 1954. február 18-án arról beszélt Jevgenyij Kiszeljov nagykövetnek, hogy az OT és 
a KV államgazdasági osztályának feljegyzésében, amelynek szerzői Szalai Béla és Friss 
István voltak, „számszerű adatok és kalkuláció nélkül valóságos pánikhangulatban hívták 
fel a vezetés figyelmét az állítólagos túlzott méretű bankjegyforgalomra-a lakosságnál, 
különösen a parasztságnál tapasztalható pénzfelhalmozódásra.33 Néhány nappal ezt 
megelőzően Rákosi is találkozott a nagykövettel, akit meglepett az a düh, ami Rákosiból 
a parasztság iránt áradt. Kiszeljov ugyan nem osztotta Rákosi aggodalmait a „túlzott 
életszínvonal-emelés” káros következményeiről, de az 1954. májusi moszkvai konzultáción 
a gazdasági helyzetet illető, jórészt Nagy Imrének címzett bírálatokból nyilvánvaló 
volt, hogy a nagykövet és a távollétében őt helyettesítő – Nagy Imrét sokkal kevésbé 
kedvelő – Jurij Andropov nem hiába küldte jelentéseit a szovjet pártelnökség tagjainak. 

A Minisztertanács 1954. március 12-ei ülésén a vásárlóerő és árualap egyensúlyának 
alakulásáról szóló jelentés megtárgyalásakor Szalai Béla festett sötét képet a gazdasági 
helyzetről, jelezve, hogy veszélybe került a gazdaság stabilitása. Hangsúlyozta, hogy 
pánikra nincsen ok, de a helyzet igen feszült, a pénzforgalom hónapról hónapra emelkedik 
és már elérte a 4,5 milliárdos szintet, amit nem tudnak áruval lekötni. Szalai „kemény és 
sürgős” intézkedéseket javasolt, annál is inkább, mert a jelentés elkészülte óta a helyzet 

– mindenekelőtt az ipari termelés lemaradása miatt – tovább romlott.34 Az év első két 
hónapjában szaporodott a hiánycikkek száma, mintegy 160-180 millió Ft-ot tett ki az 
adólemaradás, az iparban folytatódott a béralap túllépése, a begyűjtési tervet csak 50-60%-ra 
teljesítették. Szalai a termelés visszaesését és a bérfegyelem lazulását is összefüggésbe 
hozta az új kormányprogrammal, melyet szerinte sokan úgy értelmeztek, hogy megszűnt 
a felelősségre vonás, nincs számonkérés, ez pedig egyre nagyobb zűrzavarhoz vezet.

Az előterjesztés élénk vitát váltott ki, amelyet Nagy Imre úgy összegzett, hogy a 
helyzet valóban súlyos, az előterjesztés „súlyos vád” a gazdasági vezetés ellen. Ugyanakkor 
kifogásolta, hogy az anyag nem adott választ a helyzet rosszabbodásának okaira, 
amelyek feltárása nélkül intézkedéseket sem lehet hozni. A miniszterelnök a termelés 
átállításában látta a probléma megoldását, amiben érdekeltté kell tenni az üzemeket, 

31 23. számú dokumentum Jegyzőkönyv 1954.február 12.
32 Uo. 521/3/1954 számú határozat.
33 Szovjet nagyköveti iratok i. m. 136.
34 25. számú dokumentum Jegyzőkönyv 1954. március 12.
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mind az igazgatókat, mind a munkásokat, a késedelemért felelős vezetőket pedig 
felelősségre kell vonni. Azokkal szemben, akik úgy vélték, hogy a nehézségeken csak a 
júniusi kormányprogram „korrekciójával” lehet úrrá lenni, Nagy Imre következetesen 
kitartott amellett, hogy éppen a kormányprogram következetesebb végrehajtása hozhat 
megoldást. Ez azonban nem volt olyan egyszerű. A népgazdasági tervek megváltozta-
tásához, a beruházások ütemének és irányának módosításához elegendő lehetett volna 
egy-egy minisztertanácsi döntés, de a végrehajtás, az ipar szerkezetének átalakítása nem 
ment ilyen egyszerűen,35 Hasonló problémák jelentkeztek a mezőgazdasági termelés 
fejlesztéséről szóló párt és kormányhatározat végrehajtásánál is, melynél komoly 
lemaradást és az ellenőrzés hiányát állapították meg az április 2-ai Minisztertanácson. 
Nagy Imre a napirend zárásaként az erőteljesebb ellenőrzést sürgette, felhívta a figyelmet 
a miniszterek felelősségére. Ahogyan mondta „Ez a határozat mindennél fontosabb!”36

Az 1954. évi népgazdasági terv időarányos teljesítésének problémái, a beruhá-
zás-csökkentés és átrendezés mind sürgetőbb végrehajtása közepette sem halogathatta 
azonban tovább a kormány az államigazgatás és a gazdaság működésének, az előző 
években kialakult bürokratikus mechanizmusoknak és az ennek következtében megnőtt 
adminisztratív alkalmazotti létszámnak a felülvizsgálatát. Lényegében egy olyan átfogó 
szervezeti és tartalmi reform végrehajtását, amely az államigazgatás egyszerűsítésével és 
az ezzel járó nagyon jelentős létszámleépítéssel számottevő költségvetési megtakarítást 
jelentett, ámde eközben súlyosan érintette több ezer ember egzisztenciáját. Az alapvető 
cél az volt, hogy lényegesen kisebb létszámú, minőségileg magasabb színvonalú 
államapparátus alakuljon ki, amely a feladatait jobban, gyorsabban és olcsóbban látja 
el. Erről a Politikai Bizottság 1953. december 12-én határozott37, amit január 15-én egy 
kormányhatározat38 követett. A PB március végén egy újabb határozattal az államigazgatás 
létszámcsökkentésének mértékét a korábbi 5% helyett 15%-ban állapította meg, azzal, 
hogy az államapparátus és az igazgatási funkciót végző egyéb szervek és a nem termelő 
vállalatok létszámából (nem számítva a pedagógusokat és orvosokat) legalább ilyen 
arányban, számszerűleg legkevesebb 30 000 főt, kell elbocsátani.39 A munkának május 
végéig kellett volna befejeződni. Ezt követően a Minisztertanács 1954. április 2-ai 
ülésén napirendre tűzték, Házi Árpádnak az Állami Ellenőrzési Központ elnökének 
vezetésével felállított Racionalizálási Kormánybizottság előterjesztését a racionalizálás 
irányelveiről és ütemezéséről. A Politikai Bizottság határozatának megfelelően a 
Kormánybizottság irányításával ekkor már megalakultak a különböző szakbizottságok, 
amelyek az egyes gazdasági területek (tervezés, anyaggazdálkodás, beruházás, létszám- és 
státusz, ellenőrzés, számvitel és statisztika, tanácsok tevékenysége) újra szabályozását 
végezték, illetve azok a területi bizottságok, amelyeket a minisztériumok és főhatóságok 

35 26. számú dokumentum. Jegyzőkönyv 1954. március 16.
36 27. számú dokumentum. Jegyzőkönyv 1954. április 2.
37 A Magyar Dolgozók Pártja határozatai 1948-1956. Főszerkesztő Izsák Lajos (Bp. Napvilág k.1998) 236-237.
38 Nagy Imre első kormányának minisztertanácsi jegyzőkönyvei I. 1953. július 10-1954. január 15. (Bp. 2018.) 1002-1003.
39 Földes György: Egyszerűsítés … i. m. 78.
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felülvizsgálatára jelöltek ki.40 Az előterjesztés vitájában többen is felhívták a figyelmet 
a tervezett intézkedésekkel szemben várható ellenállásra, a kibúvókra. Szíjártó Lajos 
építésügyi miniszter szovjet példákra hivatkozva hangsúlyozta, hogy „nagy dolgokról 
van szó, egész sor megállapított rendszert kell megváltoztatni, új határozatok kellenek. 
Bele kell vágni a bürokráciába éles késsel.”41

A Politikai Bizottság 1954. június 23-ai ülésén tárgyalta az államapparátus racionalizálása 
során elérendő megtakarításokra vonatkozó javaslatot. A cél eredetileg az volt, hogy 
még 1954 folyamán lehető legyen 120 millió forint megtakarítása. A jelentés azonban 
megállapította, hogy a racionalizálás addig nem haladt megfelelően és a nagyobb 
létszámmegtakarítási törekvés a minisztériumok ellenállásán megtört.42 

A határozatok végrehajtása valóban nem ment egyszerűen. A vizsgálatok elhúzódása, 
az egyes szakbizottságok véleményéről és nem utolsó sorban a létszámcsökkentésekről 
folytatott viták irreálissá tették a munka május végére történő befejezését. Az Állami 
Ellenőrzési Központ létszámának 86 fővel történő csökkentését például a kormány 
1954. július 23-ai ülésén vita nélkül elfogadták, de néhány nappal később, a július 
27-i elnökségi ülésen az igazságügyi szervezet racionalizálása kapcsán már megindult 
az alkudozás a létszámcsökkentés mértékéről. Az ülést vezető Gerő elutasította az 
igazságügy-miniszter kérését, arra hivatkozva: „Meg kell nyíltan mondani az elvtársaknak, 
hogy nekünk az apparátust rendkívüli mértékben kell csökkenti. Felduzzadt és 
népgazdaságilag nem bírjuk el.”43 

A Kormánybizottságnak az egyes kormányzati szervek, illetve az egyes feladatkö-
rök racionalizálására vonatkozó javaslatai folyamatosan csak 1954 nyarától kerültek 
a Minisztertanács napirendjére. A zárójelentést és a Minisztertanács Titkárságának 
előterjesztését, az annak alapján kezdeményezett intézkedéseket végül szeptember 3-án 
tűzte napirendre a Minisztertanács.44 A határozat elrendelte, hogy a június 30-ai állapot 
szerint az államigazgatásból 20 000 főt, az intézményektől és nem termelő vállalatok 
alkalmazotti létszámából 72 000 főt kell fele-fele arányban október 15-ig, illetve 1955. március 
31-ig elbocsájtani. A felszabaduló béralap mindössze 10%-át engedélyezték béremelésre 
felhasználni. A létszámleépítés szempontjai között külön felhívták a figyelmet arra, hogy a 
legjobb munkaerőket kell megtartani, egyenlő feltételek esetén viszont a vidékről bejárókat 
kell elküldeni, de a leépítés ne irányuljon a munkáskáderek ellen és különösen ne küldjenek 
el olyanokat, akik munkásmozgalmi múlttal rendelkeznek. Lehetőséget biztosítottak 

– kivételes esetekben – az átmeneti segélyezésre, továbbá a Budapesten elbocsájtott és 

40 27. számú dokumentum Jegyzőkönyv 1954. április 2.
41 27. számú dokumentum. Jegyzőkönyv 1954. április 2.
42 MNL OL M-KS 276. f. 53/182. – ő. e. A Politikai Bizottság jegyzőkönyve. 1954. június 23. 
43 39. számú dokumentum. Jegyzőkönyv 1954. július 27.
44 46. számú dokumentum. Jegyzőkönyv 1954. szeptember 3. Miközben a népművelési intézmények 

felülvizsgálatáról szóló elnöki hatáskörben született határozatot végül csak október 23-án adták ki. 
541023/2/1954 számú elnöki határozat.
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vidéken – a termelőszövetkezetek, állami gazdaságok, gépállomások adminisztrációjában 
– munkát vállaló alkalmazottaknak a későbbiekben a fővárosba való visszaköltözésre.45

Időközben a tavaszi hónapokban súlyosbodtak a gazdasági élet problémái. Komoly 
gondok jelentkeztek a külkereskedelemben, a beruházások átcsoportosításánál46 és az 
önköltség leszorításában. A csökkenő termelés, a termelékenység visszaesése mellett 
nagy arányú volt a béralap túllépése. A kormány 1954. április 23-ai ülésén tárgyalták a 
bérfegyelem megszilárdítását célzó intézkedéseket. Az előterjesztés szerint 10 hónap 
alatt 800 millió Ft-ot meghaladó béralap-túllépés történt, aminek hátterében a 
termelési fegyelem hiánya mellett a teljesítmény nélküli prémiumkifizetések álltak. Az 
ülést, Nagy Imre távollétében, vezető Gerőből mindez nem kis ingerültséget váltott 
ki: „hallatlan mértékben megdrágítottuk a termékek önköltségét, aránytalanságot 
okoztunk a vásárlóerő és az árualap között, nem ott hoztuk létre a vásárlóerőt, nem 
azoknál a rétegeknél, amelyeknél a termelés szempontjából és politikai szempontból 
szükséges lett volna (utalt ezzel alig titkoltan a parasztságra): egyszóval helytelen 
aránytalanságokat hoztunk létre népgazdaságunkban. Nem egyszerűen 800 millió 
forintról van szó, hanem szó van a párt és a kormány egész politikájának sikeréről. 
Politikailag hátrányos helyzetet teremtettünk magunknak.”47 A helyzet megváltoztatására 
konkrét intézkedéseket helyezett kilátásba a prémiumrendszer felülvizsgálatától egészen 
a bércsalások elkövetőinek felelősségre vonásáig, amit határozatba foglaltak.

Az 1954 tavaszán kialakult gazdasági helyzetet, a júniusi kormányprogram meghirdetése 
utáni fejlődés problémáit szedte csokorba Friss István, az MDP KV Terv- Pénzügyi és 
Kereskedelmi Osztályának vezetője 1954. április 23-én Rákosi és Nagy Imre számára 
készített feljegyzésében. Azt ugyan elismerte, hogy a rendkívül kemény téli hónapok 
után márciusban valamelyest már javult a népgazdaság állapota, különösen az ipari 
termelés, pozitív jelenségnek tekintette az egyéni parasztság termelési kedvének 
növekedését, az összképet azonban – véleménye szerint – több megoldatlan és 
súlyosbodó kérdés határozta meg.48 

A legnyugtalanítóbb jelenségnek e feljegyzés is a bankjegyforgalom előző évihez 
képest 40-50%-os emelkedését tekintette, amely az áruforgalomban komoly gondokat 
okozott. Véleménye szerint 1953 őszén a lehetőségek és következmények felmérése nélkül 

45 46. számú dokumentum. Jegyzőkönyv 1954. szeptember 3. 532/1/1954 számú határozat.
46 Az átcsoportosításokat akadályozta az a gyakorlat, hogy a törléseket elaprózták, sok beruházást viszonylag 

alacsony összeggel csökkentettek. A legnagyobb fennakadások – főleg a kezdeti időszakban – az építési 
beruházásoknál fordultak elő, ahol az Építési Minisztérium az előírt csökkentést a még el sem kezdett 
építkezések számlájára hajtotta végre, így valójában nem szabadult fel sem anyag, sem munkaerő.

Az is problémát okozott, hogy a beruházások átcsoportosításánál általában figyelmen kívül hagyták 
a feladatok területi bontását, nem számoltak azzal, hogy nem lehet rövid idő alatt az egyik telephelyről 
egy távolabbira átcsoportosítani az anyagot és munkaerőt. Barla Szabó Ödön: Gazdaságpolitika és 
gazdasági fejlődés az MDP KV 1953. júniusi ülése után. Párttörténeti Közlemények, 1981/2. sz. 13–14.

47 28. számú dokumentum Jegyzőkönyv 1954. április 23.
48 A jelentést részletesen ismerteti Barla Szabó Ödön: Gazdaságpolitika és gazdasági fejlődés … i. m. 25–27.
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olyan intézkedések történtek, amelyek jelentősen növelték a lakosság vásárlóerejét, 
különösen falun. Nyugtalanítónak tartotta az ország külkereskedelmi és devizahelyzetét, 
mindenekelőtt a tőkés adósság jelentős növekedését. 

A gazdasági élet hiányosságai között joggal szerepelt kiemelten, hogy a beruházások 
átcsoportosítása, a tervek módosítása több területen késve kezdődött el, és mind 
vontatottabban haladt. A feljegyzés készítőjének az volt a véleménye, hogy a nehézségekből 
nem vonták le elég bátran és következetesen a szükséges következtetéseket, nem történt 
meg radikálisan a beruházások csökkentése, az árualapok növelésének biztosítása. Súlyos 
problémának tekintette az állami fegyelem nagyfokú lazulását és külön aggodalomra 
adott okot, szerinte, a parasztság beadási kötelezettségének nem kellő ütemű teljesítése. 

Az elemzésben felvetett problémák valósak voltak, de Friss István ugyanakkor a kilábalásra 
nem látott más megoldást, mint Nagy Imre életszínvonal-politikájának korrekcióját.

A tájékoztató elkészítése után került sor a magyar pártküldöttség moszkvai utazására. 
Az 1954 májusi konzultációra a budapesti szovjet nagykövetség és a szovjet külügymi-
nisztérium IV. Európai Osztálya is készített egy elemzést, amely megállapította, hogy 
a magyar vezetés bizonyos mértékben képes volt kijavítani a gazdaságpolitikában 1953 
júniusa előtt elkövetett hibákat. A dokumentum ugyanakkor nagy teret szentelt a 
negatív jelenségek felsorolásának: rosszul használják ki az ország belső lehetőségeit a 
gazdaság valamennyi ágának további fejlesztése érdekében, a beruházások átcsopor-
tosítása túlságosan elhúzódott, az áruforgalom nem kielégítő, nagymennyiségű pénz 
halmozódott fel a lakosságnál, ami különösen vidéken inflációs tendenciákat alakított 
ki. A dokumentum komoly hibákat talált a mezőgazdaság irányításában is, kifogásolta, 
hogy nem sikerült megállítani a termelőszövetkezetekből történő kiáramlást, a 
tsz-ek politikai és szervezeti-gazdasági megerősítése helyett az egyénileg gazdálkodó 
középparasztság fejlődésének kérdései kerültek előtérbe.49 

A konzultációra 1954. május 5-én került sor, ahol a gazdasági helyzetről esett a 
legtöbb szó (nagyon nagyok a gazdasági nehézségek, a jó termés ellenére nem megy a 
begyűjtés és adófizetés, infláció van Magyarországon, nagy a külkereskedelmi deficit, 
magasak az igazgatási kiadások), de beszéltek a vezetés egységének hiányáról és a 
törvénytelenségek felszámolásának lassú üteméről is.50 A szovjet delegáció kritikai 
észrevételei lényegében ki is jelölték a soron lévő gazdasági feladatokat. 

A Minisztertanács 1954. május 14-ei ülésén Gerő Ernő elnökletével tárgyalták az 1954. 
évi „önköltségcsökkentési terv végrehajtásának biztosítása” című napirendi pontot. Az 
előadó, Szalai Béla olyan súlyos – 1,9 milliárdos – lemaradásról beszélt, ami szerinte a 
párt egész politikáját veszélyeztette. Ecsetelte, hogy milyen súlyos következményekkel 
jár, ha nem tartják be az önköltségcsökkentési tervet: kisebbek lesznek a tartalékok, 
nőnek a külkereskedelmi adósságok stb.

49 Szovjet nagyköveti iratok Magyarországról i. m. 156–163.
50 A tanácskozásról készült feljegyzést Rainer M. János és Urbán Károly adta közre. „Konzultációk”. Dokumen-

tumok a magyar és szovjet pártvezetők két moszkvai találkozójáról, 1954–1955-ben. Múltunk, 1992. 4. sz.
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Gerő egyetértett azzal, hogy az önköltség csökkentése és a termelékenység emelése 
az életszínvonal emelésének döntő forrásai. „Az elmúlt 10 hónap alatt, a júniusi 
kormányprogram meghirdetése óta az életszínvonalat a párt és a kormány határozatában 
megjelölt módon, sőt azon túlmenően emeltük. Ugyanakkor az önköltség nem csökkent, 
hanem emelkedett, a termelékenység visszaesett és hogy ha ez így folytatódik, aláássuk 
a párt politikáját és a kormány egész tekintélyét.”51 

Viszont ezzel csaknem egyidejűleg Friss István elemzéséhez hasonló problémákat 
feszegetett az Országos Tervhivatal 1954. május 15-ei előterjesztése is. A dokumentum 
szerint az 1954. évi népgazdasági terv végrehajtása során egyre inkább komoly nehéz-
ségek mutatkoznak, amelyek több tényezővel függnek össze: 1) a terv jóváhagyása 
után befejezett külkereskedelmi tárgyalások következményeként szükségessé vált a 
külkereskedelmi terv módosítása; 2) az év eleji áramkimaradások, szén- és közlekedési 
zavarok miatt az ipari termelés elmaradt a tervtől és jelentős lemaradás volt a begyűjtés 
terén; 3) felborult a vásárlóerő és árualap egyensúlya; 4) egyes területeken súlyos 
munkaerőhiány mutatkozott. Mindezek miatt az előterjesztés szükségesnek vélte az 
1954. évi terv előirányzatainak felülvizsgálatát, illetve olyan intézkedések meghozatalát, 
amelyek biztosítják a tervnek a párt irányvonalával összehangban lévő végrehajtását, 
a lakosság életszínvonalának emelését. 52

Vélhetően Friss István elemzése és az OT anyaga is az MDP III. kongresszusán 
elhangzó beszédekhez készült, ahol a Központi Vezetőség beszámolójában szólni 
kellett a kormányprogram végrehajtásáról is.

Az MDP III. kongresszusa 1954. május 23-án ült össze, középpontjában a KV 
beszámolója állt, amelyet – a párttagság nagy meglepetésére – nem Nagy Imre, 
hanem Rákosi tartott. (Nagy Imre az 1953 december eleji döntésnek megfelelően az 
államigazgatás és a tanácsok feladatairól tartott beszámolót.) Rákosi referátumának 
legterjedelmesebb fejezete a népgazdaság fejlődését tekintette át, ezen belül beszélt 
az ipar eredményeiről, a mezőgazdaság helyzetéről, az „új szakasz” jellegzetességeiről, 
első eredményeiről, a termelékenység növeléséről, az önköltség csökkentéséről, a 
párt parasztpolitikájáról, a második ötéves terv irányelveiről. A népgazdaságban 
kialakult súlyos helyzet okairól és a kivezető utakról a kongresszuson nem esett szó, 
a pártvezetés tagjai ugyanis tartottak attól, hogy a belső viták nyilvánvalóvá válnak 
a párttagság számára. 

A Szabad Nép 1954. június 28-ai számának vezércikke a júniusi kormányprogram 
meghirdetése óta eltelt egy év eredményeit méltatta a gazdaságpolitikában, de azt is 
hozzátette: „Az új szakasz egy éve alatt elért kétségtelenül nagy eredmények nem 
vakíthatnak el bennünket. … Nem lehet azt mondani, hogy minden megváltozott, csak 
azt, hogy valami megindult.”53 A cikk utalt a nehézségekre (anyagellátási problémák, 

51 29. számú dokumentum. Jegyzőkönyv 1954. május 14. 
52 Szabó Bálint: Gazdasági, politikai változások az 1953. júniusi fordulat után és az MDP III. kongresszusa. 

Párttörténeti Közlemények, 1984/2. sz. 74.
53 Az új szakasz politikájának egy éve. Szabad Nép, 1954. június 28. (1)
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önköltség alakulása), részletesen felsorolta a mezőgazdaságban elért sikereket és azzal 
a végkövetkeztetéssel zárult, hogy további tettekre és fokozott aktivitásra van szükség 

– anélkül azonban, hogy pontosan megnevezte volna, mely területeken. 
A gazdasági helyzet azonban a pártkongresszus után tovább romlott. A növekvő 

vásárlóerő lekötésére változatlanul nem állt rendelkezésre elegendő árualap, amit 
súlyosbított a kereslet és kínálat szerkezetének eltérése, a külkereskedelmi mérleg 
romlása. Így aztán nem meglepő, hogy még a tavaszinál is vészjóslóbb jelentések 
készültek az ország gazdasági helyzetéről. 

Az állami vállalatok 1954 első negyedévi teljesítményéről készített beszámolóhoz 
Olt Károly pénzügyminiszter annyi megjegyzést fűzött, hogy a várt komoly javulás 
sajnos nem következett be, sőt az elmaradás nőtt.54 Az Országos Tervhivatalnak a 
Politikai Bizottság 1954. június 16-ai ülésére készült előterjesztése ugyancsak azt jelezte, 
a külkereskedelmi tárgyalások a vártnál sokkal kedvezőtlenebbül alakultak, az év eleji 
áramszolgáltatási és közlekedési zavarok miatt lemaradás volt tapasztalható az ipari 
termelésben. Nem volt kedvezőbb a helyzet a begyűjtés terén sem, ami nemcsak a 
külkereskedelmi terv módosítását tette szükségessé, de gondokat okozott az áruellátásban 
is. A problémák okát az előterjesztés abban látta, hogy az 1954-es terv nem felelt meg 
minden tekintetben az „új szakasz” követelményeinek, de emellett felrótta a „lépten 
nyomon tapasztalható liberalizmust”, az állami fegyelem lazulását és a termelékenység 
visszaesését is. A nehézségek leküzdése érdekében az előterjesztők a termelési és begyűjtési 
tervek maradéktalan végrehajtása mellett a legszigorúbb takarékosságra és egyes 
szociálpolitikai kiadások megnyirbálására, valamint a szabadpiaci árak adminisztratív 
eszközökkel történő letörésére tettek javaslatot.55 Az előterjesztéshez csatolt, Friss 
István által készített kiegészítés még ennél is szigorúbb megszorításokat tartalmazott 
a beruházások, az import, a bérügyi intézkedések és a munkaruha-ellátás területén. 
Nagy Imre javaslatára azonban az előterjesztést a Politikai Bizottság elutasította, mivel 
az „nem az elmúlt évek túlzott iparosításából és ennek káros következményeiből indult 
ki és ezért nem is javasolt megfelelő szervezeti, strukturális átalakítást.” Az elfogadott 
határozat a beruházásokat 11 milliárdra csökkentette, s a felszabaduló összeget a 
lakossági szükségletek kielégítésére szánta. Az áruellátás megjavítása érdekében 100 
millió devizaforint érétkű importot is engedélyezett, s a minisztereket tette felelőssé 
az exportterv teljesítéséért, valamint az „új szakasz” gazdaságpolitikájával szemben 
még mindig meglévő ellenállás megszüntetéséért.56

A PB június 16-ai határozatából következő feladatokat a Minisztertanács július 2-ai 
ülésén tárgyalták, amikor Nagy Imre betegszabadságon volt, így Szalai Béla javaslatát majd 
3 milliárd forint beruházási keretnek az elvonására és közszükségleti cikkek gyártására 
való átcsoportosítására a testület Gerő elnöklete alatt vitatta meg. A javaslat indoklása 
hangsúlyozta, hogy az ipar addig végrehajtott szerkezeti változásai nem elegendők, a 

54 32. számú dokumentum. Jegyzőkönyv 1954. június 11.
55  MNL OL M-KS 276. f. 53/181. ő. e. A Politikai Bizottság jegyzőkönyve. 1954. június 16.
56 Uo.
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mezőgazdaság gépekkel és szerszámokkal való ellátása nem megfelelő, nincs elegendő 
közszükségleti cikk, rossz az export szerkezete. A kérdésről élénk és éles vita folyt, a négy 
és fél órás eszmecsere első felét Gerő Ernő így összegzett: „A vita, ami lefolyt, nem azt 
mutatja, hogy ennek a csökkentésnek valami nagy sikere lenne.” Javasolta, hogy minden 
kormányülésen legyen szóbeli beszámoló arról, hogy az átcsoportosítás hogyan halad, és 
ígéretet tett arra, hogy a Minisztertanács rajta tartja a szemét ezen a kérdésen. Hozzátette 
azt is, „Világosan látni kell, hogy a párt tavaly júniusban megindított politikája, a 
Minisztertanács programja a mai körülmények között ezen az átcsoportosításon múlik”.57 
Gerő meghatározó gazdaságirányítói szerepének újabb jelzéseként az exporttervek 
felülvizsgálatára három tagú bizottságot küldtek ki az ő vezetésével.

A megoldásra váró gazdasági problémák közepette azonban a Minisztertanács nem 
mellőzhette azt sem, hogy folyamatosan napirendjére tűzze azokat a jogszabályalkotási, 
városfejlesztési, egészségügyi, oktatási, kulturális és nem utolsó sorban szociális 
kérdéseket, amelyekre az 1948–1949 óta lezajlott átalakulás során nem fordítottak 
figyelmet, vagy csupán jól-rosszul rendeztek. Törvényeket, rendeleteket kellett alkotni 
a statárium megszüntetéséről, a katonai ügyészségek létrehozásáról, a vámjogról, az 
igazságügyi szakértőkről, a bírák fegyelmi ügyeinek elbírálásáról. Módosítani kellett a 
büntetőtörvénykönyvet, a polgári perrendtartást, a Munkatörvénykönyv végrehajtási 
rendeletét, a gyermekvédelemmel, örökbefogadással kapcsolatos rendeletet, a műszaki 
emlékek védelméről szóló törvényerejű rendeletet, majd a helyi tanácsok ősszel esedékes 
választását megelőzően az Alkotmányt, a tanácstörvényt és a választási törvényt. Felül 
kellett vizsgálni a kisebb család házak állami tulajdonba vételét elrendelő jogszabályt, 
lehetővé tenni – ha korlátozottan is – az elvett ingatlanok visszaadását. Az egyre növekvő 
számú városi lakosság életkörülményeinek hosszabb távon megkerülhetetlen javítása 
tette szükségessé a csatornahálózatok (Budapest-Rákospalota, Győr), az ivóvízellátást 
biztosító erőművek (Budapest, Tatabánya), a rendelőintézetek, kórházak (Ózd, Miskolc, 
Komló, Veszprém, Soproni tüdőkórház, MÁV-tüdőkórház) építésére vagy bővítésére 
vonatkozó – a tervek szerint sok évvel később megvalósuló – beruházási programok 
jóváhagyását, a lakásépítés támogatását. Az oktatásügyben a tanyasi és falusi iskolák 
pedagógus-ellátottságának támogatása, az általános iskolák felső tagozatában erősítendő 
szaktantárgyi oktatás, a más célra elvett iskolaépületek visszaadása, a technikumok 
átszervezése, a szakmunkásképzés feltételi rendszere és a tanulók szociális támogatása 
ügyében születtek határozatok. Bármennyire is érintették a fokozott takarékosságra 
vonatkozó döntések a kulturális területet, létrehozták az Iparművészeti Tanácsot, jelentést 
vitattak meg a filmgyártás és filmforgalmazás helyzetéről. A Magyar Tudományos 
Akadémia elnökének előterjesztésére állást foglaltak az Akadémiának a tudományos 
kutatásban betöltött irányító szerepéről. Mindezek mellett a rossz közhangulat javítását 
célozták a különböző foglalkozási ágak dolgozóit érintő szerény béremelések, a csekély 
mértékű nyugdíjemelés. az elvont nyugdíjak politikai szempontokkal korlátozott újbóli 
folyósítása. Tanulságos volt, ahogyan Nagy Imre hozzászólt a nyugdíjemelésről szóló 

57 34. számú dokumentum. Jegyzőkönyv 1954. július 2.
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előterjesztéshez: „Nem becsülik eléggé ennek a rendeletnek a jelentőségét. Az utóbbi 
időben alig volt ilyen nagy jelentőségű kérdés, mely ilyen széles rétegeket érintett, mint 
ez. Az anyagi részen túl morális jelentősége van. Bizonyosságot visz az emberek életébe.”58

A nyár derekán sokasodó gondokat súlyosbította a júliusi dunai árvíz. A váratlan 
természeti katasztrófa, ami mind a védekezésben, mind a helyreállításban óriási erőket 
mozgósított, feltárta nem csupán a megelőző árvízvédelemben elkövetett hibákat, hanem 
a szervezetlenséget, az információhiányt is. Ahogyan az Árvízvédelmi Kormánybizottság 
zárójelentésében megfogalmazták „…a gátszakadásokat valószínűleg el lehetett volna 
kerülni megfelelő szervezettséggel, és előrelátással csökkenteni lehetett volna a károk 
mértékét.”59 Az okok között meghatározó szerepet játszott többek között a veszély 
lebecsülése, a lakosság hiányos tájékoztatása, a védekezéshez szükséges élő erő és az anyagok, 
eszközök késedelmes kirendelése, nem utolsó sorban pedig az, hogy a dunai árvízvédelmi 
beruházások az előző években minimálisak voltak. Mindezek következményeként az 
épületekben 78 millió, a mezőgazdaságban közel 149 millió forint kár keletkezett, a 
védekezés költségei majd 147 millió forintot, a helyreállításé 180 millió forintot tettek ki. 60 

A kormányprogrammal szemben kibontakozó ellenállásról tanúskodott a Minisztertanács 
Titkárságának 1954. július 19-ei jelentése. Ebből ugyanis az derült ki, hogy a tárcák vezetői 

– az egészségügyi miniszter kivételével – nem hajtották végre a július 2-ai határozatot, illetve 
július 15-ig csak 1,4 milliárd forint beruházás törlését jelentették be a Beruházási Banknak.61

A Minisztertanács 1954. július 20-i ülésén, amikor ez a téma napirendre került, már 
a miniszterelnök is jelen volt. Szalai Béla arról számolt be, hogy a határozat végrehajtása 
nagyon vontatottan megy, mert az érintett minisztériumok – mindenekelőtt a 
Kohó- és Gépipari Minisztérium, szándékosan későn adták meg a törlési javaslatokat, 
igyekeznek kibúvókat keresni, a kötelező megtakarítás összegét lefaragni. Mindehhez 
hozzá tette, hogy itt az ideje felelősségre vonni azokat a minisztereket, akik akadályokat 
gördítenek a változások elé. A vitában Vas Zoltán különösen kiemelte, hogy nem 
egyszerűen a beruházások egyöntetű csökkentéséről, hanem a népgazdaság egyensúlyának, 
szerkezeti arányainak helyreállításáról van szó, amit valójában a 3 milliárd elvonása 
sem old meg teljesen.

Nagy Imre a vita lezárásaként kemény kritikát fogalmazott meg, amikor élesen 
elítélte a döntő kérdések körüli huzavonát, támogatta Szalai javaslatát a felelősségre 
vonások megindításáról. Rámutatott, hogy az „új szakasz” kezdete óta különböző 
formákban ismételten visszatért a népgazdaság átalakításának kérdése, anélkül, hogy 
előrehaladást értek volna el. „Nem tudunk még mindég (!) népgazdasági szemszögből 
gondolkozni. Atomjaira esik szét a Minisztertanács, amikor ez a kérdés felmerül. 
Mindenki a maga szempontjait veszi elő… dönteni kell, keményen, határozottan és 

58 48 számú dokumentum. Jegyzőkönyv 1954. szeptember 16.
59 44. számú dokumentum. Jegyzőkönyv 1954. augusztus 22.
60 Uo. A Kormánybizottság jelentésének melléklete.
61 Barla Szabó Ödön: Gazdaságpolitika és gazdasági fejlődés… i. m. 33. 
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véget kell vetni a huzavonának. Itt pedig az ország sorsáról van szó…. Közös nagy 
ügyért verekszünk együttes erővel.”62 

A vitából azonban nyilvánvalóvá vált, amit már az előterjesztés is megfogalmazott, hogy 
a július 2-án elhatározott csökkentést ezúttal sem sikerül megvalósítani, a minisztériumok 
vezetői csak részben bontották le a csökkentés rájuk eső részét. A Minisztertanács így 
540720/1/1954. számú határozatában engedett a nyomásnak és „annak érdekében, 
hogy a beruházási keretek a népgazdaság teherbíró képességének megfeleljenek, hogy 
a végrehajtás eddigi késedelme által okozott lemaradás megszűnjék és végül, hogy az 
adott keretek között a túlzott mértékű iparosítás által megsértett arányok javulnak” 
némi engedményt tett és a korábbi 3 milliárd helyett csak 2,830.800 Ft-os csökkentést 
határozott el. A Minisztertanács Titkársága Terv- és Pénzügyi Osztályának hat héttel 
később készített előterjesztése visszatekintve megállapította, hogy bizonyos mértékig 
javult a beruházási terv szerkezete, a nehézipari beruházások jelentősebb csökkentésével 
nőtt a mezőgazdaság, valamint a fogyasztásra termelő ipar viszonylagos részesedése 
és nagyobb lett a kivitelezés realitása is, javult a külkereskedelem helyzete. Az elért 
eredmények ellenére azonban nem lehetett megkerülni – írták az előterjesztők – annak 
megállapítását, hogy a beruházás-csökkentés előkészítése és végrehajtása során komoly 
hibák történtek, amelyek számottevő gazdasági, és esetenként politikai- kárt okoztak.63

Három nappal később, a kormány elnökségének július 23-ai ülésén az 1954. második 
félévi vásárlóerő és árualap alakulásáról szóló jelentés tárgyalásakor ismét ingerülten fakadt 
ki a miniszterelnök: „számos elvtárs még mindég (!) nem úgy áll hozzá a kérdésekhez, 
mint ahogyan kellene. … Nem tudjuk, milyen nagy tét forog kockán. Még mindig 
nem arra tesznek az elvtársak erőfeszítéseket, hogy milyen feladatokat, hogyan fognak 
megoldani, hanem mit és miért nem lehet teljesíteni…. Mi egyhelyben topogunk ide-oda, 
végre itt vannak az intézkedések, amelyeket könyörtelenül végre kell hajtani, és ma is, 
amikor már hónapok óta foglalkozunk ezzel a kérdéssel, ott tartunk, hogy főképpen 
a végrehajtás nehézségeire mutatnak rá az elvtársak ahelyett, hogy az erőfeszítésekre 
vennének irányt. A Minisztertanács feltétlenül minden egyes tagjától elvárja, hogy a 
maga területére a legmesszebbmenően és gyorsan érvényt szerezzen a határozatoknak.”64 

Július 28-án az MDP KV Politikai Bizottsága – újra Nagy Imre távollétében – viszont 
a minisztertanácsi határozattól eltérő alapállásból tárgyalta az 1955. évi népgazdasági 
terv irányelveiről szóló előterjesztést. Az elfogadott határozat megállapította, miután 
egyidejűleg nem lehet megvalósítani a lakosság áruellátásának 9 százalékos növelését, a 
tervezett 7,5–8,5 milliárd Ft-os beruházást és 1,2 milliárd devizaforint külkereskedelmi 
aktívumot, olyan tervet kell készíteni, amely „az állam által a lakosság számára 
forgalomba hozható áruk mennyiségét csak annyival növelve írja elő, amennyi e két 

62 37. számú dokumentum. Jegyzőkönyv 1954. július 20.
63 46. számú dokumentum. Jegyzőkönyv 1954. szeptember 3.
64 38. számú dokumentum. Jegyzőkönyv 1954. július 23. 
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feltétel mellett lehetséges”.65 Az „új szakasz” életszínvonal-politikája ellenében hatott 
a szociális kiadások területén tervezett 1,5 milliárdos megtakarítás is.

A Politikai Bizottság az „egységes és erélyes – részben már 1954-ben, sőt a legközelebbi 
időben életbelépő – gazdaságpolitikai intézkedések” kidolgozására Gerő Ernő vezetésével 
Gazdaságpolitikai Bizottságot hozott létre, amelyben jószerivel csak Vas Zoltán volt 
Nagy Imre és az „új szakasz” hívének tekinthető, s amely a gazdaságpolitika minden 
területére kiterjedő intézkedések kidolgozására kapott felhatalmazást.66 

Nagy Imre a szabadsága alatt kapta meg a PB határozatát. Érzékelve az ellentámadást, 
Szocsiból felhívta Gerőt, hogy ne térjen-e előbb haza szabadságáról a PB határozata 
miatt. Gerő saját szavai szerint megnyugtatta Nagyot, és igyekezett lebeszélni szabadsága 
megszakításáról.67 (Kétarcú magatartására azonban mi sem jellemzőbb, hogy ezzel 
egyidejűleg Jurij Andropov nagykövet előtt bírálta Nagy Imrét, amiért az nem foglalkozik 
a gazdasági kérdésekkel, s bár a PB július 28-i ülésére készült előterjesztést megkapta, 

„ellenvetést nem tett, de nem is helyeselte a javaslatokat”.68)
A Politikai Bizottság 1954. július 28-i határozata jól érzékeltette a gazdasági feladatok 

megítélésében bekövetkezett változást. Az Országos Tervhivatal a Minisztertanács 
soron következő, augusztus 6-ai ülésére benyújtott előterjesztésében, miközben 
változatlanul hangsúlyozta a kormányprogram nyomán végbe ment kedvező változásokat, 
a lakosság életszínvonalának gyors javulását, a belkereskedelmi forgalom és azon 
belül az iparcikkek forgalmának növekedését, kiemelte, hogy a fejlesztési célkitűzések 
(beruházások, életszínvonal) 1954-ben meghaladták az ország teherbíró képességét. Ennek 
következtében a tervet fő arányaiban módosítani kellett, csökkenteni a beruházásokat, 
a nyugati importot, miközben erőfeszítéseket kellett tenni a tervezettnél jóval magasabb 
vásárlóerő áruval való fedezésére. Így sikerült ugyan a feszültséget jelentősen enyhíteni, 
de nem sikerült megszüntetni.

A részletes vitát követően a Minisztertanács – Nagy Imre távollétében – módosította 
az Országos Tervhivatal által korábban az 1955. évi ipari termelés emelésére javasolt 
3,7%-os előirányzatot és helyette minimálisan 5%-os emelkedést fogadtak el. A határozat 
érintőlegesen, részletek nélkül, megemlítette, hogy tovább kell fejleszteni a mezőgazdaságot, 
de a hangsúlyt – a leállított beruházások felülvizsgálata, a beruházási előirányzatok 

65 MNL OL M-KS 276. f. 53/187. ő. e. A Politikai Bizottság jegyzőkönyve.1954. július 28. A határozatot 
közli MDP határozatai 1948-1956…. i.m. 276-278. 

66 A bizottság elnökhelyettese Szalai Béla, titkára Friss István lett, s tagjai voltak: Hegedüs András, 
Mekis József, Olt Károly, Vas Zoltán, Háy László. A bizottság a következő területekre dolgozhatott 
ki intézkedéseket: beruházások megoszlása, termelés átcsoportosítása, külkereskedelem szerkezete, 
állami kiadások csökkentése, általános, minden területre kiterjedő takarékosság, felvásárlási, begyűjtési 
és termeltetési politika, szabadpiac, vezetés színvonalának emelése, a termelékenység emelése és az 
önköltség csökkentése, aminőség megjavítása, árpolitika, munkaerőmérleg egyensúlyba hozása, 
bérpolitika, adózás, racionalizálás továbbvitele stb. (MNL OL M-KS 276. f. 53/187. ő. e.)

67 Szovjet nagyköveti iratok…i.m. 178–179.
68 Uo.
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további felülvizsgálata mellett, az ipari termelés fokozására helyezte. Kimondták, hogy 
meg kell szüntetni a külföldi eladósodás növekedését, az esedékes adósságokat ki kell 
fizetni, biztosítani kell a kereslet-kínálat egyensúlyát, az életszínvonal emelését, de mindezt 
hangsúlyozott takarékosság mellett. Szigorú takarékosságot rendelt el az államapparátus 
költségeiben és az általános iskolai oktatás kivételével az állami oktatás többi területén, a 
sportkiadásokban, a népművelési és művészeti intézményekben, a tervező intézetekben.69

Gerőt néhány nappal a július 28-ai PB ülést követően felkereste Jurij Andropov 
nagykövet, aki így első kézből informálódhatott az ülésen történtekről. Gerő min-
denekelőtt a gazdasági nehézségeket ecsetelte, s ezekért elsősorban az „új szakasz” 
parasztpolitikáját tette felelőssé. Mint mondta: „nem gondoltuk át…minden oldalról, és 
nem számoltunk a következményekkel”.70 Rákosi néhány nappal később Andropovnak 
egyértelműbben és élesebben fogalmazott: „a Moszkvában tavaly júniusban kapott 
tanácsok végrehajtása során az MDP KV vezetése és a Magyar Népköztársaság kormánya 
hibát követett el a lakosság életszínvonalának emelésével, mert az ország teherbíró 
képességét a fizetések és a paraszti jövedelmek emelkedési üteme meghaladta.”71 Az 

„erőnket meghaladó költségek” kategóriájába sorolta Rákosi a diákok ösztöndíját, a 
munkások védőétel- és munkaruha-juttatását, a kulturális kiadásokat és a nemzetközi 
ifjúsági sportjátékok állami támogatását is.

A Politikai Bizottság 1954. augusztus 25-én – továbbra is Nagy Imre távollétében 
– tárgyalta meg a Gazdaságpolitikai Bizottság addig végzett munkájáról szóló jelentést, 
valamint három önálló előterjesztés keretében egy-egy intézkedéscsomagot. Az első 
meghatározta a racionalizálás – fentebb már ismertetett – lezárását, az elbocsájtásokra 
vonatkozó irányelveket, a második az 1955. évi árualap és vásárlóerő megoszlásáról 
rendelkezett, a harmadik pedig a természetbeni juttatások és állami szolgáltatások 
körét szűkítette és az ezzel kapcsolatos kiadások csökkentésének mértékét szabta meg.72 

A vitában felszólalók alapjában egyetértettek a gazdaság állapotáról adott értékeléssel, 
de nem a takarékossági intézkedéseket tekintették az egyedül üdvözítő módszernek 
az egyensúly megteremtésére. A leghatározottabb ellenvéleményt a Gazdaságpolitikai 
Bizottságba 1954. augusztus 11-én beválasztott Bognár József képviselte: elvetette a 
bizottság által javasolt deflációs intézkedéseket, mert ez szerinte mesterséges egyensúlyt 
hoz létre, és nem segíti elő a „nehézségekből való kilábolást”, ehelyett „a maximálisat 
el kell követni annak érdekében, hogy minél többet tudjunk biztosítani, nem a 
vásárlóerők csökkentése, hanem a vásárlóalap növelése útján”.73 A PB a vita alapján 
határozatba öntötte a Gazdaságpolitikai Bizottság javaslatait, s döntés született arról 
is, hogy szeptember közepén Nagy Imre a KV előtt beszámol a gazdaság helyzetéről.

69 41. számú dokumentum. 530/1/a/1954 számú határozat.
70  Szovjet nagyköveti iratok … i. m. 167. 
71 Uo. 172. 
72 MNL OL M-KS 276. f. 53/191. ő.e. A Politikai Bizottság jegyzőkönyve. 1954. augusztus 25. A PB 

határozatát közli MDP határozatok… i.m. 283-284. 
73 Uo.
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A lakosságot a gazdasági élet legsürgősebbnek tartott feladatairól Gerő Ernő vezércikke 
tájékoztatta, amely „Készüljünk fel a télre” címmel a Szabad Nép 1954. augusztus 1-jei 
számában jelent meg. A télre történő felkészülés legfontosabb feladatai között említette 
a széntermelés területén tapasztalt lemaradás felszámolását, a villamosenergia-ellátás 
biztosítását és részletesen kitért az építőiparnak, a mezőgazdaságnak a télre történő 
felkészüléssel kapcsolatos feladataira. „Nem arról van szó, hogy terven felüli hatalmas 
beruházásokat eszközöljenek, mert erre nincs lehetőségünk, hanem arról, hogy szeretettel 
gondoskodjanak a dolgozókról, a rendelkezésükre álló eszközöket gazdaságosan és 
helyesen használják fel.” 74 Fontos feladatnak tartotta, hogy fordulatot érjenek el az 
önköltség-csökkentéssel és ezzel párhuzamosan emelkedjék a munka termelékenysége. 
Ostorozta a mindenütt tapasztalható pazarlást és szigorú takarékosságra szólított fel.75

A gazdaságpolitika által megkövetelt változások fontos eleme volt a gazdasági vezetés 
megjavítása, elsősorban a vállalati igazgatók jogainak és feladatainak szabályozása. 
Erre „az iparvállalatok igazgatóinak jogairól és kötelezettségéről” hozott szeptember 
3-ai minisztertanácsi határozattal került sor. Ennek értelmében az iparigazgatók, 
miniszterhelyettesek és miniszterek nem avatkozhattak be közvetlenül a vállalat 
igazgatójának hatáskörébe tartozó ügyekbe, utóbbi észrevételezhette azokat az uta-
sításokat, amelyekkel nem értett egyet, nagyobb szabadságot kapott munkatársai 
kiválasztásában, elbocsátásában, jutalmazásában, viszont egyszemélyi felelősséggel 
tartozott a terv teljesítéséért.76

Az ősz kezdetén került sor arra, hogy a Minisztertanács szembe nézzen a munkaerő-
helyzetből adódó gondokkal, annak okaival. Az már hónapok óta nyilvánvaló volt, hogy 
egyre nagyobb nehézséget okoz az iparban és a bányászatban a nagyfokú munkaerőhiány, 
illetve a munkaerő-vándorlás. Az év első öt hónapjában az iparban dolgozók több mint 
egynegyede cserélődött ki. Az OT számításai szerin a kormányprogram meghirdetésétől 
1954 májusáig 60 ezer fővel kellett volna a munkáslétszámnak emelkednie, de ténylegesen 
csak 19 ezer fővel nőtt a foglalkoztatottak száma. Mindezek alapján az OT úgy látta, 
hogy ez a helyzet kérdésessé teszi az 1954. évi terv teljesítésének realitását.77

Szerepet játszott ennek a helyzetnek a kialakulásában többek között az, hogy a 
mezőgazdaságban megindult kedvező változások nyomán a korábbi években a túlzott 
iparfejlesztés elszívó hatására elvándorolt falusiak (akik az üzemekben többnyire 
segédmunkásként dolgoztak) visszatértek a lakhelyükre és ismét bekapcsolódtak a 
földművelésbe. Igaz, korántsem a termelőszövetkezetekben, hanem a magángazdaság-
ban. Az előbbiekben viszont éppen a kilépések nyomán keletkezett munkaerőhiány, 
ami a Tervhivatal becslése szerint megközelítette a 25.000 főt. Számos, az ipart 
elhagyó szakmunkás viszont iparigazolványt váltott és önálló kisiparosként folytatta 

74 Készüljünk fel a télre! Szabad Nép 1954. augusztus 1. (1) 
75 Uo.
76 46. számú dokumentum Jegyzőkönyv 1954. szeptember 3. és Földes György: Egyszerűsítés … i. m. 84. 
77 46. számú dokumentum, Jegyzőkönyv 1954. szeptember 3. V.ö. Barla Szabó Ödön: Gazdaságpolitika 

és gazdasági fejlődés… i.m. . 23–25.
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a tevékenységét. Ezt csupán némileg enyhítette, hogy azok, akik a munkahelyükről 
önkényesen kiléptek iparigazolványt nem kaphattak. A Minisztertanács elé került 
tervhivatali előterjesztés így nem ok nélkül a munkaerőhelyzet megjavítását a gazdasági 
élet egyik központi feladatának jelölte meg, nem mulasztva el hangsúlyozni, hogy „a 
kormányprogram a munkaerő népgazdasági ágak közötti aránytalan elosztásának 
lényeges megváltoztatását követeli meg.” A megoldás közvetlen lehetőségei között a 
fiatalok munkába állításának megkönnyítését, a termelő és nem termelő munkakörök 
arányának javítását, az utóbbiak csökkentését, a korábban bevezetett alkalmazási és 
munkavállalási tilalmak fenntartását, közvetett lehetőségként a termelékenység jelentős 
növelését, bizonyos bérügyi intézkedéseket vettek számba. 

Nagy Imre a szabadsága után először a Politikai Bizottság 1954. szeptember 8-ai ülésén 
vett részt. A Gerő-féle javaslatokat már ismerte, de a Minisztertanács Titkárságának frissen 
kézhez kapott szeptember eleji elemzései, mintegy igazolva a megszorító intézkedések 
szükségességét, ugyancsak meglehetősen kedvezőtlen színben tüntették fel a gazdaság 
állapotát. Optimizmusra tehát nem lehetett túl sok oka. Azt alighanem ő is felismerte, 
hogy a gazdasági egyensúly megteremtése érdekében sürgős intézkedésekre van szükség, 
de azt is világosan látta, hogy a Gazdaságpolitikai Bizottság által javasolt rendszabályok 
az „új szakasz” „messze kiható” rendszabályaival ellenkező irányban hatnak. Nagy 
Imre a bizottság javaslatait elhamarkodottnak és politikailag rosszul előkészítettnek 
nevezte, s a jövőre nézve mindenki számára nyilvánvalóvá tette, hogy továbbra is 
kitart az életszínvonal-politika folytatása mellett. „A PB felhívja a Gazdaságpolitikai 
Bizottságban dolgozó elvtársak figyelmét, hogy munkájukat a PB határozatának 
megfelelően végezzék, a szükséges intézkedésekre vonatkozó javaslatokat dolgozzák 
ki, de azokat még ne tekintsék határozatoknak és a bizottság közvetlenül ne adjon ki 
utasításokat.” – rögzítette az elfogadott határozat.78 A Gazdaságpolitikai Bizottság 
visszavonulót fújt, csupán Friss István próbálta meg védelmébe venni az előterjesztést. 

Ezen a PB-ülésen született döntés arról, hogy Farkas Mihály is vegyen részt a 
Gazdaságpolitikai Bizottság ülésein és „gondoskodjon arról, hogy a KV illetékes 
osztályai, a Szabad Nép rendszeresen, megfelelő módon foglalkozzon a gazdasági 
intézkedések politikai alátámasztásával és a párttagság tájékoztatásával.”79 

A viták az 1955. évi terv – amelynek keretszámait a Minisztertanács augusztus 6-án 
jóváhagyta – kidolgozásáról adott jelentés kapcsán éleződtek ki ismét. Nagy Imre ez 
alkalommal igazán elemében volt, lendületesen érvelt az „új szakasz” gazdaságpolitikája 
mellett, s lesöpörte az asztalról a bizottság által beterjesztett dokumentumot. Az elfogadott 
határozat teljes egészében Nagy Imre véleményét tükrözte: „az előterjesztés nem felel meg 
a Központi Vezetőség ülésének előkészítéséről szóló határozatnak, és nem alkalmas arra, 
hogy ennek alapján a Központi Vezetőség előtt feltárjuk népgazdaságunk helyzetét és az új 
szakasz gazdaságpolitikájának maradéktalan végrehajtásával kapcsolatos feladatokat.”80 A 

78 MNL OL M-KS 276. f. 53/193. ő. e. A Politikai Bizottság jegyzőkönyve.1954. szeptember 8.
79 Uo.
80  MNL OL M-KS 276. f. 53/194. ő. e. A Politikai Bizottság jegyzőkönyve. 1954. szeptember 15.
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határozat elmarasztalta a Gazdaságpolitikai Bizottság munkáját, mert annak következtében 
„a gazdaságpolitika elszakadt a párt általános politikájától”, és két hétre leállította a már 
hatályba léptetett megszorító intézkedéseket, egyúttal kilátásba helyezte az „ellenállók” 
és az „új szakasz” irányvonaláért következetesen harcolni képtelen vezetők leváltását is. 

A Központi Vezetőség ülésén elhangzó referátumnak a megvitatását az ülés előtt 
három nappal tűzte napirendre a Politikai Bizottság. A testület Szalai előterjesztését 
ugyan „alapul” elfogadta, gyakorlatilag azonban az anyag teljes átdolgozását írta elő annak 
félreérthetetlen és világos rögzítésével, hogy a „párt politikája e téren változatlan és ezért 
pontosan tartsa magát a KV 1953. június 27–28-i határozatának idevonatkozó részéhez”.81

Szalai Béla a KV 1954. október 1-jei ülésén ennek szellemében méltatta az „új szakasz” 
gazdaságpolitikájának eredményeit, s a fennálló nehézségekért az 1953. júniusa előtti 
politikát tette felelőssé: „…gazdasági nehézségeink nem az új szakasz politikájában 
gyökereznek, hanem abban, hogy az új szakasz politikájával szembeni ellenállás és emellett 
az új szakasz liberális eltorzítása, valamint a vezetésben mutatkozó határozatlanság és 
bürokratikus módszerek akadályozzák az új szakasz politikájának következetes, mara-
déktalan megvalósítását.”82 Nagy Imre hozzászólásában ismét leszögezte, hogy csak olyan 
gazdaságpolitika lehetséges, amely „a lakosság anyagi és kulturális életkörülményeinek 
állandó javításán nyugszik, a kilábalás módja nem a dolgozók életszínvonalának csökkentése, 
hanem a termelés fokozása és szélesítése, az ipar átcsoportosítása, közszükségleti cikkek 
fokozottabb termelése, a mezőgazdaság fejlesztése … az árualap-növelés”83. Még Rákosi is 
úgy foglalt állást, hogy a párt politikáját továbbra is az 1953. júniusi határozatok jelölik 
ki. A Gazdaságpolitikai Bizottságban kialakult elképzelések védelmére ez alkalommal 
is egyedül Friss István vállalkozott, aki a gazdasági nehézségek leküzdése érdekében 
továbbra is kitartott a megszorító intézkedések mellett. Szerinte a problémák fő oka 
az, hogy „különböző intézkedésekkel és különböző jelenségek, tünetek eltűrésével 
megengedtük, hogy a vásárlóerő sokkal nagyobb mértékben növekedjen, mint amilyen 
mértékben a rendelkezésre álló árualapot növelni tudtuk”.84

Szalai beszámolója az „új szakasz” gazdaságpolitikájának méltatása ellenére nem 
nyerte el a KV-tagok tetszését; a bírálók többsége azt kifogásolta, hogy az – Kovács 
István szavaival élve – nem nevezte „nevén a gyereket”, nem vetette fel a felelősség 
kérdését. Földvári Rudolf még Nagy Imrét is elmarasztalta, mert felszólalása nem adott 
feleletet arra „név szerint kik az ellenállók, kik a kétkedők … hol kell keresni azt a gócot, 
ahonnan ered az ellenállás, a kétkedés, a gondolkodás és cselekvés egységének hiánya”.85

81  MNL OL M-KS 276. f. 53/196. ő. e. A Politikai Bizottság jegyzőkönyve 1954. szeptember 27.
82 MNL OL M-KS- 276. f. 52/27. ő. e. Az MDP Központi Vezetősége 1954. október 1-3-ai ülésének 

rövidített jegyzőkönyve. A KV határozatait közli MDP határozatai 1948-1956… i.m. 295-307. és 308-315.
83 Uo. Nagy Imre hozzászólását elemzi: Rainer M. János: Nagy Imre i. m. 85. 
84 Uo. 
85 Uo. Nagy Imre három héttel a KV ülése után a Minisztertanács október 26-ai ülésén ugyancsak 

azt mondta, hogy „nem tudjuk konkrétan megállapítani, melyek azok a minisztériumok, amelyek 
területén igen komoly lazaságok vannak.” 51. számú dokumentum. Jegyzőkönyv 1954. október 26.
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Az októberi KV-üléshez köthető a kormány két ütemben végbement jelentősebb 
átalakítása. Ennek során október 9-én a Nehézipari Minisztériumból Szénbányászati 
Minisztérium (Czottner Sándor) és Vegyipari és Energiaügyi Minisztérium (néhány 
hétig Hidas Istvánnal az élen) lett. A Kohó- és Gépipari Minisztériumból távozott a 
gazdaságpolitikai változások fékezéséért nagy részben felelős Zsofinyecz Mihály és két 
helyettese, a miniszter helyét Csergő János foglalta el. A hónap végén a cserék folytatódtak. 
Szalai Béla az Országos Tervhivatal elnöki posztját a könnyűipari miniszterére cserélte, 
utódja ismét egy régi kommunista, a Komintern hajdani munkatársa Berei Andor lett. Hidas 
István a Rákosi adminisztráció szilárd képviselője az iparért felelős miniszterelnök-helyettesi 
pozíciót kapta meg, utóda Kiss Árpád lett. A földművelésügyi tárca élére ismét Erdei 
Ferenc addigi igazságügy-miniszter került (utóda Molnár Erik), de Hegedüs András 
megmaradt a Minisztertanács egyik első elnök-helyettesének. Újra létrejött az Állami 
Gazdaságok Minisztériuma a kiváló agrárszakemberrel, a Minisztertanács Titkárságának 
addigi osztályvezetőjével, Pogácsás Györggyel az élen és önálló főhatóságként kezdett 
működni az Erdészeti Főigazgatóság. A Minisztertanács Titkárságának apparátusából a 
hónap közepén távozott Gergely Miklós osztályvezető, a Központi Vezetőség apparátusából 
pedig Friss István, aki a Közgazdaság-tudományi Intézet igazgatója lett.

A Minisztertanács október 26-ai ülésén „az 1955. évi népgazdasági terv egyes 
kérdéseiről” az Országos Tervhivatal által benyújtott újabb előterjesztésről szóló határozat 
csak azt állapíthatta meg, hogy a minisztériumi tervjavaslatok jelen formájukban 
nem szolgálhatnak alapul a terv elkészítéséhez, nem kellően igazodtak a megadott 
keretszámokhoz, túllépték a reális lehetőségek határait, nem számoltak a népgazdaság 
teherbírásával, nem tartották kellően szem előtt a társadalom szükségleteit. Ezek 
következtében nem lehetséges az ipar átállítása, túlzott az importanyag iránti igény, 
túlzott a bérigény, megengedhetetlenül alacsony az önköltség csökkentése – azaz a 
minisztériumi tervek nem a párt- és kormányhatározatok szempontjait érvényesítik. 
A határozat lehetségesnek tartotta és elrendelte a minisztériumi tervek azonnali 
sürgős felülvizsgálatát és módosítását a megadott szempontok szerint.86 Ez már annak 
során történt, hogy a Minisztertanács Titkárságának irányításával megkezdődött a 
gazdaságpolitikai munkaprogram elkészítése. Az első hosszabb összefoglaló tanulmány 
1954. november végére el is készült87, megvitatására azonban már nem került sor. 

Nagy Imre az 1954. októberi KV-ülésen maga mellé tudta állítani a Központi 
Vezetőség tagjainak nagy többségét, és a kedvező körülményeket kihasználva sikeresen 
kezdett hozzá elképzelései megvalósításához. Elkövette azonban a pártélet normái 
szerint a legnagyobb megbocsáthatatlan „bűnt” – a Szabad Nép 1954. október 20-i 
számában cikk formájában „kiteregette a párt szennyesét”, „az utcára vitte” a párt 
belső problémáit88, s ezzel – ahogyan Kovács István fogalmazott Jurij Andropovval 
folytatott, november 6-ai beszélgetése alkalmával – „nemcsak a párttagoknak, de 

86 51. számú dokumentum. Jegyzőkönyv 1954.október 26. 536/1/1954 sz, határozat.
87 Tartalmi ismertetését lásd Barla Szabó Ödön: Gazdaságpolitika és gazdasági fejlődés i. m. 41–45.
88 Szabad Nép 1954. október 20. (1-2.) A Központi Vezetőség ülése után.
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minden nyárspolgár számára világossá vált, hogy a PB-ben nincs meg a kellő egység”. 
A nagykövetet november elején felkereső budapesti első titkár által elmondottak 
közül figyelemreméltó volt a párton belüli helyzetről adott értékelése. Ez Andropov 
kommentárja szerint feltűnő hasonlóságot mutatott a párt más vezetői által vázolt 
helyzetképpel. Andropov úgy fogalmazott, hogy – részben Nagy Imre és Vas Zoltán 
cikkének89 hatására – „helytelen vélemények kezdtek elterjedni a pártban a gazdaságban 
korábban elkövetett hibák konkrét felelőseiről”, s „tűrhetetlen és abnormális az a helyzet, 
hogy egy sor pártszervezetben lényegében lejáratják a pártvezetők tekintélyét”!90 

Kovács István Andropov által közvetített „vészjelzései” már előrevetítették Nagy 
Imre szovjet támogatottságának csökkenését majd fokozatos bukását. A folyamatot a 
Szovjetunióban gyógykezelésen tartózkodó Rákosi Mátyás november végi hazatérése 
után a december 1-jei PB ülésen tett Nagy Imre-ellenes kirohanásai gyorsították fel,91 
de szerepet játszott benne a szovjet pártvezetésen belüli hatalmi harc Nagy számára 
kedvezőtlen kimenetele is. Mindez azt is jelentette, hogy az „új szakasz” célkitűzéseinek 
megvalósítása 1954 végén már egyre nagyobb nehézségekbe ütközött, az 1953. júliusa 
előtti politika képviselői Rákosi Mátyással az élen, kihasználva a gazdaság növekvő 
problémáit mind erőteljesebb támadásba lendültek.92 

89 Nagy Imre: A Központi Vezetőség ülése után. Szabad Nép, 1954. október 20.(1), illetve Vas Zoltán: 
Az új szakasz gazdaságpolitikájáról. Szabad Nép. 1964. október 27. (1)

90 Szovjet nagyköveti iratok i. m. 204.
91 MNL OL M-KS 276. f. 53/206. ő. e. A Politikai Bizottság jegyzőkönyve.1954. december 1.
92 V.ö. a Politikai Bizottság határozata a KV 1954. október 1-3.-i ülése után kialakult helyzetről 1954. 

december 15. Közli MDP határozatai 1948-1956 ….i.m. 316-323.
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Az 1953. július 7-én Nagy Imre elnökletével hivatalba lépett kormány egy esztendeig, 1954 
júliusáig működött változatlan összetételben. Június 29-én már döntés született a Bel- és 
Külkereskedelmi Minisztérium szétválasztásáról, majd július 2-án a Minisztertanács 
napirendjére került néhány kormánytag felmentése és az új miniszterek kinevezése, 
ami az Elnöki Tanács július 6-án kelt döntésével megtörtént. Ettől kezdve Nagy Imre 
első kormánya második összetételben folytatta a munkáját. Terjedelmi okokból ennek 
megfelelően választottuk két részre a jelen kötetet, melynek egyesített névmutatója 
a második részben található.

Noha a miniszterelnök ellenezte és megszüntette az elnökségi üléseknek a gyorsított 
döntéshozatal érdekében korábban meghonosított gyakorlatát 1954 májusától ismét sor 
került ilyenek összehívására. Ennek volt köszönhető, hogy az első teljes kormányülésre 
július 23-án került sor, addig az elnökség tárgyalta a döntést igénylő ügyeket. A 
következő hónapokban ez folytatódott heti-kétheti váltásokkal, azzal a változással, 
hogy az elnökségi ülések nem egyszer a Minisztertanács elnökénél tartott „referátummá” 
változtak, melyeken igen gyakran a Minisztertanács Titkárságának vezető munkatársai 
voltak a napirendek előadói.

Az 1953. július 10-én elfogadott ügyrend 15. §. (4.) bekezdése lehetővé tette azt is, 
hogy sürgős ügyekben ülésen kívül, az előterjesztés és a határozati javaslat köröztetését 
követően az elnök saját hatáskörében, a Minisztertanács nevében, adjon ki határozatot. 
Ezek között kezdetben elsősorban kitüntetési ügyek fordultak elő, mígnem egyre 
több gazdasági ügyben született nem nyilvános (azaz csak az érintetteknek kiadott) 
határozat, vagy éppen a Határozatok Tárában és a Magyar Közlönyben megjelentetett 
jogszabály is helyet kapott a döntések között. 

Az ülésekről, noha az ügyrend szerint hiteles (ún. határozati) jegyzőkönyvet 
kellett készíteni, melyet a Minisztertanács elnöke vagy első helyettese alkalmanként 
a Minisztertanács Titkársága elnöki csoportjának vezetője írt alá, 1954 februárjától 
csupán a gyorsírással készített jegyzőkönyvek gépiratba áttett szövegei maradtak 
fenn. Ezek formailag nem feleltek meg a hitelesség kívánalmainak, tartalmilag pedig 

– néhány kivételtől eltekintve – kevesebb, olykor töredékes információt tartalmaztak. 
Így például nem egy esetben hiányzik a napirend felsorolása, amit a jelen kötetben 
a jegyzőkönyvekhez mellékletként csatolt meghívókból, vagy az ülést megelőzően, 
a napirendi pontokról készített „kimutatásból” tudtunk pótolni. Gyakran nem 
rögzítették a napirend lezárását és nem fogalmazták meg a határozatot sem. Problémát 
jelent, ha a gyorsíró nem értett valamit és rosszul írta le az elhangzottakat, majd ezt a 
gépírt szövegben is változatlanul hagyta. Egyetlen esetben sem került sor hitelesítésre. 
Különösen vonatkozik ez az elnökségi ülésekről készített feljegyzésekre. Előfordult, 
hogy a jegyzőkönyv szövegét, a határozatokat utólag javították, pontosították mígnem 
a Minisztertanács Titkársága elnöki csoportjának vezetője ráírta a döntést: „kiadható”. 
Ilyen esetben természetesen mindig a javított szöveget közöljük. Abban azonban nem 
történt változás, hogy a tárgyalt napirendek előterjesztését, alkalmanként a beérkezett 



véleményeket, megjegyzéseket, a határozatokat, kevés kivételtől eltekintve, csatolták 
a jegyzőkönyvhöz. Főként akkor nem került sor erre, ha a napirendet eleve nem 
tárgyalták, vagy vita után levették a napirendről.

A jegyzőkönyvekben feltüntették az ülés időpontját, jellegét, az irat minősítését, 
néhány esetben a jelenlévőket, majd ezt követték a napirendi pont sorszáma, címe, az 
előadó és meghívottak neve, a vitában elhangzott hozzászólások hosszabb-rövidebb 
kivonata, némelykor a vita összefoglalásaként pedig az elfogadott javaslatok. 

A Minisztertanács ú.n. teljes üléseinek jegyzőkönyveit 1945-től kezdve folyamatos 
sorszámmal látták el, ennek megfelelően az 1954. január 29-ei jegyzőkönyv az 520. 
sorszámot kapta. A jegyzőkönyv sorszámával és a napirend számával jelölték a 
nyilvánosságra nem hozott határozatokat. Az elnökségi ülésen elfogadott, illetve a 
Minisztertanács elnöke által kiadott hasonló határozatok számát a kiadás dátumából 
(530710/1953), azonos napon kiadott több döntés esetén egy ehhez társított sorszámból 
(530710/1/1953) állították össze. 

Jelen kötetben 22-50. sorszámmal az 1954 január 29. és október 26. között tartott 
teljes minisztertanácsi ülések (520-536) és az elnökségi ülések (referátumok) gyorsírással 
rögzített jegyzőkönyveit adjuk közre időrendben, szöveghűen, a szerkezet megtartásával. 
(A névelírásokat, hibásan írt neveket, a korabeli írógépek betűkészletének hiányosságaiból 
adódó és az egyértelműen elütésből származó hibákat javítottuk.) A kiemelten fontos 
napirendi pontok előterjesztését és egyes esetekben a nyilvánosságra nem került 
határozatokat az adott jegyzőkönyv mellékleteként teljes szöveggel közöljük. (Ezekben 
az esetekben lábjegyzetben tüntettük fel azok nevét, akik kaptak a határozatokból.) A 
nem közölt előterjesztések tartalmát – minden egyes dokumentumnál újra kezdődő 
számozással – jegyzetben foglaltuk össze, ahol megadtuk az elfogadott határozat, 
rendelet, törvényerejű rendelet, törvény számát és közzététel esetén a megjelenés 
helyét (Magyar Közlöny, Határozatok Tára) és idejét. Kivételt képez az 1954. január 
29-ei gyorsírásból áttett jegyzőkönyv, ahol csupán a szerkesztett változathoz fűztünk 
jegyzeteket. A napirendről levett témáknál jegyzetben közöltük (ha ismert), hogy 
mikor kerültek ismét a minisztertanács elé.

A kötet használatát segíti a külön kötetben is megjelent részletes napirendi jegyzék93, 
a személynévmutató, valamint egy rövidítésjegyzék.

Budapest, 2022 december

93 A minisztertanácsi jegyzőkönyvek napirendi jegyzéke önállóan is megjelent: Minisztertanácsi 
jegyzőkönyvek napirendi jegyzékei 1952. augusztus 14. – 1955. április 18. Szerkesztette G. Vass István, 
Kurecskó Mihály, Ring Orsolya. Budapest, 2008. (A Magyar Országos Levéltár segédletei, 11/4.) 
https://library.hungaricana.hu/hu/view/MolDigiLib_MOLsegedl_11_4/?pg=0&layout=s
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22.
1954. január 29.

Bel- és külkereskedelmi miniszter
1. A belkereskedelem 1954. évi tüzelőanyag-ellátása

SZÖVOSZ főtitkára
2. A falusi lakosság 1954. évi hús- és zsírellátása 

Országos Tervhivatal elnöke
3. A mezőgazdasági termékek szabad felvásárlásának megszervezése és a piaci forgalom 

fejlesztése 

Pénzügyminiszter, város- és községgazdálkodási miniszter
4. Lakáskarbantartási és tatarozási program. Napirendről levéve. 
Helyette: A magánerőből történő egyéni családi lakóház építési akció.

Országos Tervhivatal elnöke
5. Minisztertanácsi és Országos Tervhivatali tartalék
6. Az 1954. évi széntakarékossági intézkedések

Bel- és külkereskedelmi miniszter
7. A külkereskedelmi munka megjavítása 

Leg főbb ügyész
8. Beszámoló az ügyészi szervezet működéséről 

Bel- és külkereskedelmi miniszter
9/a Az állami közétkeztetés üzemi dolgozóinak bérrendezése

Közlekedés- és postügyi miniszter 
9/b A budapesti elővárosi vasút budafoki vágánya megépítési határideje

Egészségügyi miniszter
9/c/I. Az ózdi rendelőintézet tervezési feladatainak jóváhagyása 
9/c/II. A miskolc–diósgyőri kórház-rendelőintézet tervezési feladatainak jóváhagyása

Építésügyi miniszter
9/d/I. A Lábatlani Cement- és Mészmű, a Dorogi Mészmű, a Kalocsai Épületelemgyár 

stb. beruházási programja 
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Közlekedés- és postügyi miniszter, Építésügyi miniszter
9/d/II. A Budapest–Tatabánya 1. sz. útba való bekötés közötti útvonal beruházási 

programjavaslata 
9/d/III. A 21. számú út Hatvan–Országhatár közötti szakaszának kiépítésére vonatkozó 

beruházási programjavaslat 
9/d/IV. Dunántúli olajút [Zágorhida–Csömödér–Dobri] beruházási programjavaslata 

Pénzügyminiszter
9/e Törvényrendelet tervezet a pénzügyi és vámbűntettekről, valamint szabálysértésekről

Népművelési miniszter
9/f A műszaki emlékek védelme 

Külügyminiszter
9/g Magyar–román növényvédelmi egyezmény jóváhagyása 

Egészségügy miniszter
9/h Az üzemi egészségvédelem szabályozásáról szóló 70/1951./III.14./ MT sz. rendelet 

módosítása 

Bel- és külkereskedelmi miniszter
9/i Állandó megbízott kinevezése az ENSZ Európai Gazdasági Bizottsága mellé 
9/j Az Albán Népköztársasággal kötött hitelegyezmény módosítása

23.
1954. február 12.

Nehézipari miniszter
1. Szóbeli beszámoló az energiahelyzetről

Minisztertanács első elnökhelyettese, belügyminiszter
2. A minisztériumok és állami hivatalok munkarendje 

Országos Tervhivatal elnöke
3. A hús és zsír árának leszállítása és az ellátás biztosítása

Bel- és külkereskedelmi miniszter
4. Gyümölcs- és zöldségellátás megjavítása

 Országos Tervhivatal elnöke
5. 1953–54 évi átteleltetés
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Budapest Főváros Tanácsának VB elnöke
6. Fővárosi Vízművek víztermelő üzemek szennyvizek elleni védelme 

Helyi Tanácsok Titkársága vezetője
7. Törvényerejű rendelettervezet az igazgatási terület szervezéséről 

 Igazságügy-miniszter
8. Rendelettervezet a termelési szerződések kötbérrel való megerősítéséről 

Országos Tervhivatal elnöke
9. Szociális normatívák megállapítása

Közlekedés- és postügyi miniszter 
10. A Földalatti Vasút beruházási keretének csökkentése, építésének ideiglenes szüneteltetése

 Pénzügyminiszter
11. A lakosság megtakarításainak fokozott begyűjtése

Könnyűipari miniszter
12/a Közmű- és szolgáltató vállalatok fizikai dolgozóinak egységes bérezése  

Közlekedés- és postügyi miniszter 
12/b Az útőrök új bérezése  
12/c A közületek helyi beszélgetései átalányösszegű díjazásának megszüntetése  

 Minisztertanács első elnökhelyettese, Földművelésügyi miniszter
12/d Javaslat az ország élenjáró termelőszövetkezeti gazdaságainak kitüntetésére

Kohó- és gépipari miniszter
12/e A KGM 1953. évi felújítási pótkeret igénye 

Élelmiszeripari miniszter
12/f 30 millió Ft. felújítási póthitel engedélyezése az Élelmiszeripari Minisztérium részére

Pénzügyminiszter
12/g 1954. I. negyedévi póthitelgazdálkodás

Élelmiszeripari miniszter
12/h Berettyóújfalui tejporgyár tervfeladatának a jóváhagyása 

Népművelési miniszter
12/i Rudnay Gyula részére a Magyar Népköztársaság Kiváló Művésze cím adományozása
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12/j A művészeti díjak adományozási időpontjának megváltoztatása

24.
1954. február 26.

Pénzügyminiszter
1. Termelőszövetkezetek pénzgazdálkodása
2. Törvényerejű rendelettervezet a nyugdíjtörvény módosításáról 
3/a A kötelező biztosítás helyzetéről jelentés 
3/b Az állami biztosítás szervezete
3/c A kötelező tűz- és jégbiztosításról kiadott rendelkezések módosítása

Országos Tervhivatal elnöke
4. Jelentés az 1953. évi lakásépítkezésekről és az 1954. évi lakásépítkezések előkészítéséről

 Országos Vízügyi Főigazgatóság vezetője 
5. Jelentés az árvíz és belvízvédelmi helyzetről 

Igazságügy-miniszter
6. Törvényerejű rendelettervezet a büntető perrendtartás módosításáról

 Minisztertanács első elnökhelyettese, belügyminiszter
7. Külföldiek ellenőrzésének szabályozása

 Minisztertanács első elnökhelyettese, földművelésügyi miniszter 
8/a A gépállomási dolgozók bérének rendezése 

Közlekedés- és postügyi miniszter 
8/b Az útőrök új bérezése 

Munkaerő-tartalékok Hivatala elnöke
8/c A MTH ipari tanulóintézetei állományába tartozó egyes dolgozók bérének rendezése 

Élelmiszeripari miniszter
8/d Tejgyűjtőcsarnokok dolgozóinak bérrendezése

Országos Tervhivatal elnöke
9. 1954. évi toborzási terv 

Munkaerő-tartalékok Hivatala elnöke
10/a Vasutas szakmunkások képzése 
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Pénzügyminiszter
10/b 1954 I. félévi árkiegyenlítési terv 

Nehézipari miniszter
10/c DDT növényvédőszerüzem tervezési feladatának jóváhagyása

Leg főbb ügyész
10/d Az egyes bűntettekre elrendelt rögtönbíráskodás megszüntetése 

Igazságügy-miniszter
10/e Miskolci városi bíróság és városi ügyészség felállítása 

Oktatásügyi miniszter
10/f Idegen Nyelvek Főiskolájának megszüntetése 

Külügyminiszter
10/g Magyar–jugoszláv egyezmény a határjelek felújítása és megjelölése tárgyában 

Országos Tervhivatal elnöke
10/h A szovjet–magyar állandó bizottság magyar tagozata elnökének és tagjainak kinevezése 

Oktatásügyi miniszter
10/i Az Oktatásügyi Minisztérium kollégiuma tagjainak kinevezése 

Igazságügy-miniszter
10/j Dr. Szakács Ödön megyei bírósági elnöki kinevezése
10/k Az ipari export és importcikkekre vonatkozó szakmai szállítási feltételek vitás kérdései
10/l Magyar-angol kereskedelmi-pénzügyi tárgyalások

25.-26.
1954. március 12.-16.

Országos Tervhivatal elnöke
1. A vásárlóerő és áruellátás alakulása 

Szakszervzetek Országos Tanácsának főtitkára 
2/a Minisztertanács–SZOT-vándorzászlók odaítélése 

Bel- és külkereskedelmi miniszter első helyettese
2/b Vándorzászló adományozása a legjobb eredményt elért kiskereskedelmi vállalat részére
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SZÖVOSZ főtitkára
2/c Vándorzászló adományozás a legjobb eredményt elért földművesszövetkezet részére 

Begyűjtési miniszter
3. A begyűjtés költségeinek csökkentése és szervezetének racionalizálása 

Országos Tervhivatal elnöke
4. Hús és zsír árleszállításból elért megtakarítás felhasználása az üzemélelemzés területén, 

az üzemélelemzés fejlesztése

Pénzügyminiszter
5. A nyugdíjak felemelése

Állami Ellenőrző Központ elnöke
6. Jelentés az ipari termékek minőségének védelméről szóló törvényrendelet végrehaj-

tásának ellenőrzéséről 

Népművelési miniszter
7. Javaslat az 1954. évi Kossuth-díjak odaítélésére

Országos Tervhivatal elnöke
8/a 1954-ben egyetemet, főiskolát és szakközépiskolát végzők elosztási terve

Egészségügyi miniszter első helyettese
8/b 1954-ben végző orvosok és gyógyszerészek elosztási terve 

Földművelésügyi miniszter
9. 1954. évi tavaszi mezőgazdasági munkák előkészítése és végrehajtása 
10/a A Földművelésügyi Minisztérium beruházási szerkezetének kialakítása 

Belügyminiszter első helyettese
10/b Nem állami (üzemi) tűzoltóság szervezetének megerősítése 

Minisztertanács elnöke
10/c A kormánykitüntetések és miniszteri kitüntető jelvények adományozásával 

kapcsolatos egyes kérdések szabályozása
10/d Lakások egyéb célra való igénybevételének tilalma 

Igazságügy-miniszter
10/e Az ipari export- és importcikkekre vonatkozó szakmai szállítási feltételek vitás kérdései
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Oktatásügyi miniszter
10/f Az állami és szakmai oktatásban részesülők munkaidő-kedvezménye

Nehézipari miniszter
10/g Sajómenti Vegyiművek 50%-os bővítésének beruházási programja

Országos Vízügyi Főigazgatóság főigazgatója
10/h A főváros Duna-balparti részén új vízmű létesítése

Egészségügyi miniszter első helyettese
10/i A soproni tbc. gyógyintézet beruházási programja

Minisztertanács elnöke
10/j A kádernyilvántartásnál használt személyi kérdőívek szabályozása

Földművelésügyi miniszter
10/k Kormánybizottság kiküldése mezőgazdasági anyagellátás biztosítására

Minisztertanács elnöke
10/l Kormánybizottság kiküldése az állami gazdaságok felülvizsgálatára 
10/m A MT Anyag- és Termékgazdálkodási Titkárságának felállítása
10/n Vas Zoltán kinevezése az Anyag- és Termékgazdálkodási Titkárság vezetőjévé
10/o Nezvál Ferenc a város- és közösséggazdálkodási miniszter első helyettesévé való 

kinevezése

Igazságügy-miniszter
10/p Legfelsőbb bírósági bírák tisztségük alóli felmentése

27.
1954. április 2.

Minisztertanács első elnökhelyettese, földművelésügyi miniszter
1. A termelőszövetkezetek 1953. évi zárszámadása
2. A mezőőrök alkalmazásának új rendszere
3. A Tiszalöki Vízlépcső vizének felhasználása és a tiszalöki öntözőrendszer kiépítése

Minisztertanács Titkárságának csoportvezetője
4. A mezőgazdasági termelés fejlesztéséről szóló párt- és kormányhatározat ellenőrzése

Állami Ellenőrző Központ elnöke
5. A racionalizálás irányelvei
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Nehézipari miniszter
6. Gyógyszergyártásunk fejlesztése és a termékek minőségének megjavítása

Országos Tervhivatal elnöke
7. Az 1954. évi műszaki tervezési munkák terve

Egészségügyi miniszter
8. Egészségügyi dolgozók bérezése

Igazságügy-miniszter 
9/a Törvényjavaslat a büntető perrendtartásról szóló 1951: III. törvény módosításáról
9/b Törvényerejű rendelettervezet a büntető perrendtartásról szóló törvény hatályba 

lépéséről és végrehajtásáról 

Leg főbb ügyész
10. A Néphadsereg katonai ügyészsége szervezetének és működésének szabályozása

Minisztertanács Helyi Tanácsok Titkársága vezetője
11. Az igazgatási terület tervezésről szóló törvényerejű rendelettervezet 

Nehézipari miniszter
12/a A mezőgazdaság növényvédőszer-ellátásának biztosítása

Minisztertanács Bértitkárságának vezetője
12/b Tervező vállalatok dolgozóinak bérrendszere

Országos Építésügyi Hivatal elnöke
12/c Az 1954. évben kidolgozandó típustervek jegyzékének jóváhagyása

Országos Tervhivatal elnöke
12/d Beruházási céljutalmak kitűzésének és kifizetésének újabb szabályozása 

Munkaerő-tartalékok Hivatalának elnöke
12/e A toborzás 1954. évi rendszere

Közlekedés- és postügyi miniszter 
12/f A Központi Szállítási Tanács hatályosabb működése
12/g A közületek helyi beszélgetései átalány összegű díjazásának megszüntetése

Egészségügyi miniszter
12/h A veszprémi kórház-rendelőintézet beruházási programja
12/i A komlói kórház beruházási programja
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Nehézipari miniszter
12/j Mélyfúró Berendezések Gyára kiegészítő létesítményeinek beruházási programja

Élelmiszeripari miniszter
12/k/I. A miskolci hűtőház beruházási programjának módosítása
12/k/II. A miskolci hűtőházzal kapcsolatos út és iparvágány építése 

Közlekedés- és postügyi miniszter 
12/l A Brüsszeli Postaegyezmény megerősítése

Minisztertanács elnöke
12/m Minisztertanácsi Alkalmazási Döntőbizottság felállítása

Külügyminiszter
12/n Sík Endre kinevezése külügyminiszter-helyettessé
12/o Bonyhádi Károly ügyvivői megbízása

Bel- és külkereskedelmi miniszter
12/p Fenyves György kiküldetése

Napirendről levéve:

Igazságügy-miniszter
12/r Dr. Kováts Kálmán kinevezése miniszterhelyettessé

Külügyminiszter 
12/s Magyar–jugoszláv határincidensről szóló egyezmény kiegészítése
12/t Pásztor Károly felmentése tisztsége alól
12/u Szarvas Pál megbízatása
12/v Dr. Münnich Ferenc kinevezése nagykövetté
12/z Horváth Imre kinevezése nagykövetté
12/w Zsatkulák Nándor kinevezése

28.
1954. április 23.

Minisztertanács Bértitkárságának vezetője
1. Jelentés a bérfegyelem megszilárdításáról

Pénzügyminiszter
2. Állami vállalatok 1953. IV. negyedévi beszámolójelentése
3/a Az 1954. II. negyedévi országos pénztári terv
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3/b Az 1954. II. negyedévi hitelterv

Országos Tervhivatal elnöke
4. A tervmódosítás rendszerének megváltoztatása
5. A népgazdasági terv főbb irányzatai március havi teljesítés

Nehézipari miniszter
6. A villamos energiával való tervszerű gazdálkodás alakulása 1954. év május–augusztus 

hónapokban

Országos Tervhivatal elnöke
7. 1954-ben kezdődő és 1955-ben befejeződő állami erőből épülő lakások szobaszámaránya

Minisztertanács első elnökhelyettese, földművelésügyi miniszter
8. Az erdőgazdasági termelés fejlesztéséhez szükséges intézkedések

Begyűjtési miniszter
9. A Begyűjtési Minisztérium szervezeti felépítése, valamint a minisztérium és a 

vállalatok létszáma 

Minisztertanács elnöke
10. A Minisztertanács 1954. II. negyedévi munkaterve

Kohó- és gépipari miniszter 
11/a A diósgyőri középsor üzembe helyezése

Igazságügy-miniszter
11/b Ipari export- és importcikkekre vonatkozó szakmai szállítási feltételek vitás kérdései

Minisztertanács Anyag- és Termékgazdálkodási Titkárságának vezetője
11/c A szénbányászat bányafa-ellátásának biztosítása
11/d A papírellátás módosítása

Minisztertanács Bértitkárságának vezetője
11/e/I. A tervező vállalatok dolgozóinak bérrendszere
11/e/II. Iparvállalatok tervezési és szerkesztési osztályain dolgozó műszakiak premizálása

Pénzügyminiszter
11/f Kulturális és szórakoztató intézmények, üzemek bevételeinek fokozása 

Közlekedés- és postügyi miniszter 
11/g Az árufuvarozás II. negyedévi terve



37

A  M I N I S Z T E RTA N Á C S I  Ü L É S E K  N A P I R E N D I  P O N T J A I

Oktatásügyi miniszter
11/h Az Oktatásügyi Minisztérium felügyelete alá tartozó tudományegyetemek tanárképző 

szakjai, valamint a pedagógiai főiskolák 1954. évi tervszámainak módosítása
11/i. A módosított egyetemi és főiskolai ösztöndíjrendszer pénzügyi fedezetének biztosítása

Országos Tervhivatal elnöke
11/j A Nehézipari Minisztérium felügyelete alá tartozó szovjet–magyar vegyesvállalatok 

1954. évi tervének végleges megállapítása

Országos Vízügyi Főigazgatóság vezetője 
11/k Káros szennyvizek tisztítása

Bel- és külkereskedelmi miniszter
11/l A vámjog szabályozása

Építésügyi Miniszter
11/m A következő években megvalósítandó lakásépítkezések tervezési feladatának 

elkészítéséhez szükséges beruházási hitel

Bel- és külkereskedelmi miniszter
11/n A Gellért Szálló helyreállítása tervének jóváhagyása

Minisztertanács elnöke
11/o Lakások egyéb célra való igénybevételének tilalma

Bel- és külkereskedelmi miniszter
11/p A kristályszóda árának megállapítása
11/r Görögországgal kötendő államközi megállapodás
11/s Fenyves György külföldi kiküldetése

Napirenden kívül:

Központi Statisztikai Hivatal elnöke
Nk.1 Lakóház- és lakásösszeírás

Minisztertanács első elnökhelyettese, belügyminiszter
Nk.2 1954/55. télre végrehajtandó előkészületek
Nk.3 Koczor Lajos és Kovács Imre elvtársak fegyelmi büntetése

Külügyminiszter
Nk.4 Drahos Lajos kinevezése rendkívüli és meghatalmazott nagykövetté és megbízatása 

a varsói nagykövetség vezetésével.
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Pénzügyminiszter
Nk.5 A letartóztatottak üzemi baleset esetében történt ellátása

29.
1954. május 14.

Országos Tervhivatal elnöke
1. 1954. évi önköltségcsökkentési tervek teljesítésének biztosítása 
2. Az 1954. évi önköltségi tervek átárazása

Pénzügyminiszter, Állami Ellenőrző Központ elnöke
3/a Az 1953. évi állami költségvetés végrehajtásáról szóló PM jelentés és az ÁEK szakvélemény 

Pénzügyminiszter
3/b Az 1954. évi állami költségvetés 

Begyűjtési miniszter
4. 1954. évi gabonabegyűjtés előkészítése

Minisztertanács első elnökhelyettese, földművelésügyi miniszter
5. Az 1954. évi aratás-cséplés és másodvetés eredményes végrehajtása érdekében 

végrehajtandó feladatok 
6. A mezőgazdasági beruházások 1954. I. negyedévi lemaradása
7. A mezőgazdaság 1954. évi munkaerő-szükségletének biztosítása 

Országos Tervhivatal elnöke
8. Az 1954. II. és III. negyedévi húsellátás 

Földművelésügyi miniszter
9. Erdőgazdasági termelés fejlesztéséhez szükséges intézkedések 

Pénzügyminiszter
10/a 1954. II. negyedévi devizaterv

Országos Tervhivatal elnöke
10/b 1954. évi gépjárműelosztás 

Minisztertanács első elnökhelyettese, Földművelésügyi miniszter
10/c A hatósági rendelkezésre leölt és a kötelező védőoltás következtében elhullott 

állatokért, valamint a megsemmisített betegségterjesztő tárgyakért járó kártalanítás
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Pénzügyminiszter
10/d/I. Pénzintézetek önállóságának fokozása 
10/d/II. Mezőgazdasági és Szövetkezeti Bank megszüntetése és a mezőgazdasági 

beruházások finanszírozásának szabályozása 

Nehézipari miniszter
10/e Nitrogén műtrágyagyárak üzembehelyezésének biztosítása 
10/f A villamosenergia-iparág felkészülése az 1954–55. évi őszi–téli csúcsterhelésre

Oktatásügyi miniszter
10/g A technikumokkal kapcsolatos egyes kérdések rendezése

Népművelési miniszter
10/h A könyv- és lapkiadás, terjesztés és nyomdai előállítás egységes rendszerének 

kialakítása 
  Minisztertanács Titkárságának vezetője
10/i/I. Az Országos Létszámbizottság elnökének jelentései és a Minisztertanácshoz 

benyújtott létszámfellebbezések 

Város- és községgazdálkodási miniszter
10/i/II. A város- és községgazdálkodás megjavításáról szóló 515/1/1953. Mt. sz. határozat 

kiegészítése, illetve módosítása 

Országos Tervhivatal elnöke
10/j 1945. II. negyedév külön túlórakeret engedélyezése 
10/k A szünetelő beruházásoknál felszabaduló készletek átcsoportosítása 

Város- és községgazdálkodási miniszter
10/l Komlón, Sztálinvárosban és Kazincbarcikán 1954-ben használatba adandó lakások 

elosztása 

Minisztertanács Titkárságának vezetője
10/m Az áruvédelem megjavításának szervezeti kérdései 

Minisztertanács első elnökhelyettese, Földművelésügyi miniszter
10/n Az 1954. évi Országos Mezőgazdasági Kiállítás és Vásár rendezésének irányelvei 
10/o Mezőgazdasági Szervezési Intézet létesítése 

Külügyminiszter
10/p Szakdelegációk és szakemberek kiküldésének terve 
10/r Tvr. tervezet az UNESCO-ból való kilépésről szóló 1953:2. tvr. hatályon kívül helyezésére
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Minisztertanács első elnökhelyettese, földművelésügyi miniszter
10/s Magyar–osztrák növényvédelmi megállapodás 

Bel- és külkereskedelmi miniszter
10/t Magyar–belga árucsereforgalmi tárgyalások

Begyűjtési miniszter
10/u A begyűjtési miniszter első helyettesének kinevezése

Napirenden kívül:
Minisztertanács első elnökhelyettese, belügyminiszter

1. Felkészülés az 1954/55. évi téli időszakra

Külügyminiszter
2. Háborús áldozatok védelmére vonatkozó genfi egyezmény ratifikálása

Minisztertanács első elnökhelyettese, belügyminiszter
3. Tájékoztató az 1954. május 8-án elnöki hatáskörben hozott határozatokról

30.
1954. május 21.

Országos Tervhivatal elnöke
1954. I. félévi kenyér- és lisztellátás

Pénzügyminiszter
2. Jelentés az 1954. évi költségvetés egyenlegének alakulásáról

Nehézipari miniszter
3. Prémium kifizetésének engedélyezése béralaptúllépés esetén

Minisztertanács titkárságának vezetője
4. Rudabányai Vasércdúsítómű tervfeladatának módosítása

Nehézipari miniszter helyettese
5. Az 1951. április 27-ei csehszlovák-magyar alumíniumipar és energiakooperációs 

államközi egyezmény és az ezzel összefüggő 1952. november 25-ei megállapodás 
bonyolításával kapcsolatos kormánymegbízotti tárgyalás
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Bel- és külkereskedelmi miniszter
6. 1954. évi öntecsáthengerlés biztosítása. A Lengyel Népköztársasággal és a Csehszlovák 

Köztársasággal folytatott vaskohászati együttműködési tárgyalások jegyző-
könyvének jóváhagyása

7. A külkereskedelmi vállalatok adminisztratív állománycsoportba tartozó dolgozóinak 
bérrendezése

8. Zöldség- és gyümölcs kereskedelem egyes dolgozóinak munkaidő szabályozása, a 
zöldség- és gyümölcs felvásárló telepek és kirendeltségek jutalékos bérrendezése

Begyűjtési miniszter
9. Hitelelőleg engedélyezése

Minisztertanács első elnökhelyettese, földművelésügyi miniszter
10. Gépállomások típusstátusának megállapítása

Minisztertanács Titkárságának vezetője
11. A mezőgazdaság területére átirányított dolgozók lakással való ellátásának megjavítása

Begyűjtési miniszter
12. Az 1954. évi gabonabegyűjtés előkészítéséről szóló határozat I/6-I/12. pontjának 

módosítása
13. Bács-Kiskun-megye sertésbeadási kötelezettségének teljesítése
14. Új vámőrlési százalékok bevezetése

Minisztertanács első elnökhelyettese, földművelésügyi miniszter
15. Lucerna- és vörösheremag 1954. évi termeltetése
16. Állami gazdaságokban és mezőgazdasági termelőszövetkezetekben ipari tanulók képzése
17. A szerződéses termeltetés rendjének további biztosítása

Népművelési miniszter
18. A tudományos, történelmi és esztétikai értékű parkok és dendrológiai kertek 

fokozottabb védelme

Minisztertanács első elnökhelyettese, földművelésügyi miniszter
19. Lótenyésztési intézmények dolgozóinak bérrendezése

Minisztertanács Bértitkárságának vezetője
20. Kocsisok, kocsikísérők, lóápolók bérrendezése
21. A közlekedési eszközöket karbantartó munkások bérrendezése

Kohó- és gépipari miniszter
22. Öntödei selejtcsökkentési prémium bevezetéséhez szükséges keret
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Könnyűipari miniszter
23. A ruházati iparok versenyének megrendezése

Nehézipari miniszter
24. MASZOBAL Rt. Ajkai Alumíniumkohó fejlesztésének beruházási programja

Könnyűipari miniszter
25. A budapesti és kaposvári új üzemi mosodák kivitelezésnek megkezdéséről szóló 

MT előterjesztés

Közlekedés- és postaügyi miniszter
26. Vasúti kommunális beruházási tervezési feladatának jóváhagyása. /: Budakeszi 

Tbc. kórház.:/

Nehézipari miniszter
27. A villamosenergia iparág felkészülése az 1954-55. ősz-téli csúcsra

Országos Tervhivatal elnöke
28. Villamosművek hálózatához csatlakozásért, a villamosított, illetve villamosításra 

kerülő községekben fizetendő díjak módosítása

Bel- és külkereskedelmi miniszter
29. A Szovjetunió és a Magyar Népköztársaság közötti Tudományos-Műszaki Együttműködési 

Bizottság V. ülésszaka
30. Görögországgal kötendő államközi árucsereforgalmi és fizetési megállapodás
31. Kézi tolókapa újabb ármegállapítása

Oktatásügyi miniszter
32. Kiváló óvónő cím

Igazságügy-miniszter
33. Az Igazságügy-minisztérium kollégiumának tagjainak kinevezése

Magyar Távirati Iroda vezérigazgatója
34. A Magyar Távirati Iroda kollégiumának tagjainak kinevezése

Közlekedés- és postaügyi miniszter
35. Fizikai és értelmiségi dolgozók hazautazási kedvezményének egységesítése

Belügyminiszter
36. Határmegbízott felmentése és kinevezése
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Földművelésügyi miniszter
37. Minden év június második vasárnapjának „Traktorok nap”-pá nyilvánítása

31.
1954. június 1.

Oktatásügyi miniszter
1. Az óvodai és általános iskolai nevelők területi bérrendezésének módosítása

Minisztertanács Titkárságának csoportvezetője
2. Függetlenített bányamentők bérezése

Népművelési miniszter első helyettese
3. A Népművelési Minisztérium 1954. évi beruházási tervének módosítása

Város- és községgazdálkodási miniszter
4. Budapest, XV. Ker. Rákospalota mélyzónájának csatornázása
5. Budapest–margitszigeti vízmű fejlesztése
6. Budapest-margitszigeti vízműfejlesztés munkakezdési engedélyezése
7. Szigetszentmiklósi vízmű fejlesztésének beruházási programja
8. Debrecen város csatornázásának beruházási programja
9. Győr város csatornafejlesztésének és szennyvíztisztító telepének beruházási programja
10. Szolnok város csatornázása

Nehézipari miniszter helyettese
11. Mélyfúróipari Tröszt megszüntetése

Minisztertanács Titkárságának csoportvezetője
12. Tatabánya ipari vízellátásának beruházási programja
13. Budapest-Ferencváros rendező pályaudvar bővítésének tervfeladata
14. Rákosi Mátyás Vas- és Fémművek Egyedi Gépgyára tekercselt készüléküzeme 

beruházásának továbbfolytatása
15. A brikett-termelés biztosítása
16. Oroszlányi XX. akna beruházási programja
17. Tatabányai XV/a. akna beruházási programja
18. Gravitációs alappont hálózatok nemzetközi összeköttetésének előkészítése
19. Műszaki Bizományi Vállalat alapítása
20. Nyersbőrgyűjtő és Készletező Vállalat raktárépítésének beruházási programjavaslata
21. A hegesztett hajógyártás tanulmányozása a Szovjetunióban
22. Nemzeti gondozási ellátások összegének felemelése
23. Magyar–osztrák vegyes bizottsági tárgyalások
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Minisztertanács Titkárságának vezetője
24. Gépkocsik külföldi követségekről történő vásárlásának megtiltása
25. Állami Ellenőrző Központ kollégiumának tagjainak kiszélesítése
26. Felső-Duna szakasz vízi energiájának hasznosításával kapcsolatos előmunkálatok

Napirenden kívül:
Minisztertanács Titkárságának csoportvezetője

 27. Kisiparosok biztosítása

Minisztertanács Titkárságának vezetője
28. Kisiparosoknak iparjogosítványok kiadása

Nehézipari miniszter
29. Szénbányászati Trösztök szervezete

Minisztertanács Titkárságának vezetője
30. Munkaidő kezdésének megváltozása
31. Kisfaludy-Stróbl Zsigmond kitüntetése

32.
1954. június 11.

Pénzügyminiszter
1. Állami vállalatok 1954. I. negyedévi beszámolója

Bel- és külkereskedelmi miniszter
2. 1954. évi árkiegyenlítési terv

Minisztertanács Bértitkárságának vezetője
3. Jelentés a Munka Törvénykönyve végrehajtásáról

Minisztertanács első elnökhelyettese, földművelésügyi miniszter
4. A mezőgazdasági termelés irányításának egyszerűsítése

Város- és községgazdálkodási miniszter
5. Jelentés a lakásfelújítási tervek, valamint a családi lakóházépítési akció végrehajtásáról

Országos Tervhivatal elnöke
6. A szövetkezetek és magánkisipar közületek felé irányuló tevékenységének korlátozása 

Kohó- és Gépipari miniszter
7. Az iparitanuló-képzés színvonalának további emelése
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Országos Tervhivatal elnöke
8. Az 1954-ben szakmunkásvizsgázó ipari tanulók elosztási terve

Népművelési miniszter
9. A könyvkiadás, terjesztés és nyomdai előállítás egységes szervezete 

Oktatásügyi miniszter
10.  Az 1954. évi beiskolázási tervszámok módosítása

Nehézipari miniszter
11/a Tiszavidéki Vegyi Kombinát műtrágyagyárának beruházási programja 
11/b Tiszavidéki Vegyi Kombinát és „T” Erőmű közös lakótelepeinek beruházási programja

Könnyűipari miniszter
12. Papírgyűjtő Hónap szervezése

Igazságügy-miniszter
13. A bírák fegyelmi szabályzata
14. A polgári perrendtartásról szóló 1952: III. tv. módosítása

Minisztertanács elnöke
15. Belkereskedelmi Minisztérium és Külkereskedelmi Minisztérium felállítása
16. Beszámoló az elnöki hatáskörben hozott határozatokról
17. A legfőbb ügyész részvétele az Országgyűlésen
18. Kisfaludy-Stróbl Zsigmond és Szörényi Imre Munka Vörös Zászló Érdemrenddel 

való kitüntetése
19. Szántó Zoltán elvtárs részvétele a minisztertanácsi üléseken

Bel- és külkereskedelmi miniszter
20. Bognár József bel- és külkereskedelmi miniszter meghatalmazása

Begyűjtési miniszter
21. A Kongresszus tiszteletére indított begyűjtési versenyben első helyezést elért megye 

jutalmazása

Bel- és külkereskedelmi miniszter
22. Baczoni Jenő és Droppa Gusztáv kinevezése a külkereskedelmi miniszter helyettesévé.
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33.
1954. június 15.

Minisztertanács Titkárságának vezetője
1. A mezőgazdaság munkaerő-szükségletének biztosítása

Begyűjtési miniszter
2. Az 1954. évi terménybegyűjtés végrehajtása

Pénzügyminiszter
3. Az 1954. évi adóbevételi terv

Minisztertanács Titkárságának csoportvezetője
4. Magánkereskedői iparjogosítványok kiadása
5. IKKA és ajándékcsomag-forgalom rendezése

Népművelési miniszter
6. Az iparművészet egyes feladatairól és Iparművészeti Tanács létesítése 

Kohó- és Gépipari Minisztérium 
7/a Az MTH szervezetének egyszerűsítése
7/b Az MTH feladatainak és hatáskörének kibővítése

Minisztertanács Titkárságának csoportvezetője
8. Egészségügyi intézmények céljára visszaadott épületek beruházásainak részleges 

dokumentációval történő kivitelezése

Minisztertanács Bértitkárságának vezetője
9. A raktárak és kereskedelmi üzletek dolgozóinak jutalmazása 
10. Gépkocsivezetők premizálása üzemanyag-megtakarítás és tonnakilométer alapján

Minisztertanács Titkárságának csoportvezetője
11. 1954. évi magyar–lengyel árucsereforgalmi és fizetési megállapodás 
12. A Számviteli Főiskola pénzügyi tagozatának megszüntetése 
13. A Pénzügyminisztérium devizaosztályának főosztállyá való átszervezése 
14. Egyes megvont nyugdíjak újra folyósítására hitel engedélyezése
15. Petőházi Cukorgyár kísérleti folyamatos hidrolízis-üzem beruházásának részleges 

tervdokumentációval való kezdése
16. Részletfizetéses tüzelőellátás a MÁV-dolgozók és nyugdíjasok részére 
17. Kisipari hitelakció
18. Az Építésügyi Minisztérium 33. sz. Mélyépítőipari Tröszt megszüntetése
19. A tokodi XV. – XVI. akna beruházási programja



47

A  M I N I S Z T E RTA N Á C S I  Ü L É S E K  N A P I R E N D I  P O N T J A I

20. Műgumigyár műszaki tervezése
21. A Várépítkezés teljes tervdokumentáció nélküli folytatása
22. A budapesti Gáz- és Kokszművek 1954. évi fejlesztésének tervezési feladata

Minisztertanács Titkárságának vezetője
23. Az Élüzem-kitüntetést nyert vállalatok számára járó pénzjutalom nagyságának 

megállapítása

Külügyminiszter
24. A határincidensek megelőzésének és kivizsgálásának módjairól a magyar–jugoszláv 

határon 1953. augusztus 28-án kötött egyezmény kiegészítése

Minisztertanács Titkárságának csoportvezetője
25. Egyes szovjet szaktanácsadók tartózkodási idejének meghosszabbítása 
26. Nemzetközi mezőgazdasági gépbemutató rendezése

Pénzügyminiszter
27. Kulturális és szórakoztató intézmények, üzemek bevételeinek fokozása 

Minisztertanács Titkárságának vezetője
28. Egyes katonai kitüntetések kivitelezésének megváltoztatása
29. Az 1019/1953./III.24./ Mt. h. sz. határozat rendelkezéseinek kiterjesztése a 

Büntetésvégrehajtási Őrség tagjaira
30. Weil Emil egyetemi tanár kinevezése
31. Erdei Ferencné, a Kultúrkapcsolatok Intézete főtitkárának felmentése 
32. Dömötör Ferenc rendkívüli követ és meghatalmazott miniszter özvegyénének nyugdíja 
33. Rab György részére kiemelt fizetés engedélyezése 
34. Benczúr Gyula és Benczúr Ida kivételes nyugdíja
35. Csernáth Elek kivételes nyugdíja
36. Kitüntetések

Külügyminiszter 
37. Pataki László kinevezése bukaresti nagykövetté. 
38. Zsofínyecz Mihály, Prieszol József és Pataki László összetételű delegáció küldése a 

román-bolgár Duna-híd avatására. 
39. Bérei Andor felmentése a miniszterhelyettesi tisztsége alól. 

34.
1954. július 2.

Országos Tervhivatal elnöke
1. Az 1954. évi népgazdasági terv egyes kérdései
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2. Egyes közszükségleti iparcikkek hiányjellegének megszüntetése

Pénzügyminiszter
3/a Az 1954. III. negyedévi hitelterv
3/b Az 1954. III. negyedévi országos pénztári terv

Begyűjtési miniszter első helyettese
4. Az 1954. évi terület utáni beadási kötelezettség tervjavaslata

Szolnok megyei Tanács VB elnöke
5. Szolnok-megyei tanács végrehajtó bizottsága jelentése a mezőgazdasági termelés 

fejlesztéséről szóló határozat végrehajtásáról

Oktatásügyi miniszter
6. Általános iskolák fejlesztése

Országos Tervhivatal elnöke
7. Az 1954. évi beiskolázási tervszámok
8. Az ifjúság továbbtanulása és munkába állítása

Építésügyi Miniszter
9. Az építőipari munkaerőhelyzete és az építőipar szervezettel kapcsolatos

Pénzügyminiszter
10. Az általános jövedelemadóra és a forgalmi adóra vonatkozó rendeletek módosítása 

az iparosok kereskedők adóztatása tekintetében

Minisztertanács Titkárságának vezetője
11. Az 1951-1952. évi kordély- és szekérfuvar vásárlásánál elkövetett hibák rendezése

Magyar Tudományos Akadémia elnöke
12. A tudományos kutatás legfelsőbb irányítása

Előadó: Rusznyák István elvtárs

Minisztertanács Titkárságának vezetője
13. A szőlő, must, bor és gyümölcs szállítási szerződés kötésével kapcsolatos egyes 

kérdések rendezése

Igazságügy-miniszter
14. A polgári perrendtartásról szóló 1952. III. tv. módosítása tárgyában készült törvény 

hatálybalépése
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15. Rendelettervezet az igazságügyi szakértőkről
16. Rendelettervezet a közügyektől eltiltás szabályainak módosításáról

Könnyűipari miniszter helyettese
17. A könnyűipar és a helyi ipar átszervezése

Állami Ellenőrző Központ elnöke
18. Az Állami Ellenőrző Központ racionalizálása

Közlekedés- és postügyi miniszter 
19. 1954. év III. negyedéves vasúti, folyami hajózási és közúti gépkocsi, valamint 

célfuvarozási tehergépkocsi áruszállítási tervek
20. A személygépkocsik gazdaságos üzemeltetésével kapcsolatban soron kívül teendő 

intézkedések

Minisztertanács Titkárságának vezetője
21. A legfőbb ügyész bejelentése az Állatértékesítő Vállalat által megindítani szándé-

kozott perről

Minisztertanács első elnökhelyettese
22. Beszámoló az elnöki hatáskörben hozott határozatokról.

Napirenden kívül
Minisztertanács elnöke

1. Miniszterek és miniszterhelyettesek felmentése és kinevezése

35.
1954. július 6.

Begyűjtési miniszter első helyettese
1. Az 1954. évi terület utáni beadási kötelezettség tervjavaslata

Oktatásügyi miniszter
2. A falusi és tanyai nevelők letelepedési segélye

Országos Tervhivatal elnöke, Minisztertanács Titkárságának vezetője
3. Az ifjúság továbbtanulása és munkába állítása

Minisztertanács Titkárságának vezetője
4. Az 1951–1952. évi kordély- és szekérfuvar vásárlásánál elkövetett hibák rendezése
 Pénzügyminiszter
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5. Az általános és jövedelemadóra és a forgalmi adóra vonatkozó rendeletek módosítása 
az iparosok és kereskedők adóztatása tekintetében

6. A kötelező biztositás helyzete
 Minisztertanács Titkárságának csoportvezetője
7. Magánkereskedők bekapcsolása a külkereskedelmet érintő egyes szakmákba
8. Répcelaki szénsavtisztító üzem beruházásának részleges tervdokumentációval való kezdése
9. Lengyel–magyar Műszaki Tudományos Együttműködési Bizottság XI. ülésszakán 

felvetendő kérdések

Begyűjtési miniszter
10. Földművesszövetkezeti raktárak 1954. évi nosztrósítása
11. Szénafélék felvásárlása és a felvásárlási felső árhatárok megállapítása
12. Az 1955. évi szerződéses hízlalási és nevelési akciók beindítása
13. A Begyűjtési Minisztérium póthitel-igénye
14. A begyűjtés költségeinek csökkentése, a begyűjtés szervezetének racionalizálása 

tárgyú 523/3/1954. Mt. sz. határozat végrehajtása

Minisztertanács Bértitkárságának vezetője
15. Gyakornokok bérezése
16. Mezőgazdasági gépjavítást végző dolgozók bérezésének módosítása
17. Pamutipari darabbéres szövő-fonó művezetők bérrendszerének módosítása
18. Beruházásokkal foglalkozó vezető ügyintéző és adminisztratív dolgozók prémiumrendszere

Minisztertanács első elnökhelyettese, földművelésügyi miniszter
19.  A Termelőszövetkezeti Tanács Megyei Irodáinak létesítése és a Termelőszövetkezeti 

Tanács ügyrendjének módosítása
20. A mezőgazdasági beruházások építkezéseinek meggyorsítása
21. A mezőgazdasági beruházások 1954. évi műszaki tervezési munkáinak terve
22. A mezőgazdasági termelőszövetkezetek segéd- és feldolgozó üzemi tevékenységének 

szabályozása
23. A termelőszövetkezetek és egyénileg gazdálkodó dolgozó parasztok kisgéppel, 

szeráruval és építőanyaggal való ellátása
24. A Mezőgazdasági Gépkísérleti Intézet budapesti székháza beruházási programjának 

jóváhagyása

Nehézipari miniszter, Minisztertanács Titkárságának vezetője
25. A biztonsági megbízotti szervezet módosítása a bányászatban
26. Sajómenti Vegyiművek 50%-os bővítésének beruházási programja
27. Esetenkénti premizálás bevezetése a szénbányászatban

Közlekedés- és postaügyi miniszter, Minisztertanács Titkárságának vezetője
28. Bo-Co tengelyelrendezésű villamosmozdonyok gyártása
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Könnyűipari miniszter, Minisztertanács Titkárságának vezetője
29. A könnyűipar 1954. évi importgép beruházásai, az 540118/2/1954. sz. Mt. határozat 

alapján

Minisztertanács Titkárságának vezetője
30. Dunai vízi energia hasznosítása ügyében folyó tárgyalások alapelvei
31. Az 521/3/1954. sz. Mt. határozat 5./b pontjának megváltoztatása
32. A legfőbb ügyész bejelentése az Állatértékesítő Vállalat által megindítani szándé-

kozott perről

Minisztertanács elnökhelyettese
33. Tanácselnökök összehívása

Minisztertanács Titkárságának vezetője
34. Kitüntetések.

36.
1954. július 13.

Minisztertanács Titkárságának vezetője
1. A szőlő, bor, must és egyéb gyümölcs szállítási szerződéskötésével kapcsolatos egyes 

kérdések rendezése

Város- és községgazdálkodási miniszter helyettese
2. Jelentés az ország vízellátási helyzetéről
3. A külterületi települések újabb szabályozása
4. Az 522/1954. sz. határozat b) pontjának, valamint az 524/1954. sz. határozat 8. 

pontjának végrehajtása

Belkereskedelmi miniszter
5. A BKM 1954. évi felújítási keret felemelése
6. Az 1954–55. évi kereskedelmi és közétkeztetési tanulóképzés
7. Magyar–szovjet árucsere-forgalmi egyezmény 1954. évre
8. 1954. évi magyar–kínai árucsere-forgalmi egyezmény
9. Török–magyar vegyesbizottsági tárgyalások
10. Magyar–nyugatnémet vegyesbizottsági tárgyalások

Könnyűipari miniszter helyettese
11. A magánkisiparban foglalkoztatott munkavállalók bérezése

Begyűjtési miniszter első helyettese
12. Cséplési ellenőrzés költségei
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13. Magánfogyasztásra kerülő sertés, marha, borjú, juh levágásáról szóló rendelet.

Minisztertanács első elnökhelyettese, földművelésügyi miniszter
14. Mosonmagyaróvárott és Keszthelyen mezőgazdasági akadémia létesítése
15. Mezőgazdasági Gépészmérnöki iskola létesítése
16. Termésbecslési Felügyelőség megszüntetése

Országos Vízügyi Főigazgatóság vezetője
17. A nagyvízépítési modellkísérleti laboratórium részleges tervdokumentáció alapján 

történő építésének engedélyezése
17/a Szóbeli tájékoztató az árvíz-helyzetről

Közlekedés- és postaügyi miniszter
18. A KPM teljes tervdokumentáció nélkül történő építkezésének engedélyezése
19. A vasúti áruszállítási bevételek adókulcsának egységes megállapítása

Nehézipari miniszter, Minisztertanács Titkárságának vezetője
20. Rudabányai Vasércbánya fejlesztésének beruházási programja
21. Pótkérelem a kőolajbányászat bérrendezéséhez

Magyar Tudományos Akadémia elnöke, Minisztertanács Titkárságának vezetője
22. Központi Izotóp Bizottság létesítése
23. Debreceni Fizikai Kutatóintézet elnevezésének módosítása

Pénzügyminiszter, Minisztertanács Titkárságának csoportvezetője
24. Geokémiai Kutató Laboratórium felállítása

Minisztertanács Titkárságának vezetője
25. Szovjet szaktanácsadó itt-tartózkodási idejének meghosszabbítása (ÁFTH).
26. Szovjet szaktanácsadó itt-tartózkodási idejének meghosszabbítása. (Begyűjtési 

Minisztérium)
27. A Legfőbb Ügyészség kollégiumi tagjainak kinevezése
28. Begyűjtési Minisztérium kollégiumi tagjainak kinevezése

Város- és községgazdálkodási miniszter
29. Város- és Községgazdálkodási Minisztérium kollégiumi tagjainak kinevezése

Minisztertanács Titkárságának csoportvezetője
30. Egyes földműves-szövetkezeti boltok napi 10 órás nyitvatartási engedélye

Begyűjtési miniszter
31. A gyorsbeadási jutalmak kifizetési határidejének meghosszabbítása
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Oktatásügyi miniszter
32. Műszaki egyetemek, az Erdőmérnöki Főiskola és a Mezőgazdasági Gépészmérnöki 

Főiskola végzett hallgatóinak szakmai gyakorlatáról

Minisztertanács Titkárságának vezetője
33. Állami tartalékból cukor felszabadítása
34. Hegyi Gyula kiutazása
35. Varga Sándor kinevezése
36. Kitüntetési javaslatok
37. Dohánypajták építése. Az 540420/8/1954 számú határozat 4. pontjának módosítása

Napirenden kívül:
A 206/1/1951. Mt. határozat módosítása
A gazdasági együttműködési bizottságok nemzetközi együttműködése
A Magyar Képzőművészeti Főiskola tanulmányi idejének felemelése

37.
1954. július 20.

Országos Tervhivatal elnöke
1. Jelentés a beruházási keretek csökkentéséről
1/a Az egyes minisztériumok 1954. évi beruházási kereteinek csökkentése
1/b A minisztériumok 1954. évi tervének csökkentésével elért anyag- és bérmegtakarítások

Pénzügyminiszter
2. Az 1954.III. negyedévi hitelterv
3. Az 1954. III. negyedévi pénztári terv

Termelőszövetkezeti Tanács elnöke
4. Jelentés az állami gazdaságok gazdálkodásának felülvizsgálatáról

Minisztertanács elnökhelyettese
5. A helyi tanácsok tagjainak választásával kapcsolatos kérdések
5/a A helyi tanácsok választásáról szóló 1950. évi 31. tvr. módosítása
5/b MT rendelettervezet a választói névjegyzékek elkészítéséről
5/c Megyei és budapesti városi tanácsok választókerületei számának megállapítása

Könnyűipari miniszter
6. Az 1953. évi 14. sz. tvr. módosítása a kisiparosok iparengedélye kiadásáról szóló 

540601/1954. Mt sz. határozat alapján
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Város- és községgazdálkodási miniszter
7. Együttes előterjesztés a 244/1950.(X.1.) MT sz. rendelet módosítása és az 1952. évi 

4. sz. tvr.-tel államosított ingatlanok elidegenítése tárgyában

Külkereskedelmi miniszter
8. A Magyar–Csehszlovák Műszaki-Tudományos Együttműködési Bizottság VII. 

ülésszakán felvetendő kérdések
9. A Magyar–Román Műszaki-Tudományos Együttműködési Bizottság VI. ülésszakán 

felvetendő kérdések

38.
1954. július 23.

Minisztertanács elnöke
1. Tájékoztatás az árvízzel kapcsolatos intézkedésekről

Termelőszövetkezeti Tanács elnöke
2. Jelentés az állami gazdaságok gazdálkodásának felülvizsgálatáról

Földművelésügyi miniszter
3. Kormánykitüntetések elnyerésének feltételei a mezőgazdaság területén

Országos Tervhivatal elnöke
4. Az 1954. II. félévi vásárlás vásárlóerő és árualap alakulása

Külkereskedelmi miniszter
5. Az 1954. III. negyedévi árkiegyenlítési terv

Pénzügyminiszter
6. A termelőszövetkezeteket és a lakosságot érintő 1954. évi adókivetés.

Közlekedés- és postügyi miniszter 
7. A személygépkocsi gazdaságos üzemeltetésével kapcsolatban soron kívül teendő 

intézkedések

Építésügyi miniszter
8. Az építőipar munkaerőhelyzete és az építőipari szervezettel kapcsolatos intézkedések

Minisztertanács Bértitkárságának vezetője
9. A minőség javítása és az ipar bér- és normál helyzetének megszilárdítása 
10/a Alacsony keresetű közszolgálati dolgozók bérpótléka
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Közlekedés- és postügyi miniszter 
10/b A posta havibéres dolgozóinak bérrendezése
10/c Közlekedés és szállítási vállalatok forgalmi dolgozóinak bérrendezése 
10/d A MÁV dolgozók bérrendezése

Oktatásügyi miniszter első helyettese
11. Általános iskolák fejlesztése

Oktatásügyi miniszter
12/a A gyermek és ifjúságvédelem egyes szervezési kérdéseinek rendezése 

Igazságügy-miniszter
12/b Kiskorú gyermek tartása és nevelése

Belügyminiszter
13. Jelentés az ország közbiztonsági állapotáról

Minisztertanács Titkárságának vezetője
14. Az áruvédelem megjavításának szervezeti kérdései

Élelmiszeripari miniszter
15. Kovács Imre elvtárs kinevezése

Állami Ellenőrző Központ elnöke
16/a Állami Ellenőrző Központ racionalizálása

Közlekedés- és postügyi miniszter 
16/b Magyar Államvasutak racionalizálása

Minisztertanács Titkárságának vezetője
17. Javaslat a Minisztertanács III. negyedévi munkatervére

39.
1954. július 27.

Termelőszövetkezeti Tanács elnöke
1.  A termelőszövetkezeti tanács megyei irodáinak létesítése és a termelőszövetkezeti 

tanács ügyrendjének módosítása

Kohó- és gépipari minisztérium első helyettese
2. Munkaigényességi együtthatók bevezetése a martinacél gyártás tervezésénél
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Közlekedés- és postügyi miniszter 
3. A szekérfuvarozás egyes kérdéseinek rendezése

Igazságügy-miniszter
4/a Igazságügyi szervezet racionalizálása

Nehézipari miniszter
4/b A Nehézipari Minisztérium és a felügyelete alá tartozó terület racionalizálása

Minisztertanács Titkárságának vezetője 
4/c Jelentés az Állami Termésbecslési Felügyelőség munkájáról

Egészségügyi miniszter
5. A falusi lakosság és a mezőgazdasági termelőszövetkezeti tagok egészségügyi ellá-

tásának javítása
6. Előterjesztés a falusi fürdő és fertőtlenítő hálózat létesítése tárgyában
7. Rágcsálók és rovarok irtása

Minisztertanács Titkárságának csoportvezetője
8/a A Nehézipari Minisztérium engedély nélküli /fekete/ beruházása
8/b A Földművelésügyi Minisztérium 1949/52. évi elszámolatlan beruházásainak rendezése
8/c A Belkereskedelmi Minisztérium engedély nélküli /fekete/ beruházásainak 

pénzügyi rendezése
9. A volt Royal Szálló helyreállításának beruházási programja

Külkereskedelmi miniszter, Minisztertanács Titkárságának vezetője
10. Az 1954. évi magyar-csehszlovák árucsereforgalmi és fizetési megállapodásra 

vonatkozó tárgyalások lezárását akadályozó függő kérdések

Minisztertanács Titkárságának csoportvezetője
11.  Az 1954. magyar-román árucsereforgalmi és fizetési megállapodása

Minisztertanács Titkárságának vezetője
12.  Háziiparosok készítményei forgalomba-hozatalának újabb szabályozása

Nehézipari miniszter
13. A MASZOBAL Székesfehérvári Könnyűfémüzem 10.000 tonnás bővítése

Város- és községgazdálkodási miniszter
14. Székesfehérvár vízellátási tervezési feladatainak jóváhagyása
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Minisztertanács Titkárságának csoportvezetője
15. A jóváhagyott és értékhatáron felüli beruházások felvonulási útjainak építése

Város- és községgazdálkodási miniszter
16. Budapest-Margitszigeti Vízmű tervezési feladatának jóváhagyása
17. Egyes házingatlanok állami tulajdonba-vételének felülvizsgálatával kapcsolatos 

kérdések

Minisztertanács Titkárságának vezetője
18. Javaslat az ipar átállításának előkészítésével kapcsolatos szervezeti és módszertani 

kérdésekre

Földművelésügyi miniszter
19.  Őszi búza, rozs, őszi árpa 1954. évi nemesített vetőmagcsere
20. Mezőgazdasági termelőszövetkezetek által üzemben tartott tehergépjárművek 

közúti forgalmának szabályozása
21. A mezőőrök alkalmazásának új rendszere

Országos Vízügyi Főigazgatóság vezetője
21/a A népgazdasági szempontból bizalmas vízügyi létesítmények vízjogi engedélyezésének 

szabályozása

Igazságügy-miniszter, Minisztertanács Titkárságának vezetője
22. A Bírói és Államügyészi Akadémia megszüntetése
23. A polgári perrendtartásról szóló 1952. évi III. törvény hatályba léptetése tárgyában 

kibocsájtott 105/1952. XII. 28. MT számú rendelet módosítása
   Minisztertanács Titkárságának vezetője
24/a Kutas Imre felmentése a berni követség vezetésétől és a párisi követség vezetésével 

való megbízása
24/b Némety Béla kinevezése rendkívüli követté és meghatalmazott miniszterré és 

megbízatása a berni magyar követség vezetésével

Minisztertanács Tájékoztatási Hivatalának elnöke
25. Az újságírók munkafeltételeinek és munkabérének rendezése

Minisztertanács Titkárságának vezetője
26. A Minisztertanács Titkárságának szervezete
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40.
1954. augusztus 3.

Nehézipari miniszter helyettese
1. Tiszavidéki Vegyi Kombinát tervezési feladata
2. Zalai Aszfaltgyár tervezési feladata

Könnyűipari miniszter
3. A Csepeli Papírgyár IV. sz, papírgépének újbóli felállítása
4. A könnyűipar felújítási keretének felemelése
5. A könnyűipar 1954. III. negyedévi béralapja
6.Az állami fodrászat dolgozóinak bérrendezése 

Nehézipari miniszter
7. Dorogi Erőmű rekonstrukciójának tervezési feladata 

Város- és községgazdálkodási miniszter
8. Székesfehérvár csatornázásának beruházási programja 
9. Kecskemét csatornázása és szennyvíztisztító telepének beruházási programja

Közlekedés- és postaügyi miniszter, Minisztertanács Titkárságának vezetője
10. Az NDK kormányával kötendő légiforgalmi megállapodás

Nehézipari miniszter, Minisztertanács Bértitkárságának vezetője
11. Bérfizetési rendszer kísérleti módosítása

Begyűjtési miniszter, Minisztertanács Bértitkárságának vezetője
12. II. területi bércsoport megszüntetése

Élelmiszeripari miniszter
13. Hidrolízis Szeszgyár tervezési feladatának jóváhagyása

Begyűjtési miniszter első helyettese
14/a Az 1955. évi szerződéses hízlalási és nevelési akciók beindítása 

Földművelésügyi miniszter első helyettese 
14/b A szarvasmarha hús termelés mennyiségi és minőségi javítása
15. Az állami apaállattartás megjavítása
16. ÁRHI tartalékban lévő vetőmagféleségek és újabb vetőmagtartalékok képzése 

Minisztertanács Titkárságának osztályvezetője
17. Tenyészállat felvásárlás rendezése
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Földművelésügyi miniszter
18. A termelőszövetkezetek, termelőszövetkezeti tagok és egyénileg gazdálkodó parasztok 

silóépítésének állami támogatása

Külkereskedelmi miniszter
19. Magyar-argentin árucsereforgalmi és fizetési megállapodás kontingenslistájának 

meghosszabbítása
20. Magyar-izlandi árucsere és fizetési megállapodás
21. Külkereskedelmi minisztérium kollégiumi tagjainak kinevezése

Helyi Tanácsok Titkárságának vezetője
22. Póthiteligénylés a helyi tanácsok tagjainak 1954. évi választásokkal kapcsolatos 

költségeire
23. Várpalota város igazgatási kerületének megszüntetése. Pétfürdő és Inota önálló 

tanácsú községekké szervezése

24. Árvízkárosultak megsegítését célzó javaslatok:
Földművelésügyi miniszter első helyettese 

24/a mezőgazdasági termelés vonalán

Pénzügyminiszter
24/b pénzügyi vonalon

Építésügyi miniszter
24/c lakóházak építésénél

Napirenden kívül:
Minisztertanács Titkárságának vezetője
Nk.1. Szén-, gőz-, villamos-energia, valamint folyékony üzemanyagnál megtakarítás 

kimunkálása
Nk.2. Kónya Albert felmentése
Nk.3. Minisztertanács szervezete és munkamegosztása

41.
1954. augusztus 6.

Országos Tervhivatal elnöke
1/a Az 1955. évi terv kidolgozásával kapcsolatos feladatok: Javaslat a népgazdaság 1955. 

évi tervének keretszámaira

Racionalizálási Kormánybizottság elnöke
1/b. Az 1955. évi terv kidolgozásával kapcsolatos feladatok: A tervezés egyszerűsítése
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Minisztertanács első elnökhelyettese, földművelésügyi miniszter
1/c Az 1955. évi terv kidolgozásával kapcsolatos feladatok: A mezőgazdasági tervezés új 

rendszere, a mezőgazdaság 1955. évi termelési terve és a gépberuházások keretszámjavaslata

Racionalizálási Kormánybizottság elnöke 
2/a Racionalizálási javaslatok: Az anyaggazdálkodás egyszerűsítése
2/b Racionalizálási javaslatok: A beruházások tervezésének és lebonyolításának 

egyszerűsítése
2/c Racionalizálási javaslatok: A könyvviteli és statisztikai munka egyszerűsítése
2/d Racionalizálási javaslatok: A központi állami szervek ellenőrzési munkájának 

racionalizálása

Minisztertanács Titkárságának csoportvezetője
3. A beruházási keretek csökkentésének végrehajtásával kapcsolatos kérdések 

Közlekedés- és postaügyi miniszter
4. Az 1954. évi gépjárműelosztás

Árvízvédelmi kormánybiztos
5. Az Árvízvédelmi Kormánybiztosság zárójelentése 

Népművelési miniszter
6. Jelentés a filmgyártás és a filmforgalmazás kérdéseiről

Minisztertanács Titkárságának vezetője
7. Szakdelegációk kiküldésének 1954. II. félévi terve

Igazságügy-miniszter
8. A jogszabályok közzététele és hatálybalépése, az államigazgatás szerveinek általános 

rendelkezései, a jogszabályok közlése és megjelölése

Minisztertanács elnöke 
9. Vas Zoltán kinevezése a Minisztertanács Titkársága vezetőjévé

Pénzügyminiszter
10. Vörös János kinevezése

Belügyminiszter
11. Pőcze Tibor kinevezése

Kohó- és gépipari miniszter
12. Kolhanek József és Kolhanek Józsefné kitüntetése
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42.
1954. augusztus 10.

Országos Tervhivatal elnöke
1/a Sztálin Vasmű beruházási helyzetképe
1/b Sztálinvárosi Kokszolómű leállításának felülvizsgálata
2. 1955. évre külföldön lekötött egyes gyárberendezések és erőművek szállítási határidejének 

módosítása és lemondása

Külkereskedelmi miniszter
3. 1954. III. negyedévi devizaterv
4. Gázszén behozatal biztosítása

Földművelésügyi miniszter első helyettese 
5. 1954. évi országos mezőgazdasági kiállítás
6. A mezőgazdaság 1955. évi termelési terve 

Könnyűipari miniszter
7. A nád termelésének ipari feldolgozásának és hasznosításának kérdései

Belügyminiszter
8. Belügyminisztériumi polgári alkalmazottak bérrendezése

Minisztertanács Titkárságának csoportvezetője
9. A postai távvezeték-szerelők bérezése
10. 12-14 órás műszak bevezetése munkaerőhiány miatt a nehézvegyiparban

Központi Statisztikai Hivatal elnöke
11. A Központi Statisztikai Hivatal szervezetének racionalizálása

Belkereskedelmi miniszter
12. A Belkereskedelmi Minisztérium létszámigénye

Oktatásügyi miniszter
13. Az Oktatásügyi Minisztérium szervezetének racionalizálása
14. Az egyetemi oktatószemélyzet létszámnormája és munkaidejének szabályozása
15. A gyermek- és ifjúságvédelemegyes szervezési kérdéseinek rendezése

Országos Vízügyi Főigazgatóság vezetője
16. A balatoni partvédőművek építésének és fenntartásának rendezése
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Város- és községgazdálkodási miniszter
17. Gellérthegyi víztároló medence építése
18. Az újonnan épülő és vásárlás útján biztosítandó lakások elosztása

Közlekedés- és postaügyi miniszter
19. Sztálinváros környéki keskeny nyomközű vasutak beruházási programja 

Építésügyi miniszter
20. Dolgozók alkalmazása munkakönyv nélkül mezőgazdasági építkezéseken

Országos Tervhivatal elnöke
21. 1954. II. félévi túlórakeret 

Pénzügyminiszter
22. A XII. Nyári Főiskolai Világbajnokság költségei

Külkereskedelmi miniszter
23. Felhatalmazás a magyar-bolgár kereskedelmi egyezmény aláírására 

Közlekedés- és Postaügyi Minisztérium
24. A Központi Szállítási Tanács titkárának és tagjainak kinevezése

Belügyminiszter
25. Kazincbarcikai letelepedések engedélyezése

Népművelési miniszter
26. Csiki Ödön kivételes nyugdíja

Oktatásügyi miniszter
27. Rektori kinevezések és felmentések
28. Egyetemi tanári kinevezések

Napirenden kívül:
Minisztertanács Titkárságának vezetője

Nk.1 Árvíz sújtotta vidéken a közétkeztetés kérdése
Nk.2 Árvízvédelemben kitűnt személyek kitüntetése

Külügyminiszter
Nk.3 Angol–magyar kereskedelmi és pénzügyi tárgyalások
Nk.4 Az árvízkárosultak részére felajánlott amerikai segély
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Élelmiszeripari miniszter
Nk.6 Az Élelmiszeripari Minisztérium részére beruházási pótkeret engedélyezése

43.
1954. augusztus 17.

Nehézipari miniszter helyettese
1. A villamos iparág átszervezése
2. Villamos erőművek vállalati kategorizálásának módosítása
3. Villamosenergiaiparban foglalkoztatott dolgozók új prémiumrendszere
4. A Nehézipari Minisztérium beruházási tervének csökkentése

Országos Tervhivatal elnökének első helyettese
5. A szabványosított termékek márkacikké nyilvánításának feltételeiről és a márkázási 

eljárásra vonatkozó egyes rendelkezésekről
6. A mérésügyről szóló 13/1953/III.27./ MT sz. rendelet részbeni módosítása és kiegészítése

Minisztertanács Titkárságának vezetője
7. Központi hengereltacél-raktár megépítése.

Város- és községgazdálkodási miniszter helyettese
8. Természetes és ipari melegvíz felhasználása

Földművelésügyi miniszter
9. A szerződésesen termelést vetőburgonya beadási feltételeinek módosítása
10. Az állami apaállattartás megjavítása

Begyűjtési miniszter
11. A begyűjtési hivatalok dolgozóinak és a begyűjtési megbízottaknak pótszabadsága

Élelmiszeripari miniszter
12. A budapesti és megyei tanácsok felügyelete alá tartozó szikvízüzemeknek gépjárművel 

való ellátása.

Egészségügyi miniszter
13. Szociális igazgatás racionalizálása

Oktatásügyi miniszter
14. Pedagógiai Tudományos Intézet létesítése
15. Az 1954-55. tanév szorgalmi idejének szabályozása
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Minisztertanács Titkárságának csoportvezetője
16. Kiváló állatgondozó és a mezőgazdaság kiváló dolgozója kitüntető jelvény adományozása

Minisztertanács Titkárságának vezetője
17. Bujtás Mihály kivételes nyugdíja
18. Új kádernyilvántartási kérdőív bevezetése
19. Javaslat a lipcsei vásárra küldendő kormánydelegáció tagjaira

Oktatásügyi miniszter
20. Borzsák István, Gyóni Mátyás és Hadrovics László egyetemi tanári kinevezése.

Minisztertanács Titkárságának vezetője
21. Ábri László külföldi kiküldetése

Napirenden kívül:

Minisztertanács Titkárságának vezetője
a. A könnyűipar III. negyedévi béralapja
b. Nagy Gábor és Beszédes Antal ezredessé való kinevezése
c. Münnich Ferenc moszkvai nagykövetté való kinevezése, Szkladán Ágostonnak 

pekingi nagykövetté való kinevezése
d. ÁRHI cukor felszabadítása
e. 1955. évi naptár kiadása

44.
1954. augusztus 22.

Országos Vízügyi Főigazgatóság vezetője
1. Az Árvízvédelmi Kormánybizottság zárójelentése

Országos Tervhivatal elnöke
2. A népgazdaság téli tüzelőellátása

Állami Ellenőrzési Központ elnöke
3. A Racionalizálási Bizottság zárójelentése

Minisztertanács Titkárságának vezetője
4. Az államigazgatás racionalizálásával összefüggő bérügyi intézkedések

Állami Ellenőrző Központ elnöke
5. Központi szervek költségvetése, vállalati pénzügyi tervezés, a hitelezés és pénzfor-

galom egyszerűsítése
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6. Létszám és béralap-rendezés racionalizálása

Pénzügyminiszter
7. A helyi tanácsok pénzgazdálkodásának megszilárdítása és a helyi tanácsok gazdasági 

és pénzügyi hatáskörének kiszélesítése
8. Jelentés az 1954. I. félévi költségvetési gazdálkodásról és zárolási javaslatok a II. félévre

Somogy megyei Tanács VB elnöke
9. Somogy-megyei tanács Végrehajtó Bizottság jelentése a mezőgazdasági termelés 

fejlesztésére hozott párt- és kormányhatározat végrehajtásáról

Kohó- és gépipari miniszter
10. Gyakorló szakmunkások betanított munkásként való foglalkoztatása a KGM területén 

Élelmezésügyi miniszter helyettese
11. Az élelmiszeripari miniszter szakfelügyeleti joga

Minisztertanács Titkárságának vezetője
12. A 2.067/23/1954. Mt.sz határozat módosítása 

Város- és községgazdálkodási miniszter
13. Újonnan épülő és vásárlás útján biztosítandó lakások elosztása

Külügyminiszter
14. A Nemzetközi Munkaügyi Szervezet alkotmányát módosító 1953. évi okmány

Népművelési miniszter
15. Kerek Gábor kinevezése a Kultúrkapcsolatok Intézete főtitkárává

45.
1954. augusztus 24.

Élelmiszeripari miniszter
1. Az élelmiszeripar racionalizálása

Pénzügyminiszter
2. A Pénzügyminisztérium szervezetének racionalizálása és létszámának csökkentése
3. Az elveszett vagy megsemmisült belföldi államkölcsönkötvényekre vonatkozó 

megsemmisítési eljárás megszüntetésére
4. A kötelező tűz- és jégbiztosításról kiadott rendelkezések módosítása
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Könnyűipari miniszter
5. A bőripar 1954. évi préselt felsőbőr termelése
6. A könnyűipari központi robbanóanyag raktár beruházási programja

Országos Tervhivatal elnökének első helyettese
7. Az 1954. évi szekértermelésnek és javításnak az 540706/23/1954. M.T. sz. határozat 

alapján történő biztosítása

Kohó- és gépipari miniszter
8. Az Egyesült Izzólámpa és Villamossági Vállalat és a vaskohászat kísérleti-kutatási 

póthitele

Minisztertanács Titkárságának vezetője
9. Az Oktatásügyi Minisztérium és a tanácsok közötti vitás beruházási törlések eldöntése

Földművelésügyi miniszter 
10. A mezőgazdaság területére átirányított ipari szakmunkások részére folyósítható 

leköltözési juttatás kifizetési határidejének meghosszabbítása

Minisztertanács Titkárságának vezetője
11. Szolnok megyei Tanács Végrehajtó Bizottsága kérelme a termelőszövetkezetek múlt 

évi termék-hátralékainak elengedésére

Szakszervezetek Országos Tanácsának elnöke
12. A betegségi biztosításra vonatkozó egyes rendelkezések módosítása
13. Az ország területén székelő nemzetközi szervek tagjainak és alkalmazottainak 

társadalombiztosítása

Építésügyi miniszter
14. Egyes építőipari trösztök megszüntetése

Élelmiszeripari miniszter
15. Miskolci húskombinát beruházási programjának módosítása

Népművelési miniszter
16. Az irodalmi alap létesítéséről szóló 260/1950.X.29 MT. sz. rendelet módosítása.

Nehézipari miniszter
17. Kusnyér Zoltán kollégiumi tagsága alóli felmentése

Minisztertanács Titkárságának vezetője
18. Benke Valéria kinevezése a Rádió Hivatal elnökévé
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19. Lányi Sarolta kivételes nyugdíja
20. Járásbírósági elnökök felmentése

Napirenden kívül:
Pénzügyminiszter

1. Takarékossági intézkedések az oktatásügy területén
2. Az iparitanuló-képzéssel kapcsolatos állami kiadások csökkentése

Napirenden kívüli előterjesztések:
Külkereskedelmi miniszter

a. Felhatalmazás az 1953–54. évi magyar–francia árucsere-forgalmi megállapodás egy 
évre történő meghosszabbítására

Oktatásügyi miniszter
b. Rados Kornél rektori felmentése
c. Cholnoky Tibor rektori kinevezése

Belügyminiszter
d. Hárs István BM önálló osztályvezetőjének kinevezése államvédelmi ezredessé

Oktatásügyi miniszter
e. özv. Polesinszky Jenőné kivételes nyugdíja

Külügyminiszter
f. Külügyi Főiskola megszüntetése

Minisztertanács Titkárságának vezetője
g. Tanfolyamok szervezésének átmeneti korlátozása

Pénzügyminiszter
h. A pénzügyi területen kiváló munkát végzett szakemberek kitüntetése

Egészségügyi miniszter
i. Kiváló munkát végzett gyógyszerészek kitüntetése

46.
1954. szeptember 3.

Állami Ellenőrző Központ elnöke
1/a. A Racionalizálási Bizottság zárójelentése
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Szakszervezetek Országos Tanácsának elnöke
1/b. Az államapparátusban és az állami vállalatoknál foglalkoztatott alkalmazottak 

létszámának csökkentése

Országos Tervhivatal elnökének első helyettese
2. A népgazdaság munkaerőhelyzete

Minisztertanács Titkárságának vezetője
3. Az iparvállalatok igazgatói jogköre

Országos Tervhivatal elnökének első helyettese
4. Az árhatósági jogkör szabályozása
5/a. Az 1954. évi népgazdasági terv előirányzatainak I. félévi teljesítése
5/b. Az 1955. évi tervmunka állása a minisztériumokban

Építésügyi miniszter
6. Az Építésügyi Minisztérium 1954. évi tervének módosítása

Pénzügyminiszter
7. A tanfolyami kiadásoknál elérhető csökkentések

Begyűjtési miniszter
8. A termelők 1955. évi élőállat és állati termék beadási kötelezettségének előzetes 

megállapítása

Minisztertanács Titkárságának csoportvezetője
9. Az 1954. évi beruházási terv módosításának kihatásai

Város- és községgazdálkodási miniszter
10. Az Építésügyi Minisztérium lebonyolításában 1954. évben épülő lakások elosztása 

Minisztertanács elnökhelyettese
11. Területszervezési változások

Napirenden kívül:
Minisztertanács Titkárságának vezetője

1. Delegáció kiküldése a bolgár nép felszabadulásának 10. évfordulója alkalmából 
rendezendő ünnepségekre

2. Lipcsei vásárra kiküldött delegáció elnökének kinevezése
3. Kitüntetések a bányásznap alkalmából 
4. Láda János kitüntetése
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Minisztertanács első elnökhelyettese, földművelésügyi miniszter
5. Koczor Lajos földművelésügyi miniszterhelyettesnek felmentése és Pogácsás György 

elvtársnak a MT Mezőgazdasági Osztály vezetőjének felmentése és egyidejűleg 
FM miniszterhelyettesi kinevezése

Külügyminiszter 
6. Mányik Pál külügyminisztériumi osztályvezető meghatalmazása a határincidensek 

megelőzésének és kivizsgálásának
7. Kállai József ideiglenes párizsi ügyvivő meghatalmazása a magyar-francia pénzügyi 

megállapodás meghosszabbításának aláírására.

47.
1954. szeptember 10.

Nehézipari miniszter
1. A Nehézipari Minisztérium 1954. III. és IV. negyedévi tervének módosítása

Kohó- és Gépipari miniszter
2. A Kohó- és Gépipari Minisztérium racionalizálása

Közlekedés- és postaügyi miniszter első helyettese
3. A Közlekedés- és Postaügyi Minisztérium racionalizálása

Állami Földmérési és Térképészeti Hivatal elnöke
4. Az ÁFTH és felügyelete alá tartozó szervek átszervezése

Élelmiszeripari miniszter
5. Az élelmiszeripar racionalizálása
6. Baromfi- és tojásbegyűjtés és felvásárlás átszervezése
7. A sütőipar irányításának átadása a helyi tanácsok részére
8. Élő baromfi 1954. évi szabadfelvásárlási árai

Népművelési miniszter
9. A népművelés egyes területein végrehajtandó megtakarítások

Pénzügyminiszter helyettese
10. A napközi otthonok és bölcsődék egyes kérdéseinek rendezése
11. A sport területén elérhető megtakarítások
12. A kutatás racionalizálása
13. Az állami költségvetés III. negyedévi módosítása
14. Az 1954. IV. negyedévi adóbevételi terv
15. Ötödik békekölcsön kibocsátása
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Belkereskedelmi miniszter
16. A mezőgazdasági termékek szabadfelvásárlásával foglalkozó dolgozók jutalékos 

bérrendszere

Begyűjtési miniszter
17. Az őszi termény- és borbegyűjtésre való felkészülés

Földművelésügyi miniszter 
18. Az 1954-55. gazdasági év kenyérgabona vetéstervén felüli pótfeladatok

Országos Vízügyi Főigazgatóság vezetője
19. Az OVF igénye az 1955. évi 80.000 kh rizs termelésének biztosításához

Országos Tervhivatal elnökének első helyettese
20. Az 1954. évi szekértermelésnek és javításnak biztosítása

Leg főbb ügyész
21. Az ügyészi szervezet létszámának tipizálása

Minisztertanács Titkárságának vezetője
22. Jelentés az anyagtakarékossági intézkedések jelenlegi állásáról
23. A Minisztertanács Titkársága Protokollcsoport feladatainak kibővítése

48.
1954. szeptember 16.

1. A tanácsokkal kapcsolatos törvényjavaslatok:

Igazságügy-miniszter
1/a. A Magyar Népköztársaság Alkotmányának módosítása
1/b. A tanácsok tagjainak választása
1/c. Törvénytervezet a tanácsokról
1/d. A tanácsok tagjainak választásáról szóló törvény végrehajtásáról szóló javaslat.
1/e. A tanácsok tagjai választásának a kitűzése

Pénzügyminiszter
2. A nyugdíjkérdés rendezése
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49.
1954. szeptember 24.

Begyűjtési miniszter
1. Az 1954-55. év szerződéses termelés szabályozása 
2. Az 1954. évi begyűjtési tervek végleges jóváhagyása 
3. Az őszi termény- és borbegyűjtésre való felkészülés 

Nehézipari miniszter
4. A villamosenergia iparág tervszerű gazdálkodása 

Földművelésügyi miniszter 
5/a. A Földművelésügyi Minisztérium 130 millió Ft. beruházási póthitel igénye

Belkereskedelmi miniszter
5/b. Árualapnövelő beruházások a belkereskedelem területén 

Pénzügyminiszter
6. Az 1954. évi IV. negyedévi adóbevételi terv
7. A munkaruha- és védőruha ellátás rendezése 

50.
1954. október 5.

Minisztertanács elnökhelyettese
1. Az államigazgatási és vállalati apparátus létszámcsökkentésének végrehajtása

Szakszervezetek Országos Tanácsának elnöke
2. Egyes társadalombiztosítási szolgálatatások módosítása

Pénzügyminiszter
3. Az 1954. IV. negyedévi hitel- és országos pénztári terv

Külkereskedelmi miniszter
4. A Külkereskedelmi Minisztérium 55.5 millió DFt értékű árubehozatalának engedélyezése 

Földművelésügyi miniszter első helyettese 
5. A parasztság érdekeltségének fokozása a kenyérgabona-termelésben 

Külkereskedelmi miniszter
6. Magyar-Német Műszaki Tudományos Együttműködési Bizottság IV. ülésszakán 

felvetendő kérdések 
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51.
1954. október 26.

Országos Tervhivatal elnöke
1. Az Országos Tervhivatal elnökének jelentése az 1955. évi népgazdasági terv állásáról

Földművelésügyi miniszter
2. Az Állami Gazdaságok Minisztériuma és Országos Erdészeti Főigazgatóság felállítása 

Élelmiszeripari miniszter
3. Az 1954-55. évi szerződéses sertéshízlalás és szabadfelvásárlás

Begyűjtési miniszter
4. Az állatvágás és állatforgalom egyes kérdései

Földművelésügyi miniszter
5. Gépállomási dolgozók részére a tsz-ektől járó munkaegység kiegészítés elszámolása

Pénzügyminiszter
6. A nyugdíjtörvény végrehajtási utasítása
/A nyugdíjtörvény szövegezésére ide kiküldött bizottság jelentése/ 

7. Póthitelek igénylése:

Minisztertanács Titkárságának vezetője
7/a. 1954. évi beruházások helyzete

Országos Tervhivatal elnöke
7/b. 1954. évi felújítási pótigénye 

Minisztertanács elnökhelyettese
8. A tanácsok gazdasági megerősítése 

Egészségügyi miniszter
9. Az egészségügyi miniszter főfelügyelete alá tartozó orvosok kinevezésének és 

áthelyezésének szabályozása

Minisztertanács Titkárságának vezetője
10. A Minisztertanács 1954. IV. negyedévi munkaterve
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[I. Szerkesztett jegyzőkönyv]

Szigorúan titkos!

Jegyzőkönyv  
a Minisztertanács 1954. évi január hó 29-én reggel 9 órakor kezdődő üléséről

Jelen voltak:
Nagy Imre, a Minisztertanács elnöke,
Gerő Ernő, a Minisztertanács első elnökhelyettese, belügyminiszter,
Apró Antal, a Minisztertanács elnökhelyettese,
Zsofinyecz Mihály kohó- és gépipari miniszter,
Hidas István nehézipari miniszter,
Erdei Ferenc igazságügy-miniszter,
Bognár József bel- és külkereskedelmi miniszter,
Tisza József begyűjtési miniszter,
Bebrits Lajos közlekedés és postaügyi miniszter,
Erdey-Grúz Tibor oktatásügyi miniszter,
Boldoczki János külügyminiszter,
Olt Károly pénzügyminiszter,
Kiss Árpád könnyűipari miniszter,
Altomáré Iván élelmiszeripari miniszter,
Szíjártó Lajos építésügyi miniszter,
Darvas József népművelési miniszter,
dr. Zsoldos Sándor egészségügyi miniszter,
Czakó Kálmán legfőbb ügyész,
Házi Árpád, az ÁEK elnöke,
Herczeg Ferenc, az OT elnökének első helyettese,
Magyari András, a földművelésügyi miniszter első helyettese,
Szabó István, a honvédelmi miniszter helyettese,
Gergely Miklós, a Minisztertanács Titkársága terv-pénzügyi csoportjának vezetője,
Némety Béla, a Minisztertanács Titkársága elnöki csoportjának vezetője.

1954. Január 29.
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Napirend1

1 . A belkereskedelem 1954. évi tüzelőanyag-ellátása 
Előadó: Bognár József elvtárs 
Meghívottak: Nagy Józsefné elvtárs, Perédi Károly elvtárs, Halász János elvtárs, 
Juhász István elvtárs, Tauszk György elvtárs, Komlósi József elvtárs

2 . A falusi lakosság 1954 évi hús- és zsírellátása 
Előadó: Dögei Imre elvtárs 
Meghívottak: Nagy Józsefné elvtárs, Sebes Sándor elvtárs, Dégen Imre elvtárs, 
Dergács Ferenc elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Tauszk György elvtárs

3 . A mezőgazdasági termékek szabad felvásárlásának megszervezése és a piaci 
forgalom fejlesztése 
Előadó: Herczeg Ferenc elvtárs 
Meghívottak: Nagy Józsefné elvtárs, Sebes Sándor elvtárs, Tasnádi Sándor 
elvtárs, Dögei Imre elvtárs, Márton János elvtárs, Pogácsás György elvtárs, 
Tauszk György elvtárs

4 . Lakáskarbantartási és tatarozási program2 
Előadó: Szabó János elvtárs 
Meghívottak: Nagy Józsefné elvtárs, Pongrácz Kálmán elvtárs, Palitz Mihály 
elvtárs, Papp István elvtárs, Nagy Károly elvtárs

5 . Minisztertanácsi és O[rszágos] T[ervhivatali] tartalék 
Előadó: Herczeg Ferenc elvtárs 
Meghívottak: Sebestyén Győző elvtárs, Dergács Ferenc elvtárs, Tauszk György 
elvtárs, Székely Gábor elvtárs

6 . Az 1954. évi széntakarékossági intézkedések 
Előadó: Herczeg Ferenc elvtárs
Meghívottak: Perédi Károly elvtárs, Czottner Sándor elvtárs, Papp István elvtárs, 
Kocsis Lajos elvtárs

7 . A külkereskedelmi munka megjavítása 
Előadó: Bognár József elvtárs
Meghívottak: Háy László elvtárs, Karczag Imre elvtárs, Kővári László elvtárs, 
Mándi Péter elvtárs, Tauszk György elvtárs

1 A Minisztertanács az egyes napirendi pontokat nem a megadott sorrendben és címmel tárgyalta.
2 Ez az előterjesztés nem került az ülés napirendjére. Helyette a pénzügyminiszter és a város- és községgazdálkodási 

miniszter előterjesztésében „A magánerőből történő egyéni családi lakóház építési akció” témát tárgyalták meg.
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8 . Beszámoló az ügyészi szervezet működéséről 
Előadó: Czakó Kálmán elvtárs
Meghívottak: Varga András elvtárs, Pőcze Tibor elvtárs, Götz János elvtárs, 
Kéri József elvtárs, Vincze Lukács elvtárs

9 . Különfélék: 
a.) Az állami közétkeztetés üzemi dolgozóinak bérrendezése

Előadó: Bognár József elvtárs
Meghívottak: Szász Márton elvtárs, Nyers Rezső elvtárs, Soltész Károly elvtárs, 
Komlósi József elvtárs

b.) A budapesti elővárosi vasút budafoki vágánya megépítési határideje 
Előadó: Bebrits Lajos elvtárs
Meghívottak: Szily Géza elvtárs, Papp István elvtárs 

c.) Tervezési feladatok jóváhagyása:
I. Az ózdi rendelőintézet tervezési feladatainak jóváhagyása 
Előadó: Zsoldos Sándor elvtárs
Meghívottak: Trautmann Rezső elvtárs, Papp István elvtárs
II. A miskolc–diósgyőri kórház-rendelőintézet tervezési feladatainak jóváhagyása
Előadó: Zsoldos Sándor elvtárs 
Meghívottak: Trautmann Rezső elvtárs, Papp István elvtárs

d.) Beruházási programok
I. A Lábatlani Cement- és Mészmű, a Dorogi Mészmű, a Kalocsai Épületelemgyár 
stb. beruházási programja 
Előadó: Szíjártó Lajos elvtárs 
Meghívott: Papp István elvtárs 
II. A Budapest–Tatabánya 1. sz. útba való bekötés közötti útvonal beruházási 
programjavaslata 
Előadó: Bebrits Lajos elvtárs 
Meghívott: Papp István elvtárs 
III. A 21. számú út Hatvan–Országhatár közötti szakaszának kiépítésére 
vonatkozó beruházási programjavaslat 
Előadó: Bebrits Lajos elvtárs 
Meghívott Papp István elvtárs
IV. Dunántúli olajút [Zágorhida–Csömödér–Dobri] beruházási programjavaslata  
Előadó: Bebrits Lajos elvtárs 
Meghívott: Papp István elvtárs

e.) Tvr. tervezet a pénzügyi és vámbűntettekről, valamint szabálysértésekről 
Előadó: Olt Károly elvtárs 
Meghívottak: Kéri József elvtárs, Tauszk György elvtárs

f.) A műszaki emlékek védelme 
Előadó: Darvas József elvtárs 
Meghívott: Rigler György elvtárs
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g.) Magyar–román növényvédelmi egyezmény jóváhagyása 
Előadó: Boldoczki János elvtárs

h.) Az üzemi egészségvédelem szabályozásáról szóló 70/1951./III.14./ MT sz. 
rendelet módosítása 
Előadó: Zsoldos Sándor elvtárs

i.) Állandó megbízott kinevezése az ENSZ Európai Gazdasági Bizottsága mellé 
Előadó: Bognár József elvtárs

j.) Az Albán Népköztársasággal kötött hitelegyezmény módosítása
Előadó: Bognár József elvtárs

1 .) A belkereskedelem 1954. évi tüzelőanyag-ellátása.3

Előadó:Bognár József elvtárs
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács az előterjesztést az alábbi módosításokkal fogadta el:4

a.) A Minisztertanács utasítja a bel- és külkereskedelmi minisztert, vizsgálja meg, 
milyen módon lehet a lakosság tűzifaszükséglete kielégítésének megjavítása 
érdekében legalább 2 hónapos száradással rendelkező tüzelőfát biztosítani. Utasítja 
a földművelésügyi minisztert, hogy a kitermelt száraz fa elszállítását fokozottabban 
biztosítsa. Utasítja a bel- és külkereskedelmi minisztert, dolgozza ki a megengedettnél 
magasabb nedvességtartalommal rendelkező tüzelőfa árának csökkentését, ügyelve 
arra, hogy ebből visszaélés ne következhessen be. Határidő 1 hónap.

b.) Utasítja a bel- és külkereskedelmi minisztert, hogy a közületek tüzelőszükségletét 
az 1953-nak megfelelő szinten biztosítsa. Ennek érdekében az előterjesztésben 
szereplő számokat módosítani kell.

3 A bel- és külkereskedelmi miniszter által benyújtott előterjesztés és határozati javaslat szerint a 
tüzelőanyag-ellátásra vonatkozó terveket és intézkedéseket 1953-ban nem sikerült minden részletében 
teljesíteni. Így többek között nem tudták biztosítani a naponta értékesített szénmennyiség folyamatos 
pótlását, és ennek következtében a lakossági szükségletek kielégítésének elsőbbségét. Budapesten 
rendelkezésre állt a lakosság számára jobb minőségű szén, de vidéken ezt nem tudták megoldani. 1954-ben 
497 781 vagon – részben importból származó – tüzelőanyag (közületeknek 134 477, a lakosságnak 362 274 
vagon) értékesítését tervezik, ami elsőbbséget élvez az iparral szemben. Az előző évhez képest javítják a 
falusi lakosság tüzelőanyag-ellátását oly módon is, hogy legalább 3000 kalóriájú, 2 hónapos száraz tűzifát 
hoznak forgalomba, a nedves fa árát pedig csökkenteni kell. Budapesten a szén kalóriaértéke nem lehet 
3700 kalóriánál alacsonyabb. A SZOT javaslatára az üzemi munkásság számára a korábbiakhoz hasonlóan, 
részletfizetési akció keretében, 150 millió forint erejéig vásárlási hitelkeretet engedélyeznek. A szén minőségi 
összetételének javítására nincs lehetőség, így Budapesten továbbra is háztartási kevert szenet árusítanak, 
kivéve azoknak, akik koksztüzelésű kályhát használnak. A szénfajták jelentős mennyiségi különbségeinek 
csökkentésére indokolt a brikett-termelés növelése, és ezzel párhuzamosan a brikett árának rendezése.

4 A Minisztertanács az előterjesztést, a módosításokkal, 520/1/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.

22/1
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c.) A határozati javaslat 4. pontját a következőképpen kell megfogalmazni: „A lakosság 
részére forgalomba hozott háztartási kevert szén fűtőértéke 3000 kalóriánál 
alacsonyabb nem lehet, törekedni kell a 3500 kalória fűtőérték elérésére.”5

d.) A határozatba külön pontként fel kell venni, hogy a falusi lakosság részére a bel- és 
külkereskedelmi miniszter 20 000 vagon szenet és 8000 vagon fát köteles biztosítani.6

e.) A határozati javaslat 7/c pontjával kapcsolatban a Minisztertanács kimondja, hogy 
a szállított tüzelő ellenértéke levonásának befejezésére a rendelt tüzelőmennyiség 
szállítását is be kell fejezni.7

f.) Utasítja a bel- és külkereskedelmi minisztert és a közlekedés és postaügyi minisztert, 
tárgyalják meg a rakodás, a raktárbiztosítás és szállítás ütemezésének kérdését.8

g.) Utasítja az OT elnökét, a bel- és külkereskedelmi minisztert, a nehézipari minisztert, 
hogy együttesen vizsgálják felül a 90 000 tonnát kitevő szénkészletmennyiség 
valódiságát, mivel feltehető, hogy ez a szám nem pontos.

h.) Utasítja az érdekelt minisztereket (élelmiszeripari, könnyűipari, kohó- és gépipari 
minisztereket stb.), hogy az OT III. negyedévről a IV. negyedévre történő 
tüzelőmennyiség átütemezési javaslatát vizsgálják meg, melyet a megállapodás 
értelmében kell a határozatba bevenni.

i.) Utasítja a pénzügyminisztert, hogy a nehézipari miniszterrel tárgyalja meg azt 
a tőzeg-ártámogatásra vonatkozó pénzügyminiszteri javaslatot, hogy a tőzeg 
ártámogatása a termelői árban kerüljön elszámolásra.

j.) Belső határozatban a Minisztertanács kimondja, hogy felhatalmazza az oktatásügyi 
minisztert, hogy szóbeli utasításban engedélyezze a járási tanácsok részére, hogy 
a megfelelő tüzelővel nem rendelkező iskolákban a tanítást szüneteltethessék. 
Ennek végrehajtását az Oktatásügyi Minisztérium fokozottan ellenőrizze.9

k.) A tervezett hitelakciót a Néphadsereg és egyéb fegyveres testületekre is ki kell terjeszteni.

2 .) A falusi lakosság 1954. évi hús- és zsírellátása.10

Előadó: Dégen Imre elvtárs

5 A határozati javaslat 4. pontjának eredeti szövege így hangzott: „A Budapesten forgalomba hozott 
háztartási kevert szén fűtőértéke 3700 kalóriánál alacsonyabb nem lehet.”

6 Ezt a határozat 10. pontja tartalmazza.
7 A határozati javaslat 7/c pontja eredetileg csak a tüzelővásárlásra felvett hitel törlesztési kezdetéről 

és időtartamáról rendelkezett.
8 A módosítás alapján a határozati javaslat 11. pontját a következőképpen pontosították: „A Minisztertanács 

utasítja a bel- és külkereskedelmi minisztert, valamint a közlekedés- és postaügyi minisztert, 
hogy a MÁV szállítási kapacitásának megfelelő kihasználását, a szállítások ütemezését, továbbá a 
raktárbiztosítás kérdéseit vizsgálják meg.”

9 A határozatot vélhetően nem foglalták írásba, a jegyzőkönyv mellékletei között nem található.
10 Az előterjesztést lásd Melléklet 1/a. 
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Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács az előterjesztést a pótlólag beterjesztett kiegé-
szítésekkel11 és az alábbi módosításokkal fogadja el:12

a.) A határozati javaslat 2. pontjával kapcsolatban a földműves-szövetkezetek 
felvásárlási tevékenysége szerződések útján való biztosítását nem fogadja el, 
mivel ez keresztezi a megteendő intézkedéseket és az állam szerződéskötéseit.

b.) A földműves-szövetkezeti hentest a húsbolt forgalmában anyagilag nem kell 
érdekeltté tenni.

c.) A határozati javaslat 2/f pontjával kapcsolatban kimondja, hogy a termelői 
forgalmi adó csökkentésének lehetőségét az érdekeltek még egyszer vizsgálják 
meg azzal, hogy a megállapított adókulcs ne mozgó, hanem fix legyen. A forgalmi 
adó mértékét február 1-ig döntsék el.

d.) A Minisztertanács tudomásul veszi az ÁEK elnökének tájékoztatóját a Sertéstenyésztő 
Vállalat szerződéses sertésvásárlásánál tapasztalható szabálytalanságokról és 
felkéri, hogy a vizsgálat befejezése után azonnal tegyen tájékoztató jelentést a 
vizsgálat eredményeiről.13

e.) A határozati javaslat 6. pontjában szereplő 2 millió Ft kisegítő beruházási hitelt 
a SZÖVOSZ a saját keretéből biztosítsa.

f.) A premizáláshoz szükséges összeget béralap-megtakarításból hajtsa végre.
g.) A határozati javaslat 7. pontjával kapcsolatban kimondja, hogy a földműves-

szövetkezetek által a forgalomba kerülő sertéstermékek egészségügyi vizsgálatát 
az Egészségügyi Minisztériummal szervezzék meg.

h.) A Minisztertanács felhívja az összes érdekelt minisztereket, akik különböző áruk 
tárolásához jeget használnak fel, hogy a lehetőségeket kihasználva gondoskodjanak 
szükségleteik kielégítését biztosító természetes jégmennyiség tárolásáról.

i.) A begyűjtési miniszter eláll az eredeti javaslatban fenntartott vitás kérdésektől.14 
j.) A határozati javaslat 2/i, és 2/j pontjával kapcsolatban kimondja, hogy a 

földműves-szövetkezetek által forgalomba hozott sertéstermékek árát úgy kell 
megállapítani, hogy az állami ár felett és a szabadpiaci ár alatt legyen.

3 .) A mezőgazdasági termékek szabad felvásárlásának megszervezése és a piaci 
forgalom fejlesztése.15

Előadó: Herczeg Ferenc elvtárs

11 A SZÖVOSZ által benyújtott kiegészítéseket lásd Melléklet 1/b.
12 A határozatot lásd Melléklet 1/c.
13 Házi Árpádnak az ÁEK elnökének tájékoztatóját lásd a gyorsírásos jegyzőkönyvben.
14 A megjegyzés a határozati javaslat 2/d pontjához fűzött észrevételre vonatkozott.
15 Az előterjesztést lásd Melléklet 2. 
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Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács utasítja az OT elnökét, hogy a határozatot az 
elhangzott alábbi észrevételek alapján dolgozza át és fektessen nagyobb súlyt a fontos 
kérdések kiemelésére, illetve az apró kérdések elhagyására.16

a.) A pénzügyminiszter vizsgálja meg a határozati javaslat pénzügyi kihatásait.
b.) A Minisztertanács az alábbi szervezeti kérdésekben nem dönt, a tej, tojás és 

tejtermékek (17. oldal), az apaállat felvásárlásának szervezeti kérdésében (14. oldal), 
a III/2. pontban szereplő TES fejlesztése ügyében és az OFÉRT-vállalatok szervezeti 
kérdésében (6. oldal 4. pont 2. bekezdés). A többi szervezeti kérdéseket jóváhagyja.

c.) A III. [fejezet] (szemestakarmány) 2. pontját ki kell egészíteni azzal, hogy olyan 
mennyiségű szemestakarmányt vásárolhatnak fel szabadon az egyes vállalatok és 
intézmények a begyűjtési miniszter és az OT egyetértésével, amilyen mennyiséget 
a kiutalásból nem kaptak meg.

d.) A határozati javaslat II/1/a pontjában szereplő, az OT elnöke részére 
engedélyezendő ármegállapítás jogát törölni kell, mivel e kérdés rendezésére 
külön minisztertanácsi határozat készül.

e.) Az ipar és a felvásárlást végző kereskedelem között szoros összhangot kell megteremteni, 
ennek érdekében a Minisztertanács az Élelmiszeripari Minisztérium, a Bel- és 
Külkereskedelmi Minisztérium, a Begyűjtési Minisztérium, a Pénzügyminisztérium, 
az OT és a SZÖVOSZ képviselőiből operatív együttműködési bizottságot 
szervez, melynek feladata a piaci árak alakulásának figyelése, a kereslet és kínálat 
összhangjának biztosítása, stb.

f.) A Minisztertanács utasítja az OT elnökét, a SZÖVOSZ elnökét, vizsgálják meg, 
hogy a földműves-szövetkezetek tej és tejtermékek felvásárlása milyen területre 
terjedjen ki. Követendő iránynak kell tekinteni, hogy a földműves-szövetkezetek 
lehetőleg csak a járás területén forgalmazzanak. Határozzák meg azokat a 
kivételes eseteket, amelyeknél ettől az irányelvtől eltérés lehetséges.

g.) A határozat minden egyes pontjában, ahol az egyes miniszterekre a határozat 
kötelezettségeket ró, kimondja, hogy az érdekelt miniszterek a megállapított 
feladatokat a bel- és külkereskedelmi miniszterrel együtt gyakorolják.

h.) A határozati javaslat II/9. pontját úgy kell megfogalmazni, hogy abból világosan 
kiderüljön, hogy abban az esetben, ha a községet a begyűjtés nem teljesítése miatt 
kizárták a szabad forgalomból, a magán kiskereskedők felvásárlási tevékenysége is szünetel.

i.) A határozati javaslat III. [széna és szalma] fejezettel kapcsolatban kimondja, hogy 
szálastakarmányt – a szabad árak összhangjának biztosítása és csökkentése szempontjából 

– az állami szervek a K 2 [K.II.] kivételével csak a TES-en keresztül vásárolhatnak.
j.) A III. [vágómarha] 3. pontjában a zárójelben lévő részt törölni kell. 

Ugyanennek a pontnak a 2. mondatát a következőképpen kell megfogalmazni: 
„A termelőszövetkezeti és egyéni termelők szarvasmarhavágási engedélyt csak 
kivételes esetekben kaphatnak.”

16 A Minisztertanács az előterjesztést a felsorolt módosításokkal 520/3/1954 számú nem nyilvános 
határozatával jóváhagyta.
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k.) A határozati javaslat III. [vágóborjú] fejezetbe is be kell dolgozni a vágóborjú 
levágása ellenőrzésének módját, melyből a vágás kötöttsége tűnjön ki.

l.) A határozati javaslat III. [szemestakarmány] 3. pontját törölni kell, mivel az 
intervenciós vásárlás és eladás kérdése helytelen.

m.) A határozati javaslat II/c pontjával kapcsolatban kimondja, hogy a plafonárak 
kérdésével a SZÖVOSZ általában az állami árakat tartsa be, kivételes esetekben 
magasabb árakat is megállapíthat az operatív bizottság jóváhagyásával.

n.) A határozati javaslat III. [tej és tejtermékek] fejezet 2. pontjában a tejkezelők 
premizálásával kapcsolatban kimondja, hogy a felvásárlás mennyisége mellett a 
tej minőségét kell elsősorban figyelembe venni. Ennek feltételeit ki kell dolgozni.

o.) A határozati javaslat II/c pontjával kapcsolatban kimondja, hogy a szabadpiaci 
árak ellenőrzésének módját a Pénzügyminisztérium a Magyar Nemzeti Bankkal 
együtt dolgozza ki. Határidő: március 1.

p.) A határozati javaslat II/c. pontjának 3. bekezdésében kimondja, hogy a jutalékos 
megbízottak beállítását nem kell szélesíteni, helyettük szélesíteni kell az 
iparigazolvánnyal rendelkezők és a prémiumrendszer bérezésű dolgozók beállítását.

r.) A határozati javaslat III. [vágómarha] 2. pontjával kapcsolatban kimondja, hogy 
a kényszervágott állatok faluból való elszállítását engedélyezi abban az esetben, 
ha a vágási mennyiség a falu szükségletét meghaladja.

s.) A határozati javaslat [hántolt rizs] 2. pontját törölni kell.
t.) A határozati javaslat III. [tej és tejtermékek] fejezet 1. pontjának 2. bekezdése utolsó 

mondatát a következőképpen kell megfogalmazni: „A földműves-szövetkezetek 
és állami kiskereskedelmi boltok tejtermékeket paraszttól vásárolhatnak.”

u.) A határozati javaslat III. fejezet [sertés] 4. pont 2. bekezdését a következőképpen 
kell megfogalmazni: „A termelők sertéseiket vágva tőkehúsként vagy feldolgozott 
állapotban bárhol értékesíthetik a fennálló közegészségügyi szabályok szerint.”

v.) A pénzügyminiszter és az OT az illetékes szervek vezetőivel tárgyalják meg, 
hogy a határozat végrehajtásának pénzügyi kihatásai a jóváhagyott költségvetés 
keretén belül valósuljanak meg.

4 .) Lakáskarbantartási és tatarozási program.17

Előadó: Szabó János elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács az előterjesztést az alábbi módosításokkal fogadta el:18

17 Ilyen címmel a könnyűipari miniszter 1953. december 31-én készített előterjesztést a Minisztertanács 
számára, ez megtalálható az ülés anyagában, tárgyalására azonban nem került sor. Helyette „A magánerőből 
történő egyéni családi lakóház építési akció” címmel benyújtott előterjesztést tárgyalták meg. Melléklet 3/a.

18 A vita alapján a Minisztertanács elfogadta „A magánerőből történő családi lakóházépítésről” címmel a 
2.010/5/1954 Mt. h. számú határozatot (HT 1954. 5. sz., február 10. Helyesbítése HT 1954. 6. sz., március 
16.), továbbá ennek kiegészítéseként az 520/4/1954 számú nem nyilvános határozatot: Melléklet 3/b és 3/c, 
illetve „A lakások és egyéb helyiségek bérleti jogviszonyának rendezéséről szóló 11/1953 (III.24.) MT. számú 
rendelet módosításáról” címmel a 12/1954 (II.14.) MT. számú rendeletet (MK 1954. 10. sz., február 14.). 

22/4
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a.) A csatolt rendelettervezetet nem fogadja el azzal, hogy a város- és községgazdálkodási 
miniszter az igazságügy-miniszterrel együtt dolgozza át. A rendelet tartalmazza 
a kérdés rendezésének 2-3 fő szempontját, így többek között ki kell mondani, 
hogy az eddig épített új s régi családi házaknál a bérlet megszűnése esetén a 
tulajdonos beköltözhet. A mostantól épülő családi házaknál nem kell megkötni 
az építendő szobák számát (kivéve bérházak), s biztosítani kell, hogy ezekre a 
szobákra a társbérlőkre vonatkozó rendelkezések ne vonatkozzanak.

b.) Ezeket a fő szempontokat a vasárnap nyilvánosságra kerülő kommünikébe is 
bele kell venni, mely tájékoztató jellegű kommüniké biztosítsa a lakosság építési 
kedvének fellendítését.19

c.) A Minisztertanács hozzájárul, hogy a 180 millió Ft-os hitelkereten belül 150 millió Ft-ot 
(II. 1. pont) új családi ház építéséhez, 30 millió Ft-ot pedig félbemaradt építkezésekre, 
befejezésére, toldalékok építésére, tatarozásra stb. kell biztosítani.

d.) A Minisztertanács utasítja a VKGM miniszterét, hogy a házhelyjuttatás egységes 
rendszerét február 15-ig dolgozza ki.

e.) A Minisztertanács utasítja az OT elnökét, a VKGM miniszterét, hogy a családi 
házak építési költségeit vizsgálják meg és figyelembe véve csak az építendő 
családi ház építési költségeit, a tervezett 60 000 Ft-ot csökkentsék.

f.) Az OT vizsgálja meg az anyagárak további csökkentésének lehetőségét.
g.) A Minisztertanács felhívja a VKGM figyelmét arra, hogy a családi házak építésére 

szükséges építőanyagok biztosításánál nem kell mindent központi készletekből 
biztosítani. A helyi erőforrásokat, az építtetők leleményességét is fel kell használni.

h.) A Minisztertanács utasítja az OT elnökét és az építésügyi minisztert, vizsgálják 
meg az építőanyagok termelési tervének emelését.

i.) A határozati javaslat I/4. pontjának 1. bekezdésébe be kell venni, hogy az 
iparjogosítványok kiadása ne Budapesten és a vidéki nagyvárosokban történjen, 
hanem azokat lehetőleg vidéki építkezésekhez kell kiadni.

j.) Utasítja a VKGM miniszterét és az Építésügyi Hivatalt, hogy a budapesti 
építkezési szabályokat külön határozzák meg. Határidő: 1 hónap.

k.) A határozati javaslat I/5. pontjával kapcsolatban kimondja, hogy az építési 
terveket a végrehajtó bizottságoknak nem kell bemutatni.

l.) A határozati javaslat I/6. pontjának 2. bekezdésébe az építésügyi miniszter 
helyett az Építésügyi Hivatalt kell bevenni.

m.) A határozati javaslat 8. pontjának 2. bekezdésében a korlátozott szó helyett 
csökkentett szót kell bevenni. Ugyanennek a pontnak az első bekezdését törölni kell.

n.) A I/9. pont 2. bekezdésével kapcsolatban a Minisztertanács kimondja, hogy 
3000 ház vasbeton szerkezetének elkészítéséhez szükséges műszaki tervek 
elkészítését az Építésügyi Minisztérium hajtsa végre, és nyújtson a helyszínen 
technikai segítséget a szükséges vasbeton szerkezetek kivitelezésénél.

19 A közlemény a Szabad Nép 1954. január 31-ei számában (1) jelent meg „A minisztertanács határozata 
a magánerőből történő családi lakóházépítések fokozott támogatásáról” címmel. 
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o.) A határozati javaslat I/1. pontjának 3. bekezdésével kapcsolatban kimondja, 
hogy a házhelyek nagysága 150 négyszögöltől 400 négyszögölig terjedjen attól 
függően, hogy faluról vagy városról van szó.

p.) A határozati javaslat 10. pontjának 2. bekezdésével kapcsolatban ki kell mondani, 
hogy a cserép- és épületfa anyagoknál ne legyen szervezett ellátás jellegű a vásárlás. 
A tanács illetékes szerve határozza meg az új családi házakhoz biztosítandó 
cserép és épületfa, valamint a javításhoz szükséges mennyiséget.

r.) Utasítja a VKGM miniszterét, vizsgálja felül az 54/1952. sz. minisztertanácsi 
határozatot, és ha szükséges, biztosítsa annak a jelen határozat értelmében 
történő módosítását.20

5 .) Minisztertanácsi és OT-tartalék.
Előadó: Herczeg Ferenc elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács az előterjesztést levette napirendről.21

6 .) Az 1954. évi széntakarékossági intézkedések.22

Előadó: Herczeg Ferenc elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács az előterjesztést az alábbi módosításokkal fogadta el:23

20 Az 54/1952 (VI.28.) MT számú rendelet „A lakások egyéb célra való igénybe vételének megtiltásáról” 
(MK 1952. 54. sz., június 28.). A város- és községgazdálkodási miniszter 1954. február 18-án jelentette 
a Minisztertanács Titkárságának, hogy a rendelet felülvizsgálatára nincs szükség.

21 Az előterjesztés későbbi időpontban sem került a Minisztertanács elé.
22 Az Országos Tervhivatal elnöke előterjesztésében áttekintette az 1954. I. negyedévi szénigény 

kielégítésével kapcsolatos kérdéseket és az év folyamán előirányzott energiagazdálkodási beruházások 
helyzetét. Megállapította, hogy az első negyedévben kb. 200 ezer tonna szén megtakarítása szükséges. 
Ezt a célt társadalmilag kezdeményezett takarékossági versennyel és az ebben eredményesen résztvevők 
arányos jutalmazásával lehet elérni. A versenyt takarékossági mozgalommá kell fejleszteni, melynek 
keretében törekedni kell a modern tüzeléstechnikai módszerek elterjesztésére. Ezzel egy időben 
valamennyi szénfeldolgozó vállalatnál el kell indítani a racionalizálási mozgalmat, melynek során a 
kisebb beruházással vagy beruházás nélkül megvalósítható javaslatokat díjazni kell. A Nehézipari 
Minisztérium vizsgálja meg az 1954-ben előirányzott hőenergia-gazdálkodási beruházásokra előirányzott 
felhasználását. Ha a beruházások nem valósulnak meg, akkor más jelentős szénmegtakarítást eredményező 
beruházásokra kell az összeget átcsoportosítani. Így előre kell hozni az ózdi és diósgyőri gáztisztító 
berendezések felépítését és a Martin-kemencéknél a kohógáz-fűtőolaj tüzelés bevezetését. Figyelmet 
kell fordítani a tervezett szénosztályozó berendezések építésére és korszerűsítésére, továbbá más 
szénmegtakarítást eredményező műszaki intézkedésekre (pl. porszéntüzelés bevezetése a lángcsöves 
kazánoknál). A határozati javaslat az előterjesztésben jelzett kérdéseket foglalta össze.

23 A vita alapján a Minisztertanács 520/6/1954 számú nem nyilvános határozatával az előterjesztést jóváhagyta. 

22/5

22/6
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a.) A I/2. pontjában a határidőt március 31-re, a 2. bekezdés 1. pontját április 1-re, a 
6. oldal 4. bekezdés 1. pontját április 30-ra, a 4. bekezdés 2. pontjának határidejét 
június 1-re módosítja.24

b.) A határozatban külön ki kell mondani, hogy 200 000 tonna szenet kell megtakarítani, 
amelynek a premizálására tervezett 1,5 millió Ft-ot olyan mértékben kell kifizetni, 
amilyen mértékben a 200 000 tonna szén megtakarítását teljesítik.

c.) Utasítja az OT[-t], hogy az érdekelt miniszterekkel egyetértésben dolgozza ki az 
egész népgazdaság területére vonatkozó széntakarékossági intézkedéseket. Határidő:

d.) A határozatot az OT, a Nehézipari Minisztérium és a Minisztertanács Titkársága 
együttesen precízebben dolgozza ki.25

e.) A határozati javaslat II/2. pontját törölni kell.26

f.) A határozati javaslat I/1. bekezdésében a Minisztertanács nem utasíthatja a 
SZOT-ot.27 

7 .) A külkereskedelmi munka megjavítása.
Előadó: Bognár József elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács az előterjesztést levette a napirendről.28

8 .) Beszámoló az ügyészi szervezet működéséről.29

Előadó: Czakó Kálmán elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: 

1. A Minisztertanács megállapítja, hogy az ügyészség beszámolója az ügyészi 
szervezet működéséről politikailag nem helyesen értékeli a bűnözés emelkedését 
akkor, amikor a jelentésben úgy állítja be, hogy a kormányprogram kihirdetése 
óta ezen a téren az állapotok romlottak.

24 Az I/2. pontban a széntakarékosságra vonatkozó racionalizálási javaslatok végső beküldési határidejéről 
(eredetileg március 15.), a II/1. pontban az 1954. évi energiagazdálkodási beruházások gazdaságossága 
felülvizsgálatának határidejéről (eredetileg március 1.), a IV/1. pontban a gőzturbinák továbbfejlesztésére 
vonatkozó kísérletekben részt vevő üzemek kijelölésére vonatkozó minisztertanácsi előterjesztés határidejéről 
(eredetileg március 31.), a IV/2. pontban 100 darab lángcsöves kazán porszéntüzelő berendezéssel történő 
ellátására vonatkozó minisztertanácsi javaslat kidolgozásáról (eredetileg március 1.) rendelkeztek.

25 A kiadott határozat – kivéve a jóváhagyott változtatásokat – azonos volt az előterjesztésben foglalt 
határozati javaslattal. 

26 A határozati javaslat II/2. pontjában a Magyar Beruházási Bank által az energiagazdálkodásban 
felhasználható beruházási hitelkeretek megnyitásának módjáról intézkedtek.

27 A határozati javaslat I/1. pontjában a Minisztertanács a széntakarékossági verseny megindításáról, 
az eredmények vállalati és egyéni premizálásáról, a prémium összegéről rendelkezett. A miniszterek 
mellett felelősként a SZOT elnökét jelölték meg. 

28 Az előterjesztés későbbi időpontban sem került a Minisztertanács elé.
29 Az előterjesztés és a vita alapján 520/8/1954 szám alatt elfogadott nem nyilvános határozat. Melléklet 

4/a és 4/b. A jelentés nem került ismét a Minisztertanács elé.

22/7

22/8
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2. Hiányolja a Minisztertanács az ügyészség szervezetének működéséről, munkájában 
tapasztalható hiányosságokról, az előtte álló feladatok megoldásáról szóló 
javaslatokat. Tükrözi a jelentés az ügyészség munkájában jelentkező azt a 
hiányosságot, hogy nem 1-2 döntő nagy kérdést ragadott ki, hanem belevész az 
apró ügyek intézésébe, és a számok mechanikus összehasonlításával, nem pedig 
alapos analizálásával akarja biztosítani a legdöntőbb kérdésekkel való foglalkozást.

3. Ezeknek a figyelembevételével az ügyészség a jelentést dolgozza át, és 2 héten 
belül terjessze ismételten a Minisztertanács elé.

4. A Minisztertanács kimondja, hogy a jövőben fokozottabb sajtónyilvánosságot kell 
biztosítani a konkrét ítéleteknek és az ügyészi, valamint a bírói szervezet munkájának.

5. Felhívja az igazságügy-miniszter figyelmét, hogy dolgozzon ki rendszabályt az 
ügyvédek káros működése megakadályozására, amely abban nyilvánul meg, hogy 
a panaszok elintézését ügyvédi gyakorlatként folytatják, melynek következtében 
mint felesleges ügyintézők a panaszos és az állam megfelelő szerve közé kerülnek.

9/a ) Az állami közétkeztetés üzemi dolgozóinak bérrendezése.30

Előadó: Bognár József elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács az előterjesztést az alábbi módosításokkal fogadta el:31 

a.) A határozati javaslat kimondja, hogy a 2 millió 156 000 Ft béralap-emelkedést 
a 24 milliós költségvetési tartalékból kell biztosítani.

9/b ) A budapesti elővárosi vasút budafoki vágánya megépítési határideje.32

Előadó: Bebrits Lajos elvtárs.

30 A bel- és külkereskedelmi miniszter figyelemmel a Népgazdasági Tanácsnak a közétkeztetés fejlesztésére 
vonatkozó határozatára, javasolta új bérrendszer kidolgozását és bevezetését. Megállapította, hogy a régi 
bérrendszer elavult: a vendéglátóipari dolgozók a felszolgálók kivételével nem érdekeltek a forgalom 
növelésében; a vendéglátóipar és az üzemélelmezés azonos munkaköreiben eltérő bértételek vannak; 
a cukrászdai dolgozóknál kétféle kollektív szerződés van érvényben; egyes munkakörökben a bérek 
igen alacsonyak, az üzemélelmezési vállalatok éttermi felszolgálói időbérben dolgoznak. Mindezek 
megszüntetése érdekében rendezni kell az alapbéreket, prémiumrendszert kell kidolgozni és az időbér 
helyett jutalékos bérrendszert kell bevezetni. A bérrendezés az állami közétkeztetésben 31570 főt, a 
földművesszövetkezeti vendéglátásban 6000 főt, a szakszervezeti üdülőkben 2700 főt érint. 

31 A Minisztertanács az előterjesztést a mellékletben csatolt bértáblával – a módosítással – 520/9/1954 
számú nem nyilvános határozatával és jóváhagyta.

32 A közlekedés- és postaügyi miniszter előterjesztésében kérte az 1954. évi vitás tervkérdéseket tárgyaló 
kormánybizottságnak a Budapest elővárosi vasút budafoki 2. vágánya megépítésére vonatkozó határozata 
felülvizsgálatát. A Kormánybizottság ehhez 2,5 millió forint átadására kötelezte a minisztériumot. A 
vágány megépítése 1954-ben azonban nem feltétlen szükséges, erre majd akkor kerülhet sor, ha elkészül 
Budapest–Székesfehérvár közötti második vágány. Ekkor a budafoki elővárosi vonal 20 kilométerrel 
meghosszabbítva a Budapest–Pusztaszabolcs közötti vonal nyomvonalára kerül. A forgalom addig a 
kapacitás jobb kihasználásával biztosítható.

22/9/a
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Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács az előterjesztést elfogadta azzal, hogy a Közlekedés- 
és Postaügyi Minisztérium fellebbezését elutasítja, és a második vágány felépítéséhez 
150 tonna sínanyagot kell biztosítani, amelyen villamosjárat közlekedjen. A megfelelő 
beruházási költségeket a tanács részére át kell adni.33

9/c ) I. Az ózdi rendelőintézet tervezési feladatainak jóváhagyása.34

Előadó: Zsoldos Sándor elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács az előterjesztést melléklet nélkül elfogadta.35

II. A Miskolc-diósgyőri kórház-rendelőintézet tervezési feladatainak jóváhagyása.36

Előadó: Zsoldos Sándor elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács az előterjesztést elfogadta azzal, hogy a határozati 
javaslat 4. pontjával kapcsolatban kimondja, hogy 1954. augusztus 31-ig a tervdoku-
mentációnak készen kell lenni.37

9/d ) I. A Lábatlani Cement és Mészmű, a Dorogi Mészmű, a Kalocsai Épületelemgyár 
stb. beruházási programja.38

33 A Minisztertanács az előterjesztést nem fogadta el és 520/10/1954 számú nem nyilvános határozatával 
a Kormánybizottság javaslatát hagyta jóvá.

34 Az egészségügyi minisztérium előterjesztésében kérte az ózdi városi kórház területén, a kórház 
épületéhez csatlakozó, 1200 fős napi betegforgalomra tervezett rendelőintézet újonnan elkészített 
tervezési programjának jóváhagyását. 

35 A Minisztertanács az előterjesztést 520/11/1954 számú nem nyilvános határozatával azzal a megszorítással 
fogadta el, hogy a beruházáshoz új építési vázlatterv készítendő.

36 Az egészségügyi minisztérium előterjesztésében kérte a 400 kórházi ággyal, 1200 fős napi beteg for galomra 
tervezett Miskolc-Diósgyőri Kórház és rendelőintézet tervezési programjának jóváhagyását. A létesítményben 
belgyógyászati, sebészeti, szülészet-nőgyógyászati, gyermek- és csecsemőgyógyászati, valamint orr-fül-gégészeti 
kórházi osztályok kapnak elhelyezést, a rendelőintézet teljes körű szakrendelést biztosít. A kivitelezést 1954 
júliusában meg kell kezdeni és 1957 januárjában befejezni. Az intézmény engedélyezett létszáma 296 fő.

37 Az előterjesztés 4. pontjában pontos időpontot nem határoztak meg, csupán azt jelölték meg, hogy 
a kivitelezést júliusban kell megkezdeni. Az új időpontot a közbeiktatott 5. pontban rögzítették. A 
Minisztertanács a nem nyilvános határozatot 520/12/1954 szám alatt adta ki.

38 Az építésügyi miniszter 1953. december 4-én kelt előterjesztésében- az építőanyagipar termelési kapacitásának 
emelése érdekében kérte a Lábatlani Cement és Mészmű, a Dorogi Mészmű, a kalocsai és felsőzsolcai 
épületelemgyárak beruházási programjának jóváhagyását. Az 1. számú melléklet szerint a Lábatlani 
Cement- és Mészmű kapacitása két új forgókemence beállításával megkétszerezhető. A nyersanyagot a 
környékbeli bányák, a fűtőanyagot a dorogi szénmedence biztosítja. A kész terméket vízi úton szállítják el. 
A bővítés biztosítékot ad a Dunai Cementmű elhúzódó felépítésére. Az üzembe helyezés várható időpontja 
1955. július és 1956. július. Munkaerő-szükséglet 1760 fő. A 2. számú melléklet szerint a Dorogi Mészmű 
két kemencével történő bővítése hosszú távon megoldja a lakásépítkezések és mezőgazdasági építkezések 
szükségletét. A feldolgozandó mészkő és a gázenergia-ellátás biztosított. Munkaerő-szükséglet 156 fő.
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Előadó: Szíjártó Lajos elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács a Lábatlani Cement és Mészműre, valamint a 
Dorogi Mészműre vonatkozó javaslatot elfogadja, ugyanakkor a Kalocsai Épületelemgyár 
és a felsőzsolcai beruházás javaslatot leveszi napirendről.39

II. A Budapest–Tatabánya 1. sz. útba való bekötés közötti 
útvonal beruházási programjavaslata.40

Előadó: Bebrits Lajos elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács a Budapest–Tatabánya útra vonatkozó javaslatot 
elfogadja, Tatabánya–Ácsra vonatkozó javaslatot nem.41

III. A 21. sz. út Hatvan–országhatár közötti szakaszának 
kiépítésére vonatkozó beruházási programjavaslat.42

Előadó: Bebrits Lajos elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács az előterjesztést elfogadta azzal, hogy a II. és III. 
előterjesztéseket az Országos Építésügyi Hivatal vizsgálja meg, hogy az utóbbi években 
miért emelkedtek olyan nagymértékben az útépítkezés költségei.43

IV. Dunántúli olajút beruházási programjavaslata.44

Előadó: Bebrits Lajos elvtárs.

39 A Minisztertanács csak a lábatlani és dorogi üzemek beruházási programját hagyta jóvá 520/13/1954 
Mt. számú nem nyilvános határozatával.

40 A közlekedés- és postaügyi miniszter, tekintettel a Tatabánya és Tata térségében kiépült és erősen fejlődő 
ipar- és bányatelepek megnövekedett közúti forgalmára, előterjesztésében kérte a Budapest–Bicske–
Tatabánya–Ács nyomvonalú, 84 kilométer hosszú közút korszerű átépítésére vonatkozó beruházási program 
jóváhagyását. Az első ütemben a Budapest–Tatabánya közötti elsőrendű főközlekedési utat kell kiépíteni, 
ezzel párhuzamosan elkészítendő a Budapest–Győr–Bécs felé vezető gyorsforgalmi út új vonalvezetési terve.

41 A Minisztertanács az előterjesztésnek a Budapest–Bicske–Tatabánya közötti 54 kilométer hosszú 
szakaszra vonatkozó részét nem nyilvános 520/14/1954 Mt. számú határozatával jóváhagyta.

42 Tekintettel arra, hogy a Zagyva völgyében lévő ipartelepeket és a salgótarjáni szénmedencét nem köti 
össze korszerű út a 3. számú Budapest–Miskolc közötti főúttal, a közlekedés- és postaügyi miniszter 
előterjesztést tett a 21. számú útnak az országhatárig történő átépítésére vonatkozó beruházási program 
jóváhagyására. Ezt indokolja nem csupán az ipartelepek megnövekedett járműforgalma, hanem 
a Csehszlovákia felé irányuló növekvő nemzetközi forgalom is, ami a határátkelőhely kijelölésére 
vonatkozó egyezményen alapszik.

43 A Minisztertanács 520/15/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta az előterjesz-
tést, és 520/15a/1954 számú nem nyilvános határozatával rendelkezett az útépítési költségek 
emelkedése okainak vizsgálatáról.

44 A Zalaegerszeg, Gellénháza és a dél-zalai olajmezők, továbbá Zalaegerszeg és Zala megye déli 
része közötti összeköttetés javítása érdekében a közlekedés- és postaügyi miniszter előterjesztést 
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Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács az előterjesztést elfogadta.45 

9/e ) Tvr.-tervezet a pénzügyi és vámbűntettekről, valamint szabálysértésekről.46 

Előadó: Olt Károly elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács az előterjesztést az alábbi módosításokkal fogadta el:47 

a.) A 7. §-t az alábbiakkal kell kiegészíteni: „(4) A katonai büntetőeljárás hatálya 
alá tartozó személyekkel szemben pénzügyi szabálysértés esetén a feljelentést a 
fegyelmi eljárás megindítása végett az illetékes parancsnoknak kell megküldeni.”

b.) A 6. §. 4. bekezdését el kell hagyni.48

c.) A 6. §. 1. bekezdésébe a legfőbb ügyész feljelentése helyett a legfőbb 
ügyész kezdeményezését kell bevenni.49 A 3. bekezdésben be kell venni a 
felsorolásba a kihallgatást is.50

9/f  ) A műszaki emlékek védelme.51

Előadó: Darvas József elvtárs.

tett a „dél-dunántúli olajút”: Zágorhida–Csömödér–Dobri közötti 25 kilométeres szakaszának 
felújítására és korszerűsítésére. 

45 A Minisztertanács az előterjesztést 520/16/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
46 A bel- és külkereskedelmi miniszter és a pénzügyminiszter által együttesen beterjesztett törvényerejű 

rendelettervezet rögzítette a pénzügyi és vámbűntettekre és szabálysértésekre vonatkozó anyagi 
büntetőjogi szabályokat, valamint azokat az eltéréseket, amelyek ezeknek a bűntetteknek az esetében 
a büntetőtörvénykönyv és a büntetőperrendtartás általános részéhez képest fennállnak. Meghatározza 
a pénzügyi és vámszervek hatáskörét a pénzügyi és vámbűncselekmények felderítésében, részvételüket 
kizárólag a halaszthatatlan nyomozati cselekményekhez köti. 

47 A Minisztertanács az előterjesztést 520/17./1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta és 
javasolta az Elnöki Tanácsnak a törvényerejű rendelet kihirdetését, ami az 1954. évi 3. tvr. szám alatt 
megtörtént (MK 1954. 12. sz., február 24.).

48 A 4. bek. szövege: „Pénzügyi bűntett esetében a vádemelés előtt az illetékes pénzügyi szervnek, illetőleg 
a vámigazgatóságnak a megrövidített vagy veszélyeztetett közadót jogerősen meg kell állapítania. 
Ugyancsak a vádemelés előtt kell megállapítani a vámbűntettek esetében az eljárás tárgyát képező 
áru belföldi forgalmi értékét. Ebből a célból a nyomozó hatóságnak a pénzügyi bűntettre vonatkozó 
iratokat a már lefolytatott nyomozás irataival együtt az illetékes pénzügyi szervhez, illetőleg a 
vámigazgatósághoz kell megküldenie.”

49 Az 1. §. meghatározta, hogy pénzügyi bűntett miatt a pénzügyminiszter, vámbűntett miatt a bel- és 
külkereskedelmi miniszter, illetve a legfőbb ügyész tehet feljelentést a büntetőeljárás megindítása 
céljából. A módosítás a legfőbb ügyész esetében ezt kifejezetten kezdeményezésre változtatta.

50 A 3.§ meghatározta, hogy a vám- és pénzügyőrség indokolt esetben milyen nyomozati cselekményeket 
foganatosíthat. Ezek közé került be a „kihallgatás”.

51 Mivel a műszaki emlékeket mindeddig jogszabály nem védte, és ennek következtében sok értékes és 
pótolhatatlan műszaki emlék elpusztult, ami különösen fokozódott a fémgyűjtő hónapok sorozatos 
megrendezésével, a népművelési rendszer – az igazságügyi miniszter egyetértésével – előterjesztést tett 
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Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács az előterjesztést az alábbi módosításokkal fogadta el:52

a.) A 2. §. 1. bekezdésébe be kell venni a mezőgazdasági műszaki emlékeket is.53

b.) A 3. oldal 1. §-ból törölni kell az olyan szövegezést, amely általános bejelentési 
kötelezettségre utal, helyette az állami vállalatok, intézmények és helyi tanácsok 
kötelező bejelentését kell bevenni. Ennek határidejét június 30-ra kell módosítani.54 

A 2. bekezdésben 90 nap helyett 120 napot kell bevenni.55

c.) Be kell venni, hogy a mezőgazdasági termelés műszaki emlékeit a mezőgazdasági 
múzeumban kell őrizni.56

d.) A 4-5. oldal 1., 2., 3., 4. pontját nem fogadja el. E feladatok elvégzésével más 
múzeum keretében néhány személyt kell megbízni.57

9/g ) Magyar–román növényvédelmi egyezmény jóváhagyása.58

Előadó: Boldoczki János elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács az előterjesztést elfogadta.

9/h ) Az üzemi egészségvédelem szabályozásáról szóló 70/1951. /III.14./ M
T. sz. rendelet módosítása.59

Előadó: Zsoldos Sándor elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács az előterjesztést levette napirendről azzal, hogy 
vizsgálják meg, hogy minek a terhére lehet a határozatban foglaltakat megvalósítani.

a műszaki emlékek védelméről szóló törvényerejű rendelet és a hozzá kapcsolódó végrehajtási utasítás, 
illetve az Országos Műszaki Múzeum létesítésére vonatkozó minisztertanácsi rendelet kiadására.

52 A Minisztertanács 520/18/1954 számú nem nyilvános határozatával a módosításokkal az előterjesztést 
elfogadta. Javaslatot tett az Elnöki Tanácsnak a törvényerejű rendelet kiadására, ami az 1954. évi 4. 
szám alatt megtörtént. (MK 1954. 12. sz., február 24.), illetve a 14/1954 MT számú rendelettel (MK. 
1954. 12. sz., február 24.) jóváhagyta a törvényerejű rendelet végrehajtási utasítását.

53 A törvényerejű rendelet 2.§. (1) bekezdésébe bekerült a „mezőgazdasági műszaki létesítmény” megjelölés.
54 A minisztertanácsi rendelet tervezetében eredetileg ez úgy szerepelt, hogy „akinek birtokában, illetőleg 

kezelésében műszaki emlék jellegű s a tudományos kutatás számára történeti jelentőségű tárgy van” 
köteles azt 1954. január 31-ig bejelenteni.

55 A minisztertanácsi rendelet tervezetének 2. pontjában a védelem alá eső és a létesítendő Országos 
Műszaki Múzeumnak bejelentett tárgynak a bejelentést követő megőrzési idejét határozták meg. Ez 
változott meg 90 napról 120 napra.

56 A tvr. 5.§. csak általánosságban, a mezőgazdasági múzeum említése nélkül rendelkezett erről.
57 Az előterjesztés hivatkozott 4. oldalán a Minisztertanácsnak az Országos Műszaki Múzeum létesítésére 

vonatkozó határozattervezete volt. Ezt – miként a szóbeli jegyzőkönyvben olvasható – nem fogadták el.
58 A külügyminiszter előterjesztésére a Minisztertanács 520/19/1954 számú nem nyilvános határozatával 

jóváhagyta az 1953. december 14-én Budapesten aláírt magyar–román növényvédelmi egyezményt, 
és felterjesztést tett az Elnöki Tanácshoz az egyezmény megerősítésére.

59 A 70/1951 MT számú rendelet (MK 1952. 43–44. sz., március 14.).
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9/i  ) Állandó megbízott kinevezése az ENSZ Európai Gazdasági Bizottsága mellé.60

Előadó: Bognár József elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács az előterjesztést elfogadta.61

9/j ) Albán Nk-gal [Népköztársasággal] kötött hitelegyezményről.62

Előadó: Bognár József elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács az előterjesztést elfogadta.63

MNL OL XIX-A-83-a-520 1–17.  

[II. Gyorsírói jegyzőkönyv]

Jegyzőkönyv 
a Minisztertanács 1954. évi január hó 29-én reggel 9 órakor kezdődő üléséről

Bognár József elvtárs: Kéri, hogy a külkereskedelmi munka megjavításáról szóló 
előterjesztést vegyék le napirendről.
Bebrits Lajos elvtárs: Kéri, hogy az 1. napirendi pontot vegyék le napirendről, mert 
nincs kitárgyalva. Kellene egyévi szénmérlegnek lenni.
Nagy Imre elvtárs: Nem kell levenni napirendről, persze jobb lett volna ezekről a 
kérdésekről tárgyalni, de azért nem vesszük le.
Gerő Ernő elvtárs: Épp ezt a kérdést elég jól készítettük elő. Igen részletesen tárgyalták 
a Népgazdasági Bizottságban. Igaz, hogy szállítási kérdésekkel is kapcsolatos, de nem 
ez az alapvető benne. Ezt nem lehet elhalasztani. Nem találná célszerűnek, ha most 

60 A bel- és külkereskedelmi miniszter előterjesztésében javasolta, hogy a kormány küldjön ismét állandó megbízottat 
Genfbe az ENSZ Gazdasági és Társadalmi Tanácsa keretében működő Európai Gazdasági Bizottság mellé. 
A szervezet, melynek Spanyolország kivételével minden európai ország tagja figyelemmel kíséri az európai 
gazdaságot érintő kérdéseket és időről időre összehívja tagjait ezek megbeszélésére. Magyarországnak 1948–1950 
között volt állandó képviselője, azóta nincs. Az aktívabb részvétel a Bizottságban elősegíthetné a külpolitikai és 
kereskedelempolitikai tájékozódást, különböző megállapodások előkészítését. Állandó megbízottként Ferencz 
Simonnak a Bel- és Külkereskedelmi minisztérium főosztályvezető-helyettesének a kiküldését indítványozzák.

61 A Minisztertanács az előterjesztést 520/21/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
62 Magyarország 1952 márciusában 20 millió rubel hitelt nyújtott Albánia számára 1953–1955 folyamán 

felhasználható beruházási javak vételére. A megállapodás értelmében szállítandó gyárberendezések 
egy részét Albánia lemondta, és helyettük 1953 novemberében 4 millió, decemberében 2 millió rubel 
értékben fogyasztási cikkek (búza, keményítő, bab, kordbársony, zsineg) szállítását kérte. Egyúttal kérte az 
1949-ben kapott 6 millió rubel visszafizetési határidejének 1959-ig történő meghosszabbítását. A magyar 
lakosság ellátásának biztosítása nem teszi lehetővé fogyasztási javak további szállítását. A hiteltörlesztést 
1956-ban kell megkezdeni, arra azonban nincs lehetőség, hogy a visszafizetés 1959-ig meghosszabbodjék.

63 A Minisztertanács a bel- és külkereskedelmi minisztérium előterjesztését 520/22/1954 számú nem 
nyilvános határozatával jóváhagyta.

22/9/i

22/9/j
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tovább halasztanák. Ez viszonylag jól elő van készítve. Vannak vitás kérdések, de 
ezek eldöntésre várnak.
Hidas István elvtárs: Egyetért, hogy tárgyalják meg. Egy-két napon belül a szénmérleg 
is elkészül, és ott Bebrits elvtársnak módja van észrevételeket tenni.
Herczeg Ferenc elvtárs: A terv kiadásával kapcsolatban a Tervhivatal 5 nappal elkésett. 
Február 10-ben állapítsák meg a határidőt.
Olt Károly elvtárs: Már több mint 5  nap, nem tudják megcsinálni a költségve-
tési tervet sem addig.
Gerő Ernő elvtárs: Javasolja az 5. napirendi pontot is levenni. Ebben a formában igen 
sok vitás kérdés van, ezen túlmenően az előterjesztés a maga egészében is vitatható. 
Felmerült a gondolat egy gazdálkodási szervnek a kiszélesítéséről. A kérdés nem annyira 
sürgős, hogy ebben most dönteni kellene.
Nagy Imre elvtárs: Egyetértünk, levesszük a napirendről. Az anyag-előkészítésekkel 
kapcsolatban. Nagyon rosszul vannak előkészítve az anyagok. Igazolja azt, hogy egy-két 
napirendi ponthoz nagyon sok észrevétel van, amit munka közben kellene elvégezni és 
a javaslatok értelmében átdolgozni. Másrészt más minisztériumok részéről is számos 
kérdésben fontos észrevétel van, amit az előterjesztés során kellene elvégezni. Szeretné, 
ha arra térnének át, hogy a Minisztertanács fontos elvi kérdésekben döntene, és nem 
szövegezésre térne át. Az anyagokból látszik, hogy számtalan szövegezési javaslat jön 
még be. Ennek semmi értelme nincs.

Napirend 1. pontja:
Bognár József elvtárs: A legnehezebb kérdés az I. negyedév problémája. Az összes készletek, 
amit a Minisztertanács 150 000 tonnában állapít meg, lecsökkentek 90 000 tonnára, 
és ebben olyan szénféleségek is benne vannak, amit nem szabad forgalomba hozni.
Halász János elvtárs: Az 1. oldalon az OT-val megegyeztek.
Herczeg Ferenc elvtárs: 5. oldal. 1,5 millió szerepel ártámogatás címén. A másik anyagban 
15 millió, melyik a helyes összeg?
Gerő Ernő elvtárs: Az előzetes kitárgyaláson több olyan fontos kérdés merült fel, 
amelyek nem kerültek bele ebbe az előterjesztésbe, a fa kalóriaértékének felmérése 
3000, később 3500-ra kell felemelni. A falusi lakosságnak tüzelőanyaggal való jobb 
ellátása… az a kérdés, hogy a hitelre a tüzelőszállítást mikor kell elkezdeni, és hogy 
mire kifizetik az egészet, addig le is kell az egészet szállítani.
Hidas István elvtárs: Az elvtársak közöljék az I. negyedév tervszámait, amiben meg-
állapodtak a Tervhivatallal.
Halász János elvtárs: Megvizsgálták a GB-n hozott határozatot, hogy a lakosság számára 
száraz fát tudjanak adni. Ezt nem tudják ebben az esztendőben megvalósítani. Most 
a készletük 18 000 vagon.
Bognár József elvtárs: Az I. negyedévben el kell érni a két hónapot.
Juhász elvtárs: Egy-két napig tudunk adni 1-2 hónapos száradású tűzifát.
Bognár József elvtárs: Javasolja, az legyen a határozat, hogy utasítják a bel- és külke-
reskedelmi minisztert, hogy vizsgálja felül ezt a kérdést.
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Gerő Ernő elvtárs: Úgy látja, hogy bár a kitárgyalás és az előzetes megbeszélés alapján a 
közületek igényét az eredeti előterjesztéshez képest sokkal nagyobb mértékben elégítették 
ki, még mindig nem elég a közületi igények teljesítése. Helyes lenne valamicskét elvenni 
a belső igényből, igen nagy különbség van az 1953–1954. évi között, és nem anarchikusan 
engedni, hogy elszedjék a belkereskedelemtől. Ugyanolyan igényben szerepeljen a 
közületek, mint 1953-ban. A fa kérdése. Száraz fát adjunk és azután a vidéknek a jobb 
ellátása. Az árkérdés. Bármennyire érzékenyen érinti is az államháztartást, lehetetlen, 
hogy a vizet ugyanolyan áron adjuk el, mint a fát. Ha nem tudunk mindig jó száraz 
fát adni, akkor adjuk olcsóbban. Az előterjesztés erre nem tér ki, pedig erről szó volt. 
Bognár elvtárs tett egy javaslatot, hogy a belker. vizsgálja ki ezt a kérdést. Ezzel egyetért, 
de azzal, hogy mindent el kell követni, hogy ezt teljesíteni tudjuk. Fel kellene venni az 
előterjesztésbe a hitelakcióval kapcsolatban azt, hogy mire az utolsó részletet befizetik, 
a tüzelőt le kell szállítani. Március 1-gyel kezdjék.
Bebrits Lajos elvtárs: Vegyenek fel egy pontot a határozati javaslatba, hogy a belke-
reskedelem a közlekedésügyi minisztériummal azonnal leül és a rakodás módozatait, 
valamint a rakodóterületek létesítésére vonatkozó módozatokat megbeszéli. Ez nagyon 
fontos probléma, mert már a múlt évi TÜKER-szállításoknál nagy nehézségek voltak, 
mert sokkal nagyobb mértékben voltak ilyen szállítások, és az állomásokon nem volt 
megfelelő hely. Kell létesíteni TÜKER-telepeket az állomások mellett. Ha őszre hagyják 
a tűzifa és szén szállítását, akkor nagyon nehéz lesz lebonyolítani. Az őszi forgalom 
idején korlátozásokat kell bevezetni. Ez szükségessé tenné, hogy már tavasszal és a nyári 
hónapokban történjen legalább a tűzifa leszállítása. A múlt évben 300–400 kocsira 
is felment, de általában 200–250 kocsit kellett tűzifával megrakni. Vegyenek fel egy 
pontot, hogy a tűzifa a tavaszi és nyári hónapokban legyen leszállítva. A szénmérlegre 
vonatkozóan elfogadja azt, amit Hidas elvtárs mondott.
Erdey-Grúz Tibor elvtárs: Az iskolák fűtésénél nagy nehézségek vannak, mert rossz 
minőségű szenet kapnak. Kéri, hogy jövőre jobb minőségű szenet kapjanak az iskolák. 
Felhatalmazást kér, hogy írásbeli utasítást adhasson ki, hogy ahol nem tudják fűteni 
az iskolákat, ott szünetet adjanak ki.
Olt Károly elvtárs: Az előterjesztés 11. pontja. Ez sem felel meg a korábbi tárgyalásoknál 
kialakult megállapodásnak. Arról van szó, hogy brikettgyártás termelésére készítsenek 
javaslatot a Minisztertanácsnak. Ez konkrétabb volt. 4 db sajtológép beszerzéséről 
volt szó. A szénpor kérdése. Meg kell vizsgálni, hogy a tároló telepeken nem lehetne-e 
összesajtolni ezeket a pormennyiségeket. Ez az előterjesztés nem beszél arról, hogy a 
Kül- és Belkereskedelmi Minisztériumban tárgyalások folytak arról, hogy 1954. évre 
különböző beruházásokra is szükség van. Budapesten 3 új telep létesítéséről volt szó 
12,5 millió, 100 fiók létesítése 3 millióval. 200 vidéki fiók létesítése 500 000 Ft-tal. 
Erre van a biztosíték. Az előterjesztés erről nem szól. A 9. ponthoz. 5. oldal, ahol az 
árkiegyenlítésről van szó. A tőzeg ártámogatása: 1,5 millió van megállapítva.
Herczeg Ferenc elvtárs: Kéri, hogy a Minisztertanács járuljon hozzá, hogy az éves 
terv számain belül negyedévi eltolásokkal az Élelmiszeripari Minisztériumnál és az 
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exportnál a III. negyedévi ellátást 1000-1000 vagonnal csökkentsék és a IV. negyedévben 
kerüljön kielégítésre.
Hidas István elvtárs: Nem ért egyet a jelentésnek azzal a megállapításával, hogy nem 
lett végrehajtva az a rendelkezés, hogy a lakosság tüzelőanyag-szükségletét minden más 
szükségletet megelőzve biztosítani kell. Az elvtársak azt mondják, hogy a belkereskedelem 
apparátusában 90 000 vagon szén van. Ez kb. 12-13 napi tartaléknak felel meg. Amikor 
13-14 napos tartaléka van, akkor az adott körülmények között az a helyzet, hogy 
a lakosság igényeit kielégítették. Javasolja, hogy az OT, a Bel- és Külkereskedelmi 
Minisztérium, a Nehézipari Minisztérium vizsgálja meg a 90 000 tonna szenet. A mi 
véleményünk szerint magasabb a készlet. Ebben a kérdésben hónapok óta folyik a vita 
a két minisztérium között. Helyes lenne megvizsgálni. Szerepel, hogy fel kell futtatni 
1954-ben a brikettgyártás termelését. Ennek nincs akadálya, de kötőanyagra van 
szükség. Sokkal nagyobb teljesítményű gépekkel állítják elő a németek ezt a brikettet. 
A hitelakciót, ha a Minisztertanács elfogadja, előre kell látni, hogy a szénfogyasztást 
jelentős mértékben meg fogja emelni. Nem hiszi, hogy az ország szénellátása 1954-ben 
olyan állapotban lenne, hogy megengedhető, hogy olyan intézkedéseket foganatosítsanak. 
Javasolja, hogy 1954-ben ezt a hitelakciót ne csinálják meg. 15–20%-kal emeli az 
igényeket. Minket semmi sem kényszerít, hogy kölcsönt adjunk.
Gerő Ernő elvtárs: Az igaz, hogy senki sem kényszerít, csakhogy a lakosság érdekeit 
szolgálja. Egy ideig nagyon széles mértékben volt ez nálunk. Tavaly nem adtunk, a 
munkások zúgolódtak, ez sem volt jó. Most adunk, de nem olyan széles mértékben, 
mint azelőtt. Egy középutat választunk.
Hidas István elvtárs: Nekem az a véleményem, hogy nem kellene engedélyezni.
Nagy Imre elvtárs: Ez ellentétben áll a mi politikánkkal. Ne biztosítsuk a lakosság 
szükségletét, mert akkor 15–20%-ot meg tudunk takarítani. Ne erre vegyük az irányt. 
A szénbányászat teljesítse a tervét, és a szám belefér a tervteljesítés keretébe. Az ellátást 
megkönnyíti. A feladatok közé ez belefér.
Hidas István elvtárs: Az én javaslatom nem azt akarja célozni, hogy a szénbányászat 
nem teljesíti a tervét. De az ipar igen fontos területén a szénellátás igen élén fog állni. 
Véleményem szerint az én javaslatom nincs ellentétben sem a pártnak, sem a kormánynak 
a politikájával. Mindenki takarítsa meg az összeget, ami a szénre kell.
Nagy Imre elvtárs: A mi feladatunk az, hogy a lakosságnak lehetőleg a mi kereteink 
között a szükségletét biztosítsuk.
Hidas István elvtárs: Nincs szükségünk 1954-ben a brikettgyártáshoz beruházásra, 
mert a minisztériumnak van erre pénze. Nagyobb TÜKER-telepekre brikettgépet 
már néhány helyen beállítottunk.
Altomáré Iván elvtárs: Herczeg elvtárs javasolta, hogy vegyenek le az első negyedévről 
és később kapjuk azt meg. Most is nagyon nagy nehézségeink vannak. Javasolja, hogy 
ezt a kérdést tárgyalják ki, és úgy hozzanak döntést. Egyetért azzal, hogy a lakosság 
szükségletét elsősorban biztosítani kell szénnel. De a minisztérium részére nem kapott 
jó minőségű szenet, pedig ott is a lakosság dolgozik. Meg kellene nézni, hogy milyen 
fűtőberendezések vannak.



93

2219 5 4 .  J A N uÁ R  2 9.

Szabó István elvtárs: A tervezett hitelakciót kéri kiterjeszteni a Néphadsereg tisztjeire is.
Halász János elvtárs: Gerő elvtárs felvetette, hogy nem lehet a lakosságnak száraz 
fát és nedves fát is ugyanazon az áron adni. Itt feltétlen visszaélések lesznek akkor 
a telepeken. Itt csak egy megoldás van, hogy biztosítsuk a száraz fa árusítását. A 
vidéki lakosság ellátását azért nem vettük be, mert ez a minisztérium belső ügye, úgy 
gondoltuk. A hitelakció kérdése. Javasolja, hogy hagyják meg, hogy a szállítást április 
hónapban kezdjék meg. A tüzelőtelepek felállítása. Ezen már dolgoznak most is. Kézi 
erővel sajnos a rakodás nehezen megy. Gépekre volna szükségük. 4-5 millió Ft-ba 
kerül a TÜKER-telep létesítése. Javasolja, ha mód van rá, hogy a vasút a költségeket 
szállítsa lejjebb, és az építkezés is. A készletek kérdése. 90 000 tonna készletünk van, 
ebből 60 000 tonna olyan, amit a lakosság felé nem tudnak forgalomba hozni. Az 
iskolák ellátásával kapcsolatban naponta 100–200 vagont kell biztosítani. Jelenleg ott 
tartanak, hogy rossz minőségű szeneket is kénytelenek forgalomba hozni. A közületek 
felé ténylegesen nem jó szenet adnak. A beszerzés biztosítását emeljék még tovább, a 
napi 500 vagont minimálisan 700 vagonra kellene emelni.
Nagy Imre elvtárs: Az előterjesztést elfogadjuk. A Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium 
vizsgálja felül, hogyan lehet a lakosság szükségleteit száraz fával kielégíteni, mégpedig 
legalább 2 hónapos száradású fával. Itt szeretné hozzátenni, hogy az FM-t is utasítani 
kellene arra, hogy a kitermelt fa és az erdőben lévő száraz fa elszállításáról fokozottabban 
gondoskodjanak. Olyan határozatot kell hozni, hogy dolgozzák ki ezt a kérdést azzal, hogy 
vizet mégse árusítsunk ugyanolyan áron, mint fát. A vizes fát olcsóbban kell árusítani, mint 
a száraz fát. Hogy milyen módszereket kell érvényesíteni, az a belkereskedelem feladata. 
Határidő: egy hónap alatt legyen meg. Feltétlen helyes, hogy irányt vegyünk arra, hogy 
a közületek szükségleteit legalább olyan mértékben elégítsük ki, mint 1953-ban. Ennek 
megfelelően módosítani kell a közületek tüzelőanyag-szükségletét. Ki kell mondani, hogy 
a lakosság számára biztosított tüzelőfa kalóriája a 3000-et elérje, és törekedni kell arra, 
hogy ez felmenjen 3500-ra. A vidék jobb tüzelőanyag ellátására 20 000 vagon szenet és 
18 000 vagon fát kell adni. A hitelakciót az előterjesztésben foglalt keretek között fent 
kell tartani. Az akció keretén belül a szállítást már a levonás megkezdése előtt meg lehet 
kezdeni, júniustól novemberig a levonást meg kell kezdeni. A Bel- és Külkereskedelmi 
Minisztérium sürgősen tárgyalja ki a Közlekedésügyi Minisztériummal a rakodás, a 
szállítás kérdését, az ütemezés kérdését. Az előterjesztést kiegészítjük egy ponttal, 
hogy az OT, a Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium és a Nehézipari Minisztérium 
együtt vizsgálja felül a szénkészleteket. Herczeg elvtárs javaslatát az átütemezésekkel 
kapcsolatban ki kell tárgyalni. Ugyancsak ki kell vizsgálni azt a javaslatot, amit Olt 
elvtárs tett a tőzeg-ártámogatással kapcsolatban. A pénzüggyel a nehézipar vizsgálja ki.

Napirend 2. pontja:
Dégen Imre elvtárs: Egy kiegészítő javaslat van. Lehetővé kell tenni a szövetkezetek 
számára is a szerződéskötést az iparcikkek nélkül, de azokkal a feltételekkel, amikkel 
az állam köt tervszámon belül.
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Herczeg Ferenc elvtárs: Javasolja, hogy a 15%-os forgalmi adót csökkentsék 7%-ra, az 
olaj kivételével, ez 25 milliós különbözetet jelent.
Olt Károly elvtárs: Herczeg elvtárs javaslatát külön nézzék meg, erről a Minisztertanács 
ne döntsön. Az előterjesztéssel kapcsolatban. A falusi lakosságnál a zsír- és húsellátottság 
az elmúlt hetekben növekedett. A takarmányhelyzet is lehetővé tette ezt. A központi 
készletekből a SZÖVOSZ részére nem látja indokoltnak 100 vagon hús biztosítását, 
lehet, hogy erre szükség van, és ne menjünk mindjárt neki, hogy minden további nélkül 
100 vagont rendelkezésre bocsájtunk. Legyünk óvatosak, hogy a készletet hogyan 
bocsájtjuk ki. A másik kérdés a termelői forgalmi adóra vonatkozik. Az előterjesztés 
3. oldal 2/f pont. Arról van szó, hogy mozgó forgalmi adóvá változik, és ezáltal a 
szabadfelvásárlás minden kockázatot áthárítanak az államra. A termelő forgalmi 
adót nem szabad megváltoztatni, a SZÖVOSZ-nak vállalni kell. Ez ellentétben áll a 
Tervhivatalnak egy később tárgyalandó javaslatával is.
A mezőgazdasági termékek szabadfelvásárlásának és a piaci megszervezést az OT 
előterjesztésben foglalt piaci adókulcs legyen az irányadó. A 2/i, 2/j pont, az érvényes 
állami áraknál magasabb árakon ne hozzanak forgalomba.
Tisza József elvtárs: A szerződéskötésekkel kapcsolatban nem ért egyet, hogy a föld-
műves-szövetkezetekre is terjesszék ki. A Minisztertanács most ebben a kérdésben ne 
döntsön. Az eredeti előterjesztésben tett észrevételektől eláll. A kiegészítésben az 1. 
bekezdés utolsó mondata. A hús forgalmában anyagilag is érdekeltté kell tenni. Nem 
azért kellene premizálni, hogy több húst adjon el.
Házi Árpád elvtárs: Kiegészítő javaslatok b) pont. Tájékoztatja a Minisztertanácsot, 
hogy a vállalat súlyosan visszaél a szerződéskötésekkel kapcsolatban. A kész hízót mint 
szerződtetett hízót kezeli és a megvásárlással egyidejűleg fizeti ki a szerződésben megkötött 
árat. A szerződéskötés ezzel lényegében aláásta a szabadpiacot és a szerződéskötést. Azért 
tartja szükségesnek felvetni, mert a határozati javaslatnak ez a kiegészítő b.) pontja 
a jövőre vonatkozólag kizárja. A vizsgálatot még nem fejezték be, de ezt a tényt már 
megállapították. Ez nemcsak az ár felhajtását idézte elő, hanem komoly anyagi kárt 
jelentett az átvételi áraknál, azon kívül jelentős prémiumcsalást is jelentett. Ezt a kérdést 
tájékoztatásul tartotta szükségesnek elmondani. Az eredeti előterjesztés 4. oldal 7. pont, 
a sertéstermékek szabadforgalmával kapcsolatban feltétlenül szükségesnek tartja, hogy 
a forgalomba hozott sertéstermékeknek egészségügyi vizsgálaton való keresztülvitelét 
biztosítani kell. Javasolja felvenni, hogy a földműves-szövetkezet intézkedjék a szervei 
felé, hogy a természetes jégből haladéktalanul tárolást hajtsanak végre, mert ez igényli a 
nyár folyamán a jégkészletet. Már tavaly súlyos zavarok voltak a jéghiány következtében. 
Javasolja, hogy az előterjesztést egy ponttal egészítsék ki a jég biztosítása szempontjából.
Bognár József elvtárs: Arról van szó, hogy teljesen új dolgot indítanak el, amit a 
SZÖVOSZ eddig nem csinált. Figyelembe véve, hogy a begyűjtés jelenleg hogyan 
áll, ezt biztosítani tudja, akkor rendben van. Egy sereg olyan javaslat hangzott el, ami 
alapjában véve megnehezíti a helyzetét, pl. a 100 vagon készletet ki kell adni, ha egyszer 
akarjuk, hogy ilyen legyen. Ez vonatkozik a termelői forgalmi adóra is. A felvásárlással 
kapcsolatban nem ért egyet Dégen elvtárs javaslatával. Szerződéskötésre ott van szükség, 
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ahol a vállalat és a termelő között nagyobb távolság van. Ott, ahol helyben van, ott más 
viszony van. Itt nem kell rátérni, mert csak bürokratizálja a dolgot. Javasolja, hogy olyan 
határozatot hozzunk, ami megkönnyíti a SZÖVOSZ-nak, hogy végre tudják hajtani.
Sebes Sándor elvtárs: Ezt a 100 vagont a beindulásra meg kell adni. A SZÖVOSZ-nak az a 
véleménye, hogy az általa forgalomba hozott áruknak más ára legyen, mint az állami áraknak. 
Ez logikus. Úgy kell megállapítani, hogy az állami ár fölött, de a szabadpiaci ár alatt legyen.
Dégen Imre elvtárs: A szerződéskötést szükségesnek tartja, mert a III. negyedévben is 
szükségünk van árura, és azt biztosítani kell. Természetesen a tervszámok keretében. 
Ez nem jelent konkurenciát az államnak. A forgalmi adó kérdésénél egyetért Herczeg 
elvtárs javaslatával és kéri, hogy a Minisztertanács járuljon hozzá. A magasabb árakra 
vonatkozólag egyetért azzal, amit Sebes elvtárs mondott. Alacsonyabban kell a piaci 
áraknál megállapítani, de nem lehet adni állami áron. Érdekeltté kell tenni a hentest 
az eladásban, mert ő a felvásárló is.
Herczeg Ferenc elvtárs: 4. oldal 6. pontban a SZÖVOSZ kér 2 millió kiegészítési 
hitelt. A Minisztertanács úgy döntsön, hogy a rendelkezésre álló kereten belül 
végezzen átcsoportosítást.
Nagy Imre elvtárs: Helyesek azok a szempontok, amit Bognár elvtárs felvetett, a 
SZÖVOSZ feladataival kapcsolatban. A jelentést a kiegészítés alapján módosított 
formában fogadjuk el. A szerződéskötésre tett javaslatot a Minisztertanács nem 
fogadhatja el. Ez megint egy új dolog lenne, ami keresztezné, ami nálunk készülőben 
van. A 15% forgalmi adóval kapcsolatban feltétlenül meg kell vizsgálni a forgalmi 
adókulcs magasságát azzal, hogy azt csökkenteni kell. Ezt ki kell vizsgálni azzal, hogy 
csökkentjük, de nem térünk rá a mozgó rendszerre, hanem maradjon az eddigi helyzet. 
100 vagon húst adunk, ez helyes. Felmerült, hogy a húsbolt forgalmában anyagilag 
érdekeltté kell tenni a hentest. Amit Dégen elvtárs mondott, abból a szempontból 
valamit jelentene. A hentes elsősorban nem felvásárló, hanem eladó. Nyilvánvaló, hogy 
növelnénk azt a törekvését, hogy minél többet adjon el. Amit Dégen elvtárs felvet, 
jelentőségében harmadrendű kérdés. Ezt a részét a kiegészítő jelentésben el kell ejtenünk. 
Az érthető, hogy a felvásárlót premizálni kell, de a húsbolt forgalmában a hentest nem 
kell. Helytelen irányban vinné húspolitikánkat. Házi elvtárs tájékoztatását tudomásul 
vesszük azzal, hogy az ÁEK a lefolytatott vizsgálat eredményéről a Minisztertanácsnak 
tegyen sürgősen jelentést. 4. oldal 7. pont orvosi felülvizsgálat kérdése. Kétségtelenül 
biztosítani kell a sertéshústermékek megfelelő orvosi vizsgálatát. A jégtárolás kérdése 
helyes. De ez nem csak SZÖVOSZ-probléma, le kell rögzíteni a határozatban, hogy 
a természetes jégtárolásra a Minisztertanács utasítja az illetékes szerveket a maximális 
jégtárolásra. 4. oldal 6. pontjával kapcsolatban. A 2 millió Ft kiegészítő beruházási 
hitelt a saját keretén belül kell ezt átcsoportosítással biztosítani.
Nagy Józsefné elvtársnő: Kéri, hogy a Minisztertanács mondja ki, hogy a forgalmi 
adókulcs megállapítását legkésőbb február 1-ig rendezze.
Nagy Imre elvtárs: Helyes, a határidő február 1.
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Napirend 3. pontja: 
Bebrits Lajos elvtárs: 3. oldal 7. pont. Nem kell megvizsgálni, nincs érvényben ilyen 
korlátozó rendelkezés. De ki fog adni egy rendeletet, hogy ne legyen semmi félreértés. 
A kedvezmények megadására az előterjesztés február 28-i határidő. Az előírt vonatokhoz 
adják fel az árukat, ami biztosítja, hogy tervszerűen lehet végezni a szállításokat, és 
idejében érkezik be az áru a piacra.
Altomáré Iván elvtárs: 9. oldal 2. pont. A szemestakarmánynál kéri módosítani, hogy 
központi készletből ellátott szervek, ha nem kapják meg a kiutalt mennyiséget, jogosak 
legyenek ők is felvásárolni szemestakarmányt. A baromfi, tojás, 1. pont, 15. oldal. 
Fenntartják javaslatukat, mert nem tartják helyesnek, hogy a baromfit korlátozzák 
azokra a városokra, ahol üzem van. Meg kell mondani, hogy 1948–1950-ben, amikor 
az ipar saját maga vásárolta és hűtötte be a baromfit, sokkal jobb eredményeket tudtak 
elérni úgy a minőség, mint a mennyiség vonalán is. Nagyon megfontoltnak tartja a 
kérdést. 3. pont 16. oldal. A belkereskedelmi vállalatok részére történő felvásárlás is 
csak az ipar által fizetett áron történhessék. Ezt be kell venni, mert így fel fogják verni 
az árat. 4. pont 16. oldal. Amennyiben a felvásárlás tekintetében területi elhatárolások 
lesznek, akkor a szövetkezet is megfelelő tervfeladatot kell a területére adni és a 
saját területén az ipar felel, a szövetkezet területén a szövetkezet feleljen. 6. pont 16. 
oldal. A tejtermékek 1. pontjához 17. oldal. Ennek olyan módosítását javasolja, hogy 
a földműves-szövetkezetek és a kiskereskedelmi vállalatok a tejtermékeket tovább 
eladásra csak a helyi szükségletekre vásárolhassák.
Czakó Kálmán elvtárs: 11. oldal utolsó mondata, a termelőszövetkezet. 13. oldal alulról 
2. bekezdésben ki kellene mondani, hogy a fennálló közegészségügyi szabályok szerint.
Magyari András elvtárs: 5. oldal 3. pont, változatlanul maradjon meg a tenyészállatforgal-
mi-felvásárlás, de ezen túlmenően szeretné javasolni, hogy az egész tenyészállat-felvásárlás 
kerüljön át a tenyészállat-felvásárlási és forgalmi irodához. 25 fővel az egész munkát át 
tudnák venni. Nem az FM végezné, hanem a vidéki szervek végeznék.
Bognár József elvtárs: Általánosságban az előző felszólalása erre az előterjesztésre is 
vonatkozik. Ilyen területen mindenütt a piac alakulását, a piac figyelését az illetékes 
miniszter a felelős, ami gyakorlatilag azt jelenti, hogy ő a felügyeleti miniszter. Ez jelenleg 
nincs így. Javasolja, hogy mindenütt, ahol az illetékes miniszter felelős, mondjuk ki azt, 
hogy ezt a jogkört a bel- és külkereskedelmi miniszterrel együtt gyakorolják, másrészt 
javasolja, hogy a fenti miniszterek piacfigyelő szolgálatot szervezzenek. 8. oldal 9. pont. 
A magán-kiskereskedelem jelenleg kétféle tevékenységet végez. Ezen kívül működik 
a magán-kiskereskedelem úgyis, hogy ő maga felvásárol, és piacon vagy boltjában 
értékesíti. Ezt nem írhatjuk elő, hogy milyen áron értékesít. Ezt nem fogadhatjuk 
el. A baromfinál és a tojásnál nincs említve a magánkereskedelem. Altomáré elvtárs 
felveti a felvásárlás kérdéseit a baromfinál, amit a mi gyakorlatunkhoz képest szintén 
korlátoz az előterjesztés. Az ár kérdésével kapcsolatban. Egyetért azzal, hogy sokkal 
jobban kellene együttműködni ezekben a kérdésekben. Ami az árkérdéseket illeti, 
nem tudja elfogadni, mert a budapesti piacon állami kiskereskedelem csak olyan áron 
vásárolhat, mint amilyen áron az Élelmiszeripari Minisztérium felvásárol. Nekünk itt 
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a piaci ár, amire figyelemmel kell lenni. Az, hogy magasabb ár legyen a piacon, akkor 
is fennáll, ha az állam nem vásárol. A gyakorlat azt bizonyította, hogy pl. minőséget 
biztosítani felvásárlási árnál figyelembe kell venni. Javasolja, hogy ott a mai rendszert 
mindenképpen tartsák fenn azzal, hogy okvetlen szervezetten működjenek együtt, 
mint ahogy idáig történt. A 15% forgalmi adóra áll, amit az előbb mondott.
Gergely Miklós elvtárs: Azt kellene mondani, hogy szervezeti kérdésekben jelenleg 
nem kell változtatni. A kiküldött kormánybizottság majd a javaslatait meg fogja 
tenni. Általában elvben kellene kimondani, hogy ha földműves-szövetkezetek fel 
akarnak használni szabadfelvásárlásra minden kedvezményt, meg kell nekik adni, 
amit az állam megkap.
Tisza József elvtárs: Amennyiben lehetséges, a szervezeti kérdésekben most ne hozzunk 
döntést. Az anyagok előkészítése eléggé előkészített állapotban van, néhány nap múlva 
illetékes szervek elé be tudják hozni. Magyari elvtárs javaslatáról a tenyészállatokkal 
kapcsolatban sem kellene most dönteni. Az árakkal kapcsolatban eredetileg volt egy 
olyan megállapodás, hogy átmenetileg ebben a kérdésben egy operatív bizottságot 
kellene létrehozni Bognár elvtárs vezetésével. A takarmánykérdéssel kapcsolatban. A 
javaslat laza formája veti fel a száraztakarmány vásárlását. Ez azzal a veszéllyel jár, hogy 
különböző állami szervek egymásra licitálnak. A veszélye megvan annak, hogy a K2 
és az ipar szükségletét nem tudják biztosítani ilyen laza viszonyok között. Nem arra 
gondolnak, hogy a TES vállalja a szálastakarmány felvásárlását, de ha kimondjuk, hogy 
szabad felvásárolni, akkor felverik az árakat. Talán azt a formát kellene alkalmazni, 
és bizonyos mértékig elejét vennék annak, hogy bizonyos állami szervek árdrágító 
szerepet töltsenek be, hogy a TES fizetné ki. 12. oldal a vágóborjúval kapcsolatban [a] 
2. pont azt mondja, hogy kivételes esetekben vágható. Ez helyes, de félő, hogy kivágják 
a borjúkat. Valahogy meg kellene határozni.
Gerő Ernő elvtárs: Elhangzott olyan javaslat, hogy a Minisztertanács szervezeti kérdésekről 
ne hozzon most döntést, alapul fogadja el, kivéve a tej, tojás, baromfira vonatkozó részt, 
ahol elég nagy vita van. Érdemes volna az anyagot még egyszer megvizsgálni, de nem 
érdemes a többit megakadályozni. Az intervenciós vásárlások ügye. Ez a kérdés több 
helyen szerepel. Általában homályos, hogy ki végezzen ilyen vásárlásokat. Ha ilyen 
vásárlásokat sokan végeznek, ebből komoly bajok lehetnek. Másrészt az van kimondva, 
hogy ilyen vásárlásokat kell végrehajtani. Ezzel nem ért egyet. Jelenleg az a helyzet, 
hogy a készletekből fognak jelentős mennyiséget elherdálni, eredményt viszont nem 
érnek el. Az intervenciós eladásokat érdemes volna külön kidolgozni, ki végezheti, 
milyen feltételekkel, de nem előírni, hogy végezzenek ilyen vásárlásokat.
Nagy Józsefné elvtársnő: Egyetért Gerő elvtárs javaslatával. A másik kérdés, hogy 
jelenleg a piacon történő vásárlásnál a jelenlegi előterjesztés 4. pontját változatlanul 
fogadják el. Azért akarják kimondani, hogy kizárólag piaczárás után vásárolhassák fel 
a kereskedők. Ha az illetékes miniszter a községet kizárja a szabadforgalomból, akkor 
a magánkereskedő se mehessen oda vásárolni.
Dégen Imre elvtárs: Az 1/a pont nem látszik indokoltnak. A zsírnál, a tejtermékeknél 
nem indokolt a plafonárak rendszerét alkalmazni, hanem az előírt fogyasztói árakból 
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kell kiindulni. A 4. oldal c pont. Vannak olyan esetek, amikor ez nem helyes, kéri 
kiegészíteni, hogy általában az állami fogyasztói árakat kell alkalmazni, de egyes esetekben 
a belkereskedelmi miniszter jóváhagyásával a SZÖVOSZ magasabb fogyasztói árakat 
is megállapíthat. Kéri, hogy saját szükségleteikre vásárolhassanak takarmányt. A tejnél 
meg kellene engedni a szövetkezetek részére, hogy az ő közbenjárásukkal felvásárolt 
tej ellenében a tejipar adjon ki részükre feldolgozott tejterméket. 6. oldal 4. pont 
tartalmaz bizonyos szervezeti kérdéseket. Ezek felvetik a begyűjtés racionalizálására 
vonatkozóan is. Olyan feladatot nem lehet elképzelni, ahol a földműves-szövetkezet 
felvásárlással ne foglalkozzon. Helyesebb lenne a 4. pontban foglaltakat a 2. mondat 
kivételével a begyűjtési racionalizálásról szóló javaslati részben bevenni. Alulról a 2. 
bekezdés. A felvásárlást illetőleg. Az utolsó bekezdésben azt mondja, hogy a megyei 
irányítású szerv árumozgatást ne végezzen, de teljességgel lehetetlen megtiltani, hogy 
diszpozíciós tevékenységet ne folytasson. Javasolja ezt törölni. 7. oldal 6. pont. Javasolja 
kihangsúlyozottan felvenni, hogy külön felvásárlói apparátust nem építhet ki, hanem 
az árut a termelőktől általában telephelyükön vegyék át.
Házi Árpád elvtárs: A szervezeti kérdésekkel kapcsolatban egyetért Gerő elvtárs 
javaslatával. 9. oldal 2. pont, ahol a TES kérdésével foglalkozik. Javasolja itt is, hagyjuk 
ki azokat a meghatározásokat, amelyek nemcsak a TES szervezetére, hanem annak 
továbbfejlesztésére is vonatkozik. Az egységes szervezeten belül kerüljön ez tisztázásra. 
A tejbegyűjtéssel kapcsolatban 17. oldal 2. pont. Nem ért egyet azzal, hogy a tej 
mennyiségét veti csak fel, mint prémium kérdését, és a minőség kérdését nem veti 
fel. Ez kell, hogy legyen a premizálás előfeltétele. Javasolja kiegészíteni, hogy a tej 
mennyisége és minősége szerint legyen megállapítva.
Tauszk György elvtárs: 4. oldal 1. bekezdésében javasolja az ármegállapító jogkört 
elhagyni. 4. oldal c pont, ennek az előfeltételei nincsenek meg. A pénzügyminiszter 
meghatározott időn belül az előfeltételeket dolgozza ki. 6. oldal 14. pont 2. bekezdését 
javasolja, hogy ez is külön szervezeti kérdés legyen, amiben most nem hoznak döntést. 
6. oldal 7. pont, 8. oldal 9. pontja ellentétben áll egymással. Széles körben inkább 
prémiumot és az alkalmazotti viszonyt kell alkalmazni a felvásárlóknál.
Dögei Imre elvtárs: 11. oldal, vágómarha kérdésénél. Ilyen mereven nem jó kimondani, 
mert előfordulhat, hogy túl sok lesz egy helyen. A 3. pontban szűkíteni kell.
Sebes Sándor elvtárs: 3. oldalon. Kizárólag a piaczárás után vásárolhatnak fel. Azt 
kellene mondani, hogy a tanácsok helyileg szabályozzák ezt a kérdést. 10. oldalon a 
rizs árával kapcsolatban. A 16 Ft-os rizsárt 1954-ben nem lehet megvalósítani. Javasolja, 
hogy maradjon ki a határozatból.
Herczeg Ferenc elvtárs: A bérügyi és a pénzügyi kihatásokat még az illetékes szervek 
tárgyalják meg a Pénzügyminisztériummal. Ez a költségvetési keretet ne emelje meg. 
A forgalmi adó kérdésében se hozzanak határozatot, hanem tárgyalják ki. Egyetért, 
hogy az ármegállapítást ne az OT végezze.
Nagy Imre elvtárs: Mintaképe annak, hogyan lehet egy anyagot úgy előkészíteni, hogy a 
Minisztertanácsnak döntéseket hozni nagyon nehéz legyen. Itt összekeverednek fontos 
kérdések néhány aprólékos kérdéssel. Az előkészítés során ezt jobban ki lehetett volna 
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tárgyalni. A vita mutatja, hogy számtalan kérdés merült fel. Alapul az előterjesztést 
elfogadjuk azzal, hogy az itt elhangzott számtalan észrevételt, szövegezési módosítást a 
Minisztertanács Titkárságának kelljen felülvizsgálatra és végleges szövegezésre beadni. 
A következő szervezeti kérdésekben nem döntünk, ellenben egyrészt előterjesztésre 
kerülő egyéb anyagok során, másrészt külön ki kell vizsgálni. A tej, tejtermékek 
felvásárlásával kapcsolatos kérdést, a baromfi, az apatenyészállat kérdését, aminek 
a szervezeti módosítását kapcsoljuk ki, ezt is ki kell vizsgálni. A TES fejlesztésének 
kérdése, amely ugyancsak kivehető innen, és szorosan beletartozik a begyűjtési 
szervezet problémájába, és felmerült még az OPÉRT kérdése. Ezeket innen kivesszük. 
Egyéb szervezeti kérdésekben viszont az előterjesztésben foglaltakat fogadjuk el. A 
szemestakarmány felvásárlásával kapcsolatban Altomáré elvtárs javaslatát elfogadjuk. 
Az ármegállapítással kapcsolatban leszögeztük, hogy egy ide kerülő külön javaslat ezt 
a kérdést szabályozni fogja, és annak alapján fogjuk az illetékes szervek ármegállapító 
szerepét megállapítani. Ezt a részt kihagytuk. Felmerült az ár kérdése olyan formában 
is, hogy az ipar és a felvásárló kereskedelem között összhangot kell teremteni. Tisza 
elvtárs javaslata helyes, egy ilyen szervet létre kell hozni. Legyen benne az élelmiszeripar, 
a begyűjtés, a belkereskedelem, a SZÖVOSZ és a Tervhivatal. A bizottság működését 
az OT-nak kellene irányítani. Felmerült, hogy a SZÖVOSZ számára is tervfeladatokat 
kell kitűzni. Ezt nem kell határozatban kimondani. A tej és tejtermékek szállításával 
kapcsolatban merült fel a SZÖVOSZ hatásköre. Nyilvánvaló, hogy ezt a járásra 
korlátozzuk és nem a községre. Ezt a kérdést külön meg kell nézni, de módot kell adni, 
és lehetőleg a járás legyen az a határ. Az egyes miniszterek azokat a jogköröket, amiket 
a javaslat rájuk ruház, a bel- és külkereskedelmi miniszterrel egyetértésben gyakorolják. 
A magánkereskedőkre az illetékes miniszter közvetlenül ne adjon rendelkezést, hanem 
a bel- és külkereskedelmi miniszteren keresztül. Itt ki kellene mondani, hogy miről 
van tulajdonképpen szó. Felmerült a szálastakarmány felvásárlásának kérdése. Tisza 
elvtárs javasolta, hogy a fizetéseket a TES-en keresztül biztosítsuk. Ezt kell határozatba 
lerögzíteni. A vágóborjú vágását javasolják bizonyos magáncélokra szabaddá tenni, és 
Tisza elvtárs javasolja ennek megkötését. Ezt a területet felszabadítjuk, de ellenőrzéssel 
történjen. Itt gondoskodni kell arról, és ez a Begyűjtési Minisztérium feladata, hogy a 
borjúvágás szabaddá tételét megfelelő szigorú ellenőrzés kísérje. A TES intervenciós 
eladásainak kérdése helytelen. A plafonárak kérdése: a SZÖVOSZ általában az 
állami árakat tartja, kivételes esetekben ő szabhat árt. Ezt kicsit kockázatosnak tartja. 
Annak a bizottságnak a jóváhagyásával biztosítsuk ezt a jogot a SZÖVOSZ számára. 
A tejfelvásárlásnál a premizálás kérdése. A mennyiség mellett a minőség feltételét 
is szabjuk meg a prémium megállapításánál. Felmerült az, hogy a szabadpiaci árak 
ellenőrzése terén a Nemzeti Bankra komoly feladatokat akarunk hárítani. Ennek 
előfeltételeit először ki kell dolgozni, tehát a pénzügyminiszter dolgozza ki. Határidő 
30 nap. A jutalékos felvásárlást hagyjuk el, és ahelyett a prémiumos rendszert vezessük 
be. A kényszermarhavágásokkal kapcsolatban a kiszállítást is meg kell engedni azzal, 
hogy elsősorban természetesen a falusi szükségletet kell biztosítani állatorvosok 
engedélyével. A vágási engedélyek kiadásával kapcsolatos felsorolást ki kell hagyni. 
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16 Ft-os rizs forgalomba hozatalát ki kell hagyni. 17. oldal. Nem kiskereskedelmi 
vállalatokról, hanem állami boltokról van szó. Piaci felhozatallal kapcsolatban a 
felvásárlás időpontja. Feltétlenül helyes, mivel az a cél, hogy a termelők közvetlenül 
a fogyasztóknak adjanak el. Ezt biztosítani kell. Nem kellene ezt előbbre hozni. A 
bizottságba a pénzügyminisztert is vegyék be.
Dögei Imre elvtárs: Ne határozzon a Minisztertanács abban, hogy a járáson belül vagy 
kívül történjen a felvásárlás.
Nagy Imre elvtárs: Erre nem hozott határozatot a Minisztertanács.

Napirend 4. pontja:
Szabó János elvtárs: Gerő elvtárs kérte, jó volna, ha a határozatot le tudnák közölni a 
sajtóban. Ezzel egyetért. Egyes pontokat ki kellene hagyni, ami belső jellegű. I/4. pont 
utolsó bekezdését. 11. pont. Kérik azt, hogy a vállalatvezetők adjanak bizonyos segítséget. 
6. oldal II. 1. pont. 180 millió van leírva, 130 millió új építésre, 50 millió tatarozásra, 
félbemaradt építkezésre. Itt félreértésre ad okot, mert Nagy elvtárs is 180 millió új 
építkezésről beszélt. 150 milliót kér új építkezésre és 30 milliót toldalékokra. 3. ponthoz. 
A házhelyjuttatásokra kötelesek egységes rendszert kidolgozni, február 15-ig legyen a 
határidő. Az utolsó megjegyzés a magántulajdon kérdése. Nagyon sok megjegyzés 
volt erre, félő, hogy ebből komoly bajok lehetnek, hogy azokat a dolgozókat, akik 
most mint bérlők laknak, ezeket a tulajdonosok kilakoltatják. Ha laknak benne, nem 
mondhat fel nekik, ha üres a lakás, akkor vagy ő mehet bele, vagy ő jelölheti ki a bérlőjét.
Pongrácz Kálmán elvtárs: Mennyibe kerül egy 1-2-3 szobás családi ház építése?
Apró Antal elvtárs: Mindenütt arról beszélünk, hogy telket adunk, hitelt adunk, 
anyagot adunk az építkezéshez. De lesz olyan, aki nem jön az államhoz és építeni 
akar, kap-e anyagot?
Szabó János elvtárs: 1 szobás lakás ára a régi árak szerint 62 000 Ft, beleértve teljes 
egészében a kutat, kerítést és mellékhelyiségeket, amelyek szükségesek. Úgy értve, hogy 
ő maga dolgozik és egy kőműves.
Olt Károly elvtárs: A hitelezési keretet nem tudják kibővíteni, már költségvetési 
okokból sem. A megoldás tekintetében lehet változtatni, az előterjesztésben ez benne 
is van. Az anyagellátás kérdése igen komoly probléma. Meszet most nem lehet kapni. A 
faanyag kérdése az, ami most problémát okoz, jelenleg 58–60%-os a fedezet. Rengeteg 
készlet fog tárolódni.
Szíjártó Lajos elvtárs: 3. oldal 4. pont. Javasolja, hogy csak azoknak adják ki, akik vidékre 
akarnak menni. A terv jóváhagyását valakinek meg kellene csinálni. 6. pont 4. oldal. A 
típusterveket az Országos Építésügyi Hivatal csinálja meg. Ha a Községgazdálkodási 
Minisztériumnak vannak ilyen kívánságai, akkor tárgyalja meg az Építési Hivatallal. A 
típustervet csinálja meg a tanácsok tervezőcsoportja. Hallatlan árak vannak a mésznél. 
Ez az árleszállítás nem viszi előre a dolgot. Sokkal több anyagra és sokkal radikálisabb 
intézkedésekre van szükség a vasbeton házrész előkészítésére. Ezt szállítani nem 
lehet, ezt ott kell legyártani. Az ablakok és ajtók legyártását vállaljuk. Nem tudnak 
előregyártott házat csinálni, mert nincs hozzá anyag.



101

2219 5 4 .  J A N uÁ R  2 9.

Gerő Ernő elvtárs: Az a vélemény, hogy az árleszállításnál továbbmenni aligha tudnak. 
Az árualapokkal elég komoly nehézségek vannak a házépítés kérdésében. Eddig el kell 
menni, de ezen túl menni nem tudunk. Ezt világosan kell látni, mert egyszerűen nem 
győzzük árualappal. A vasbeton gerendák felhasználása. Magában véve lehetséges 
vályogházaknál is, de igen precíz előírásokat kell készíteni, és azt pontosan be kell tartani. 
Különben ebből komoly bajok lesznek. Az ár kérdése. Nem volna helyes, ha kimenne, 
bár ilyen formában hogy egy-egy szoba-konyhás lakásos háznak az építése 62 000 Ft, 
tiszta abszurdum, nem lehet, hogy ennyibe kerüljön. Lejjebb kell szállítani, a Város és 
Községgazdálkodási Minisztériumnak meg kell vizsgálni, hogy miért jönnek ki ilyen 
számok. Maximálisan adjunk 400 □ házhelyet. Ez helyes, de itt rugalmasnak kell lennünk. 
Kifejezetten falun el lehet menni, de már nagyobb településeken túl nagy. Inkább kisebb 
telekre kellene venni az irányt. Azt kellene mondani, hogy 150–400 négyszögölig. Az 
átlag 250–300 négyszögöl legyen. A mellékletet ebben a formában a Minisztertanács 
nem fogadja el. Ki lehetne mondani, hogy amennyiben bérlő lakik a családi házban és 
a lakás felszabadul, akkor a tulajdonosnak feltétlenül joga van beköltözni a saját házába. 
Az új házakra vonatkozóan, amelyeket ezután építenek, a maga részére építhet akkora 
házat, amilyet akar. Az új házakra a társbérleti jog nem vonatkozik. Természetesen nem 
lehet arról szó, hogy egy bérházat építsen egy sereg különálló lakással.
Szíjártó Lajos elvtárs: A jelenlegi anyagárak mellett Szabó elvtárs számításai helyesek.
Bognár József elvtárs: Az 1 szobás házak árához ez a tény visszarettenti őket. Építettünk 
különféle házakat az árvízkárosult családoknak. Egy háznak az ára 10–12 ezer Ft volt. 
10–21 000 Ft között lehet 1-2 szobás házat venni. 1954-re egyes építőanyagoknál 15 000 
ház építéséhez szükséges anyag nem áll rendelkezésre. Épp ezért nem ért egyet azzal, 
ami az 5. oldalon a 10. pontban van. Más is javít házat, olyan helyzetet ne teremtsünk, 
hogy fenntartjuk ennek a 15 000 embernek az anyagot, és közben más nem jut hozzá.
Varga András elvtárs: 2. oldal 5. pont. Egyes szervek gyakran megsértik a magántulajdonban 
lévő lakásokat. Egy érvényben lévő 1952-es határozatra hivatkoznak. Javasolja, hogy 
vizsgálják meg ezt a határozatot, 54/1952., és amennyiben ellentétes, meg kell változtatni.
Herczeg Ferenc elvtárs: A 300-as cementnél az irány az árak megállapítására az volt, 
hogy közel legyen a többi árához. A cserép emelésének a kérdését is vizsgálják meg, 
a termelési számokat.
Házi Árpád elvtárs: Az előterjesztés nem vet fel egy igen komoly problémát, amely 
eddig is okozta ezeket a problémákat. A költségtényezők és az anyagellátási kérdések. El 
vannak hanyagolva a helyi építőanyagok feltárásának kérdése. A kis helyi sóderbányák, 
cementkő termelési lehetősége, mészégetés. Szükségesnek tartaná a 4. oldal 7. pontban 
az anyag biztosításának kérdésével foglalkozni, teljes élességükben kellene felvetni, 
hogy a helyi anyagforrások feltárása, valamint azok hasznosítása az anyagellátás 
szempontjából a tanácsi szerveknek komoly feladata legyen. A telkek nagyságával 
kapcsolatban. A városkörnyéki munkás lakótelepeken teher volna a 400 négyszögöl. 
A meglévő házakhoz való hozzáépítés is, ne legyen vita az engedély kiadásánál, a 
kölcsönnél, világosan mondják ki.
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Gergely Miklós elvtárs: 3. oldal 5. pont. A Minisztertanács hagyja jóvá a tervet. Az egész 
vásárlási engedélyt ki kellene hagyni. 4. oldal 8. pont, ki kellene hagyni. Az újonnan 
épített házaknál, amivel szabadon rendelkezhet az illető, szabadon kiadhatja a lakást 
és szabadon fel is mondhat. Ezt valamilyen formában rendezni kellene.
Pongrácz Kálmán elvtárs: A vb már kijelölt öt kerületet, ahol építeni lehet. 4. pont az 
iparengedélyek kiadásával kapcsolatban javasolja, hogy iparengedélyt csak úgy adhatnak 
ki, hogy csak ezt a munkát vállalhassa. 5. pont, amihez képest az egyszerűsített tervet el 
kell fogadni, de bizonyos minimális szabályokat be kell tartani, mert ott, ahol vízvezeték 
van, nem lehet engedélyezni, hogy kutat fúrjanak. 5. oldal 10. pont 2. bekezdés, vidéken 
könnyű ezt ellenőrizni, de Budapesten ezt nem tudják megcsinálni. 7. oldal g pont. 
Javasolják, hogy a házadómentességet hosszabbítsák meg a törlesztés végéig.
Altomáré Iván elvtárs: 5. oldal 11. pont. Az illetékes minisztériumok, hatósági szervek 
kötelesek segíteni. Ezt így nem tudják elfogadni. Segítenek, amikor tudnak.
Szabó János elvtárs: Az elő[re]gyártott elemeket csak Budapesten és nagyobb vidéki 
városokban, ahol téglával építkeznek, akarják alkalmazni. Az előregyártott házak 
kérdésében nem értünk egyet Szíjártó elvtárssal. Törekedni kell arra, nem foglalkoztunk 
vele eleget. Kéri, hogy a tanács adjon engedélyt a faanyagra és a cserépre, mert mindenre 
fog menni, csak az új épületekre nem. Különösen a fát és a cserepet ellenőriznie kell 
a tanácsnak, mert nagyon kevés van belőle.
Nagy Imre elvtárs: Feltétlenül helyes volt az a javaslat, hogy a mellékletet ilyen 
formában ne adjuk ki. Át kell dolgozni, le kell egyszerűsíteni és 2-3 fő szempontra 
kell szorítkozni. Az eddig épített házakra, amit Gerő elvtárs javasolt, ki kell mondani, 
hogy ha a bérlet megszűnt, a tulajdonosnak joga van a házába beköltözni. A másik 
az új építkezésekre vonatkozik. A megépített házával szabadon rendelkezik. Nem 
vonatkozik rá a társbérletre eddig kiadott rendelkezés. Ki kell mondani, hogy bérbe 
adhatja, de rendelkezik a lakással. A nyilvánosság számára való közlésre egyrészt azokat 
a döntő szakaszokat, amelyek magában az előterjesztésben vannak, de ezt a kettőt 
is a sajtóközleménybe bele kell dolgozni. Világosan lássa mindenki, hogy milyen 
kedvezményeket nyújtunk, de a lakosságot mozgósítani kell erre. A sajtó számára való 
közlést Szabó elvtárs a Minisztertanács Titkárságával együtt készítse el. Kívánatos lenne, 
hogy a vasárnapi lapokban megjelenjen. 180 millió kölcsönkeret kérdése. Nyilvánvaló, 
hogy ezt megemelni nem tudjuk. A 180 millió kereten belül biztosítjuk azokat a 
feladatokat, amire szükség van. 150 millió új lakóház építésére és 30 millió legyen a 
tatarozásra. A házhelykérdés rendezése február 15. legyen. Az építési költségek kérdését 
újra ki kell vizsgálni. Meg kell nézni, hogy hol hibázunk. Ami az építőanyagárakat 
illeti. Meg kell nézni, hogy milyen lehetőségek vannak az építőanyagok biztosításánál. 
A 180 milliós hitelkeret anyagszükségletét központi keretből nem tudjuk biztosítani. A 
helyi erőforrásokat fokozottan figyelembe kell venni. Minden egyes építő igyekezzen 
ezeket felderíteni. Ennek figyelembevételével mégis helyes az a javaslat, hogy a termelési 
tervek emelését vegyék figyelembe. Az iparjogosítványokkal kapcsolatban. Helytelen 
lenne korlátozni azt, hogy csak ilyen új házak építésére korlátozzák a most újonnan 
kiadott iparjogosítvánnyal rendelkezőket. Ott vállal állást, ahol neki kifizetődő. Viszont 
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arra kell irányt venni, hogy döntően vidéken bonyolódjon le. Járási székhelyeken és 
falun. Budapestre külön az építési szabályokat meg kellene nézni. Az építési tervek 
jóváhagyása. Nem kell a VB-nek bemutatni. Az építési engedélyeket kötjük csak a 
tanácshoz. Helyesli, hogy a típusterveket az Országos Építésügyi Hivatal hagyja 
jóvá, és adjon ehhez irányelveket. A vasbeton szerkezetek kérdése. Helyes az, hogy 
ezeket lehetőleg a helyszínen gyártsák le, ehhez viszont az Építésügyi Minisztérium 
nyújtson messzemenő segítséget. A kivitelezéshez feltétlenül messzemenő segítséget 
kell nyújtani. Az előregyártott házakkal kapcsolatban. Kihagyni az előterjesztésből nem 
kell, hanem azt kell mondani, hogy tovább kell folytatni a kísérleti munkát. A házhely 
nagyságának kérdésében rugalmasnak kell lennünk. A minimumot 150 négyszögölben 
megszabhatjuk. Meg kell nézni, hogy városban vagy falun van-e. A cserép- és a faellátás 
ne legyen szervezett, és ne vonjuk el a mennyiségeket csupán az új építkezésekre. A 
tanácsra itt feladatokat lehet hárítani, hogy a fa és a cserép biztosítását megfelelő 
arányban ők határozzák meg. Javaslat volt arra, hogy felül kell vizsgálni ezt az 54/1952. 
minisztertanácsi határozatot, amelyik a magántulajdonban lévő házak igénybevételét 
szabályozza, nehogy keresztezze azokat az elveket, amelyeket most itt lefektettünk, és 
ha szükség van módosításra, akkor ezt módosítsuk. A fásításra vonatkozó részt hagyjuk 
ki. A házadómentességgel kapcsolatban, maradjon az eredeti javaslat, 15 év.

Napirend 5. pontja: Napirendről levéve.

Napirend 6. pontja: 
Herczeg Ferenc elvtárs: Nem volt eléggé kitárgyalva az érdekeltekkel. A javaslat 2 részre 
bontja az előterjesztést, az egyik a takarékos munkán keresztül elérhető, a másik különböző 
műszaki intézkedéseket követel meg, hogy elérhető legyen. A határozati javaslat 4. oldal 
4. pontjának utolsó bekezdésében a Minisztertanács a prémium céljára 1,5 millió Ft-ot 
engedélyezzen, amit a nehézipari miniszter az érdekelt tárcák által bejelentett megtakarítás 
arányában bocsájt rendelkezésre. Javasolják az 5. oldal 2. bekezdés 2. pontját kihagyni. 
A határidők kérdésében I. 2. pont az 5. oldalon kéri III. 31-ben megállapítani. A 2. 
bekezdés 1. pontját április 1. A 6. oldal 4. bekezdés I. április 30., 4. bekezdés 2. pont 
június 1. A SZOT javasolta, hogy a prémiumszétosztást úgy oldják meg, hogy 60%-ot 
a tüzelőberendezéseknél lévőknek, 40%-ot pedig az üzemvezetőknek adjanak. Nem 
tartják ezt helyesnek, hanem a munkának megfelelő arányban kell szétosztani.
Gerő Ernő elvtárs: Magában véve az előterjesztés szándéka helyes, a baj az, hogy nem 
precíz, nincs kidolgozva, hogy miért fizetünk. A javaslat, amit Herczeg elvtárs tett, 
valamit javít. Ha tényleg megtakarítunk 200 000 tonna szenet, és kifizettünk másfél 
milliót, akkor ez megéri. Azt kell kimondani a határozatban, hogy 200 000 tonna szenet 
kell megtakarítani. A másfél milliót olyan mértékben és arányban lehet felhasználni, 
amilyen mértékben a szenet megtakarítjuk. Az első pontban a Minisztertanács utasítja a 
SZOT-ot, szövegezési módosításokat kell végrehajtani. Bár a javaslat nem precíz és ez a 
hibája megvan, meg kell kísérelnünk, mert valamit ez is hozhat. Ebből tanulság az, hogy 
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a jövőben ki kell dolgozni sokkal részletesebben és alaposabban a szén megtakarítására 
vonatkozó előírásokat, a jutalmazásra és a premizálásra vonatkozó javaslatokat.
Zsofinyecz Mihály elvtárs: II. 1. pont. A hőenergia-beruházásra 45 millió Ft áll rendel-
kezésre, ez újabb szám-e?
Olt Károly elvtárs: 5. oldal 2. pont törlésével egyetért. A másfél milliónak a fel-
használásával kapcsolatban igen komoly kérdés lesz annak a lemérése, hogy tényleg 
megtakarítás történt-e, vagy nem. Egyetért azzal, hogy sokkal szigorúbb és precízebb 
feltételeket kellene kidolgozni.
Herczeg Ferenc elvtárs: 45 millió megvan az összes tárcáknál. Javasolja, hogy az OT, 
a Nehézipari Minisztérium, a Minisztertanács Titkársága dolgozzák ki a kiadás előtt 
egy kissé precízebben, hogy megfogható legyen a megtakarítás.
Nagy Imre elvtárs: A határidő-módosításokat elfogadjuk. Feltétlenül ki kell mondani 
a határozati részben, hogy 200 000 tonna szenet meg kell takarítani. A másfél milliót 
arányosan kell felhasználni a megtakarítás mértékéhez képest. A premizálással kapcsolatos 
helytelen előterjesztéseket át kell dolgozni és ehhez idomítani. Helyes, hogy az 
előterjesztésben mondjuk meg, hogy a takarékossági előírásokat ki kell dolgozni a jövőre 
vonatkozólag. Helyes, hogy az OT, a Nehézipari Minisztérium és a Minisztertanács 
Titkársága együtt, az elhangzottak alapján alaposan dolgozzák át a határozatot.

Napirend 7 pontja: Levéve.

Napirend 8. pontja:
Czakó Kálmán elvtárs: Október–november hónapokban a közbiztonság nagyon 
romlott. A jelentés próbálja bemutatni, hogy mi az oka ennek. Egyik fő oka az, hogy a 
nyomozóknak nincs meg a megfelelő képzettségük, kevés az ember. Egyes bejelentések 
5-6 szervet is foglalkoztatnak. Nagy számban vannak a törvénysértések a mai napig is.
Gerő Ernő elvtárs: Bár kétségtelen, hogy október–november hónapban a közbiztonság 
nálunk romlott, helytelen ennek a kérdésnek olyan beállítása, hogy a kormányprogram 
meghirdetése következtében romlott a közbiztonság. Azért romlott, mert az amnesztia 
végrehajtásával kapcsolatban kikerült egy csomó olyan elem, akik a közbiztonságra 
káros befolyást gyakoroltak. A mi különféle állami szerveink, a rendőrség, az ügyészség, 
bíróság és egyéb szervek megfelelő módon erre a rendszabályra nem készültek fel. 
Nem helyes a jelentésben az, hogy a kormányprogram hozta magával a közbiztonság 
rosszabbodását. Van egy bizonyos javulás a közbiztonság terén, éspedig decemberre 
nézve, amikor a rendőrség helyesen belenyúlt, és egyedül a rendőri szervek ezt nem 
is fogják tudni biztosítani. A másik, hogy a jelentésben évi számok és összeállítások 
mechanikusan tárják fel a helyzetet. Azt, hogy hány esetben történt vádemelés, nem 
jellemző a tényleges helyzetre, a közbiztonságra. Nagyon sokan vannak olyanok, akik 
azelőtt fel sem vetették, hogy tőlük valami elveszett. Nem szabad egyszerűen a számokat 
mechanikusan összehasonlítani. Biztos, hogy volt az amnesztiával kapcsolatban – mert 
nem készültek fel megfelelő módon – egy bizonyos romlás, részben még ma is van, 
azonban nem lehet mindent a kormányprogram nyakába varrni. Az ügyészség amellett, 
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hogy hasznos munkát végez, maga sem látja eléggé fő feladatait. Nem tudtak nyilvános 
ítéletet produkálni. Az ügyészség munkáját ezekre a fő kérdésekre kell összpontosítani, 
amelyek a kormány politikáját, a párt politikáját alátámasztják a fő kérdésekben. Ebből 
az előterjesztésből ez nem jön ki. Ugyanakkor nem akarom lekicsinyelni azt a munkát, 
amit a mi fiatal ügyészi szervezetünk ez alatt a néhány hónap alatt elvégzett.
Erdei Ferenc elvtárs: 12. oldal, a lap alján. A tényállás megállapítása terén nem mutatkozott 
döntő javulás, ezzel egyetért. Van ennek olyan összefüggése, amely a számok helyes 
értékelésével kiderül. Ami az év első felében a vádemelésekhez képest 70–75%-os volt 
az elítélés, a második felében 40–45%. Így is hallatlanul rossz arány van. Nem normális 
helyzet, hogy az utolsó negyedévben 52% rossz vádemelés volt. A döntő javulás csak 
úgy érhető el, ha a nyomozásban és a vádemelésben a követelmény megjavul és gyorsul, 
akkor a bíróság munkája is megjavul. Egészen ugrásszerűen növekszik az elnapolások 
száma. A lakosság bejelentéseivel kapcsolatban. Óriási számú bejelentések érkeznek. 
A panaszok intézése igen rosszul áll. Egyetért azzal, hogy csinálni kellene valami 
elhatárolást. Azt kellene kimondani, hogy az a törvény, amit hoztunk, úgy értendő, 
hogy 30 nap alatt el kell járni, és elsősorban a kormányprogram utáni panaszokkal 
kell foglalkozni. Helyesebb lenne, ha erről egy minisztertanácsi határozatot adnánk 
ki, amelyben a szerveket így utasítanák. Az a gyakorlat, hogy az ügyvédek rátérnek 
a panaszlevelek intézésére. Kéri, hogy rendeletet adhasson ki, hogy az ügyvédeket 
megszorítanák, mert a lakosság bejelentéseiből az ügyvédeket ki kell rekeszteni.
Házi Árpád elvtárs: A jelentéssel kapcsolatban az az észrevétele, hogy nem látszik meg 
elég élesen a kormányprogram előtti és a program utáni helyzet. Nagyon sok irányban 
látjuk és észleljük a törvénysértéseket, de a kormányprogram óta nagy arányban 
csökkentek a kormányprogram előtti viszonyhoz képest. Az a vélemény, hogy jobb 
a helyzet, mint amit a jelentés mutat, de veszélyes a helyzet abból a szempontból, 
hogy összefolyik a mindennapi munkában és a mindennapi életben is a régi és új 
törvénysértések kezelésével és mennyiségével, komoly teherként jelentkezik, hogy nem 
tudnak kellőképpen foglalkozni a törvényesség megszilárdításának napi kérdéseivel. 
Az összbejelentéseknek csak 24%-a volt a mezőgazdaság területéről, ma pedig 52%. Ez 
a jelentésből nem tűnik ki eléggé. Olyan furcsa esetek vannak, nem tudja bizonyítani, 
de a különböző megnyilvánulások mutatják, hogy az ügyvédek a sértett embereket 
szervezik, és tudatosan viszik a problémát a hatóságok felé.
Varga András elvtárs: A jelentés nem mutat rá, hogy súlyosabb a helyzet az ügyészség és a 
vb között. Egész komoly jelenetek játszódnak le. Nagyon sokat hívják a tanácselnököket 
és titkárokat az ügyészségre. A jelentés nem mutatja meg, hogy a tanács emberei 
nagyobb részben egyszerű emberek, de nem mutatja meg, hogy a felsőbb szervek 
hogyan segítik hozzá a törvénysértéshez ezeket az embereket.
Bognár József elvtárs: A közbiztonság kérdésével kapcsolatban. Az előző években a 
figyelem részben a szocialista tulajdonforma és a politikai bűncselekményeken volt. 
Ez nyilván az ítéleteknél is megnyilvánul. Feltétlenül azért nagy súlyt kell arra helyezni, 
hogy ezen a területen változtassunk. Ezzel bizonyos mértékig összefügg, amit a sajtóval 
csinálunk. Nem tartja helyesnek, hogy a sajtó szenzációt csináljon egyes esetekből, 
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de helytelen a betörésről, lopásról hallgatni. Feltétlenül nagyobb mértékben kellene 
ezekben az esetekben a sajtónak is foglalkozni. Az ügyészség munkájával kapcsolatban 
az ellenőrzés problémája. Az egyes állami szervek helyzete jelenleg olyan szempontból 
nem könnyű, hogy mennyi az ellenőrző szervek száma, és mennyi ezek közül, amelyek 
ugyanazon dolgok vizsgálatával foglalkoznak.
Götz János elvtárs: Nem minden tanács és ügyészség között rossz a viszony. Az 
idézésekkel kapcsolatban erre felfigyeltek és utasítást adtak ki, hogy csak a legritkább 
esetben hívják be őket.
Nagy Imre elvtárs: Az elhangzott vita és az előterjesztés alapján meg kell állapítani, hogy 
az előterjesztés nem alapos, nem eléggé átgondolt, és módszereiben sem kielégítő. Egész 
sereg helyen megtévesztő képet ad a tényleges helyzetről. Komolyabb kérdés is van, ez 
az előterjesztés politikai tartalma. Elvi kérdés az, hogy mindaz, ami a bűnözés terén ma 
Magyarországon előfordul, amilyen állapotok a közbiztonság terén ma Magyarországon van, 
vajon a kormányprogrammal szervesen együtt jár-e. Ha az ügyészségnek ez a véleménye, 
akkor ezt feltétlenül tisztázni kell. Ebből a szempontból tehát az előterjesztés feltétlen 
átdolgozásra szorul. Politikailag helytelen lenne a kérdéseket így beállítani. Hiányos 
az előterjesztés, mert az ügyészség munkájáról, feladatairól és mindabban, amit mint 
hiányosságokat feltár, nem tér ki arra, hogy abban milyen szerepe volt az ügyészségnek, 
mennyire járult hozzá ezeknek az állapotoknak megjavításához, a közrend terén mutatkozó 
hibák kijavításához. Az elért eredményei[k] mellett az ügyészségnek is vannak igen komoly 
kezdeti nehézségei is. Kétségtelenül, hogy a munkájukban igen komoly más kezdeti 
nehézségek, hiányosságok, hibák vannak. Ezeket kellene feltárni, hogy egyrészt maga az 
ügyészség tudjon ezen javítani, másrészt a Minisztertanács segítséget biztosítson. Komoly 
hiányosság az is, hogy megállapításokat tesznek, ugyanakkor, hogy milyen feladatok állnak 
az ügyészi szervezet és egyéb más szervek előtt, hogy a helyzetet javítsák, nem beszél. 
Ezek a döntő kérdések, amelyekre az előterjesztésnek ki kellett volna térni. Javasolja, 
hogy az előterjesztést ezeknek a szempontoknak alapján dolgozzák át. Feltétlen helyes, 
hogy a jövőben fokozottabb sajtónyilvánosságot kell biztosítani. Nagyon meggondolva, 
de mégis kell sajtónyilvánosságot biztosítani. Még egy komolyabb kérdés merült fel a 
közérdekű panaszbejelentésekkel kapcsolatban, az ügyvédek szerepe. Ténylegesen komoly 
veszélye, hogy egyre inkább nem panasz, hanem bírósági eljárás, jogorvoslat, fellebbezés 
jelleget kap. Beékelődnek az ügyvédek a lakosság és az illetékes állami szervek közé. Itt 
az ügyészségnek és a bíróságnak igen komoly feladata van. Ezek figyelembevételével az 
ügyészség dolgozza át az előterjesztést, és hozzák vissza. Két hét alatt el lehet végezni.

Napirend 9/a. pontja:
Bognár József elvtárs: A Pénzügyminisztériummal van vita. 2 millió helyett 600 000[-rel] 
akarja megoldani. A tényszámokban valami eltérés lehet, de decemberben még ez volt.
Gerő Ernő elvtárs: 6. oldal 3. pont 2. bekezdés. Ezeknél az elsőrendű üzemek-
nél hány embert érint?
Bognár József elvtárs: Ez aránylag kevés embert érint.
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Olt Károly elvtárs: Elismeri azt, hogy a 600 000 nem elegendő. De erre nincs keret. 
Javasolja, hogy amennyiben nagyobb összeg kell erre a célra, akkor ebből a 24 milliós 
kereten belül oldják meg.
Nagy Imre elvtárs: Ezzel a megjegyzéssel elfogadva.

Napirend 9/b. pontja:
Bebrits Lajos elvtárs: Hiba és tévedés az, hogy a Fővárosi Tanács ezt a vonalat a 
sajátjaként kezeli. A volt HÉV-vonalak mind a MÁV kezelésébe kerültek. Elvesztette 
villamos jellegét, mert sok gyár került oda.
Szili János elvtárs: Nem ért egyet Bebrits elvtárssal. A többi HÉV-vonalat is kérik vissza. 
Ez a vonal Budapest belterületén. A lakosság kéri, hogy építsék ki a másik vágányt is.
Hidas István elvtárs: A Fővárosi Tanács javaslatát támogatja. Nincs igaza Bebrits 
elvtársnak, mert nem lehet összehasonlítani a többi HÉV-vonallal. Azt kellene inkább 
elhatározni, hogy villamoskocsik járjanak rajta.
Gerő Ernő elvtárs: Csinálják meg mint villamost, 150  tonna sín kell hozzá, 
annyit érdemes rá áldozni.
Nagy Imre elvtárs: Vigyük át ezt a villamosvonalra és a főváros hatáskörében hagyjuk. 
Nem szabad a MÁV érdekeit a lakosság érdekei fölé helyezni.

Napirend 9/c pontja:

I.
Gerő Ernő elvtárs: A Minisztertanács semmiféle stílust ne fogadjon el.
Trautmann elvtárs: A meglévő kórházhoz a rendelőintézetet kell hozzáépíteni.
Nagy Imre elvtárs: Csak a szöveges előterjesztésre szorítkozzunk.
Olt Károly elvtárs: Miután az egyik rész a meglévő objektumokhoz csatlakozik, vegyék 
figyelembe a kiegészítő berendezés felhasználását.
Nagy Imre elvtárs: A szöveges előterjesztést tudomásul vesszük.
II.
Herczeg Ferenc elvtárs: A határozati javaslat 4. pontja. Javasolja kiegészíteni, hogy 
1954. augusztusig elkészítendő a terv és tervdokumentáció és az építkezést csak ezzel, 
augusztus 1-gyel kezdjék.
Nagy Imre elvtárs: Kiegészítjük a 4. pontot, hogy a tervdokumentációt augusztusig 
be kell nyújtani. Itt is a szöveges részt hagyjuk jóvá.
Napirend 9/d pontja: 
I.
Herczeg Ferenc elvtárs: Javasolja levenni, mert nincs úgy előkészítve, meg kellene még 
egyszer vizsgálni, hogy ide kell-e építeni.
Nagy Imre elvtárs: Lábatlan, Dorog elfogadva, Kalocsa, Felsőzsolca levéve.
II.
Nagy Imre elvtárs: Budapest–Tatabányát elfogadjuk.
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III.
Gerő Ernő elvtárs: Meglepte, hogy miért építünk ilyen drágán betonutat. Mi az oka, 
hogy így emelkednek az építési költségek?
Bebrits Lajos elvtárs: Meg kell vizsgálni. A munkabér emelkedett, a különböző beépítendő 
anyagok ára emelkedett.
Nagy Imre elvtárs: Az előterjesztéseket elfogadjuk, de ki kell vizsgálni az útépítés költségeit.

IV. Elf[ogadva]

Napirend 9/e. pontja:
Olt Károly elvtárs: Az tette szükségessé az új szabályozást, hogy az új Büntető törvény-
könyvhöz igazítsuk a pénzügyi és vámkihágásokat.
Erdei Ferenc elvtárs: Egyetért az előterjesztéssel, de a 7. §-ba vegyék be, ha katonai 
személyről van szó, akkor az illetékes katonai parancsnokságot értesítik. Úgy, mint a 
közlekedési kihágásoknál van.
Gerő Ernő elvtárs: A 6. §. 1. bekezdését el kell hagyni.
Czakó Kálmán elvtárs: Ugyancsak a 6. §. 3. bekezdésébe javasolja bevenni a kihallgatást is.
Nagy Imre elvtárs: Helyes, egészítsük ki. Elfogadjuk.

Napirend 9/f pontja:
Darvas József elvtárs: Gerő elvtárs javasolta, hogy a múzeumalapítással várjanak egy 
kicsit. Ezekre a feladatokra a létszám és a pénz biztosítva van. Az, hogy milyen tempóban 
fogjuk majd fejleszteni, elhatározás dolga lesz.
Nagy Imre elvtárs: Amit itt javasolnak, az nem jelent feltétlen múzeumalapítást. Jelent 
egy-két embert. Mi Műszaki Múzeum alapítását nem mondjuk ki, hanem hozzunk 
létre egy ilyen szervet, amely kezeli ezeket.
Erdei Ferenc elvtárs: A bejelentési kötelezettséggel kapcsolatban. Általában nem jó, 
ha generális bejelentési kötelezettséget írunk elő. Javasolja, hogy bizonyos szervek 
kapjanak megbízást és utasítást, hogy egy megadott időn belül nézzék meg és tegyenek 
bejelentést. A műszaki létesítménynél nincs szó arról, hogy a mezőgazdasági termelés 
eszközei és berendezései oda tartoznak-e. Javasolja, hogy a zárójelbe vegyék be, hogy 
ideértve a mezőgazdasági berendezéseket is, amelyeket egyébként a mezőgazda-
sági múzeumban őriznek.
Altomáré Iván elvtárs: 1. §. 2. pontja, a bejelentő 90 nap után eladhatja.
Darvas József elvtárs: 1. §. 2. pontban 120 napot kell érteni.
Nagy Imre elvtárs: Ehhez nem szükséges általános bejelentési kötelezettség. Ennek a 
szervnek módjában áll bizonyos közületeknek írni. A határidőket nyilvánvaló, hogy 
120 napban kell megállapítani. Erdei elvtárs javaslatát a mezőgazdasági termelési 
eszközökkel kapcsolatban helyes, elfogadjuk. Múzeumot nem hozunk létre.
Erdey-Grúz Tibor elvtárs: Helyes, hogy a lakosságra ne legyen kötelező bejelentés, de 
a tanácsokra, közületekre, üzemekre kellene.
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Nagy Imre elvtárs: Az állami intézményekre és tanácsokra lehet. De ezeket a dolgokat 
fel is kell kutatni. Határidő június 30. legyen.

Napirend 9/g. pontja: Elf[ogadva]

Napirend 9/h. pontja:
Herczeg Ferenc elvtárs: A határozati javaslat 4. pontja 3-4 millió Ft beruházási hitelt ír 
elő. Ezt az üzemek a munkavédelmi beruházási keretből oldják meg.
Nagy Imre elvtárs: A határozati javaslat d pontja az egészségügyi miniszter és a 
pénzügyminiszter előzetes hozzájárulásához köti. A pénzügyminiszter miért kell oda? 
A tanácsokat innen egészen kikapcsoljuk.
Zsoldos Sándor elvtárs: Nincs annyi anyag, hogy mindenhol üzemorvos legyen.
Herczeg Ferenc elvtárs: A kis beruházások keretén belül oldják meg a vállalatok.
Nagy Imre elvtárs: Inkább nézzék meg még egyszer, hogy minek a terhére lehet ezt 
megcsinálni. Vegyük le.

Napirend 9/i. pontja: Elf[ogadva]

Napirend 9/j. pontja: Elf[ogadva]

Napirenden kívül:
Bognár József elvtárs: Kéri, hogy 1953. évi szabadságából amennyit tud, kivehessen.
Nagy Imre elvtárs: Jó, a kinti tárgyalásoktól függően.
Altomáré Iván elvtárs: A konzervgyárban a rendelések le vannak adva, akkor most 
nekünk ezt is le kell mondani.
Bognár József elvtárs: Ezt a kérdést vizsgáljuk meg.
Nagy Imre elvtárs: Ki kell vizsgálni, és megfelelő intézkedésekre kell javaslatot tenni.

MNL OL XIX-A-83-a-520 08–56.
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MELLÉKLET 

1/a

Szövetkezetek Országos Szövetsége Budapest, 1954. január 21.
Titkos!

TÜK: 01789/1954.

Előterjesztés a Minisztertanácshoz 
a falusi lakosság 1954. évi hús- és zsírellátásáról.

Az új kormányprogram szempontjainak megfelelően a falusi lakosság ellátását hús-, 
hentes- és zsiradékárukban jelentősen meg kell javítani.
Ez ideig az ország kb. 2900 helységében a fogyasztók tőkehúst általában csak kivételes 
esetekben, hentesárut csak minimális mennyiségben tudtak vásárolni. A földműves-szö-
vetkezetek (fmsz-ek) falusi lakosság részére történő értékesítése (vendéglátóipar nélkül, 
a kisker. bolti hálózaton keresztül) az alábbiak szerint alakult:

1952. 1953. 1954. (terv)
Bolti vendégl. ip.

Hús, húskészítmény, vg 540 703 955 60
Zsír vg 607 896 730 17

A falusi ellátás javítása és a központi készletek tehermentesítése érdekében az 1954. 
évre tervezett mennyiség túlnyomó részének megfelelő élő állatok felvásárlása, illetve 
nostró hizlalása, valamint azok szükség szerinti feldolgozása és forgalomba hozatala 
az fmsz-ek feladata.

Határozati javaslatok

A falusi lakosság 1954. évi hús- és zsírellátásához szükséges árualapokat a SZÖVOSZ 
az alábbiak szerint biztosítsa:

1 .) A beadási kötelezettség és szerződéses felvásárlás előirányzatának csökkentése 
folytán terv szerint mintegy 128 000 db sertés szabadul fel. Ezért az fmsz-ek

a.) a fennálló rendelkezések értelmében szabadon felvásárolható sertésekből 98 000 
db-ot vásároljanak fel.

b.) Kisegítő gazdaságaikban 30 000 db sertés nostróhízlalását szervezzék meg.
c.) A kényszervágásra kerülő mintegy 15 000 db szarvasmarhát, sertést és egyéb 

állatokat – beleértve az állami gazdaságok kényszervágásait is – az fmsz-ek 
vegyék át és a vonatkozó egészségügyi előírások betartásával értékesítsék.

1954. január 29. – Melléklet
22

22/M/1/a
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d.) A felvásárolt és feldolgozott állatmennyiségből, valamint zsírfelvásárlásból az 
fmsz-i kiskereskedelem 437 vg zsírt és 915 vg húsárut biztosítson. Az értékesítési 
tervben szereplő további 257 vg zsírt és 100 vg húst központi készletekből kell 
biztosítani. Dézsma zsír beszolgáltatási kötelezettség esetén további 367 vg zsírt 
kell központi készletekből az fmsz-ek részére biztosítani.
Ebből 1954. I. n.évében 100 vg húst és 80 vg zsírt bocsásson a BKM központi 
készletekből a fmsz-ek rendelkezésére. A fenti mennyiségeken felül központi 
készletekből kell fedezni a II. és III. n.évben az egyénileg gazdálkodók részére 
szükséges 30 vg aratási szalonnát is.

2 .) A sertésfelvásárlást és -értékesítést az alábbiak szerint kell megszervezni:
a.) Az fmsz-ek a fennálló rendeletek értelmében szabadon értékesíthető sertést 

az állami begyűjtő vállalatokkal azonos áron és feltételek mellett (szerződés, 
áruutalvány stb.) vásárolhatnak. A sertést általában telephelyükön dolgozzák 
fel, és az előírt fogyasztói áron hozzák forgalomba. Az fmsz-i hentest a húsbolt 
forgalmában anyagilag érdekeltté kell tenni.

b.) Vagy: az fmsz-ek a fennálló rendeletek értelmében szabadon értékesíthető sertést 
– az állami begyűjtő vállalatok részére biztosított kedvezmények nélkül – olyan 
áron vásárolják fel, hogy a lakosság felé az előírt fogyasztói árakat be tudják 
tartani. A sertést általában telephelyükön dolgozzák fel és az előírt fogyasztói 
áron hozzák forgalomba. A felvásárlót és a hentest a felvásárlásban, illetve az 
fmsz-i húsbolt forgalmában anyagilag is érdekeltté kell tenni.

Meg jegyzés:  Pénzügyminisztérium, Élelmiszeripari Minisztérium az a) megoldást javasolja. 
Országos Tervhivatal az a) megoldást javasolja. Nem ért egyet azonban azzal, 
hogy az fmsz-ek is alkalmazzák az árucikkekkel való premizálást. A jelenleg 
érvényben lévő szabadfelvásárlási sertésárak mellett nem látja biztosítva a 
falusi húsellátást, ezért szükségesnek tartja mind állami, mind szövetkezeti 
viszonylatban a sertés szabadfelvásárlási árának felülvizsgálatát.  
Begyűjtési Minisztérium, Belkereskedelmi Minisztérium és a SZÖVOSZ a 
b) megoldást javasolja.  
Élelmiszeripari M. a sertés feldolgozását és értékesítését az fmsz telep helyére 
kívánja korlátozni.  
SZÖVOSZ álláspontját fenntartja, mivel a feldolgozásban szükséges technikai 
feltételek csak 486 községben vannak biztosítva, viszont hentesárut az fmsz-i 
kereskedelem ellátási körzetéhez tartozó községek többségében forgalomba kell hozni.

c.) Az fmsz-ek felvásárlási és értékesítési tevékenységüket a SZÖVOSZ által 
községenként lebontott tervek alapján végezzék. A megyén belül felvásárlásokat 
más fmsz megbízásából is csak a helyi fmsz végezhet.
A megyei felvásárlási tervszámok kialakításába a SZÖVOSZ a Begy. Min.-t vonja be.
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d.) A begyűjtő állami vállalatok kívánságára az fmsz-ek – a Begy. Min. és a SZÖVOSZ 
által meghatározott keretben – vásároljanak a saját ellátási feladataik teljesítéséhez 
szükséges mennyiségeken kívül, a begyűjtő vállalatok részére is, sertéseket. Az 
állami vállalatok a tényleges felvásárlási árat, valamint a felmerült költségeket 
térítik az fmsz részére.

Meg jegyzés:  A Begyűjtési Minisztérium a teljes felvásárlási tevékenység során az fmsz-ek által felvá-
sárolt minden második sertést javasolja a Begyűjtési Minisztérium szerveinek átadni. 
SZÖVOSZ álláspontját fenntartja, mert véleménye szerint a falu ellátásának 
nem képezheti előfeltételét az fmsz-ek által – az állami begyűjtő vállalatok 
helyett – elvégzendő feladatok teljesítése. – Az fmsz-ek jelenlegi felkészültsége 
és felvásárlási hálózata nem alkalmas arra, hogy a jól felkészült és begyakorolt 
állami begyűjtő vállalatok helyett a falu ellátásához szükséges élősertés-mennyiség 
kétszeresét vásárolják fel. Ezt egyébként a sertésállomány sem teszi lehetővé.

e.) Vágási engedélyt az fmsz-ek részére a szövetkezet telephelye szerint illetékes községi 
tanács – a járási tanács által fmsz-i vágásokra engedélyezett kereten elül – ad ki.  
Dézsmazsírt az fmsz-eknek nem kell beadni.

f.) Az fmsz-ek jövedelmezőségének biztosítása érdekében a jelenleg érvényben lévő 
felvásárlási árak változása, vagy a fogyasztói árak csökkenése esetén a felvásárolt 
élőállatok után fizetendő termelői forgalmi adót megfelelően csökkenteni kell, 
illetve emelni lehet.

g.) Biztosítani kell, hogy a községekben húsbolt vagy feldolgozó üzem céljaira 
szolgáló, de jelenleg nem rendeltetésszerűen használt helyiségek és berendezések 
az fmsz-ek részére átadásra kerüljenek.

h.) A közegészségügyi szervek az fmsz-ektől – a húsüzemek jelenlegi felszerelése és 
berendezése mellett – csak a kisüzemi feldolgozásra vonatkozó egészségügyi előírások 
betartását – követeljék meg, ha az üzem ténylegesen csak kisüzemi termelést folytat.

i.) A sertésvágásokból a helyi szükségleteknek megfelelően arányosan tőkehúst, 
töltelékárut, zsiradékot és füstölt szalonnát kell forgalomba hozni. Az fmsz-ek 
zsírszalonnát és megfelelő áron – olaj bekeverés nélkül – „házi zsír” elnevezéssel 
zsírt is hozzanak forgalomba.

j.) A SZÖVOSZ a BKM-el és az Élip. Min-rel együttesen a zsírszalonnánál, a házi 
zsírnál, valamint egyes sajátos töltelékárunál a jelenleg érvényben lévő áraktól 
eltérő – az állami árakkal arányos – árakat határozott meg.

k.) A melléktermékeket (bőr, szőr stb.) a begyűjtéssel megbízott szövetkezeti vagy 
állami szerveknek kell átadni.

3 .) Az fmsz-ek állatfelvásárlási tevékenységét a begyűjtési miniszter helyi szervei 
útján ellenőrizni jogosult.
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4 .) Az fmsz-ek a saját hízlaláshoz szükséges élőállatokat szabadpiacon vásárolják meg, 
azonban az állami vállalatok süldőértékesítési akciójából is vásárolhatnak. – A nostró-
sertéshizlaláshoz szükséges takarmányt az fmsz-ek szabadfelvásárlás útján szerezzék be.

Meg jegyzés:  A Pénzügyminisztérium javaslata, hogy a süldőbeszerzés ne szabadpiacon,  
hanem kizárólag az állami gazdaságok feleslegeiből történjen.

5 .) A feldolgozást és forgalomba hozatalt a húsboltot jelenleg is üzemeltető fmsz-ek 
(kb. 510 bolt, 486 községben) 1954. január 1-től kezdjék meg. A rendelkezésre álló 
árualapoktól függően – a SZÖVOSZ új egységek létesítését engedélyezheti. A 
SZÖVOSZ az fmsz-ek zsírárusítását a jelenlegi 120 községről 250-300 községre 
fokozatosan terjessze ki.

6 .) A Pénzügyminisztérium biztosítsa az fmsz-ek részér a sertés- és marhafelvásárláshoz 
szükséges forgóeszköz hitelt, idényszerű tárolási hitelt, a nostróhizlaláshoz 
szükséges célhitelt, valamint a feldolgozáshoz, értékesítéshez szükséges legfontosabb 
eszközök beszerzésére 2 millió forint kieg.[észítő] beruházási hitelt. 

7 .) Az Élip. Min. bocsásson az fmsz-ek rendelkezésére megfelelő hűtőteret, és engedje 
át azokat a vágó- és feldolgozó helyiségeket, amelyeket jelenleg nem üzemeltet, 
ha azokra az fmsz-eknek szükségük van. Ahol a központi ellátás biztosítása miatt 
ezen helyiségeket nem tudja átadni, ott az fmsz-ek kérésére végezzen bérmunkát.

8 .) Az előterjesztésben foglalt feladatok végrehajtásához 1954. január 1-től a 
szövetkezeti irányító szerveknél 43 fő új létszámot kell beállítani a SZÖVOSZ 
1954. évi kiskereskedelmi létszámkerete terhére.

9 .) Fentiekkel egyidőben a sertésfelvásárlás tárgyában kiadott 7917/49/1952. Begy. 
Min. sz., továbbá a vágási engedély kiadását és a dézsmazsír beszolgáltatását 
szabályozó 3360/70/1952. Begy. Min. sz. rendeleteket, valamint a forgalmi adóról 
szóló 3451/1953. PM sz. rendelet VII. fejezetét megfelelően módosítani kell.

Dégen Imre s. k. 
SZÖVOSZ főtitkára

MNL OL XIX-A-83-a-520 92–97.
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1/b
Szövetkezetek Országos Szövetsége

00126/TÜK. melléklet.
Egyetértenek:

Begyűjtési Minisztérium: Tisza József
Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium: Tausz János és Halász János

Országos Tervhivatal: Nagy Józsefné
Minisztertanács Titkárság: Pogácsás György és Gergely Miklós

Kiegészítés 
a falusi lakosság 1954. évi hús- és zsírellátásáról szóló előterjesztéshez

Az előterjesztés 2. a és b pontja helyébe az alábbi szöveg kerül:
A földműves-szövetkezetek a fennálló rendeletek értelmében szabadon értékesíthető 
sertést az állami begyűjtő vállalatokkal azonos – kilogrammonként legfeljebb 20 
forintos – „plafonáron” vásárolhatnak. A sertést általában telephelyükön dolgozzák 
fel, és az előírt fogyasztói áron hozzák forgalomba. A földműves-szövetkezeti hentest 
a húsbolt forgalmából anyagilag érdekeltté kell tenni.
A 2/d pont az alábbi bekezdéssel egészül ki:
az 540112/1/1954. sz. minisztertanácsi határozatnak64 az a rendelkezése, hogy a 
földműves-szövetkezetek az általuk felvásárolt minden második sertést tartoznak a 
központi készlet rendelkezésére bocsátani, hatályát veszti.
A határozatot a következő pontokkal kell kiegészíteni:

a) a haszon- és tenyészállat-felvásárlást a honvédség és a bányászok részére történő 
felvásárlás kivételével május 1-ig bezárólag azonnal le kell állítani. 

b) Az 540112/1/1954. sz. minisztertanácsi határozatban a sertéshizlalási szerződések 
után biztosított kedvezményeket csak a szerződés megkötésétől számított 3 
hónap vagy ennél későbbi időpontban átadott sertések után lehet biztosítani. 
A 3 hónapon belül átadott sertések nem tekinthetők szerződésileg átadott 
sertéseknek. A begyűjtési miniszter gondoskodjék arról, hogy vállalatai ezt 
mindenütt szigorúan betartsák.

c) A begyűjtési miniszter az érdekelt szervekkel egyetértésben gondoskodjék arról, 
hogy mindazokat a vállalatokat, illetőleg egyéneket, akik a szabadfelvásárlásra 
megállapított állami plafonárat túllépik, felelősségre vonják, súlyosabb esetben 
fegyelmi eljáráson kívül büntetőjogi eljárást is indítsanak.

d) A begyűjtési miniszter a bel- és külkereskedelmi miniszterrel, a SZÖVOSZ 
elnökével, valamint a pénzügyminiszterrel egyetértésben a sertésfelvásárlásra 
megállapított 20 Ft-os állami plafonnak megfelelően állapítsa meg a hasított 
sertés, valamint a nyers szalonna felvásárlási árát.

64 „Az állatállományra vonatkozó szerződéses akcióknál érvényesítendő premizálási kedvezmények”.

22/M/1/b
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e) A begyűjtési miniszter a SZÖVOSZ elnökével egyetértésben dolgozzon ki 
olyan premizálási rendszert, mely érdekeltté teszi a felvásárlókat a kialakított 
plafonárnál minél olcsóbban történő felvásárlásban.

Budapest, 1954. január 27.

Dégen Imre s. k. 
SZÖVOSZ főtitkára

MNL OL XIX-A-83-a-520 99–100.

1/c

Titkos!
A Határozatok Tára nem közli.

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának 
520/2/1954. sz[ámú] 

határozata 
a falusi lakosság 1954. évi hús- és zsírellátásáról

A SZÖVOSZ a falusi lakosság 1954. évi hús- és zsírellátásához szükséges árualapokat 
az alábbiak szerint biztosítsa:

1 .) A beadási kötelezettség és a szerződéses felvásárlás előirányzatának csökkentése folytán 
a terv szerint mintegy 128 000 db sertés szabadul fel. A földműves-szövetkezetek

a.) a fennálló rendelkezések értelmében szabadon felvásárolható sertésekből 98 000 
db-ot vásároljanak fel,

b.) kisegítő gazdaságaikban 30 000 db sertés nostró hizlalását szervezzék meg.
c.) A kényszervágásra kerülő mintegy 15 000 db szarvasmarhát, valamint a kényszervágásra 

kerülő sertést és egyéb állatokat – az állami gazdaságok kényszervágásait is 
beleértve – a földműves-szövetkezetek vegyék át, és a vonatkozó egészségügyi 
előírások betartásával értékesítsék.

d.) A felvásárolt és feldolgozott állatmennyiségből, valamint zsírfelvásárlásból 
a földműves-szövetkezeti kiskereskedelem 437 vagon zsírt és 915 vagon 
húsárut biztosítson.

A SZÖVOSZ 1954. évi értékesítési tervében szereplő további 257 vagon zsírt és 100 
vagon húst központi készletből kell biztosítani.
Ebből 1954. I. negyedévben 100 vagon húst és 80 vagon zsírt bocsásson a Bel- és 
Külkereskedelmi Minisztérium központi készletekből a földműves-szövetkezetek 

22/M/1/c
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rendelkezésére. A fenti mennyiségeken felül központi készletből kell fedezni a II. és III. 
negyedévben az egyénileg gazdálkodók részére szükséges 30 vagon aratási szalonnát is.

2 .) A sertésfelvásárlást és értékesítést az alábbiak szerint kell megszervezni:
a.) A földműves-szövetkezetek a fennálló rendeletek értelmében szabadon értékesíthető 

sertést az állami begyűjtő vállalatokkal azonos – kg-onként legfeljebb 20 forintos 
áron vásárolhatják fel. A sertést általában telephelyükön dolgozzák fel, és az 
előírt fogyasztói áron hozzák forgalomba.
A begyűjtési miniszter a bel- és külkereskedelmi miniszterrel, a SZÖVOSZ 
elnökével és a pénzügyminiszterrel egyetértésben, a sertésfelvásárlásra megállapított 
20 Ft-os legmagasabb (plafon-) árnak megfelelően állapítsa meg a hasított sertés, 
valamint a nyers szalonna felvásárlási árát.

b.) A földműves-szövetkezetek felvásárlási és értékesítési tevékenységüket a 
SZÖVOSZ által községenként lebontott tervek alapján végezzék. A megyén 
belül felvásárlásokat más földműves-szövetkezet megbízásából is csak a helyi 
földműves-szövetkezet végezhet. A megyei felvásárlási tervszámok kialakításába 
a SZÖVOSZ a Begyűjtési Minisztériumot vonja be.

c.) A begyűjtő állami vállalatok kívánságára a földműves-szövetkezetek – a Begyűjtési 
Minisztérium és a SZÖVOSZ által meghatározott keretben – vásároljanak a 
saját ellátási feladataikhoz szükséges mennyiségeken felül a begyűjtő vállalatok 
részére is sertéseket. Az állami vállalatok a tényleges felvásárlási árat, valamint 
a felmerült költségeket térítsék a földműves-szövetkezetek részére.
Az 540112/1/1954. sz. Mt. határozatnak azon rendelkezése, hogy a földműves-
szövetkezetek az általuk felvásárolt minden második sertést tartoznak központi 
készletbe átadni, hatályát veszti.

d.) A földműves-szövetkezetek részére vágási engedélyt a szövetkezet telephelye 
szerint illetékes községi tanács ad ki, a járási tanács által földműves-szövetkezeti 
vágásokra engedélyezett kereten belül.

e.) A földműves-szövetkezetek jövedelmezőségének biztosítása érdekében a jelenleg 
érvényben lévő, a felvásárolt élőállatok után fizetendő termelői forgalmi adót 
felül kell vizsgálni. Az adókulcsot csökkenteni kell úgy, hogy ne mozgó, hanem 
fix adókulcs kerüljön megállapításra.

Határidő: 1954. február 1.
Felelős: Országos Tervhivatal elnöke,
pénzügyminiszter

f.) Biztosítani kell, hogy a községekben húsbolt vagy feldolgozó üzem céljaira szolgáló, 
de jelenleg nem rendeltetésszerűen használt helyiségeket és berendezéseket a 
földműves-szövetkezetek részére az illetékes szervek átadják.

g.) A közegészségügyi szervek a földműves-szövetkezetektől – a húsüzemek jelenlegi 
felszerelése és berendezése mellett – csak a kisüzemi feldolgozásra vonatkozó 
egészségügyi előírások betartását követeljék meg, ha az üzem ténylegesen csak 
kisüzemi termelést folytat.
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h.) A sertésvágásokból a helyi szükségleteknek megfelelően, arányosan tőkehúst, 
töltelékárut, zsiradékot és füstölt szalonnát kell forgalomba hozni. A földműves-
szövetkezetek zsírszalonnát és megfelelő áron, olajbekeverés nélkül „házi zsír” 
elnevezéssel, zsírt is hozzanak forgalomba.
A SZÖVOSZ – a BKM-mal és az Élip. Min.-mal egyetértésben – zsírszalonnánál, 
házi zsírnál és egyes sajátos töltelékáruknál a jelenleg érvényben lévő áraktól 
eltérő fogyasztói árakat is megállapíthat úgy, hogy azok ára az állami ár felett 
és a szabadpiaci ár alatt legyen.

i.) A melléktermékeket (bőr, szőr stb.) az egyes cikkek begyűjtésével megbízott 
szövetkezeti vagy állami szervnek kell átadni.

3 .) A begyűjtési miniszter helyi szervei útján a földműves-szövetkezetek állatfelvásárlási 
tevékenységét ellenőrizheti.

4 .) A haszon- és tenyészállat-felvásárlást a honvédség és a bányászok részére történő 
felvásárlás kivételével május 1-ig azonnal le kell állítani.

A rendelkezés kiadásáért
Felelős: a begyűjtési miniszter.

5 .) A földműves-szövetkezetek a saját hizlaláshoz szükséges élő állatokat szabadpiacon 
vásárolják meg, azonban az állami vállalatok süldőértékesítési akciójából is vásárolhatnak.
A nostró sertéshizlaláshoz szükséges takarmányt a földműves-szövetkezetek 
szabadfelvásárlás útján szerezzék be.

6 .) A feldolgozást és forgalomba hozatalt a húsboltot jelenleg is üzemeltető 
földműves-szövetkezetek (kb. 510 bolt 486 községben) 1954. január 1-től kezdjék 
meg. A rendelkezésre álló árualapoktól függően a SZÖVOSZ új egységek 
létesítését engedélyezheti. A SZÖVOSZ a földműves-szövetkezetek zsírárusítását 
a jelenlegi 120 községről fokozatosan 250–300 községre terjessze ki.

7 .) Pénzügyminisztérium biztosítsa a földműves-szövetkezetek részére a sertés- és 
marha felvásárláshoz szükséges forgóeszközhitelt, idényszerű tárolási hitelt, a 
nostróhizlaláshoz szükséges célhitelt. A feldolgozáshoz és értékesítéshez szükséges 
legfontosabb eszközök beszerzésére kért 2 millió forint kiegészítő beruházási 
hitelt a SZÖVOSZ saját keretén belül történő hitelátcsoportosítással fedezze.

8 .) Az élelmiszeripari miniszter bocsásson a földműves-szövetkezetek rendelkezésére 
megfelelő hűtőteret, és engedje át azokat a vágó- és feldolgozó helyiségeket, 
amelyeket jelenleg nem üzemeltet, ha azokra a földműves-szövetkezeteknek 
szükségük van. Ahol a központi ellátás biztosítása miatt ezen helyiségeket nem 
tudja átadni, a földműves-szövetkezetek kérésére végeztessen bérmunkát.
A SZÖVOSZ az Egészségügyi Minisztériummal egyetértésben szervezze meg a földműves-
szövetkezeteken keresztül forgalomba kerülő sertéstermékek egészségügyi vizsgálatát.
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9 .) E határozatban foglalt feladatok végrehajtásához 1954. január 1-től a szövetkezeti 
irányító szerveknél 43 fő új létszámot kell beállítani a SZÖVOSZ 1954. évi 
kiskereskedelmi létszámkerete terhére.

10 .) A sertésfelvásárlás tárgyában kiadott 7917/49/1952. Begy. Min. számú, a vágási 
engedély kiadását és dézsmazsír beszolgáltatását szabályozó 336070/1952. Begy. Min. 
számú rendeletet, valamint – az adókulcs megállapítása után – a forgalmi adóról 
szóló 3451/1953. PM számú rendeletet a fentieknek megfelelően módosítani kell.

11 .) Az 540112/1/1954. Mt. számú határozatban a sertéshizlalási szerződések után 
biztosított kedvezményeket csak a szerződés megkötésétől számított 3 hónapra, vagy 
ennél későbbi időpontban átadott sertések után lehet biztosítani. A 3 hónapon belül 
átadott sertések nem tekinthetők szerződésileg átadott sertéseknek. A begyűjtési 
miniszter gondoskodjék arról, hogy vállalatai ezt mindenütt szigorúan betartsák.
A Minisztertanács tudomásul veszi az ÁEK elnökének tájékoztatóját, mely szerint 
a Begyűjtési Minisztérium illetékes vállalatainál a sertések szabadfelvásárlásával 
kapcsolatban visszaéléseket állapítottak meg, és felhívja az ÁEK elnökét, hogy a vizsgálat 
befejezése után azonnal tegyen jelentést a Minisztertanácsnak a vizsgálat eredményéről.

12 .) A begyűjtési miniszter az érdekelt szervekkel egyetértésben gondoskodjék arról, 
hogy azokat a vállalatokat és felvásárlókat, akik a szabadfelvásárlásra megállapított 
legmagasabb árat túllépik, vonják felelősségre. Súlyosabb esetekben a fegyelmi 
eljáráson kívül büntetőjogi eljárást is indítsanak.

13 .) A begyűjtési miniszter a SZÖVOSZ elnökével egyletértésben dolgozzon ki 
olyan premizálási rendszert, amely érdekeltté teszi a felvásárlókat a minél 
alacsonyabban történő felvásárlásban.
A premizáláshoz szükséges összeget a SZÖVOSZ béralap-megtakarításból fedezze.

14 .) A Minisztertanács felhívja az érdekelt minisztereket, hogy a jelenlegi kedvező 
lehetőségeket kihasználva minél nagyobb mennyiségű természetes jég 
tárolásáról gondoskodjanak.

Budapest, 1954. január 29.

Gerő Ernő s. k.
Nagy Imre 

a Minisztertanács elnöke [h.]

MNL OL XIX-A-83-a-520 102–105.
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2.

Országos Tervhivatal Szigorúan titkos!
Budapest, V. Nádor u. 9–15.
Telefon: 111-050, 115-450
00214/1/1953. sz.
Tárgy: A mezőgazdasági termékek szabadfelvásárlásának megszervezése és a piaci 
forgalom fejlesztése

Előterjesztés a Minisztertanácshoz

A Központi Vezetőség júniusi határozatán alapuló új kormányprogram megvalósítása 
során már eddig tett intézkedések következtében jelentékenyen megnőttek a parasztság 
kezén maradó árufeleslegek. Az összes piaci feleslegek volumene 1953. évhez képest az 
1954. évi tervek szerint további jelentős emelkedést mutat. A mezőgazdaság fejlesztése, 
a parasztság anyagi érdekeltségének fokozása a szabadpiaci feleslegek még erősebb 
emelkedését eredményezi. Nincs azonban kellőképpen biztosítva, hogy a termelők 
árufeleslegeiket az őstermelői piacokon megfelelő feltételek mellett közvetlenül a 
fogyasztók felé értékesíthessék. Rendkívül elmaradottak és a fokozódó követelményeknek 
nem felelnek meg a jelenlegi őstermelői piacok. Az őstermelői piacok irányítása nem 
kielégítő, a szükséges fölszerelési és berendezési tárgyak elégtelenek és korszerűtlenek. 
Az állami vállalatok a piacokról nagymértékben kiszorították az őstermelőket. (Pl. 
Budapesten mintegy 25 000 m2-t kitevő összes piaci térségből az őstermelőknek 
csak kb. 5000 m2 jut.)
Az árufelhozatalt egyes forgalmi korlátozások és a nem megfelelő helyi szállítási 
lehetőségek is akadályozzák. Nincs megfelelő gondoskodás a piacokon az őstermelők 
személyi kényelméről (melegedők, vendéglők, szállások hiánya).
A tapasztalatok arra mutatnak, hogy a feleslegek felvásárlására állami és szövetkezeti 
oldalról sem készültünk fel kellőképpen. Megállapítható az is, hogy a feleslegek 
növekedésével egyidejűleg nem következett be a központi ellátási feladatok csökkenése és 
a helyi árualapok fokozottabb igénybevétele. Az állami és szövetkezeti szabadfelvásárlás 
eddigi eredményei nem kielégítőek.
A mezőgazdasági árufeleslegek felvásárlása és felhasználása terén a főbb hiá-
nyosságok a következők:
A felvásárlás terén nincs világosan meghatározva a különböző állami szervek feladata 
s együttműködésük módja. Ez az állapot oda vezetett, hogy az állami vállalatok mint 
egymás konkurensei lépnek fel a piacokon, ami árfelhajtáshoz vezet. A földműves-szö-
vetkezetek vonatkozásában sem szabtuk meg határozottan a teendőket. A felvásárlást 
végző szövetkezetek és az átvevő állami kereskedelmi szervek között a szerződéseken 
alapuló kereskedelmi kapcsolatok helyett a megbízotti rendszer túltengése érvényesül.
Az állami szabadárak mind MT-, mind OT-vonalon igen késedelmesen kerülnek 
megállapításra. Emiatt komoly mennyiségek kiesnek az állami szabadfelvásárlásból. 

22/M/2
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A minisztériumok és az egyesülések, igazgatóságok, nagyobb vállalatok vezetőinek 
nincs rugalmas árkialakító hatáskörük. Néhány cikknél a jóváhagyott plafonárakon 
nem, vagy csak kis mennyiségeket lehet vásárolni. (Pl. kukoricánál az engedélyezett 
170 forintos árral szemben a piaci ár 270 forint.)
Egyes cikkeknél nincs eléggé összehangolva a begyűjtés és szabadfelvásárlás, valamint 
a szerződéses termeltetés és a szabadfelvásárlás.
Nincsenek bevonva az állami szabadfelvásárlásba olyan állami vállalatok, amelyek ez 
irányú működése komoly segítséget jelentene, egyben tehermentesítené a központi 
alapokat. Vonatkozik ez lényegében az egész belkereskedelmi apparátusra, a saját 
kezelésben lévő konyhákra, az intézményekre stb.

Határozati javaslat
I.

Az őstermelők piaci felhozatalának növelésére vonatkozó irányelvek

Törekedni kell arra, hogy az egyénileg gazdálkodó parasztok és termelőszövetkezetek 
árufeleslegeiket elsősorban az őstermelői piacokon értékesíthessék. A felhozatali kedv 
fokozása érdekében a következő intézkedések szükségesek:

1 .) Biztosítani kell, hogy a piacról kiszorított őstermelők részére újból megfelelő 
piactér álljon rendelkezésre. Az őstermelői piacokon belül az őstermelői eladóteret, 
az állami üzletek, standok csökkentése útján is növelni kell.

2 .) Jelentősen bővíteni kell az őstermelőknek nyújtott kedvezmények körét. Ennek 
megfelelően:

a.) Biztosítani kell a piaci eladásra szükséges eszközök olcsó díjtételek melletti 
kölcsönzését. (Mérlegek, egyéb mérőeszközök, edények, ruházati cikkek stb.)

b.) A piacokon csomagőrzést és télen melegedőszobát kell biztosítani. A lehetőségekhez 
képest meg kell szervezni egyes őstermelői áruk éjjeli raktározását. Meg kell 
kezdeni az őstermelői szállások, szekérszállások és parkírozó helyek létesítését.

c.) Meg kell szervezni az őstermelők piacra történő csoportos áruszállításait a 
vasút- és hajóállomásokról. (Gépkocsik, lófogatú szekerek, kézi targoncák, 
teherszállító villamos pótkocsik.)

3 .) Az őstermelői piacok forgalmának növekedésével párhuzamosan tovább kell 
fejleszteni a piacokon felhozatalra kerülő áruk – elsősorban tej, tejtermékek, 
húsféleségek – egészségügyi ellenőrzését.

4 .) A napi átlagos piaci árat a piacokon feltűnő helyen jelezni kell. Biztosítani 
kell, hogy – kizárólag a piaczárás után – a termelők megmaradt árufeleslegeit 
az illetékes szervek által kijelölt állami és szövetkezeti boltok a napi piaci 
ár alatt átvehessék.
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5 .) A termelőszövetkezetek a lehetőség szerint biztosítsák a közös árufeleslegek 
piacra hozatalán túlmenően az egyes tagok feleslegeinek közös piacra vitelét.

6 .) Az őstermelői piacokon ki kell szélesíteni a kisipari termelőszövetkezetek és 
magánkisiparosok értékesítési tevékenységét. Ezen túlmenően az állami és szövetkezeti 
kiskereskedelem szervezze meg, illetve fejlessze tovább a kifejezetten falusi cikkek 
(főleg kisebb termelőeszközök) piacon, vagy annak közelében történő árusítását.

7 .) A közlekedés- és postaügyi miniszter január 31-ig vizsgálja felül és jelen határozat 
szellemének megfelelően szüntesse meg azokat az érvényben lévő rendelkezéseket, 
amelyek a szabadforgalmat a vasút, a közúti közlekedés és a posta területén feleslegesen 
korlátozzák. Ezzel egyidejűleg vizsgálja meg, hogy a szállítás területén milyen 
további kedvezményekkel lehet az őstermelők és a fogyasztók közvetlen kapcsolatait 
tovább szélesíteni. (Pl. filléres gyümölcsszállítási tarifa a postánál, kofakocsik 
rendszeresítése, stb.) A végrehajtásról február 28-ig tegyen jelentést az MT-nek.

8 .) Az őstermelői piacok fejlesztése céljából fenti irányelvek alapján az érdekelt 
miniszterekkel egyetértésben tett intézkedésekről a bel- és külkereskedelmi 
miniszter április 30-ig tegyen jelentést az MT-nek.

II.
A mezőgazdasági termékek szabadfelvásárlásának 

megszervezésére vonatkozó irányelvek

Az állami és szövetkezeti szabadfelvásárlást úgy kell megszervezni, hogy csak az 
őstermelői piac telítődése után mutatkozó árufeleslegek felvásárlására irányuljon. 
Ennek megfelelően kell megszabni a felvásárlási árakat, a felvásárlás helyét és idejét, 
és a felvásárlásban résztvevők premizálását.

1 .) A felvásárlási árakat az alábbi irányelvek szerint kell megállapítani:
a.) A plafonárak rendszerét a kenyérgabona, szemestakarmányok, szálastakarmányok, 

vágóállatok, tenyészállatok, baromfi, hús, zsír és zsiradék, tojás, burgonya, tej, 
tejtermékek, cukor, bor, napraforgó és gazdasági magvak tekintetében fenn kell 
tartani. A kenyérgabona, kukorica és vágóállat plafonárait az MT hagyja jóvá 
a begyűjtési miniszter javaslatára.
A többi cikkek plafonáraira vonatkozóan az illetékes miniszter negyedévenként 
– a szükséglet szerint esetenként is – javaslatot tesz az OT részére. A javaslathoz 
csatolni kell az érdekelt miniszterek véleményét is. Az OT elnöke a javaslat 
benyújtását követő 5 napon belül köteles a plafonárat megállapítani. Az így 
megállapított plafonárakon belül területileg az ármegállapítás az illetékes 
miniszter, illetőleg megbízása alapján a felvásárló vállalat vezetőjének feladata.
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A hüvelyesek, mák, rizs, lőtt vad, vöröshagyma, gyümölcs, zöldség felvásárlói 
árát az illetékes miniszter állapítja meg. Ezekre a cikkekre vonatkozóan nem 
kell plafonárakat előírni.

b.) Az úgynevezett piaci cikkek (hüvelyesek, vöröshagyma, gyümölcs, zöldség, mák) 
vonatkozásában a felvásárlói árakat, valamint a piaci árak befolyásolását a fogyasztói 
árak és az árrések meghatározásával lehet biztosítani. Ezeket az árakat a bel- és 
külkereskedelmi miniszter állapíthatja meg. A parasztság érdekeinek védelme 
céljából a gyümölcs- és zöldségféléknél a minimális árat is meg kell állapítani.

c.) Az árfelhajtás kiküszöbölése érdekében a megállapított felvásárlási árak és feltételek 
betartása a szabadfelvásárlásban részt vevő valamennyi állami és szövetkezeti 
szervre kötelező. Ennek betartását a Magyar Nemzeti Bank is ellenőrizze. A 
megállapított árakat és feltételeket, valamint azok módosítását az illetékes 
minisztérium minden esetben közölje az érdekelt többi minisztériummal, az OT-vel 
és a MNB-val. Kivételt képez a földműves-szövetkezetek helyi szükségleteinek 
fedezésére történő vásárlás azokon a helyeken, ahol állami felvásárlás központi 
készletre nem történik. Ezeken a helyeken az árakat a felvásárlás vonatkozásában 
nem kell szabályozni, értékesítés tekintetében azonban legfeljebb az állami 
fogyasztói árak irányadók.

d.) A szabadpiaci árak figyelőszolgálatának megszervezése és az érdekelt szervek 
rendszeres tájékoztatása az illetékes miniszter feladata. Az illetékes miniszter 
köteles megszervezni az egyes piacok hitelt érdemlő árdokumentációját.

e.) A szabadpiaci árak állami befolyásolása, a termelői kínálat fokozása s a termelők 
spekulációs tartalékainak csökkentése érdekében intervenciós eladásokat és 
vásárlásokat kell végezni. Az intervenciós eladások és vásárlások mértékét és 
szükségességét az illetékes miniszter saját hatáskörében határozza meg. Az 
intervenciós eladások céljaira szolgáló árualapok forrásai:

– átmeneti elvonás a központi készletből az OT hozzájárulásával;
– esetleg reexportra vásárolt tételek időleges felhasználása az OT-val és a Bel- és 
Külkereskedelmi Minisztériummal egyetértésben;

– külön e célra képezett operatív tartalék.
A piaci helyzet befolyásolására az intervenciós eladásokon kívül ki kell alakítani 
a legmegfelelőbb módszereket. Így pl. alkalmazni kell az állami vásárlások 
beszüntetésének vagy kiterjesztésének, a felvásárlói árak változtatásának módszerét, stb.

f.) Az állami és szövetkezeti szabadfelvásárlási árak megállapításánál a következő 
elveket kell érvényesíteni. Azoknál a cikkeknél, amelyeket az állami és szövetkezeti 
kiskereskedelem is folyamatosan árusít, a szabadfelvásárlási árak szintjét a 
kereslet és a kínálat, a termelés mennyisége és az állami kiskereskedelmi árak 
figyelembevételével kell meghatározni. Egyéb cikkek szabad árait a begyűjtési és 
a szabadpiaci árak között kell megállapítani oly módon, hogy az állami szabadár 
alacsonyabb legyen, de jelentősen ne szakadjon el a tényleges piaci áraktól.
A szabadfelvásárlási árak és a költségek együttes összege ne haladja meg az állami 
fogyasztói árakat, tehát a szabadfelvásárlás az állam számára nem lehet ráfizetéses.
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2 .) Az állami és földműves-szövetkezeti kiskereskedelem által vásárolt szabadpiaci 
őstermelői cikkeknél a forgalmi adót a következőképpen kell megállapítani:

a.) Hasított sertés, hús, zsír, hentesáru, vaj, tej és tejtermék: 15%,
b.) egyéb őstermelői cikkek: 2%.

A piaci áralakulás befolyásolása érdekében ezeket az adókulcsokat a pénzügyminiszter 
az érdekelt miniszterek egyetértésével módosíthatja.

3 .) Az állami és szövetkezeti szabadpiaci felvásárlás rendszerét és módszereit a 
különböző árucsoportok sajátosságainak figyelembevételével az alábbiak 
szerint kell kialakítani:

a.) Az őstermelők egymás közötti és a fogyasztók felé történő közvetlen értékesítésének 
fenntartása mellett a kenyérgabona, szemestakarmányok, nyers rizs, napraforgó, 
tenyészállat, vágóállat tekintetében továbbeladás céljából történő szabadfelvásárlást 
kizárólag a Begyűjtési Minisztérium – a tej tekintetében pedig az Élelmiszeripari 
Minisztérium – szerveinek kell megengedni, s meg kell tiltani más állami 
vagy szövetkezeti szervek továbbeladás céljából történő szabadfelvásárlását. A 
földműves-szövetkezetek ez irányú felvásárlásait a Begyűjtési Minisztérium 

– illetve az Élelmiszeripari Minisztérium – megbízásából végzik. Mindez nem 
vonatkozik az e cikkekből előállított termékekre (liszt, hántolt rizs, tejtermék). 

b.) A szálastakarmányok, hüvelyesek, baromfi, tojás, tejtermékek, zsír és zsiradék, füstölt 
áru, termelői cukor, burgonya, vöröshagyma, zöldség és bor szabadfelvásárlását 
úgy kell megszervezni, hogy biztosítva legyen a különböző állami szervek, 
földműves-szövetkezetek és – szükség szerint – a magánkereskedők részvétele. 
A szabadfelvásárlásba az állami és szövetkezeti boltokat csak fokozatosan lehet 
bekapcsolni. A bel- és külkereskedelmi miniszter és a SZÖVOSZ főtitkára 
kezdetben csak a boltok és termékek meghatározott szűk körére engedélyezze a 
szabadfelvásárlást. Kedvező tapasztalatok esetén lehet a rendszert kiszélesíteni, 
azonban külön megbízottak bekapcsolása nélkül. A kiskereskedelmi üzleteknek 
a felvásárlásba való bekapcsolásával összefüggő elszámoltatási kérdéseket, a BKM 
és a SZÖVOSZ – a pénzügyminiszterrel egyetértésben – február 15-ig rendezze.

4 .) A falvakban, községekben párhuzamosan, állandó telephely jelleggel állami és 
szövetkezeti felvásárlási hálózat nem létesíthető. A földműves-szövetkezeteket 

– mint a szabadfelvásárlás alapvető szerveit – alkalmassá kell tenni a szabadpiaci 
felvásárlási és értékesítési feladatok (az fmsz-i kereskedelem működési területén 
jelentkező szükségletek fedezése, nagyvárosok piaci felhozatalának, valamint 
a központi készletek kiegészítése) széles körű lebonyolítására. A jelenlegi 
rendszertől eltérően a központi alapokba történő felvásárlást az fmsz-ek – kenyér, 
takarmánygabona, apró magvak és hasonló cikkek kivételével – ne mint az 
állami felvásárló szervek megbízottai végezzék, hanem kötelező tervfeladatokkal, 
egyfelől a felhasználó szervek, másfelől a földműves-szövetkezetek között 
szállítási szerződések keretében.
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A szövetkezeti felvásárlás továbbfejlesztése érdekében meg kell erősíteni a 
földműves-szövetkezeti rendszer felvásárlási apparátusát. Az OFÉRT vállalatok 
megszüntetése mellett a földműves-szövetkezeti felvásárlás olyan decentralizált 
szervezetét kell kialakítani, melynek alapvető láncszemei a földműves-szövetkezetek 
és az önelszámoló járási központok.
Az áru útjának megrövidítése érdekében biztosítani kell, hogy a tényleges 
áruforgalom általában közvetlenül a földműves-szövetkezetek és a felhasználók 
között bonyolódjék le. A járási központok ennek szervezését elsősorban diszpozíciós 
tevékenységükkel segítsék elő; emellett konkrét áruforgalmi tevékenységet csak 
elaprózott kis tételek szervezett árumozgatására végezzenek olyan esetben, amikor 
a kisebb tételekben való közvetlen szállítás és elszámolás a földműves-szövetkezet 
és a felhasználó szerv között nem gazdaságos. Járási központok működési 
köre a járás területére korlátozódjék. Ez alól kivételt képez a gyümölcs- és 
zöldségforgalommal kapcsolatos diszpozíciós tevékenységük.
Létre kell hozni a SZÖVOSZ-ban és a MESZÖV-öknél is a felv.[ásárló] szervezet 
jellegének megfelelő irányító szervezetet, amely azonban konkrét árumozgatást 
ne végezzen és diszpozíciós tevékenységet se folytasson.

5 .) A beadás elsőbbségének biztosítására a következő módszerek alkalmazhatók:
a.) A cikkek begyűjtéséért és felvásárlásáért felelős miniszter állapítja meg a 

felvásárlásban valamennyi résztvevő állami és szövetkezeti szerv vonatkozásában 
a felvásárlás időpontját, módját, feltételeit. Az egyes cikkek szabadfelvásárlásának 
a kötelező beszolgáltatással egyidőben történő megkezdését az illetékes 
miniszter engedélyezheti.

b.) A beszolgáltatás legfontosabb időszakában a begyűjtési miniszter – bizonyos 
időtartamra és bizonyos területeken – eltilthat más állami vagy szövetkezeti 
szerveket a felvásárlástól. Különösen indokolt esetben a begyűjtési miniszter az 
MT felhatalmazása alapján a beadás ideje alatt egyes községekben, járásokban 
átmenetileg teljesen megtilthatja a cikkek szabad forgalmát.

6 .) Annak érdekében, hogy az állami és szövetkezeti felvásárló szervek képessé 
váljanak a rugalmas, kereskedelmi módszerekkel történő felvásárlásra, fokozni 
kell az itt foglalkoztatott dolgozók anyagi érdekeltségét. Ezzel kapcsolatban:
Az állami szervek felvásárlással foglalkozó dolgozóinak bérrendszerét át kell 
alakítani oly módon, hogy lehetőleg fix bér alkossa a bér kisebb részét, a nagyobb 
részt pedig a prémium tegye ki. A prémium mutatóit úgy kell megállapítani, hogy 
egyformán ösztönözzön a begyűjtői és felvásárlási feladatok teljesítésére, valamint 
az alacsonyabb felvásárlási ár elérésére. Ebből a célból a megállapított limitárakkal 
szemben elért megtakarítások bizonyos hányadát premizálásra kell fordítani.
Azon cikkek felvásárlásánál, ahol ez lehetséges, széles körben alkalmazni 
kell a csak jutalékos megbízottakat. Ez azonban nem jelentheti párhuzamos 
állami és szövetkezeti felvásárlási apparátus kiépítését. Az ilyen megbízottak a 
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vállalatok megbízásából működjenek, alkalmazotti viszonyban ne álljanak, a 
jutalékukat költségráfordításból, s nem állományon kívüli béralapból kell fedezni. 
A prémiumrendszerű bérezést biztosítani kell a belkereskedelmi apparátus 
felvásárlásban részt vevő dolgozói számára is. Emellett külön premizálni kell 
a vállalatok vezetőit is az árufedezeti tervekben előírt helyi alapokból történő 
beszerzési terv teljesítéséért. Ugyancsak érvényesíteni kell a prémium és a jutalékos 
megbízotti rendszert a felvásárlással foglalkozó fmsz-i dolgozók bérezésében.
A Minisztertanács Bértitkársága – az érdekelt miniszterekkel egyetértésben 
– február 15-ig terjesszen javaslatot az MT elé a fenti alapelvek megvalósítására.

7 .) Az állami és szövetkezeti szabadfelvásárlás kiterjesztésével kapcsolatban meg 
kell állapítani a felvásárlásba újonnan bekapcsolódó állami szervek felvásárlási 
tervfeladatait. A földműves-szövetkezetekre megállapított felvásárlási terveken 
belül meg kell határozni a központi készletbe átadandó mennyiségeket. A 
belkereskedelmi árufedezet tervezésénél pedig meg kell állapítani a vállalatok 
felé a központi ellátás mértékét, illetve a helyi alapból történő beszerzéseket.

8 .) A földműves-szövetkezetek szervezzék meg a termelőszövetkezetek és egyéni 
gazdálkodók felesleges termelvényeinek bizományi értékesítését. Igyekezzenek 
a parasztságot mentesíteni a szabadpiaci értékesítés feladatai alól. A SZÖVOSZ 
bizományi értékesítésre csak olyan szövetkezeteket jelöljön ki, amelyek szakmai 
felkészültsége a zavartalan bonyolítást biztosítja.

9 .) Az egyes cikkek szabadfelvásárlásáért felelős miniszterek feladata a spekulációs 
tevékenység, állami intézkedések kidolgozása és érvényesítése. Az intézkedéseknek 
abból kell kiindulnia, hogy magános iparengedély nélkül továbbeladás céljából 
nem vásárolhat. Az iparengedéllyel rendelkezők teljes szabadsággal, zaklatások 
nélkül, akadálytalanul folytathatnak kereskedelmet. Az illetékes miniszter 
vonatkozó rendelkezéseit azonban a magánkereskedők is kötelesek betartani.

III.
Egyes fontosabb mezőgazdasági termékek szabadfelvásárlásának 

megszervezésére vonatkozó 1954. évi intézkedések

Kenyérgabona

1 .) A kenyérgabona szabadfelvásárlás jelenlegi rendszerét teljes mértékben fenn 
kell tartani. Ezen a téren változtatásra nincs szükség.

2 .) A kenyérgabona, valamint a TES profiljába tartozó többi cikkek szabadfelvásárlásának 
elősegítése szempontjából szükséges, hogy a Terményforgalmi Egyesülésnél, a 



126

22 19 5 4 .  J A N uÁ R  2 9.  –  M E L L É K L ET

megyei terményforgalmi vállalatoknál és a nagyobb forgalmú nostrótelepeken 
megfelelő szabadfelvásárlási szervezet létesüljön.

3 .) A kenyérgabona szabadfelvásárlásánál maradéktalanul érvényesíteni kell azt az elvet, 
hogy továbbeladás céljából csak a TES és a malomipar vásárolhat. Nem vonatkozik 
ez a szabály a gabonatermékekre (finomkenyér, liszt, dara stb.). Ezekre a termékekre 
nézve minden kötöttség nélkül biztosítani kell a szabadpiaci forgalmat. Ennek 
megfelelően az fmsz-ek, a magánpékek, magánkereskedők minden ár és egyéb 
megkötöttség nélkül közvetlen felvásárlásokat végezhetnek. Az árakat a termelők 
és vásárlók egymás között alakítják ki. Magánpékek vásárolhatnak gabonát is.

4 .) A felvásárlásnál a legszigorúbban érvényesíteni kell az önkéntesség elvét.

5 .) A kenyérgabona szabadfelvásárlásának irányításáért és a hozott határozatok 
végrehajtásáért

felelős: begyűjtési miniszter.

Szemestakarmányok (árpa, zab, kukorica, köles stb.).

1 .) Az augusztusban és szeptemberben hozott minisztertanácsi határozatokon 
alapuló szabadfelvásárlási rendszeren változtatást végrehajtani nem szükséges.
A szabadfelvásárlást továbbra is a TES nostrótelepein, illetve megbízásából a 
földműves-szövetkezeteken keresztül kell lebonyolítani.

2 .) A szemestakarmány szabadfelvásárlását saját szükségletre a begyűjtési miniszter 
az OT elnökével egyetértésben engedélyezze olyan minisztérium fennhatósága 
alá tartozó vállalatok és intézmények részére, amelyek a központi készletből 
ellátásban nem részesülnek.

3 .) A szemes termények (elsősorban a kukorica) megfelelő szabadpiaci árszintjének kialakítása 
érdekében a TES fokozottabb mértékben alkalmazza az intervenciós eladásokat.

4 .) Ezen intézkedések mellett a bérből és fizetésből élők hizlalási takarmányszükségletének 
beszerzését az egyes takarmánynövények szempontjából inaktív iparvidékeken 
meg kell könnyíteni. Az ilyen szállítások lebonyolításával a dolgozók megbízhatják 
valamelyik dolgozótársukat, vagy a vállalat kijelölhet erre a célra megbízottat. 
Az ilyen jellegű vásárlások magáneszközökből történhetnek és a megbízott 
vásárló részére a vállalat igazolása alapján a tanács adjon ki vásárlási engedélyt.

5 .) A szemestakarmányok szabadfelvásárlásának irányításáért és a határozatok 
végrehajtásáért

felelős: begyűjtési miniszter.
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Széna és szalma

1 .) Az állami szervek – a K. II. kivételével – lehetőleg saját maguk vásárolják fel 
a szükséges széna- és szalmamennyiséget. A K. II. szükségleteit a TES által 
felvásárolt mennyiségből kell biztosítani.

2 .) Az árfelhajtás és egészségtelen verseny kiküszöbölése érdekében a begyűjtési 
miniszter által a TES részére előírt vásárlási feltételeket (ár, stb.) valamennyi szerv 
köteles betartani. A begyűjtési miniszter ezt szúrópróbaszerűen ellenőriztesse.

3 .) A széna és szalma szabadfelvásárlásának irányításáért és a hozott határozatok 
végrehajtásáért

felelős: begyűjtési miniszter.

Hántolt rizs

1 .) A rizs szabadfelvásárlását továbbra is a földműves-szövetkezetek végezzék. 
Ugyanakkor lehetővé kell tenni a belkereskedelmi vállalatok közvetlen felvásárlását.

2 .) A bel- és külkereskedelmi miniszter és a SZÖVOSZ főtitkára biztosítsa, hogy a 
rizscsere megindulásával egyidejűleg a rizsaktív vidékeken az állami kiskereskedelem 
és a szövetkezetek bolthálózatában a 16 Ft-os rizs forgalomba kerüljön.
Erre a célra az előző évi termésből operatív tartalék biztosítására kell törekedni.

3 .) A rizs szabadfelvásárlásának irányítása a Begyűjtési Minisztérium feladata.
felelős: bel- és külkereskedelmi miniszter,
SZÖVOSZ elnöke.

Napraforgó és olaj

1 .) A napraforgómag és az olajfelvásárlás rendszere megfelelő, változtatásra nincs 
szükség.

2 .) Mivel az olajcseretelepek elégtelen olajellátása a kezdeti időszakban az olaj 
szabadpiaci árának emelkedését okozta, az olajmérleg keretében lehetőséget 
kell adni arra, hogy megfelelő mennyiségű és cseretelepi olajszükséglet kezdő 
ellátmányát képező olaj rendelkezésre álljon.

3 .) A magán sertésvásárlások nagyobb mérvű beindulásával a szabadforgalmi olajárak 
jelentős lemorzsolódásával kell számolni, éppen ezért a földműves-szövetkezeti 
olajfelvásárlási árat január hó folyamán felül kell vizsgálni.
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4 .) A napraforgómag és az olaj felvásárlásának irányításáért és a hozott határozatok 
végrehajtásáért

felelős: begyűjtési miniszter.

Hüvelyesek (bab, borsó, lencse) és dió

1 .) A hüvelyesek és mák szabadfelvásárlását lehetővé kell tenni a TES, a földműves-
szövetkezetek, valamint a különböző belkereskedelmi és közétkeztetési rendszerek 
részére. Ezen kívül meg kell engedni, hogy – a budapesti és a bel- és külkereskedelmi 
miniszter által kijelölendő nagyvárosok bolthálózatát kivéve – az állami és 
szövetkezeti boltok közvetlenül is vásárolhassanak.

2 .) Az árjelentő szolgálat adatai alapján azokban a megyékben, amelyek hüvelyesekben 
aktívak, de a kialakult szabadpiaci árak a többi megyékhez viszonyítva magasak, 
a belkereskedelmi miniszter a kiskereskedelmi boltokon keresztül intervenciós 
eladásokat eszközölhet.

3 .) A TES igyekezzék minél nagyobb mennyiségű hüvelyest az állami gazdaságok 
és termelőszövetkezetektől szállítási szerződések alapján biztosítani.

Vágómarha (selejttehén, üsző, ökör, tinó, növendékállat)

1 .) A vágómarha szabadpiaci felvásárlásánál fenn kell tartani a jelenlegi rendszert.

2 .) Meg kell szüntetni azt a rendszert, hogy a kényszervágott állatok elszállításra 
kerüljenek a kényszervágás helyéről. A kényszervágási szarvasmarhákat a falusi 
ellátás biztosítására a községekben felvásárolhatják és kimérhetik:

a.) a földműves-szövetkezetek,
b.) az állami és tanácsi vágóhidak.

3 .) A kényszervágott állatokat – a visszaélések kiküszöbölése érdekében – a 
szabadfelvásárlási ár 80%-áért kell átvenni.
A termelőszövetkezet és egyéni termelő szarvasmarhára vágási engedélyt csak 
kivételes esetekben kaphat (pl. esküvő, szüret, aratás, cséplés stb.).

4 .) Magánvágásból származó marhahúst nem hozhatnak forgalomba sem 
termelőszövetkezetek, sem egyéni termelők. A termelőszövetkezetek a levágott 
marhát saját tagságuk között kimérhetik, üzletszerűen azonban ezt a mennyiséget 
nem hozhatják forgalomba.
Magánvágásra levágott marhák minden esetben vágóhídon, szúróhelyeken 
kerülhetnek levágásra, a selejtezési és egészségügyi rendeletek betartása mellett.
A magánszektor vágómarha forgalmának lebonyolításában nem vehet részt.
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5 .) A termelőszövetkezet és egyéni termelő vágómarháját minden megkötöttség 
nélkül szabadon értékesítheti, betartva a kupeckedés kiküszöbölése érdekében 
a 90 napos tartási időt, melyet járatlevéllel tartozik igazolni.

6 .) A vágómarha szabadpiaci felvásárlását döntően országos, havi vásárok, valamint 
a Begyűjtési Minisztérium által tervezett átvételi napokra kell felépíteni. Meg 
kell szüntetni azt a helytelen gyakorlatot, hogy a kitűzött országos, vagy havi 
állatvásárokat megyei, vagy járási intézkedésre elhalasztják, vagy beszüntetik. 
Határozatilag ki kell mondani, hogy előre meghirdetett állatvásárokat kizárólag 
állategészségügyi akadályok miatt lehet elhalasztani.
Az országos vásárok programjának megállapítását, a vásárok helyes megszervezését 
a Begyűjtési Minisztérium és a Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium közös 
feladatává kell tenni.

7 .) A vágómarha szabadfelvásárlásának irányításáért és a határozatok végrehajtásáért
felelős: begyűjtési miniszter.

Vágóborjú (selejt, szopósborjú)

1 .) A vágóborjú jelenlegi felvásárlási rendszerét változatlanul fenn kell tartani.
Vágóborjút közfogyasztásra kizárólag a Begyűjtési Minisztérium hatáskörébe 
tartozó vállalatok vásárolhatnak.

2 .) Termelőszövetkezetek, egyéni termelők szopósborjaikat vágásra szabadon 
értékesíthetik.
Termelőszövetkezet, egyéni termelő selejt (vágó) szopósborjára vágási engedélyt 
kaphat, borjúját levághatja, saját felhasználásra. Termelőszövetkezet a levágott 
szopósborjú húsmennyiségét tagjai között kimérheti.
Sem termelőszövetkezet, sem az egyéni termelő saját részére levágott borjú 
húsát üzletszerűen nem hozhatja forgalomba. (Ugyanez vonatkozik a juhra is.)

3 .) Kényszervágású szopósborjúkat a falusi ellátás megjavítására átvehetnek:
a.) a földműves-szövetkezetek,
b.) tanácsi és állami vágóhidak

a megállapított állami szabadfelvásárlási áron.

4 .) Állami vállalatok, üzemek, intézmények saját vágóborjúikat kizárólag csak a 
Begyűjtési Minisztérium felvásárló szerveinek adhatják el.

5 .) A vágóborjú szabd felvásárlásának irányításáért és a határozatok végrehajtásáért
felelős: begyűjtési miniszter.
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6 .) A bérbeadás rendszerét marhánál és borjúnál fenn kell tartani.

Hízott sertés

1 .) Hízott sertést közfogyasztásra a Begyűjtési Minisztériumon kívül a falusi ellátás 
kielégítésére a megállapított keretnek megfelelően csak a SZÖVOSZ vásárolhat 
élő és hasított állapotban, a begyűjtési miniszter által megállapított ár, feltétel, 
módszer betartása mellett. A felvásárlást és az értékesítést a földműves-szövetkezet 
kizárólag a járás területén belül végezheti.

[A 2.) pont hiányzik]

3 .) A kényszervágásra kerülő sertéseket felvásárolhatják a falusi ellátás megjavítására:
a.) földműves-szövetkezetek,
b.) állami és tanácsi vágóhidak

az állami szabadpiaci áron. 
Ezen kívül meg kell engedni, hogy a földműves-szövetkezetek mezőgazdasági 
termelőszövetkezetektől vagy egyéni termelőktől füstölt vagy feldolgozott 
tartósított árukat felvásárolhassanak.

4 .) Termelőszövetkezetek és egyéni termelők hízott sertéseiket szabadon értékesíthetik, 
ha az esedékes húsbeadási kötelezettségüknek eleget tettek, vagy ha később 
esedékessé váló kötelezettségük teljesítésére megfelelő fedezettel rendelkeznek.
A termelők sertéseiket levágva tőkehúsként vagy feldolgozott állapotban bárhol 
értékesíthetik.
A földműves-szövetkezetek által élő állapotban vagy vágva a termelőszövetkezetektől 
bizományi értékesítésre átvett hízott sertések a falusi ellátás céljait szolgálják. 
Így azok beszámítanak 1954-re a falusi ellátásra betervezett keretbe. Az egyes 
községi földműves-szövetkezetek részére a járási tanács állapítja meg a vágási 
keretet. E kereten belül a helyi tanács adja ki a vágási engedélyt.

5 .) A hízott sertés szabad felvásárlásának irányításáért és a határozatok végrehajtásáért
felelős: begyűjtési miniszter.

Zsír és zsiradék
A zsír szabad felvásárlásának jelenlegi rendszerét nem kell változtatni.

Vágó ló (munkára alkalmatlan, csökkentett munkaképességű)

1 .) A vágó ló állami felvásárlásának jelenlegi rendszerét továbbra is fenn kell tartani.
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2 .) A termelőszövetkezetek, egyéni termelők vágólovaikat minden megkötöttség 
nélkül szabadon értékesíthetik, betartva a kupeckedés kiküszöbölése érdekében 
előírt 60 napos tartási időt, amelyet járatlevéllel tartoznak igazolni.
Állami vállalatok, üzemek, intézmények selejt lovaikat kizárólag csak a Begyűjtési 
Minisztérium felvásárló szerveinek adhatják el.

3 .) A vágó ló szabad felvásárlásának irányításáért és a hozott határozatok végrehajtásáért
felelős: begyűjtési miniszter.

Tenyészállatok (tenyész szarvasmarha, tenyészsertés, tenyészló) és 
haszonállatok (haszonló, jármos ökör).

1 .) A tenyész- és haszonállatok szabadpiaci felvásárlásának jelenlegi rendszerét 
változatlanul fenn kell tartani.

2 .) Termelőszövetkezetek süldőt, malacot továbbtenyésztés céljára szabadon 
vásárolhatnak, vagy szükségletüket előzetes megrendelés, megbízás alapján a 
begyűjtő vállalatok útján szerezhetik be.

3 .) Árusüldő, malac felvásárlását a Begyűjtési Minisztériumon kívül állami vállalatok, 
üzemek, földműves-szövetkezetek ugyancsak végezhetik.

4 .) Az egészséges állattenyésztés kifejlesztése érdekében a tenyész- és haszonállatoknál 
a termelők részére teljes szabadpiaci forgalmat kell engedélyezni minden 
megkötöttség nélkül, betartva a kupeckedés kiküszöbölése érdekében a 60 
napos tartási időt, amelyet jártlevéllel tartozik a termelő igazolni.

5 .) A tenyész- és haszonállat szabad felvásárlásának irányításáért, a határozatok 
végrehajtásáért

felelős: begyűjtési miniszter,
földművelésügyi miniszter.

Baromfi, tojás, libamáj

1 .) A begyűjtést és a felvásárlást az Élelmiszeripari Minisztérium szervei végzik 
azokban a helységekben, ahol a minisztériumnak ipartelepei vannak, továbbá 
nostrótelepet tarthat fenn a legnagyobb baromfipiaccal rendelkező 8–10 helységben.
Ezen túlmenően a SZÖVOSZ legkésőbb február 28-ig egy baromfiaktív és egy 
baromfipasszív megyében az élelmiszeripar részére – teljes egészében – adja át 
a baromfi- és tojásbegyűjtés feladatát, valamint az e célra használt helyiségeket, 
felszerelési tárgyakat és létszámot. Három hónapos tapasztalat alapján az OT 
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a Minisztertanácshoz tegyen javaslatot a baromfi- és tojásbegyűjtés végleges 
szervezetére vonatkozólag.
Azokban a helységekben, ahol a baromfi és tojás begyűjtését az élelmiszeripar végzi, 
a földműves-szövetkezetek csak helyi szükségletük fedezésére végezhetnek felvásárlást.
Azokban a helységekben, ahol nem az élelmiszeripar végzi a felvásárlást és 
begyűjtést, ezt a feladatot a földműves-szövetkezetek látják el.
A földműves-szövetkezetek felvásárló területükön beszolgáltatásra és felvásárlásra 
kerülő baromfi- és tojásmennyiséget kötelező tervfeladat és szállítási szerződések 
alapján adják át az élelmiszeriparnak.

Meg jegyzés:
a .) Az Élelmiszeripari Minisztérium a begyűjtés és felvásárlás volumenének mintegy ¾ 

részét jelentő 10 baromfiaktív megyében teljes nosztrótelepi hálózatot kíván kiépíteni.
E megyékben a földműves-szövetkezetek csak helyi szükségletre vásárolhatnának, 
baromfi- és tojásraktáraikat – azok felszerelésével együtt – át kellene adniuk az 
élelmiszeriparnak. A minisztérium szerint az átszervezés beruházási, béralap- és 
létszámtöbblettel nem jár.

b .) A SZÖVOSZ javaslata: A kötelező beszolgáltatást és szabadfelvásárlást továbbra is 
az egész ország területén a földműves-szövetkezetek végezzék. Állami gazdaságoktól, 
továbbá abban a 11 városban, ahol ipartelep van, a begyűjtést és felvásárlást 
az ipari vállalatok végezzék. Az Élelmiszeripari Minisztérium a SZÖVOSZ 
részére adja át baromfi-célfuvarozási vállalatát, a 148 tehergépkocsival együtt. 

A földműves-szövetkezetek által felvásárolt baromfi és tojás szállítását a járási 
központokhoz elosztott kocsiparkkal az ipar részére a SZÖVOSZ végezze.

2 .) A kötelező beszolgáltatás útján beadásra kerülő baromfi és tojás átvételéért és 
a begyűjtési tervek teljesítéséért, az élelmiszeripar felvásárlási területéért, az 
Élelmiszeripari Minisztérium vállalatai felelősek.

3 .) A belkereskedelmi vállalatok (kisker[ereskedelmi] és közétkeztetési vállalatok) 
részére lehetővé kell tenni a közvetlen felvásárlást. A felvásárlás mértékét az 
szabja meg, hogy Budapesten és vidéki ipari gócpontokon (ezek helyét a bel- és 
külkereskedelmi miniszter állapítja meg) központi árualapból (az Élelmiszeripari 
Minisztérium által begyűjtött és felvásárolt mennyiségekből), a többi helyeken a 
belkereskedelmi vállalatok közvetlen felvásárlása útján kell az ellátást biztosítani. 
A belkereskedelmi vállalatok felvásárlásának feltételeit a bel- és külkereskedelmi 
miniszter állapítja meg az élelmiszeripari miniszterrel egyetértésben.

4 .) Hízott libánál és kacsánál a szerződéses felvásárlási rendszert továbbra is fenn 
kell tartani. A szerződéses akció sikere érdekében 1954. évben a megfelelő ár 
biztosításán kívül további kedvezményeket kell nyújtani. A szerződéses akció 
lebonyolításáért az Élelmiszeripari Minisztérium felelős. A szerződtetési feladatok 
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elvégzésével az élelmiszeripar a területi elhatárolásnak megfelelően bízza meg 
a földműves-szövetkezeteket.

5 .) A májexport fokozása érdekében az élelmiszeripar nagyobb piacokon, különösen 
baromfiaktív helyeken további májátvevő helyeket létesítsen. Mindenütt, ahol az 
átvételi feltételek biztosíthatók, a földműves-szövetkezeteket be kell vonni a máj 
felvásárlásába. A földműves-szövetkezetek köthetnek a termelőszövetkezetekkel 
libamáj szállítására szerződést.

6 .) A baromfi, tojás, libamáj felvásárlásának irányításáért
felelős: élelmiszeripari miniszter és
bel- és külkereskedelmi miniszter.
A határozatok végrehajtásáért felelős:
élelmiszeripari miniszter,
bel- és külkereskedelmi miniszter,
SZÖVOSZ elnöke.

Lőtt vad (lőtt nyúl, fácán, fogoly, szarvas, őz, vaddisznó, vízi szárnyasok)

A felvásárlást – szabadforgalomban – a SZÖVOSZ irányítása alatt álló MÁVAD Vállalat 
végzi. A MÁVAD jelenlegi szervezete és a felvásárlás jelenlegi rendszere megfelelő, 
változtatásra nincs szükség.
A belkereskedelmi vállalatok részére lehetővé kell tenni a saját szükségletre történő 
közvetlen felvásárlást. Annak érdekében, hogy az exporttervek teljesítését ne zavarja, a 
BKM és a SZÖVOSZ állapítsa meg a belker[eskedelmi] vállalatok felvásárlási feltételeit.

Hal

A halforgalom bonyolításának jelenlegi rendszerét nem kell megváltoztatni. A belke-
reskedelmi vállalatok és a konzervipar szabadon vásárolhat halat.
Tej és tejtermékek (tehéntej, juhtej, vaj, tehéntúró, tejfel, juhgomolya és juhtúró)

1 .) A tej és tejtermékek (vaj, juhgomolya) állami szabadfelvásárlását az Élelmiszeripari 
Minisztérium irányítása alatt működő tejipari vállalatok végezzék. Azokon a 
helyeken, ahol a tejgyűjtést megbízásból a földműves-szövetkezetek látják el, 
az állami szabadfelvásárlást is a földműves-szövetkezetek végezzék, és teljes 
mennyiségben adják át a tejiparnak. A földműves-szövetkezetek tehéntejet helyi 
felhasználásra (közétkeztetés) szabadon vásárolhatnak, feldolgozásra, illetve 
továbbadásra azonban csak a tejipar jogosult.
Tejtermékeket azok a főleg községi, közétkeztetési és vendéglátóipari vállalatok, 
melyeket az ipar központi készletekből ellátni nem tud, saját felhasználásukra 



134

22 19 5 4 .  J A N uÁ R  2 9.  –  M E L L É K L ET

vásárolhatnak. A földműves-szövetkezetek és állami kiskereskedelmi vállalatok 
tejterméket szabadon vásárolhatnak.

2 .) Rendezni kell a tejkezelők bérezését, olyan premizálást kell bevezetni, mely a 
beadási kötelezettség szorgalmazásán túlmenően a szabadfelvásárlás fokozására 
is ösztönöz. Be kell vezetni a tejkezelők bérezésénél a jutalékos rendszert. A 
bérösszeg kisebb fix alapból és a begyűjtött, illetve felvásárolt tejmennyiségtől 
függő jutalékból álljon. Lehet itt alkalmazni a csak jutalékos rendszert is.

3 .) Az őstermelői szabadpiaci eladást semmilyen módon nem lehet korlátozni, 
meg kell azonban szigorítani az eladásra kerülő tej és tejtermékek minőségi 
ellenőrzését, és a legszigorúbb eljárást kell alkalmazni a hamisítókkal szemben.

4 .) A falusi ellátatlan lakosság szükségleteinek biztosítására az élelmiszeripari 
miniszter és a belkereskedelmi miniszter által közösen meghatározott keretek 
között fenn kell tartani a csarnoki nyers tojás eladást.

5 .) A tej és tejtermékek szabadforgalmának irányításáért és a határozatok végrehajtásáért
felelős: élelmiszeripari miniszter.

Cukor

1 .) A cukor szabadfelvásárlását változatlanul a cukorgyárak és a földműves-szövetkezeti 
hálózat útján kell megszervezni. A földműves-szövetkezetek vonalán az eddigi 
rendszertől eltérően csak azt a cukrot kell felvásárolni, amelyre nézve a termelők 
a földműves-szövetkezettel a cukorjárandóság kiadása alkalmával, mielőtt még 
a cukrot a szövetkezet raktárából kivinnék, megegyezést kötnek. A termelők 
által már kivitt cukorra nézve felvásárlóként a szövetkezetnek a piacon nem 
kell megjelennie, azonban kínálat esetén azt is felvásárolhatják.

2 .) A szabadcukor felvásárlásának irányításáért és a határozatok végrehajtásáért
felelős: élelmiszeripari miniszter,
SZÖVOSZ főtitkára.

Bor

1 .) A szabadfelvásárlást a borforgalmi vállalatok a szüret beindításával egyidejűleg 
kezdjék meg. A szüret kezdetétől január 31-ig felvásárlást csak a borforgalmi vállalatok 
végezhetnek. Termelők és fogyasztók egymás közti forgalma nem korlátozható.
Ha valamely község borbeadási kötelezettségét január 31. előtt már teljesítette, 
a begyűjtési miniszter a községre vonatkozóan külön engedélyezze az állami 
vállalatok és szövetkezetek szabad felvásárlásának megkezdését.
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2 .) Január 31-től – tekintet nélkül a begyűjtési tervek teljesítésére – az állami 
vendéglátóipari vállalatok és földműves-szövetkezetek is kapcsolódjanak bele 
a szabadfelvásárlásba.
Italmérési engedéllyel rendelkező társadalmi szerveknek, üzemeknek a bor 
szabad felvásárlását meg kell tiltani. A bel- és külkereskedelmi miniszter és 
a SZÖVOSZ főtitkára biztosítsa a társadalmi szerveknek, üzemeknek, hogy 
borszükségletüket rendezvényeikhez esetenként kiutalás útján a vendéglátóipari 
vállalatoktól fedezhessék.

3 .) A borforgalmi vállalatok szabadfelvásárlása útján begyűjtött bormennyiség központi 
árualapot képez. Az állami vendéglátóipari vállalatok és földműves-szövetkezetek 
által felvásárolt bormennyiséget teljes mértékben az állami, illetve szövetkezetei 
vendéglátóipar szükségletének kielégítésére kell közvetlenül felhasználni.

4 .) A Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium, illetve a SZÖVOSZ rendelkezésére az 
állami vendéglátóipari vállalatok és földműves-szövetkezetek az általuk felvásárolt 
bormennyiség egy részét a helyi borforgalmi vállalatoknak átadhatják azzal, 
hogy ugyanilyen mennyiséget a Borbegyűjtési Igazgatóság passzívterületeken 
az állami, illetve szövetkezeti vendéglátóipar részére átad.

5 .) A bor szabadfelvásárlásának irányításáért a begyűjtési miniszter felelős.
A határozatok végrehajtásáért felelős: 
begyűjtési miniszter, 
bel- és külkereskedelmi miniszter,
SZÖVOSZ főtitkára.

Burgonya, zöldség, gyümölcs
A gyümölcs- és zöldségfelvásárlás jelenlegi rendszerének átalakítására a bel- és külkereskedelmi 
miniszter a SZÖVOSZ főtitkárával együtt tegyen javaslatot a MT-hoz 1954. január 31-ig.

felelős: bel- és külkereskedelmi miniszter,
SZÖVOSZ főtitkára.

Budapest, 1954. január 12.

Herczeg Ferenc s. k.
az Országos Tervhivatal elnöke

A kiadmány hiteléül: 
(Horváth Mária)

MNL OL XIX-A-83-a-520 112–129.
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3/a

Pénzügyminisztérium Titkos
Város- és Községgazdálkodási Minisztérium
035/1954. TÜK.
Tárgy: a magánerőből történő egyéni családilakóház-építési akció.

Előterjesztés a Minisztertanácshoz

Az állami lakásépítkezések mellett elengedhetetlenül szükséges, hogy az egyéni – magánerőből 
történő – családiház-építkezéseket is elősegítsük és a lehető legnagyobb mértékben fejlesszük.
Az utóbbi években a magánépítkezéseket teljesen elhanyagoltuk, nem biztosítottuk az 
építkezéshez szükséges feltételeket. Ennek következtében a magánerőből épült lakások 
száma évről évre csökkent. Míg 1950-ben 17 300, 1951-ben már csak 8000, 1952-ben 
6000, 1953. évben már csak kb. 5000 lakóházat építettek fel.
Ezzel szemben a háború előtt évente kb. 20 000 lakóház épült fel magánerőből.
Az Országos Takarékpénztár által eddig nyújtott kölcsönakció keretében volt bizonyos 
lehetőség új családi ház építésére, továbbá félbemaradt építkezések befejezésére. Ennek 
a kölcsönakciónak a keretében 1950. évtől 1952. év végéig azonban csak 1498 lakás épült 
fel, 1953. évben pedig mintegy 7000 új lakóház felépítésére került sor.
Nem történt azonban szervezett formában gondoskodás azoknak a dolgozóknak 
támogatásáról, akik az építkezést teljesen vagy döntő mértékben magánerőből kívánják 
elvégezni, annak ellenére, hogy a magánerőből történő családilakóház-építkezések 
iránt igen nagy az érdeklődés mind a városi, mind a mezőgazdasági lakosság körében.

A magánerőből történő lakóház-építkezést főleg a következő tényezők gátolták:

1 .) Nem segítettük elő a dolgozók teljesen vagy döntő mértékben magánerőből történő 
lakóház-építkezéseit, nem biztosítottuk a szükséges építőanyagok beszerzésének 
lehetőségét. A helyi tanácsok vállalatai által gyártott építőanyagok még ma is 
központilag kerülnek elosztásra és azokkal a helyi szervek nem rendelkeznek, ami 
szintén kedvezőtlenül befolyásolja a magánerőből történő építkezéseket. Még a 
meglévő adottságok keretén belül sem gondoskodtunk a magánerőből történő 
lakóház-építkezések népszerűsítéséről, nem fektettünk súlyt a rádió, a sajtó, film 
stb. útján történő propagandára.

2 .) Nem biztosítottuk – a magánerőből történő lakóház-építkezések meggyorsítása 
érdekében – a leegyszerűsített tervezési eljárást, nincsenek a lakosság igényeit 
messzemenően figyelembe vevő, kielégítő típusterveink. Építőiparunk nem 
gondoskodott a faanyag megtakarítása érdekében előregyártott vasbeton elemek 
alkalmazásának lehetőségéről. Nem folytattunk érdemleges kísérleteket előregyártott 
elemekből készülő típusházak építése érdekében.

22/M/3/a
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3 .) Jelenleg a magánépíttető az építési anyagokat csak az állami árnál lényegesen 
magasabb fogyasztói áron tudja beszerezni.

4 .) A földreform során házhelyjuttatásban részesült a dolgozók egy része. Ezeknek a 
telkeknek a nagysága azonban nem minden esetben felelt meg a szükségleteknek. 
Nincs lehetőség háztáji konyhakertek, porták létesítésére. Jelenleg a házhelyjuttatás 
nagy nehézségekbe ütközik. Az új házhelyek juttatása általában a lakott területeken 
kívül eső, mezőgazdasági művelés alatt álló ingatlanokból történik. Ez ellen 
a dolgozók a legtöbb esetben tiltakoznak. Ez az eljárás részben hátráltatja az 
építkezéseket, részben pedig szétszórt, tanyaszerű települések kialakításához vezet.

5 .) Az Alkotmányban biztosított jogokat –  a munkával szerzett tulajdonra 
vonatkozóan – egyes szervek gyakran megsértik és magántulajdonban lévő 
lakásokat vesznek igénybe. Hasonló a helyzet a bővítéssel (hozzáépítéssel) nyert 
lakóhelyiségek esetében is.

6 .) A családilakóház-építkezésekkel szemben helytelen szemlélet uralkodott a 
különböző szerveinknél, és az engedélyezési, telekkijelölési stb. eljárások körüli 
hosszadalmas, bürokratikus ügyintézés hátráltatta az építkezéseket és elvette 
az építtetők kedvét.
Az előadottak alapján kérem az alábbi határozati javaslat elfogadását.

Határozati javaslat
I.

Az egyre növekvő lakásszükséglet kielégítése érdekében fokozottabban elő kell segíteni 
a dolgozók teljes magánerőből történő lakóház- (lakás-) építkezéseit. Ennek érdekében 
szervezetten gondoskodni kell a magánerőből történő lakóház- (lakás-) építkezésekhez 
szükséges házhelyek kijelölésének és juttatásának módjáról, az építkezések anyagszükségletének 
biztosításáról, az építkezésekkel kapcsolatos tervezési eljárás egyszerűsítéséről, és biztosítani 
kell a szakmunkák elvégzésének lehetőségét. Érvényt kell szerezni az Alkotmányban 
biztosított jogoknak, védelmet kell nyújtani a munkával szerzett tulajdon – így a 
munkával szerzett családi lakóházak (lakások) – tulajdonjogának megsértőivel szemben.

1 .) A magánerőből történő egyéni családilakóház-építkezésekhez szükséges házhelyeket 
elsősorban az állami tulajdont képező – község vagy város területén lévő – be 
nem épített ingatlanokból, az állami tartalék házhelyekből kell biztosítani. 
Amennyiben a szükségletek kielégítéséhez ezek a területek nem elegendők, úgy a 
házhelyi juttatás céljára a magántulajdonban lévő házhelyek közül a földreform 
során kiosztott, de be nem épített, vagy szőlővel, illetőleg gyümölcsfával be nem 
telepített házhelyeket is igénybe lehet venni.
Egyéb magántulajdont képező házhely csak vásárlás útján vehető igénybe.
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A házhelyeket úgy kell kijelölni, hogy a telek alkalmas legyen háztáji konyhakert, 
porta létesítésére, de nagysága általában ne haladja meg a 400 négyszögölt. 
A juttatott házhelyeket a juttatásban részesülőknek előnyös anyagi feltételek 
mellett telekkönyvi tulajdonába kell adni.
A házhelyjuttatások során mind a már kiosztott, mind pedig az újonnan kiosztásra 
kerülő házhelyekről minden esetben figyelembe kell venni a község, illetőleg a 
város rendezési tervét és a terepviszonyokat.

Felelős: a helyi tanácsok VB-elnökei.
Határidő: folyamatos.

2 .) Házhelyjuttatásban csak azok a dolgozók részesülhetnek, akik vagy teljesen 
magánerőből, vagy hosszú lejáratú állami kölcsön igénybevétele útján kívánnak 
lakóházat építeni és kötelezik magukat arra, hogy a házhely juttatásától számított 
6 hónapon belül a lakóház építését megkezdik, továbbá a juttatástól számított 
legkésőbb 2 éven belül az építkezést befejezik.

Felelős: a helyi tanácsok VB-elnökei.
Határidő: folyamatos.

3 .) A helyi tanácsok végrehajtó bizottságai kötelesek gondoskodni arról, hogy az 
építtetők részére:

a.) a kérelmük beérkeztétől számított 14 napon belül megfelelő házhelyet jelöljenek 
ki, illetőleg az ügyben érdemi döntést hozzanak,

b.) az építkezéshez szükséges építési engedélyt, a kérelem beérkeztétől számított 
legkésőbb 8 napon belül kiadják.

Felelős: a helyi tanácsok VB-elnökei.
Határidő: folyamatos.

4 .) Az egyéni családi lakóházak (lakások) felépítéséről, illetve felépíttetéséről az 
építtetőknek saját maguknak kell gondoskodni. Ennek megkönnyítése érdekében 
azoknak a volt építőipari kisiparosoknak, akik iparjogosítványukat visszaadták – saját 
kérelmükre –, azt – a kérelem beérkezésétől számított 7 napon belül – ki kell adni.
Amennyiben az ilyen módon iparjogosítványhoz jutott építőipari kisiparosok előzőleg 
munkavállalói alkalmazásban álltak, a munkáltató köteles kilépésükhöz hozzájárulni.

Felelős: a helyi tanácsok VB-elnökei,
az érdekelt miniszterek.
Határidő: folyamatos.

5 .) A magánerőből történő családi lakóházak (lakások) építésének meggyorsítása 
érdekében lehetővé kell tenni, hogy az építtetők – kívánságuknak megfelelően 
elkészített – egyszerűsített tervek alapján építhessék meg házaikat.

Felelős: a helyi tanácsok VB-elnökei.
Határidő: 1954. március 1.
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6 .) Elő kell segíteni korszerű típustervek alkalmazását is az egységes falu, illetve 
városképek kialakítása, valamint az előregyártott épületelemek és szerkezetek 
alkalmazása érdekében.
Az építésügyi miniszter – a város- és községgazdálkodási miniszter által megadott 
irányelvek alapján – gondoskodjék az egyes tájegységeknek megfelelő és változatos 
típustervek elkészítéséről, valamint azok sokszorosításáról.

Felelős: az építésügyi és 
a város- és községgazdálkodási miniszter.
Határidő: 1954. április 1.

7 .) A magánerőből történő lakóház- (lakás-) építkezések építőanyaggal való 
ellátásának megjavítása érdekében biztosítani kell, hogy a helyi ipar által termelt 
építőipari anyagok nagy részét helyileg értékesítsék.
Az egyéni lakóház- (lakás-) építkezésekhez szükséges tégla és cement fogyasztói 
árát a határozat 1. sz. mellékletében65 foglaltak szerint kell leszállítani.
Az árleszállítás vonatkozzék a kisipari szövetkezetek által a lakosság részére 
történő építkezéseire is.
Az árcsökkentésnek megfelelő mértékben kell csökkenteni a kereskedelem által 
fizetendő árkiegyenlítési forgalmi adót is.
Az építésügyi miniszter az OT elnökével, a bel- és külkereskedelmi és a 
pénzügyminiszterrel egyetértésben adjon ki utasítást a határozatnak e pontjában 
foglaltak végrehajtására.

Felelős: az OT elnöke, az építésügyi, a bel- és 
külkereskedelmi és a pénzügyminiszter.
Határidő: 1954. március 1.

8 .) A magánerőből történő lakóház- (lakás-) építkezések épületfaanyaggal való 
ellátása érdekében engedélyt kell adni arra, hogy a tanácsok által jóváhagyott 
fásítási terv keretén belül a fásítások ütemét magánerőből is fokozni lehessen. 
Felül kell vizsgálni és csökkenteni kell a magántermelők épület céljaira alkalmas 
faanyag beszolgáltatási kötelezettségét. 

Felelős: a földművelésügyi miniszter.
Határidő: 1954. március 31.

9 .) A családilakóház-építkezéseknél fellépő faanyagszükséglet kielégítésének megjavítása, 
valamint az épületfaanyag rendeltetésszerű felhasználásának biztosítása érdekében 
az építésügyi miniszter gondoskodjék megfelelő mennyiségű – faszerkezet 
helyettesítő – vasbeton tető és födémszerkezet előregyártásáról, továbbá a 
nyílászáró faszerkezetek (ajtó, ablak stb.) előregyártásáról. Gondoskodni kell 

65 A melléklet az egyes építőanyagok 1939-es és 1953-as árának összehasonlítását tartalmazza.
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teljesen előregyártott elemekből készülő lakóházak kísérleti építéséről, továbbá 
nem faigényes padlóanyag kikísérletezéséről.
1954. évben a bel- és külkereskedelmi miniszter megrendelése alapján az 
építésügyi miniszter biztosítsa mintegy 3000 db családi lakóház vasbeton 
tető és födémszerkezetének előregyártását, valamint a nyílászáró faszerkezetek 
(ajtó, ablak) legyártását.
A könnyűipari miniszter 1954. évben ugyancsak kezdje meg a vasbeton tető- és 
födémszerkezetek előregyártását.

Felelős: építésügyi és könnyűipari miniszter.
Határidő: 1954. július 1.

10 .) A bel- és külkereskedelmi miniszter a családilakóház-építkezésekhez szükséges 
építési anyagokat a határozat 2. sz. mellékletében66 szereplő megyei bontásban 
feltüntetett minimális irányszámok alapján a helyi TÜZÉP-vállalatok útján 
hozza forgalomba az építtetők részére.
A cserép és épületfaanyagok, valamint az előregyártott nyílászáró faszerkezetekre 
vonatkozóan az illetékes helyi tanácsok végrehajtó bizottsága – az építési 
engedéllyel egyidejűleg – írásbeli vásárlási engedélyt tartoznak kiadni, amennyiben 
az építtető ezekkel az anyagokkal nem rendelkezik, illetve ezeket más módon 
beszerezni nem tudja. A helyi TÜZÉP-vállalatok ezeket az anyagokat csak az 
illetékes helyi tanácsok vb-engedélye alapján szolgáltathatják ki.

Felelős: a bel- és külkereskedelmi miniszter és a 
helyi tanácsok vb-elnökei.
Határidő: folyamatos.

11 .) Az illetékes minisztériumok és főhatóságok gondoskodjanak arról, hogy 
az irányításuk alá tartozó vállalatok (intézmények, hivatalok stb.) vezetői a 
legmesszebbmenő segítséget nyújtsák dolgozóiknak családi lakóházuk felépítéséhez 
(műszaki kivitelezés, anyagszállítás stb.).

Felelős: a minisztériumok és főhatóságok vezetői.
Határidő: folyamatos.

12 .) Az Alkotmányban biztosított – a munkával szerzett tulajdonra vonatkozó 
– jogok fokozottabb védelme érdekében a lakások és egyéb helyiségek bérleti 
jogviszonyának rendezéséről szóló 11/1953. MT sz. rendelet módosítására vonatkozó 
előterjesztést a Minisztertanács elfogadja és a bemutatott rendelettervezetnek 
a Magyar Közlönyben való közzétételét elrendeli (3. sz. melléklet67).

66 A melléklet a fővárosban és a megyékben tervezett építkezések szám szerinti felsorolását tartalmazza.
67 Lásd a 18. lábjegyzetet.
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II.

Az építési anyagok biztosításán kívül hosszú lejáratú építési kölcsönök folyósításával is 
elő kell segíteni, hogy a dolgozók minél szélesebb rétegei felépíthessék családi házaikat. 
Ezért az olyan dolgozók részére, akik családi házukat teljesen saját erejükből felépíteni 
nem tudják, az Országos Takarékpénztár útján építési kölcsönt kell biztosítani.

1 .) A Minisztertanács a dolgozók lakóház építkezéseihez szükséges kölcsönök céljára 
az 1954. évre 180 millió Ft összegű hitelkeretet biztosít. Ebből az összegből 90 
millió Ft-ot a városi és ipari települések dolgozóinak, mintegy 40 millió Ft-ot a 
falusi dolgozók részére új családi ház építkezéséhez szükséges kölcsönök céljára, 
50 millió Ft-ot pedig a félbemaradt építkezések befejezésére, a meglévő családi 
házak kiegészítésére (toldaléképítkezés), az egyéni tulajdonban lévő házak sérült 
részeinek helyreállítására és tatarozására, továbbá egyéni és állami tulajdonban 
lévő házak nagy lakásainak megosztására szükséges kölcsönökre kell felhasználni.
A pénzügyminiszter a város- és községgazdálkodási miniszterrel egyetértve a 
keretek megosztását a szükséghez mérten módosíthatja.
(A pénzügyminiszternek az 1. pontban foglalt javaslatával a VKGM nem ért egyet. 
A 180 millió forint összegű hitelkeret biztosítását a 15 000 magánlakás építéséhez 
látja szükségesnek. Az egyéni tulajdonban lévő családi házak tatarozására, valamint 
azok megosztására további 30 millió forint összegű hitelkeret biztosítását kéri.)

2 .) Az egyéni családiház-építési kölcsönök feltételeit a Minisztertanács a következőkben 
állapítja meg:

a.) Az Országos Takarékpénztár kölcsönt engedélyezhet a bérből és fizetésből élő 
dolgozók (munkavállalók) részére, a szellemi szabadfoglalkozásúak (tudósok, 
művészek, írók stb.), valamint a kisipari termelőszövetkezeti tagok és kivételesen 
a tsz-tagok részére új családi ház építésére.
A dolgozók részére akkor engedélyezhető kölcsön, ha saját telke van, vagy az illetékes 
helyi tanács részére lakóházépítés céljára telket juttat; ha az építési engedélyt a 
helyi tanács végrehajtó bizottsága megadta; végül ha a kölcsön engedélyezését 
alkalmazottaknál (munkavállalóknál) a munkáltató, más dolgozóknál pedig 
az illetékes helyi tanács végrehajtó bizottsága javasolja.

b.) A kölcsön összege az elfogadott költségvetés végösszegének 75%-a, legfeljebb 
azonban 40 000 Ft lehet.
A pénzügyminiszter egyedi elbírálás alapján – a kölcsön engedélyezésekor 
– magasabb összegű kölcsön folyósítását is engedélyezheti.

c.) A kölcsön kamata évi 2%, törlesztési ideje legfeljebb a folyósítástól számított 
25 év. A havi törlesztőrészlet összegét az építkező szociális helyzetének 
figyelembevételével az Országos Takarékpénztár állapítja meg, általában 
azonban havi 100 Ft-nál kevesebb nem lehet.
A kölcsön törlesztését az építkezés befejezésétől számított egy év után kell megkezdeni.
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d.) Az Országos Takarékpénztár az építkezők részére engedélyezett kölcsönösszegből 
bemutatott és ellenőrzött anyagszámlákra, kereseti kimutatásra, illetőleg 
végszámlára az engedélyezett kölcsön és a költségvetés végösszege közötti arány 
szerint teljesíthet kifizetést.

e.) Aki a felvett kölcsönt a törlesztésre megállapított határidő előtt fizeti vissza, 
annak a felvételi kölcsön összegéből annyiszor 1% engedményt kell adni, ahány 
évvel előbb visszafizeti tartozását.

f.) Amennyiben az építkező a felvett kölcsönt nem az engedélyezett célra (házépítésre 
stb.) használja fel, a 19/1952./III.13./ MT sz. rendeletbe ütköző cselekményt 
követ el, és aszerint büntetendő.

g.) A kölcsön igénybevételével felépítésre kerülő egyéni családi házak részére 15 
éves teljes házadómentességet kell biztosítani.

3 .) Az Országos Takarékpénztár legfeljebb az elfogadott költségvetés 75%-a erejéig 
kölcsönt folyósíthat, továbbá

a.) félbemaradt családiház-építkezés befejezésére, valamint meglévő családi ház 
kiegészítésére (toldaléképítkezésre), legfeljebb 25 éves törlesztés mellett,

b.) az egyéni tulajdonban lévő lakóházak sérült részeinek helyreállítására legfeljebb 
15 éves törlesztésre,

c.) az egyéni tulajdonban, illetve állami tulajdonban lévő házak bérlői részére nagy 
lakások megosztási költségeire legfeljebb 15 éves törlesztésre,

d.) az egyéni tulajdonban lévő lakóházak tatarozására. A kölcsön összege házanként 
legfeljebb 5000 Ft lehet. Társasházak esetén lakásonként legfeljebb 3000 Ft 
összegű kölcsönt lehet engedélyezni. A törlesztési idő legfeljebb 5 év.

4 .) az építési kölcsönakció lebonyolítása kapcsán a lakóház építkezésekhez szükséges 
műszaki irányítást és a kivitelezés rendszeres ellenőrzését a járási (városi) 
tanácsok VB város- és községgazdálkodási osztályai (csoportjai) – Budapesten 
az Országos Takarékpénztár – kötelesek elvégezni.

5 .) A pénzügyminiszter az egyéni családiház-építési, valamint a lakás-helyreállítási, 
nagy lakásmegosztási és tatarozási kölcsönakció lebonyolítására vonatkozó 
részletes végrehajtási utasítást – az illetékes miniszterekkel egyetértve – 1954. 
február 15-ig adja ki.

Felelős: a II. fejezetben foglaltak tekintetében 
a pénzügyminiszter, a szükséghez mérten 
az érdekelt miniszterekkel együtt.
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III.

Az 1954. évben teljesen magánerőből, illetőleg állami támogatással – a határozat 2. sz. 
mellékletében foglalt minimális irányszámok szerint – legalább 15 000 családi lakóház 
(lakás) megépítésének lehetőségét kell biztosítani.
Ennek érdekében:

1 .) A város- és községgazdálkodási miniszter az illetékes helyi tanácsok útján – pénzügyi 
vonatkozásban a pénzügyminiszterrel egyetértve és az Országos Takarékpénztár 
bevonásával – gondoskodjék a lakóház-építkezések megszervezéséről, központi 
összefogásáról és irányításáról, valamint az akció népszerűsítésével kapcsolatos 
propagandatevékenység megszervezéséről.
A minél szélesebb körű propaganda érekében igénybe kell venni a sajtót és a 
rádiót, gondoskodni kell a kölcsönnyújtási feltételek, valamint a típustervek 
lényeges adatait tartalmazó brosúrák kiadásáról és terjesztéséről, továbbá a 
családilakóház-építkezések kisfilm útján történő népszerűsítéséről.
A pénzügyminiszter a propaganda céljaira szükséges (kb. 250–300 000 Ft 
összegű) pénzügyi fedezetet a Város- és Községgazdálkodási Minisztérium 1954. 
évi költségvetésében biztosítsa.

Felelős: a város- és községgazdálkodási miniszter 
és a pénzügyminiszter.
Határidő: folyamatos.

2 .) A város- és községgazdálkodási miniszter a helyi tanácsok város- és községgazdálkodási 
osztályain (csoportjain) belül alakítson ki megfelelő szervezetet a határozatban 
foglalt tanácsi feladatok megvalósítása érdekében.

Felelős: a város- és községgazdálkodási miniszter.
Határidő: 1954. február 15.

3 .) A házhelyek juttatásával kapcsolatos egységes és egyszerűsített eljárás biztosítása 
érdekében – a jelen határozatban foglalt rendelkezések figyelembevételével – az 
igazságügy-miniszter a földművelésügyi miniszterrel, a város- és községgazdálkodási 
miniszterrel, a pénzügyminiszterrel, valamint az Országos Építésügyi Hivatal 
elnökével egyetértésben szabályozza a házhelyjuttatások egységes rendszerét.

Felelős: az igazságügy-miniszter és
az érdekelt miniszterek.
Határidő: 1954. március 15.

4 .) A város- és községgazdálkodási miniszter tegyen előterjesztést a Minisztertanácshoz a 
jelenleg folyamatban lévő családilakóház-építési akciók (FAGI, városi sajátházépítés, 
szövetkezeti kislakásépítés) lebonyolításának egységes elvek szerint való rendezése, 
illetőleg az akciók fokozatosan történő megszüntetése érdekében.



144

22 19 5 4 .  J A N uÁ R  2 9.  –  M E L L É K L ET

Felelős: a város- és községgazdálkodási miniszter.
Határidő: 1954. június 1.

5 .) A város- és községgazdálkodási miniszter a pénzügyminiszterrel, a bel- és 
külkereskedelmi miniszterrel és az Országos Tervhivatal elnökével egyetértésben 
gondoskodjék a határozattal kapcsolatos végrehajtási utasítás kiadásáról.

Felelős: a város- és községgazdálkodási miniszter, 
a pénzügyminiszter,
a bel- és külkereskedelmi miniszter és az 
Országos Tervhivatal elnöke.
Határidő: 1954. február 15.

Budapest, 1954. január 26.

 Olt Károly s.k. Szabó János s.k. 
 pénzügyminiszter a könnyűipari miniszter első helyettese

A kiadmány hiteléül: 
Töttös Gyuláné 

TÜK vezetője.

MNL OL XIX-A-83-a-520 180–184.

3/b

Minisztertanács Titkársága Szám: 179-4/1954.KG.

Határozatok Tára közli.
Készült 2 példányban.

Kapja: Magyar Közlöny.

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának 
2010/5/1954./ sz[ámú] 

határozata
A magánerőből történő családi lakóházépítésről.

I.

Az egyre növekvő lakásszükséglet kielégítése érdekében fokozottabban elő kell segíteni a 
dolgozók magánerőből történő lakóház- (lakás-) építkezéseit. Ennek érdekében szervezetten 
gondoskodni kell a magánerőből történő lakóház- (lakás-) építkezésekhez szükséges 
házhelyek kijelölésének és juttatásának módjáról, az építkezések anyagszükségletének 
biztosításáról, az építkezésekkel kapcsolatos engedélyezési eljárás egyszerűsítéséről. 

M/22 /3/b
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Érvényt kell szerezni az Alkotmányban biztosított jogoknak, védelmet kell nyújtani 
a munkával szerzett tulajdon – így a munkával szerzett családi lakóházak (lakások) 

– tulajdonjogának megsértőivel szemben.

1 .) A magánerőből történő családi lakóház-építkezésekhez szükséges házhelyeket 
elsősorban az állami tulajdont képező – község vagy város területén lévő – be 
nem épített ingatlanokból, az állami tartalék házhelyekből kell biztosítani. 
Magántulajdont képező házhely igénybe nem vehető, azt csak a tulajdonos 
önkéntes felajánlása alapján vásárlás útján lehet ilyen célra felhasználni.
A házhelyeket úgy kell kijelölni, hogy a telek alkalmas legyen háztáji konyhakert, 
porta létesítésére. Nagysága – attól függően, hogy falun vagy városban juttatják 

– általában 150–400 négyszögöl lehet. A juttatott házhelyeket előnyös anyagi 
feltételek mellett telekkönyvi tulajdonba kell adni.
A házhelyjuttatások során minden esetben figyelembe kell venni a község, a 
város rendezési tervét illetőleg fejlesztésének szempontjait.

2 .) Házhelyjuttatásban azok a dolgozók részesülhetnek, akik lakóházat kívánnak 
építeni és kötelezik magukat arra, hogy a házhely juttatásától számított 6 
hónapon belül a lakóház építését megkezdik, és a juttatástól számított legkésőbb 
2 éven belül befejezik.

3 .) A helyi tanácsok végrehajtó bizottságai gondoskodjanak arról, hogy az építtetők 
részére:

a.) a kérelmük beérkeztétől számított 14 napon belül megfelelő házhelyet jelöljenek 
ki, illetőleg az ügyben érdemi döntést hozzanak,

b.) az építési engedélyről legkésőbb a kérelem beérkeztétől számított 8 napon 
(Budapesten 12 napon) belül hozzanak döntést.

4 .) Az egyéni családi lakóházak (lakások) felépítéséről, illetve felépíttetéséről az 
építtetők gondoskodnak. Ennek érdekében azoknak a volt, elsősorban falusi 
építőipari kisiparosoknak, akik iparjogosítványukat visszaadták, saját kérelmükre 
azt – a kérelem beérkezésétől számított 7 napon belül – ki kell adni.
Amennyiben az ilyen módon újonnan iparjogosítványhoz jutott építőipari 
kisiparosok előzőleg munkavállalói alkalmazásban álltak, a munkáltató köteles 
kilépésükhöz hozzájárulni.

5 .) Az építtetők egyéni kívánságuknak megfelelően építtethetik meg házaikat. 
Elő kell segíteni azonban a korszerű típustervek alkalmazását is az egységes 
falu, illetve városkép kialakítása, valamint az előregyártott épületelemek és 
szerkezetek alkalmazása érdekében.
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Az építésügyi miniszter a város- és községgazdálkodási miniszter megrendelésére az 
Országos Építésügyi Hivatal által adott irányelvek alapján 1954. április 1-ig gondoskodjék 
az egyes tájegységeknek megfelelő típustervek kidolgozásáról és kiadásáról.

6 .) Az Országos Tervhivatal elnöke magánerőből történő lakóház- (lakás-) építkezések 
építőanyaggal való ellátásának megjavítása érdekében biztosítsa, hogy a helyi ipar 
által termelt építőipari anyagok nagy részét helyileg értékesítsék. A könnyűipari 
miniszter tegyen intézkedéseket a helyi építőanyagok kitermelésének fokozására.

7 .) A bel- és külkereskedelmi miniszter az Országos Tervhivatal elnökével, az 
építésügyi miniszterrel, valamint a pénzügyminiszterrel együttesen legkésőbb 
1954. március 1-ig gondoskodjon a tégla jelenlegi fogyasztói árának 20%-kal, a 
különböző cementfajták árának pedig 29–30%-kal való leszállításáról.

8 .) A Minisztertanács utasítja a bel- és külkereskedelmi minisztert, hogy a 
TÜZÉP-vállalatok útján a lakosság részére folyamatosan az alábbi mennyiségű 
építőanyagokat hozza forgalomba:
100 millió db téglát,
45 ezer tonna cementet,
100 ezer tonna égetett meszet,
50 millió db tetőcserepet,
600 m2 palát,
62 ezer m3 faárut,
640 ezer m2 húzott üveget,
420 ezer m2 különböző padlóburkoló anyagot, ezen belül:
140 ezer m2 parkettát,
100 ezer tekercs szigetelő kátránypapírt,
valamint az építéshez szükséges egyéb építőanyagot.

9 .) A faanyagszükséglet kielégítésének megjavítása érdekében az Építésügyi Minisztérium 
gondoskodjék – elsősorban a nagyobb városok körzetében – mintegy 3000 
családi lakóház vasbeton födém és tetőszerkezetének előregyártásáról, ezek 
beépítésénél nyújtson az építtetőknek műszaki segítséget.
Az épület faanyag gazdaságosabb felhasználásának biztosítása érdekében az Építésügyi 
Minisztérium a Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium által biztosított faanyagból 
gyártson megfelelő mennyiségű nyílászáró faszerkezeteket (ajtókat, ablakokat), s 
azokat a Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium a TÜZÉP útján hozza forgalomba.
A Könnyűipari Minisztérium 1954. évben kezdje meg a vasbeton födém és 
tetőszerkezetek gyártását.

10 .) Az Építésügyi Minisztérium kezdje meg teljesen előregyártott elemekből készülő 
lakóházak kísérleti építkezését, továbbá nem faigényes melegpadló kikísérletezését.
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11 .) A cserép- és épületfaanyagok, valamint az előregyártott nyílászáró faszerkezetek 
eladásánál és felhasználásánál az illetékes helyi tanácsok végrehajtó bizottsága 
ellenőrizze ezen anyagoknak a lakásépítés, illetve helyreállítás céljára való felhasználását.

12 .) Az illetékes miniszterek és a Minisztertanácsnak közvetlenül alárendelt szervek 
vezetői gondoskodjanak arról, hogy az irányításuk alá tartozó vállalatok (intézmények, 
hivatalok) vezetői a legmesszebbmenő segítséget nyújtsák a dolgozóiknak 
családi lakóházuk felépítéséhez (műszaki megsegítés, önköltségi áron történő 
anyagszállítás stb. formájában).

II.

Az építési anyagok biztosításán kívül hosszú lejáratú építési kölcsönök folyósításával is 
elő kell segíteni a családi házak építését. Ezért az olyan dolgozók részére, akik családi 
házukat teljesen saját erejükből felépíteni nem tudják, az Országos Takarékpénztár 
útján építési kölcsönt kell biztosítani.

13 .) A Minisztertanács a dolgozók lakóház-építkezéseihez szükséges kölcsönök céljára 
az 1954. évre 180 millió Ft összegű hitelkeretet biztosít. Ebből az összegből 100 
millió Ft-ot a városi és ipari települések dolgozóinak, mintegy 50 millió Ft-ot a 
falusi dolgozók részére új családi ház építkezéséhez szükséges kölcsönök céljára, 
30 millió Ft-ot pedig a félbemaradt építkezések befejezésére, a meglévő családi 
házak kiegészítésére (toldaléképítkezés), az egyéni tulajdonban lévő házak sérült 
részeinek helyreállítására és tatarozására, továbbá egyéni és állami tulajdonban 
lévő házak nagy lakásainak megosztására szükséges kölcsönökre kell felhasználni.
A pénzügyminiszter a város- és községgazdálkodási miniszterrel egyetértve a 
keretek megosztását a szükséghez mérten módosíthatja.

14 .) Az egyéni családiház-építési kölcsönök feltételeit a Minisztertanács a következőkben 
állapítja meg:

a.) Az Országos Takarékpénztár kölcsönt engedélyezhet a bérből és fizetésből élő 
dolgozók (munkavállalók) részére, a szellemi szabadfoglalkozásúak (tudósok, 
művészek, írók stb.), valamint a kisipari termelőszövetkezeti tagok és kivételesen 
a mezőgazdasági termelőszövetkezetek tagjai, valamint dolgozó parasztok részére 
új családi ház építésére.
A dolgozók részére akkor engedélyezhető kölcsön, ha vagy saját telke van, vagy 
az illetékes helyi tanács részére lakóházépítés céljára telket juttat,
ha az építési engedélyt a helyi tanács végrehajtó bizottsága megadta,
végül, ha a kölcsön engedélyezését alkalmazottaknál (munkavállalóknál) 
a munkáltató, más dolgozóknál pedig az illetékes helyi tanács végrehajtó 
bizottsága javasolja.
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b.) A kölcsön összege az elfogadott költségvetés végösszegének 75%-a, legfeljebb 
azonban 40 000 Ft lehet.
A pénzügyminiszter egyedi elbírálás alapján – a kölcsön engedélyezésekor 
– magasabb összegű kölcsön folyósítását is engedélyezheti.

c.) A kölcsön kamata évi 2%, törlesztési ideje legfeljebb a folyósítástól számított 
25 év. A havi törlesztőrészlet összegét az építkező szociális helyzetének 
figyelembevételével az Országos Takarékpénztár állapítja meg, általában 
azonban az 100 Ft-nál kevesebb nem lehet.
A kölcsön törlesztését az építkezés befejezésétől számított egy év után kell megkezdeni.

d.) Az Országos Takarékpénztár az építkezők részére engedélyezett kölcsönösszegből, 
a bemutatott és ellenőrzött anyagszámlákra, kereseti kimutatásra, illetőleg 
végszámlára az engedélyezett kölcsön és a költségvetés végösszege közötti arány 
szerint teljesít kifizetést.

e.) Aki a felvett kölcsönt a törlesztésre megállapított határidő előtt fizeti vissza, 
annak a felvett kölcsön összegéből annyiszor 1% engedményt kell adni, ahány 
évvel előbb visszafizeti tartozását.

f.) A kölcsönt csak az engedélyezett célra szabad felhasználni, amennyiben az 
építkező a felvett kölcsönt nem az engedélyezett célra (házépítésre, stb.) használja 
fel, az érvényben levő jogszabályok szerint bűncselekményt követ el.

g.) A kölcsön igénybevételével felépült családi házak után tulajdonosuknak 15 évig 
házadómentességet kell biztosítani.

15 .) Az Országos Takarékpénztár legfeljebb az elfogadott költségvetés 75%-a erejéig 
kölcsönt folyósíthat még:

a.) félbemaradt családiház-építkezés befejezésére, valamint meglévő családi ház 
kiegészítésére (toldaléképítkezésre), legfeljebb 25 éves törlesztés mellett,

b.) az egyéni tulajdonban lévő lakóházak sérült részeinek helyreállítására, legfeljebb 
15 éves törlesztésre,

c.) az egyéni tulajdonban, illetve állami tulajdonban lévő házak bérlői részére 
nagylakások megosztási költségeire legfeljebb 15 éves törlesztésre,

d.) az egyéni tulajdonban lévő lakóházak tatarozására. A kölcsön összege házanként 
legfeljebb 5000 Ft lehet. Társasházak esetében lakásonként legfeljebb 3000 Ft 
összegű kölcsönt lehet engedélyezni. A törlesztési idő legfeljebb 5 év.

16 .) Az építési kölcsönakció lebonyolítása kapcsán a lakóház-építkezésekhez szükséges 
műszaki irányítást és a kivitelezés rendszeres ellenőrzését a járási (városi) tanácsok 
vb város- és községgazdálkodási osztályai (csoportjai) – Budapesten az Országos 
Takarékpénztár – végezzék.

17 .) A pénzügyminiszter az egyéni családiház-építési, valamint a helyreállítási, 
nagylakás-megosztási és tatarozási kölcsönakció lebonyolítására vonatkozó 
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részletes végrehajtási utasítást – az illetékes miniszterekkel egyetértve – 1954. 
február 15-ig adja ki.

18 .) A város- és községgazdálkodási miniszter az illetékes helyi tanácsok útján 
– pénzügyi vonatkozásban a pénzügyminiszterrel egyetértve és az Országos 
Takarékpénztár bevonásával – gondoskodjék a lakóház-építkezések megszervezéséről, 
központi összefogásáról és irányításáról, valamint az akció népszerűsítésével 
kapcsolatos propagandatevékenység megszervezéséről. A minél szélesebb körű 
propaganda érdekében igénybe kell venni a sajtót és a rádiót, gondoskodni kell 
a kölcsönnyújtási feltételek, valamint a típustervek lényeges adatait tartalmazó 
brosúrák kiadásáról és terjesztéséről, továbbá a családi lakóház-építkezések 
kisfilm útján történő népszerűsítéséről.

19 .) A város- és községgazdálkodási miniszter a helyi tanácsok város- és községgazdálkodási 
osztályain (csoportjain) belül alakítson ki megfelelő szervezetet a határozatban 
foglalt tanácsi feladatok megvalósítása érdekében.

20 .) A házhelyek juttatásával kapcsolatos egységes és egyszerűsített eljárás biztosítása 
érdekében – a jelen határozatban foglalt rendelkezések figyelembevételével – az 
igazságügy-miniszter a földművelésügyi miniszterrel, a város- és községgazdálkodási 
miniszterrel, a pénzügyminiszterrel, valamint az Országos Építésügyi Hivatal 
elnökével egyetértésben 1954. február 15-ig szabályozza a házhely-juttatások 
egységes rendszerét.

21 .) A város- és községgazdálkodási miniszter a pénzügyminiszterrel, a bel- és 
külkereskedelmi miniszterrel és az Országos Tervhivatal elnökével egyetértésben 
1954. február 15-ig gondoskodjék a határozattal kapcsolatos végrehajtási 
utasítás kiadásáról.

Gerő Ernő s.k.
Nagy Imre

a Minisztertanács elnöke [h.]

MNL OL XIX-36-a-520 212-217.
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3/c

Titkos!
A Határozatok Tára nem közli.

Készült 82 példányban68

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának 
520/4/1954. sz[ámú] 

határozata 
a magánerőből történő családi lakóházépítésről.

A Minisztertanács a Határozatok Tárában megjelent 2010/5/1954. sz. határozatát a 
következőkkel egészíti ki:

1 .) Az árleszállítás a kisipari szövetkezetek által a lakosság részére végzett 
építkezésekre is vonatkozik.
Az árcsökkentéseknek megfelelő mértékben csökkenteni kell a kereskedelem 
fizetendő árkiegyenlítési forgalmi adót is.
Az építésügyi miniszter az Országos Tervhivatal elnökével, a bel- és külkereskedelmi, 
valamint a pénzügyminiszterrel egyetértésben adjon ki utasítást a határozat e 
pontjában foglaltak végrehajtásáról.

Felelős: Országos Tervhivatal elnöke, 
építésügyi miniszter, 
bel- és külkereskedelmi 
miniszter, pénzügyminiszter.
Határidő: 1954. március 1.

2 .) Felül kell vizsgálni és csökkenteni kell a magántermelők épületfa céljaira alkalmas 
faanyag beszolgáltatási kötelezettségét.

Felelős: a földművelésügyi miniszter.
Határidő: 1954. március 31.

3 .) A Minisztertanács utasítja az Országos Tervhivatal elnökét, hogy a pénzügyminiszterrel 
egyetértésben vizsgálja meg további építőanyagok árainak csökkentési lehetőségeit.

Határidő: 1954. március 1.

68 Kapják: a Minisztertanács tagjai, Kristóf István elvtárs, Házi Árpád elvtárs, Czakó Kálmán 
elvtárs, Péter György elvtárs, Trautmann Rezső elvtárs, Gergely Miklós elvtárs, Kéri József elvtárs, 
Némety Béla elvtárs, Papp István elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Rigler György elvtárs, Varga 
András elvtárs, Erdei János elvtárs.

22/M/3/c
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4 .) Az 1954. évben teljesen magánerőből, illetőleg állami támogatással – a határozat 
mellékletében foglalt minimális irányszámok szerint – legalább 15 000 családi 
lakóház (lakás) megépítésének lehetőségét kell biztosítani.

5 .) A pénzügyminiszter a propaganda céljaira szükséges (kb. 250–300 000 Ft 
összegű) pénzügyi fedezetet a Város- és Községgazdálkodási Minisztérium 1954. 
évi költségvetésében biztosítsa.

Felelős: a város- és községgazdálkodási 
miniszter és a pénzügyminiszter.
Határidő: folyamatos.

6 .) A város- és községgazdálkodási miniszter tegyen előterjesztést a Minisztertanácshoz 
a jelenleg folyamatban lévő családi lakóházépítési akciók (FAGI, városi sajátház-
építés, szövetkezeti kislakásépítés) lebonyolításának egységes elvek szerint való 
rendezése, illetőleg az akciók fokozatosan történő megszüntetése érdekében.

Felelős: a város- és községgazdálkodási miniszter.
Határidő: 1954. június 1.

7 .) Az Országos Építésügyi Hivatal a város- és községgazdálkodási minisztériummal 
együtt vizsgálja felül a magánerőből történő építkezések költségtényezőit.

Határidő: 1954. április 1.

8 .) Az Országos Tervhivatal az építésügyi minisztériummal együtt vizsgálja felül, 
hogy a lakosság jobb építőanyag-ellátása érdekében milyen építőanyagokban 
lehetséges az 1954. évi termelési terv megemelése.

Határidő: 1954. március 1.

9 .) A Minisztertanács utasítja a város- és községgazdálkodási minisztert, hogy a 
jelen határozat alapján vizsgálja felül a Minisztertanács 54/1952./VI.28./ számú 
rendeletét, s ha szükséges, tegyen javaslatot annak módosítására.

Felelős: a város- és községgazdálkodási miniszter.
Határidő: 1954. február 15.

Budapest, 1954. január 29.

Gerő Ernő s.k. 
Nagy Imre  

a Minisztertanács elnöke h.

MNL OL XIX- 36-a-520 209-210.



152

22 19 5 4 .  J A N uÁ R  2 9.  –  M E L L É K L ET

4/a

Legfőbb Ügyészség Titkos!
044/1954. Legf. Ü. szám. Készült: 46 példányban.

Beszámoló a Minisztertanácsnak 
az ügyészi szervezet működéséről

Az Elnöki Tanács 1953. évi 13. sz. tvr-tel69 létrehozta az új ügyészi szervezetet. A 
tvr. hatályba lépésével egyidejűleg azonban nem történt meg az ügyészi szervezet 
szükséges mértékű kiegészítése. Ez a mulasztás rányomta bélyegét az egész ügyészi 
szervezet működésére. A kizárólagos vádképviselet ellátásával kapcsolatos ügyészi 
teendőket ellátó korábbi ügyészi szervezet csak igen nagy nehézségekkel tudta ellátni 
az újabb feladatokat. Az általános törvényesség feletti ügyészi felügyelet, a bűnügyi 
nyomozás törvényessége feletti felügyelet, a bíróságok tevékenységének törvényessége 
feletti felügyelet és a letartóztató intézkedésekben való fogva tartás törvényessége 
feletti felügyelet rendkívüli mértékben növelte az ügyész kötelezettségeit és teendőit. 
Valamennyi ügyészi szervnél olyan túlterheltség jelentkezett, amely a megtöbbszörözött 
feladatok felületes elvégzéséhez vezetett. (Az ügyészi munkateher nagyobb részét a járási 
ügyészek viselik, ugyanakkor a járások több mint 50%-ában csak egy ügyész működik.)
Az eltelt fél év alatt a megalakult új ügyészi szervezet a szervezési kérdések megoldása, 
a káderszükséglet biztosítása következtében nem tudja minden erejét a törvényesség 
megszilárdítására és a bűnözés elleni fokozottabb küzdelemre fordítani. Akadályozza az 
egész ügyészi szervezet munkáját az a körülmény, hogy nem rendelkezik a legszükségesebb 
technikai eszközökkel. Különösen hátráltatja a munkát az, hogy nem áll elegendő 
jármű sem a Legfőbb Ügyészség, sem a megyei ügyészségek részére. Még Budapest 
főváros ügyészségének sincs járműve.

I.

Az ügyészi tvr. megjelenése után az új ügyészi szervezet megkezdte az általános 
törvényesség feletti felügyelet gyakorlását. A megindulás azonban nehezen történt, 
mert az új munkaterületet – tapasztalatok hiányában – nem tudtuk kellőképpen 
felmérni és az általános törvényesség feletti felügyeleti munkánkat nem tudtuk 
megfelelően megszervezni. Gyakorlattal, tapasztalatokkal nem rendelkeztünk, szakmai 
és szervezési nehézségekkel küzdöttünk, s így bizonyos fokú bizonytalanság jellemezte 
kezdeti munkánkat. A szakmai, szervezési és létszámnehézségeink következtében 
elhanyagoltuk a minisztériumok és a többi főhatóságok tevékenységének törvényessége 
feletti felügyeletet is.

69 MK 1953. 14. sz., július 30.

22/M/4/a
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Az alsóbb ügyészi szervek – kellő irányítás és segítségadás hiányában – továbbra is a 
bűnügyi munkát tekintették döntő feladatuknak, s nem helyeztek kellő súlyt az általános 
törvényességi felügyelet gyakorlására. Vizsgálataik, ellenőrzéseik alkalomszerűek, 
tervszerűtlenek, látogatás jellegűek – s az államigazgatás, polgári és egyéb jogágazatok 
terén való ügyészi szakmai felkészültség fogyatékossága következtében – formálisak 
voltak. Inkább a vizsgálatok számszerű növelésére, mint alaposságára törekedtek.
E kezdeti nehézségek ellenére az általános törvényesség feletti felügyeleti munkában 
állandó fejlődés tapasztalható. Ez következik egyrészt abból, hogy ügyészeink gyakorlati 
tapasztalatokat szereztek az új munkaterületükön, másrészt abból, hogy a Legfőbb 
Ügyészség is fokozatosan leküzdi saját szervezési, szakmai és létszámnehézségeinek 
zömét, és több segítséget tud adni az alsóbb ügyészi szerveknek. Ez a segítség első-
sorban abban nyilvánult meg, hogy elvileg tisztáztuk az általános törvényesség feletti 
felügyelet tartalmát, több gyakorlati kérdésben egységes iránymutatást adtunk, központi 
munkatervünk kiadásával az ügyészségek tevékenységét e téren tervszerűbbé tettük.
A minisztériumok, a főhatóságok és a helyi tanácsok többsége helyeslőleg fogadta az 
ügyészi felügyeletet, mert abban segítségadást ismert fel. Egyes tanácsok azonban 
túlzásokba estek e téren, mert voltak tanácsok, ahol semmi intézkedést nem tettek 
addig, amíg az ügyész véleményét ki nem kérték.
Több helyen viszont a tanácsok idegenkedéssel fogadták az ügyészi felügyeletet. Ennek 
oka az volt, hogy nem ismerték eléggé az ügyészi tvr.-t és az ügyészi felügyeletben 
illetéktelen beavatkozást láttak. Fokozta az ügyészi szervezet nehézségeit, hogy a helyi 
pártszervek sem voltak eléggé tisztában az új ügyészi munkával, és nem tudták kellőképpen 
tisztázni az így felmerült ellentéteket. Egyes esetekben ez az idegenkedés szembenállássá 
alakult, egyrészt azért, mert egyes ügyészek az ellenőrzéseik során fölényes magatartást 
tanúsítottak, másrészt azért, mert az osztályidegen panaszosok sérelmeinek orvoslása 
érdekében fellépő ügyészben az osztályidegen elemek képviselőjét vélték felismerni és 
a tanácsok – tekintélyféltésből – ragaszkodtak a korábbi törvénysértő gyakorlataikhoz.
A fölényes és meg nem engedhető ügyészi magatartás felszámolására utasítást adtam 
ki, felhívtam a figyelmet, hogy az ügyészek munkájukat szigorúan az ügyészi tvr. és a 
vonatkozó utasításaim keretei között végezzék. Törekedjenek különösen a tanácsokkal 
való jó kapcsolataik kialakítására, mert a törvényesség megszilárdítása a tanácsoknak 
is feladata és ennek megvalósításához nyújtsák a lehető legnagyobb segítséget.
Fokozza a rossz viszony kialakítását az is, hogy az ügyészi szervezet a kormányprog-
ram után elsősorban a tanácsi szervekkel igyekezett betartatni a törvényességet (az 
általános törvényesség feletti felügyelet gyakorlása körében folytatott vizsgálatok kb. 
43%-át a tanácsi szerveknél végezte), ugyanakkor elmulasztotta szorgalmazni azt az 
állampolgárok részéről.
Az általános törvényesség feletti felügyelet során az ügyészek az egyes tanácsoknál 
az általános és helyi időszerű problémákat és a tanácsi szervek ezzel kapcsolatos 
intézkedéseit ellenőrizték. Az ellenőrzéseik során feltűnően sok törvénysértést észleltek 
a lakáskiutalások terén. Ennek egyik oka az, hogy a tanácsok nem tartják be azt a 
szétosztási arányt, amit a rendeletek előírnak. Sokkal nagyobb arányban részesítik 
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lakáskiutalásban az állami szervek dolgozóit, mint más igénylőket. Gyakori az olyan 
eset is, amikor becsületes dolgozókat kényszerítenek lakásuk elhagyására, s azt egy 
helyi funkcionáriusnak adják át. A kecskeméti városi tanács pl. Nagy Róza kecskeméti 
lakost azzal az indokkal költöztette ki lakásából, hogy az meghaladja szükségletét. A 
kecskeméti ügyész megállapította, hogy a kiköltöztetés azért történt, hogy a városi 
tanács lakásgazdálkodási osztályának vezetője a lakásba be tudjon költözni. Az ügyész 
óvására a törvényes állapotot helyreállították.
A lakásszétosztás területén mutatkozó nagyszámú törvénysértésekre utal az a körülmény 
is, hogy az ügyészi szervekhez érkezett panaszok kb. 20–25%-a lakásügyekkel kapcsolatos 
(ez az arányszám a fővárosban kb. 40, Somogy megyében 35%). A lakásszétosztással 
kapcsolatos visszaélések számos esetben önkényeskedésre vezethetők vissza. A kaposvári 
városi tanács volt vb-elnöke pl. rendszeresen folytatta azt a gyakorlatot, hogy kilakoltatott 
állampolgárokat csak azért, hogy lakásukat az általa meghatározott személyeknek adja. 
Visszaélései miatt leváltották és büntetőeljárás alá vontuk.
Számos lakásügyi törvénysértés tapasztalható a katonai és államvédelmi szervek 
részéről is. E szervek egyes dolgozói – saját személyük fontosságát túlértékelve – úgy 
érzik, hogy azonnali lakáshoz juttatásuk új állomáshelyükön még törvénysértés árán is 
biztosítandó. Így pl. Recsken az állatorvos nem tudott beköltözni a tanács által részére 
kiutalt lakásba, mert a helyőrségi parancsnokság önkényesen tiszteket telepített oda. 
Ügyészi beavatkozás ezt a törvénysértést orvosolta.
Jászberényben 1952. év nyarán két ÁV-beosztott kilakoltatott a lakásából egy 67 éves, 
3 holdas kisparasztot, aki lakását még ma sem kapta vissza. A vizsgálat folyamatban 
van. A Legfőbb Ügyészség az ilyen panaszokat kivizsgálás végett a belügyminiszterhez 
továbbítja, a Belügyminisztérium Titkársága azonban azokat rendszerint elfekteti. 
(A november és december hónapokban kivizsgálásra áttett 21 panasz közül egy 
ügyben sem intézkedett.)
Az ügyészi ellenőrzések az állami begyűjtés terén is több szabálytalanságot fedtek fel. 
Ezek nemcsak az egyes parasztok terhére történő kivetésben mutatkoztak, hanem a 
földmérés hiányossága következtében egész megye, illetve községek tekintetében is.
Egyes községi tanácsok több esetben alaptalanul kulákoknak minősítettek dolgozó 
parasztokat és ennek megfelelő kulákbeadásra kötelezték. Sok helyen késleltette a 
begyűjtést a terményátvevők bürokratikus magatartása, más helyeken pedig az, hogy 
csak nagy késésekkel fizették ki a beadott termény árát.
A vizsgálatok általános hibaként tárták fel azt, hogy a falusi tanácsok többnyire 
adminisztratív intézkedésekkel végezték a begyűjtést ahelyett, hogy alapos politikai 
meggyőző munkát végeztek volna.
Az adókivetés és behajtás terén a tanácsok részéről általában lazaságokat, de kivételes 
esetekben még túlkapásokat is észleltünk. A békési ügyész pl. ellenőrzése során azt 
észlelte, hogy a járási tanács 500 állampolgárt kétszeresen adóztatott meg. Javaslatára 
az ügyet kivizsgálták.
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A kormányprogram megállapította, hogy a jogrendbe és a törvényességbe vetett 
bizalmat parasztságunknál nem kis mértékben rendítette meg a kuláklista. A kuláklista 
megszüntetése gyakorlatilag nincs végrehajtva.
Az e kérdés körül keletkezett bizonytalanságot csak későn és csak részben oldotta meg a 
mezőgazdaság-fejlesztési járulék újabb szabályozásáról szóló minisztertanácsi határozat.
Az ügyészi vizsgálatok sok tanácsi szervnél feltárták a dolgozók panaszai intézése 
terén előfordult felületességeket. Pl. Szabolcs megyei tanácsnál olyan panasziratokkal 
is találkoztak, amelyekben 6 hónapig nem történt semmi intézkedés. Ezen kívül több 
panaszirat eltűnését is észlelték.
A vb-üléseken az ügyészek bírálták a tanácsi szervek munkáját. Bírálataikban a hibák 
feltárása mellett rámutattak azok okaira, valamint felszámolásuk helyes módjaira. 
Számos esetben határozati javaslatokat terjesztettek elő, amelyet a vb határozattá emelt.
Az általános törvényesség feletti felügyelet gyakorlása során 1953. december 25-ig az ipar 
területén 471 ellenőrzést tartott az ügyészi szervezet. Megvizsgálták a munkavédelmi 
és szociális beruházások felhasználását, a balesetvédelmi óvórendszabályok betartását, 
a társadalmi tulajdon védelmét, a munkafegyelem biztosítását, az üzemi fegyelmi 
eljárásokat, az anya- és csecsemővédelmi intézkedések, a fiatalkorúak védelmét 
szolgáló intézkedések, valamint az egészségügyi intézkedések betartását és a dolgozók 
panaszainak elintézését. Ezek az ellenőrzések is igen sok hiányosságot tártak fel. Pl. 
a tatabányai szénbányászati tröszt az 1952. évi munkavédelmi beruházási keretének 
csak 82%-át, az 1953. évben e célra rendelkezésre álló összegnek szeptember 31-ig csak 
9%-át használta fel (1 567 000 forintból 143 000 forintot). Hiányos volt sok helyen 
a munkások munkaruhákkal, védőételekkel, öltözőkkel, üzemi mosdókkal ellátása is.
Az általános törvényességi felügyelet gyakorlása során a termelőszövetkezetek és 
termelőszövetkezeti csoportokban 539, az állami gazdaságokban 163, a gépállomásokon 
152, a kereskedelmi szerveknél 205, a közületeknél 166 és egyéb szerveknél 85 vizsgálatot, 
illetve ellenőrzést tartott az ügyészi szervezet. A tszcs ügyészi látogatások a helyi 
pártszervezetek irányítása mellett a tszcs-k megerősítése érdekében történtek. Ezek 
az ügyészi ellenőrzések is több hiányosságot tártak fel. Pl. a budakalászi Előre tszcs 
tagjai földjeik kataszteri tiszta jövedelmének revideálását kérték az ügyésztől, mert e 
kérelmükkel hiába fordultak korábban a Földművelésügyi Minisztériumhoz.
Az ügyészi szervezet az általános törvényesség feletti felügyelet gyakorlása során 
észlelt törvénysértések felszámolása, illetve a törvényesség helyreállítása érdekében 
óvásokat jelentett be és javaslatokat terjesztett elő. Ezen túlmenően több fegyelmi és 
büntetőeljárás megindítását kezdeményezte.
Az ügyészi szervezet 1953. december 25-ig összesen 367 óvást nyújtott be az államigazgatási 
és népgazdasági szervekhez. A beadott óvások közül 279 eredményes volt, 22 óvással 
a szervek nem értettek egyet, 66 óvásnak a vizsgálata folyamatban van. A benyújtott 
óvásoknak mindössze 6%-a nem vezetett eredményre. Ez az alacsony szám azt mutatja, 
hogy az óvások benyújtása terén ügyészi szervezetünk túl óvatos.
Azokban az esetekben, amikor nem történtek konkrét törvénysértések, csupán kisebb 
szabálytalanságok, amelyek esetleg törvénysértésekre vezethettek volna, az ügyészi 
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szervezet javaslatokat terjesztett elő. Ezekben rámutatott a hibákra, és ugyanakkor konkrét 
javaslatokat tett a hibák felszámolása érdekében. Az ügyészi szervezet összesen 754 
esetben nyújtott be javaslatot. A javaslatokat 521 esetben elfogadták. Mindössze 8 esetben 
nem értettek egyet a benyújtott javaslatokkal (225 javaslat elintézése folyamatban van).
Tekintettel a javaslatok törvénysértést megelőző jellegére, a javaslatok száma kevésnek 
mutatkozik, és egyben utal arra, hogy a vizsgálataink még nem elég alaposak, nem elég 
elemzőek. Ez az oka annak, hogy az általános törvényesség feletti ügyészi felügyelet nem 
szolgálta eléggé a bűncselekmények megelőzését, különösen hiányos volt a társadalmi 
tulajdon elleni bűncselekmények megakadályozása terén.
Az általános törvényesség feletti felügyelet állandóan visszatérő problémája a kor-
mányprogram bejelentése előtti időben elkövetett törvénysértések felszámolásának 
kérdése. Döntő mértékben e téren a kitelepítettek és internáltak visszahagyott ingóságai 
miatti benyújtott panaszok elbírálása okozott nehézségeket. E kérdés megoldásánál 
a Legfőbb Ügyészség azt a tájékoztatást nyújtotta az alsóbb ügyészi szerveknek 

– hogy a köznyugalom biztosítása érdekében – a kormányprogram előtt elkövetett 
törvénysértések miatt csak olyan esetekben avatkozzanak be a törvényes állapot 
helyreállítása érdekében, amennyiben ez a helyreállítás nem okoz nagyobb sérelmet, 
mint maga az eredeti törvénysértés. Az alsóbb ügyészi szervek – a túlterheltségükre 
hivatkozva – liberálisan kezelték ezt a tájékoztatást és általában a kormányprogram 
előtt elkövetett törvénysértések felszámolása érdekében nem intézkedtek. Ebből az a 
káros „elmélet” alakult ki, hogy az osztályellenség elleni törvénysértések kiküszöbölését 
nem kell szorgalmazni. Fokozta e hangulat kialakítását az is, hogy a felelős beosztásban 
működő hivatalos személyekkel szemben az alsóbb ügyészi szervek – a helyi párt- és 
tanácsi szervek tájékoztatása alapján – vonakodtak a büntetőeljárás kezdeményezésétől 
olyan esetekben, amikor a túlkapások és visszaélések nyilvánvalóak voltak, de azokat 
osztályidegen sértettek sérelmére követték el.
Pártunk és kormányunk új programjának ismertetése után az állampolgárok bizalommal 
fordultak panaszaikkal az ügyészi szervezethez. Ügyészségeinkhez 1954. január 1-ig 
kb. 11 000 panaszt nyújtottak be.
A panaszok kb. 60%-a dolgozó, 40%-a osztályidegen elem. Az osztályidegen elemek 
panaszbeadványaikkal igyekeznek az új ügyészi szervezetet felhasználni az őket 
ért korlátozások ellensúlyozására. Az államigazgatási és az ügyészi szervek ilyen 
ügyek elbírálásakor többször ingadozóak voltak, és több esetben bal-, illetve jobbol-
dali elhajlásba estek.
Az ügyészi szervezet a benyújtott panaszokban nemcsak a konkrét sérelmet látta, hanem 
azokból következtetéseket vont le az egyes szervek általános tevékenységére is. Mindezek 
mellett azonban meg kell állapítanunk, hogy területi ügyészségeink ilyen irányú 
tevékenysége nem kielégítő, mert nem csökkent az ellenőrzések és óvások számának 
megfelelő arányban az egyes tanácsok törvénysértő intézkedése. Erre a tanácsi szervek 
intézkedése ellen beadott panaszok egyre fokozódó számából is lehet következtetni.
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Az állampolgárok benyújtott panaszai alapján – függetlenül a korábban említett ügyészi 
ellenőrzés során tárgyalt óvásoktól – 540 óvást nyújtott be az ügyészi szervezet. Ebből 368 
óvás eredményes, 44 pedig eredménytelen volt. 128 óvás elintézése még folyamatban van.
A panaszokkal kapcsolatban összesen 568 javaslatot terjesztett elő az ügyészi szervezet. 
Ebből 422 javaslatot az illetékes szervek elfogadtak és az abban foglaltaknak megfe-
lelően intézkedtek. 114 esetben a javaslat elbírálása folyamatban van, és mindössze 32 
esetben nem fogadták el az ügyészi szervek javaslatát. A panaszok elintézése terén az a 
gyakorlat alakult ki, hogy az egyes államigazgatási vagy gazdasági szervek már az ügyészi 
felvilágosítás, vagy vizsgálat elrendelését célzó megkeresésre kiküszöbölik a törvénysértő 
intézkedést vagy határozatot úgy, hogy óvás, illetve javaslat beadására nem kerül sor.
Megállapítottuk, hogy a panaszoknak kb. 80%-a alapos, ebből azt a következtetést lehet 
levonni – figyelemmel az összes elintézett panaszok számára –, hogy ügyészségeink 
az új ügyészi szervezet megalakulása óta több mint 5800 panaszt orvosoltak, illetve 
segítséget nyújtottak az állampolgároknak megsértett jogaik helyreállításában.
A benyújtott panaszok állandóan emelkedő száma azt mutatja, hogy népünk előtt mind 
ismertebbé válik az új ügyészség feladatköre, és mind nagyobb bizalommal fordulnak 
dolgozóink az ügyészi szervezethez.
A kihágási eljárások száma igen nagy mértékben csökkent a kormányprogram elhangzása 
után. (Így pl. Somogy megyében 1953. január havában 1272 új feljelentés érkezett a 
kihágási bíróságokhoz, ugyanakkor 1953 augusztusában csak 232, szeptemberében 213, 
októberében pedig csak 109.) Ez a nagyarányú csökkenés azonban a tanácsi feljelentések 
mechanikus leállása és nem céltudatos kihágási politika következtében történt.
Az ügyészi ellenőrzések különösen sok törvénysértést tapasztaltak a közkegyelmi rendelet 
végrehajtásával, a bűnjelek felőli intézkedések törvényességével, az eljárási szabályok 
betartásával, a személyek és cselekmények társadalmi veszélyességének mérlegelésével 
kapcsolatban. Előfordult olyan eset is, hogy a kihágási bíró nem a kihágást elkövető 
személyt ítélte el, hanem annak a tárgyaláson megjelent hozzátartozóját (a derecskei 
járási tanács kihágási bírája).
A feltárt törvénysértések kiküszöbölése érdekében az ügyészi szervezet a kihágási 
bírák határozatai ellen 143 esetben nyújtott be óvást. A beadott óvások kivétel nélkül 
eredményesek voltak. A vizsgálatok eredménye alapján több kihágási bíró ellen fegyelmi 
eljárás megindítását javasolták az ügyészek.

II.

A kormányprogram előtt a bűnüldözési szervek munkájában egyre tűrhetetlenebb állapotok, 
törvényellenes intézkedések voltak észlelhetők. 1953. év első negyedévében 84 992 személy 
ellen indítottak büntetőeljárást. Ebből a terheltek 62,3%-át (53 015 állampolgárt) – nagy 
többségükben – indokolatlanul, a törvény durva megsértésével vontak büntetőeljárás 
alá, mert a terheltek 57%-ával szemben (48 376 személy) az ügyészségek a nyomozást 
megszüntették és 5,3%-ával (14 693 személy) szemben a bíróságok felmentő, illetve 
megszüntető határozatot hoztak. Ugyanakkor 6366 bűncselekmény elkövetőjét nem 
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derítették ki. A helyzetet súlyosbította és a bizonytalanságot fokozta az a körülmény, 
hogy a nyomozószervek bürokratikus intézkedései, nemtörődömsége, lelkiismeretlen-
sége, politikai és szakmai képzettségének fogyatékossága és a megfelelő gyakorlat és 
élettapasztalat hiánya miatt a büntetőeljárások hónapokig, sőt évekig is elhúzódnak.
E tűrhetetlen helyzet gyökeres megváltoztatását tűzte feladatul az 1953. július 1-jén 
hatályba lépett 325/1953. számú igazságügy-miniszteri és belügyminiszteri együttes 
utasítás, amely szigorú feltételekhez kötötte a büntetőeljárás megindítását.
Az utasítás szigorú rendelkezései folytán bizonyos fokú megtorpanás keletkezett 
a rendőri szervek munkájában. Különösen az írásbeliségtől való idegenkedés és a 
fontosabb nyomozási cselekmények szigorú feltételekhez való kötöttsége váltott ki 
rossz hangulatot, sőt több helyen – kezdetben – az ügyészi felügyelet bevezetése 
sem talált megértésre.
Az ügyészi tvr. további rendelkezéseket léptetett életbe a nyomozás törvényessége 
feletti felügyelet és a bűnözés elleni küzdelem eredményességének biztosítása terén.
Az ügyészi szervezet – bár vitathatatlan jelentős eredményeket ért el a nyomozás 
megjavítása terén – nem valósította meg a kormányprogram által kitűzött feladatokat. 
Ebben nagy szerepet játszott a bűnüldözési szervek részéről tapasztalt az a megtorpanás 
is, amit a közkegyelmi rendelkezés, az internálótáborok feloszlatása, a kitelepítések 
feloldása és a kormányprogram alapján tett egyéb intézkedések végrehajtása során 
keletkezett bizonytalanságok idéztek elő, továbbá az a körülmény, hogy a Legfőbb 
Ügyészséget a szervezési feladatok megoldása meglehetősen igénybe vette és kezdetben 
irányító tevékenysége háttérbe szorult.
A kormányprogram után a bűnözés elleni küzdelem a következőképpen alakult:
A kormányprogram bejelentése óta a bűnözés állandóan és fokozatosan erősödik, 
ugyanakkor a bűnözés elleni küzdelem pedig gyengül. A büntetőeljárások száma 
állandóan emelkedik, bár még napjainkban sem éri el a kormányprogram előtti átlagot. 
(A május havi 22 502 és a június havi 28 648 számú büntetőeljárással szemben júliusban 
mindössze 12 017 büntetőeljárást indítottunk, amely fokozatosan emelkedve decemberre 
18 142 eljárásra növekedett.) Ezzel szemben, míg 1953. első negyedévében a kiderítetlen 
ismeretlen tettesek száma a nyomozásmegszüntetések 13,1%-át tették ki, addig ez a 
szám a július havi 8,2%-ról fokozatosan december hónapban már 34,8%-ra emelkedett.
A bűnüldözés állandó gyengülése ellenére a bíróságok elé állított terheltek száma 
állandóan emelkedik, noha még közel 20%-kal alatta van a kormányprogram előtti 
átlagnak. December hónapban már 71%-kal több volt, mint júliusban (májusban 11 758 
terheltet, júliusban 5615 gyanúsítottat, decemberben pedig 9602 személyt vádoltunk 
meg). A vádemelések és az ismeretlen tettesek elleni eredménytelen nyomozások erősen 
felfelé ívelő iránya arra mutat, hogy a bűncselekmények száma rohamosan emelkedik, 
ugyanakkor a bűnözés elleni küzdelem nem tart lépést a fejlődéssel, messze lemarad attól.
A tömegek alaptalan büntetőeljárásokkal való zaklatása sem szűnt meg, az a jelenben 
is változatlanul fennáll, sőt szaporodik. Ezt a megállapítást az 1953. év első negyed-
évében 57%-os eredménytelen nyomozásnak az utolsó negyedévbeni 62%-ra való 
felugrása bizonyítja.
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A bűnözés erősödése és a bűnüldözés gyengülése döntő módon a társadalmi és 
állampolgári tulajdon megkárosítása terén érezteti hatását. A bűnözők ismétlődő 
és leplezett támadását bizonyítják a társadalmi tulajdonban okozott kb. havi 25–30 
millió forint értékű kár, melynek rendszerint csak jelentéktelen százaléka szokott 
megtérülni. A kártevés különösen jelentős az állami kereskedelmi szektorban, a 
földműves-szövetkezeteknél, a termelőszövetkezeti csoportoknál, de jelentős a vasúti és 
üzemi lopásokkal okozott kárösszeg is. A társadalmi tulajdon ellen intézett támadásokat 
nagyban elősegítette egyes gazdasági vezetők felelőtlen, [nemtörődöm, lelkiismeretlen 
magatartása. Egyrészt az ellenőrzések szinte teljes elmulasztásával, másrészt a társadalmi 
tulajdon hanyag, felületes kezelésével nyújtottak lehetőséget az osztályellenségnek és 
a megtévedt dolgozóknak a társadalmi tulajdon fosztogatására.
A kormányprogram utáni bűnözés erősödésének és a bűnüldözés gyengülésének 
természetes folyománya volt a közbiztonság meglazulása. A közbiztonság meglazulása 
döntő módon a vagyon és az élet és testi épség elleni bűncselekmények terén érezteti 
hatását. A vagyon elleni bűncselekmények nagy részét ismeretlen tettesek követik el, 
akiknek a személyét a nyomozás nem tudja felderíteni. Pl. a budapesti VIII. kerületben 
szeptember hónapban a bűnügyek 90%-át a lopási cselekmények alkották és ezeknek 
60%-ában a tettes személyét a nyomozás során nem sikerült megállapítani.
A közbiztonság állapotára jellemző, hogy a kormányprogram után decemberre a rablás 
és testi sértés miatti bíróság elé állítottak száma megnégyszereződött, a gyilkosság és 
szándékos emberölés miatt pedig megkétszereződött. Ugyanilyen arányban állandóan 
és fokozatosan emelkedtek ezekben a bűncselekmény-kategóriákban az eredménytelen 
nyomozások száma is. Pl. rablás miatt 1952. október havában mindössze 11 személy ellen 
emeltünk vádat és 10 eredménytelen nyomozás volt, ugyanakkor 1953. október havában 
53 terheltet állítottunk rablás miatt a bíróságok elé és 59 esetben a tettes ismeretlen volta 
miatt, vagy bizonyítékok [hiánya] miatt szüntettük meg a nyomozást. Hűen tükrözi 
a közbiztonsági állapotokat, hogy Szolnok megyében a gyümölcstolvajok a mezőőrt 
megölték, Székesfehérváron a fizetésével hazatérő munkást útközben agyonverték és 
kifosztották. Budapesten, Komlón és a nagyobb ipari gócpontokban vannak olyan 
utcarészek, ahol az emberek elsötétedés után nem mernek közlekedni.
Elszaporodtak a közveszélyes munkakerülések és titkos kéjelgések is. Ez nemcsak a 
munkafegyelemre és az állampolgári fegyelemre volt kedvezőtlen hatással, hanem az 
erkölcs elleni cselekmények számának emelkedését is maga után vonta. Az erőszakos 
nemi közösülés bűntette miatt pl. vád alá helyezett személyek száma is csaknem 
megkétszereződött. Ugyanez a körülmény befolyásolta a család és ifjúság elleni 
bűncselekmények számának állandó emelkedését is.
A közkegyelmi tvr., az internálótáborok feloszlatása, valamint a kitelepítettek 
lakhelykötöttségének megszüntetése folytán szabadult osztályellenség, szokásos 
bűnözők, munkakerülők, csavargók, titkos kéjnők és egyéb huligán elemek egy 
része a termelőmunkába való bekapcsolódás helyett még mohóbban vetemedett 
a bűncselekmények elkövetésére. Ezzel a közbiztonsági állapot megromlásához 
jelentős mértékben hozzájárultak. – Azonban az általános helyzet ilyen kedvezőtlen 
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alakulásában és egyre fokozódó romlásában az ügyészi és a rendőri nyomozói apparátus 
fogyatékossága játssza a döntő szerepet. Ezeknek a jelenleg fennálló hiányosságoknak 
csak elenyésző kis része szüntethető meg – külső segítség nélkül –, és ettől gyökeres 
fordulat nem várható.
A közkegyelmi tvr. nyújtott lehetőséget arra, hogy a kormányprogram előtti hatalmas 
rendőri bűnügyi hátralék rövid intézkedéssel felszámolást nyerjen. A kormányprogram 
után fokozatosan és rohamosan emelkedik, és 1953. október 31-én a hátralék elérte az 
egy hónapi érkezést, és az év végére ezt már jóval meghaladja.
A nyomozás törvényessége megszilárdításának és a bűnözés elleni küzdelem eredmé-
nyességének kerékkötői az alábbiak voltak:
A kormányprogramot nem követte a gazdasági politika megvalósítását előmozdító 
büntető politika meghatározása, amelynek a bűnüldözési munkában új irányt kellett 
volna szabnia. Még ma is számtalan állampolgárt helyeznek büntetőeljárás alá és 
ítélnek el olyan cselekmény miatt, amelyet büntetőjogi üldözése ellentétben áll az új 
kormányprogram szellemével. (Pl. munkások és parasztok részéről ittas vagy felindult 
állapotban szóval elkövetett, de nem ellenséges érzületből fakadó izgatás, személyi 
tulajdonban elkövetett vagyonrongálás, munkahely önkényes elhagyása és igazolatlan 
mulasztás, passzív elhajtó részéről elkövetett magzatelhajtás, stb.) Felelősség terheli e 
téren a Legfőbb Ügyészséget és az Igazságügy-minisztériumot, mert csak késve fogott 
hozzá az új büntetőpolitika meghatározásához. 
Az ügyészi apparátus szükséges mértékű kiegészítése az Alkotmány szerinti ügyészi 
feladatok megvalósítását célzó ügyészi tvr. hatálybalépésével egyidejűleg nem történt 
meg. Az ügyészek túlterheltségük miatt képtelenek a szakmai és politikai felkészültséggel 
alig rendelkező nyomozóknak minden segítséget megadni, de maguk az ügyészek is a 
legtöbb esetben nélkülözik a nyomozásban való jártasságot és tapasztalatokat.
A túlterheltség megszüntetése csak a létszámkeret kiegészítése útján biztosítható és 
szükségesnek látszik fiatal, mozgékony és megfelelő tapasztalattal rendelkező jogász 
kádereknek az ügyészi és a nyomozói apparátusba való átirányítása.
A nyomozás törvényessége megsértésének és a bűnözés elleni küzdelem eredményességének 
okait rendőri vonalon a vezetés színvonalában, a politikai és szakmai felkészültség 
hiányában és a nagymérvű létszámhiányban látjuk. Ezek a hiányosságok különösen 
kiütköznek a rendőrség bűnüldözési munkájában.
A BM Országos Rendőrkapitánysága nem tudta teljesen megoldani a nyomozási munka 
irányítását. Ennek oka az ORK szervezeti felépítésében van. A két operatív osztály a 
társadalmi tulajdonvédelmi, valamint a bűnüldözési és tudományos-technikai osztályok, 
mint operatív osztályok elsősorban nem az irányítás és vezetés kérdésével foglalkoznak, 
hanem konkrét nyomozási munkával. Azonban ezt sem célszerűen, a nevelés, irányítás, 
segítségadás helyes összekapcsolásával oldják meg, mert nem a helyszínen folynak be 
a megye által kezdeményezett egy-egy nagyobb jelentőségű nyomozásba, hanem azt 

– a kezdeményező megye hatásköréből kivonva – elszigetelten folytatják le. A vezetés 
csak elvi utasítások kiadásából és a főosztályok operatív helyetteseinek időnkénti 
beszámoltatásából áll.
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Az ORK feladata volna, hogy a statisztika értékelése alapján, tudományos vonalon foglal-
kozzon a bűncselekmények értékelésével és a nyomozás technikai és taktikai fejlesztésével.
A megyei operatív osztályok hasonlóan az ORK-hoz, szintén átvettek ügyeket a 
járásoktól. A vezetés itt csupán arra szorítkozik, hogy a felülről kapott elvi utasításokat 
legtöbbször észrevétel és a helyi adottságok és jellegzetességek beledolgozása nélkül 
továbbították a járásoknak és az őrsöknek. A főosztályok csupán közvetítő és nem 
irányító szerepet töltenek be.
A legtöbb hiba a nyomozási munkánál a nyomozók és a területi felelősök politikai 
és szakmai képzettségének a hiánya. A nyomozók többsége fiatal kezdő nyomozó, 
akiknek sem jogi, sem gyakorlati tapasztalatuk nincs. Különösen érezhető a hiányosság 
az általános műveltség terén.
Legrosszabb a helyzet az őrszemélyzet bűnüldözési munkájában. Az őrsök 8–10 km 
távolságban a járási osztálytól elszakadva végzik feladatukat. A rendőrség nem fordít 
kellő gondot az őrsök ilyen irányú tevékenységének irányítására, annak ellenére, hogy 
a bűncselekmények kb. 60%-ában az őrsök nyomoznak.
A nagy rendőrségi létszámhiány azt eredményezte, hogy a munkateher olyan nagy, 
hogy a nyomozók és a nyomozással foglalkozó őrsök nem is törekszenek minőségi 
munkát végezni. Az eddigi létszámhiánnyal küzdő őrsöket igen súlyosan érintette 
a legutóbbi időben történt katonai behívások is. Számos olyan őrs van, amelynek 
létszáma mindössze 2-3 fő. Így nem jut rendőr a területre és huligán elemek szabadon 
garázdálkodnak. Ehhez hozzájárul a rendőrségen meglévő nagyarányú fluktuáció, ami 
azt eredményezi, hogy a rendőr nem képes megismerni területét és így eredményesen 
nem is harcolhat a bűnözők ellen.
A nyomozás törvényességének megszilárdítása és a bűnözés elleni küzdelem felsorolt 
fogyatékosságainak megszüntetése érdekében a Legfőbb Ügyészség megkezdte az új 
büntetőpolitika kidolgozását és ezzel kapcsolatban az izgatások és magzatelhajtások 
eljárásának szabályozása tárgyában átfogó utasítást adott ki. A többi új büntetőpolitikát 
érintő bűnügyek eljárásainak szabályozása tárgyában való utasítás kiadása is folyamatban 
van. Az ügyészi apparátus szükséges mértékű kiegészítése tekintetében előterjesztést tett 
az Országos Létszámbizottsághoz. Az eddigi nyomozási munka összes fogyatékosságát 
felfedte az alsóbb ügyészi szervek előtt és a nyomozási munka megjavítása érdekében 
kiadott tájékoztatóban feltárta az eddigi hiányosságok okait, és konkrétan megjelölte 
azok felszámolásának módjait. Intézkedett az ügyészek szakmai és politikai képzettsége 
emelése érdekében. E tekintetben megkereste a Belügyminisztériumot is; úgyszintén 
a tekintetben is, hogy intézkedjenek a rendőri létszámhiány megszüntetéséről és a 
bűnüldözés érdekeinek megfelelő helyes szervezésről.
A fenti hiányosságok ellenére a kormányprogram elhangzása óta a nyomozás törvényessége 
feletti felügyelet és a bűnüldözési munkában jelentős eredményeket is értünk el. Ha nem 
is sikerült teljes mértékben biztosítani az előírt határidők betartását, mégis lényegesen 
megrövidült általában a nyomozások időtartama – az előzetes letartóztatások elrendelése 
nagyobb körültekintéssel történik, s alaptalan, törvénytelen letartóztatás csak kivételesen 
fordul elő – a törvényellenes kényszerítő eszközök alkalmazása is megszűnőben van.
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III.

Az ügyészi tvr. kötelességévé tette az ügyészi szervezetnek a bíróságok törvényessége 
feletti felügyeletet is. E munkaterület polgári ágában az ügyészeknek komoly szakmai 
nehézségekkel kellett megküzdeniük, amely rányomta bélyegét az e téren kifejtett munkájukra.
A kormányprogram után a bíróságok munkája a következő képet mutatja:
A polgári ügyszakban a családjogi törvény életbelépése után a házasságbontás komoly 
és alapos okának elhatárolása körül a házasság intézményének védelme érdekében 
szigorú gyakorlat kezdett kialakulni. A kormányprogram e szigorú álláspontnak a 
revíziójára késztette a bíróságokat. A gyakorlat enyhült, sőt félő, hogy az irányzat az 
ellenkező túlzásba fog átcsapni. A Legfelsőbb Bíróság e téren most keresi a helyes utat, 
de ez még távolról sem mondható biztonsággal kialakítottnak. Meg kell állapítanunk, 
hogy az ülnökök e kérdésben igen szigorú erkölcsi mértékkel mérnek, és kifejezetten 
a szigor felé hajlanak. Ez különösen észlelhető az egyes káderek bontópereiben, ahol 
mély megütközést vált ki az ülnökökben az új életkörülmények közé került kádereknek 
feleségüktől való szabadulási törekvése.
Az új kormányprogram késztette a bíróságokat arra, hogy szakítsanak azzal a korábbi 
törekvéssel is, hogy a házasságon kívül született gyermeknek minden körülmények 
között apát keressenek. A Legfelsőbb Bíróság irányításával a kormányprogram óta a 
bírói szervezet itt is az anyagi igazságot keresi és a törvényesség alapvető érdekének 
megfelelően csak abban az esetben állapítja meg az apaságot, amikor az minden kétséget 
kizárólag bizonyítva van.
A törvényesség sérelmét jelentette, hogy bíróságaink – köztük a Legfelsőbb Bíróság is 
– túlzott óvatosságot tanúsított az állampolgároknak a közületekkel szemben indított 
– különösen – kártérítési pereiben. A Legfelsőbb Bíróság a kormányprogram hatása 
alatt teljes határozottsággal hozzálátott az állapotok felszámolásához és rálépett az 
igények egyedül a törvényesség irányelvei szerint való elbírálásának útjára.
A büntető bíráskodás feletti felügyelet során általános megállapítás az, hogy az elsőbíróságok 
munkájában a tényállás megállapítás terén a kormányprogram óta sem mutatkozik döntő 
javulás. Döntő javulás észlelhető azonban a Legfelsőbb Bíróság munkájában, ahol a 
kormányprogram előtti megalkuvó magatartást mind gyakrabban váltja fel – a hiányos 
tényállás megállapítása esetében – a hatályon kívül helyezés és bizonyításkiegészítés.
Országos jelenség, hogy a védelem bizonyítékait a bíróságok – szemben a csaknem 
mindig beszerzett vádbizonyítékokkal – csak kis részben szerzik be, pedig ezek a 
bizonyítékok, ha nem is a bűnösség kérdését, de a kiszabandó büntetés mértékét 
komoly mértékben befolyásolhatják.
A bírói szervezet több esetben észlelte a törvényesség sérelmét abban, hogy az ügyészi 
szervezet nem az igazi bűnösöket állította a bíróság elé. Nem lehet meggyőző nevelő ereje 
az olyan bírói ítéleteknek, amelyekből világosan kitűnik, hogy pl. a társadalmi tulajdon 
komoly károsodását valójában okozó felsőbb funkcionáriusok helyett jelentéktelen 
személyek kerültek a vádlottak padjára. Az ilyen ügyekben szereplő „szakértők” 
legtöbbször éppen azoknak a felsőbb szerveknek a szakemberei, ahonnan a károsodást 
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döntően előidéző intézkedések eredtek. E tekintetben felelősség terheli az ügyészi 
szervezetet, amely megalkuvásból vagy a rossz nyomozási munka következtében éppen 
a tulajdonképpeni bűnösöket hagyta futni.
Még mindig sok a bírói szervezetnél a téves büntetéskiszabás. Az alsóbb bírói szervek 

„kedvező osztályhelyzet” esetében viszonylag enyhébb büntetéseket szabnak ki komoly 
és felháborító bűnözések esetében is. A kormányprogram hatása alatt a bírói szervezet 
a hatósági személyek ellen elkövetett bűncselekményeknél – a korábbi gyakorlattal 
szemben – komolyan mérlegelik, hogy a hatóság tagja vagy közege szabályszerűen járt-e 
el. A bírói szervezet a Legfelsőbb Bíróság vezetésével most már behatóan vizsgálja ezt, 
és megfelelően értékeli a dolgozókat esetleg ért igazságtalanságokat.
Egyes bűncselekmény kategóriáknál az alsóbb bírói szervek – de vádemelés esetében 
az ügyészi szervek is – nem tudtak határt vonni a bűnösség megállapítása kérdésében. 
Pl. a termelőszövetkezetek elleni izgatás esetében nem tudták elhatárolni a kilépési jog 
gyakorlása körül történt megnyilatkozásokat az izgatástól. Több esetben izgatásnak 
minősítették a tszcs-ből való kilépési szándék puszta kijelentését is. Még inkább 
olyan esetekben, amikor a vádlott kilépési szándékát a tszcs, illetve annak vezetősége 
elleni valamilyen kritikával kapcsolta egybe. Ennek az álláspontnak helytelenségére 
a Legfelsőbb Bíróság hívta fel a figyelmet és ítélkezésében igyekezett irányt mutatni.
A bírói szervezet az élet és testi épség elleni bűntettek esetében nem jár el kellő eréllyel. Bár 
meg kell állapítanunk, hogy a Legfelsőbb Bíróságnak e tekintetben határozott szigorítási 
törekvésével találkozunk. A kecskeméti megyei bíróság pl. elvi éllel szögezte le, hogy a 
falusi legények késelései sohasem történnek emberölési szándékból, a szembenállók csak 
arra gondolnak, hogy valamely sérelemért maguknak elégtételt szerezzenek, tudatuk 
határa csak az ilyen leszámolásig terjed. Az ügyészi szervezet is a szigorítási irányzatot 
tartja helyesnek, mert ez a kérdés szorosan összefügg a közbiztonság kérdésével is.
A kormányprogram óta a deviza-bűncselekmények elbírálásánál – számbeli csökkenésük 
nyomán – a bíróságok részéről bizonyos enyhülés állapítható meg. Ennek helytelenségére 
úgy az ügyészi szervezet, mint a Legfelsőbb Bíróság rámutatott. A deviza-bűncselekmények 
csökkenése a rossz nyomozati munkának tudható be, és e téren az ítélkezésben való 
enyhítési irányzat annál is indokolatlanabb, mert e bűncselekményeket rendszerint 
osztályidegen elemek követik el.
A kormányprogram hatására a társadalmi tulajdon elleni bűncselekmények ítélkezési 
gyakorlatában megszűnt az a sablonosság, amely az eseti körülmények alaposabb figye-
lembevételének, az egyéniesítésnek mellőzésében jelentkezett. Ez azután egyes esetekben 
viszonylag enyhébb büntetések kiszabásához vezetett. Ilyen esetekben a tárgyaló ügyészek 
fellebbezési óvást jelentettek be, és annak helytelenségére a Legfelsőbb Bíróság is rámutatott.
A balesetelhárítási óvórendszabályok megszegése miatt folyamatba tett büntetőügyek 
elbírálásánál a bíróságok még mindig elmulasztják megállapítani, hogy kit, milyen 
mértékben terhel felelősség. Ennek a szempontnak elhanyagolása olyan visszás döntéseket 
eredményezett, amely fele büntetéssel sújtotta az óvórendszabály elmulasztásáért elsősorban 
felelős vállalati igazgatót, mint a szintén felelősséggel tartozó, de kellőképpen ki nem oktatott 
munkásokat. Ügyészi fellebbezésre a Legfelsőbb Bíróság a büntetés arányát megfordította.



164

22 19 5 4 .  J A N uÁ R  2 9.  –  M E L L É K L ET

A kormányprogram hatása alatt a törvényesség érvényesítése érdekében az előzetes 
letartóztatások elbírálása terén csak a Legfelsőbb Bíróság tért rá a helyes gyakorlatra. 
Az alsóbb bíróságok a kérdésben még mindig mechanikusan járnak el, és az előzetes 
letartóztatásnak bizonyos előrehozott büntetés-végrehajtási jelleget tulajdonítanak. E 
téren helyes a Legfelsőbb Bíróság irányítása, amely pl. az első fokon 3 évi börtönbün-
tetésre ítélt begyűjtő vállalati alkalmazottat – aki egy be nem adott sertésről állított 
ki egy személy részére vételjegyet, ezen felül vesztegetést is követett el – szabadlábra 
helyezett, mert osztályhelyzetére és egyéb személyes körülményeire figyelemmel úgy 
látta, hogy szökésétől a kiszabott büntetés mellett sem kell egyáltalában tartania, és 
mert az előzetes letartóztatás egyéb indokát sem látta megállapíthatónak.
A Legfelsőbb Bíróságra – december hónap kivételével – 1953. évben 149 büntető és 65 
polgári törvényességi perorvoslat érkezett, szemben az 1952. évben érkezett 68, illetve 
79 törvényességi üggyel. A büntető törvényességi perorvoslatok 2/3 részének tárgya 
valamilyen anyagi vagy alaki jogszabálysértés minden elvi tartalom nélkül. Kevés 
azoknak a törvényességi perorvoslatoknak a száma, amelyeknek nyomán az ítélkezés 
helyes elvi irányvonalát érintő kérdéseknek megvilágítására, s az ítélkezési gyakorlatnak 
ezen keresztül való segítésére adódik lehetőség. A polgári törvényességi perorvoslatok 
túlnyomóan gyermektartási díjakra, lakásügyekre és kötbérügyekre szorítkoznak.
A kormányprogram óta több elvi döntést kezdeményeztünk. Ezek közül előkészítés 
alatt áll az osztályhelyzet mint a büntetés kiszabását befolyásoló tényező kérdésének elvi 
megoldása, úgyszintén a kitelepítettek vagyoni igényeinek kérdésében való állásfoglalás. 
A kormányprogram óta a kezdeményezések eredményeként a Legfelsőbb Bíróság eddig 
5 büntető és 5 polgári elvi döntést hozott.
A Legfelsőbb Bíróság csak a kezdeményezett törvényességi perorvoslatokkal és igen 
kevés számú elvi iránymutatással, valamint fellebbezési bíróság ítélkezési gyakorlatával 
irányít, ugyanakkor tevékenységének döntő része még ma is az egyes bűnügyek érdemi 
elbírálására szorítkozik. Ezt a hibát – nevezetesen a bírói gyakorlat állandó értékelésének 
a szem előtt tartását – a Legfelsőbb Bíróság is észlelte és ennek kiküszöbölése érdekében 
a magasabb szervek felé előterjesztést is tett, mert ennek a hiányosságnak a felszámolása 
is csak külső segítséggel oldható meg.
A bíráskodás törvényessége feletti ügyészi felügyelet több jelentős hibát tárt fel, 
amely több esetleges törvényességi perorvoslat előterjesztésének lehetőségét vetette 
fel. A bíróságok törvényessége feletti felügyelet során az ügyészek által tapasztalt 
hiányosságokat a bíróságok rendszerint nyomban felszámolták.

Budapest, 1954. évi január hó 20. napján.

Czakó Kálmán s.k. 
legfőbb ügyész

MNL OL XIX-A-83-a-520 249–262.
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4/b

Titkos!
A Határozatok Tára nem közli.

Készült 22 példányban.70

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának 
520/8/1954. sz[ámú] 

határozata 
az ügyészi szervezet működéséről

1 .) A Minisztertanács a Legfőbb Ügyészségnek az ügyészi szervezet működéséről 
szóló beszámolóját nem fogadja el.
A beszámoló legfőbb hiányosságai:  
a bűnözés terén az utóbbi időben bekövetkezett növekedést politikailag hibásan 
értékeli, amikor azt a kormányprogramnak tudja be; az ügyészség szervezetének 
működésére, munkájában tapasztalható hiányosságokra csak felületesen tér ki; az 
ügyészség előtt álló legfontosabb feladatok megoldására nem tartalmaz javaslatokat.
Az ügyészség a felsorolt hiányosságok figyelembevételével a jelentést dolgozza 
át, és 2 héten belül terjessze ismételten a Minisztertanács elé.

2 .) A Minisztertanács kimondja, hogy a jövőben fokozottabb sajtónyilvánosságot 
kell biztosítani a bűnösök ellen hozott konkrét ítéleteknek és az ügyészi, valamint 
a bírói szervezet munkájának.

3 .) Az igazságügy-miniszter dolgozzon ki rendszabályt az ügyvédek káros működése 
megakadályozására, amely abban nyilvánul meg, hogy a panaszok elintézését 
ügyvédi gyakorlatként folytatják, s mint felesleges ügyintézők a panaszos és az 
állam megfelelő szerve közé ékelődnek.

Budapest, 1954. január 29.

Gerő Ernő s.k.
Nagy Imre 

a Minisztertanács elnöke h.

MNL OL XIX-A-83-a-520 263. 

70 Kapják: Gerő Ernő elvtárs (2 pld), Hegedüs András elvtárs (2 pld), Apró Antal elvtárs, Keleti Ferenc 
elvtárs, Erdei Ferenc elvtárs (2 pld), Czakó Kálmán elvtárs, Gergely Miklós elvtárs, Kéri József elvtárs.

22/M/4/b
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[Gyorsírói jegyzőkönyv] 
Szigorúan titkos!

Jegyzőkönyv
Készült a Minisztertanács 1954. február 12-én reggel 9 órakor megtartott üléséről

Napirend1

1  . Szóbeli beszámoló az energiahelyzetről
Előadó: Hidas István elvtárs
Meghívottak: Czottner Sándor elvtárs, Sebestyén János elvtárs, Erős László 
elvtárs, Papp István elvtárs, Szabó Ferenc elvtárs

2 . A minisztériumok és állami hivatalok munkarendje 
Előadó: Gerő Ernő elvtárs
Meghívottak: Kristóf István elvtárs, Piros László elvtárs, Budai László elvtárs, 
Kossa István elvtárs, Varga András elvtárs, Péter György elvtárs, Dégen Imre 
elvtárs, Szász Márton elvtárs, Tauszk György elvtárs, Czender József elvtárs

3 . A hús és zsír árának leszállítása és az ellátás biztosítása
Előadó: Szalai Béla elvtárs.

4 . Gyümölcs- és zöldségellátás megjavítása
Előadó: Bognár József elvtárs
Meghívottak: Nagy Józsefné elvtárs, Nyers Rezső elvtárs, Varga András 
elvtárs, Dégen Imre elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Tauszk György elvtárs, 
Kovács Sándor elvtárs

 5 . 1953–54 évi átteleltetés
Előadó: Szalai Béla elvtárs
Meghívottak: Nagy Józsefné elvtárs, Koczor Lajos elvtárs, Varga András elvtárs, 
Márton János elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Perneki Mátyás elvtárs 

1 A minisztertanácsi ülés meghívója alapján. A meghívóban szereplő 7. napirendet az ülésen nem tárgyalták.

1954. Február 12.
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6 . Fővárosi Vízművek víztermelő üzemek szennyvizek elleni védelme 
Előadó: Pongrácz Kálmán elvtárs
Meghívottak: Nagy Józsefné elvtárs, Varga András elvtárs, Papp István elvtárs, 
Nagy Károly elvtárs

7 . Törvényerejű rendelettervezet az igazgatási terület szervezéséről 
Előadó: Varga András elvtárs
Meghívottak: Péter György elvtárs, Váhl Miklós elvtárs, Fekete Mihály elvtárs

8 . Rendelettervezet a termelési szerződések kötbérrel való megerősítéséről 
Előadó: Erdei Ferenc elvtárs 
Meghívottak: Varga András elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Kéri József elvtárs

9 . Szociális normatívák megállapítása
Előadó: Szalai Béla elvtárs
Meghívottak Herczeg Ferenc elvtárs, Köböl József elvtárs, Papp István elvtárs, 
Tauszk György elvtárs

10 . A Földalatti Vasút beruházási keretének csökkentése, építésének ideiglenes 
szüneteltetése
Előadó: Bebrits Lajos elvtárs
Meghívottak: Karczag Imre elvtárs, Papp István elvtárs, Máthé István elvtárs, 
Zoltán László elvtárs

11 . A lakosság megtakarításainak fokozott begyűjtése
Előadó: Olt Károly elvtárs
Meghívottak: Antos István elvtárs, Varga András elvtárs, Tarján Endréné elvtárs, 
Tauszk György elvtárs, Mácsai Dániel elvtárs

12.  Különfélék:
a.) Közmű- és szolgáltató vállalatok fizikai dolgozóinak egységes bérezése 

Előadó: Szabó János elvtárs 
Meghívottak: Szász Márton elvtárs, Papp István elvtárs, Tauszk György elvtárs, 
Nagy Károly elvtárs 

b.) Az útőrök új bérezése 
Előadó: Bebrits Lajos elvtárs 
Meghívottak: Szász Márton elvtárs, Papp István elvtárs, Tauszk György elvtárs, 
Máthé István elvtárs

c.) A közületek helyi beszélgetései átalányösszegű díjazásának megszüntetése 
Előadó: Bebrits Lajos elvtárs 
Meghívottak: Papp István elvtárs, Tauszk György elvtárs, Máthé István elvtárs



168

23 19 5 4 .  F E B RuÁ R  12 .

d.) Javaslat az ország élenjáró termelőszövetkezeti gazdaságainak kitüntetésére
Előadó: Hegedüs András elvtárs
Meghívottak: Béres Sándor elvtárs, Pogácsás György elvtárs

e.) A KGM 1953. évi felújítási pótkeret igénye 
Előadó: Zsofinyecz Mihály elvtárs

f.) 30 m[illió] Ft. felújítási póthitel engedélyezése az Élelmiszeripari Minisztérium 
részére
Előadó: Altomáré Iván elvtárs

g.) 1954. I. negyedévi póthitelgazdálkodás
Előadó: Olt Károly elvtárs

h.) Berettyóújfalui tejporgyár tervfeladatának a jóváhagyása 
Előadó: Altomáré Iván elvtárs 

i.) Rudnay Gyula részére a Magyar Népköztársaság Kiváló Művésze cím adományozása
Előadó: Darvas József elvtárs
[A művészeti díjak adományozási időpontjának megváltoztatása]2 

Gerő Ernő elvtárs: üdvözli az elvtársakat, a Minisztertanács ülését megnyitja.
A Minisztertanács a napirendet elfogadja.

1 .) Szóbeli beszámoló az energiahelyzetről.
Előadó: Hidas István elvt[árs]
Kéri a címet korrigálni, nem „energiahelyzet”, hanem „villamosenergia-helyzet”. 
A Minisztertanács előtt röviden ismerteti a villamosenergia-helyzetet.
Mi jellemzi a villamos energia munkáját 1953-ban és 1954-ben?

1.) Nem tudja kielégíteni az ország, az ipar igényeit, minimális szükségleteit. 
A fogyasztási igény túlhaladta az erőmű-kapacitást. Ez az állapot 1953 
szeptemberében következett be.

2.) A rendelkezésünkre álló erőmű-kapacitást a villamosenergia-ipar nem tudja 
teljes mértékben kihasználni.

3.) A gyenge erőművezetés miatt a villamosenergia-ellátás szakaszos, bizonytalan 
lett, elsősorban 1953. IV. negyedévében, és ez súlyosbodott 1954 januárjában.

4.) Nagymértékben felszaporodott a tervben be nem vezetett erőművi berendezések 
meghibásodása, és ez további zavarokat okozott.

Ezek a hibák oda vezettek, hogy az eddig eltelt hónapokban sorozatos, tervszerűtlen 
lekapcsolásra került sor. Különösen 1953 decemberében a lakosság ellátásában is sorozatos 
korlátozások következtek be, az üzemek százait több órára megbénítottuk és ezzel 
népgazdaságunknak sok millió kárt okoztak. A munkások az üzemekben folyamatosan 
nem tudnak termelni, keresetük csökken. Politikailag a helyzet a kormányprogram 
után súlyosbodott. A korlátozás politikai kárt okozott és okoz az országnak.

2 A napirend címe eredetileg nem szerepel a jegyzőkönyvben.

23/1
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A gazdasági és politikai kár arra kell hogy serkentsen bennünket, hogy a fennálló 
tűrhetetlen állapoton a legsürgősebben változtassunk, és gyökeresen javítsuk meg az 
ország villamosenergia-ellátását.
A villamosenergia-ipar fejlesztése óta az ipari fogyasztás növekedése mögött nem volt 
meg az összhang. Az ipart gyorsabban fejlesztettük, mint a villamosenergia-ipart.
A villamosenergia-ipar gyenge munkája, vezetése, kapkodása, előre nem látás, máról 
holnapra való élés, a műszaki színvonal igen alacsony. Az ipar hibáit a számok 
mutatják meg legjobban.
Be nem tervezett, előre nem számolt kiesés:
1953. november hónapban 95 MW
december „ 50 „ 
1954. január „ 65 „ volt az átlagos kiesés.
Szénhiány miatti:
1953 novemberében 4,2 MW 
  december hó 16,8 „ 
1954. január „ 19,4 „ a minimális átlagkiesés.
A tervezési és az ipar hibái miatt a fogyasztási korlátozások:
1953. november hónapban 1,42%
  december „ 5,4 „
1954. január   9,9 „ -ot ért el.
Az Inotai Erőmű kapacitásának mintegy 60%-a kiesett, és igen sok bizonytalanság 
van a cseh kooperációval is.
Hogyan lehet kikerülni ebből a súlyos helyzetből?

1.) Összhangba kell hozni a villamosenergia-ipar fejlesztését az ipar fejlesztésével:
a.) új erőműveket építünk,
b.) befejezzük a már építés alatt lévő erőműveinket, ezek azonnali, de főleg 
perspektivikus, éves feladatok.

A nehézségeket nem lehet teljes mértékben megoldani, de lényegesen csökken-
teni lehet most azonnal.
A határozat maradéktalan végrehajtása lényegesen enyhíteni fogja a mai zűrzavaros 
lekapcsolási helyzetet.
Mire van szükség?

1.) Senki ne lépje túl az adott keretet. A túllépés az egész rendszer felborulását 
vonja maga után.

2.) A villamosenergia-ipar minden erejét megfeszítve feltétlenül biztosítja a 
660–670 MW-os minimális villamosenergia-igényt.

A tapasztalat, hogy a rendelkezésre álló villamos-energia – az így3 
Felvetődik, hogy ez az intézkedés önmagában megoldja-e a pillanatnyi nehézségeket? 
Önmagában nem oldja meg. Ehhez arra van szükség, hogy az egész ország lakosságát 
mozgósítsuk, hogy takarékoskodjanak a villamos energiával. Ezért a villamosenergia-helyzet 

3 A jegyzőkönyvben a mondat befejezetlen.
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megjavításához – véleményünk szerint – igen komoly segítséget kell adni a párt- és 
szakszervezeteknek, valamint a többi tömegszervezeteknek.
Az OT által elosztott kontingens nem bő, de a vezetők szervező munkájával, komoly 
műszaki szervezéssel ki lehet jönni. Nemcsak az ipari tárcáknak feladata, hanem minden 
minisztérium, hivatal, intézmény, minden dolgozó intézkedéseket foganatosítson a 
villamos energia megtakarítására.
A villamosenergia-helyzet megjavítása [érdekében] elsősorban a Nehézipari Minisztériumra 
igen nagy feladatok hárulnak. Rendbe kell szedni erőműveinket, hogy a legtöbb villamos 
energiát tudják adni. El kell látni a villamos erőműveket megfelelő mennyiségű és minőségű 
szénnel. Nagyon fontos, hogy a többi ipari tárcák segítsék a villamosenergia-ipart; a 
villamosenergia-megtakarítással, a tartalék alkatrészek legyártásával, gépeink jó és gyors 
kijavításával, új gépeink minél gyorsabb legyártásával, erőműveink gyors felépítésével, ipari 
erőműveink maximális kihasználásával. A fogyasztási fegyelem megszilárdítása terén is 
nagy feladataink vannak. A fogyasztási fegyelem is meglazult. A villamosenergia-helyzet 
megjavításához nagy segítséget adnak az itt lévő szovjet szakértők. A szovjet elvtársak 
javaslatainak megvalósítására a Nehézipari Minisztérium máris egy sor intézkedést tett. 
Március hónapban összehívják a villamos energia főenergetikusait, és mozgósítsuk őket. 
A legjobb magyar szakértők azonnali intézkedéseken kívül elkészítették a villamos 
energia fejlesztésének tervét, mely a közeljövőben a megfelelő fórumok elé fog kerülni.
Zsofinyecz Mihály elvt[árs]: A határozat értelmében megtették az intézkedéseket.
A kohó- és gépipar területén vannak nehézségek, például az elektroacél kérdése. Az új 
elosztás nem biztosítja, legalábbis ebben a negyedben, hogy a szükséges energiát ebből 
biztosítani tudnánk. Lesznek olyan üzemek, ahol a munkanapok változni fognak, tehát 
a vasárnapi napot hétfőn fogják letölteni. Ezeknél az üzemeknél a munkásvonatokat 
biztosítani kellene vasárnapra is.
Szíjártó Lajos elvt[árs]: Az Építésügyi Minisztérium részéről megtették az intézkedéseket.
Az elektromos művek építése tekintetében szeretné, ha a Nehézipari Minisztériummal leülnének.
Kristóf István elvt[árs]: A tegnapi megbeszélés után az üzemekben röpgyűléseket 
tartottunk, igyekeztük a dolgozókat mozgósítani, hogy a takarékosság kérdéséhez 
eredményeket érjünk el. A dolgozók megértik ezeket az intézkedéseket, mert látják, 
hogy segít a jelenlegi állapoton.
Van a dolgozók között egy réteg, ahol az 5 napos munkanapnak [munkahétnek] a 
hét különböző napjaira való beállítása egyéni problémájukkal ütközik. Ezért kéri a 
miniszter az elvtársak segítségét:

1.) a közlekedés vonalán meg kell nézni, hogy a beállított új rendszer számukra 
minél könnyebbé váljon,

2.) a dolgozók gyermekeiről való gondoskodás (óvodák, bölcsődék kérdése nemcsak 
üzemi szinten, hanem városi szinten is).
A maguk részéről ezen már dolgoznak és javaslattal fognak jönni.

3.) Közös erőfeszítés.
Czottner [Sándor] elvtárs: A mai naptól kezdve a szénelosztás új rendszerét kellett 
bevezetni, az OT elnökének hozzájárulásával a diszpozíciókat kiadták.
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Szalai Béla elvtárs: A villamosenergia-termelés lemaradásának legfőbb oka a rossz 
tervezésben van. Ebből komoly tanulságokat kell levonni a II. ötéves terv készítésénél. 
Hiba, hogy nem terveztek tartalékokat, de ez nemcsak a villamos energia területén 
hiba, hanem más területen is. A második ötéves tervben tartalékot kell tervezni. Másik 
komoly tanulság a beruházások tervezésénél a túlméretezettség, illetve a beruházási 
keretek helytelen megállapítása. A különböző tervező szervek, minisztériumok, 
vállalatok, hogy könnyebben elfogadható legyen egy beruházás, alacsonyabb összeget 
tüntetnek fel, és mire megvalósul az, másfélszerese lesz. Az 5 napos munkahétre való 
áttérést a rossz munkások ellenzik.
Ajtai Miklós elvt[árs]: A könnyűipar területén biztosítva van, hogy hétfőn bevezessék 
az új rendszert. Az új rendszerrel kapcsolatban van egy új lekapcsolási sorrend. 
Javasolja, hogy a jövő héten még a régi a-b-c fokozatok legyenek érvényben, és az új 
lekapcsolási rendszer csak az utána következő héten legyen. A szénnel kapcsolatban 
előadja, hogy üzemeik még pakurával sincsenek ellátva. Szervezési kérdés, hogy a 
pakura nem jut fel Pestre.
Gerő Ernő elvtárs: Aláhúzza, hogy a Minisztertanács elé olyan kérdést hoztak, amely a 
jelenlegi helyzetben és hosszabb időn keresztül alapjaiban érinti nemcsak az egész ipari 
termelés kérdését, hanem a párt és a kormány egész politikáját. Ez egyrészt az egész 
népgazdaság kérdése, másrészt a munkásosztálynak a kérdése, a műszaki értelmiségnek 
a kérdése, annak a viszonya a mi egész politikánkhoz. Az erőfeszítéseket elsősorban 
arra kell összpontosítani, hogy haladéktalanul megjavítsuk a villamosenergia-helyzetet 
azokkal az eszközökkel, amelyek rendelkezésünkre állnak.
Úgy látja, bizonyos veszély van itt. Az elvtársak biztonsággal akarnak dolgozni, 
ezért igyekeznek nagyobb biztonságot teremteni. A jelenlegi rendszer rendkívüli 
erőfeszítéseket követel a minisztériumok részéről, megköveteli a dolgozók mozgósítását, 
kezdeményezéseket, nagymértékű szervezettséget stb. Meg vagyunk győződve, hogy 
február 15-tel hirtelen az egész helyzet megváltozni nem fog. Hosszabb idő után fogjuk 
látni teljes mértékben ennek az új rendszernek a hasznát.
Nekünk nemcsak a tervet kell teljesíteni, hanem a lemaradást kell behozni. Aláhúzza, 
hogy egyszeri erőfeszítés itt nem elegendő, állandó és folytonos erőfeszítésre van 
szükség, rendszeres, szervezett munkára, alulról jövő javaslat figyelemmel kísérésére, 
a jó javaslatoknak gyors felhasználására.
A villamosenergia-helyzet javítását illetőleg ki kell dolgozni egy olyan tervet, amely 
1955. december 31-ig tartja szem előtt az energiahelyzetet és tartalmazza azokat a 
halaszthatatlan fontos intézkedéseket, amelyek szükségesek ahhoz, hogy 1954-ben 
az őszi csúcsidényre már a villamosenergia-ellátás helyzetét lényegesen megjavítsuk.
Bebrits elvtársat meg kellene kérni, hogy vizsgálja meg a munkásvonatok kérdését.
Meg kell vizsgálni az üzemek helyzetét, ahol vasárnap is dolgozni fognak. Erre 
vonatkozóan kell tenni bizonyos intézkedéseket.
A bölcsődék és egyéb szociális intézményeket illetően nem kell mindent átállítani 
vasárnapra, hanem konkrétan meg kell nézni a miniszter elvtársaknak a kérdést, és fel 
kell hívni a Fővárosi Tanácsot is, hogy ők is nézzék meg, mit lehet itt tenni.
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Hogy csak egy hét múlva lépjen életbe a lekapcsolási sorrend, azzal egyetért. Egy hét 
alatt a nézeteltéréseket meg kell még tárgyalni. Február 22-től legyen érvényes az új 
lekapcsolási sorrend. Meg kell vizsgálni a kisebb beruházások kérdését. Ugyancsak 
meg kell vizsgálni a pakurakérdést is. Véleménye szerint tudunk adni pakurát, mert a 
szállítási helyzet most javulóban van.
A Minisztertanácsnak javasolja a következőket:
1.) A Minisztertanács jóváhagyólag vegye tudomásul Hidas elvtárs jelentését a 

villamosenergia-helyzetről és azokról az intézkedésekről, amelyeket a Nehézipari 
Minisztérium ebben a kérdésben eddig tett.

2.) A körözött, de még az összes elvtársakkal alá nem íratott határozati javaslatot a 
Minisztertanács hagyja jóvá.

3.) A Minisztertanács kötelezze a miniszter elvtársakat, hogy ennek a javaslatnak, 
illetve határozatnak megfelelően a következő időkben biztosítsák feltétlenül és 
minden körülmények között, hogy a rendelkezésükre álló kvótákkal a termelési 
tervüket teljesítsék és a lemaradásokat fokozatosan hozzák be.

A Minisztertanács felkéri ugyanakkor a miniszter elvtársakat, hogy vizsgálják meg, az 
átállítással kapcsolatban milyen intézkedések szükségesek a szociális intézményeknél, és 
ezeket az intézkedéseket haladéktalanul tegyék meg annak érdekében, hogy a munka-
idő-átállítás és egyéb intézkedések révén a dolgozók szociális helyzete ne rosszabbodjék.
Felkéri a SZOT-ot, hogy a szakszervezetekkel együtt adjon meg minden támogatást 
ennek az új rendszernek a sikeres végrehajtáshoz.
Ügyeljenek arra, hogy semmiféle béralaptúllépés ne legyen, sőt ott, ahol a dolgozók 
megszorítása nélkül ez lehetséges, törekedjenek az elvtársak a következőkben béralap-meg-
takarításra, mert a tervvel szemben januárban 90 millió Ft béralaptúllépés mutatkozik.4

2 .) A minisztériumok és állami hivatalok munkarendje.5

Előadó: Gerő Ernő elvtárs 
A kérdést az összes miniszter elvtárs ismeri.6

Javasolja, hogy a bevezető részt rövidítsék le. Ebben az előterjesztésben van a bevezetőben 
egy kritikai rész, amely az egyes minisztériumok vagy miniszter elvtársak eddigi 
munkájával foglalkozik, és amellyel szemben egyes miniszter elvtársak kifogást emeltek. 
Javasolja, hogy ezeket a hivatkozásokat a határozatból hagyjuk ki. Összpontosítani 
kell az egészet, hogy mi a teendő.

Véleménye, hogy az új munkarend bevezetésénél 3 alapvető kérdésre kell figyelemmel lenni:

4 A határozatot lásd Melléklet 1.
5 Az előterjesztést lásd Melléklet 2/a.
6 A Minisztertanács Titkársága első ízben 1953 október végén kívánta benyújtani a témáról készült 

előterjesztést, akkor köröztették véleményezésre. Gerő Ernő közbelépésére erre nem került sor. 
Írásban közölt álláspontja szerint a kérdést először a Politikai Bizottságnak kell megvitatni és a 
Minisztertanács csak ezt követően foglalkozhat vele.

23/2
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1.) A 45 óra heti munkaidő, vagyis 7 ½ órás napi munkaidő feltétlenül, minden 
körülmények között tényleges munkával, az utolsó percig kitöltött munkaidő 
kell hogy legyen, vagyis sűrített munkanap kell hogy legyen. Ebből következik, 
hogy ½ 9 előtt 5 perccel már ott kell lenni, 5 órakor befejezni a munkát, tehát 
5 óra után 5 perccel lehet az íróasztalt bezárni.7 ½ órás munkaidő nincsen a 
kommunizmust építő Szovjetunióban sem.
A miniszter elvtársaknak ezen a téren rendkívül fontos feladatuk van. A szombati 
tanulásnak 14.30 órakor kell kezdődnie. Hogy a tanulódélután megszűnik, teljesen 
jogos. Az oktatásügyi miniszter elvtársnak meg kell vizsgálnia a 4–8 órás mentességet.

2.) A munka átállításának a kérdése.
Ezt a rendszabályt a munkának megfelelő átállítása nélkül nem lehet végrehajtani. 
Az átállításra elég messzemenő teveink vannak. A Minisztertanács és a párt 
előzetesen határozatot hozott a Racionalizálási Bizottság felállításáról.7 Március 
elejétől akarjuk bevezetni az új munkarendet, bizonyos intézkedéseket már most 
kell foganatosítani. A miniszter elvtársak bízzanak meg jobban saját helyetteseikben, 
helyettesek jobban a főosztályvezetőkben és az iparigazgatókban, ők az üzemek 
igazgatóiban, és így tovább. Ne foglalkozzanak saját maguk minden kis üggyel. 
Adjanak nekik hatáskört és utána számoltassák be, ellenkező esetben a napi 7 
½ órai munkával az előttük álló feladatokat elvégezni nem tudják. Enélkül az 
új rendszert bevezetni eredménnyel nem lehet. Anélkül, hogy előírnánk, saját 
maguknak kell megvizsgálni a területüket, és mindenki saját hatáskörben 
bizonyos kérdéseknek az intézését adja tovább.

3.) A vezetők járjanak elöl jó példával és fegyelmezettséggel.
Vannak elvtársak, akik azt hiszik, hogy rájuk nem vonatkoznak a rendszabályok. 
Általában célszerű a minisztériumokban ½ 9 órakor kezdeni és 5 órakor végezni. 
Egyes helyeken későbben kezdeni s befejezni, erre lehetőség van.
A Minisztertanács határozatából kivonatosan nyilvánosságra kell hozni a sajtóban 
február 14-én. Rá kell mutatni a párt gondoskodására.

Erdei Ferenc elvtárs: Felveti a kérdést, van-e szó a nyári időszámítás bevezetéséről.
Gerő Ernő elvtárs: A nyári időszámítás bevezetésének a kérdése felmerült a villamose-
nergia-fogyasztás megtakarításának érdekében. A kérdés rendkívül bonyolult, igen sok 
nemzetközi közlekedési kérdést vet fel, ennek következtében határozat nem született.
Erdey-Grúz Tibor elvt[árs]: 5. oldal, 1. c) pontja kimondja, hogy munkaidőn kívül a 
hivatalban nem szabad tartózkodni. Felveti, hogy társadalmi munka céljából szabad-e?8

Gerő Ernő elvtárs: Általában a hivatali időn túl a hivatalokban tartózkodni nem szabad. 
Ez nem jelenti, hogy nem tartózkodhatnak a tanulószobában, a párthelyiségben, a 
szakszervezet helyiségében, sőt sokkal inkább fognak ezután ott tartózkodni. A 

7 A Minisztertanács 519/26/1954 számú nem nyilvános határozatával 1954. január 15-én hozta létre a 
Racionalizálási Kormánybizottságot.

8 Az észrevétel a határozati javaslat IV.1/c pontjára vonatkozott.
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hivatali szobában tartózkodni csak kivételes esetekben, a felsőbb vezetőknek külön 
hozzájárulásával lehet.
Szalai Béla elvtárs: Ennek a rendszernek a bevezetésével a közlekedési nehézségek 
fokozódni fognak, a kezdés időpontját tehát meg kell még vizsgálni.
Házi Árpád elvtárs: Gerő elvtárs által elfogadott szempontok mellett szükséges azt is 
elintézni, hogy a határidők szolidak legyenek.

Ajtai Miklós elvtárs: Olyan jelenségek tapasztalhatók, hogy mindenre miniszterhelyettesi 
aláírást akarnak. Tömegével kell az ügyekkel foglalkozni.
Háy László elvtárs: Felveti, hogy rengeteg a határozat minisztériumon belül, a kollégiumi 
határozatok, a minisztertanácsi határozatok. Sok az értekezlet a határozat előkészítésére. 
Le kell csökkenteni a határozatok számát. Az utóbbi időben gyakori az önigazoló levél. 
A levélnek a célja nem más, mint hogy aki írja, önmagát óhajtja előre lefedezni, hogy ő 
ezt a levelet elküldte, elhárítja magáról a felelősséget. Ezek a levelek most 3-4 példányban 
ugyanazzal a tartalommal különböző helyről érkeznek. Ezt meg kell szüntetni. Felhívja 
az elvtársak figyelmét, hogy kölcsönösen szüntessük ezt meg.
Budai [László] elvtárs: 6. oldal 3/a) pont, elvben igen helyes, hogy munkaidő alatt sem 
párt-, sem társadalmi munkát végezni nem szabad.9 Meg kell ezt vizsgálni, hogy akkor 
hogyan végezzék a társadalmi munkát. A 7. oldal V/2. alatti utalás „a Minisztertanács 
utasítja a központi szerveket” meg kell vizsgálni a Helyi Tanácsok Titkárságának a 
Közalkalmazottak Szakszervezetével együtt. (sic!)10

Szabó János elvtárs: Be kell vezetni, hogy azok a funkcionáriusok, akik tömegszervezetekkel 
foglalkoznak, munkaidő után tudják elintézni ügyei[ke]t. A Minisztertanácsot arra 
kéri, hogy lehessen operatív kérdéseket szóbelileg is elintézni.
Ne legyen felhatalmazva egyes előadó, főelőadó bizonyos értekezletek összehívására. 
Csak a főosztályvezetőnek legyen joga bizonyos értekezleteket összehívni.
Altomáré Iván elvtárs: Nem látja a határozatban a szigorú ellenőrzés kérdését, ami 
a Szovjetunióban van.
Gerő Ernő elvtárs: Szeretné, ha a Minisztertanács felhatalmazást adna a Minisztertanács 
elnökének és elnökhelyetteseinek, hogy végső fokon a szövegezést megállapítsák. 
Néhány kérdést itt még meg kell vizsgálni. Felmerült, hogy sok a határozat. Erről már 
beszéltek. Rengeteg embert kötünk le a határozatok előkészítésére és nem marad idő 
a munkára. A Minisztertanácsnak magának kell példát mutatni. Le kell csökkenteni a 
Minisztertanács elé kerülő kérdéseknek a számát. A kérdéseket jobban kell előkészíteni. 
A határozat túl későn kerül kiküldésre. Az önigazoló levelek közül egypárat ki kellene 
pellengérezni nyilvánosan.

9 Az észrevétel a határozati javaslat IV.3/a pontjára vonatkozott.
10 A határozati javaslat V/2 pontjának szövege szerint „A Minisztertanács utasítja az egyéb, nem 

központi szervek és vállalatok vezetőit, hogy szervezzék meg és biztosítsák a saját területükön a 
határozat értelemszerű végrehajtását.”
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Az egész államvezetési rendszerünk túlságosan bonyolult, ezért hoztuk létre a racio-
nalizálási bizottságot. Egyetért azzal, hogy az előadók ne hívjanak össze értekezletet, 
csak a főosztályvezető hívhat össze értekezletet.
Felmerült a párt- és tömegszervezetek munkaidő-beosztásának kérdése. A Minisztertanács 
a párt- és tömegszervezetek munkarendjével nem foglalkozhat, a párt hozott erre 
határozatot. A miniszter elvtársakkal meg kell ezt ismertetni.
A helyi tanácsok kérdésénél az a véleménye, hogy a megyei tanácsokat illetően ezt a 
rendszert azonnal be lehet vezetni, minden további nélkül, a járási és községi taná-
csoknál meg kell nézni. Helyes, hogy a Helyi Tanácsok Titkársága a Közalkalmazottak 
Szakszervezetével üljön le és ezt vizsgálják meg, különösen a községekben.
Vigyázni kell, hogy túlságosan rövid határidőket az egyes feladatok végrehajtására ne 
adjunk. Nemcsak a határozatok számát kell lényegesen csökkenteni, hanem ugyanakkor 
a határidőket is reálisan kell megállapítani.
A határozatok csökkentését illetően ajánlja elolvasni Lenin elvt[árs] művét: „Hogyan 
kell az államot vezetni?”11 Helyes lenne felvenni a határozatba, hogy egy csomó kérdést 
szóbeli megállapodás alapján lehet elintézni, ezt azonban írásban rögzítsék.
A Minisztertanács az előterjesztést elfogadja, a vita alapján szükségesnek tartja egyes 
kérdéseknek, részkérdéseknek a módosítását. A végleges szöveg elkészítésével bízzák 
meg a Minisztertanács elnökét és helyetteseit azzal, hogy a rövidített határozat egy 
rövid közlemény formájában 14-én a sajtóban jelenjék meg.12

3 .) A hús és zsír árának leszállítása és az ellátás biztosítása.13

Előadó: Szalai Béla elvtárs.

11 Utalás Vlagyimir Iljics Lenin: Állam és forradalom című munkájára. (Bp., Kossuth Könyvkiadó, 1977)
12 A határozatot lásd Melléklet 2/b. A sajtóközlemények: Szabad Nép 1954. február 14. (1) A 

Minisztertanács határozata a minisztériumok és az állami hivatalok munkarendjéről, továbbá Szabad 
Nép 1954. február 15. (1) Munkánk rendje.

13 Az Országos Tervhivatal elnöke előterjesztésében tájékoztatta a Minisztertanács tagjait az állatbegyűjtési 
tervben mutatkozó lemaradás hatásairól, miután a beadási kötelezettség teljesítését az érintettek 
túlnyomó részt csak a IV. negyedévben vállalják. A lemaradáshoz hozzájárultak a rossz időjárás, a 
szállítási nehézségek, az állami és tanácsi szervek, a SZÖVOSZ hanyag munkája, a sajtópropaganda 
hiánya. A begyűjtés jelenlegi menete így nem biztosítja teljes egészében a folyamatos ellátást és a 
tervezett árleszállításhoz szükséges tartalék felhalmozását. A hiány megszüntetése érdekében többek 
között átmenetileg csökkenteni kell az 1. számú mellékletben meghatározott módon – az állami 
szektor állatállományát és a fegyveres testületek I. negyedévi hús- és zsírkeretét, illetve le kell állítani a 
honvédségi húskonzerv gyártását. A helyi tanácsoknak kötelessége a vágóállatok szabad felvásárlásának 
és piaci felhozatalának támogatása, amivel összefüggésben a szarvasmarhák magánvágási engedélyének 
kiadását meg kell szüntetni. A vágóállatok begyűjtésének és szállításának heti koordinálására az érintett 
minisztériumok képviselőiből operatív bizottságot állítsanak fel. A hús- és zsír árát a határozat 2. számú 
mellékletében meghatározott részletezés szerint 8-15%-kal kell csökkenteni, az ennek következtében 
az üzemélelmezésnél megtakarított összeg a minőség javítására fordítandó.

23/3
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A készletek azért alacsonyak, mert a begyűjtés lemaradt a tervhez képest. Egyes állami 
szervek: Begyűjtési Minisztérium, Földművelésügyi Minisztérium, SZÖVOSZ nem 
kellő felelősséggel készítette elő a hús- és zsír árleszállítást. Az eddigi rendszabályokat 
nem elég gondossággal készítették elő és hajtották végre. Javasolja kiegészíteni, hogy 
az OT elnöke felelős a határozat végrehajtásának ellenőrzéséért.
Babos [Zoltán] elvtárs: Az állatfelszállításokban komoly lemaradás mutatkozik. 
200 vagon hús esett ki február 15-ig, ami azt jelenti, hogy a hátralévő időben igen 
feszített feladatot jelent ezeknek az állatoknak a felszállítása. Biztosítottnak látja-e a 
Begyűjtési Minisztérium, hogy ezt be tudja hozni?
Szalai Béla elvtárs: A Minisztertanács az előző napirendi pontnál tárgyalta, hogy rengeteg 
fölösleges munkát végeznek a különböző szervek és ez részben a terv módosításából adódik.
Tisza József elvtárs: A 200 vagonos lemaradás a legújabb adatok szerint van. Véleményük 
szerint a heti számok azt mutatják, hogy van javulás a napi begyűjtésben. A lemaradás 
behozható, és az itt szerepelt számok biztosíthatók. Nagy erőfeszítéseket kíván a 
lemaradás behozása, de biztosíthatók.
Szíjártó Lajos elvtárs: A tervmódosítások elsősorban a prémium vonalán komo-
lyak. A Minisztertanács hatalmazza fel a minisztereket, hogy ilyen esetekben enge-
délyezzék a prémiumot.

Altomáré Iván elvtárs: Csak olyan feladatot adjanak az iparnak, ami feltételekkel is 
biztosítva van. Javasolja, vagy átütemezés szerint döntsük el a kérdést, vagy engedélyezzük 
a prémiumot a dolgozóknak. A begyűjtésben pontosan kell teljesíteni a feladatokat.
Háy László elvtárs: Olyan javaslatot kaptak, hogy halat hozzanak be, izlandit és dán 
halat. Ez belekerülne 5 millió devizaforintba. Talán a mi helyzetünkben célszerű volna 
a behozatal. Kéri a Minisztertanácsot, vizsgáltassa meg ezt a kérdést.
Tisza József elvtárs: Olt elvtársnak teljesen igaza van, hogy nagy bizonytalanság van. A 
Begyűjtési Minisztérium is követett el egy sor hibát az előkészítés során, ezzel kapcsolatban 
az illetékes szervek elé kerül a felelősség kérdése. Minden körülmények között biztosítani 
kell azt, ami itt a tervben van. A minisztérium szervezeti vonatkozásban és egyéb 
intézkedésekkel is komoly erőfeszítéseket tesz, hogy ezeket a feladatokat megoldják. A 
Begyűjtési Minisztérium munkáján döntően múlik, hogy ez a határozat végre legyen 
hajtva. De szükséges, hogy az érintett szervek is időben teljesítsék feladatukat.
Van egy észrevétele: a tenyészüszőknek a cseréje a 2. pontban. Javaslata, hogy ne csere 
legyen, hanem „adásvétel”.14

A gyulai és a csabai árleszállítása kisebb mértékű legyen, mint ahogy az előterjesztésben 
szerepelt15, Szalai elvt[árs] nem tért erre ki.

14 A határozati javaslat 2. pontja szerint „A begyűjtési miniszter szervezze meg a rendelkezésre álló mintegy 
5000 db tenyészüszőnek, valamint az állami szektorból kikerülő tenyésztésre alkalmas szarvasmarháknak 
magasabb súlyú vágómarhákkal történő elcserélését. A csereakciót azonnal meg kell indítani és azt 
elsősorban a termelőszövetkezetekkel, másodsorban a dolgozó parasztokkal kell lebonyolítani.”

15 Az előterjesztés 1. számú melléklete szerint a csabai és gyulai kolbász árát 63 forintról 58 forintra 
kívánták csökkenteni. A határozat ezt változatlanul hagyta.
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Gerő Ernő elvtárs: Amit Olt elvtárs élesen felvetett, helyes, ez az előterjesztés meglehetősen 
szűken biztosítja a hús és zsír árleszállításával kapcsolatos elengedhetetlen tartalékot. 
De ha még ezt sem fogják betartani, ami a két minisztériumon, a Begyűjtési és a 
Földművelésügyi Minisztériumon múlik, a helyzet rendkívül nehézzé fog válni. A 
Begyűjtési és a Földművelésügyi Minisztérium jó vagy rossz munkáján fog múlni ennek 
a rendszabálynak helyes végrehajtása, ami itt elő van írva, pontosan meg kell valósítani.
A tervmódosítások kérdésével kapcsolatban a következőket mondja: amit Szalai 
elvtárs mond, van valami, hogy folyton módosítani a terveket nem célszerű. Ezt a 
kérdést meg kell nézni. Meg lehet másképp is oldani, mint tervmódosítással, esetleg 
prémiummódosítással. Egyetért, hogy bizonyos mértékben növeljük a miniszter 
elvtársak felelősségét. A mostani bürokrata huzavonát ki kell kapcsolni.
Meg lehet állapítani a felhasználható prémium globális összegét és azon belül gaz-
dálkodjon a miniszter, vagy pedig bizonyos alapelveket kell lerögzíteni, aminek 
figyelembevételével gazdálkodhat a miniszter. A legközelebbi minisztertanácsi ülés 
elé ezt a kérdést be kell hozni.
A hal kérdést érdemes megvizsgálni. Az 1000 tonna hal behozatala bár drága, de nem 
tartja elvetendőnek, az árat azonban meg kell nagyon nézni. Meg kell azt is nézni, 
hogy mit lehet helyette kivinni.
A gyulai és csabai kolbász árának csökkentését felül kell vizsgálni.16

4 .) Gyümölcs- és zöldségellátás megjavításának a kérdése.17

Előadó: Háy László elvtárs. 
Az anyaghoz néhány megjegyzés érkezett, ezek közül ismertet néhányat:

16 A határozatot lásd Melléklet 3.
17 A bel- és külkereskedelmi miniszter előterjesztésében áttekintette a zöldség- és gyümölcsellátás 

helyzetét. Megállapította, hogy 1953-ban csupán szerény javulás mutatkozott az ellátásban és 
különösen a zöldségfélék felvásárlása maradt el a szükséges szinttől. A problémák oka – többek 
között – a MEZŐKER vállalatok és a földműves-szövetkezetek felvásárlási és nagykereskedelmi 
monopóliumában, a vállalati apparátusok erős központosításában, a felvásárló vállalatok gyenge raktár és 
gépkocsi ellátottságában, a helyi kezdeményezések mellőzésében, a felvásárlók anyagi megbecsülésének 
hiányában, a felvásárlási árak elmaradásában, az őstermelői piaci felhozatal háttérbe szorításában, a 
magán kiskereskedelem megszüntetésében keresendő. Mindezek felszámolása érdekében erősíteni kell 
a zöldségfélék és gyümölcsök szabad forgalmát, bővíteni a termelők értékesítési lehetőségét, ki kell 
építeni a kiskereskedelmi és közétkeztetési vállalatok közvetlen felvásárlási formáit, decentralizálni 
kell az állami felvásárlás rendszerét, erősíteni kell a földműves-szövetkezetek szerepét, az 1954. évi 
felvásárlói és fogyasztói árakat lehetőség szerint az 1953. évi szint alatt kell kialakítani, anyagilag 
érdekeltté kell tenni a felvásárlókat tevékenységük javításában, a jelenlegi 600 magán kiskereskedői 
engedélyen felül további 400 engedélyt kell kiadni, javítani kell az áruszállítás feltételeit, ki kell 
dolgozni a zöldség- és gyümölcskereskedelem további fejlesztésének feladatait.

23/4
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A 2. oldal 2/b) pontjával kapcsolatban nincsen pontosan meghatározva, hogy a föld-
műves-szövetkezetek járási központjai milyen áruforgalmi tevékenységet fejthetnek ki.18

Másik észrevétel: Javasolja, hogy a járási központok csak koordináló feladatot végezzenek 
a földműves-szövetkezetek között és ne vegyenek át a földműves-szövetkezetektől árut 
más fmsz-ek felé való értékesítésre. Ezzel az észrevétellel egyetért.
A 3. oldal 3. pontból az tűnik ki, hogy az egyes területek ellátásáért a tanács felelős. Itt 
azt kell kimondani, hogy a MEZŐKER-igazgatók, illetőleg a MEZŐKER-vállalatok 
a felelősek. Nem lehet a tanácsokat felelőssé tenni az ellátásért, nem lehet kimon-
dani, hogy a „vállalatok gazdálkodásával azonban ne foglalkozzanak”, ugyanakkor 
őket tegyük felelőssé.19

5. oldal 5. pont fogalmazása nem világos, itt ki kell mondani, hogy a földműves-szö-
vetkezetek minden fogyasztó felé közvetlenül is árusíthatnak.20

6. oldal 6/a) pont kiegészítendő a következővel: „… szükség szerint, közös megegye-
zéssel azokat módosítsák.”
Helyes lenne az egyes termékek átlagárait a szezon beindulása előtt közvetlenül már 
a terméseredmények ismeretében meghatározni. Ezt azonban még ki kell tárgyalni, 
ehhez kéri a Minisztertanács felhatalmazását, hogy a MT elnöksége dönthesse el 
a végleges szöveget.
A 6. oldal 6/f ) pont: a földműves-szövetkezetek felvásárlási árai nem lehetnek magasabbak 
a MEZŐKER felvásárlási árainál. A Népgazdasági Bizottságnál folytatott megbeszé-
lésen álláspont volt, hogy a földműves-szövetkezetek felvásárlási ára kialakítására a 
kiskereskedelemre alkalmas módszert kell bevezetni. Ez az álláspont helyes.
6. oldal 6/h) pontnál a jutalékfeltételek közé kell beépíteni a felvásárlási árak csökkentését 
is, és akkor erre nem kell adni külön prémiumot. Tisza elvt[árs] helyesen veti fel 
a kérdést, hogy a Begyűjtési Minisztériummal ez a kérdés nem volt kitárgyalva. A 
népgazdasági […] ülésen nem vett részt a Begyűjtési Minisztérium. Helytelen dolog 
volt, hogy ezt nem tárgyalták ki.
Hegedüs András elvtárs: Megkérdezi Háy elvtárstól, hogy a pénzügyi kihatását meg-
nézték-e a kérdésnek?
Háy László elvtárs: A pénzügyi kihatásokra Nyers elvtárs tudna részletesebben válaszolni.
Nyers [Rezső] elvtárs: A pénzügyi kihatások nincsenek feltüntetve. Kb. 10%-os költ-
ségcsökkentést munkáltak ki. A felvásárlási árak megtakarítását prémium vagy jutalék 
formájában adják-e ki, kidolgozták, hogy jutalékban adják, de nem látnak erre lehetőséget, 
mert nagy adminisztrációt jelent. Véleménye szerint prémium formájában megoldható.

18 A határozati javaslat I,2/b pontja szerint „… a járási központok áruforgalmi tevékenységet csak olyan 
esetekben végezzenek, amikor kisebb tételekben történő közvetlen szállítás nem lehetséges.”

19 A határozati javaslat II 3/a/2 pontja szerint „…a tanácsok feladatai a következőkre terjedjenek ki: 
…. Ellenőrizzék a megyei MEZŐKER vállalatok felvásárlását és más megyékből történő folyamatos 
árubeszerzéseit… A tanácsok kereskedelmi osztályai rendszeresen számoltassák be a megyei MEZŐKER 
vállalatok igazgatóit, a vállalatok gazdálkodásával azonban ne foglalkozzanak.”

20 A határozati javaslat II/5/a-d pontjairól van szó.
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Olt Károly elvtárs: A pénzügyi részét illetően a Pénzügyminisztérium sem tudta 
mérlegelni, hogy mi a kihatás. Javasolja, mondja ki a Minisztertanács: a legsürgősebben 
a Belkereskedelmi Minisztériummal és a SZÖVOSZ-szal együtt vizsgálják ezt meg.
Altomáré Iván elvtárs: Igen fontos kérdés a konzervüzemek ellátása nyersanyaggal. Ki 
kellene jelölni a konzervgyárak mellett lévő körzeteket, amelyben lekötik a szükséges 
mennyiségű gyümölcs-, zöldségárut, ami a szállítási kérdésekben nagy csökkentést fog 
jelenteni, a minőségben is eredményt fog hozni.
A 3. oldal II/2/c) pontban azt kellene kimondani, hogy a konzervipar, a konzervgyárak 
jogosultak szerződést kötni a tsz-ekkel és egyéni termelőkkel is, azok az állami 
gazdaságok, amelyek ebben a körzetben vannak, elsősorban termelésükkel az ipar 
részére kell hogy leszerződjenek. 
A 6. oldal II/6/a–b) pontba be kell venni az élelmiszeripart is.
A 7. oldal II/8/b) ponttal egyetért, hogy minden segítséget meg kell adni.
Házi Árpád elvtárs: A központi diszpozíciós rendszert alapjában véve megszüntetni 
nem szabad, hanem a bürokratikus rendszert kell belőle kiküszöbölni. Az áruterítés 
az ország területén bürokratikusan volt megszervezve.
Javasolja, hogy a romlás kérdésénél szintén prémiumot kapjanak a dolgozók. Ez elősegíti, 
hogy jobb árut kapjanak a fogyasztók.
Nagy baj, hogy a begyűjtési rendszer egész kérdése nem tudott elkészülni erre az időre, 
és külön kell tárgyalni. Számolni kell, hogy a begyűjtés egész rendszerének szervezeti 
kérdésénél bizonyos problémák fognak jelentkezni.
Bebrits Lajos elvtárs: A 80 km-es körzet nem tartható, de nincs is szükség a 80 km-es 
körzetre. Javasolja az 50 km-es körzetet. A 80 km-es körzetet nem tudják gázzal és 
olajjal sem fedezni.21

A b.) pont elfogadását javasolja.22

Tisza József elvtárs: Az elvtársak helyesen állapítják meg, hogy az állami egykéz komoly 
hiba. A javaslati résznél nem nyúlnak hozzá az elvtársak, hogy a piacon az őstermelői 
felhozatal sokkal nagyobb mértékben jusson érvényre, mint tavaly. 1954-re kevesebbet 
terveznek az elvtársak, mint tavaly. Ezt közelebbről meg kellene nézni.
Még mindig mutatkozik az állami többkéz a községekben a felvásárlás vonalán. Egy-egy 
községben 2-3-4 szerv is megjelenik, erre nincs szükség. Meg kell ezt is nézni. Az állami 
egykéz lenne a helyes.

21 A határozati javaslat II/8/a pontja szerint lehetővé kell tenni, hogy a legfontosabb ellátási körzetek 
80 km-es körzetből tehergépkocsival szállíthassák közvetlenül a termelőtől az eladás helyéig az árut, 
az eddigi 50 km-es körzethatár helyett.

22 A II/8/b pont szerint a zavartalan zöldség és gyümölcs szállítások biztosítása érdekében a nyári 
felfutás idején a reggeli órákban a különféle ipari üzemek, illetve szállítási vállalatok egy fordulóra 
bocsássanak rendelkezésre gépkocsit a TEFU díjszabás alapján.
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Dégen Imre elvtárs: Ez a javaslat nem a legésszerűbb, lényegesen nem segít a további 
helyzeten. A két megyében kell kialakítani a helyes szervezeti formát.23

Nem ért egyet Háy elvtárssal, hogy teljesen szabad kezet adjunk.
Az irányáraktól való 20%-os eltérés elegendő.
Tauszk György elvtárs: A 4. oldal 3/c) pontban van egy javaslat új vállalat alapítására 
export felvásárlására. Ilyen vállalat létesítésére nincs szükség, a Minisztertanács 
ehhez ne háruljon hozzá.24

Nyers [Rezső] elvtárs: A konzervgyárak felvásárlásának kérdésében javasolja, hogy a 
Minisztertanács ne hozzon eltérő határozatot.
A gépkocsi-szállítás kiterjesztése 80 km-re „egyes gyorsan romló cikkekre” terjedjen ki.
Az exportvállalat létesítésénél nem új vállalat létesítését javasolják, mert az a 
vállalat már megvan.
Háy László elvtárs: A vita megmutatta, hogy jobb lett volna ezt a kérdést előzetesen 
kitárgyalni. A döntés viszont sürgős ebben a kérdésben. Igaza van Dégen elvtársnak, 
hogy az előterjesztés nem oldja meg a kérdést gyökeresen, de bizonyos lépést jelent előre.
Egyetért Házi elvtárssal, hogy a premizálás kérdésénél vegyük figyelembe a romlás 
megakadályozását is.
Az 50–80 km-es körzet kérdésénél el lehet fogadni Nyers elvtárs javaslatát, hogy 
kivételes esetekben, a gyorsan romló áruknál legyen csak 80 km-es.
Helyes Tisza elvt[árs] javaslata, hogy a költségkihatást meg kell vizsgálni.
Elfogadja Dégen elvt[árs]nak az árakra vonatkozó megjegyzését, 10-20%-os eltérés helyes.
Javasolja, hogy az exportvállalatot hagyjuk meg így, és a jövő évadban be lehet olvasztani.
Gerő Ernő elvtárs: Sok időt vett igénybe a kérdés vitatása, ez azt mutatja, hogy nem 
tárgyaltak eléggé, nem készült el megfelelő módon az előterjesztés és itt kell az időt 
vesztegetni, így a határozat sem lehet olyan precíz. Helytelen, hogy a Begyűjtési 
Minisztériummal nem tárgyaltuk ki ezt a kérdést, utólag ki kell tárgyalni.
A földműves-szövetkezeteket illetően az a javaslata, hogy két megyében, Zala és Tolna 
megyében az egész felvásárlást a földműves-szövetkezetek végezzék. Ők töltsék be 
az állami szervek által egyéb területen betöltött szerepet is. Ennek a tapasztalatnak 
alapján fogunk határozni a jövőre vonatkozóan. A fmsz. központ gyorsan romló 
áruknál, gyümölcs, zöldségféléknél diszpozíciós joggal rendelkezik, kiskereskedelmi 
szervek felé kell hogy értékesítési joggal rendelkezzenek.

23 A határozati javaslat II/5/d pontja szerint Tolna és Zala megyében szüntessék meg az állami 
felvásárlást és azt a nagykereskedelmi elosztással együtt a földműves-szövetkezetek végezzék. Az 
ennek során szerzett tapasztalatok alapján a következő években a rendszert ki kell terjeszteni más, a 
zöldségtermelésben kevésbé aktív, megyékre is.

24 Valójában a határozati javaslat II/3/e pontja szerint „Az exporttervek teljesítése és jövőbeni fokozása 
érdekében előre kijelölt termelőszövetkezetekben és állami gazdaságokban meg kell szervezni az 
exportra történő termelést és begyűjtést. Ennek megszervezését, exportra termelő új területek 
felkutatását, valamint a MEZŐKER vállalatok exportra történő begyűjtésének szakirányítását a 
Zöldség-Gyümölcs Export Felvásárló és Értékesítő Vállalat végezze. …”
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A konzervgyárak kérdésében a 2/b) (II.) pontot módosítani kellene.25 Ki kell mondani, 
hogy a konzervipari üzemek ebben a 6 cikkben általában a saját területi körzetükben, 
illetve a számukra külön kijelölt rayonokban felvásárlást végezhetnek, közvetlen szállítási 
szerződést köthetnek, vásárolhatnak termelőszövetkezetektől, egyéni gazdálkodóktól, 
állami gazdaságoktól, de ugyanakkor figyelemmel kell lenni Budapest ellátására is.
A bérrel, jutalékkal kapcsolatban helyesnek tartja, hogy általában premizáljunk. Premizáljuk:
a) a nagyobb mennyiségű felvásárlást,
b) alacsonyabb áron való felvásárlást.
A prémiumnál vegyék figyelembe az áru minőségét, erről itt kevés szó esik. Helyes, ha 
két kategória helyett három kategóriát állapítunk meg. Ez lehetővé tenné, hogy jobban 
hozzásimuljunk a tényleges helyzethez. A romlási százalék vagy a romlás következtében 
előálló veszteség csökkentésére is vonatkozzék a prémium, ezt is figyelembe kell venni. 
Veszteséget állami költségvetésből általában ne térítsünk, ez a vállalat eredményének 
mérlegében kerüljön kimutatásra.
Tisza elvtárs javaslatát el kell fogadni, kötelezni kell a Bel- és Külkereskedelmi Minisztériumot 
és a SZÖVOSZ-t, hogy 2 héten belül írásban jelentsék a Minisztertanácsnak, hogy 
mennyi megtakarítással fog járni.
A létszámcsökkentésre vonatkozó javaslatot a Minisztertanács ne fogadja el, valószínű, 
ennél többet lehet csökkenteni.
Az Export-Import Vállalatra vonatkozóan célszerű megnézni, nem volna-e helyes 
beolvasztani a TERIMPEX-be.
Helyes, hogy a budapesti és a megyei tanácsok nem lehetnek közvetlenül felelősek az ellátásért.
Altomáré Iván elvtárs: A 6. oldal II/6/a) pontba a SZÖVOSZ-on kívül az élelmiszer-
ipart is kéri bevenni.
Gerő Ernő elvtárs: Helyes Altomáré elvtárs javaslata. A 6/a)-val kapcsolatos javaslat helyes, 
hogy az árakat az egyes áruféleségnél a beérést megelőző időszakban állapítsák meg.26

5 .) 1953–54. évi átteleltetés.27

Előadó: Szalai Béla elvtárs.

25 A határozati javaslat II/2/c pontja szerint „A konzervipari üzemek 6 cikkben (paradicsom, zöldborsó, 
zöldbab, zöldpaprika, fejeskáposzta) végezzenek felvásárlást a gyárak körzetében megkötött termelési 
szerződéseik alapján. Ezen kívül a konzervipari üzemek körzetében lévő állami gazdaságokkal és 
termelőszövetkezetekkel szabad áruikra szállítási szerződést köthetnek. Az ezen felül hiányzó cikkekkel 
a MEZŐKER vállalatok látják el a konzervipart.”

26 A határozatot lásd Melléklet 4.
27 Az Országos Tervhivatal elnökének előterjesztése megállapította, hogy az állami szektor takarmány-

szükséglete az előzetes tervek szerint az 1953/1954-es gazdasági évre biztosítva volt. A beszolgáltatási 
kedvezmények bővítése, az időjárási elemi károk, a vámdarálás részbeni eltörlése, a kisebb termés, a 
megnövekedett takarmányfelhasználás miatt a tervezett mennyiség csökkent, ezzel takarmányhiány 
keletkezett, ami maga után vonja az ellátandó állatállomány csökkentését. A határozati javaslat 
szerint ennek érdekében az állami szektorból adjanak el az egyéni gazdálkodóknak 300 000 malacot, 

23/5
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Hegedüs elvtársnak jelentést kellett adnia, ha nem adott, ki kell mondani, hogy adjon jelentést.
Hegedüs András elvtárs: Az állami gazdaságok állatállománya túlméretezett. A takar-
mányhelyzetet meg kell javítani.
Olt Károly elvtárs: A pénzügyi kihatása nincs felmérve. 10 napon belül dolgozzuk ki 
ennek teljes pénzügyi kihatását.
Gerő Ernő elvtárs: A Minisztertanács az előterjesztést alapul elfogadja.28

Külön pontot kell bevenni, amely kötelezné a begyűjtési minisztert és a földművelésügyi 
minisztert, hogy dolgozzanak ki olyan rendszert, melynek alapján biztosítani lehet, 
hogy a két minisztériumnak a szervei a piacon ne mint két konkurens jelenjenek meg.29

Külön pontot kell felvenni: az egész akció lebonyolítására vonatkozóan a Begyűjtési 
Minisztérium és a földművelésügyi miniszter dolgozza ki a javaslatot és a Minisztertanács 
elnöke, vagy első elnökhelyettese és a Tervhivatal elnöke hagyja jóvá.30

A 2/a) pontnál ne legyen cserebere, hanem adásvétel; a b) pont kérdése eldől az akció 
végrehajtásánál, addig ezt függőben lehet tartani.31

A 9. pontnál nem helyes, ha most egy sereg szerv elkezdene 1200 vagon kukoricát felvásárolni.32

A 15. pontot ki kell hagyni.33

20 000 kocát, 4000 szarvasmarhát, 7000 bikaborjút, 4000 csikót és 800 lovat, az állami gazdaságok 
szüntessék meg a vágóbaromfi nevelését. Másfelől növelni kell a szabadpiacon beszerzendő kukorica 
mennyiségét, a kenyérgabona tartalék egy részét korpa céljára meg kell őröltetni, az abrakot új termésű 
lucernával kell pótolni, június folyamán a begyűjtés gyorsításával növelni kell az árpakészleteket, a 
takarmány takarékos felhasználását premizálni kell. Az állatlétszám csökkentésének megfelelően 
módosítani kell az illetékes minisztériumok állattenyésztési terveit, az összes állami gazdaságot el 
kell számoltatni a vetőmag- és takarmánykészletekről és -felhasználásról. 

28 A Minisztertanács a vitában elhangzott vélemények figyelembevételével 521/3/1954 számú nem 
nyilvános határozatával az előterjesztést jóváhagyta. 

29 A határozat nem tartalmazott ilyen pontot.
30 A határozat 1. pontjának második bekezdése kimondta, hogy a begyűjtési miniszter és a földművelésügyi 

miniszter február 22-éig dolgozzák ki az állateladás feltételeit úgy, hogy az árak egyformák legyenek, 
és azt jóváhagyásra mutassák be a Minisztertanács elnökének.

31 A határozati javaslat 2. a) pontja szerint 20 000 darab kocát kell eladni a „dolgozó parasztoknak”, olyképpen, 
hogy cserélni is lehet hízott sertésért 1:1 arányban. Az elfogadott határozat 2. pontjának 3. bekezdésében 
csak eladásról volt szó, a Begyűjtési és Földművelésügyi Minisztériumok által meghatározott feltételek 
szerint. A határozati javaslat 2. b) pontja szerint, ha a vásárló nem tud azonnal hízott sertést adni, akkor az 
év végéig kell szerződéses áron egy hízott sertést adnia az állatforgalmi vállalatnak. A határozat 2. pontjának 
4. bekezdésében az állt, hogy „törekedni kell”, hogy a vásárlók tenyészkoca helyett adjanak hízott sertést.

32 A 9. pont így hangzott: „A lókompakt gyártásához biztosított kukoricából 1954 I. első félévben el 
kell venni 1200 vagon kukoricát. A kompakt ellátásban részesülő minisztériumok ennek megfelelően 
idén 1200 vagon kukoricaszükségletüket szabadpiacon szerezzék be.”

33 A 15. pont szövege a következő volt: „A takarmánnyal történő fokozott takarékosság elérése érdekében 
a dolgozókat premizálni kell. Ezért a tervezett súlyfelrakás és állati termékhozam elérése esetén 
minden megtakarított 1 q tengeri értékű abrak után 50 Ft prémiumot kell fizetni.”
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A 16. pontot módosítani kell: „A Minisztertanács utasítja az Országos Tervhivatal elnökét…”34

A 17. pontot javasolja módosítani: „Felül kell vizsgálni, nem csak az állami gazdaságoknál, 
hanem minden olyan szervnél, amely jelentős mértékben takarmányt kezel, begyűjt, 
fogyaszt, a takarmány felhasználásának a módját és hogy milyen készletekkel rendelkezik.”35

A koca-süldő kérdésében a 15–18 ezer süldőt elfogadjuk, ezzel is csökkentjük a kint 
lévő vásárlóerőt, azonban erre hitelt nem adunk. A pénzügyi kihatást ki kell számítani, 
a Pénzügyminisztérium dolgozza ki az OT-val együtt. Hegedüs elvtárs egy hónapon 
belül tegye meg jelentését.36

6 .) Fővárosi Vízművek víztermelő üzemeinek szennyvizek elleni védelme.37

Előadó: Pongrácz Kálmán elvtárs 
A pesterzsébeti üzem tervét még ki kell dolgozni.
Papp István elvtárs: 15 millió értékű berendezés megvan, csak üzembe kell állítani.
Zsofinyecz Mihály elvtárs: A határidőt meg kell alaposan nézni.
A 7. oldal 5/a) pontjával kapcsolatban megjegyzi, hogy a RM Műveknek szükséges 
tartályt 1955. februárig el tudják készíteni.38

Hidas István elvtárs: Az 1/c) pontot javasolja, nézzük meg még egyszer. Daru nincs, 
ami ehhez szükséges.39

Pongrácz Kálmán elvtárs: Ezek a kérdések már évről évre húzódnak. A Rákosi Művek 
udvarán fekszik a berendezés.

34 A határozati javaslat 16. pontjában az szerepelt, hogy a „Minisztertanács felhatalmazza az Országos 
Tervhivatal elnökét….”

35 A határozati javaslat 17. pontjának eredeti szövege a következő volt: „A Minisztertanács Titkárságának 
vezetésével bizottságot kell létrehozni és az összes állami gazdaságot a bizottság útján II. 15.-ig el 
kell számoltatni a vetőmag és takarmány felhasználásáról, a készletekről, valamint a kenyérgabona 
szemeskiutalások állásáról.” Az elfogadott határozat 16. pontja ezt a következőképpen fogalmazta meg: 

„A Minisztertanács Titkárságának vezetésével felül kell vizsgálni és el kell számoltatni a Földművelésügyi 
Minisztérium felügyelete alá tartozó kísérleti és tangazdaságokat, az Élelmiszeripari, a Könnyűipari és 
a Begyűjtési Minisztérium felügyelete alá tartozó állami gazdaságokat és takarmány begyűjtésével és 
forgalmazásával foglalkozó vállalatokat. A felülvizsgálatnak ki kell terjedni a gazdasági év első félévében 
felhasznált takarmányok felhasználásának ellenőrzésére és a második félév szükségleteinek megállapítására.”

36 A határozat 17. pontja szerint „A Földművelésügyi Minisztérium felügyelete alá tartozó állami gazdaságok 
adjanak el 15–18000 tenyészkoca süldőt az egyénileg dolgozó parasztoknak és termelőszövetkezeteknek. 
Termelőszövetkezetek e célra külön hitelt nem kaphatnak.”

37 Az előterjesztést lásd Melléklet 5. 
38 A határozati javaslat 5/a pontjában határidőként „azonnal” szerepelt. 
39 A határozati javaslat 1/c pontja szerint „A Nehézipari Minisztérium és a NAGEMA munkaterve 

alapján a szerelések elvégzésére szükséges kapacitást a Vegyipari Szerelő Vállalatnál úgy biztosítsa, 
hogy a fenoszolván berendezés felszerelése 1954. évben befejeződjék.”

23/6



184

23 19 5 4 .  F E B RuÁ R  12 .

Gerő Ernő elvtárs: A Rákosi Mátyás Műveknél meg kell adni a 2,6-ot.40

A Vörös Csillagnak – ha Zsofinyecz elvt[árs] tudja vállalni – maximálisan 5,3 tizedet.41

A pesterzsébeti szennyvíztelepnél először készítsék el a költségvetési tervüket.
A RM Műveknél mint felső keretet javasol 5,3 milliót meghagyni.42

Pongrácz Kálmán elvtárs: Az OT-nél 8 hétig feküdt a kérdés, választ sem kaptak rá.
Gerő Ernő elvtárs: A Tervhivatal vizsgálja meg, és ha a tervdokumentáció megvan, 
jöjjenek javaslattal.43

7 .) Rendelettervezet a termelési szerződések kötbérrel való megerősítéséről.44

Erdei Ferenc elvtárs: A 2. §. b) pontját ne vegyük be, mert a szerződés magában foglalja 
a minőségi előírást is.45

A 4. oldal 12. §. (2) bekezdésénél ki kell mondani, hogy ne csak a burgonya tartozzék 
a Magyar Kereskedelmi Kamara árucsere bizottságához, hanem minden olyan termék, 
amely a Begyűjtési Minisztérium jogkörébe tartozik.
A felügyelőségnél javasolja a megyei felügyelőséget is bevenni.
Olt Károly elvtárs: A rendelettervezet 3. §. a) pontját javasolja kiegészíteni a következőkkel: 

„ha a szerződtetett területet nem a szerződésnek megfelelően …” 

40 A határozati javaslat 1/g pontja szerint az Országos Tervhivatalnak gondoskodnia kell 1954-ben a 
Rákosi Mátyás Művekben a gázvízelválasztó-hajók átépítésére és kátrányderítő medence létesítésére 
2,6 millió Ft beruházási hitelről.

41 A határozati javaslat 2/a pontja szerint az Országos Tervhivatalnak gondoskodnia kell 1954-ben a 
Vörös Csillag Traktorgyárban a gázvíztisztító berendezések létesítéséhez 2,7 millió Ft hitelkeretről.

42 A megjegyzés az előterjesztés alapján nem értelmezhető.
43 A Minisztertanács az előterjesztést több változtatással 521/6/1954 számú nem nyilvános határozatával 

jóváhagyta. A változtatások érintették a határidőket és az egyes tervezett beruházásokat, azzal a céllal, 
hogy csökkentsék a rövid távon tervezett kiadásokat. Így a XX. kerületi (pesterzsébeti) Torontál utcai 
szennyvíztisztító telep megépítését, a Gáz- és Kokszművek ipari vizeinek tisztításával kapcsolatos 
javalatokat, a rákospalotai szennyvízfőgyűjtő csatorna építését, a XIII. kerületi angyalföldi csatorna-
szivattyú-telep építését. A határozat előírta, hogy felül kell vizsgálni, milyen megtakarítás érhető el a 
Rákosi Mátyás Művek rendelkezésére bocsájtott 2,6 millió forintból, továbbá az érintett minisztériumok 
gondoskodjanak az 1955., 1956., 1957. évekre előirányzott beruházási keretek megtervezéséről.

44 Az igazságügyi miniszter az 503/6/1953 számú határozat alapján a földművelésügyi és begyűjtési 
miniszterrel egyeztetve előterjesztést tett a termelési szerződések kötbér fizetési rendelkezéseit 
meghatározó 167/1951 (II.9.) MT számú rendelet 12–17. pontjainak módosítására. A módosítás újra 
szabályozta azon eseteket, amikor a termelőkkel szemben kötbér köthető ki; kimondta, hogy vétlenség 
esetén a kötbér kiszabását mellőzni kell, illetve mikor mérsékelhető a kötbér; hogy a száz forintot el 
nem érő kötbért nem lehet érvényesíteni; végül pedig a kötbérrel kapcsolatosan felmerült jogviták 
eldöntésére a bíróság illetékes. A Minisztertanács az előterjesztést a vitában elhangzott észrevételekkel 
521/7/1954 számú nem nyilvános határozatával elfogadta és rendelkezett a 13/1954 MT. számú rendelet 
(MK. 1954. 11. szám, február 20.) kiadásáról. (Helyesbítése MK. 1954 42. szám február 24.) 

45 A rendelet tervezete nem található az iratok között, így a módosítások nem követhetők.
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Göcze [Götz János] elvtárs: A 2. oldal 6. §. 1–2. bekezdés között ellentét van.
A 2/b) pontot javasolja kihagyni.
A 11. §-ban (1) bekezdésben nem helyes, ha az osztályra bízzuk az ilyen kérdések 
eldöntését, személyekre kellene bízni.
Gerő Ernő elvtárs: Ki lehet mondani a következőket:

„A kötbér összegét a bíróság mérsékelheti, ha a félnek szándékossága esetleg nem forog 
fenn, s ha a gondatlanság nem súlyos mértékű.”
Az (1) bekezdést javasolja változatlanul hagyni.

8 .) Szociális normatívák megállapítása.46

Előadó: Szalai Béla elvtárs: 
A határozati részbe kerüljön be, hogy az egy főre eső 1496,5 forint összeg nem emelkedhet 
a rendszer bevezetésével.
Olt Károly elvtárs: Javasolja, a Minisztertanács vegye le napirendről, véleménye szerint 
olyan túlzások vannak a javaslatban, amelyet külön meg kell nézni.
Gerő Ernő elvtárs: Hogy hogyan lehet ezt megvalósítani, azt a szakszervezettel együtt 
kell megállapítani. Ki kell mondani, hogy az 1496 forint összeget túllépni nem lehet.47

9 .) A Földalatti Vasút beruházási keretének csökkentése, építésének ideiglenes 
szüneteltetése.48

Előadó: Bebrits Lajos elvt[árs]: 
Javasolja a határidőt 10 nappal meghosszabbítani.
Háy László elvtárs: A 3. pontot javasolja kiegészíteni a következőkkel: „… és az export céljára …”

46 Az Országos Tervhivatal elnöke előterjesztést tett a munkavállalóknak a 107/3/1951 NT határozatban 
meghatározott szociális ellátásának javítására. A szociális normatívákat a KSH szociális és egészségügyi 
felmérése alapján a SZOT elnökével és az egészségügyi miniszterrel közösen kell kialakítani és a 
Minisztertanács elé terjeszteni. A jelen előterjesztés melléklete az építőipari szociális normatívákat 
tartalmazza, melynek összegét az 1952. évi 1351,50 forintról 1496,50 forintra javasolja emelni. A normatívák 
kimondták, hogy az új létesítményeknél az előírásokat mint legalsó határt kell figyelembe venni, a 
használatban lévő létesítményeknél pedig ütemtervet kell készíteni az új előírások érvényesítésére. 
Részletesen tartalmazzák az elhelyezésre (öltözők, munkásszállások, családi szállások, azok berendezése, 
karbantartása), élelmezésre és ellátásra, bölcsődékre és napközi otthonokra, egészségügyi ellátásra, a 
kulturális és sportlehetőségekre vonatkozó előírásokat, továbbá rögzítik a felelősség és az ellenőrzés 
kritériumait. A határozati javaslat szerint a kohó- és gépipari, illetve a nehézipari miniszter 1954. 
március 1-ig, a könnyűipari, az élelmiszeripari, a közlekedés- és postaügyi, továbbá a földművelésügyi 
miniszterek 1954. október 1-ig dolgozzák ki és terjesszék elő a felügyeletük alá tartozó vállalatokra 
és intézményekre vonatkozó szociális normatívákat. 

47 A Minisztertanács 521/8/1954 számú nem nyilvános határozatával a vitában elhangzott észrevételek 
figyelembevételével, illetve a további területekre vonatkozó időhatárok mellőzésével az előterjesztést 
jóváhagyta, a normatívákat március elsejei hatállyal érvénybe léptette.

48 Az előterjesztést lásd Melléklet 6/a. 

23/8

23/9



186

23 19 5 4 .  F E B RuÁ R  12 .

Gerő Ernő elvtárs: A javaslat magában véve helyes, fogadja el a Minisztertanács. Javasolja, 
hogy a Minisztertanács Titkársága tájékoztassa ezekről a közvéleményt. A párt, vagy 
a kormány tájékoztatni fogja, de egyelőre nem kell nyilvánosságra hozni.
Háy elvtárs javaslatát el lehet fogadni, hogy az átcsoportosítást úgy kell végrehajtani, 
hogy a lakosság élelmi cikkekkel való ellátása biztosítva legyen.
A határidőnél a 10 napos halasztást el lehet fogadni.49

10 .) A lakosság megtakarításainak fokozott begyűjtése.50

Előadó: Olt Károly elvtárs: 
Az előterjesztés címe nem jó. Helyesebb lenne a következő: „Takarékbetétek állományának 
növelése és a lakosság fokozott takarékossága.” A betétfelszívó apparátusunk nincs kellő 
mértékben kiépítve, ezért tesznek ennek szélesítésére javaslatot. Már most komoly 
nehézséget okoz a hálózat hiánya. A hálózatot június 30-ig akarják kiépíteni, ehhez 
igen komoly támogatást kell kapniuk.
A 7. pont 4. oldalon a pedagógustakarékkal kapcsolatban nem tisztázták a vitát, hogy 
ez olyan megterhelést jelent a pedagógusok számára, amit nem tudnak vállalni.

Antos István elvtárs: Javasolja a határozatot egy ponttal kiegészíteni: „a közlekedés- és 
postaügyi miniszter gondoskodjék arról, hogy a postai dolgozók közvetlen érde-
keltté legyenek téve”.
Erdey-Grúz Tibor elvtárs: A pedagógusok egy része panasz tárgyává tette, hogy a 
takarékpénztár az Oktatási Minisztérium szerveihez, a minisztérium megkérdezése 
nélkül körlevelet intézett, amely felhívja a pedagógusokat, hogy ezt mint társadalmi 
munkát vállalják el.
Hidas István elvtárs: Egyetért Erdey-Grúz Tibor elvtárssal, hogy a pedagógusokat nem 
lehet kötelezni. Ez csak látszateredményeket hozna.
Bebrits Lajos elvtárs: Egyetért Antos elvtárssal, hogy a postánál jóval lendületesebben 
kell végezni a munkát.
Az üzemi kölcsönös segítő takarékpénztár aggályos dolog.
Hegedüs András elvtárs: Falura különös gondot kell fordítani. Külön ki kell dolgozni 
a falusi postatakarék szerepét.
Egyetért Varga elvtárssal, hogy a tanácsok időnként szólítsák fel a helyi takarékossági 
vezetőt, hogy számoljon be az ülésen a munkájáról.
Gerő Ernő elvtárs: A Minisztertanács az előterjesztést alapul elfogadja.
A 4. oldal 6. pont, ami a helyi tanácsokra vonatkozik helyes, hogy fogalmazzuk azt a 
következőképpen: „a helyi tanácsok időről időre (évenként, félévenként) hallgassák 
meg a területükön lévő Országos Takarékpénztár vezető beszámolóját, és ennek 
megfelelően nyilvánítsák véleményüket és gyakoroljanak ellenőrzést.

49 A határozatot lásd Melléklet 6/b.
50 Az előterjesztést lásd Melléklet 7/a.
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A takarékosság egy nevelési eszköz. Nem helyesli, hogy egyszerűen elvessük, és 
úgy kezeljük, mint egy feltétlen terhet a pedagógusok számára. Javasolja bevenni a 
következőt: „morálisan támogassa”.
Az Országos Takarékpénztárt illetően nem helyes, ha közvetlenül az iskolákhoz 
fordul körlevelekkel, minden esetben az Oktatásügyi Minisztériummal egyeztetni 
kell. Kizárólag önkéntes alapon menjen.
A helységeket illetően be kell venni, hogy a Belkereskedelmi Minisztérium igé-
nyeit vegyék figyelembe.
A 10. pontnál a „jutalmazás alapja a betétállomány legyen”.
Helyes, hogy fokozott mértékben kell a postai alkalmazottakat érdekeltté tenni.
Falun különösen nagy gondot kell fordítani a takarékbetétre. Meg kell nézni a jutalékos 
rendszer bevezetését.51

11/a .) Közmű- és szolgáltató vállalatok fizikai dolgozóinak egységes bérezése.52

Előadó: Szabó János elvtárs.
Gerő Ernő elvtárs: A 800 dolgozó bérét saját keretből kell megoldani. A 9. pontban világosan 
ki kell mondani, meddig kell a kéményseprőknél a kétféle területi bért fenntartani.53

Olt Károly elvtárs: A bérrendezés időpontját javasolja május 1-re halasztani. Közelebb 
kell hozni a bérrendezés időpontját az egyéb tanácsi dolgozók bérrendezéséhez.
Szász Márton elvtárs: Javasolja, hogy a Minisztertanács március 1-től hagyja jóvá.

11/b .) Közületek helyi beszélgetései átalány összegű díjazásának megszüntetése.54

Előadó: Bebrits Lajos elvt[árs].
Gerő Ernő elvtárs: Javasolja, az anyagot vegye le a Minisztertanács a napirendről.
A Minisztertanács elfogadta.

51 A határozatot lásd Melléklet 7/b.
52 Tekintettel arra, hogy a közmű- és szolgáltató vállalatok fizikai dolgozói illetményének megállapítása 

az 1949. évi kollektív szerződések és az 1950. évi darabbéres bértételek alapján eltérő bértarifák alapján 
történik és így azonos munkáért eltérő bért kapnak, aminek következtében a bérük lényegesen alatta 
marad a más ágazatok hasonló munkaköreiben dolgozók bérszintjének, a könnyűipari miniszter 
előterjesztést tett az egységes bértarifarendszer bevezetésére. A határozati javaslat szerint – a kéményseprő 
ágazat kivételével – két bértarifa kerül bevezetésre darabbéres és időbéres tételekkel. A határozat 
végrehajtásával egyidejűleg ki kell adni az egyes munkakörök és munkafajták besorolási útmutatóját. 
A Minisztertanács a vitában elhangzott javaslatok figyelembevételével az előterjesztést 521/11/1954 Mt. 
számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta. A határozat végrehajtásáról a könnyűipari miniszter 
hatáskörét átvevő város- és községgazdálkodási miniszter adjon ki utasítást. 

53 A határozati javaslat 9. pontjában a besorolási útmutató és a végrehajtási utasítás kiadásáról rendelkeztek. 
A határozatban a 9. pontban kimondták, hogy az új bérezés bevezetésével a korábbi ún. II. területi 
bércsoport a kéményseprő szakág kivételével megszűnik.

54 A napirend előterjesztése nem található az anyagban. Későbbi időpontban történt tárgyalására nincs adat.
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11/c .) Javaslat az ország élenjáró termelőszövetkezeti gazdaságainak kitüntetésére.55

A Minisztertanács elfogadta.56

11/d .) A KGM 1953. évi felújítási pótkeret igénye.57

Előadó: Zsofinyecz Mihály elvt[árs].
Olt Károly elvtárs: A II. fejezet 2. pont helyett a következőt javasolja:

„a pénzügyminiszter az 1953. évi felújítási pótkeret pénzügyi fedezetét az 1953. évi 
vállalati eredmény-elszámolás keretében biztosítsa.”58

11/e .) 30 m[illió] Ft felújítási póthitel engedélyezése az Élelmiszeripari Minisztérium 
részére.59

A Minisztertanács elfogadta.60

55 Az 1.009/1952 (IV.24.) Mt. számú minisztertanácsi határozat (MK. 1952. 40. szám, április 
24.) értelmében a Termelőszövetkezeti Tanács elnöke előterjesztést tett a példásan gazdálkodó, 
magas terméseredményeket elérő és a beadási kötelezettséget pontosan teljesítő mezőgazdasági 
termelőszövetkezetek vándorzászlóval, „Az ország élenjáró termelőszövetkezeti gazdasága” címmel 
és pénzjutalommal történő kitüntetésére. A határozati javaslatban a barcsi „Vörös Csillag”, a szentesi 

„Felszabadulás” és a peresztegi „Szabadság” termelőszövetkezeteket jelölték meg. azzal, hogy a 
kitüntetések átadására ünnepség keretében kerül sor.

56 A Minisztertanács 521/19/1954. számú nem nyilvános határozatával az előterjesztést elfogadta és 
kiadta 1.012/1954 Mt. számú határozatát (MK. 1954. 16. szám, március 4.).

57 Tekintettel arra, hogy a Kohó- és gépipari minisztériumnak az 1953. évre megállapított 335 538 800 Ft 
felújítási kerete a megvalósult felújításokra nem bizonyult elegendőnek, és így 108 millió Ft 
többletigény jelentkezett, a kohó- és gépipari miniszter előterjesztést tett a keret megemelésére. Az 
igények felülvizsgálatára kiküldött bizottság megállapítása szerint a túllépés elsősorban a kohászatban, 
a nagyolvasztóknál és martinkemencéknél jelentkezett, és összefügg a karbantartási munkáknak 
felújításként történő elszámolásával. Az előterjesztés javasolta a póthitel biztosítását és egyúttal a 
Pénzügyminisztérium és a Beruházási Bank szakértőiből álló bizottságot küldött ki a felújítások 
elszámolása helyességének ellenőrizésére. A Minisztertanács az előterjesztést a javasolt módosítással 
521/14/1954. számú nem nyilvános határozatával elfogadta. 

58 A határozati javaslat 2. pontjának eredeti szövege így hangzott: „A Pénzügyminisztérium biztosítsa 
a felújítási pótkeret pénzügyi fedezetét. A Minisztertanács engedélyezi, hogy a PM a fedezet 
biztosítására a »Vállalatok pénzellátása« cím 38. rovatán az engedélyezett pótkeretnek megfelelő 
összeget póthitelként felhasználhasson.”

59 Az élelmiszeripari miniszter 1953. november 18-án kelt előterjesztésében kérte a minisztérium 1953. 
évi felújítási keretének a megemelését 30 millió forinttal, a folyamatban lévő megelőző karbantartási 
és generáljavítási munkák fedezetéül.

60 A Minisztertanács 521/15/1954 számú nem nyilvános határozatával az előterjesztést jóváhagyta.

23/11/c

23/11/d

23/11/e
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[11/]f .) 1954. I. negyedévi póthitel-gazdálkodás.61

Elfogadva.62

[11/]g .) Berettyóújfalui Tejporgyár tervfeladatának jóváhagyása.63

Gerő Ernő elvtárs: Az építésügyi miniszternek van egy javaslata. Helyes, hogy a 
kettőnek együtt kell futnia.
Hidas István elvtárs: Ennek a gyárnak vannak olyan részei, amely semmiféle energia-le-
kapcsolást nem bír el. Javasolja, hogy a beruházó gondoskodjon helyi energiaforrásról.
Gerő Ernő elvtárs: A határidőt ne rögzítsük, az Építésügyi Minisztérium kössön a 
többi tárcával megállapodást.

[11/]h .) Rudnai Gyula részére, a Magyar Népköztársaság Kiváló Művésze cím adományozása.64

A Minisztertanács elfogadta.65

[11/]i .) Nemzetközi gazdasági együttműködéssel kapcsolatos kérdések.66

A Minisztertanács elfogadta azzal, hogy a létszámot törölni kell.67

Írjuk be: „egy előadó vagy egy csoport vagy egy osztály, a szükségletnek megfelelően”.

61 A Minisztertanács az 1954. évi költségvetés keretszámainak megállapításakor 600 millió forintot 
hagyott jóvá minisztertanácsi tartalék címén, majd ennek nagy részét a Pénzügyminisztériumnak 
engedte át az időközben felmerülő kisebb igények kielégítésére. Ennek alapján a pénzügyminiszter 
engedélyt kér, hogy 1954. I. negyedében 67,5 millió Ft póthitelt folyósítson saját hatáskörben.

62 A Minisztertanács az előterjesztést 521/16/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
63 Az élelmiszeripari miniszter előterjesztést tett a berettyóújfalui tejporgyár módosított tervfeladatának 

jóváhagyására. Az üzem rendeltetése a fogyasztási centrumoktól távol eső tejkészletnek tejporrá, 
exportvajjá és kisebb részben kondenztejjé történő feldolgozása. Az éves kapacitás 1 180 000 kg sovány 
tejpor, 504 400 exportvaj, 750 000 kg író előállítása. Felépítendő a teljes üzemépület a csatlakozó 
iparvágánnyal, az irodaépület, a szociális épület. A szükséges munkaerő 72 fő. A Minisztertanács az 
előterjesztést 521/17/1954. számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.

64 A népművelési miniszter Rudnay Gyula festőművész gyűjteményes kiállításának megnyitása alkalmából 
művészi munkája, főiskolai és festőiskolai vezetői munkássága elismeréseként előterjesztést tett 
számára a „Magyar Népköztársaság Kiváló Művésze” cím adományozására. 

65 A Minisztertanács az előterjesztést elfogadta és javaslatot tett az Elnöki Tanácsnak a cím adományozására, 
ami a február 23-án kelt határozattal megtörtént (MK. 1954 44. szám, február 28.).

66 Az előterjesztést lásd Melléklet 8. 
67 A megjegyzés feltételezhetően a határozati javaslat 17. pontjának második bekezdésére vonatkozik. A 

határozatból ez a bekezdés kimaradt. Helyette a 18. pontban az áll: „Az átszervezés létszám és béralap 
emelkedésével nem járhat.” A Minisztertanács az előterjesztést a vitában javasolt módosításokkal 521/
nk/2/1954 számú nem nyilvános határozatával elfogadta.

23/11/f

23/11/g

23/11/h

23/11/i
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Ajtai Miklós elvtárs: A 3. oldal 13. pontjában kéri törölni, hogy hova tartozzék ez a 
szerv. A miniszter írja elő, hogy hova tartozzék ez a szerv.68

Gerő Ernő elvtárs: Ki lehet hagyni.
Létszámigényt nem ismerünk el senkinél. Ne kötelezzük a minisztereket, fontos, hogy 
ellássák a feladatukat.

[11/]j .) [A művészeti díjak adományozása időpontjának megváltoztatása]69 
Elfogadva.

MNL OL XIX-A-83-a-521 1–27.

68 A határozati javaslat 13. pontja így hangzott: „Az egyes termelési minisztériumokban, a gazdasági 
és tudományos-műszaki együttműködés jelentőségének megfelelően, nemzetközi osztályt vagy 
csoportot kell létesíteni. Ezek az osztályok vagy csoportok közvetlenül a miniszter első helyettesé-
nek felügyelete alatt álljanak.” 

69 Az 1950. évi 27. tvr. 2. pontja szerint a Magyar Népköztársaság Kiváló Művésze és a Magyar 
Népköztársaság Érdemes Művésze kitüntető címek adományozása évi egy alkalommal augusztus 
20-án történik. Miután ez a gyakorlatban nem vált be, így célszerűbbnek mutatkozik a kiváló 
teljesítmények év közbeni jutalmazása. A népművelési miniszter ennek megfelelően előterjesztést tett 
a tvr. módosítására, az időponti kötöttség eltörlésére. A Minisztertanács az előterjesztést elfogadta és 
javasolta az Elnöki Tanácsnak a tvr. módosítását, ami az 1954. évi 5. tvr. rendelkezésével megtörtént 
(MK 1954. február 24. 1954 42. szám).

23/11/j
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MELLÉKLET 

1.

Titkos! 
A Határozatok Tára nem közli. 

Készült 100 példányban.70

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának  
521/1/1954. sz[ámú]  

határozata. 
Szóbeli beszámoló az energiahelyzetről.

1 .) A Minisztertanács a nehézipari miniszter szóbeli beszámolóját az energiahelyzetről, 
valamint a foganatosított és tervbe vett intézkedéseket jóváhagyja.

2 .) A Minisztertanács kötelezi a minisztereket, hogy az energiaelosztási diagrammok 
szerint rendelkezésükre álló energiamennyiséggel biztosítsák a termelési tervek 
teljesítését és ezen felül a januári lemaradás egy részét az I. negyedév végéig, az 
egész lemaradást pedig a II. negyedév végéig hozzák be.

3 .) A Minisztertanács felkéri a Szakszervezetek Országos Tanácsát és a minisztereket, 
hogy az új villamosenergia-ellátási rendszer következtében szükségessé váló 
szociális intézkedéséket tegyék meg, és gondoskodjanak arról, hogy a dolgozók 
szociális helyzete ne romoljék.

4 .) A közlekedésügyi miniszter az egyes üzemekben helyenként eltolódó 
munkaszüneti napok következtében esetleg szükségessé váló új munkásvonatok 
beállításáról gondoskodjék.

70 Kapják: a Minisztertanács tagjai, Kristóf István elvtárs, Czakó Kálmán elvtárs, Házi Árpád elvtárs, 
Barcs Sándor elvtárs, Betlen Oszkár elvtárs, Blaha Béla elvtárs, Borbás Lajos elvtárs, Budai László 
elvtárs, Csákó Mihály elvtárs, Döbrentei Károly elvtárs, Földvári Aladár elvtárs, Gaál László elvtárs, 
Gáspár Sándor elvtárs, Galó Ernő elvtárs, Gyetvai Irén elvtárs, Horn Dezső elvtárs, Karakas László 
elvtárs, Kovács József elvtárs, Köböl József elvtárs, Ligeti László elvtárs, Martin Ferenc elvtárs, Mekis 
József elvtárs, Reszegi Ferenc elvtárs, Seprényi Sándor elvtárs, dr. Szabó Zoltán elvtárs, Gergely Miklós 
elvtárs, Némety Béla elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Papp István elvtárs, Kéri József elvtárs, Rigler 
György elvtárs, Erdei János elvtárs, Ujlaki László elvtárs.

1954. február 12 – Melléklet
23

23/M/1
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5 .) A Minisztertanács utasítja a nehézipari minisztert, dolgozzon ki javaslatot 1955. 
december 31-ig terjedő időszakra olyan legfontosabb intézkedésekre, melyek 
biztosítják a villamosenergia-termelésben mutatkozó hiányosságok kiküszöbölését.

6 .) Az ipari minisztériumok vezetői és az Országos Tervhivatal elnöke vizsgálják 
meg, hogy kis beruházások felhasználásával villamosenergia-megtakarítást 
hogyan lehet elérni.

7 .) Gondoskodni kell arról, hogy a sajtó megfelelő közleményekben tárgyalja az 
új rendszerre való áttéréssel kapcsolatban hozott intézkedéseket.

Budapest, 1954. február 12.

Gerő Ernő s. k.  
a Minisztertanács első  

elnökhelyettese

MNL OL XIX-A-83-a-521 31-32.

2/a

Minisztertanács Titkársága Szigorúan titkos!

3271/TÜK/Cze/1954/Sné.
Az előterjesztés tervezetét látták:

A SZOT, az OT elnöke, az összes miniszterek, a legfőbb ügyész, a 
SZÖVOSZ, az MBT, az MTH elnöke és a Fővárosi Tanács VB-elnöke.

Észrevételeik az előterjesztésben figyelembe lettek véve.

Előterjesztés 
a Minisztertanács részére 

a minisztériumok és állami hivatalok munkarendjéről
I.

Az utóbbi években több minisztériumban és országos jellegű hivatalban gyakorlattá 
vált a késő éjszakába nyúló munka. A Minisztertanács Titkársága a minisztériumok és 
hivatalok adatai (12 minisztérium és 4 országos jellegű hivatal), illetőleg az ott dolgozó 
vezetőkkel folytatott beszélgetések alapján megvizsgálta ennek okát.
A vizsgálat tapasztalatai a következőket mutatják:

a.) A rendszeres túlórázás nem jellemző valamennyi dolgozóra. Késő estig rendszeresen 
a vezetők és közvetlen munkatársaik dolgoznak.

23/M/2/a
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Számos vezető szerint „munkaidő alatt nem lehet dolgozni” (értekezlet, 
ügyfelek, telefon stb.), ezért a komolyabb feladatokat munkaidő előtt vagy az 
éjjeli órákban végzik el.

b.) Rendszeresen, ismétlődően túlóráznak egyes főosztályok (pl. a tervfőosztályok, 
főkönyvelőségek és az egyes minisztériumok jellegétől függően egyéb főosztályok: 
a Népművelési Minisztérium művészeti főosztályai, a Belügyminisztériumban 
az államvédelmi szervek, stb.).

c.) A túlórák nagy része nem indokolt. Jó munkaszervezéssel, a vezetők, illetőleg a 
dolgozók arányosabb terhelésével, a munkaidő jobb kihasználásával a túlórázás 
komoly mértékben csökkenthető.

II.

A túlórázás okai a következők:

1 .) A munkarend, a munkaidő be nem tartása.
a.) A miniszterek és helyetteseik napi 12–14 órát, a főosztályvezetők általában 11–13 

órát, sőt gyakran ennél is többet dolgoznak. Ennek következtében közvetlen 
munkatársaik, sőt ezeknek beosztottjai is későig maradnak bent. Egyes miniszterek 
és a MT Hivatalában korábban dolgozó vezetők rossz munkamódszere olyan 

„légkört” alakított ki, hogy amíg a vezetők dolgoznak, nem „illik” hazamenni. 
(Altomáré elvtárs pl. többnyire éjfélig dolgozott és megkívánta azt, hogy késő 
éjjel bárki előkeríthető legyen. A BKM-ban Tausz elvtárs, a SZÖVOSZ-ban 
pedig egy taggyűlésen több hozzászóló a „munkához való helytelen viszonynak” 
minősítette azt, ha a dolgozók 5 órakor hazamennek.)

b.) A főosztályvezetők gyakran a késői órákban referálnak feletteseiknek. Gyakoriak 
az esti értekezletek, bár számuk egyes minisztériumok (pl. az FM) kivételével az 
utóbbi időben csökkent (EüM, BM). Gyakori, hogy munkaidőben megkezdett 
értekezletek, kollégiumok nyúlnak a késői órákba.

c.) A késő estig dolgozók egyéni ügyeiket gyakran napközben intézik el (pl. Él[elmiszer]
ip[ari] Min[isztérium], államvédelmi szervek. Az államvédelmi szervek egyes 
részlegeinél az ilyen címen kiesett munkaidőt átlag napi 2 órára becsülik.).

d.) Az ebédidő elvben fél óra, azonban a gyakorlatban nem egy helyen 3/4, 1 óra. 
(Oka: az ebédlők zsúfoltak, a büfékben időznek, stb.)

e.) Társadalmi munkát gyakran munkaidő alatt végeznek.

Meg jegyzés:  Az a.) és c.) pontokban felvetett, az Élip. Min-ra vonatkozó megállapí-
tásokkal Altomáré elvtárs nem ért egyet. Véleménye szerint a munkaidő 
meghosszabbításának oka nem a rossz munkamódszer volt, hanem az, hogy 
a miniszterhelyettesek nélkül nem tudta a sok munkát megosztani.
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2 .) Helytelen munkamódszer.
a.) Nem tisztázott az egyes vezetők (sok esetben a beosztottak) hatásköre, illetőleg 

azt gyakran nem tartják be. A vezetőket olyan részletkérdésekkel halmozzák el, 
melyeket alsóbb szinten lehetne és kellene elintézni. Ennek okai:
A vezetők nem bíznak beosztottjaikban, nem nevelik őket önállóságra (a felsőbb 
szervek felé a jelentéseket gyakran a vezetők készítik, vagy maguk fogalmazzák át).
Általános irányzat, hogy az alsóbb vezetők (beosztottak) politikai és szakképzettségük 
alacsony színvonala miatt a felelősséget igyekeznek feletteseikre hárítani és 
ezzel nagyszámú apró ügyet zúdítanak felfelé. (A Népm. M. képzőművészeti 
főosztályának vezetője pl. órákon át kereste a miniszter első helyettesét, hogy tőle 
tudja meg: mit mondjon a főosztály alá tartozó egyik szövetség értekezletén.)
Egyes határozatok olyan feladatokat rónak a vezetőkre, amelyeket beosztottjaik 
is elintézhetnének (pl. három hónapnál hosszabb fizetés nélküli szabadságot 
csak a miniszter engedélyezhet).

b.) Növeli a túlzott elfoglaltságot az értekezletek nagy száma és nem megfelelő 
előkészítésük. (Az OT-ban Elefánti elvtárs, főosztályvezető h[elyettes] hetenként 
kb. 3 értekezletet tart és kb. 14-en vesz részt, a KGM Vaskohászati Ig[azgatóság] 
vezetője naponta kb. 5 órát értekezik, stb.)
Az értekezletekre a meghívás legtöbbször az utolsó órákban történik, a résztvevők 
nincsenek felkészülve. Ezért ezek igen gyakran beszélgetésekké fajulnak. Nem 
egy értekezlet célja a felelősség „kollektívvá” tétele.

c.) A munkát akadályozza a nagy – személyes és telefoni – ügyfélforgalom. Félfogadási 
idő nincs, vagy ha van is, azt számos minisztériumban nem tartják be. A 
gyakorlat szerint mindenki a vezetőkkel akar tárgyalni. Sok az úgynevezett privát 
ügyfél, aki különböző elbocsátási, elhelyezkedési kérdéseket kíván elintézni 
anélkül, hogy azokat a vállalatok igazgatóival vagy a vállalatok felügyeleti 
szervével tisztázták volna.

d.) Nem megfelelő az együttműködés az egyes minisztériumok és központi szervek 
(OT, Bértitkárság, OLB stb.) között, így a közös feladatok előre nem ismertek. 
Hasonló tapasztalható a hivatalokon belül is, különösen az általános és operatív 
főosztályok között. A munkatervek teljesítését gyakran nem ellenőrzik. A 
munkaterveket – különösen a vezetők egyéni munkatervét – a soron kívüli 
feladatok felborítják.

e.) A tervek, mérlegbeszámolók stb. határidőinek betartását nem munkaszervezéssel, 
hanem „munkaversennyel”, éjjel-nappali munkával biztosítják. (Az Ig[azságügyi] 
Min[inisztérium] Főkönyvelősége pl. a költségvetést úgy készítette el, hogy 
szombaton 22 óráig és egész vasárnap dolgoztak azért, hogy elsők lehessenek a 
minisztériumok között folyó versenyben.)

3 .) A vezetők túlterhelésének egyéb tényezői:
a.) A népgazdasági, illetve ágazati tervek gyakori módosítása feleslegesen terheli a 

vezetőket és a tervező apparátust. Tervezési módszerünk feleslegesen bonyolult. Külön 
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technikai nehézség a tervűrlapok nagy száma. ( K[önnyű]ip[ari] Min[isztérium] 
1954. évi tervéhez kb. 16 000 űrlapot kell kitölteni.)

b.) A különböző feladatok – különösen a tervkészítés – rövid határidői fokozzák 
a vezetők terhelését. (Az OT az EüM tervmódosítására pl. 24 órát adott, a 
PM-nek a belkereskedelem áruforgalmi tervének véleményezéséhez néhány 
óra állt rendelkezésre.)

c.) Egyes vezetők igénybevételét növeli a betöltetlen vezető állások viszonylag nagy 
száma. (Pl. a KiM-ben és az Él[elmiszer]ip[ari] M[inisztérium]ban évek óta 
miniszterhelyettesi, az MTH-nál az egyik elnökhelyettesi, több minisztériumban 
számos egyéb vezetői állás betöltetlen.)

d.) Egyes vezetőkre túlzottan sok társadalmi munka hárul.

III.

A túlzott igénybevétel következményei:
a.) A középbeosztású vezetők nagy részét túlzott elfoglaltsága, helytelen munkamódszere 

az íróasztalhoz köti. A gyakorlattal kevés a kapcsolatuk. Intézkedéseik ellenőrzésére 
nem jut idő. (Babos miniszterhelyettes elvtárs területén pl. 53 közvetlen nagyvállalat, 
21 tröszt, 20 egyesülés van számos vállalattal: 3 hónap alatt 4 üzemben volt. A 
Pénzügyminisztérium több főosztályvezetője szinte egyáltalán nem jár ki a 
vállalatokhoz, tanácsokhoz.)

b.) A vezetőknek kevés a szabadidejük. Szakmai, politikai képzésük rendszertelen. 
Általában csak a szombat délután és a vasárnap áll rendelkezésükre tanulásra. 
Ebben az időben viszont gyakori az oktatással kapcsolatos szervezett elfoglaltság. 
(Egyetemi levelező oktatás, pártoktatás.) Szépirodalmat többnyire csak éjjel 
vagy szabadságidő alatt olvasnak. (Van olyan miniszterhelyettes is, aki néhány 
verset kivéve, 4 éve, több főosztályvezető pedig hónapok óta egyáltalán nem 
olvas szépirodalmat.) Általában keveset járnak színházba, moziba és egyéb 
kultúrrendezvényre. (Több főosztályvezető van, aki 1 éve nem volt színházban 
és moziba is csak ritkán jár.)

c.) A családi élet a nagy elfoglaltság miatt gyakran nem kielégítő. A késői hazajárás 
számos elvtárs családi életében komoly zavart okoz és nemegyszer váláshoz is 
vezet. A vezetők nagy része csak vasárnap van együtt családjával, gyermekeik 
nevelésével nem tudnak kellően foglalkozni.

d.) Sok vezető nem tudja igénybe venni szabadságát és általában keveset pihen. 
(Több miniszterhelyettes és főosztályvezető még nem vette ki 1953-as évi 
szabadságát.) A túlfeszített munka ingerlékennyé teszi a vezetőket. Sok esetben 
betegséget okoz. (Az Államvédelmi szervek operatív részlegeinél pl. sok a 
tüdő- és gyomorbeteg.)
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IV.
Határozati javaslat

A Minisztertanács megállapítja, hogy a minisztériumok és egyéb országos jellegű 
hivatalok, valamint az ott dolgozó vezetők és munkatársak munkájában az utóbbi 
évek során komoly fejlődés következett be. A fejlődés mellett azonban az a helytelen 
gyakorlat alakult ki, hogy a minisztériumok és hivatalok vezetői, valamint munka-
társaik indokolatlanul és megengedhetetlenül hosszú időt töltenek el a hivatalokban. 
Ugyanakkor a munkafegyelem betartásában, a munkaidő kihasználásában számos 
lazaság mutatkozik. Ennek fő okai:
Túlságosan centralizáltak az ügykörök – nemcsak személyeket illetőleg, hanem hivataloknál is. 
A vezetők nem támaszkodnak kellően az alsóbb vezetőkre és munkatársaikra, hanem 
helyettük dolgoznak, részletkérdésekkel foglalkoznak.
Sok a felesleges értekezlet és nem megfelelő az előkészítésük.
Hiányos a minisztériumok és egyéb szervek együttműködése.
A felesleges ügyfélforgalom szintén akadályozza a munkát.
A rossz munkamódszer túlzottan igénybe veszi a vezetőket és munkatársaikat, nem 
jut elég idő a politikai és szakképzettség növelésére, a kulturális igények kielégítésére, 
gyermeknevelésre és a családi életre.
E hiányosságok megszüntetése érdekében a Minisztertanács a következőket határozza:

1/ a .) A munkaidő valamennyi minisztériumban és országos jellegű hivatalban 1954. 
március 1-től a ½ óra ebédidőt is beszámítva hétköznap 8,5 óra, szombaton 5,5 óra.
A munkaidő általában reggel ½ 9 órától du. 17 óráig egyfolytában tart. Kivételt 
képeznek azok a szervek, ahol a munka jellege miatt az esti órákban is dolgozni kell.
x Az ott dolgozók szabadidejének biztosítására szabadnapot kell adni.
Meg jegyzés: az MTH naponként változó (csúsztatott) munkakezdést javasol.
A munkarend és a munkaidő betartása a hivatalok vezetőire és dolgozóira 
egyaránt kötelező.
x Ezeken a munkaterületeken dolgozók munkaidőn túl hetenként legfeljebb 3 
alkalommal foglalkoztathatók.

b.) A minisztériumokban és hivatalokban, ahol az szükséges, a munkaidő befejeztétől 
a következő napi munkaidő kezdetéig inspekciót kell szervezni. Erre a feladatra 
beosztott dolgozónak az inspekciót követő napon szabadnapot kell biztosítani.

c.) Munkaidőn kívül értekezletet csak a hivatal vezetőjének engedélyével lehet 
összehívni. Munkaidőn kívül hivatalos ügyben a hivatalban tartózkodni csak 
a miniszter által kijelölt vezető engedélyével lehet.

d.) A minisztériumok és hivatalok dolgozóit a szombati munkaidő befejeztétől 
a hétfő reggeli munkaidő kezdetéig hivatali munkára kötelezni nem lehet. 
Amennyiben múlhatatlanul szükséges munka adódnék, a dolgozókat csak a 
felelős vezető névre szóló utasítása alapján lehet igénybe venni azzal, hogy 
részükre a következő héten szabadnapot kell biztosítani.
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e) Állami oktatás szombaton kizárólag 14 órától 18 óráig tartható. Vasárnap oktatás 
nem szervezhető.

2/a .) A minisztériumok és hivatalok, illetőleg az azokat vezető elvtársak munka- és 
hatáskörében általánosságban fellelhető túlzott központosítást fokozatosan, de 
sürgősen fel kell számolni. A hatásköröket és ezzel együtt a munkát messzemenően 
decentralizálni kell. Ennek érdekében felül kell vizsgálni a minisztériumok, 
hivatalok, valamint az élükön álló vezetők tevékenységét és a főosztályok 
stb. működési szabályzatát. A vizsgálat alapján egyrészt az alsóbb szerveknek 
(trösztök, vállalatok stb.) kell leadni azokat a tennivalókat, amelyeket alsóbb 
szinten célszerűbben lehet elintézni, másrészt meg kell határozni mind a vezetők, 
mind a beosztottak pontos feladatát, munkakörét.

b.) Az ügyintézés megjavítása és a decentralizálás helyes lebonyolítása érdekében 
növelni kell az alsóbb fokú vezetés szakmai színvonalát, önállóságát, felelősségét, 
ennek érdekében bátran be kell vonni őket az ügyek intézésébe. Vissza kell 
utasítani a felelősség felfelé hárítására irányuló törekvéseket.

c.) Az értekezletek számát lényegesen csökkenteni kell. Ennek érdekében meg 
kell javítani előkészítésüket. Minisztereket, helyetteseiket, főosztályvezetőket 
értekezletre legalább 3 nappal előbb kell meghívni írásos anyag megküldésével. 
A folyó hivatali ügyek zökkenőmentes intézése érdekében törekedni kell arra, 
hogy értekezleteket délelőtt 11 óra előtt ne tartsanak.

d.) Csökkenteni kell a minisztériumok és hivatalok ügyfélforgalmát. A minisztériumok 
épületébe csak azok léphetnek be, akik írásos meghívót kaptak, vagy nevüket 
a minisztérium illetékes szervei a minisztérium bejáratához leadták.
A lakosság panaszainak és bejelentéseinek megvizsgálását és elintézését az 1954. 
évi I. törvény szerint kell biztosítani.

e.) Az ügyek intézésénél a szolgálati út betartása alulról felfelé kötelező. A feladatok 
kiadásánál az ügyintézés meggyorsítása érdekében lehetőleg csökkenteni kell 
a felesleges „lépcsők” számát. Alsóbb szerv vezetőjének (szervnek) utasítást 
kizárólag a felsőbb szerv vezetője adhat (miniszter, miniszterhelyettes, iparigazgató 
és helyettese stb.). Harcolni kell az ellen a helytelen gyakorlat ellen, hogy más 
szervek beosztottai közvetlenül a vezetőkhöz forduljanak.

3/a .) A rövidített munkanapnak, illetőleg munkahétnek egyben „sűrített” munkanapnak, 
munkahétnek is kell lennie. Ennek érdekében biztosítani kell, hogy a munkaidő 
alatt csak hivatali munkát végezzenek. Fel kell számolni a magánügyek munkaidő 
alatti elvégzését . Tanulást, újság- és folyóiratolvasást, magánügyben való 
telefonálást, vagy bármilyen más foglalkozást, párt- vagy társadalmi munkát, 
vagy bárminemű, az illetőnek munkabeosztásából egyenesen nem következő 
tevékenységet a hivatalos munkaidő alatt végezni tilos. Harcolni kell a munkaidő 
mindenfajta pazarlása ellen.
Az úgynevezett tanulódélutánok rendszerét meg kell szüntetni.
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b.) A minisztériumokban és hivatalokban az ebédelést úgy kell megszervezni, hogy 
az fél óra alatt ténylegesen lebonyolítható legyen. A hivatalok egyes részlegeinek 
(főosztályainak stb.) ebédelését ennek érdekében különböző időpontban kell 
megoldani, melynek betartását ellenőrizni kell.

c.) A bel- és külkereskedelmi miniszter biztosítsa mindazokon a munkahelyeken, 
ahol büfék vannak, hogy azok nyitvatartási ideje, technikai felszerelése, az áruk 
kiszerelése (előkészítése) a határozat megvalósítását segítse elő. A kiszolgálás 
meggyorsítása érdekében tegye lehetővé, hogy a dolgozók előzetes megrendelés 
alapján vásárolhassanak.

d.) A minisztériumok és hivatalok munkaterveik más minisztériumokat vagy 
hivatalokat is érintő részeit küldjék meg az érdekelt szerveknek, és azok az 
elvégzendő feladatokat saját munkaterveikbe építsék be.
Reális, alaposan kidolgozott munkaterveket kell készíteni és biztosítani kell 
azok betartását.

e.) A határidők megállapítása során minden esetben figyelembe kell venni a munka 
elvégzéséhez szükséges időt, ezen kívül az iratok elküldéséhez és az elkészült 
anyagok visszajuttatásához szükséges időt is.

f.) A Minisztertanács javasolja a minisztereknek és a hivatalok vezetőinek, hogy 
az egyes határozatokról a határozatot hozó szervek döntése után közvetlen 
munkatársaikat haladéktalanul tájékoztassák és biztosítsák, hogy a határozat 
végrehajtását intéző szervek (személyek stb.) a határozatról legkésőbb annak 
meghozatalától számított 24 órán belül értesüljenek.

V.

1 .) A jelen határozat megszegőit fegyelmileg, súlyosabb esetekben büntetőjogilag 
is felelősségre kell vinni.

2 .) A Minisztertanács utasítja az egyéb, nem központi szervek és vállalatok 
vezetőit, hogy szervezzék meg és biztosítsák a saját területükön a határozat 
értelemszerű végrehajtását.

3 .) A határozat végrehajtásáért felelős miniszterek, illetőleg hivatal stb. vezetők 
a határozat végrehajtását személyesen is ellenőrizzék. Ehhez a munkához a 
társadalmi szervektől kérjenek segítséget, járjanak elöl jó példával a határozat 
betartásában. Folytassanak állandó, szívós harcot és nevelőmunkát a munkaidő 
betartásáért és maradéktalan kihasználásáért.
Amennyiben a határozat végrehajtása során kitűnnék, hogy egyes szervek 
munkája, intézkedései más szerveknél a végrehajtást akadályozzák, erről a 
Minisztertanácsot haladéktalanul tájékoztassák.



199

2319 5 4 .  F E B RuÁ R  12  –  M E L L É K L ET

4 .) A Minisztertanács Titkársága három hónap múlva tegyen jelentést a Minisztertanácsnak 
a határozat végrehajtásáról.

5 .) A Minisztertanács felkéri a Szakszervezetek Országos Tanácsát, hogy a szakszervezeteken 
keresztül segítse és ellenőrizze a határozatban foglaltak végrehajtását.
Ennek érdekében szervezze meg, hogy az összes hivatalok szakszervezeti szervei 
március hónapban taggyűléseken tárgyalják meg a határozatot, továbbá a 
nyilvános bírálat fegyverével indítsanak harcot azok ellen, akik a munkanapot 
nem használják ki és azok ellen a vezetők ellen, akik rossz példával és rossz 
munkamódszerükkel másokat is éjszakai munkára kényszerítenek.

VI.

A mellékelt rövidített határozat szöveget a sajtóban nyilvánosságra kell hozni.

Budapest, 1954. február 5.

(Gerő Ernő) 
a Minisztertanács első 

elnökhelyettese

MNL OL XIX-A-83-a- 521 60–68.
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2/b 

Szigorúan titkos!
A Határozatok Tára nem közli.

Készült: 129 példányban.71

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának 
521/2/1954. sz[ámú] határozata 

a minisztériumok és állami hivatalok munkarendjéről
I.

1 .) A Minisztertanács megállapítja, hogy a minisztériumok és egyéb országos 
jellegű hivatalok, valamint az ott dolgozó vezetők és munkatársak munkájában 
az utóbbi évek során komoly fejlődés mutatkozik. A fejlődés mellett helytelen 
gyakorlatként alakult ki, hogy a minisztériumok és hivatalok vezetői, valamint 
munkatársaik indokolatlanul és megengedhetetlenül hosszú időt töltenek 
el a hivatalokban, ugyanakkor a munkafegyelem betartásában, a munkaidő 
kihasználásában számos lazaság mutatkozik.
Ennek fő okai:

a.) Túlságosan centralizáltak az ügykörök – ez mind [az] egyes vezetők, mind a 
központi szervek munkájánál tapasztalható.

b.) A vezetők nem támaszkodnak kellően az alsóbb vezetőkre és munkatársaikra, 
hanem helyettük dolgoznak, részletkérdésekkel foglalkoznak.

c.) Sok a felesleges értekezlet és nem megfelelő az előkészítésük.
d.) Hiányos a minisztériumok és egyéb szervek együttműködése.
e.) A felesleges ügyfélforgalom szintén akadályozza a munkát.

II.

A rossz munkamódszer túlzottan igénybe veszi a vezetőket és munkatársaikat, amiért 
nincs elég szabadidejük.

71 Kapják: Dobi István elvtárs, a Minisztertanács tagjai, a Minisztertanácsnak közvetlenül alárendelt 
szervek vezetői, Kristóf István elvtárs, Pongrácz Kálmán elvtárs, Blaha Béla elvtárs, Bordás Lajos 
elvtárs, Budai László elvtárs, Csákó Mihály elvtárs, Döbrentei Károly elvtárs, Földvári Aladár elvtárs, 
Gaál László elvtárs, Gáspár Sándor elvtárs, Galó Ernő elvtárs, Gyetvai Irén elvtárs, Horn Dezső elvtárs, 
Karakas László elvtárs, Kovács József elvtárs, Köböl József elvtárs, Ligeti László elvtárs, Martin Ferenc 
elvtárs, Mekis József elvtárs, Reszegi Ferenc elvtárs, Seprényi Sándor elvtárs, dr. Szabó Zoltán elvtárs, 
Gergely Miklós elvtárs, Némety Béla elvtárs, Kéri József elvtárs, Papp István elvtárs, Pogácsás György 
elvtárs, Rigler György elvtárs, Varga András elvtárs, Kania István elvtárs, Solt Lajos elvtárs, Erdei 
János elvtárs, Gál Tivadar elvtárs, Szász Márton elvtárs.

23/M/2/b
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Annak érdekében, hogy a dolgozók szabadidejét fokozottan biztosítsa, növelje a műve-
lődéshez, szórakozáshoz rendelkezésükre álló időt, hogy családjukkal az eddiginél jóval 
többet foglalkozhassanak, hogy megszűnjék a szokássá vált késő éjszakába nyúló munka, a 

Minisztertanács a következőket határozza:

1/a .) A munkaidő valamennyi minisztériumban és országos jellegű hivatalban, a 
fővárosi és megyei tanácsok VB-osztályain 1954. március 1-től a munkaközi 
szünetet (½ óra ebédidőt) is beszámítva – hétköznap 8,5 óra, szombaton 5,5 óra. 
Így a minisztériumok és állami hivatalok tényleges munkaideje heti 45 óra, a napi 
átlagos munkaidő pedig 7,5 óra. A munkaidő általában reggel 8 óra 30 perctől 
délután 17 óráig egyfolytában tart. Kivételt képeznek azok a szervek, ahol a 
munka jellege miatt az esti órákban is dolgozni kell. Ezeken a munkaterületeken 
dolgozók munkaidőn túl hetenként legfeljebb 3 alkalommal foglalkoztathatók. 
Az ott dolgozók szabadidejének biztosítására szabadnapot kell adni.
A Minisztertanács Titkársága az érdekelt szervek bevonásával vizsgálja meg 
két héten belül, hogy – különös tekintettel a közlekedésre – a különböző 
minisztériumokban és hivatalokban a munkaidő kezdetét lehet-e részben előbbre 
hozással a fenti általános időponttól eltérően szabályozni.

b.) A minisztériumokban és hivatalokban, ahol az szükséges, a munkaidő befejeztétől 
a következő napi munkaidő kezdetéig, továbbá munkaszüneti napokon ügyeleti 
szolgálatot kell szervezni. Az ügyeleti szolgálatot ellátó dolgozónak – az 
ügyeleti idő tartamától függően – a következő munkanapon szabadnapot, illetve 
szabadidőt kell biztosítani.

c.) Munkaidőn kívül értekezletet csak a hivatal vezetőjének engedélyével lehet 
összehívni. Munkaidőn kívül hivatalos ügyben a hivatalban tartózkodni csak 
a miniszter által kijelölt vezető engedélyével lehet. Ez a tilalom a minisztérium 
vagy hivatal párt- és szakszervezeti helyiségeiben, kultúrteremben, klubban, 
tanulószobában való tartózkodásra nem vonatkozik.

d.) A minisztériumok és hivatalok dolgozóit a szombati munkaidő befejeztétől 
a hétfő reggeli munkaidő kezdetéig hivatali munkára kötelezni nem lehet. 
Amennyiben múlhatatlanul szükséges munka adódnék, a dolgozókat csak a 
felelős vezető névre szóló utasítása alapján lehet igénybe venni azzal, hogy 
részükre a következő héten szabadnapot kell biztosítani.

e.) Állami oktatás szombaton kizárólag 14 óra 30 perctől 18 óra 30 percig tartható, 
vasárnap oktatás nem szervezhető.

2/a .) A minisztériumok és hivatalok, illetőleg az azokat vezető elvtársak munka- és 
hatáskörében az általánosságban fellelhető túlzott központosítást fokozatosan, de 
sürgősen fel kell számolni. A hatásköröket és ezzel együtt a munkát messzemenően 
decentralizálni kell. Ennek érdekében felül kell vizsgálni a minisztériumok, 
hivatalok, valamint az élükön álló vezetők tevékenységét és a főosztályok 
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stb. működési szabályzatát. A vizsgálat alapján egyrészt az alsóbb szerveknek 
(trösztök, vállalatok stb.) kell leadni azokat a tennivalókat, amelyeket alsóbb 
szinten célszerűbben lehet elintézni, másrészt meg kell határozni mind a vezetők, 
mind a beosztottak pontos feladatát, munkakörét.

b.) Az ügyintézés megjavítása és a decentralizálás helyes lebonyolítása érdekében 
növelni kell az alsóbb fokú vezetés szakmai színvonalát, önállóságát, felelősségét, 
ennek érdekében bátran be kell vonni őket az ügyek intézésébe. Vissza kell 
utasítani a felelősség felfelé hárítására irányuló törekvéseket.

c.) Az értekezletek számát lényegesen csökkenteni kell. Ennek érdekében meg 
kell javítani előkészítésüket. Minisztereket, helyetteseiket, főosztályvezetőket 
értekezletre legalább 3 nappal előbb kell meghívni írásos anyag megküldésével. 
A folyó hivatali ügyek zökkenőmentes intézése érdekében törekedni kell arra, 
hogy értekezleteket délelőtt 11 óra előtt ne tartsanak.

d.) Csökkenteni kell a minisztériumok és hivatalok ügyfélforgalmát. A minisztériumok 
épületébe csak azok léphetnek be, akik írásos meghívót kaptak, vagy nevüket 
a minisztérium illetékes szervei a minisztérium bejáratához leadták.
A lakosság panaszainak és bejelentéseinek megvizsgálását és elintézését az 1954. 
évi I. törvény szerint kell biztosítani.

e.) Az ügyek intézésénél a szolgálati út betartása alulról felfelé kötelező. A feladatok 
kiadásánál az ügyintézés meggyorsítása érdekében lehetőleg csökkenteni kell 
a felesleges „lépcsők” számát. Alsóbb szerv vezetőjének (szervnek) utasítást 
kizárólag a felsőbb szerv vezetője adhat (miniszter, miniszterhelyettes, igazgató 
és helyettese stb.). Harcolni kell az ellen a helytelen gyakorlat ellen, hogy más 
szervek beosztottai közvetlenül a vezetőkhöz forduljanak.

3/a .) Az átlag 7 ½ órás munkanapnak, illetőleg 45 órás munkahétnek egyben „sűrített” 
munkanapnak, munkahétnek is kell lennie. A hivatali munkát pontosan az 
előírt időben kell megkezdeni és befejezni. Ennek érdekében biztosítani kell, 
hogy a munkaidő alatt csak hivatali munkát végezzenek. Fel kell számolni a 
magánügyek munkaidő alatti intézését. A vezetők hivatali időben a dolgozóknak 
magánügyeik intézésére csak kivételesen indokolt esetben és csak akkor adhatnak 
engedélyt, ha ez másképp nem oldható meg. Tanulást, újság- és folyóirat-olvasást, 
magánügyben való telefonálást, vagy bármilyen más foglalkozást, párt- vagy 
társadalmi munkát, vagy bárminemű, az illetőnek munkabeosztásából egyenesen 
nem következő tevékenységet a hivatalos munkaidő alatt végezni tilos. Harcolni 
kell a munkaidő mindenfajta pazarlása ellen. Az úgynevezett tanulódélutánok 
rendszerét meg kell szüntetni.

b.) Meg kell szüntetni az esti középiskolai, főiskolai és egyetemi hallgatók részére 
biztosított heti 4, illetőleg kivételes esetekben 8 órás munkaidő-kedvezményt.
Ennek megoldási módját az oktatásügyi miniszter vizsgálja meg, és tegyen 
javaslatot az esti hallgatók munkaidő-kedvezményének megszüntetésére, valamint 
az érvényben lévő minisztertanácsi határozat módosítására.
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A minisztériumokban és hivatalokban az ebédelést úgy kell megszervezni, hogy az 
fél óra alatt ténylegesen lebonyolítható legyen. Ellenőrizni kell a félórai ebédidő 
betartását. A hivatalok egyes részlegeinek (főosztályainak stb.) ebédelését ennek 
érdekében különböző időpontban kell lebonyolítani.

c.) Biztosítani kell, hogy a dolgozók munkaidő alatt a hivatalok büféiben, fodrászüzleteiben 
ne tartózkodjanak. Ennek érdekében a büfék és fodrászüzletek nyitvatartási 
idejét a jelenlegitől eltérően is szabályozni lehet. 
A rendelkezés végrehajtását megfelelő ellenőrzéssel és felvilágosító munkával 
is alá kell támasztani.
A bel- és külkereskedelmi miniszter biztosítsa mindazokon a munkahelyeken, 
ahol büfék vannak, hogy azok nyitvatartási ideje, technikai felszerelése, az áruk 
kiszerelése (előkészítése) a határozat megvalósítását segítse elő. A kiszolgálás 
meggyorsítása érdekében tegye lehetővé, hogy a dolgozók előzetes megrendelés 
alapján vásárolhassanak.

d.) A minisztériumok és hivatalok munkaterveik más minisztériumokat vagy 
hivatalokat is érintő részeit küldjék meg az érdekelt szerveknek és azok az 
elvégzendő feladatokat saját munkaterveikbe építsék be.
Reális, alaposan kidolgozott munkaterveket kell készíteni és biztosítani kell 
azok betartását.

e.) A határidők megállapítása során minden esetben figyelembe kell venni a munka 
elvégzéséhez szükséges időt, ezen kívül az iratok elküldéséhez és az elkészült 
anyagok visszajuttatásához szükséges időt is.

f.) A Minisztertanács javasolja a minisztereknek és a hivatalok vezetőinek, hogy 
az egyes határozatokról a határozatot hozó szervek döntése után közvetlen 
munkatársaikat haladéktalanul tájékoztassák és biztosítsák, hogy a határozat 
végrehajtását intéző szervek (személyek stb.) a határozatról legkésőbb annak 
meghozatalától számított 24 órán belül értesüljenek.

e.) A határidők megállapítása során minden esetben figyelembe kell venni a munka 
elvégzéséhez szükséges időt, ezen kívül az iratok elküldéséhez és az elkészült 
anyagok visszajuttatásához szükséges időt is.
Figyelemmel kell lenni arra, hogy a határidők megállapítása a jelen határozat 
végrehajtását ne zavarja.

f.) A Minisztertanács javasolja a minisztereknek és a hivatalok vezetőinek, hogy 
az egyes határozatokról a határozatot hozó szervek döntése után közvetlen 
munkatársaikat haladéktalanul tájékoztassák és biztosítsák, hogy a határozat 
végrehajtását intéző szervek (személyek stb.) a határozatról legkésőbb annak 
meghozatalától számított 24 órán belül értesüljenek.

g.) A határozat végrehajtása érdekében csökkenteni kell a Minisztertanács elé kerülő 
ügyek, határozatok, továbbá a miniszteri utasítások számát.
A miniszterek és hivatalok vezetői az eddiginél sokkal több kérdést oldjanak 
meg egymás közt szóbeli megállapodás útján. A fontos megállapodásokat 
később írásban is rögzítsék.
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III.

1 .) A jelen határozat megszegőit fegyelmileg, súlyosabb esetekben büntetőjogilag 
is felelősségre kell vinni.

2 .) A Minisztertanács utasítja az egyéb, nem központi szervek és vállalatok 
vezetőit, hogy szervezzék meg és biztosítsák a saját területükön a határozat 
értelemszerű végrehajtását.
A járási, városi (kerületi) községi tanácsok feladatainak eltérő jellegére való 
tekintettel a Helyi Tanácsok Titkársága a Közalkalmazottak Szakszervezete 
bevonásával dolgozza ki a határozat végrehajtásának feltételeit, és a szükséges 
intézkedéseket tegye meg a határozat végrehajtása érdekében.

3 .) A határozat végrehajtásáért felelős miniszterek, illetőleg hivatal stb. vezetők 
a határozat végrehajtását személyesen is ellenőrizzék. Ehhez a munkához a 
társadalmi szervektől kérjenek segítséget, járjanak elöl jó példával a határozat 
betartásában. Folytassanak állandó, szívós harcot és nevelőmunkát a munkaidő 
betartásáért és maradéktalan kihasználásáért.
Amennyiben a határozat végrehajtása során kitűnnék, hogy egyes szervek 
munkája, intézkedései más szerveknél a végrehajtást akadályozzák, erről a 
Minisztertanácsot haladéktalanul tájékoztassák.

4 .) A miniszterek és az országos jellegű hivatalok vezetői 1954. május 1-ig adjanak 
jelentést a Minisztertanács elnökének jelen határozat végrehajtásáról saját 
területükön, a Minisztertanács elnöke pedig 1954. június 1-ig terjesszen összesítő 
értékelő jelentést a Minisztertanács elé.

5 .) Küzdeni kell az ellen a káros jelenség ellen, hogy egyes dolgozók, vezetők a 
felelősség elhárítása érdekében „önigazoló” leveleket gyártanak és érdemben 
nem intézkednek. Ezeket az ÁÉK elnöke a sajtóban hozza nyilvánosságra.

6 .) A Minisztertanács felkéri a Szakszervezetek Országos Tanácsát, hogy a szakszervezeteken 
keresztül segítse és ellenőrizze a határozatban foglaltak végrehajtását.
Ennek érdekében szervezze meg, hogy az összes hivatalok szakszervezeti szervei 
március hónapban taggyűléseken tárgyalják meg a határozatot, továbbá a 
nyilvános bírálat fegyverével indítsanak harcot azok ellen, akik a munkanapot 
nem használják ki, és azok ellen a vezetők ellen, akik rossz példával és rossz 
munkamódszerükkel másokat is éjszakai munkára kényszerítenek.
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IV.

A Minisztertanács a határozat sikeres végrehajtása érdekében különösképpen az alábbi 
három feladat sürgős végrehajtására utasítja a minisztereket és hivatalok vezetőit:

1 .) Minden körülmények között biztosítani kell, hogy a napi 7 ½, illetőleg heti 45 
órás hivatali időt ténylegesen hivatali munkával töltsék el. Ennek érdekében a 
hivatali időt pontosan kell kezdeni és befejezni. Meg kell szüntetni, hogy hivatali 
idő alatt tanuljanak, újságot olvassanak és különböző társadalmi munkákat 
végezzenek, stb. Harcolni kell a munkaidő pazarlása ellen.

2 .) A vezetők munka- és hatáskörében általánosságban felelhető túlzott központosítást 
fel kell számolni. A hatásköröket és a feladatokat az eddiginél jobban kell 
megosztani. A vezetőket terhelő kisebb feladatokat le kell adni a beosztottaknak. 
Az alsóbb vezetők és beosztottak hatáskörét, felelősségét szélesíteni kell.

A miniszterek és hivatal stb. vezetők maguk járjanak elöl jó példával a határozat betartá-
sában, folytassanak harcot és nevelőmunkát a munkaidő betartásáért és kihasználásáért, 
nyújtsanak segítséget az alsóbb vezetőknek a határozat végrehajtása érdekében.

Budapest, 1954. február 12.

Gerő Ernő s. k. 
a Minisztertanács első 

elnökhelyettese

MNL OL XIX-A-83-a- 521 82–86.
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3.

Titkos!
A Határozatok Tára nem közli.

Készült: 53 példányban.72

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának 
521/3/1954. sz[ámú] 

határozata 
a hús és zsír árának leszállításáról és az ellátás biztosításáról

A Minisztertanács a hús- és zsírárleszállítás végrehajtása, valamint az ehhez szükséges 
készletek biztosítása érdekében az alábbi határozatokat hozta:

1 .) Az állami szektor állatállományát átmenetileg jelentősen csökkenteni kell. Ezt 
részben az 1954. évi selejtezés előrehozásával, részben a tenyészállományból 
történő kiválogatás útján kell végrehajtani. 

2 .) A begyűjtési miniszter szervezze meg a rendelkezésre álló mintegy 5000 db 
tenyészüszőnek, valamint az állami szektorból kikerülő tenyésztésre alkalmas 
szarvasmarháknak eladását úgy, hogy helyette magasabb súlyú vágómarhát 
vásároljon. Az adásvételi akciót azonnal meg kell indítani, és azt elsősorban a 
termelőszövetkezetekkel, másodsorban a dolgozó parasztokkal kell lebonyolítani.

3 .) A K. II. (fegyveres testületek) 1954. I. negyedévi hús- és zsírkeretét 18-18 vg-nal kell 
csökkenteni, melyet a III. és IV. negyedévben kell a K. II. rendelkezésére bocsátani.

4 .) A „K”-konzerv (honvédségi húskonzerv) gyártását le kell állítani, és ezzel 80 
vg húsmegtakarítást kell biztosítani. 1954. IV. negyedévben a HM igényeinek 
megfelelő új minőségű konzerv gyártására kell áttérni. A jelenleg KR. készletben 
lévő „K”-konzervet a Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium rendelkezésére kell 
bocsátani részben belföldi felhasználás, részben export céljára.
A belföldi felhasználásra kerülő kisegységű (20–25 dkg-os) „K”-konzervek árát 
– a bolti forgalomba hozatal elősegítése érdekében – le kell szállítani.

72 Kapják: Gerő Ernő elvtárs (2 pld.), Hegedüs András elvtárs (2 pld.), Apró Antal elvtárs, Bata István 
elvtárs (2 pld.), Szalai Béla elvtárs (6 pld.), Friss István elvtárs, Olt Károly elvtárs (2 pld.), Bognár 
József elvtárs (4 pld.), Altomáré Iván elvtárs (2 pld.),Tisza József elvtárs (3 pld.), Házi Árpád elvtárs, 
Czakó Kálmán elvtárs, Dégen Imre elvtárs, Kristóf István elvtárs, Péter György elvtárs, Gergely 
Miklós elvtárs, Kéri József elvtárs, Némety Béla elvtárs, Papp István elvtárs, Pogácsás György elvtárs, 
Solt Lajos elvtárs, Varga András elvtárs, Erdei János elvtárs.

23/M/3
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A bel- és külkereskedelmi miniszter a pénzügy, élelmiszeripari miniszterekkel és 
az OT elnökével egyetértésben állapítsa meg a kisegységű „K”-konzervek árát.

5 .) A vágóállat-begyűjtés feszített előirányzatának biztosítása érdekében:
a.) A Minisztertanács utasítja a helyi tanácsok végrehajtó bizottságait, hogy a begyűjtési 

tervek teljesítését a vágóállat szabadfelvásárlását, valamint a piaci felhozatalt – a 
rendelkezésükre álló törvényes eszközökkel – a legmesszebbmenően segítsék elő.

b.) A földművelésügyi miniszter adjon utasítást, hogy a parasztok által vágásra felkínált 
állatok selejtezésénél az állatorvosi vizsgálat csak a vemhességre terjedjen ki.

c.) A vágómarha és vágóborjú magánvágási engedélyek kiadását meg kell szüntetni.

6 .) A begyűjtési miniszter a hús- és zsírellátáshoz szükséges vágóállatok begyűjtését és 
szállítását heti ütemben köteles biztosítani. A heti mennyiség biztosítása érdekében 
operatív bizottságot kell alakítani a Begyűjtési Minisztérium, Élelmiszeripari 
Minisztérium, Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium, Földművelésügyi Minisztérium 
és az Országos Tervhivatal bevonásával.
A begyűjtési miniszter a tervfelbontás befejezése után, de legkésőbb 1954. április 
30-ig tegyen jelentést a Minisztertanácsnak a begyűjtés helyzetéről.

7 .) A Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium részére a lakosság fogyasztási céljaira a 
mellékelt mérlegekben megállapított hús- és zsírmennyiségeket kell biztosítani.

8 .) A Minisztertanács a hús- és zsírárleszállítás időpontját március 15-ben állapítja 
meg. Erre az időpontra az alábbi készletekkel kell rendelkezni:
Hús 200 vg 
 (ebből 150 vg Ipari minimális készlet nem mozgatható)
KH. tartalék 10 000 db vágómarha, hússúlyban 200 vg
Összesen 660 vg
Zsír 400 vg
állami tartalékban 100 vg
Összesen: 500 vg

9 .) Az FM állami gazdaságok állatleadáson felül további 10 000 db vágó, illetve 
tenyésztésre alkalmas marhát készítsenek elő arra az esetre, ha az árleszállítás 
időpontjára tartalékként előirányzott 10 000 db KH (közellátású hizlalási 
élőtartalék) marha levágása szükségessé válik.
Amennyiben a begyűjtésnél a javasolt előirányzattal szemben lemaradás következne 
be, és ez az árleszállítás időpontjára előirányzott készleteket, illetőleg az ellátást 
veszélyeztetné, az állami állatállományt tovább kell csökkenteni. A csökkentést 
elsősorban a 100 kg vagy ennél nagyobb átlagsúlyú sertések levágásával kell végrehajtani.

10 .) A hús és zsír árát 8–15%-kal kell leszállítani.
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11 .) Az üzemélelmezésnél az árleszállítás következtében megtakarított összeget a 
minőség javítására kell fordítani. Ez a dolgozók részére további 47,5 millió Ft 
közvetett juttatást jelent.
A vendéglátó-ipari fogyasztói árakat nem kell megváltoztatni, hanem a hús- 
és zsírárleszállítás következtében jelentkező megtakarítást a forgalmi adó 
emelésével kell elvonni.

12 .) Az Országos Tervhivatal elnöke az árleszállításra vonatkozó részletes árjegyzéket 
1954. II. 18-ig terjessze a Minisztertanács elé.73

13 .) A Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium vizsgálja meg, hogy a Norvégiából és 
Dániából behozható kb. 1000 tonna tengeri halat hogyan lehetne a javasolt 5 
millió devizaforintnál kedvezőbb áron biztosítani. A behozatalhoz szükséges 
devizát újabb export útján igyekezzék kitermelni.

Határidő: II. 18.

14 .) Az Országos Tervhivatal elnöke tegyen előterjesztést a Minisztertanács elnökéhez 
a prémium kifizetés módjának módosítására. Az előterjesztésben tegyen 
javaslatot, hogy a miniszterek milyen pénzügyi keretben, milyen irányelvek 
szerint fizethetnek ki prémiumot olyan esetben, amikor a vállalatok önhibájukon 
kívül nem teljesítik termelési tervüket (például állatbegyűjtés kiesései esetén a 
húsiparban), amikor még a minisztérium tervének módosítása nem szükséges.

15 .) A Minisztertanács a hús- és zsírárak leszállításának végrehajtásáért és az ezzel 
kapcsolatos intézkedések koordinálásáért az Országos Tervhivatal elnökét teszi felelőssé.

Budapest, 1954. évi február hó 12.

Gerő Ernő s. k. 
a Minisztertanács első 

elnökhelyettese

MNL OL XIX-A-83-a-521 167–170.

73 Az árjegyzék nem került a Minisztertanács elé.
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4.

Szigorúan titkos!
A Határozatok Tára nem közli.

Készült: 49 példányban.74

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának 
521/4/1954. sz[ámú] 

határozata 
a zöldség- és gyümölcsellátás megjavításáról

1 .) A zöldség-gyümölcs ellátásnál az eddiginél nagyobb mértékben kell építeni a 
szabadforgalomra és a földműves-szövetkezetekre. Az állami kereskedelem a 
lakosság ellátására jobb minőségű árut biztosítson. Budapest ellátására az 1. sz. 
melléklet szerinti mennyiségeket kell biztosítani a megyei MEZŐKER vállalatok, 
a földműves-szövetkezetek és a kiskereskedelmi vállalatok felvásárlásai révén.

2 .) A zöldségtermelés fokozottabb ösztönzése érdekében szélesíteni kell a termelők 
értékesítési lehetőségeit. Felvásárlást az alábbi szervek végezzenek:

a.) A megyei MEZŐKER-vállalatok 517 községben évi átlagban mintegy 350 saját 
felvásárló telepükön végezzenek felvásárlást, elsősorban a megkötött termelési 
szerződések alapján, valamint szabad felvásárlásból. Ezen kívül 196 községben 
egyes nagy árutermelő állami gazdaságoktól és termelőszövetkezetektől vegyenek 
át árut termelési és szállítási szerződés alapján. Az utóbbi községekben azonban 
szabad felvásárlást a termelőszövetkezetek végezzenek.

b.) A földműves-szövetkezetek valamennyi községben végezzenek felvásárlást vagy 
bizományi átvételt a termelőtől. A földműves-szövetkezetek megyei irányító 
szervei azonban nagykereskedelmi funkciót nem végezhetnek (legfeljebb 
diszpozíciós tevékenységet), a járási központok áruforgalmi tevékenységet csak 
olyan esetekben végezzenek, amikor gyorsan romló árukról van szó, és a kisebb 
tételekben történő közvetlen szállítás nem gazdaságos.

c.) A konzervipari üzemek 6 cikkben (paradicsom, zöldborsó, zöldbab, uborka, 
zöldpaprika, fejes káposzta) általában saját területük körzetében, illetve a 
részükre kijelölt rayonokban egyéni termelőktől, termelőszövetkezetektől 
és állami gazdaságoktól felvásárolhatnak, azokkal termelési, illetve szállítási 
szerződést köthetnek.

74 Kapják: Gerő Ernő elvtárs (2 pld), Hegedüs András elvtárs (2 pld.), Apró Antal elvtárs, Szalai 
Béla elvtárs (6 pld.), Friss István elvtárs, Olt Károly elvtárs, (2 pld.), Bognár József elvtárs (4 pld.), 
Altomáré Iván elvtárs (2 pld.), Tisza József elvtárs (3 pld.), Bebrits Lajos elvtárs (3 pld.), Házi Árpád 
elvtárs, Dégen Imre elvtárs, Péter György elvtárs, Gergely Miklós elvtárs, Papp István elvtárs, Pogácsás 
György elvtárs, Varga András elvtárs, Erdei János elvtárs.

23/M/4
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A zöldövezetből történő felvásárlásaiknál tekintettel kell lenni az exportszállításokra 
és arra, hogy csak olyan mennyiséget vásárolhatnak fel, amely a fogyasztók ellátását 
nem veszélyezteti. Az ezen felül még szükséges mennyiséggel a MEZŐKER-
vállalatok lássák el a konzervipart.

d.) A kiskereskedelmi vállalatok és valamennyi konyhával rendelkező szerv (üdülő, 
kórház, üzemi konyha stb.) közvetlen felvásárlást végezhetnek. A felvásárlás 
biztosítására bármelyik termelővel (termelőszövetkezet, állami gazdaság stb.) 
vagy földműves-szövetkezettel szállítási szerződést köthetnek. Kiskereskedelmi 
vállalatok és konyhával rendelkező szervek erre a feladatra külön apparátust ne 
építsenek ki, s ez a tevékenységük létszámnövekedést nem eredményezhet. A 
budapesti piacokon, kivéve a Haller térit, a termelőktől ne vásároljanak.

e.) A termelőszövetkezetek és egyéni termelők zöldség- és gyümölcsáruikat tehát 
vagy a fenti szervek valamelyikének adják át, vagy közvetlenül viszik minden 
korlátozás nélkül a piacokra értékesíteni.

3 .) Az ellátás javítása érdekében a jelenlegi túlközpontosított rendszert meg kell 
szüntetni, az állami felvásárló kereskedelem feladatait és irányítását decentralizálni 
kell, úgy azonban, hogy az ellátásért – Tolna és Zala megye kivételével – továbbra 
is elsősorban a MEZŐKER-vállalatok a felelősek.

a.) A megyei és budapesti tanácsok kereskedelmi osztályai feladatává kell tenni 
területük zöldség-gyümölcs ellátásának biztosításával foglalkozó különböző 
kereskedelmi szervek munkájának összefogását. Ennek megfelelően a tanácsok 
feladatai a következőkre terjedjenek ki:
1. Serkentsék a termelőket, valamint a földműves-szövetkezeteket a megye 
nagyobb városai felé irányuló felhozatal fokozására.
2. Ellenőrizzék a megyei MEZŐKER-vállalatok felvásárlását és más megyékből 
történő folyamatos árubeszerzéseit. A megyén belül elosztásra kerülő árumennyiség 
terítésére vonatkozólag a MEZŐKER-vállalatok igazgatói a megyei tanács 
végrehajtó bizottsága kereskedelmi osztályaival egyetértésben intézkednek. 
A tanácsok kereskedelmi osztályai rendszeresen számoltassák be a megyei 
MEZŐKER-vállalatok igazgatóit.
Ellenőrizzék a napi fogyasztói árak kialakítását és biztosítsák, hogy a minisztérium 
által adott plafonárakat a vállalatok betartsák.
Budapestre és az öt legnagyobb ipari megyébe történő zöldség-gyümölcs szállítások 
általában megelőzik a szállító megye ellátását, ezért a tanácsok kereskedelmi 
osztályai nem akadályozhatják sem ezt, sem az exportkiszállításokat.
3. Irányítsák a megyei tanácsok a hozzájuk tartozó kiskereskedelmi vállalatok 
közvetlen felvásárlását és földműves-szövetkezetektől történő beszerzését.
4. Szervezzenek a tanácsok a kereskedelmi állandó bizottságokon keresztül széles 
körű társadalmi ellenőrzést a zöldség-gyümölcs szaküzletek és egyéb zöldséget 
árusító üzletek áruellátásával, árukezelésével és értékesítésével kapcsolatos 
hiányosságok azonnali felderítése és kiküszöbölése érdekében. A felfedett 
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hiányosságokat az illetékes tanácsok közvetlen intézkedésekkel vagy az állami 
kereskedelmi felügyelet megyei kirendeltségével karöltve küszöböljék ki.

b.) A megyei MEZŐKER-vállalatok az ország legjelentősebb helységeiben (legfeljebb 
200) lássák el Zala és Tolna megye kivételével – a nagykereskedelmi értékesítés 
funkcióját, a K. II. és egyéb közületek ellátását, valamint évi átlagban mintegy 
950 kiskereskedelmi szaküzleten keresztül a közvetlen értékesítést. A többi 
helység ellátását a földműves-szövetkezetekre, a termelők felhozatalára és a 
kiskereskedelem közvetlen felvásárlására kell bízni.

c.) Meg kell szüntetni a felvásárlásnál és az árumozgatásoknál a központi diszpozíció 
bürokratikus rendszerét, ezzel csökkenteni kell a legfontosabb területeken az 
ellátás lökésszerűségét. A Zöldség-Gyümölcsforgalmi Igazgatóság negyedévenként 
tervezze meg a megyék közötti forgalmat. A különböző megyei MEZŐKER-
vállalatok a tervek keretén belül az ellátási igények kielégítésére közvetlenül – a 
központi szervek kikapcsolásával – szerezzék be az árukat más megyei vállalatoktól 
közösen megállapított árakon. A Zöldség-Gyümölcsforgalmi Igazgatóság 
különleges figyelemmel ellenőrizze a Budapest és a nagyobb iparvidékek felé 
történő szállításokat és szükség esetén közvetlen intézkedésekkel biztosítsa azt.

d.) Lehetővé kell tenni, hogy egyes állami gazdaságok árutermelésük tetszőleges 
részét, esetleg teljes árutermelésüket – a MEZŐKER közbeiktatása nélkül 

– előre megkötött szerződések alapján közvetlenül adják át kiskereskedelmi 
vállalatoknak és konyhával rendelkező szerveknek (üdülőknek, kórházaknak, 
üzemi konyháknak) közösen megállapított áron, melyeknél a központi ellátást 
már a tervekben csökkenteni kell. Az állami gazdaságok azonban közvetlenül 
piacokon nem értékesíthetnek. Burgonyát és gyümölcsöt továbbra is csak a 
MEZŐKER-vállalatok felé értékesítsenek.

e.) Az exporttervek teljesítése és jövőbeni fokozása érdekében előre kijelölt 
termelőszövetkezetekben és állami gazdaságokban meg kell szervezni az exportra 
történő termelést és begyűjtést.
A bel- és külkereskedelmi miniszter az általa e célra szervezett Zöldség-Gyümölcs 
Export Felvásárló és Értékesítő Vállalat létjogosultságát és a TERIMPEX-be 
való beolvasztásának lehetőségét február 28-ig vizsgálja meg.
Az exportra termelő gazdaságokban a vezetőket és dolgozókat a tervek 
teljesítése és túlteljesítése esetén külön prémiumban kell részesíteni, amelynek 
mértékét ki kell dolgozni.

Felelős: bel- és külkereskedelmi miniszter
földművelésügyi miniszter,
Min. Tan. Helyi Tanács Titk.
SZÖVOSZ főtitkára.

4 .) A feladatok megvalósítása érdekében a következő szervezeti változtatásokat 
kell végrehajtani:
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a.) A Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium XIV. Főosztálya és a Zöldség-
Gyümölcsforgalmi Igazgatóság fennállása következtében mutatkozó párhuzamos 
munkát meg kell szüntetni. Ezért a Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium XIV. 
Főosztályát meg kell szüntetni és helyette kis létszámú önálló osztályt kell 
szervezni. Ennek feladata a felvásárlás és értékesítés elvi irányítása, az egyéb 
kereskedelmi rendszerek feletti felügyelet és az állami szövetkezeti, valamint 
az egyéb kereskedelmi rendszerek felvásárló és értékesítő tevékenységének 
koordinálása. A megyei MEZŐKER-vállalatok üzemeltetésének irányítása és 
ellenőrzése a Zöldség-Gyümölcsforgalmi Igazgatóság feladata.

b.) A budapesti állami felhozatal megszervezésére, valamint a budapesti négy szak 
kiskereskedelmi vállalat, a Budapesti MEZŐKER Vállalat és az Érkeztető Vállalat 
irányítására trösztöt kell alapítani, melynek létszámát a Zöldség-Gyümölcsforgalmi 
Igazgatóságnál zárolni kell.

c.) A megyei tanácsok irányításának segítésére minden megyében egy fő, Budapesten 
két fő zöldség-gyümölcs áruforgalmi előadót kell beállítani a kereskedelmi 
osztályokra. Az ehhez szükséges létszámot a Zöldség-Gyümölcsforgalmi 
Igazgatóság létszámának csökkentésével kell fedezni.

d.) A megyei MEZŐKER vállalatok nosztrótelepeiből és kirendeltségeiből 
kísérletképpen Borsod megyében 4, Csongrád megyében 4 kis mozgékony 
vállalatot kell szervezni. A megyei vállalatokból ezekben a megyékben trösztöt 
kell alakítani. Az átszervezés újabb létszámigénnyel nem járhat.

Felelős: bel- és külkereskedelmi miniszter
Határidő: 1954. április 1.

5 .) Fokozni kell a földműves-szövetkezetek szerepét a zöldség-gyümölcs ellátásban. 
Ennek érdekében a bel- és külkereskedelmi miniszter és a SZÖVOSZ főtitkára 
a következőket biztosítsa:

a.) Fokozzák a földműves-szövetkezetek a Budapestre és az ipari városokba irányuló 
zöldség- és gyümölcsfelhozatalukat. A felhozatal fokozása érdekében meg kell 
engedni, hogy valamennyi földműves-szövetkezet saját községeiben felvásárlást 
végezzen, kivéve egyes cikkek exportkörzeteit, ahol az export minőségű árut 
exportra kell átadni. Azokból a községekből, ahol állami nosztrótelep működik, 
a szövetkezetek csak saját elárusítóhelyeik ellátására vásárolhatnak.

b.) Meg kell engedni, hogy a földműves-szövetkezetek, illetve a 2. b) pont szerint a 
járási központok állami kiskereskedelmi vállalatok felé közvetlenül értékesíthessenek 
zöldség- és gyümölcsféléket. Ugyancsak szabaddá kell tenni a szövetkezetek 
egymás közötti forgalmát azzal, hogy a SZÖVOSZ szervei ellenőrizzék és 
biztosítsák, hogy hosszadalmas és keresztszállítások ne legyenek.

c.) A földműves-szövetkezetek szervezzék meg egyes cikkekben a termelőszövetkezetek 
árufeleslegeinek bizományi értékesítését. Ugyanezt ki kell kísérletezni az egyéni 
parasztokkal kapcsolatban is.
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d.) Tolna és Zala megyében az állami felvásárló kereskedelem szüntesse be a felvásárlást 
és azt az egész megyében a nagykereskedelmi elosztás feladatával együtt a 
földműves-szövetkezetek végezzék. Az itt szerzett tapasztalatok alapján kell 
eldönteni, hogy ez a rendszer a későbbi időben más megyékre is kiterjeszthető-e.

Felelős: bel- és külkereskedelmi miniszter,
SZÖVOSZ főtitkára.
Határidő: április 1.

6 .) Az árkialakítás jelenlegi rendszerét úgy kell megváltoztatni, hogy nagyobb 
önállóságot kapjanak a megyei vállalatok, s fokozódjon a megyei tanácsok 
ellenőrzése a fogyasztói árak kialakításánál. A minisztérium legfontosabb feladata 
az legyen, hogy a felvásárlási és fogyasztói árak lefelé szorítására összpontosítsa 
a vállalatok és tanácsok munkáját. Ezért:

a.) 1954-ben az állami kereskedelem felvásárlási és fogyasztói árait lehetőleg az 1953. 
évi árak szintje alatt kell kialakítani. A Minisztertanács felhatalmazza az Országos 
Tervhivatalt és a bel- és külkereskedelmi minisztert, továbbá az élelmiszeripari 
minisztert, hogy vizsgálja felül az átlagárakat és a tavaszi termésbecsléstől függően 
szükség szerint közös megegyezéssel azokat módosítsa. Az átlagárakat az egyes 
cikkek beérését megelőző időszakban cikkenként előre meg kell határozni.

b.) A Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium – a SZÖVOSZ és az Élelmiszeripari 
Minisztérium tájékoztatásával – rendszeresen adja meg az egyes megyéknek a 
megyénként differenciált felvásárlási irányárakat azzal, hogy a megyei vállalatok 
igazgatóinak módjuk legyen ezektől az áraktól lefelé tetszés szerint és felfelé 
pedig az egyes cikkek jellegétől függően 10–20%-os eltérésekre, hogy az árakat 
a helyi adottságokhoz igazítsák. A megyei vállalatok igazgatói a felvásárlótelep 
vezetőinek ugyancsak területenként differenciált, időszakonként megállapított 
plafonárakat adjanak ki, melyektől azok csak lefelé térhetnek el.

c.) Az állami kereskedelem által értékesített áruk minőségének javítása érdekében 
az export minőségű, az I. és II. osztályú áruk között a jelenleginél nagyobb 
árkülönbözetet kell alkalmazni.

d.) A kiskereskedelem és közétkeztetés felvásárlási árait nem kell megkötni. A 
közvetlenül felvásárolt áruk fogyasztói árai azonban nem lehetnek magasabbak 
a nagykereskedelemtől kapott áruk fogyasztói árainál. Ezeknek a szerveknek 
felvásárlást végző dolgozóit anyagilag érdekeltté kell tenni abban, hogy minél 
olcsóbban vásároljanak.

e.) A budapesti és az 5 ipari megye (Baranya, Veszprém, Komárom, Nógrád, Borsod) 
fogyasztói plafonárait hetenként a Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium, 
a budapesti napi fogyasztói árakat pedig a Budapesti Zöldség-Gyümölcs 
Kiskereskedelmi Tröszt vezetője, a Fővárosi Tanács Kereskedelmi Osztályával 
egyetértésben állapítja meg, mely fogyasztói árak az állami kiskereskedelmi 
rendszerek részére mint plafonárak kötelezőek. A vidéki napi fogyasztói árakat 
a megyei MEZŐKER-vállalatok igazgatói, a megyei tanácsok kereskedelmi 
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osztályaival közösen állapítsák meg, a Minisztérium által megállapított területi 
plafonáraknál nem magasabban úgy, hogy ne szakadjanak el túlságosan a 
szabadpiaci áraktól. Az ármegállapításból eredő veszteséget a vállalatoknak 
megtéríteni nem szabad, azt az eredményben (mérlegben) kell elszámolni.

f.) A földműves-szövetkezetekre a Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium által kiadott 
felvásárlási irányárak kötelezőek. A megyei MESZÖV titkára a minisztérium által 
megadott határig ugyancsak eltérhet az irányáraktól, erről azonban esetenként 
köteles tájékoztatni a megyei MEZŐKER-vállalat igazgatóját. Értékesítési 
áraikat a szövetkezetek szabadon alakíthatják.

g.) Rádión keresztül időközönként közölni lehet, amennyiben az célszerű, a Haller 
téri piacon kialakult szabad termelői árakat és több fontosabb budapesti piac 
jellemző szabad árát is egyes zöldség- és gyümölcsfélékben.

h.) Anyagilag érdekeltté kell tenni a felvásárló telepek dolgozóit és a vállalat vezetőit 
a felvásárlási árak és átlagárak csökkentésében. Ezért a felvásárlási áraknál elért 
megtakarítások egy részét a felvásárlók részére prémium formájában kell biztosítani. 
Ennek mértékét a Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium a Pénzügyminisztériummal 
együttesen dolgozza ki. Ezen kívül a vállalatok vezetőinél a tervteljesítés 
prémiumát függővé kell tenni a felvásárlási átlagártervek betartásától is.

Felelős: bel- és külkereskedelmi miniszter,
Országos Tervhivatal elnöke,  
pénzügyminiszter,
SZÖVOSZ főtitkára.

7 .) Az állami kereskedelemben a minőség javítása, valamint a hiányok és veszteségek 
csökkentése érdekében:

a.) Anyagilag érdekeltté kell tenni a felvásárlótelepek vezetőit és felvásárlóit 
felvásárlási tevékenységük, valamint a munkaerő-gazdálkodás megjavításában. 
Ezért új bérezési rendszert kell kialakítani. Minimális törzsbér biztosítása 
mellett prémiumos rendszerű bérezésre kell áttérni, melynek alapja a felvásárló 
telep által értékesített mennyiség. A minőség megjavítása érdekében külön 
prémiumot kell megállapítani burgonya, zöldség- és gyümölcsfélékre, ezen 
belül I., II. és III. osztályú árukra. A felvásárló telepek hibájából eredő minőségi 
értékcsökkenés vagy hiány egy részét a jutalékból kell levonni. A fenti elvek 
alapján kell kialakítani az értékesítő kirendeltségek bérezési rendszerét is.

b.) Az állami kiskereskedelem és közétkeztetési egységek dolgozóit, valamint a 
földműves-szövetkezeti boltok vezetőit érdekeltté kell tenni a közvetlen felvásárlás 
növelésében azáltal, hogy részükre megadott felvásárlási tervek teljesítése, illetve 
túlteljesítése, továbbá a romlási veszteség csökkentése esetén prémiumban kell 
őket részesíteni. Ennek mértékét külön ki kell dolgozni.

Felelős: bel- és külkereskedelmi miniszter
Minisztertanács Bértitkársága.
Határidő: 1954. április 1.
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8 .) A zöldség-gyümölcsfélék szállításának javítása, az áru útjának rövidítése és a 
felhozatal elősegítése érdekében:

a.) A gyümölcs és zöldség tehergépkocsival való szállítására az eddigi 50 km-es 
szállítási körzethatár érvényben marad. Egyes – rendkívül gyorsan romló 

– cikkeknél azonban a közlekedés- és postaügyi miniszter a bel- és külkereskedelmi 
miniszter egyetértésben ettől eltérően dönthet.

b.) A nyári forgalomfelfutás időszakában azok a miniszterek, akikhez üzemek 
tartoznak, és jelentős tehergépkocsiparkkal rendelkeznek, a kiskereskedelem és 
az üzemi konyhák zavartalan áruellátását – egyéb feladatai figyelembevételével 

– gépkocsik rendelkezésre bocsátásával kötelesek segíteni. A teljesített fuvart a 
TEFU díjszabása alapján kell elszámolni. A gépkocsik elosztását a Közlekedés- és 
Postaügyi Minisztérium koordinálja.

Felelős: közlekedés- és postaügyi miniszter,
illetékes miniszterek.

c.) A termelői felhozatal elősegítése érdekében a MÁV a zöldség-gyümölcs-szállítmányokra 
az őstermelők részére 50%-kal mérsékelt expressz áru díjkedvezményt biztosítson.

Felelős: közlekedés- és postaügyi miniszter,
Határidő: május 1.

9 .) Zöldség-gyümölcs kereskedésre a jelenlegi 600-on felül további 400 iparengedélyt 
kell kiadni magánosoknak vidéken és Budapesten. Ezeknek felvásárlási lehetőségeit 
nem kell korlátozni.

Felelős: bel- és külkereskedelmi miniszter.

10 .) A MEZŐKER-vállalatok létszámát és költségeit a feladatok decentralizálása, az 
adminisztráció egyszerűsítése, az irányító szervek összevonása, az árumozgatás 
gazdaságosabbá tétele, valamint az új bérezési rendszer bevezetése következtében 
lényegesen csökkenteni kell, melynek mértékét a begyűjtés költségeinek csökkentésére 
alakult bizottság javaslata alapján kell megállapítani.

Felelős: bel- és külkereskedelmi miniszter.

11 .) A bel- és külkereskedelmi miniszter a SZÖVOSZ főtitkárával egyetértésben fél 
éven belül dolgozza ki a zöldség- és gyümölcskereskedelem további fejlesztésének 
feladatait, elsősorban az állami felvásárló kereskedelem és szövetkezetek feladatkörének 
elhatárolásának irányvonalát.

12 .) A Minisztertanács kötelezi a bel- és külkereskedelmi minisztert és a SZÖVOSZ 
főtitkárát, hogy 2 héten belül írásban jelentsék, a jelen határozattal előírt 
átszervezés milyen létszám- és forintmegtakarítást eredményez.

Budapest, 1954. február 12.
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Gerő Ernő s. k.
a Minisztertanács első

elnökhelyettese

MNL OL XIX-A-83-a-521. 189–196.

5.

Budapesti Városi Tanács Tárgy: A Fővárosi Vízművek víztermelő 
Végrehajtó Bizottsága telepeinek szennyvizek elleni védelme.

Mellékelve: tanulmány.
Hozzászólásra megküldve:

OT elnöke: nem nyilatkozott.
Pénzügyminiszter: egyetért.

Egészségügyi miniszter: egyetért.
Könnyűipari miniszter: észrevételek beépítve.

Közlekedés- és postaügyi miniszter: hozzászólások beépítve.
Nehézipari miniszter: hozzászólása és ellenvéleménye beépítve.

Kohó- és gépipari miniszter: hozzászólása beépítve.
Helyi Tanácsok Titkársága: hozzászólása beépítve.

Országos Vízügyi Főigazgatóság: egyetért.

Előterjesztés a Minisztertanácshoz.

Budapest szocialista fejlődése megköveteli az ivóvízellátás mennyiségi és minőségi 
biztosítását. Ezt írja elő pártunk és kormányunk gazdasági politikája.
A Fővárosi Vízművek kútjai a Duna mellett épületek ki és a szűrő kavicsrétegen keresztül 
kiváló minőségű vizet szolgáltatnak a lakosság és az ipar igényeinek kielégítésére. Mind 
mennyiségi, mind pedig minőségi szempontból veszélyeztetik Budapest vízellátását 
azok az ipari szennyvizek, amelyek tisztítatlanul ömlenek a Dunába, különösen, 
amelyek fenolt és kátrányt tartalmaznak. A kátrány a Duna-meder szűrő kavicsrétegeit 
eltömi és a rétegek vízhozama jelentősen csökken. A fenol tartalom is hozzájárul a 
partszakaszok szűrőképességének csökkentéséhez, és mint rendkívül mérgező anyag a 
víznyerő kutakba juthat, és azok vizét élvezhetetlenné tenné. Ha a jelenlegi helyzetet 
nem számoljuk fel, ez utóbbi veszély is bekövetkezhet. Elsősorban a Fővárosi Vízművek 
szigetszentmiklósi víztermelő telepén mutatkoznak a szennyeződések. Ez a telep az 
elkövetkező évek folyamán mintegy 56 millió forint beruházás végrehajtásával a Főváros 
vízfogyasztásának 40%-át lesz hivatva szolgálni. Ezt a vízmennyiséget más területről 
Budapest számára biztosítani nem lehet.
Jelenleg Budapesten az ipartelepek túlnyomó többsége – figyelmen kívül hagyva a 
2/1952. MT sz. rendelet előírásait – tisztítatlanul vezeti be ipari szennyvizeit részben 

23/M/5
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közvetlenül, részben a csatornázáson keresztül a Dunába. A szennyvizek tisztítására szolgáló 
berendezéseket az iparvállalatok általában megtervezték, de azokat nem valósították meg.
A városon belüli Duna-szakasz olyan mértékben szennyezett, hogy ez idő szerint 
Duna-uszodákat és strandokat létesíteni nem lehet. Ennek hátrányát különösen a 
csepeli dolgozók érzik, mert a nyári melegben a dunai üdülés és sport lehetőségeit 
nem élvezhetik. Különösen szennyezett a gyakran állóvíz jellegű Soroksári Duna-ág. 
Az ebbe ömlő fenolos szennyvizek a halállományt pusztítják.
A Duna elszennyeződésének jelenlegi helyzetét a csatolt tanulmányban részletesen feltárjuk. 
Az ott felsorolt feladatok közül csak a legsürgősebben megvalósítandókat terjesztjük 
ezúttal a Minisztertanács elé. A javasolt fenolkivonó-berendezések népgazdaságunk 
számára kb. évi 1400 tonna fenolt termelhetnek, a most hasznosítatlanul elfolyó káros 
gázvizekből kb. évi 15 millió forint értékben, ami fedezi a fenolimportunkat.

1 .) A Rákosi Mátyás Művek szennyvíztisztításának kérdése.
A Rákosi Mátyás Művek nagy mennyiségű fenolos gázvizet és kátrányt bocsájt 
a Dunába és ezzel veszélyezteti a Fővárosi Vízművek szigetszentmiklósi 
víztermelő telepét. A szennyvízkezelés megoldása érdekében a következő sürgős 
intézkedések szükségesek:

a.) Fenoszolván-berendezés.
A Német Demokratikus Köztársaságból a gázgenerátor-telep részére importált 
berendezés rendelkezésre áll. Az OT ennek felállítására 1954. évre 3 millió forint 
beruházási keretet biztosított. Az üzem legkésőbb 1955. január 1-jével megindítható.
Ehhez szükséges, hogy
az Építésügyi Minisztérium 10954. I. negyedében biztosítsa a fenoszolván-
berendezés építési munkáinak elvégzését.
A Vegyiműveket Szerelő Vállalat (NiM) a NAGEMA munkaterve alapján a 
szerelést úgy biztosítsa, hogy az 1954. évben elkészüljön.
A szerelés közben felmerülő kisebb tervezéseket a VEGYITERV-nek soron 
kívül kell elvégeznie.
A Német Demokratikus Köztársaságból kisebb műszeralkatrészek behozatala 
szükséges és ugyanonnan a gyakorlati tapasztalatok átadása érdekében szakembereknek 
kell rendelkezésre állni.

b.) A gázvezeték leválasztó hajóinak átépítése és a csatornahálózattól való függetlenítése 
érdekében 600 db gázvíz-elválasztó hajót kell átszerelni és robbanás biztos 
gyűjtőhelyekkel ellátni, valamint gázvíz-elvezető csőhálózatot kiépíteni.
Mindez 1 400 000 Ft beruházást igényel.

c.) Derítőmedence építése szükséges az RM Művek gázgyári szennyvíz főgyűjtő 
csatornájához az elfolyó szennyvíz kátránytalanítására. E beruházáshoz szükséges 
hitelkeret 1 000 000 Ft.

d.) A b.) és c.) pontokkal kapcsolatos tervezési költségeket 200 000 Ft költségben 
kell biztosítani.
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2 .) A Soroksári Duna-ág elszennyeződésének kérdése:
A XVIII., XIX. és XX. kerületekből lefolyó szennyvíz minden előzetes tisztítás 
nélkül folyik a Soroksári Duna-ágba. Ez a szennyvíz főleg a Vörös Csillag 
Traktorgyárból és a Gránit Csiszolókorong- és Kőedénygyárból származó nagy 
mennyiségű fenolt és kátrányt tartalmaz.
A Vörös Csillag Traktorgyár tisztítótelepének tervdokumentációja elkészült, de 
megvalósításra hitelkeret nem állott rendelkezésre. A tisztítótelep megépítésének 
költsége 2 700 000 Ft.
Pesterzsébeti szennyvíztisztító telep I. egysége.
A Soroksági Duna-ág további elszennyeződésének megakadályozása érdekében 
feladat a pesterzsébeti Torontál utca irányában szennyvíztisztító telep építése. 
Ennek dokumentációja 1954. VI. 15-re rendelkezésre áll. A szennyvíztisztító 
telep építésének költsége 17 000 000 Ft. Az építés végrehajtása 1954. és 
1955. évekre ütemezendő.

3 .) A Duna jobb parti északi városrészében a Budapesti Gáz- és Kokszművek 
(Óbudai Gázgyár) ipari vizei tisztításának kérdése.
A Budapesti Gáz- és Kokszművek háromszoros kapacitásnövekedését a 
kátrányleválasztók bővítése és fenoltalanító berendezések felállítása nem 
követte. A Budapesti Gáz- és Kokszművek napi 200 m3 fenolos, kátrányos 
gázvizet bocsájt a Vöröskereszt utca irányában a Dunába. A Fővárosi Vízművek 
budaújlaki és margitszigeti vízművei hozamának és vízminőségének védelme 
érdekében a kátrányleválasztó átalakítás és fenoltalanító berendezés építése 
szükséges 2 millió forint összegben.

Meg j[egyzés]:  A NiM nem tartja szükségesnek a létesítményt, mert szerinte csak 100 m3/nap 
a gázvíz mennyisége, és meg felelően hígul a Dunában.

A VB fenntartja javaslatát, mert a Fővárosi Vízművek és a Budapesti Gáz- és 
Kokszművek, valamint az OVF álláspontja egyezik az általunk előadottakkal.

4 .) A gázvíz fenoltalanítására szükséges kísérletek biztosítása.
A NEVIKI eredményesen foglalkozott laboratóriumi méretekben a gázvíz desztillációs 
fenoltalanításával. Szükséges, hogy a Vörös Csillag Traktorgyárban létesítendő 
üzemi méretű berendezés tudományos irányítását az Intézet továbbra is ellássa.
A Rákosi Mátyás Művekben ez évben megépülő fenoszolván-berendezés jobb 
kihasználása érdekében szükséges, hogy a kétlépcsős gázosítási kísérletek lefolytatását 
a KGM elrendelje és annak kb. 800 000 Ft kísérleti költségét biztosítsa.

5 .) Rákospalota és Pestújhely csatornázásának kérdése.
Rákospalota és Pestújhely úgyszólván csatornázatlan városrészek, ezért az ipartelepek 
szennyvizeiket a Szilas-patakba vezetik, és az elszennyezett vízfolyás a Fővárosi 
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Vízművek megyeri telepe felett tisztítás nélkül ömlik a Dunába és végigszennyezi 
a pesti Duna-partot.
Ennek az állapotnak a megszüntetésére, egészségvédelmi és várostelepülési 
szempontokból ki kell építeni Rákospalota csatornázását úgy, hogy a szennyvizek 
ne a Szilas-patakból, hanem az új főgyűjtőcsatornán keresztül az angyalföldi 
szivattyútelepre és onnan kellő tisztítás után jussanak a Duna sodorvonalába.
A főgyűjtőcsatorna építése megszünteti Rákospalota mély zónájának ismétlődő 
elöntését. Költsége 20 millió Ft.

6 .) Az angyalföldi csatornaszivattyú-telep kiépítése.
A Hungária krt.-tól északra és északkeletre elterülő városrészek, valamint Újpest 
szennyvizei jelenleg az angyalföldi szabadkiömlőn keresztül tisztítás nélkül folynak 
a Dunába és veszélyeztetik a margitszigeti és a Margit-híd pesti hídfőjénél elterülő 
víznyerő területeket. Ide fog ömleni a megépítendő rákospalotai főgyűjtő szennyvize is.
Az angyalföldi szivattyútelep részére 1950-ben kiadott vízjogi engedély, illetve 
véghatározat előírja, hogy a Fővárosi Csatornázási Művek 1956. év végéig tartozik 
a szivattyútelep mechanikai szűrőberendezéseit kiépíteni és klórozó berendezéssel 
is ellátni. A szennyvíztisztító berendezés teljes építési költsége 32 800 000 Ft.

Az előadottak megvalósítása a fővárosi víznyerő területek legveszélyesebb gócpontjait 
számolja fel. Az egészségügyi követelmények teljes biztosítására további feladatok is 
várnak megvalósításra, amelyeket az Országos Vízügyi Főigazgatóság kezdeményez.
Előterjesztésünkben felsoroltak megvalósítása érdekében kérjük a következő határozati 
javaslatok elfogadását:

Határozati javaslat

A Minisztertanács elrendeli, hogy

1 .) A Rákosi Mátyás Művek szennyvíztisztításának és szennyvízelvezetésének kérdésében
a.) a Kohó- és Gépipari Minisztérium a Rákosi Mátyás Művekben a NAGEMA 

rendszerű fenoszolván-berendezést a már jóváhagyott 1954. évi tervhitelből 
sürgősen helyezze üzembe.

Felelős: kohó- és gépipari miniszter
Határidő: 1954. december 31.

b.) A Kohó- és Gépipari Minisztérium a már biztosított 1954. évi tervhitelből a 
Rákosi Mátyás Művek gázgyára részére biztosítsa a 1000 m3-es gázvíztartály 
legyártását és szerelését az 1954. I. félévében a Wilhelm Pieck Gyárban.

Felelős: kohó- és gépipari miniszter
Határidő: 1954. június 30.
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c.) A Nehézipari Minisztérium a NAGEMA munkaterve alapján a szerelések 
elvégzésére szükséges kapacitást a Vegyipari Szerelő Vállalatnál úgy biztosítsa, 
hogy a fenoszolván-berendezés felszerelése 1954. évben befejeződjék.

Felelős: nehézipari miniszter
Határidő: 1954. november 30.

d.) Az Építésügyi Minisztérium a Rákosi Mátyás Művek fenoszolván-berendezése 
építési munkáira 1954. I. negyedére biztosítson 1 200 000 Ft keretösszegben 
kivitelezési kapacitást.

Felelős: építésügyi miniszter
Határidő: azonnal.

e.) A Nehézipari Minisztérium a Vegyipari Tervezőintézet útján a Rákosi Mátyás 
Művek fenoszolván-berendezésének szerelése közben felmerülő problémák 
megoldását és az építés közben felmerülő kisebb tervezéseket soron kívül biztosítja.

Felelős: nehézipari miniszter
Határidő: 1954. június 30.

f.) A Kohó- és Gépipari Minisztérium a fenoszolván-berendezés felszereléséhez szükséges 
művezetést és egyes kisebb műszeralkatrészek behozatalát a Német Demokratikus 
Köztársaságból biztosítja. Egyben gondoskodjék az üzemeltetéshez szükséges 
tapasztalatok átadásáról az NDK NAGEMA üzeme szakközegeinek bevonásával.

Felelős: kohó- és gépipari miniszter
Határidő: folyamatosan 1954. október 30-ig.

g.) Az Országos Tervhivatal gondoskodjon a Rákosi Mátyás Művek részére 
gázvízelválasztó-hajók átépítésére és kátrány derítőmedence létesítésére 2,6 millió 
beruházási hitelről soron kívül 1954. évre, mely összegből az importkeret 200 000 Ft.

Felelős: az OT elnöke
Határidő: azonnal

h.) A Kohó- és Gépipari Minisztérium biztosítsa a Rákosi Mátyás Művek ipari 
gázvezetékén meglévő kb. 600 db gázvízelválasztó-hajó átszerelését, valamint 
különleges szerkezetű robbanásbiztos gyűjtőedények felállítását és a gázvíz-
elvezető csőhálózat kiépítését az 1954. évben 1 400 000 Ft összegben.

Felelős: kohó- és gépipari miniszter
Határidő: 1954. december 31.

i.) Az Építésügyi Minisztérium biztosítsa a Rákosi Mátyás Művek gázgyáránál 
a szennyvízgyűjtő csatornába építendő kátrányderítő medence tervezését és 
megépítését 1 200 000 Ft hitelkeretben 1954. év végéig.

Felelős: építésügyi miniszter
Határidő: 1954. december 31.

Meg[jegyzés]: az Építésügyi Minisztérium a tervek bemutatása után kíván véglegesen nyilatkozni.

2 .) A Vörös Csillag Traktorgyárban létesítendő szennyvíztisztító-berendezés kérdésében
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a.) az Országos Tervhivatal biztosítson a Kohó- és Gépipari Minisztérium számára 
1954. évben a Vörös Csillag Traktorgyárban létesítendő gázvíztisztító berendezések 
létesítésére 2 700 000 Ft hitelkeretet.

Felelős: az OT elnöke
Határidő: azonnal

b.) A Kohó- és Gépipari Minisztérium a Vegyipari Tervező Intézet tervei alapján a Vörös 
Csillag Traktorgyárban létesítsen üzemi méretű kísérleti fenoltalanító berendezést.

Felelős: kohó- és gépipari miniszter
Határidő: 1954. október 31.

c.) Az Építésügyi Minisztérium gondoskodjék a Gránit Kőedény és Csiszolókoronggyár 
fenolos gázvizeinek a Vörös Csillag Traktorgyárban való átvezetéséről.

Felelős: építésügyi miniszter
Határidő: 1954. október 1.

3 .) A XX. ker. Pesterzsébeti szennyvíztisztító-telep első lépcsőjének megépítése 
kérdésében

a.) az Országos Tervhivatal biztosítson a pesterzsébeti szennyvíztisztító-telep 
létesítésének munkálataira a Könnyűipari Minisztérium számára az 1954. évre 
4 millió forint és 1955. évre 13 millió forint hitelkeretet.

Felelős: OT elnöke
Határidő: azonnal.

b.) A pesterzsébeti (Torontál utcai) szennyvíztisztító-telep építését 1954. évben el 
kell kezdeni és 1955. évben oly ütemben kell folytatni, hogy legkésőbb 1955. év 
végéig az első üzemegység üzemeltethető legyen.

Felelős: könnyűipari miniszter
Határidő: az elkezdésre 1954. április 30.
a befejezésre 1955. december 31.

c.) A Közlekedés- és Postaügyi Minisztérium a pesterzsébeti (Torontál utcai) 
szennyvíztisztító-telep munkáinak kivitelezéséhez szükséges kapacitást az 1954. 
évre 4 millió, az 1955. évre 13 millió Ft keretben biztosítsa.

Felelős: közlekedés- és postaügyi miniszter
Határidő: 1954. január 31.

4 .) A Budapesti Gáz- és Kokszművek ipari vizeinek tisztítása kérdésében
a.) az Országos Tervhivatal gondoskodjék a Nehézipari Minisztérium számára a Budapesti 

Gáz- és Kokszművek részére szükséges fenoltalanító berendezés tervezési és kivitelezési 
munkáira az 1954. és 1955. években 2 millió forint hitelkeret biztosításáról.

Felelős: az OT elnöke
Határidő: azonnal

b.) A Nehézipari Minisztérium a Budapesti Gáz- és Kokszműveknél a gázvíz 
fenoltalanításához szükséges olajmosó és fenoltalanító berendezés megtervezését 
és kivitelezését biztosítsa az 1954. és folytatólagosan az 1955. évre.
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Felelős: nehézipari miniszter
Határidő: 1955. december 31.

5 .) A gázvíz fenoltalanítására szükséges kísérletek megszervezése és azok lefolytatásának 
kérdésében

a.) a Kohó- és Gépipari Minisztérium a Rákosi Mátyás Művek gázgyárában a 
kétlépcsős gázosítási kísérletek lefolytatását rendelje el, és az ehhez szükséges 
hitelösszeget kb. 6–8 800 000 Ft-ot saját keretéből biztosítson.

Felelős: kohó- és gépipari miniszter
Határidő: azonnal

b.) A Nehézipari Minisztérium utasítsa a NEVIKI-t, hogy a Vörös Csillag 
Traktorgyárban felállításra kerülő fenoltalanító berendezéshez a szükséges 
tudományos támogatást soron kívül adja meg az üzemeltető vállalatnak.

Felelős: nehézipari miniszter
Határidő: folyamatosan

6 .) A rákospalotai szennyvíz-főgyűjtőcsatorna kiépítésének kérdésében
a.) az Országos Tervhivatal a Könnyűipari Minisztérium számára a rákospalotai 

szennyvíz-főgyűjtőcsatorna kiépítésére az 1954. évre 3 millió Ft, az 1955. és 1956. évekre 
8,5 millió forint, összesen 20 millió forint hitelkeret biztosításáról gondoskodjék.

Felelős: az OT elnöke
Határidő: 1954. március 1., majd folytatólagosan 
1954. december 31. és 1955. december 31.

b.) A Könnyűipari Minisztérium intézkedjék a rákospalotai szennyvízfőgyűjtőcsatorna-
építés végrehajtása iránt úgy, hogy az építkezés az 1954–55–56. években megvalósuljon.

Felelős: könnyűipari miniszter
Határidő: folyamatosan, 1956. december 31.

c.) A Közlekedés- és Postaügyi Minisztérium gondoskodjék a Rákospalota szennyvíz-
főgyűjtőcsatorna építési munkáinak kivitelezéséhez szükséges kapacitás biztosításáról 
oly módon, hogy az építkezés 1954. év II. félévében 3 millió Ft, 1955. és 1956. 
években 8,5-8,5 millió Ft erejéig legyen elvégezhető.

Felelős: a közlekedés- és postaügyi miniszter
Határidő: folyamatosan

7 .) A XIII. ker. Angyalföldi csatorna-szivattyútelep kiépítésének kérdésében
a.) az Országos Tervhivatal a Könnyűipari Minisztérium számára az Angyalföldi 

(XIII. ker. Vizafogó utcai) csatorna-szivattyútelep kiépítésére az 1955. évre 8,2 
millió forint, az 1956. évre 10,3 millió forint és az 1957. évre 14,3 millió forint, 
összesen 32,8 millió forint hitelkeret biztosításáról gondoskodjék.

Felelős: az OT elnöke
Határidő: folyamatosan
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b.) A Könnyűipari Minisztérium az Angyalföldi (XIII. ker. Vizafogó utcai) 
csatorna-szivattyútelep szennyvíztisztító berendezésének megtervezéséről és 
megépítéséről január 1-től 1957. december 31-ig folyamatosan gondoskodjék.

Felelős: könnyűipari miniszter
Határidő: 1954. december 31.

c.) A Közlekedés- és Postaügyi Minisztérium gondoskodjék az Angyalföldi 
csatorna-szivattyútelep megépítéséhez szükséges kivitelező kapacitásról, éspedig 
1955-re 8,2 millió forint, 1956-ra 10,3 millió forint és 1957-re 14,3 millió forint 
generálvállalkozói kapacitás erejéig.

Felelős: közlekedés- és postaügyi miniszter
Határidő: 1954. december 31., 1955. 
december 31., 1956. december 31.

8 .) A Minisztertanács felhatalmazza az Országos Tervhivatal Elnökét, hogy a részleges 
tervdokumentációval való kezdés engedélyezésének kérdésében a határozatban 
megjelölt munkálatokkal kapcsolatban esetenként soron kívül döntsön.

Budapest, 1954. január hó

(Pongrácz Kálmán)
a Budapesti Városi Tanács Vb. elnöke

MNL OL XIX-A-83-a-521 255–258.

6/a

Közlekedés- és Postaügyi
Minisztérium
08/29-1/1954.

Egyetért a megjegyzésekkel:  
OT Karczag Imre elvtárs

Előterjesztés a Minisztertanácshoz 
a Földalatti Vasút beruházási keretének csökkentése és 

építésének ideiglenes szüneteltetése tárgyában
I.

A lakosság életszínvonalának gyorsabb ütemű emelése, az erre a célra szolgáló fogyasztási 
alap növelése, mindezek érdekében a mezőgazdaság nagyobb arányú fejlesztése 
szükségessé teszik a népgazdaság más területén a beruházási keretek csökkentését.
Ennek figyelembevételével az épülő Földalatti Vasút építkezését néhány évre le kell 
állítani oly módon, hogy a folyamatban lévő munkálatok a technikai és biztonsági 

23/M/6/a
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követelmények figyelembevételével ideiglenesen szüneteljenek, a már eddig elkészült 
létesítmények állagának megóvásáról gondoskodás történjék, azáltal a népgazdaságot 
érő károk a legkisebb mértékűre korlátozódjanak, és a későbbi időpontban az építési 
munkák folytatása biztosítható legyen.

II.

1 .) A földalatti vasútépítés beruházási kerete 1954. évre 60 millió forint. Ebből az 
összegből a közlekedés- és postaügyi miniszter biztosítsa a technikai és biztonsági 
követelmények betartásával a folyamatban lévő munkálatok ideiglenes leállítását, 
az építési munkák következtében a városban előállott jelentősebb közúti forgalmi 
akadályok megszüntetését, az épületsüllyedések és beomlások megakadályozását. 
Biztosítsa továbbá a már eddig elkészült létesítmények, gépi berendezések és 
egyéb felszerelések állagának lehetőség szerinti megóvását oly módon, hogy 
a továbbépítési munkák az adott későbbi időpontban folytathatók legyenek. 
1955. évben az állagmegóvási munkákat tovább kell folytatni. Ennek hitel- és 
anyagszükségletét – amely előzetes bizottsági becslések alapján 74 millióra tehető 

– a közlekedés- és postaügyi miniszter és az OT elnöke részletes vizsgálat alapján 
állapítsák meg, és annak az 1955. évi tervekben való biztosítása érdekében 1954. 
augusztus hó 1. napjáig tegyenek javaslatot a Minisztertanácshoz.

2 /a.) A Földalatti Vasút építésének későbbi időpontban történő folytatása, az 
időközben szükségessé váló tervezési munkák végzése és a kísérleti berendezések 
üzemeltetése céljából a Földalatti Vasút tervezésével, építésével és üzemeltetésével 
foglalkoztatott vállalatok ezen feladatok ellátására alkalmas törzsgárdájának 
együtt-tartását biztosítani kell.
Ennek érdekében az Országos Tervhivatal elnöke jelöljön ki a kommunális 
beruházások területéről olyan – esetleg már más vállalatnak kiadott, de még 
meg nem kezdett – munkákat, amelyek a Földalatti Vasút építésénél működő 
vállalatok felkészültségének megfelelnek, és amit azok a leggazdaságosabban 
el tudnak végezni. Ennek megtörténtét 1954. március hó 1. napjáig jelentse 
a Minisztertanácsnak.
(Meg jegyzés: Az OT elnöke javasolja, hogy a közlekedés- és postaügyi miniszter az 
építésügyi miniszterrel együtt jelöljön ki feladatokat a Földalatti Vasút építésénél 
működő vállalatok foglalkoztatására. Az OT elnöke ezzel kapcsolatban csak a 
vitás kérdések esetén foglaljon állás.
Az eredeti javaslatot fenntartom. Az 1954. évben végzendő ilyen természetű munkák 
tárcám előtt nem ismertek és a munkák tárcaszinten történő elosztása az OT feladata.)

b.) A lecsökkentett feladatok alapján szükséges alkalmazotti létszámarányt a 
közlekedés- és postaügyi miniszter az OLB-vel egyetértésben 1954. február hó 
15. napjáig állapítsa meg.
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c.) A közlekedés- és postaügyi miniszter az érdekelt miniszterekkel együttműködve 
hasson oda, hogy a beruházások csökkentése következtében felszabaduló munkások 

– szervezett átirányítással – az építőipar, a bányászat és a kohászat területére 
kerüljenek. A létszám csökkentését a munkák leállításának üteme szerint kell 
végrehajtani úgy a munkás, mint az alkalmazotti állománycsoportban.

3 .) Az Országos Tervhivatal elnöke a közlekedés- és postaügyi miniszterrel egyetértésben 
vizsgálja meg és 1954. február hó 15. napjáig tegyen jelentést a Minisztertanácsnak 
arról, hogy a Földalatti Vasút építésének szüneteltetése következtében felszabaduló 
anyagokat, gépeket és felszerelési tárgyakat milyen módon lehet a népgazdaság egyéb 
területeire átirányítani. Legyenek figyelemmel arra, hogy az átcsoportosítás során 
felszabaduló kapacitás a lakosság ellátását szolgáló cikkek előállítására legyen minél 
nagyobb mértékben fordítható. Biztosítsák, hogy a népgazdaság egyéb területére 
átirányításra kerülő, a közlekedés- és postaügyi miniszter által kijelölendő speciális 
gépek és felszerelési tárgyak oly módon kerüljenek ideiglenes átadásra, hogy azok a 
Földalatti Vasút építésének újbóli megindulása alkalmával eredeti rendeltetésüknek 
visszaadhatók legyenek. – A jelentés tartalmazza, hogy az átcsoportosítások révén a 
lakosság árualapját mennyivel lehet emelni.
(Meg jegyzés: Az OT elnöke meg fontolandónak tartja azt, hogy a felszabaduló 
gépeknek a népgazdaság más területére való átadása olyan feltétel mellett történjék, 
hogy azok egy idő múlva ismét a Földalatti Vasút építéséhez legyenek biztosíthatók.
Egy 3 milliárd forintos beruházás speciális rendeltetésű gépeinek beszerzése és összpontosítása 
hosszú évek munkája, így ezen rendelkezés elhagyása a Földalatti vasút építésének néhány 
év múlva történő újrakezdésénél komoly nehézséget és igen nagy újabb költséget jelentene.)

4 .) A közlekedés- és postaügyi miniszter a beruházási keret csökkentésével kapcsolatban 
végrehajtandó műszaki és munkaügyi intézkedésekről 1954. február hó 15. napjáig 
készítsen részletes tervet.

5 .) A Minisztertanács Titkársága gondoskodjék a közvélemény megfelelő tájékoztatásáról.

Budapest, 1954. január hó 28.

Bebrits Lajos
közlekedés- és postaügyi miniszter

A határozat kihirdetésre nem kerül.
Kapják: OT elnöke, közlekedés és postaügyi miniszter 

a 2. pontot: OLB építésügyi miniszter, kohó- és gépipari miniszter, nehézipari miniszter

MNL OL XIX-A-83-a-521 145–347.
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6/b

Szigorúan titkos!
A Határozatok Tára nem közli.

Készült: 40 példányban.75

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának 
521/9/1954. sz[ámú] 

határozata 
a Földalatti Vasút beruházási keretének csökkentéséről 

és építésének ideiglenes szüneteltetéséről

1 .) A Földalattivasút-építés beruházási kerete 1954. évre 60 millió forint. Ebből 
az összegből a közlekedés- és postaügyi miniszter biztosítsa a technikai és 
biztonsági követelmények betartásával a folyamatban lévő munkálatok ideiglenes 
leállítását, az építési munkák következtében a városban előállott jelentősebb 
közúti forgalmi akadályok megszüntetését, az épületsüllyedések és beomlások 
megakadályozását. Biztosítsa továbbá a már eddig elkészült létesítmények, gépi 
berendezések és egyéb felszerelések állagának lehetőség szerinti megóvását oly 
módon, hogy a továbbépítési munkák az adott későbbi időpontban folytathatók 
legyenek. 1955. évben az állagmegóvási munkákat tovább kell folytatni. Ennek 
hitel- és anyagszükségletét – amely előzetes bizottsági becslések alapján 74 
millióra tehető – a közlekedés- és postaügyi miniszter és az Országos Tervhivatal 
elnöke részletes vizsgálat alapján állapítsák meg és annak az 1955. évi tervekben 
való biztosítása érdekében 1954. augusztus hó 1. napjáig tegyenek javaslatot a 
Minisztertanács[nak].

2 /a) A Földalatti Vasút építésének későbbi időpontban történő folytatása, az 
időközben szükségessé váló tervezési munkák végzése és a kísérleti berendezések 
üzemeltetése céljából a Földalatti Vasút tervezésével, építésével és üzemeltetésével 
foglalkoztatott vállalatok ezen feladatok ellátására alkalmas törzsgárdájának 
együtt-tartását biztosítani kell.
Ennek érdekében az Országos Tervhivatal elnöke jelöljön ki a kommunális 
beruházások területéről olyan – esetleg már más vállalatnak kiadott, de még 
meg nem kezdett – munkákat, amelyek a Földalatti Vasút építésénél működő 
vállalatok felkészültségének megfelelnek, és amit azok a leggazdaságosabban 

75 Kapják: Gerő Ernő elvtárs (2 pld.), Hegedüs András elvtárs (2 pld.), Apró Antal elvtárs, Szalai Béla 
elvtárs (6 pld.) Friss István elvtárs, Csergő János elvtárs, Szíjártó Lajos elvtárs (3 pld.), Bebrits Lajos 
elvtárs (3 pld.), Házi Árpád elvtárs, Péter György elvtárs, Trautmann Rezső elvtárs, Gergely Miklós 
elvtárs, Papp István elvtárs, Erdei János elvtárs. Kivonatot a 2. pontból: Hidas István elvtárs (3 pld.), 
Zsofinyecz Mihály elvtárs (4 pld.), Csonka Tibor elvtárs.

23 /6/b
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el tudnak végezni. Ennek megtörténtét 1954. március hó 11. napjáig jelentse 
a Minisztertanácsnak.

b.) A lecsökkentett feladatok alapján szükséges alkalmazotti létszámarányt a 
közlekedés- és postaügyi miniszter az Országos Létszámbizottsággal egyetértésben 
1954. február hó 25. napjáig állapítsa meg.

c.) A közlekedés- és postaügyi miniszter az érdekelt miniszterekkel együttműködve 
hasson oda, hogy a beruházások csökkentése következtében felszabaduló munkások 

– szervezett átirányítással – az építőipar, a bányászat és a kohászat területére 
kerüljenek. A létszám csökkentését a munkák leállításának üteme szerint kell 
végrehajtani úgy a munkás, mint az alkalmazotti állománycsoportban.

d.) A közlekedés- és postaügyi miniszter és az érdekelt miniszterek tegyenek jelentést 
a Minisztertanács elnökének a b) és c) pontban foglaltak végrehajtásáról.

3 .) Az Országos Tervhivatal elnöke a közlekedés- és postaügyi miniszterrel egyetértésben 
vizsgálja meg és 1954. február hó 15. napjáig tegyen jelentést a Minisztertanácsnak 
arról, hogy a Földalatti Vasút építésének szüneteltetése következtében felszabaduló 
anyagokat, gépeket és felszerelési tárgyakat milyen módon lehet a népgazdaság 
egyéb területeire átirányítani. Legyenek figyelemmel arra, hogy az átcsoportosítás 
során felszabaduló kapacitás a lakosság ellátását szolgáló és exportcikkek 
előállítására legyen minél nagyobb mértékben fordítható. Biztosítsák, hogy a 
népgazdaság egyéb területére átirányításra kerülő, a közlekedés- és postaügyi 
miniszter által kijelölendő speciális gépek és felszerelési tárgyak oly módon 
kerüljenek ideiglenes átadásra, hogy azok a Földalatti Vasút építésének újbóli 
megindulása alkalmával eredeti rendeltetésüknek visszaadhatók legyenek. A 
jelentés tartalmazza, hogy az átcsoportosítások révén a lakosság árualapját 
mennyivel lehet emelni.

4 .) A közlekedés- és postaügyi miniszter a beruházási keret csökkentésével kapcsolatban 
végrehajtandó műszaki és munkaügyi intézkedésekről 1954. február hó 15. napjáig 
készítsen részletes tervet.

Budapest, 1954. február 12.

Gerő Ernő s. k.
A Minisztertanács első 

elnökhelyettese

MNL OL XIX-A-83-a-521 359-360.
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7/a

Pénzügyminiszter Titkos!
062/MT/1954. VIII.b.

Előterjesztés a Minisztertanácshoz 
a lakosság megtakarításainak fokozott begyűjtéséről és 

ezzel kapcsolatban teendő intézkedésekről.
I.

A lakosság vásárlóerejének növekedése szükségessé teszi, hogy fokozott mértékben 
gondoskodjunk a vásárlóerőnek árualapok nélküli lekötéséről is. Ennek egyik legje-
lentősebb eszköze a takarékbetét-állomány növelése.
A betétállomány növekedése az elmúlt évben nem érte el a kívánt mértéket és 1953-
ban a lakosság betétei mindössze 47,5 millió forinttal emelkedtek. A betétállomány 
lassú, nem kielégítő fejlődésének oka volt többek között a betétgyűjtési munka nem 
megfelelő volta és a takarékpénztári hálózat fejletlensége. A takarékügy nálunk – a 
többi népi demokráciákhoz viszonyítva – meglehetősen elmaradt helyzetben van. A 
Szovjetunióban és a népi demokráciákban is széles a takarékpénztári hálózat.
A takarékpénztári hálózat országos kiépítése szükségszerűvé vált. Az egyéni takarékosságra 
való nevelés munkája és az ezzel kapcsolatos propaganda mellett legsürgetőbb teendő, hogy 
a Takarékpénztár közelebb kerüljön a lakossághoz és közvetlen kapcsolatokat építsen ki.
A takarékpénztári hálózat kiépítésével egyidőben megoldásra váró feladat a kormány-
program végrehajtása során a lakosság felé nyújtandó hitelek lebonyolítása.
A korábbi időszakban bankszervezetünket abban a szemléletben alakítottuk ki, hogy a 
lakosság felé való hitelnyújtással csak igen kismértékben kell foglalkoznunk. Az új föladatok 
megoldására megfelelő szervezet nem áll rendelkezésre. Ezekre a feladatokra a munka 
racionális megszervezése, valamint a Takarékpénztár és a parasztság kapcsolatainak megfelelő 
kiépítése érdekében a felállítandó takarékpénztári hálózat látszik a legalkalmasabbnak.
A vásárlóerő lekötésére – a takarékbetét-állomány növelése mellett – lehetőség 
mutatkozik a sportfogadás (totó) forgalmának emelésével is. 

II.

A takarékbetét-állomány növelése és a sportfogadás (totó) forgalmának emelése útján 1954-ben 
140 millió Ft vásárlóerő lekötését kell biztosítani (120 millió Ft betét, 20 millió Ft totó).
Ennek érdekében a következő intézkedéseket kell tenni:

1 .) A Takarékpénztár önálló járási hálózatát ki kell építeni.

2 .) A takarékpénztári hálózat bonyolítsa le az egyéni hitelekkel kapcsolatos 
feladatokat, kivéve a termelőszövetkezeti tagok háztáji hiteleit.

23/M/7/a
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(A termelőszövetkezeti tagok egyéni hiteleivel /ezek többségükben beruházási 
jellegűek/ kapcsolatos feladatokat célszerűségi okokból továbbra is a Mezőgazdasági 
és Szövetkezeti Bank látja el.)

3 .) A járási takarékpénztári hálózat kiépítése mellett, az eddigi jó tapasztalatok alapján, 
szaporítani kell a Takarékpénztár ún. kétszemélyes városi kisfiókjainak számát.

4 .) 1954-ben elsősorban az ezernél több alkalmazottat foglalkoztató üzemeknél és 
hivataloknál mintegy 250 helyen meg kell szervezni a kölcsönös segítő takarékpénztárakat.
Ezek a takarékpénztárak a dolgozók önkéntes vállalása alapján rendszeresen 
meghatározott összegű betétet gyűjtsenek be, és azt egy meghatározott időszak 
(pl. egy év, 10 hónap stb.) elteltével kamataival együtt kell visszafizetni. Biztosítani 
kell, hogy a dolgozók a betétgyűjtési időszak eltelte után is fenntarthassák 
betéteiket. A Minisztertanács felhatalmazást ad arra, hogy a kölcsönös segítő 
takarékpénztárak az összegyűjtött betétállománynak legfeljebb 30%-a erejéig 
a dolgozók részére, indokolt esetben, 3-4 hónapra terjedő kölcsönt nyújtsanak 
évi 6%-os kamat mellett.
A kölcsönös segítő takarékpénztárakat úgy kell megszervezni, hogy a dolgozók 
saját szervezetüknek tekintsék. Ebből a célból a Takarékpénztár részére a 
dolgozók köréből felügyelő bizottságot kell választani, amelynek egy tagja a 
szakszervezeti bizottság által kiküldött személy legyen.
A vállalatok, hivatalok és intézmények kötelesek a kölcsönös segítő takarékpénztárak 
adminisztrációját ellátni. Ezt a feladatot a vállalat stb. pénztárosának, valamint a 
vállalatvezető és a szakszervezeti bizottság által kijelölt vállalati dolgozónak kell 
ellátnia. Ezeket a dolgozókat a Takarékpénztár kisebb fix összegű juttatásban 
és a betéteknek megfelelő arányban jutalékban részesítse.
A kölcsönös segítő takarékpénztárak az Országos Takarékpénztár illetékes 
fiókjainak ellenőrzése alatt működnek. A hiteleket a szakszervezet javaslata alapján 
a felügyelőbizottságnak kell engedélyezni a Takarékpénztár által megszabott 
hitelnyújtási feltételek szerint.

5 .) Lényegesen meg kell javítani a takarékbetét-propagandát. Ennek érdekében 
mindenekelőtt a takarékpénztári propagandaszervezetet kell megerősíteni és 
biztosítani kell, hogy a Takarékpénztár minden egyes dolgozója aktívan vegyen 
részt a betétgyűjtésben.
Bár a takarékbetét-gyűjtés és az ezzel kapcsolatos propaganda fő felelőse az Országos 
Takarékpénztár, a takarékosságra való nevelést sokkal nagyobb mértékben kell 
elősegítenie a sajtónak, rádiónak, filmnek, és e célból a Népművelési Minisztérium 
biztosítsa a rendszeres takarékosságra nevelő közvetett propagandát.
A Szovjetunió és a népi demokratikus államok tapasztalatainak figyelembevételével 
nálunk is takarékossági heteket kell szervezni, és ezeket össze kell kötni az 
élenjáró takarékossági aktívák, hivatásos és társadalmi munkások értekezletével.
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6 .) Az egyéni takarékosság fejlesztése érdekében a Minisztertanács felkéri a 
Szakszervezetek Országos Tanácsát, hasson oda, hogy az egyes szakszervezetek 
ez irányú munkájukat fokozzák.
A helyi (megyei, járási, városi) tanácsok feladatává kell tenni a betétgyűjtési tervek 
teljesítésének ellenőrzését, a betétgyűjtés munkájának társadalmi alátámasztását.

7 .) Pedagógus Takarékpénztár eddig elért jó eredményeinek fokozása érdekében 
(megalapításának első 3 hónapja alatt több mint 4 millió Ft új betétet szerzett) 
az Oktatásügyi Minisztérium biztosítsa, hogy a nevelők – önkéntes vállalkozás 
alapján – a betétgyűjtéssel kapcsolatos munkát elláthassák.
(Az Oktatásügyi /Minisztérium a nevelők túlterheltségére való hivatkozással 
egyoldalúan megakadályozta a nevelők ilyen irányú működését, ugyanakkor 
például a nevelők a gyermekek iskolai füzetbe szerzésének adminisztrációjával, 
közönségszervezéssel stb. foglalkozhatnak.)

8 .) A Takarékpénztár járási hálózatát az éves betétgyűjtési terv biztosítása érdekében 
lehetőleg 1954. június 30-ig ki kell építeni. A takarékpénztári hálózat gyors 
kiépítésének érdekében a Város és Községgazdálkodási Minisztérium biztosítsa, 
hogy a helyi tanácsok a Takarékpénztár helyiségigényeit soron kívül, forgalmas 
helyen (lehetőleg főútvonalon, piactéren) elégítsék ki, továbbá gondoskodjék 
arról, hogy a helyiségek átalakításával kapcsolatos munkákra a tanácsi vállalatok 
megfelelő kivitelező kapacitást bocsássanak rendelkezésre.

9 .) A sportfogadás forgalmát 1954-ben az 1953. évi heti átlag 176 000 db szelvényről, 
legalább heti 300 000 db szelvényre kell fejleszteni.

10 .) A betétállomány növelése érdekében olyan jutalmazási rendszert kell kiépíteni, 
amely a betétszerzésben résztvevőket közvetlenül érdekeltté teszi. A jutalmazás 
alapja a betétállomány emelése, valamint a meglevő betétállomány megőrzése 
érdekében kifejtett munka legyen. Az Országos Takarékpénztár dolgozóin kívül 
jutalmazni kell a postai dolgozókat és a társadalmi munkásokat.
A sportfogadás szelvényforgalmának emelése érdekében közvetlenül érdekeltté 
kell tenni a totószelvények árusításával foglalkozó postahivatali dolgozókat is.

11 .) A Takarékpénztár hálózatfejlesztését a Pénzügyminisztérium részére az 1954. 
évi tervekben előirányzott kereteken (béralap, létszám, beruházás stb.) belül 
kell végrehajtani. (L. 1. sz. melléklet.)76

76 Az előterjesztés 1. számú melléklete tartalmazza az Országos Takarékpénztár új létszámszükségletét 
(362 fő), a Magyar Nemzeti Bank és a Mezőgazdasági és Szövetkezeti Bank egyéni hitelekkel foglalkozó 
megszűnő részlegeiből és a Pénzintézeti Központból átcsoportosítandó létszámát (236 fő), továbbá 
a béralapszükségletet, illetve a járási hálózat létrehozásának költségeit.
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(A Takarékpénztár fejlesztésében szükséges létszámigényt – 126 fő – az Országos 
Létszámbizottság felülvizsgálta és azzal egyetért.)

Budapest, 1954. évi február hó 6-án.

(Olt Károly)
pénzügyminiszter

MNL OL XIX-A-83-a-521 362-367.

7/b

Szigorúan titkos!
Készült 30 példányban77

A Határozatok Tára nem közli.

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának 
521/10/1954. sz[ámú] határozata 

a lakosság megtakarításainak fokozása érdekében teendő intézkedésekről.

A takarékbetét-állomány növelése és a sportfogadás (totó) forgalmának emelése útján 1954-ben 
140 millió Ft vásárlóerő lekötését kell biztosítani (120 millió Ft betét, 20 millió Ft totó).
Ennek érdekében a következő intézkedéseket kell tenni:

1 .) A Takarékpénztár önálló járási hálózatát ki kell építeni.

2 .) A takarékpénztári hálózat bonyolítsa le az egyéni hitelekkel kapcsolatos feladatokat.

3 .) A járási takarékpénztári hálózat kiépítése mellett, az eddigi jó tapasztalatok alapján, 
szaporítani kell a Takarékpénztár ún. kétszemélyes városi kisfiókjainak számát.

4 .) 1954-ben elsősorban az ezernél több alkalmazottat foglalkoztató üzemeknél és 
hivataloknál mintegy 250 helyen meg kell szervezni a kölcsönös segítő takarékpénztárakat.
Ezek a takarékpénztárak a dolgozók önkéntes vállalása alapján rendszeresen 
meghatározott összegű betétet gyűjtsenek be, és azt egy meghatározott időszak (pl. 
egy év, 10 hónap, stb.) elteltével kamataival együtt kell visszafizetni. Biztosítani 
kell, hogy a dolgozók betétgyűjtési időszak eltelte után is fenntarthassák 

77 Kapják: Gerő Ernő elvtárs (2 pld.), Hegedüs András elvtárs (2 pld.), Apró Antal elvtárs, Kristóf István 
elvtárs, Friss István elvtárs, Olt Károly elvtárs (2 pld.), Bebrits Lajos elvtárs (3 pld.) Tarján Endréné 
elvtárs (OTP), Gergely Miklós elvtárs, Erdei János elvtárs. Kivonatot a 6. pontból: Darvas József 
elvtárs (2 pld.), a 8. pontból: Erdey-Grúz Tibor elvtárs (3 pld.) a 9. pontból: Szabó János elvtárs.

23/M/7/b
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betéteiket. A Minisztertanács felhatalmazást ad arra, hogy a kölcsönös segítő 
takarékpénztárak az összegyűjtött betétállománynak legfeljebb 50%-a erejéig 
a dolgozók részére, indokolt esetben 3-4 hónapra terjedő kölcsönt nyújtsanak 
évi 6%-os kamat mellett.
A kölcsönös segítő takarékpénztárakat úgy kell megszervezni, hogy a dolgozók 
saját szervezetüknek tekintsék. Ebből a célból a Takarékpénztár részre a dolgozók 
köréből felügyelő bizottságot kell választani, amelynek egy tagja a szakszervezeti 
bizottság által kiküldött személy legyen.
A vállalatok, hivatalok és intézmények kötelesek a kölcsönös segítő takarékpénztárak 
adminisztrációját ellátni. Ezt a feladatot a vállalat stb. pénztárosának, valamint a 
vállalatvezető és a szakszervezeti bizottság által kijelölt vállalati dolgozónak kell 
ellátnia. Ezeket a dolgozókat a Takarékpénztár kisebb fix összegű juttatásban 
és a betéteknek megfelelő arányban jutalékban részesítse.
A kölcsönös segítő takarékpénztárak az Országos Takarékpénztár illetékes 
fiókjainak ellenőrzése alatt működnek. A hiteleket a szakszervezet javaslata alapján 
a felügyelőbizottságnak kell engedélyezni a Takarékpénztár által megszabott 
hitelnyújtási feltételek szerint.

5 .) Kísérletképpen 10–15 községben is meg kell szervezni a parasztok kölcsönös 
segítő takarékpénztárait. A Pénzügyminisztérium részletesen dolgozza ki 
ezeknek a takarékpénztáraknak szervezeti és működési szabályzatát.

6 .) Lényegesen meg kell javítani a takarékbetét-propagandát. Ennek érdekében 
mindenekelőtt a takarékpénztári propagandaszervezetet kell megerősíteni és 
biztosítani kell, hogy a Takarékpénztár minden egyes dolgozója aktívan vegyen 
részt a betétgyűjtésben.
Bár a takarékbetét-gyűjtés és az ezzel kapcsolatos propaganda fő felelőse az Országos 
Takarékpénztár, a takarékosságra való nevelést sokkal nagyobb mértékben kell 
elősegítenie a sajtónak, rádiónak, filmnek, és e célból a Népművelési Minisztérium 
biztosítsa a rendszeres takarékosságra nevelő közvetett propagandát.
A Szovjetunió és a népi demokratikus államok tapasztalatainak figyelembevételével 
nálunk is takarékossági heteket kell szervezni és ezeket össze kell kötni az 
élenjáró takarékossági aktívák, hivatásos és társadalmi munkások értekezletével.

7 .) Az egyéni takarékosság fejlesztése érdekében a Minisztertanács felkéri a 
Szakszervezetek Országos Tanácsát, hasson oda, hogy az egyes szakszervezetek 
ez irányú munkájukat fokozzák.
Kötelezni kell a helyi takarékpénztárak vezetőit, hogy meghatározott időnként 
(negyedévenként) számoljanak be munkájukról a helyi (megyei, járási, városi) 
tanácsok végrehajtó bizottságainak. Ezen keresztül a helyi tanácsok gyakoroljanak 
ellenőrzést a helyi takarékpénztárak betétgyűjtési munkája felett és nyilvánítsák 
ki véleményüket munkájukról.
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8 .) A Pedagógus Takarékpénztár eddig elért jó eredményeinek fokozása érdekében az 
Oktatásügyi Minisztérium nyújtson támogatást ahhoz, hogy a nevelők – kizárólag 
önkéntes vállalkozás alapján – a betétgyűjtéssel kapcsolatos munkát elláthassák.

9 .) A Takarékpénztár járási hálózatát az éves betétgyűjtési terv biztosítása érdekében 
lehetőleg 1954. június 30-ig ki kell építeni. A takarékpénztári hálózat gyors 
kiépítésének érdekében a Város- és Községgazdálkodási Minisztérium segítse 
elő, hogy a helyi takarékpénztárak megfelelő helyiséget kapjanak a Bel- és 
Külkereskedelmi Minisztérium igényeinek figyelembevételével.

10 .) A sportfogadás forgalmát 1954-ben az 1953. évi heti átlag 175 000 db szelvényről, 
legalább heti 300 000 db szelvényre kell fejleszteni.

11 .) A betétállomány növelése érdekében olyan jutalmazási rendszert kell kiépíteni, 
amely a betétszerzésben résztvevőket (a társadalmi munkásokat is) közvetlenül 
érdekeltté teszi. A jutalmazás alapja a betétállomány legyen. Vizsgálják felül a 
jutalomdíjak kifizetésének határértékét. Állapítsák meg, hogy mely összeg után 
kell takarékbetétkönyvet kiadni.
A Közlekedés- és Postaügyi Minisztérium gondoskodjék arról, hogy a Posta 
a postai dolgozók közvetlen, a jelenleginél erőteljesebb, érdekeltté tételével 
fokozza a postahivatalok betétgyűjtő tevékenységét.
A sportfogadás szelvényforgalmának emelése érdekében közvetlenül érdekeltté 
kell tenni a totószelvények árusításával foglalkozó postahivatali dolgozókat is.

12 .) A Takarékpénztár hálózatfejlesztését a Pénzügyminisztérium részére az 
1954. évi tervekben előirányzott kereteken (béralap, létszám, beruházás stb.) 
belül kell végrehajtani.

Budapest, 1954. február 12.

Gerő Ernő s. k.
a Minisztertanács 

első elnökhelyettese

MNL OL XIX-36-a-521 370–372



234

23 19 5 4 .  F E B RuÁ R  12  –  M E L L É K L ET

8.

ORSZÁGOS TERVHIVATAL
TÜK 00177/1

Szigorúan titkos!
Egyetért: BKM (Háy László)

Előterjesztés a Minisztertanácshoz 
a nemzetközi gazdasági együttműködéssel kapcsolatos szervezési kérdésekről

A nemzetközi gazdasági együttműködés fokozódó jelentősége szükségessé teszi az ezzel 
kapcsolatos munka megjavítását és a munka fontosságának és jellegének megfelelő 
szervezeti formák kialakítását.
Mivel a nemzetközi gazdasági együttműködés terén még nem alakultak ki megál-
lapodott módszerek és az egyes állami szerveknek a gazdasági együttműködéssel 
kapcsolatos funkcióit még nem tudjuk minden esetben élesen elhatárolni, szükség 
van egy olyan szerv létesítésére, mely állami szerveinknek a nemzetközi gazdasági és 
tudományos-műszaki együttműködéssel kapcsolatos tevékenységét összehangolja és 
a legfontosabb kérdésekben elvileg irányítja.
Szükség van továbbá arra, hogy az Országos Tervhivatalban, a Bel- és Külkereskedelmi 
Minisztériumban és a termelési minisztériumokban a nemzetközi együttműködéssel 
kapcsolatos teendők ellátására megfelelő osztályok, illetve csoportok létesüljenek.

Határozati javaslat
I.

1 .) Állami Bizottságot kell létrehozni, mely az állami szerveknek a nemzetközi 
gazdasági és tudományos-műszaki együttműködéssel kapcsolatos tevékenységét 
összehangolja és a legfontosabb kérdésekben elvileg irányítja.

2 .) A Bizottság neve: Gazdasági Kapcsolatok Bizottsága (továbbiakban GKB).

3 .) A Minisztertanács a GKB elnökévé Gerő Ernő elvtársat, tagjaivá Szalai Béla, 
Hidas István, Friss István és Háy László elvtársakat nevezi ki.

4 .) A GKB üléseire a tárgyalásra kerülő kérdésben érdekelt minisztereket meg kell hívni.

5 .) A GKB elé kell vinni minden, nemzetközi gazdasági együttműködési tárgyalások 
megindítására vonatkozó javaslatot.

23/M/8
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6 .) A GKB feladatai: az állami szerveknek a nemzetközi gazdasági és tudományos-
műszaki együttműködéssel kapcsolatos tevékenységét a legfontosabb kérdésekben 
elvileg irányítani, koordinálni és szemmel tartani; az együttműködés fejlesztésére 
irányuló kezdeményezéseket tenni és más szervek ilyen irányú kezdeményezéseit 
előmozdítani; a KGST üléseihez a szükséges anyagot és a magyar javaslatokat 
előkészíteni; a KGST-vel kapcsolatos legfontosabb kérdésekben a hivatalos 
magyar álláspontot kialakítani; a KGST-vel és a nemzetközi együttműködéssel 
kapcsolatos kérdésekben javaslatokat terjeszteni a Minisztertanács elé.

7 .) A GKB-nak a nemzetközi együttműködéssel kapcsolatos fontosabb határozatait 
a Minisztertanáccsal jóvá kell hagyatni.

8 .) A GKB titkárságát az Országos Tervhivatalban kell megszervezni. A titkárság 
feladatai: a GKB üléseinek előkészítése, határozatai végrehajtásának szemmel 
tartása és a GKB által adott egyéb feladatok elvégzése.

II.

9 .) Az Országos Tervhivatalban a nemzetközi együttműködéssel és a KGST-vel 
kapcsolatos munkák elvégzésére, továbbá a GKB titkársági teendőinek ellátására 
nemzetközi osztályt (önálló osztály) kell létesíteni. Az osztály vezetője a GKB 
titkára. Az osztály létszámát feladatainak megfelelően az Országos Tervhivatal 
elnöke a pénzügyminiszterrel egyetértésben állapítsa meg.

10 .) A KGST-nél működő magyar képviselettel a közvetlen kapcsolatot az Országos 
Tervhivatal elnöke tartsa. Kivételt képeznek a külkereskedelmi koordináció 
kérdései, ezekben a kérdésekben a közvetlen kapcsolatot a KGST felé a bel- és 
külkereskedelmi miniszter tartja.

11 .) A nemzetközi gazdasági együttműködés távlati tervét az Országos Tervhivatal 
távlati tervezési főosztályán, a tudományos-műszaki együttműködés távlati és éves 
terveit az Országos Tervhivatal műszaki fejlesztési főosztályán kell kidolgozni.

12 .) A tudományos-műszaki együttműködés operatív intézésére a Bel- és Külkereskedelmi 
Minisztérium gazdasági együttműködési főosztályán tudományos-műszaki 
együttműködési osztályt kell létesíteni.

13 .) Az egyes termelési minisztériumokban a gazdasági és tudományos-műszaki 
együttműködés jelentőségének megfelelően, nemzetközi osztályt vagy csoportot 
kell létesíteni. Ezek az osztályok vagy csoportok közvetlenül a miniszter első 
helyettesének felügyelete alatt álljanak.
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14 .) A miniszterek gondoskodni tartoznak arról, hogy az Országos Tervhivatal elnöke 
által kért, a nemzetközi együttműködéssel kapcsolatban szükséges adatok és 
anyag összeállítása, illetőleg kidolgozása a megállapodott határidőre, különös 
gonddal és alapossággal megtörténjék.

III.

15 .) A Minisztertanács a GKB létrehozásával egyidejűleg a Műszaki Gazdasági 
Együttműködési Bizottságot megszünteti.

16 .) A Minisztertanács az Országos Tervhivatal nemzetközi önálló osztálya és a 
Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium tudományos-műszaki együttműködési 
osztálya létesítésével kapcsolatban a Nemzetközi Gazdasági Kapcsolatok 
Titkárságát megszünteti.

17 .) Az átszervezést március 1-jével kell befejezni.
Március 1-től a Minisztertanács az Országos Tervhivatalban megszűnő Nemzetközi 
Gazdasági Kapcsolatok Titkársága létszámát és költségvetését zárolja. Március 1-ig 
az OT elnöke és a pénzügyminiszter állapodjanak meg az Országos Tervhivatalban 
szervezendő nemzetközi osztály (önálló osztály) létszámát és költségvetését illetően. 
Ugyancsak március 1-ig a bel- és külkereskedelmi miniszter és a pénzügyminiszter 
állapodjanak meg a Bel- és Külkereskedelmi Minisztériumban felállítandó 
tudományos-műszaki együttműködési osztály létszámára és költségvetésére 
vonatkozóan. A bel- és külkereskedelmi miniszter és az Országos Tervhivatal 
elnöke az Országos Tervhivatalban alakuló nemzetközi osztály, illetve a Bel- és 
Külkereskedelmi Minisztériumban alakuló tudományos-műszaki együttműködési 
osztály munkatársait egyetértésben főként a megszűnő Nemzetközi Gazdasági 
Kapcsolatok Titkárságának munkatársaiból válasszák ki.

Budapest, 1954. január 28.

Herczeg Ferenc s. k.
az Országos Tervhivatal elnökének

első helyettese

MNL OL XIX-A-83-a-521. 449–452.
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[Gyorsírói jegyzőkönyv]

Jegyzőkönyv
Készült a Minisztertanács 1954. évi február 26-án reggel 9 órakor kezdődő üléséről

Napirend1

1 . Termelőszövetkezetek pénzgazdálkodása
Előadó: Olt Károly elvtárs
Meghívottak: Dobi István elvtárs, Béres Sándor elvtárs, Antos István elvtárs, 
Varga András elvtárs, Földi János elvtárs, László Andor elvtárs, Tauszk György 
elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Kovács Gyula elvtárs 

2 . Törvényerejű rendelettervezet a nyugdíjtörvény módosításáról 
Előadó: Olt Károly elvtárs
Meghívottak: Török István elvtárs, Antos István elvtárs, Varga András elvtárs, Réti 
Károly elvtárs, László Andor elvtárs, Tauszk György elvtárs, Mácsai Dániel elvtárs

3.
a.) A kötelező biztosítás helyzetéről jelentés. 
b.) Az állami biztosítás szervezete
c.) A kötelező jogbiztosításról kiadott rendelkezések módosítása.

Előadó: Olt Károly elvtárs
Meghívottak: Antos István elvtárs, Varga András elvtárs, Réti Károly elvtárs, László 
Andor elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Tauszk György elvtárs, Mácsai Dániel elvtárs

4 . Jelentés az 1953. évi lakásépítkezésekről és az 1954. évi lakásépítkezések előkészítéséről
Előadó: Szalai Béla elvtárs
Meghívottak: Gáspár Sándor elvtárs, Nagy Józsefné elvtárs, Lux László elvtárs, 
Varga András elvtárs, Pongrácz Kálmán elvtárs, Palitz Mihály elvtárs, Kocsis 
Lajos elvtárs, Zoltán László elvtárs

5 . Jelentés az árvíz és belvízvédelmi helyzetről 
Előadó: Rajczi Kálmán elvtárs 

1 A napirend a meghívóban megjelölt témákat tartalmazza. Nem mindegyik témára került sor az ülésen.

1954. Február 26.
24
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Meghívottak: Varga András elvtárs, Szászhelyi Pál elvtárs, Kocsis Lajos elvtárs, 
Pogácsás György elvtárs, Fekete András elvtárs

6 . Törvényerejű rendelettervezet a büntető perrendtartás módosításáról
Előadó: Erdei Ferenc elvtárs
Meghívottak: Piros László elvtárs, Szabó Imre elvtárs, Cieslar Viktor elvtárs, 
Kéri József elvtárs

7 . Külföldiek ellenőrzésének szabályozása
Előadó: Gerő Ernő elvtárs
Meghívottak: Piros László elvtárs, Tatai József elvtárs, Kéri József elvtárs, 
Ferenczi László elvtárs

8.
a.) A gépállomási dolgozók bérének rendezése

Előadó: Hegedüs András elvtárs
Meghívottak: Varga János elvtárs, Borbás Lajos elvtárs, Szita János elvtárs, Szász 
Márton elvtárs, Szőke Mátyás elvtárs, Lonti Györgyné elvtárs, Pogácsás György elvtárs

b.) Az útőrök új bérezése 
Előadó: Bebrits Lajos elvtárs
Meghívottak: Varga János elvtárs, Szita János elvtárs, Szász Márton elvtárs, 
Kocsis Lajos elvtárs, Máthé István elvtárs

c.) A MTH ipari tanulóintézetei állományába tartozó egyes dolgozók bérének rendezése 
Előadó: Kossa István elvtárs
Meghívottak: Varga János elvtárs, Szita János elvtárs, Márton János elvtárs

d.) Tejgyűjtőcsarnokok dolgozóinak bérrendezése
Előadó: Altomáré Iván elvtárs
Meghívottak: Varga János elvtárs, Szász Márton elvtárs, Sándor György elvtárs, 
Tauszk György elvtárs, Fülöp Tamás elvtárs 

9 . 1954. évi toborzási terv 
Előadó: Szalai Béla elvtárs
Meghívottak: Kossa István elvtárs, Szita János elvtárs, Buda István elvtárs, Tauszk 
György elvtárs, Csendes József elvtárs

10 . Különfélék 
a.) Vasutas szakmunkások képzése 

Előadó: Kósa István elvtárs
b.) 1954 I. negyedévi árkiegyenlítési terv 

Előadó: Bognár József elvtárs 
Meghívottak: Mándi Péter elvtárs, Tauszk György elvtárs

c.) DDT növényvédőszerüzem tervezési feladatának jóváhagyása
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Előadó: Hidas István elvtárs 
Meghívottak: Kocsi Lajos elvtárs, Trautmann Rezső elvtárs

d.) Az egyes bűntettekre elrendelt rögtönbíráskodás megszüntetése 
Előadó: Czakó Kálmán elvtárs 
Meghívottak: Kéri József elvtárs, Vincze Lukács elvtárs

e.) Miskolcon városi bíróság és városi ügyészség felállítása 
Előadó: Erdei Ferenc elvtárs

f.) Idegen nyelvek főiskolája megszüntetése 
Előadó: Erdey-Grúz Tibor elvtárs 

g.) Magyar–jugoszláv egyezmény a határjelek felújítása és megjelölése tárgyában 
Előadó: Boldoczki János elvtárs

h.) A szovjet–magyar állandó bizottság magyar tagozata elnökének és tagjainak kinevezése 
Előadó: Szalai Béla elvtárs

i.) Az Oktatásügyi Minisztérium kollégiuma tagjainak kinevezése 
Előadó: Erdey-Grúz Tibor elvtárs 

j.) Dr. Szakács Ödön megyei bírósági elnöki kinevezése
Előadó: Erdei Ferenc elvtárs

k.) Az ipari export és importcikkekre vonatkozó szakmai szállítási feltételek vitás 
kérdései 
Előadó Erdei Ferenc elvtárs

Nagy Imre elvtárs: Üdvözli a Minisztertanács tagjait, az ülés megnyitja.
Napirendi pontokkal kapcsolatban bejelenti a következőket:
Javaslat érkezett be a 2. napirendi ponttal kapcsolatban, hogy azt vegyük le a mai ülés 
napirendjéről és egy hét múlva vegyük vissza. (Nyugdíjtörvény-módosításra vonatkozó javaslat.)
Minisztertanács elfogadta.
A 8/d) pontként felvenni javasolja a tejgyűjtő csarnokok dolgozóinak bérrendezését.
A különfélék közé az export-import szakmai szállításokkal foglalkozó javaslatot.
A magyar–angol kereskedelmi pénzügyi tárgyalásokkal kapcsolatos anyagot.
Háy László elvt[árs]: Az export-import szállításokra vonatkozó szerződési javaslatot nem ismeri.
Nagy Imre elvt[árs]: Ha Háy elvtárs nem ismeri az anyagot, vegyük le a napirendről.
Nagy Imre elvtárs: Bejelenti az 1. napirendi pontot:

1 .) Termelőszövetkezetek pénzgazdálkodása.2

Előadó: Olt Károly elvt[árs]. 

2 A pénzügyminiszter és a földművelésügyi miniszter közös előterjesztésben tekintette át a mezőgazdasági 
termelőszövetkezetek és az I. és II. típusú termelőszövetkezeti csoportok pénzgazdálkodásának 
helyzetét és a szükséges változtatásokat. Ennek megfelelően részletesen összefoglalták a tervezéssel, a 
pénzgazdálkodással, a pénzforgalommal, a hitelellátással, a pénzügyi fegyelemmel és a pénzgazdálkodás 
fejlesztésévek kapcsolatos feladatokat. Megállapították, hogy a termelőszövetkezetek megszilárdítása, a 
zavartalan gazdálkodás és a tagok jövedelmének emelése érdekében áttekinthetővé és egyszerűbbé kell 

24/1
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Az előterjesztést azért tették, mert a termelőszövetkezeti pénzgazdálkodásnál az 
elmúlt évek során a tapasztalat alapján láttuk, hogy a termelőszövetkezetek pénzgaz-
dálkodásának megszilárdítása, egyszerűsítése, a bankügyletekkel való kapcsolatában 
a termelőszövetkezeteknek világos, áttekinthető rendeletre, határozatra van szüksége.
A Földművelésügyi Minisztériummal hosszan folytattak tárgyalásokat.
A tervezés kérdésénél helyes lenne a végső szövegbe bevenni, hogy a tervezésnek alapvető 
fontossága a termelőszövetkezetek reális terveinek az elkészítése, a bevételi és kiadási 
költségvetéseknek az elkészítése. Ezt a tervezési részbe be kell dolgozni.
Nagy Imre elvtárs: Vajon megvannak-e termelőszövetkezeteinkben a feltételek, hogy 
ilyen rendszabályokat végrehajtsunk.
Olt Károly elvtárs: Hasonló rendelkezés a múlt év folyamán érvényben volt, gyakorlatba 
azonban nem ment át. Tapasztalat, hogy ezen az alapon lehet dolgozni a szövetkezetekkel. 
A termelőszövetkezetekben vannak jó könyvelők, de túlnyomó része ezen a téren még 
gyerekcipőben jár. Véleményük, hogy mégsem térhetnek el, hogy ilyen rendszabályt – mely 
gyakorlati emberekkel egyeztetve került a Minisztertanács elé – a Minisztertanács ne fogadná el.
Földi János elvtárs: A könyvelést meg kell szilárdítani. Jelen pillanatban a fokozott 
ellenőrzésnek nincsen meg a feltétele a járási apparátusokban. Az ipari szakemberek 
átcsoportosításánál nem tudnak előre menni, mert a járásokban nem tudnak megfelelő 
fizetést biztosítani a könyvelőknek. A revizorok fizetésének rendezését biztosítani kell.
Dobi István elvtárs: A jelen határozat elő fogja segíteni, hogy minden szövetkezetben 
meglegyen a feltétel.
Erdei Ferenc elvtárs: A 8. oldal első bekezdésével kapcsolatban felveti, hogy a 70% hogyan 
értendő. Véleménye szerint bizonyos követeléseknek nem lesz fedezete. Erre pénzügyi 
fedezetet kell találni. A 70%-ot indokoltnak tartja, csak arra a részre vonatkoztassuk, 
ami a végrehajtástól mentes.3

Hegedüs András elvtárs: Az előterjesztésnek célja megszüntetni azoknak a kötöttségeknek 
nagy részét, melyet jelenleg a termelőszövetkezetet bizonyos mértékig érdektelenné 
teszik a piacra való termelésben. Ebből a szempontból feltétlenül szükséges, hogy 
lényeges könnyebbségeket tegyünk a tavalyi helyzettel szemben. Az előterjesztés 

tenni a pénzügyek intézését, biztosítani kell, hogy a termelőszövetkezetek saját könyvelésükből és a banki 
közlésekből világosan lássák a helyzetüket. Ennek érdekében erősíteni kell a tervezési folyamatokat, a 
gazdaságoknak a termelési tervük alapján valamennyi jövedelmüket tartalmazó bevételi-kiadási költségvetést 
kell készíteni, rendezett banki kapcsolatokat kell létrehozni, amelyek lehetővé teszik a hitelek folyósítását. 
A teljes pénzügyi tevékenység a termelőszövetkezet és bankfiókok közötti megállapodás keretében zajlik, 
ami magában foglalja azt is, hogy a bankfiókok támogatják és ezen belül ellenőrzik a pénzgazdálkodást. 
Ennek érdekében minden termelőszövetkezetben könyvelőt kell alkalmazni és folyamatosan vezetni kell 
a számviteli okmányokat. A bankfiókok mellett ellenőrző funkciókat látnak el minden gazdálkodási és 
pénzügyi tevékenységet illetően a járási tanácsok mezőgazdasági és pénzügyi osztályai is.

3 A hivatkozott bekezdésben írottak szerint annak érdekében, hogy ne keletkezzen zavar a termelő-
szövetkezetek gazdálkodásában, a bankok a termelőszövetkezetekkel szembeni követeléseket – ha a 
termelőszövetkezet másként nem rendelkezik – csak 70% erejéig egyenlíthetik ki.
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egyik legfontosabb eszköze a termelőszövetkezetek megszilárdításának és a magasabb 
terméseredmények elérésének és ezért javasolja az előterjesztés elfogadását.
Egyetért Nagy elvtárssal, hogy a termelőszövetkezetek nagyobb szabadsággal tudnak-e 
élni? A Földművelésügyi Minisztériumnak és a Pénzügyminisztériumnak ezt a kérdést 
teljes mértékben ki kell dolgozni, hogyan tudjuk biztosítani, hogy a termelőszövetkezetek 
pénzgazdálkodásában kevesebb zavar legyen, mint volt az erősen kötött pénzügyi gazdálkodás 
mellett. Egy hónapos határidő megadását javasolja erre. A termelőszövetkezetekkel 
szembeni tartozásokat érvényesíteni kell. A 70-30%-os határnál továbbmenni még a 
termelőszövetkezetek érdekében sem lehet, mert olyan helyzetet teremtenénk, hogy a 
termelőszövetkezetekkel szemben a különböző követelések behajthatatlanok lesznek.
Gerő Ernő elvtárs: Ennek a határozatnak életbe való átültetése igen komoly erőfeszítéseket 
követel a termelőszövetkezetek egész gazdálkodásának a megjavítására, valamint az egyik 
tényezője lesz a gazdálkodás megjavításának. Szükségesnek tartja belső határozatként 
felvenni olyan pontot, amely kötelezi a földművelésügyi minisztert és a pénzügyminisztert, 
hogy dolgozza ki azokat a praktikus rendszabályokat, amelyek segítségével a gyakorlatban 
be lehet vezetni ezt a rendszert, beleértve a revizorok fizetését, a termelőszövetkezeteknek 
könyvelői káderekkel való megerősítését, a termelőszövetkezeti vezetők pénzügyi 
ismereteinek növelését, az ellenőrző bizottságok működésének megjavítását.
Az első pontot szükségesnek tartja precízebben megfogalmazni: „A Minisztertanács 
megtiltja, hogy a termelőszövetkezetek nevében a közgyűlés által erre felhatalmazott 
személyeken kívül bárki, bármilyen megrendelést eszközöljön.”4

Gergely Miklós elvtárs: Úgy látja, hogy nemcsak a tszcs oldaláról fog hozzájárulni, 
hanem a bank oldaláról is. A határozat rákényszeríti a bankot, hogy sokkal jobban 
dolgozzanak, és több segítséget adjanak a tsz-eknek. Hamarabb fog megszilárdulni a 
tszcs-k pénzgazdálkodása is. Gerő elvtárs felvetése sem elég pontos. Nem csak azoknak 
kell megadni a rendelkezési jogot, „akiket a közgyűlés felhatalmaz”. Javasolja még a 
következőkkel megtoldani: „… vagy azok írásos megbízottjai”.5

Erdei Ferenc elvtárs: Számolnunk kell akkor, hogy lesz olyan eset, amikor fedezetlenül marad 
állami követelés. Végrehajtási szabályokba be kell venni, hogy ez kijátszásra ne vezethessen.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács az előterjesztést a kiegészítéssel együtt elfogadja.6

Gerő elvtárs javaslatát elfogadjuk.
Feltétlenül át kell még ezt szövegezés szempontjából nézni.
Olt elvtárs javaslata helyes, hogy a tervezés realitását nyomatékosabban ki kell hangsúlyozni.

4 A hozzászóló az előterjesztés bevezetőjének második bekezdésére utalt, amelyben azt rögzítették, 
hogy „meg kell akadályozni, hogy a termelőszövetkezetek nevében más szervek akár a szerződéses 
termeltetéssel kapcsolatban, akár egyébként megállapodásokat kössenek, megrendeléseket eszközöljenek, 
vagy más módon kötelezettségeket vállaljanak”. A szövegrész a kiadott határozatban változatlan maradt.

5 A javasolt kiegészítés nem került be a határozatba.
6 A Minisztertanács az előterjesztést jóváhagyta és 1.026/1954 (III. 26.) számú határozatával kiadta 

(MK 1954. 24. szám, március 26.), majd 2.019/8/1954 Mt. számú határozatával kiegészítette 
(HT 1954. 8. szám, március 26.).
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A végrehajtási utasításban utalni kell arra, hogy az államnak a termelőszövetkezetekkel 
szembeni követelései elsősorban behajthatók és biztosíthatók legyenek.
Az előterjesztésben [helyesen: a határozatban] utalni kell arra, hogy a földművelési 
és a pénzügyminiszter együtt egy hónapon belül dolgozza ki a termelőszövetkezetek 
számára szükséges segítő rendszabályokat, melyek biztosítják, hogy az itt tervezett 
intézkedések valóban a termelőszövetkezeteknél megvalósításra kerülhessenek.

3 /a) A kötelező biztosítás helyzetéről jelentés.7

Előadó: Olt Károly elvtárs. 
A Földművelésügyi Minisztérium részéről felmerült a biztosítás díjtételeinek a kérdése, 
véleményük szerint ma a díjtételek megváltoztatását nem javasolhatják. A kártérítések 
területén javasolnak olyan módosításokat, amely a jelenlegi rendszer fenntartásának 
alátámasztásához és megerősítéséhez hozzá fog járulni. A munkát feltétlen meg kell 
javítani. A hibák nem indítanak arra, hogy megváltoztassuk a rendszert.
Gerő Ernő elvtárs: Az előzetes tárgyalásnál amellett volt, hogy térjenek le a kötelező 
rendszerről és térjenek át az önkéntes rendszerre, de valamennyi elvtárs egyhangúlag a 
fenntartás mellett volt. Ezen az alapon hozták ide az előterjesztést. Nem érti azonban, 
hogy miért akarjuk minden évben újból felfordítani az egészet. Ebben a kérdésben 
nyugalmi helyzetet kell teremteni. A 7. pontot javasolja levenni.
Czakó Kálmán elvtárs: A 3. oldal 6. pontnál: „kamatelengedést engedélyezhet” helyett 
javasolja „engedélyezzen” fogalmazást.
Altomáré Iván elvtárs: Az elmúlt minisztertanácsi ülésen tárgyaltuk ezt a kérdést. A 
parasztság a biztosítás kérdését úgy tekinti, mint egy új adót. Érdemben megnézendő 
még ez a kérdés. Véleménye, ha nem lehet megváltoztatni a kötelező biztosítást, a 3,75% 
helyett 3% legyen, hogy ne legyen zavar az elszámolásnál. Meg kell nézni, hogy mit 
kell kötelezően biztosítani, de nagyobb részét szerinte önkéntes biztosítással kellene.
Házi Árpád elvtárs: A 2. és 3. ponttal kapcsolatban véleménye, hogy túlságosan 
szabadjára engedik az elvtársak, egyrészt a létszám, másrészt a költség kérdését. A 
határozati javaslat azt mondja, hogy lehet alkalmazni kisegítő munkaerőt, de nem 
határozza meg, hogy milyen feltételek mellett és hogy mennyit. Ezt így nem fogadhatja 
el a Minisztertanács, mert ebbe minden bele fog férni. A 3. pont teljesen érthetetlen 
előtte. A 4% jutalmat a tervteljesítéssel összefüggésbe kell hozni.
Pogácsás György elvtárs: A parasztok részére gyűlöletesebb rendszabály nincs, mint 
a kötelező jégbiztosítás. A parasztok felvetik, hogy becsületesebb és őszintébb lenne, 
ha adónak neveznénk. Véleményük szerint erre külön apparátust kellene fenntartani, 
a díjbeszedők viszont nagy költséggel járnak. Saját szemünket kötjük be, ha ezt úgy 

7 Az előterjesztést lásd Melléklet 1. Az előterjesztés mellékletei tartalmazzák a biztosítási kártérítésekkel, 
a díjbefizetésekkel és a díjak felhasználásával kapcsolatos adatokat. 1953-ban 291,7 millió forint 
biztosítási díjat vetettek ki, amelyből befolyt 176 millió forint. Ebből tűzkárra 10,9 millió, jégkárra 
37 millió forintot fizettek ki. A forgalmi adó 46,5 millió, a nyereség 16,3 millió, az ügyviteli költség 
13,5, a kockázati és kártartalék 45,5 millió, az ügyviteli költség 25,2 millió forint volt.
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adjuk be a parasztoknak, hogy az ő érdeküket szolgálja. Szerinte egyszerűbb volna ezt 
a bevételt adó formájában bevonni a parasztságtól.
Gergely Miklós elvtárs: Felveti, hogy a kötelező biztosítás rendszerét egészében kell 
nézni. Nem lehet úgy nézni, hogy a jégbiztosítást töröljék el, de a lakóház-biztosítást 
hagyjuk meg. Csak lakóház-biztosításra fenntartani a rendszert nem lehet.
Mi az oka, hogy a jégbiztosítást nem szeretik? A dohány kötelező biztosítását nem mi 
találtuk ki, ez egy évtizedes dolog.
Házi elvtárs kifogásaival nem ért egyet, hogy a Minisztertanács határozza meg, hány 
embert kell felvenni.
Tauszk György elvtárs: Pogácsás elvtársnak nincs igaza, hogy selyempapírba csomagoltuk 
az adót. Ha az eddigi gyönge munkát megjavítjuk, és felvilágosító munkát végzünk 
falun, ezt a rendszert elválasztjuk az adótól, ha összekötjük a kötelező biztosítást az 
önkéntes biztosítással, a parasztság látni fogja, hogy ez az ő számára jelent előnyt.
Darvas József elvtárs: Ellene van a kötelező biztosításnak. A parasztok között ez 
népszerűtlen. Ha a számokat megnézzük, akkor érthetővé válik ez az ellenszenv. Ez 
egy költséges apparátus. A költségeket még 4%-kal emelni semmiképpen nem helyes, 
mert ez a parasztok további zaklatására ösztökélne.
Hegedüs András elvtárs: Nem célszerű kötelező biztosítás alapján bevenni ezt az összeget. 
Célszerűbb lenne beépíteni az adórendszerbe, vagy a begyűjtési rendszerünkbe kell 
bevenni. Jelenleg ezen változtatni már nem tudunk, legalábbis ebben az évben. Erre 
az évre fenn kell tartani ezt a rendszert, viszont a jövőben meg kell szüntetni és be 
kell vezetni az önkéntes biztosítás rendszerét. Ebből kiindulva nem tartja helyesnek, 
hogy a jelenlegi rendszert támasszuk alá felvilágosító és propagandamunkával. Az ilyen 
tevékenység visszafele sülne el. Szerinte, mint szükséges rosszat, fenn kell tartani, és a 
jövőben rá kell térni az önkéntes biztosítási rendszerre.
Olt Károly elvtárs: Az elvtársak a kötelező biztosítás ellen foglalnak állást. Az elmúlt év 
tapasztalatai is erre utalnak. Azonban az első évben a kötelező biztosítás bevezetésénél 
követtünk el súlyos hibát. Véleménye, hogy a Minisztertanács egyelőre fogadja el 
a kötelező biztosítás fenntartását. A propagandát vigyük megfelelőbb formában a 
tanácsokon keresztül. Esetleg egy év múlva visszaléphetünk.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács – a vélemények alapján – a kötelező jégbiztosítást 
nem fogadja el. Vannak olyan területek, ahol a kötelezővé tétel visszahatást váltana ki. 
Vannak olyan területek, ahol elfogadható és megvalósítható. Tűzbiztosításnál elfogadható, 
jégnél meg kell nézni, hogy mire észszerű: szőlőnél, dohánynál megvalósítható. A folyó 
évre az eddig fennállott rendszert, a biztosítás feltételeit (a térítés mértékének megjavítását) 
ki kell dolgozni. Hozzá kell fogni az elhangzott észrevételek figyelembevételével egy 
új rendszer lefektetéséhez, amely a kötelező és önkéntes biztosítás összeegyeztetésén 
alapul. Olyan rendszert kell kidolgozni, amely megfelel a mai viszonyainknak. Ne adó 
szempontjából nézzük, hogy mennyit jövedelmez az államnak. Javasolja, hogy a másik 
két előterjesztést, ami ehhez kapcsolódik, a Minisztertanács ne is tárgyalja.
Olt Károly elvtárs: Helyes, hogy a második pontot ne tárgyalja a Minisztertanács, 
ellenben a harmadik pontot javasolja.
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Nagy Imre elvtárs: Térjünk rá a 3. pontra.

3 /b) Az állami biztosítás szervezete.8

Napirendről levéve.

3 /c) A kötelező jégbiztosításról kiadott rendelkezések módosítása.9

Előadó: Olt Károly elvt[árs]. 
Vita volt, hogy a szőlőbiztosítás kártérítési tételeit felemeljük-e. Javaslata, egészítsük 
ki azzal, hogy a szőlő kártérítési díjtételeit emeljük fel, ami kb. 6-7 millió további 
kiadást jelent, amit a jégkárbiztosítás nem fedez, de a tűzkárbiztosítás lehetőséget ad 
arra, hogy erre fedezetet találjanak.
Gerő Ernő elvtárs: Amennyiben ezt rendelettel szabályozzuk, ne ez legyen a címe, hanem 
a következő: „A jégkárszenvedettek részére fizetendő kártérítési összeg felemeléséről.”
Gergely Miklós elvtárs: Egyes kérdésekben már most dönthet a Minisztertanács.
Nagy Imre elvtárs: Az eddigi keretek között kell menni.
Altomáré Iván elvtárs: Ha a 3. pontot elfogadjuk, ne 3,75% legyen, hanem 3% a dohánynál.10

Réti Károly elvtárs: 1953-ig nem volt kötelező a biztosítás. A dohány jégbiztosítás sorozatosan 
veszteséges volt. A beszedési jutalom kérdésénél kéri a Minisztertanácsot, fogadja el a javaslatot.
Nagy Imre elvtárs: A két módosítással a Minisztertanács az előterjesztést elfogadja:

1 .) A szőlőnél a javasolt 50%-os felemelést elfogadjuk.
2 .) A rendelet, hogy milyen címen jelenjen meg, helyes Gerő elvtárs javaslata.

Ezen túl a régi marad érvényben.11

8 A napirendhez készült előterjesztésről a kormány úgy döntött, hogy egy későbbi időpontban fogja tárgyalni.
9 A pénzügyminiszter a kötelező biztosítás első évének tapasztalatai alapján előterjesztést tett az 1952. 

évi 15. tvr. végrehajtásáról kiadott 67/1952 (VIII: 12.) MT számú rendeletnek és az ehhez kapcsolódó 
1.062/1953 (X.8.) Mt h. számú határozatnak a jégkárok biztosításával kapcsolatos egyes rendelkezéseinek 
módosítására. Az előterjesztés kiemelte, hogy a jégkárok rendezésénél feltétlen szükséges az egyes 
növényekre megállapított kártérítési értéknek a legfontosabb növényeknél – kivéve a szőlőt és 
gyümölcsöt – jelentős emelése, ami évi szinten az egyéni gazdálkodók esetében 14-15 millió forintos, 
a termelőszövetkezeteknél 6-7 millió forintos emelkedést jelent. A kártérítési érték emelése az egyéni 
gazdálkodóknál nem jár a biztosítási díj emelésével, miután az egységes mezőgazdasági biztosítási 
díj elegendő pénzügyi fedezetet nyújt. A termelőszövetkezetek korábban a kártérítési érték 2%-át 
fizették, így ennek az emelését ellensúlyozni kell olyképpen, hogy a jégérzékeny növényeknél 1,5%, 
a kevésbé jégérzékeny növényeknél 0,8% legyen a díjtétel. Ez alól a szőlő és a gyümölcs biztosítása 
ugyancsak kivétel, miután ezek biztosítási díját 1953-ban már 30%-kal csökkentették.

10 A javaslat az előterjesztés mellékleteként benyújtott rendelettervezet 2.§-ára vonatkozott, melyben a 
dohánybiztosítás évi díját a megyei átlagárak és az egységárak alapján számított érték 3,75%-ban határozták meg.

11 A Minisztertanács 522/3/1954 számú nem nyilvános határozatával kimondta, hogy szükségesnek tartja 
a kötelező tűz- és jégbiztosítás rendszerének felülvizsgálatát, a biztosítás jelleg és az ebből származó 
előnyök kidomborítását, a kötelező jelleg szűkítését és az önkéntes biztosítás kereteinek kidolgozását. 
1954-ben azonban a kötelező biztosítást fenn kell tartani. Az előterjesztés alapján a Minisztertanács 

24/3/b
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4 .) Jelentés az 1953. évi lakásépítkezésekről és az 1954. évi lakásépítkezések előkészítéséről.12

Előadó: Szalai Béla elvtárs. 
A határozati javaslat 1. pontja az 1954. évben megkezdődő állami lakásépítkezések 
szobaszám szerinti megoszlására tesz javaslatot. Ebben végleges megállapodás még nincs. 
Kéri a Minisztertanácsot, hogy ebben ne döntsön. Két hét múlva javaslattal jönnek.
A határozati javaslat 8. pontja foglalkozik: a településenként megállapítandó lakáskeretet 
kik osztják el. Itt széles bizottság szerepel a javaslatban, nincs szükség arra. Az OT és 
a SZOT egy szűkebb bizottságot javasol.13

A 9. ponttal kapcsolatban vita van az Építésügyi Hivatallal.
Az 5. oldalon vita van, hogy meggyorsítsuk a munkát, el kell fogadni a Város- és 
Községgazdálkodási Minisztérium javaslatát.14

Szíjártó Lajos elvtárs: A december 23-i előterjesztéssel ért egyet.15 A jelenlegivel nem. Az 1. 
pontot Szalai elvtárs már visszavonta. Teljesen lehetetlen, hogy 15%-ot egyszobásra csináljanak.
A 9. oldal 9. pontban a következőket kellene kimondani: „… kötelezni az összes 
lakásépítéssel foglalkozó szerveket, hogy a csoportonként építendő lakásokat ténylegesen 
tartsa nyilván.”16 Az adatokat megfigyelni csak könyvelési alapon lehet. Az 5. oldal 
2. pontjánál a deficites anyagok pótlására tervpályázatot hirdetni teljesen felesleges.17

4. pontnál nem ért egyet, hogy elsősorban a városokban, a foghíjas területeket kell 
beépíteni. Tömeglakás-építkezésre van szükség elsősorban, majd később foglalkozunk 
a foghíjasok beépítésével.18

A C) pontnál nem elég világos az iskola-bölcsőde kérdése. Azt is a lakásépítés keretében 
kell megépíteni. El kell osztani a Tervhivatalnak, hogy ennyi %-a lakás, ennyi a bölcsőde, 
ennyi % az óvoda, stb.19

6. oldal 5. pontja kimondja, hogy ideiglenes épületeket a tanácsok engedélye nélkül 
nem lehet lebontani. Ebben a formában nem fogadható el.20

A 7. oldal 12. pont az Építésügyi Minisztériumra sérelmes.21 Ez azt jelenti, hogy egy 
rókáról két bőrt húzunk le. A Statisztikai Hivatal adatai nem igazak. Elvileg tisztázni 
kell, hogy ha a lakást önkényesen elfoglalják, átvételnek tekintendő.

kiadta a 16/1954 (III.10.) MT. számú rendeletét „A kötelező jégbiztosítás kártérítési összegeinek 
felemeléséről” (MK 1954. 18. szám, március 10.).

12 Az előterjesztést lásd Melléklet 2/a.
13 A megjegyzés a határozati javaslat II/A/8 pontjára vonatkozott.
14 Az észrevétel a határozati javaslat II/B/1 pontjához fűzött megjegyzésre vonatkozott.
15 Az 1953. december 23-án kelt előterjesztés nem található a jegyzőkönyv mellékletei között. 1953 

decemberében és 1954 januárjában a Minisztertanács nem tárgyalt ilyen előterjesztést.
16 A megjegyzés valójában a határozati javaslat II/A/9 pontjára vonatkozott.
17 A megjegyzés a határozati javaslat II/B/2. pontjának második bekezdésére vonatkozott.
18 A megjegyzés a határozati javaslat II/B/4 pontjára vonatkozott.
19 A megjegyzés a határozati javaslat II/C/1 pontjára vonatkozott.
20 A megjegyzés a határozati javaslat II/C/5 pontjára vonatkozott.
21 A megjegyzés a határozati javaslat II/C/12 pontjára vonatkozott.

24/4



246

24 19 5 4 .  F E B RuÁ R  2 6.

Nagy Imre elvtárs: Ezt a kérdést külön meg kell nézni.
Gergely Miklós elvtárs: A 4. oldal 7. ponttal kapcsolatban megállapítja: helyes, hogy 
ahol lakást lebontanak, a tanács részére lakást kell biztosítani, lehetőleg előzőleg.22

A 4. oldal 6. ponttal kapcsolatban véleménye, hogy a 3 új szocialista város lakásainak 
felosztását a Minisztertanácsba kell hozni.23

Az 5. oldal d./3. ponttal24 kapcsolatban a város- és községgazdálkodási miniszter hozza 
be a jövő évi lakáskérdést település- és tárcabontásban is. Véleménye, hogy a tárca 
elhúzza a dolgot, csak a települést kell behozni.
Fel kellene venni egy olyan pontot, mely kötelezi a tanácsokat, hogy 1954-ben a 
barlanglakásokat szüntessék meg.
Az 1. táblázatban Ózdon meg kell emelni a lakásszámot. A 2. táblázatban nem érti, 
hogy az Országos Szociálpolitikai Központ, amely kis szerv, miért kap 36 lakást.
Ratkó Anna elvtársnő: A 4. oldal 8. ponttal25 kapcsolatban Szalai elvtárs mondotta, 
hogy a SZOT-nak nem kell benne lenni. Egyetért, hogy ne a SZOT elnöke, hanem a 
területi bizottság elnöke vegyen részt ezekben a tárgyalásokban. Viszont a SZOT elnöke, 
vagy a SZOT részéről az a titkár vegyen részt a tárgyalásokban, aki ezzel foglalkozik.
A felosztásnál nincs feltüntetve Zalaegerszeg és Kaposvár. Kéri ezt pótlólag bevenni.
Szabó János elvtárs: A 3. oldal II/3. pontba kéri a Város- és Községgazdálkodási 
Minisztériumot is bevonni.26

5. oldal 1. ponttal kapcsolatban felveti, hogy nem rajtuk múlik, mikorra készítik el a 
lakást, hanem amikor megkapják a terveket.27 Kéri, hogy a részletes tervdokumentáció 
alapján is lehessen építkezni.
A 6. oldal 1. bekezdés tévedésen alapszik.28 A gázszolgáltatás és közvilágítás soha nem 
volt a tervükben, ők ezt nem tudják fedezni, mert ez a nehéziparnál van.
Az előterjesztést kéri kibővíteni azzal, hogy a lakás műszaki átvételébe a tanácsot minden 
esetben vonják be, mert az üzemeltetés a tanácsé lesz. Kéri a Minisztertanácsot, hogy 
a típusterveket külön hozhassák be.
Simon Lajos elvtárs: A 150 lakásból nem tudják megoldani az orvosok lakásproblémáit. 
Legyen bevéve az előterjesztésbe, hogy a tanácsnak a saját lakáskeretükből segítsék az 
egészségügyi dolgozók lakáskérdéseit. Kéri a Minisztertanácsot, emeljék fel a lakáskeretüket.
Gerő Ernő elvtárs: Javasolja, hogy:
1. A határozati javaslat 3. pontját következőképpen fogalmazzák: „általában új építkezés 
útján elégítsék ki”.29

22 A megjegyzés a határozati javaslat II/A/7 pontjára vonatkozott.
23 A megjegyzés a határozati javaslat II/A/6 pontjára vonatkozott.
24 A megjegyzés a határozati javaslat II/B/3 pontjára vonatkozott.
25 A megjegyzés a határozati javaslat II/A/8 pontjára vonatkozott.
26 A megjegyzés a határozati javaslat II/A/3 pontjára vonatkozott.
27 A megjegyzés a határozati javaslat II/B/1 pontjára vonatkozott.
28 A megjegyzés a határozati javaslat II/C/1 pontjának második bekezdésére vonatkozott.
29 A megjegyzés a határozati javaslat II/A/3 pontjának második bekezdésére vonatkozott.
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A 9. ponttal kapcsolatban: az Építésügyi Hivatal elnöke és a Statisztikai Hivatal elnöke 
ez ellen fellépett. Ők ezt megcsinálni nem tudják. Javasolja a következőt: néhány 
nagyobb lakásépítkezésen a Statisztikai Hivatal és az Országos Építésügyi Hivatal 
végezzen költségelemzést, vizsgálja meg, mennyit tesznek ki a közművesítés költségei, 
hogy melyek az elszámolásokban is külön kezelhetők. Ezeknek az elemzéseknek alapján 
következtetéseket lehet levonni és tovább lehet menni.
A 7. oldal 11. pontnál: nem alkalmas az Építészeti Tanács, hogy bútortervet hagyjon jóvá. 
A Könnyűipari Minisztérium gyártja, tehát ő rendezzen egy ankétot, hívja meg a belke-
reskedelmet, a tanácsot, a Város- és Községgazdálkodási Minisztériumot, a szakszervezetet, 
hallgassa meg a véleményeket és a Könnyűipari Minisztérium hagyja jóvá ezeket a terveket.30

A 12. pontnál Szíjártó elvtárs javaslatát el kell fogadni.
Varga András elvtárs: A 6. oldal 6. pontnál a következő megfogalmazást javasolja: „A 
minisztérium gondoskodjék a helyi tanácsai útján” helyette „osztályai” útján.31

Czottner Sándor elvtárs: Sebestyén elvtárs nem értett egyet az eredeti javaslattal, 
ezt pedig nem is látta.
A 2. oldal 2. bekezdés a következőképpen szól: „az év második felében a lakásépítkezés 
meggyorsultak”, szerintük nem meggyorsult, hanem lelassult.
A 4. oldal 5-6-7. pont foglalkozik a különböző elosztási tervekkel.32 Szeretné, ha 
leszögeznék, hogy a tárcáknak adott lakásszámból már ne kelljen leadni lakást. A 8. 
oldal 13. pont felsorolt egy sor határozatot, mely hatályát veszti. A 4/3., a komplex 
beruházó kijelölése hatályon kívül helyezéssel nem ért egyet.33

Pongrácz Kálmán elvtárs: Kéri, hogy a főváros részére megállapított kontingenst emelje 
fel a Minisztertanács. 162 000 dolgozója van a fővárosi tanácsnak. Ezzel egyetért a 
budapesti pártbizottság is. Kéri a Minisztertanácstól, hogy az elosztás ellenőrzésébe vonják 
be a tanácsot is, hogy tényleg megfelelő helyre jussanak a tárcák által elosztott lakások.
Megkérdezi Erdey-Grúz elvtárstól, hogy milyen pedagógusok részére kéri a lakásokat. 
A pedagógusok túlnyomó többsége a tanács alá tartozik. Ez évben 350 életveszélyes 
lakást kell lebontani. Budafokon egy részét meg kell szüntetni. Ennek alapján kéri 
felemelni a kontingenst. Szerinte aránytalanság van az elosztásban.
Altomáré Iván elvtárs: A 2. számú melléklettel kapcsolatban felveti, hogy az Élelmiszeripari 
Minisztériumot 1954. évre teljesen kizárták a lakásvásárlásból.34 Az új lakásokból is csak 
20 lakást kap. Kéri, hogy legalább 20 lakást kaphassanak a vásárlásra kerülő lakásokból, 
a 20 lakást pedig emeljék fel 40 lakásra.
Erdei Ferenc elvtárs: Elhangzott egy korábbi elosztás, amiről ők nem tudnak. Legalább 
70-80 olyan helyzetük van, amin segíteni kellene. Vásárlásra legalább 15-öt kér.

30 A megjegyzés a határozati javaslat II/B/11 pontjára vonatkozott.
31 A megjegyzés a határozati javaslat II/C/6 pontjára vonatkozott.
32 A megjegyzés a határozati javaslat II/A/5-7 pontjaira vonatkozott.
33 A megjegyzés a határozati javaslat II/C/13 pontjára vonatkozott.
34 A 2. számú táblázatot lásd Melléklet 2/a.
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Biró Ferenc elvtárs: Tisztázni kell a településeknek és egyes városoknak a lakásügyi, 
tulajdonjogi és üzemeltetési, valamint karbantartási kérdéseit.
Bebrits Lajos elvtárs: Vannak körülmények, amikor nem szabad túlzásba vinni a tanács 
szerepét. A MÁV szolgálati lakások legtöbbje az állomás területén van, tehát a szolgálati 
főnök hatáskörébe tartozik, hogy kit tesz bele, tehát a helyi tanácsnak ne legyen szava 
és beavatkozási hatásköre.
Nagy Józsefné elvtárs: A Minisztertanács február 11-i ülésén 2 millió Ft pótberuházást 
engedélyezett a VKGM részére lakásvásárlásokra, amit behoztak, 9 millióra vonatkozik.
Palitz Mihály elvtárs: A vásárlások számát meg kell emelni.
Lux László elvtárs: Az 5. oldal 1. pontjában a közműépítés területén javasolja, hogy 
a 3. pontban előírt határidőt alkalmazzuk.35 A szociális igények nélkül nem lehet 
megfelelő típusterveket készíteni.
Nagy Imre elvtárs: Az anyag nincs megfelelően előkészítve. Sok kérdést előzőleg el 
lehetett volna intézni.
A határozati javaslat 1. pontját elhagyjuk, kivesszük azzal a megjegyzéssel, hogy május 
1-ig ezt a kérdést véglegesen rendezni kell.
A 4. oldal 3. pontjába be kell venni: a lakásigényeket „általában” új építkezések útján elégítsék ki.
6. pont: a három szocialista város elosztási tervét konkrétan hozzuk vissza a Minisztertanácsba, 
felelős a város- és községgazdálkodási miniszter. Feltétlenül rendezni kell a lakásügyeket, hogy 
kinek a tulajdonát képezik, kik tarthatnak rá igényt, kik gondoskodnak a karbantartásról, 
stb. Erre vonatkozóan előterjesztést kell behozni. Felelős a város- és községgazdálkodási 
miniszter, ebbe az igazságügy-minisztert is be kell vonni. Határidő 2 hónap.
A 8. pontnál helyes az OT elnökét és a SZOT elnökét kiiktatni.
A 9. pontnál Gerő elvtárs javaslatát fogadjuk el, a KSH szövegének megfelelően.
Az 5. oldal 1. pontnál a Város- és Községgazdálkodási Minisztérium kérését elfogadjuk. 
Részleges tervdokumentációval is elkezdhetik az építkezéseket.
A 3. ponttal kapcsolatban dolgozzuk be Lux elvtárs javaslatát, a közművek és egyéb 
járulékos beruházásokra vonatkozó kérdéseket.
A B/4. pontnál a foghíjas építkezést ki kell egészíteni, hogy „amennyiben gazdaságosság 
szempontjából kívánatos”.
A C/1. pontnál az iskolák százalékos megosztását meg kell határozni. „Folyamatosan, 
arányosan kell megvalósítani.”
A 6. oldal 1/c) második részénél vita van a gázelosztó-hálózat és a világítás kérdésében. 
A kérdést meg kell vizsgálni.
A 6. oldal 5. pontnál helyesli, hogy a tanácsoknak az épületek lebontásánál jogot adnak. 
Ezt megfelelő formában ki kell mondani.
Az 5. oldal 2. pont második bekezdésénél a tervpályázat kiírását hagyjuk el.
A 7. oldal 11. pontnál helyes, hogy ne az Építészeti Tanács hagyja jóvá, hanem a 
Könnyűipari Minisztérium.
A 12. pontot hagyjuk ki.

35 Az észrevétel a határozati javaslat II/B/1 és 3. pontjaira vonatkozott.
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A Statisztikai Hivatallal kapcsolatos kérdést szabályozni kell.
A 8. oldal 13. pont, a hatályon kívül helyezendő rendeletekkel kapcsolatban a komp-
lex beruházó kérdést feltétlenül helyes a listából kivenni. Ugyanakkor a Város- és 
Községgazdálkodási Minisztérium az Igazságügy-minisztérium bevonásával tisztázza 
és a megfelelő rendszabályokat dolgozzák ki.
A konkrét elosztás kérdésében egyetért Ratkó elvtársnővel, hogy Zalaegerszeg és 
Kaposvár kérdését be kell iktatni.
Az 5/b) 3. pontnál ne csak települések, hanem tárcabontásban is be kell hozni az elosztást; el 
kell hagyni a tárcabontást. A típustervekről előterjesztést kell behozni a Minisztertanácshoz.
A lakások műszaki átvételébe vonjuk be a helyi tanácsokat is.
A típustervekről előterjesztést kell behozni a Minisztertanácshoz. Határidő: április 15.36

5 .) Jelentés az árvíz- és belvízvédelmi helyzetről.37

Előadó: Rajczi Kálmán elvt[árs]. 
A határozati javaslat 5. pontja megítélése szerint abban az esetben indokolt, ha rendkívüli 
olvadás lesz. Jelenleg a hó eltakarítása folyik. Ha nem következik be hirtelen olvadás, 
akkor az 5. pontban szerepeltekkel nem kívánnak élni.
Czottner Sándor elvtárs: Megkérdezi, hogy a szénmennyiségek biztosítva vannak-e.
Rajczi Kálmán elvtárs: A szivattyútelepeken kint van 13 600 tonna szén.
Ha a meglévőn túl még 20 napos szivattyúzás lesz, akkor nincs biztosítva.
Olt Károly elvtárs: A 6. oldal 6. ponttal kapcsolatban megjegyzi, hogy a munkaerők 
igénybevételére a költségvetésben 10,8 millió forint van előirányozva.38

Szalai Béla elvtárs: Az előterjesztésben nincs utalás, hogy a folyékony üzemanyag 
kérdése hogyan van megoldva. A Minisztertanács mondja ki, hogy ezt a kérdést 
3 napon belül rendezzék.
Megvizsgálják, hogy hogyan lehet a II.-II. [II.–III. ] negyedévről előrehozással 
a kérdést megoldani.
Bata István elvtárs: A határozati javaslat 3. pontja kimondja, hogy „bombázással” hárítsák 
el a fellépő jégtorlaszokat. Ezt nem helyes így kimondani. Véleménye, hogy a területi 
katonai parancsnok és a vízügyi hatóság szakemberei határozzák meg, hogy milyen 
intézkedéseket látnak szükségesnek. A hadsereg feladata segítséget adni, azonban szükséges 
felvetni a helyi tanácsok és a lakosság viszonyát. Marcaliban például minden mozgatható 
erőt be kell vetni ilyenkor. Tűrhetetlen, hogy a falu egyik felén csecsemőket kell kihozni 
a vízben úszó lakásokból, a falu másik végén pedig kártyáznak a kocsmákban a legények.
Gerő Ernő elvtárs: A dolgozók bérezése sürgősen rendezendő, ezt nem érti, miféle 
rendezésről van itt szó.
Rajczi Kálmán elvtárs: A műszaki dolgozók, akik irányítják a munkát, ne az előírt 31 
forintos napidíjat számolják, hanem esetleg ennek kétszeresét.

36 A határozatot lásd Melléklet 2/b. 
37 Az előterjesztést lásd Melléklet 3/a.
38 A kiegészítés a határozati javaslat IV/6 pontjára vonatkozott.
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Nagy Imre elvtárs: Komoly felkészülésre van szükség. Az előterjesztésből nem tükröződik 
vissza, hogy ilyen komoly erőfeszítéseket igényel. A Vízügyi Főigazgatóság felé fel 
kellett vetni, hogy jöjjenek előterjesztéssel a Minisztertanácshoz, hogy kellő időben 
meg lehessen tenni a szükséges intézkedéseket.
Bata elvtárs felvetése döntő része az előterjesztésnek.
A Vízügyi Főigazgatóság rendelkezésére álló erő nem elegendő, tehát feltétlenül 
legfontosabb, amivel ki kell egészíteni, a közerő mozgósítása, a tanácsok útján a lakosság 
kötelező mozgósítása. Erre messzemenően fel kell készülni.
Az anyag biztosítása szénnél és folyékony anyagnál, ezt a kérdést az OT 3 napon belül 
vizsgálja meg és a megfelelő intézkedésekkel az Országos Vízügyi Főigazgatóság részére 
biztosítsa az anyagot.
A gátak állapotával is foglalkozni kell. Igen sok helyen nincsen megfelelő módon 
kiépítve, a gátépítést tovább kell folytatni.
A Tiszalöki Vízierőmű megnyitását meg kell vizsgálni, nem lehetne-e elhalasztani 
esetleg egy pár héttel.
A 4. oldal III. rész első mondatában az szerepel, hogy „… felhatalmazza a vízügyi 
főigazgatót…” , erre nincsen külön szükség, mert kötelessége az ilyen irányú tevékenység.
Az 5. oldal IV. részt, mely a bérkérdéssel foglalkozik, meg kell nézni.
A 3. pontban ne hozzunk olyan határozatot, amely kötelezi a Honvédelmi Minisztériumot, 
hogy „légi bombázással” végezzék a jégtorlaszok elhárítását, hanem a legcélravezetőbb 
módszereket alkalmazzák.
Az 5. pontnál helytelen a Helyi Tanácsok Titkárságára bízni a feladatot, itt ki kell mondani, 
hogy a „Minisztertanács utasítja…”, ennek megfelelően a felelőst is módosítani kell.
A közerőre vonatkozóan messzebbmenő határozatot kell kidolgozni.
A 9. pontot elhagyjuk.
Kötelezzük a Vízügyi Főigazgatóságot, hogy szükség szerint, de ettől függetlenül is 
nekünk, a Minisztertanácsnak jelentést nyújtson be (havonta) a műszaki felkészültségről, 
most kéthetenként, később havonta.39

6 .) Törvényerejű rendelettervezet a büntető perrendtartás módosításáról.40

Előadó: Erdei Ferenc elvtárs. 
A napirendben helytelenül szerepel, hogy „törvényerejű rendelettervezet”, helyesen 
„törvényjavaslat” formájában terjesztik be.
Az anyag szétküldése után felvetették, hogy nem lenne-e helyes a katonai eljárásra 
vonatkozó néhány különleges módosítással alkalmazandó szabályokat is törvénybe 
venni. Szerinte helyes volna egységes rendszert bevezetni.
Ellene szól annak, hogy a fiatalkorúakra vonatkozó szabály belekerüljön. Erre vonat-
kozóan van egy külön törvény, nincs különösebb problémájuk, tehát fölösleges 
törvénymódosítás lenne.

39 A határozatot lásd Melléklet 3/b.
40 A napirend anyaga nem található a jegyzőkönyv mellékletei között. 

24/6



251

2419 5 4 .  F E B RuÁ R  2 6.

Az előterjesztett anyaghoz a benyújtás előtt több észrevétel érkezett, melyből kettőt 
bedolgoztak. A jelenlegi szöveghez érkezett a Pénzügyminisztérium részéről néhány 
kisebb észrevétel, azokat nem tartja szükségesnek bevenni, mert a jelenlegi szöveg 
lehetőséget ad a felmerült kérdések megoldására.
Czakó Kálmán elvtárs: Az előterjesztés jelenlegi formájával nem ért egyet. Ha a 
Minisztertanács elfogadja így, akkor a bűnvádi eljárás egységes szabálya helyett háromféle 
szabály fog érvényben lenni. A katonai részt javasolja egységesen szabályozni. A maga 
részéről az egységes szervezetet javasolja.
Kéri a Minisztertanácsot, vegye le napirendről a kérdést és egy hét múlva hozzák vissza, 
addig a Legfőbb Ügyészség, az Igazságügy-minisztérium, a Honvédelmi Minisztérium, 
a Belügyminisztérium tisztázza ezt a kérdést.
Olt Károly elvtárs: A 10. oldal 25. §. 3. bekezdésével nem ért egyet, hogy a fegyveres és 
rendészeti testületek tagjait csak katonai nyomozóhatóság veheti őrizetbe. Lehetnek 
súlyos esetek, ebben az esetben a parancsnoknak is legyen joga az őrizetbe vételre.
Bata István elvtárs: Kétségtelenül úgy van, ahogy Czakó elvtárs ismerteti a kérdést.
Az ő véleménye is egy egységes rendelet mellett szól. Megfontolandó Czakó elvtárs 
felvetése, hogy nem egységesek a bíráskodásban jelenleg, sok vitára, félreértésre adnak okot.
Meg kell nézni, nem javítana-e a kérdésen, ha levennék egy hétre a kérdést a napirendről.
Erdei Ferenc elvtárs: Az ügy nem sürget különösképpen. Czakó elvtárs felszólalásával 
kapcsolatban azt mondja, hogy már elégszer megtárgyalták a kérdést. Czakó elvtárs távollétében 
Göcz [Götz] elvtárs aláírásával ellátott véleményüket be is dolgozták az előterjesztésbe.
Nem ellenzi, hogy a kérdést levegyék napirendről, de ne egy hétre, hanem két hétre.
Megkérdezi, hogy a katonai eljárásnak a részletes szabályai, amelyek ki vannak dol-
gozva, bekerüljenek-e a törvénybe, valamint a fiatalkorúaké. Szerinte a fiatalkorúakat 
nem kellene bevenni.
Gergely Miklós elvtárs: Korábban nem merült fel, hogy egységes szövegtervezetet 
készítsenek, ez most vetődött fel először Czakó elvtárs részéről. Itt alapkérdésben 
nincs megegyezés. Többször előfordul, hogy az anyagot szétküldjük, és nincs senkinek 
észrevétele és itt vetődnek fel olyan kérdések, amelyek korábban nem hangzottak el.
Piros László elvtárs: Nem látja indokoltnak, hogy egy törvényben legyen összehozva 
a katonai eljárás és a fiatalkorúak ügye.
Nagy Imre elvtárs: Egy kérdést kell eldönteni, hogy egységesen rendezzük-e a katonai 
és a fiatalkorúak ügyét.
Az egész kérdést meg kell újra nézni, vegyük le most a napirendről azzal, hogy hozzuk vissza.

7 .) Külföldiek ellenőrzésének szabályozása.41

Előadó: Gerő Ernő elvtárs. 
Az anyaggal kapcsolatban néhány kisebb kérdés felmerült:
1. Az előterjesztés 4. oldalán, a 6. pontnál ellenvetés volt, hogy havonta közöljék.

41 Az előterjesztést lásd Melléklet 4/a.
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Javasolja, hogy negyedévenként történjék a közlés, és amennyiben változás van a listán, 
úgy havonta közöljék a változásokat.
2. A tervezet 14. §-a kimondja, hogy a belügyminiszter „időnként... kötelezheti 
azt a külföldit, aki…” ehelyett javasolja bevenni a következőt „…az a személy, aki 
személyazonosságát igazolni nem tudja”.42

3. A b) pontot javasolja kihagyni.43

4. A c) pont marad.44

Kiss Árpád elvtárs: Megkérdezi, hogy milyen előnnyel jár a Belügyminisztérium részére, 
hogy a tárca adna jelentést a vállalatánál dolgozó külföldiekről.
Gerő Ernő elvtárs: Előnye, hogy a minisztérium sokkal nagyobb felelősséggel tudná megadni 
a Belügyminisztérium részére az adatokat, és ez nagyobb garancia. A minisztériumnak 
sem közömbös, hogy hol és milyen külföldiek dolgoznak a területén.
Háy László elvtárs: Szerinte a tartózkodási engedélyhez elegendő az útlevél, a lakhatási 
engedély kiadásánál kérjék mindhárom igazolványt.
A 11. §. a tartózkodási hely elhagyásáról szól. Ennek a következménye, hogy a nyugati 
államok ugyanezt bevezetnék a mi állampolgárainkra is. Helyesebb a hozzájárulás 
helyett a bejelentést alkalmazni.45

Kéri József elvtárs: Be kellene dolgozni, hogy „állandó tartózkodási hely”.
Bíró Ferenc elvtárs: Csatlakozik Háy elvtárshoz.
Szabó János elvtárs: A 6. ponttal kapcsolatban felveti, hogy olyan kis egységekben, mint például 
a tanácsi vállalatok, egységesen a tanács tegyen jelentést az intézményeiről és vállalatairól.
Gerő Ernő elvtárs: A 14 napot, illetve azt meg lehet hosszabbítani.
A 11. §. vitás. Itt zavart okoz a tartózkodhat, lakhat szó. „Külföldi csak az engedélyben 
meghatározott helyiségben lakhat.”
Az állandó lakóhely megváltoztatásához az engedélyt kiállító hatóság hozzájárulása szükséges.
Nagy Imre elvtárs: A 4. oldal 6. pontnál be kell venni a szakminiszterek mellé „az 
illetékes helyi tanácsok” negyedévenként közöljék és havonta a változásokat jelentsék.
A melléklet 2. oldala 9. §. szövege a következőkre módosul: „állandó tartózkodási, 
illetőleg lakhatási engedély kiadásához szükséges…”. Az ideiglenes tartózkodási 
engedélyhez útlevél elegendő.46

42 A rendelettervezet 14.§. eredeti szövege szerint: „A belügyminiszter időnként személyes jelentkezésre, 
vagy súlyosabb esetben az ország területénekelhagyására kötelezheti azt a külföldit, aki a) személy-
azonosságát, állampolgárságát, előéletét kellően igazolni nem tudja.”

43 A rendelettervezet 14.§ b) pontja így hangzott: „akinek tartózkodásra szóló engedélye nincs”.
44 A rendelettervezet 14.§ c) pontja „akinek az ország területén való tartózkodása az állam érdekeit, a 

közbiztonságot vagy közrendet veszélyezteti”.
45 A rendelettervezet 11.§ eredeti szövege szerint: „/1/ A külföldi csak az engedélyben meghatározott 

helységben tartózkodhat (lakhat). /2/ A tartózkodási hely (lakóhely) megváltoztatásához az engedély 
kiállító hatóság hozzájárulása szükséges.”

46 A rendelettervezet 9. §-ának eredeti szövege így hangzott: „/1/ A tartózkodási, illetőleg lakhatási 
engedély kiállításához az alábbi okiratok felmutatása szükséges.” 
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A 11. §-nál nem tartózkodási, hanem „lakhatási” engedélyről van szó.
A második bekezdés módosul.
A 3. oldalon az a) pontból az előéletre való utalás kimarad.47

4. oldal 20. §-ban a határidő nem február 1., hanem március 15-re módosítandó.48

A 18–19. §-t előre kell vinni.
A 19. §. lesz az első, és a 18. a második.49

8 /a) A gépállomási dolgozók bérének rendezése.50

Előadó: Hegedüs András elvtárs.
A Központi Vezetőség és a Minisztertanács határozata kötelez, hogy a traktorosok 
fizetését egységesen rendezzük. Vita az előterjesztéssel kapcsolatban van.

1 .) Az előterjesztés szerint a termelőszövetkezetben dolgozó traktoros és az egyénileg 
dolgozó parasztoknál foglalkoztatott traktoros fizetése között jelentős különbség 
van. Értékben megfelel 16 forintnak. A termelőszövetkezetben dolgozó traktoros 
béréhez kell számítani még azokat a juttatásokat, amiket mint új juttatást kap: 
kétheti szabadság, táppénz, ez mintegy 2-2,50 forintos újabb felemelést jelent.

47 Lásd a 21. jegyzetet.
48 A rendelettervezet 20. §-a a hatályba lépés napjáról rendelkezett.
49 A Minisztertanács az előterjesztés mellékleteként beterjesztett rendelettervezetet a vitában elhangzottak 

figyelembevételével jóváhagyta, és kiadta 17/1954 (III.10.) MT számú rendeletét (MK 1954. 18. szám, 
március 10.), amit az 522/7/1954 számú nem nyilvános határozatával kiegészített. Lásd Melléklet 4/b.

50 A földművelésügyi miniszter előterjesztésében megállapította, hogy a gépállomási dolgozók 1953-ban 
megállapított bérrendszere előrelépést jelentett a termelékenység emelésében, de nem szüntette 
meg a különböző hiányosságokat. A jelenlegi bérezés mellett nem biztosítható a gépállomások 
számára a jól képzett, állandó munkaerő, nagy a munkaerő-elvándorlás. Azok a traktorosok, akik 
termelőszövetkezeti tagok idénymunkásoknak tekintik magukat, szakmailag nem képzik magukat. A 
hanyag gépkarbantartás miatt gyakori a munkakiesés, alacsony a munkaidő- és gépkihasználás. Mindez 
indokolttá teszi a gépállomási dolgozók helyzetének és bérének rendezését. Ezzel egyidejűleg azokat, 
akik termelőszövetkezeti tagok, fel kell venni a gépállomás állományába, idényszerű foglalkoztatásukat 
meg kell szüntetni, gondoskodni kell a képzésükről. A családfenntartó dolgozók számára 0,5–1 kh. 
háztáji gazdálkodásra alkalmas földet kell biztosítani, elsősorban a tartalék földekből. Ahol ilyen 
nincs, ott a termelőszövetkezeti vagy az állami gazdasági földekből kell ilyet kiadni. A határozati 
javaslat külön-külön részletesen tárgyalja a traktorosok, a munkagépkezelők, a vezetők, a kihelyezett 
agronómusok és műhelymunkások bérezését és premizálását, meghatározza a prémiumok felső határát, 
kimondja, hogy a rendelkezéseket 1954. február 1-jétől visszamenőleg kell alkalmazni, a határozat 
végrehajtásáról a földművelésügyi miniszter a SZOT-tal és a MEDOSZ-szal egyetértésben intézkedjék. 
Az előterjesztés mellékletei áttekintették a fizikai dolgozók és alkalmazottak bérrendezésének és 
prémiumrendezésének költségkihatásait. Az előterjesztéshez, az abban szereplő határozati javaslathoz 
a földművelésügyi miniszter a minisztertanácsi ülés előtt kiegészítést nyújtott be.

24/8/a
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2 .) Felmerült, hogy a 2 kg kenyérgabona helyett 1,50 kg-ot adjanak.51 Ez 600 vagon 
kenyérgabona megtakarítást jelentene. Ezt nem javasolja, mert ha lecsökkentenénk 
a tavalyi 2 kg-ban megállapított minimumot, ez könnyen okozhat elkedvetlenedést, 
nagyobb lenne belőle a kár, mint a haszon. Szükséges, hogy a 2 kg mellett kitartsunk.

3 .) Amikor ezt az anyagot készítették, még más volt a földhelyzet a faluban. Javasolja, 
menjünk vissza a ¾-es holdas kat. holdra.

Czakó Kálmán elvtárs: Az 5. oldal 10/b) pontja kimondja, hogy 3 napnál rövidebb ideig tartó 
kiesésnél semmiféle bért kifizetni nem szabad. Ez ellentétben van a Munka Törvénykönyvvel.52

Olt Károly elvtárs: A bérrendezés költségkihatása hol van kihangsúlyozva?
Házi Árpád elvtárs: Vajon megszűnik-e az, ami az elmúlt évre rányomta a bélyegét, hogy 
előszeretettel végeztek az útépítésnél vontatást. Nem látja, hogy ez a probléma megoldást nyerjen.
Hegedüs András elvtárs: Nincs ellentétben a Törvénykönyvvel. Kampányidőszakban 
az állásért nem fizetünk gabonát, hanem amit ténylegesen elvégzett. A bérrendezés 
kihatásának egy részét ráterhelték a termelőszövetkezetekre annyiban, hogy felemelték 
a termelőszövetkezeti dolgozók bérét.
Szalai Béla elvtárs: Egyetért Hegedüs elvtárssal, hogy kívánatos a 2 kg-t természetben 
megadni. A központi gabonakészletek szétosztásánál igen nagy óvatosságra van szükség. 
Az állami gazdaságok terv szerint 27-[e]t adnak, ebből visszakapnak 9000 vagon gabonát. 
Ha a Minisztertanács úgy dönt, hogy 2 kg-t adjanak, akkor 1000 vagon pluszra van 
szükség. Javasolja 1,50 kg-ra lemenni.
Gergely Miklós elvtárs: Az 1,50 kg vitás kérdésnél ki lehet mondani, hogy a tszcs-k a 
kiegészítésből kötelesek legalább ½ kg kenyérgabonát kiadni. Amennyiben a tszcs 
kiegészítést nem fog adni, a tszcs-ben végzett munka után is megtérítik ezt.
A kétféle keresetet fel kell mérni. Legcélszerűbb megoldás lenne, hogy a tszcs kiegé-
szítésként csak a munkaegység-különbözet 50%-át adja meg.
A 2. pontot nem kell bevenni a határozatba. Helyes lenne bevenni, hogy a „helyileg 
érvényes állami árak”.53

Olt Károly elvtárs: A bérrendezés költségkihatása 34 millió, amelyből fedezve látszik 
a 22,5 millió Ft. Erre a fedezetet a díjtételek rendezéséből látja biztosítottnak.

51 A határozati javaslat 7/b pontja szerint a gépállomás minden jóváírt munkaegység után 11 forint készpénzt 
és 2 kg kenyérgabonát köteles a traktorvezetőnek (ill. kombájnvezetőnek) kifizetni, illetve kiadni.

52 A hivatkozott 10/b pont így hangzik: „A traktorosok teljesítménybérének 12%-kal való felemelésére 
és a gépjavítási bérezésnek ipari szinten történő rendezésére való tekintettel a traktorosok részére a 
kampányidőszakban időbért csak a 3 napot meghaladó gépjavításokért szabad elszámolni, a 3 napon felüli 
időre pedig a gépállomási bértarifa időbéres bértételével a személyi besorolás alapján. A rövidebb ideig 
tartó munkakiesésekért, illetve az ezalatt végzett gépjavításokért semmiféle bért elszámolni nem szabad.”

53 Az észrevétel feltehetően a határozati javaslathoz benyújtott kiegészítés 2. pontjára vonatkozott. Lásd 
erre a 34. lábjegyzetet.
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A prémiumkifizetéssel kapcsolatban felveti, hogy olyan esetekben, amikor 6 hónapos 
fizetést meghalad a prémium összege, ezt a Pénzügyminisztérium felé feltétlenül közölje 
a Földművelésügyi Minisztérium, mert ezekből bizonytalan elszámolások történhetnek.
Házi Árpád elvtárs: A 8. oldal 16. pontnál a vezető munkakörben dolgozók prémiumánál 
javasolja kiegészíteni a feltételt, szektorbontásnak megfelelően teljesítse a tervet.54

Szőke Mátyás elvtárs: Az 50% kérdésével kapcsolatban megjegyzi, hogy a termelőszö-
vetkezeti traktorosok száma jelenleg kb. 7000.
Ezeket a traktorosokat mindazok a jogok megilletik, amelyek a tagokra vonatkoznak, 
tehát az 50% nem megoldható, mert ellenkezik a mintaalapszabállyal. A költségkihatás, 
illetve a fedezet biztosítva van. A szektorbontást mint megkötöttséget a prémiumnál 
nem lehet bevenni. Kéri a Minisztertanácsot, fogadja el a 2 kg-ot és az egész előterjesztést.
Szász Márton elvtárs: A javaslat csúcskérdése az 1,5–2 kg kenyérgabona. Az előterjesztésből 
kitűnik, hogy 1000 vagon plusz kenyérgabonára van szükség.
A traktorosok átlagkeresete lényegesen felül fog emelkedni az ipari dolgozók átlagkereseténél.
A maga részéről az 1,5 kg kenyérgabona-juttatást javasolja. Egyetért azzal, hogy a 
kötöttséget ne tartsuk fenn.
Borbás Lajos elvtárs: A termelőszövetkezetekben is biztosították eddig a mun-
kaegységeket. Javasolja, hogy Hegedüs elvtárs módosító javaslatával fogadja el a 
Minisztertanács az előterjesztést.
Hegedüs András elvtárs: Az elvtársak nem veszik figyelembe, hogy a traktorosok tavaly 
nemcsak az államtól, hanem a tsz-ektől is kaptak gabonát. Nem érti Szász elvtársat, 
amikor arról beszél, hogy a traktorosok bére növekedik.
Nagy Imre elvtárs: Két döntő kérdés merült fel.

1 .) Mi az egyéneknél a 40%-ot akarjuk elvégezni. A bérezésnél is olyan megoldást 
kell találni, amely ösztönöz arra, hogy ezt el tudjuk végezni.

2 .) Az államnak messzemenően takarékoskodni kell, különösen kenyérgabona 
kérdésben. A 600 vagon nem mellékes. A gabonakérdésében el kell dönteni, 
hogy 2 vagy 1,5 kg legyen-e. Meg kell nézni, hogy az állam szempontjából mi a 
nagyobb megtakarítás. Ne a fél kg-on spóroljunk, ezt mi behozzuk.
Javaslata: fogadjuk el az 1 Ft-os pluszt a megkötések fellazításával, egy-két 
megkötést azonban meg kell nézni.

3 .) Fel lehet-e vetni, hogy kétheti szabadság és táppénz sok minden[t] jelent. Fel 
lehet vetni. Természetben maradjunk meg a 2 kg-nál. Az egy kataszteri hold 
kérdésénél, hogy ¾ holdra vehetünk irányt, nincs vita.

Olt elvtárs a költségvetés fedezetét vitatja. Ez rendkívül komoly dolog. Javasolja, 
hogy ezt a kérdést vizsgálják ki, és két napon belül adjanak jelentést. A prémiummal 

54 A határozati javaslat 16. pontja így hangzott: Az „E” kategóriájú gépállomás igazgatóját, főagronómusát, 
főmérnökét, vezető mechanikusát, javítóműhely vezetőjét, munkagép-mechanikusát, körzeti mecha-
nikusait és a vezető könyvelőt a munkák időben a gépállomás tervében meghatározott mennyiségben 
és megfelelő minőségben történő elvégzéséért az alábbi prémiumban kell részesíteni:”
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kapcsolatos összegnél felmerült a karbantartási prémium bevezetése. Egyelőre ezt 
innen vegyük ki. Ez azt jelentené, hogy holnapután bevezethetjük általában.
A kiegészítő javaslat 2. pontját elhagyjuk.55

A 3. pontnál a munkaegység értékének kiszámításánál a helyileg érvényes szabadfelvásárlási 
árakat kell figyelembe venni.56

Gergely Miklós elvtárs: A 2 kg elfogadása esetén a traktorosok 2/3-ánál a kereset emelkedik.
Szalai Béla elvtárs: A Földművelésügyi Minisztériummal együtt vizsgálják meg, hogy 
a 9000 gabona hogyan biztosítja ezt a fedezetet.
Nagy Imre elvtárs: A 9000 vagon megtakarításának lehetőségeit az Országos Tervhivatal 
és a Földművelésügyi Minisztérium vizsgálják felül.57

8/b ) Az útőrök új bérezése.58

Előadó: Bebrits Lajos elvtárs. 
Észrevétele nincs.
Olt Károly elvtárs: A javaslat túlmegy a kollektív szerződésben biztosított munka- és 
védőruha biztosításán. Itt komoly egyenruháról van szó. 6000 útőrt alapul véve, 
25–28 millió forintot jelent és ehhez jönnek majd a tanácsi útőrök is. Ez burkolt 
béremelést jelent. A Minisztertanács ilyen formában ne fogadja el az előterjesztést.
A Minisztertanács bízza meg a közlekedés- és postaügyi minisztert, az Országos Tervhivatal 
elnökét és a pénzügyminisztert, hogy vizsgálják meg ezt a kérdést. Itt a prémiumokról 
is szó van, ennek a kihatására semmiféle költségszámítás rendelkezésére nem áll.
Szalai Béla elvtárs: Helytelennek tartja, hogy az 1953. évet előre így leterheljük.59 Ki 
kell mondani, hogy béralapkihatással nem járhat.

55 A földművelésügyi miniszter által az előterjesztéshez benyújtott kiegészítés 2. pontja az eredeti javaslat 
1. pontját b) ponttal kívánta kiegészíteni, ami a termelőszövetkezeti tag traktorosok gépjavítási túlórája 
miatt felmerült többlet költségekről intézkedett.

56 Az előterjesztés kiegészítésének 3. pontjában az eredeti javaslat 6/a pontjának második bekezdését 
egészítettéki ki, ahol a munkaegység értékének kiszámításánál „az állami szabadfelvásárlási ár” szerepelt.

57 A Minisztertanács a vitában elhangzott észrevételekkel az előterjesztést 522/8a/1954 számú nem nyilvános 
határozatával elfogadta, egyúttal 1,018/1954 (III.18.) számú rendeletével (MK 1954. 20. sz., március 
16.) a 104/1952 (XI.28.) MT számú rendeletét hatályon kívül helyezte. A Minisztertanács Titkársága 
az 522/8a/1954 határozat 1. és 2. pontjában lévő adatokat 1954. március 25-én helyesbítette. E szerint 
a fizikai dolgozók bérrendezésére 24,67 millió forint, az irányító munkakörben foglalkoztatottak 
prémiumára 1,7 millió forintot kell fordítani. 

58 Figyelemmel az országos úthálózat megnövekedett karbantartási feladataira és a karbantartó szervezet 
átalakítására a közlekedés- és postaügyi miniszter előterjesztést tett az útőrök (karbantartók) bérének 
rendezésére, a darabbér helyett a havi bér és prémium bevezetésére, továbbá egységes munka- és 
védőruha általában kétévente történő juttatására. A havi bért 650–750 Ft közötti összegben javasolta 
megállapítani, illetve javasolta meghatározott feltételek teljesülése esetén természetbeni juttatás (az 
útmenti fák gyümölcséből, gallyazatából és az árkok fűterméséből) kiadását.

59 Minden bizonnyal elírás, helyesen 1954.

24/8/b
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Házi Árpád elvtárs: Az előterjesztés nem tér ki arra, hogy az útőrök jelentékeny száma 
szolgálati lakásban lakik. A fizetésük azonos-e azokkal, akik nem szolgálati lakásban 
laknak. Helytelennek tartja, hogy még egy ½ órás teljesen ellenőrizhetetlen időt 
fizessünk ki. Véleménye szerint a ½ órát semmiképpen nem szabad külön megadni.
El kell dönteni, hogy mi legyen a szolgálatilakás-problémával. Ha az egyik kap, a másik 
nem, a bérben nem fog megmutatkozni, jelentkezni fog bérpótlék vonalán. A többi 
útőröknél is jelentkezni fog ennek a következménye.
Szász Márton elvtárs: Az átlagfizetés 790 Ft. A prémiumrendszer megváltoztatásáról 
van szó. Vagy biztosítani kell a régi keresetet, és ruhát nem kapnak. De viszont az Esti 
Budapest leközölte tegnapelőtt, hogy ruhát fognak kapni, prémiumot fognak kapni, 
itt a felelősségre vonást érvényesíteni kell.60

Gergely Miklós elvtárs: A javaslat elfogadásánál nem csökkenne az effektív kereset. A 
ruhajuttatásról dönteni nem kell.
Varga János elvtárs: Ott, ahol össze vannak vonva tömegmunkára, hagyjuk meg a darabbért.
Bebrits Lajos elvtárs: 1944–1945 előtt nem volt olyan forgalom, mint most. A tehergép-
kocsik az utakat állandóan rontják. Át kell térni az aszfaltozás és betonutak építésére. 
Helytelen ilyen ellenszenvvel nézni az útőröket.
Nagy Imre elvtárs: Átvisszük őket havi bérezésre, egyébként béralap-emelkedéssel 
nem járhat. Az ebédidőre való utalást iktassuk ki. Elvileg helytelen lenne havi bérezés 
mellett az ebédidőt külön megállapítani. Iktassuk ki a védőruhára vonatkozó utalást 
is. 1955-ben a minisztérium behozza, akkor döntünk róla.61

Külön foglalkozik azzal, hogy egyes minisztériumok vagy szervek határozathozatal előtt 
nyilvánosságra hoznak tervezett intézkedéseket. A Minisztertanács utasítsa, hogy az MT 
Titkárságával vizsgálják ki, és szigorúan vonják felelősségre azokat, akik ezt elkövették.

8/c ) A MTH ipari tanulóintézetei állományába tartozó egyes dolgozók bérének rendezése.62

Előadó: Kossa István elvtárs
Megjegyzése nincs.
Gerő Ernő elvtárs: Előzőleg július 1-ben egyeztek meg.

60 Esti Budapest 1954. február 24. (1) Új utak építéséről, új gépek alkalmazásáról tárgyalnak az útfenntartó 
sztahanovisták első országos értekezletén.

61 A Minisztertanács a vitában elhangzottak figyelembevételével – a munka- és védőruha juttatás 
kivételével – 522/8/b/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta az előterjesztést.

62 Miután a Munkaerőtartalékok Hivatala által fenntartott ipari tanulóintézetekben foglalkoztatott 
vas-, fa- és építőipari mesterek bére elmarad a jó szakmunkások bére mögött a Hivatalnak nincs 
lehetősége a komoly szakmai képzettséggel és tapasztalattal rendelkező szakmunkások alkalmazására. 
Ez akadályozza az ipari tanulóképzés fejlesztését. A MTH elnöke ennek fényében előterjesztést tett 
a mesterek, főmesterek és műhelyvezetők alapbérének március elsejei hatállyal történő felemelésére 
és a premizálási rendszer bevezetésére, egyben a rendszeres jutalmazás megszüntetésére. 
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Nagy Imre elvtárs: Július 1-től kell bevezetni. Kivételt tesznek az építőipari szakiskolával, 
egyébként a Minisztertanács az előterjesztést elfogadja.63

8/d ) A tejgyűjtő csarnokok dolgozóinak bérrendezéséről.64

Előadó: Altomáré Iván elvtárs. 
Hozzátennivalója nincs.
Szalai Béla elvtárs: Milyen alapon került be az előterjesztésbe, hogy az OT 6 millió 
forintot javasol béralapon felül.
Altomáré Iván elvtárs: Az OT-től van egy levelük, amit Nagyné aláírt, mely levélben 
az van, hogy 1954-ben a tartalékkeret terhére végrehajtható. Ezért a bérrendezést 1954. 
január 1-től kell bevezetni. Ezt a tartalékot az OT nem rendezte.
Szita János elvtárs: A Tervhivatalnál ez a dolog decemberben és január elején járt, akkor 
még nem volt végleges határozat, hogy hogyan lesz a bérpolitikai keret felosztva, illetve 
azok a határozatok, amelyek igénybe vették az erre irányzott tartalékot.
Szalai Béla elvtárs: Szita elvtársat kiegészítve elmondja, hogy a bérpolitikai keret 
felosztásakor a minisztérium is kapott egy bizonyos keretet az alacsony fizetésűek 
bérére, abban kellett volna megoldani a problémát. Véleménye szerint helyes volna 
ezt a kérdést a racionalizálással összekötni.
Sándor György elvtárs: Ebben a kérdésben sokan fordultak az Országos Tervhivatalhoz 
és a Bértitkársághoz. Ők javasolták, hogy az 1954-es tervbe beállítják. Az elvtársak azt 
mondták, hogy biztosítsák a tartalékkeretből. Nagy elvtársnő a legutóbbi napokban 
ígérte meg a 6 millió Ft-ot.
Hogy nincs megfelelő mennyiségű begyűjtés és nem megfelelő a minőség, azért van, 
mert a tejbegyűjtők tömegével mondanak fel. Az a helyzet áll fenn, hogy nem tudják 
a begyűjtést elvégezni. A korrupció elharapódzott a tejbegyűjtés vonalán, mert egyes 
tejbegyűjtők úgy gondolkodnak, hogy itt maradnak, de leveszik a tej zsírját. Ha előre 
akarunk jutni, ezt a kérdést rendezni kell.
Altomáré Iván elvtárs: Egyes elvtársak a minisztertanácsi ülésen teljesen felelőtlenül 
szólaltak fel. Lehetetlen felelősségre vonni olyan dolgozót, aki 150 Ft-ot kap a munkájáért. 
A legkisebb csarnokban is legalább 2 órát reggel és 2 órát este nyitva kell tartani. Elő 
kell készíteni az edényeket, ki kell takarítani a csarnokot, átvétel után le kell szűrni 
a tejet, nyilván kell tartani, mennyit hozott a paraszt beszolgáltatásra, és mennyit 

63 A Minisztertanács az előterjesztést a határidő módosításával 522/8/c/1954 számú nem nyilvános 
határozatával jóváhagyta.

64 Az élelmiszeripari miniszter előterjesztése megállapította, hogy az állami és földművesszövetkezeti 
tejbegyűjtők bérrendszere 1951 márciusában lépett életbe. Miután feladataik azóta jelentősen 
megnövekedtek (a tej szabad felvásárlása, a tejpénz kezelése, a beadási kötelezettség nyilvántartása, a 
begyűjtés fokozása), elkerülhetetlenné vált bérük rendezése, amivel biztosítható a jobb munkavégzés. 
A határozati javaslat szerint a 6000 főt érintő új bérrendszer, ami február 1-jétől lépne életbe, magában 
foglalja az átalánybért, a premizálást, meghatározott esetekben a teljesítménybért és a „mankópénzt”.
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szabadfelvásárlásra. Este ugyanezt kell tenni. Becsületes ember 120 Ft-ért nem megy 
el dolgozni. Ezt tovább tűrni nem lehet.
Ennek semmi köze a racionalitáshoz. Felhívja a figyelmet, hogy a Tervhivatal felelőtlenül 
dolgozik. A kezében van az a levél, melynek alapján a bérezést behozták. A kapott 
összeget a sütőipari dolgozók bérezéséhez használták fel. Ezzel a fizetéssel a begyűjtés 
felelősségét tovább nem vállalja. 
Szalai Béla elvtárs: A politikai bizottságnak és a Minisztertanácsnak határozata volt 
arra vonatkozóan, hogy az alacsony bérű dolgozók fizetését fel kell emelni. Erre 
különböző kereteket határoztak meg. A Minisztertanács vizsgáltassa ki, hogy milyen 
indokolt esetben nem rendezték a bért. A Tervhivatal ebben a keretben írta a levelet. A 
racionalizálással összefügg a kérdés, mert ennek folytán csökkentés lesz a béralapokban, 
így a felszabadult összegek adnak lehetőséget.
Gerő Ernő elvtárs: A tej fontos kérdés. Tehát a rendezés elől kitérni nem lehet. Hogy 
ezektől az emberektől követeljünk és fegyelmet tartsunk, a tejbegyűjtést megjavítsuk, 
rendezni kell a helyzetüket. A racionalizálás kapcsán eldőlhet a kérdés így vagy amúgy, 
de a tejet akkor is be kell gyűjteni. Ha a Minisztertanács jóváhagyja az előterjesztést, 
Altomáré elvtárs vállaljon kötelezettséget, hogy ennek nyomán valóban gyorsan 
emelkedni fog a begyűjtés.
Olt Károly elvtárs: Egyetért azzal, hogy 13,5 millió Ft-ot oda kell adni, azonban az 
Élelmiszeripari Minisztérium bizonyos mértékig eltúlozza az elfoglaltság kérdését. Meg kell 
keresni a módját, hogy lehetne-e találni olyan feladatkört, amelyet emellett elláthatnak.
Nagy Imre elvtárs: Megvalósítás nehéz, ennek ellenére Altomáré elvtárs javaslata 
feltétlenül szükséges. Érthetetlen, hogy egyes elvtársak közömbösen viselkednek ezzel 
szemben. Közérdekről van szó, amely árualapot jelent, de exportot is jelent. Mégis 
vannak törekvések, amelyek oda irányulnak, hogy ezt elodázzuk.
A javaslatot el kell fogadni és a pénzügyminiszter elvtársnak gondoskodnia kell, hogy 
ezt az Élelmiszeripar megkapja.
A kérdést március 1-jei hatállyal rendezni kell. A mankópénzt a béralapba be kell építeni.65

9 .) Az 1954. évi toborzási terv.66

Előadó: Szalai Béla elvtárs. 
Felmerült olyan javaslat, hogy a Minisztertanács ne fogadjon el éves toborzási tervet, 
hanem alkalmanként a tárca igényének megfelelően. Ez a javaslat elfogadható.
Szita János elvtárs: Szabályozni kellene, hogy adott esetben ki engedélyezze a dolgot. 
A mostani rendszerben a Minisztertanács engedélyezi.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács elnökét kell felruházni. Az éves toborzási tervet 
nem hagyjuk jóvá, szükség esetén a Minisztertanács elnöke elbírálja.

65 A Minisztertanács 522/8/d/1954 számú nem nyilvános határozatával az előterjesztést jóváhagyta.
66 A napirend anyaga nincs a jegyzőkönyv mellékletei között. 
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10/a ) Vasutas szakmunkások képzése.67

Előadó: Kossa István elvtárs.
A Minisztertanács az előterjesztést elfogadta.68

10/b ) 1954. I. negyedévi árkiegyenlítési terv.69

Előadó: Olt Károly elvtárs. 
A Minisztertanács az előterjesztést elfogadta.70

10/c ) DDT növényvédőszer-üzem tervezési feladatának jóváhagyása.71

Előadó: Hidas István elvtárs. Észrevétele nincs.
Háy László elvtárs: Tapasztaltuk, hogy egyes behozatalnál hiány van. Így pl. klórban. 
Felhívja a figyelmet, hogy a Nehézipari Minisztérium vizsgálja meg ezt a kérdést, nehogy 
hiány lépjen fel. Felveti még a benzol kérdését is, amit import nélkül nem lehet megoldani.
Trautmann Rezső elvtárs: Kéri felvenni, hogy a beruházás műszaki tervdokumentációja 
április 1-re készüljön el.
Nagy Imre elvtárs: Ezzel ki lehet egészíteni. A határozat mellékleteként72 az exponáló 
rész számszerű adatait vegyük bele. 
Hegedüs András elvtárs: A határidőt javasolja előre hozni.
Nagy Imre elvtárs: A határidő lehetőségét az Országos Tervhivatal és a Nehézipari 
Minisztérium nézzék meg, egyébként a Minisztertanács az előterjesztést elfogadja.73

67 A Munkaerőtartalékok Hivatalának elnöke előterjesztést tett arra, hogy a vasutas szakmunkás-
képzés irányítását adják át a Hivatalnak. A képzés kereteit a közlekedés- és postaügyi miniszterrel 
egyetértésben a Hivatal elnöke állapítja meg, a gyakorlati oktatást végző mestereket a szakiskolák 
számára a miniszter biztosítja. A tanulók – elsősorban vasutas szülők gyermekei – állami ellátásban 
részesülnek, egyenruhát viselnek.

68 A Minisztertanács az előterjesztést 522/10/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
69 A bel- és külkereskedelmi miniszter előterjesztést tett az 1954. első negyedévi külkereskedelmi 

áruforgalommal összefüggő árkülönbségek kiegyenlítésre, és kérte az ehhez szükséges 1 115 millió forint 
jóváhagyását, illetve további 1 188 millió forint biztosítását a termelői forgalmi adó visszafizetésére.

70 A Minisztertanács az előterjesztést 522/11/1954. számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
71 A mezőgazdaság fejlesztését előíró minisztertanácsi határozatnak megfelelően fokozni kell a növényvédő 

szerek gyártását. A jelenleg működő üzem az igények 50%-át egészíti ki, így szükséges egy új üzem 
építése. A nehézipari miniszter előterjesztést tett a Hungária Vegyiművek Budapest Illatos úti telepe 
mellett felépítendő gyártelepen évi 1000 tonna DDT-hatóanyag előállítására alkalmas üzem létesítésére.

72 A minisztertanácsi határozat mellékletében rögzítették az üzem kapacitásának adatait, a termé-
kek megoszlását, a felépítendő létesítményeket, az évi termelés forintértékét, a nyersanyag-, a 
gőz-, víz- és áramszükségletét.

73 A Minisztertanács az előterjesztést a vitában elhangzott észrevétellel 522/12/1954 számú nem nyilvános 
határozatával jóváhagyta.
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10/d ) Az egyes bűntettekre elrendelt rögtönbíráskodás megszüntetése.74

Előadó: Czakó Kálmán elvtárs. 
Sehol nincs már statárium.
Nagy Imre elvtárs: Az 1. §. 2. bekezdésében a bűncselekmény[ek] felsorolására nincs szükség.
Gerő Ernő elvtárs: Megkérdezi, hogy a hirdetmény plakátot jelent-e.
Czakó Kálmán elvtárs: Annyit jelent, hogy a Magyar Közlönyben jelenjen meg, hogy megszűnik.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács az előterjesztést egyébként elfogadja.75

10/e ) Miskolcon városi bíróság és városi ügyészség felállítása.76

Előadó: Erdei Ferenc elvtárs. 
Az előterjesztést a Minisztertanács elfogadta.77

10/f  ) Idegen Nyelvek Főiskolája megszüntetése.78

Előadó: Erdey-Grúz Tibor elvtárs.
Nincs észrevétele.
Háy László elvtárs: Az előterjesztés rendezi az idegen nyelvek főiskolai oktatását, egy 
idő múlva azonban az Oktatásügyi Minisztérium tegyen előterjesztést, hogyan áll a 
nyelvoktatás nem főiskolai vonalon.
Nagy Imre elvtárs: Be kell venni az előterjesztésbe, hogy az Oktatásügyi Minisztérium egy 
hónapon belül adjon jelentést a nem főiskolai oktatás keretében folyó nyelvoktatás állásáról.
Olt Károly elvtárs: Felveti a kérdést, nem volna-e mód arra, hogy ez az iskola az 1954-55-ös 
tanévben ne működjön? Akik itt tanulnak, tanulmányaikat az egyetemen folytathatnák.

74 Az előterjesztést lásd Melléklet 5/a.
75 A Minisztertanács az előterjesztés és a vitában elhangzott javaslat alapján közzé tette 18/1954 (III.10) 

MT számú rendeletét (MK 1954. 18. szám, március 10.), amit 522/13/1954 számú nem nyilvános 
határozatával kiegészített. A határozatot lásd Melléklet 5/b.

76 Az igazságügyminiszter az MDP Borsod megyei Bizottságának határozatára hivatkozva, figyelemmel 
Miskolc dinamikus gazdasági és társadalmi fejlődésére, előterjesztést tett a Miskolc területén illetékes 
városi bíróság és ügyészség 1954. március elsejei hatállyal történő felállítására.

77 A Minisztertanács az előterjesztést 522/14/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta 
és egyúttal kiadta 15/1954 MT. számú rendeletét a városi bíróság és ügyészség felállításáról 
(MK 1954. 17. szám, március 6.).

78 Miután az 1951/1952-es tanévben szakfordítók és tolmácsok képzésére létrehozott Idegen Nyelvek Főiskolája 
a hallgatók alacsony szintű nyelvi alapképzettsége miatt nem váltotta be a hozzá fűzött reményeket, és nincs 
igény a végzősök foglalkoztatására sem, nem indokolt a fenntartása önálló felsőoktatási intézményként. 
Az oktatásügyi miniszter mindezek alapján előterjesztésében javasolta a Főiskola nappali és esti tagozatai 
működésének fokozatos, az 1954/1955-ös tanév befejezésével, 1955. július 31-ei hatállyal történő megszün-
tetését. A megszüntetéssel érintett hallgatók az ELTE megfelelő karán folytathatják, illetve fejezhetik be 
tanulmányaikat. A továbbiakban az idegennyelvek oktatását, illetve a fordítóképzést az ELTE a tanárképzés 
keretében, illetve Nyelv- és Irodalomtudományi Karon esti tagozaton biztosítja. Az állami nyelvvizsgákkal 
kapcsolatos feladatokat a Főiskolától az ELTE Nyelv- és Irodalomtudományi Kara veszi át.
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Erdey-Grúz Tibor elvtárs: Ha most megszüntetnénk, két évfolyamot kellene átvinni 
az egyetemre. A színvonal sem olyan, hogy át lehetne vinni. A másodévesek már az 
egyetemen fogják befejezni tanulmányaikat.
Nagy Imre elvtárs: Az eredeti javaslatot a Minisztertanács elfogadja.79

10/g) és h) 
g.) Magyar–jugoszláv egyezmény a határjelek felújítása és megjelölése tárgyában80  

Előadó: Boldoczki János elvtárs
h.) A szovjet–magyar állandó bizottság magyar tagozata elnökének és tagjainak kinevezése81  

Előadó: Szalai Béla elvtárs
A Minisztertanács elfogadta.

10/i ) Az Oktatásügyi Minisztérium Kollégiuma tagjainak kinevezése.82

Előadó: Erdey-Grúz Tibor elvtárs

79 A Minisztertanács a törvényjavaslat tervezetét jóváhagyta és javasolta az Elnöki Tanácsnak a kiadását, 
ami az 1954. évi 7. számú tvr.-el megtörtént (MK 1954. 23. szám, március 24.). Egyben 522/15/1954 
számú nem nyilvános határozatával utasította az oktatásügyi minisztert, hogy egy hónapon belül 
tegyen jelentést a Minisztertanács elnökének az iskolán kívül folyó idegennyelv-oktatás helyzetéről.

80 A külügyminiszter előterjesztést tett a Magyarország és Jugoszlávia között a közös államhatáron lévő 
határjelek felújításáról és megjelöléséről Szabadkán 1954. január 30-án aláírt egyezmény jóváhagyására. Az 
előterjesztés szerint a határjeleket utoljára 1931–1932-ben újították fel, azóta sok megsemmisült, eltűnt vagy 
megrongálódott. A jugoszláv fél szerint a határjelek nagy része a magyar hadsereg 1941-ben történt támadása 
során semmisült meg, így a politikai és anyagi felelősség Magyarországot terheli. A magyar küldöttség 
válaszul leszögezte, hogy a „Horthy-rendszer” tényeiért nem vállalja a felelősséget, de a megegyezés érdekében 
hajlandó az ötven százalékos megosztási aránynál valamivel többet vállalni. Az egyezmény részletesen 
szabályozza a munkavégzés menetét, a másik állam területére lépés lehetőségeit. A befejezési határidő 1955 
vége. A Miniszteranács az előterjesztést 522/16/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.

81 Tekintettel arra, hogy a magyar–szovjet gazdasági együttműködés irányítására 1947-ben létre hozott 
állandó bizottság tevékenysége a pénzügyi területről mindinkább a tervezés, beruházás és a vegyes 
vállalatokkal kapcsolatos műszaki kérdések felé tolódott el, az Országos Tervhivatal elnöke előterjesztést 
tett a bizottság magyar tagozatának megújítására. Ezzel a szovjet fél is egyetért. A Bizottság magyar 
tagozatának elnökének Herczeg Ferencet, az OT elnökének első helyettesét, tagjainak Antos Istvánt, a 
pénzügyminiszter első helyettesét és Lőrincz Imrét, a nehézipari miniszter helyettesét javasolja kinevezni. 
A Minisztertanács az előterjesztést 522/17/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.

82 Az oktatásügyi miniszter előterjesztésére a Minisztertanács 522/18/1954 számú nem nyilvános 
határozatával Andics Erzsébetet, az oktatásügyi miniszter első helyettesét, Jóború Magda miniszter-
helyettest, Kónya Albert miniszterhelyettest, Kiss Gyula miniszterhelyettest, Füszfás Jenőt, a Terv. 
és Pénzügyi Főosztály vezetőjét, Kovács Vilmost, a Műszaki Egyetemi főosztályvezetőjét, Orbán 
Lászlót, a Marxizmus-Leninizmus Főosztály vezetőjét, Sulán Bélát a Tudományegyetemi Főosztály 
vezetőjét, Tamás Lajost az ELTE rektorát és Temesi Alfrédet Budapest Fővárosi Tanács VB oktatási 
osztályának vezetőjét az Oktatásügyi Minisztérium kollégiuma tagjaivá kinevezte.
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Nagy Imre elvtárs: Megkérdezi, hogy az általános iskolai oktatást ki képviseli.
Erdey-Grúz Tibor elvtárs: Az általános iskolai vonalat Kiss Gyula elvtárs fogja 
képviselni. Utólagos javaslattal fognak jönni, mihelyt az általános iskolai főosztály 
vezetője betölti a helyét.
Nagy Imre elvtárs: Erdey-Grúz elvtárs kiegészítésével a Minisztertanács az elő-
terjesztést elfogadja.

10/j ) Dr. Szakács Ödön megyei bírósági elnöki kinevezése,83 
Előadó: Erdei Ferenc elvtárs
Elfogadva.

10/k ) Az ipari export és importcikkekre vonatkozó szakmai szállítási feltételek vitás 
kérdései 

Előadó Erdei Ferenc elvtárs
Levéve.

10/l ) Magyar–angol kereskedelmi-pénzügyi tárgyalások.84

Előadó: [Boldoczki János]
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács az előterjesztést elfogadta azzal, hogy a Bel- és 
Külkereskedelmi Minisztérium a Minisztertanácshoz hozzon javaslatot a tárgyalások 
érdemi részére vonatkozóan.85

MNL OL XIX-A-83-a-522 2–30.

83 Az igazságügy-miniszter előterjesztésére a Minisztertanács dr. Szakács Ödönt, aki 1953-tól a szegedi megyei 
bíróság vezetője, 522/19/1954 számú nem nyilvános határozatával a megyei bíróság elnökévé kinevezte.

84 A külügyminiszter az angol kormány kezdeményezésére előterjesztést tett az 1949-ben megszakadt 
kereskedelmi és pénzügyi tárgyalások folytatására, egy magyar delegáció londoni kiküldésére, a 
megállapodás parafálására szóló meghatalmazásra. A küldöttség vezetőjének Szilágyi Bélát a Bel- és 
Külkereskedelmi Minisztérium főosztályvezetőjét, tagjainak Roóz Istvánt a Külügyminisztérium 
főelőadóját, Dezséri Lászlót a Pénzügyminisztérium főelőadóját, Tóth Lajost a londoni külkereskedelmi 
kirendeltség tanácsosát és Szigeti Károlyt a londoni magyar követség titkárát javasolja.

85 A Minisztertanács az előterjesztést a minisztertanács elnökének kiegészítésével 522/20/1954 számú 
nem nyilvános határozatával elfogadta.

24/10/j

24/10/k

24/10/l
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24

 MELLÉKLET

1.

072/MT/1954. VIII. c.
TITKOS!

Készült: 50 példányban.
Tárgy: A kötelező biztosítás helyzete

Előterjesztés a Minisztertanácshoz.
I.

Az egyéni és szövetkezeti tulajdonban lévő lakóházak és mezőgazdasági vagyon 
kötelező tűzbiztosítását, továbbá a termés jégbiztosítását 1953. I. 1-től kezdve vezettük 
be. A Minisztertanács határozata alapján az első év elteltével megvizsgáltuk a kötelező 
biztosítás rendszerét, annak eredményeit és a felmerült hiányosságokat.
A szövetkezeti és egyéni tulajdonban bekövetkezett elemi károk megtérítésére a 
leghelyesebb forma az állami biztosítás rendszerében képzett pénzalap. A kötelező 
jellege lehetővé teszi az olcsóbb biztosítási díjakat. Kötelező biztosítási rendszert 
vezetett be a Szovjetunió és újabban a népi demokráciák is.
A kötelező biztosítás feladata az, hogy az elemi csapások által okozott kárt pótolja. A 
tűzbiztosítás meg is felelt ennek a követelménynek; 1953-ban több mint 3000 esetben 
térített tűzkárt az Állami Biztosító. A kártérítések átlagos összege 3300 Ft volt, de számos 
esetben sok tízezer Ft-os egyéni és sok százezer Ft-os szövetkezeti kárt is térítettünk. 
A jégbiztosítási ágazatban közel 120 000 jégkárosult gazda kapott átlagosan 226 Ft 
kártérítést. A kártérítések adatait az I. számú mellékletben ismertetem.
A tűzkárok rendezése általában simán, bár kissé vontatottan történt. A jégkárok 
rendezése azonban már késéssel indult, mert a kártérítési normák felemeléséről 
csak július végén történt intézkedés. A kárbecslők nagy része még nem rendelkezett 
kellő gyakorlattal, a kárrendezéseknél a tanácsok kevés segítséget adtak, így gyakran 
csak hosszadalmas eljárás útján, vagy egyáltalában nem lehetett megállapítani a kárt 
szenvedett területek tulajdonosait.
Az Állami Biztosító a jégkárok rendezésére jégkárbecslő szervezetet létesített, amellyel 
a közel 1500 községben (egyesekben többször is) előforduló jégkárokat megbecsülte. 
Ennek a szervezetnek a segítségével lehetővé vált a jégkár címén igényelt begyűjtési 
engedmények reálisabb megállapítása is.
A kötelező biztosítás első évében a kezdeti nehézség ellenére az Állami Biztosító létrehozta 
a lebonyolításhoz szükséges országos szervezetét, kiépítette a járási felügyelőségek 
hálózatát és e szervezet segítségével a díjkivetés és nyilvántartás munkáit többé-kevésbé 
kielégítően oldotta meg.

1954. február 26. – Melléklet
24

24/M/1
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Az első biztosítási év lebonyolításánál számos hiányosság mutatkozott. Az 1,6 millió 
lakóház összeírása és díjkivetése elég jól sikerült. Az egyéni gazdaságok 1,2 millió tételt 
kitevő mezőgazdasági tűz- és jégbiztosítási díjának kivetése azonban rendkívül sok 
hibát tartalmazott. A kivetés alapjául vett 1952. évi gazdalajstromok rosszak voltak 
és egyébként is 1952 őszén és 1953. évben igen sok volt a földterület tulajdonában 
beállott változás. Az 1954. évre vonatkozó díjak kivetése a begyűjtési nyilvántartás 
alapján történt. A tapasztalat azt mutatja, hogy ezek az újabb adatok is fogyatékosak 
és ezért ezúttal is igen sok a panasz.
A díjbeszedést 1953. január végéig a biztosító intézte, februártól pedig az adóapparátus 
is bekapcsolódott. Az egész mezőgazdaságra kiterjedő kötelező biztosítási rendszer 
szokatlansága a díjak beszedésénél is megmutatkozott. Az 1954. évi díjkivetés időpontjában 
az 1953. évi díjnak még csak 55%-a folyt be. Az Állami Biztosító alkalmazta ugyan a 
propaganda általános formáit (újságcikk, tájékoztató nyomtatvány, plakát, film, rádió, 
stb.); de nem kapcsolta szervesen össze a propagandát a lebonyolítással. A díjbeszedési 
eredmény kedvezőtlen alakulásánál szerepet játszott az is, hogy a díjbeszedéssel 
megbízott adószervezet elhanyagolta a biztosítási díjak beszedését. Nem volt meg a 
kellő együttműködés a tanácsokkal sem, amelyeknek jelentős munkát kellett volna 
végezniök a biztosítás ismertetése és népszerűsítése terén.
A kötelező biztosítás első éve a díjbehajtás kedvezőtlen alakulása ellenére a pénzügyi 
eredmény tekintetében mégis kielégítőnek mondható. A kivetett 291,7 millió Ft-ból 
1953-ban 176 millió Ft folyt be. Kárrendezésre 47,9 millió Ft-ot fizettünk ki. A díj 
kivetésére és beszedésére vonatkozó adatokat a II. számú melléklet és a díjbevételek 
felhasználására vonatkozó adatokat a III. számú melléklet tartalmazza.
Általában elégedetlenséget okozott az egyéni gazdálkodók közt a jégkártérítések kis 
összege. A kötelező biztosítás normarendszere ugyanis nem a termés teljes értékére, 
hanem annak csak egy részére, a holdanként megállapított átalányösszegre nyújt fedezetet. 
Ehhez járult az is, hogy az 1953. évi jégjárás általában alacsony százalékú, átlagban kb. 
20% körüli károsodást okozott, és így az egy-egy károsult gazdának kifizetett kártérítés 
150–200 Ft körül volt, de egyes esetekben 20–30 Ft-os kártérítés is adódott.
Az elégedetlenség további oka a mezőgazdasági termékek kettős árrendszere. A 
kártérítés kiszámítása a begyűjtési ár alapján történt, viszont a gazdák szabadpiaci 
árakon mérik káraikat.
A biztosítás szolgáltatási rendszerének megjavítása érdekében már az 1953. évre 
vonatkozóan is mintegy 20%-kal emeltük a jégkártérítések normáit és több más, a 
parasztságra előnyös intézkedést tettünk. A jégkártérítési normarendszer megjavítása 
érdekében egyidejűleg külön javaslatot terjesztek elő.
Az eredményeket és hiányosságokat mérlegelve felmerülhet az a kérdés, hogy a kötelező 
biztosítást fenntartsuk-e. Véleményem szerint a kötelező biztosítást a fogyatékosságok 
erélyes leküzdésével fenn kell tartani. Helytelen lenne a hiányosságok miatt a kötelező 
biztosítás megszüntetése, mert a dolgozó parasztságnak – ha általa még eddig kellően 
nem is értékelt – komoly biztonságot nyújt a tűz- és jégkárokkal szemben. A biztosítás 
visszafejlesztése a későbbi időpontban való újrabevezetést nagyon megnehezítené. 
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Pénzügyi szempontból 150–200 millió kiesését és az 1954. évre már megfizetett kb. 35 
millió Ft díj visszafizetését jelentené (amivel szemben áll kb. 100 millió Ft kártérítés 
és ügyviteli kiadás).
A kötelező biztosítás rendszerét alá kell azonban támasztani a tanácsokon keresztül 
történő népszerűsítésével. Szükséges hozzá a Biztosító átszervezése is, amelyre nézve 
külön teszek javaslatot.

II.
A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának 

…../1954. sz[ámú] határozata a kötelező biztosításról

1 .) A kötelező biztosítás rendszerét fenn kell tartani.

2 .) Gondoskodni kell arról, hogy az Állami Biztosító szervezete a díjkivetés 
körül mutatkozó hibákat kiküszöbölje, tegye lehetővé a jogos panaszok gyors 
orvoslását és kellő előrelátással szervezze meg a kárrendezés, különösképpen 
a jégkárrendezés lebonyolítását. E feladatok gyors és pontos lebonyolítását 
szükség esetén kisegítő munkaerők beállításával is biztosítani kell.

3 .) Az 1954. év első felében összpontosított erőfeszítéssel kell szorgalmazni a 
biztosítási díjak beszedését. Az adóügyi szerveknek ezzel a kérdéssel külön kell 
foglalkozniok. A biztosítási szervezettel együttműködve, díjbeszedési napokat 
és heteket kell szervezniök. A díjbevételnek legfeljebb 4%-át a beszedésben 
közreműködő pénzügyi és biztosítási dolgozók jutalmazására kell fordítani.

4 .) Az Állami Biztosító pénzügyi tervét a PM keretét kiegészítve a díjbeszedési 
jutalmaknak és a kisegítő munkaerők díjazásának, valamint a felmerülő dologi 
kiadásoknak költségével fel kell emelni.

5 .) Nagymértékben fokozni kell a felvilágosító és propagandatevékenységet. A 
mezőgazdasági lakosság részére előadásokat kell szervezni, a sérelmek orvoslására 
felszólamlási napokat kell tartani. A tanácsi szervek segítsék és ellenőrizzék a 
kötelező biztosítás feladatainak végrehajtását. A tanácsok tűzzék a biztosítás 
kérdését a végrehajtó bizottságok napirendjére és rendszeresen számoltassák be 
a biztosítás helyi vezetőjét végzett munkájáról.

6 .) A késedelmi pótlékot havi 3%-ról havi 1%-ra kell csökkenteni (az adónál 
felszámított késedelmi pótlék ugyancsak 1%). A pénzügyminiszter kamatelengedést 
engedélyezhet azoknak, akik díjtartozásukat VI. 30-ig teljes egészében kifizetik.
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7 .) Az 1955. évre vonatkozóan a kötelező biztosítás lebonyolítási, díjazási és kártérítési 
rendszerét felül kell vizsgálni, az arra vonatkozó javaslatot a pénzügyminiszter 
a földművelési miniszterrel egyetértve V. 31-ig terjessze elő.

Budapest, 1954. február 16.

/Olt Károly/
pénzügyminiszter

MNL OL XIX-A-83-a-522 68-70.

2/a

Országos Tervhivatal  Szigorúan titkos!
Budapest, V. Nádor u. 7–15. Készült: 60 példányban.86

Telefon: 111-050, 114-450
Előadó: Nagy Józsefné Tárgy: Jelentés az 1953. évi lakásépítkezésekről 
0021/I/1/1954. és az 1954. évi lakásépítkezések előkészítéséről

Előterjesztés a Minisztertanácshoz
I. 

Jelentés

Az 1953. évi terv 23 631 lakás megépítését írja elő. Ebből
állami építkezés 13 631 lakás
állami támogatásos magánépítkezés  5 000 ”
magánépítkezés  5 000 ”
Összesen: 23 631 lakás

Az 1953. évi lakásépítési terv teljesítése a Központi Statisztikai Hivatal előzetes 
tájékoztatása szerint:
állami építkezés  8 800 lakás
állami támogatásos magánépítkezés  1 700 ”
magánépítkezés  5 900 ”
Összesen: 16 400 lakás, ami 69,4%-os tervteljesítésnek felel meg

86 Egyetértenek: KGM Zsofinyecz Mihály miniszter., VKGM Szabó János miniszter., KPM Katona 
Antal miniszterhelyettes, HM Bata István miniszter, BM Györe József miniszterhelyettes, FM 
Magyari András miniszterhelyettes, ÉM Szíjártó Lajos miniszter, BKM Bognár József miniszter, 
OÉH Trautmann Rezső elnök, KSH Péter György elnök, SZOT Gáspár Sándor titkár, PM Olt 
Károly miniszter, NiM Sebestyén János miniszterhelyettes Nem ért egyet: Bp. Városi Tanács Szili 
Géza elnökh. (az 1954. évben megépülő lakások minisztériumok közötti elosztásával.)

24/M/2/a
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A Minisztertanács 504/6/a/1953. számú határozata állami építkezéssel 15 000 0953. 
évről 1954. évre áthúzódó lakás 40%-os készültségi fokig való megvalósítását írta 
elő. Az év végéig mintegy 11 000 lakás átlag mintegy 15%-os készültségi fokig készült 
el, ebből az Építésügyi Minisztérium mint beruházó 8000 lakás építését kezdte meg 
és további 2000 lakásnál a felvonulás folyamatban van. Az egyéb minisztériumok 
beruházásában épülő lakásokból mintegy 1200-at kezdtek meg 1953. évben.
Az 1953. évi lakásépítési terv teljesítésénél a bekövetkezett nagymértékű lemaradás 
oka mindenekelőtt az, hogy az Építésügyi Minisztérium késlekedett a munkaerők és a 
rendelkezésére álló építőanyagok átcsoportosításával; továbbá sem a lakásokat építtető 
minisztériumok, sem az Országos Tervhivatal nem szorgalmazták és segítették elő 
megfelelően a lakóházak építését. Bár az év második felében a lakásépítkezések üteme 
jelentősen meggyorsult, de a fenti okok miatt a tervidőszakra előirányzott feladat nem 
került maradéktalanul végrehajtásra.
Az 1953. évről 1954. évre további mintegy 4000 olyan lakás építése húzódott át, 
amelyeket a terv szerint 1953. évben használatba kellett volna adni. Ezeket az 1954. 
évben használatba adandó lakások tervszáma túlnyomórészt tartalmazza.
Az 1954. évi terv 41 531 lakás befejezését és további 10 236 lakás 20%-os készültségi 
fokig való megépítését írja elő. Ebből:

1954. évben befejezendő 1955. évre áthúzódó

lakásszám

Állami építkezés 19 531 10 2236

Állami támogatásos magánépítkezés 7 000 –

Magánépítkezés 15 000 –

Összesen: 41 531 10 236

Az ötéves tervben előreláthatólag összesen 117 000 lakás épül. Ez az eredeti ötéves 
tervben előirányzott 76 710 lakáshoz viszonyítva 152,5%-os, míg a felemelt ötéves 
tervben előirányzott 217 500 lakáshoz viszonyítva 53,7%-os tervteljesítésnek felel meg. 
Az 1954. évi lakásépítési terv minisztériumok és települések szerinti megosztását a 
Minisztertanács jóváhagyta.

(Meg jegyzés: Fentiekkel a Fővárosi Tanács nem ért egyet. A Budapesti Pártbizottság és a 
Fővárosi Tanács javasolja, hogy a lakások elosztását kizárólag a tanácsok feladatává 
kell tenni. Ennek meg felelően az 1954. évi lakáselosztási terv módosítását kéri.)

Az Országos Tervhivatal véleménye szerint feltétlenül szükséges a lakások elosztására 
új rendszert kidolgozni, de annak alapján a lakások elosztása csak 1955. évtől történhet 
meg. Ugyanis az 1954. évi jóváhagyott terv tartalmazza a lakások elosztását és az 
illetékes minisztériumok a részükre biztosított lakásokat elosztották a vállalatok között.
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II.
Határozati javaslat

A Minisztertanács az 1954. évi lakásépítési program végrehajtásának biztosítására a 
következőket határozza:

A ) Az 1954. évi lakásépítési program végrehajtásának egyes kérdései
1. Az 1954. évben megkezdődő állami lakásépítkezéseknél országos átlagban a 

lakások szobaszám szerinti megosztásaránya a következő legyen:
30%   1 szobás (ebből 15% félkomfortos, 15% komfortos)
65%   2 szobás (komfortos)
5%   3 szobás (komfortos)

(Meg jegyzés: Az 1953. évben elkészült állami lakások szobaszám szerinti megosztásaránya 
25,6% egyszobás, 74,4% kettő és többszobás.)

A további évek lakásépítkezéseinek szobaszám szerinti megosztásarányának 
megállapítására az Országos Tervhivatal elnöke az építésügyi miniszterrel, 
az Országos Építésügyi Hivatal elnökével és a város- és községgazdálkodási 
miniszterrel egyetértésben f. év június 15-ig tegyen javaslatot a Minisztertanács felé.

2 .) Állami támogatásos városi sajátház-építkezéseket az 1. sz. mellékletben foglalt 
települések szerinti megosztásban kell végrehajtani.
A falusi sajátház-építkezési lakáskeretből 2500 lakás megépítését állami gazdaságok, 
gépállomások dolgozói, 1500 lakás megépítését pedig termelőszövetkezetek dolgozói 
számára kell biztosítani. A fenti 4000 lakás megyénkénti és településenkénti 
megosztását a földművelésügyi miniszter a Mező- és Erdőgazdasági Dolgozók 
Szakszervezete elnökével egyetértésben állapítsa meg.

Határidő: 1954. március 15.
3 .) Az 1954. évben vásárlás útján biztosítható lakásokból Budapesten 300 lakás 

használható fel a nem beruházó közületek szolgálati lakásigényeinek kielégítésére 
Az így biztosítható további lakásokat Budapesten és vidéken is a helyi tanácsok 
rendelkezésére kell bocsátani, akik azokat elsősorban az életveszélyes állapotban 
lévő és emiatt lebontandó épületek kiürítésére, valamint a mezőgazdaság 
fejlesztésével kapcsolatos feladatok megoldására tartoznak felhasználni.
Azok a minisztériumok, amelyek lakásépítési kerettel rendelkeznek, szolgálati 
lakásigényeiket új építkezés útján elégítsék ki.

4 .) Az 1954. évben vásárlás útján előreláthatólag biztosítható 2000 lakás és az 
Építésügyi Minisztérium lebonyolításában épülő lakásokból „egyéb minisztériumok” 
részére megállapított lakáskeretből 470 lakás elosztását a 2. sz. mellékletben 
foglaltak szerint kell végrehajtani.

Felelős: város- és községgazdálkodási miniszter
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5 .) Az új lakótelepek létesítésével kapcsolatban felmerülő orvosi, tanítói stb. 
lakásszükségletek kielégítését a lakásokból részesedő minisztériumok lakáskeretük 
terhére arányosan tartoznak biztosítani.

6 .) A nehézipari miniszter és a kohó- és gépipari miniszter a Szakszervezetek Országos 
Tanácsa elnökével és a város- és községgazdálkodási miniszterrel egyetértésben 
az összes érdekelt miniszter igényeinek figyelembevételével 1954. március 15-ig 
készítse el Sztálinváros, Komló és Kazincbarcika lakáselosztási tervét.

7 .) A lakások építésével kapcsolatban szükségessé váló lakáslebontások esetén a 
lebontandó lakások lakói részére a helyi tanácsok kötelesek cserelakást biztosítani. 
Ez nem csökkentheti a tanácsok rendelkezésére álló lakáslapot, ezért az a 
minisztérium (minisztériumok), amely részére az új lakások épülnek, köteles 
a lebontandó lakások számában megegyező számú lakást – szükség esetén az 
új lakásokból – a tanácsok rendelkezésére bocsátani.

8 .) Az Építésügyi Minisztérium lebonyolításában épülő lakásoknak – a minisztériumok 
részére településenként megállapított lakáskeret alapján – lakóépületek és 
építési helyek szerinti elosztását a város- és községgazdálkodási miniszter a 
Szakszervezetek Országos Tanácsa elnökével, az építésügyi miniszterrel és az 
Országos Tervhivatal elnökével, továbbá Budapesten a Budapesti Városi Tanács 
elnökével egyetértésben végezze el. A minisztériumok a részükre településenként 
megállapított lakáskeretnek vállalatok és dolgozók közötti elosztásába az illetékes 
helyi tanácsokat is vonják be.

Felelős: város- és községgazdálkodási miniszter
Határidő: 1954. március 15.

9 .) Az Országos Építésügyi Hivatal a Központi Statisztikai Hivatallal együtt 
rendszeresen kísérje figyelemmel a lakásépítkezéseket a kivitelezési költségtényezők 
alakulása szempontjából oly módon, hogy külön vizsgálhatók legyenek a 
helyi adottságok szerint változó (járulékos, kapcsolódó beruházás, felvonulás, 
alapozás, stb.) és az állandó költségek. A lakásépítkezések állandó költségeit 
létköbméterben kell mérni. A költségek alakulásáról az Országos Építésügyi 
Hivatal elnöke 1954. november 1-ig tegyen jelentést a Minisztertanács elé.

(Meg jegyzés: Az Országos Építésügyi Hivatal nem ért egyet a lakásépítési költségek 
rendszeres mérésével. Az Országos Tervhivatal feltétlenül szükségesnek tartja, hogy 
a lakásépítés költségei rendszeres meg figyelés alapján megállapíthatók legyenek.)

B ) Anyagi és műszaki előfeltételek biztosítása
1 .) A város- és községgazdálkodási miniszter a közműépítkezések műszaki 

előkészítésénél fennálló nagyarányú lemaradás kiküszöbölése végett 1954. 
március 15-ig rendelje meg az 1954. évi lakásépítési program megvalósításához 
szükséges közművek terveit. A további évek közműépítkezéseinek tervszerű 
előkészítését folyamatosan biztosítsa.
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(Meg jegyzés: A város- és Községgazdálkodási Minisztérium kéri, hogy a Minisztertanács 
az 1954. év első felében induló, illetve tervdokumentáció nélkül már folyamatban 
lévő lakások járulékos közművesítési beruházásainak részletes tervdokumentációval 
történő építését engedélyezze.

Az Országos Tervhivatal véleménye szerint a Város- és Községgazdálkodási 
Minisztérium esetenként terjessze a részleges tervdokumentációval való építési 
kérelmét a Minisztertanács elé.)

2 .) Az építésügyi miniszter készíttessen a leggazdaságosabb lakóháztípusok lapostetős 
megoldására vonatkozóan terveket, különböző szerkezeti és homlokzati megoldásokkal, 
és ezeket az Országos Építésügyi Hivatal és az Építészeti Tanács hagyja jóvá. 
A terv elkészítésénél, illetőleg átdolgozásánál a nagyipari építési módszerek 
fokozott alkalmazásának elősegítését és a minőségjavítást figyelembe kell venni.
Az építésügyi miniszter a hiányanyagokban mutatkozó szükségletek áthidalása 
végett gazdaságos anyagfelhasználást biztosító tervpályázatot írjon ki.

Határidő: 1954. március 15.
3 .) Az 1955. évi lakásépítkezések megfelelő műszaki előkészítésének biztosítása 

érdekében a város- és községgazdálkodási miniszter az Országos Tervhivatal elnöke 
által rendelkezésre bocsátott kiinduló adatok alapján az érdekelt minisztériumok 
bevonásával tegyen javaslatot az 1955. évi lakásépítkezések települések szerinti 
megosztására, valamint a lakások elosztására.

Határidő: 1954. április 15.
4 .) Az 1955. évi lakásépítkezések műszaki előkészítésénél a járulékos és kapcsolódó 

beruházások csökkentése végett a városok beépített területein üresen maradt 
telkek beépítését kell elsősorban számításba venni.

C ) Egyéb feladatok
1 .) Az Építésügyi Minisztérium a részére biztosított beruházási keretekből az előirányzott 

lakások, továbbá az ezekkel együtt megvalósítandó lakótelepen belüli járulékos 
és kapcsolódó beruházások (általános iskola, óvoda, bölcsőde stb.) megépítéséről 

– a jóváhagyott tervezési feladatoknak megfelelően – köteles gondoskodni.
A Város- és Községgazdálkodási Minisztérium beruházási keretéből a lakásépítkezések 
következtében szükségessé váló és újonnan épülő lakótelepek területén kívül eső 
víz- és csatornamű, úthálózat-fejlesztési, belvízlevezetési, valamint gázelosztó-hálózat 
és közvilágítás-fejlesztési beruházásokat is tartozik megvalósítani.

2 .) A minisztériumok saját lebonyolításában megvalósítandó lakásépítkezéseknél a járulékos 
és kapcsolódó beruházásokat saját beruházási keretükből tartoznak megvalósítani.

3 .) A Minisztertanács felhatalmazza az Országos Tervhivatal elnökét, hogy 1954. évben 
a limiten felüli lakásépítkezések hitelkeretét az éves beruházási kereteken belül 

– tekintettel arra, hogy a tervfeladatok jelentős része végleges jóváhagyásra nem 
került – az Építésügyi Minisztérium javaslata alapján szükség szerint módosítsa 
a településenkénti lakásépítési tervszámok maradéktalan megtartása mellett.
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4 .) Az építőipari kivitelező vállalatok felett felügyeletet gyakorló miniszterek 
rendeljék el, hogy a kivitelező vállalatok a városokban a felvonulási költségek 
összevonásával ideiglenes szállások és egyéb felvonulási épületek helyett végleges 
jellegű munkásszállókat és ezzel összefüggő egyéb épületeket, vidéken szétszedhető 
és újból összeállítható felvonulási épületeket építsenek típustervek alapján.

5 .) A megyei (budapesti városi) tanács végrehajtó bizottságának elnöke megtilthatja – a 
szétszedhető és újból összeállítható felvonulási épületek kivételével – a már elkészült, 
tartósabb kivitelű munkásszállóknak az építkezés befejezése utáni lebontását, ha 
arra más építőipari vállalatnak vagy a helyi tanácsnak szüksége van. E felvonulási 
épületek átadását a költségvetésben előirányzott térítés ellenében kell végrehajtani. 
1954. évtől kezdődően Budapest területén csak a végrehajtó bizottság elnökének 
előzetes hozzájárulásával lehet ideiglenes munkásszállást építeni.
A részletes intézkedések szabályozására a város- és községgazdálkodási miniszter 
az építésügyi miniszterrel egyetértésben adjon ki végrehajtási utasítást.

(Meg jegyzés: Az Építésügyi Minisztérium a fentiekkel nem ért egyet, mivel szerinte a 
felvonulási épületek lebontásának megtiltása nem a tanács, hanem az építtető feladata.)

6 .) A Város- és Községgazdálkodási Minisztérium gondoskodjék a helyi tanácsok útján 
arról, hogy 1954. évtől kezdve a műszakilag megosztható nagylakások igénybe vehető 
lakrészei – új társbérletek létesítése helyett – műszaki megosztás után kerüljenek 
hasznosításra. A lakások műszaki megosztásához szükséges pénzügyi keretet a Város- és 
Községgazdálkodási Minisztérium háztartási költségvetésében irányozza elő.

7 .) A romos épületekkel kapcsolatban:
a.) A gazdaságosan helyreállítható romos lakóépületek műszaki terveinek 

készítéséről a város- és községgazdálkodási miniszter 1954. évben gondoskodjék. 
A helyreállítást az 1955. évi beruházási tervben biztosítani kell.

Felelős: város- és községgazdálkodási miniszter,
OT elnöke.

b.) A még helyre nem állított romos vidéki kastélyokat a Város- és Községgazdálkodási 
Minisztérium mérje fel és hasznosításukra az érdekelt minisztériumok, 
továbbá a Közületeket Elhelyező Bizottság bevonásával tegyen javaslatot.

Felelős: város- és községgazdálkodási miniszter
Határidő: 1954. augusztus 31.

c.) A Minisztertanács a helyreállításra nem kerülő romos épületek lebontásának 
határidejét 1954. december 31-re módosítja.

8 .) Az egyéb célra igénybe vett lakások fokozatos felszabadítása érdekében a 
Város- és Községgazdálkodási Minisztérium a Közületeket Elhelyező Bizottság 
főtitkárával egyetértésben az érdekelt minisztériumok bevonásával tegye meg 
a szükséges intézkedéseket.
A város- és községgazdálkodási miniszter állapítsa meg, hogy irodaraktár, műhely stb. 
építése útján gazdaságosan mely lakóépületek adhatók vissza eredeti rendeltetésüknek, 
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és az 1955. évi beruházási terv összeállításánál az Országos Tervhivatal elnökével 
egyetértésben a szükséges beruházásoknak a tervbe való felvételéről gondoskodjék.

Határidő: 1954. augusztus 31.
9 .) A Város- és Községgazdálkodási Minisztérium 1954. év március 1-től a lakáscserék 

alkalmával fizetendő illetéket a dolgozók lakáscsere-akciójánál az 1952. évben 
alkalmazott mértékre – lakásonként 25 Ft-ra – állítsa vissza. (Ennek költségkihatása 
mintegy évi 3 millió Ft-ra tehető.) Az ingatlanközvetítő vállalatok ezen a címen 
veszteségtérítést nem igényelhetnek.

Felelős: város- és községgazdálkodási miniszter
10 .) Az Építésügyi Minisztériumot a határidőre elkészülő lakások után megillető 5%-os 

részesedés a szövetkezeti és a vegyesvállalatok lakásépítkezéseinél nem illeti meg.
11 .) A Könnyűipari Minisztérium nem készítette el megfelelően a típuslakásokban 

használható bútorok terveit és modelljeit. Ezért a Minisztertanács utasítja a 
könnyűipari minisztert, hogy ezeket a terveket és modelleket a minőségjavítás 
figyelembevételével 1954. április 30-ig készíttesse el, és ezt 1954. május 31-ig az 
Építészeti Tanács hagyja jóvá.

12 .) A Minisztertanács felhatalmazza az Országos tervhivatal elnökét, hogy a Központi 
Statisztikai Hivatal 1953. évi lakásépítési tervteljesítési jelentése alapján az Építésügyi 
Minisztérium 1954. évi lakásépítési keretébe beállított és a minisztériumot 
a tervteljesítés irányában megillető 200 lakást a tervteljesítésnél mutatkozó 
lemaradásnak megfelelően csökkentse és azzal a helyi tanácsok keretét emelje.

13 .) A Minisztertanács a 472/2/1953. Mt. számú határozat87 alábbi pontjait hatályon 
kívül helyezi:
I/1., 2. A lakásépítés 1953–56. évi keretei és bontása
II/2-ből Emeletráépítés száma 1953–56. évig
II/3. Lakástermelés üzlethelyiségek felhasználása útján
II/4-ből Lakásmegosztás száma 1953–56. években
II/6. Felvonulási épületek felhasználása
II/7/a Romos épületek helyreállítási határideje
II/8. Irodaház-építés
II/9-ből Lakásvásárlások száma 1953–54. évben
III/1. 1953–56. évig évenként megépítendő és a követ-

kező évben befejezendő lakások száma
III/2. Építési vállalatokkal rendelkező minisztériumok lakásépítkezései
III/3. Tanácsi tatarozó vállalatok lakásépítkezései
IV/3. A komplex beruházó kijelölése egy város (község) területén 

belül, több beruházó által történő lakásépítkezés esetén
IV/6. Új lakásépítkezéseknél lebontandó lakások számának meghatározása

87 A Minisztertanács 1953. január 27-én kelt 472/2/1953 számú nem nyilvános határozata „a lakásszükséglet 
fokozottabb kielégítéséről” intézkedett.
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Budapest, 1954. február 20.

Szalai Béla s. k. 
az Országos Tervhivatal elnöke

A kiadmány hiteléül:
(Horváth Mária)

1. sz. melléklet
1954. évben állami támogatással létesítendő városi sajátház-

építkezések minisztériumok és települések szerinti megosztása

NiM 
(BEM)

KOM 
(kohászat) ÉM KPM 

(közl.)
KPM 

(MÁV)
KPM 

(Posta) Összesen

Budapest 10 240 20 40 5 315
Miskolc 40 30 160 5 30 3 268
Ózd 20 10 30 60
Salgótarján 70 1 71
Tatabánya 100 80 180
Debrecen 14 14
Székesfehérvár 30 2 32
Pécs 30 20 1 51
Győr 30 2 32
Szolnok 30 2 32
Cegléd 15 15
Szombathely 20 20
Szeged 16 16
Veszprém 10 1 11
Kecskemét 1 1
Békéscsaba 1 1
Mezőhegyes 1 1
Borsodnádasd 30 30
Apc 10 10
Zagyvaróna 10 10
Berente 40 40
Nagybarca 30 30
Alberttelep 35 35
Kazincbarcika 60 60
Izsófalva 30 30
Sajószentpéter 40 40
Edelény 40 40
Dorog 70 70
Ebszőnybánya 20 20
Tokod 50 50
Sárisáp 20 20
Pilis 20 20
Gyöngyös 50 50
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NiM 
(BEM)

KOM 
(kohászat) ÉM KPM 

(közl.)
KPM 

(MÁV)
KPM 

(Posta) Összesen

Pécs-Meszes 50 50
Pécs-Vasas 30 30
Vértessomlyó 30 30
Oroszlány 20 20
Bokod 20 20
Úrkút 45 45
Rudabánya 45 45
Recsk 35 35
Eplény 17 17
Velence 120 10
Telkibánya 10 10
Zengővárkony 5 5
Környe 20 20
Ajka 10 10
Balinka 10 10
Dudar 22 22
Mór 20 20
Pusztavám 10 10
Zirc 20 20
Várpalota 50 50
Putnok 30 30
Farkaslyuk 20 20
Kisterenye 80 80
Nagybátony 70 70
Kányáspuszta 50 50
Komló 100 100
Perkupa 30 30
Romhány 31 31
Szegi 15 15
Mád 30 30
Gyöngyössolymos 30 30
Istenmező 30 30
Kiskomlóska 20 20
Nádasladány 20 20
Bázakerettye 40 40
Lovászi 50 50
Nagylengyel 30 30
Iszkaszentgyörgy 50 50
Fehérvárcsurgó 20 20
Nyirád 14 14
Sümeg 16 16
Csákvár 20 20
Almásfüzitő 50 50
Összesen 2000 100 700 40 140 20 3000
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2. sz. melléklet
Az 1954. évben vásárlás útján előreláthatólag biztosítható lakások, továbbá az 
ÉM lebonyolításában épülő, de felosztásra még nem került új lakások elosztása

A lakáskeret felett rendelkező 
szerv megnevezése

Vásárlás útján biz-
tosítható lakások 

száma, darab

Lakásvásárlásra 
fordítandó 

pénzügyi keret

Új lakások 
száma, darab

Együtt (lakás-
szám darab)

ÁEK – – 10 10
Legfőbb Ügyészség – – 20 20
Bel- és Külker. Min. 15 67 500 10 25
Begyűjtési Min. 4 18 000 4 8
Egészségügyi Min. 50 225 000 78 128
Igazságügy Min. – – 15 15
KSH – – 5 5
Külügymin. + protokoll 20 90 000 20 40
MTH – – 5 5
Minisztertanács Hiv. – – 20 20
Oktatási Min. – – 30 30
OT 10 45 000 – 10
OTSB – – 10 10
PM – – 10 10
Népművelési Min. 36 162 000 5 41
Áll. Egyházügyi Hiv. – – 3 3
SZÖVOSZ – – 10 10
MTA 16 72 000 – 16
OÉH – – 6 6
Országos Szociálpolitikai Központ 36 162 000 – 36
Élelmiszeripari Min. – – 20 20
Város és Községgazdálkodási Min. 10 45 000 – 10
DISZ 6 27 000 14 20
MNDSZ – – 6 6
MSZT – – 6 6
Vöröskereszt – – 3 3
SZOT 20 90 000 50 70
Magyar Írók Szöv. – – 10 10
MDP 10 45 000 48 58
Belügymin. (biz.) 24 108 000 – 24
MSZHSZ – – 5 5
OKISZ – – 10 10
Tanács Budapest 900 4 050 000 – 900
Tanács vidék 800 3 600 000 – 800
Tartalék 43 193 500 37 80
Összesen: 2000 9 000 000 470 2470

Meg jegyzés: A vásárolt lakásokat 4500 Ft-os lakásonkénti átlagköltséggel vettük számításba.

MNL OL XIX-A-83-a-522 88–98. (96–98. melléklet)
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2/b

Magyar Népköztársaság Szigorúan titkos!
Minisztertanácsa A Határozatok Tára nem közli.

Készült: 81 példányban.88

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának 
522/4/1954. sz[ámú] 

határozata 
az 1954. évi lakásépítkezések előkészítéséről

A Minisztertanács az 1954. évi lakásépítési program végrehajtásának biztosítására a 
következőket határozza:

A ) 1.) A lakásépítések helyesebb előkészítése, a típustervezés feladatainak biztosítása 
érdekében le kell rögzíteni és jóváhagyásra a Minisztertanács elé kell terjeszteni 
a lakásépítések szociális irányelveit.

Felelős: OÉH
Határidő: június 1.

2 .) A későbbi évek lakásépítkezéseinek szobaszám szerinti megosztás arányára 
vonatkozó javaslatot az Országos tervhivatal elnöke az építésügyi, a város- és 
községgazdálkodási miniszterrel és az Országos Építésügyi Hivatal elnökével 
egyetértésben terjessze a Minisztertanács elé.

Határidő: május 1.
3 .) Állami támogatásos városi sajátház-építkezéseket az 1. sz. mellékletben foglalt 

települések szerinti megosztásban kell végrehajtani.
A falusi sajátház-építkezési lakáskeretből 2500 lakás megépítését állami gazdaságok, 
gépállomások dolgozói, 1500 lakás megépítését pedig termelőszövetkezetek dolgozói 
számára kell biztosítani. A fenti 4000 lakás megyénkénti és településenkénti 
megosztását a földművelésügyi miniszter a város- és községgazdálkodási miniszter, 
a Mező- és Erdőgazdasági Dolgozók Szakszervezete elnökségével egyetértésben 
1954. március 15-ig állapítsa meg.

4 .) Az 1954. évben vásárlás útján biztosítható lakásokból Budapesten 300 lakás 
használható fel a nem beruházó közületek szolgálati lakásigényeinek kielégítésére. 
További vásárlással biztosítható lakásokat Budapesten és vidéken is a helyi 
tanácsok rendelkezésére kell bocsátani, akik azokat elsősorban az életveszélyes 
állapotban lévő és emiatt lebontandó vagy helyreállítandó épületek kiürítésére, 

88 Kapják: a Minisztertanács tagjai, Friss István elvtárs, Csergő János elvtárs, Kristóf István elvtárs, 
Czakó Kálmán elvtárs, Házi Árpád elvtárs, Péter György elvtárs, Pongrácz Kálmán elvtárs, Trautmann 
Rezső elvtárs, Gergely Miklós elvtárs, Kéri József elvtárs, Papp István elvtárs, Pogácsás György elvtárs, 
Rigler György elvtárs, Varga András elvtárs, Erdei János elvtárs.

24/M/2/b
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valamint a mezőgazdaság fejlesztésével kapcsolatos feladatok megoldására 
tartoznak felhasználni.
Azok a minisztériumok, amelyek lakásépítési kerettel rendelkeznek, szolgálati 
lakásigényeiket általában új építkezés útján elégítsék ki.

5 .) Az 1954. évben vásárlás útján előreláthatólag biztosítható 2000 lakás és az Építésügyi 
Minisztérium lebonyolításában épülő lakásokból „egyéb minisztériumok” részére 
megállapított lakáskeretből 470 lakás elosztását a város- és községgazdálkodási 
miniszter a 2. sz. mellékletben foglaltak szerint hajtsa végre.

6 .) Az új lakótelepek létesítésével kapcsolatban felmerülő orvosi, tanítói stb. 
lakásszükségletek kielégítését a lakásokból részesedő minisztériumok lakáskeretük 
terhére arányosan tartoznak biztosítani.

7 .) Az újonnan épült települések tulajdonjogi kérdéseit, üzemeltetési szabályait 
rendező javaslatot a város- és községgazdálkodási miniszter az igazságügy-
miniszterrel és az érdekelt miniszterekkel egyetértésben 1954. május 1-ig terjessze 
a Minisztertanács elé.

8 .) A város- és községgazdálkodási miniszter a nehézipari és a kohó- és gépipari 
miniszterrel, a Szakszervezetek Országos Tanácsa elnökével egyetértésben az 
összes érdekelt miniszter igényeinek figyelembevételével 1954. március 15-ig 
készítse el Sztálinváros, Komló és Kazincbarcika lakáselosztási tevét, és azt 
jóváhagyásra terjessze a Minisztertanács elé.

9 .) A lakások építésével kapcsolatban szükségessé váló lakáslebontások esetén a 
lebontandó lakások lakói részére a helyi tanácsok kötelesek cserelakást biztosítani. 
Ez nem csökkentheti a tanácsok rendelkezésére álló lakásalapot, ezért az a 
minisztérium (minisztériumok), amely részére az új lakások épülnek, köteles 
a lebontandó lakások számával megegyező számú lakást – szükség esetén az új 
lakásokból – a tanácsok rendelkezésére bocsátani.

10 .) Az Építésügyi Minisztérium lebonyolításában épülő lakásoknak – a minisztériumok 
részére településenként megállapított lakáskeret alapján – lakóépületek és 
építési helyek szerinti elosztását a város- és községgazdálkodási miniszter, 
az építésügyi miniszterrel, továbbá Budapesten a Budapesti Városi tanács 
elnökével egyetértésben végezze el. A minisztériumok a részükre településenként 
megállapított lakáskeretnek vállalatok és dolgozók közötti elosztásába az illetékes 
helyi tanácsokat, szakszervezeteket is vonják be.

Felelős: város- és községgazdálkodási miniszter
Határidő: 1954. március 15.

11 .) Az Országos Építésügyi Hivatal a Központi Statisztikai Hivatallal együtt néhány 
nagyobb lakásépítkezésen utólagosan végezzen költségelemzéseket. Vizsgálja meg 
azokat a költségtényezőket (járulékos, kapcsolódó beruházás, felvonulás költsége, 
alapozás stb.), amelyek a költségvetésben és az elszámolásokban az állandó 
költségektől eltekintve külön megállapíthatók. Az így mért költségek alakulásáról 
az OÉH elnöke 1954. szeptember 1-ig tegyen jelentést a Minisztertanácsnak.
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B ) Anyagi és műszaki előfeltételek biztosítása
1 .) A város- és községgazdálkodási miniszter a közműépítkezések műszaki előkészítésénél 

fennálló nagyarányú lemaradás kiküszöbölése végett 1954. március 15-ig rendelje 
meg az 1954. évi lakásépítési program megvalósításához szükséges közművek 
terveit. A további évek közműépítkezéseinek tervszerű előkészítését folyamatosan 
biztosítsa és gondoskodjék arról, hogy a közművek építésének terv-, pénzügyi és 
műszaki előkészületei a lakásépítkezések évét megelőző esztendőben történjenek 
meg. Az 1955. évi lakásépítkezésekkel kapcsolatos közműberuházások tervezését 
legkésőbb ez év közepéig meg kell rendelni.

Felelős: város- és községgazdálkodási miniszter
2 .) A Minisztertanács hozzájárul ahhoz, hogy az 1954. első felében induló, illetve 

már folyamatban lévő lakások járulékos közművesítési beruházásai az Építésügyi 
Minisztérium és az Országos Építésügyi Hivatal egyetértése esetén részleges 
tervdokumentációval folyjanak.

3 .) Az építésügyi miniszter készítse el a különböző lakóháztípusok terveinek lapos 
tetős változatát.

Határidő: 1954. május 1.
4 .) Az 1954. évi lakásépítkezések megfelelő műszaki előkészítésének biztosítása érdekében 

a város- és községgazdálkodási miniszter az Országos Tervhivatal elnöke által 
rendelkezésre bocsátott kiinduló adatok alapján az érdekelt minisztériumok bevonásával 
tegyen javaslatot az 1955. évi lakásépítkezések települések szerinti megosztására.

Határidő: 1954. április 15.
5 .) Az 1955. évi lakásépítkezések műszaki előkészítésénél a járulékos és kapcsolódó 

beruházások csökkentése végett a városok beépített területein üresen maradt 
telkek beépítését is, a gazdaságosság figyelembevételével, számításba kell venni.

C ) Egyéb feladatok
1 .) Az Építésügyi Minisztérium a részére biztosított beruházási keretekből az 

előirányzott lakások, továbbá az ezekkel együtt megvalósítandó lakótelepen 
belüli járulékos és kapcsolódó beruházások (általános iskola, óvoda, bölcsőde 
stb.) megépítéséről a lakásépítések előrehaladásának arányában a jóváhagyott 
tervezési feladatoknak megfelelően – köteles gondoskodni.
A Város- és Községgazdálkodási Minisztérium beruházási keretéből a lakásépítkezések 
következtében szükségessé váló és újonnan épülő lakótelepek területén kívül 
eső víz- és csatornamű, úthálózat-fejlesztési, belvízlevezetési beruházásokat is 
tartozik megvalósítani.

2 .) Az Országos Tervhivatal két héten belül tisztázza, hogy a közvilágítás-
fejlesztési, valamint a gázelosztási hálózat létesítésére szolgáló beruházási 
keretek milyen összeg erejéig és mely minisztériumnál szerepelnek, és erről a 
Minisztertanácsnak tegyen jelentést.

Felelős: OT elnöke
Határidő: 1954. március 12.
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3 .) A minisztériumok saját lebonyolításában megvalósítandó lakásépítkezéseknél a járulékos 
és kapcsolódó beruházásokat saját beruházási keretükből tartoznak megvalósítani.

4 .) A Minisztertanács felhatalmazza az Országos Tervhivatal elnökét, hogy 1954. évben 
a limiten felüli lakásépítkezések hitelkeretét az éves beruházási kereteken belül 

– tekintettel arra, hogy a tervfeladatok jelentős része végleges jóváhagyásra nem 
került – az Építésügyi Minisztérium javaslata alapján szükség szerint módosítsa 
a településenkénti lakásépítési tervszámok maradéktalan megtartása mellett.

5 .) Az építőipari kivitelező vállalatok felett felügyeletet gyakorló miniszterek 
rendeljék el, hogy a kivitelező vállalatok a városokban a felvonulási költségek 
összevonásával – ideiglenes szállások és egyéb felvonulási épületek helyett 

– végleges jellegű munkásszállókat építsenek típustervek alapján.
6 .) A megyei (budapesti városi) tanács végrehajtó bizottságának elnöke megtilthatja 

– az üzemen belüli vagy más zárt területen lévő, valamint a szétszedhető és 
újból összeállítható felvonulási épületek kivételével – a már elkészült, tartósabb 
kivitelű munkásszállóknak az építkezés befejezése utáni lebontását.
A felvonulási költségek csökkentése érdekében ezek további felhasználását a városrendezési 
és városesztétikai szempontok figyelembevételével biztosítani kell. E felvonulási 
épületek átadását a költségvetésben előirányzott térítés ellenében kell végrehajtani.
A részletes intézkedések szabályozására a város- és községgazdálkodási miniszter 
az építésügyi miniszterrel egyetértésben adjon ki végrehajtási utasítást.

Határidő: 1954. április 1.
7 .) A lakások műszaki átvételénél biztosítani kell a helyi tanácsok közreműködését.

Felelős: város- és községgazdálkodási miniszter
8 .) A Város- és Községgazdálkodási Minisztérium gondoskodjék arról, hogy 1954. 

évtől kezdve a műszakilag megosztható nagylakások igénybe vehető lakrészei – új 
társbérletek létesítése helyett – műszaki megosztás után kerüljenek hasznosításra. 
A lakások műszaki megosztásához szükséges pénzügyi keretet a Város- és 
Községgazdálkodási Minisztérium háztartási költségvetésében irányozza elő.

9 .) A romos épületekkel kapcsolatban:
a.) A gazdaságosan helyreállítható romos lakóépületek műszaki terveinek 

készítéséről a város- és községgazdálkodási miniszter 1954. évben gondoskodjék. 
A helyreállítást az 1955. évi beruházási tervben biztosítani kell.

Felelős: város- és községgazdálkodási miniszter,
OT elnöke.

b.) A még helyre nem állított romos vidéki kastélyokat a város- és községgazdálkodási 
miniszter mérje fel, és hasznosításukra az érdekelt minisztériumok, továbbá 
a Közületeket Elhelyező Bizottság bevonásával tegyen javaslatot.

Felelős: város- és községgazdálkodási miniszter
Határidő: 1954. augusztus 31.

c.) A Minisztertanács a helyreállításra nem kerülő romos épületek lebontásának 
határidejét 1954. december 31-re módosítja.
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10 .) Az egyéb célra igénybe vett lakások fokozatos felszabadítása érdekében a 
Város- és Községgazdálkodási Minisztérium a Közületeket Elhelyező Bizottság 
vezetőjével egyetértésben az érdekelt minisztériumok bevonásával tegye meg a 
szükséges intézkedéseket.
A város- és községgazdálkodási miniszter állapítsa meg, hogy iroda, raktár, 
műhely stb. építése útján gazdaságosan mely lakóépületek adhatók vissza eredeti 
rendeltetésüknek, és az 1955. évi beruházási terv összeállításánál az Országos 
Tervhivatal elnökével egyetértésben a szükséges beruházásoknak a tervbe való 
felvételéről gondoskodjék.

Határidő: 1954. augusztus 31.
11 .) A Város- és Községgazdálkodási Minisztérium 1954. év március 1-től a lakáscserék 

alkalmával fizetendő illetéket a dolgozók lakáscsere-akciójánál az 1952. évben 
alkalmazott mértékre – lakásonként 25 Ft-ra – állítsa vissza. Az ingatlanközvetítő 
vállalatok ezen a címen veszteségtérítést nem igényelhetnek.

Felelős: város- és községgazdálkodási miniszter
12 .) Az Országos Tervhivatal vizsgálja meg, hogy Kaposvár és Zalaegerszeg számára 

milyen módon lehet több lakásberuházást biztosítani.
13 .) Az Építésügyi Minisztériumot a határidőre elkészülő lakások után megillető 5%-os 

részesedés a szövetkezeti és a vegyesvállalatok lakásépítkezéseinél nem illeti meg.
14 .) A Könnyűipari Minisztérium nem készítette el megfelelően a típuslakásokban 

használható bútorok terveit és modelljeit. Ezért a Minisztertanács utasítja a 
könnyűipari minisztert, hogy ezeket a terveket és modelleket a minőségjavítás 
figyelembevételével 1954. április 30-ig készíttesse el, és az érdekeltek meghallgatásával 
1954. május 31-ig hagyja jóvá.

15 .) Az Építésügyi Minisztérium és a Központi Statisztikai Hivatal közötti vitát 
– a teljesen el nem készült, de használatba vett lakások számának statisztikai 
adatairól – az Országos Építésügyi Hivatal tisztázza és az érdekelt felekkel 
együtt erről a Minisztertanácsnak 1954. április 1-ig tegyen jelentést.

16 .) A Minisztertanács a 472/2/1953. Mt. számú határozat alábbi pontjait hatályon 
kívül helyezi:

I/1., 2. A lakásépítés 1953–56. évi keretei és bontása
II/2-ből Emeletráépítés száma 1953–56. évig
II/3. Lakástermelés üzlethelyiségek felhasználása útján
II/4-ből Lakásmegosztás száma 1953–56. években
II/7/a) Romos épületek helyreállítási határideje
II/8. Irodaház-építés
II/9-ből Lakásvásárlások száma 1953–54. évben
III/1. 1953–56. évig évenként megépítendő és a következő évben befejezendő lakások száma
III/2. Építési vállalatokkal rendelkező minisztériumok lakásépítkezései
III/3. Tanácsi tatarozó vállalatok lakásépítkezései
IV/6. Új lakásépítkezéseknél lebontandó lakások számának meghatározása
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Budapest, 1954. február 26.

Nagy Imre s. k. 
a minisztertanács elnöke

MNL OL XIX-A-83-a-522 116–121.

3/a

Országos Vízügyi Főigazgatóság Titkos!
Budapest, V. Alkotmány u. 29.
Telefon: 127-240 Tárgy: Jelentés az árvíz- és belvízvédelmi helyzetről
045/1/1954. sz. Előadó: Rajczi Kálmán

Előterjesztés a Minisztertanácshoz
I. 

Hidrológiai adatok

Az idei tél rendkívül hideg időjárásának hatására a Duna január elején, többi összes 
vízfolyásaink pedig még decemberben igen alacsony vízállás mellett befagytak.
A Dunán – a simán beállott részeken – Bécstől a torkolatig a jégvastagság 10–40 cm. 
A Paks–Sió-torok közötti szakaszán a jég a januári néhány napos olvadás folytán a 
zátonyokon összetorlódott és 2-3 m vastagságú.
A Tiszát és mellékfolyóit 25–40 cm vastagságú jég borítja.
A télen nagy mennyiségű hó esett. A hótakaró az Alföldön általában 15–25 cm, a 
Dunántúlon és az északi részeken 20–30 cm, a Mátrában 60–80 cm.
Ausztriában az alacsonyabb vidékeken 10–20 cm, 1000 m magasságig 40–50 cm, az 
ennél magasabb helyeken pedig 2 m-es hótakaró van.
Csehszlovákiában az alacsonyabb vidékeken 10–20 cm, a Tátrában 30–50 cm a hóréteg vastagsága.
Kárpát-Ukrajnában átlag 30–80 cm-es a hótakaró.
Romániában a hómennyiség tekintetében a helyzet a mienkhez hasonló.

*

A Dunán a tavaszi enyhülés hatására általában a felső szakaszon indul meg a jég. Ha ez 
most is így történik, akkor a jég további összetorlódásával ennek következményeképpen 
pedig komoly jeges áradásokkal kell számolni.
Ha az olvadás a torkolaton felül indulna meg, akkor számítani lehet a jég sima elvonulására.
A Tiszán és nagyobb mellékfolyóin az eddigi tapasztalatok szerint jeges árvíz-
zel számolni nem kell.
A kisebb vízfolyásokon fel kell készülni a hidaknál esetleg megtorlódó jég zavartalan 
elvonulásának biztosítására.

24/M/3/a
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A jégmentes árvizek, a helyeket takaró nagy mennyiségű hó tavaszi olvadásakor a 
közepest előreláthatóan meghaladják. Váratlanul heves olvadás esetén rendkívüli méretű 
áradásra kell számítani, különösen a Zagyva Hatvan feletti töltésezetlen szakaszán, 
valamint a Tarna völgyében.
A patakokon és kisebb vízfolyásokon – miután számottevő vízmennyiséget szállítanak 
és medrük csak közepes víz elvezetésére alkalmas – gyors olvadás esetén elsősorban a 
Dunántúlon és az északi hegyvidéken árvízre számítani kell, amely a mederből kilépve 
a vízfolyások völgyében elterülve vonul le.
A talajfagy a hideg időjárás következtében az ország északkeleti részén 50–60 cm, az 
Alföldön 60–80 cm, a Dunántúlon 50–70 cm. A tél folyamán leesett nagy mennyiségű 
hó ezen az erősen átfagyott talajon fekszik. Hirtelen olvadásnál a kötött talajokon 
összegyűlt víz az átfagyott talajba beszívódni nem képes, és ezért belvízkárokat okozhat.
Belvíz jelentkezésére elsősorban a kötött talajú Szolnok, Hajdú-Bihar és Békés megyék 
területén kell számítani.

*

Az Országos Vízügyi Főigazgatóság felügyelete alatt működő 11 vízügyi igazgató-
ság az árvízvédelmet 3825 km hosszú kiépített elsőrendű védővonalon látja el. Az 
igazgatóságok kezelik és tartják fenn a belvízvédelmet szolgáló 25 000 km hosszú 
csatornahálózatot, ezek műtárgyait és több mint 200 db szivattyútelepet üzemeltetnek. 
Ezek a létesítmények az ország szántóterületének 1/3-át, kereken 4 millió kat. hold 
területet védenek a belvízkároktól.
Az árvizek és belvizek által okozható károk nagyságára jellemző, hogy az 1940. évi 
dunai árvízkor a töltésszakadások következtében 50 000 kat. holdat meghaladó terület 
volt víz alatt, és a kár meghaladta a 40 millió pengőt.
Az 1942. évi rendkívüli belvíz után több mint 40 ezer kat. hold terület bevetetlen 
maradt, a kár pedig 60 millió pengőnél többet tett ki.
Az 1952/53. évi belvíz – amely a közepest megközelítette – 218 000 kat. hold területet 
öntött el. Ebből 15% vetésterület, 30% be nem vetett szántó, 55% pedig rét és legelő 
volt. A belvíz által elöntött területből 75 000 kat. hold 14 napnál rövidebb ideig, 
50 000 kat. hold 14–30 napig, 93 000 kat. hold pedig több mint 30 napig volt víz 
alatt. A védekezés során az elárasztott területről 2,5 milliárd m3 vizet kellett levezetni. 
Az elfogyasztott üzemanyag-mennyiség: 1600 vagon szén, 700 tonna gázolaj, benzin, 
petróleum és 4000 KW óra elektromos energia volt. A megfeszített munka ellenére 
a belvízzel elöntött terület mintegy 20%-a a termelésből kiesett.
A múlt súlyos mulasztásai folytán az árvízvédelmi költések kiépítettsége nem teljes, a 
belvízvédelmi csatornahálózat különösen elhanyagolt vízszállító-képessége mindössze 
a szükségesnek mintegy 50%-a. Ezeket a hiányosságokat sürgősen meg kell szüntetni.
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II.
A védekezéssel kapcsolatos eddig tett intézkedések

A Dunának azokon a szakaszain, ahol a töltések magassági és keresztmetszeti hiányosságai 
ezt szükségessé tették, a töltést esetleg meghágó áradások visszatartása érdekében 280 000 Ft 
költséggel a nyúlgátak építését megkezdtük és terv szerint február végére befejezzük.
A Külügyminisztérium útján felkértük az illetékes jugoszláv hatóságokat, hogy 
az országhatár és a Duna-torkolat közötti szakaszon a jéglevonulást mesterséges 
beavatkozással is siettessék. A külügyminiszter elvtárstól kapott értesítés szerint a 
jugoszlávok ígéretet tettek arra, hogy a jég elvonulásának biztosítására saját érdekükben 
is minden intézkedést megtesznek.
A Honvédelmi Minisztériummal, valamint a Közlekedés- és Postaügyi Minisztériummal 
egyetértésben a kisebb vízfolyásokon, a hidaknál esetleg megtorlódó jég zavartalan 
elvonulásának biztosítása érdekében szükséges robbantások tervét elkészítettük.
Felkészültünk arra, hogy a tiszalöki építkezésnél esetleg keletkező helyi jégdugulások 
képződését megakadályozzuk.
A jégrobbantások végrehajtása érdekében szükséges intézkedések megtételére a 
Honvédelmi Minisztérium és a Belügyminisztérium műszaki alakulataival, valamint 
a Közlekedés- és Postaügyi Minisztérium Közúti Hídfenntartó Vállalatának szakala-
kulataival megállapodtunk.
A helyi tanácsok végrehajtó bizottságainak hatáskörébe tartozó vízkárok elleni védekezés 
sikerének biztosítása érdekében a Helyi Tanácsok titkársága felkérésünkre utasította 
valamennyi megyei tanács végrehajtó bizottsága elnökét mindazoknak az intézkedéseknek 
a megtételére, amelyek a patakok és kisebb vízfolyások árvizeinek zavartalan levezetése 
és az esetleges vízkárok legkisebb mértékre való csökkentése érdekében szükségesek.
Azok a társhatóságok, amelyek árvízvédekezésnél segítséget nyújthatnak, felkérésünkre 
kijelölték az intézkedésre jogosított összekötőjüket. Ezekkel az összekötőkkel és a 
vízügyi igazgatóságok vezetőivel együttes értekezleten megbeszéltük az árvíz- és 
belvízvédekezésnél teendő intézkedéseket, és minden társhatóság képviselőivel a rájuk 
váró feladatokat külön-külön is megállapítottuk. Ennek eredményeképpen
a Közlekedés- és Postaügyi Minisztérium
biztosítja az árvízvédelmi anyagok és eszközök soron kívüli vasúti szállítását, soron 
kívül rendelkezésre bocsátja a TEFU és egyéb közlekedési vállalatok gépkocsijait, a 
folyamrendészeti szervek úszójárműveit, és megszervezi a teljes postai ügyeleti szolgálatot;
az Építésügyi Minisztérium
az árvíz, illetőleg belvíz által fenyegetett területek közelében települt vállalatok építési 
anyagának, szállítóeszközeinek és munkaerejének rendelkezésre bocsátásával segíti az 
árvíz- és belvízvédekezést;
a Honvédelmi Minisztérium
a honvédségi munkaerők rendelkezésre bocsátásán kívül felkészült a műszaki csapatok 
árvízvédekezésnél történő bevetésére;
a Belügyminisztérium
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karhatalommal támogatja az árvíz- és belvízvédekezést, és a rendőrség hírszolgálata 
útján segíti a gyors tájékozódást, mind a vízügyi igazgatóságok, mind pedig a helyi 
tanácsok védekezéséhez felajánlotta az alakulatai gépjárműparkjának és munkaerejének 
segítségét, a felügyelete alá tartozó szerveket a vízügyi igazgatóságokkal való legszorosabb 
együttműködésre utasította;
a Földművelésügyi Minisztérium
utasítást ad ki az állami gazdaságok és termelőszövetkezetek részére, hogy a vízügyi 
igazgatóságok kezelésébe nem tartozó kisebb csatornákon a belvíz levonulását akadályozó 
havat és jeget távolítsák el;
az Egészségügyi Minisztérium
valamely terület kiürítése esetén egészségügyi támogatást nyújt;
a Belkereskedelmi Minisztérium
vállalta az árvíz- és belvízvédekezésnél dolgozó nagyobb létszámú közerő szervezett 
élelmezésének biztosítását.
Az árvíz- és belvízvédekezéshez szükséges szakképzett munkaerők kiképzését ebben az évben 
is folytattuk és szerződéssel biztosítottuk azt, hogy kellő időben rendelkezésre álljanak.
Az árvízvédekezéshez szükséges védelmi anyagokat a védővonalakon előkészítettük, a 
védelmi szakaszokat és azoknak állapotát az igazgatóságokkal ismét felülvizsgáltattuk.
A belvízvédekezés érdekében intézkedtünk a csatornáknak hótól és jégtől való kitakarítására. 
Üzemkész állapotba helyeztük a szivattyútelepeket és a zsilipeket. A szivattyútelepek 
fennakadás nélküli üzemeltetése érdekében az előírt üzemanyagkészletet 50%-kal 
felemeltük. A vízügyi igazgatóságok tulajdonában lévő szállítható szivattyúkat a 
helyszínre irányítottuk és a szükségessé váló üzembe helyezésre az utasítást kiadtuk.
Az öntözővállalatok a hordozható öntözőszivattyúkkal 80 m3/sec. teljesítményű 
belvízszivattyúzást fognak szükség szerint végezni.

III.
A védekezéssel kapcsolatban még szükséges intézkedések

A preventív árvíz- és belvízvédekezés érdekében felhatalmazandó a vízügyi főigazgató, 
hogy még a kormánybiztosi működés megkezdése előtt az összes szükséges munkákat 
a védekezési költségvetési hitel terhére elvégeztesse.
Biztosítani kell a légi úton történő felderítést, a jégtorlaszok légibombázással történő 
eltávolítását és árvíz esetén a vízzel körülzárt terület légi úton történő ellátását. A 
hírközlés zavartalansága érdekében a honvédség a híradós alakulatai rövidhullámú 
rádióállomások beállításával segítsék a védekező szerveket.
Az árvíz- és belvízvédekezéshez, elsősorban a belvízvédekezésnél szükséges ideiglenes 
hordozható szivattyúállások építéséhez mintegy 350 m3 (230 m3 palló, 60 m3 gömbfa, 
40 m3 gerenda és 20 m3 deszka) faanyagkereten felül biztosítandó. 
Utasítani kell a megyei tanácsok végrehajtó bizottságát, hogy a vízügyi igazgatóságok igénylése 
alapján a rendkívüli hófúvások következtében keletkezett vízlefolyási akadályok elhárítására 
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megyénként 1000–3000 fő létszámú közerőt biztosítsanak. A Pénzügyminisztérium a 
közerők munkadíjának fizetéséhez szükséges hitelfedezetet az OVF részére biztosítsa.
A helyi tanácsok védekezését a gyorsan mozgó belügyi műszaki alakulatok segítsék. Ha a 
helyi vízkárok elleni védekezésnél olyan műszaki feladat merül fel, amelyet a helyi tanácsok 
végrehajtó bizottságának szakszemélyzete nem tud ellátni, szakirányítót az illetékes vízügyi 
igazgatóságtól kérjenek. A szakirányító rendelkezései a helyi védekezésben résztvevőkre 
kötelezők. Rendezni kell sürgősen az árvíz- és belvízvédekezésnél dolgozók bérezését.

IV.
Határozati javaslat

1 .) A Minisztertanács a vízügyi főigazgatónak az árvíz- és belvízvédekezési helyzetről 
szóló jelentését tudomásul veszi és az eddig tett intézkedéseit jóváhagyja.

2 .) Utasítja a vízügyi főigazgatót, hogy az árvíz és belvíz elleni preventív védekezés 
érdekében már a kormánybiztosi működés megkezdése előtt tegyen meg minden 
intézkedést és a költségvetésben árvíz- és belvízvédekezésre biztosított hitel 
terhére az összes szükséges munkákat végeztesse el.

Határidő: folyamatos.
Felelős: a vízügyi főigazgató.

3 .) A honvédelmi miniszter a vízügyi főigazgató megkeresésére gondoskodjék 
arról, hogy a honvéd légierők az árvízvédekezéshez szükséges felderítést, a 
jégtorlaszok bombázását végezzék el, az árvíz által körülzárt területek ellátásánál 
nyújtsanak segítséget és a híradó alakulatok rövidhullámú rádión továbbítsák 
a védekezésnél szükséges híreket.

Felelős: honvédelmi miniszter.

4 .) Az árvíz- és belvízvédekezéshez, elsősorban a belvízvédekezésnél szükséges 
ideiglenes hordozható szivattyúállások építéséhez 350 m3 (230 m3 palló, 60 m3 
gömbfa, 40 m3 gerenda és 20 m3 deszka) faanyag kereten felül az Országos 
Vízügyi Főigazgatóság részére azonnal biztosítandó.

Felelős: az Országos Tervhivatal elnöke.

5 .) A Helyi Tanácsok Titkársága utasítsa a megyei tanácsok végrehajtó bizottságainak 
elnökeit, hogy a rendkívüli hófúvások következtében keletkezett vízlefolyási 
akadályok elhárítására megyénként 1000–3000 fő létszámú közerőt biztosítsanak 
és azt megkeresésre a vízügyi igazgatóságok rendelkezésére bocsássák.

Határidő: azonnal.
Felelős: a Helyi Tanácsok Titkársága vezetője.
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6 .) A fizetett közerők igénybevételével járó munkadíjak hitelfedezetéről a 
pénzügyminiszter gondoskodjék.

7 .) A helyi tanácsok feladatába tartozó védekezésnél a Belügyminisztérium felügyelete 
alá tartozó gyorsan mozgó műszaki alakulatok nyújtsanak segítséget.

Felelős: belügyminiszter.

8 .) A vízügyi főigazgató utasítsa a vízügyi igazgatóságok vezetőit, hogy a helyi tanácsok 
végrehajtó bizottságának kérésére szakirányító kirendeléséről haladéktalanul 
gondoskodjanak azzal, hogy a helyi védekezésért a kirendelt műszaki irányító 
felelős, akinek utasításait a védekezésben résztvevők követni tartoznak.

Határidő: azonnal.
Felelős: vízügyi főigazgató.

9 .) Az árvíz- és belvízvédekezésnél foglalkoztatott dolgozók bérezése sürgősen 
rendezendő.

Határidő: 1954. február 28.
Felelős: a Bértitkárság vezetője.

Budapest, 1954. február hó 15.

Rajczi Kálmán s. k.
vízügyi főigazgató

A kiadmány hiteléül:
(Csató Jenőné)

MNL OL XIX-A-83-a-522 125–130.
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3/b

Titkos!
Határozatok Tára nem közli.

Készült: 43 példányban.89

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának
522/5/1954. sz[ámú]

határozata
az árvíz és belvíz védelméről

1 .) A Minisztertanács az országos vízügyi főigazgatónak az árvíz- és belvízvédekezési 
helyzetről szóló jelentését tudomásul veszi, és az eddig tett intézkedéseit 
jóváhagyja. Megállapítja azonban, hogy a jelentés nem tükrözi a fennálló súlyos 
helyzetet, s ezért utasítja az országos vízügyi főigazgatót, hogy fokozza az árvíz- és 
belvízvédelmi szervek munkáját az esetleges árvíz leküzdése érdekében.

2 .) Az országos vízügyi főigazgató kéthetenként, szükség esetén gyakrabban is tegyen 
jelentést a Minisztertanács elnökének az árvíz- és belvízvédelmi helyzetről, a 
műszaki felkészültségről, valamint a gátépítés érdekében megtett intézkedésekről.

3 .) Az árvíz és belvíz elleni preventív védekezés érdekében az országos vízügyi 
főigazgató köteles már a kormánybiztosi működés megkezdése előtt minden 
intézkedést megtenni, és a költségvetésben árvíz- és belvízvédekezésre biztosított 
hitel terhére az összes szükséges munkákat elvégeztetni.

4 .) A honvédelmi miniszter az országos vízügyi főigazgató megkeresésére gondoskodjék 
arról, hogy a Néphadsereg különböző alakulatai az árvízvédekezés érdekében 
szükséges felderítést végezzék el, a jégtorlaszok elhárítását biztosítsák és az árvíz 
által körülzárt területek ellátásánál nyújtsanak segítséget, továbbá rövidhullámú 
hírközlő berendezéseikkel támogassák a vízügyi igazgatóságokat.

5 .) Az Országos Tervhivatal elnöke kereten felül azonnal biztosítson az árvíz- és 
belvízvédekezéshez elsősorban a belvízvédekezésnél szükséges ideiglenes hordozható 
szivattyúállások építéséhez 350 m3 (230 m3 palló, 60 m3 gömbfa, 40 m3 gerenda 
és 20 m3 deszka) faanyagot az Országos Vízügyi Főigazgatóságnak.

89 Kapják: Gerő Ernő elvtárs (2 pld.), Hegedüs András elvtárs (2 pld.), Apró Antal elvtárs, Hidas 
István elvtárs (3 pld.), Zsofinyecz Mihály elvtárs (4 pld.), Bata István elvtárs, Szalai Béla elvtárs 
(6 pld.), Bebrits Lajos elvtárs (3 pld.), Czakó Kálmán elvtárs, Házi Árpád elvtárs, Rajczi Kálmán 
elvtárs, Gergely Miklós elvtárs, Papp István elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Kéri József elvtárs, Varga 
András elvtárs, Erdei János elvtárs.

24/M/3/b
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6 .) A Minisztertanács utasítja a megyei tanácsok VB-elnökeit, hogy a vízügyi 
igazgatóságok megkeresésére az árvíz- és belvízvédekezéshez szükséges térítés 
nélküli közerőt már a kormánybiztos működésének megkezdése előtt is biztosítsák.
A közerő igénybevételével a 183/1951./X.13./ MT számú rendelet 5. § 1. bekezdésében 
foglaltak az irányadók. 

7 .) Az országos vízügyi főigazgató dolgozza ki az esetleges árvízveszély leküzdéséhez 
szükséges gyalogos, fogatos, géperejű közerő mozgósításának szabályait.

8 .) A helyi tanácsok feladatába tartozó védekezésnél a Belügyminisztérium felügyelete 
alá tartozó gyorsan mozgó műszaki alakulatok nyújtsanak segítséget.

9 .) Az országos vízügyi főigazgató haladéktalanul utasítsa a vízügyi igazgatóságok 
vezetőit, hogy a helyi tanácsok végrehajtó bizottságának kérésére szakirányító 
kirendeléséről azonnal gondoskodjanak azzal, hogy a helyi védekezésért a kirendelt 
műszaki irányító felelős, akinek utasításait a résztvevők követni tartoznak.

10 .) Az országos vízügyi főigazgató azonnal tegyen intézkedéseket a meglévő gátak 
további javítására, valamint a terven belül új gátak megtervezésére és megépítésére.

11 .) A földművelésügyi és a nehézipari miniszter, az Országos Tervhivatal elnöke, 
továbbá közlekedés- és postaügyi miniszter, valamint az országos vízügyi 
főigazgató együttesen vizsgálja meg, hogy az árvízveszélyre tekintettel nem 
szükséges-e a Tiszalöki Erőmű üzembe helyezésének elhalasztása. A vizsgálat 
eredményéről a vízügyi főigazgató tegyen jelentést a Minisztertanács elnökének.

Budapest, 1954. február 26.

Nagy Imre s. k. 
a Minisztertanács elnöke

MNL OL XIX-A-83-a-522 132–133.
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4/a

Belügyminisztérium, Budapest Szigorúan titkos!
10-011200/0953. Tárgy: a külföldiek ellenőrzésének szabályozása.

Észrevételt tett:
Külügyminisztérium: Boldoczki János

Igazságügy-minisztérium: Erdei Ferenc
Az észrevételeket figyelembe vettük.

Előterjesztés a Minisztertanácshoz

A külföldiek be- és kiutazására, valamint ellenőrzésére vonatkozó rendelkezéseket 
túlnyomó részben a felszabadulás előtt keletkezett jogszabályok állapítják meg: így 
különösen az 1903. évi V. tv., az 1930. évi XXVIII. tv. és a 100 000/1930. BM sz. 
rendelet. Ezek a jogszabályok magukon viselik a múlt társadalmi rendszer jellegét, 
elavult intézményekre, azóta megszüntetett hatóságokra hivatkoznak, az ügyintézést 
bonyolult, bürokratikus feltételekhez kötik. Szövegükben rendkívül terjengősek, 
nehezen áttekinthetők. Ezért nincsen a külföldiek beutazására és az ország területén 
való tartózkodásra vonatkozó, valamint jelenlegi viszonyainknak megfelelő olyan 
jogszabályunk, melyet a budapesti külképviseletek rendelkezésére bocsáthatnánk, amit 
azok már több esetben kértek a magyar hatóságoktól.
Szükségessé vált a külföldiek be- és kiutazása, valamint ellenőrzése szabályainak rendezése, 
új, népi demokratikus rendszerünknek megfelelően rövid, áttekinthető jogszabállyal.
A határozattervezet 2. pontja pontosan meghatározza a Külügyminiszter és a Belügyminiszter 
hatáskörét az országba való beutazások engedélyezése tekintetében.
A 3. pontban foglaltakra azért van szükség, hogy a Belügyminisztérium minden egyes 
esetben kellő időben kapjon értesítést a külföldieknek az ország területére érkezéséről.
A 4. pont szerint az ország területén tartózkodó külföldieket egységes igazolvánnyal 
kell ellátni. Jelenleg a külföldi állampolgárok és a velük egy tekintet alá eső kétes-vitás 
állampolgárok és hontalan személyek nem rendelkeznek megbízható lakhatási, tar-
tózkodási engedélyekkel. Az érvényben lévő engedélyek könnyen hamisíthatók és a 
személyazonosság igazolására nem alkalmasak.
Az 5. és 6. pontok biztosítani kívánják, hogy a kapitalista államok polgárai az állam-
biztonság szempontjából védett üzemekben, intézményekben ne dolgozhassanak.
A rendelettervezet a jelenleg érvényes szabályoktól eltérően rendezi az alábbi kérdéseket:
2. §. A külföldiek ellenőrzésének biztosítására és a beutazási engedélyek hamisításának 
megakadályozására a külföldi az ország határát csak a beutazási engedélyen feltüntetett 
helyen és időben lépheti át. Az átlépés helyét és idejét a külföldi maga határozhatja meg.
Az érvényes jogszabályok szerint a beutazási engedélyen a belépés helyét nem kellett megjelölni.
5. §. Lehetőséget ad a belügyminiszternek, hogy a szükséghez mérten az átutazó részére 
az ország területén 48 óránál rövidebb tartózkodást engedélyezzen.

24/M/4/a
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Jelenlegi jogszabályaink az átutazó részére minden esetben 48 órai itt-tartózkodást biztosítanak.
7. §. Egyszerűsíteni a bejelentkezéssel és a tartózkodási engedélyek megszervezésé-
vel kapcsolatos eljárást, mert a külföldinek ezek megszerzése érdekében csak egy 
szervhez kell fordulnia.
Jelenleg a külföldiek bejelentkezése a rendőrségen történik, tartózkodási engedélyüket 
viszont a KEOKH-tól kellett kérni.
9. §. Csökkenti a tartózkodási és lakhatási engedélyek kiállításához szükséges okmányok 
számát, amennyiben nem kívánja meg a keresőképesség és a kérelmező korábbi erkölcsi 
életének igazolását, amit jelenlegi szabályaink előírnak.
11. §. Szerint a külföldiek csak az engedélyben meghatározott helységekben tartózkodhatnak, 
illetve lakhatnak. Ez a rendelkezés meg kívánja akadályozni, hogy a külföldiek az ország 
területén engedély nélkül változtassák tartózkodási és lakóhelyüket.
A jelenlegi szabályok szerint csak a lakóhely megváltoztatásához van szükség engedélyre, 
és ezt utólag is lehet kérni.
12. §. Megkönnyíti a külföldiek munkavállalását, amennyiben azt semmiféle fel-
tételekhez nem kötik.
A külföldiek munkavállalását a jelenlegi jogszabályok az illetékes szakminiszter 
engedélyétől teszik függővé, és több iparág gyakorlását a külföldiek számára megtiltják.
16. §. A KEOKH bírságolási jogát 100 forintra csökkenti, és az állam biztonsága 
szempontjából súlyosabb cselekményeket bűntetté nyilvánítja.
Jogszabályaink eddig a külföldiek által elkövetett szabálytalanságokat és törvénysértéseket 
mint kihágást 5000 forintig terjedhető pénzbüntetésre, vagy 15 napi elzárásra büntették. 
Tekintettel arra, hogy a kihágások megszűnnek, a törvénysértő cselekmény egy részét 
szabálytalanságnak, másrészt pedig bűntettnek kellett nyilvánítani.
19. §. Az igazolt külföldiekhez hasonlóan rendezi a kétes és vitás állampolgárok, valamint 
a hontalan személyek helyzetét, akikről eddigi jogszabályaink ilyen vonatkozásban 
nem tesznek említést.
A rendelettervezet többi szakaszaiban foglaltak megegyeznek a jelenleg érvényben 
lévő jogszabályok rendelkezéseivel.
Kérem a Minisztertanácsot az alábbi határozat elfogadására:

 A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsa
522/7/1954. sz[ámú] határozata

a külföldiek ellenőrzésének szabályozásáról

A MT a M[agyar] Közlönyben megjelent … számú rendeletét a következő záradékkal egészíti ki:

1 .) A Minisztertanács elfogadja a „külföldiek be- és kiutazásáról és az ország területén 
való tartózkodásról” szóló rendelettervezetet, és annak a Magyar Közlönyben 
való közzétételét rendeli el.
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2 .) A diplomáciai testület tagjainak, velük egy tekintet alá eső személyeknek és 
a követségek külföldi alkalmazottainak részére beutazási, illetőleg átutazási 
engedélyt a külügyminiszter, minden más személy részére a belügyminiszter adhat.

3 .) A külügyminiszter a beutazási, átutazási engedély kiadásával egyidejűleg értesítse 
a belügyminisztert minden külföldi személy (a diplomáciai testület tagjait stb. 
is ideértve) beutazásáról.

4 .) A belügyminiszter lásson el minden, az ország területén tartózkodó 16. évét 
betöltött külföldit új rendszerű tartózkodási (lakhatási) engedéllyel.

5 .) A szakminiszterek jelöljék ki azokat a vállalatokat, intézményeket stb., amelyek 
kapitalista államok polgárait nem alkalmazhatják.

6 .) A szakminiszterek havonta, illetve a megyei tanácsok vb-elnökei negyedévenként 
összesítve közöljék a belügyminiszterrel az alájuk rendelt, a felügyeletük alá tartozó 
vállalatok, intézmények stb. által foglalkoztatott külföldi személyek névsorát. A 
közlés után beálló változásokat folyamatosan kell a belügyminiszterrel közölni.

Budapest, 1954. január 23-án [február 26-án].

Gerő Ernő s. k.
belügyminiszter

MNL OL XIX-A-83-a- 522 242–145.

4/b

Magyar Népköztársaság Szigorúan titkos!
Minisztertanácsa A Határozatok Tára nem közli.

Készült: 91 példányban.90

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának
522/7/1954. sz[ámú]

határozata
a külföldiek ellenőrzésének szabályozásáról

A Minisztertanács a Magyar Közlönyben megjelent 17/1954./III. 10./ MT számú 
rendeletét a következő záradékkal egészíti ki:

90 Kapják: a Minisztertanács tagjai, Kristóf István elvtárs, Keleti Ferenc elvtárs, a Minisztertanácsnak 
közvetlenül alárendelt szervek vezetői, Gergely Miklós elvtárs, Némety Béla elvtárs, Kéri József elvtárs, 

24/M/4/b
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1 .) A diplomáciai testület tagjainak, velük egy tekintet alá eső személyeknek és 
a követségek külföldi alkalmazottainak részére beutazási, illetőleg átutazási 
engedélyt a külügyminiszter, minden más személy részére a belügyminiszter adhat.

2 .) A külügyminiszter a beutazási, átutazási engedély kiadásával egyidejűleg értesítse 
a belügyminisztert minden külföldi személy (a diplomáciai testület tagjait stb. 
is ideértve) beutazásáról.

3 .) A belügyminiszter lásson el minden, az ország területén tartózkodó 16. évét 
betöltött külföldit új rendszerű tartózkodási (lakhatási) engedéllyel.

4 .) A szakminiszterek jelöljék ki azokat a vállalatokat, intézményeket stb., amelyek 
kapitalista államok polgárait nem alkalmazhatják.

5 .) A szakminiszterek, illetve a megyei tanácsok vb-elnökei negyedévenként összesítve 
közöljék a belügyminiszterrel a felügyeletük alá tartozó vállalatok, intézmények 
stb. által foglalkoztatott külföldi személyek névsorát. A két jelentés közötti 
időszakban beálló változásokat havonta kell a belügyminiszterrel közölni.

Budapest, 1954. február 26.

Nagy Imre s. k. 
a Minisztertanács elnöke

MNL OL XIX-A-83-a-522 256–157.

5/a

Legfőbb Ügyész Szigorúan titkos!
0019/1953. Legf. Ü. Sz. Készült: 46 példányban.

Tárgy: Az egyes bűntettekre elrendelt  
rögtönbíráskodás megszüntetése

Egyetért: Erdei Ferenc elvtárs

Előterjesztés a Minisztertanácshoz

Azoknak a bűntetteknek körét, amelyekre a rögtönbíráskodás hatálya kiterjed, az 1948. 
szeptember 29-én kihirdetett 9700/1948. számú kormányrendelet tartalmazza. Ez a 
kormányrendelet 15-féle bűncselekmény-csoportra tartotta fenn a rögtönbíráskodás hatályát.

Papp István elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Rigler György elvtárs, Varga András elvtárs, Erdei János elvtárs.

24/5/a

24/5/a

24/M/5/a
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Népköztársaságunk állami és társadalmi rendjének biztonságára, dolgozó népünk 
egységére, a törvényesség fokozódó megszilárdulására tekintettel a rögtönbíráskodás 
hatályának fenntartása nem indokolt.
A belső rend biztonsága kifejezésre jut abból, hogy az utóbbi időben csak néhány 
esetben került sor rögtönbíráskodásra, valamint hogy jelenlegi helyzetünkben a 
rögtönbíráskodás hatálya alá tartozó bűncselekményekre a törvény által megállapított 
büntetések is kellő súlyúaknak mutatkoznak, mind az osztályellenség megbüntetésére, 
mind pedig a dolgozók nevelésére.
A büntető eljárás szabályai biztosítják, hogy a bűnügy rendes eljárásban is kellő gyorsasággal 
befejeződhessék s ugyanakkor a szocialista jogrend maradéktalanul érvényesülhessen.
Kérem a Minisztertanácsot az alábbi szövegű minisztertanácsi rendelet kibocsátására:

II.
A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának

……/1954. MT számú rendelete
az egyes bűntettekre elrendelt rögtönbíráskodás megszüntetéséről

1. §

/1/ A rögtönbíráskodás korlátozása tárgyában kibocsátott 9700/1948/IX.29./Korm. 
számú rendelet 2. §-ában felsorolt bűntettekre elrendelt rögtönbíráskodás megszűnik.
/2/ Megszűnik a gyilkosság, szándékos emberölés és rablás bűntettére, továbbá az 
1924: XV. tv. 1. §-ában meghatározott robbantószer- és robbanóanyag előállításával, 
beszerzésével, tartásával és használatával elkövetett bűntettekre a 9600/1945./X.18./ME 
számú rendelettel elrendelt rögtönbíráskodás, a közforgalmú vaspályák és tömegszállításra 
rendelt egyéb géperejű közforgalmú közlekedési vállalatok üzemi berendezéséhez 
vagy felszereléséhez tartozó tárgyak tekintetében, a vaspályák és az említett vállalatok 
szállítóeszközein szállított ingóságok tekintetében, végül a vaspályák és az említett 
vállalatok pályaudvarán, üzeméhez tartozó helyiségében vagy területén elhelyezett 
ingóságok tekintetében elkövetett lopás bűntettére a rögtönbíráskodás kiterjesztése és 
kihirdetésének elrendelése tárgyában kibocsátott 50/1946./I.3./ ME számú rendelettel 
elrendelt rögtönbíráskodás, a vízáradás okozásának bűntettére (Btk. 429–431. §), az 
árvíz- és belvízvédelem céljára szolgáló gátak, csatornák, hidak, szivattyútelepek, 
egyéb műtárgyak és berendezések, anyagok, felszerelések, az árvíz- és belvízvédelmi 
jelentőszolgálat céljából felállított távbeszélő-berendezések és tartozékaik, úgyszintén 
a hullámtéri véderők faállományának megrongálása, használhatóságuk félbeszakítása 
vagy gátlása által elkövetett közveszélyű cselekmény bűntettére (1820/1946/II.23./ ME 
számú rendelet 1. §-a, 1939: II. tv. 208. §-a), a vaspályák, vasúti járművek, vasúti vagy 
közúti hidak, a vasúti vagy a közúti közlekedés célját szolgáló egyéb berendezések, 
felszerelések, vagy ezekhez tartozó tárgyak szándékos megrongálása, úgyszintén az 
ilyen tárgyak vagy a vasúti üzem, illetőleg a közutak vagy a közúti hidak létesítésére, 
helyreállítására vagy fenntartására rendelt anyagok jogtalan eltulajdonítása által 
elkövetett közveszélyű cselekmény bűntettére (3780/1945./VI.28./ME számú rendelet 
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1. §-ának /1/ bek. 1948:XLVIII. tv. 41. § /2/ bek.), a postai, a távbeszélői vagy távírói 
üzem célját szolgáló berendezések, felszerelések, járművek vagy ezekhez tartozó tárgyak 
szándékos megrongálása, ügyszintén az ilyen tárgyak, vagy a postai, a távbeszélői, vagy 
a távírói üzem létesítésére, helyreállítására vagy fenntartására rendelt anyagok jogtalan 
eltulajdonítása által elkövetett közveszélyű cselekmény bűntettére ((3780/1945./
VI.28./ME számú rendelet 1. §-ának /2/ bek., 1948:XLVIII. Tv. 41. § /2/ bek.), a hajók, 
továbbá a légijáróművek és ezekhez tartozó tárgyak megrongálása által elkövetett 
közveszélyű cselekmény bűntettére (Btk. 444. §, 1939: II. tv. 209. §, 1948: XLVIII. 
Tv. 41. § /2/ bek.), a villamos-energia fejlesztésére, vezetésére és elosztására szolgáló 
berendezések és tartozékaik megrongálása, használhatóságuk félbeszakítása, vagy 
gátlása által elkövetett közveszélyes cselekmény bűntettére (1931: XVI. tv. 61. §, 1939. 
évi II. tv. 208. §), az árvíz- vagy belvízvédelmi berendezéshez vagy felszereléshez 
tartozó vagy az árvízveszély elleni védekezésre rendelt tárgyak tekintetében elkövetett 
lopás bűntettére (Btk. 333. § 1820/1946/II. 23./ME számú rendelet 2. §), végül a 
vízáradás színhelyén vagy közelében elkövetett lopás bűntettére (Btk. 333. §, 336. § 5. 
pont) a rögtönbíráskodás újabb kiterjesztése és kihirdetésének elrendelése tárgyában 
kibocsátott 1830/1946./II. 22./ME számú rendelettel elrendelt rögtönbíráskodás, a 
gyújtogatás bűntettére és a gyújtogatásra szövetkezés bűntettére (Btk. 422–424. §, 

428. §) a rögtönbíráskodás újabb kiterjesztése és kihirdetésének elrendelése tárgyában 
kibocsátott 6330/1946./VI.4./ME számú rendelettel elrendelt rögtönbíráskodás, és a 
lőfegyver és lőszerek előállításának, tartásának és forgalmának szabályozása, illetőleg 
bejelentése és beszolgáltatása tárgyában kibocsátott 7150/1946./VI.22./ME számú 
rendelet 2. §-ának /1/ bekezdésében meghatározott bűntettre a rögtönbíráskodás 
újabb kiterjesztése, és kihirdetésének elrendelése tárgyában kibocsátott 7200/1946./
VI.22./ME számú rendelettel elrendelt rögtönbíráskodás.

2. §

/1/ A rögtönbíráskodás megszüntetéséről szóló hirdetmény kibocsátására a 8020/1939. 
ME számú rendelet 2. §-ában foglalt rendelkezések az irányadók.
/2/ A katonai bíróságok illetékességi területén a rögtönbíráskodás megszüntetéséről 
szóló hirdetményt a honvédelmi miniszter teszi közzé.

Budapest, 1954. február 19. napján

Czakó Kálmán s. k.
Közzétételre vonatkozó rendelkezések.

A Minisztertanács rendeletét közzé kell tenni a Magyar Közlönyben.

MNL OL XIX-A-83-a-522 232–334
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5/b

Titkos!
Határozatok Tára nem közli.

Készült: 43 példányban.91

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának
522/13/1954. sz[ámú]

határozata
az egyes bűntettekre elrendelt rögtönbíráskodás megszüntetéséről

A Minisztertanács a Magyar Közlönyben megjelent 18/1954/III.10./ számú rendeletet 
a következő záradékkal egészíti ki:
A rögtönbíráskodás megszüntetését, mind polgári, mind katonai vonatkozásban, az 
érvényben lévő jogszabályok érintetlenül hagyása mellett, csak a Magyar Közlönyben 
kell nyilvánosságra hozni.

Budapest, 1954. február 26.

Nagy Imre s. k. 
a Minisztertanács elnöke

MNL OL XIX-A-83-a-522. 335.

91 Kapják: Gerő Ernő elvtárs (2 pld.), Hegedüs András elvtárs (2 pld.), Apró Antal elvtárs, Bata István 
elvtárs (2 pld.), Keleti Ferenc elvtárs, Erdei Ferenc elvtárs (2 pld.), Czakó Kálmán elvtárs, Gergely 
Miklós elvtárs, Kéri József elvtárs, Varga András elvtárs, Erdei János elvtárs.

24/M/5/b
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[Gyorsírói jegyzőkönyv]

Szigorúan titkos!

Jegyzőkönyv
Készült a Minisztertanács 1954. március 12-én reggel 9 órakor kezdődő üléséről1

Napirend

1.  A vásárlóerő és áruellátás alakulása2 
Előadó: Szalai Béla elvtárs
Meghívottak: Herczeg Ferenc elvtárs, Nagy Józsefné elvtárs, Perédi Károly 
elvtárs, Szita János elvtárs, Antos István elvtárs, Bíró Ferenc elvtárs, Tasnádi 
Sándor elvtárs, Magyari András elvtárs, Czottner Sándor elvtárs, Babos Zoltán 
elvtárs, Kilián József elvtárs, Ajtai Miklós elvtárs, Vörös János elvtárs, Papp 
István elvtárs, Székely Gábor elvtárs 

2. 
a.) Minisztertanács–SZOT-vándorzászlók odaítélése 

Előadó: Kristóf István elvtárs 
Meghívottak: Mező Imre elvtárs, Papp István elvtárs, Pogácsás György elvtárs, 
Kocsis Lajos elvtárs

b.) Vándorzászló adományozása a legjobb eredményt elért kiskereskedelmi vállalat részére
Előadó: Háy László elvtárs
Meghívottak: Ligeti László elvtárs, Komlósi József elvtárs, Kovács Sándor elvtárs 

c.) Vándorzászló adományozás a legjobb eredményt elért földművesszövetkezet részére 
Előadó: Dögei Imre elvtárs
Meghívottak: Ligeti László elvtárs, Komlósi József elvtárs, Kovács Sándor elvtárs 

3.  A begyűjtés költségeinek csökkentése és szervezetének racionalizálása 
Előadó: Tisza József elvtárs
Meghívottak: Nagy Józsefné elvtárs, Antos István elvtárs, Petőházi Sándor 
elvtárs, Babos Zoltán elvtárs, Péter György elvtárs, Varga András elvtárs, Dögei 

1 A Minisztertanács a napirendi témákat két nap: március 12-én és 16-án tárgyalta, anélkül, hogy 
előzetesen meghatározta volna a sorrendet. A két ülést ugyanazon szám alatt vették nyilvántartásba.

2 A napirend tárgyalására március 16-án került sor.

1954. március 12.
25
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Imre elvtárs, Hegedűs Tibor elvtárs, Nyers Rezső elvtárs, Pogácsás György 
elvtárs, Bacsó Andor elvtárs

4.  Hús és zsír árleszállításból elért megtakarítás felhasználása az üzemélelemzés 
területén, az üzemélelemzés fejlesztése
Előadó: Szalai Béla elvtárs
Meghívottak: Nagy Józsefné elvtárs, Antos István elvtárs, Nyers Rezső elvtárs, 
Komlósi József elvtárs 

5.   A nyugdíjak felemelése
Előadó: Olt Károly elvtárs 
Meghívottak: Török István elvtárs, Antos István elvtárs, Réti Károly elvtárs, 
László Andor elvtárs, Mácsai Dániel elvtárs

6 . Jelentés az ipari termékek minőségének védelméről szóló tvr. végrehajtásának 
ellenőrzéséről 
Előadó: Házi Árpád elvtárs
Meghívottak: Sebes István elvtárs, Soós Ernő elvtárs, Varró Tibor elvtárs, Morvai 
Ferenc elvtárs, Szász Márton elvtárs, Papp István elvtárs, Komlósi József elvtárs, 
Németh Gábor elvtárs

7 . Javaslat az 1954. évi Kossuth-díjak odaítélésére
Előadó: Darvas József elvtárs
Meghívottak: Jánosi Ferenc elvtárs, Fogarasi Béla elvtárs, Rigler György elvtárs, 
Kövér Tibor elvtárs

8. 
a.) 1954-ben egyetemet, főiskolát és szakközépiskolát végzők elosztási terve

Előadó: Szalai Béla elvtárs
Meghívottak: Papp István elvtárs, Rigler György, elvtárs Szabó Ferenc elvtárs

b.) 1954-ben végző orvosok és gyógyszerészek elosztási terve 
Előadó: Simon Lajos elvtárs
Meghívottak: Kéri József elvtárs, Rigler György elvtárs

9 . 1954. évi tavaszi mezőgazdasági munkák előkészítése és végrehajtása 
Előadó: Hegedüs András elvtárs
Meghívottak: Szabó Gergely elvtárs, Győri Mihály elvtárs, Kossa István elvtárs, 
Fock Jenő elvtárs, Márton János elvtárs, Varga András elvtárs, Papp István elvtárs, 
Pogácsás György elvtárs, Gábor Mátyás elvtárs

10 . Különfélék
a.) A földművelésügyi Minisztérium beruházási szerkezetének kialakítása 
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Előadó: Hegedüs András elvtárs
Meghívottak: Kökény Mihály elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Fekete András elvtárs

b.) Nem állami (üzemi) tűzoltóság szervezetének megerősítése 
Előadó: Piros László elvtárs
Meghívottak: Györe József elvtárs, Micskó Rudolf elvtárs, Horváth Sándor elvtárs

c.) A kormánykitüntetések és miniszteri kitüntető jelvények adományozásával 
kapcsolatos egyes kérdések szabályozása
Előadó: Nagy Imre elvtárs 
Meghívottak: Katona Zoltán elvtárs

d.) Lakások egyéb célra való igénybevételének tilalma 
Előadó: Nagy Imre elvtárs 
Meghívottak: Varga András elvtárs, Katona Zoltán elvtárs

e.) Az ipari export- és importcikkekre vonatkozó szakmai szállítási feltételek vitás 
kérdései
Előadó: Erdei Ferenc elvtárs
Meghívottak: Papp István elvtárs, Kéri József elvtárs, Komlósi József elvtárs,

f.) Az állami és szakmai oktatásban részesülők munkaidő-kedvezményéről
Előadó: Erdey-Grúz Tibor elvtárs,
Meghívottak: Rigler György elvtárs, Czender György elvtárs

g.) Sajómenti Vegyiművek 50%-os bővítésének beruházási programja
Előadó: Hidas István elvtárs
Meghívottak: Papp István elvtárs, Gallotsik Imre elvtárs

h.) A főváros Duna-balparti részén új vízmű létesítése
Előadó: Rajczi Kálmán elvtárs
Meghívottak: Szily Géza elvtárs, Papp István elvtárs, Pogácsás György elvtárs, 
Fekete András elvtárs

i.) A Soproni tbc. gyógyintézet beruházási programja
Előadó: Simon Lajos elvtárs
Meghívott: Kéri József elvtárs

j.) A kádernyilvántartásnál használt személyi kérdőívek szabályozása
Előadó: Nagy Imre elvtárs

k.) Kormánybizottság kiküldése mezőgazdasági anyagellátás biztosítására
Előadó: Hegedüs András elvtárs

l.) Kormánybizottság kiküldése az állami gazdaságok felülvizsgálatára 
Előadó: Nagy Imre elvtárs

m.) A MT Anyag- és Termékgazdálkodási Titkárságának felállítása
Előadó: Nagy Imre

n.) Vas Zoltán kinevezése az Anyag- és Termékgazdálkodási Titkárság vezetőjévé
Előadó: Nagy Imre elvtárs

o.) Nezvál Ferenc a város- és közösséggazdálkodási miniszter első helyettesévé való 
kinevezése 
Előadó: Nagy Imre elvtárs 
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p.) Legfelsőbb bírósági bírák tisztségük alóli felmentése
Előadó: Erdei Ferenc elvtárs

Nagy Imre elvtárs: Üdvözli a megjelent elvtársakat, az ülést megnyitja.
Napirenddel kapcsolatban felhívja az elvtársak figyelmét arra, hogy az ülés előtt 
kiosztott, legutóbbi napirendi összeállítás szerint tárgyalnak, tekintve, hogy 12 órakor 
[!] kezdjük az ülést, tehát fontosság szempontjából.
Ugyanakkor felhívja a miniszter elvtársak figyelmét, hogy 5 óráig feltétlen be kell fejezni.
Még egy észrevétele van: az ülés előtt kiosztottunk egy anyagot a Tájékoztatási Hivatal 
szervezetére és ezt a „Különfélék” a) pontjaként kívánják tárgyalni.
Van-e ezekhez észrevétel?
Javasolja, hogy a Sajómenti Vegyiművek 50%-os bővítésének beruházási programjáról szóló 
előterjesztést vegyük le napirendről, mert másfél hónapja itt volt a Minisztertanácsnál, 
és időközben új dolgok merültek fel. Két hét múlva javasolja felvenni.
Szabó János elvtárs: A 10. i) pontot „Lakások egyéb célra való igénybevételének 
tilalma” szintén javasolja levenni. Ez több határozatot érint, több kérdéshez kapcso-
lódik, erre két hetet kér.
Bebrits Lajos elvtárs: Az 1. napirendi pontot javasolja levenni, teljesen ellenkezik 
minden[nel], ami az előterjesztésben van. Tárgyalást kíván az ügy. Egész éretlen 
formában került a Minisztertanács elé.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács ezt nem fogadhatja el. Az előterjesztésben 
lefektetett javaslatok az Állami Bizottság által lettek lefektetve. Nekünk március 
15-én szokás szerint a Kossuth-díjakat ki kell osztani, tehát nincs lehetőség arra, hogy 
levegyük napirendről, ez nem is indokolt. Ezt a napirendi indítványt nem fogadjuk el.
A másik két javaslatot, tehát a 10. i) pontot két hétre levesszük. Hidas elvtárs javaslatát, 
a 10. a) pontot szintén levesszük napirendről.

1 .) Javaslat az 1954. évi Kossuth-díjak odaítélésére.3

Előadó: Darvas József elvtárs.
A mellékelt táblázatból4 látszik, hogy a Kossuth-díjas javaslatok igen megszaporodtak. Ez 
jó abból a szempontból, hogy az egyes javasló szervek nagy fontosságot tulajdonítanak 
annak, hogy dolgozóikat a legnagyobb kitüntetésben részesítsék, de nem jó, hogy 
van egy olyan törekvés, hogy ez által infláció kezdődik a Kossuth-díjaknál. Nem ért 
egyet ilyen törekvéssel.

3 A Kossuth-díj-jelölő Bizottság elnöke, Darvas József miniszter, név szerinti előterjesztést tett az 1954. 
évi Kossuth-díjak odaítélésére.

4 A táblázat nem található a jegyzőkönyv mellett. Az előterjesztés 1. számú melléklete tartalmazta az 
1953-ban odaítélt és az 1954-ben javasolt Kossuth-díjak számát. E szerint az 1953. évi 107 díjazotthoz 
mérten 1954-ben 92 fő számára javasolták a díj megítélését. Ebből a természettudományok területén 
15:12, a társadalomtudományok területén 4:4, a művészet és irodalom területén 33:19, a „szocialista 
építőmunkában” 55:57 volt az arány.

25/1
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Ki kell dolgozni a Kossuth-díjak odaítélésének olyan rendszerét, amely a Kossuth-díj 
megbecsülését (kiválasztás, tervszerűségen keresztül is), jobban kell biztosítani.
Javaslat:

1 .) A Minisztertanács elnöksége adja feladatul, hogy 6 héten belül terjessze 
ide a Minisztertanács Titkárságával egyetértésben javaslatot, amely részben 
a Kossuth-díj-bizottságok állandósítását, a Kossuth-díjjal foglalkozó szerv 
munkamódszerét és a kiválogatásnak eddiginél jobb rendszerét próbáljuk 
javaslat formájában elfogadni.

2 .) A 7. oldalon Asztalos Györgyné kitüntetése helyett javasolja Lipták Pál 
békéscsabai mezőgazdasági könyvtárost kitüntetni. Asztalos elvtársnő el is 
távozott erről a területről.5

3 .) A „Rákóczi hadnagya” c[ímű] filmmel kapcsolatos kitüntetésnél két elvtársat 
javasolnak, egyiket a forgatókönyvírónak, Barabás Tibornak, 10 000 forintot, 
a filmrendezőnek, Bán Frigyesnek 20 000 forintot. Itt felmerül, kinek van 
nagyobb szerepe, a rendezőnek vagy a forgatókönyvírónak. Nem lenne igazságos 
az írónak kevesebbet adni, mint a rendezőnek.
Javasolja, hogy Barabás Tibor díját emeljék fel 20 000 forintra.6

Kiss Árpád elvtárs: A könnyűipari javaslatok közül több törölve lett. Ezek közül foglalkozik 
Füles Pállal.7 A bizottság egyetértett vele, és félreértés következtében maradt ki. Javasolja 
ezen kívül Rusznyák István és Bonkáló Tamás együttes, összevont jutalmazását.8

Magyari András elvt[árs]: A 9. oldalon javasolja Hodek József kihagyását, mert a 
napokban panasz érkezett vele kapcsolatban. Helyette javasolja Lukács Imrét bevenni.9 
Maucha Rezső akadémikus helyett javasolja Örsi Pált, aki nemcsak a hazai méhészet 
felvirágoztatása terén végzett komoly munkát, hanem világviszonylatban is.10

Piros László elvtárs: Aránytalannak tartja az előterjesztést. Az orvostudomány terén 2 
személyre van javaslat. A népegészségügyet figyelembe véve a két főt igen kevésnek tartja.

5 Asztalos Györgyné a Rákosi Mátyás Művek könyvtárának vezetője volt, akit a könyvtár fejlesztéséért 
terjesztettek fel bronz fokozatú díjra.

6 A Rákóczi hadnagya Barabás Tibor forgatókönyve alapján, Bán Frigyes rendezésében 1953-ban készült 
és 1954-ben bemutatott színes magyar kalandfilm, amelyet több mint hétmillió néző látott.

7 Minden bizonnyal elírás, helyesen Földes Pál textilmérnökről, a Textilipari Kutatóintézet igazgatójáról van szó.
8 Bonkáló Tamás a Textilipari Kutató Intézet mérnöke, Rusznyák István az Intézet osztályvezetője 

volt. Mindkettőt a Goldberger gyár számára kidolgozott fehérítési eljárás bevezetésében végzett 
munkájukért javasolták kitüntetni.

9 Hodek József a kisbér–battyánpusztai Virágzó Termelőszövetkezet elnöke volt. Lukács Imre személyét 
nem tudtuk azonosítani.

10 Maucha Rezső akadémikust a Kossuth-díj arany fokozatára javasolták az új vízmintavételi eljárások és 
limnológiai vizsgálatok kidolgozásában elért eredményeiért. (Helyesen) Örösi Pál Zoltán a gödöllői 
Méhészeti és Méhbiológiai Kutatóintézet vezetője, több szakkönyv szerzője.
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Az oktatás vonalán a múlt évben volt 6, az idén van 5. Ez az arány szintén olyan, hogy 
amikor a kormányprogram rendkívül nagy gondot fordít [erre], csökkenés van. Érdemes 
volna ezt megvizsgálni és kiegészítő javaslatot tenni.
Hidas István elvtárs: 7. oldal; javasolja, hogy Alliqander Ödön mérnöknek ne adjunk 
Kossuth-díjat.11 Egyetért azzal, hogy Barabás Tibor írónak ne 10 000 forintot, hanem 
20 000 Ft-ot adjunk.
Erdei Ferenc elvtárs: Maucha Rezsőt az Akadémia javasolja, az orvostudományi 
osztály, és ezt indokoltnak tartja. Javasolja, hogy Magyari elvtárs felvetését ne fogadja 
el a Minisztertanács, Örsi Pál nevére az Akadémia nem tett javaslatot, az előkészítés 
során nem támasztották alá ezt a javaslatot. Jövőre ezt megnézhetjük jobban. A könyv, 
mint tudományos munka, vitatható több vonatkozásban, meg kell fontolni, hogy nála 
a szocialista munka építéséért, vagy a tudományos eredményért adjuk. A jövő évre 
vizsgáljuk meg, és akkor tegyünk rá javaslatot.
Bebrits Lajos elvtárs: Darvas elvtárs joggal vetette fel, hogy voltak törekvések inflációra 
a Kossuth-díjaknál. 2 éve, 1950–52-ben egyetlenegy Kossuth-díjas javaslatot nem tettek 
a közlekedés részéről. Felhívást kaptak, hogy miért, akkor azt mondták, hogy nincsen, 
akit erre tudnának ajánlani. Most néhány emberrel többet ajánlottak, olyanokat, akik 
éveken keresztül tanúságot tettek arról, hogy a kitűzött célt, a termelés emelését, újítást, 
racionalizálást megtették és ajánlottuk őket. Ezt azért veti fel, hogy nézzük meg, nem 
maradt-e ki valaki, aki megérdemelte volna a kitüntetést és nem került elfogadásra. 
Az előző években egy csomó kitüntetést fogadtunk el és fél év múlva kitűnt, hogy 
egyáltalán nem érdemli meg azt. Ennek a veszélye megvan. 
Az 5. oldalon a „Szocialista építőmunkával” kapcsolatban a legmagasabb kitüntetésre 
van jelölve Ács Ernő, a Távközlési Kutató Intézet igazgatója, ő ezt nem ajánlotta. A 
világraszóló találmány kezelés alatt áll. Egy-két év kell még annak megállapításához, hogy 
tényleg világraszóló-e a találmány, hogy milyen gyakorlati eredményt ad, gyorsabban 
működik-e, gazdaságosabban a kapcsolás, még egyáltalán nincs bizonyítva. Ez a 
központ egy helyen még nem lett beépítve alkalmazásra. A legnagyobb örömmel 
fogadná, hogy Ács Ernőt 30 000 forinttal ki kell tüntetni, de eddig erre konkrét alap, 
határozottság nincs. Akik emellett foglaltak állást, nem szakértők, nem ismerik a 
dolgokat a velejéig. Az egészben hiba, amit Darvas elvtárs felhozott, hogy az a bizottság, 
amely döntő joggal bír, a döntést, amit hoz, nem lehet megváltoztatni. A bizottságban 
a tulajdonképpeni szakértők nincsenek képviselve. A Közlekedésügyi Minisztériumnak 
nincs képviselője ebben a bizottságban. Most is kidobtak olyan embereket, akiknek 
nagy szakértelmük van. Ács bevételét semmiképpen nem javasolja, annak ellenére, 
hogy elismeri, nagyszerű ember.12

11 Alliqander Ödön bányamérnököt az Ásványolajkutató és Mélyfúró Vállalat műszaki vezetésében 
végzett munkájáért javasolták bronz fokozatra.

12 Ács Ernőt az új mechanoelektronikus automata telefonközpont elkészítéséért kívánták a Kossuth-
díj arany fokozatával kitüntetni. Találmánya az addig gyártott külföldi konstrukciójú automata 
telefonközpontoknál korszerűbb és gyorsabb.
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Háy László elvtárs: Amit Bebrits elvtárs felvetett, elvi jelentőségű kérdés. Kitüntethető-e, 
ha valaki elvileg újat alkot anélkül, hogy az még a jelen pillanatban gyakorlatilag 
alkalmazható volna, vagy csak 10 év múlva. Tehát kitüntethető-e Kossuth-díjjal? 
Szerinte elvileg az új jelentőségű dolgokért lehet Kossuth-díjat adni.
Zsofinyecz Mihály elvt[árs]: Bebrits elvtárssal nem ért egyet. Nemcsak Bebrits elvtárs 
képvisel ellenszenves álláspontot. Most, amikor át lett adva kikísérletezésre, felvetik, 
hogyan kell tovább vinni és tökéletesíteni. Amikor ez felmerült, külön beszéltek 
Ács Ernővel, és ő azt mondotta, hogy hajlandó a szakemberekkel leülni, nyilvános 
tárgyalásokon megvédeni, mert szerinte ez jó. A gép működött. Most, amikor jött új, 
azon vitázunk, hogy 1-2 év múlva meglátjuk, hogy jó lesz-e. Ács Ernőt ők jelölték. Most, 
amikor hosszú időn keresztül dolgozva újat hoznak, akkor egyes mérnökök találnak 
javítanivalót. Kéri, hogy Ács Ernőre vonatkozó javaslatot a Minisztertanács fogadja el.
Czottner Sándor elvtárs: A szakbizottság a kérdés tárgyalásánál általánosságban szótöbbséggel 
döntött egyes személyek ajánlása tekintetében. Ennek ellenére a szakbizottságban is 
eluralkodott, hogy törekedtek minél jobban feltornázni a létszámot. Nem törekedtek 
arra, hogy csak kizárólag az érdemek alapján történjenek a döntések. Ezért fordult 
elő, hogy bizonyos csökkentéseket kellett végrehajtani. Sok esetben olyan javaslatok 
is voltak, amelyek nem voltak alkalmasak Kossuth-díj odaítélésére. Az elbírálásnál 
megállapították, hogy más kitüntetést kell adni, de semmiképpen nem Kossuth-díjat.
Egész éven keresztül kell foglalkozni a bizottsággal, akkor nem ilyen ad hoc előterjesztések 
születnek. Ha a Kossuth-díj Bizottságnak egész éven keresztül egy működő titkársága 
lesz, előkészíti a kitüntetésre alkalmasakat, sokkal könnyebb lesz a Kossuth-díj 
Bizottságnak és a Minisztertanácsnak ilyen kérdésekben való döntése.
Simon Lajos elvtárs: Egyetért Piros elvtárs felvetésével, mert az egészségügy területén 
szűken mérték a Kossuth-díjat. Évek óta félre lettek téve.
Nagy Imre elvtárs: Mielőtt kitér részletesen az egyes kérdésekre, szükségesnek tart 
egy-két megjegyzést tenni Bebrits elvtárs felé a felszólalásával kapcsolatban. Bírálati 
szabadság van, de a bírálat szabadsága nem terjedhet ki odáig, hogy a Minisztertanács 
bármely tagja a Minisztertanács által létrehozott bíráló bizottság illetékességét kétségbe 
vonja. Bebrits elvtárs lényegében, amikor itt megállapításokat tett, ezt hangsúlyozta 
ki. „A bizottság egyrészt szakmailag alkalmatlan, ezáltal nem tudja eldönteni…” A 
Minisztertanács nevében a Kossuth-díj tekintélye, súlya és a Kossuth-díjban részesültek 
tekintélye érdekében visszautasítja azt a megjelölést, hogy csomó „sarlatán” kapott 
Kossuth-díjat. Ha vannak olyanok, akik arra nem szolgáltak rá, vagy a múltban szerzett 
érdemeik ellenére visszaélnek ezzel és magatartásukkal méltatlanná válnak, hogy [a] 
Kossuth-díjat viseljék, erre megvannak a törvényes lehetőségek, ezektől meg kell 
vonni a Kossuth-díjat.
Felhívja Bebrits elvtárs figyelmét, hogy teljes felelőssége mellett, ha ilyen van, tegyen 
javaslatot a Minisztertanácsnak. De tűrhetetlen, hogy a Kossuth-díjban részesülőket 
így jelöljük meg. Akiket a Minisztertanács, az egész ország megbecsül, más oldalon 
ilyen módon lehúzzák a sárgaföldig.
Egyes konkrét kérdéseket illetően:
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Felmerült Asztalosné kérdése. A Minisztertanács ehhez hozzájárul, Lipták Pált 
vegyük fel a listára.
A „Rákóczi hadnagyával” kapcsolatos kitüntetésnél mellette van annak, hogy nehéz 
dönteni, hogy az író vagy a rendező alkotott-e nagyobbat, a kettő munkája elválaszt-
hatatlan egymástól, Barabásnak is, és Bán Frigyesnek is a 20 000 forintos díjat adjuk.
Földes Pál egy félreértés következtében lemaradt a listáról. Ismerve a munkásságát, 
javasolja, vegyük fel a Kossuth-díjban részesítendők közé.13

Kiss elvtárs felvetette, hogy ennek fejében vonjuk össze Rusznyák és Bonkállót, és együttesen 
10 000 forintot kapjanak. Nem javasolja ezt. Megérdemlik külön-külön a 10 000 forintot.
Javasolja Földesnek is megadni.
Felmerült Hodek kérdése, amit Magyari elvt[árs] vetett fel. Ma Hodek érdekében emeltek 
szót, hogy feltétlenül vegyük be, mert megérdemli. Hodek mellett a Termelőszövetkezeti 
Tanács emel szót, hogy már évek óta lemarad. A Termelőszövetkezeti Tanács véleménye 
szerint és különösen Dobi elvtárs véleménye szerint a legjobb szövetkezeti elnök. 
Változatlanul javasolja, hagyjuk meg Hodeket.
Maucha megérdemli, tehát hagyjuk bent.
Örsi működését nézzük meg és annak idején Kossuth-díjban fogjuk részesíteni.
Nem véletlen, hogy a bizottságban egyeseket elejtenek, másokat bent hagynak. A maga 
részéről a bizottság álláspontjára helyezkedik.
Mauchát meghagyja a Minisztertanács, Örsit ne vegyük fel.
Hidas elvtárs kérte, hogy Alliqander Ödön mérnököt vegyük le a listáról. Felkéri Hidas 
elvtársat, röviden tájékoztassa a Minisztertanácsot, mik azok az okok, melyek ezt indokolják.
Erdei Ferenc elvtárs: A belügyi szervek részéről vetődött fel az ő működésével kapcso-
latban olyan konkrét tény, amiről nem tudtak. Az idő rövidsége miatt nem tudták az 
elvtársakkal tisztázni, hogy ez mennyire felel meg a valóságnak.
Nagy Imre elvtárs: Vegyük le a listáról.
Az orvostudományok kérdése: helyes, hogy az arányokat nézzék, ügyelni kell, hogy egyes 
területek feledésbe ne menjenek. Voltak bizonyos területek, ahol évek óta nem tudtak 
díjakat adni, mert nem alkottak nagyot és szépet. Helytelen lenne úgy Kossuth-díjban 
részesíteni dolgozókat, hogy csak az arányokat nézzük. Itt nem javasol változást.
Ács elvtárs kérdésénél helyes, hogy Háy elvtárs elvileg veti fel a kérdést. Eldöntött 
kérdés, hogy a tudományos munkáért is adunk Kossuth-díjat, nem csak a gyakorlati 
kivitelezésért. Ne térjünk el a Kossuth-díj eredeti rendeltetésétől.
Helyes Darvas elvtárs felvetése, hogy nekünk változtatni kell az előkészítő munkálatokon. 
A Minisztertanács utasítja a Népművelési Minisztériumot, hogy záros határidőn 
belül – felhasználva az eddigi tapasztalatokat – dolgozza ki, hogy a bizottság hogyan 
dolgozzon, abból kiindulva, hogy állandóvá tegyük a bizottság működését, milyen 
műveket, milyen módon, hogyan juttassunk. Mielőtt valakinek Kossuth-díjat adunk, 
széles körben vitázni kell, [hogy] értékelés alapján a bizottságnak módjában legyen 

13 Lásd a 6. lábjegyzetet.
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dönteni. Így biztos, hogy a széles közönség által értékelt munkák kerülnek díjazásra. 
Ezeket a szempontokat kell kidolgozni. Ezt terjessze a Minisztertanács elé.
Gondoskodni kell, hogy hétfőn a Népköztársaság Elnöki Tanácsa kiossza a Kossuth-díjakat.
Leszögezi, hogy a Kossuth-díjakat a Minisztertanács adományozza. Ezt a jogot a Minisztertanács 
nem adja oda senkinek, ellenben a lebonyolítást a múltban az Elnöki Tanácsra bízta. 
Módosítani kell azt a korábbi határozatot, amely ezt végérvényesen az Elnöki Tanácshoz 
juttatta. Ha a Minisztertanács maga részesít Kossuth-díjban, a jogot is fenntartja.
Az idén megbízásból, a Minisztertanács által adományozott Kossuth-díjakat a Népköztársaság 
Elnöki Tanácsa adja át. Javasolja a Minisztertanács valamennyi tagját meghívni, nem 
csak azokat, akiknek a területéről történik a jutalmazás. Kéri a miniszter elvtársakat, 
hogy hétfőn ezen az ünnepi aktuson legyenek jelen.14

2 .) napirendi pont Minisztertanács–SZOT vándorzászlók odaítélése15

Varga [András] elvtárs: Nincs semmi kiegészítés.
Nagy [Imre] elvtárs: Ki kér szót?
Gergely [Miklós] elvtárs: Ellenőrizték az adatokat, elég sok helyen eltérés mutatkozik, korrigálni 
fogják a KSH adatai alapján. Nem egészen pontosak az adatok, amit a SZOT megadott.
Szükséges szóvá tenni a 26/2 Építőipari Trösztöt, aki [!] 1953. évi tervében csak 1 millióval 
kapott többet. Egyes vállalatok indokolatlanul laza terveket kapnak, könnyen teljesítik, így 
nem érdemlik meg az élüzem címet. Nem tartom helyesnek, hogy élüzem cím elnyerésére 
javasolják a Budapesti Koksz- és Gázgyárat, mert közismertek a gázellátásban lévő 
hiányosságok, és ez az intézkedés a lakosság körében nem fog osztatlan lelkesedésre találni.

Apró [Antal] elvtárs: Nem függ össze a két kérdés. Azért egy üzem dolgozhat jól.
Gergely [Miklós] elvtárs: Javaslom, hogy a jutalmazás kérdésénél a SZOT és a Minisztertanács 
legutóbbi határozata legyen irányadó. Felmerül most is az a kérdés, hogy rossz az arány az 
egyes iparágak között, például az egy főre jutó jutalom az első helyezettnél alacsonyabb, 
mint a harmadiknál. Javasolja a jutalmaknak létszám alapján történő szétosztását.
Nagy [Imre] elvtárs: Szalai elvtársé a szó.

14 A Szabad Nép 1954. március 15-én számolt be az átadási ünnepségről, és közölte az új Kossuth-díjasok 
névsorát. A Minisztertanács 523/7/1954 számú nem nyilvános határozatával utasította a népművelési 
minisztert, hogy készítsen javaslatot a Kossuth-díjak odaítélésének új rendszerére, különös tekintettel a 
szakbizottságok állandósítására, a kiválogatás és elbírálás jobb rendszerére és a Kossuth-díjjal foglalkozó 
szerv működésére. Elő kell készíteni a 4/1953 (I. 8.) Mt. számú határozat módosítását: a Kossuth-díjak 
kiosztását a jövőben ne az Elnöki Tanács, hanem a Minisztertanács végezze. A Minisztertanács elnöke 
pótlólag előterjesztést tett az ezüst fokozatú Kossuth-díj adományozására Gózon Gyula színművész 
számára, amit a Minisztertanács ugyancsak az 523/7/1954 számú határozatával jóváhagyott.

15 A Szakszervezetek Országos Tanácsának (SZOT) elnöksége a minisztériumok és az ágazati szak-
szervezetek elnökségeinek javaslata alapján tett előterjesztést a bányászatban és energiatermelésben, 
a kohászatban és a gépgyártásban, az építő- és építőanyagiparban, a közlekedésben és a postánál, a 
könnyű- és helyiiparban, az élelmiszeriparban, a begyűjtés területén és a mezőgazdaságban 1953-ban 

„kimagasló” eredményt elért vállalatok kitüntetésére.

25/2
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Szalai [Béla] elvtárs: Igen súlyos bajok vannak az önköltségcsökkentés terén. Rengeteg 
a pazarlás, a megtakarítások lehetőségeinek figyelmen kívül hagyása, és ez igen sok 
helyen az önköltségi tervek túllépésére vezet.
Javasolva vannak olyan üzemek, amelyek az önköltségi tervüket túllépték. Például a 
Tatabányai Tröszt 5%-al, a Nitrokémiai Telepek 5,2, az Eternit Művek 5,5%-al.
Javaslom, hogy ezeket a tényeket a közleményből hagyjuk ki, mert ennek nyilvánosságra 
hozásával a vállalatok azt fogják látni, hogy nem is olyan nagy dolog az önköltség-
csökkentés, mert ezek az üzemek is elnyerték az élüzemzászlót, annak ellenére, hogy 
önköltségi tervüket túllépték.
Javaslom továbbá: megnézni, hogy ezekben az esetekben valóban milyen okok idézték 
elő az önköltség túllépését.
Javaslom továbbá annak kihagyását, hogy hány baleset történt az egyes üzemeknél.
Szíjártó [Lajos] elvtárs: A KSH-nak lehet, hogy igaza van, de a számok nem bizonyítanak 
semmit. A 26/2. Ép[ítő] Ip[ari] Tröszt Sztálinváros városát építi, nem lehetett több 
terve, mint amennyit adtak neki. Amikor felemelték a tervét, mi is felemeltük a tervet 
a póthitellel együtt. A termelékenység 1952-ben egészen másként alakult, mint 1953-ban. 
1952-ben nem fejezett be egyetlen házat sem, nem fejezték be az anyagigénytelen 
munkákat. 1953-ban 1400 új lakást építettek, befejezték az összes anyagigényes munkákat. 
Erről a munkáról azt mondotta a szovjet építészeti delegáció Gerő elvtársnak, hogy 
legalább 20 000 Ft jutalmat kellene nekik adni, olyan nagy teljesítmény. Ezen kívül 
az előző évben félbehagyott lakások tömegét befejezték. Változott a termelékenység. 
A munkák természete egészen más volt. A mi statisztikai hivatalunk csak statisztikus, 
ha megkérdezett volna bennünket, megmutattuk volna nekik a tervet.
A 26/2. sz. Vállalat nagyon jól dolgozott. Véleményem szerint megérdemli az első helyet.
Tisza [ József ] elvtárs: A tétényi Sertéshizlaldával kapcsolatban közlöm, hogy a 
takarmány-megtakarítás 180 wg helyett 160 wg.
Hidas [István] elvtárs: Javaslom, hogy a Gáz- és Kokszüzemnek adjuk meg az élüzemzászlót, 
a számok azt mutatják, hogy jó munkát végeztek. Munkájuk független attól, hogy Budapest 
lakosságának a termelt gáz mennyisége elég vagy nem elég. Az üzemet most semmi[lyen] 
körülmények között nem lehet ezért felelőssé tenni. Termelési tervét 103,6%-ra teljesítette, 
100%-ra lett volna köteles csak teljesíteni. Az úgynevezett „meghibásodás” 1951-ben 
történt, ezt a tényt az 1954-es zászló elbírálásánál viszont feltétlenül figyelembe kell venni.
Egyetértek abban Gergely elvtárssal, hogy a MT erre vonatkozó határozatának 
megfelelően létszám alapján osszuk ki a jutalmakat.
Nagy [Imre] elvtárs: Ezek szerint előállhat olyan helyzet, hogy a 4. helyezett többet 
kap, mint az első. Ebben a kérdésben a SZOT majd nyilatkozzék.
Hidas [István] elvtárs: Javaslom, hogy a gázművek jutalmát 50 000-ről 70 000-re, a 
hajdúsági Gyógyszergyárét 10 000-ről 25 000-re emeljük fel.
Zsofinyecz [Mihály] elvtárs: Szalai elvtárs felvetette többek között a salgótarjáni gyárat és a 
Nitrokémiát. Egyetértek azzal, hogy megvizsgáljuk: mi okozta az önköltségcsökkentés[i] 
terv túllépését. Miből adódott a túllépés? 1953-ban a MT határozata alapján meg kellett 
volna mozgatni a kohógépnek a készletéből 30 000 tonna anyagot, megmozgattak 
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60 000 tonnát. Nem bírtunk rendes hengerelt árut adni nekik. Döntő szerepet játszott, 
hogy olyan anyagokból készítették a szerárut, ami nem normális anyag.
A Nitrogén Művek nem kaptak import anyagot.
Egyetértek avval, hogy az önköltség-túllépési számokat nem szabad nyilvánosságra hozni.
Nem értek egyet viszont azzal, hogy Szalai elvtárs 53-mal hasonlítja össze 1954-et. 
Lényeges különbségek vannak mind a termelésben, mind az időjárásban, energiában.
[…] elvtárs: Sajnos nem volt jobb akkor sem a helyzet.
[…] elvtárs: Véleményem szerint jobb volt, mert nem volt energiakorlátozás. Nem 
helyes azonban egyik évet a másikhoz viszonyítva elbírálni a kérdést.
Nagy [Imre] elvtárs: Ki kér szót?
Varga [András] elvtárs: Meg kell mondani: ténylegesen az a helyzet, hogy vannak 
eltérések plusz és mínusz irányban. Ezeket a számokat azonban a minisztériumok éppen 
a KSH-tól kapták, ha a Statisztikai Hivatal módosította a számokat, azok jelentkeznek. 
Nem tartom helyesnek Gergely elvtárs javaslatát, hogy az új határozat alapján bíráljuk 
el a kérdést. Az üzemek a régi feltételeket ismerve készültek.
Hidas elvtárs javaslatát a Gázgyár jutalmazási összegének felemelésére nem tartom 
helyesnek. A Hajdúsági Gyógyszertárnál (!) [Gyógyszergyárnál] 5000 Ft-tal emeljük fel.
Hidas [István] elvtárs: Itt nem jó a szám, mert 250-en dolgoznak, nem 750-en.
Varga [András] elvtárs: Akkor nem javaslom ennek felemelését sem.
Mi külön elkészítettük azokat a számokat, amiket nyilvánosságra akarunk vinni. 
Egyetértek azzal, hogy az önköltségi terv túllépésének és a baleseteknek számai ne 
kerüljenek nyilvánosságra.
Nagy [Imre] elvtárs: Nem kér szót senki? Dönteni tehát a következőkben kell: először 
is mondjuk ki, hogy a régi módon fogjuk végrehajtani és nem a MT január 1-jével 
érvénybe lépő rendelete alapján.
A 26/2 Ép[ítőipari]V[állalat] kérdése. A miniszter elvtársnak az a véleménye, hogy 
megérdemlik a jutalmat, tehát feltétlenül adjuk meg. A miniszter elvtárs ismeri 
legjobban [a] területét, és ha ő jónak tartja, feltétlenül adjuk meg.
A másik: felmerült a Budapesti Gáz- és Kokszművek kitüntetése. Célszerű-e nekik 
kitüntetést adni? Én nem helyezkedek arra az álláspontra, hogy ne adjuk meg. Azonban 
a nyilvánosságra kerülő kommünikében utalni kell a körülményekre, mert különben 
félremagyaráznák. Utalni kell a kapacitás kérdésére és sok más kérdésre.
Hidas [István] elvtárs: Nézzük meg, nem-e lehetne [sic!] mégis egy másik üzemnek adni?
Nagy [Imre] elvtárs: Én amellett vagyok, hogy a Gázműveknek adjuk oda, mert a 
gázellátás és a Gázgyár munkája nem egy és ugyanaz.
A Hajdúsági Gyógyszernél azonban ne emeljük, mert aránytalanságok állnának elő. 
Hagyjuk meg az eredeti javaslatot. Döntőnek tartom azonban, amit felvetett Szalai 
elvtárs – az önköltségi tervek kérdését. Az önköltségi tervek teljesítése döntő feltétele 
annak, hogy valamelyik üzem élüzemzászlót nyerjen.
Elvileg teljesen helytelen, hogy mi egy szocialista üzemnek, amely nem teljesíti az 
önköltségi tervét, mi kitüntetést adjunk. Döntő feltétele ennek, hogy ott tervszerű 
munka, fegyelem legyen, olyan munka folyjon, amit egy szocialista üzemtől megkívánunk.
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Elvi kérdés, hogy ilyen mutatók alapján ítéljük oda az élüzemzászlót.
A jövőben élüzem-kitüntetésre csak olyan üzemet lehet ajánlani és SZOT- és MT-zászlóval 
kitüntetni, amely önköltségi tervét teljesítette. Ez legyen irányadó a jövőre vonatkozóan. 
Nagyfokú liberalizmus ez részünkről, hogy megtűrjük az önköltségi tervek nem 
teljesítését. Nem objektív okok idézik ezt elő, mert ahol ezek nincsenek, ott sem 
teljesítik az önköltségi tervet. Fel kell számolni ezen a téren a liberalizmust.
Annak ellenére, hogy vannak a javasoltak között üzemek, amelyek nem teljesítették 
önköltségi tervüket, fogadjuk el a javaslatot azzal, hogy számításba kell venni az objektív 
tényeket. A nyilvánosság felé elkészítendő kommüniké szövegét Apró elvtárs nézze meg.
Javaslom az anyag elfogadását.16

2. napirend b) pont: [Vándorzászló adományozása a legjobb eredményt elért kiske-
reskedelmi vállalat részére]17

Nagy [Imre] elvtárs: Ismerteti a napirend szövegét.
Háy [László] elvtárs: Kiegészítésem nincs, észrevétel sem.
Nagy [Imre] elvtárs: Nem értek egyet a „csúcsforgalom” elnevezéssel. A kereskedelemben 
az őszi szezonális csúcsforgalmat nem helyes ilyen vasúti term[in]ológiával meghatározni. 
Ennek az elnevezésnek megváltoztatását tartom szükségesnek. E módosítással az anyag 
elfogadását javaslom.18

2. napirend c) pont: [Vándorzászló-adományozás a legjobb eredményt elért földmű-
ves-szövetkezet részére]19

Dögei [Imre] elvtárs: Nincs észrevételem.
Nagy [Imre] elvtárs. Itt a csúcsforgalom kifejezés módosítását tartom szükségesnek.

16 A Minisztertanács az előterjesztést 1.019/1954/III.21. Mt. számú határozatával elfogadta. (MK 1954. 
21. szám, március 19.). A Szabad Nép 1954. március 18-án közölte a Minisztertanács határozatát.

17 A Minisztertanács 497/1/1954 számú határozata alapján vándorzászlót adományoz az „őszi csúcsforgalomban” 
legjobb eredményt elért kiskereskedelmi vállalatnak. A bel- és külkereskedelmi miniszter előterjesztésében 
javasolta az „őszi csúcsforgalmi zászló” és a vele járó 15 500 Ft adományozását a Szabolcs-Szatmár 
megyei Népbolt Vállalat számára, miután a vállalat az 1953. IV. negyedévi beszerzési és értékesítési 
tervét jelentősen túlteljesítette, számottevően hozzájárult a falusi lakosság áruellátásának javításához 

– így például több településen kétnapos ruházati vásárt tartottak – ami komoly elégedettséget váltott ki.
18 A Minisztertanács az előterjesztést a vitában elhangzott észrevétellel együtt 523/2/b/1954 számú 

nem nyilvános határozatával elfogadta, és kiadta a 1.021/1954/III.21 számú határozatát „az őszi 
áruforgalomban legjobb eredményt elért állami kiskereskedelmi vállalat részére alapított vándorzászló 
adományozásáról.” (MK 1954. 22. szám, március 21.)

19 A Minisztertanács 497/1/1954 számú határozata alapján vándorzászlót adományoz az „őszi csúcsforga-
lomban” legjobb eredményt elért földművesszövetkezet számára. A SZÖVOSZ elnöke előterjesztésében 
javasolta a szövetkezet számára az „őszi csúcsforgalmi zászló” és a vele járó 15 500 Ft adományozását az 
1946-ban alakult Balmazújvárosi Földművesszövetkezet számára, amely 1953. második félévi árubeszerzési 
és eladási tervét jelentősen túlteljesítette, számottevő mértékben hozzájárult a lakosság közszükségleti 
cikkekkel történő ellátásához. A szövetkezet állami hitel nélkül saját forrásainak felhasználásával 
gazdálkodik. Egy alkalommal már elnyerte az „ország legjobb földművesszövetkezete” címet. 
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Javaslom az anyag elfogadását.20

[3. )  napirendi pont A begyűjtés költségeinek csökkentése és szervezetének racionalizálása] 21 

4 .)  napirendi pont [Hús és zsír árleszállításból elért megtakarítás felhasználása az 
üzemélelemzés területén, az üzemélelemzés fejlesztése]22 
[Előadó: Szalai Béla elvtárs]

20 A Minisztertanács 523/2/c/1954 számú nem nyilvános határozatával az előterjesztést a vitában 
elhangzott észrevétellel együtt jóváhagyta és kiadta 1.020/1954/III.21. számú határozatát „az őszi 
áruforgalomban legjobb eredményt elért földművesszövetkezet részére alapított vándorzászló 
adományozásáról”. (MK 1954. 22. szám, március 22.)

21 A napirend vitája hiányzik a jegyzőkönyvből. Az előterjesztést és az 523/3/1954 számú nem nyilvános 
határozatot lásd Melléklet 1/a és 1/b. A Minisztertanács egyúttal kiadta a 19/1954/III.24 számú 
rendeletét (MK 1954. 23. szám, március 24.) „a begyűjtési szervekről és hatáskörük megállapításáról” 
továbbá előterjesztést tett az Elnöki Tanácshoz „az állami begyűjtéssel kapcsolatos feladatok ellátása” 
című törvényerejű rendelet kiadására. (MK 1954. 23. szám, március 24.)

22 A hús és a zsír árának csökkentésével összefüggésben az Országos Tervhivatal elnöke előterjesztést tett 
az üzemélelmezés helyzetének teljes körű áttekintésére: a nyersanyagnormák, az áruellátás, a vállalati 
hozzájárulás, az üzemi konyhák kapacitásának és berendezéseinek, végül az üzemélelmezés szervezetének 
felülvizsgálatára. Megállapította, hogy 1945 után az üzemélelmezés gyors fejlődésnek indult. 1953 őszén több 
mint egy millió ember vett részt csoportos étkeztetésben, melynek színvonala is jelentősen javult, ámde még 
nem érte el a kívánt színvonalat. Ennek oka többrétű. A nyersanyagnormák, melyek különbözően az egyes 
foglalkozási ágaknál és vállalatoknál, 1951 decembere óta változatlanok, nem biztosítják sem a megfelelő 
mennyiséget, sem a minőséget. Eltérő a vállalati hozzájárulás nagysága is, ami gyakran elégedetlenséget 
okoz. A hozzájárulás emelésére vonatkozó kérelmeket mindeddig elutasították. A konyhák centralizált 
áruellátása, különösen a zöldség- és gyümölcsellátásban, nem elégíti ki az igényeket. Az étkezésben 
résztvevők számának emelkedését nem követte az üzemi konyhák bővítése, korszerűsítése, nem került sor 
újak építésére. Különösen elhanyagolt a konyhák berendezése, higiéniai állapota a bányászat és a kohászat 
területén, illetve a mezőgazdaságban. 1952-től a nagy befogadó-képességű éttermek üzemeltetését a BKM 
Üzemélelmezési Igazgatósága, az általános felügyeletet a BKM Közétkeztetési Főosztálya végzi, ahol nem 
tudják a konyhák szakmai irányítását és ellenőrzését ellátni. A júliusi kormányprogram óta több vállalat 
saját kezelésében indította el az üzemélelmezést, ahol magasabb nyersanyagnormákat, nagyobb vállalati 
hozzájárulást biztosítanak. A határozati javaslat előírta, hogy a hús- és zsírárcsökkentés következtében 
a vállalatoknál fennmaradt összeget minőségjavításra kell fordítani, a kohászat és a bányászat esetében 
még ennél is többet. A minőség javítására bővíteni kell az étlap szerinti étkezést. Vállalati hozzájárulást az 
üzemélelmezésben résztvevők általában a főétkeztetéshez kaphatnak, a kivételeket az illetékes miniszterek 
engedélyezhetik. Az anyag- és költségnormák, illetve a vállalati hozzájárulás és a dolgozók térítése további 
rendezését elő kell készíteni. A minisztériumok vizsgálják felül az 1954. évi üzemélelmezési beruházási 
kereteket és szükség esetén tegyenek javaslatot a felemelésükre, új gyárak, üzemek építésénél a konyhákat 
és étkezdéket is fel kell építeni és berendezni. Szükség esetén magánkifőzdékre is engedélyt kell kiadni. A 

25/3

25/4
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Nagy [Imre] elvtárs ismerteti a napirend szövegét.
Szalai [Béla] elvtárs: Az előterjesztésből is kitűnik, hogy az üzemélelmezés területén 
nagy rendszertelenség van. Ahány üzem, annyiféle a hozzájárulás, más a minőség. 
Ennek a kérdésnek általános rendezésére gondoltunk, a probléma az, hogy ha az 
átlagot vesszük, ehhez rendezzük a hozzájárulást, ebben az esetben a vállalatok széles 
körében csökkenteni kellene, hogy másutt emelhessük. Ez igen rossz hatást váltana ki.
Arra van az MT-nek határozata, hogy azt az összeget, amit a hús- és zsírár leszállításánál 
megtakarítunk, oda kell adni a minőség javítására.23 Differencia ott mutatkozik, hogy a 
bányászatnál megtakarított összeget elvisszük a kohászathoz. Egyébként érvényesítjük az 
alapelvet, amit a Minisztertanács elhatározott. Előkészítjük a kérdés rendezését a jövő évre.
Vita három kérdésben van:

1 .) A 2. pontnál a javaslatban az áll, hogy a vendéglátó vállalatoknál is a minőség 
javítására kell fordítani ezt a megtakarítást.24 A Belker[eskedelem] azt mondja, 
hogy nem tudják végrehajtani. Vannak olyan vendéglátó-ipari üzemek, ahol 
üzemi étkeztetés is folyik. Nem lenne helyes ezeket a munkásokat hátrányosabb 
helyzetbe hozni. Pénzkihatása 6 és fél millió Ft.

2 .) A 15. pontnál: korábbi MT határozatban kimondjuk, hogy iskoláknál, kórházaknál 
stb. ne fordítsuk a minőség javítására ezt az összeget, mert ezek az intézmények 
a költségvetési keretből már kaptak bizonyos emelést.25 További 30–40 milliós 
összeget jelentene, ha a Pénzügyminisztérium álláspontját fogadnánk el.
A PM azt javasolja, hogy itt is adjuk a minőség javítására. Nem tartom ezt 
helyesnek: javaslom, hogy az iskoláknál stb. ne adjuk a minőség javítására ezt 
az összeget, mert ezek az intézmények már kaptak a költségvetési keretből.

3 .) Javaslom az I. melléklet 3. kategóriájába bevenni az energiaipart, mert ez kimaradt.26

Olt [Károly] elvtárs: A 15-ös ponthoz. Nem értem, miért ragaszkodik ehhez az OT, amikor ezt 
a kérdést az NGB ülésén már tisztáztuk. Ott megszületett a határozat, hogy az árleszállításból 
eredő összeget meg kell hagyni az iskolák stb. részére is a minőség javítására. Ezek az 
intézmények igen nehéz helyzetben vannak a normáik miatt, fokozatosan romlik ezeknek 
az intézményeknek az élelmiszer-ellátása.27 Javasolom ennek megváltoztatását úgy, hogy az 
árleszállításból eredő összeg a minőség megjavításánál jelentkezzék ezeknél az üzemeknél.

közétkeztetés irányítására és ellenőrzésére megfelelő szervezetet kell kiépíteni. A határozat nem vonatkozik 
a napközi otthonokra, iskolákra, főiskolákra és kórházakra.

23 Ilyen korábbi határozatnak nincsen nyoma.
24 A határozati javaslat (és a határozat) 2. pontjában az áll, hogy ugyanazon vállalati hozzájárulás illeti 

meg a közélelmezésben résztvevőket a vendéglátó vállalat, közétkeztetési vállalat vagy saját üzemi 
konyha által biztosított étkezés esetén.

25 A gyorsíró hibásan jegyezhette le a hozzászólást, vélhetően nem a Minisztertanács, hanem a Gazdasági 
Bizottság korábbi határozatáról volt szó. 

26  Az előterjesztés 1. számú melléklete az üzemélelmezésben résztvevők létszámát tartalmazta az egyes iparágak szerint.
27 A határozati javaslat 15. pontjának eredeti szövege így szól: „A határozat nem vonatkozik a napközi 

otthonokra, iskolákra, főiskolákra, kórházakra és hasonló intézményekre. A hús és zsír árcsökkentésével 
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Zsofinyecz [Mihály] elvtárs: II. 1. a) ponttal kapcsolatban az a véleményem, hogy a 
kohászat területén a megtakarításnál nagyobb összeget kell az élelmezés megjavítására 
fordítani. Javaslom, hogy a hozzájárulások összegét tárcákon belül alakítsuk ki, hogy 
feszültség ne legyen. Különben lehetetlen végrehajtani feszültség okozása nélkül, mert 
egy-egy üzemben dolgoznak gépipari dolgozók is.28

Szíjártó [Lajos] elvtárs: Az I. sz. melléklet az építőipart a III. kat[egóriá]ba sorolja. Kérem 
az építőiparnak a II. kat[egóriá]ba való tételét.29 A megtakarításból 12 millió Ft ered. 
Jelenleg az a helyzet, hogy a túllépés most is meghaladja ezt a 12 milliót. A vállalatok 
kénytelenek az árut piacon megvenni, nem tudják betartani a normákat.
A belker[eskedelem] nem vállalja az építőipar étkeztetését azzal, hogy csak ezer emberen 
felül lehet. Kénytelenek vagyunk konyhákat nyitni.
Az építőiparban a feltételek rosszabbak. A dolgozók nem mehetnek haza, tehát 
lényegesen nagyobb igényeket támasztanak az élelmezéssel szemben, mint más iparágak 
dolgozói. És a jelenlegi helyzetben – amikor 52 ezer emberrel csökkent az építőipar 
létszáma – elsőrendű feladatunk az élelmezés megjavítása, mert ellenkező esetben 
további csökkenéssel számolhatunk.
Háy [László] elvtárs: A hús- és zsírrendelet azt tartalmazza, hogy a vendéglátóiparban az 
ár nem változik, vagyis árleszállítás nincs, bár az anyagköltség csökken, ezt az indokolja, 
hogy szeptember 6-án már történt egy árleszállítás. Ha ezt megváltoztatjuk, több 
mint 40 millió bevételi kiesést jelent. Kerestem a módosítást, amiről Szalai elvtárs 
beszélt, de nem találtam.
Ha meg akarjuk változtatni olyan módon, hogy az előfizetéses menüt – amely tulajdon-
képpen az üzemélelmezésnek megfelel – megjavítjuk, akkor tulajdonképpen ugyanazért 
az árért kétféle menü lesz. Kéri a Belker[eskedelem] hogy ne változtassunk ezen, mert 
így sokkal nehezebb az ellenőrzése, nehezebb az adminisztrációja. Az eddigi helyzet 
szerint is 10 fillér különbség van a vendéglátóipar és az üzemi étkeztetésnél.
Nagyné elvtársnő: Zsofinyecz elvtárs javaslatát helyesnek tartom, hogy tárcán belül 
döntse el a hozzájárulást, amely a jelenlegi 3,40 Ft helyett 3,36 Ft lesz.

egyidejűleg a PM intézkedjék az árcsökkentés kihasználásáról, illetve elszámolásáról.” A határozat 15. 
pontja ezzel szemben így rendelkezett: „A napközi otthonoknál, iskoláknál, főiskoláknál és hasonló 
intézményeknél, továbbá a vendéglátóiparnál a hús és zsír árcsökkentéséből származó megtakarítást 
illetőleg árbevételi többlet felhasználására az Országos Tervhivatal elnöke, a pénzügyminiszter és a 
bel- és külkereskedelmi miniszter egyetértésben 2 héten belül tegyen javaslatot a Minisztertanácsnak.”

28 A határozat 1/a pontja a javaslatnak megfelelően úgy rendelkezett, hogy a kohászat és a gépipar 
területén a megtakarításnál nagyobb összeget kell a minőségjavításra fordítani.

29 Az előterjesztés 1. számú melléklete „Az üzemélelmezésben résztvevők létszáma kategóriánként” 
az építőipart a gépiparral, a MÁV-műhelyekkel és a közlekedési építőiparral sorolta a III. kate-
góriába. A II. kategóriába az ércbányászat, az ásványbányászat, az olaj- és bauxitbányászat , a 
nehézvegyipar és a kohászat tartozott.
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A belker[eskedelmi].min[isztérium] véleménye, hogy a vendéglátóiparnál nem lehet 
megcsinálni, nagyon nehéz kettéválasztani, plusz összegeket nem jelentene, kimondottan 
adminisztráció kérdése.

Antos [István] elvtárs: A 15. ponthoz az a véleményem, hogy Szalai elvtársat helytelenül 
tájékoztatták. Ezen a területen igen jelentős igények voltak. A PM elutasította ezeket azzal, 
hogy a hús- és zsírár leszállításánál bizonyos módosulás is előáll. A vidéki kórházaknál, 
szociális otthonoknál nincs semmilyen szervezett ellátás. Az élelmiszerellátás fokozatosan 
romlik ezeknél az intézményeknél. Ez a kérdés négyszázezer embert érint. Az eredeti 
határozatot kell fenntartani, ez semmiféle forinttöbbletet nem jelent, csak a normák betartását.
Gergely [Miklós] elvtárs: Az 5. oldal 5-ös pontja igen furcsa javaslat, nem értek vele 
egyet.30 A 6. oldal 9. a) pontjánál javaslom a kivételek eltörlését.31

Piros [László] elvtárs: A javaslat 13. pontjánál javasolja korlátozó rendelkezés bevezetését.32 
Az a véleményem, hogy a normák jó felhasználása, betartása legtöbb esetben a szokásokon 
múlik. Ezt a kérdést is meg kellene nézni. A higiénia területét az E[gészségügyi] 
Minisztériumnak sokkal hathatósabban kellene ellenőrizni.
[Szalai Béla] elvtárs: Akkor egyetértek Olt elvtárssal, ha a PM megfelelő ellentételt biztosít.
A PM álláspontja szerint az a követelmény, hogy 40 millióval többet vásárolnak, tehát a 
lakosság elől vásárolják el. Ha a lakosság árualapjából elvesszük ezt a mennyiséget, több 
lesz a pénz, mint az áru. Gyakorlatilag helytelen, hogy amikor az árualap és vásárlóerő 
egyensúlya borotvaélen áll, akkor bocsássunk ki fedezetlen váltókat.
A kohászatnál indokoltnak tartom azt, hogy a hozzájárulás nagyobb legyen. Nem 
tartom helyesnek Piros elvtárs javaslatát, mert azoknak a minisztereknek, akik kérik, 
hogy az üzemélelmezés szervezze meg az élelmezést, engedélyt kell adni.
Nagy [Imre] elvtárs: A vitában igen döntő elvi kérdések merültek fel.
Szalai elvtárs vetette fel – és nem helyesen – az árualap és a vásárlóerő egyensúlyának 
kérdését. A mi felfogásunk az, hogy az árualap és a vásárlóerő egyensúlyát a termelésen 
keresztül kell megteremteni.
A könnyebb ellenállás oldala az, hogy a fogyasztásnál próbáljuk ezt megteremteni. A 
mi gazdaságpolitikánk nem ebben az irányban halad. A vásárlóerőnek a termeléssel 
biztosítsuk az egyensúlyát. A javaslat arra megy, hogy ne a termelés fokozásával, hanem 

30 Az 5. pont szövege így hangzott: „Az esetben, ha a dolgozókat egyénenként vagy csoportosan olyan 
munkahelyre irányítják, ahol az étkeztetés magasabb vagy alacsonyabb kategóriájú – amennyiben 
nem lehet a részükre a saját korábbi kategóriának megfelelő étkeztetést biztosítani – ugyanolyan 
kategóriájú étkeztetést kaphatnak – azonos árban és feltételek mellett –, mint az új helyen lévő többi 
dolgozó.” A határozat szövegéből a kurzívval jelölt mondatrész kimaradt.

31 A 9. a) pont a határozati javaslatban így hangzott: „Hatálytalan a 931/22/1952 NT sz. határozat 
2/a pontja, amely szerint a vállalati hozzájárulás emelését az OT elnöke engedélyezheti. E helyett a 
vállalati hozzájárulás kivételes felemelését a Pénzügyminisztérium engedélyezze.” A határozatban ez 
így módosult: „A vállalati hozzájárulás kivételes felemelését a pénzügyminiszter engedélyezheti.”

32 A határozati javaslat 13. pontja így hangzott: „Az illetékes minisztérium kívánságára az üzemélelmezési vállalatok 
egyes konyhákat tartoznak újból saját kezelésbe visszaadni.” A határozatban a szöveg változatlan maradt.
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a fogyasztás csökkentésével próbáljunk egyensúlyozni. Ez ellentmond az új szakasz 
politikájával. Nem néztünk szembe olyan tényekkel, mint az árleszállítás. Az árleszállítás 
a mi politikánk irányvonala, perspektívában továbbra is az árleszállítás felé megyünk.
Felül kell vizsgálni a vendéglátóiparral kapcsolatos határozatokat. Van egy korábbi 
határozat, amely kimondja, hogy árleszállítást hajtunk végre, de a vendéglátóiparra ez 
a határozat nem vonatkozik. Hol van egy olyan ország, ahol ezt a lakosság örömmel 
fogadná? A lakosság széles rétegei háborognak emiatt, csökkentek a húsárak, és miért 
kell nekik akkor mégis a régi árat fizetni a vendéglátó-ipari vállalatoknál?
Nem javasolom, hogy ezekben a kérdésekben döntsünk, mert ellentmond egész 
gazdaságpolitikánknak. 
Javaslom, hogy az ÁEK vizsgálja felül az árcsökkentés kihatásait, megfelel-e ez a 
határozatoknak. Nézzük meg a március 15-[t]el életbe lépő árleszállítás kidolgozását, 
módszereit, lebonyolítását, előkészületeit.
Határozatban ki kell mondani, hogy az árcsökkentésből eredő megtakarítást általában 
a minőség megjavítására kell fordítani. Az is helytelen, hogy a napköziknél stb. ne 
érződjék az árcsökkentés hatása. Az új anyagot 1 héten belül ki kell dolgozni.
Nagyné elvtársnő: Ezt az anyagot el lehet fogadni, mert nincs benne olyan, ami ezt 
a kérdést érinti, kimondottan csak arra vonatkozik, hogy a közétkeztetésnél hogyan 
hajtsuk végre az árleszállítást, elfogadva Olt elvtárs javaslatát. A másik kérdés teljesen 
független ettől, két héten belül ki lehet dolgozni.
Nagy [Imre] elvtárs: Szükségesnek tartom a határozat újbóli kidolgozását, javaslom, 
hogy vegyük le a napirendről.33

5 .) 1954. évi tavaszi mezőgazdasági munkák előkészítése és végrehajtása.34

Előadó: Hegedüs András elvtárs.
Magyari András elvtárs: A jelenleg tartó esőzések nem kedvezőtlenek, mégis elhúzzák a 
tavaszi búza vetését. Különös jelentősége van az idén a felültrágyázásnak. A termelőszö-
vetkezetek és az egyénileg dolgozó parasztok vonalán 44 000 tonna nitrogénműtrágya 

33 A zárómondattal ellentétben a Minisztertanács 523/4/1954 sz. alatt határozatot hozott „a vállalati 
hozzájárulás, nyersanyag és költségnormák szabályozásáról” címmel.

34 A földművelésügyi miniszter előterjesztésében tájékoztatta a Minisztertanácsot az őszi vetésekben a 
rossz időjárási viszonyokban keletkezett károkról, ami 150–200 000 kh kenyérgabona, 80–100 000 kh 
őszi árpavetés kiesését jelenti. A károk csökkentése érdekében december–január folyamán elvégezték 
a gyenge őszi vetések fejtrágyázását. Fel kell készülni a tavaszi szántásra és vetésre mintegy 5 millió 
holdon. A gépállomások számára a minisztériumoknak ehhez át kell adni a korábban kijelölt 105 darab 
esztergapadot és egyéb szerszámgépet. A határozati javaslatban megjelölték a tavasszal elvégzendő 
vetési és trágyázási feladatokat, előírták az üzemanyagelosztó telepek és tartályok folyamatos feltöltését, 
rendelkeztek a szükséges tartálygépkocsik, teher- és személygépkocsi-abroncsok biztosításáról, a 
mezőgazdasági kisgépek gyártásában mutatkozó lemaradás megszüntetéséről, a hiányzó esztergapadok és 
szerszámgépek átadásáról, a megrendelt Zetor vagy Universal traktorok soron kívüli importjáról, felkérték 
a tömeg- és ifjúsági szervezeteket a mezőgazdasági dolgozók versenymozgalmának kiszélesítéséhez.
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felhasználását irányoztuk elő. Március 5-ig 15 000 tonnát használtak fel, azóta azonban 
élénkült a kereslet és az eladás.
Vannak már gépállomások, ahol az előirányzott mennyiséget felhasználták és további 
mennyiséget kell odairányítani.
A számokkal kapcsolatban:
A javaslati rész 1. oldalán az istállótrágyával történő felültrágyázás területe 30 000 holdban 
van megjelölve, azóta 63 000 holdon végezték el a felültrágyázást. Nem nagy a terület, ha 
a felültrágyázásra szoruló területet nézzük, azonban pozitívum az, hogy nyilvántartásunk 
szerint soha Magyarországon annyi felültrágyázást istállótrágyával tavasszal nem végeztek, 
mint az idén. A parasztság igyekszik növelni a kenyérgabona területén a termésátlagot.
Viták merültek fel elsősorban a gumiabroncs-ellátás körül. A vita alapja az, hogy az 
illetékes szervek nem tudják ellátni a mezőgazdaságot a szükséges gumiabronccsal. Ennek 
kapcsán különböző indokokat hoznak fel. Egyik az, hogy kevesebb a mezőgazdaságban 
dolgozó vontatók száma, mint amennyit az FM jelentése felvet. Ez nem felel meg a 
valóságnak. Az állami gazdaságokban és gépállomásokon sok olyan vontató dolgozik, 
ami nincs nyilvántartásba véve. Ezekre a benzin-kiutalást megkapja.
A másik indok, amivel ki akarnak bújni a kötelezettség teljesítése alól az, hogy a tavaly 
javításra átadott 5000 gumiabroncsot nem vettük át. A javítóvállalatok értesítették a 
gépállomásokat, hogy ezeket nem tudják kijavítani, mert olyan rosszak. Volt egy-két eset, 
amikor a gépállomás valóban nem vette át ezeket. Erre hárítani azonban a gumiabroncs-ellátás 
hiányosságát véleményem szerint helytelen dolog. A mezőgazdaságnak feltétlenül szüksége 
van annyi gumiabroncsra, amennyi az előterjesztésben szerepel. Figyelemmel azonban arra, 
hogy a gumiabroncs-gyártásban lemaradt az ipar, az FM beleegyezne, hogy az I. félévre 
tervbe vett mennyiséget nem április 20-ig, hanem május 1-ig kapja meg. Ezt a mennyiséget 
a belföldi termelésből elő lehetne állítani. E között a mennyiség között és a tényleges 
szükséglet között lévő különbséget cseh importból lehetne biztosítani.
Háy László elvtárs: A Szovjetuniótól kapunk 55 traktort, amely a II. negyedévben 
érkezik be. Csehszlovákiával megállapodásunk van 300 db univerzális traktorra, ezen 
kívül tárgyalunk 650 db traktorról, ezért csehszlovák részről kizárólag élelmiszert 
kérnek, mást nem fogadnak el. Az ütemezést eddig nem mondták meg.
Tárgyalásokat folytatunk a Lonz nyugatnémet céggel, a megállapodásra lehetőség van. 
Eszerint kaphatunk 150 db 17 lóerős traktort, 200 db 22 lóerős traktort, április folyamán 
le tudnának szállítani 200 traktort. Az átadáskor 20, egy év múlva 20, és két év múlva 
60%-ot kellene kifizetni. Az árak a következők: a 22 lóerős traktor ára: 1599 dollár, ebből 
adnak 15%-os engedményt, tehát 1400 dollár; a 17 lóerős traktor ára: 1100 dollár, adnak 
5%-os engedményt, tehát 1060 dollár; a Zetor 2320 dollár. Felvetődik a kérdés, és ebben 
kérek döntést, hogy vegyünk-e ezekből a traktorokból. Itt felmerül az alkatrész kérdése. 
Ez komoly aggályunk abban a kérdésben, hogy nyugatról vegyünk-e traktort. Mi ezt akkor 
kötnénk le, hogyha garanciát kapnánk az alkatrészekre. Kétféleképpen lehet megoldani 
ezt: vagy úgy, hogy nagyobb mennyiségű alkatrészt azonnal szállítanának, vagy úgy, 
hogy bizományi raktárt létesítenek, amelyben nagyobb mennyiségű alkatrészt tartanak.
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Német részről az elvi engedély megvan, a végleges döntés a jövő héten lesz. A jövő 
hét folyamán tehát el kellene döntenünk ezt a kérdést. Nem könnyű ez a kérdés, mert 
Csehszlovákiát is érinti. Kétségtelen, hogy ez a megoldás biztosítaná, hogy hamarabb 
megkapjuk a traktorokat. A jövő hét közepéig az FM két megbízottjának ki kellene 
utaznia Bécsbe, ott megnézhetők a traktorok.
Bata István elvtárs: A határozati javaslat 3. pontjának 2. bekezdése 25 tartálykocsi és 25 
pótkocsi kérdését veti fel, a honvédelmi tárcával kapcsolatban. Nekünk ez a kocsink 
megvan. Meg kell azonban mondanom, hogy ez a mi mozgósítási készletünk komoly 

– 60 – %-át teszi ki. Ezek bejáratlan kocsik, teljesen újak. Beszéltem a földművelésügyi 
miniszter elvtárssal, hogy szívesen belemegyünk egy olyan kérdésbe, hogy átadjuk ezeket 
és ősszel visszakapjuk, természetesen új kocsikat. Amennyiben az FM úgy nyilatkozik, 
hogy az ő tervében van 25 tartálykocsi és pótkocsi, és ősszel ezt nekünk átadja, javaslom, 
hogy olyan határozatot hozzunk, hogy adjuk át a kocsikat és új kocsikat kapjunk vissza.
Tisza József elvtárs: Azt hiszem, hogy az előterjesztésnek vagy a címe van eltévesztve, vagy 
a tartalma. A címe az, hogy „a tavaszi mezőgazdasági munkák előkészítéséről és végrehaj-
tásáról”. A tartalma a technikai problémákat tárja fel, de nem tárja fel a Minisztertanács 
előtt azt a helyzetet, amely a mezőgazdasági munkák területén van. Rendkívül sötét 
a helyzet ezen a területen és hallatlanul nagyfokú lemaradás van. A Minisztertanács 
határozata szerint 2500 vagon tavaszi búza van, amit a termelők között ki kell osztani, 
hogy az elvetésre kerüljön. Legutóbbi, március 6-i jelentésünk szerint 145 vagon került 
kihelyezésre, ami azt mutatja, hogy rendkívül komoly bajok vannak a kenyérgabona 
biztosítása terén. Az elvtársak jelentése szerint 390 000 holdat kellene tavaszi búzával 
bevetni és 522 000 holdat árpával. Erről az elvtársak nagy lelki nyugalommal hallgatnak, 
és nem adnak számot a Minisztertanácsnak, hogy ezen a téren milyen intézkedésekre 
van szükség. Azt hiszem, az egyik kérdés, amit világosan kell látni, hogy ez a 2500 vagon 
vetőmag bizonyos megoldást jelentene, de figyelmen kívül hagytuk, hogy a parasztoknak 
jelentős készleteik vannak, de propaganda nem folyik a tavaszi vetések szorgalmazására 
olyan irányban sem, hogy a parasztok egymás között adjanak és vegyenek, cseréljenek 
egymással, kizárólag az állami készletek felé orientálódik az igény.
Felvetődik a kérdés, vajon a tavaszi búza vetési határideje meddig menjen. Ez a 
végtelenségig nem húzódhat. Beérési ideje 110 nap. Ilyen kérdést is fel kellene vetni, 
vajon meddig mehetünk, és mivel pótoljuk a kiesést. Szerintem nagyon sürgősen kellene 
a Minisztertanács elé hozni a tavaszi munkák helyzetéről jelentést, amely feltárja a 
jelenlegi helyzetet, megfelelő javaslatokat tesz, és ennek megfelelően kellene dönteni, 
mert ez az előterjesztés nem tárja fel a helyzetet. Én hetek óta mondom mindenütt, 
hogy komoly baj van, de nem látok semmi izgalmat az FM részéről ebben a tekintetben.
Gergely Miklós elvtárs: Az elvtársaknak az a javaslatuk, hogy gumiabroncsot terven 
felül kapjon az FM, azonban ezt semmiféle komoly indokkal alátámasztani nem 
tudják. Az elvtársak indultak 15 000 darabbal, most 12 000-nél tartanak. Ez a szám 
azt feltételezi, hogy jelenleg a géppark 50%-án semmi sincs. Ez nem igaz, nem áll 
ilyen rosszul az FM. Az igaz, hogy a gumijavítás az FM területén nincs megszervezve. 
Azt sem lehet elfogadni, amit Magyari elvtárs javasolt, hogy a szükségletet importból 
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biztosítsák, mert az importnál is lemaradás van, méghozzá igen komoly. Javaslatom 
az, hogy ami a tervben van, azt biztosítsák az FM részére, a többit javítások útján 
biztosítsák. Javítókapacitást tudnánk biztosítani annyit, hogy 3 hónap alatt 6000 
gumit lehetne kijavítani.
Kossa István elvtárs: Kérem a Minisztertanácsot, hogy a 7. pont utolsó bekezdését ne 
fogadja el. Ez egy OT-levél alapján készült, az OT később ezt visszavonta. Az előterjesztés 
és a levelezés egymást keresztezték, így került be az előterjesztésbe.35

Szabó Gergely elvtárs: Az előterjesztés 3. pontja a nehézipari minisztert utasítja, hogy 
a tavaszi munkák megkezdéséig gondoskodjék valamennyi telep feltöltéséről.36 A mi 
gyárainkban megfelelő mennyiségű áru van, sőt egyes gyáraknál veszélyeztetve van 
az üzemeltetés, miután nem kapunk elég tartálykocsit és nem tudjuk a kiszállítást 
kellő ütemben foganatosítani. Február 21. és március 2. között kellett volna kapni 884 
tartálykocsit és kaptunk 465-öt. Március 3. és 7. között kellett volna kapni 370 db-ot, 
kaptunk 260-at. Kérem a Minisztertanácsot olyan határozat kimondására, hogy a 
Közlekedés- és Postaügyi Minisztérium gondoskodjék a megfelelő számú tartálykocsi 
biztosításáról, ami a jelen helyzetben napi 90–95 kocsi biztosítását jelenti.
A gumiabroncskérdés. Mi ennek a gyártásában lemaradtunk az első két hónapban, 
márciusban teljesítettük a tervet. Abba nem tudunk beleszólni, hogy az általunk 
gyártott gumiabroncsot hová diszponálja az Országos Tervhivatal, azonban mi úgy 
látjuk, hogy az FM igényét nem tudnánk úgy kielégíteni, hogy kár ne történjék a 
közlekedés és egyéb területen.
Szíjártó Lajos elvtárs: Az 5. oldalon az OT javasolja, hogy az Építésügyi Minisztérium 10 
szerszámgépet adjon át. Mi a Kohó- és Gépipari Minisztériumtól kapjuk a szerszámgépeket, 
a selejtezetteket. Azt a néhány gépet, ami most munkaképes és a cementgyárakban van, 
nem tudjuk átadni. Mi felajánlottunk 10 gépet, de az nem kellett. Új gépeink nekünk 
nincsenek. Fogadják el a selejtezettekből a 10 gépet, de mi nem vagyunk képesek jó 
állapotban lévő gépeket adni.

Altomáré Iván elvtárs: Még tavaly, 1953-ban egy határozat arra kötelezte az élelmiszer-
ipart, hogy adjon át gépeket. Az élelmiszeripar alig kapott valamit. Felajánlottunk 3 
esztergapadot, amiből egyet fogadtak el. Nem tudunk adni más esztergapadot, nem 
lehet kötelezni az élelmiszeripart, hogy az utolsó gépét is odaadja.
Kökény Mihály elvtárs: Az FM terven felül nem kért gumiabroncsot, csak a terv 
megváltoztatását kéri. Szabó elvtárs szerint az idén 42–43 ezer gépkocsiabroncs kerül 
legyártásra, ebből kellene 9200 db, a hiányzó mennyiséget, kb. 6–10 ezer db-ot a II. 
negyedévben kérjük leszállítani.

35 A határozati javaslat 7. pontjának utolsó bekezdésében több minisztériumot és a Munkaerő Tartalékok 
Hivatalát 105 darab esztergapad és szerszámgép átadására utasították. Kossa István, mint az MTH 
elnöke csak a Hivatalát érintő 22 darab gép átadása alól kérte a mentesítést.

36 A határozati javaslat 3. pontjában a nehézipari minisztert az üzemanyag-elosztó (ÁFOR-) telepek 
üzemanyaggal történő feltöltésére utasították.
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A tartálykocsi kérdés, amit Bata elvtárs felvetett, még eddig nem merült fel. A Janza 
elvtárs által adott szöveget mi elfogadtuk. Ha a kocsik olyan állapotba kerülnek, hogy 
a HM-nek nem felelnek meg, akkor azokat kicseréljük.
Zsofinyecz Mihály elvtárs: A II/7. pont szerint 30 esztergapadot kell átadnunk. Le 
kellett adnunk 100-at, átadnunk 28 fúrógépet és még több gépet. Ugyanakkor, amikor 
átadunk, az FM részéről hozzánk jönnek munkáért. Nem tudom, nem volna-e helyes 
megnézni ezt is. 20 000 munkaórára kértek tőlünk munkát. Ha mi a 30 gépet leadjuk, 
nálunk a termelésben ez mutatkozni fog. Vizsgálja felül ezt a Minisztertanács, hogy 
reális-e ezeknek a gépeknek a leadása. Mi új gépeket is adtunk a mezőgazdaság részére, 
ebből kifolyólag nem tudom, hogy helyesek-e a feltüntetett számok.

Apró Antal elvtárs: Kisebb megjegyzésem van ehhez az előterjesztéshez. Kifogásolom, 
hogy a tavaszi mezőgazdasági munkák előkészítéséről szóló jelentés címén az elvtársak 
egész mást írnak, mint amiről mi jelentést kértünk. Hogy ki mit adjon, az benne van, 
de hogy a tavaszi munkák hogy állnak, az nincs benne. Az utóbbi időben többször 
előfordul, hogy amikor a munkáról, a feladatokról szóló jelentést akarunk tárgyalni, 
abban az van, hogy mit adjon a másik.
Bebrits Lajos elvtárs: A tartálykocsikat illetően a kívánság teljesíthető lesz. A kocsipark 
nem bővíthető, de átszervezésekkel az igény kielégíthető. A Felső-Dunán osztrák–magyar 
viszonylatban nincs jég és a szállítás már hajókon végezhető.
A gumiabronccsal kapcsolatban be kell jelentenem, hogy nálunk több mint 50 autóbusz 
van félreállítva abroncshiány miatt. Ez veszélyezteti a bányászok munkahelyre való 
szállítását. Ha átütemezésről van szó, az ne legyen végrehajtva úgy, hogy a közlekedés 
részére esedékes abroncsot nem kapjuk meg.
A 30 szerszámgép csakis autójavító üzemekből vehető el nálunk. A szerszámgépek 
átadásáról tárgyalás nem folyt köztünk.
Nagy Imre elvtárs: A vitát nem kell folytatni. A lényeg az, hogy úgy látom, hogy az 
előterjesztés hiányosságai miatt a vita a tavaszi mezőgazdasági munkákra való felkészülés 
helyett a gumiabroncs körül bontakozik ki. Ez nem a mi feladatunk. Nagyon helytelen, 
hogy ilyen módon kerül ide ez az előterjesztés.
Helyes volt Tisza elvtárs észrevétele, hogy az előterjesztés nem felel meg a feladatoknak. 
A Minisztertanács a tavaszi mezőgazdasági munkák előkészítéséről és végrehajtásáról 
akart jelentést, mert ez sürgős és égető kérdés. Ehelyett kapunk olyan problémákat, hogy 
döntsük el a gumiabroncs tervszámait és egyéb más követeléseket igyekezzünk rendezni. 
Azt hiszem, hogy a Földművelésügyi Minisztérium felé feltétlenül utasításképpen kell 
leszögeznünk, hogy a Minisztertanácsnak, függetlenül attól, hogy azt a Minisztertanács 
plénuma vagy az elnökség tárgyalja-e, készítsen jelentést azokról a rendkívüli intézke-
désekről, amelyeket a tavaszi mezőgazdasági munkákkal kapcsolatban tett, illetőleg 
más szerveknek a feladatairól. Itt rendkívül gyorsan kell nekünk intézkedéseket tenni. 
A tavaszi vetési tervek teljesítésére elérkezett az idő, a tavaszi búza vetése rendkívül 
fontos feladat. Nem kaptunk semmit abból, hogy hogyan áll a műtrágya felhasználása, 
a kisgépellátás, a tanácsok feladatai, egyéb szervek feladatai. Beszélni kell arról is, hogy 
egyéb szervek hogyan vesznek részt a feladat megoldásában. Szólni kell arról, hogy nem 
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akarnak az elvtársak vállalni semmit azokból a feladatokból, amelyeket az FM nem tud 
megoldani. Itt vannak a gépek problémái. Felszólalnak az elvtársak és nem vállalnak 
semmit. Ez lehetetlen. Feltétlenül mozgósítani kell azokat az erőforrásokat, amelyek 
más minisztériumok hatáskörében vannak egyelőre. Javaslom, hogy a minisztériumok 
részéről jövő segítséget a Minisztertanács Titkársága nézze meg, és az elnökség 
hozzon ebben döntést. A Minisztertanács hatalmazza fel a Minisztertanács elnökét, 
hogy ebben a kérdésben döntést hozzon és a megfelelő utasításokat adja ki. Ugyanez 
vonatkozik a gumiabroncsra is.
Ami az üzemanyagot illeti, tudomásul vesszük Bebrits elvtárs bejelentését.
Ami a HM által felvetett kérdést illeti, én egyetértek Bata elvtárssal, hogy olyan 
módon oldjuk meg a kérdést, ahogy ő javasolta. Visszakapja majd abból a mennyi-
ségből, amit az FM kap.
Amit Háy elvtárs felvetett, az igen fontos kérdés. Itt abban dönteni nem tudunk, 
hogy kedvezőek-e azok a feltételek és kedvezőek-e azok, amelyeket Csehszlovákiával 
való tárgyalás útján érnénk el. Javaslom, hogy ezt a kérdést a Minisztertanács, a 
Földművelésügyi Minisztérium, a Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium és az OT 
tárgyalja meg és hatalmazza fel a Minisztertanács a Minisztertanács elnökét arra, hogy 
az ott kialakult vélemény alapján az utasításokat kiadhassa.
Egyébként a Földművelésügyi Minisztérium a legközelebbi ülésre adjon pontos jelentést 
a tavaszi munkák állásáról. A legközelebbi ülés alatt nem a plénumot értem.
Kossa István elvtárs: Az MTH-ra vonatkozó rendelkezést vegye ki a Minisztertanács 
a határozatból, mert ebben a kérdésben Gerő elvtárs hozott döntést.
Nagy Imre elvtárs: Jó, a 7. pontot egyelőre kihagyjuk.37

6 .) A nyugdíjak felemelése.38

Előadó: Olt Károly elvtárs: 

37 A megjegyzés értelmezéséhez lásd a 37. lábjegyzetet. A Minisztertanács az előterjesztést és a határozati 
javaslatot módosításokkal az 523/5/1954 számú – „az 1954. évi tavaszi mezőgazdasági munkák technikai 
előkészítéséről” című, nem nyilvános határozatával elfogadta. Ebben utasította a földművelésügyi 
minisztert, hogy egy héten belül tegyen jelentést a tavaszi munkákra való felkészülésről, a megtett 
és a még szükséges intézkedésekről, továbbá utasította az Országos Tervhivatal elnökét, hogy tegyen 
javaslatot a Minisztertanács elnökének a szükséges szerszámgépek átadásáról. 

38 A pénzügyminiszter a Minisztertanács elnökének az országgyűlés január 23-ai ülésén a nyugdíjellátások 
felemelésére és javítására tett bejelentése alapján előterjesztést tett a nyugdíjtörvény és a hozzá 
kapcsolódó minisztertanácsi rendelet módosítására. A nyugdíjtörvényben a nyugdíjellátás minimális 
összegét az öregségi nyugdíjnál 150 Ft helyett 200 forintban, a felemelt összegű öregségi nyugdíjnál 
220 Ft helyett 350 forintban, az árvaellátásnál 70 Ft helyett 75 forintban, illetve 100 Ft helyett 120 
forintban javasolta megállapítani. Minimális határ megállapítását javasolta az özvegyi nyugdíjaknál 
is. A módosítások hatására a különböző jogcímeken nyugellátásában részesülő 420 ezer személyből 
235 ezer fő kap 30–45% közötti emelést. A minimum nyugdíjas 50 ezer személy közül 25 ezer fő 
nyugdíja átlag 33–59%-kal emelkedik.

25/6
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Nekünk 3 napon belül a folyósítást meg kell indítanunk, mert nem tudjuk másképpen 
lebonyolítani április 1-re a nyugdíjfelemelés végrehajtását. Azt hiszem, észrevétel nincs, 
hiszen az anyag előzőleg igen részletesen ki lett tárgyalva.
Az eredeti terv szerint 200 millió volt a nyugdíjemelésre szánva. Mi megtakarítást 
kerestünk, így éves vonatkozásban 171 milliós szint alakult ki. Április 1-i bevezetésnél 
128 millió költségkihatás jelentkezik.
Kérem a Minisztertanácsot, hogy amennyiben különösebb észrevétel nem lesz, fogadja 
el az előterjesztést.
Gergely Miklós elvtárs: A levonás kérdése. A levonás 50, vagy 30%. A javaslat elfogadása 
a Munka Törvénykönyve végrehajtási utasításának módosítását vonja maga után. 
Abban az van, hogy 50%-ot lehet levonni.39

Nagy Imre elvtárs: Helyes, ki kell mondani, hogy a Munka Törvénykönyve végrehajtási 
utasítása ennek megfelelően módosul.
Az előterjesztést a Minisztertanács elfogadta.40

A napirenden szereplő 7, 8. és 9. pontokat nem tárgyalja a Minisztertanács.41

A „Különfélék”-nél a sorrendet javaslom megváltoztatni. a) pontnak javaslom a 
tájékoztatási hivatal szervezéséről szóló előterjesztést.

10/a ) A Tájékoztatási Hivatal szervezése.42

Előadó: Nagy Imre elvtárs.

39 Az észrevétel arra vonatkozott, hogy az előterjesztésben a pénzügyminiszter kitért a nyugdíjak bírói 
lefoglalhatóságára és elutasította az igazságügyminiszter észrevételét, mellyel a nyugdíjakra is a munkabérek 
50%-os lefoglalhatóságát kívánta kiterjeszteni, miután a nyugdíjak az általános életszínvonalhoz 
képest meglehetősen alacsonyak és ezért fokozott védelemben kell az összegüket részesíteni.

40 A Minisztertanács az előterjesztést jóváhagyta és felterjesztést tett az Elnöki Tanácshoz az 1951. évi 
30. számú törvényerejű rendelet módosítására, ami az 1954. évi 8. számú törvényerejű rendelettel 
megtörtént (MK 1954. 23. szám, március 24.). Ennek végrehajtási utasításaként elfogadta és kiadta 
a 20/1954/III.21. MT számú rendeletét. (MK 1954. 23. szám, március 24.). 

41 A megjelölt napirendek tárgyalására a Minisztertanács március 16-ai ülésén került sor.
42 A Minisztertanács elnöke figyelemmel az állami tájékoztatás rendezetlenségére, széttagoltságára, 

a tájékoztatási szervek egységes irányításának és összefogásának hiányára, a tájékoztató munka 
alkalomszerűségére előerjesztést tett a feladatkörnek a Népművelési Minisztérium hatásköréből 
a Minisztertanács közvetlen hatáskörébe történő áthelyezésére. Ennek érdekében javasolta a 
Minisztertanács Tájékoztatási Hivatalának, egyben mint a Magyar Távirati Iroda, a Magyar Rádió 
és a Magyar Fotó felügyeleti szervének létrehozását.

25/10/a
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Ez az előterjesztés a Hivatal vezetőjének kinevezéséről szól.43 Észrevétel nincs. A 
Minisztertanács az előterjesztést elfogadta.44

10/c ) Kormánybizottság kiküldése az állami gazdaságok felülvizsgálatára.45

Előadó: Nagy Imre elvtárs. 
Annak idején javaslatot tettünk egy bizottság létrehozására. A javaslatot most idehoztuk. 
Erre feltétlenül szükség van. A bizottság összetétele olyan, hogy feladatát el tudja látni.
Észrevétel nincs, a Minisztertanács az előterjesztést elfogadta.46

10/d ) A MT Anyag- és Termékgazdálkodási Titkárságának felállítása.47

Előadó: Nagy Imre elvtárs.
Olt Károly elvtárs: A Titkárság felállításával kapcsolatos költségek teljes egyensúlyt 
találjanak az OT-nál az Anyaggazdálkodási Főosztálynál.
Szalai Béla elvtárs: A funkció nem csökken. Adunk át embereket, de az apparátust bővíteni kell.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács a javaslatot elfogadta.48

10/e ) Vas Zoltán kinevezése az Anyag- és Termékgazdálkodási Titkárság vezetőjévé.
Előadó: Nagy Imre elvtárs. 
A Minisztertanács a javaslatot elfogadta.49

43 Az előterjesztés a Tájékoztatási Hivatal létrehozásáról szólt, az elnök személyét nem említette. Ennek 
ellenére a Minisztertanács elnöke március 15-én előterjesztette az Elnöki Tanácsnak Szántó Zoltán 
rendkívüli követ és meghatalmazott miniszternek a felmentését a párizsi követség vezetése alól és 
kinevezését a Tájékoztatási Hivatal elnökévé. Az Elnöki Tanács március 22-én nevezte ki őt.

44 A Minisztertanács az előterjesztést 523/nk/1/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta és 
kiadta 2.015/7/1954 Mt. h. számú határozatát. (HT 1954. 7. szám, március 22.) 

45 Tekintettel arra, hogy az állami gazdaságoknak jelentős szerepük van a mezőgazdasági termelés 
fejlesztésében és az áruellátásban, de ezt a feladatot még nem kielégítően látják, sőt számottevő 
megterhelést jelentenek a népgazdaság számára, a Minisztertanács elnöke előterjesztést tett egy 
bizottság kiküldésére működésük felülvizsgálatára. A bizottság elnöke Dobi István, tagjai Matolcsi 
János, Erdei Ferenc, Dögei Imre, Antos István, Márton János, Ribiánszky Miklós. A bizottság 
titkára Pogácsás György. Jelentésüket és a gazdálkodás megjavítására vonatkozó javaslataikat két 
hónapon belül kell előterjeszteni.

46 A Minisztertanács 523/12/1954 számú nem nyilvános határozatával az előterjesztést elfogadta
47 A Minisztertanács elnöke az anyagellátás és anyaggazdálkodás fokozott ellenőrzése érdekében előterjesztést 

tett a Minisztertanács alárendeltségében az Anyag- és Termékgazdálkodási Titkárság létrehozására.
48 A Minisztertanács az előterjesztést elfogadta és 2.014/1954 Mt. h. számú határozatával (HT 1954. 7. 

szám, március 22.) elrendelte a Titkárság felállítását.
49 A Minisztertanács 523/21/1954 számú nem nyilvános határozatával Vas Zoltánt kinevezte a Titkárság vezetőjévé.

25/10/c
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10/f  ) Nezvál Ferenc a város- és községgazdálkodási miniszter első helyettesévé való 
kinevezése.50

Előadó: Nagy Imre elvtárs. 
A Minisztertanács a javaslatot elfogadta.51

10/h ) A Földművelésügyi Minisztérium beruházási szervezetének kialakítása.52

Előadó: Hegedüs András elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: A Földművelésügyi Minisztérium költségvetésében kell előirányozni, 
de a hivatal létszáma bizonytalan.
Kökény Mihály elvtárs: Legfeljebb 300 fő.
Olt Károly elvtárs: A Földművelésügyi Minisztérium a feladattal, amelyet a 3 éves 
mezőgazdasági tervből kifolyólag végeznie kell, nem tart sehol. A Mezőgazdasági és 
Szövetkezeti Bank nem tud folyósítani, mert nem tudja, hová kell. Szükség van tehát erre 
a szervezetre. Az előterjesztésben az van, hogy a szervezet létrehozására és fenntartására 
a pénzügyi fedezet megvan. Ez nincs meg. Legalábbis úgy, ahogy azt az FM felveti.
Javaslom elvben elfogadni, de meg kell vizsgálni pénzügyi kihatását és létszámát. A 
központi szerv hogy nézzen ki; a megyei szervre vonatkozóan helyes az előterjesztés.
Nagy Imre elvtárs: Elvben hozzájárulok egy ilyen szerv létrehozásához, de a költségkihatás 
és létszám vonatkozásait a pénzügyminiszterrel és az OLB-vel tárgyalja meg. Ha 
megegyezés jön létre, nem kell visszahozni. Ellenkező esetben Olt elvtárs tegyen jelentést.53

10/p ) Legfelsőbb bírósági bírák tisztségük alóli felmentése.54

Előadó: Erdei Ferenc elvtárs.

50 A Minisztertanács Titkársága (Nagy Imre az MT elnöke) javaslatot tett arra, hogy a Minisztertanács tegyen 
előterjesztést az Elnöki Tanácsnak Nezvál Ferencnek, Budapest Főváros Tanácsa Végrehajtó Bizottsága 
első elnökhelyettesének a város- és községgazdálkodási miniszter első helyettesévé történő kinevezésére.

51 A Minisztertanács a javaslatot elfogadta, és előterjesztést tett a kinevezésre, melynek alapján Az 
Elnöki Tanács 1954. március 20-án Nezvál Ferencet kinevezte.

52 A földművelésügyi miniszter által benyújtott előterjesztés hangsúlyozta, hogy a mezőgazdasági termelés 
fejlesztéséről szóló párt- és kormányhatározat végrehajtása szükségessé teszi a mezőgazdasági beruházások 
tervszerű, gazdaságos és határidőre történő megvalósítását. Ezt a minisztérium beruházási szervezete 
jelenleg nem tudja megoldani, miután a beruházások előkészítése és kivitelezése nem megfelelő, nincs 
megfelelő műszaki ellenőrzés, a beruházó vállalatoknál kevés a szakmailag felkészült munkatárs. A 
hiányosságok megszüntetése érdekében a minisztérium felügyelete alatt – egy miniszterhelyettes 
irányításával – legfeljebb egyévi időtartamra létre kell hozni a Beruházó Hivatalt, a jóváhagyott 
beruházási tervvel kapcsolatos valamennyi teendő intézésére. A Hivatal létszámát átcsoportosítással, 
maximum 300 fővel, kell biztosítani. 

53 A Minisztertanács az előterjesztés alapján kiadta 2.016/7/1954 Mt. h. számú határozatát (HT 1954. 
7. szám, március 22.) és elfogadta az azt kiegészítő 523/10/1954 számú nem nyilvános határozatát.

54 Az igazságügyminiszter javaslatot tett dr. Bogdán Sándor és dr. Takács Zsigmond legfelső bírósági 
bírák – akik 1953 júniusa óta dolgoztak a bíróságon – felmentésére, illetve dr. Keszi Zoltán legfelső 
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Nagy Imre elvtárs: Három bíróról van szó. Erős a gyanúm, hogy ez az indokolás nem 
helyes, a származásuk az oka, hogy nem felelnek meg.55 Sokkal kisebb képzettségű 
bírák vannak olyan helyen, ahol ez a három dolgozik.
Erdei Ferenc elvtárs: Ezeknek a bíráknak a felkészültségük nem jó. Nem a származásuk a lényeg.
Nagy Imre elvtárs: A következő ülésre Erdei elvtárs hozza a javaslatot, hogy 
kiket javasol a helyükre.
A napirendet lezárjuk azzal, hogy kedden 9 órakor folytatjuk az ülést. A mai ülésről 
elmaradt anyagokat fogjuk bővítés nélkül tárgyalni.

MNL OL XIX-A-83-a-523 3–32.

bírósági bíró nyugdíjazására, miután Bogdán és Takács hiányos szakmai felkészültségük miatt a 
Legfelső Bíróság munkájában nem tudnak megfelelő színvonalon részt venni, Keszi pedig súlyos 
beteg. A Minisztertanács a javaslatot 523/24/1954 számú nem nyilvános határozatával elfogadta és 
felterjesztést tett az Elnöki Tanácsnak a bírák felmentésére. Ennek alapján az Elnöki Tanács 1954. 
március 29-én kelt döntésével a bírákat felmentette.

55 Nagy Imre miniszterelnök arra utalt, hogy dr. Bogdán apja református pap, dr. Takács apja asztalosmester 
volt és mindketten 1941, illetve 1944 óta járásbíróként álltak alkalmazásban.
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 MELLÉKLET

1/a

BEGYŰJTÉSI MINISZTÉRIUM
SZIGORÚAN TITKOS!
Tárgy: A begyűjtés költségeinek csökkentése, a begyűjtés szervezetének racionalizálása.
Egyetértenek:
Kiss Árpád könnyűipari miniszter
Házi Árpád az ÁEK elnöke
Varga András a Helyi Tanácsok Titkársága vezetője.
Észrevételt tettek:
Altomáré Iván élelmiszeripari min[iszter]
Olt Károly pénzügyminiszter
Bognár József bel- és külker[eskedelmi min[iszter]
Péter György a Statisztikai Hivatal Elnöke
Dögei Imre a SZÖVOSZ elnöke

Előterjesztés a Minisztertanácshoz
I.

A begyűjtési apparátus jelenlegi szervezeti felépítése

A begyűjtés jelenlegi szervezeti felépítését a Mt. 1953. évi 0490/8. sz. határozata állapította 
meg. A begyűjtés és felvásárlás felső irányítását és összefogását a következő szervek végzik:

a.) Begyűjtési Minisztérium (termény, bor állat, állathizlalás, tenyésztés és nevelés).
b.) Élelmiszeripari Minisztérium (tej, tojás, baromfi és zsír).
c.) Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium (zöldség, gyümölcs, burgonya).
d.) Könnyűipari Minisztérium (nyersbőr, gyapjú, vágójuh).
e.) SZÖVOSZ (a fenti tárcákhoz tartozó termények és termékek, egy részét gyűjti 

be – kivéve az élőállatot és bort –, továbbá erdei melléktermékeket, lőtt vadat, 
mézet és gyógynövényt stb.).

A begyűjtés feladatait, a szerződéses felvásárlást egyrészt tanácsi – államhatalmi – másrészt 
vállalati és földművesszövetkezeti szervek hajtják végre. Az államhatalmi funkciókat 
a tanácsok végrehajtóbizottságai, illetve begyűjtési osztályai látják el. A községekben 
a tanácsok végrehajtóbizottsági apparátusában a begyűjtési nyilvántartók végzik a 
beadási kötelezettség kivetését, a beadás teljesítésével, a hátralékosok kimutatásával 
kapcsolatos nyilvántartást.
A vállalati begyűjtő szervek a községben részben nostrotelepeken vagy kiküldött 
felvásárlóik, részben a földműves-szövetkezetek útján veszik át a mezőgazdasági 
terményeket és termékeket.

1954. március 12. – Melléklet
25
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A Begyűjtési Minisztérium feladata a törvényerejű rendeletben meghatározott valamennyi 
– begyűjtés alá vont – cikk begyűjtésének tervezése, a tervek lebontása, a begyűjtés 
irányítása és ellenőrzése, továbbá feladata a sertés- és marhahizlalás, sertéstenyésztés, 
valamint a keverék takarmányok gyártása és forgalomba hozása.
A minisztérium a feladatokat a következő szervei útján látja el:
A terményátvételt a TES mint középirányító szerv 19 megyei vállalatával végzi. A 
TES irányítása alá tartozik továbbá 4 raktározási, egy zsákellátó, egy mezőgazdasági 
magtisztító és értékesítő vállalat. Az 1953. évben a begyűjtött termények mennyiségének 
60%-át nostrotelepek, 40%-át a földműves-szövetkezetek útján vették át.
Az állatbegyűjtést és -felvásárlást, valamint hizlalási és nevelési szerződések kötését 
19 állat- és zsírbegyűjtő és 1 állatértékesítő vállalat bonyolítja le. Az állatforgalmi 
vállalatok a közellátási (KH) szarvasmarhahizlalással és az azt kiegészítő takarmány-
termeléssel is foglalkoznak.
A borbegyűjtést, felvásárlást és célgazdaságokban a szőlőtermelést, továbbá szerződések 
kötését, valamint az értékesítést a Borbegyűjtési Igazgatóság irányításával jelenleg 7 
begyűjtő és forgalmi, valamint 1 borkereskedelmi vállalat végzi.
Sertéstenyésztéssel és sertéshizlalással 1953. évben a Sertéstenyésztő és Hizlaló Igazgatóság 
irányítása mellett 26 vállalat foglalkozik.
Élelmiszeripari Minisztérium
A Tejipari Igazgatóság alá tartozó tejipari egyesülések és vállalatai gyűjtik be a tejet. 
A begyűjtést 760 nostro- és 3190 földművesszövetkezeti gyűjtőtelep bonyolítja le. A 
Baromfiipari Igazgatóság irányítja a tojás- és baromfibegyűjtést 19 megyei vállalattal. 
A községekben a begyűjtést 3200 földművesszövetkezeti gyűjtő végzi.
Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium
A minisztérium MEZŐKER-vállalatai gyűjtik be a kötelező beadás keretében beadott 
burgonyát és csemegeszőlőt, és felvásárolják a zöldség- és gyümölcsféléket. A MEZŐKER 
19 megyei vállalata 513 nostrotelepen és mintegy 2000 földművesszövetkezettel végezte 
1953-ban a felvásárlást.
Könnyűipari Minisztérium
A gyapjú begyűjtését és a vágójuh felvásárlását a minisztérium Gyapjúbegyűjtő 
és Textilnyersanyag Készletező vállalata végzi 17 kirendeltsége útján. A nyersbőr 
átvételét és felvásárlását a Nyersbőrgyűjtő és Készletező Vállalat bonyolítja le 67 
gyűjtőtelepén és 18 átvevőhelyén.
SZÖVOSZ
A földműves-szövetkezetek egyrészt a kötelező beadás alá vont cikkek begyűjtését 
végzik azokban a községekben, ahol a különböző tárcák vállalatainak nostrotelepei 
nincsenek, másrészt szabadpiaci mezőgazdasági terményeket és termékeket vásárolnak, 
saját értékesítésre és megbízó begyűjtő vállalatok részére. (A kötelező beadás alá vont 
cikkek begyűjtésében az egyes cikkek szerint változóan 900–3200, míg a szabadpiaci 
felvásárlásban 3200 földművesszövetkezet vesz részt.)
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A tanács
A megyei, járási tanácsok végrehajtóbizottságai a begyűjtéssel kapcsolatos feladatokat 
a megyében, a járásban a megyei, illetve járási begyűjtési osztályok útján végzi. A 
községekben pedig az adminisztratív feladatok elvégzésével a begyűjtési nyilvántartók 
segítik a végrehajtóbizottságok begyűjtéssel kapcsolatos munkáinak végrehajtását.
A tanácsi apparátus a begyűjtési munka végzése szempontjából kettős irányítás 
alatt áll. Munkájukat általánosságban a Minisztertanács Helyi Tanácsok Titkársága, 
mint szakvonalon a begyűjtésben résztvevő különböző minisztériumok (begyűjtési 
minisztérium, élelmiszeripari minisztérium, bel- és külkereskedelmi minisztérium, 
könnyűipari minisztérium) irányítják.
A tanácsi apparátusban begyűjtéssel összesen 6028 fő foglalkozik. Ebből 4657 a községi 
nyilvántartó, akik főleg csak adminisztratív munkát végeznek. A tanácsi apparátusban 
a megyei begyűjtési osztályokon átlag 16–18, a járási begyűjtési osztályokon átlag 7–9 
fő dolgozik, míg a községekben 350 beadásra kötelezett termelőre jut 1 nyilvántartó. 
(Szóródás miatt azonban egyes községekben 200–250, míg számos községben 500–600 
termelő nyilvántartásával foglalkoznak.)

.-.-.

A begyűjtés irányításában és munkájában résztvevő minisztériumi, vállalati és tanácsi 
apparátus létszáma 57 780 fő, béralapja 579,101 m/Ft. Az apparátus létszáma a következők 
szerint oszlik meg: munkásállomány 14 479 fő, kereskedelmi alkalmazott 23 376 fő, 
adminisztratív alkalmazott 14 491 fő, egyéb 5034 fő. (Részletezés az I. sz. táblázatban.)

II.
A begyűjtési apparátus szervezeti felépítésének és munkájának hiányosságai

A népgazdaság fejlődésében a Párt és Kormány által megállapított hibák és hiányosságok 
a begyűjtés területén is nagymértékben jelentkeztek. Az elmúlt években az ellátás és 
az élelmiszeripar egyre növekvő szükségleteit, az export nagy részét a terület után 
kötelező beadás útján kellett biztosítani, ami a parasztság beadási kötelezettségének 
állandó emelését vonta maga után. Minden évben több és több cikkeket kellett beadás 
alá vonni. A begyűjtési minisztérium munkájában túlsúlyban voltak az adminisztratív 
intézkedések, amelyek nagyon gyakran túlkapásokat vontak maguk után. Ezek mellett 
a fő hiba, hogy az utóbbi évek során a központi és megyei szervek nagymértékben 
felduzzadtak, ugyanakkor a községben nem volt a begyűjtésnek saját apparátusa.
A begyűjtési, átvételi és felvásárlási funkciók keveredtek, és ez, valamint a felduzzasztott 
létszám, [a] községekben az alacsony fizetés következtében jelentős mértékben kerültek 
a begyűjtési apparátusba ellenséges, politikailag és szakmailag nem megfelelő elemek. 
A tervek teljesítése érdekében sokszor vállalati és egyéb szervektől nagy tömegű nem 
megfelelő dolgozót küldtünk le falura, de ezek a nagyszabású mozgósítások alig hoztak 
eredményt, igen sokszor a parasztság zaklatására vezettek.
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1 .) A begyűjtésre az alábbi főbb hiányosságok jellemzőek:
a.) a begyűjtési minisztériumnak a községekben nincs saját begyűjtő apparátusa. A 

minisztérium a begyűjtés legfontosabb területén, a községekben a nyilvántartó 
apparátust sem szakmailag, sem politikailag nem tudta megszilárdítani, mert 
nagy volt a fluktuáció az alacsony fizetés miatt;

b.) a begyűjtés évenként változó rendszere az apparátus ismétlődő átszervezését vonta 
maga után. A gyakori átszervezések az apparátus munkájában bizonytalanságot 
okoztak, lazították a fegyelmet és elősegítették a felelősség alól való kibúvást;

c.) a minisztérium tevékenységében nem jut megfelelően kifejezésre a begyűjtés 
egész területének elvi – politikai – irányítása. Hiányzik a begyűjtési minisztérium 
belső munkájában a vezetés koordinálása. Mindezek keresztintézkedések és 
felesleges utasítások tömegét vonták maguk után, amelyek sokszor zavarták 
az apparátus munkáját;

d.) a tanácsok begyűjtési munkájában még mindig sok a hiányosság (állami fegyelem 
lazasága, törvényesség betartásának elhanyagolása, stb.);

e.) e kettős irányítás a gyakorlatban a begyűjtés különleges jellegét tekintve nem 
hozott kielégítő eredményeket. Ehhez járult, hogy az apparátus részére több 
tárca is adott ki begyűjtéssel kapcsolatos utasításokat vagy instrukciókat, ami 
a lazaságot és bizonytalanságot tovább fokozta;

f.) a tanácsi apparátus munkájában elkövetett hibákat tovább növelte, hogy a 
begyűjtést és átvételt sok vállalat, illetve földművesszövetkezet végezte, és ezek 
az esetek többségében zaklatták a parasztságot. Mivel pedig az ellenőrzésük 
nem volt szervezetileg biztosítva, ennek következtében gyakori volt különböző 
címeken a parasztság megkárosítása (megvárakoztatás, szabálytalan levonások, 
víztartalom, szennyeződés és egyéb címeken);

g.) a begyűjtés hiányosságait fokozta még az is, hogy:
a begyűjtési terv túlfeszített volt, nem volt összhangban a tényleges termelési 
adottságokkal. A kötelezettség megállapítását, a tervek termelőkig való lebontását 
a községi nyilvántartók végezték, akik ennek során szakmai, politikai gyengeségük 
miatt sokszor megsértették a törvényességet, gyakori volt végrehajtás közben 
a begyűjtési tervek megváltoztatása, ami sértette a parasztság igazságérzetét és 
zavarta a végrehajtó apparátust, az évenként emelkedő beadási kötelezettség, 
valamint a gyakori jogtalan kivetések, a különféle forgalmi és vágási korlátozások 
a termelők szabadpiaci értékesítési lehetőségét erősen csökkentették.

2 .) A felső irányító szervek és társhatóságok gyakran változó, nem egyszer felesleges 
adatszolgáltatást követeltek. Például a terménybegyűjtés vállalati vonalán egyes 
cikkeket 16–18-féle bontásban kellett nyilvántartani, s ebből havonta 225 esetben 
kellett felsőbb szervek részére jelentést készíteni (OT, KSH, BgyM stb.).
Mindezek az apparátus felduzzasztásához vezettek, bürokratikussá tették a 
begyűjtés munkáját, és végeredményben növelték a begyűjtés költségeit.
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Főbb cikkeknél a begyűjtési költségek alakulását az alábbi táblázat mutatja. (A 
kimutatásban az összes költségek szerepelnek):

Beszerzési áron számított 100 Ft begyűjtött 
és értékesített mennyiségre eső összes 
költség

100 Ft összes bevételre eső költség  
Ft

(1953. évi tényszámok alapján)

terménynél 20,05 8,65

állatnál 22,79 13,66

bornál 44,60 15,15

3 .) A begyűjtéssel, átvétellel és forgalommal foglalkozó jelenlegi szervezet túlméretezett 
volta, bürokratikus ügyintézése, szakmai és politikai felkészítése nem alkalmas 
arra, hogy a többéves begyűjtési rendszernek megfelelően betöltse feladatát, és 
biztosítsa a begyűjtési tervek hiánytalan teljesítését.
A begyűjtés központi irányítását és szervezetét meg kell változtatni és az egyes 
irányító szervek: minisztériumok, SZÖVOSZ begyűjtési hatáskörét az alábbiak 
szerint javasoljuk kialakítani.

Határozati javaslat

Olyan begyűjtési szervezetet kell létrehozni, amely kiküszöböli a begyűjtési munka eddigi 
hibáit és hiányosságait. Biztosítja a törvényességet, megszünteti a rendszertelenséget, a 
begyűjtésen keresztül elősegíti a Párt és Kormány politikájának megvalósítását. Ennek 
érdekében élesen el kell határolni a begyűjtés és átvétel feladatait. A begyűjtést mint 
állami funkciót a begyűjtési minisztérium elvi, politikai irányítása alatt a begyűjtési 
hivatalok, községekben a begyűjtési megbízottak feladatává kell tenni. A vállalatok 
és földműves-szövetkezetek munkáját az áru átvételére, annak kezelésére és az ezzel 
kapcsolatos kereskedelmi és forgalmi feladatokra kell korlátozni.
A begyűjtési minisztériumot alkalmassá kell tenni arra, hogy irányító, ellenőrző, begyűjtő 
szerv legyen. A begyűjtési minisztériumnak kell összefogni a begyűjtés egész területét, 
biztosítani a begyűjtés egységes irányítását. A begyűjtési minisztérium feladatává 
kell tenni a szerződéses termeltetés irányítását is. A feladatkörök elhatárolására és a 
szerződéses termeltetés rendszerére az OT az érdekelt tárcákkal egyetértésben terjesszen 
javaslatot a Minisztertanács elé.

Felelős: begyűjtési miniszter, 
határidő: 1954. április 15.

Ellenőrizze az átvevő tárcák összes vállalatainak átvételi, valamint szabadfelvá-
sárlási tevékenységét.
Mindezek végrehajtásának biztosítására:
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1 .) A begyűjtési minisztériumot át kell szervezni és feladatát az alábbiak szerint 
kell megállapítani:

 – a begyűjtés rendszerének kidolgozása,
 – a kenyérgabona különleges népgazdasági jelentőségének megfelelően a 

terménybegyűjtés és átvétel közvetlen lebonyolítása, a gabonagazdálkodás 
összefogása, a malomipar irányítása a Begyűjtési Minisztérium operatív feladata,

 – a kötelező beadás alá tartozó, valamennyi mezőgazdasági termény, élő állat és 
állati termék begyűjtésének szervezése,

 – a begyűjtési cikkek átvételi és felvásárlási munkájában részt vevő szervek 
tevékenységének koordinálása és ellenőrzése,

 – az állami begyűjtést szabályozó törvényerejű rendeletnek megfelelően a beadási 
kötelezettség megállapítása, annak kivetése a termelőszektorokra és a begyűjtési 
tervek teljesítésének biztosítása,

 – a termelési szerződések kötésénél a szerződést lebonyolító szervek koordinálása 
és ellenőrzése,

 – a begyűjtési, szerződéses és szabadfelvásárlási cikkek árának szabályozása 
MT-jóváhagyás alapján,

 – a begyűjtésről és szabadfelvásárlásról a Minisztertanács és felsőbb szervek 
tájékoztatása.

2 .) A Begyűjtési Minisztérium felügyelete és irányítása alatt 1954. április hó 15-ig 
begyűjtési megyei és járási, városi hivatalokat, valamint községekben (városi 
kerületekben) begyűjtési, megbízotti hálózatot kell létrehozni. (Olyan községben, 
ahol több begyűjtési megbízott működik, a begyűjtési megbízottak közül 
egyet a csoport vezetésével kell megbízni.) Feladatává kell tenni a termelők 
beadási kötelezettségének megállapítását, a tervek lebontását, a kötelezettségek 
teljesítésének nyilvántartását, a terület utáni beadási kötelezettség alapján 
megállapított begyűjtési tervek teljesítésének maradéktalan biztosítását. A helyi 
tanácsokkal együtt a begyűjtés politikai munkájának vitelét és a beadás nem 
teljesítésének esetén a tanács által kirótt szankciók alkalmazását, illetőleg indokolt 
esetben a bűnvádi eljárás megindítását. Az új begyűjtési hálózat létszámát 7475 
főben kell megállapítani. Ennek bérkihatását a Minisztertanácsi Bértitkárság a 
Begyűjtési Minisztériummal egyetértésben 10 napon belül állapítsa meg.
Feladata továbbá az átvevő vállalatok, valamint földműves-szövetkezetek 
átvevői tevékenységének ellenőrzése. A hálózatot úgy kell kiépíteni, hogy 
közel 1 100 000 termelőt figyelembe véve, 420–450 beadásra kötelezettre egy 
begyűjtési megbízott és egy begyűjtési előadó jusson.
A begyűjtési hivatalokkal, községi megbízotti hálózattal el kell érni, hogy a falun 
olyan szilárd apparátus legyen, amely alkalmas arra, hogy mind terményből, 
mind állat- és állati termékből biztosítsa a népgazdaság szükségleteit úgy a 
beadási kötelezettség, mint az állami szabadfelvásárlás és szerződéskötések útján.

Felelős: begyűjtési miniszter.
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3 .) A begyűjtési hivatalok szervezésével egyidőben folyamatosan és párhuzamosan 
meg kell szüntetni a begyűjtési miniszter jelenlegi meghatalmazotti apparátusát, 
valamint a helyi tanácsok begyűjtési osztályait és a községi begyűjtési nyilvántartók 
státusát. A meghatalmazotti apparátus és tanácsi begyűjtési osztályok, valamint 
nyilvántartók felszámolását úgy kell végrehajtani, hogy ez a folyamatos munkák 
ellátásában zökkenőt vagy zavart ne okozzon.

Felelős: begyűjtési miniszter, 
pénzügyminiszter, 
a megyei végrehajtó bizottságok elnökei.

4 .) A begyűjtési hivatalok szervezéséhez, a káderek kiválasztásához, a szükséges 
helyiségek biztosításához, a technikai felszerelések beszerzéséhez, illetőleg 
átadásához a helyi tanácsok végrehajtó bizottságainak elnökei nyújtsanak 
hathatós segítséget.

Felelős: megyei tanácsok végrehajtó 
bizottságainak elnökei.

5 .) A begyűjtési tervek teljesítése érdekében a hivatal dolgozóinak olyan premizálási 
rendszert kell kidolgozni, amely biztosítja a begyűjtési hivatalok dolgozóinak 
érdekeltségét a tervek teljesítésében.

Felelős: begyűjtési miniszter, 
a Minisztertanács Bértitkárságának vezetője.

6 .) A megyei begyűjtési hivatalok részére 1-1 személygépkocsit, a járási hivatalok 
részére 2-3 motorkerékpárt kell biztosítani az összes begyűjtéssel és átvétellel 
foglalkozó vállalatok jelenlegi gépkocsi és motorkerékpár-állományából. – A 
községi megbízottak részére 1-1 kerékpárt kell biztosítani.

Felelős: élelmiszeripari miniszter, 
begyűjtési miniszter, 
pénzügyminiszter és az OT elnöke.

7 .) A Minisztertanács utasítja a Begyűjtési Minisztériumot, hogy a Begyűjtési 
Minisztérium szervezeti felépítését ezeknek a funkcióknak megfelelően alakítsa 
ki, és két héten belül tegyen róla jelentést.

8 .) A Begyűjtési Minisztérium az Élelmiszeripari Minisztériumnak adja át az Állat- és 
Zsírbegyűjtési Igazgatóságot, a Sertéstenyésztő és Hizlaló Igazgatóságot, valamint 
a Borbegyűjtési Igazgatóságot az összes telepekkel, vállalatokkal és pincékkel 
együtt 1954. április hó 1-ig. Az átadandó igazgatóságok létszámaiból a begyűjtési 
miniszter 20–25 főt tartson vissza a központi irányítást végző osztályok részére.
Az Élelmiszeripari Minisztérium 1954. április hó 1-ig adja át a Begyűjtési 
Minisztériumnak a malomipart.
Úgy a Begyűjtési, mint az Élelmiszeripari Minisztériumnak az átadandó 
egységeket szolgáltató üzemekkel, létszámmal, álló és forgóeszközökkel, beruházási 
keretekkel, valamint az általános osztályokon ezekkel az egységekkel foglalkozó 
dolgozókkal együtt kell átadni.

Felelős: a begyűjtési miniszter, 
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élelmiszeripari miniszter
9 .) A Begyűjtési Minisztérium irányítása alatt működő 4 raktározási vállalatot egy 

vállalattá kell összevonni: a termény és liszt, valamint az abraktakarmányok 
forgalmazására Értékesítő Vállalatot kell szervezni.

Felelős: a begyűjtési miniszter. 
Határidő: 1954. április hó 1.

10 .) A terménybegyűjtést nostrósítani kell. A terményforgalmi vállalatok a nostrósítással 
egyidejűleg 1954. június hó 1. napjáig vegyék át a földműves-szövetkezetek terményraktárait, 
teljes felszereléssel, álló és forgóeszközeikkel együtt. Ahol a terményátvétel egy 
munkaerő munkaidejét nem tölti ki, ott a megyei terményforgalmi vállalatok helyi 
földműves-szövetkezeteket megbízhatnak – bizományosként – terményátvétellel.

Felelős: begyűjtési miniszter, 
SZÖVOSZ elnöke.

(A SZÖVOSZ nem ért egyet azzal, hogy a nostrosítás során a raktárak és 
felszerelések átadásra kerüljenek.
Ezzel nem értünk egyet, mert a raktárak és a raktári felszerelések nélkül 
nostrosításról beszélni nem lehet, tekintettel arra, hogy a nostrositás után a 
földműves-szövetkezetek terményátvétellel nem foglalkoznak és az államnak 
a terménybegyűjtésnél ezekre a raktárakra szüksége van.)

11 .) A Takarmányforgalmi Vállalatot meg kell szüntetni és ipari tevékenységét át 
kell adni a malomiparnak.

Felelős: begyűjtési miniszter. 
Határidő: 1954. április hó 1.

12 .) Mindazon vállalatok elnevezését meg kell változtatni, amelyek cégszövegében 
begyűjtésre utaló elnevezés van. A cégszöveget úgy kell megállapítani, hogy 
abból kitűnjön a vállalat átvevő és forgalmazó funkciója.

Felelős: az illetékes miniszterek.
13 .) Az Élelmiszeripari Minisztérium tojás- és baromfifeldolgozó üzemei részére a tojás 

és baromfi közvetlen átvételére és szabadpiaci felvásárlására 15–20 km-es körzetet 
kell kijelölni, amelyek az átvételt és felvásárlást kizárólagos hatáskörrel végzik.
Az ország egyéb területén a tojás- és baromfiátvételt és szabadfelvásárlást a 
földműves-szövetkezetek végezzék.

Felelős: élelmiszeripari miniszter, 
a SZÖVOSZ elnöke.

(Az Élelmiszeripari Minisztérium nem ért egyet a 15–20 km-es körzetek kijelölésével, 
és javasolja, hogy abban a megyében, ahol ipari üzemek működnek, az egész 
megyében a tojás és baromfi közvetlen átvételét és szabadpiaci felvásárlását az 
ipari vállalat végezze.
A SZÖVOSZ nem ért egyet a tojás- és baromfibegyűjtést illetően az ipari 
körzetek kijelölésével.)
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14 .) Az állatbegyűjtő vállalatoknál rendszeresített és a községi nyilvántartásokkal 
párhuzamosan vezetett vállalati beadási nyilvántartást két ütemben: 1954. 
október hó 1-ig és 1954. december hó 31-ig meg kell szüntetni.

Felelős: élelmiszeripari miniszter.
15 .) A szabadfelvásárlást a kenyérgabona, abraktakarmány és élő állat, valamint az ipar 

telepeinek körzetében meghatározott cikkek kivételével a földművesszövetkezet, 
SZÖVOSZ, illetve a bel- és külkereskedelmi minisztérium vállalatai végezzék 
a Minisztertanács által jóváhagyott tervkötelezettség alapján.

Felelős: a bel-és külkereskedelmi miniszter, 
a SZÖVOSZ elnöke.

16 .) A SZÖVOSZ által Zala és Tolna megyékben végzendő gyümölcs- és zöldségfelvásárlást 
és átvételt 1954. október hó 1-ig felül kell vizsgálni, és a Minisztertanács elé 
javaslatot kell terjeszteni a gyümölcs és zöldség felvásárlásának rendszerére.

Felelős: bel-és külkereskedelmi miniszter, 
a SZÖVOSZ elnöke, élelmiszeripari 
miniszter, begyűjtési miniszter.

17 .) A Minisztertanács tudomásul veszi, hogy a kormánybizottság által kidolgozott 
Begyűjtési Minisztérium és az átvétellel foglalkozó tárcák és vállalatok különböző 
átszervezése révén mintegy 5400 fő létszámcsökkentést és mintegy 45,000 m/Ft 
béralap-megtakarítás érhető el. Továbbá tudomásul veszi, hogy a fenti béralap-
megtakarításon túlmenő racionalizálással, beruházásokkal, egyéb takarékossági 
intézkedésekkel 1953. évhez viszonyítva, éves viszonylatban mintegy 198 millió 
forint megtakarítást kell elérni.
A fenti összegből a pénzügyi terveken történő keresztülvezetés útján 100,000 m/
Ft emelhető le, míg különböző takarékossági intézkedések útján 70,000 m/Ft, és 
terven felüli beruházásokkal mintegy 28,000 m/Ft megtakarítást kell elérni (lásd 
a II. sz. mellékletet). Ezt a létszám-, béralap- és egyéb költségmegtakarításokat 
a Minisztertanács a megtakarítások első lépcsőjéül fogadja el.
A Minisztertanács tudomásul veszi, hogy a Begyűjtési Minisztériumnak új 
feladatok szerint, a begyűjtési hivatalok felállításával, vállalatok összevonásával, 
a Terményforgalmi Egyesülés megszüntetésével mintegy 13 300 fős létszáma 
lesz. (A munkás és egyéb állománycsoport nélkül.)
A Minisztertanács utasítja az élelmiszeripari, a könnyűipari, a bel-és külkereskedelmi 
minisztereket, valamint a SZÖVOSZ elnökét, hogy a saját racionalizálási 
javaslataikba dolgozzák fel a kormánybizottság által kimunkált létszámcsökkentést, 
és további lényeges létszám- és béralap-megtakarítást érjenek el. Erről 1954. 
július hó 1-ig a Minisztertanácsnak tegyenek javaslatot.
a.) A Pénzügyminisztérium megjegyzi, hogy a javasolt költségmegtakarításnál 

mintegy 23,5 millió forint a költségvetés összeállításánál már figyelembe 
lett véve, továbbá, hogy azért, mert az átszervezés az év folyamán kerül 
végrehajtásra, a megtakarításokat csak részben lehet az 1954. évre realizálni. 
A Pénzügyminisztérium észrevételével egyetértünk.
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b.) A Statisztikai Hivatal észrevételeiben közli, hogy a javaslatban előterjesztett 
kb. 200 millió forint költségmegtakarítás mintegy 23%-a végrehajtható 
ugyan, de nem ellenőrizhető.
Ezzel nem értünk egyet, mert a javasolt költségcsökkentések végrehajtását 

és mérését ellenőrizhetőnek tartjuk.
c.) A Bel-és Külkereskedelmi Minisztérium szerint a javasolt létszámcsökkentés 

csak 1955-ben fog teljes mértékben realizálódni, mert 1954. évben a létszám- és 
béralapcsökkentés már csak az év hátralévő idejére számolható, viszont a 
javasolt csökkentés éves viszonylatban értendő.
A Bel-és Külkereskedelmi Minisztérium észrevételeivel egyetértünk.)

18 .) Az 1953. évi 27. számú tvr.-t ki kell egészíteni a csatolt törvényerejű rendelettervezet 
rendelkezéseivel. A Minisztertanács a törvényerejű rendeletet elfogadja, jóváhagyás 
és kibocsátás végett a Magyar Népköztársaság Elnöki Tanácsához felterjeszti.
A Minisztertanács szükségesnek tartja a begyűjtési szervek és hatáskörük 
megállapítását, és ezért a csatolt minisztertanácsi rendelettervezetet elfogadja, 
és a törvényerejű rendelet kibocsátásától függően elrendeli, hogy azt a Magyar 
Közlönyben a Minisztertanács rendeleteként közzé kell tenni.

19. a. ) Az átszervezést úgy kell végrehajtani, hogy az a begyűjtési tervek teljesítésében 
fennakadást ne jelentsen.

Felelős: az illetékes miniszterek és a Minisztertanács 
Helyi Tanácsok Titkárságának vezetője.

b.) Az átszervezés időtartama alatt a helyi tanácsok begyűjtési osztályairól és a 
községek nyilvántartói apparátusából dolgozókat áthelyezni vagy elbocsátani, 
illetve újakat alkalmazni csak a begyűjtési miniszter hozzájárulásával lehet.

Felelős: A Minisztertanács Helyi 
Tanácsok Titkárságának vezetője.

20 .) Jelen határozat végrehajtásáról a begyűjtési miniszter tegyen jelentést a 
Minisztertanácsnak 1954. június hó 15-én és 1954. december hó 31-én.

Felelős: begyűjtési miniszter.

Budapest, 1954. március hó 1.

Tisza József s. k.
begyűjtési miniszter

MNL OL XIX-A-83-a-523 304-314
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1/b

BEGYŰJTÉSI MINISZTÉRIUM Szigorúan titkos!
TÜK 0011/3/1954. szám.

Kiegészítés „A begyűjtési szervezetének racionalizálása és költségeinek 
csökkentése” tárgyú minisztertanácsi előterjesztéshez

1 .) A határozati javaslat 2. pontjához kiegészítésül:
„A megyei és járási hivatalok szervezésével egyidőben városi és városkerületi 
hivatalokat kell szervezni.”

2 .) Ugyancsak a határozati javaslat 2. pontjához a következő kiegészítést javasoljuk:
„A begyűjtési hivatalok, illetve megbízotti hálózat feladatává kell tenni, hogy a 
helyi tanácsokkal együtt a begyűjtés politikai munkáját is ellássák.”

3 .) „A megyei, járási, városi és községi hivatalok, illetve megbízottak szervezetét a 
begyűjtési miniszter legkésőbb 1954. április hó 15-éig szervezze meg.”

4 .) A határozati javaslat 3. pontja helyett az alábbiakat javasoljuk:
„A begyűjtési hivatalok szervezésével egyidőben, folyamatosan meg kell szüntetni 
a begyűjtési miniszter jelenlegi meghatalmazotti apparátusát, valamint a helyi 
tanácsok begyűjtési osztályait és a községi begyűjtési nyilvántartók státusát. A 
meghatalmazotti apparátus és tanácsi begyűjtési osztályok, valamint nyilvántartók 
felszámolását úgy kell végrehajtani, hogy ez a folyamatos munkák ellátásában 
zökkenőt vagy zavart ne okozzon.”

5 .) A határozati javaslat 8. pontjában az Állat- és Zsírbegyűjtési Igazgatóság átadására 
javasolt határidőt 1954. április hó 1-jére kell módosítani.

6 .) A határozati javaslat 14. pontjában felelősként a begyűjtési miniszter van megjelölve. 
Ez téves, helyébe az élelmiszeripari miniszter felelősségét kell kimondani.

7 .) A határozati javaslat 18. pontja kiegészítendő az alábbiakkal:
„A javasolt létszám- és béralapcsökkentések, valamint az egyéb megtakarítások 
nem kielégítőek, és ezért az érdekelt miniszterek 1955. január hó 1-jéig tegyenek a 
Minisztertanácshoz előterjesztést, a létszám-, béralap- és költségek további csökkentésére.”

8 .) A határozati javaslat új pontjaként a következőket javasoljuk:
„a.) Az átszervezést úgy kell végrehajtani, hogy ez a begyűjtési tervek teljesítésében 
fennakadást ne jelentsen.

Felelősek: Az érdekelt miniszterek és 
a Minisztertanács Helyi Tanácsok 
Titkárságának vezetője.

b.) Az átszervezés időtartama alatt a tanácsok begyűjtési osztályairól és a községek 
nyilvántartói apparátusából dolgozókat áthelyezni vagy elbocsátani, illetve 
újakat alkalmazni csak a begyűjtési miniszter hozzájárulásával lehet.

25/M/1/b
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Felelős: a Minisztertanács Helyi 
Tanácsok Titkárságának vezetője.”

9 .) Ahol az előterjesztésben „községi begyűjtési felügyelő” elnevezés szerepel, helyette 
mindenütt „a begyűjtési miniszter községi begyűjtési megbízottja” értendő.

Budapest, 1954. március hó 5-én.

Tisza József s. k. 
 begyűjtési miniszter

MNL OL XIX-A-83-a-523 332-333 

1/c

Titkos!
A Határozatok Tára nem közli.

Készült 55 példányban.56

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának
523/3/1954. sz[ámú] határozata

a begyűjtés költségeinek csökkentése, a begyűjtés 
szervezetének racionalizálása tárgyában

A begyűjtési munka eddigi hibáinak és hiányosságainak megszüntetése érdekében új 
begyűjtési szervezetet kell létrehozni.
Az új begyűjtési szervezet biztosítsa a törvényességet, szüntesse meg a rendszertelenséget, és 
begyűjtési munkáján keresztül segítse elő a Párt- és Kormány politikájának megvalósítását.
A begyűjtési szervezet létrehozásakor el kell határolni a begyűjtés és átvétel feladatait. 
A begyűjtést mint állami funkciót a Begyűjtési Minisztérium elvi, politikai irányítása 
alatt a begyűjtési hivatalok, községekben a begyűjtési megbízottak feladatává kell tenni. 
A vállalatok és földműves-szövetkezetek feladata az áru átvétele és kezelése, valamint 
az ezzel kapcsolatos kereskedelmi és forgalmi tevékenység.
A Begyűjtési Minisztériumot alkalmassá kell tenni arra, hogy irányító, ellenőrző, 
begyűjtő szerv legyen. A Begyűjtési Minisztériumnak kell összefogni a begyűjtés egész 
területét, biztosítani a begyűjtés egységes irányítását.

56 Kapják: Gerő Ernő elvtárs /2 pld/, Hegedüs András elvtárs /4 pld/, Apró Antal elvtárs, Szalai Béla 
elvtárs /6 pld/, Friss István elvtárs, Matolcsi János elvtárs, Olt Károly elvtárs /2 pld/, Kiss Árpád 
elvtárs /3 pld/, Bognár József elvtárs /4 pld/, Altomáré Iván elvtárs /2 pld/, Tisza József elvtárs /3 
pld/, Czakó Kálmán elvtárs, Házi Árpád elvtárs, Csonka Tibor elvtárs, Dögei Imre elvtárs, Péter 
György elvtárs, Szász Márton elvtárs, Gergely Miklós elvtárs, Kéri József elvtárs, Pogácsás György 
elvtárs, Varga András elvtárs, Erdei János elvtárs. Kivonatot a 18 pontból Sellei Gyuláné elvtárs.

25/M/1/c
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Ellenőrizze az átvevő tárcák összes vállalatainak átvételi, valamint szabadfelvá-
sárlási tevékenységét.
Mindezek végrehajtásának biztosítására:

1 .) A Begyűjtési Minisztériumot át kell szervezni és feladatát az alábbiak szerint 
kell megállapítani:
a begyűjtés rendszerének kidolgozása, 
a kenyérgabona különleges népgazdasági jelentőségének megfelelően a 
terménybegyűjtés és átvétel közvetlen lebonyolítása, a gabonagazdálkodás 
összefogása, a malomipar irányítása a Begyűjtési Minisztérium operatív feladata,
kötelező beadás alá tartozó, valamennyi mezőgazdasági termény, élő állat és 
állati termék begyűjtésének szervezése,
a begyűjtési cikkek átvételi és felvásárlási munkájában résztvevő szervek 
tevékenységének koordinálása és ellenőrzése,
az állami begyűjtést szabályozó törvényerejű rendeletnek megfelelően a beadási 
kötelezettség megállapítása, annak kivetése a termelő szektorokra és a begyűjtési 
tervek teljesítésének biztosítása,
a termelési szerződések kötésénél a szerződést lebonyolító szervek koordinálása 
és ellenőrzése,
a begyűjtési, szerződéses és szabadfelvásárlási cikkek árának szabályozása 
MT-jóváhagyás alapján,
a begyűjtésről és szabadfelvásárlásról a Minisztertanács és felsőbb szervek 
tájékoztatása.

2 .) A Begyűjtési Minisztérium felügyelete és irányítása alatt 1954. április hó 15-ig 
megyei (Budapest városi) és járási (járással egy tekintet alá eső városban városi) 
begyűjtési hivatalokat, valamint községekben (városokban városi kerületekben) 
begyűjtési megbízotti hálózatot kell létrehozni. (Olyan községben, ahol több 
begyűjtési megbízott működik, a begyűjtési megbízottak közül egyet a csoport 
vezetésével kell megbízni.) Feladatává kell tenni a termelők beadási kötelezettségének 
megállapítását, a tervek lebontását, a kötelezettségek teljesítésének nyilvántartását, 
a terület utáni beadási kötelezettség alapján megállapított begyűjtési tervek 
teljesítésének maradéktalan biztosítását.
A helyi tanácsokkal együtt a begyűjtés politikai munkájának vitelét és a beadás 
nem teljesítésének esetén a tanács által kirótt szankciók alkalmazását, illetve 
indokolt esetben a bűnvádi eljárás megindítását.
Feladata továbbá az átvevő vállalatok, valamint földműves-szövetkezetek átvevői 
tevékenységének ellenőrzése.
A hálózatot úgy kell kiépíteni, hogy közel 1 100 000 termelőt figyelembe véve 
420–450 beadásra kötelezettre egy begyűjtési megbízott és egy begyűjtési előadó 
jusson. Az új begyűjtési hálózat létszámát 7475 főben kell megállapítani. Ennek 
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bérkihatását a Minisztertanács Bértitkársága a Begyűjtési Minisztériummal 
egyetértésben tíz napon belül állapítsa meg.
A begyűjtési hivatalokkal, községi megbízotti hálózattal el kell érni, hogy a falun 
olyan szilárd apparátus legyen, amely alkalmas arra, hogy mind terményből, 
mind állat- és állati termékből biztosítsa a népgazdaság szükségleteit úgy a 
beadási kötelezettség, mint az állami szabadfelvásárlás és szerződéskötések útján.

Felelős: a begyűjtési miniszter.

3 .) A begyűjtési hivatalok szervezésével egyidőben folyamatosan és párhuzamosan 
meg kell szüntetni a begyűjtési miniszter jelenlegi meghatalmazotti apparátusát, 
valamint a helyi tanácsok begyűjtési osztályait és a községi begyűjtési nyilvántartók 
státusát. A meghatalmazotti apparátus és tanácsi begyűjtési osztályok, valamint 
nyilvántartók státusának felszámolását úgy kell végrehajtani, hogy ez a folyamatos 
munkák ellátásában zökkenőt vagy zavart ne okozzon.

Felelős: a begyűjtési miniszter, 
a pénzügyminiszter és 
a megyei tanácsok vb-elnökei.

4 .) A begyűjtési hivatalok szervezéséhez, a káderek kiválasztásához, a szükséges 
helyiségek biztosításához, a technikai felszerelések beszerzéséhez, illetőleg 
átadásához a helyi tanácsok vb-elnökei nyújtsanak hathatós segítséget.

Felelős: megyei tanácsok vb-elnökei.

5 .) A begyűjtési tervek teljesítése érdekében a hivatal dolgozónak olyan premizálási 
rendszert kell kidolgozni, amely biztosítja a begyűjtési hivatalok dolgozóinak 
érdekeltségét a tervek teljesítésében.

Felelős: a begyűjtési miniszter és 
a Minisztertanács Bértitkárságának vezetője.

6 .) A megyei begyűjtési hivatalok részére 1-1 személygépkocsit, a járási hivatalok 
részére 2-3 motorkerékpárt kell biztosítani az összes begyűjtéssel és átvétellel 
foglalkozó vállalatok jelenlegi gépkocsi- és motorkerékpár-állományából.
A községi megbízottakat szükség szerint kerékpárral kell ellátni. A kerékpárok számát 
az Országos Tervhivatal elnöke a begyűjtési miniszterrel együttesen állapítsa meg.
A kerékpárokat elsősorban a begyűjtéssel és átvétellel foglalkozó vállatoktól 
való átcsoportosítással kell biztosítani. Amennyiben az Országos Tervhivatal 
elnöke és a begyűjtési miniszter által megállapított szükséges számú kerékpár 
átcsoportosítással nem biztosítható, úgy azt az Országos Tervhivatal elnöke a 
rendelkezésére álló keretből, a lehetőséghez képest biztosítsa.

Felelős: a begyűjtési miniszter, 
az OT elnöke, az élelmiszeripari miniszter és 
a pénzügyminiszter.
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7 .) A Minisztertanács utasítja a begyűjtési minisztert, hogy a Begyűjtési Minisztérium 
szervezeti felépítésére, valamint a Minisztérium és vállalatainak létszámára két 
héten belül az Országos Létszámbizottságával egyetértésben tegyen javaslatot 
a Minisztertanácsnak.

Felelős: a begyűjtési miniszter és 
az Országos Létszámbizottság elnöke.

8 .) A Begyűjtési Minisztérium az Élelmiszeripari Minisztériumnak adja át az Állat- és 
Zsírbegyűjtési Igazgatóságot, a Sertéstenyésztő- és Hizlaló Igazgatóságot, valamint 
a Borbegyűjtési Igazgatóságot az összes telepekkel, vállalatokkal és pincékkel 
együtt 1954. április hó 1-ig. Az átadandó igazgatóságok létszámaiból a begyűjtési 
miniszter 20–25 főt tartson vissza a központi irányitást végző osztályok részére.
Az Élelmiszeripari Minisztérium 1954. április hó 1-ig adja át a Begyűjtési 
Minisztériumnak a malomipart.
Úgy a Begyűjtési, mint az Élelmiszeripari Minisztériumnak az átadandó egységeket 
szolgáltató üzemeikkel, létszámmal, álló és forgóeszközökkel, beruházási 
keretekkel, valamint az általános osztályokon ezekkel az egységekkel foglalkozó 
dolgozókkal együtt kell átadni.

Felelős: a begyűjtési miniszter és 
az élelmiszeripari miniszter.

9 .) A Begyűjtési Minisztérium irányítása alatt működő 4 raktározási vállalatot egy 
vállalattá kell összevonni:
a termény és a liszt, valamint az abraktakarmányok forgalmazására Értékesítő 
Vállalatot kell szervezni.

Felelős: a begyűjtési miniszter.  
Határidő: 1954. április hó 1.

10 .) A terménybegyűjtés nostrosítása során a begyűjtési miniszter a gazdaságosság 
szempontjainak figyelembevétele mellett állapítsa meg, hogy a terményátvételt 
a Terményforgalmi Vállalat megbízása alapján hol kell a földműves-
szövetkezeteknek lebonyolítani.
A Minisztertanács felkéri a SZÖVOSZ-t, hasson oda, hogy a földműves-
szövetkezetek a nostrosítás során átadásra kerülő raktárakat és felszereléseket 
ajánlják fel a helyileg illetékes Terményforgalmi Vállalatoknak.
A raktárak és felszerelések ellenértékét a földműves-szövetkezetek kötelesek 
hosszú lejáratú kölcsönük törlesztésére fordítani.

Határidő: 1954. június hó 1.
Felelősek: a begyűjtési miniszter, 
a SZÖVOSZ elnöke és a pénzügyminiszter.
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11 .) A Takarmányforgalmi Vállalatot meg kell szüntetni, és ipari tevékenységét át 
kell adni a malomiparnak.

Felelős: a begyűjtési miniszter. 
Határidő: 1954. április hó 1.

12 .) Mindazon vállalatok elnevezését meg kell változtatni, amelyek cégszövegében 
begyűjtésre utaló elnevezés van. A cégszöveget úgy kell megállapítani, hogy 
abból kitűnjön a vállalat átvevő és forgalmazó funkciója.

Felelős: az illetékes miniszterek.

13 .) A tojás és baromfi szabadfelvásárlás és átvétel területi elhatárolásáról az élelmiszeripari 
miniszter, a begyűjtési miniszter és a SZÖVOSZ elnöke két héten belül készítsen 
előterjesztést, és döntés végett terjessze a Minisztertanács elnöke elé.

14 .) Az állatbegyűjtő vállalatoknál rendszeresített és a községi nyilvántartásokkal 
párhuzamosan vezetett vállalati beadási nyilvántartást két ütemben: 1954. 
október hó 1-ig és 1954. december hó 31-ig meg kell szüntetni.

Felelős: élelmiszeripari miniszter.

15 .) A szabadfelvásárlást a kenyérgabona, abraktakarmány és élő állat, valamint az ipar 
telepeinek körzetében meghatározott cikkek kivételével a földműves-szövetkezet, 
SZÖVOSZ, illetve a Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium vállalatai végezzék 
a Minisztertanács által jóváhagyott tervkötelezettség alapján.

Felelős: a bel- és külkereskedelmi miniszter, 
a SZÖVOSZ elnöke.

16 .) A SZÖVOSZ által Zala és Tolna megyékben végzendő gyümölcs és zöldség 
felvásárlását és átvételét 1954. október hó 1-ig felül kell vizsgálni és a Minisztertanács 
elé javaslatot kell terjeszteni a gyümölcs és zöldség felvásárlásának rendszerére.

Felelős: a bel- és külkereskedelmi miniszter, 
a SZÖVOSZ elnöke, az élelmiszeripari miniszter
és a begyűjtési miniszter. 

17 .) A Begyűjtési Minisztérium feladatává kell tenni a szerződéses termeltetés 
irányítását. A feladatkörök elhatárolására és a szerződéses termeltetés rendszerére 
az Országos Tervhivatal elnökével és az érdekelt tárcákkal egyetértésben terjesszen 
javaslatot a Minisztertanács elé.

Felelős: a begyűjtési miniszter.
Határidő: 1954. április 15.

18 .) A Minisztertanács tudomásul veszi, hogy a kormánybizottság által kidolgozott, 
a Begyűjtési Minisztérium és az átvétellel foglalkozó tárcák és vállalatok 
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különböző átszervezése révén mintegy 5400 fő létszámcsökkentés és mintegy 
45,000 m/Ft béralap-megtakarítás érhető el, továbbá tudomásul veszi, hogy a 
fenti béralap-megtakarításon túlmenő racionalizálással, beruházásokkal, egyéb 
takarékossági intézkedésekkel 1953. évhez viszonyítva, éves viszonylatban mintegy 
198 millió forint megtakarítást kell elérni.
A fenti összegből a pénzügyi terveken történő keresztülvezetés útján 100,000 m/Ft 
emelhető le, míg különböző takarékossági intézkedések útján 70,000 m/Ft, és 
terven felüli beruházásokkal mintegy 28,000 m/Ft megtakarítást kell elérni. 
Ezt a létszám-, béralap- és egyéb költség-megtakarításokat a Minisztertanács a 
megtakarítások első lépcsőjéül fogadja el.
A Minisztertanács tudomásul veszi, hogy a Begyűjtési Minisztérium az átszervezés 
során a Terményforgalmi Egyesülést megszünteti.
A Minisztertanács utasítja az élelmiszeripari, a könnyűipari, a bel- és külkereskedelmi 
minisztereket, valamint a SZÖVOSZ elnökét, hogy a saját racionalizálási 
javaslataikba dolgozzák fel a kormánybizottság által kimunkált létszámcsökkentést 
és további lényeges létszám- és béralap-megtakarítást érjenek el. Erről 1954. 
július hó 1-ig a Minisztertanácsnak tegyenek javaslatot.

19 .) Az illetékes miniszterek, az Országos Tervhivatal elnöke és a Minisztertanács titkárságai 
adják meg a szükséges segítséget az átszervezés zökkenőmentes lebonyolításához.

20 .) Az Országos Tervhivatal elnöke az érdekelt miniszterekkel és szervek vezetőivel 
egyetértésben dolgozza ki az átszervezés ütemének pontos tervét, továbbá a 
minisztériumok ezzel kapcsolatos feladatait, különös figyelemmel arra, hogy 
az átszervezés ideje alatt is biztositani kell a begyűjtés folyamatos teljesítését.

21 .) Az átszervezés időtartama alatt a helyi tanácsok begyűjtési osztályairól és a 
községek nyilvántartói apparátusából dolgozókat áthelyezni vagy elbocsátani, 
illetve újakat alkalmazni csak a begyűjtési miniszter hozzájárulásával lehet.

Felelős: a Minisztertanács Helyi 
Tanácsok Titkárságának vezetője.

22 .) Jelen határozat végrehajtásáról a begyűjtési miniszter tegyen jelentést a 
Minisztertanácsnak 1954. június hó 15-én és 1954. december hó 31-én.

Felelős: a begyűjtési miniszter.

23 .) Az átszervezés és az ezzel kapcsolatos jelen határozatok végrehajtását az ÁEK 
folyamatosan ellenőrizze.

Budapest, 1954. március 12.
Nagy Imre s. k.

MNL OL XIX-A-83-a-523 344-350
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[Gyorsírói jegyzőkönyv]

Jegyzőkönyv
Készült a Minisztertanács 1954. március hó 16-án reggel 9 órakor kezdődő üléséről.1

Nagy Imre elvtárs: Üdvözli az elvtársakat, a Minisztertanács ülését megnyitja. A 
Minisztertanács a legutóbbi ülésén le nem tárgyalt napirendi pontok tárgyalását folytatja.
A napirenddel kapcsolatos észrevétel nincs.

1 .) A vásárlóerő és áruellátás alakulása.2

Előadó: Szalai Béla elvtárs. 
A vásárlóerő árualap kérdése, amelyet a Minisztertanács tárgyal, az ország gazdasági 
stabilitásának kérdése, a lakosság közszükségleti cikkekkel való ellátásának kérdése. 
Leszögezi, hogy pánikra ok nincsen, ugyanakkor látni kell, hogy a helyzet igen feszült. 
A Statisztikai Hivatal jelentését nézve látjuk a pénzforgalom alakulását; a pénzforgalom 
hónapról hónapra tovább emelkedik. A pénzforgalom elérte a 4,5 milliárdos szintet. A 
múlt év azonos időszakához viszonyítva több mint egymilliárddal fölötte van. Kemény 
és sürgős intézkedések kellenek a kérdés megjavítására. A jelentés elkészülte óta a helyzet 
romlott. Februárban az ipar komoly mértékben lemaradt. A villamosenergia-ellátás 
nehézségei nem indokolják az ilyen mértékű lemaradást. A lemaradást a termelés 
különböző területein nem hozzuk olyan gyorsan be, mint ahogy a politikai bizottság 
határozata előírta A mezőgazdasági kisgépeknél igen lassan megy a lemaradás behozása. 
(Ezután részletesen rátért a lemaradásokra.) Nincs eléggé központilag kézben a dolog, 
különben azokat a gépeket gyártanánk, amelyek feltétlenül kellenek a tavaszi munkához.
A Statisztikai Hivatal a belkereskedelmi jelentésben kimutatta, hogy az év első két 
hónapjában jelentősen szaporodott a hiánycikkek száma olyan cikkekben is, amelyek 
nem indokoltak. Például zsebkés, ruhaszárító csíptető, melyhez semmiféle villamose-
nergia-ellátás nem kell; az anyag összeszedhető, csupán szervezési hibáról lehet itt szó.

1 Az ülés a március 12-én tartott minisztertanácsi ülés folytatása, azoknak a napirendeknek a megtárgyalása, 
melyekre ott nem került sor.

2 Az előterjesztést lásd Melléklet 1/a. Az előterjesztéshez több mellékletet csatoltak, melyeket nem 
közlünk. Az 1. számú melléklet a Kohó- és Gépipari Minisztérium, a Nehézipari Minisztérium, a 
Könnyűipari Minisztérium (helyi ipar), az Élelmiszeripari Minisztérium, az Építési Minisztérium 
területén mutatkozó lemaradások pótlására vonatkozó javaslatokat, a 2. számú melléklet a kiskereskedelmi 
forgalom alakulásának adatait, az árualapokban tapasztalható hiányokat, a 3. számú melléklet a 
létszámcsökkentések eredményeként elérhető bérmegtakarítást tartalmazza. 

1954. március 16.
26

26/1
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A pénzügyi fegyelem tovább lazul, még a jelentés elkészítése óta is. Az adólemaradás 
nem 110, hanem 160–180 millió. Folytatódnak a béralaptúllépések. Állami vállalatok 
részére januárban kétszer annyi veszteségdotáció-kifizetés történt, mint az elmúlt év 
januárjában. Itt sem lehet mindent az energiaellátás zavaraira fogni.
Úgy a termelés, mint a pénzügyi fegyelem kérdésében az okok elsősorban nem objektív, 
hanem szubjektív okok, a vezetésben lévő hiányosságok. A kormányprogram előtt 
megvoltak a megfelelő rendszabályok. A kormányprogram után nagyon sokan teljesen 
félremagyarázták a kormányprogram követelményeit és megszüntették a felelősségre 
vonást. Ezért nagy lazaság van az állami gazdaságvezetés minden területén. A begyűjtésnél 
50–60 százalékra teljesítik a tervet most, amikor a szezon van.
Felhívja a Minisztertanács figyelmét arra, hogy – bár alapvető a termelési lemaradások 
behozása és a terv túlteljesítése – az objektív okok nagy részben megszüntethetők, 
például az anyagellátás nem rosszabb, jelentős anyagtartalékok vannak. Például 
Sztálinvárosban korábban megrendeltek anyagokat, több ezer tonna hengerelt acélt. 
Ilyen tartalékok másutt is vannak.
Baj, hogy egyes minisztériumokban helyet adnak annak, hogy az objektív okok miatt 
a terv nem teljesíthető. A termelés emelése oldalán kell a megoldást megtalálni, de 
gondosan meg kell fontolni azokat a javaslatokat, melyek a Minisztertanács elé kerülnek. 
A vásárlóalap-biztosításnak meg kell előznie a vásárlóerő-kibocsátást. Alaposan meg kell 
gondolni azokat a javaslatokat, amelyek árufedezet hiányában nem adhatók ki, mert a 
népgazdaság teherbíró képessége egyelőre nem engedi meg. Ha ezt a következményt 
nem tartjuk szem előtt, ismét hibák lehetnek.
Javasolja, mondja ki a Minisztertanács: „A miniszter elvtársaknak a mai ülés után nagy 
mozgósítást kell végezni a javaslatban előírt követelmények biztosítására.” Nemcsak a 
termelési tervek mennyiségi teljesítésében, hanem a minőségi mutatóban is.
A dátumokat, illetve határidőket kéri 1 hét, vagy 10 napra eltolni.
A mellékletekben a Minisztertanács ne döntsön. Bízza meg a Minisztertanács az 
egyik elnökhelyettesét, Apró elvtársat, hogy a Tervhivatal vezetőjével és az illetékes 
miniszterrel hármasban döntsék el a kérdéseket, ha nem tudnak megegyezni, akkor 
hozzák ide a kérdést.
A tervmódosítások kérdésében a Minisztertanács most ne döntsön. A miniszter elvtársakhoz 
ki van adva a javaslat, és a következő ülésen ide terjeszthetik, akkor kellene dönteni.
Olt Károly elvtárs: Szalai elvtárs fejtegetéseivel általában egyetért. Egyetért azzal, hogy 
annak ellenére, hogy a bankjegyforgalom terén igen magas szintek alakultak ki, így 
március elején elérték a 4660 milliós szintet, mégis az a véleménye, hogy elérkeztek 
ahhoz az időponthoz, amikor a Minisztertanácsnak ebben a kérdésben és az előidéző 
okok miatt – a Minisztertanács valamennyi tagjával együtt igen erélyes lépéseket kell 
tenni, hogy ezt az állapotot fokozatosan, de határozott menetben megszüntesse. A 
március hónapi bankjegyforgalomcsúcs mutat valami javulást. Előzetes számaikkal 
ellentétben nem emelkedett tovább a március elejei bankjegyszint, ellenkezőleg, 40 
millió forinttal csökkent.
Az előterjesztéssel kapcsolatban néhány adatot közöl.
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Az árualapok felvásárlásának kérdése: itt komoly lehetőségek vannak elfekvő árukészleteknek 
további feltárására. Erre alapot nyújt az a munkamenet, melyet a Magyar Nemzeti 
Bank a különböző szakminisztériumokkal együtt végez és március 10-ig 318 millió 
forint értékű árualapot tártak fel. Ennek az árualapnak nem teljes része jelent közvetlen 
árualapot, tehát fogyasztási árualapot, mégis jelentős eredménynek mondható. Kb. 
50%-a ennek olyan, amely közvetlenül realizálható, mint fogyasztási árualap. 150 millió 
forint értékű árualapot tudtak biztosítani, ebből átadásra kerül 53 millió értékű áru, 
100 millió átadása folyamatban van. A Nemzeti Bank a minisztériumokkal együtt ezt a 
munkát tovább folytatja, tehát lehetőség van arra, hogy további eredményeket érjenek el.
A vállalatok részéről van egy olyan törekvés, hogy az ilyen készletüket elvonják a 
feltárás elől, és olyan módon is eljárnak, mint ahogy a Könnyűipari Minisztériumnál 
is tapasztalták, hogy az árukészletüket a készletező vállalathoz irányították és így 
próbálják azokat elvonni.
A másik kérdés, mely nem ilyen pozitív eredményt mutat, a béralaptúllépések kérdése.
A globális béralaptúllépés januárban 121 millió forintot mutat. Ugyanakkor a tényleges 
termelés 600 millióval volt alacsonyabb a termelésnél, ami 90,2%-nak felel meg. 
Februárban az előzetes adatok szerint ez a folyamat tovább tartott. Számolunk kb. 
100–120 milliós többletmunkabér-kiáramlással, mely mögött még mindig nincsen 
teljesítmény. Ezek állásidőkből adódnak, és éjszakai és vasárnapi bérpótlékban jelentkeznek. 
A februári adatok szerint a Kohó- és Gépipari Minisztériumnál kb. 20 millió forintos 
többletmunkabér került kifizetésre, ugyanakkor a termelési terv teljesítése 90–91 
százalék között mozog. A Könnyűipari Minisztériumnál 15 millió. Hiányossága az 
előterjesztésnek, hogy a mezőgazdasági béralap kérdéseivel és az ott jelentkező igen 
jelentős béralaptúllépéssel nem foglalkozik. A perspektívában meg kell mondani, 
hogy a termelési kiesések behozására bizonyos munkabérköltségeket, mint éjszakai, 
vasárnapi bérpótlékok, tervezni kell. Ezt pozitív[an] lehet értékelni.
Az előzetes adatok alapján az eredményromlások kérdésével foglalkozik. 1953. IV. 
negyedévének az eredményromlása, melyről a Minisztertanácsnak a hó végén külön 
jelentést tesznek, 1403 milliót tett ki. Ilyen magas számot soha eredményromlásban 
nem értek el, ez egyik oka annak, hogy a bankjegyforgalom alakulásában ilyen számok 
alakultak ki. Ugyanakkor mutatja, hogy a IV. negyedévben az iparban, különösen 
az átcsoportosítások, átállítások igen nagy veszteséggel jártak. Vannak olyan tételek 
is, amelyek az év végi leltározásoknál igen komoly hiányokat tüntettek fel, amely 
megduzzasztotta az eredményromlást.
Az 1954. I. negyedének eredményromlása szintén igen súlyos kihatású, várhatólag 
850 millió eredményromlást fog hozni. Ezeknek a romlásoknak okai feltétlenül belső 
hiányosságokból, lazaságokból, liberalizmusból fakadnak. Ilyen például a leltári 
hiányok, az önköltségcsökkentésre a műszaki intézkedések, tervek nem készülnek el, 
és azok végrehajtását nem ellenőrzik. A gyártások ellenőrzése rendkívül fogyatékos, 
és ennek következtében igen jelentős a selejt.
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Az új gyártmányok bevezetésénél, ahol bizonyos átállítások történtek a fogyasztási 
árualapok gyártására, tekintet nélkül azok költségeire, rendkívül megnövekedtek az 
előállítás költségei, a rezsiköltségek ilyen helyeken egész aránytalan és torz képet mutatnak.
Ezért nem ért egyet azzal, ami az előterjesztés mellékletét képezi, a Kohó- és Gépipari 
Minisztériumra vonatkozó 3. sz. javaslattal.3 Ez az önköltség alakulásának elhomályosulását 
fogja eredményezni. Javasolja ezt az előterjesztésből kihúzni.
A szabadpiaci és felvásárlási árak alakulása: 1953. októbertől 1954. februárig a Magyar 
Nemzeti Bank 400 vizsgálatot tartott a szabadpiaci árak és felvásárlási árak helyzetéről. 
292 esetben megállapították az irányárak túllépését. A begyűjtés 4 esetben, a földmű-
ves-szövetkezetek 45 esetben, egyéb közületek 243 esetben lépték túl az irányárakat. Az 
irányártúllépéseket a közületek nem egy esetben hamis számviteli adatokkal igyekeztek 
leplezni. Hiba, hogy a begyűjtési vállalatok az irányárakat, melyeket maximális 
áraknak kellene tekinteni, minimális áraknak tekintik. A Magyar Nemzeti Bank a 
minisztériumok felé az irányárak túllépéséről 290 esetben tett jelentést, mindössze 120 
esetben méltatták válaszra a Magyar Nemzeti Bank bejelentéseit. Ezekben a válaszokban 
az elavult irányárakról, a beszerzés szükségességéről van szó. De van olyan is, mely azt 
mondja, hogy nem ismerik az irányárakat.
Javasolja, hogy az előterjesztés B/10. pontjában, ahol az ÁEK bizonyos feladatokat kap 
arra nézve, hogy az előterjesztés javaslati részében foglalt határozat egyikét-másikát 
ellenőrzi, a B/6-os pontra is terjessze ki az ellenőrzési munkáját, tehát foglalkozzon 
az ÁEK a szabadpiaci és felvásárlási árak kérdésével, és főként annak betartásával.
Az áramló pénzmennyiség fokozója, hogy az utóbbi időben a közületi ingatlanvásárlások 
nagyon megszaporodtak. Üdülők, lakások vásárlására tesznek indítványt, nem egy esetben 
60–80, 100–150 ezer forintos javaslat van és magánerőnek történő kifizetésre kérnek 
engedélyt. Javasolja, hogy általában ezeket a vásárlásokat most minden körülmények 
között meg kell akadályozni, közületek ilyen vásárlásokat ne eszközöljenek, és a 
Minisztertanács mondjon ki ilyen határozatot, legalábbis az első félévre.
Adózás kérdése. A pénztári tervben, amelyet a Minisztertanács az I. negyedévben 
elfogadott, 480 milliós készpénz adóterv szerepel. Ennek teljesítése március 13-ig 230 
millió forint, 47%. Az időarányos lemaradás 155 millió forint. A IV. negyedév végéig 
ezt a lemaradást behozni aligha lehet. Ez a lemaradás a negyedév végén kb. 180 millió 
forinttal fog jelentkezni. A készpénzadó-bevételek 480 millió helyett kb. 380 millió 
forinttal fog jelentkezni. Ez egyik okozója a bankjegyforgalmi szint magasságának. 
Az adótervek nem teljesítése nem készteti az adózókat arra, hogy áruikat áruba 
bocsássák, és ez komoly nehézségeket okoz egyéb területen a népgazdaságban, és 
növeli az áruhiányt. A tanácsok ezeket az adóterveket túl magasnak tartják, komoly 
vitáik voltak az adótervek elfogadása terén.
A tanácsi pénzügyi apparátusban az utóbbi időben tapasztalható, hogy – miután az 
adóügyi apparátus bérrendezés tekintetében elmaradt helyzetben van – inkább hajlandó 

3 Az előterjesztés III. számú mellékletének II/1 pontja szerint a KGM és a középgépipar vállalatainál 
az addig mutatkozó béralap-túllépéseket meg kell takarítani.
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elhagyni a pénzügyi apparátust. Különösen elkedvetlenítette az adóügyi apparátust 
az a körülmény, hogy a begyűjtési szervezet január 1-jétől illetményrendezésben 
és emelésben részesült. Szükség van arra, hogy az adóügyi apparátus ilyen értelmű 
megszilárdítása gyorsan megtörténjen.
Javaslata, hogy a tervbe vett pénzügyi intézkedést az adóügyi megbízottaknál és 
könyvelőknél április 1-jével vezessük be május 1. helyett. Ez számításuk szerint 5–600 
ezer forint többletkiadást jelent, amelyet az adóügyi intézkedésekre és behajtási 
cselekményekre előirányzott forintösszegekből további költségmegterhelést nem jelent. 
Ez a pénzügyi keretekből biztosítható.
Javaslatot tesz a B/9. ponttal kapcsolatban. „...a szükséges pénzmennyiség megállapítására 
dolgozzon ki a Pénzügyminisztérium megfelelő javaslatot, az itt megállapított határidő 
túl rövid.” Ezért június 30-ára történő meghosszabbítását kéri.
Zsofinyecz Mihály elvt[árs]: Szalai elvt[árs] kiegészítésével általában egyetért.
Egypár kérdést jobban szeretne megvilágítani. Szalai elvt[árs] a mezőgazdasági gépek 
gyártásánál foglalkozott a béralaptúllépéssel és többek között azt mondotta, hogy ez 
túlzottan szubjektív okok miatt van, vállalatoknál, hivataloknál lazaságok vannak, ezt 
elismeri, ez ellen fel kell lépni. Foglalkozik magával a mezőgazdasági gépek gyártásával. 
Szalai elvt[árs] felvetette a kisfogatos vetőgépeket, boronát. Ami a tervbe be volt 
állítva; az ekék el fognak készülni, itt túlteljesítés lesz, vetőgépek szintén elkészülnek. A 
minisztérium a gépek profilírozásánál követte el a hibát. Boronánál a 7000 db elkészül.
Olt [Károly] elvt[árs] elmondta, hogy a béralaptúllépés miből adódik. Február 15-ig 
történtek átállások éjszakai műszakra, vasárnapokra, ez a béralapnál bizonyos eltolódást 
okozott. De nem csak ez volt az ok.
Az önköltségcsökkentésnél áttér az előterjesztés 1-es sz. mellékletére.4 Gazdaságosság 
szempontjából látni kell, hogy mit, hova fognak vinni. A Tervhivatalnak, az érdekelt 
tárcáknak ezt a kérdést tisztázni kell, hogy kellő időben történjék meg a profilok 
elhelyezése. Az előterjesztésben a Tervhivatal felveti, hogy le kell gyártani 5500 tonna 
rézgálicot, ez anyag kérdése. 1500 tonnára van anyag biztosítva. Döntő, hogy a szükséges 
anyagot megkapják. A 2. oldal az anyagkérdéssel foglalkozik döntően. Szalai elvt[árs] 
kitért, hogy az anyagellátás jobb, mint egy évvel ezelőtt. A fő alapanyagok kérdésében 
nem jobb. A gépöntvény vonalán igen komoly a baj. Kisebb öntödék februárban leálltak, 
mert nem volt anyag. A gépöntvény-töredékekkel baj van, egyrészt nincs, másrészt 
nem tudták ellátni anyaggal. Nem ad képet az előterjesztés, hogy milyen állapotok 
vannak az anyagok kérdésében.
A 12-es pont második bekezdése felveti, hogy tudunk behozni lemaradásokat.5 Itt is 
felvetődik a hengerelt áruk lemaradásai és kihatásai. Az elektroacél kérdésénél fel kell 
vetni, hogy ugyanaz a helyzet, mivel nem kapják meg az energiamennyiséget. Ezt külön 
meg kell még egyszer nézni. Az előterjesztésben nem elég világosan van aláhúzva az 
öntödei és kohászati alapanyagok kérdése.

4 Lásd a 2. lábjegyzetet. 
5 Az 1. számú melléklet 12. pontja a Kohó- és gépipari Minisztérium területén jelentkezett lemaradásokkal foglalkozik. 
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Szíjártó Lajos elvt[árs]: Januárban és februárban az építőipar nagyon rosszul dolgozott.
Béralaptúllépés januárban 44 millió, februárban kb. 40 millió forint körül fog mozogni.
A rossz munka oka: a nagy télre nem voltak felkészülve, le kellett állítani a munkákat. 
Ahol volt lehetőség arra, hogy dolgozzanak, nem volt fa és a létrákat kezdték égetni. 
Építőanyagnál 60%-ra teljesítették a tervet. Mésznél nagyon rosszul teljesítették. Itt 
talán tudtak volna dolgozni, de vagont nem kaptak, tehát kénytelenek voltak leállítani. 
Cementnél nem kapták meg a megfelelő minőségű szenet. Apró elvt[árs] adta ki az 
utasítást, hogy 200 tonna szenet át kell adni más szervezetnek.
A kikapcsolások következtében a kemencék egy része tönkrement, tehát inkább leálltak. 
Ma nem teljesítik cementipari tervüket. Le vannak maradva mészben, cementben, 
vasbetonlemezben és üvegiparban. Az építőipart be tudják hozni, ha lesz munkaerő. 12 
ezer ember hiányzik. Minden egyes kemencére prémiumot tűznek ki, ezen az alapon 
egy részét be fogják hozni.
Kéri a Minisztertanácsot, hogy amíg a nagy melegek be nem állnak, az üvegiparban 
engedélyezzék a vasárnapot. Így be tudnának hozni kb. 40 tonnát. 40 ezer tonnát be 
tudnak hozni, másik 40 ezret nem tudják behozni.
A Tervhivatal javasolja, hogy az építőiparnak 40 millióval csökkentsük le a béralapját, 
ez azt jelentené, hogy az építőipar az évi tervét semmi körülmények között teljesíteni 
nem tudja. A II. negyed béralapját csökkenteni nem tartja helyesnek. A 80 millió 
béralaptúllépést az év végéig sikerül behozni. Kéri a Minisztertanácsot, elsősorban 
engedélyezze a vasárnapi munkát az üveggyáraknál.
A munkaerő kérdésével külön fog a Minisztertanácshoz jönni, mert ez annyira sürgős, 
hogy a Minisztertanács segítsége nélkül nem tudják megoldani.
Egyébként az elmaradást, egy-két anyagot kivéve, behozzák.
Altomáré Iván elvtárs: Az élelmiszeriparban január–februárban volt lemaradás. Januárban 
56 millió forint, februárban 61 millió forint. A lemaradásnál az egyik ok, hogy nem 
kapták meg a megfelelő mennyiségű élő állatot. Tejben, sörben a belkereskedelem 
igénye miatt csökkenteni kellett a termelést, a vámőrlésnél volt némi lemaradás. 
Megemlíti, hogy a lisztes áruknál egy időben le kellett állni, mert nem kaptak gázt. A 
szén minősége miatt sem tudtak dolgozni.
Az I. negyedévi tervet az Élelmiszeripari Minisztérium teljesíteni fogja, és a lemaradást behozza.
A 3. oldalon az Élelmiszeripari Minisztérium meg van említve, hogy béralaptúllépése 
van. Ez az energia- és szénhiányok miatt van.
A 7. oldal 1. c) pont kimondja, hogy „jelentéseknek a tárgyhót követő 10. napjáig…” 6 
Ezt nem tudják megcsinálni 10-ére, mert a fizetések 12-én vannak.
A Központi Statisztikai Hivatal alapján 14-e a végleges idő, amikor az üzemeknek a 
statisztikát a fizetések szerint be kell adni. Kéri módosítani ezt 15-ére.
A tervek és szükségletek teljesítésével felveti a húsvéti ünnepekre való felkészülést. Ne 
kerüljünk abba a helyzetbe, mint a szaloncukornál.

6 A hivatkozás a határozati javaslat B/1/c pontjára vonatkozott.
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Az édesipari cikkeknél bajok vannak a csomagolóanyagok kérdésében. 412 tonna 
papírhiányuk van az I. negyedévi terv teljesítésében. Az előkészítés kimondja, hogy 
üljünk le tárgyalni, itt hiába tárgyalunk, a papírra szükségünk van. Kéri kimondani, 
hogy a 412 tonna papírt a Tervhivatal azonnal, a mérlegek átcsoportosítása alapján 
adja meg, hogy az ipar biztosítani tudja azt az árualapot, melyet a belkereskedelem kér.
2. pontban a sörnél kéri kiegészíteni, hogy biztosítsák a nyersanyagszükségletet.7

Kéri, hogy 362 vagon burgonyát biztosítsanak, és 120 vagon kukoricát.
Czakó Kálmán elvtárs: Szalai elvtárs felvetette, hogy bizonyos mezőgazdasági gépet 
előszeretettel gyártanak, és másokkal lemaradások vannak.
Utasítani kellene a Minisztertanács Titkárságát, hogy az illetékes miniszter elvtársakkal 
vizsgálják meg a prémiumrendszer kérdését. Ezt azért veti fel, mert a mennyiségi 
tényezők mellett most már rá kellene menni a minőségi kérdések vizsgálatára is.
A 7. oldalon a B/2. pont felveti a transzferálás kérdését. Az állampolgári fegyelem 
mellett az állami fegyelmet is meg kell szilárdítani.
A 8. oldal 6. pont beszél arról, hogy kirívó esetekben az ügyészség is indítson bűnvádi 
eljárást.8 Ezt javasolja kiegészíteni, hogy „az illetékes szervek tegyék meg a feljelentést”.
Kötelezni kell az illetékes szerveket, hogy nem közelíthetik meg a szabadfelvásár-
lási árak felső árát.
Javasolja beírni, hogy az illetékes tárcák a feljelentést kötelesek megtenni.
Szabó János elvtárs: Felveti, hogy az előterjesztés nem tárja fel helyesen a kiscikkek 
hiányának az okát, hogy miért nincs. A tömegcikkek gyártásánál még a mai napig 
sincs meg a kellő megosztás. A helyi, a szövetkezeti és a nagy állami ipar közt helyes 
profilírozást kellene kialakítani. Ma egyes cikkekkel mindenki foglalkozik. Ezen a téren 
megvan a lebecsülés. Több szövetkezettel beszélt, ahol megvan a lehetőség a gyártásra.
Le vannak maradva a műanyaggyártásban is. Például a háztartási gépek, húsőrlőgépek 
műanyaggal való gyártásában. Fel kellene vetni a műanyaggyártás kérdését is.
Általában lebecsüljük a helyi anyagokat. Főzőkanálnál adunk export faanyagot, amikor 
mi is tudnánk gyártani.
A helyi árualapok helyes kialakulása még a mai napig nincs teljes egészében szabályozva. 
A SZÖVOSZ tétlenségét lehet érezni, nem jelentkezik azzal, ami a parasztnak szükséges. 
A helyi iparnak szorosan együtt kell működni a SZÖVOSZ-szal.
Az árumozgatás kérdése a Racionalizálási Bizottságnál is felvetődött. Elfekszenek az 
áruk, nehezen jut a kiskereskedelmi hálózatba, ezt meg kell nézni.
A hiánycikkek közt óriási az érdeklődés, különösen most, az építkezéseknél. Felveti, 
hogyan fogjuk ezt az akciót lebonyolítani, amikor tégla nincs, mész nincs, fa nincs, 
szöget nem lehet kapni. Az előterjesztésből a fa kimaradt, e nélkül nem tudjuk ezt az 
akciót lebonyolítani.

7 Az 1. számú melléklet 4. szakasza tartalmazza az Élelmiszeripari Minisztérium által teljesítendő 
intézkedéseket az elmaradások pótlására. Itt a 2. pontban szerepel a sörgyártás.

8 A megjegyzés a határozati javaslat B/6 pontjára vonatkozott.
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Kéri, hogy a nagy építkezések beindításánál az összes anyag ne csak az építkezésekre 
irányuljon. Bebrits elvtársnak segíteni kellene a szállítás kérdésében.
Béralap; 3. sz. melléklet az év végéig a Város- és Községgazdálkodási Minisztériumnak 
5 millió forintot kellene megtakarítani.9 Ez nem lehetetlen, de kéri, hogy Apró elvtárssal 
ezt még egyszer nézzék meg.
Háy László elvtárs: Egyetért Szalai elvtárssal abban, hogy a magas bankjegyforgalom 
ellenére a vásárlási lázból származó veszély nem áll fenn. A belkereskedelemnek az 
árutartaléka legalább háromszor vagy többször akkora, mint az a bankjegymennyiség, 
amely ilyen alkalommal megmozdulna. Ellenben igen komoly veszély áll fenn mégis 
a magas bankjegyforgalom részéről. Az emberek zsebében lévő bankjegyfölösleg 
ösztönöz a spekulációra, és lehetővé teszi a spekulációt. Ez komoly zavarokat okozhat 
az árumozgatásban. Ezért feltétlenül szükség van arra, hogy a bankjegyforgalmat 
tetemesen csökkentsük. Arra kell venni az irányt, hogy ha ez nincs is terminushoz 
kötve, de az év folyamán megtörténjen, még az őszi kampány előtt.
Az előterjesztésben szerepelt rendszabályok nem elégségesek, hogy ezt a célt elérjük. A 
Politikai Bizottságnak van egy határozata, hogy ha látjuk, hogy a bankjegyforgalomban 
a Bel- és Külkereskedelmi Minisztériumnak felül kell vizsgálni, hogy milyen további 
rendszabályokra volna szükség. Helyes lenne, ha a Minisztertanács utasítaná a három 
szervet, hogy ezt a kérdést komolyan nézzék meg.
Egyetért, hogy elsősorban a termelés oldaláról kell keresni a probléma megoldását.
Hiányzik az előterjesztésből az OKISZ kérdése. Az anyagellátásban szerepe van, itt 
egy pontot fel kell venni, mert a kisipari szövetkezetek termelése emiatt szenved.
A 8. oldal 3. pontnál változtatást kér, mert így úgy lehet érteni, hogy ez a szövetkezeti 
kisiparra is vonatkozik.10

Az 1. sz. melléklet 5. oldal. A lemaradás pótlása a II. félévben történik. Ha az építőanyagok 
pótlása a II. félévben történik, akkor ebben a félévben nem lesz építkezés és ez csak a 
jövő évben járul hozzá a vásárlóerő lekötéséhez. Ez nem fogadható el.11

Nincsen szó a fáról. Nem lehet falusi építkezés faanyag nélkül.  
Úgy látja, hogy az építőipar a termelésben le fog maradni. Szíjártó elvtárs is azt mondja, 
hogy munkáshiány van.
Vannak építkezések, melyek teljesítése kevésbé olyan fontos, minthogy a falusi lakosság 
fát kapjon, ez nemcsak politikai, de népgazdasági kérdés is.
Bata István elvtárs: Az előterjesztéssel kapcsolatban foglalkozik a fokozott felelősség 
és a hibák elkövetőinek a felelősségre vonásával. Ideje már ezen a téren előrelépni.
Az előterjesztés 6. oldalon a 4. pont azt a feladatot adja a pénzügyminiszternek, illetve 
a Tervhivatalnak, hogy a közületeknél bizonyos átütemezést hajtson végre, mellyel 

9 Az előterjesztés III. melléklete I/6. pontja szerint a Város- és Községgazdálkodási Minisztériumnál 
a vállalati összevonások révén március 15-ig 5 millió forint béralap-megtakarítást kell elérni.

10 Az észrevétel a határozati javaslat B/3 pontjára vonatkozik.
11 Az 1. számú melléklet 5. pontja tartalmazta az Építésügyi Minisztérium lemaradásait és a lemaradások 

pótlásának ütemezését.



348

26 19 5 4 .  M Á R C I u S  16.

egyetért, de ugyanakkor azt is kimondja az előterjesztés, hogy ennek megfelelően 
csökkentse a közületek költségvetését. Ez nem lehet, helyesebb lenne „ütemezni”.12

Az előterjesztésben nem szabad szövegi hibának lenni, mert ez olyan helyzetet teremt, 
hogy elvonják az illetékes elvtársak figyelmét a fő feladatokról.
Biró Lajos elvtárs: Az előterjesztéssel általában egyetért. Szalai elvt[árs] felvetette a 
szubjektív okokat és emellett az objektív okokat. Egyetért, hogy komolyan közreját-
szanak a szubjektív okok, de attól fél, hogy a Tervhivatalban túlságosan túlértékelik 
ezeket a szubjektív okokat és az objektív okokat lebecsülik. A veszély ott van, hogy a 
Tervhivatal átcsúszik a szubjektív okokra. Rá kellett volna térni a Tervhivatalnak az 
anyaghelyzet pontos megállapítására. Hogy a vezetés fegyelmét megszilárdítsuk, az 
kell, hogy a termelés objektív alapjait biztosítsuk. A MÁVAG-ban az öntvényselejt 
felugrott 70–80%-ra, mert nincsen megfelelő alapanyaguk. Hívja fel a Minisztertanács 
a Tervhivatal figyelmét arra, hogy alaposan nézzük meg a gépgyártás alapanyagainak 
biztosítását. Ha így folytatjuk tovább, rosszabb és rosszabb alapanyagokat készítünk, 
akkor exportvonalon is kifogások fognak felmerülni. A mezőgazdasági gépgyártást így 
tovább vinni nem lehet. Ki kell dolgozni a mezőgazdasági gépgyártás profilírozásának 
a kérdését, a közszükségleti cikkek kérdését A mezőgazdasági gépgyártásnál a minőségi 
és mennyiségi vonatkozáson túl döntő fontosságú a műszaki és politikai kérdés. 
Például az öntvények kérdése nem részletkérdés, és ezzel nem foglalkoztunk úgy, 
ahogy kellett volna. Kéri, hogy az 1955-ös évet illetőleg vizsgáljuk meg ezt a kérdést; a 
Tervhivatal a Földművelésügyi Minisztériummal együtt, és vizsgálják meg a szükséges 
beruházások kérdését is. Különben a mezőgazdaság nem kap megfelelő minőségű 
és mennyiségű gépeket.
A 3. sz. mellékletben, az a–c) pontban a művi kiszolgálás kiszélesítéséről van szó.13 
Kéri, hogy ettől tekintsenek el. Ne mehessen mindenki be a gyárba. A vállalatokon 
és raktárakon keresztül kapják meg a szükségletet. A Minisztertanács határozza meg 
a sürgősségi sorrendet.
1. sz. melléklet, 9. pont. Ettől el lehet tekinteni, mert ők ezt maguk elintézik.14

Kéri a Minisztertanácsot, utasítsa a Tervhivatalt, hogy számítsa ki pontosan, milyen 
kihatása volt annak, hogy nem volt megfelelő energia és vonjuk le ennek konzekvenciáját. 
A Tervhivatal térjen mindjobban át a tervezésre. Aláhúzza, hogy meglazult a vezetés. 
Tanítsuk meg a tervező szerveket is, hogy azok is komolyabban és szolidabban tervezzenek.
Tasnádi [Sándor] elvtárs: A begyűjtés kérdésével foglalkozik.
A begyűjtési szervek nem elég következetesen viszik ezt a munkát. Két kérdést vet fel:

12 Az észrevétel a határozati javaslat A/4 pontjára vonatkozik.
13 A 3. számú mellékletnek a Könnyűipari Minisztériumra vonatkozó részében a 3. pont a–c) alpontjaiban 

a szövetkezeti és helyi ipar anyagigényeinek a gyártó üzemekből történő közvetlen kielégítéséről volt szó.
14 Az 1. mellékletnek a Kohó- és gépipari Minisztériumra vonatkozó részében a 9. pont szövege 

így hangzott: „A 125 köbcm-es motorkerékpár éves tervteljesítésének biztosítása érdekében 
gondoskodni kell 2 db A 40-es Skoda automata és 1 db 25 kw-os Hoch-frekvencia edző berendezés 
importból történő beszerzéséről.”
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1 .) Vidéki tapasztalatok azt mutatják, hogy a begyűjtő szervek mintha valami 
megfélemlített légkörben dolgoznának.
Ez tapasztalható pénzügy és adó vonalán is. A megyei lapoktól kezdve az 
ügyészségen keresztül rengetegen vitatják hogyan, milyen módszerekkel csinálják 
a begyűjtést és az adóbeszedést. Nem árt megnézni, hogy mit, hogyan hoznak 
ki. Aki végzi ezt a munkát, politikai színvonalon nem áll a legjobban. Az állam 
érdeke nem okoz annyi fejfájást.

2 .) A szankcionálás. Az I. n.év lezárása után azokat a termelőket, akiknek megvannak 
a feltételei a beadás teljesítésére és kivonták magukat, el kell számoltatni és 
szankciókat kell velük szemben alkalmazni. Most nem alkalmaznak velük 
szemben szankciókat.

Meg kell nézni a 7. oldalon a transzferálást is.15

A 8. oldal 6. pontja a szabadfelvásárlással foglalkozik. 16A felvásárlót érdekeltté kell 
tenni, hogy limit alatt vásároljon. A premizálást igen alaposan ki kell dolgozni.
A 3. sz. melléklet 1. pontja szövegébe a következő módosítást javasolja: „… valamint 
a SZÖVOSZ-nál az 1954. év folyamán éves viszonylatban mintegy 40 millió forint 
béralap megtakarítást kell elérni”.17

Gergely Miklós elvtárs: Ahogy Háy elvtárs felvetette a bankjegyforgalom és a vásárlóerő 
le van becsülve. Önmagában véve, hogy háromszor akkora az árukészlet. Igazuk van az 
elvtársaknak, hogy a termelés oldaláról kell nézni a kérdést. Emellett komoly szerepet 
játszik a fegyelem lazulásának a kérdése. Nem ért egyet Biró elvtárssal, aki lebecsüli 
ezt. Egy-két javaslatnál túl kellene menni, például a béralapfegyelemnél.
Hatályon kívül lehetne helyezni a Minisztertanácsnak azt a határozatát, mely a 
villamosenergia-hiány miatt prémiumot engedélyez kifizetni. Béralaptúllépés esetén 
nem lehet prémiumot kifizetni.
A kisgépgyártás helyzetével kapcsolatban: adataink szerint – melyeket az üzemektől kaptak 

– a KGM saját magát csapja be. A Wilhelm Pieck Gyár vállalt 5000-re legyártást és úgy 
néz ki, hogy még a 3000-et sem fogják legyártani. Az önbecsapással szembe kell nézni.
A 8. oldalon javasolja a 3. pontban a kisipartól való beszerzést a Minisztertanács fogadja 
el, hogy átmenetileg a tavalyinak csak 80%-át lehessen beszerezni.18

Hidas István elvtárs: Az 5. oldalon lévő táblázat érthetetlen.
Foszfor műtrágyából több mint 39 ezer tonnát gyártanak, ebből a piacra összesen csak 
900 tonnát akarnak az elvtársak bocsátani. Javaslatuk, hogy 20 000 tonna legyen.

15 Az észrevétel a határozati javaslat B/2 pontjára vonatkozik.
16 Az észrevétel a határozati javaslat B/6 pontjára vonatkozik.
17 A III. számú melléklet 1. pontjának szövege így szólt: „A begyűjtési apparátus átszervezésével az 

egyes minisztériumokhoz tartozó begyűjtési vállalatoknál 1954. év folyamán mintegy 35 millió forint 
béralap-megtakarítást kell elérni.”

18 Az észrevétel a határozati javaslat B/3 pontjára vonatkozik.
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A 7. oldal 1/c) pontjával kapcsolatban kérésük, hogy ezt a határidőt 10-ről 20-ára 
korrigálják, mert a szénbányászatban 15-én van fizetés.19

A könnyűiparnál a papírgyártással kapcsolatban van egy javaslat, hogy ők terven felül 4 
MW-tal több villamos energiát adjanak. Nem ért ezzel egyet. Terven felül nem tudnak adni.
Itt szerepel még, hogy április 18-ig teljesíteni fogják a 230 ezer tonnás szénpluszvállalásukat. 
Ezt nem tudják teljesíteni. Amikor vállalták ezt, vasárnapi munkák beállításával 
számoltak. Minden erőfeszítés ellenére, vasárnap nem jönnek be dolgozni.
Jogosan lehet a minisztériumokat ostorozni a lazaságok elnézése miatt. Azokkal a 
megjegyzésekkel, melyet Biró elvtárs tett, alapjában véve egyetért. Egyes minisztériumok 
a Tervhivatal felé konkrét kérdésekkel fordulnak és a Tervhivatal még arra sem méltatja 
őket, hogy válaszoljon, hanem 2-3 hónapig elfekszik.
Felveti az 1954-es terv elfogadásának a kérdését is. Ő annak idején jóhiszeműen elfogadta 
az 54-es tervet, és itt olyan határozat született, hogy alakítsunk egy bizottságot és 
majd a vitás kérdéseket el fogják dönteni. A bizottság azzal kezdte, hogy mit akarnak 
az elvtársak, elfogadták a tervet, a kisebb kérdéseket saját maguk erejéből oldják meg. 
Ez teljesen helytelen.
A Tervhivatal részéről vannak ügyeskedések.
Az átállás kérdésénél elmondja, hogy ők az iparukat tulajdonképpen nem állították át. 
Azt az ideiglenes állapotot, amit 1953-ban év közben elkezdtek, a Tervhivatal ezt az 
ideiglenességet akarja továbbvinni 1954-ben. Ez sem az iparvezetés, sem a gazdaságosság 
szempontjából nem helyes.
A villamosenergia-ellátás terén nagymértékben javult a helyzet. Véleménye, hogy 
március hónapban a legtöbb minisztériumban teljesíteni fogják a tervüket. Gerő 
elvtárstól megkapták, hogy melyek azok az üzemek, melyek villamos-energia miatt 
nem tudták teljesíteni tervüket. Kivéve a Kohó- és Gépipari Minisztériumot és az 
Építésügyi Minisztériumot, a többi igényeit teljes mértékben ki tudják elégíteni. 
Valószínű, hogy a két minisztériumon is nagymértékben tudnak segíteni.
Ha a cementtervet nem tudják teljesíteni, komoly kihatása lesz. Véleménye szerint a 
Tervhivatalnak kellene a megoldást megkeresni, konkrétan, hogy mit csináljanak a kohó- és 
gépiparnál és mit az építési területen. A Tervhivatal átsiklik, nem keresi a megoldást.
Bebrits Lajos elvtárs: Egyetért Zsofinyecz elvtárssal és azokkal, akik nem osztják 
véleményüket Szalai elvt[árs] optimizmusával az anyagellátást illetően. Sok anyag, 
ami szükséges a tervek teljesítéséhez, nem érkezett be. Nagyfokú tájékozatlanság 
mutatkozik az előterjesztésben, hogy erre a körülményre nem tér ki.
Megemlíti, hogy sok esetben kiállítják a kocsikat és sok esetben csak 50%-ra van kihasználva. 
Ez vonatkozik az építőanyag területére. A kiállított kocsikat nem rakják meg. Ki kellene 
mondani, a kiállított kocsikat azonnal fel kell használni. Az anyagellátottság kérdésével 
kapcsolatban felveti, hogy kb. 8000 kocsi van kiállítva, anyaghiány miatt javítatlan.
Hegedüs András elvtárs: Az anyag egyik legfőbb hibája, hogy az átcsoportosítás 
kérdésével nem foglalkozik. Ez nyomja rá bélyegét a javaslatokra is.

19 Az észrevétel a határozati javaslat B/1/c pontjára vonatkozik.
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Az átcsoportosítás nagyon lassan halad. Ki kell tűzni, hogy az átcsoportosítást tovább 
kell folytatni, következetesen végigvinni, különben hallatlan nehézségeink lesznek. A 
beruházásoknál is az átállással kapcsolatos feladatokat teljesen kiejtettük a kézből. Az 
átcsoportosítás érdekében: haladéktalanul meg kell vizsgálni a hiánycikkeket és hogyan 
tudjuk a hiánycikkek hiányjellegét megszüntetni.
A hiánycikkek köre nem kisebb, hanem nagyobb lett. Ez felveti annak szükségességét, 
hogy ezzel a kérdéssel érdemben foglalkozzunk. A legegyszerűbb termeléshez szükséges 
alapvető tényezők hiányoznak.
Az egyes minisztériumok felé komoly intézkedéseket kell kidolgozni. Felül kellene 
vizsgálni, hogy az egyes minisztériumok mit tettek annak érdekében, hogy a Központi 
Vezetőség és a Minisztertanács decemberi határozatát végrehajtsák (mezőgazdasági 
termelés kérdése központi kérdés, országos ügy), megértették-e ezt az egyes gazdasági 
szervek vezetői. Több jel arra mutat, hogy nem.
Elismeri Bata elvtárs által felvetett hiányosságokat, de ma nem tudja, hogy minden 
lehetőséget megnéztek-e. Ez a kérdés 200 milliót jelent.
A Földművelésügyi Minisztériummal kapcsolatban elismeri, hogy béralaplazulás 
feltétlenül van. Legfontosabb teendőnek tartja, rendet teremteni ebben a kérdésben.
Legfontosabb, hogy az átcsoportosítás kérdésében az anyagok biztosítva legyenek. 
Az objektív és szubjektív hibákkal kapcsolatban az a véleménye, hogy jelentős része 
a mi gyengeségünkből adódik. A rossz tervezésből. Éppen ezért, amikor kemé-
nyen ostorozzuk a vállalatokat, ostorozni kell saját magunkat is. A Tervhivatalt, a 
Minisztertanács egyes titkárságait, hogy gyenge munkájuk milyen mértékben járult 
hozzá a túlzott okok előidézéséhez.
Herczeg Ferenc elvtárs: A felelősség kérdéséről beszél. Elsősorban a maga felelősségéről. 
Hibásak, hogy idáig jutottak. Az energiaellátás bevezetését már november óta kellett volna 
elkezdeni. Nemcsak a Tervhivatal felelős ezért, felelősséggel tartoznak a minisztériumok 
is. A bajok legnagyobb része abból származik, hogy nem készültek fel a nagyobb télre.
Biró elvt[árs] felvetette a hulladék kérdését. Amennyiben a Tervhivatal felelős, ugyan-
annyiban felelős Biró elvtárs is.
A beruházások kérdésében legutóbb megbeszélést tartottak a Péti Nitrogén Művek, 
az ajkai és a zalaegerszegi beruházás érdekében. Hidas elvtársék normákkal nem 
támasztották alá, tehát komoly számításokat kell végezni, hogy jogos-e az anyag. Ebben 
az évben a legdöntőbb anyagok kérdésében rendet fognak teremteni. Kéri a miniszter 
elvtársakat, hogy a tervben szereplő mennyiségeket termeljék meg.
Kiss Árpád elvtárs: Tiltakozik, hogy az 1953. IV. negyedévi, 1954. I. negyedévi ered-
ményromlások tekintetében a minisztériumok vezetői külső szemlélőként vettek, 
illetve vesznek részt a vitában.
Tiltakozik azon módszer ellen, hogy ilyen nagy jelentőségű kérdésben, az okok ismerete 
nélkül visszahárítják a felelősség kérdését.
A Pénzügyminisztérium rendkívül nagy mulasztást követett el.
Az ipari minisztériumok mérlegbeszámolóikban jelezték, hogy milyen eredményromlások 
várhatók, és mégis olyan levelet kaptak Olt elvtárstól, hogy csodálkozását fejezte ki.
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A Könnyűipari Minisztérium illetékes főosztályával kidolgozták, hogy a béralaptúllépés hogy 
néz ki. 13 milliót fizettek ki állásidőre. Eddig mindenki kapott prémiumot, aki csak akart.
Javasolja, hogy az eredményromlásokat okok szerint analizálva és kimutatva dolgoztassa 
ki a Minisztertanács, jöjjenek be olyan javaslattal, mely a felelősöket megnevezi.
Házi Árpád elvtárs: A 6. oldal: elfekvő készletek kérdéséhez szól hozzá.
A Minisztertanács sok határozatot hozott az elfekvő készletek felszámolására. Hogyan 
lehet az, hogy olyant termelnek, ami a tervben nincs előirányozva. Hozzá kell nyúlni 
ennek az állapotnak keményebb felszámolására. Ki kell mondani, hogy valamennyi 
igazgató személyében felelős feltárni az elfekvő készleteket. Az elfekvő készleteket 
javasolja kiterjeszteni a termelőszövetkezetekre és a belkereskedelem kiskereskedelmi 
hálózatára is, mert ott is van jelentős elfekvő készlet, ami máshol hiánycikként jelentkezik.
3. oldal b) pont: „…130 millió forint értékű árualap-csökkenéssel kell számolni, elsősorban 
a hús és zsír kérdésénél”, itt felhívja a figyelmet, hogy egy bűnös gondatlanság történt, 
az elmúlt év őszén a termelő daraellátásával kapcsolatban.
A 8. oldal 6. pontnál20 Olt elvt[árs] javasolja, hogy az ÁEK ellenőrizze a mezőgazdasági 
termékek szabadfelvásárlásának alakulását. Ezzel nem ért egyet. A Minisztertanács 
határozatot hozott, melynek értelmében a Begyűjtési Minisztérium köteles ellenőrizni a 
szabadfelvásárlás állapotát. Erre nekik kiépített szervezetük nincs. Ha a Minisztertanács 
mégis úgy határoz, akkor úgy kell kimondani, hogy az ÁEK ellenőrizze a begyűjtési 
hivatalnak ezt a tevékenységét.
Szalai Béla elvtárs: Hegedüs elvtársnak igaza van abban, hogy az előterjesztésben le kellett 
volna vonni az elmaradás konzekvenciáit. Az előterjesztésben előirányzott termelési 
előirányzatokhoz megfelelő átcsoportosítások nem történtek. Az átcsoportosítás és a 
terv nem különálló dolog. Ha a tervet mindenki végrehajtja, akkor az átcsoportosítás 
végre van hajtva. Az átcsoportosítás előfeltétele a terv végrehajtásának. Helytelen, 
hogy erre nem mutattak rá.
Az anyaghelyzet kérdésénél, tényleg az anyagtartalék nálunk hallatlanul kevés. Kevés 
volt már a múlt esztendőben is. Lecsökkent a minisztériumi, üzemi készlet és a 
minisztertanácsi tartalék is.
A Központi Vezetőség határozatai megkövetelik, hogy a lakosság számára ugrásszerűen 
nőjön az áruellátás. Ebből a szempontból nincs igaza Biró elvtársnak, aki azt mondja, hogy 
majd ha az anyagellátás biztosítva lesz, lehet fellépni a szubjektív okok ellen. Véleménye 
szerint igen sok lehetőség van kiaknázatlan, ami a szubjektív okokkal van összefüggésben.
A Tervhivatal szerepét és felelősségét illetve, kétségtelen komoly hibák vannak náluk. 
Lassú az ügyintézés. Segítséget kér a Minisztertanácstól. Azért lassú az ügyintézés, 
mert rengeteg apró kérdéssel foglalkozniuk.
A Tervhivatal komoly mulasztásokat követett el, hogy általánosan veti fel a szubjektív 
okok kérdését, holott sokkal konkrétebben kellett volna felvetni, a felelősséget is 
jobban kidomborítva.

20 A határozati javaslat B/6. pontja.
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Hidas elvtárs több olyan problémát vet fel, amit külön kell megvizsgálni. Például az 
ügyeskedés kérdését. Lehet, hogy van ilyen ügyeskedés a Tervhivatal apparátusában, 
mert a Tervhivatal apparátusa igyekszik mindig bebizonyítani, hogy a minisztérium 
saját maga, a tartalékokat összeszedve igyekezzék megoldani a kérdést.
Olt elvt[árs] javaslatát el lehet fogadni, hogy április 1-jén hajtsuk végre.
Szíjártó elvt[árs] javaslatát Apró elvtárssal alkotott bizottság vizsgálja meg a 40 millió 
forintos béralapkérdést. Ugyancsak a papírkérdést egy héten belül el lehet dönteni. 
Ezt a bizottság nézze meg. A papírgyártásban lemaradás van. Az elosztási hiba; Szabó 
elvtárs Nagy elvtársnővel készítette ezt, ha nem megfelelő, egyetért, hogy 1-2 héten 
belül ezt felül kell vizsgálni és módosítani a cikkek elosztását.
Véleménye szerint abból kell kiindulni, hogy a kormányprogramot tükrözi ez a terv. 
A tervet végre kell hajtani maradéktalanul. Nincs olyan, hogy én a kormányprogram 
mellett vagyok, de a tervet nem tudom végrehajtani.
Nagy Imre elvtárs: Nem túloz, ha azt mondja, hogy úgy az előterjesztés, mint a vita, 
ami elég részletesen foglalkozott a kérdéssel, súlyos vád a mi gazdasági vezetésünk, 
gazdasági munkánkkal kapcsolatban.
Egyetért Szalai elvtárssal, hogy gazdaságpolitikánk összefoglalása ez az előterjesztés. 
A tartalom azt mutatja, hogy igen súlyos bajok vannak, ezért mondja, hogy súlyos vád 
a mi gazdasági vezetésünk ellen.
Nem adott az előterjesztés választ a központi kérdésre. Az 1954-es tervünkben azokat 
a feladatokat rögzítettük le, amelyeket a kormányprogram elénk tűzött.
Mindazokat a feladatokat, melyek a termelési tervek, népgazdasági tervek teljesítéséhez 
szükségesek; termelés átállítását, átcsoportosítását, beruházások csökkentését, a terv 
kevésbé feszített, az ütem lassúbb és mégis annak ellenére, hogy egy ilyen tervet hoztunk 
létre, a helyzet nem javult, hanem rosszabbodott és jelenleg is azt kell megállapítani, 
hogy bizonyos rosszabbodás tapasztalható.
Mi ennek az oka?
Az előterjesztés nem ad erre választ, hol vannak az okok. Ha az okot nem látjuk, nem 
tudunk megfelelő intézkedéseket tenni. A vita éppen azért nem is a fő kérdéseket 
érintette, hanem egynéhány felszólalás kivételével a részletkérdéseket.
Kölcsönös vád volt a Tervhivatal és a minisztériumok között. A legjellemzőbb, hogy 
a vita a mozgósításra egyáltalában nem mutatott rá, pedig a jelenlegi helyzetben 
rendkívüli erőfeszítéseket kell tenni.
Felmerültek olyan szempontok, hogy az egész 54-es tervünkkel problémáink vannak. Ezt a 
kérdést innen most ki kell kapcsolni, ha eredményes, operatív megoldásokat akarunk keresni.
Jelenleg előttünk az operatív feladatok vannak.
Mit csináljunk most, és mit holnap? Most az a döntő, hogy megállapítsuk, melyik az a 
döntő láncszem, amit most meg kell ragadni, hogy ebből a nehéz helyzetből kijussunk. 
Meg kell határozni feladatainkat.
Az objektív, szubjektív kérdés körül alakult ki vita. Helytelen meg nem állapítani, 
hogy a hibákban, hiányosságokban fontos szerepet játszanak az objektív hibák. Ez 
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vonatkozik magára a tervezésre is. Terveink teljesítése vajon a vásárlóerőket leköti-e, 
ezeket is meg kell nézni, ezek döntő kérdések.
Az objektív tényezőknek van más csoportja is, ide sorolja a termelés átállítását, ez 
nemcsak tervezés kérdése, nemcsak a Tervhivatal problémája, hanem a termelő 
minisztériumok problémája. Az alapvető, döntő bajok okát itt kell keresni. Terveink 
az átállításra épültek fel, viszont ez az alap nem valósult meg és itt a termelés és a 
termelési apparátus között következik be egy szakadás.
Elsődleges a termelés átállítása, ezt világosan le kell szögezni. Soron következő lépés 
a termelési terveinknek megfelelően az ipar átállítása a terv céljaira.
Az előterjesztésnek nagy hiánya, hogy erre nem is helyez súlyt. Úgy vesszük, hogy ha 
ezt a tervben leszögeztük, már meg is valósítottuk.
A miniszter elvtársaknak döntő feladatuk a termelés átcsoportosításának következetes, 
de minél előbbi végrehajtása, e nélkül nem tudják tervüket teljesíteni.
Felmerül az anyagellátás. Ha az átcsoportosítás nem történt meg, akkor nem azokra 
a feladatokra használódnak fel, mint amire szükség lenne, hanem másra.
Egyetért Szabó elvtárssal, meg kell határozni a helyi ipar és a szövetkezetek átcsopor-
tosítás[a] szerepét.21(!) Ha mi figyelmen kívül hagyjuk a szövetkezeteket, komoly 
kapacitások esnek ki éppen a közszükségleti cikkek termelésében.
A termelés átállításának kérdésénél felvetette valaki az ideiglenesség szerepét, ez 
rendkívül veszélyes. Ez az egész átállításnak ideiglenes jelleget ad.
Súlyos helyzetet teremtettek, hogy a mi ipari minisztériumainkban nem arra vettek 
irányt, hogy egyes üzemeket jelöljenek ki, állítsanak rá bizonyos közszükségleti cikkekre, 
hanem egyes üzemeken belül csak egyes üzem, vagy műhelyrészleget állítottak rá. Az 
ideiglenességnek véget kell vetni. Állandó jelleggé kell tenni. Üzemeket kell átprofilírozni 
azokra a feladatokra, amit a népgazdasági terv kitűzött. Az ellenőrzést is megnehezíti, 
ha csak üzem, vagy műhelyrészlegek vannak átcsoportosítva az egyes cikkek gyártására. 
Az átállítás rendkívül lassan és vontatottan megy. Most már július óta több mint 8 
hónap telt el és azóta kénytelenek vagyunk megállapítani, hogy az átállításnak csak 
a kezdetén vagyunk. A minisztériumok vezetésében van a hiba, hogy július óta nem 
állították át a termelést. Az átállítás körül mutatkozó nagyfokú felelőtlenség és lassúság 
nem más, mint a mi gazdaságpolitikánkkal szemben megnyilvánuló ellenállás egyik 
formája. A minisztérium egyik alapvető feladata ezt felfedni, másrészt ezt megtörni.
A jelenlegi szakaszon döntő feladatunk a mezőgazdasági termelés felerősítése, azon 
belül mint fő feltétel a mezőgazdasági gépgyártás fellendítése. Ebben az irányban 
ígéreteket kaptak mindenhonnan. Az I. negyedév teljesítése semmi biztatót nem 
nyújt, az átállítással mellékesen foglalkoznak, ez az oka, hogy amikor megkapják a 
tervet, március utolsó dekádjára van betervezve az I. negyedévi tervnek a zöme. A 
határidők körüli harc, a lassúság az átállításnál igen veszedelmes fegyver, mellyel az 
egész tervünket agyon lehet ütni. Ezt sokkal közelebbről kell megnézni.

21 A mondatot feltehetően a gyorsíró hibásan tette át gépírásba.
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Már két határozatban foglalkoztak azzal, hogy vasárnapi műszakban kell biztosítani, 
a könnyűiparban például nem hajtották ezt végre. Vagy például a nehézipar területén 
a 20 MW-ot kikapcsolják anélkül, hogy igénybe vennék a tartalékot, ugyanakkor, 
amikor a rádió is közli.
Vannak erők, melyek a mi erőnk ellen törnek. A mi gyengeségünk, hogy ezeket nem 
vettük észre. Az üzemeket, igazgatókat, munkásokat nem tettük eléggé érdekeltté a 
termelés átállításában.
Ki kell dolgozni, hogyan tegyük az ipar átállításában érdekeltté az üzemeket, igaz-
gatókat és a munkásokat (premizálás kérdése). Érdemes megnézni a demokratikus 
Németország tapasztalatait.
Az anyaggazdálkodás és anyagellátás kérdésében kétségtelen, igen komoly hibák vannak. 
Ezt feltétlenül felül kell vizsgálni és bizonyos átcsoportosításokat tenni.
A Minisztertanács utasítja a Tervhivatalt, hogy az illetékes minisztériumokkal együtt 
vizsgálja meg, hogy az átállítás elhúzódása miatt nem áll-e fenn annak veszélye, hogy az 
egyes cikkekre előirányzott anyagmennyiségeket másra használják fel, mint amire kellene.
Felmerült az elfekvő készletek kérdése.
Az eddigi vizsgálatok azt mutatják, hogy igen komoly készletek fekszenek el, hiba, hogy 
az egyes minisztériumok kampányszerűen, felső utasításra mozgatják csak meg. Egyik 
vizsgálattól a másikig növekednek az elfekvő készletek. Ez mutatja, hogy ezt a kérdést 
a minisztérium vezetése nem tartja kézben, nem foglalkozik vele kellő komolysággal.
Például a napokban került egy anyag a kezébe, melyből kiderült, hogy a MÁV-nál 
sokmilliós készletek merülnek fel. Meg kell vizsgálni, nem gyártanak-e más cikket, 
mint ami most kell. Ez döntő kérdés. A meglévő készletek felhasználását folyamatosan 
ellenőrizzük. Nekünk nem készletek kellenek a jövő szezonra, hanem olyan árukra 
[van szükség], ami most köt le árualapot. Ehhez semmiféle felsőbb utasítás nem kell.
Az előterjesztés egyik gyengesége, hogy nem tárja fel eléggé mélyen a bajokat. Nem elég 
kemény rendszabályokat javasol a bajok kiküszöbölésére. A határozatok végrehajtására 
kell ráállni igen keményen. Nem ellenőrzik a miniszter elvtársak a saját területüket, csak 
bizonyos időközönként. A végrehajtás ellenőrzésére keményen rá kell állni. Elérkezett 
a felelősségre vonás ideje. Eddig sok határozatot hoztunk, ellenben felelősségre vonás 
a tervek végrehajtásáért, az átállítás elhúzásáért nem történt. Véget kell vetni a sok 
határozathozatalnak és rámenni konkréten a felelősségre vonásra.
A miniszter elvtársak dolgozzák ki és tegyenek javaslatot a Minisztertanács elnöke 
felé, hogy kiket kell felelőtlenség, hanyagság, gondatlanság, nemtörődömség vagy 
szándékosság címén leváltani, esetleg súlyosabb büntetést kiszabni. Ebből meg fogják 
látni, hogy hol, kik hibáztak. A hibáknak megfelelően állami vonalon elkezdjük a 
felelősségre vonást.
A káderek döntenek el mindent. Meg kell nézni, helyén van-e mindenki. Ehhez a 
kérdéshez hozzá kell nyúlni sürgősen. Ha ezt megtesszük, ezeket a problémákat 
könnyen meg fogjuk oldani. A vezetést meg kell tisztítani a nem odavaló elemektől. 
Fel kell számolni azt a lazaságot, ami a mai napig megnyilvánul, a liberalizmust, amely 
ezekkel a hibákkal szemben megnyilvánul.
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Felhívja a figyelmet a kétkulacsosságra, akik szavakban mindenre vállalkoznak és a 
cselekvésből nem ez jön ki. Későn vesszük észre, hogy komoly hiányosságok mutatkoznak, 
amikor a hibák kijavítására alig marad idő.
Milyen célokat tűzzünk ki az előterjesztéssel és az intézkedésekkel?
Első és döntő feladat a lemaradás behozása, amelyben nekünk a kongresszusi verseny 
igen komoly segítséget nyújthat.
A kongresszusi és a munkaversenyt igen nagymértékben lebecsüljük. A kongresszusi 
verseny során vannak vállalások. Irányt kell venni a lemaradásokra minden területen.
Az előterjesztés nem mozgósít, pedig döntő feladatunk a szocialista munkaversenyen, 
a kongresszusi versenyen túl az erőket ezekre a problémákra átállítani, mozgósítani. 
Felkavarni a közvéleményt egy-egy minisztériumon belül.
A mi feladataink, tervfeladataink végrehajtásába bele van kalkulálva a tömegerők szerepe. 
A minisztériumi apparátust erre rá kell állítani. Ezzel kapcsolatban javasolja, hogy 
minisztériumonként ezt a problémát feltétlenül külön tárgyalják meg. Az apparátus 
és a külső szervek bevonásával tárgyalják meg ezt a problémát.
Az adóbegyűjtés kérdése felmerült, de eléggé vékonyan került megbírálásra, és nem 
mutatkoztak meg olyan javaslatok, melyekkel előbbre tudnánk vinni ezt az ügyet. Olt 
elvtárs a bérrendezésben határozta meg azt a feladatot, amelynek segítségével előre 
lehetne menni. Itt sok minden más is kell. Messzemenő erőfeszítés, az egész apparátus 
mozgósítása, és rendszabályok, melyeket a Pénzügyminisztériumnak ki kell dolgozni. 
Egyetért, hogy ezt április 1-jén rendezzük, de ha a pénzügy ezzel megoldottnak véli 
az adóügyi problémákat, súlyos tévedésbe esne. Az adóbegyűjtés rendkívül fontos 
probléma, tehát a Pénzügyminisztériumnak ezt ki kell dolgozni külön. A tanácsokat 
rá kell erre állítani, tehát messzebbmenő intézkedéseket kell tenni.
Ugyanez a begyűjtéssel kapcsolatban is. A Begyűjtési Minisztériumnak magának a 
tanácsokkal és az esetleg érintett más szervekkel együtt ki kell dolgozni azokat az 
operatív feladatokat, melyekkel meg tudják oldani a feladatokat.
A béralaptúllépések kérdése: a lazaság igen komoly, sokkal nagyobb, mint volt bármikor.
Egyetért azokkal a javaslatokkal, melyek arra irányulnak, hogy a béralaptúllépés 
megakadályozására szigorúbb intézkedéseket tegyünk és a béralaptúllépés miatt a 
következményeket is szigorítsuk, sokkal súlyosabb felelősségre vonás kell.
Szerinte ezt a kérdést a Minisztertanács Titkársága a Pénzügyminisztériummal együtt 
a minisztériumok felé rögzítse le.
A prémium kérdésénél véget kell vetni, hogy anélkül, hogy a prémiumhoz kötött 
feltételeket teljesítenék, a prémium mégis kifizetésre kerül. A prémiumnak akkor van 
fokozó ereje, ha a feltételeket teljesítettük. Ki kell dolgozni, hogy ahol nincsenek meg 
a prémium kifizetésének a feltételei, senkinek nem adunk prémiumot.
Az állami fegyelem igen komolyan meglazult. A szilárd, tervszerű vezetést biztosítani így 
nem lehet. A legfelsőbb vezetésnél el kell kezdeni az állami fegyelem megszilárdításáért 
folyó harcot. Aki az állami fegyelem terén hibát követ el, nem tartja magát a hivatali 
előírásokhoz, azokat igen komolyan felelősségre kell vonni. Erre a minisztériumoknak 
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megvannak a lehetőségei. Ezeket a szabályokat néha alkalmazzuk, de igen kirívó esetben, 
amikor már talán nem is annyira fegyelmi eljárásnak, mint inkább másnak van helye.
Ezeknek a figyelembevételével kell a javaslatot átdolgozni amellett, hogy a javaslatban 
lefektetett rendszabályok elhalasztását elfogadnánk. Azok végrehajtását el kell kezdeni.
Létre kell hozni olyan dokumentumot, mely az elkövetkező munkának alapját képezi.
A dátumok kérdése: a dátumokat meg kell változtatni. Ne menjünk most végig.
A minisztériumok jelentését, illetve a dátumot nem lehet egységesen szabályozni. Az 
egyes minisztériumok sajátos adottságait figyelembe kell venni.
Az egyes kitűzött feladatok határidőit meg kell nézni. Bizonyos időbeli eltolódások 
vannak, ezeket ennek megfelelően meg kell változtatni.
A mellékletben a Minisztertanács ne határozzon. Helyes, hogy a Minisztertanács részéről 
Apró elvtárs, az Országos Tervhivatal elnöke és az illetékes miniszter hármasban ezeket 
eldöntik és szabályozzák. Vannak tervmódosításokkal kapcsolatos javaslatok, ebben 
nem döntenek, ezeket szintén meg kell vizsgálni.
Javaslat van arra, hogy mit kell a Minisztertanács elé visszahozni. Szerinte helytelen 
lenne erre venni az irányt. A Minisztertanács számára jelentést kérünk a végrehajtás-
ról. Az anyagban feltétlen ki kell térni a mezőgazdasági béralaptúllépésre. Ez nem 
maradhat ki az anyagból.
Az adóapparátus béremelésére vonatkozó javaslatot április 1-től elfogadja a Minisztertanács.
A vasárnapi műszakra vonatkozó javaslatot az üvegiparra vonatkozóan elfogadja a 
Minisztertanács, a megszervezés az építésügyi miniszter feladata.
Altomáré elvtárs felvetette az édesipari cikkek húsvéti teljesítésével kapcsolatos kérdést. 
Ezt tisztázni kell a Bel- és Külkereskedelmi Minisztériummal, ne a tervszámokból 
induljanak ki, hanem a várható szükségletből. A nyersanyagfedezet megvan, tehát 
semmi gondot nem okoz.
A 412 tonna papír kérdésénél meg kell nézni, hogy ebből mennyit tud biztosítani a Tervhivatal.
Szabó elvtárs felvetette a műanyaggyártás problémáját, ez feltétlenül helyes, de nem 
ebben az anyagban akarunk erre kitérni. Ezt külön ki kell dolgozni egy előterjesztésben, 
a Nehézipari Minisztériummal kell erről tárgyalni.
Felmerült az 1955. évi mezőgazdasági gépgyártás beruházásainak a felülvizsgálata. Erre 
határozatot külön nem hozunk. Vezessük be azt, hogy ha a Kohó- és Gépipari Minisztériumnak 
a Földművelésügyi Minisztériummal van valami elintézni valója, üljenek össze.
Az I. melléklet 9. pontját törölni kérték, ezt tudomásul vesszük.22

Hidas elvtárs közli a Minisztertanáccsal, hogy a 230 ezer tonna + [többlet] szénvállalást nem 
tudják teljesíteni. Ezt a Minisztertanács nem veheti tudomásul. A kérdést meg kell nézni.
A Minisztertanács utasítja az Országos Tervhivatalt, hogy Hidas elvtárssal együtt 
vizsgálják meg az egész kérdést és annak alapján határoznak.
Hiánycikkek körének a bővülése. A hiánycikkek hiányjellegének megszüntetését, 
ami itt van a Minisztertanács Titkárságán december óta, haladéktalanul ki kell 

22 Lásd a 8. lábjegyzetet.
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kivizsgálni. Az előterjesztést sürgősen elő kell venni és a szükséges intézkedéseket 
elnökségi ülésen megtenni.
Ezeknek figyelembevételével az előterjesztést elfogadjuk.23 Át kell dolgozni, és a tervek 
végrehajtásához haladéktalanul hozzá kell kezdeni.

2/a ) 1954-ben egyetemet, főiskolát és szakközépiskolát végzők elosztási terve.24

Előadó: Szalai Béla elvtárs. 
Ezekben a kérdésekben mindig vita van. Az elmúlt években a vita azon volt, hogy 
az egyes miniszter elvtársak többet kértek. A vita most az ellenkező. Ez igen súlyos 
hibából származik. Abból, hogy 4-5 évvel ezelőtt az előirányzatok megállapításánál 
komoly hibák voltak egyrészt, másrészt helytelen gazdaságpolitikánkból következett 
bizonyos területen a túlzott beiskolázás. Abból kell kiindulni, hogy ezek a fiatalok, akik 
az egyetemet elvégezték, mindenképpen álláshoz kell, hogy jussanak. Nem engedhető 
meg, hogy ezek állás nélkül maradjanak. Meg kell nézni, hova a legcélszerűbb elhelyezni 
őket. Megítélésünk szerint a javaslatban megjelölt területek a legmegfelelőbbek.
Az esetek nagy részében nem is fölöslegesek ezek. Átmenetileg jelent béralap problémát 
egy részénél, de nálunk a mérnökök és a munkások aránya a fejlett kapitalista országokhoz 
viszonyítva nem kedvező, a Szovjetuniótól pedig nagyon el vagyunk maradva. A 

23 A Minisztertanács által a vitában elhangzott megjegyzések figyelembe vételével elfogadott határozat Melléklet 1/b. 
24 Az Országos Tervhivatal elnöke előterjesztésében megállapította, hogy az egyetemet, főiskolát, 

technikumot és szakközépiskolát végző hallgatók munkahelyi elosztása az előző évben elhúzódott, a 
munkahelyekre vonatkozó adatokat késve nyújtották be, ami gondot okozott mind az elosztó bizottságok 
munkájában, mind a hallgatók elhelyezkedésében. Több esetben előfordult, hogy egyes minisztériumok 
menet közben módosították az igényeiket, illetve a korábban megjelölt munkahelyeket a hallgatók 
megérkezése előtt betöltötték. 1954-ben egyes területeken (pl. műszaki szakemberek) a végzősök 
számát (15 540 fő) meghaladó igények vannak, másutt (vegyészek, biológia–kémia szakos tanárok, 
nem tanár szakos bölcsészek, Idegen Nyelvek Főiskolája) az igényelt létszám alatta marad a végzősök 
számának. Több esetben gondot okoz, hogy egyes minisztériumoknál a szabad álláshelyek hiánya miatt 
nem tudják a létszámemelés fedezetét biztosítani. Ilyenkor – különösen a műszaki munkakörökben 

– intézkedni kell a szakképzetlen munkatársak felváltásáról és a végzett szakemberek elhelyezéséről. A 
határozati javaslat szerint az elosztási tervben szereplő (a mellékletekben – I. mérnökök és „műszaki 
felső káderek”; II. ipari technikumot végzettek; III. gazdasági „felső- és középkáderek” és jogászok; 
IV. agronómusok, erdőmérnökök, mezőgazdasági technikusok; V. bölcsészek és pedagógusok) 
meghatározott létszámokat zárolni kell, és az egyes területekre irányított hallgatókat a minisztériumok 
kötelesek elhelyezni. Az elosztott létszámon (13 353 fő) felül tartalékot is kell képezni az esetleges 
lemorzsolódás fedezeteként. A Nehézipari Minisztérium szervezze meg tanfolyami úton kb. 200 
gépésztechnikus átképzését tüzeléstechnikussá. A fiatal műszaki szakembereket szakmai gyakorlatuk 
ideje alatt csak termelő munkába, kivételesen oktató vagy kutató laboratóriumi munkára szabad 
beosztani. Az oktatásügyi miniszter 1954 végéig az illetékes minisztériumok bevonásával dolgozza 
ki az ipari technikumokban folyó oktató és nevelő munka új rendszerét, mellyel a tanulók közelebb 
kerülnek a gyakorlati termelő munka követelményeihez. 
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szovjet tanácsadó elvtárs elmondotta, hogy a Szovjetunióban egyes modern gépekhez 
mérnökök, technikusok vannak beállítva és fokozatosan nekünk is rá kell térni erre. A 
Szovjetunióban a lépegető exkavátor kezelője mérnök. Nálunk ezen a téren még igen 
tág lehetőségek vannak.
Felmerül a beiskolázás kérdése. Felül kell vizsgálni a jövő évi javaslatokat és jelentést teszünk 
a Minisztertanácsnak, hogy a tapasztalatok alapján hol kellene a számot csökkenteni.
A javaslattal kapcsolatos módosítások: a Város- és Községgazdálkodási Minisztériumnál 
az építőipari technikumot végzett hallgatók száma nem 143, hanem csak 87, mély-
építőipari technikus 84 helyett 23. Ennek megfelelően az építőipari technikusok 
számát az Építésügyi Minisztériumnál javasoljuk 50-nel növelni, a MÁV-nál 6 fővel, a 
mélyépítőipari technikusok számát az Építésügyi Minisztériumnál 30, a Közlekedés- és 
Postaügyi Minisztériumnál 10, a MÁV-nál 21 fővel emelni.
A létszám kérdése problémát jelent, de javasoljuk, hogy az adott kereteken belül oldjuk 
meg, mert ugyanakkor számos helyen olyan munkaerők végeznek technikusi munkát, 
akik nem megfelelőek arra, csak ideiglenesen lettek beállítva.
Bata István elvtárs: A VI. tábla25 utolsó mondatában nem tudom, hol van a tévedés, 
mert nem egészen világos. Nekünk 11 angol szakost akarnak adni és egy francia szakost, 
s azt írják mégis, hogy összesen hármat. Nekünk egy angol, öt francia és 7 német szakos 
kell. Ezek helyett úgy látszik, kapunk meteorológust, mert 7 helyett 10-et kapunk.
Hidas István elvtárs: Ezeknek a kérdéseknek az eldöntését egy bizottságnak kellene 
átadni, mert nem lehet így dönteni benne.
Nagy Imre elvtárs: Az alapelvekben egyetértünk. Egyetértünk, hogy lehetetlen az 
olyan helyzet, hogy az általunk nevelt fiatalok állás nélkül maradjanak.

Altomáré Iván elvtárs: Az élelmiszeriparnak nem akarnak egyetlenegyet sem adni.
Nagy Imre elvtárs: Fogadjuk el Hidas elvtárs javaslatát. Alapul az előterjesztést elfogadjuk, 
a többit bizottság döntse el.
Háy László elvtárs: A helyzet az, hogy ezer embernek azonnal fel kell mondani. Ha 
másutt is ez a helyzet, akkor 19 000 embernek fel kell mondani. Az OT így gondolja 
ezt? Az a veszély fenyeget, hogy egyszerre nagyszámú embert bocsátanak el, amit nem 
tudom, hogy helyes-e. Ezeket az embereket természetesen át kell tenni fizikai munkára.
Erdey-Grúz Tibor elvtárs: A javaslattal egyetértek. Fel kell hívnom a figyelmet arra, 
hogy az elosztás rendkívül sürgős. A hallgatók júniusban végeznek. Akkorra konkrét 
helyekre kell őket jelölni. Az elosztási munkának május közepére be kell fejeződni, 
mert különben a vizsgákat zavarjuk.
A 4. oldal 6. pontja előírja, hogy az OT adja ki az érdekelt minisztériumoknak a 
pontos szakmai bontást. Javaslom, hogy ennek határideje március 25. legyen.26 A 7. 
pontban szereplő határidőt javaslom április 15-ben megállapítani.27 Egyébként be fog 

25 A VI. tábla az Idegen Nyelvek Főiskoláján végzett hallgatók elosztását tartalmazta.
26 A határozati javaslat 6. pontja eredetileg nem jelölte meg a határidőt.
27 A határozati javaslat hivatkozott pontjában a munkahelyekre vonatkozó adatok összegyűjtésének 

határidejét március 31-ben jelölték meg.
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következni az, hogy a hallgatók végeznek és nem lesz munkahelyük, ami tavaly is nagy 
zavart okozott. Azt nem tudjuk elkerülni, hogy a vizsgák alatt már ne legyen elosztás. 
A bizottság 1-2 nap alatt, de legfeljebb egy hét alatt hozza meg a döntést.
Nagy Imre elvtárs: Alapul elfogadjuk az előterjesztést azzal, hogy egy bizottság 
egy héten belül dolgozza ki az elosztást. Megváltoztatjuk a határidőket. Március 31. 
helyett április 15-re az Oktatásügyi Minisztériumnak meg kell kapnia a munkahely 
szerinti elosztási tervet.
Az elosztással kapcsolatos vitát tegyük a bizottság elé. A miniszter elvtársaknak a 
bizottság döntését végre kell hajtani.28

A bizottság tagjai: Erdey-Grúz Tibor elvtárs, a Pénzügyminisztérium és az OLB által 
közösen javasolt elvtárs, az OT által javasolt elvtárs. Vezetője: Apró Antal elvtárs.

2/b ) 1954-ben végző orvosok és gyógyszerészek elosztási terve.29

Előadó: Zsoldos Sándor elvt[árs].
Gergely Miklós elvtárs: Sok területre kell orvos, akik felett az Egészségügyi Minisztérium 
rendelkezik. Az elosztást úgy kell megcsinálni, hogy az Egészségügyi Minisztérium 
adjon a Földművelésügyi Minisztériumnak és az Élelmiszeripari Minisztériumnak 
meghatározott számú szakképzett orvost. Ezek a minisztériumok viszont nem zárkózhatnak 
el azzal, hogy a fiatal orvosok nem használhatók.30

Zsoldos Sándor elvtárs: Most a fiatal orvosok elosztásáról van szó. Mi adunk idősebb 
orvosokat a kérdéses minisztériumok részére.
Nagy Imre elvtárs: Zsoldos elvtárs észrevételével egyetértek. Most a fiatal orvosok 
elosztásának kérdésével kell foglalkoznunk. Javaslom, hogy a bizottság ezt is nézze 
meg. Arról nem kell külön határozat, hogy idősebb orvosokat is átengedjenek.31

28 A Minisztertanács a vitában felmerült észrevételek figyelembevételével 523/8/1954 számú nem 
nyilvános határozatával jóváhagyta az előterjesztést és mellékleteit.

29 Az egészségügyi miniszter első helyettese az 515/13/1953 számú határozat értelmében előterjesztést 
tett az 1954-ben és 1955-ben végző orvosok, illetve az 1954-ben végző gyógyszerészek minisztériumok 
közötti elosztására. A határozati javaslat szerint 1954-ben 546 fő az Egészségügyi Minisztérium, 3 
fő a Közlekedés- és Postaügyi Minisztérium, 1955-ben 512 fő az Egészségügyi Minisztérium, 20 fő 
a Belügyminisztérium, 4 fő a Közlekedés- és Postaügyi Minisztérium állományába kerül. A 144 
fő gyógyszerész közül 135 az Egészségügyi, 5 a Nehézipari, 2-2 a Belügy-, illetve a Honvédelmi 
Minisztérium területén fog dolgozni.

30 A határozati javaslatban az előterjesztő hangsúlyozta, hogy a Földművelésügyi és Élelmiszeripari 
Minisztériumok, valamint az OTSB igénye nem teljesíthető, mert mindkét helyre tapasztalt, 
gyakorlattal rendelkező orvosokat kérnek.

31 A Minisztertanács az előterjesztést 523/8/b/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta. 
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3 . Jelentés az ipari termékek minőségének védelméről szóló tvr. végrehajtásának 
ellenőrzéséről.32

Előadó: Házi Árpád elvtárs.
Háy László elvtárs: Javaslom a 4. oldalon az 5. b) pont kihagyását. A cél, amit a javaslat 
kitűz, helyes, de annak megvalósítása a jelen pillanatban nem lehetséges és kívánatos. 
Az helyes, hogy megvédi a fogyasztók érdekeit. De hogy hogyan fogjuk ezt végrehajtani, 
az megint más kérdés.
A 4. oldal 8. pontját ilyen merev fogalmazásban elfogadni nehéz volna, mert a 
kereskedelmi szerv vezetőjének nagyon sok esetben nem áll rendelkezésére olyan 
eszköz, amelynek segítségével meg tudná ítélni, hogy az általa átvett áru elfogadható 
minőségű-e vagy sem. Vannak esetek, amikor a minőség kérdése nyilvánvaló. Ha a 
hús nem megfelelő, ne vegye át. De vannak más természetű áruk, ahol ezt nem tudják 
vizsgálat nélkül eldönteni és műszerek nem állnak rendelkezésre.
Gergely Miklós elvtárs: Olyan kérdéssel szeretnék foglalkozni, amit a jelentés nem vet 
fel. Az ÁEK-nak fel kellett volna vetnie, hogy a minőségi törvény végrehajtásánál 
mutatkozó lemaradásért felelősség terheli a Minisztertanácsot is. A minőségről szóló 
törvény három helyen is utalt arra, hogy a Minisztertanácsnak kell végrehajtási utasítást 
kidolgoznia. Ez elhibázott dolog volt. A Minisztertanács, véleményünk szerint, minden 
minisztériumra kiterjedő végrehajtási utasítást elkészíteni nem tud. Augusztusban 
mi tájékoztattuk a miniszter elvtársakat, hogy ilyen végrehajtási utasítás nem készül, 
minden minisztériumnak a saját területére vonatkozóan külön kell készítenie. Hibásak 
voltunk abban, hogy ezt későn vettük észre.
Ahol még felelősek vagyunk, az a bérkérdésekkel kapcsolatos kérdés. Megfelelően ki 
kell dolgozni, hogy rossz minőség esetén milyen levonásokat kell alkalmazni. Erre 
vannak előírások, valamint a jutalmazásokra is.
Az igaz, hogy ezeket a minisztériumoknak kell kidolgozni. Ebben a kérdésben a 
minisztériumoknak kezdeményessel kellett volna fellépni a Minisztertanács fel. Ez nem 
történt meg. Hibásak vagyunk abban, hogy nem kértük a minisztériumoktól a javaslatokat.
Javaslom, hogy a Minisztertanács állapítsa meg a Minisztertanács apparátusa felelősségét, 
és utasítsa az apparátust, hogy egy hónapon belül a bérezéssel kapcsolatos kérdések 
kidolgozására az érdekelt miniszterekkel együtt készítsen javaslatot.
A másik kérdés a minőség terén tapasztalható hiányosságok. Különösen a fogyasztási 
cikkek terén rosszabbodott a helyzet. Felelősség terheli a Legfőbb Ügyészséget is. A 
jelek szerint komolyan nem foglalkozik a Legfőbb Ügyészség a minőség kérdésével. 
Meg kell valósítani, hogy alkalmazzák a törvényt. Bizonyos esetekben, amikor megfelelő 
nyersanyagból nem megfelelő cikkeket gyártanak, alkalmazni kell a felelősségre 
vonást. Ez a Legfőbb Ügyészség feladata. Ehhez nem kell miniszteri feljelentés, a 
Legfőbb Ügyészségnek joga van ehhez. Utasítani kellene a Legfőbb Ügyészséget és a 
Könnyűipari Minisztériumot, hogy egy-egy konkrét esetben szigorú példát statuáljanak. 

32 Az előterjesztést lásd Melléklet 2.
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Itt van példának a Duna Cipőgyár. Mi megy ott már kb. egy év óta. Komoly példát 
kellene statuálni itt.
A Legfőbb Ügyészség kötelességévé kellene tenni, hogy kísérje figyelemmel ezt a kérdést.
A Háy elvtárs által felvetett 5. b) pont módosításával kapcsolatban. Az nem hajtható 
végre egyszerre, de rá kell térnünk erre az útra, és el kell kezdeni, hogy legyenek olyan 
üzletek, amelyek kimondottan III. osztályú árut árusítanak. Később rátérnénk a II. és 
I. osztályú áruk külön történő árusítására.
Ami a 8. pontot illeti, véleményem szerint ebben a kérdésben nem lehet engedni, ezt 
így kell kimondani. A kereskedelmi szervezet a vizsgálatot végezze el.
Szász Márton elvtárs: A Minisztertanács tájékoztatására mondom el a következőket: 
mintegy 15 iparágban van bevezetve a minőségi bérezés. Ezt a miniszter elvtársak ismerik, 
nem kívánom külön részletezni. Az ÁEK jelentése szerint ezeken a területeken sem a 
legkedvezőbb a helyzet. A minőségi bérezés nem segítette elő a minőség megjavítását 
tekintettel arra, hogy számos egyéb műszaki és számviteli problémát kell megoldani 
ahhoz, hogy a minőségi bérezés hozzájáruljon a minőség megjavításához.
Zsofinyecz elvtárséknál 3 üzemben lett bevezetve a minőségi bérezés. A három üzemben 
280 000 Ft prémiummal szemben 380 000 Ft-os gazdasági eredmény jelentkezett. A 
többi területet nem ismerem, de valószínű, hogy ott is hasonló a helyzet.
Az ÁEK jelentése élesen veti fel, hogy a dolgozók nincsenek eléggé érdekeltté téve 
a minőség kérdésében. A megfelelő rendelkezéseket nem alkalmazzák helyesen. A 
selejtről szóló rendeletet sem alkalmazzák. A 100%-os darabbért elsőrendű termékekért 
szoktuk fizetni, a selejtes cikkekért csökkentett darabbért kell fizetni. A teljesen selejt 
termékért kártérítést kell fizetni, ha a kár szándékosan történt.
Megfelelő alapossággal kell előkészíteni a különböző feltételeket ahhoz, hogy a minőségi 
bérezés is hozzájáruljon a minőség megjavításához.
Javaslom, hogy az ÁEK javaslata egészüljön ki a következőkkel: a minisztériumok 
adjanak ki utasítást a selejtrendelet végrehajtására és annak megtartására. A tervteljesítés 
mérése folyó áron történjék. Ez azt jelenti, hogy ebben bizonyos mértékben kifejezésre 
jut a minőség kérdése és ezen keresztül a műszakiakat érdekeltté tudnánk tenni abban, 
hogy megfelelő minőség gyártására törekedjenek, illetőleg így szervezzék meg a munkát.
Javaslom, hogy a minisztériumok vizsgálják felül a meóapparátust.33 Tavaly 10%-kal 
magasabb bért állapított meg a Minisztertanács a minőségi ellenőrzők részére azzal, 
hogy a minisztériumok gondoskodjanak arról, hogy megfelelő szakmai képzettségű 
kádereket állítsanak be. Nagy többségében ezt a rendelkezést nem hajtották végre, 
illetőleg a béremelés végre lett hajtva, de a káderek maradtak. A jelenlegi meós apparátus 
nem tudja munkáját maradéktalanul ellátni.
Javaslom, hogy a minisztériumok, ha hozzálátnak a minőségi munka megjavításával 
kapcsolatos javaslatok kidolgozásához, akkor abban az esetben, hogyha ez béralap-emel-
kedéssel nem jár, akkor ezt a Bértitkársággal egyetértésben hajtsák végre, amennyiben 
béralap-emelkedéssel jár, akkor a Minisztertanács elé kelljen hozni.

33 MEO-apparátus = minőség-ellenőrzési osztály apparátusa.
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Javaslom, hogy felül kell vizsgálni a minőségi elbírálás követelményeit és a minősítést 
meg kell szigorítani. A helyzet ma az, hogy a termékek 90%-a elsőrendű terméknek 
van elismerve. Ha a helyzet az, amit a jelentés mond, akkor ez nem felel meg a 
valóságnak. Szükségesnek tartom a határozatban kimondani, hogy a minőségi elbírálás 
követelményeit meg kell szigorítani.
Czakó Kálmán elvtárs: Amit Szász elvtárs elmondott, azokkal egyetértek. Javaslom a 
határozati javaslatot kiegészíteni azzal, hogy a feldolgozó üzemek a mezőgazdasággal 
szemben is érvényesíthessék a minőségi követelményeket.
A kötbérek kérdésének felülvizsgálását javaslom. A nagykereskedelem érvényesíti 
a minőségi kötbért az ipari vállalatokkal szemben, és így a nagykereskedelemnél 
jelentkezik az az összeg, amit megítélnek minőségi kötbér címén. A kiskereskedelem 
is érvényesíthesse a minőségi kötbért, ami később árleszállítást is vonhatna maga 
után egyes területeken.
Javaslom a selejttörvény felülvizsgálását. Ez nem jó, nem sikerült. Itt beszélni kellene 
a teljes selejt kérdéséről is.
Gergely elvtárs felvetette a Legfőbb Ügyészség felelősségét is. Úgy látszik, Gergely elvtárs 
nincs tisztában azzal, hogy ezt a kérdést mi vizsgáltuk az ÁEK előtt és sok tapasztalatunk 
van. Gergely elvtárs nem tudja azt, hogy ha megindul a vizsgálat és felmerül olyan 
kérdés, hogy valakinek a felelősségét meg kell állapítani, akkor az üzemtől kezdve a 
miniszter elvtársig megmozdul mindenki. A Goldberger-gyárban például ötezer méter 
súlyosan kifogásolható árut állítottak elő. A könnyűipar vezetőitől kezdve mindenki 
azt mondotta, hogy az alapanyagokkal van a baj, a gyárban nem tehetnek róla.
Gergely elvtárs felvetette a Duna Cipőgyár kérdését. Sok olyan gyár van, ahol fennáll 
ez a kérdés. Például a lódenkabát vonalán az történt, hogy a gomblyukat nem oda 
varrják, mint ahol eddig volt. Ezért most már 120 Ft-tal drágább a kabát, mert a minőség 
változott. Ilyen példánk sajnos sok van. Éppen ezért helyes, hogy ez az anyag idekerült. 
A jelentés helyesen próbálja feltárni a hiányosságokat.
Hegedüs András elvtárs: Az ÁEK-nak továbbra is foglalkoznia kell ezzel a kérdéssel. Azt 
hiszem, a kereskedelemben a minőség ellenőrzésének komoly, tekintélyes szervévé kell 
kifejleszteni a kereskedelmi felügyeletet. Jelenleg ez, ahogy a jelentésben is van, alárendelt 
szerepet játszik a minisztériumban. Az ÁEK olyan hatékony ellenőrzést végrehajtani nem 
képes, tehát kell egy állami szerv, amely ezt végzi. Ezért kell kifejleszteni a kereskedelmi 
felügyeletet. A kereskedelmi felügyelet jelentőségének növelésére terjesszen a BKM 
javaslatot a Minisztertanács elé. Ugyanilyen határozat 5 hónappal ezelőtt született, 
amikor Bognár elvtárs meg is ígért mindent, de azóta ez a kérdés nem haladt előre.
Szerintem meg kell oldani a mezőgazdasági termények minőségi ellenőrzését, vagy a 
kereskedelmi felügyeleten belül, vagy külön erre a célra létrehozott szerven belül. Nem 
lehet megengedni, hogy a mezőgazdasági anyagok nem szabványos formában kerüljenek ki.

Altomáré Iván elvtárs: Általában a jelentéssel egyetértek. Hibája az előterjesztésnek 
az, hogy rögzíti a hibákat, de nem veti fel azokat az okokat, amelyeknek alapján ezek 
keletkeznek és konkrét javaslatokat nem tesz, hogy ezeket a hibákat hogyan lehet 
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kiküszöbölni. A Szovjetunióban az Ellenőrző Központ megállapítja a hibákat, az 
okokat, a felelősöket és konkrét javaslatokat tesz.
Itt nincs egyáltalán kimutatva az élelmiszeripart érintő mezőgazdasági alapanyagok 
minőségének kérdése. Szerintem meg kell állapítani és be kell venni, hogy elsősorban 
az állami gazdaságoktól és tsz-ektől szabványszerű minőséget követelünk. Hiába 
követelünk az ipartól jó minőséget, ha a mezőgazdaság rossz minőségű anyagot ad. 
A Szovjetunióban a mezőgazdaságnak is megvan a maga szabványa. Ezt nálunk is 
okvetlenül be kell vezetni.
A kenyér minőségének kérdéséről szeretnék szólni. 1953. augusztus 1-től az őrlési % 
megnőtt 82,1%-ról 78%-ra, ami javította a minőséget és 1954. február 1-től további 
minőségjavítás volt, mert 78-ról 77-re lett az őrlés megváltoztatva. A kormány tehát 
jobb kenyeret nyújt a dolgozóknak. Minőségi hibák természetesen előfordulhatnak, de 
ez nem jelenti azt, hogy a kenyér minősége romlott. Egyes helyeken vannak minőségi 
hiányosságok, elégetik a kenyeret, nem jól dagasztják, és sütőiparunk általában technikailag 
nagyon le van maradva. Eddig még Budapesten is szitálóberendezés nélkül dolgoztunk.
Fel kellett volna vetni a sütőipar bérezésének kérdését is. Nincs egy régi szakemberünk, 
a régiek mind a nehéziparba, a bányába mentek, s általában mennek mindenhová, 
ahol nagyobb bért kapnak.
Gergely elvtárséknál van egy határozat, hogy azonnal állítsunk fel Magyarországon 
technológiai minőségvizsgáló intézetet. Ez nekünk meg volt szervezve és vidéken áll is 
ez, de nincs gazdája. A szervezet felépítésének a kérdése egy év óta a Minisztertanácsnál 
van. Először Nezvál elvtárs beleegyezett. Később valószínűleg hosszas rábeszélés után 
azt mondta, hogy nem ért vele egyet. Visszahozták, hogy Pongrácz elvtárs nem ért 
vele egyet. Beszéltünk vele, egyetértett vele.
A Szovjetunióban most nagyon komolyan elővették a minőség kérdését.
Nálunk vagonszámra rontanak el árut, amit aztán elvisznek a hizlaldába. Tavaly 4 vagon 
csokoládéárut vittek ki falura, ahol senki nem vette meg, holott Csehszlovákia igényt 
tartott volna rá, megvette volna. Egy év múlva ezt az árut a disznókkal etettük meg. 
Az ÁEK, az államvédelmi hatóság vizsgálta az ügyet. A felelősöket megállapította. Egy 
hét múlva a felelősöket kormánykitüntetésben részesítették. Nem szabad megengedni, 
hogy nálunk minőségromlás legyen. Ha a felelős ilyen esetben megállapítható, az 
üzemben kell a tárgyalást megtartani.
Nagy Imre elvtárs: Hány ilyen eset volt az élelmiszeriparban?
Altomáré Iván elvtárs: Be fogom küldeni az összes feljelentések másolatát, és kérem 
felelősségre vonni a felelős embereket. Vannak nálunk, akik emiatt 3–5 évet kaptak. 
De még egyszer megemlítem, hogy gyakran előfordul olyan dolog, hogy ahol akasztás 
kellett volna, ott egy hónap múlva kormánykitüntetést kaptak.
Kérem a határozatba bevenni, hogy a mezőgazdasági termékeket is szabványosítjuk, 
az állami gazdaságok és tsz-ek szabványszerűen termeljenek, és szigorú felelősségre 
vonással kell az elkövetett hibákkal szemben eljárni.
Kiss Árpád elvtárs: A jelentéssel egyetértek. Azt kérem, hogy a jövőben az ilyen jelentés 
konkrétabb legyen, mert ez olyan általános, hogy egy év múlva újra elő lehet terjeszteni.
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A jelentés elején az van, hogy a 12. sz. tvr.-tel kapcsolatban a minisztériumok nem adtak 
ki jó végrehajtási utasítást. A KIP-ból olyan végrehajtási utasítás ment ki, amelynél 
jobbat nem tud kiadni. Azt tartalmazza, hogy a minőségi szabványoktól eltérő gyártást 
nem szabad alkalmazni, csak a miniszter engedélyével. Ez azzal az előnnyel jár, hogy a 
további gyártásra az engedélyt akkor adom meg, ha az előfeltételeket megteremtettük. 
Erről a végrehajtási utasításról azt állítom, hogy nagyon jó. Ezt én követendőnek 
tartom más tárcák részéről is.
Kérem, hogy legközelebb az ÁEK ne keverje össze a 12-es tvr. előtti és utáni időket. Azt 
állítom, hogy a kormányprogram óta általában a ruházati cikkek minősége nem romlott.
Az előkészületeket megtettem a 12. sz. tvr. után a minőségi gyártás megteremtésére. 
A Szabványügyi Hivatal elnökének levele alapján úgy tudom, hogy a könnyűipar a 
legjobb szabványosítási munkát végezte el.
Kérem a szövegből törölni, hogy a belföldön forgalomba kerülő árukat a könnyűipar 
tűrhetetlen lazán kezeli. Egy-két esetben előfordul, de ez nem jellemzi a könnyűipart.
Felhívom a figyelmet egy nagyon helyes javaslatra, hogy állapítsuk meg, hogy milyen 
körülmények között történjen új ár megállapítása. Az ármegállapítás egyes kérdéseiben 
én is tanácstalanul állok. A 70%-os gyapjú tartalmú szöveteket ugyanazon az áron adjuk, 
mint a 30%-ost. Ez a fogyasztó szempontjából előnyös, de kedvezőtlen a könnyűipar 
területén. Szükséges egyébként az ár területén a kérdéseket rendezni. Nincs tisztázva, 
hogy az ármegállapításokért kik felelősek. Valamikor az OT volt megjelölve felelősnek, 
de a gyakorlat összekuszálódott. Valahová decentralizálva van, valahol útban van az 
OT és a minisztériumok között.
A könnyűipar, ha az önköltséget emeli, akkor az akkumuláció terhére teszi, amiért a 
pénzügyminiszter elvtárs örökké veszekszik.
Összefoglalva: azt hiányolom, hogy nem elég konkrét a szöveg, és jó lenne, ha élesebben 
mutatná a jót és a rosszat. Ha a jót nem vizsgálják, akkor nem kell azt mondani, hogy 
általában nem készítettek jó végrehajtási utasítást.
Javaslom, hogy ne általában, hanem néhány áru minőségvizsgálatával foglalkozzunk. 
Ha néhány fontos árucikket megvizsgálunk, az néhány évig tartani fogja a minőségét. 
Az ÁEK-nak azt a segítségét szeretném felhasználni, hogy külső szemmel többet lát.
A Goldberger-gyárban történtekkel kapcsolatban meg kell mondanom, hogy ott a 
fürdőkben volt az áru, ami szénhiány miatt tönkrement.
A könnyűipar területén kevés a feljelentés, ami tényleg hiba. Ez az anyag erre felhívta 
a figyelmemet, ezután termékenyebben fogom az ellenőrzést végezni.
Zsofinyecz Mihály elvtárs: Ami az anyagban ránk vonatkozik, azzal egyetértek. Az ÁEK 
felveti, hogy döntő gyártmányainknál a minőség kérdésénél és maga a minőség be nem 
tartása abból adódik, hogy a tervek teljesítése kitolódik a hónap utolsó dekádjára. Az 
RM Művek Szerszámgépgyár igazgatóját ezért le is váltottuk.
Felvetődött a minőségi bérezés kérdése. Mi figyelemmel kísérjük, hogy ez hogyan 
alakul. Ha nem fogjuk meg, akkor 4 millió forintot kifizethettünk volna, de nem lett 
volna eredmény. Az öntödéknél vezettük be először. Az történt, hogy az illető öntő 
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legyártotta az anyagot, az elkerült más gyárba, és 3-4 hónap múlva derült ki, hogy az 
anyag rossz, a prémiumot pedig már megkapta.
A Láng-gyárban előfordult, hogy egy gőzgépnek a gyártási technológiáját megváltoztatták, 
és amikor legyártották, kiderült, hogy az újítás nem felelt meg.
Felvetődött, hogy a tervteljesítés mérése folyó áron történjék. Ezzel egyetértek, de azt 
hiszem, tisztán ez nem fogja a problémát megoldani.
Felvetődik a meósok prémiumának kérdése. A meósokat a terv teljesítésén keresztül 
premizálják. Nem a gép legyártásánál kezdődik a baj, hanem menet közben, amikor 
az alkatrészeket készítik. Az egyes üzemrészekben lazán átengedik azért, hogy az ő 
prémiumuk biztosítva legyen, és nem mindig nézik, hogy az a darab a minőségnek 
megfelel-e. Ezt is meg kellene nézni, hogy mihez mérjük. A prémiumot ahhoz kellene 
mérni, hogy mennyi anyagot fog el, mi az, amit nem enged át. Itt az a veszély állna 
fenn, hogy többet visszatart, mint amennyit kellene. Javaslom, hogy ezt a kérdést a 
Bértitkársággal vizsgáljuk meg. Ott, ahol a meósok rendesen végzik a dolgukat, nem 
népszerűek. Sok esetben a vezetővel találják szemben magukat.
Háy László elvtárs: Altomáré elvtárs súlyos váddal illette a belkereskedelmi szerveket. Ha 
ez nem került volna jegyzőkönyvbe, akkor nem szólnék. Én ezt az esetet nem ismerem, 
de szerencsés véletlen folytán itt ül Szabó elvtárs, aki ezt a kérdést kivizsgálta, és azt 
mondta, hogy ezt a hibát nem a belkereskedelmi szervek követték el. Nem akarom 
folytatni a vitát, de a hiba elkövetésében az iparnak jó része volt.
Takács Pál elvtárs: Kiss elvtárs kifejtette, hogy a könnyűiparban ki van fejlődve a 
szabványok megalkotásának rendszere, és a végrehajtási utasítás a legjobb. Véleményünk 
az, hogy bizonyos egységes szempontokra okvetlenül szükség van. Csehszlovákiában 
kiadásra került a párt és a kormány határozata a technológiai fegyelem megszilárdítására 
vonatkozóan. Lengyelországban is megjelent. Egységes végrehajtási utasítások készültek 
annak érdekében, hogy az összes iparágakban egységes rendezési szempontok lehetségesek 
legyenek. Tapasztalataink alapján rendezés szükséges a termékek minősége tervezésének 
a rendszerében, amely bizonyos szabályosságot, szilárd alapot ad. Ez nemcsak arra 
vonatkozik, hogy a minőségi követelmények fel legyenek állítva, hanem arra is, hogy 
a megfelelő minőségi termékek előállítása érdekében a népgazdasági terv minden 
részébe, minden kihatásába a minőség fejlesztéséhez szükséges eszközök be legyenek 
tervezve. A helyzet az, hogy a legtöbb helyen a műszeres vizsgálatoknak igen nagy 
nehézségei vannak. A ruha- és cipőgyárak csak szemrevételezéssel vizsgálnak. Ha ennek 
a tervezésben való biztosítása nem történik meg, akkor a helyzet változatlan marad. A 
Szovjetunióban, Csehszlovákiában és Lengyelországban a minőségi követelményeknek 
írásban való lefektetésének rendszere egységesen van szabályozva. Szabályozva van, 
hogy mire kell ezeket felállítani. Minőségi feltételeket lehet rendkívül különböző 
módon felállítani. Ehhez a szükséges irányvonalak leadása egységesen szükséges. A 
Szabványügyi Hivatal kidolgozott erre egy irányvonalat, és véleményem szerint ennek 
az alapján kellene az intézkedéseket megtenni.
Az egységes rendezést kívánná a Szász elvtárs által felvetett minőségi bérezés kérdése 
is. Azon kívül teljesen ellaposodott a minőségi bizonylat rendszere.
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Javaslatom az, hogy létesüljön valamilyen szerv, amely ezeket a kérdéseket irányelvekben lefekteti.
Szíjártó Lajos elvtárs: Az ÁEK szóvá teszi a lakásépítkezések minőségét. Igaz, hogy 
rossz szerelvényeket állítunk be. Ez a kérdés már többször felmerült. Javaslom, hogy a 
KGM-et kötelezze a Minisztertanács jó minőségű anyagok szállítására. Ha nem vesszük 
át a rosszat, akkor nem tudunk mit beszerelni. Van az OT-nak egy olyan rendelete, 
amely megtiltja az I. osztályú kádaknak részünkre való átadását, mi csak II. osztályút 
kapunk. Ugyanez vonatkozik a csempére is. A II. osztályú görbe vastagsága különböző. 
Ezekből szép és jó dolgokat csinálni nem lehet. Ezektől a szabályoktól most már el 
kellene tekinteni. Rossz anyagból jó minőséget készíteni nem tudunk.
Ezeket a kérdéseket szabályozni kellene, a minőséget javítani kellene, mert a mostani 
tömeges lakásépítkezés esetén ez bosszantja a lakókat. A parketta is azért rossz, mert 
vékony. Mi ezt nem akarjuk felhasználni, de erre kényszerítenek bennünket.
A tatabányai lakóházak kérdése már több év óta szerepel az irodalomban. A kémények 
füstölnek, de azért, mert rossz helyre építették a házakat. Az ajtók és ablakoknál is 
baj van. Mi nem kapunk lehetőséget arra, hogy 3 hónapig tartsuk a fát, amiből ezeket 
készítjük. A fán a zöld ágak még rajta vannak és a következő napon már ajtó és ablak 
készül belőle. Itt nem a minőségnél van a hiba, tartalék kellene.
Házi Árpád elvtárs: Háy elvtárs észrevételeivel kapcsolatban: nem gondolok arra, hogy 
feltétlenül külön üzlet kell, de el kell különíteni az üzleten belül a nem elsősrendű árut. 
Például most a földműves-szövetkezetek csak akkor vesznek minőségi árut, ha nem 
kapnak selejtet, mert egy áron lehet ezeket forgalomba hozni. A visszaéléseket ellenőrizni 
nem lehet. Ezt a problémát a javaslat nem oldja meg teljesen, de javít a helyzeten.
A felelősség kérdése a 8. ponttal kapcsolatban. Feltétlenül szükségesnek tartom, hogy 
aki átveszi az árut, az feleljen annak minőségéért. Az egész jelentés azt mutatja, hogy 
áthúzódik egyik területről a másik területre a lazaság, és mindenki szívesen átveszi a 
bajjal együtt, mert a maga baját is arra tudja visszavezetni. Mindenhol az áru átvételénél 
a minőségi követelményeket alkalmazni kell. Ezt a két javaslatot szükségesnek tartom.
Gergely elvtárs felvetette, hogy hiányolja a jelentésből a Minisztertanács Titkárságának 
felelősségét. Azért nem vettük fel, mert amikor elkezdtük a vizsgálatot, arra rámutattunk, 
hogy ezen a téren baj van és a minisztériumok ahelyett, hogy végrehajtanák a törvényt, 
várják a végrehajtási utasítást, amit nem lehet kiadni.
A minőségi bérezéssel kapcsolatban véleményem az, hogy erőteljesen arra kell törekedni, 
hogy a minisztériumok a maguk területén rendezzék a kérdést. Nem általánosan, hanem 
terményenként és cikkenként. Másképp ezt nem lehet megoldani. A Minisztertanács 
azért követett el hibát, mert nem szorította a feladatok végrehajtására a minisztériumokat.
Szász elvtárs néhány kiegészítő javaslatot tett. Ezzel kapcsolatban nincs ellenvetésem.
Azzal a problémával kapcsolatban, amit Gergely elvtárs felvetett – a felelősségre vonás 
kérdésével –, a jelentésből lehet látni, hogy ez olyan, mint a gumi. Egyetlen esetnél 
sem lehet perrendszerűen megállapítani a személy szerinti felelősséget éppen az egyik 
területről a másikra való áthúzódás következtében. Ezen a téren rendet kell teremteni.
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Az anyag átadásánál a felelősség kérdése. Az Élelmiszeripari Minisztérium se vegye 
át az anyagot, ha nem felel meg. Ha nem veszi át, akkor jobban törődik a felvásárló, 
hogy a rossz anyagot ő se vegye át.
Felvetődött még a selejttörvény felülvizsgálata. Azt hiszem, hogy nem általában 
való felülvizsgálatra van szükség, hanem cikkenkénti felülvizsgálatra. Ez nem egyes 
terményekre, hanem általában határozza meg a követelményeket.
Altomáré elvtárs hiányolja azt, hogy mi nem teszünk javaslatokat. A helyzet az, hogy 
én, ahogy ismerem a Szovjetunió állami ellenőrzési munkáját, úgy tudom, az sem 
tesz olyan javaslatokat a hibák kijavítására, amik a szakminisztériumok hatáskörébe 
tartoznak. Az ÁEK feladata a hibák feltárása és kezdeményezés a hibák kijavítására, 
és ellenőrizni a szükséges intézkedések megtételét. Mi ettől nem tudunk eltérni.
Nem értek egyet a kenyér minőségének kérdésében Altomáré elvtárssal, hogy ez nekünk 
általános megállapításunk. Mi száz pékséget ellenőriztünk le. A kenyér minőségével 
általában baj van, ezt állapítottuk meg. Véleményem szerint a kenyér terén az iparnál 
sok hiba van és nem csak olyan, hogy a technológiai felkészültségük nem teszi lehetővé 
a kijavítást. Az, hogy a kenyérbe egeret sütnek, az gondatlanság. Kötelességünk ezeknek 
a kérdéseknek a felvetése.
Kiss elvtárs kifogásolja, hogy nem elég konkrétan tárjuk fel az egyes kérdéseket. Mi 
minden egyes minisztérium területén, ahol vizsgálatot végeztünk, a jelentést megadtuk 
a vállalati igazgatónak, vagy a minisztériumnak. Ez csak összefoglaló jelentés.
Azzal egyetértek, hogy ne általános vizsgálatot végezzünk. Az ÁEK-tól azonban a 
Minisztertanács határozata ebben az esetben a minőségi törvény alkalmazásának 
felülvizsgálásáról kért jelentést.
A minőségi követelményekkel kapcsolatban mi joggal kifogásoljuk, hogy a minőség 
kérdésében a szabványok külső megnyilvánulása van mint követelmény felállítva. 
Bármilyen szép az az anyag, ha az anyag összetétele a szabványnak nem felel meg, és 
nem lehet elfogadni.
A régi minőséget hasonlítottuk össze az újjal. Ennek a vizsgálatnak volt egy alapvető 
nehézsége, hogy a minőségi törvény megjelenése és a vizsgálat lefolytatása között az idő 
rövid volt, ezért az 52-es árrendezéskor előírt minőséget kellett kiinduló alapnak venni.
Nem értek egyet azzal, hogy azért rossz a minőség, mert a felszerelés elavult. Példa erre a 
szentgotthárdi kaszagyár. Igen jelentős javulás következett be a két vizsgálat között annak 
ellenére, hogy a szerszámok nem lettek kicserélve. Érezték, hogy felelősségre lesznek 
vonva, és így javítottak a minőségen. Az FM éveken keresztül átvette tőlük a selejtes 
vetőgépeket. Most az FM megállapította a szabványos előírásokat, most baj van azért, 
mert megszokták, hogy az FM minden selejtet átvett és most rá kell térni a minőségre.
Nagy Imre elvtárs: Megállapíthatjuk, hogy az előterjesztéssel, az ezt megelőző vizsgálattal 
az ÁEK komoly és hasznos munkát végzett. A figyelmet ismét ráterelte erre a munkánk 
közben eléggé elhanyagolt, igen komoly kérdésre. Amellett, hogy intézkedéseket javasolt, 
egész sor intézkedést indított el, amelyeket a minisztériumoknak kell foganatosítani. 
Annak ellenére, hogy van minőségi törvényünk, nem eléggé értékeljük a törvény 
jelentőségét, sem az áruk minőségének jelentőségét. Nem kell külön kihangsúlyozni, 
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hogy ez a széles tömegek kérdése, mert a tömegek igen érzékenyen reagálnak erre. 
Áruhiány nem vált ki a dolgozók körében olyan elégedetlenséget, mint amikor rossz 
minőségű árut kapnak a pénzükért.
Egyik megelőző napirendnél a hiánycikkek kérdésével foglalkoztunk. Ennél nagyobb a 
jelentősége a gyártott cikkek minőségének. Sem a munkánkban, sem intézkedéseinkben 
nem jut ez érvényre. A mi viszonyaink között ennek rendkívül komoly jelentősége van. 
Ezen túlmenően a magasabb rendű termelés kérdése is. Szocialista termelésünknek a 
rossz minőségi termékekkel aláássuk a tekintélyét, de a magyar márka minőségét is, 
ami nemzetközi viszonylatban versenyképességünk egyik alapvető feltétele. Hogyan 
legyen versenyképes a nemzetközi piacon, ahol a helyzet nem javult az elhelyezés 
kérdésében. Itt nyilvánvaló, hogy a minőség olyan kérdés, amivel harcolni tudunk 
exportunk kiszélesítéséért.
Kérdés az, hogy a gyakorlatban hogyan tudunk mindezeknek a meghozott rendsza-
bályoknak érvényt szerezni. Ennek nem szerzünk érvényt, vagy csak korlátolt módon. 
Ezzel kapcsolatban merül fel a kérdés, hogy a minőségi törvényen túl most már a törvény 
alapján, a megadott általános irányelvek alapján hogyan menjünk tovább. Mi tavaly 
határozatot hoztunk, amelyben kimondtuk, hogy ki kell dolgozni minden áruféleségre 
a szabványokat és ezeket nincs joga még a miniszternek sem megváltoztatni. Azóta 
sem készültek el a szabványok, nem is beszélve arról, hogy egyelőre a szabványokhoz 
nem is ragaszkodnak, ezeket megsértik. Nem tudok arról, hogy ezért valakit is 
felelősségre vontunk volna.
Előfordult, hogy az áru minősége romlott. Itt a megadott szabványon módosítás 
történt. De ezt meg sem kérdezik, megváltoztatják mindenféle előzetes vagy utólagos 
jóváhagyás nélkül. Sem a vezető szervek, sem az OT, sem a kormányzat nem szereznek 
tudomást arról, hogy ugyanaz az árucikk, amely még tegnap bizonyos minőségű volt, 
ma már más. Az ár változatlanul megmarad, a minősítés megmarad, a termelt árunak 
90%-a I. osztályú minőség, közben a szabványokat módosítják.
Helyes a javaslat, hogy egységes szempontok alapján ki kell dolgozni a szabványokat. 
Erre nem kell külön bizottságot létrehozni. Azt hiszem, az OT dolgozza ki. Ezt 
minisztertanácsi határozattá kell emelni azzal a megkötéssel, hogy az elfogadott 
szabványokat csak minisztertanácsi határozattal lehet módosítani.
A végrehajtás felügyelete. Ne az ÁEK végezze ezt az ellenőrzést, nem az ő feladata. 
Ez elsősorban a minisztériumok feladata, de a folyamatos és központi ellenőrzésre 
valami szervet teremteni kell. Felmerült a kereskedelmi felügyelet kérdése. Ennek más 
feladatköre van. Meg kell nézni, hogy el tudná-e ezt látni. Ha nem, akkor létre kell 
hozni valamilyen szervet. Lehetetlen az, hogy egy elrendelt vizsgálat eredményeképpen 
tárgyaljunk és utána feledésbe menjen. Erre javaslatot kell tenni. Ezzel mi most ne 
foglalkozzunk. Az OT tegyen erre – még ha átmeneti szervről van is szó – javaslatot. 
Utasítsuk az OT-t, hogy a korábbi határozatot a szabványok kidolgozására hajtsa végre 
és terjessze a Minisztertanács elé.
Felmerült a Minisztertanács felelősségének kérdése. A Minisztertanács felé komoly 
tanulságképpen le kell vonni, hogy utána kell nézni a meghozott határozatnak. 
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Végrehajtási utasítás kellett volna, illetőleg gondoskodni kellett volna arról, hogy a 
minisztériumok vonalán ezek létrejöjjenek. Mulasztás történt, ezt meg kell állapítani.
Az ügyészség felelősségének kérdése. Czakó elvtárs felvetette, hogy nincs ilyen jogköre. 
Az ügyészség jogköre erre megvan. Ez ténykérdés, de szerintem megvan. Ha nincs, 
meg kell teremteni. Erre javaslatot kell tenni. Helytelen az, hogyha az ügyészség csak 
abban az esetben jár el, amennyiben valahonnan feljelentés érkezik. Az ügyészség 
feladata a maga apparátusán keresztül figyelni azt, hogy a törvényben lefektetett elvek 
érvényesülnek-e. Ha a törvény sérelmet szenvedett, közbe kell lépniök. Amennyiben 
erre nincs jogköre, tegyenek javaslatot, és ezt biztosítani fogjuk.
Szász elvtárs felvetette a selejtrendeletet. Tisztázni kell, hogy a selejtrendelet jó-e. 
Amennyiben megfelel, és el tudjuk vele érni azt, amit az előterjesztés kitűz, akkor azt 
alapul vehetjük. Ha nem felel meg, javaslatot kell tenni, és módosítani kell. A minőségi 
törvény a selejtrendelet nélkül elveszíti hatékonyságát.
Javasolta Szász elvtárs, hogy a tervteljesítésnél a folyó áron való mérést alkalmazzuk. 
Ezt mint elvet el lehet fogadni.
Apró Antal elvtárs: Ezt meg kell vizsgálni, mert az OT-nak komoly kérdést jelent.
Nagy Imre elvtárs: Azt hiszem, hogy elvként elfogadhatjuk. A gyakorlati megvalósítás 
során merülhetnek fel problémák. Helyes azonban az, hogy a meós apparátust szakmai 
képzettség szempontjából, a premizálási rendszer szempontjából és hozzátehetem, a 
függősége szempontjából meg kell nézni. Alá van rendelve az igazgatónak, a főmérnöknek. 
Ilyen körülmények között nem tud megfelelni a feladatoknak.
Javasolta, hogy ha a minőséggel kapcsolatos javaslatok béralapemeléssel járnak, akkor azt 
hozzuk a Minisztertanács elé. Nem vagyok ez mellett. Van Pénzügyminisztériumunk, 
vannak más szerveink, amelyek ezt a kérdést megnézik. Nem kell mindent a 
Minisztertanács elé hozni.
Helyes az, hogy a minősítés követelményeit meg kell szigorítani.
A mezőgazdasági termékek minőségi ellenőrzése. Ez helyes, de ez beletartozik az előbbi 
kérdésbe. Az OT a mezőgazdasági szabványokon is dolgozik.
Javaslom – bár meg kell mondani, hogy nem a legszebb látvány, ha a selejtet az üzletben 
külön árusítják, de mégis helyeslem azt, hogy arra kell irányt vennünk, hogy a selejtet a 
jó minőségű árutól elkülönítsük. A Szovjetunióban a selejtet a kirakatba kirakják annak 
megjelölésével, hogy melyik gyár gyártotta, ki az igazgatója és melyik munkás készítette.
Végül a felelősségre vonás kérdése. Ez igen komoly kérdés. Eddig felelősségre vonás 
nem történt jóformán. Helyes az, hogy indulásképpen bizonyos területen – könnyűipar 
vagy a KGM – ki kell választani egypár súlyosabb esetet, nyilvános tárgyaláson ítéletet 
hozni és a sajtóban közzétenni. De ez csak az első lépés, és utána fel kell tárni ezeket 
az eseteket, és bírósági úton kell a törvénynek érvényt szerezni.
Az ügyészség ne várjon az írásbeli feljelentésre. Helytelen volt eddig is várni. Nem 
kell attól megriadni, hogyha olyan törekvés nyilvánul meg, hogy az ügyeket elkenjék. 
Ettől ne rettenjenek meg, mert ezt nem hagyjuk.
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Az előterjesztés elfogadását javaslom.34

4 . napirendi pont. [Különfélék]

a .) A kádernyilvántartásnál használt személyi kérdőívek szabályozása.35

Bata [István] elvtárs: Mi kidolgoztunk egy módszert, ez beállt, javaslom, hogy 
a Minisztertanács ezt fogadja el.
Nagy [Imre] elvtárs: Helyes. A HM küldje ezt be.

b .) Kormánybizottság kiküldése a mezőg[azdasági] anyagellátás biztosítására.36

Hidas [István] elvtárs: Szabó Gergely helyett Policzit37 javaslom.
Apró [Antal] elvtárs: A javasoltak nagy része miniszterhelyettes.
Nagy [Imre] elvtárs: Fogadjuk így el. Ki van ott más, aki a területet kézben 
tudja tartani?
Hidas [István] elvtárs: Policzi annak az igazgatóságnak a vezetője, ahol ezeket a 
cikkeket gyártják. Ha feltétlenül miniszterhelyettesnek kell lenni, akkor legyen Lőrinc.38

c .) Az állami és szakmai oktatásban részesülők munkaidő-kedvezménye.39

34 A Minisztertanács a vitában elhangzott észrevételek figyelembe vételével az előterjesztést jóváhagyta 
és kiadta 2.021/9/1954 Mt. h. számú határozatát. (HT 1954 4. szám, április 6.)

35 A Minisztertanács elnökének hivatala a 425/2/1952 számú határozat alapján az országos hatáskörű 
szervek személyi nyilvántartása számára két típusú – 47, illetve 53 kérdést tartalmazó – kérdőívet 
készíttetett anélkül, hogy pontosan meghatározta volna a kitöltésre kötelezettek körét. A kérdőívek 
kitöltését nem csupán a minisztériumokban rendelték el, hanem az alárendelt szerveknél is, egyes 
esetekben munkakörre való tekintet nélkül. Ez nyugtalanságot keltett a munkavállalók körében. A 
helyzet tisztázása érdekében a Minisztertanács elnöke előterjesztést tett a kérdőívek bevonására, és 
új, egységes, csak lényeges kérdéseket tartalmazó kérdőívek kidolgozására, felhasználásuk pontos 
meghatározására, bármely más kérdőív használatának megtiltására hozott engedélyt. A Minisztertanács 
523/19/1954 számú nem nyilvános határozatával az előterjesztést jóváhagyta.

36 A földművelésügyi miniszter előterjesztést tett egy kormánybizottság kiküldésére a mezőgazdasági 
termelés fejlesztéséhez szükséges anyagok és műszaki felszerelések folyamatos biztosításának 
ellenőrzésére. A bizottság elnöke Herczeg Ferenc, az OT első elnökhelyettese, tagjai Papp István 
(Minisztertanács Titkársága), Kincses István (KGM), Szabó Gergely (Nehézipari Minisztérium), 
Halász János (Belkereskedelmi Minisztérium), Ocsenás István (Begyűjtési Minisztérium), Kökény 
Mihály (FM), Szorger Sándor (SZÖVOSZ). A Minisztertanács a vitában felmerült észrevételekkel 
az előterjesztést 523/20/1954 Mt. számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.

37 Policzi személyét nem tudtuk azonosítani.
38 Lőrincz Imre nehézipari miniszterhelyettes.
39 Az oktatásügyi miniszter – tekintettel arra, hogy a Minisztertanács 521/2/1954 számú határozatával 

megszüntette az esti középiskolai, főiskolai és egyetemi oktatásban résztvevők heti 4, illetve kivételes 
esetben 8 órás munkaidő-kedvezményét – előterjesztést tett az esti és levelező oktatással összefüggő 

26/4/a

26/4/b

26/4/c



372

26 19 5 4 .  M Á R C I u S  16.

Gergely [Miklós] elvtárs: Fölvetődött több helyről, hogy számos tanfolyam van, 
amelyek nem a hivatalos állami oktatással párhuzamosak, nem szerves részei 
annak, és amelyeket nem lehet teljesen munkaidőn kívül tartani, amelyeket 
megyeszékhelyeken és Budapesten tartanak meg havonta egyszer. A községi és 
járási kádereket megyeszékhelyekre, a megyei kádereket pedig Budapestre hívják 
fel. A KSH részéről felvetődött, hogy ezt másképpen megtartani nem tudják.
Javaslom, hogy átmenetileg a Minisztertanács adjon engedélyt kivételes esetekben. 
Ennek az lesz a hátránya – ami már most is megmutatkozik –, hogy a tanfolyamok 
százai jelentkeztek azzal, hogy csak munkaidőn túl tudják az oktatást végrehajtani. 
Egyes tanfolyamoknál véleményem szerint meg lehetne engedni a munkaidőben 
történő oktatást, de csak úgy, hogy a szombati 5 órás munkaidőt használhatják fel.
Nagy [Imre] elvtárs: Egységesen nem lehet szabályozni, de ki kell mondani, hogy ezt 
a miniszterek a maguk területének jellegétől függően, saját hatáskörükben bírálják el.
Hegedüs [András] elvtárs: Javaslatom az, hogy egy miniszternek egy évben 6 szombati 
napot legyen joga engedélyezni oktatásra, a vidékről bejáró hallgatók esetében.
Nagy [Imre] elvtárs: Van-e átfogó képünk arról, hogy a rendezés munkaidőben mit jelent?
Gergely [Miklós] elvtárs: Rendkívüli lazaságok vannak ezen a területen. A 
tanfolyamok tucatjait tartják munkaidő alatt. Ezen az alapon kb. 25–30 ezer 
ember élvez munkaidő-kedvezményt.
Nagy [Imre] elvtárs: Mi bízzuk ennek a kérdésnek rendezését az egyes minisztériumok 
vezetőire. Ez nem olyan dolog, hogy a Minisztertanács központilag hozhat erre 
határozatot. Hozzunk olyan irányú döntést, hogy kiindulva abból: lehetőleg 
munkaidőn kívül bonyolódjanak le a tanfolyamok, a minisztereknek adunk 

kérdések rendezésére. Megállapította, hogy az egyetemeken 9000 esti tagozatos hallgatóból 1500 fő, a 
dolgozók középiskoláiban 24 400 hallgatóból 3000 fő vette igénybe a kedvezményt, ami nem indokolja 
az oktatás kezdetét későbbi időpontra áttenni. Annál is inkább, mivel az érintett hallgatók többsége 
délután 2 és 4 óra között befejezi a munkáját. Az állami hivatalok és vállalatok esetében viszont esténként 
gondoskodni kell az elmulasztott tanítási órák pótlásáról, ami többletkiadással jár, és az év közbeni 
intézkedés zavart okoz a tanulmányi munkában. A határozati javaslatban mindezeknek megfelelően, többek 
között, rögzítették, hogy a változásokat milyen formában és ütemben kell végrehajtani. A célra vezető 
megoldás az, hogy az 1953/1954-es tanév végéig megmaradjon a munkaidő-kedvezmény, és a következő 
tanév kezdetéig pedig dolgozzák ki az érintettek számára az új oktatási rendszert, melyben a dolgozók 
szervezett oktatását a munkaidő-kedvezmény eltörlése ellenére folytatni lehet. A változtatás következtében 
módosítani kell a Munka Törvénykönyve végrehajtási utasításának a munkaidő-kedvezményre vonatkozó 
rendelkezéseit. A hivatkozott minisztertanácsi határozat megtiltotta, hogy a levelező oktatást szombaton 
a késő esti órákban és vasárnap tartsák, ami a vidéki hallgatókat érinti súlyosan. Ennek áthidalására a 
javaslat szerint az egy tanulmányi évben szükséges kötött foglalkozásokat, ha azokat a munkaidő után 
nem lehet megtartani, hat teljes napra osszák el a hallgatók tanulmányi szabadsága terhére. Ezeket 
azonban nem szabad vasárnap tartani és szombaton 18.30 percig be kell fejezni. A tanfolyamokon és 
más szakmai továbbképzéseken résztvevők számára munkaidő-kedvezmény nem biztosítható. 
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olyan irányú felhatalmazást és egyben a felelősséget is, hogy ebben az évben 
ők szabályozzák a maguk területén.
Altomáré [Iván] elvtárs: A Minisztertanács határozatában ki lett mondva, hogy 
8 órás a munkaidő. Ezen a téren a PM-nél és nálam komoly bajok vannak. Gerő 
elvtárs olyan utasítást adott, hogy nem szabad a MT határozatát megváltoztatni. 
Ha a hallgatók elkésnek, nem számít késésnek, pótelőadásokat kell kapniok. 
80 embernek 1 órával előbb kell elmennie a munkából, ezt a kiesett időt sem 
munkaidő előtt, sem utána nincs módjában behozni.
Erdei [Ferenc] elvtárs: A munkaidőre vonatkozó határozat kimondja, hogy ez 
a rendszer csak a tanév végéig tart, a jövő évre ki kell dolgozni az új rendszert.
Nagy [Imre] elvtárs: Ezt a kérdést nem a munkaidővel, hanem az oktatásügy 
vonalán kell rendezni.
Altomáré [Iván] elvtárs: Úgy is volt, hogy szeptember 1-ig az Okt[atásügyi]. 
Min[isztériumnak] kell rendezni ezt, azonban nem csináltak semmit.
Erdey-Grúz [Tibor] elvtárs: Altomáré elvtárs javaslata, hogy kezdjük az oktatást 
1 órával később. Ez bizonyos túlórakiadásokkal jár, 3 ezer esti oktatót érint.
Gergely [Miklós] elvtárs: A Munka Törvénykönyve végrehajtási utasítását ezek 
szerint módosítani kell, mert az a fordított helyzet áll elő, hogy azoknak, akik 
a minisztériumokban dolgoznak, nem lehet megadni, azoknak pedig, akik 
üzemekben dolgoznak, meg kell adni.
Nagy [Imre] elvtárs: Megbízzuk az oktatásügyi miniszter elvtársat, hogy a 8 
órás munkaidőn túl szervezze meg az esti oktatást.40 

d. ) Nem állami (üzemi) tűzoltóság szervezete.41

Piros [László] elvtárs: Nincs kiegészítés.

40 A Minisztertanács az előterjesztést 523/15/1954 számú nem nyilvános határozatával, módosításokkal 
jóváhagyta. E szerint a folyamatban lévő tanfolyamok közül, amelyeket munkaidőn kívül nem lehet 
megtartani, az illetékes miniszter engedélyezheti a munkaidő alatti folytatást, de újabb tanfolyamok 
ilyen formában nem szervezhetők.

41 A belügyminiszter az üzemi tűzoltóság (4516 fő) szervezetének, szolgálati rendjének és fegyelmének 
megerősítése érdekében előterjesztést tett az állomány 12 óra szolgálat–24 óra szabad beosztása 
helyett a 24 órás szolgálat, továbbá az egységes havi illetményrendszer bevezetésére. A szolgálati idő 
rendezése a munkaidő 50%-os emelésével, a bérrendezés az átlagbér 24,5%-os emelésével jár együtt. Az 
átlagbér 50%-os emelése azért nem lehetséges, mert ez esetben az üzemi tűzoltók átlagbére lényegesen 
meghaladná a hivatásos tűzoltók átlagbérét. Az üzemi tűzoltóság tagjai az eddigieken túlmenően 
a jövőben a tűzrendészeti és tűzvédelmi szolgálat mellett részt vesznek a vagyonvédelemben és az 
elsősegélynyújtásban is. A feladatbővítés eredményeként 1373 fő éjjeliőr és vagyonőr, a szolgálati 
idő meghosszabbításával 1000 fő állása takarítható meg. Az előterjesztés mellékletei tartalmazzák a 
bérrendezés költségkihatásait, a törzs- és beosztási illetmények kimutatását, a ruházati ellátás részleteit.

26/4/d
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Olt [Károly] elvtárs: Előterjesztéshez az írott mellékletben van észrevételem.42 
Piros elvtárssal beszéltem, ő azt mondja, hogy a 7–13 Ft-os díjazás ez nem 
létezik. Javasolom: úgy döntsünk ebben a kérdésben, hogy Piros elvtárssal 
még tisztázzuk, mert ha a 7–13 Ft-os díjazás fennáll, akkor miért kell a nem 
állami tűzoltóknál 2,50 Ft-os díjazást fizetni, viszont azzal érvelnek, hogy az 
illetményük alacsonyabb.

Apró [Antal] elvtárs: A javaslat helyes.
Olt [Károly] elvtárs: A ruhakihordási időre vonatkozólag fönntartom észrevételeimet.
Gergely [Miklós] elvtárs: 6. old. 11–12. pontja azt jelenti, hogy az egyezer fős 
létszám-megtakarítás folyamatosan egy év alatt lesz végrehajtva? Véleményem 
szerint a 12-es pont mást mond.43

Györe [ József ] elvtárs: Azért vettük bele a 2,50 Ft-os bért, mert a szolgálati idő 
24 órára lesz felemelve. 50%-kal emelkedett a szolgálati idő és a díjazás 24,5%-kal. 
A megtakarítás lehetővé teszi, hogy ezt a bért biztosítsuk.
A csizma kihordási idejének felemelésénél megtérül a különbözet. A megtakarítás 
itt két év alatt 61 000 Ft-ban jelentkezik. A szolgálati idő felemelése 24 órára 
lehetővé teszi, hogy az éjjeliőrök feladatait is elláthassák.
A létszámcsökkenést folyamatosan akarjuk végrehajtani. Jelenleg fel kell mérni 
a helyzetet, a státusz nincs feltöltve.
Olt [Károly] elvtárs: Részemre a válasz nem megnyugtató. Az árualapról is szó 
van itt, a zsávojról. 
Nagy [Imre] elvtárs: De szó van az üzemek biztonságáról.
Javasolom, hogy módosítás nélkül fogadjuk el.44

e ) Kormánykitüntetések és miniszteri kitüntető jelvények adományozásával 
kapcsolatos egyes kérdések szabályozása.45

42 A pénzügyminiszter a határozati javaslat tervezetének 9. pontjához fűzött megjegyzést a szabad-
napról szolgálatba rendelt üzemi tűzoltók óradíját illetően. E szerint ne 2,50 Ft óradíjban, hanem 
napi 7–13 Ft díjban részesüljenek.

43 A félreértést az okozta, hogy a határozati javaslat 12. pontja szerint egyes belső normák kialakítására 
a Belügyminisztérium „legfeljebb egy éven belül térjen vissza”.

44 A Minisztertanács az előterjesztést elfogadta és közzétette 2.018/1954 Mt. számú határozatát (Határozatok 
Tára 1954. 8. szám, március 28.), továbbá 523/11/1954 számú nem nyilvános határozatát, melyben az 
1000 fő leépítésének határidejét a határozat kihirdetésének napjától számított 15 napban határozta 
meg; a rendfokozat és beosztási norma kidolgozásának határidejét egy éven belül állapította meg; 
március 16-ai hatállyal pedig jóváhagyta az Országos Létszámbizottságnak a belügyminiszterrel és 
az érintett miniszterekkel egyetértésben elérhető éjjeliőri és vagyonőri létszám megtakarítását.

45 A Minisztertanács az előterjesztésben áttekintette a kormánykitüntetések és miniszteri kitüntető 
jelvények adományozásának helyzetét. E szerint 1953-ban 3425 kormánykitüntetést és 15490 miniszteri 
kitüntető jelvényt adományoztak. Megállapította, hogy az előbbiek döntően két időpontban – április 

4. és november 7. – kerülnek kiosztásra, év közben ritkán kerül sor a teljesítmények elismerésére. Igen 
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Nagy [Imre] elvtárs: Volt ma még egy kiegészítő javaslat a 4. ponthoz.46 Van észrevétel?
Bebrits [Lajos] elvtárs: Az a) pontnál javasolom bevenni, hogy a kitüntetés 
kerüljön a „Vasutasnap” alkalmával is adományozásra.47

Nagy [Imre] elvtárs: Elfogadjuk.
Gergely [Miklós] elvtárs: Javasolom, hogy az MTH-nál „Az ipari tanuló képzésért” 
elnevezésű jelvény helyett „A Munkaerő-tartalékok Hivatala kiváló dolgozója” 
elnevezésű legyen. Az Oktatásügyi Minisztérium adjon az oktatásügy területén 
elért eredményekért jelvényt.
Véleményem szerint helyes volna a népgazdaság területén egy általános jelvényt 
bevezetni az adminisztratív dolgozók számára. Mert jelenleg fennáll az a furcsa 
helyzet, hogy egy gépírónőt kitüntetnek a „Szocialista Kultúráért” jelvénnyel, 
ugyanakkor azt kapják az írók is, stb.
Szalai [Béla] elvtárs: Javasolom én is, hogy egy „Kiváló dolgozó” jelvényt alapítsunk.
Nagy [Imre] elvtárs: Helyes.
Hidas [István] elvtárs: A kiegészítés 4. pontjához van észrevételem.48 Nem 
tartom helyesnek azt a kitételt, hogy a kitüntetések adományozása másra át nem 
ruházható, mert például a Bányász-nap alkalmából az országban 15 helyen van 
egy időben ünnepség, ezért lehetetlen, hogy mindenütt ott legyek.
Mihályfi [Ernő] elvtárs: Április 4-re megszűnik a csoportos kitüntetés.
Némety [Béla] elvtárs: Most készülnek az új kitüntetések, nem lenne értelme 
2 nap múlva kicserélni.
Bata [István] elvtárs: Az eredeti javaslatban nem látom a „Szolgálati Érdemérmet” 
és a „Kiváló Szolgálatért Érdemrendet”.
Némety [Béla] elvtárs: Csak [a] polgári kitüntetéseket cserélik ki.
Hegedüs [András] elvtárs: Az „Erdőgazdaság Kiváló Dolgozója” jelvényt kérem 
fenntartani, helyette megszüntetni [a] „Kiváló Növénytermelő” jelvényt.

szerény számban terjesztenek elő vállalatokat, intézményeket. A kitüntetési javaslatok többségükben 
általános indoklást tartalmaznak, ritka a konkrét eredmények, tények felsorolása. Mindez csökkenti a 
kitüntetések ösztönző hatását, miként az is, hogy a kormánykitüntetéseket, amelyek egyes esetekben 
nem is eléggé művészi kivitelűek, ugyan az Elnöki Tanács adományozza, mégis a miniszter vagy a 
helyettese, sőt főosztályvezető adja át. A minisztériumi kitüntető jelvények rendszerét a bekövetkezett 
átszervezések miatt felül kell vizsgálni és újra szabályozni. A határozati javaslat szerint – többek 
között – biztosítani kell a kitüntetések adományozásának egész éven át történő folyamatosságát, az 
április 4-ei és november 7-ei csoportos kitüntetések megszűnnek; tegyenek javaslatokat vállalatok, 
üzemek, tanintézetek, testületek kitüntetésére, minden esetben a konkrét teljesítménnyel alátámasztva; 
ügyeljenek a különböző fokozatú kitüntetésekre történő előterjesztésekre, a központi és területi 
munkahelyek, a szellemi és fizikai dolgozók közötti arányokra. 

46 A kiegészítő javaslat nem található a jegyzőkönyv mellett.
47 A hivatkozott pontot nem tudtuk az előterjesztésben azonosítani.
48 A kiegészítő javaslat nem található a jegyzőkönyv mellett, így a 4. pont nem azonosítható.
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Nagy [Imre] elvtárs: Határozatba hozzuk: hogy alapítunk egy általános „Kiváló 
dolgozó” jelvényt, a Bányász-nap mellé odaiktatjuk a Vasutasnapot is. Az FM 
területén „Erdőgazdaság Kiváló Dolgozója” jelvényt alapítunk, megszűnik a 

„Kiváló Növénytermelő” jelvény.49

A 4. pont szövegéből kihúzandó, hogy „másra át nem ruházható”.50

f .) Az ipari export- és importcikkekre vonatkozó szakmai szállítási feltételek vitás 
kérdései.51

Erdei [Ferenc] elvtárs: Véleményem szerint ezt a kérdést most nem lehet letárgyalni.
Nagy [Imre] elvtárs: Ezt a kérdést rendezni kell, és ha a miniszter elvtársak 
egymás között nem tudnak megegyezésre jutni, akkor kénytelenek leszünk 
utasítást kiadni. Egyelőre levesszük a napirendről.

g .) A fővárosi Duna balpart[i], déli részén új vízmű létesítése.52

Rajczi [Kálmán] elvtárs: A 2. oldalon a határozatban lehet látni, hogy a legnagyobb 
összeget a csőhálózatra állítottunk be.53 Ha az FM a legutóbbi MT-határozat 

49 A Minisztertanács az előterjesztés alapján több határozatot fogadott el, és előterjesztéssel élt az Elnöki Tanácshoz. 
Az 523/13/1954 számú nem nyilvános határozat intézkedett arról, hogy a Minisztertanács Titkársága állítson 
össze olyan nyilvántartást, ami tartalmazza a vállalatok, üzemek alapítási évét, az állami vezetők, tudósok, 
művészek életének fontosabb eseményeit és ily módon szűnjön meg az évfordulókkal kapcsolatos kitüntetések 
ötletszerűsége. Az 523/13/a/1954 számú nem nyilvános határozat elrendelte, hogy a mező- és erdőgazdaságban, 
a szénbányászatban, kohászatban és a villamosenergia-iparban határozzák meg, milyen feltételek szükségesek 
a kormánykitüntetések adományozásához, továbbá döntött a Népköztársasági Érdemrend IV. és V. osztálya 
kitüntetéseinek – formai okok miatt indokolt – kicseréléséről. A Minisztertanács közzétette a 2017/8/1954 
Mt. h. számú határozatát [a kormánykitüntetések és miniszteri kitüntető jelvények rendjéről] (HT 1954. 8. 
szám, március 26.). A Minisztertanács a napirend alapján felterjesztést tett az Elnöki Tanácshoz az egyes 
kormánykitüntetések átadásának rendjéről, amit az Elnöki Tanács 1954. április 20-ei 5. számú határozatával 
kiadott. Az összefoglalóban megjelölt változások az elfogadott határozatokban nem találhatók.

50 A 4. pont idevágó tartalma az előterjesztésben nem azonosítható.
51 A napirend előterjesztése nem található a jegyzőkönyv mellett.
52 Az Országos Vízügyi Főigazgatóság főigazgatója figyelemmel a főváros lakosságának és az ipari 

üzemeknek, különösen a főváros Duna bal partjának déli részén (Kőbánya, Kispest, Külső-Ferencváros) 
megnövekedett vízszükségletére, az ivóvíznek az ipari üzemek által történő fokozott igénybevételére, 
az ezzel összefüggő gyakori vízhiányra, előterjesztést tett egy új ipari vízmű létesítésére. Ezt indokolja 
a térségben a következő években sorra kerülő további iparfejlesztés, ami szükségessé teszi két 
vízkivételi mű megépítését, amelyek napi 60 ezer köbméter (90 ezer köbméterig felfejleszthető) 
ipari víz kitermelését teszik lehetővé. Ehhez 40 km csővezeték megépítése szükséges. A létesítményt 
1958-ban kell teljeskörűen üzembe helyezni, de az első részeknek már 1954–1955-ben üzemelnie kell, 
és biztosítani a Hungária Vegyiművek és a Kénsavgyár vízellátását.

53 A határozati javaslat 4. pontjában a beruházás teljes összegét 77 millió forintban jelölték meg, melyből 
36,5 millió forintot tett ki a csőhálózat költsége.

26/4/f
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eredményeképpen biztosítani tudja, hogy nyomócsővel lehet építkezni, akkor 
az összegben 30–35%-os megtakarítást tudunk elérni. Ebben az esetben 1000 
wg öntöttvas helyett 200 wg elegendő lenne.
A 3. old. 8. b) pontjához. Az 55. évre beállított 3 millió Ft csak az esetleges 
áthúzódó beruházásokra elegendő. 55-re egyéb összeg is kell, amit be kell állítani 
a népgazdasági tervbe.54

Szükségünk van 20 fős létszámra a Vízügyi Nagylétesítmények Beruházási 
Kirendeltsége részére. A létszám felét biztosították, így csak 10 fő kell.
Zsoldos [Sándor] elvtárs: Szeretném, ha kimondaná a Minisztertanács, hogy 
úgy kell vezetni a csövet, hogy sem kommunikációja, sem összekapcsolása az 
ivóvízhálózattal ne jöhessen létre.
Szabó [ János] elvtárs: Ebben az esetben még hozzá kell számítani 25 ezer Ft-ot.
Bata [István] elvtárs: Egyetértek az anyaggal, azonban furcsának tartom, hogy 
Rajczi elvtársék nem jöttek a HM-hez ezzel a kérdésnek[sel]. Helyesnek tartanám 
bevenni, hogy a végleges területkijelölésnél vonják be a HM légvédelmi szerveit.
Hidas [István] elvtárs: Javasolom, hogy a 8. pontban közölt 6 millió Ft realitását 
vizsgáljuk meg. Az én szakembereim azt mondják, hogy 10 millió Ft szükséges.
Szalai [Béla] elvtárs: Egyetértek, kivéve a beruházás tervezetére vonatkozó 
javaslatot. Itt az áll, hogy pótkeretből fedezzük. Tekintettel, hogy ez nem 
áll rendelkezésre, azt javasolom, hogy a minisztérium[ok] saját keretükből 
fedezzék. Előreláthatólag az 1954. évi beruházásokat 100%-ig megvalósítani nem 
lehet. A Tervhivatal a minisztériumi keretekkel foglalkozik, nem foglalkozhat 
minden beruházással külön.
Nagy [Imre] elvtárs: Hány minisztériumról van szó?
Szalai [Béla] elvt[árs]: A NiM és a Vízügyi Főigazgatóság.
Hidas [István] elvtárs: Véleményem szerint addig dönteni nem lehet, míg az 
összeget alaposan meg nem vizsgáljuk. Javasolom: vegyük le a napirendről.
Nagy [Imre] elvtárs: Akármilyen nehéz, mégis tartalékkeretből kell biztosítani. 
Olyan beruházás, amire szükség van, feltétlenül meg kell valósítani. Meg kell nézni, 
hogy a beruházás mennyire anyagigényes, honnan tudjuk biztosítani az anyagot. 
Itt Budapest vízellátásáról van szó, ez megelőz minden más fontos feladatot.
Olt [Károly] elvtárs: Nem tartom helyesnek, hogy 10 fő létszámkérdésében a 
Minisztertanács döntsön.
Hidas [István] elvtárs: Javasolom a döntést, sokkal hamarabb elintéződik, különben 
is az OLB-nek szabványpapírjai vannak, hogy „saját keretéből oldja meg”.
Nagy [Imre] elvtárs: Engedélyezzük a létszámot.55

54 A határozati javaslat 8. b) pontjában az állt, hogy az Országos Vízügyi Főigazgatóság számára a vízmű 
II. és III. építési ütemének megtervezésére 1954-ben 2 millió forint beruházási hitelt kell biztosítani. 
A hozzászólás a 8. a) pontra vonatkozhatott, amelyben a Nehézipari Minisztérium részére a vízmű 
II. ütemének tervezésére 1954-ben és 1955-ben 3-3 millió forintot kell tervezni.

55 A Minisztertanács az előterjesztést az 523/23/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
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h .) A soproni tbc. gyógyintézet beruházási programja.56

Hidas [István] elvtárs: Nem volt idő arra, hogy megvizsgáljuk: villamos 
energiával el tudjuk-e látni ezt az intézményt. Kérem, hogy ezt a kérdést a 
NIP alaposan megnézhesse.
Zsoldos [Sándor] elvtárs: Egyetértek Hidas elvtárs javaslatával.
Szíjártó [Lajos] elvtárs: Közlöm, hogy a műszaki terv benyújtása V. 5. helyett 
VIII. hó 1-[j]e lesz.

i .) Legfelsőbb bírósági bírák tisztségük alóli felmentése.57

Erdei [Ferenc] elvtárs: Megnéztük a kérdést. Ez a két ember egyáltalán nem 
megfelelő. Akiket helyükre viszünk, 45–50 éves, kiváló büntető, illetve polgári bírók.
Nagy [Imre] elvtárs: Elfogadjuk. Az ülést bezárom.

MNL OL XIX-A-83-a-523 38–110.

56 Az MDP KV Titkárságának határozata alapján az egészségügyi miniszter – figyelemmel a tüdőbetegek 
nagy számára és ellátásuk megoldatlanságára (mintegy 2000 betegről van szó) – előterjesztést tett a 
soproni Ciklámen üdülő befejezetlen épületének átalakítására, 250 betegágy elhelyezésére alkalmas 
kórtermek, orvosi és betegápolói szolgálati lakások, kulturális és szociális helységek kialakítására. 
Az intézmény létszámigénye 12 orvos, 47 ápoló és 40 üzemi és gazdasági alkalmazott. A beruházás 
üzembe helyezésének határideje 1955. június. A Minisztertanács az előterjesztést a vitában elhangzott 
észrevételekkel 523/18/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.

57 A napirend a március 12-ei ülésen tárgyalt 10. p) sorszámú napirend lezárása.
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Országos Tervhivatal Szigorúan titkos!
00159/I/0954. Készült: 60 példányban.

Tárgy: A vásárlóerő és az áruellátás alakulása.
Előterjesztés a Minisztertanácshoz

A lakosság vásárlóereje és a forgalomba hozható áruk mennyisége között az elmúlt 
hónapokban bizonyos aránytalanság keletkezett. Ezt jelzi a bankjegyforgalom lényeges 
növekedése, amely 1954. február hónapban elérte a napi 4–4 100 millió Ft-os szintet. A 
bankjegyforgalom ilyen mértékű emelkedését nem indokolja a kereskedelmi forgalom 
megnövekedett szükséglete. Alapvetően az az oka, hogy a lakosság által keresett cikkek 
nem kielégítő mennyiségben kaphatók, és a lakosságnál – elsősorban a parasztságnál 

– nagy mennyiségű pénz halmozódik fel. Ennek folytán a parasztság termékeit szabadpiaci 
értékesítésre igen vontatottan kínálja fel.
A lakosság áruellátása egy sor alapvető cikkben zavartalan, ugyanakkor sok – a lakosság 
által keresett árufajtában – hiány van. A hiánycikkek köre az utóbbi időben szélesedett. 
Elsősorban a falusi, valamint a nagyobb értékű cikkekben nem kielégítő az ellátás. (Pl. 
mezőgazdasági gépek és felszerelések, tüzelő, bútorok, kötöttáruk, gyapjúszövetek, 
villamossági és háztartási cikkek, motorkerékpár stb.) Az áruellátás romlásában szerepet 
játszik a kereskedelmi készletek nagymértékű csökkentése is. (A ruházati szakmában 
az elmúlt hónap alatt 3,6 milliárd Ft-ról 1,5 milliárd Ft-ra csökkent.)
A vásárlóerő és az áruforgalom viszonyának feszültségei a mindennapi életben alig 
nyilvánulnak meg, mert egyrészt az utóbbi hónapokban a dolgozók életszínvonalának 
emelésére irányuló intézkedések növelték a lakosság bizalmát a párt és a kormány iránt, 
másrészt az alapvető – elsősorban élelmiszercikkekben – az ellátás javult. A felszínen 
mutatkozó jelenségek ilyen értelemben nem teljesen tükrözik a tényleges helyzetet. 
Az utóbbi időben – éppen a készletek csökkenése miatt – egyes cikkekben a hiány 
kezd érezhetőbbé válni és a jelenlegi feszült helyzet fenntartása is komoly veszélyeket 
rejt magában. A további romlás, tehát a termelésnek, a begyűjtésnek vagy az állami 
bevételeknek és kiadásoknak a tervezettnél lényegesen kedvezőtlenebb alakulása a 
népgazdaságunk egész menetét megzavaró jelenségekre vezethet.
A fenti helyzetet elsősorban az okozza, hogy a lakosság vásárlóereje a tervezettnél 
gyorsabban emelkedik, míg a forgalomba kerülő áruk mennyisége az előirányzottnál 
kevesebb. A nehézségek fő oka a megengedhetetlenül laza állami fegyelem mind a 
termelés szervezése és ellenőrzése, a bérkifizetés, az adóbehajtás és a begyűjtés, mind 
általában a vezető szervek által hozott határozatok végrehajtása területén.

1954. március 16. – Melléklet
26

26/M/1/a
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A fentieken túl a terv nem teljesítésében komoly szerepet játszottak a szén, áramellá-
tás, közlekedés zavarai.
Az év elejétől február 15-ig az alábbi súlyos lemaradások mutatkoznak:

a.) Az I. negyedévre jóváhagyott ipari termelési tervek teljesítésében mutatkozó 
lemaradások miatt az árualapból mintegy 400 millió Ft esett ki (figyelembe véve 
azt, hogy a lemaradások egy részét még az I. n.évben behozzák). A lemaradások 
tekintélyes része falun különösen keresett iparcikkeknél áll fenn.
A termelési lemaradások mértékét mutatja az, hogy pl. textilruházati cikkekben 
február 10-ig az ipar tervteljesítése a kereskedelem felé 54%-os, emiatt hiánycikk 
lett a lódenszövet, a női ruhaszövet, női, férfi-, gyermekkabát és fehérnemű is, stb.
Lakásbútorból a teljesítés a kereskedelem felé 50%-os, emiatt a raktárak jórészt 
kiürültek, és hiány van hálószoba, rekamié, típusbútor stb. cikkekben.
Építőanyagokból általában 25–60%-os a tervteljesítés a belkereskedelem felé.
Még rosszabb a helyzet a mezőgazdasági kisgépellátás területén. A Prés- és 
Kovácsoltárugyár I. negyedévi kötelezettsége 3000 db eke, és február 10-ig a 
gyártás még nem kezdődött meg. A Wilhelm Pieck Wagon- és Gépgyár az I. 
negyedévre vállalt 5000 db eke szállítását csak II. negyedévre igazolta vissza, stb.

b.) A begyűjtés lemaradásai miatt az I. n.évi belkereskedelmi forgalomban mintegy 
130 millió Ft értékű árualap-csökkenéssel kell számolni (hús, zsír).

c.) A bérfegyelem nagymértékben meglazult. A minisztériumi ipar az 1954. január 
havi termelési tervének 91,7%-os teljesítésével szemben 6,1%-kal lépte túl a 
béralap tervét. Ez 50,5 millió Ft abszolút, és 120,5 millió Ft relatív béralaptúllépést 
eredményezett. Az építőiparban mintegy 50 millió Ft-os relatív béralaptúllépés 
volt. Ezenkívül 1953. decemberről áthúzódó mintegy 90 millió Ft béralaptúllépés 
is januárban került – terven felül – kifizetésre.
A béralaptúllépések elsősorban az alábbi területeken jelentkeznek:

Január havi tervteljesítés indexe Béralaptúllépések összege
Teljes termelés Összes béralap Relatív (mill. Ft) Abszolút (mill. Ft)

Min. iparx 91,7 106,1 120,5 50,5
Ebből:
 KGM 91,6 108,2 53,1 26,2
 NiM 93,1 108,6 31,7 17,8
 KiM 88,6 103,2 21,6 4,7
 Élelm. Min. 96,9 109,1 9,4 7,0

Meg jegyzés: xKSH adatai alapján.
d.) A készpénzadó befizetésénél komoly lemaradás mutatkozik. Február 15-ig 110 

millió Ft-tal kevesebb adót fizettek a tervezettnél be. A tervezett adófizetés 
teljesítéséhez szükséges napi átlag 6,3 millió Ft-tal szemben február 15-ig 2–4 
millió Ft között alakult. Ezenkívül kb. 40–50 millió Ft összegű lemaradás 
mutatkozik egyéb állami bevételek területén is (pl. a MÁV-nál).
Népgazdaságunk további zavartalan fejlődésének biztosítása érdekében egy 
sor rendszabályt kell erélyesen és gyorsan végrehajtani. A rendszabályok első 
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részének az árualapok emelésére kell irányulniok, mindenekelőtt a termelés 
– különösen a fogyasztási cikkek és a parasztság által keresett áruk termelésének 
– emelése, a begyűjtés fokozása és a meglévő árukészletek átcsoportosítása 
révén. A rendszabályok másik részének a pénzügyi fegyelem megszilárdítását, a 
takarékosság fokozását, az előírt béralap és létszámkeretek betartását, az állami 
bevételeknél lévő lemaradás felszámolását kell biztosítaniok.
A rendszabályok sikere, a vásárlóerő és áruforgalom összhangjának biztosítása 
érdekében arra van szükség, hogy a miniszterek, az összes érdekelt állami szervek 
és vállalatok vezetői, gyorsan és erélyesen felszámolják a még lépten-nyomon 
tapasztalható lazaságot, liberalizmust, vagy a lazasággal, liberalizmussal szemben 
tanúsított elnéző magatartást a tervek maradéktalan teljesítése, a bérekre, normákra 
való rendeletek betartása, az állammal szemben fennálló kötelezettségek teljesítése 
terén. Ezért fokozni kell mindenütt a kiadott rendelkezések végrehajtásának 
ellenőrzését, gyors és erélyes intézkedésekkel kell biztosítani a tervek teljesítését 
akadályozó nehézségek leküzdését, szigorú és következetes takarékosságot kell 
bevezetni az állami és gazdasági élet minden területén és későbbi időpontra kell 
halasztani minden elhalasztható, többletkiadással járó intézkedést. Emellett 
fokozottan felelősségre kell vonni azokat, akik a terv teljesítése, a fennálló 
rendelkezések végrehajtása terén kötelezettségeik teljesítését, vagy a szükséges 
ellenőrzést elmulasztják; mindenekelőtt felelőssé kell tenni és szükség esetén 
felelősségre kell vonni a határozat végrehajtásáért az egyes érintett szervek 
vezetőit, felelős embereit.

A fentiek végrehajtása érdekében a Minisztertanács az alábbi határozatot hozza:

A ) A forgalomba kerülő árumennyiség emelése érdekében:
1 .) A Minisztertanács elrendeli az OT és az ipari miniszterek javaslata alapján, 

hogy az év elején a termelési tervek terén bekövetkezett lemaradást az 1. sz. 
mellékletben foglalt ütemben pótolják. Kötelezi az illetékes minisztereket a 
termelési lemaradások pótlásához szükséges feltételek biztosítására az 1. sz. 
melléklet rendelkezései alapján.
Különös súlyt kell helyezni a lakosság – elsősorban a parasztság – által keresett 
fogyasztási cikkek termelésének gyorsütemű fokozására. A Minisztertanács 
kötelezi a kohó- és gépipari, könnyű[ipari] és építési minisztert, hogy biztosítsák 
az I. negyedévi kiszállításon kívül legalább az alábbi mennyiségek szállítását a 
felsorolt cikkekben a belkereskedelem számára 1954. VI. 31-ig.
Cikk Menny. 

egység
1954. III. 31-től VI. 31-ig 
szállítandó menny.

Ásó, lapát t 179
Kapa t 107
Egyéb szeráru t 500
Eke (fogatos)x/ db 6 997
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Cikk Menny. 
egység

1954. III. 31-től VI. 31-ig 
szállítandó menny.

Boronax/ garn. 8 000
Lókapax/ db 6 600
Vetőgép (fogatos) db 600
Permetezőx/ db 6 000
Nitrogén műtrágya t 17 000
Foszfor műtrágya t 900
Káli műtrágya t 2 200
Rézgálic t 5 500
Tégla 1000 db 28 000
Tetőcserép 1000 db 18 000
Cement t 17 700
Mész t 28 000
Fenyő fűrészáru m3 15 500
Konyhabútor garn. 6 000
Hálószoba szoba 3 000
Komb. Szekrény db 1 300
Pamutszövetek 1000 m2 11 100
Gyapjúszövetek (műanyagszövetekkel) 1000 m2 2 389
Csizma 1000 pár 27,1
Cipők (bakancs is) 1000 pár 2 164

Meg jegyzés: Az x/-el jelzett cikkeknél a felajánlásokkal együtt számolva.
A fenti előirányzatok a II. n.évi terven és a lemaradások teljes pótlásán alapulnak.
A bel- és külkereskedelmi miniszter biztosítsa, hogy az ipar által átadott 
áruk a lehetőség szerint leggyorsabban – megfelelő területi elosztásban – a 
fogyasztókhoz jussanak.

2 .) A Minisztertanács tudomásul veszi a belkereskedelmi tervben eddig cikkenként 
nem részletezett (specifikálatlan) árualapok 2. sz. melléklet szerint javasolt 
biztosítását, mely szerint az I. n.évben az OT által kidolgozott árualapokból 
mintegy 140, a II. n.évben mintegy 150 és a BKM vonalán pedig 200 millió Ft 
értékű árumennyiség kerül a belkereskedelemhez. Ennek alapján kötelezi az 
érdekelt minisztereket a mellékletben feltüntetett árualapok biztosítására terven 
felüli pótfeladatként.
A termelő minisztériumok a terven felüli árualap-mennyiség gyártására legkésőbb 
III. 15-ig jelöljék ki a megfelelő vállalatokat.

Felelősek: érdekelt miniszterek.
3 .) Az ipar, a kereskedelem és a közületek (különösen a K. II., a MÁV, Posta) 

raktáraiban elfekvő és a lakosság számára azonnal átcsoportosítható készárukat 
legalább 150–200 millió Ft-os értékben legkésőbb márc. 15-ig át kell adni a Bel- és 
Külkereskedelmi Minisztériumnak. Az érdekelt miniszterek az átcsoportosítást 
személyes felelősségük mellett – a Magyar Nemzeti Bank bevonásával – úgy 
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irányítsák, hogy az állam érdekei teljes mértékben érvényesüljenek a minisztériumi 
és vállalati sovinizmussal szemben.
A készletek átadását operatív úton kell lebonyolítani. A készletek átadása felett 
a Belkereskedelmi Minisztérium, az érdekelt ipari minisztérium és a Magyar 
Nemzeti Bank – szükség esetén az OKISZ és a SZÖVOSZ – képviselői a 
helyszínen döntenek. A bel- és külkereskedelmi miniszter az átcsoportosítás 
során a lakosság részére felajánlott árukat köteles gyors ütemben átvenni és 
megszervezni, hogy az áruk azon része, amely az átvett állapotban forgalomba 
nem hozható, átdolgozásra kerüljön, ha ez nem megy, tegyen intézkedést az 
áru csökkentett áron történő értékesítésére.
Amennyiben a feltárt készletekre a belkereskedelem nem tart igényt és nincs 
lehetőség az átdolgoztatás útján való hasznosításra, úgy a készletek magánkisiparosok 
részére is értékesíthetők.

Felelősek: illetékes miniszterek.
4 .) Az Országos Tervhivatal elnöke a közületek I. félévi tervezett árubeszerzéséből 

mintegy 50–80 millió Ft-ot ütemezzen át a II. félévre. A pénzügyminiszter 
ennek megfelelően egyidejűleg csökkentse a közületek költségvetését.

Határidő: március 10.

B ) A pénzügyi fegyelem megszilárdítása és a forgalomban lévő pénzmennyiség 
csökkentése érdekében:

1 .) A Minisztertanács megállapítja, hogy a kohó- és gépipari, a nehézipari, a 
könnyűipari és élelmiszeripari miniszterek túllépték januári béralaptervüket. 
A Minisztertanács szükségesnek tartja a bérfegyelem megszilárdítását, a 
béralaptúllépések megakadályozását. Ennek érdekében:

a.) A miniszterek gondoskodjanak a megállapított béralap és létszámkeretek 
betartásáról és az előírt létszámcsökkentések végrehajtásáról. Feltétlen 
szerezzenek érvényt a bérekre és normákra vonatkozó meglévő rendeleteknek 
és alkalmazzanak felelősségre vonást a rendeletek megsértőivel szemben.

b.) [Az] MT – figyelemmel az egyes területeken lazán megállapított munkaügyi 
tervekre – kötelezi az illetékes minisztereket, hogy a megállapított 
béralaptervekkel szemben a 3. sz. mellékletben foglaltak szerint érjenek el 
megtakarítást, illetve biztosítsák az ott megállapított béralapkeretek betartását.

c.) A béralaptervek betartásáról és a b) pontban említett melléklet szerinti 
megtakarítások végrehajtásáról az illetékes miniszterek havonta (a tárgyhót 
követő 10. napon) kötelesek jelentést adni a Minisztertanács elnökének.

Felelősek: illetékes miniszterek.
2 .) A pénzügyminiszter biztosítsa az I. n.évre tervezett 750 millió Ft készpénzadó 

beszedését az adóapparátus munkájának megjavítása és a múlt évi hátralékok 
fokozottabb behajtása útján. A pénzügyminiszter az eddig engedélyezett negyedévi 
5 transzferálással szemben szükség esetén 5000 lélekszámmal kisebb községekben 
10, ennél nagyobb községekben 20 transzferálást foganatosíthat. Az adókivetések 
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befejezéséig a parasztságot a sajtón és rádión keresztül is tájékoztatni kell arról, 
hogy az 1954. évi adóteher lényegében azonos az 1953. évivel.

Felelős: pénzügyminiszter.
3 .) Az állami vállalatok és a költségvetési szervek kisipartól történő beszerzései 

nem haladhatják meg az 1953. évi azonos időszakban történt beszerzés 80%-át. 
A magánkisipartól való beszerzést – az érvényben lévő rendelkezések keretein 
belül – 1000 Ft értékhatárig csak az egyes szervek vezetője, 1000 Ft-on felül a 
közvetlen felügyeletet gyakorló szerv vezetője vagy helyettese engedélyezheti. 
A Magyar Nemzeti Bank a kifizetést csak az engedély alapján teljesítheti.

Felelősek: illetékes miniszterek 
Magyar Nemzeti Bank

4 .) Az OT elnöke az illetékes miniszterek bevonásával – tekintettel a január–februári 
időjárásra – ütemezze át az építőipar termelési tervét úgy, hogy az I. félévben 
béralap-megtakarítást érjen el.

Felelős: az OT elnöke
Határidő: márc. 20.

5 .) Az államkölcsön-nyeremények sorsolását a kötvényeken feltüntetett időpontban 
kell megtartani és a sorsolást nem szabad előrehozni.

Felelős: pénzügyminiszter.
6 .) A mezőgazdasági termékek szabadpiaci felvásárlására megállapított árak az 

állami vállalatokra, költségvetési szervekre, földműves-szövetkezetekre kivétel 
nélkül kötelezőek. A miniszterek kötelesek gondoskodni arról, hogy a felvásárló 
szervek az árakra vonatkozó rendelkezéseket pontosan ismerjék.
A miniszterek szervezzék meg a felvásárlási árak betartásának állandó és hathatós 
ellenőrzését. A miniszterek a Minisztertanács által előírt szabadfelvásárlási árak 
túllépésére felhatalmazást nem adhatnak. Indokolt esetben a miniszterek a 
Minisztertanács által előírt szabadfelvásárlási áraktól eltérő felvásárlás engedélyezését 
a Minisztertanácstól, sürgős esetekben a Minisztertanács elnökétől kérhetik.
A Magyar Nemzeti Bank a pénzeszközöket csak a Minisztertanács által előírt 
szabadfelvásárlási áraknak megfelelő összegben bocsáthatja rendelkezésére. A 
bank az árak betartását szúrópróbaszerűen ellenőrizze. Az ügyészség kirívó 
esetekben indítson bűnvádi eljárást a rendelkezések megszegői ellen.
Az érdekelt miniszterek, valamint a Magyar Nemzeti Bank havonta tegyenek 
jelentést a Minisztertanácshoz a megállapított felvásárlási árak esetleges túllépéséről 
és a felelősökkel szemben megtett megtorló intézkedésekről.

Felelősek: az illetékes miniszterek, 
Magyar Nemzeti Bank, 
Állami Ellenőrző Központ.

7 .) 1954. I. félévben a 7607/84/1951. KPM ÁH sz. rendeletben foglalt fuvardíjakat sem 
díjszabás-módosítással, sem premizálással nem szabad emelni. Ezért az átmenetileg 
engedélyezett többletprémiumot meg kell szüntetni. Az év második felében a 
döntő fontosságú feladatok (pl. gabona-betakarítás, cukorrépa-begyűjtés stb.) 
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elvégzésére többletprémium engedélyezését esetenként az illetékes szakminiszter 
kérje a Minisztertanácstól. A közlekedés- és postaügyi miniszter változatlan 
díjszint fenntartása mellett gondoskodjék egyszerűsített fuvartarifa kiadásáról.
(A FM az erdőgazdaságokból a fülledékeny fa kiszállításánál május 31-ig fizethet 
többletprémiumot.)
Az állami fuvareszközök kapacitását maximálisan ki kell használni. Ennek 
érdekében a közlekedés- és postaügyi miniszter – az érdekelt miniszterekkel 
egyetértésben – március 20-ig szabályozza az állami fuvareszközök más állami 
szervek részére történő bérbeadásának feltételeit. Ezen belül olyan fuvardíj-
elszámolást biztosítson, amely érdekeltté teszi a szabad fuvarkapacitással 
rendelkező állami szerveket fuvareszközeik bérbeadásában. A közlekedés- és 
postaügyi miniszter erősen korlátozza a BELSPED közvetítő tevékenységét az 
állami szervek és fuvarozást végző parasztok között.
A fentiek végrehajtásáról négy héten belül jelentést kell tenni a Minisztertanácsnak.

Felelős: közlekedés- és postaügyi miniszter, 
valamint az illetékes miniszterek.

8 .) Mindazon minisztertanácsi előterjesztéseket, amelyek az állami költségvetés 
vagy a vásárlóerő alakulásával vannak kapcsolatban, úgy kell elkészíteni, hogy 
a pénzügyi és vásárlóerő helyzetet befolyásoló kihatások kitűnjenek. Az ilyen 
előterjesztéseket egyidejűleg a pénzügyminiszterrel és az OT elnökével záradékoltatni 
kell (egyetértését vagy ellenvéleményét feltüntetni).

Felelős: illetékes miniszterek.
9 .) A Pénzügyminiszter, a KSH és az OT bevonásával állapítsa meg, hogy mennyi 

a forgalom lebonyolításához szükséges bankjegy mennyisége. Erről május 1-ig 
tegyen jelentést a Minisztertanács elnökének.

10 .) A Minisztertanács kötelezi az OT és az ÁÉK elnökét, hogy fenti rendszabályok 
végrehajtását rendszeresen ellenőrizzék, és április 15-ig tegyenek jelentést 
a Minisztertanácsnak.

Felelős: az OT elnöke, az ÁÉK elnöke az A/3., 
B/3., B/5. pontok végrehajtását ellenőrizze

Budapest, 1954. március 1.

Szalai Béla s. k.,
az Országos Tervhivatal elnöke

A kiadmány hiteléül:
(Horváth Mária) 
I. sz. TÜK

MNL OL XIX-A-83-a-523 167–176.
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1/b

Titkos!
A Határozatok Tára nem közli.

Készült: 101 példányban.58

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának
523/1/1954. sz[ámú] határozata

a vásárlóerő és áruellátás alakulásáról

A Minisztertanács megállapítja, hogy a gazdasági, különösen az ipari minisztériumok 
élén álló miniszterek nem tettek meg mindent a termelésnek a kormányprogram 
végrehajtásához szükséges és a népgazdasági tervben rögzített átcsoportosítására. A 
gazdasági vezetők egy része a kormányprogrammal szemben meg nem értést, annak 
gyakorlati végrehajtása során ellenállást tanúsít. Megmutatkozik ez az idevonatkozó 
határozatok egy részének végre nem hajtásában, illetőleg a végrehajtás körül gyakran 
tapasztalható huzavonákban, a kötelességek és vállalások igen gyakori nem teljesítésében, 
egyes feladatok ideiglenes jellegű megoldásában, a határozatok végrehajtásának 
elmulasztásáért felelős személyek felelősségre vonásának elmulasztásában, és így tovább. 
A hiányosságokban szerepet játszik az állami fegyelemben bekövetkezett komoly lazulás is.
Az átcsoportosítás terén tapasztalható hiányosságok következtében feszültség keletkezett 
a vásárlóerő és árualap egyensúlyában, és tovább szélesedett a hiánycikkek köre.
A kormányprogram sikeres végrehajtásának egyik döntő feltétele, hogy a miniszterek 
az alájuk tartozó területeken felfedjék és letörjék a kormányprogrammal és az ehhez 
szükséges átcsoportosítással kapcsolatos ellenállást.
A lakosság ellátásának biztosítása, népgazdaságunk zavartalan fejlődése, a mezőgazdaság 
fellendítése terén végrehajtandó feladatok teljesítése érdekében egy sor rendszabályt 
kell erélyesen és gyorsan végrehajtani.
A rendszabályok első részének az árualapok emelésére kell irányulniok, mindenekelőtt a 
termelés – különösen a fogyasztási cikkek és a parasztság által keresett áruk termelésének 

58 Kapják: a Minisztertanács tagjai, Kristóf István elvtárs, Földvári Rudolf elvtárs, Friss István elvtárs, 
Csergő János elvtárs, Matolcsi János elvtárs, Horváth Márton elvtárs, Házi Árpád elvtárs, Czakó 
Kálmán elvtárs, Csonka Tibor elvtárs, Dégen Imre elvtárs, Péter György elvtárs, Szász Márton elvtárs, 
Varga Sándor elvtárs 3 pld., Gergely Miklós elvtárs, Némety Béla elvtárs, Kéri József elvtárs, Pogácsás 
György elvtárs, Rigler György elvtárs, Varga András elvtárs 3 pld., Ettig László elvtárs. Teljes mellékletet 
kapja: Gerő Ernő elvtárs 2 pld., Hegedüs András elvtárs 4 pld., Apró Antal elvtárs, Kristóf István 
elvtárs, Földvári Rudolf elvtárs, Szalai Béla elvtárs 6 pld., Friss István elvtárs, Olt Károly elvtárs 2 
pld., Házi Árpád elvtárs, Péter György elvtárs, Varga Sándor elvtárs 3 pld., Gergely Miklós elvtárs, 
Papp István elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Ettig László elvtárs. Mellékletből kivonatot: az érdekelt 
miniszterek és a Minisztertanácsnak alárendelt szervek vezetői.

26/M/1/b
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– emelése, a termelési tervek teljesítésénél mutatkozó lemaradás felszámolása, a begyűjtés 
fokozása és a meglévő árukészletek átcsoportosítása révén.
A rendszabályok másik részének a pénzügyi fegyelem megszilárdítását, a takarékosság 
fokozását, az előírt béralap és létszámkeretek betartását, az állami bevételek terén 
mutatkozó lemaradás felszámolását kell biztosítaniok.
Az állami fegyelem megszilárdítása megköveteli, hogy a legsürgősebben felszámolják 
a még lépten-nyomon tapasztalható lazaságot, liberalizmust, vagy a lazasággal, libe-
ralizmussal szemben tanúsított elnéző magatartást, a tervek maradéktalan teljesítése, 
a bérekre, normákra vonatkozó rendeletek betartása, az állammal szemben fennálló 
kötelezettségek teljesítése terén.
Ezért fokozni kell mindenütt a kiadott rendelkezések végrehajtásának ellenőrzését. 
Meg kell szervezni a tervek teljesítését akadályozó nehézségek leküzdését. Szigorú 
és következetes takarékosságot kell bevezetni az állami és gazdasági élet minden 
területén – későbbi időpontra kell halasztani minden elhalasztható, többletkiadással 
járó intézkedést. Emellett fokozottan felelősségre kell vonni mindazokat, akik a terv 
teljesítése, a fennáll rendelkezések végrehajtása terén kötelezettségeik teljesítését, vagy 
a szükséges ellenőrzést elmulasztják; mindenekelőtt felelőssé kell tenni és szükség 
esetén felelősségre kell vonni a kérdéses határozat végrehajtásáért felelős szerv vezetőit, 
felelős munkatársait.
Fentiek végrehajtása érdekében a Minisztertanács az alábbi határozatot hozza:

A ) A forgalomba kerülő árumennyiség emelése érdekében:
1 .) A Minisztertanács elrendeli az OT és az ipari miniszterek javaslata alapján, 

hogy az év elején a termelési tervek terén bekövetkezett lemaradást az 1. sz. 
mellékletben foglalt ütemben pótolják. Kötelezi az illetékes minisztereket a 
termelési lemaradások pótlásához szükséges feltételek biztosítására az 1. sz. 
melléklet rendelkezései alapján.
Különösen súlyt kell helyezni a lakosság – elsősorban a parasztság – által keresett 
fogyasztási cikkek termelésének gyors ütemű fokozására. A Minisztertanács 
kötelezi a kohó- és gépipari, könnyűipari és építésügyi minisztert, hogy biztosítsák 
az I. negyedévi kiszállításon kívül legalább az alábbi mennyiségek szállítását a 
felsorolt cikkekben a belkereskedelem számára 1954. VI. 31-ig.
Cikk Menny. 

egység
1954. III. 31-től VI. 31-ig 
szállítandó menny.

Ásó, lapát t 179
Kapa t 107
Egyéb szeráru t 500
Eke (fogatos) db 6 997
Borona garn. 8 000
Lókapa db 6 600
Vetőgép (fogatos) db 600
Permetező db 6 000
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Cikk Menny. 
egység

1954. III. 31-től VI. 31-ig 
szállítandó menny.

Nitrogén műtrágya t 17 000
Káli műtrágya t 2 200
Rézgálic t 5 500
Tégla 1000 db 28 000
Tetőcserép 1000 db 18 000
Cement t 17 700
Mész t 28 000
Fenyő fűrészáru m3 15 500
Konyhabútor garn. 6 000
Hálószoba szoba 3 000
Komb. szekrény db 1 300
Pamutszövetek 1000 m2 11 100
Gyapjúszövetek (műanyag szövetekkel) 1000 m2 2 389
Csizma 1000 pár 27,1
Cipők (bakancs is) 1000 pár 2 164

A bel- és külkereskedelmi miniszter biztosítsa, hogy az ipar által átadott 
áruk a lehetőség szerint leggyorsabban – megfelelő területi elosztásban – a 
fogyasztókhoz jussanak.

2 .) A Minisztertanács tudomásul veszi a belkereskedelmi tervben eddig cikkenként nem 
részletezett (specifikálatlan) árualapok 2. sz. melléklet szerint javasolt biztosítását, 
mely szerint az I. negyedévben az OT által kidolgozott árualapokból mintegy 
140, a II. negyedévben mintegy 150, és a Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium 
vonalán pedig 200 millió Ft értékű árumennyiség kerül a belkereskedelemhez. 
Ennek alapján kötelezi az érdekelt minisztereket a mellékletben feltüntetett 
árualapok biztosítására terven felüli pótfeladatként.
A termelő minisztériumok a terven felüli árualap-mennyiség gyártására legkésőbb 
április 1-ig jelöljék ki a megfelelő vállalatokat.

Felelősek: érdekelt miniszterek.
3 .) Az ipar, kereskedelem és a közületek (különösen a K. II., a MÁV, Posta) 

raktáraiban elfekvő és a lakosság számára azonnal átcsoportosítható készárukat 
legalább 150–200 millió Ft-os értékben legkésőbb április 1-ig át kell adni a Bel- és 
Külkereskedelmi Minisztériumnak. Az érdekelt miniszterek az átcsoportosítást 
személyes felelősségük mellett – a Magyar Nemzeti Bank bevonásával – úgy 
irányítsák, hogy az állam érdekei teljes mértékben érvényesüljenek a minisztériumi 
és vállalati sovinizmussal szemben.
A készletek átadását operatív úton kell lebonyolítani. A készletek átadása felett 
a Belkereskedelmi Minisztérium, az érdekelt ipari minisztérium és a Magyar 
Nemzeti Bank – szükség esetén az OKISZ és a SZÖVOSZ – képviselői a 
helyszínen döntenek. A bel- és külkereskedelmi miniszter az átcsoportosítás 
során a lakosság részére felajánlott árukat köteles gyors ütemben átvenni és 
megszervezni, hogy az áruk azon része, amely az átvett állapotban forgalomba 
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nem hozható, átdolgozásra kerüljön, ha ez nem megy, tegyen intézkedést az 
áru csökkentett áron történő értékesítésére.
Amennyiben a feltárt készletekre a belkereskedelem nem tart igényt, és nincs 
lehetőség az átdolgoztatás útján való hasznosításra, úgy a készletek magánkisiparosok 
részére is értékesíthetők.

Felelősek: az illetékes miniszterek.
4 .) Az Országos Tervhivatal elnöke a közületek I. félévi tervezett árubeszerzéséből 

mintegy 50–80 millió Ft-ot ütemezzen át a II. félévre. A pénzügyminiszter 
ennek megfelelően egyidejűleg csökkentse a közületek költségvetését.

Határidő: április 1.

B ) A pénzügyi fegyelem megszilárdítása és a forgalomban lévő pénzmennyiség 
csökkentése érdekében:

1 .) A Minisztertanács megállapítja, hogy a kohó- és gépipari, a nehézipari, a 
könnyűipari, az élelmiszeripari és a földművelésügyi miniszterek túllépték 
januári béralaptervüket. A Minisztertanács szükségesnek tartja a bérfegyelem 
megszilárdítását, a béralaptúllépések megakadályozását. Ennek érdekében:

a.) A miniszterek gondoskodjanak a megállapított béralap és létszámkeretek 
betartásáról és az előírt létszámcsökkentések végrehajtásáról. Feltétlen 
szerezzenek érvényt a bérekre és normákra vonatkozó meglévő rendeleteknek 
és alkalmazzanak felelősségre vonást a rendeletek megsértőivel szemben.

b.) A Minisztertanács – figyelemmel az egyes területeken lazán megállapított 
munkaügyi tervekre –  kötelezi az illetékes minisztereket, hogy a 
megállapított béralaptervekkel szemben a 3. sz. mellékletben foglaltak 
szerint érjenek el megtakarítást, illetve biztosítsák az ott megállapított 
béralapkeretek betartását.

c.) A béralaptervek betartásáról és a b) pontban említett melléklet szerinti 
megtakarítások végrehajtásáról az illetékes miniszterek havonta (a tárgyhót 
követő 5. napon) kötelesek jelentést adni a Minisztertanács elnökének.

d.) Azoknál az üzemeknél, amelyek tervüket nem teljesítették, illetőleg 
béralapjukat – minimális összegű béralaptúllépéstől eltekintve – túllépték, 
a kérdéses időszakra prémium nem fizethető.

e.) Béralapjukat ismételten túllépő vállalatok vezetőit a miniszter, illetőleg 
az illetékes miniszterhelyettes vonja felelősségre, számoltassa be őket a 
béralaptúllépés okairól és tegyen megfelelő intézkedéseket a további 
túllépések elkerülésére.

Felelősek: az illetékes miniszterek.
f.) A Minisztertanács Titkársága az érdekelt szervekkel egyetértésben 1 

hónapon belül vizsgálja meg milyen esetleges további intézkedések 
szükségesek a bérfegyelem megjavítására.

2 .) A pénzügyminiszter biztosítsa az I. n.évre tervezett 750 millió Ft készpénzadó 
beszedését az adóapparátus munkájának megjavítása és a múlt évi hátralékok 
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fokozottabb behajtása útján. A pénzügyminiszter az eddig engedélyezett negyedévi 
5 transzferálással szemben szükség esetén 5000 lélekszámmal kisebb községekben 
10, ennél nagyobb községekben 20 transzferálást foganatosíthat. Az adókivetések 
befejezéséig a parasztságot a sajtón és rádión keresztül is tájékoztatni kell arról, 
hogy az 1954. évi adóteher lényegében azonos az 1953. évivel.

Felelős: pénzügyminiszter.
3 .) A Minisztertanács Titkársága az érdekelt szervekkel egyetértésben április 20-ig tegyen 

javaslatot az állami vállalatok és a költségvetési szervek magánkisipartól történő 
beszerzésének rendjére. Addig is az illetékes miniszter elvtársak gondoskodjanak 
arról, hogy az ilyen beszerzések ne haladják meg az 1953. évi azonos időszakban 
történt beszerzés 80%-át.

4 .) Az államkölcsön-nyeremények sorsolását a körvényeken feltüntetett időpontban 
kell megtartani és a sorsolást nem szabad előrehozni.

Felelős: a pénzügyminiszter.
5 .) A mezőgazdasági termékek szabadpiaci felvásárlására megállapított árak az 

állami vállalatokra, költségvetési szervekre, földműves-szövetkezetekre kivétel 
nélkül kötelezőek. A miniszterek kötelesek gondoskodni arról, hogy a felvásárló 
szervek az árakra vonatkozó rendelkezéseket pontosan ismerjék.
A miniszterek szervezzék meg a felvásárlási árak betartásának állandó és hathatós 
ellenőrzését. A miniszterek a Minisztertanács által előírt szabadfelvásárlási árak 
túllépésére felhatalmazást nem adhatnak. Indokolt esetben a miniszterek a 
Minisztertanács által előírt szabadfelvásárlási áraktól eltérő felvásárlás engedélyezését 
a Minisztertanácstól, sürgős esetekben a Minisztertanács elnökétől kérhetik.
A Magyar Nemzeti Bank a pénzeszközöket csak a Minisztertanács által előírt 
szabadfelvásárlási áraknak megfelelő összegben bocsáthatja rendelkezésére. A 
bank az árak betartását szúrópróbaszerűen ellenőrizze. Az ügyészség kirívó 
esetekben indítson bűnvádi eljárást a rendelkezések megszegői ellen. Egyes 
példás büntetéseket nyilvánosságra kell hozni.
Az érdekelt miniszterek, valamint a Magyar Nemzeti Bank havonta tegyenek 
jelentést a Minisztertanácshoz a megállapított felvásárlási árak esetleges túllépéséről 
és a felelősökkel szemben megtett megtorló intézkedésekről.

Felelősek: az illetékes miniszterek, 
Magyar Nemzeti Bank.

6 .) 1954. I. félévben a 7607/84/1951. KPM ÁH sz. rendeletben foglalt fuvardíjakat 
sem díjszabás-módosítással, sem premizálással nem szabad emelni. Ezért az 
átmenetileg engedélyezett többletprémiumot – az erdőgazdaságok kivételével 

– meg kell szüntetni. A Földművelésügyi Minisztérium az erdőgazdaságokból 
a fülledékeny fa kiszállításánál május 31-ig fizethet többletprémiumot. Az 
év második felében a döntő fontosságú feladatok (pl. gabona-betakarítás, 
cukorrépa-begyűjtés stb.) elvégzésére többletprémium engedélyezését esetenként 
az illetékes szakminiszter kérje a Minisztertanácstól. A közlekedés- és postaügyi 
miniszter változatlan díjszint fenntartása mellett gondoskodjék egyszerűsített 
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fuvartarifa kiadásáról. A fuvartarifának állami szervek és vállalatok részéről 
történő betartását a Magyar Nemzeti Bank szúrópróbaszerűen ellenőrizze. A 
fuvartarifát túllépő szerveket, illetőleg az ezért felelős munkatársaikat felelősségre 
kell vonni. Súlyosabb esetben bűnvádi eljárást kell indítani, és egyes büntetéseket 
nyilvánosságra kell hozni.
A közlekedés- és postaügyi miniszter erősen korlátozza a BELSPED közvetítő 
tevékenységét az állami szervek és fuvarozást végző parasztok között.
Az állami fuvareszközök kapacitását maximálisan ki kell használni. Ennek 
érdekében a közlekedés- és postaügyi miniszter – az érdekelt miniszterekkel 
egyetértésben – április 15-ig szabályozza az állami fuvareszközök más állami szervek 
részére történő bérbeadásának feltételeit. Ezen belül olyan fuvardíj-elszámolást 
biztosítson, amely érdekeltté teszi a szabad fuvarkapacitással rendelkező állami 
szerveket fuvareszközeik bérbeadásában.
A fentiek végrehajtásáról négy héten belül jelentést kell tenni a Minisztertanácsnak.

Felelős: közlekedés- és postaügyi miniszter, 
valamint az illetékes miniszterek és 
a Magyar Nemzeti Bank.

7 .) Mindazon minisztertanácsi előterjesztéseket, amelyek az állami költségvetés 
vagy a vásárlóerő alakulásával vannak kapcsolatban, úgy kell elkészíteni, hogy 
a pénzügyi és vásárlóerő helyzetet befolyásoló kihatások kitűnjenek. Az ilyen 
előterjesztéseket egyidejűleg a pénzügyminiszterrel és az OT elnökével záradékoltatni 
kell (egyetértését vagy ellenvéleményét feltünteti).

Felelős: illetékes miniszterek.
8 .) A nehézipari miniszter adjon április 5-ig jelentést a Minisztertanács elnökének, 

hogy a szénbányászat hogyan teljesítette I. negyedévi 230 000 t pótfeladatát.
9 .) A Pénzügyminiszter, a KSH és az OT bevonásával dolgozza ki a szükséges 

bankjegymennyiség megállapításának módszerét és erről, valamint az ezen az 
alapon kiszámított, a forgalom lebonyolításához szükséges bankjegy mennyiségéről 
június 30-ig tegyen jelentést a Minisztertanács elnökének.

10 .) A Minisztertanács hozzájárul ahhoz, hogy az adóapparátus bérezését a 
pénzügyminiszter április 1. hatállyal rendezze.

11 .) A Minisztertanács hozzájárul ahhoz, hogy az építésügyi miniszter az üvegiparban 
március–június hónapokban önkéntesség alapján, minden második heti pihenőnapon 
szervezett műszakokkal gondoskodjék a tervteljesítés lemaradásának behozásáról.

12 .) A Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium, a SZÖVOSZ és az Élelmiszeripari 
Minisztérium vizsgálják meg a várható húsvéti édességigényt és biztosítsák a 
szükséges mennyiség gyártását, illetőleg forgalomba hozatalát.

13 .) A Minisztertanács Anyag- és Termékgazdálkodási Titkársága és az érdekelt 
minisztériumokkal egyetértésben április 10-ig tegyen javaslatot a papírgyártásban 
bekövetkezett lemaradás áthidalására. A javaslat elkészítése során az Országos 
Tervhivatallal vizsgálják felül az Élelmiszeripari Minisztérium csomagolópapír-ellátását 
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és tegyenek javaslatot a szükségletek gyártási terveknek megfelelő határidőre 
történő kielégítésére.

14 .) A Minisztertanács tagjai vizsgálják meg, hogy az irányításuk alatt álló apparátusban 
kiknél tapasztalható ellenállás a kormányprogrammal szemben, illetőleg kiket 
terhel felelősség az ezzel kapcsolatos határozatok végre nem hajtásáért, az e 
téren tapasztalható huzavonáért, liberalizmusért. A vizsgálatról egy héten belül 
adjanak jelentést a Minisztertanács elnökének. A jelentésben tegyenek javaslatot 
a még felelősségre nem vont, személy szerinti felelősök megbüntetésére is (alsóbb 
beosztásba helyezés, leváltás, bűnvádi eljárás stb.). 

15 .) A begyűjtési, illetőleg a pénzügyminiszter a tanácsokkal és az egyéb érintett 
szervekkel egyetértésben dolgozza ki, hogy milyen operatív intézkedések 
szükségesek a begyűjtési és adóbeszedési munka megjavítására, ideértve az 
apparátus fegyelmének megszilárdítását is. Az intézkedések tervét április 5-ig 
mutassa be a Minisztertanács elnökének.

16 .) Az Országos Tervhivatal elnöke az érintett miniszterekkel egyetértésben 
dolgozza ki a helyi és szövetkezeti ipar szerepét és feladatkörét a kormányprogram 
végrehajtását biztosító átállásban.

17 .) Az Országos Tervhivatal elnöke és az érdekelt miniszterek vizsgálják felül és 
biztosítsák, hogy a termeléshez rendelkezésre álló anyagok a tervnek, illetőleg a 
szükségleteknek megfelelően legyenek felhasználva, és azokból a népgazdaságnak 
jelenleg szükséges cikkeket (választékot) gyártsák, illetőleg a későbbi időpontban 
szükséges cikkek gyártását az átfutási idő figyelembevételével halasszák el.

18 .) A kormányprogram sikeres végrehajtásának és az ezzel kapcsolatos fenti feladatok 
elvégzésének is egyik döntő előfeltétele a gazdasági vezető funkcionáriusok 
mozgósítása. Ezért a miniszter elvtársak szervezzék meg, hogy a minisztérium 
soron lévő feladatait a minisztérium apparátusa és az alárendelt legfontosabb 
szervek, üzemek vezetői két héten belül együttesen megvitassák.

19 .) A Minisztertanács kötelezi az OT és az ÁÉK elnökét, hogy fenti rendszabályok 
végrehajtását rendszeresen ellenőrizzék, és április 15-ig tegyenek jelentést 
a Minisztertanácsnak.

Felelős: az OT elnöke, az ÁEK elnöke a A/3., 
B/3., B/6. pontok végrehajtását ellenőrizze.

Budapest, 1954. március …

Nagy Imre s. k., 
a Minisztertanács elnöke

MNL OL XIX-A-83-a-523. 194–203. 
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2.

ÁLLAMI ELLENŐRZŐ KÖZPONT SZIGORÚAN TITKOS

Tárgy: Jelentés az ipari termékek minőségének védelméről 
szóló 12/1953. tvr. végrehajtásának ellenőrzéséről

Előterjesztés a Minisztertanácsnak

Az ipari termékek minőségének védelméről szóló 1953. évi 12. sz. tvr. végrehajtását 
különböző iparágakban és a kereskedelem területén ellenőriztük. Vizsgálatainkat olyan 
cikkekkel kapcsolatban folytattuk, melyek különösen fontosak a lakosság ellátása vagy 
a kivitel szempontjából, s amelyek előállításának körülményei lehetővé teszik a minőség 
rövid időszakon belüli javítását. Ellenőrzéseink kiterjedtek a minisztériumok által tett 
intézkedésekre, és azok végrehajtására. A megállapított tények elbírálásánál mértéknek 
tekintettük a törvényerejű rendelet és az ipari termékek minőségével kapcsolatos más 
érvényben lévő alapvető állami határozatok rendelkezéseit, a termékek minőségét 
illetően pedig a szabványokat, illetve azokat a minőségi jellemzőket, amelyekre az 
1952. január 1-i ármegállapítás vonatkozott.
Megállapítottuk, hogy az 1953. évi 12. sz. tvr. az ipari termékek minőségének védelme 
érdekében szükséges tennivalókat kimerítően szabályozta. Az egyes minisztériumok 
azonban a saját területükre vonatkozó részletes szabályozást még nem végezték el 
kielégítően. Az intézkedéseket késedelmesen adták ki, és sok fontos kérdést – mint 
például a minőségi követelmények meghatározását, a jó minőséget biztosító technológiai 
eljárások kidolgozását, a minőségi bérezést, vagy a szabványtól eltérő minőségű áruk 
árának megállapítását – több vonatkozásban rendezetlenül hagyták.
Alapvető hibaként állapítottuk meg, hogy a minisztériumok nem biztosították kellő 
mértékben sem a vállalatok vezető dolgozóit illetően, sem az egyes munkapadoknál 
a jó minőség elérésében való anyagi érdekeltség érvényesülését. Ennek következtében 
szélesen el van terjedve az a szemlélet, mely a termelés mennyiségi eredményei mellett 
alárendelt, elhanyagolható tényezőként kezeli a jó minőség biztosítását. Ez a szemlélet 
még egyes felelős minisztériumi vezetőknél is úgy nyilvánul meg, hogy a minőségi 
követelmények megvalósítását egyenesen a tervteljesítés akadályának tekintik.
A minőség javítását késlelteti az is, hogy a legtöbb helyen túlnyomórészt külső felté-
telektől (új berendezések létesítésétől, anyagellátás megjavításától) várják a minőség 
javulását, s emellett másodrendűnek, elhanyagolhatónak tekintik azokat a lehetőségeket, 
amelyek a helyes követelmények meghatározásában (szabvány, gyártástechnológia), a 
gyártási folyamat jobb megszervezésében, s az ellenőrzés megszigorításában rejlenek. 
Nagyon gyakran elhanyagolják a nyersanyagok minőségi átvételét, s így egyrészt nem 
ösztönzik ezek termelőit a minőség javítására, másrészt alapot teremtenek arra, hogy 
saját termékeik minőségi hibáit a nyersanyag rossz minőségével magyarázzák, amit 
azután objektív akadályként tüntetnek fel. Szinte egybehangzóan minden területen 

26/M/2
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azt állapítottuk meg, hogy fokozottabb erőfeszítéssel és gondossággal, s főleg a tvr.-ben 
kitűzött céloknak, a fogyasztók jogos érdekeinek nagyobb tiszteletben tartásával az 
adott technikai feltételek és a meglévő anyaghelyzet mellett is lényegesen javítani 
lehetett volna a minőségen. E megállapításon nem változtat, hogy egyes iparágakban 
a nyersanyagellátás valóban meglévő nehézségei és a technikai berendezés egy részének 
elavultsága nehezítették a minőség javítására irányuló erőfeszítéseket.
Az egyes iparágakban – eltérő mértékű és fajtájú, de lényegében azonos természetű 

– komoly szervezési hiányosságokat állapítottunk meg. Nagy elmaradás van a szabvá-
nyosításokban. A selejt fogalma a termelvények egész sorát illetően nincs egyértelműen 
tisztázva. A minőség-ellenőrzés szervezete sok helyen gyenge – hiányos az ellenőrök 
szakképzettsége és felszerelése, nincsenek tisztázva a gyártás egyes közbeeső szakaszainak 
megfelelő minőségi követelmények, s egyes helyeken a premizálás feltételei úgy vannak 
megszabva, hogy az ellenőrök a kimutatott selejtcsökkentésben és nem a hibás termékek 
szigorú visszavetésében érdekeltek. A gyártástechnológiai utasítások hézagosak, s a 
meglévő utasítások betartását nem ellenőrzik. Nem készítik elő kellő gondossággal az 
új gyártmányok bevezetését. A hó végi rohammunka sok helyen felületes munkára és 
a minőség-ellenőrzés lökésszerű túlterhelésére vezet. A minőségi bérezés bevezetése és 
alkalmazása a legtöbb területen vontatottan halad. Rendszeresen megszegik a selejtkár 
megtérítésére vonatkozó szabályokat.
Mindezek a hibák azzal a következménnyel jártak, hogy 1953-ban a tvr.-ben támasztott 
követelmények terén számottevő javulás nem történt. Jogos elégedetlenséget vált ki a 
lakosság körében, hogy egyes fontos termékek minősége a kormányprogram óta romlott, 
sőt a romlás nem egy cikknél a szeptemberi árleszállítás után tovább fokozódott.
Növeli a lakosság elégedetlenségét, hogy részben a megfelelő részletes szabályozás 
hiánya, részben a meglévő szabályok figyelmen kívül hagyása miatt a fogyasztók 
gyakran a hibás vagy gyengébb minőségű termékeket is a kifogástalan termékek árán 
kénytelenek megvásárolni.
Ellenőrzéseink megállapították, hogy a kereskedelem nem harcol megfelelően a 
minőségért. Főleg a kiskereskedelemben még mindig igen sok az osztályozásának nem 
megfelelő, selejtes vagy gyengébb minőségű áru, s ennek – a minőségének megfelelő 

– alacsonyabb áron való forgalomba hozása nincs következetesen biztosítva. A minőségi 
átvétel főleg a kiskereskedelemben még erőtlen. Emellett a kereskedelem némelykor 
a szükséglet nyomásának engedve tudva is átvesz I. o. árukat kifogásolható minőségű 
termékeket, melyeket maga is I. o. áruként ad tovább a vevőknek. Egyes esetekben a 
kereskedelem hosszabb ideig tartó vita során érvényesíti ugyan az ipar felé a minőségi 
hiba folytán indokolt árengedményt, de az árut közben már a kifogástalan termék 
árán fogalomba hozza.
Egyes cikkek minősége a rájuk vonatkozó ármegállapítás óta lényegesen leromlott, 
de változatlanul a magasabb minőségű termék nevén és árán kerülnek forgalomba.
A minisztériumok – úgy az ipar, mint a kereskedelem terén – általában liberálisan 
kezelik a minőség védelmére vonatkozó rendelkezések megszegését. Külső körülmények 
kényszerítő hatására, a minőségi követelményeknek a mennyiségi feladatokkal nem 
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összeegyeztethető voltára hivatkozással elnézik a mulasztásokat, vagy azok jelentőségével 
arányban nem álló, enyhe felelősségre vonást alkalmaznak. Ez a békülékeny álláspont 
az ÁEK-re is hatott, amely gyakran szintén nem a kellő súllyal vetette fel a felelősséget, 
és tűrte, hogy a minőséggel kapcsolatos rendelkezések ellen súlyosan vétő személyeket 
ne az ipari termékek minőségének védelméről szóló tvr. alapján vonják felelősségre.
A minőség megjavítását gátló hibák és hiányosságok megszüntetése érdekében az 
eddigi vizsgálatok tapasztalatai alapján a következőket javaslom:

1 .) Az illetékes miniszterek 30 napon belül vizsgálják felül a minőség megjavítása 
érdekében a területükön kiadott rendelkezéseket és gondoskodjanak róla, hogy 
a 12/1953. tvr. sz. következetes megvalósításához szükséges minden, még hiányzó 
intézkedés megtörténjék. Szüntessék meg ezt a gyakorlatot, hogy a minőség 
védelméről szóló tvr. megszegőivel szemben nem a tvr. szellemének megfelelően 
alkalmazzák a felelősségre vonást.

2 .) Az ipari termelést irányító miniszterek a területükön előállított cikkek fontossági 
sorrendjének megfelelően készítsenek ütemtervet a minőségi követelmények 
cikkenkénti meghatározására és a gyártási utasítások, valamint a termeléssel 
kapcsolatos feltételek olyan továbbfejlesztésére, melyek a dolgozók anyagi 
érdekeltségére és az élenjáró technológiára támaszkodva biztosítják a jó minőség 
elérését (minőségi bérezés bevezetése, a minőségi termelés figyelembevétele a 
tervteljesítés mérésénél és premizálásánál, szabványok és technológiai utasítások 
átvizsgálása, kiegészítése és továbbfejlesztése, a selejt fogalmának termékenkénti 
meghatározása, a minőség-ellenőrzés megerősítése, stb.).

3 .) Az OT és az illetékes minisztériumok a népgazdasági tervek előkészítésénél s az 
elfogadott tervek végrehajtása során fordítsanak fokozott figyelmet a minőségi 
követelmények teljesítésével kapcsolatos feltételek megteremtésére.

4 .) A műszaki fejlesztési intézkedések tervezésénél és az újítási feladattervek 
összeállításánál előtérbe kell helyezni a minőség javítására irányuló feladatokat.

5 .) Maradéktalanul érvényt kell szerezni annak a követelménynek, hogy az áru 
minőségében bekövetkezett csökkenés az árban is kifejezésre jusson. Ezért:
a.) az illetékes árhatóságok, lehetőleg a szabványokra támaszkodva, határozzák 
meg a minőség javulásának vagy romlásának azt a mértékét, melynek elérése 
vagy túllépése esetén új ár megállapítása válik szükségessé;
b.) a bel- és külkereskedelmi miniszter gondoskodjék a kereskedelemben a 
minőségileg kifogásolt áruk elkülönítve történő árusításának következetes 
megszervezésétől a visszaélési lehetőségek kiküszöbölése céljából.

6 .) A bel- és külkereskedelmi miniszter állapítsa meg a kereskedelem által az 
üzemekben történő tételes minőségátvétel lebonyolításához a szükséges szabatos 
normaidőt, a szúrópróbaszerű vizsgálatoknál is a százalékos arányon túlmenően 
cikkenként is határozza meg a szúrópróba gyakoriságát.

7 .) A bel- és külkereskedelmi miniszter gondoskodjék róla, hogy az ipar által 
közvetlenül a kiskereskedelemnek szállított áruféleségek is rendszeres minőségi 
átvételre kerüljenek.
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8 .) A bel- és külkereskedelmi miniszter következetesen biztosítsa, hogy az áruk 
minőségéért annak a kereskedelmi szervnek a vezetője, illetve megbízottja legyen 
felelős, aki az árut átveszi, tárolja és kezeli, illetve a fogyasztóknak kiszolgáltatja.

9 .) Az Állami Ellenőrző Központ a 12/1953. sz. tvr. végrehajtásának további ellenőrzése 
során a figyelmét elsősorban a jó minőség elérésében való anyagi érdekeltség 
biztosítására, a technológiai utasítások kidolgozására és végrehajtására, a 
minőség-ellenőrzés működésére és az eladási árának a termelvények minőségének 
megfelelő megállapítására fordítsa.

Az egyes minisztériumokat, melyek területén a vizsgálatokat végeztük, részletesen 
tájékoztattuk a területükön megállapított hibákról, és arról, hogy a hibákért kiket terhel 
a felelősség. A különböző területeken végzett ellenőrzésekből készített összefoglalót 
a jelentéshez mellékelem.

Budapest, 1954. február 19.

Házi Árpád s. k.,
az Állami Ellenőrző Központ 

elnöke

MNL OL XIX-A-83-a-523 514-517.

Melléklet 
az ipari termékek minőségének védelméről szóló törvényerejű 

rendelet végrehajtásának ellenőrzéséről adott jelentéshez
I.

A kormányprogram ismertetése és az ipari termékek minőségének védelméről szóló 
1953. évi 12. sz. tvr. kiadása után, bár késedelemmel, a legtöbb minisztérium területén 
intézkedéseket tettek a minőség megjavítására. Az intézkedések többsége alkalmas 
arra, hogy jelentékenyen segítse a minőség javulását. A vezetőszerveknek azonban az 
eddiginél több gondot kell fordítaniok a megvalósításra, a megvalósítás előfeltételeinek 
biztosítására és a végrehajtás ellenőrzésére.
Az eddig kiadott intézkedések – ha külön-külön fontosak is – nem elegendők az 1953. évi 
12. sz. törvényerejű rendelet teljes végrehajtására, s ezzel az ipari termékek minőségének 
döntő mértékű megjavítására. A minisztériumok a törvényerejű rendeletben szabályozott 
egyes fontos kérdéseket a saját területükre vonatkozólag még nem rendezték kielégítően. 
Különösen vonatkozik ez a termelésben a minőségi követelmények meghatározására, 
az alapanyagok minőségi átvételére, a dolgozóknak a jobb minőség elérésében való 
érdekeltté tételére; a forgalomban pedig a hibás vagy a szabványtól eltérő minőségű 
áruk árának megállapítására.
A már kiadott intézkedések kedvező hatása is túlnyomórészt csak a jövőben várható. 
1953-ban a minőség terén számottevő javulás nem következett be, még olyan termékeknél 
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sem, melyek előállításának technológiai sajátosságai megengedték volna a rövid időn 
belül történő javítást (pl. élelmiszeripari termékek, háztartási tömegcikkek stb.). 
Ebben közrejátszik az is, hogy 1953. második felében a tervekben lévő aránytalanságok 
részben még fennállottak.
Egyes termékek – köztük fontos tömegfogyasztási cikkek (pl. egyes ruházati cikkek) 

– minősége a kormányprogram óta is romlott. Jogos elégedetlenséget okoz a vásárlók 
körében, hogy egyes különösen fontos cikkek minősége az árleszállítás után romlott, 
ami a közönség előtt burkolt áremelés látszatát kelti. Jelentékeny mértékben romlott 
például a kenyér minősége. Főleg emiatt tolódott át a fogyasztás hónapról hónapra 
növekvő mértékben a félfehér kenyérről a fehér kenyérre, amely 60 fillérrel drágább, 
és amely most kg-ként 20 fillérrel többe kerül, mint a szeptember 6.-i árleszállítás előtt 
a félfehér kenyér. A KSH adatai szerint augusztusban 29,9% volt a félfehér kenyér 
országos fogyasztási aránya, ami decemberig 2,1%-ra csökkent, sőt a budapesti Közért 
vállalatoknál decemberben csak 0,7% volt. E statisztikai adatok helyességét vizsgálati 
megállapításaink is alátámasztják.
Növeli a lakosság jogos elégedetlenségét, hogy (a selejt fogalmának elégtelen meghatá-
rozása, a selejtes és a szabványnál gyengébb minőségű áruk forgalomba hozásának még 
mindig hézagos szabályozása, valamint az ezekre vonatkozó érvényben lévő szabályok 
megszegése miatt) igen gyakran a hibás, vagy gyengébb minőségű termékeket is a 
kifogástalan minőségű termékek árán kénytelenek megvásárolni. Valóságos visszaélés 
folyik azzal a helyzettel, hogy a szükséglet nyomása alatt a selejtes minőségű áru is 
elkél, gyakran árengedmény nélkül is. Vizsgálataink feltártak például olyan eseteket, 
mikor a sütőipar a kereskedelmi vállalatok által minőségi hibák miatt visszautasított 
kenyeret teljes áron saját mintaboltjaiban hozta forgalomba. A belkereskedelmi szervek 
megállapodtak az élelmiszeriparral, hogy – miután a szabványban meghatározott I. o. 
követelményeknek megfelelő száraztésztát most nem tudnak előállítani – átmenetileg 
a szabvány szerint II. o.-nak tekintendő árut veszik át az ipartól és hozzák forgalomba 
az I. o. termék árán. A RM csőgyár inkurrens és II. o. csöveket, melyeket szabályos 
úton nem tudott forgalomba hozni, első osztályú csőként a közvetlen felhasználóknak 
árusított ki, aminél összesen 5,5 millió forint többletbevételt ért el. A Szentgotthárdi 
Kaszagyár az általa előállított selejtes kapák, ásók és lapátok jelentékeny részét „nem 
szabványos minőségű” osztályozással, mint hibátlan árut hozta forgalomba. (E gyár 
által július–augusztus hónapokban előállított „nem szabványos minőségű” kapák az 
egész kapatermelés 45%-át tették ki. Hogy mennyire nem külső okok játszottak ebben 
közre, mutatja az, hogy a hiba feltárása után az év végére lényeges javulást értek el.)
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II.

Az adott technikai feltételek és a meglévő anyaghelyzet mellett – mint ezt a különböző 
területeken tartott ellenőrzések során szinte egybehangzóan megállapítottuk – nagyobb 
gondossággal és a fogyasztók jogos igényeinek tiszteletben tartásával mindenütt lényeges 
javulást lehetett volna elérni a minőség terén. E megállapításon nem változtat az a 
körülmény, hogy egyes iparágakban a nyersanyag-ellátással kapcsolatos nehézségek 
és a technikai berendezés egy részének elavultsága megnehezíti a minőség javítására 
irányuló erőfeszítéseket.

1 .) Megállapítottuk, hogy a legtöbb területen lebecsülik, másodrendűnek tekintik és 
elhanyagolják a minőség megjavításának azokat a lehetőségeit, amelyek a minőségi 
követelmények szabatos meghatározásában, a gyártás helyes megszervezésében, 
s nem utolsósorban a minőség megjavítását célzó intézkedések végrehajtásának 
szigorú ellenőrzésében rejlenek. E téren súlyos mulasztásokat követnek el, amit 
a legtöbb területen az anyagellátás nehézségeire, vagy a technikai felszerelés 
hiányosságaira való hivatkozással magyaráznak.

a.) A könnyűiparban, a textilipar egyes területein és a cipőiparban végzett ellenőrzéseink 
arra mutatnak, hogy ez a szemlélet – különösen a gyapjú- és pamutipar területén 

– igen erősen jelentkezik. Az említett iparágakban a nyersanyagellátás valóban igen 
nehéz helyzetet teremt. Ez iparágak vezetői azonban az anyagellátás nehézségei 
mögé bújva elhanyagolják azokat az intézkedéseket, amelyek a meglévő feltételek 
mellett is lehetővé tennék a minőség javítását. Ugyancsak az anyaghelyzetre 
való hivatkozással a termelvények minősítésénél még most is olyan gyakorlatot 
folytatnak, amely ellentétben áll az 1953. évi 12. sz. törvényerejű rendelet egész 
tartalmával, de különösen a II. és VI. fejezetekben foglalt szabályokkal.
A pamut- és gyapjúipari szakmai szabványok elkészítésének üteme például 
messze elmarad a tervezettől (általában 50% alatt). Ez akadályozza a minőségi 
követelmények szabatos meghatározását. A nyersszövetek minősítése nem 
egységes országosan, így a vezetőszerveknek nincs összehasonlítási lehetőségük 
a nyersáru minőségének alakulásáról. Fontos gyártástechnológiai intézkedéseket 
nem adtak ki, s a kiadott utasítások betartását sem ellenőrzik kielégítően sem 
az igazgatóságok, sem a vállalatok. Gyakran elmulasztják az élenjáró módszerek 
bedolgozását a technológiai előírásokba. Az igazgatóságok rendszerint nem 
mutatják ki a minőségi ellenőrzés visszavetései és leminősítései alapján feltáruló 
hibaokokat, s igy nem gondoskodnak ezek megszüntetéséről sem. A minőségi 
bérezéssel, s a selejtkártérítéssel kapcsolatban is komoly hiányosságok állnak 
fenn ezekben az iparágakban.
Mindezeket a hiányosságokat – lényegében ugyanígy – megállapítottuk a cipőiparban is.
Az exporttermelésben és a közületi megrendelések teljesítésénél a könnyűipar 
viszonylag szigorúbban alkalmazza a minőségi követelményeket – bár e téren 
is észleltünk a népgazdasági érdeket sértő mulasztásokat. Egy dán vevő például, 
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akinek részére 65 500 db zsugormentes férfiing exportkötelezettséget vállaltunk, 
az első szállítmány után kifogással élt, mert az ingek mosás után összementek. 
Megállapítottuk, hogy a hiba a gyártás és a minőségi ellenőrzés terén több 
könnyűipari szerv és a MERT által sorozatosan elkövetett mulasztások következménye. 
Az adott esetben 25 500 ing után az érték mintegy 20%-ának megfelelő (kb. 
1 millió Ft) árengedményt kellett adni, s a vevő elállt rendelésének még nem 
teljesített közel 2/3 részétől, 40 000 db ing átvételétől.
A belföldön forgalomba kerülő áruk minőségét az ipar tűrhetetlenül lazán kezeli. 
A könnyebb ellenállás vonalán haladva – a mindenkori nyersanyagellátástól 
függően – a termékek egy részénél ugyanazon az áron, de más elnevezéssel 
gyengébb minőségű árut gyártanak. Az ennek következtében csökkent minőséget 
elfedi a minősítés megengedhetetlen gyakorlata: az árukat szinte kizárólag 
azok külső képe alapján osztályozzák, ami mellett a sokkal lényegesebb fizikai 
és mechanikai tulajdonságokat figyelmen kívül hagyják. Ez a minősítési mód 
ellentétben áll az ipari termékek minőségének védelméről szóló törvényerejű 
rendelettel, mert azzal a következménnyel jár, hogy a fogyasztók a boltokban 
silányabb minőségű terméket kapnak a magasabb minőségű áru árán.
E hibákért és mulasztásokért való felelősség alól nem menti fel a könnyűipari 
vezetőket az, hogy a termelvények minőségét a nyersanyagellátás is lényegesen 
befolyásolja. A termékek minőségének fizikai és mechanikai elbírálásánál 
természetesen figyelembe kell venni, hogy az utóbbi években a rendelkezésre álló 
nyersanyag összetétele több iparágban állandóan romlott. Ez jórészt magyarázatot 
adhat arra, hogy miért csökkent például a lakosság részére gyártott fésűsgyapjú 
szövetek átlagos élőgyapjú-tartalma 1949-től 1953-ig mintegy 30%-kal, vagy 
miért növekedett a belföldi fogyasztásra szánt pamutszövetekben a gyengébb 
minőségű 6-os és 7-es keverékek átlagos aránya 1951. I.–III. negyedévével 
szemben 1953. hasonló időszakáig 15%-ról 32%-ra – de nem ad magyarázatot 
az előzőkben említett hibákra.
A nehéz nyersanyaghelyzettel – aminek megszüntetése az ország export-
import helyzetével van összefüggésben (s amelynek vizsgálatára ellenőrzésünk 
ez alkalommal nem terjeszkedett ki), és az eddigi tervek belső arányainak 
hiányosságaival szorosan összefügg az a hiányosság, hogy a textilipar említett 
ágai az utóbbi évek során teljesen felélték a folyamatos termelést biztosító 
minimális és szortírozott készleteket.

b.) Az élelmiszeriparban a sütőipari és a tejipari ágazatokban folytatott vizsgálatunk 
során azt állapítottuk meg, hogy a kormányprogram megjelenése után kiadott, 
a minőség megjavítására irányuló – egyébként nagyon fontos – intézkedések 
túlnyomórészt beruházást tesznek szükségessé, s emellett nagyon csekély az 
olyan intézkedések aránya, amelyek a meglévő erőforrások jobb kihasználását 
és a személyi mulasztások felszámolását célozzák. Ilyen lehetőségek pedig 
vizsgálati megállapításaink szerint az ipar területén bőségesen találhatók.
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Már az alapanyagok minőségi átvételénél is komoly mulasztásokat követnek el. 
Az előírásoknak nem megfelelő, rossz minőségű anyagot is a kellő kifogásolás 
nélkül veszik át. Ez egyrészt azt jelenti, hogy nem ösztönzik a nyersanyagok 
termelőit és a begyűjtő szerveket sem a minőség megjavítására, másrészt alapot 
teremtenek arra, hogy a saját termékeik minőségi hiányosságait a nyersanyag 
gyenge minőségére vezessék vissza, amit azután többnyire elkerülhetetlen, 
objektív nehézségként állítanak be.
A sütőipari vállalatok például igen lazán végzik a liszt minőségi átvételét. A színhatárt 
lényegesen túllépő lisztet sem utasítanak vissza, aminek következtében a fehér 
kenyér színe sok esetben sötétebb, mint amilyen a félfehéré lehetne. Rendkívül 
hiányos a tejgyűjtő csarnokok és a vidéki feldolgozó üzemek anyagátvételi 
minőségellenőrző munkája is. A csarnokkezelők az átvételnél többnyire csak 
a mennyiséget ellenőrzik, a csarnokok jelentős részének nincsenek is olyan 
műszerei, melyek az előírt minőségvizsgálatokhoz szükségesek.
Elhanyagolta az iparvezetés az anyagkezelési és a gyártástechnológiai szabályok 
betartásának ellenőrzését és megkövetelését is, bár vizsgálataink ezeket a hibákat 
már korábban is ismételten feltárták. Emiatt a sütőiparban sok vállalatnál nem 
gondoskodtak a liszt pihentetéséhez és keveréséhez szükséges készletekről, 
nem tartották be a búzaliszt és a rozsliszt előírt keverési arányát, hideg vízzel 
kovászoltak, hanyagul dolgozták ki a tésztát és keletlenül vetették a kemencébe, 
nem ellenőrizték a kemencék hőfokát, nem tisztították a kemencéket és számos más, 
már kis gondosság mellett is elkerülhető hibát követtek el egészen rendszeresen. 
(Különösen a vidéki üzemekben sok helyen nem szitálják a lisztet, tűrhetetlenül 
elhanyagolták a tisztaság elemi követelményeit is.) Főként e hibák következtében 
a megvizsgált kb. 80 sütőüzemből kikerült kenyér a legtöbb esetben magán 
viselte a gyártás valamilyen jellegzetes hibáját (keletlen volt vagy túlkelt, sületlen 
vagy elégett, deformált, fénytelen, szennyezett).
Lényegében hasonló természetű megállapításokat tettünk a tejiparban is, 
ahol viszonylag egyszerűen keresztülvihető, vagy csak csekély anyagi erővel 
végrehajtható intézkedésekkel szintén egész sor olyan hibát lehetett volna 
kikerülni, melyek – különösen a melegebb időszakban – gyakran tűrhetetlenné 
tették a tej- és a tejtermékek minőségét. Nem gondoskodtak az elemi tisztasági 
és egészségügyi követelmények betartásáról, nem szervezték meg a szállítást és 
nem növelték a hűtés lehetőségét. (Szabolcs megyében pl. a gyűjtőcsarnokok 
87%-ának nincs jégverme, de a meglévők nagy részét sem töltötték meg jéggel.) 
Ennek következtében aránytalanul nagy mennyiségű vegyszerekkel kezelt 
(tompított) tej került forgalomba. Egyes esetekben még a csecsemőtejet sem 
tudták tompítatlan tejből előállítani. A nyár folyamán a Budapestre érkező 
tej jelentős részének savtartalma a maximálisként megállapított 9° felett volt. 
A tej bakteriológiai tisztasága a többszörös pasztőrözés ellenére is messze a 
megkövetelt szint alatt maradt. Előfordult még olyan súlyos eset is, hogy az 
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összcsíra szám a megtűrt 150 ezerrel szemben 14 millióra emelkedett. Az ilyen 
tej nem állékony, és az egészségre is káros.

c.) A kohó- és gépipar területén – a közszükségleti cikkeket gyártó és az exportra 
termelő ágazatokban – tartott vizsgálataink során is azt állapítottuk meg, hogy 
a meglévő feltételek mellett, a termelés jobb megszervezésével és gondosabb 
minőség-ellenőrzéssel el lehetett volna kerülni, vagy meg lehetett volna szüntetni 
számos komoly és a fogyasztóknak sok bosszúságot okozó minőségi hibát. A 
termelés zavartalanságát biztosító jó gyártás-előkészítés hiánya, az új gyártmányok 
bevezetéséhez szükséges előfeltételek nem kielégítő biztosítása, a helyes gyártási 
technológia kidolgozásának elmulasztása, illetve a technológiai fegyelem 
betartásának elhanyagolása sok esetben vezetett komoly minőségi hibákra. A 
termelési folyamat szervezetlensége okozza a széles területen rendszeres hó 
végi rohammunkát is, ami mind a gyártó- és szerelőműhelyek, mind a MEO 
munkáját felületessé és megbízhatatlanná teszi. A rohammunka a kohó- és 
gépiparban egyes esetekben már egészen kirívó és tűrhetetlen méreteket ölt. 
Az RM Motorkerékpárgyár például készárutermelésének túlnyomó részét a 
III. dekádban gyártja le (1953. júliusban 94%, augusztusban 98%, októberben 
92%). A műszaki ellenőrzés sem a beérkezett anyagok minőségi átvételét, sem 
a gyártásközi és a végellenőrzés feladatát nem látja el megfelelően. Mindez arra 
vezet, hogy rossz minőségű anyagok is felhasználásra kerülnek, illetve a MEO 
selejtes termékeket is átenged, amelyek azután fogalomba kerülnek.
Megállapítottuk, hogy a háztartási kisgépek, ásók, kapák gyártásával szemben 
felmerült minőségi kifogások alapján módosították ugyan a technológiai 
előírásokat, de a gyártást változatlanul a korábbi hibás módon folytatták. A 
zománcedények sokszor gyártási hibával kerülnek fogalomba. Ennek egyik 
legfőbb oka, hogy a zománcedények gyártása szabatos technológiai előírások 
helyett kizárólag a művezetők gyakorlati tapasztalatain alapul. Az Orion gyár 
által készített új export rádiótípusokat prototípus nélkül kezdték gyártani, és a 
fennálló minőségi hibákra jellemző, hogy azokból a MERT egy év alatt 22%-ot 
(1683 db-ot) vetetett vissza.
A beérkezett nyersanyagok hiányos ellenőrzésére jellemző, hogy a hanglemezeket 
gyártó Kábel- és Műanyaggyár kb. 8 hónapig minőségi vizsgálat nélkül használta 
a Material szövetkezet által szállított rossz minőségű anyagot.
A gyártásközi és a végellenőrzés – ellenőrzési utasítások hiányában – sokszor 
csupán szemrevételezéssel folyik. Ezt állapítottuk meg a RM Kerékpárgyárban, 
a Kábelgyárban, a Szentgotthárdi Kaszagyárnál. Ez utóbbi vállalatnál a MEO-
ellenőrzés lazaságát fokozza, hogy az ellenőrök – a MEO vezetőjének utasítására 

– „szabványon kívüli” árut is átvehetnek.
A minőségi hibák károsan befolyásolják az exportérdekeket is. Ugyancsak a 
KGM területén végzett vizsgálatok több esetben megállapították, hogy az ipar 
a prototípus jóváhagyása és a jó minőség előfeltételeinek biztosítása nélkül 
gyártott egyes olyan termékeket, amelyek exportra kerültek. Fokozza az ebből 
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eredő károk súlyát, hogy a minisztérium a reklamációk kivizsgálásával gyakran 
nem foglalkozik és azok elintézését a vállalatokra bízza. Emiatt egyes esetekben 
elmarad a minőségi hibák kijavítása, miután a vállalatok a velük szemben 
felvetett hibák kijavítása helyett gyakran azok magyarázgatására törekednek. 
Az RM Szerszámgépgyár például a külkereskedelemnek adott válaszában a 
műszakilag megállapított konstrukciós hibák kijavítása helyett a gépek rossz 
kezelését hozta fel a hibák okozójaként.
Az exportgyártmányok minőségével kapcsolatban ki kell még emelni a korszerű, 
új gyártmányok fejlesztésének elhanyagolását is. A vizsgálatok megállapították, 
hogy egyes – főleg szerszámgép és híradástechnikai – gyártmányok tekintetében 
az elavult konstrukciók miatt az exportlehetőségeink egyre csökkennek. E fontos 
kérdés elhanyagoltságát mutatja, hogy a kohó- és gépiparban az 1952–1953-ra 
tervezett 139 fontosabb új gyártmányból csupán 47 (33,8%) került bevezetésre.

d.) Az építőiparban – a lakásépítések és egyes építőanyagok gyártása terén – végzett 
vizsgálataink számos esetben megállapították, hogy a műszaki átadás-átvételi 
jegyzőkönyvekben feltüntetett – a lakóknak sok bosszúságot és kellemetlenséget 
okozó – hibák hónapokkal, sőt néha évekkel később is fennállnak. A tatbányai 
bányászlakások visszafüstölő kéményeinek kijavítása például 1951 óta húzódott és e 
hibák részben még rövid idővel ezelőtt végzett vizsgálataink időpontjában is fennálltak.
Annak ellenére, hogy a hibák – és ezek következtében a jogos panaszok – a 
különböző jelentésekből és a sajtóból is általánosan ismertek voltak, a vállalatok 
és trösztök vezetői, de a minisztérium illetékes szervei sem fordítottak kellő 
gondot a minőség megkövetelésére és a vonatkozó rendeletek betartására.
A lakások kielégítő minőségét egyes esetekben már maguk a típustervek sem 
biztosítják. Ezeknek menetközben történő felülbírálata során az illetékes 
bizottság tagjainak részletekbe menő utasításai és változtatásai megakadályozzák 
a megkívánt minőség elérését és megszüntetik a tervező egyéni felelősségét. 
Takarékosság ürügyén leszállítják az előírt tervezési normákat. Így az előírtnál 
kisebb alapterületű helyiségeket terveznek, gyenge megvilágítással, szűkebb 
bejárati ajtónyílást, 2,20 m helyett 1,52 m széles konyhát, stb.
A generálkivitelezők menet közben általában nem ellenőrzik szakipari és 
szerelőipari alvállalkozóik munkáját. Utólag is csak akkor és olyan mértékben 
emelnek minőségi kifogásokat, amennyiben a beruházó ellenőre az átadás-átvételi 
jegyzőkönyvbe ilyeneket esetleg felvesz. Így nem akadályozzák meg, hogy a 
szerelőipar hibás szerelvényeket, csöpögő csapokat, néhány napi használat 
után elszakadó WC-láncokat és széthulló ülődeszkákat szereljen fel. Ez az 
eljárás ad módot az asztalosiparnak is, hogy nem záródó ajtókat és ablakokat 
rakjon fel, műanyagból készült, használhatatlan kilincsekkel. A burkolók is 
ezért rakhatják le fogazottan a mozaik padlólapokat, és ezért veszik át tőlük a 
rosszul felgyalult, felpúposodó parkettát. E tűrhetetlen minőségi hibák miatt 
a lakók jogosan elégedetlenek.
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A mész- és cementiparban ellenőrzött vállalatok leplezik a szabvány alatti 
minőségben gyártott termékek mennyiségét. 1953. január–október hónapokban 
saját nyilvántartásuk szerint is szabvány alatti minőségű 34 400 t cementet és 
22 200 t égetett meszet „szabvány szerinti” minősítéssel hoztak forgalomba. A 
valóságban azonban még nagyobb a szabvány alatti minőségű áru mennyisége, 
mert ellenőrzésük megállapítása szerint a cement nyomószilárdságát vizsgáló 
gépek megbízhatatlanok, s általában a valóságnál kedvezőbb eredményt mutatnak.

e.) A Szénbányászati Igazgatóság a minőségi hibákért nem vonta felelősségre a 
trösztök és önálló vállalatok vezetőit, nem tárta fel és nem figyelmeztette a 
leggyakrabban előforduló minőségi hibák okaira az alárendelt szerveit, nem 
jelölte meg ezek megszüntetésének módját. Az Igazgatóság példáját követve a 
középfokú irányító szervek is elhanyagolták a szén minőségének megjavítását.
A szén minőségének megjavítását elrendelő 425/1952. NT sz. határozat végrehajtása 
tárgyában végzett vizsgálataink megállapították, hogy a szénbányászat a határozat 
vizsgált legfontosabb rendelkezését, a szén meddőtartalmának csökkentését 
nem hajtotta végre. Az 1953. július–októberi időszakban – az általa kimutatott 
adatok szerint – az erre a 4 hónapra eső feladatát csak 35% erejéig teljesítette. 
(71 100 t szénnek megfelelő kalóriajavulás helyett 25 500 t-t.)
A meddő- és portartalom miatti reklamációk, a fizetett kötbérek és egyes 
ellenőrző mérések azonban azt mutatják, hogy a szén tényleges meddőtartalma 
javulást nem mutat. Így például a kisterenyei osztályozón 1953 májusában végzett 
ellenőrző méréseink szerint a diószén a megengedett 8%-kal szemben 14,8% 
meddőt, októberben a MEO ellenőrző mérései szerint 15,3%-ot, a kockaszén 
a megengedett 6%-kal szemben májusban 26,5%-ot, októberben 32,5%-ot 
tartalmazott. A darabosszén meddőtartalma 1953. május hóban a megengedett 
5%-kal szemben 20,4% volt. Október hóban a Salgótarjáni TÜZÉP Vállalat 
29,4%-os meddőtartalmú darabos szenet kapott. Az Erzsébetvárosi Tejipari 
Vállalat 1953. szeptemberben 35,7% portartalmú rostált daraszenet kapott a 
megengedett 20%-kal szemben.
Már az 1953. júliusi vizsgálatunk megállapította, hogy a minőségromlásban 
része van annak is, hogy a MEO szervezetek létszámát a minisztérium nem 
biztosította. Emiatt a nyers szén előírt 1,5-2%-os mértékű válogatása nem történt 
meg. Utóvizsgálatunk megállapítása szerint e tekintetben érdemleges intézkedés 
azóta sem történt. 1953. október hóban a nyers szénnek az Ózdi Szénbányászati 
Tröszt vállalatai csak 0,7%-át, a Nógrádi szénbányászati Trösztnél 0,9%-át, a 
Középdunántúli Szénbányászati Trösztnél 0,6%-át válogatták.

2 .) Az iparban a minőség javulása terén már eddig is jogosan elvárható eredmények 
elmaradásának egyik legfontosabb oka az a szélesen elterjedt hibás szemlélet, 
mely a termelés mennyiségi eredményei mellett alárendelt szempontként kezeli 
a jó minőség biztosítását.
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Ez a szemlélet egyes esetekben odáig fajul, hogy a minőségi előírások betartását 
egyenesen a terv mennyiségi teljesítése akadályának tartják. A nehézipari miniszter 
első helyettese például a szénminőséget illetően a meddőtartalom csökkentése 
tárgyában végzett ellenőrzésünk megállapításaira válaszolva, levelében ezt írta: 

„…a mindenféle eszközzel megnövelt mennyiségi teljesítés időszakában a szén 
minőségének (javítására vonatkozó) határozat végrehajtását teljesen biztosító 
szigorú intézkedések lényegesen rontották volna a mennyiség elérésének lehetőségét.”
A csak a mennyiségi teljesítést szem előtt tartó felfogás nem számol azzal, hogy a 
rossz minőségű, selejtes termékek termelésével a mennyiségi tervet is csak látszólag 
teljesítik, sőt közvetlen anyagi kárt is okoznak a népgazdaságnak a használhatatlan 
termék előállítására és szállítására pazarolt anyag- és munkaráfordítással, 
exportcikkeknél pedig a kiviteli lehetőségek csökkentésével. A Vörös Csillag 
Traktorgyár által gyártott exportdumperek például, melyek kiszállítása a 
vállalat által bejelentett aggályok ellenére alapos próba nélkül történt, a külföldi 
üzemeltetés során hibásaknak bizonyultak.

3 .) A minőségi követelmények elhanyagolásának alapvető oka, hogy a dolgozók 
személyes anyagi érdekeltségét a jobb minőség elérésében a legtöbb helyen nem 
biztosították. A bérezés és a premizálás rendszere egyes helyeken egyenesen 
ösztönöz arra, hogy a nagyobb mennyiségi eredményt a minőség rovására érjék 
el. Az exportra gyártott gépeknél a vállalati vezető állású dolgozók prémiumát 
általában a mennyiségi teljesítés alapján számolják el. Ha a gépekről a későbbi 
átvétel során – esetleg külföldön – utóbb minőségi hiányosságok derülnek ki, 
ez a már korábban elszámolt prémiumot rendszerint nem érinti.
A minőségi bérezés bevezetése és alkalmazása minden megvizsgált területen 
vontatottan halad. Bár a minőségi termelésre ösztönző bérrendszer megvalósítását 
már a 65/5/1952. NT-határozat elrendelte, még ma is csaknem általános jelenség, 
hogy a keresetben nem jut kifejezésre a jó minőséget termelő dolgozók lelkiismeretes 
munkája. Ez az egyoldalúan mennyiségi többteljesítésre való törekvés mellett 
a minőségi követelmények elhanyagolására vezet. Különösen élesen és széles 
körben mutatkozik ez meg az élelmiszeriparban, ahol például a sütőipari 
dolgozók a minőség szempontjából fontos műveleteket elhagynak, vagy a 
műveleteket hanyagul végzik, aminek egyik leglényegesebb oka, hogy keresetük 
kizárólag attól függ, hogy mennyiségileg többet vagy kevesebbet termelnek-e, 
függetlenül az elvégzett munka minőségétől. A könnyűipar területén például az 
egész gyapjúiparban s a pamutiparban a kikészítő üzemeknél a minőségi bérezés 
kérdését megoldani hivatott műszaki normákat mind ez ideig nem vezették be, 
a műszaki norma nélküli minőségi bérezés megvalósítására pedig kísérletet sem 
tettek. Emiatt a jelenleg alkalmazott bérezési rendszer nem alkalmas arra, hogy 
a munkavállalókat a minőség megjavítására közvetlenül ösztönözze.
A kohó- és gépipar egyes vállalatainál, de a konzerv- és a háztartási vegyiparban is 
azt a hibát állapítottuk meg, hogy a minőségellenőrök a premizálás feltételeinek 
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helytelen megállapítása miatt abban érdekeltek, hogy minél több terméket 
fogadjanak el jó minősítéssel. A Szentgotthárdi Kaszagyárban például a végátvevőket 
az összselejt csökkentéséért premizálják, a Budapesti Konzervgyárban pedig a 
minőségi ellenőrök prémiuma kifizetésének feltétele az üzemrész mennyiségi 
termelési tervének teljesítése. E vállalatnál fordult elő az is, hogy súlyos higiéniai 
mulasztások ellenére kifizették a prémium teljes összegét. Ezek a hibák – párosulva 
a minőség-ellenőrzés egyéb szervezési hiányosságaival (melyek a különböző 
területeken eltérő mértékben és összetételben sűrűn előfordulnak), mint 
például a selejt ismérveinek elégtelen meghatározása; a termelés minőségi 
jellemzői támaszpontonkénti meghatározás hiánya; a szakképzés és az utánpótlás 
hiányosságai; nem utolsósorban a hó végi rohammunka által okozott túlterheltség, 
stb. – különösen a határeseteknél a visszavetés elmulasztására vezettek.
A dolgozók közvetlen anyagi érdekeltségének hiánya a minőség javításában 
annál súlyosabban érezteti a hatását, mert a selejtkárok megtérítésére vonatkozó 
szabályokat – amelyek pedig részletesen ki vannak dolgozva – úgyszólván 
sehol sem hajtják végre. Az ezzel kapcsolatban végzett ellenőrzéseink minden 
területen azt mutatták ki, hogy a munkaselejttel kapcsolatos károknak szinte 
csak ezrelékekben kifejezhető részét téríttetik meg a kár okozójával. Az Orion 
vállalat által kimutatott munkaselejtkár összege például 1952. júliustól 1953. 
szeptemberig terjedő időszakban kereken 2,5 millió Ft. Volt, amivel szemben 
a kiszabott kártérítés összege mindössze 5252 Ft. Az 1953. július–szeptember 
hónapokban selejtkártérítést egyáltalán nem vetettek ki, annak ellenére, hogy a 
vállalat a dolgozók által okozott selejtkárként e hónapokra 465 500 Ft veszteséget 
mutatott ki. Hasonló a helyzet több más kohó- és gépipari vállalatnál, és más 
minisztériumok területén is. A gyapjúiparban például a Magyar Posztógyárban 
a 100 fm készárura eső összes hibákból 54% esik a kikészítőre, ugyanakkor 
az összes selejtkártérítésnek csak 1,2%-ánál terhelték a kikészítő dolgozóit. 
A kártérítésnek ez a mértéke senkit sem tart vissza a rossz munkától, mert a 
kellő körültekintés nélkül, nagy selejtszázalékkal végzett munka a látszólagos 
többteljesítésen keresztül sokkal nagyobb keresetnövekedést jelent, mint amit 
ebből néha-néha kártérítés címén vissza kell adni.

III.

Az ipari termékek minőségének védelméről szóló törvényerejű rendelet fontos szerepet 
juttat a kereskedelemnek a fogyasztók érdekeinek védelmét, s az ipar jobb minőségű 
termelvények előállítására való ösztönzését illetően. Ellenőrzéseink megállapították, 
hogy a kereskedelem a törvényerejű rendelet életbe léptetése után sem harcol megfelelően 
a minőségért, s tűri a fogyasztók rendszeres megkárosítását. A kiskereskedelmi boltok 
eladói számos helyen udvariatlanok, türelmetlenek, a fogyasztók minőségi reklamációit 
személyük elleni támadásnak tekintik, a panaszkönyvekben rögzített minőségi észrevételeket 
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gyakran érdemben nem intézik el. Mindez végeredményben jogos bizalmatlanságot 
és elégedetlenséget kelt a fogyasztókba a kereskedelem munkájával szemben.

1 .) A kereskedelem jelenlegi minőségi átvételi munkája nem biztosítja, hogy a 
fogyasztó a megállapított, rendes áron csak hibátlan minőségű árut kapjon. Az áruk 
minőségi átvétele lényegében csak a ruházati és élelmiszer nagykereskedelemben 
van megszervezve, a kiskereskedelemben ezen a téren érdemleges munka még 
nem folyik. Múlt év június havában 4 nagykereskedelmi vállalat készletéből 
kémpróbaszerűen kiemelt 226 600 Ft összértékű áru 40%-ának és 10 kiskereskedelmi 
vállalatnál ellenőrzött 56 600 Ft összértékű áru 62%-ának minősége nem 
felelt meg a rajtuk feltüntetett osztályozásnak és áraknak. Hasonló a helyzet a 
földművesszövetkezeteknél is, ahol 4 szövetkezetnél a készlet 3%-át meghaladó 
180 000 Ft összértékű árura terjedt ki kémpróbaszerű vizsgálatunk és az ellenőrzött 
áruk 43%-ánál állapítottunk meg minőségi eltérést.
A múlt év végén lefolytatott utóvizsgálatunk a nagykereskedelem munkájában 
javulást állapított meg, mert az osztályozásnak meg nem felelő konfekció-, 
háztartási és vegyi áruk aránya a korábbi 40%-ról 15%-ra csökkent. Nem történt 
azonban érdemleges javulás a kiskereskedelemben, ahol a megvizsgált árukból 
a minőségileg meg nem felelő áruk aránya továbbra is 40% körül mozgott.
A nagykereskedelem területén jelenleg még fennálló hiányosságok legfőbb 
oka az, hogy egyes szakmákban csak néhány hete dolgozták ki a szakmák 
sajátosságainak megfelelő minőségi átvételi módszereket. Sem a ruházati, sem a 
vegyes iparcikk nagykereskedelem még jelenleg sem biztosította az ipartól való 
vállalati átvétel gondos lebonyolításához szükséges előfeltételeket (megfelelő 
átvevői hely, technikai felszerelések stb.), és nincs még elegendő számú, továbbá 
kellő szakismeretekkel rendelkező minőségi átvevője sem.
A kiskereskedelemben fennálló még kedvezőtlenebb állapot fő oka, hogy ezen a 
területen minőségi átvétel gyakorlatilag még nincs, ugyanakkor főleg az általunk 
vizsgált konfekció-, háztartási és vegyi áruknál a vásárolt áruk egy részét a 
kiskereskedelem – a nagykereskedelem minőségi átvételi rendszerét megkerülve 

– közvetlenül a kisipari termelő szövetkezetektől és az állami ipartól szerzi be. E 
lazaság következtében előfordultak olyan esetek is, hogy a nagykereskedelem 
által visszautasított árut az ipar közvetlenül a kiskereskedelemnek adta el. A 

„Minta Nőiszabó KTSZ”-nek például a Nőiruha Nagykereskedelmi Vállalat 
karácsony előtt 72 db női ruhát adott vissza minőségi kifogásolás miatt. A 
KTSZ az árut a Ruházati Bolt egyik fiókjának adta el. A boltvezető nyilatkozata 
szerint az áru két napon belül elfogyott. Hasonló eset történt a Divatáru 
Nagykereskedelmi Vállalat által visszautasított patrasz ingekkel is, amelyeket a 
kiskereskedelem közvetlenül átvett, és a karácsonyi forgalomban – a fogyasztók 
megkárosításával – azonnal értékesített. További ok, hogy a nagykereskedelem 
a nála évek óta elfekvő, minőségileg már kifogásolható, de annak idején általa 
az ipartól I. osztályúnak átvett árut a rendes áron adta el a kiskereskedelemnek. 
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A minőségileg kifogásolható áruk kedvezőtlen arányát a kiskereskedelemben 
végül az is előidézi, hogy rendszerint a hibás áru marad vissza a boltokban, 
ami a hibás áruknak az összkészlethez viszonyított arányát folyamatosan emeli.
A szállítási szerződések vonatkozásában megállapítottuk, hogy bár van fejlődés 
a minőség konkrét meghatározása és kikötése terén, a kiskereskedelemben 
azonban fennáll az a hiányosság, hogy a boltokkal nem is ismertetik a szállítási 
szerződésekben kikötött áruk összetételét és specifikációját, és így azok nem is 
tudják ellenőrizni, hogy a részükre kiszállított áruk a szerződésekben kikötött 
választéknak (szín, méretek) egyáltalán megfelelnek-e.
Az átvétel alapjául szolgáló szabványokkal, illetve műszaki leírásokkal a 
nagykereskedelem általában rendelkezik, a kiskereskedelemben azonban 
hiányoznak azok a konkrét utasítások és mérettáblázatok, amelyek alapján a 
boltok dolgozói a minőségi átvételt gyakorlatilag foganatosítani tudnák.
A nagykereskedelem által végzett minőségi átvétel részben az ipari üzemekben, 
részben a nagykereskedelem raktáraiban történik. Az ipari üzemekben végzett 
tételes átvétel hibája, hogy az nem szabatos normák alapján, hanem sokszor 
az ipar lökésszerű termelésének ütemében történik. Ennek kihatása például, 
hogy 1 pár cipő átvételére gyakran csak 16–20 másodperc, 1 méter pamutáru 
átvételére pedig alig 1 másodperc jut. Végez a kereskedelem az üzemekben 
szúrópróbás átvételt is, aminek azonban az a hibája, hogy a gyakoriság csak 
százalékosan van meghatározva, és a ritkán vett szúrópróbák nem jellemzik az 
átvett áruk minőségét.
Nincs megoldva a kiszerelt, adjusztált áruk minőségi átvétele sem. A rövid, 
8 napos átvételi idő akadályozza a minőségi kifogásolások érvényesítését. 
Hosszadalmas és nehézkes minőségi viták keletkeznek, amelyek nem ritkán 
félévig is elhúzódnak és a viták közben elsikkadnak a fogyasztók érdekei, gyakran 
formális, jogi szempontok miatt.

2 .) Nem védi a kereskedelem a fogyasztók érdekeit abban a vonatkozásban sem, 
hogy az áru minőségében bekövetkezett változás a fogyasztói árban rendszeresen 
kifejezésre jusson. A kereskedelem folyamatosan eltűri, hogy az áruk minőségi 
romlásának ellenére a fogyasztói árak továbbra is változatlanok maradjanak.

a.) Számos cikk minősége leromlott, ugyanakkor változatlan áron kerül forgalomba, 
ami lényegében burkolt áremelést jelent. Ezeknek a cikkeknek nagy részét 
már 2-3 éve ilyen kifogásolható minőségben szállítja az ipar és fogadja el a 
kereskedelem. A ruházati cikkeknél a minőség az alapanyag (összgyapjútartalom 
élő és tépett gyapjú aránya, kisebb értékű gyapjúkeverék) miatt leromlott. Ennek 
következtében a méteráru és az ebből készült konfekció minősége is csökkent. 
Minőségromlás jelentkezik a kötöttárukban a fonal minőségének változása miatt. 
Az élelmiszeripar számos gyártmányának (édesipari termékek, konzerváruk) 
minősége ugyancsak romlott az ármegállapítás óta.
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Komoly hiányosság ezen a téren, hogy nincs meghatározva a minőség javulásának vagy 
romlásának az a mértéke, amelynek elérése vagy túllépése esetén új ármegállapítás 
válik szükségessé. Így fordulhat elő, hogy a minőség fokozatos csökkenése után 
a cikk használhatósága és tartóssága nagymértékben leromlik, azonban az ára 
változatlan marad (kashaszövetek, sportszövetek).
Súlyosan károsítja meg a fogyasztókat a kereskedelem a tüzelőanyag-ellátásnál is. 
A Minisztertanács múlt év szeptemberében előírta, hogy a háztartási kevert szén 
minőségének megjavítása érdekében a rossz égési tulajdonságokkal rendelkező 
féltermékeket (pl. lignit) a lakosság felé forgalomba hozni nem szabad. Ebben 
az időpontban a kereskedelem 2200 vagon nem megfelelő minőségű háztartási 
szént tárolt. A bányászat szállításainak lemaradása miatt azonban a kereskedelem 
januárban a fenti mennyiségből cca. 800 vagont már forgalomba hozott anélkül, 
hogy ez a rossz minőség a fogyasztói árban kifejezésre jutott volna. A tűzifánál 
is azonos a helyzet. A kereskedelem például január 1–20-ig 3200 vagon cca. 
50%-os nedvességtartalmú tűzifát hozott forgalomba a 15%-os nedvességtartalmú 
tűzifára megszabott 51,20 Ft-os áron.

b.) Vannak esetek, amikor a kereskedelem azért nem szerez a minőségi követelményeknek 
érvényt, mert az árura halaszhatatlanul szüksége van, és amennyiben annak átvételét 
visszautasítja, áruhiányt, illetve közellátási zavarokat idézne elő. Ez történik például 
a kenyérrel, zsírral, de előfordulnak hasonló esetek idényjellegű iparcikkekkel 
is. Így például a Váci Kötszövőgyártól a nagykereskedelem áruhiány miatt több 
ezer kifogásolható minőségű gyermek tréningruhát vett át rendes áron, hogy az 
ünnepek előtt megnövekedett keresletet ki tudja elégíteni. Elsőrendű áruként 
vett át például múlt év november–decemberében a Férfiruha Nagykereskedelemi 
Vállalat 242 db férfiruhát, a Bajai Textilnagykereskedelmi Vállalat 442 db 
flanelinget, a Nőiruha Nagykereskedelmi Vállalat 128 db lódenkabátot, holott 
az áru csak II., illetve III. osztályú minőségű volt, és így a fogyasztókat a nekik 
járó 5, illetve 10%-os engedmény levonásának elmulasztásával megkárosították.

c.) A fogyasztó sorozatos és rendszeres megkárosítását jelenti az is, hogy a kereskedelem 
által az iparral szemben érvényesített minőségi árengedményeket a fogyasztó több 
áruféleségnél nem kapja meg. Így osztályos áruknak minősitett pamut-, selyem- és 
gyapjúáruknál az ipar az engedményeknek csak egy részét adja a kereskedelem felé, 
és ezen keresztül a fogyasztónak a másik részét árkiegyenlítési adó formájában 
befizeti. Az édesiparban nincs osztályos áru, az árengedmény gyakorlatilag tehát 
a kereskedelmi vállalatok akkumulációját növeli. Vannak esetek – főleg gyorsan 
romló élelmiszereknél –, amikor az árut minőségi kifogás ellenére forgalomba 
hozzák, egyidejűleg a kereskedelem az ipartól árengedmény folyósítását követeli, 
amire azonban az árengedmény érvényesítésre kerül, az árut a rendes áron a 
fogyasztók régen megvásárolták (gyümölcsíz, egyes konzervféleségek).
A közétkeztetés területén is gyakran jogosan kifogásolják a dolgozók a kiszolgáltatott 
ételek minőségét. Az ipari tanulók és egyetemi hallgatók étkeztetésének vizsgálata 
során megállapítottuk, hogy a kiadott ételek túlnyomórészt sem kalorikus, 
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sem élettani szempontból nem voltak kielégítőek. A hiányosság fő oka, hogy 
nem gondoskodtak kielégítően a jó minőségű ételek elkészítéséhez szükséges 
tárgyi és személyi feltételekről. A konyhák nagy része korszerűtlen, minőségi 
ellenőrök nem működnek, sok konyhán képesítés nélküli szakácsok főznek. A 
nyersanyag minőségi átvételét a legtöbb helyen nem végzik el. Nem vizsgálják 
meg az ételek kalóriatartalmát sem. A feltárt hibák megszüntetésére általában 
nem történnek hatékony intézkedések.

MNL OL XIX-A-83-a-523 514-534.
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[Gyorsírói jegyzőkönyv]

Jegyzőkönyv
készült a Minisztertanács 1954. évi április hó 2-án reggel 9 órakor kezdődő üléséről

Napirend

1 . A termelőszövetkezetek 1953. évi zárszámadása
Előadó: Hegedüs András elvtárs
Meghívottak: Dobi István elvtárs, Antos István elvtárs, Varga András elvtárs, 
Márczis Antal elvtárs, Vörös János elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Tauszk 
György elvtárs, Kovács Gyula elvtárs

2 . A mezőőrök alkalmazásának új rendszere
Előadó: Hegedüs András elvtárs
Meghívottak: Győri Mihály elvtárs, Varga András elvtárs, Pogácsás György 
elvtárs, Tauszk György elvtárs, Penyigei Dénes elvtárs

3 . A Tiszalöki Vízlépcső vizének felhasználása és a tiszalöki öntözőrendszer kiépítése
Előadó: Hegedüs András elvtárs
Meghívottak: Győri Mihály elvtárs, Rajczi Kálmán elvtárs, Görgényi Dániel 
elvtárs, Márton János elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Fekete András elvtárs

4 . A mezőgazdasági termelés fejlesztéséről szóló párt- és kormányhatározat ellenőrzése
Előadó: Pogácsás György elvtárs
Meghívottak: Varga András elvtárs, Rosta Károly elvtárs, Varró Tibor elvtárs, 
Gábor Mátyás elvtárs, Ettig László elvtárs

5 . A racionalizálás irányelvei
Előadó: Házi Árpád elvtárs
Meghívottak: Antos István elvtárs, Szabó Gergely elvtárs, Magyari András elvtárs, 
Nezvál Ferenc elvtárs, Herczeg Ferenc elvtárs, Dalos Ferenc elvtárs, Gál Tivadar elvtárs

6 . Gyógyszergyártásunk fejlesztése és a termékek minőségének megjavítása
Előadó: Hidas István elvtárs
Meghívottak: Szabó Gergely elvtárs, Takó József elvtárs, Papp István elvtárs, 
Gallotsik Imre elvtárs

1954. április 2.
27
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7 . Az 1954. évi műszaki tervezési munkák terve
Előadó: Szalai Béla elvtárs
Meghívottak: Kossa István elvtárs, Zentai Ernő elvtárs, Osztrovszki György 
elvtárs, Mészáros Sándor elvtárs, Rajczi Kálmán elvtárs, Nógrádi László elvtárs, 
Papp István elvtárs, Zoltán László elvtárs, Székely Gábor elvtárs 

8 . Egészségügyi dolgozók bérezése
Előadó: Zsoldos Sándor elvtárs
Meghívottak: Varga János elvtárs, Szabó Zoltán elvtárs, Szász Márton elvtárs, 
Buda István elvtárs, Székely András elvtárs, Román József elvtárs

9 .
a.) Törvényjavaslat a büntető perrendtartásról szóló 1951: III. törvény módosításáról
b.) Törvényerejű rendelettervezet a büntető perrendtartásról szóló törvény hatályba 

lépéséről és végrehajtásáról 
Előadó: Erdei Ferenc elvtárs
Meghívottak: Szabó Imre elvtárs, Cieslar Viktor elvtárs, Kéri József elvtárs

10 . A Néphadsereg katonai ügyészsége szervezetének és működésének szabályozása
Előadó: Czakó Kálmán elvtárs
Meghívottak: Kispál Pál elvtárs, Kéri József elvtárs, Vincze Lukács elvtárs

11 . Az igazgatási terület tervezésről szóló törvényerejű rendelettervezet 
Előadó: Varga András elvtárs
Meghívottak: Péter György elvtárs, Pozsonyi István elvtárs, Kéri József elvtárs

12 . Különfélék:
a.) A mezőgazdaság növényvédőszer-ellátásának biztosítása

Előadó: Hidas István elvtárs
Meghívottak: Szabó Gergely elvtárs, Hollósi Mihály elvtárs, Pogácsás György 
elvtárs, Penyigei Dénes elvtárs

b.) Tervező vállalatok dolgozóinak bérrendszere
Előadó: Szász Márton elvtárs
Meghívottak: Papp István elvtárs, Zoltán László elvtárs

c.) Az 1954. évben kidolgozandó típustervek jegyzékének jóváhagyása
Előadó: Trautmann Rezső elvtárs
Meghívottak: Papp István elvtárs, Zoltán László elvtárs

d.) Beruházási céljutalmak kitűzésének és kifizetésének újabb szabályozása 
Előadó: Szalai Béla elvtárs
Meghívottak: Papp István elvtárs, Zoltán László elvtárs

e.) A toborzás 1954. évi rendszere
Előadó: Kossa István elvtárs
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Meghívott: Czender József elvtárs
f.) A Központi Szállítási Tanács működése

Előadó: Bebrits Lajos elvtárs
Meghívott: Máthé István elvtárs

g.) A közületek helyi beszélgetései átalány összegű díjazásának megszüntetése
Előadó: Bebrits Lajos elvtárs
Meghívott: Máthé István eltárs

h.) A veszprémi kórház-rendelőintézet beruházási programja
Előadó: Zsoldos Sándor elvtárs
Meghívott: Román József elvtárs

i.) A komlói kórház beruházási programja
Előadó: Zsoldos Sándor elvtárs
Meghívott: Román József elvtárs

j.) Mélyfúró Berendezések Gyára kiegészítő létesítményeinek beruházási programja
Előadó: Hidas István elvtárs
Meghívott: Kocsis Lajos elvtárs

k.) I. A miskolci hűtőház beruházási programjának módosítása
Előadó: Altomáré Iván elvtárs
II. A miskolci hűtőházzal kapcsolatos út és iparvágány építése 
Előadó: Altomáré Iván elvtárs 

l.) A Brüsszeli Postaegyezmény megerősítése
Előadó: Bebrits Lajos elvtárs

m.) Minisztertanács Alkalmazási Döntőbizottság felállítása
Előadó: Nagy Imre elvtárs

n.) Sík Endre kinevezése külügyminiszter-helyettessé
Előadó: Boldoczki János elvtárs

o.) Bonyhádi Károly ügyvivői megbízása
Előadó: Boldoczki János elvtárs

p.) Fenyves György kiküldetése
Előadó: Bognár József elvtárs

Nagy Imre elvtárs üdvözli a megjelent elvtársakat. Közli, hogy a szétosztott, kinevezésekre 
vonatkozó előterjesztéseket a különfélék közé felveszik.
Bognár József elvtárs: A „Különfélék” p) pontját, Fenyves György kiküldetését kéri 
levenni a napirendről.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács hozzájárul.
Bognár József elvtárs: A Minisztertanács hozzájárulását kéri, hogy az Albán Népköztársaság 
kormányának kérésével kapcsolatban szóbeli bejelentést tehessen.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács hozzájárul.
Herczeg Ferenc elvtárs: A „Különfélék” d) pontját kéri napirendről levenni, mert Szalai 
és Szíjártó elvtárs a módosításban megegyezett.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács hozzájárul.
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1 .) A termelőszövetkezetek 1953. évi zárszámadása.1

Előadó: Hegedüs András elvtárs. 
A múlt évi zárszámadások nagyon élesen rámutattak arra a hibára, hogy meglehetősen 
alacsony fokú a termelőszövetkezetek árutermelése és rendkívül alacsony a pénzbevétele. 
Ezt felismerve, az idén sok intézkedést tettünk arra vonatkozóan, hogy az árutermelés 
és a pénzbevétel a termelőszövetkezetekben növekedjék.
Ezek a zárszámadások élesen mutatták meg a termelőszövetkezetek könyvelésének 
rendkívül rossz állapotát. Ennek egyik oka a tanácsok mezőgazdasági osztályainak rossz 
apparátusa, de emellett feltétlenül szélesebben meg kell nézni a kérdést. A Minisztertanács 

– azt hiszem, három héttel ezelőtt hozott – határozata értelmében dolgozunk azokon 
a rendszabályokon, amelyek szükségesek ahhoz, hogy a termelőszövetkezetekben a 
könyvelés terén fennálló rossz helyzetet meg tudjuk változtatni.
Az anyagban az átlagokról beszélünk. Az egy munkaegységre jutó átlagokra gondolok. 
Ez nem mutatja a tiszta képet azért, mert az átlag eltakarja a jók és a rosszak eredményeit. 
Kimutattuk azokat, amelyek 1–10 Ft-ig, 20 Ft-ig, 30 Ft-ig és 30 Ft-on felüli összeget 
osztottak ki egy munkaegységre. 1–10 Ft-ig osztott 77 termelőszövetkezet; ez olyan 
alacsony, hogy szinte tarthatatlan. 10–12 Ft-ig 926 termelőszövetkezet, 20–30-ig 1545 
termelőszövetkezet, 30 Ft-on felül – ez már jó eredménynek számít – 775 termelőszövetkezet.

Antos István elvtárs: Az előterjesztés megemlíti, hogy a Pénzügyminisztérium az 
előterjesztéssel kapcsolatban néhány észrevételt tett, amivel kapcsolatban az előterjesztés 
általában elutasító jellegű. Azért szeretnék ezzel kapcsolatban néhány észrevételt 
tenni, mert úgy gondolom, hogy a probléma, amit Hegedüs elvtárs megemlített, 
az árutermelés és a pénzbevétel alacsonysága, az 1954-es probléma is, és komoly 
intézkedések szükségesek ahhoz, hogy ebben az évben jobb legyen a helyzet. Az 
előterjesztésből kedvezőbb kép bontakozik ki, mint amilyen a termelőszövetkezetek 
zöménél tapasztalható, és azt hiányoltuk, hogy az előterjesztés nem mutat eléggé rá 
arra, hogy az 1953-as, kétségtelenül kedvező eredményekben milyen óriási része van a 
párt és kormány által nyújtott kedvezményeknek.
A 3. oldalon szerepel a munkaegység pénzben és természetben. A pénzbeli munka-
egységnél szükségesnek tartom megemlíteni, hogy a kormány által elengedett hitelek, 
továbbá a munkaegységre jutó hitelek és hitel-átütemezés 790 millióval növelte a 
termelőszövetkezetek pénzjövedelmét, ami azt jelenti, hogy a pénzbeli jövedelemnél 
egy munkaegységre 12 Ft jut a kedvezményekből. Ha ehhez hozzávesszük, hogy a 
begyűjtési kedvezmény és egyéb kedvezmények, amit nyújtottak, mit jelentenek, az 
adódik, hogy a kiosztott munkaegységeknek 70%-a támogatás és 30%-a az, ami magának 
a termelőszövetkezeti munkának az eredményeképpen jelentkezik.
A jövedelem kérdéséhez: Mi azért említettük meg a Földművelésügyi Minisztériumhoz 
küldött észrevételekben, hogy bizonyos termelési mutatókat indokolt volna közölni, 
mert a termelőszövetkezeteknél alapvetően jellemző, hogy a jövedelem 80%-a származik 
növénytermelésből és 20%-a állattenyésztésből. Az egyéni gazdáknál ez általában 

1 Az előterjesztést lásd Melléklet 1/a.

27/1
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fele-fele szokott lenni, 1953-ban valamivel kevesebb volt. Érdemes arra kitérni, hogy 
állattartási vonalon milyen problémák jelentkeznek. A takarmány általában kevés, a 
megtermelt takarmány jelentékeny részét kiosztották, és ezért a közös állatállomány 
részére a szükségesnél kisebb mértékben jutott. 1953-ban a hízóba állítható sertéseknek 
csak 40%-át állították be takarmányhiány miatt.
Igen rosszak az állatszaporulati számok. Az ellésre alkalmas szarvasmarha-állomány 
fele nem ellett, és a kocák között is nagy számban vannak olyanok, amelyek egy évben 
alig hoztak szaporulatot. Jelentős volt az állatelhullás is.
A 4. oldalon azt mondja az előterjesztés, hogy téves a Pénzügyminisztériumnak az az 
észrevétele, hogy a kötelezettségek összege 2,3 milliárd.2 Ez nem téves. Ez azt jelenti, hogy 
a termelőszövetkezetek vagyona 89%-ban hitelből és 11%-ban saját erőből képződött, és 
ezen a területen a termelőszövetkezetek megerősítésének problémája még előttünk van.
Úgy gondoltam, ezeket a kérdéseket azért helyes a zárszámadás minisztertanácsi 
tárgyalásánál elmondani, mert kétségtelen, hogy 1954-ben a termelőszövetkezeteknél 
olyan alapvető és gyors fordulatot, ami a termelőszövetkezetek döntő többségének 
problémáját egy év alatt megoldja, nyilvánvalóan nem lehet elérni. De a gazdálkodás 
alapvető hibáinak elemzése azért szükséges, hogy komoly lépéseket tegyünk a hibák 
kijavítására, ami annyival indokoltabb, mert 700 olyan termelőszövetkezetről tudunk, 
amelyik nehéz helyzetben van. De az azóta eltelt idő értékelésére az előterjesztés nem 
tér ki. Meg kell mondani, hogy sorozatosan fordul elő, hogy olyan termelőszövetke-
zetek, amelyek zárszámadásukban vagyonfelesleggel zártak, nem teljesítik fizetési 
kötelezettségüket a gépállomásokkal, az állami vállalatokkal szemben. Azoknál a 
termelőszövetkezeteknél, amelyeknél a fedezet megvan, erélyesebben kell fellépni, 
mert ellenkező esetben a pénzügyi fegyelem nem szilárdul, az államnak ilyen elnéző 
magatartása tápot adhat olyan gondolatoknak, hogy nyilván 1954-ben is nagyarányú 
hitel és egyéb elengedések lesznek, ami nem volna kívánatos.
Éppen azért, mert az volt a véleményünk, hogy az előterjesztés a kelleténél kedvezőbb 
színben tünteti fel a helyzetet, én inkább a hibákról beszéltem, de meg vagyok arról 
győződve, hogy a termelőszövetkezetek többségében komoly szilárdulás következett 
be, az 1954-es év szilárdabban indul, és ennek feltételei kedvezőbbek, mint tavaly.
Dobi István elvtárs: Az előterjesztésnek nagyon fontos feladata volna az, hogy a 
termelőszövetkezetek pénzügyi helyzetét teljesen világossá tegye előttünk, és ezen 
keresztül megmutassa termelőszövetkezeteink elmúlt évi gazdálkodási eredményeit. 
Ezen keresztül lehetővé válna számunkra megállapítani azt, hogy mi a teendőnk a jövő 

2 A Pénzügyminisztérium az előterjesztés tervezetéhez fűzött megjegyzéseiben jelezte, hogy „a mérlegbe 
beállított összes kötelezettségek nem 542,7 millió Ft-ot tesznek ki, mint ahogy ez a jelentésben 
szerepel, hanem a kötelezettségek összege 2.352.6 millió Ft.” Az előterjesztés végleges szövegében 
ezt kívánták helyesbíteni: „A mérlegekben a „kötelezettségek” cím alatt valóban csak a 4. pontban 
említett 542,7 millió forint szerepel, ez azonban nem jelenti az összes kötelezettségeket, amelyeket 
a mérleg egyéb tételei tartalmaznak. Ezért téves a Pénzügyminisztériumnak az az észrevétele, hogy 
a kötelezettségek összege 2.352.6 millió forint.” 
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gazdasági évben a jobb termelési eredmények elérésére. Ez az előterjesztés nem mutat 
világos képet a termelőszövetkezetek pénzügyi helyzetéről, gazdálkodási eredményeiről. 
Átlagszámokkal operál, és nem jelöl meg egyes mutatókat, az egy munkaegységre jutó 
részesedést, hitelt, a fel nem osztható szövetkezeti alapot. A nagy számok mellett elbújik 
az, ami jó, és ami rossz, így nem mutatja meg a szövetkezetek valóságos helyzetét, a 
tagság életét. Ha bemutatnák a termelőszövetkezeteket úgy, hogy jó, közepes és rossz 
termelőszövetkezet az említett mutatók alapján, akkor világosan látnánk azt is, mi a 
teendőnk és hol vannak azok a termelőszövetkezetek, amelyeknek valamilyen formában 
segítségére kell sietnünk. A PM észrevétele már nagy haladás lett volna, hogy [ha] az 
FM ezt figyelembe veszi.
Meg kell jegyeznem, hogy pontosan ezeket az észrevételeket tettem meg egy évvel 
ezelőtt a zárszámadással kapcsolatban. Ezeket nem vették figyelembe. Ha egy évvel 
ezelőtt már világossá tettük volna a termelőszövetkezetek helyzetét, sok később 
felmerült bajt tudtunk volna megelőzni vele.
A 2. sz. mellékletben3 ki vannak mutatva a legnagyobb hiánnyal rendelkező terme-
lőszövetkezetek. Ezeknek a túlnyomó része Szolnok megyei szövetkezet. Ezeknek az 
indulási idejét, nehéz körülményeit ismerjük. Azt hiszem, a szövetkezeti mozgalom 
szempontjából jó volna, hogyha a Földművelésügyi Minisztérium, de a Minisztertanács 
is figyelemmel volna ezekre. Gondolok itt a pénzsegélyekre és egyéb támogatásra, ami 
az anyagi, de általában a helyzetüket megkönnyítené. Ha megnézzük őket, látjuk, hogy 
15–20 km-re terülnek el a gazdálkodási központtól. Alig van olyan termelőszövetkezet, 
amelyik teherautóval rendelkezne, pedig gazdálkodásukban igen nagy segítséget 
jelentene, ha ellátnánk vele őket.
A szövetkezeti vezetők véleményének alapján azt javaslom, hogy a zárszámadás időpontját 
a gazdasági év végére hozzuk előre, tehát október 31-re. Ez könnyebbé tenné a helyzetet 
a termelőszövetkezetek számára.
Az előterjesztésben egyáltalán nem említjük meg, és az előterjesztésen kívül másutt 
sem foglalkozunk a termelőszövetkezeti tagok háztáji gazdálkodásával, illetőleg az 
ebből származó jövedelemmel. Tudom, hogy ebbe mélyen belemenni nem lehet, ezek 
nincsenek számba véve. De, hogy mégis lássuk, hogy egy szövetkezeti tagnak mi a 
jövedelme, hozzávetőleges számmal kellene érzékeltetni az ebből eredő jövedelmet.
Gerő Ernő elvtárs: Egyetértek Dobi elvtárssal abban, hogy ez az előterjesztés világos 
képet nem ad. Ha csak ez volna, ami itt van, akkor azt kell mondani, hogy rosszul 
áll a helyzet. A kép sokkal tarkább, és van bizonyos számú, viszonylag jól gazdálkodó 
szövetkezetünk, amely mutatja már azt, hogy mi a szövetkezeti gazdálkodás. Sajnos 
nagyobb része egyelőre rosszul gazdálkodik és van egy bizonyos számú, amely töb-
bé-kevésbé közepesen gazdálkodik. Ezt nem látjuk ebből az előterjesztésből, és ezért 
ez sötét képet mutat.

3 A 2. számú melléklet „Kimutatás a 400/m Ft-on felüli hiánnyal zárt termelőszövetkezetekről” 39 
termelőszövetkezetet sorolt fel, melyek közül 22 Szolnok megyében volt.
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Ha igaz volna az, amit Antos elvtárs mondott, de lehet, hogy túlzás van benne, hogy 
a kiosztott jövedelem 70%-a az államtól származik, ez elég sötét képet adna. Nem 
megnyugtató a kép egészében véve, de mutatja, hogy óriási erőfeszítések kellenek ahhoz, 
hogy itt rendet teremtsünk. De ehhez tudni kell azt, hogy van egy bizonyos számú 
szövetkezet, amely rendesen gazdálkodik, rendes jövedelmet biztosít, és támaszkodni 
lehet rájuk mint alapra.
Feltűnik az, hogy 1953-ban, amikor a kedvezmények sokkal nagyobbak voltak, mint 
1951-ben, és amikor a termésviszonyok körülbelül azonosak voltak, gyengébb volt az 
eredmény, mint 1951-ben. Ez ebben a jelentésben nincs megmagyarázva. Lehet, az az 
oka, hogy 1951-ben kisebb számú termelőszövetkezetre vonatkozott és utána következett 
be a fejlesztés, ennek következtében az átlag romlott, de érdemes lett volna ennek 
kielemezni a pontos okát.
Amit Antos elvtárs felvetett, azt én is figyelemre méltónak tartom. Nem lehet magasan 
jövedelmező gazdaságokat létrehozni csak növénytermelés alapján.
Amit az elvtársak javasolnak, az további nagy áldozatot jelent, kb. 100 millió forintot. 
Mostani helyzetünkben nagyon meggondolandó ez, ugyanakkor a termelőszövetkezeteken 
segíteni kell. A Minisztertanács Titkárságáról az elvtársak azt javasolják, amit én 
támogatok, hogy ezt a 67 milliót ne egyszer s mindenkorra, és előre meghatározva 
halasszuk el, hanem kapjanak halasztást őszig, és ekkor legyen döntés arra vonatkozóan, 
hogy mi legyen a további sorsa a dolognak. Ez a 67 millió semmiféle tervünkben nem 
szerepel, és egy új vásárlóerőre való kötelezettségvállalás.
A 30 millió kérdése. Mellette vagyok annak, hogy fel legyen szabadítva. A Földművelésügyi 
Minisztériumnak óvatosan kell kezelni, nem kell egyszerre kiadni, hanem olyan 
mértékben, amilyen mértékben ez szükséges.
A könyvelők fizetésrendezésének a kérdése. Ellene vagyok annak, hogy most külön 
ezeknek a fizetését rendezzük. Van olyan terv, hogy május 1-től kezdve rendezzük az 
összes tanácsi alkalmazott fizetését. Ezzel várhatunk addig.
A könyvelők kérdése. 19 ezer könyvelőt képeztünk ki. Hol vannak ezek a könyvelők, 
és milyen következtetést kell levonni abból, hogy az a 19 ezer könyvelő eltűnt? Azt 
a következtetést kell levonni, hogy a három hónapos tanfolyamot végzett könyvelő 
nem könyvelő, nem ragaszkodik a szakmájához. Két-három év kell ahhoz, hogy 
valaki jó könyvelő legyen. Igen komoly aggályaim vannak a javaslattal kapcsolatban, 
érdemes-e vajon ezt csinálni. Szerintem nem érdemes, rendes könyvelőket kell nekik 
adni. Természetesen a képzett könyvelőket jobban meg kell fizetni. Érdemes volna 
megvizsgálni, hogy mi történt ezzel a 19 ezer könyvelővel. Ezeket az állam képezte ki, 
kiképzésük igen nagy összegbe került. Hol vannak, mit csinálnak most ezek?
Márczis Antal elvtárs: Termelőszövetkezeti vonalon 5000 könyvelőt képeztünk ki. 
Ezek közül 2300 dolgozik. Jelentős részük tehát máshol dolgozik, igen sok közülük 
fizikai munkát végez.
Hegedüs András elvtárs: Antos elvtárs az állattenyésztéssel kapcsolatban felvetette, hogy 
az hogyan áll. A hiba ott van, hogy nincs megfelelő takarmánybázis még annak a számára 
sem, ami most a termelőszövetkezetekben van. Döntő dolog a takarmánytermelés 
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felemelése. 1951-ben kiadtak két és fél kiló kukoricát, 1953-ban egy kilót. Hétmázsás 
volt a kukorica termésátlaga, hallatlanul alacsony, mert az egyénileg gazdálkodók 
12-13 mázsát is elértek.
Gerő elvtárs javaslataival egyetértek, hogy ne halasszuk a 67 milliót csak őszre, és 
akkor majd eldöntjük a sorsát. Kivételt kellene tenni azonban azoknál a leggyengébb 
termelőszövetkezeteknél, ahol most meg lehet mondani, hogy túlterhelésben vannak, hogy 
egy újabb lejárt hitel esedékessé tétele nagyon nehéz pénzügyi helyzetet eredményezne. 
Egyenkint kellene ezt elbírálni; ez a kisebb százalék.
A könyvelők fizetésére vonatkozó javaslatot én is vissza akartam vonni, ezt külön 
rendezni nem kell. A könyvelők képzése. Egyetértek azzal, hogy zömében a techni-
kumokról oldjuk meg, viszont a két iskola helyett egy iskolát fenn kell tartani, mert 
különösen a kisebb termelőszövetkezetekben nem tudunk technikumot végzett 
könyvelőt foglalkoztatni. Nem fizetnek neki annyit, hogy ezt a munkát el is vállalja. 
Egyébként az a 2700, aki elment, azért ment el, mert nem volt a fizetése biztosítva, a 
termelőszövetkezet munkaegységben fizetett, sokszor nagyon keveset, ugyanakkor az 
állami vállalatoknál keresték a könyveléshez kicsit értőket is. Javaslom, azt fogadjuk 
el, hogy a jelenlegi tanfolyamoknak 3 hónapról 5 hónapra való meghosszabbításával 
tegyük a könyvelőképzést szolidabbá.
Nagy Imre elvtárs: Véleményem az, hogy az előterjesztés nem kellően értékeli a kérdés 
jelentőségét. A zárszámadás a termelőszövetkezetekben rendkívül fontos és itt úgy néz ki, 
mintha arról lenne szó, hogy egy újabb segítséget adunk, hogy rendezzük az év közben 
felgyülemlett adósságokat, rendezetlen pénzügyi kérdéseket. Ez az alapvető hiba. A 
zárszámadás nem csak számviteli kérdés. Igazuk van azoknak az elvtársaknak, akik azt 
teszik szóvá, hogy az előterjesztés nagyon keveset foglalkozik a termelőszövetkezetek 
gazdálkodásának problémáival. Jó zárszámadás nélkül nem lehet produkálni. Ahhoz, 
hogy a termelőszövetkezetek a gazdasági évet jól zárják, jól kell gazdálkodni.
Nekünk kétségtelenül segíteni kell. Ha nem tárja fel az előterjesztés azt, hogy mi a 
tényleges gazdasági helyzet, akkor a segítség sem olyan, amilyennek lennie kell. Az 
előterjesztésnek az a legnagyobb baja, hogy megnehezíti, hogy milyen segítséget 
nyújtsunk, hova és mi a teendő a jövőben a gazdálkodás terén, hogy a zárszámadás 
egy év múlva ne ilyen képet mutasson.
Javaslom, bízzuk meg a Földművelésügyi Minisztériumot azzal, hogy a zárszámadások 
elkészítésének irányelveit és módszereit dolgozza ki.
Felmerült Dobi elvtárs részéről az, hogy túlságosan átlagszámokkal és a helyzet általános 
értékelésével foglalkozik az előterjesztés. Nekünk közelebb kell menni most már a 
termelőszövetkezetek helyzetéhez. Ezt úgy tudjuk elérni, ha megfelelő csoportosítással, 
gazdálkodási mutató alapján hozzuk ide az anyagot. Figyelembe kell venni azokat a 
szempontokat, amelyekre Antos elvtárs utalt. A 80:20%-os arányba bele kell nyúlnunk. 
Ha ezek a nagy gazdaságok egyoldalúan növénytermeléssel foglalkoznak, akkor a tagok 
jövedelmét nem tudják biztosítani.
A 2. sz. mellékletben kimutatják a nagy termelőszövetkezetek helyzetének alakulását. 
Ebből az derül ki, hogy a legsúlyosabb helyzetben a Szolnok megyei termelőszövetkezetek 
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vannak. Ezt a kérdést külön meg kell vizsgálni és meg kell nézni a segítség módját, de 
a Szolnok megyei termelőszövetkezetek gazdasági helyzetének elemzése alapján. Ezt 
be kell venni a határozatba is.
Ami a konkrét segítséget illeti, a Minisztertanács Titkárságának javaslata a helyes, 
97 milliót tesz ki az összsegítség, ebből 67 milliót kértek középlejáratú hitel formájában. 
Ez nem helyes. Meg kell várni az aratás utáni helyzetet.
A 30 milliós keretfelszabadítás helyes, ezt jóváhagyja a Minisztertanács azzal, hogy ennek 
felszabadítása csak olyan mértékben történhet, amilyen mértékben a termelőszövetkezetek 
anyagi támogatása szükséges, és nem pedig azonnal.
Úgy látom, vitás a könyvelők képzése. Hegedüs elvtárs javasolja, hogy hosszabbítsuk 
meg a három hónapos tanfolyamot. Az első feladat nem ez. Az a feladat, hogy elő kell 
keresni azokat a könyvelőket, akiket kiképeztünk, hogy mi van azokkal. Megállapítható, 
hogy ami a gyorstalpaló tanfolyamokat illeti, azok nem vezetnek eredményre. Sokkal 
szolidabb alapokra kell a könyvelés tudományát helyezni. Nem javaslom, hogy három 
hónapról felemeljük a tanfolyamok idejét és így folytassuk tovább a képzést. Egyelőre 
hagyjuk ezt. A racionalizálással kapcsolatban is lehetőség nyílik arra, hogy átvigyünk 
megfelelően képzett, nagy gyakorlattal rendelkező könyvelőket a mezőgazdaságba, 
még fölöslegünk is lesz. Ne csináljunk újabb felhígítást ezen a vonalon.
A Szolnok megyei termelőszövetkezetek helyzetét egy hónapon belül felül kell vizsgálni.
Ki kell dolgozni a zárszámadás egész metodikáját két hónapos határidővel.4

[2. ) A mezőőrök alkalmazásának új rendszere]5

3 .) A tiszalöki vízlépcső vizének felhasználása és a tiszalöki öntözőrendszer kiépítése.6

Előadó: Hegedüs András elvtárs. 

4 A határozatot lásd Melléklet 1/b.
5 A napirend anyaga nincs a jegyzőkönyv mellett, és a jegyzőkönyvben sem szerepel a napirend tárgyalása. 
6 A földművelésügyi miniszter az 1949. évi XXV. tv. rendelkezése alapján előterjesztést tett a Tiszán, 

Tiszalök térségében építendő vízlépcső ügyében. A tervezett létesítmény által érintett terület az ország 
legaszályosabb vidéke, az éves csapadék mennyiség csekély és egyenlőtlen eloszlású, a talajviszonyok 
rosszak. A vízlépcső és a ráépülő öntözőrendszer (két főcsatorna és „fürtjei”, továbbá a nagyiváni 
víztározó bázisán), talajjavítással és fásítással kombinálva, lehetővé teszi a mezőgazdasági termelés 
átalakítását és fejlesztését. A határozati javaslat meghatározza a felhasználható vízmennyiséget, ami 
a vízlépcső üzemeltetésével összefüggésben 1954-ben 16 köbméter/sec., 1955-ben 40 köbméter/sec., 
a teljes beüzemeléssel 60 köbméter/sec. Az öntözőrendszer által érintett terület 845 500 kh, ebből 
rendszeresen 204 400 k[atasztrális] holdat kell öntözni. Az öntözésre fel nem használt vizet tározókban, 
nád- és tógazdaságokban kell hasznosítani. A műszaki tervezéssel párhuzamosan rendezni kell a 
földtulajdonviszonyokat, meg kell oldani a belvízrendezést, tervezni kell az út-, gazdasági vasút- és 
hajózási rendszert a megnövekedett szállítási igények kielégítésére. A Keleti főcsatornát 1956. április 
1-ig, a Nyugati főcsatornát 1957. december 31-ig, a nagyiváni tározót 1958. április 4-ig ki kell építeni. 
A fásítást 1954-ben meg kell kezdeni, elő kell készíteni a talajjavítási munkálatokat, gondoskodni kell 

27/2
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Az egyik vitatható kérdés, hogy az egész felhasználási tervet mennyire készítsük el. 
60 m3/sec-ból indulunk ki, mert úgy gondoljuk, hogy különböző megoldások révén 
Tiszalöknél fel kell menni erre a vízmennyiségre. Hogy ezt a mennyiséget hogyan érik 
el, arra javaslatot nem tudok most tenni, mert erre javaslatot dolgozunk ki az országos 
vízgazdálkodási kerettervvel kapcsolatosan és ezt a munkát nem akartuk megelőzni. 
Nem lenne helyes ezt a mennyiséget kisebbre szűkíteni. A főcsatornák kiépítése erre 
indokoltnak látszik.
Vannak különböző mellékletek,7 azokat nem kérjük jóváhagyni, csak a hasznosítás 
irányvonalát szeretnénk a Minisztertanáccsal jóváhagyatni.
Viták voltak a megyék, valamint az FM és Hajdú megye között. Ezekben a vitákban 
végre megegyezésre jutottunk.
Gerő Ernő elvtárs: A beruházások úgy mellesleg vannak érintve, hogy eddig beruháztak 
400 milliót és hátravan 900 millió körüli összeg. Ezt valaki megállapította, vagy csak 
úgy mellesleg kellene eldönteni a vízelosztás kapcsán?8

Hegedüs András elvtárs: A beruházások összegére nem kérünk döntést. Az egymil-
liárd nem megalapozott szám, ezt csak tájékoztatásként közöltük. Egyetértek azzal, 
hogy innen kivegyük.
Gerő Ernő elvtárs: Nem értem Hegedüs elvtársat. Az előterjesztés szerint a legközelebbi 
években 40 m3/sec-el rendelkezünk. Miért kell elosztani 60-at, ha 40 van? Ha konkrét 
lesz, hogy lehetséges 60-ra felemelni, akkor lehet csinálni olyan elosztást, ami figyelembe 
veszi a +20-at. Egyelőre 16 m3 van, 1955-ben lesz majd 40. Világosan meg kell mondani, 
hogy 40-et kell elosztani.
Szabó János elvtárs: A 10. pontban Kiss elvtárs van felelőssé téve, holott a Város- és 
Községgazdálkodási Minisztérium a felelős.
Rajczi Kálmán elvtárs: Nem helyes, ha a Minisztertanács úgy határoz, hogy 60 m3 
vízmennyiség lesz szétosztva.
Bejelenthetem, hogy a löszhátra történő vízfelviteli terv készen van. Az OVF feladata 
a műszaki megoldások meghatározása, de már most felajánlhatom, az általános 
műszaki terv készen van.
A 6. pont előírja, hogy a főcsatornát 1956. április 1-ig ki kell építeni. Kérem úgy 
módosítani, hogy a főcsatornát 1956. április 1-ig üzemeltet[het]ő állapotba kell helyezni. 
Azért kérem ezt, mert a teljes szelvénykiépítés megköveteli azt, hogy sehol ideiglenes 
jellegű létesítmények ne legyenek.9

a gépi (permetező) öntözések kiterjesztéséről. A könnyűipari miniszter az öntözőrendszer terveivel 
összhangban készíttesse el a Debrecen vízellátásának megoldására vonatkozó terveket. Az előterjesztést 
a Minisztertanács az 524/3/1954. számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.

7 Az előterjesztés melléklete „A tiszalöki öntözőrendszer vízfelhasználási tervének vázlatos ismertetése” címet viseli.
8 A határozati javaslat 8. pontja szerint az öntözőrendszerre fordított 400 millió forinton túl mintegy 

1000 millió forintra van még szükség. A határozat az összegeket nem tartalmazta.
9 A határozati javaslat 6. pontja szerint a Keleti főcsatornát 1954. április 1-ig, a Nyugati főcsatornát 1957. 

december 31-ig teljes szelvényében végig ki kell építeni. A határozatban ezek az időpontok maradtak.
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Nagy Imre elvtárs: Ezt el lehet fogadni.
Katona [Antal] elvtárs (KPM): A KPM részéről kérjük az előterjesztésben kimondani, 
hogy az öntözőrendszer hajózási részének megtervezését a KPM végezze el. Ennek 
előfeltétele az, hogy az OVF, amely rendelkezik a tervekkel, legkésőbb május 31-ig 
adja át a KPM-nek. Szükségesnek tartom kimondani, hogy a közlekedési igények 
kielégítését a KPM vállalatai végezzék el. A kapacitás megvan.
Nagy Imre elvtárs: Ezt külön meg kell nézni.
Rajczi Kálmán elvtárs: Meg kell mondanom, hogy ezzel nem értek egyet. Az egész 
rendszer mint műszaki létesítmény felett felügyeletet gyakorol az OVF. Az OVF az 
olyan munkára, amely a KPM feladatkörébe vág, amikor a kivitelezésre kerül sor, a 
kivitelezési szerződést megköti.
Hegedüs András elvtárs: Újra fel kell vetnem, hogy a vizet elosztani szerintem igen 
fontos. A csatornákat, hidakat, beruházásokat arra a lehetőségre kell felkészíteni, ami 
az optimális. Ez a 60 m3/sec. Rögzítsük le, hogy termelésre elosztani 40-et kell, viszont 
a létesítmények megépítésénél 60 m3 szállítására kell alkalmassá tenni a berendezéseket.
Nagy Imre elvtárs: A javaslatban nincs kellően kidolgozva az, hogy mit is érünk el 
ezzel a termelés szempontjából. Nincs felvetve a gazdaságosság kérdése. Befektetünk, 
komoly beruházásról van szó, de nem nyújtanak képet arról, hogy a mezőgazdasági 
termelés szempontjából mit fog ez hozni. Ilyen irányú számításokat nem árt elvégezni.
Ami a beruházásokat illeti, az egymilliárdot vegyük ki innen. A beruházások kérdését 
külön ki kell vizsgálni, és külön be kell hozni egyidejűleg a gazdaságossági számításokkal.
A határozatba úgy javaslom felvenni, hogy jelenleg 40 m3-rel számolunk, ellenben a 
berendezések építésénél a nagyobb vízmennyiségre, a 60 m3-re kell építeni.
Amit Katona elvtárs felvetett, azt külön meg kell nézni. Egyelőre ebben nem döntünk, 
marad úgy, ahogy eddig volt.10

4  .) A mezőgazdasági termelés fejlesztéséről szóló párt- és kormányhatározat 
ellenőrzése.11

Előadó: Pogácsás György elvtárs. 
Két kisebb kiegészítésem van. Vigyáznunk kell, hogy a tárcákat ne kötelezzük arra, 
hogy párhuzamos jelentést adjanak ugyanarról a kérdésről. A 4. oldal b) pontját is 
kérem ennek megfelelően átfogalmazni.
A 6. pontnál a határozat 1954. II. negyedévére is vonatkozik, tehát a negyedéves 
ellenőrzési tervet már erre is készítsék el.
Házi Árpád elvtárs: Az előterjesztéssel kapcsolatban az az észrevételem, hogy ez a 
határozat sokkal nagyobb jelentőségű, hogy a végrehajtásról jelentést ne a miniszterek 
adjanak. Az előterjesztés kihangsúlyozza az ipar jelentőségét, mégis kikerüli a minisztert. 
Ez egészségtelen és nagyon veszélyes. Világosan ki kellene mondani, hogy a miniszterek a 

10 Az előterjesztést a Minisztertanács az 524/3/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
11 Az előterjesztést lásd Melléklet 2/a.
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saját területükön rájuk bízott feladatok állásáról adjanak jelentést, amelynek valódiságát 
természetesen ellenőrizzék.
A jelentésben több helyen szerepel olyan kitétel, hogy a lemaradást hozza be. Nekünk 
nem lehet hozzáállni egy feladathoz úgy, hogy előre megállapítjuk, hogy lemaradást 
kell behozni. El kell határidőre végezni a feladatot. Ha lemaradás van, azt természetesen 
be kell hozni, az előterjesztés azonban úgy beszél, mintha el sem képzelnék azt, hogy a 
feladatok határidőre végre lesznek hajtva. Előre nem kell felmentést adni a lemaradásoknál.
Az ÁEK-val kapcsolatban egyetértek azzal, hogy az ÁEK a párt és [a] Minisztertanács 
határozatát a mezőgazdaság fejlesztésével kapcsolatban rendszeresen ellenőrizze a 
legkülönbözőbb minisztériumoknál, ahol a határozat végrehajtása során lemaradás vagy 
bajok mutatkoznak, és a vizsgálat eredményéről adjon jelentést a Minisztertanácsnak. Az 
előterjesztés szerint csak egy területről kellene jelentést adnunk, holott mi a vetőmagellátás 
kérdését, a gépalkatrész-ellátás és a gépjavítás kérdését is vizsgáljuk. Az ÁEK-t nem 
lehet beszorítani abba, hogy neki ne legyen joga és kötelessége ott ellenőrizni, ahol 
az a legszükségesebbnek mutatkozik, és akkor, amikor a legszükségesebbnek látszik. 
Ez az előterjesztés nemcsak hogy nem erősíti az ellenőrzést, hanem gyengíti azt. A 
Minisztertanácsnak a minisztereket kellene megbízni azzal, hogy szervezzék meg a rájuk 
bízott feladat végrehajtásának ellenőrzését és erről negyedévenként adjanak jelentést.
Hidas István elvtárs: Az 1. ponttal kapcsolatban nem tartom helyesnek, hogy a határozat 
végrehajtásának koordinálásával a Minisztertanács Titkárságát bízzuk meg. Ezzel 
az egyik elnökhelyettes elvtársat kellene megbízni, és hogyha neki szüksége van az 
apparátus tevékenységére, akkor ő azt igénybe veheti.
Nem tartom helyesnek azt, hogy a Minisztertanács meghatározza azt, hogy a minisz-
tériumok kollégiumai minden negyedévben ezt megtárgyalják. Nem értek vele egyet, 
mert ez igen formális elintézése a dolognak. Véleményem szerint a kollégiumok ezt 
nyugodtan megtárgyalhatják, ez azonban nem biztosítja azt, hogy a határozat végre 
lesz hajtva. Azért is nem értek vele egyet, mert már annyi minisztertanácsi határozat 
van, amit a kollégiumokon meg kell tárgyalni, hogy a minisztériumnak nem marad 
lehetősége arra, hogy a minisztérium területén lévő kérdéseket is tárgyalja.
A 3. ponttal kapcsolatban egyetértek Házi elvtárssal. A minisztert ebből kihagyni nem 
szabad. A miniszternek kell a jelentéseket aláírni. Hogy ő kivel készítteti el, az az ő dolga.
A szakbizottságok bevonása az ellenőrzésbe. Nem tudom elképzelni, hogy ezek hogy 
tudnak bekapcsolódni. Ha úgy gondolják, hogy ezek a szakemberek meg fognak 
jelenni a Nehézipari Minisztériumban, és ott ellenőrzést akarnak végrehajtani, én ez 
ellen tiltakozni fogok. Ezzel nem értek egyet. Itt nincs kifejtve, hogy ő valahol meghall 
valamit, és akkor erre felhívja az illetékesek figyelmét, vagy ugyanolyan hatáskört 
adunk ezeknek, mint az ÁEK-nak.
Hegedüs András elvtárs: Azt hiszem, hogy a kérdés Minisztertanács elé való hozatala 
feltétlenül fontos és sürgős feladat volt, mert a Központi Vezetőség és a Minisztertanács 
decemberi határozatának végrehajtásában sok területen nagy a lemaradás. Azt hiszem, 
hogy a megoldás egynémely tekintetben nem a legszerencsésebb.
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A miniszterek felelősségét ki kellene domborítani, és nem a minisztérium apparátusa 
egyes szerveinek feladatáról kell beszélni. A miniszter jelentsen, de ne a Minisztertanács 
Titkárságának, hanem a Minisztertanácsnak.
Nem helyes az sem, hogy az ellenőrzést a minisztériumok titkárságára bízzuk. Nálunk 
helyesebbnek látszik az ellenőrzési osztályra bízni. A Földművelésügyi Minisztérium 
Titkárságának sok feladata van a határozat végrehajtásában, és így őt is ellenőrizni kell. 
Ezt nem sablonként kellene felvetni, hanem úgy, hogy a miniszter ezt saját maga döntse el.
Bármennyire fontos is az ellenőrzés, nagyon kellene ügyelni arra, amikor ezt az utasítást 
megfogalmazzuk, hogy az ellenőrzés mellett ne szoruljon háttérbe az intézkedés, mert 
az döntő. Azt is kell ellenőrizni, hogy az intézkedés megtörtént-e. Javaslat van arra, 
hogy a járási tanács végrehajtó bizottsága a községi tanácsnak küldjön ellenőrzési 
tervet. Szép dolog, hogy a községi tanács ellenőrizze saját magát, de legdöntőbb, 
hogy intézkedjen a tanács, elvégezze a feladatot. Félek attól, hogy ha a községi tanács 
ellenőriz, viszont az intézkedések, amelyek a tanácsokra hárulnak, háttérbe szorulnak.
A szakbizottságok kérdése. Nem a legszerencsésebben van megfogalmazva, de a gondolat 
helyes. Mi az FM tudományos tanácsa mellett szerveztük meg ezeket. A szakbizottságok 
elnökei a tudományág legtekintélyesebb képviselői, a titkára az apparátusból kerül ki, 
aki a végrehajtáshoz közel tudja vinni a határozatokat.
A szakbizottságok jogkörét a tanácsadás jogkörére, a figyelmeztetésre kell elsősorban 
szorítani. A végrehajtásra kötelezett szervek kötelesek a beadott javaslatokat megvizsgálni 
és a szükséges intézkedéseket megtenni. Ha ezt így megtartjuk, sok segítséget tudnak 
adni az FM részére, de az egész határozat végrehajtásához.
Gerő Ernő elvtárs: Nagyon fontosnak tartom és szükségesnek, hogy ez idekerült 
a Minisztertanács elé, annál is inkább, mert megállapítottuk azt, hogy a párt- és 
kormányhatározat végrehajtása terén, ami a munkánk központi kérdése, komoly 
lemaradások vannak. Azt hiszem, hogy az alapgondolat helyes. Nem helyes azon-
ban egyes pontjainak megfogalmazása. Nem azt kellene itt kihangsúlyozni, hogy 
a Minisztertanács Titkársága végez ellenőrzést vagy adatszolgáltatást, hanem azt, 
hogy a Minisztertanácsnak kötelesek a miniszterek jelentést adni. A Minisztertanács 
apparátusa fog ezzel foglalkozni.
Nem azt kellene kimondani, hogy a negyedév első ülésén tárgyalja meg a kollégium, hanem 
azt, hogy eddig és eddig kell a miniszternek jelentést tenni. Akkor a miniszter tudja, hogy 
szükség esetén kollégium elé kell vinni a kérdést. A többi szervre is ezt kell megállapítani.
Az ÁEK szerepe. Részben igaza van Házi elvtársnak ebben. Az ÁEK feladata a 
legfontosabb párt- és kormányhatározatok ellenőrzése, a végrehajtás ellenőrzése. Ez 
viszont az utóbbi idők legfontosabb határozata. Az ÁEK joga és kötelessége ellenőrizni 
ennek végrehajtását teljes egészében.
Azt hiszem, szükség volna külön adatszolgáltatás nélkül egy operatív dekádjelentés 
bevezetésére, ami alatt értek 1-2-3 oldalas jelentést 10 naponként, ahol a legfontosabb 
adatok volnának összegezve, pl. mennyi agronómust küldtek le, hogyan állunk a 
gépszállítással, stb. Ezeket úgyis meg kell csinálni. Ez azért lenne jó, mert így nem 
kellene várnunk három hónapig, míg meglátjuk a hibákat. Rá lehetne bízni ezt az 
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FM-re, esetleg az ÁEK-ra. A KSH ezt megcsinálni nem tudja. Úgy gondolom, legjobb 
volna az FM-re bízni.
A szakbizottságok kérdése. A gondolat, hogy a bizottságokat felhasználjuk, érdekeltté 
tegyük őket nemcsak abban, hogy ők kidolgozták, hanem a további sorsában, sőt a 
határozat helyessége ellenőrzése a gyakorlatban – mert biztos, hogy a gyakorlat egyes 
részeit helyesbíti majd –, feltétlenül helyes. Senki nem gondolta azt, hogy ezek el fognak 
menni a minisztériumba és ellenőrizni fogják a salétromgyártást. Nyilván nem erre 
gondoltak. Meg kell ezt fogalmazni pontosabban. Mindenekelőtt a mezőgazdaságról van 
szó, a mezőgazdasági területről és nem arról, hogy az iparban hogyan folyik a termelés. 
Azt megnézik, hogy a gép, amit az ipar adott, jó vagy rossz. Ez azt hiszem, természetes.
Pogácsás György elvtárs: Azzal kapcsolatban szeretnék szólni, amit Hidas elvtárs felvetett. 
Például Hidas elvtárs felügyelete alá tartozó minisztérium rossz növényvédő szert 
gyárt. Erre a növény-egészségügyi bizottság elnöke egy beadvánnyal fordul a miniszter 
elvtárshoz, hogy ezek a növényvédő szerek rosszak, a kártevőket nem pusztítják. Csak 
annyit kérünk, hogy ennek a levélnek legyen meg a kellő súlya, a NiM vizsgálja meg 
ezt a kérdést, és ha az embereknek igazuk van, akkor változtassanak a gyártáson. Az 
ipari minisztériumok felé így gondoltuk a kérdést.
A másik kérdés az, hogy a miniszter elvtársak legyenek felelősek és ne a Minisztertanács 
Titkárságának jelentsenek. Az merült fel, hogy szükséges a Minisztertanács plénumát 
negyedévenki[é]nt tájékoztatni a határozat végrehajtásának teljes állásáról. Ha ezt 
minden minisztérium külön-külön hozza ide, akkor az anyagot feldolgozni nehéz 
lesz és a Minisztertanács nem tudja tárgyalni. Ezért vetettük fel, hogy a határidők 
koordinálva legyenek és ezért kértük, hogy a jelentést összesítés végett a Minisztertanács 
Titkárságának küldjék meg.
Nem gondoltunk arra, hogy az ÁEK jogaiba és kötelezettségeibe belenyúljunk. Azért 
kértük, hogy az ÁEK is negyedévenk[é]nt adja a jelentést, hogy bele tudjuk dolgozni az 
anyagba. Az más, hogy az erőket gazdaságosan kell felhasználni, és ha a minisztériumok 
és az ÁEK ugyanazt a kérdést vizsgálja, akkor előfordul, hogy egy kérdést vizsgálnak 
többen Ezért a legfőbb kérdéseket emeltük ki, azokat, amelyekben az ÁEK hathatós 
segítségét, tapasztalatát kérjük.
Zsofinyecz Mihály elvtárs: Egyetértek Házi elvtárssal, hogy az ellenőrzés nem lehet a 
titkárságra bízva, mert ez adminisztratív ellenőrzéssé válik. A miniszter bízza meg az 
ellenőrzés végrehajtására a szervet. A titkárságon nincsenek szakemberek, a jelentések 
hamisak lesznek, és félre fogjuk magunkat vezetni. Nem tartom helyesnek azt sem, 
hogy a minisztérium és a Minisztertanács Titkársága között történjen a továbbítás. 
De fontosnak tartom, hogy a miniszter jelentse negyedévenként azt is, hogy milyen 
intézkedéseket tett a hibák megszüntetésére.
Nagy Imre elvtárs: Az előterjesztést alapul el lehet fogadni. Kétségtelen, hogy első, 
de jelentős lépés az ellenőrzés megszervezése terén. Az ellenőrzés általában mindig 
jó, de itt nem csak erről van szó. Ellenőrzés valamilyen formában eddig is volt, de 
bebizonyosodott, hogy az ellenőrzés eddigi formája a mezőgazdasági határozat 
végrehajtásánál nem elegendő.
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Nem árt beszélni az okról, ami ezt kiváltja. A helyzet az, hogy számos minisztérium, 
amelynek igen fontos kötelezettségei vannak a határozat végrehajtása terén, az eddigi 
ellenőrzés ellenére nem hajtotta végre a terveket, a feladatokat, amelyeket meg kellett 
volna oldani. Abban egyetértünk, hogy az eddiginél sokkal hatékonyabb ellenőrzésre 
és felelősségre van szükség. Az ellenőrzés hatékonyabbá tételét szolgálja az előterjesztés. 
Ebből a szempontból helyes az előterjesztés. Ami a nagyobb felelősséget illeti, az 
nincs helyesen felvetve. A felelősség fokozása nem úgy történhet, hogy az apparátusra 
hárítjuk a felelősséget, hanem ki kell domborítani a miniszter elvtársak felelősségét. 
Ilyen értelemben nem nehéz a javaslatot átdolgozni.
Helyes az, hogyha kimondjuk a miniszter elvtársak felelősségét, hogy ezeket a kérdéseket 
részletesen tárgyalják a kollégiumokon. Nem értek egyet azzal, hogy sok már az előírás, 
ezzel eggyel több lesz. Ha sok van előírva, azt meg kell nézni – bár én erről nem tudok 

–, ha sok, akkor csökkenteni kell, de nem úgy, hogy ezt nem vesszük be. Ez minden más 
feladatnál fontosabb. Azt hiszem, megérdemli, hogy a kollégiumokon rendszeresen 
foglalkozzanak vele.
Felmerült az operatív jelentések rendszere. Ezzel egyetértek. A dekád az elegendő 
határidő ahhoz, hogy átfogó képet tudjunk kapni, az esetleges lemaradást jelezni 
tudjuk. Nem sűrű ez a dekád, de azért lehetne félhavi is.
Hidas István elvtárs: Nincs más, csak dekádjelentés.
Nagy Imre elvtárs: Össze kell egyeztetni az ipar és a mezőgazdaság jelentéseit. Meg 
kell nézni egy olyan állandó jelentőrendszer bevezetését, amely a mezőgazdaság terén 
lehetővé teszi a fokozottabb ellenőrzést.
Az ÁEK feladatait illetően azt hiszem, hogy azon túl, ami az ÁEK törvényes kötelessége 
és joga, azon túlmenően vannak itt feladatai. Nem arról van szó, hogy az ÁEK mint 
minden határozatot ott és akkor, amikor szükségesnek tartja, ellenőrzi. Ezen túlmenően 
szükség van arra, hogy az ÁEK az egész ellenőrzési szisztémába bekapcsolódjon 
rendszeresen. Szükség van arra, hogy az ÁEK alapvető feladatain túl rendszeresen 
foglalkozzon ezzel a kérdéssel, és erről jelentést adjon. Ha nem lesz rendszeres az 
ellenőrzés, nem érjük el vele a célt.
A szakbizottságok ellenőrző szerepével is kell foglalkozni, hogy világos legyen. Nem 
arról van szó, amit Hidas elvtárs felvetett. A szakbizottságok a maguk munkaterületét, 
amely tervezésénél közreműködtek, figyelemmel kísérik, jelentenek, és nem arról van 
szó, hogy ezek kiszállnak a gyárba, a minisztérium osztályaira és felelősségre vonnak. 
Hogy félreértés ne legyen, ki kell ezt dolgozni pontosabban.
A koordinálást illetően az is igen fontos szempont, hogy ne szétszakadva, külön-külön 
fussanak a jelentések arról, hogy egyes területeknek hogyan hajtották végre az ellenőrző 
munkát, tehát koordinálni kell. Ezt a feladatot a Minisztertanácsnak kell ellátnia. 
Koordinálni itt kell, és ezt a Minisztertanács plénuma időközönként meg fogja 
tárgyalni. A határozati javaslatot ilyen értelemben el lehet fogadni. Ha kifogások 
lesznek, megnézzük. Igen fontos, hogy az ellenőrzés terén jelentős lépésekkel előre 
menjünk. A koordinálással kapcsolatos javaslatot így kell kidolgozni, amit a miniszter 
elvtársaknak szét kell küldeni. Ennek elkészítésére két hét elég.
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A 4. oldalon a 3. pontban fel vannak sorolva azok a szervek, amelyeknek feladataik 
vannak, és ezek közül kimaradt az Építésügyi Minisztérium. Ezt pótolni kell.
Bognár József elvtárs: Azt hiszem, azoknak az elvtársaknak igazuk van, akik arról 
beszéltek, hogy az intézkedésekről az ellenőrzés felé tereljük a dolgokat. Más terüle-
teken is így látom ezt.
Nagy Imre elvtárs: Ennél az előterjesztésnél nem az intézkedéseket tárgyaljuk, hanem 
az ellenőrzést. Intézkedés terén az egyes minisztériumoknak külön feladataik vannak. 
Az ellenőrzést kell nekünk hatékonyabbá tenni, és azon kell gondolkozni, hogy hogyan 
lesz egy olyan rendszer, amely mellett az intézkedéseket feltétlenül meg kell tenni. Az 
intézkedési tervet az FM már dolgozza ki, és akkor majd beszélünk erről, hogyha idekerül.
Végeredményben az előterjesztést elfogadhatjuk, át kell dolgozni az itt elhangzott 
javaslatok alapján.12

5 .) A racionalizálás irányelvei.13

Előadó: Házi Árpád elvtárs. 
Egy problémát szeretnék felvetni. Megmutatkozik ennél a munkánál, körülbelül minden 
területen úgy jelentkezik a racionalizálás, hogy nem volt túlzott a létszám. Vannak helyek, 
ahol a racionalizálást létszámemelésre akarják felhasználni. Ilyen a vízgazdálkodási 
igazgatóság, vagy az ÁFTH, amely most néhány ezer emberrel akar többet.
A felső szerveknek az alsóbb szervekkel szembeni bizalmatlansága is jelentkezik. 
Mindenki azt hiszi, hogy az általa végzett munka jó csak, úgy látják, hogy csak úgy van 
biztosítva a munka végrehajtása, ha azt ők végzik el. Ez megmutatkozott a Begyűjtési 
Minisztérium területén.
A másik, ami egészen megdöbbentő. A Begyűjtési Minisztériumnál a begyűjtési költségek 
csökkentésével kapcsolatban van egy részhatározat, amelyben meg van állapítva 5000 
fős létszámcsökkentés. Valamennyi szerv vezetője ott volt azon a döntésen, ahol ez 
a határozat megszületett. Most úgy beszélnek még a miniszterhelyettesek is erről a 
létszámcsökkentésről, hogy ezt nem hajtjuk végre. Nem gondoltam volna arra, hogy 
egyes kérdésekben a fegyelmezetlenség ilyen mérvű legyen, hogy a párt- és kormány-
határozat után egyes felelősek és középfunkcionáriusok a miniszterek állásfoglalásával 
szemben nyílt értekezleten arról beszéljenek, hogy ezt nem lehet végrehajtani. Ezen a 
területen még kb. 10 000 fő létszámot kell csökkenteni és most ennek a töredéknek a 
végrehajtásánál szembe[n]álló mozgalom folyik már miniszterhelyettesi síkon.
A határozati javaslat 3. pontjában meg van határozva, hogy mennyi létszámot és hogyan 
kell csökkenteni. Az utolsó mondatot úgy kell kijavítani, hogy „megtakarítást kell 
elérni a termelő vállalatok adminisztratív…”14

12 A Minisztertanács az előterjesztést a vitában elhangzott észrevételekkel módosítva 524/4/1954. számú 
nem nyilvános határozatával jóváhagyta. Lásd Melléklet 2/b.

13 Az előterjesztést lásd Melléklet 3.
14 Az észrevétel a határozati javaslat I/3. pontjára vonatkozott.
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Gergely elvtárs észrevételében felvetette, hogy ebből az előterjesztésből úgy látja, hogy 
a racionalizálást két ütemben akarjuk végrehajtani. A helyzet az, hogy a racionalizálási 
bizottság azért vette előre az igazgatási jellegű minisztériumokat és szerveket, hogy 
ezt a kettősséget el tudja kerülni, mert hiszen a kérdések döntő kihatása a gazdasági 
minisztériumokra vonatkozik, amiket később fogunk racionalizálni. Gergely elvtárs 
véleménye helyes, de megegyezik a bizottság elgondolásával. Ezzel kapcsolatban nem 
tartom szükségesnek, hogy a határozati javaslatba bevegyünk valamit.
Tisza József elvtárs: Ez az 5400-as létszámcsökkentés nem kimondottan a Begyűjtési 
Minisztérium területére vonatkozik. A begyűjtés egész területére szól. Nálunk nem 
könnyű a ránk eső részt végrehajtani, hiszen az előterjesztésben szerepel, hogy határidőre 
nem is adtuk be a Minisztertanács elé. Az anyagokat egyébként már leadtuk. Az 
apparátusban van egy olyan hajlam, hogy csak nagy létszámmal tud dolgozni. Ezt 
bizonyos szempontból látni kell, hogy vannak olyan tényezők, amiket mi felvetettünk. 
Rendkívül bonyolult a jelentőszolgálat különböző szervek felé, ami nagymértékben 
növeli az apparátus munkáját, de függetlenül mindentől, nagyon ragaszkodnak a 
miniszterhelyettesek és főosztályvezetők a létszámhoz. Nálunk bizonyos tekintetben 
eltér a létszám-megtakarítás a javaslattól. Arra gondoltunk, hogy egy épületbe hozzuk 
össze a minisztériumot és meg lehet szüntetni néhány liftkezelői és portási állást. 
Ez nem százakra megy, csak 20–30 főről van szó. Ha sikerül összeköltözni, ez a 
megtakarítás biztosítva van.
Nálunk alapvető hiba volt, hogy a bizottság szakmailag nem értette a kérdést. Ezért 
volt hosszú a vita, ami megnehezítette a bizottság munkáját. A további munka során 
figyelembe kellene venni ezt is.
Hidas István elvtárs: Házi elvtárs elmondotta, hogy egyes minisztériumok milyen 
nehézségeket támasztanak a racionalizálással szemben. Nálunk a gyakorlati végrehajtás 
még nem kezdődött el, de ugyanezt fejtette ki Tisza elvtárs hozzászólásában.
Ahogy az előterjesztést elolvastam, az a véleményem alakult ki, hogy ez a racionalizálás 
egy kicsit félrecsúszott. Úgy tudom, ennek a bizottságnak az a feladata, hogy megnézze 
a szerveket, hogy hol vannak felesleges és nélkülözhető funkciók, és javaslatot tegyen 
megfelelő kitárgyalás után a létszámcsökkentésre. Talán nem haragszanak meg az 
elvtársak, ha azt mondom, hogy ez a bizottság, úgy látom, nem ezt csinálja, és olyan 
szervvé kezdenek alakulni, mint az OLB Abba mélyednek bele, hogy itt 5–10, vagy 
100 fővel kevesebb ember kell. Ha ez a gyanú, amivel éltem, így van, akkor ez helytelen. 
Azzal senki az égvilágon nem tud vitatkozni, ha azt mondom, hogy ezeket és ezeket 
a funkciókat meg kell szüntetni, vagy 50–60%-át a statisztikának meg kell szüntetni. 
Ha az elvtársak így csinálják, akkor munkájuk eredményesebb, egyszerűbb lesz, és 
gyorsabban végre lehetne hajtani.
Véleményem szerint egyes szerveket anyagilag is érdekeltté kellene tenni a racionalizálás 
végrehajtásában úgy, hogy a meglévő szervé a megtakarított béralap egy bizonyos része. 
Azt javaslom, hogy a racionalizálási bizottság a különböző szervekkel együtt hozzon 
be egy előterjesztést, hogy ez milyen mérvű legyen.
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Abban benne vagyok, hogy különböző kategóriákat állítsunk fel, de egy ilyen intézkedéssel 
állítom, hogy nagymértékben megszűnne az a bizonyos ellenállás. Javaslom ennek a 
kérdésnek kidolgozását, és ne halasszuk ezt későbbi időpontra. Egy hónapon belül ki 
lehetne dolgozni a javaslatot.
Szabó János elvtárs: Hidas elvtárs téved. A bizottság nem foglalkozik apró kérdésekkel, 
a szerkezettel, a szerkezet tartalmával és egyes funkciók kérdésével foglalkozik.
A bizottság munkáját nagyban megnehezíti az, hogy a statisztikáknak csak formális 
csökkentését kívánják végrehajtani a minisztériumok. Azt mondják, hogy ne dekádjelentés, 
hanem 20 napos jelentés legyen. Nem nézik meg, hogy a jelentés szükséges-e. Például 
a vadásztársaságoknak minden dekádban kell jelentést adni a vadállományról. Nem 
tudom, hogy a vadak számozva vannak-e, vagy jelentkeznek-e. Általában a KSH-nál nagy 
ellenállás van, ő ragaszkodik mindenhez. A statisztikai rendszer túl bürokratikus. Ha 
ezt megszüntetjük, annak az lesz a következménye, hogy csökken az apparátus létszáma.
Állandóan folyik azon a vita, hogy kell-e OLB, vagy nem kell. Helytelen és nem 
politikus ez a vita. Magától értetődő, hogy kell lenni egy szervnek, amely ellenőrzi 
és szabályozza ezeket a kérdéseket. A Szovjetunió is bebizonyította, hogy ilyen szerv 
nélkül nem létezhet.
Darvas József elvtárs: Hidas elvtárs véleményét szeretném alátámasztani. Amikor 
elolvastam az előterjesztést, csalódva tettem le, mert többet vártam tőle. Nagyon 
általánosságban mozog. Nem látjuk belőle, hogy a fő okokat, amik az államapparátus 
felduzzadását okozták, megtalálta-e a bizottság. A következtetése is általános.
A 6. oldalon a b) alpontnál kérem a második mondatot úgy módosítani, hogy „a 
területekre tartozó gazdasági és kulturális kérdések…”15

A racionalizálásnál felszabaduló munkaerő kérdése. Nem csak a racionalizálásnál szabadul 
fel munkaerő. A feladatokat csak akkor tudjuk jól ellátni, ha a minőség javul, ha a 
gyönge munkaerők kicserélődnek. Ezeknek az elhelyezése meddig feladata a tárcának.
Gerő Ernő elvtárs: Ebben a kérdésben az eddigi gyakorlat helytelen volt. Segíteni kell 
ezeket az elhelyezkedésben, de kötelezettségeket nem lehet vállalni.
Szíjártó Lajos elvtárs: Véleményem szerint az előterjesztésből nem tűnik ki a feladat 
súlya, ami a racionalizálásnál előttünk áll. Nagy dolgokról van szó, ahol egy egész sor 
megállapított rendszert kell megváltoztatni, új határozatok kellenek, formalitások nélküli 
eredményeket kell elérni. Mennyire nem komolyan vesszük ezt. Én lecsökkentettem a 
minisztérium létszámát 200 fővel. Amikor ez megtörtént, akkor kaptam az OLB-től 
egy levelet Olt elvtárs aláírásával, amelyben figyelmeztet, hogy a minisztérium közepes 
munkabére felemelkedett 10 Ft-tal és a következő hónapban nem kapom meg azt a 
munkabért, amit kértem. Elbocsátottunk 200 embert, akinek munkabére kisebb volt, 
mint a közepes. Azt írtam vissza, hogy a jövő héten visszaveszem a 200 embert, és 
ezzel visszaállítom a közepes munkabért. Ha én maradok egyedül a minisztériumban, 
akkor a közepes egész magas lesz. Hogyan csináljam én a racionalizálást, amikor azt 
mondják, hogy ezzel a közepes munkabér emelkedik?

15 Az észrevétel a határozati javaslat II/8/b pontjára vonatkozott.
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A szerveknél összevonás útján kb. 2200 főt csökkentettem. Volt néhány hely, ahol 
az igazgatóságot 3-4 fővel kellett volna emelni. Ezt az OLB nem engedélyezte. Ilyen 
kicsiségek akadályozzák a munkát.
Bele kell vágni a bürokráciába éles késsel. Ha nálunk egy gépírónő másállapotban 
van, akkor nekem 10 aláírást kell adni, hogy a fizetését megkaphassa, és azért, hogy 
felvettünk helyette szabadsága alatt egy másikat státuson felül.
Az ellenőrzés kérdése. Egyetértek azzal, hogy az ellenőrzés fontos, de csak akkor, ha 
az értelmes ellenőrzés. A KSH azzal vádol, hogy milyen felháborító, hogy a nagyipari 
vállalatok tatarozással foglalkoztak, és a tanácsi vállalatok új építkezést végeztek. Ők 
nem tudták, hogy egy minisztertanácsi határozat volt, ami engem erre kötelezett.

Antos István elvtárs: A miniszter elvtársak közül többen felszólaltak és annak a 
véleményüknek adtak kifejezést, hogy a munka rossz irányba megy és a határozatok 
ezt tükrözik. Figyelmesen hallgattam a felszólalásokat és állíthatom, hogy ezek a 
szempontok alapvetően vezetik a racionalizálási bizottságot. Az előterjesztésből is 
igen nagy rész azzal foglalkozik, hogy jelen pillanatban a bizottság fő tevékenysége a 
szakmai bizottságok irányítására terjed ki. Véleményem szerint a szakbizottságok már 
abban a stádiumban, amelyben most vannak, nagyszámú helyes javaslatot dolgoztak 
ki, és nagy számban kutatták fel azokat a hibákat, amelyekről az elvtársak beszéltek, 
de nehéz öt sorban ezekre rámutatni. Csak egy példát mondok a PM területéről. 
Megállapítást nyert és ezt eddig a minisztérium vezetősége nem látta, hogy a községi 
tanács számára ugyanaz a cím- és rovatrendszer van előírva, mint a legnagyobb 
minisztériumok számára. Ez azt jelenti, hogy a községben a titkár a legritkább esetben 
ért a számadáshoz, tehát teljes csődöt jelent. Javaslat van ennek megváltoztatására. 
Hogy ebben az irányban halad jelenleg a munka fő iránya, ez biztosítja azt, hogy nem a 
létszámkérdés az elsődleges, hanem a bürokrácia leépítése és ennek következményeként 
jelentkezik a létszámcsökkentés.
Hidas elvtárs javaslatával kapcsolatban: bármennyire kívánatos volna kimondani, 
hogy a megtakarított béralap bizonyos százalékát adjuk oda, ezt teljesen lehetetlen 
előre megmondani. Lesz olyan szerv, amelynek a létszáma esetleg 50–60%-kal fog 
csökkenni. Ebben az esetben nyilvánvaló, hogy olyan kiugró fizetések lesznek, amelyek 
óriási vonzóerőt jelentenek. Van Magyarországon olyan szerv, ahol 5% a fölös létszám. 
Ebben az esetben nem lehetséges, hogy kialakuljon az, hogy a statisztikus egyik helyen 
ezer, a másik helyen 1500 forintot kapjon. Ha nem akarunk ilyen bérfeszültséget 
teremteni, akkor még várni kell. Arról lehet beszélni, hogy ez módot ad arra, hogy 
a képzettebb dolgozókat jobban meg lehessen fizetni és a béralap megtakarításból 
rendezések történjenek.
Az adminisztratív létszámról általában úgy szoktak beszélni, mint számviteli emberekről. 
Az adminisztratív létszám 25–30%-a számviteli ember. Igen nagy a bérelszámolók 
száma. Ezek közül 50%-a szükséges és fontos.
Javaslom, hogy ebben a formában történjék ennek a határozatnak elfogadása, és 
ahogyan a javaslatok konkrétabbá válnak, meg lehet mondani, hogy egy-egy szervnél 
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hány százalék fordítható a megtakarított béralapból arra, hogy a minden szempontból 
megfelelő erőket magukhoz tudják vonni.
Házi Árpád elvtárs: Véleményem szerint a felvetett problémák nincsenek ellentétben 
az előterjesztéssel. Egy probléma van, Hidas elvtárs kijelentése, hogy kezdünk az OLB 
útjára térni. Meg lehet állapítani, hogy a bürokrácia behúzódott minden területre. 
Addig nem foglalkozunk a gazdasági minisztériumokkal, amíg ezen a téren fel nem 
tárjuk a helyzetet és nem tudjuk megmondani, hogyan lehet javítani.
A miniszter elvtársaknak a racionalizálás kérdését nem szabad kívülről nézni. A 
racionalizálás kérdése nem a racionalizálási bizottság kérdése. Ha ez csak a bizottság 
kérdésévé válik, akkor a bizottság, még mielőtt kibontakozna, fel kell, hogy oszoljon.
Mi nem akarunk az OLB jogkörébe lépni. Elgondolásunk az, hogy a miniszter 
elvtársaknak maguknak kell idehozni a Minisztertanács elé, hogy hogyan akarják 
az apparátusukat kisebb létszámmal jobbá tenni. Mi felkészülünk arra, hogy ha a 
jelentés nem fogja feltárni a hibákat, észrevételeket tegyünk és a Minisztertanácsnak 
rendelkezésére bocsássuk azokat a lehetőségeket, amelyeknek elfogadása esetén a 
létszám kérdésében megfelelő döntést tud hozni.
Amit az elvtársak hiányosságként vetnek fel, az úgy néz ki, hogy az elvtársak ebben az 
előterjesztésben várták a végleges megoldást. Ez az előterjesztés nem azt a célt szolgálja.
Darvas elvtárs javaslatával egyetértek, kulturális kérdésekben nagyobb hatáskört kapjanak 
a tanácsok. A többi javaslat általános volt, mint ahogy általános az előterjesztés is.
Nagy Imre elvtárs: Az előterjesztés irányelveket tartalmaz. A felszólalásokban hangoztak 
el javaslatok, amelyek módosítanák az irányelveket, vagy újakat akarnának kitűzni. 
Elhangzott egypár érdekes szempont, amelyet a bizottságnak figyelembe kell venni. 
A döntő, amit nekünk tanulságként le kell vonni, az, amire Házi elvtárs rámutatott. A 
miniszter elvtársaknak sokkal messzebbmenően kell részt venni a bizottság munkájában. 
Egyedül a bizottság ezt nem tudja elvégezni.
A miniszter elvtársaknak gondoskodni kell arról, hogy az apparátusuk közreműködjék 
ebben a munkában. Az apparátust rá kell állítani az irányelvek végrehajtására, amelyekről 
a bizottságban döntenek.
Konkrét javaslatok voltak: a 3. oldalon a 3. ponttal kapcsolatban nem a vállalatok 
adminisztratív létszámáról, hanem a termelő vállalatok adminisztratív létszámáról van szó.
Elfogadjuk Darvas elvtárs javaslatát is, hogy a 6. oldalon a b) pontnál gazdasági és 
kulturális ügyekről beszélünk.
Gerő elvtárs vetette fel a 3. sz. melléklet 39. pontjával kapcsolatban, hogy félreértésre 
adhat alkalmat.16 Ezt tisztán meg kell fogalmazni, hogy félreértés ne legyen.

16 Gerő Ernő ilyen tartalmú hozzászólását nem rögzítették a jegyzőkönyvben. Az előterjesztés 3. számú 
melléklete a minisztériumok racionalizálására vonatkozó javaslatok előterjesztésének ütemtervét 
tartalmazza. A 39. pontban a szakbizottságok jóváhagyott javaslatai alapján az egyes minisztériumok 
és az alájuk tartozó szervek területén szükséges további racionalizálásra vonatkozó javaslatok 
kidolgozásának határidejét határozták meg. 
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Az anyagi érdekeltség kidomborítása. Ez előkészítés alatt áll. Lehet, hogy legközelebb, amikor 
a bizottság konkrét javaslatokkal jön, már módunkban lesz ebben a kérdésben dönteni.
Gerő Ernő elvtárs: Vállalni tudják, hogy a II. negyedév végéig ez a kérdés eldőljön.
Nagy Imre elvtárs: Ez helyes. Egyetértek azzal, hogy ne csak azt mondjuk ki, hogy 
a végrehajtás előtt, hanem határidőhöz kössük. Június 30-ra rögzítjük le a határidőt.
Tisza József elvtárs: Nem ismerem a bizottságok összetételét, de a miénk nem volt a 
legszerencsésebb. Sok olyan volt, aki nem ért a begyűjtéshez, és csak húzta az egész munkát. 
A mostani bizottságok összetételére ezért érdemes volna nagyobb gondot fordítani.
Nagy Imre elvtárs: Meg lehet nézni és tegyenek erről javaslatot. Ha a bizottság nem 
tud a munkájával megbirkózni, akkor a kormánybizottság tegyen javaslatot.
Az előterjesztést elfogadjuk ezekkel a módosításokkal.17

7 .) Az 1954. évi műszaki tervezési munkák terve.18 
Előadó: Herczeg Ferenc elvt[árs].  
Az előterjesztést szeretné kiegészíteni: a zalai aszfaltberuházások tervezését vegyük fel 
és az ajkai timföldgyár[at] és alumíniumkohót is vegyük fel a listába.
Szabó János elvtárs: Valószínű gépelési hiba folytán kimaradt az előterjesztésből az 
ózdi csatorna és szennyvíz kérdése, kéri ezt felvenni.
Az 1. sz. mellékletben (6. pontnál) a veszprémi zóna terv nélküli építését kéri.19 

17 A határozatot lásd Melléklet 3/b. A Minisztertanács az előterjesztést 544/5/1954 számú nem 
nyilvános határozatával jóváhagyta és egyes részeit 2.025/10/1954 Mt.h. számú határozatában 
közzétette. (HT 1954 40., április 16.)

18 Az Országos Tervhivatal elnökhelyettese a jelentősebb beruházások jobb gazdasági és műszaki 
előkészítése érdekében – az 1. számú mellékletben a beruházók szerint csoportosított beruházások 
és a műszaki tervezőirodák tételes felsorolásával – előterjesztést tett arra, hogy 1954-ben mely 
beruházások műszaki terveit kell elkészíteni. Ily módon erősödhet a beruházásokat irányító hatóságok 
és a tervező intézetek munkájának tervszerűsége, a tervezői kapacitás jobb kihasználása. A határozati 
javaslat szerint az 1. számú mellékletben meghatározott 509 beruházás programja, tervezése, műszaki 
terve elkészítésének határideje és a tervező intézetek kapacitás szerinti ágazati felosztása kötelező 
jelleggel bír. A generáltervezéshez szükséges altervezési munkák elsőbbséget élveznek. A határidők 
elmulasztása prémiumelvonással jár. A tervező intézetek kapacitásának felosztását a Minisztertanács a 
2. számú mellékletben hagyja jóvá, torlódás esetén a tervezési munkák sorrendjének megállapításáról 
az érintett minisztériumok véleményének figyelembevételével az Országos Tervhivatal elnöke dönt. 
A Minisztertanács hozzájárul, hogy az 1954 előtt megkezdett beruházások legfeljebb 1954 végéig 
teljes tervdokumentáció nélkül folytathatók legyenek. A lakásépítkezések tervezéséhez szükséges 
városrendezési tervek, telepítési és fejlesztési irányelvek, a vízellátás biztosításához szükséges feltárási 
munkák elkészítésének ütemezésére a város- és községgazdálkodási miniszter dolgoztasson ki 
részletes tervet, a földművelésügyi miniszter pedig állíttassa össze az 1954-ben műszaki előkészítést 
igénylő beruházások jegyzékét. 

19 A hivatkozást nem tudtuk azonosítani.
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Zsofinyecz Mihály elvt[árs]: Az 1. sz. melléklet (6. oldal), Kohó- és Gépipari Minisztériumra 
vonatkozó határidejét kéri módosítani 1955. I. hóra.20

A dieselmotorgyártás tervezését kéri törölni, mert ezt a motort 2 üzemben fogják még elhelyezni.
Az új akkumulátorgyárnak Sátoraljaújhelyen való tervezését le kell állítani, javasolja 
ebből a tételből törölni.
Az Április 4. Gépgyár (9. pont) határidejét kérik 11. hóra módosítani.21

A 14. pontban az elektromos készülékek gyára részt javasolja törölni, nincs rá hitelük.
Szíjártó Lajos elvtárs: Minden minisztériumnak mellékelték a saját beruházását. Ők is 
csak a rájuk vonatkozót kapták meg, így nem ismeri a többi minisztérium határidejét. 
Kéri, hogy a Minisztertanács ne hagyja jóvá ezeket a határidőket. A jegyzék csak irány 
legyen. Kéri a mellékletet csak tájékoztatónak elfogadni.
Az 5. oldalon kimondják, hogy a mezőgazdasági tervezést soron kívül meg kell 
kezdeni. Ezt csak akkor tudják megkezdeni, ha megkapják a megrendelést, itt pedig 
az van, hogy május 1-ig kell elkezdeni az OT-nek és az FM-nek, tehát ők nem tudják 
soron kívül elkezdeni.
Az 5. oldal 8. pontjába kéri bevenni az Építésügyi Minisztériumot is (városrendezési tervezés).22

Pécsi János elvtárs: A véleményezéssel megküldött előterjesztésben szerepelt a váci és 
a csepeli úti intézet terve, ebből ez kimaradt, javasolja ezt bevenni.
A Diósgyőri Kohászati Műveknél kazánházat is kell építeni, kérik ezt a listába bevenni. 
Eredetinél ezek bent voltak.
Katona [Antal] elvtárs: A KPM nyilvánvalóan tévedésből van egyetértőleg az előter-
jesztésen feltüntetve.
Nógrádi [Sándor] elvtárs: Szíjártó elvtárs megjegyzésével kapcsolatban közli, hogy 
ők március 15-én, aláírással ellátva két észrevételt tettek, ezt rá is vezették az anyagra, 
tehát elfogadták Szíjártó elvtársék az anyagot.
A megjegyzésbe csak azok tervezését vették fel, amelyek 1955-re valószínűleg 20–30 
százalék biztonsággal megkezdődnek.
Rajczi Kálmán elvtárs: Kéri a Minisztertanácsot, engedélyezze, hogy az itt szereplő 
11,1 millió forinton belül felkészülhessenek a következő évek feladataira.23

Babos [Zoltán] elvtárs: A keretek megoszlása után lehetséges, hogy más sorolást kell 
végezni. Fölöslegesen terheli a Tervhivatal a Minisztertanácsot ezzel. Az OT is meg 
tudja ezeket a sorolásokat tenni.
A határidők kérdését kéri külön megvizsgálni az Országos Tervhivatallal együtt.

20 A kérés a Kohó-és Gépipari Minisztérium felügyelete alatt a Gépipari Tervező Irodánál ütemezett 
Laboratóriumi Felszerelések Gyára programjavaslatának határidejére (1954 április) vonatkozott.

21 Az Április 4. Gépgyár tervezésének eredeti határideje 1954. április volt.
22 Az előterjesztés 8. pontjában a lakásépítkezések tervezéséhez szükséges városrendezési tervek, telepítési 

és fejlesztési irányelvek, valamint a vízellátás biztosításához szükséges feltárási munkák elkészítésének 
ütemezését tartalmazó terv kidolgozásáról volt, melyet június 1-ig kellett a Minisztertanács elé terjeszteni.

23 Az előterjesztés 2. számú mellékletében az OVF 1954. évi tervezési keretösszege 11,1 millió forint volt.
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Herczeg Ferenc elvtárs: Kéri a Minisztertanács hozzájárulását, hogy az itt felvetett 
dolgokat még egyszer megtárgyalhassák, és utána ne kelljen még egyszer a listát behozni.
Nagy Imre elvtárs: Herczeg elvtárs javaslatát elfogadjuk. A határidőket, amit felvetettek 
az elvtársak, megfelelően módosítani kell.
Szíjártó [Lajos] elvt[árs] felvetése, hogy a mellékleteket csak tájékoztatónak vegyük, ez helyes.
Az építési keretek 1954. évi százalékos megosztásában döntést nem hozunk.
Rajczi elvt[árs] problémájáról plénumban még nem döntünk. 
Gergely Miklós elvtárs: Ha a Tervhivatal a mellékleteket utólag egyezteti a minisztériu-
mokkal, ebből nem lesznek minisztertanácsi határozatok, akkor kár az egész kérdésben 
minisztertanácsi határozatot hozni.
Nagy Imre elvtárs: A mellékletben határozatot nem hozunk. A Tervhivatal az illeté-
kes minisztériumokkal ezt kitárgyalja, és annak eredményéről jelentést tesz az OT 
a Minisztertanácsnak.
A 8. ponttal kapcsolatban felmerült egy probléma. Szíjártó elvtárs kéri, hogy a felsorolt 
szervek közé vegyük fel az Építésügyi Minisztériumot is, ez helyes.
A módosításokkal a Minisztertanács az előterjesztést elfogadta.24

8 .) Egészségügyi dolgozók bérezése.25

Előadó: dr. Zsoldos Sándor elvt[árs]. 
Egy kiegészítést tesz. A mellékelt 1. sz. táblázatban, az orvosok bérénél túl alacsonynak 
látszik az emelkedés.26 Itt a személyi fizetés rendszerét fogják bevezetni, melyet 
végzettségtől, képzettségtől tesznek függővé. Másik, hogy az alorvos és az osztályvezető 

24 A Minisztertanács az előterjesztést az észrevételek figyelembevételével, a vita alapján módosított 1. számú 
mellékletben felsorolt 521 beruházást illetően 524/7/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.

25 Az egészségügyi miniszter – figyelemmel az egészségügy előtt álló fejlesztésekre és az egészségügyi 
dolgozók fizetési rendszerének hiányosságaira – a Minisztertanács Bértitkárságának vezetőjével, a SZOT 
elnökével és az orvos-egészségügyi dolgozók szakszervezetének elnökével együtt előterjesztést tett az 
orvos-egészségügyi dolgozók fizetésének rendezésére. A rendszer hiányosságai között az előterjesztés 
felsorolta többek között az orvosok és más egészségügyi dolgozók általánosságban alacsony fizetését, 
különösen pedig a klinikai orvosok kettős (gyógyító és oktató) munkája megbecsülésének hiányát, 
a nagy felelősségű feladatokat ellátó körzeti orvosok alacsony fizetését (200 körzeti orvosi állás 
betöltetlen), az alacsony ügyeleti díjakat, a városi és falusi gyógyszerészek fizetése közötti különbséget. 
A határozati javaslat szerint az orvosok fizetése 16,8, a szakképzett egészségügyi dolgozók fizetése 
10,3, a szakképzettség nélküli egészségügyi dolgozók fizetése 15,5, a beosztott gyógyszerészek és 
laboránsok fizetése 9,3 százalékkal emelkedik. A klinikák orvosainak gyógyítási pótlékot, a körzeti 
orvosoknak vidéki pótdíjat, a fertőzés veszélyének kitett munkakörökben veszélyességi pótlékot, a 
kórházi orvosoknak emelt ügyeleti díjat, továbbá valamennyi egészségügyi dolgozónak korpótlékot 
kell megállapítani. A fizetésrendezés 58 880 főfoglalkozású egészségügyi és 3000 gyógyszertári 
dolgozót érint. A határozati javaslat szerint az egészségügyi intézményekben foglalkoztatott mosodai, 
fogtechnikai és kisegítő alkalmazottaknál teljesítménybért kell bevezetni.

26 A táblázatok az egyes foglalkoztatási kategóriák bértábláit tartalmazzák.

27/8



433

2719 5 4 .  Á P R I L I S  2 .

főorvos között minimális differencia mutatkozik. Jelenleg az a helyzet, hogy egy kórházi 
osztályon 3-4 alorvos működik. A jövő szervezésnél egy osztálynak egy alorvosa lesz, aki 
a főorvos helyettese lesz. Ennek a szervezésnek hatása tükröződik ebben a bérezésben.

Antos István elvtárs: A határozati javaslat 1. pontjával kapcsolatban megjegyzi, hogy 
a közelmúltban rendezték a SZOT kezelésében lévő szanatóriumok dolgozóinak 
bérezését, valamint az üzemi bölcsődék dolgozóinak bérét, és ezért szeretné, ha ez a 
pont határozottabban mondaná meg, hogy mely területre terjed ki ez a határozat. Az 
Egészségügyi Minisztériumnak fel kell sorolni, hogy mely területre terjed ki a határozat. 
Írjuk be, hogy SZOT kezelésében lévő szanatóriumi dolgozókra és az üzemi bölcsődék 
dolgozóira ez a rendelkezés nem terjed ki.27

Antos István elvtárs: A 6. oldal legfelső része kimondja, hogy a veszélyességi pótlék 
összegét a Minisztertanács Bértitkárságával egyetértésben a minisztériumi összbéralap 
százalékában állapítsa meg. Ezzel nem mennek sokra, mert hiába állapítják meg, a 
megyei kórházban vagy egyéb szerveknél a kérdés nincs rendezve.28 Javasolja, hogy 
a munkaköri jegyzéket az egészségügy miniszter az Orvos-egészségügyi Dolgozók 
Szakszervezetével és a Minisztertanács Bértitkárságával egyetértésben hagyja jóvá, be 
kell venni a Pénzügyminisztériumot is természetesen.29

A 7. oldal 20. pontja kimondja, hogy az egész rendelkezés április 1-jén lép hatályba.30 Ennek 
lebonyolítása szerinte egy hónapot igénybe vesz. A bérszámfejtés az áprilisi bérekkel már 
készen lesz. Technikai lebonyolítás miatt javasolja, hogy május 1-jével lépjen hatályba.
Szabó István elvtárs: Nem célja, hogy a rendezés ellen felszólaljon, de rámutat, hogy 
milyen bérfeszültséget fog kiváltani a honvédségnél lévő dolgozók között. Tavaly is 
csak 3 orvos jelentkezett a néphadsereghez. A néphadsereghez erőszakolva tudnak 
orvosokat hozni és a mostani fizetési rendezés komoly bérfeszültséget fog jelenteni.
Nagy Imre elvtárs: Az előterjesztést elfogadják, azonban Antos elvtársnak volt egy 
javaslata, amihez kéri Zsoldos elvtárs véleményét, hogy helyesnek tartja-e.
Dr. Zsoldos Sándor elvtárs: Egyetért azzal, hogy mondjuk ki azt, milyen területre 
vonatkozik, de azzal, hogy május 1-jén vezessék be, nem ért egyet.
A 6. oldal 12. ponttal is teljes egészében egyetért.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács április 1-i hatállyal elfogadja az előterjesztést, 
május 1-i utólagos számfejtéssel fizetik ki.31

27 A határozat a javasolt kiegészítéssel jelent meg.
28 A veszélyességi pótlék összegének megállapítására vonatkozó észrevétel nem azonosítható.
29 A határozati javaslat 12. pontjában a veszélyességi pótlékra jogosultak jegyzékének összeállítására az 

egészségügyi minisztert hatalmazták fel, egyetértésben a pénzügyminiszterrel és az orvos-egészségügyi 
dolgozók szakszervezetével. Az elfogadott határozat a pénzügyminisztert nem nevesítette, helyette 
a szakszervezet elnöke és a Minisztertanács Bértitkárságának vezetője szerepelt.

30 Valójában a határozati javaslat 25. pontjában rendelkeztek az április elsejei hatályba léptetésről.
31 A Minisztertanács az előterjesztést a vitában elhangzott észrevételekkel módosítva 524/8/1954. számú, 

nem nyilvános határozatával elfogadta.
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9/a )  Törvényjavaslat a büntető perrendtartásról szóló 1951. III. törvény módosításáról.32

Előadó: Erdei Ferenc elvtárs. 
Javasolja, hogy a napirenden szereplő a) és b) pontokat a Minisztertanács együtt 
tárgyalja, mert szorosan összefüggnek egymással.
Nagy Imre elvtárs: Helyes.
Erdei Ferenc elvtárs: A vitás kérdéseket a Minisztertanács már eldöntötte, olyan 
értelemben, hogy a tervezetet elfogadta.
Az előterjesztés 6. oldalával kapcsolatban a Minisztertanács Titkárságának van egy 
javaslata, hogy a közlekedési ügyeket határozzuk meg.33 Javasolja, hogy a Minisztertanács 
a titkársági javaslatot ne fogadja el.34

A pénzügyminiszter megjegyzést küldött, mellyel egyetért.35 Nem ért egyet azonban a 
törvénytervezet 20. §-[á]nál, ahol a nyomozati cselekvésekről van szó, azzal, hogy a „kihallgatás” 
is szerepeljen, ez fölösleges, miután a kihallgatás nem szorosan nyomozati cselekmény.
Felmerül egy messzebbmenő kérdés; a hatályba lépés, illetve törvényerőre emelkedés. 
Nem jó, ha ez túl soká nyúlik. Ha az országgyűlés májusban vagy júniusban megtör-
ténik, akkor rendben lesz.
Cieslar Viktor elvt[árs]: A javaslattal általában egyetért.
A 41. § arról szól, hogy a nyomozó hatóság is készíthet vádiratot az egy évnél nem 
súlyosabb bűncselekmények esetében. Ezt a rendelkezést a tárgyalások során a szovjet 
gyakorlatból vették át. Időközben a szovjet tanácsadóval megtárgyalták, és ez a gyakor-
latban a Szovjetunióban sem ment át. Megfontolandónak tartja, hogy bent maradjon. 
Minden vádiratot az ügyész jóváhagyásával nyújtsák[sanak] be a szervek a bírósághoz.
Szabó [Imre] elvtárs: Egyetértenek azzal, hogy minden esetben, tehát az 1 éven alulinál 
is az ügyész hagyja jóvá a vádiratot.
Kéri József elvtárs: A nyilvánosság kérdésében szeretne felvetni problémát.
A bírósági tárgyalás során hozott határozatokat általában nyilvánosan hirdetik ki. A szovjet 
perrendtartás[ban] is a nyilvánosság az általános szabály. Ez alól időnként kivételt tesznek.
Azonban a szovjet büntető perrendtartás is már 24–26-ban élesen aláhúzta, hogy zárt 
tárgyalás esetén is nyilvánosan kell kihirdetni az ítéletet. Semmi indok nincs arra, hogy 
nálunk ezt ne vezessük be.

32 Az előterjesztést lásd Melléklet 4/a.
33 A Minisztertanács Titkársága a törvényjavaslat 7. pontjába foglalt 23/c §-ra tett észrevételt, melynek 

/1/ bekezdésében a közlekedési bíróság hatásköréről, a /2/ bekezdésében a lehetséges kivételekről 
rendelkeztek. Az észrevételben felvetették, hogy pontosabban meg kellene határozni, melyek azok a 
közlekedési ügyek, amelyeket az ügyész rendes bíróság elé vihet és ezt minden esetben csak a legfőbb 
ügyész utasítására tehesse meg.

34 Az előterjesztő nem tartotta indokoltnak az észrevételt, mert csak az adott ügy jellege döntheti el, 
hogy kívánatos-e az eljárásnak a rendes bírósághoz vitele, a legfőbb ügyész utasításának kikérése 
pedig feleslegesen elhúzná az eljárást.

35 A megjegyzés nem található a jegyzőkönyv mellékletei között.

27/9/a
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Gerő Ernő elvtárs: Annak ellenére, hogy megnézte a szovjet törvényt, az „általában” 
elv mellett van. Vannak nálunk olyan kémkedési ügyek, amikor az ellenség azt sem 
tudja, hogy az ügynöke le van-e tartóztatva. Ha mi minden esetben kötelesek vagyunk 
nyilvánosan meghirdetni az ítéletet, ezt az ellenség igen jól fel tudná használni.
Szabó [Imre] elvtárs: Javasolja „általában” elfogadni.
Nagy Imre elvtárs: A 41. §-ban megállapodtak és határozatban kimondják, hogy minden 
vádiratot az ügyész jóváhagyásával nyújtsák be a nyomozó hatóságok.
Az ítélet kihirdetésének nyilvánosságára vonatkozóan hagyjuk meg az itteni szöveget, 
amely általában mondja ki a nyilvánosság kihirdetését.
A Minisztertanács Titkárságának 7. §-sal kapcsolatos észrevételénél elfogadható a 
minisztérium álláspontja.36

10 .) A Néphadsereg katonai ügyészsége szervezetének és működésének szabályozása.37

Előadó: Götz [ János] elvt[árs]. 
Az előterjesztéssel kapcsolatban kiegészítést kér, hogy a határozati javaslat 2. pontját 
módosítsák olyképpen, hogy a rendelet ne a Honvédelmi Minisztérium hivatalos 
szakközlönyében jelenjék meg, hanem a Magyar Közlönyben legyen közzé téve. A 
rendelettervezet nem tartalmaz semmi olyan bizalmas rendelkezést, ami ilyen titkot képezne.
Gerő Ernő elvtárs: A 11. oldal 26. § így nem felel meg. Azt mondja, hogy „… egyéb 
fegyveres testületekre is kiterjed”, nem elég, hogy csak kiterjed, hanem…38

A 9. oldalnál nem így egyeztek meg előzetesen, hogy milyen körülmények között lehet 
tiszteket és a legénységet letartóztatni.39

36 A Minisztertanács az előterjesztést 524/9/1954. számú nem nyilvános határozatával elfogadta és 
felhatalmazta az igazságügy-minisztert, hogy terjessze az országgyűlés következő ülése elé a büntető 
perrendtartás módosításáról szóló törvényjavaslatot. Ugyanakkor elfogadta a törvény végrehajtására 
és hatályba léptetésére vonatkozó törvényerejű rendelet tervezetét és azt felterjesztette az Elnöki 
Tanácshoz. Az országgyűlés – és a minisztertanácsi jóváhagyást követően az Igazságügy-minisztérium 
Törvényelőkészítő Főosztálya által még több helyen pontosított – törvénytervezetet az 1954. évi V. 
törvénnyel elfogadta és kihirdette. (MK 1954.46. szám, június 29.) A törvény hatályba lépéséről és 
végrehajtásáról az 1954. évi 17. tvr. rendelkezett (MK 1954.49. szám, július 15.) Lásd Melléklet 4/b.

37 A Legfőbb Ügyész előterjesztést tett az egységes ügyészi szervezetbe integrált katonai ügyészség 
szervezetének, működésének és szolgálati viszonyainak szabályozására vonatkozó rendelet kibocsájtására. 

38 A jegyzőkönyvben a mondat befejezetlen. A 26.§ szövege szerint „A katonai ügyészségnek a jelen 
rendeletben az ügyészi felügyelet tekintetében a Néphadsereg körére megállapított jogköre a katonai 
büntető eljárás alá tartozó egyéb fegyveres és rendészeti testületekre is kiterjed, amennyiben a felügyelet 
az e testületek számára előírt szolgálati rend és fegyelem megtartását, illetőleg az elöljáró fegyelmi 
jogkörét, vagy a katonai büntető eljárás körét érinti.”

39 A legénységi állományú katonai személyek, illetve a tisztek előzetes letartóztatásának szabályairól a 
tervezet 18. §-ának (3) és (4) bekezdése rendelkezett, amelyekben meghatározták a letartóztatáshoz 
szükséges parancsnoki hozzájárulás szintjét.

27/10
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Kispál [Pál] elvtárs: A tervezetben külön kell foglalkozni a letartóztatással és külön 
a bíróságnak való átadással.
Erdei Ferenc elvtárs: Hiányolja, hogy előzetesen a tárgyalásban nem vettek részt.
A 11. § úgy szól, hogy „parancs”, ez minden parancsra vonatkozik. Itt pontosabb 
fogalmazásra van szükség.40

A 24. § (10. oldal): a katonai főügyész a legfőbb ügyész útján előterjesztést tehet. Ez nem 
egyezik az ügyészi alaptörvénnyel és most már a bírósági szervezet törvényével sem, mert 
ott határozottan ki van mondva, hogy csak a legfőbb ügyésznek van kezdeményezési joga.41

Itt ki kell mondani, hogy a legfőbb ügyész tesz előterjesztést. A legfőbb ügyész felelős 
a katonai főügyész felett is.
Néhány fogalmazási hiba is van, például „fegyelmi hatalom” helyett fegyelmi jog a 
helyes, vagy fegyelmi hatáskör.42

A 8. § beszél általános és katonai jogrendről, csak egy jogrend van.43A 9. § (4) bekezdés 
a katonai ügyészek és a parancsnok közötti „nézeteltérés”-ről szól, ez nem helyes, 
ehelyett „vitákat” kell írni.44

Kispál [Pál] elvtárs: A letartóztatás kérdésével kapcsolatban ki kell egészíteni a tisztek 
letartóztatásánál, hogy egyidejűleg a honvédelmi minisztert is értesíteni kell.
A legénységi állománynál szintén az alakulat parancsnokát értesítsék, hogy őrizetbe lett 
helyezve. Úgy a legénységnél, mint a tiszteknél javasolja bevenni, hogy „egyúttal értesíteni kell”.
Erdei elvtárssal egyetért, hogy a legfőbb ügyész tegyen előterjesztést.
Szabó István elvt[árs] (HM): Parancsnokaik rendkívül sok tisztet felelőtlenül letartóztattak. 
Bizonyos mértékig változott a helyzet. A Szovjetunióban is a honvédelmi miniszter 
hozzájárulásával, egyetértésben történik a letartóztatás, ezért bizonyos fokig át kell 
dolgozni, meg kell határozni, hogy kikre terjedjen ki.
Götz [ János] elvtárs: A 28. §-[s]al kapcsolatban Gerő elvt[árs] észrevételével egyetért.45

40 A 11.§ szerint „a katonai ügyész a Néphadseregben a törvényesség feletti felügyelet során észlelt 
minden törvénysértő parancs, utasítás, rendelkezés, vagy bármely más intézkedés ellen – az operatív 
jellegűek kivételével – óvást emel.”

41 A 24. §. szerint „A katonai főügyész a legfőbb ügyész útján előterjesztést tehet a Legfelsőbb Bíróság 
teljes üléséhez a katonai bíróságok számára kötelező elvi döntések hozatalára.”

42 A megjegyzés a 7. §. (6) bekezdésére vonatkozott, melyben a katonai ügyészi szervek feletti „fegyelmi 
hatalom” gyakorlásáról rendelkeztek.

43 A 8. §. (1) bek. a) pontja szerint „Ehhez képest a katonai ügyészek a törvényesség biztosítása érdekében 
őrködnek a Néphadsereg valamennyi szerve és közege által kiadott parancs, utasítás, rendelkezés vagy 
bármely más intézkedés törvényessége felett, valamint afelett, hogy a katonai szervek és személyek 
az általános és a katonai jogrend szabályait ne sértsék meg. (általános törvényességi felügyelet:).

44 A 9. §. (4) bek. szerint „A katonai ügyészek és a parancsnokok között a katonai ügyészi munka 
egyes kérdéseivel, illetőleg egyes konkrét esetekkel kapcsolatban felmerülő összes nézeteltéréseke a 
felettes katonai parancsnokok meghallgatásával a felettes ügyészi szervek, végső fokon a honvédelmi 
miniszter meghallgatásával a legfőbb ügyész dönti el.”

45 A hivatkozás vélhetően a 26. §-ra vonatkozott, miután Gerő Ernő arra tett észrevételt.



437

2719 5 4 .  Á P R I L I S  2 .

Mindkét állománynál a hozzájárulás szót előzetes meghallgatásra kellene módosítani.
Nagy Imre elvtárs: A határozati javaslat 2. pontjával kapcsolatban Götz elvt[árs] javaslatot tett, 
hogy ne a szakközlönyben, hanem a Magyar Közlönyben hozzák le a rendeletet. Ez elfogadható.
A Magyar Néphadsereg katonai ügyészségét hivatalosan kezelik, itt a Magyar Népköztársaság 
Katonai Ügyészségéről van szó.46

A 2–3. oldalon felmerült a katonai jogrend kérdése, ezt tisztázni kell. Ezeket a fogalmakat 
meg kell nézni jogi szempontból és annak megfelelően a helyes fogalmakat ide beállítani. 

„Fegyelmi hatalom”, „nézeteltérések”, ezeket módosítani kell a megfelelő tanulmányozás után.
Vitatott kérdés a legénység és a tiszti állományúak előzetes letartóztatása. Itt az 
előterjesztett szöveg nem helyes.
Helyes az a javaslat, mely arra irányul, hogy „egyidejűleg” értesítsék a felső parancsnokokat. 
Ezt a két szakaszt ennek megfelelően szerkesszük meg.
A 26. §-t feltétlen módosítani kell. Ezt nyilván az illetékes miniszter hatáskörébe kell utalni.47

A 24. §-sal kapcsolatban egyetértés van, hogy az előterjesztést a legfőbb ügyész tegyen.
Ki kell mondani, hogy az előterjesztés kinek a hatáskörébe tartozik. Ez vonatkozik a 23. §-ra is.48

Szabó István elvtárs: Tisztázni kell, hogy meddig kell a honvédelmi miniszterrel és 
meddig lefelé. Konkretizálni kell a 4. pontot.49

Nagy Imre elvtárs: Itt erre szükség nincs, ezt belső utasításban meg lehet oldani.
A módosításokkal a Minisztertanács az előterjesztést elfogadta.50

11 .) Igazgatási területszervezésről szóló tvr.51

Előadó: Varga András [elvtárs]. 
Kiegészítése nincs. Annyit jegyez meg, hogy a Statisztikai Hivatal is egyetért az előterjesztéssel.

46 A megjegyzés az előterjesztés és a határozati javaslat címére vonatkozott, ahol a „Néphadsereg katonai 
ügyészsége” szerepelt.

47 Lásd a 32. számú lábjegyzetet.
48 A 23. § szerint a katonai főügyész a legfőbb ügyész útján óvást emelhetett a Legfelsőbb Bíróság katonai 

kollégiumánál bármely katonai bíróság jogerőre emelt határozata ellen.
49 A megjegyzés az előterjesztés II/4. pontjára vonatkozott. Ez szerint „A katonai ügyészség operatív dolgozói 

a Néphadsereg hivatásos állományába tartoznak, akiket hivatalos állásukba a honvédelmi miniszterrel 
egyetértésben a Legfőbb Ügyész, katonai rendfokozatba pedig a honvédelmi miniszter nevez ki.” 

50 A Minisztertanács az előterjesztést a vitában elhangzott észrevételek figyelembevételével elfogadta és 
kiadta 29/1954 (V.5.) MT számú rendeletét (MK 1954. 34. szám, május 5.). A rendeletet ugyanakkor 
524/10/1954 számú és 524/10/a/1954 számú nem nyilvános határozataival egészítette ki. Az előbbi az 
államvédelmi szervek feletti felügyeletet a Legfőbb Ügyészség Különleges Ügyek Osztályára ruházta, 
az utóbbi pedig a magasabb beosztású parancsnokok előzetes letartóztatását az illetékes miniszter 
előzetes hozzájárulásához kötötte.

51 A Minisztertanács Helyi Tanácsok Titkársága előterjesztette az igazgatási területszervezésről (megye- és 
járásrendezés, városi jogállás, községszervezés, egyesítés, területátcsatolás) szóló törvényerejű rendelet 
tervezetét, ami felváltja az elavult 1886. évi XXII. és az 1898. évi IV. törvénycikkeket. A tervezet az 
Alkotmány és a tanácstörvény idevágó pontjaiban foglaltak alapján a helyi tanácsok feladatává teszi a 
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Gergely Miklós [elvtárs]: Helyes-e, ha minden kérdés rendezését a Minisztertanácshoz 
koncentráljuk: hogy hol kell közös tanácsot szervezni, stb. ezt a megyei tanácsokhoz kell leadni.
Nagy Imre [elvtárs]: Túlcentralizálni nem kell. Le kell adni bizonyos jogokat a községeknek.
Pintér György [elvtárs]: A törvény módosításából csak zűrzavar keletkezne. Az 
Alkotmányban is benne van.
Gerő Ernő [elvtárs]: Azt gondolnám, hogy itt meg kell találni egy helyes középutat. 
Községek megszüntetése nyilvánvalóan csak a Minisztertanács hozzájárulásával 
történhet; új községek létesítése csak a Minisztertanács hozzájárulásával; de hogy ne 
lehessen bizonyos földterületeket átcsatolni a megye hozzájárulásával, ez nem helyes. 
Ezt természetesen jelenteni kell. A Postát ez nem érinti. Azt én se tartanám helyesnek, 
hogy az új községek létesítését ne központilag kezeljük. Összevonás és új névadás 
esetén is központilag kell kezelni. Ki kell dolgozni, hogy meddig mehet el a megye az 
apróbb átcsatolásokkal, ezt nem kell központilag kezelni.
Pintér György [elvtárs]: Néhány éve nagy zűrzavar volt ezen a területen. 4–5 évvel 
ezelőtt senki nem tudta, hogy mi a helyzet. Vigyázni kell, hogy az regisztrálva legyen, 
mert ez állami érdek.
Pozsonyi István [elvtárs]: Az Alkotmányt kellene módosítani. A területváltozásokat a 
Minisztertanács határozza meg, mondja az Alkotmány. Körülbelül 80 ilyen változás, 
területátcsatolás van évente. Jelentőségében nem nagy, ha ezt a megyéknek leadnánk.
Varga András [elvtárs]: Így a község határozza meg, tanácsülésen döntik el. Inkább 
a tanyaközpontoknál vannak problémák, névváltoztatásoknál, de így bizonyos kis 
területek átcsatolásánál nincsenek problémák. Térképészeti szempontból a községhatárok 
eléggé rendben vannak. Ez a módosítás olyan veszéllyel jár, hogy 2–300 holdat ide-oda 
csatolgatnak és csak később fogunk rájönni.
Nagy Imre [elvtárs]: Az előterjesztés legnagyobb baja, hogy a centralizáció felé megy. 
Mindent Budapestre, mindent a Minisztertanácshoz összefogni, holott feladatunk, 
hogy lehetőleg hatáskört stb. leadjunk a megyék felé.
Varga András [elvtárs]: A Szovjetunióban az Elnöki Tanácshoz tartozik.
Nagy Imre [elvtárs]: A mi Alkotmányunkban vannak olyan szempontok, amelyeket 
majd módosítani kell.
Pozsonyi István [elvtárs]: A megyei tanácsok például nem róhatnak a Kp.[Központi] 
Statisztikai Hivatalra feladatokat. Ez a rendszer pedig azzal járna, hogy a megyék 
adnának ilyen feladatokat.
Nagy Imre [elvtárs]: Eszerint meg kellene maradni a mostani eljárás mellett, amely centralizált.
Gerő Ernő [elvtárs]: Az előterjesztésből nem lehet megtudni, hogy mikor lehet 
község, mikor lehet város.
Varga András [elvtárs]: Ezt az élet eldönti.

területszervezési javaslatok kidolgozását és a változtatások végrehajtását. Az eljárási és hatásköri kérdések 
rendezését a törvényerejű rendelet alapján kiadásra kerülő végrehajtási utasításban kell szabályozni.
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Nagy Imre [elvtárs]: Kicsit alaposabban és az intézkedések szempontjából részletesebben 
kellett volna ezt az anyagot feldolgozni. El kell fogadni. A gyakorlat során majd kialakul, 
hogy helyes-e, menetközben, ahol szükséges, ott esetleg változtatni kell.52

[12. ) Különfélék]

a .) A mezőgazdasági növényvédőszer-ellátás biztosítása.53

b .) Tervező vállalatok dolgozóinak bérrendszere.54

Előadó: Szász Márton [elvtárs].
Néhány megjegyzésem lenne.

1 .) A szerkesztőknél keresetcsökkenés fog bekövetkezni. Utánanéztünk a kérdésnek 
alaposabban és az Építésügyi Minisztérium, valamint a Közlekedés- és Postaügyi 
Minisztérium, ahol a tervezőintézetek elég nagy része van, tulajdonképpen 
végrehajtották azt a módszert, amit itt javasolunk, vagyis, hogy a szerkesztők 
ne darabbéres, hanem prémiumos rendszerben dolgozzanak. Így elég nagy 
létszámnál a keresetcsökkenés már nem fog bekövetkezni, s az lényegesen 
kevesebb lesz, mint az előző vizsgálatok szerint.

2 .) Kérem kiegészíteni azzal, hogy a regieben [rezsiben] számlázó tervezővállalatoknál 
a béralap-felhasználás mérése abszolút módon történjen. A költségeket ugyanis 
utólag számlázzák, ez ösztönzi őket arra, hogy az utólagos kalkulációnál minél 
drágábban számlázzanak a megrendelő felé. Ezt a kérdést az OT is felvetette.

3 .) Felhatalmazást kérek arra, hogy ennek a módszernek alapján a vállalati tervezőirodák 
máris megkezdhessék a prémiumrendszert. A Minisztertanács Titkársága részéről a 
tervezettel egyetértenek. Kérem, hogy megkaphassuk a felhatalmazást arra, hogy a 
SZOT-tal egyetértésben kiadhassuk ennek az új rendszernek a végrehajtási utasítását.

Nagy Imre [elvtárs]: Előkészületben van az ipari vállalatok szerkesztőinek bérjavaslata 
is. Ezzel kell egyeztetni. Ne most foglaljunk állást ebben a kérdésben, hanem majd 
azzal együtt két hét múlva. Ne egyenként tárgyaljuk és látatlanban járuljunk hozzá 
az ipari szerkesztők bérezéséhez, hanem két hét múlva kerüljön ide újra, hogy együtt 
láthassuk mind a kettőt. Ezt javasolom a Minisztertanácsnak.
Szabó János [elvtárs]: Kérem, hogy ez vonatkozzon a tanács vállalatainak tervezőire is.
Nagy Imre [elvtárs]: A tanácsi vállalatokat is meg kell nézni, ott is alkalmazni kell.55

52 A Minisztertanács a törvényerejű rendelet tervezetét jóváhagyta és előterjesztette az Elnöki Tanácshoz, 
amely az 1954. évi 9. számú törvényerejű rendelettel azt kiadta (MK 1954. 30. szám, április 30.).

53 A napirend csupán a tárgysorozatban szerepel, sem előterjesztése, sem vitája nem található a 
jegyzőkönyvben és mellékleteiben.

54 A napirend előterjesztése nem található a jegyzőkönyv mellett.
55 A Minisztertanács nem hozott határozatot a napirendről és nincs nyoma annak, hogy 

későbbi időpontban tárgyalta volna.

27/12/a

27/12/b
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c .) 1954-ben kidolgozandó típustervek jegyzékének jóváhagyása.56

Előadó: Trautmann Rezső [elvtárs]. 
A típustervek finanszírozásának módjával kapcsolatban vita van. Azt kérik, 
hogy az egyes minisztériumok megrendelései alapján készülő terveket az 
OÉH finanszírozza, ehhez az OÉH-nak megfelelő apparátusa nincs. Másik 
megjegyzésem, hogy a határidőket módosítani kell. Ezekre 5-ig új javaslatot 
készítünk és a határozat szövegbe már a módosított határidők kerülnek be.
Szíjártó Lajos [elvtárs]: Nem tartom helyesnek, hogy minden tárca maga 
rendelje meg a típustervet. A típusterv alatt olyanokat értünk, amelyek minden 
tárcánál felhasználhatók.

Antos István [elvtárs]: Javasolom, hogy ne az OÉH-nál legyen az összeg előirányozva, 
de ne is aprózzuk nagyon szét. A költségvetési tárgyalások során nem bőven, 
de ezek a költségek elő lettek irányozva (az ÉM-nél és a KPM-nél) és ezek 
elegendőek. Az ÉM-nél a különböző tárcák által megrendelendő típustervekről 
van szó. Javasolom, hogy a költségvetési részt hagyjuk ki.57 A két minisztériumnál 
az előirányzat megvan, ha ez elégtelen, majd akkor döntsön a Minisztertanács, 
hogy felemeljük-e, vagy nem. Előre ne emeljük fel, és még kevésbé osszuk szét 
különböző tárcák között.
Nagy Imre [elvtárs]: Hagyjuk ki az előterjesztésből a költségvetési részt. A 
határidőket módosítani kell. Új javaslatokat kell erre tenni.58

d .) Beruházási céljutalmak kitűzésének és kifizetésének újabb szabályozása.
A napirendről levéve.

e. ) A toborzás 1954. évi rendszere.59

Előadó: Pécsi János helyett: Hidas Ferenc [elvtárs]: 

56 Az Országos Építésügyi Hivatal elnöke a minisztériumok javaslata alapján, egyetértésben az Országos 
Tervhivatallal és az Építészeti Tanáccsal, előterjesztette az 1954-ben kidolgozandó 207 típusterv 
jegyzékét, ami első alkalommal került összeállításra, és kérte a tervezési költségek jóváhagyását. A 
típustervek tervezési programját és tervezési feladatait az Országos Építésügyi Hivatal hagyja jóvá, a 
költségeket a Pénzügyminisztérium a minisztériumok költségvetésében biztosítja. Sürgős és indokolt 
esetben az OÉH elnöke egyetértésben az OT elnökével más típustervek elkészítését is elrendelheti.

57 Az észrevétel a határozati javaslat 2. pontjára vonatkozott, mely szerint a pénzügyminiszter a 
típustervek elkészítését végző vállalatokat felügyelő minisztériumok – Építésügy, Közlekedés- és 
Postaügy, Földművelésügy, Belkereskedelem – költségvetésében biztosítja a tervezési költségeket. 

58 A Minisztertanács az előterjesztést a vitában javasolt változtatással 524/14/1954 számú nem nyilvános 
határozatával jóváhagyta.

59 A Munkaerő-tartalékok Hivatalának elnöke figyelemmel az egyes ágazatokban szakképzetlenekből 
1954-ben várható munkaerőhiányra előterjesztést tett a mezőgazdaságból történő munkaerőtobor-
zás rendszerének fenntartására.
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A 2. pont első mondatát javasolom módosítani „1954. április 10-től át kell térni 
az állami toborzás egységes rendszerére”.60 Nemcsak a mezőgazdaságból, hanem 
a városokból is toborzunk.

Antos István [elvtárs]: A 2. oldalon a premizálás módjánál nem tudom, milyen 
premizálási rendszer van.61 Elsősorban abban kell dönteni a Minisztertanácsnak, 
hogy a premizálás a MTH költségvetésébe beállított premizálási keretből 
történjék, mert ha nem, ez azt jelenti, hogy a költségvetési keretet kell felemelni, 
s ez nem helytálló. A MTH költségvetésében erre keret biztosítva van. Úgy néz 
ki, hogy ez nagyon drága rendszer.
Bognár József [elvtárs]: Nem világos, hogy miért mondja az előterjesztés és 
indokolt-e, hogy a mezőgazdaságból történő munkaerő toborzás rendszerét 
fenntartsuk. (I. rész). Ezt ki kell húzni.
Nagy Imre [elvtárs]: Utalni kell az ipar területéről való átcsoportosításra. A 
bizonyos egységes állami toborzási rendszer ezt jelentse főképpen.
Gerő Ernő [elvtárs]: Miért került be a 2. oldal 3. pont?62 Előzetesen ez 
a szövegben nem volt benne: ahol 1200 főnél nagyobb mennyiséget kell 
toborozni, a MTH elnöke engedélyezhesse, hogy az illető minisztérium maga 
toborozhasson. Szükség van-e erre?
Hidas Ferenc [elvtárs]: Az 1200 fő toborzása a teljes kapacitást igénybe veszi. 
A toborzási igények viszont nagyobbak. Ezért szükséges, hogy a vállalati 
toborzók is működjenek.
Gergely Miklós [elvtárs]: Ezt mi úgy értettük, hogy a vállalati szükségletekből kell 
kiindulni és bizonyos vállalatoknak meg kell engedni a toborzást. Hidas elvtársék 
javaslata helytelen, inkább a MTH kapacitását kell felemelni, ha ez szükséges.
Gerő Ernő [elvtárs]: Helyes, ez az én javaslatom is.
Nagy Imre [elvtárs]: Ki kellene mondani és le kellene rögzíteni azt, hogy az 
egységes állami toborzás keretében az iparból és az államigazgatás területéről 
átcsoportosítás útján kell toborozni és nemcsak a mezőgazdaságból.63 Ha ilyen 

60 A hivatkozott mondat eredetileg így hangzott: „1954. április 10-től át kell térni a mezőgazdaságból 
történő toborzás rendszerére.” 

61 A határozati javaslat 2. pontjának szövege így hangzott: „Az MTH helyi szerveinek dolgozóit a 
toborzási terv teljesítéséért premizálni kell. A premizálás módja a szénbányászati toborzási tervek 
teljesítésének jelenlegi premizálási rendszerével azonos legyen.”

62 A határozati javaslat 3. pontjának szövege így hangzott: „Az állami toborzás rendszere mellett, 
amennyiben a munkaerő szükséglet a havi 1200 főt meghaladja, az MTH elnöke vállalati toborzást is 
engedélyezhet.” Az új szöveg szerint: „Amennyiben az MTH toborzó apparátusa a szükséges munkaerők 
toborzását nem tudná biztosítani, úgy az apparátust kis mértékben, néhány fővel meg kell erősíteni.”

63 A megjegyzés alapján a határozati javaslat 5. pontjának szövegét „Az MTH elnöke fordítson különös 
figyelmet arra, hogy a toborzás a mezőgazdasági munkálatok elvégzését ne gátolja” kiegészítették egy 
mondattal: „Az egységes állami toborzás keretén belül a toborzást elsősorban az iparból, az állami 
apparátusból és más munkahelyekről felszabaduló munkaerőből kell végezni.”
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arányokban folyik a toborzás, meg kell nézni, hogy milyen területekre szükséges 
és miért nőtt meg így a szükséglet.

Antos István [elvtárs]: Munkaerő növekedés szükséges az építőiparban, 
mezőgazdaságban és kereskedelemben.
Nagy Imre [elvtárs]: Érdemes lenne megnézni. Elfogadunk egy egységes állami 
toborzási rendszert és ez ebből indul ki, hogy a mezőgazdaságból toborozzunk. 
A legkülönbözőbb területeken figyelemre méltó munkaerőigény jelentkezik. Ezt 
meg kellene vizsgálni. A MTH apparátusát kell az igényekhez hozzáidomítani, 
hogy eleget tudjunk tenni az igényeknek.
Hidas István [elvtárs]: Még mindig olcsóbb, ha egy centralizált apparátust növelünk.
Nagy Imre [elvtárs]: Egyetértek azzal, hogy a MTH apparátusát növeljük, mintsem 
a minisztériumoknál adjunk ilyen feladatot, de ezt a kérdést mégis meg kell nézni. 
A toborzás, ha nem hagyjuk jóvá, akkor is a mezőgazdaságból fog elsősorban 
történni, s ennek eredménye megint az örökös körforgás lesz. Meg kell nézni, 
hogy a II. félévben honnan jelentkezik ez a hatalmas munkaerő-szükséglet. A 
mezőgazdaság nem tud ilyen nagyszámú munkaerőt nélkülözni. A módosításokkal 
fogadjuk el az előterjesztést, utasítsuk a MTH-t, hogy a munkaerő-gazdálkodás 
területéről hozzon ide az OT-val együtt egy pontos elemzést, jelentést.

Antos István [elvtárs]: Javasolom a szénbányászati premizálási rendszert nem 
minden munkaterületre alkalmazni. Bányásznak toborozni a legnehezebb.
Nagy Imre [elvtárs]: Meg kell vizsgálni ezt az egész kérdést, és két hét múlva a 
jelentést Minisztertanács elé hozni. Meg kell nézni, hogy hányadán állunk és hová 
fogunk eljutni, ha mindezt megcsináljuk. Legalább látni fogjuk saját helyzetünket. 64

f. ) A Központi Szállítási Tanács hatályosabb működése.65

Előadó: Bebrits Lajos [elvtárs] helyett: Katona Antal [elvtárs]. 
Kiegészítése nincs.

64 A Minisztertanács a vitában elhangzott észrevételekkel kiegészítve és módosítva 524/16/1954 számú 
nem nyilvános határozatával jóváhagyta. A határozat 7. pontja kimondta, hogy az OT két héten belül 
készítsen részletes előterjesztést a Minisztertanács elé, melyben feltárja a népgazdaság munkaerő helyzetét.

65 A közlekedés- és postaügyi miniszter, egyben a Központi Szállítási Tanács mint a miniszter véleményező 
és tanácsadó szervének elnöke előterjesztést tett a Tanács működésének megújítására. Ezt indokolja a 
fuvarozásra kerülő javak mennyiségének és a közlekedési eszközök számának jelentős megnövekedése, 
miközben a közlekedési beruházások csökkennek, a közlekedési eszközök és feltételek romlanak. 
A Tanács szerepe különösen fontos a kampányok előkészítésében, a különböző szállítási feladatok 
összehangolásában. Ennek elősegítésére meg kell erősíteni a Tanács szervezetét, megfelelő formában 
ki kell építeni az egyes tárcák szállítási szervezetét. 

27/12/f
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Antos István [elvtárs]: A 2. sz. mellékletben66 és a határozati javaslat 3–4. pontjában67 
szó van szaktanfolyamok indításáról. Azt hiszem, ne indítsunk szaktanfolyamokat, 
hanem a közlekedés- és postaügyi minisztert kötelezze a Minisztertanács arra, 
hogy a vizsgához szükséges tananyagot bocsássák a tanulásban résztvevők 
rendelkezésére, és azután vizsgát kell tenni az anyagból tanfolyam nélkül.
Gerő Ernő [elvtárs]: Kifogásolom a 2. sz. mellékletet. A Központi Szállítási 
Tanácshoz miért kell hozzákapcsolni azt, hogy milyen módszerekkel, stb. történjen 
a szállító szakképzés, hogy mikor legyenek vizsgázott szállító szakemberek 
különböző helyeken? Ezt nem tudjuk áttekinteni, nem tudjuk, mi van emögött. 
Azt javasolnám, hogy a 2. sz. mellékletet a Minisztertanács ne fogadja el. Ha 
erre szükség van, tegyenek külön javaslatot, hogy lássuk, mihez járul hozzá a 
Minisztertanács, mert ebből az anyagból ezt nem lehet látni.
Bognár József [elvtárs]: Megoszlanak a vélemények, hogy erre a KSZT-re 
szükség van-e, ezt most nem akarom részletezni. Az 5. oldal d) pontjában a 
közlekedés- és postaügyi miniszternek megadják azt a jogot, hogy döntést és 
határozatot hozhat véleményeltérés esetén.68 Ez sehol sincs eddig engedélyezve, 
de eddig is így volt. Ez teljesen helytelen.
Gerő Ernő [elvtárs]: Ez tanácsadó szervezet.
Bognár József [elvtárs]: Döntenek is, nem csak tanácsokat adnak.
Katona Antal [elvtárs]: A KSZT működésével kapcsolatban azért van szükség 
arra, hogy pontosabban körülírjuk a hatáskört és nagyobb súlyt adjunk, mert 
a szállítási feltételeknek nem tudnak egyes szállító felek érvényt szerezni. Azért 
kívánjuk, hogy a közlekedés- és postaügyi miniszternek legyen joga a KSZT 
döntéseit elfogadni.
Gergely Miklós [elvtárs]: Ez a javaslat a kialakult gyakorlatot rögzíti. Nem lehet addig 
változtatni ezen, amíg nem tudunk a szállításon javítani. A Minisztertanácshoz 
joguk van fellebbezni.
Szíjártó Lajos [elvtárs]: Ellene voltam, de rájöttem arra, hogy ez nem is Tanács. 
Vitatkoznak, hogy kinek mennyi vagon kell, és vagy megegyeznek, vagy nem. 
Elosztják a vagonokat. Minisztereket vagy miniszterhelyetteseket kell ide küldeni, 
mert így nagyobb súlya van.
Nagy Imre [elvtárs]: A 2. sz. mellékletet nem fogadjuk el. 5. oldal d) pontnál 
egyetértek a nehézipar kifogásával, hogy azért ne befejezett tények elé állítsanak 

66 A 2. számú melléklet a szállítási dolgozók oktatási rendszerének irányelveit tartalmazta.
67 A határozati javaslat 3. pontja szerint a népgazdaság minden ágában biztosítani kell a szállításban 

dolgozók megfelelő szakképzettségét. A 4. pont szerint ehhez az oktatási és vizsgáztatási költségekről 
az érintett tárcák véleménye, illetve javaslata alapján felmerülő kérdésekben az elnöki tisztet ellátó 
hitelkeretében kell gondoskodni.

68 A határozati javaslat d) pontja szerint a Központi Szállítási Tanács közlekedés- és postaügyi miniszter 
határoz. A Tanács döntései a hatáskörébe tartozó kérdésekben minden minisztériumra kötelezőek, 
ha valamelyik tanácstag nem ért egyet a döntéssel, akkor a Minisztertanácshoz fordulhat.
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bennünket, és akkor adjunk fellebbezési jogot. A lényeg az, hogy amíg a 
Minisztertanács nem dönt, addig ennek a szervnek döntései a kifogásoló szervre 
ne legyenek kötelezőek. Ha nem tudnak megegyezni, a két miniszter közül 
nem adhatunk az egyiknek jogot, hogy a másik problémáját eldöntse. Ezt ki 
kell küszöbölni. Majd meglátjuk, hogy alakul a gyakorlat. Ezekkel fogadjuk el.69

g .) A közületek helyi beszélgetései átalányösszegű díjazásának megszüntetése.70

Előadó: Katona Antal [elvtárs]. 
Több tárca részéről merev ellenállást tanúsítanak. Az átalányrendszer felszámolásával 
kapcsolatban megemlítem azt, hogy az átalányrendszerbe belementünk anélkül, 
hogy a technikai előfeltételeket biztosítottuk volna. Most arról van szó, hogy a 
központok élettartamát – amely minimálisan 25 esztendő – 5 év alatt fel fogjuk 
élni. Semmi esetre sem cél, hogy a posta bevételeit fokozzuk, hanem a kötelező 
karbantartás írja elő, hogy az átalányrendszert felfüggesszük addig, amíg a technikai 
előfeltételeket nem biztosítjuk. A Szovjetunióban is így van, de ott nagyobb a 
teljesítőképesség a mienknél (a „K” központnál pl. semmiféle várakozás nincs).
Az átalányrendszert nem bírjuk azért, mert pl. a József Központ 3 év alatt tönkremegy, 
ha ezt a kapacitást rázúdítjuk. Ezért vannak a búgóhangra való várakozások is. 
Miskolc távközlési helyzete: itt az átalányrendszert felfüggesztettük és 1 hónap 
alatt biztosítottuk, hogy a telefonforgalmat le tudjuk bonyolítani. A KÖZÉRT-
nél pl. átalányösszeget fizetnek, de másoktól beszedik a pénzösszeget. A posta 
beruházási hitelei nem teszik lehetővé a hálózat és központ bővítését. A számláló 
berendezések mindenütt megvannak, ez többletkiadást nem jelent, létszámban 
sem. Most is számlálnak minden beszélgetést forgalomstatisztikai szempontból.
Szíjártó Lajos [elvtárs]: Reakciós javaslat, ellentétben van a kormány programjával, 
a bürokráciát akarják felépíteni, s most majd nem telefonálunk, hanem a 
minisztérium 3 perc helyett 6 nap alatt végez el valamit. Több levélpapírt 
veszünk, levelet írunk, stb. A posta árdrágítást akar véghez vinni. Először 
azt mondták, sok a magánbeszélgetés, ezt úgyis csak társadalmi úton lehet 
megakadályozni. Számoló berendezés, ezt ismerjük. Hoznak egy számlát 
120 forintról, fellebbezünk, akkor azt mondják, fizessen 80 Ft-ot. Ez kb. úgy 
van, mint a mezőőrök jelentése. Helytelen ez a kérdés. A Szovjetunióban nincs 

69 A Minisztertanács az előterjesztés alapján a vitában elhangzottak figyelembevételével elfogadta és 
kiadta 2.027/10/1954 Mt. számú (HT 1954.10. szám, április 10.) és az azt kiegészítő 524/17/1954 számú 
határozatát. Az utóbbiban elrendelte, hogy a Központi Szállítási Tanács vegye számba és vizsgálja meg 
a hatóságok és vállalatok szállítási szervezetét. Ennek alapján a Minisztertanács Bértitkárságával és 
az Országos Létszámbizottsággal egyetértésben a szállítási terület egészét átfogó egységes alapelvek 
kialakítása érdekében tegyen javaslatot a szállítással foglalkozók létszámára és bérezésére, a közlekedés- és 
postaügyi miniszter pedig dolgozza ki a szállításban dolgozók szakoktatásának rendszerét.

70 A napirend előterjesztése nem található a jegyzőkönyv mellett.

27/12/g
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sem a magán-, sem az állami beszélgetésben korlátozás. Mindenki létszámot fog 
nálunk kérni, mert nem telefonálhat.
Hidas István [elvtárs]: Nem értek egyet az előterjesztéssel. Az egész rendszer 
megszervezése mit jelent: kapunk egy forintkeretet, a forintkeretből ki kell számítani 
azt, hogy ebből hány telefonbeszélgetés esik a minisztériumra, főosztályra stb., 
vagy ha többet telefonálunk, erre nem kapunk pénzt. Vagy csalunk, vagy saját 
zsebünkből fizetjük. Egy ellenőrzési szervet kell létrehozni. Csak a telefonközpontban 
tudják ellenőrizni, mert ki képes arra, hogy megmondja, ennek az előadónak 
három beszélgetése van, ez most az ötödiket vagy a másodikat bonyolítja le?
Nagy Imre [elvtárs]: El kell tenni rosszabb időkre, nem segít rajtunk.71

h. ) A veszprémi kórház-rendelőintézet beruházási programja.72

Előadó: Zsoldos Sándor [elvtárs].

i .) A komlói kórház beruházási programja.73

Előadó: Zsoldos Sándor [elvtárs].
Gerő Ernő [elvtárs]: A két kórházzal kapcsolatos javaslatban nagyon sok lakást 
akarnak belesuszterolni. Ez mennyiségileg teljesen indokolatlan. Minden 
létesítménynél a döntő, legfontosabb személyzetet kell lakással ellátni. A többi 
személyzetet a helyi emberekből kell összeszedni. Igaz, hogy nem mind ő akarja 
megvalósítani, hanem a nehézipartól követeli. Nyilvánvaló túlzás, maximalista 
tendencia. Az orvosoknak biztosítani kell lakást és még néhány kulcspozícióban 
lévőnek. Takarítónőt, ápolónőt, stb.-t a helyiekből kell felvenni.

71 A Minisztertanács nem hozott határozatot a napirendről.
72 Az egészségügyi miniszter előterjesztést tett a veszprémi kórház és rendelőintézet beruházási programjára. 

A városban lévő jelenlegi kórházépület nem bővíthető, néhány éven belül teljesen alkalmatlan lesz 
feladata ellátására. Meg kell szüntetni a városban működő Gyermekvédő Intézetet (gyermekkórház) is. 
A két intézmény helyett egy új, 400 ágyas kórházat (ebbe integrálva a gyermekkórház 66 fős ágyszámát 
is) és hozzá csatlakozóan egy 1200 fő/nap forgalomra tervezett rendelőintézetet kell létesíteni, 34 
orvosi, 115 ápolói és 91 adminisztratív és kisegítő álláshellyel, röntgenállomással, laboratóriummal, 
étkezdével, öltözőkkel, mosodával, óvóhellyel. A teljes üzembe helyezés 1957-ben várható. A jelenlegi 
kórházat célszerű több megye lakosságát ellátó tüdőkórházzá és tüdőgondozóvá átalakítani. A 
gyermekkórház épületében gyermekápolóképző intézet kezdheti meg működését. Gondoskodni kell 
a kórház személyzetének elhelyezéséről, amit a közelben felépítendő lakásokban kell megoldani.

73 Az egészségügyi miniszter előterjesztést tett a komlói kórház beruházási programjának jóváhagyására. 
Tekintettel a népesség növekedésére, a város gazdasági jelentőségére szükségessé vált egy 400 ágyas 
új kórház felépítése, 30 orvosi, 112 ápolói, 76 kisegítő álláshellyel, igazgatási és gazdasági részlegekkel, 
fertőtlenítővel, óvóhellyel, étkezővel, öltözőkkel. Az építési telek kiválasztásánál figyelemmel kell 
lenni a megközelíthetőségre, a levegő tisztaságára, a bányászat terjeszkedési irányára, a később 
megépítendő rendelőintézet helyigényére. A teljes üzembe helyezés 1957-ben várható. Ezt követően 
meg kell határozni a megépítendő szolgálati lakások számát.
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[Dr.] Zsoldos Sándor [elvtárs]: Egyetértek teljes egészében. Mi nagyon sok 
helyre azért nem tudunk leküldeni, mert lakást sehol nem tudnak biztosítani. 
Túlzott a követelés. Azt kérem, hogy a javaslatot fogadja el a Minisztertanács 
azzal a megszorítással, hogy a lakáskeretet csak a legfontosabb pozícióban lévők 
részére biztosítsuk. Csökkenteni kell a lakáskeretet.
Nagy Imre [elvtárs]: Helyes, csökkenteni kell. Ugyanez vonatkozik Komlóra.
Hidas István [elvtárs]: Olyan légköbmétert akarnak, ami túlzott, túlméretezett terv.
Gerő Ernő [elvtárs]: 400 ágyas, ez kb. kell.
Nagy Imre [elvtárs]: Tudomásul vesszük.74

j. ) Mélyfúró-berendezések Gyára létesítményeinek beruházási programja.75

Előadó: Hidas István [elvtárs]. 
Kiegészítése nincs.
Zsofinyecz Mihály [elvtárs]: A tervezéssel kapcsolatban felvetik az elvtársak, hogy 
1954. augusztusra kell elkészíteni. A GÉTI csinálja, aki erre még nem kapott 
semmiféle megrendelést. Meg kell nézni a tervezési határidőket.
Szalai Béla [elvtárs]: A beruházás éves üteme később kerül döntésre, ne döntsön 
most a Minisztertanács.
Hidas István [elvtárs]: Ezt a Nehézipari Minisztérium saját keretében dönti el, 
enélkül nem lehet elkezdeni dolgozni, akkor nem tudunk határidőket megállapítani.
Szalai Béla [elvtárs]: Tájékoztató szám lehet.
Nagy Imre [elvtárs]: Ezt a Nehézipari Minisztérium rögzítheti.
Gerő Ernő [elvtárs]: Kovácsműhely és vidéke részleges tervdokumentációval 
való kezdését kéri Trautmann elvtárs, ezt el lehet fogadni.
Nagy Imre [elvtárs]: Helyes.76

k .) I. Miskolci Hűtőház beruházási programjának módosítása.77

Előadó: Babos Zoltán [elvtárs].

74 A Minisztertanács a két előterjesztést a lakásépítések kivételével 524/19/1954 és 524/20/1954 számú, 
nem nyilvános határozataival jóváhagyta.

75 A nehézipari miniszter előterjesztést tett a Budapest X. Fertő u. 8. szám alatt működő Mélyfúró 
Berendezések Gyára kiegészítő létesítményeinek (műhelycsarnok bővítése, kazánház, kovácsműhely, 
irodaépület, öltöző, mosdók építése) beruházási programjára. A beruházás célja a dolgozók szociális 
körülményeinek javítása, az üzem belföldi és export célú termelésének növelése. A részleges üzembe 
helyezés időpontja 1955. XII., a teljes üzembe helyezés 1957. XII. Tervezett munkaerő-szükséglet 1300 fő. 

76 A Minisztertanács az előterjesztést 524/21/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta. 
77 Az élelmiszeripari miniszter a borsodi iparvidék élelmiszer-ellátásának biztosítása érdekében 

előterjesztést tett az 1951-ben 300 vagon, majd 1953-ban 370 vagon kapacitással jóváhagyott miskolci 
hűtőház beruházási programjának módosítására, kapacitásának 550 vagonban történő felemelésére. 
A beruházás magában foglalja a hűtőházat, a jéggyárat, két hatlakásos házat, az irodaépületet és 
szociális létesítményeket. Az üzem munkaerő-szükséglete 80 fő. Az üzembe helyezés időpontja 1957.
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II. A Miskolci Hűtőházzal kapcsolatos út és iparvágány építése.78

Előadó: Babos Zoltán [elvtárs].
Nagy Imre [elvtárs]: Nincs ez a javaslat túlméretezve?
Babos Zoltán [elvtárs]: Az egész környéken nincsen hűtőház. Nógrád és környéke, 
valamint Miskolc és környéke részére épül.
Nagy Imre [elvtárs]: A helykijelölés kérdése: elég messze van a várostól. Érdemes 
lenne megvizsgálni, hogy ez a legalkalmasabb hely-e. Ez komoly kiadással jár.
Gerő Ernő [elvtárs]: Volna egy javaslatom: kellene számítást végezni. Érdemes 
volna más országokkal összehasonlító tanulmányt is végezni, hogy azok a 
hűtőházak, amelyek már megvannak, amelyekre már van határozat, valamint 
amelyeket meg akarunk építeni; érdemes volna komplexen együtt megvizsgálni 
és megnézni, mi ezekkel kapcsolatban a németországi helyzet, stb. Meg kell 
nézni, hogy hányadán állunk és hová fogunk eljutni, ha mindezt megcsináljuk. 
Legalább látni fogjuk saját helyzetünket.
Nagy Imre [elvtárs]: Ki kell vizsgálni a helykijelöléssel kapcsolatos kérdést és 
jelentést hozni a Minisztertanács elé felelősség megállapításával.79

l .) A Brüsszeli Postaegyezmény megerősítése.80

Előadó: Katona Antal [elvtárs].
Erdei Ferenc [elvtárs]: Máskor az eredeti francia szöveget is kihirdettük. Most 
helyesen csak a magyar szöveget hirdetjük. Ez ellenkezik a korábbi szokásokkal, 
úgyhogy módosítani kell: „a függelék francia szövegének fordítása a következő”.

78 A kiegészítő napirend előterjesztése nem található a jegyzőkönyv mellett.
79 A Minisztertanács az előterjesztés alapján 524/a/1954 számú nem nyilvános határozatával módosította 

a beruházási programot. Egyben vizsgálatot rendelt el annak megállapítására, hogy kit terhel felelősség 
a hűtőháznak a város központjától nagy távolságra történt elhelyezéséért, illetve elrendelte az ország 
hűtőházhelyzetének felmérését. Az 524/22/b/1954 számú nem nyilvános határozattal engedélyezte 
a hűtőházhoz vezető 1500 méter hosszú makadámútnak és az 1500 méter hosszú iparvasútnak a 
hűtőház tervdokumentációja nélkül történő megépítését. 

80 A közlekedés- és postaügyi miniszter előterjesztést tett az 1952. július 11-én megújított és 1953. július 
elsején hatályba lépett egyetemes postaegyezmény és a mellékletét képező szakmai megállapodások 
megerősítésére és kihirdetésére, a megerősítő okmánynak a külügyminiszter által a belga kormányál 
történő letétbe helyezésére, miután az egyezmény rendelkezéseit a Magyar Posta már alkalmazza. 
A késedelmes megerősítés összefüggött azzal, hogy az egyezmény zárójegyzőkönyvének aláírása 
alkalmával a „szocialista országok” küldöttségei politikai nyilatkozatban tiltakoztak Tajvan jelenléte 
ellen, továbbá amiatt, hogy az NDK és a KNDK nem kaptak meghívást, és a szövegben a Németország 
megjelölés szerepel. A magyar küldöttség a záró jegyzőkönyvben rögzítette, hogy az ún. Vietnámi 
Állam küldöttei nem képviselik a vietnámi népet. Időközben a Szovjetunió, Belorusszia, Ukrajna és 
Lengyelország már kihirdette az egyezményt.
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Nagy Imre [elvtárs]: Ezzel a módosítással rendben.81

m .) Minisztertanács alkalmazási döntőbizottság felállítása.82

Előadó: Nagy Imre [elvtárs].
Gerő Ernő [elvtárs]: Ki kellene mondani, hogy elnöke a Minisztertanács egyik 
elnökhelyettese legyen, mert itt minisztériumok és miniszterek közötti vitáról van szó.
Nagy Imre [elvtárs]: Helyes.83

n .) Sík Endre kinevezése külügyminiszter-helyettessé.84

Előadó: Boldoczki János [elvtárs].
Észrevétel nincs, a Minisztertanács elfogadta.85

o .) Bonyhádi Károly ügyvivői megbízatása.86

Előadó: Boldoczki János [elvtárs].
Észrevétel nincs, a Minisztertanács elfogadta.87

p .) Fenyves György kiküldetése.88

Előadó: Bognár József [elvtárs].
Napirendről levéve.

81 A Minisztertanács felterjesztésére az Elnöki Tanács a 10/1954 számú törvényerejű rendelettel kihirdette 
az egyezményt, és megadta a felhatalmazást a letétbe helyezésre (MK. 1954. 30. szám, április 21.).

82 A Minisztertanács elnöke előterjesztést tett a különleges szakképzettségű munkavállalók (mérnökök, 
könyvelők stb.) áthelyezése, illetve átirányítása kapcsán a minisztériumok között felmerülő 
viták rendezésére a Minisztertanács Alkalmazási Döntőbizottságának létrehozására. A Bizottság 
hatásköre nem terjed ki a minisztériumok osztályvezetőinek, illetve magasabb beosztású vezetőinek, 
továbbá a minisztériumok közvetlen irányítása alatt álló középfokú szervek és vállalati igazgatók, 
igazgatóhelyettesek, főkönyvelők áthelyezésére. 

83 A Minisztertanács az előterjesztés alapján kiadta 2.026/1954 Mt. számú határozatát (HT 1954. 10. szám 
április 16.) és ennek kiegészítéséről elfogadta 524/24/1954 számú nem nyilvános határozatát, melyben a 
Minisztertanács elnöke a Bizottság elnökévé kinevezte Apró Antalt, tagjaivá Szita Jánost és Sebes Istvánt.

84 A külügyminiszter előterjesztésében kérte a Minisztertanács hozzájárulását az Elnöki Tanácsnak teendő 
felterjesztéshez, dr. Sík Endre rendkívüli követ és meghatalmazott miniszter, a Külügyminisztérium 
II. Politikai Főosztálya vezetőjének miniszterhelyettessé történő kinevezéséhez.

85 A Minisztertanács az előterjesztést 524/25/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta és 
javaslatot tett az Elnöki Tanácsnak Sík Endre kinevezésére. 

86 A külügyminiszter előterjesztésében kérte a Minisztertanács hozzájárulását Bonyhádi Károly I. osztályú 
követségi tanácsosnak a damaszkuszi követség vezetésével, állandó ügyvivői minőségben történő megbízásához.

87 A Minisztertanács az előterjesztést 524/26/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
88 A napirend előterjesztése nincs a jegyzőkönyv mellékletei között.
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[r.)]   Dr. Kováts Kálmán kinevezése miniszterhelyettessé.89

Előadó: Erdei Ferenc [elvtárs].
Észrevétel nincs, a Minisztertanács elfogadta.90

[s.)]  Magyar–jugoszláv határincidensről szóló egyezmény kiegészítése.91

Előadó: Boldoczki János [elvtárs]. Észrevétel nincs, a Minisztertanács elfogadta.92

[t.)]  Pásztor Károly felmentése tisztsége alól.93

Előadó: Boldoczki János [elvtárs].
Észrevétel nincs, a Minisztertanács elfogadta.94

[u.)]  Szarvas Pál megbízatása.95

Előadó: Boldoczki János [elvtárs].
Észrevétel nincs, a Minisztertanács elfogadta.

[v.)]  Dr. Münnich Ferenc kinevezése nagykövetté.96

Előadó: Boldoczki János [elvtárs].
Észrevétel nincs, a Minisztertanács elfogadta.97

89 Az igazságügy-miniszter előterjesztésében kérte a Minisztertanács hozzájárulását az Elnöki Tanácsnak 
teendő felterjesztéshez dr. Kováts Kálmánnak, a Közlekedésügyi Minisztérium főosztályvezetőjének 
az igazságügy-miniszter első helyettesévé történő kinevezéséhez. 

90 A Minisztertanács felterjesztésére az Elnöki Tanács 1954. április 6-án kinevezte dr. Kováts Kálmánt.
91 A külügyminiszter előterjesztésében kérte, hogy a Minisztertanács hatalmazza fel Mányik Pált, a 

Külügyminisztérium osztályvezetőjét, a Magyar–Jugoszláv Fővegyesbizottság magyar tagozatának 
elnökét a jugoszláv féllel a határincidensek megelőzéséről és kivizsgálásáról 1953. augusztus 29-én 
Baján aláírt egyezmény kiegészítéséről folytatandó tárgyalásra és annak aláírására. A kiegészítés 
az egyezmény 5. cikkelye /3/ bekezdését érinti, és lehetővé tenné a határincidensek bármelyik fél 
területén történő kivizsgálását.

92 A Minisztertanács 524/29/1954 számú nem nyilvános határozatával az előterjesztést jóváhagyta.
93 A külügyminiszter előterjesztésében kérte a Minisztertanács hozzájárulását az Elnöki Tanácsnak 

teendő felterjesztéshez Pásztor Károly rendkívüli követ és meghatalmazott miniszternek a tisztsége 
és a phenjani követség vezetésére kapott megbízatása alóli felmentéséről, továbbá Szarvas Pálnak, a 
Külügyminisztérium Igazgatási Főosztálya vezetőjének rendkívüli és meghatalmazott nagykövetté 
történő kinevezéséről és a phenjani nagykövetség vezetésével történő megbízatásáról.

94 A Minisztertanács az előterjesztést 524/30-31/1954 számú nem nyilvános határozataival jóváhagyta.
95 Uo.
96 A külügyminiszter előterjesztésében kérte a Minisztertanács hozzájárulását az Elnöki Tanácsnak teendő 

felterjesztéshez dr. Münnich Ferenc rendkívüli követ és meghatalmazott miniszter rendkívüli és megha-
talmazott nagykövetté történő kinevezéséről és a szófiai nagykövetség vezetésével történő megbízatásáról.

97 A Minisztertanács 524/32/1954 számú nem nyilvános határozatával az előterjesztést jóváhagyta.
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[z.)]  [Horváth] Imre kinevezése nagykövetté.98

Előadó: Boldoczki János [elvtárs].
Észrevétel nincs, a Minisztertanács elfogadta.99

[w.)]  Zsatkulák Nándor kinevezése.100

Előadó: Boldoczki János [elvtárs].
Észrevétel nincs, a Minisztertanács elfogadta.101

[Napirenden kívül] Bognár József bejelentése: az Albán Népköztársaságnak 20 millió hitelt 
adtunk különféle ipari üzemek építésére. A különböző tervmódosítások következtében 
az üzemek építésére nem került sor. 4 millió rubel hitel erejéig fogyasztási cikkeket 
vásárolhatnak. Kérik, járuljunk hozzá, hogy 4 400 000 rubel erejéig emeljük ezt a hitelt.
Nagy Imre: elfogadjuk.102

MNL OL XIX-A-83-a-524 50–94.

98 A külügyminiszter előterjesztésében kérte a Minisztertanács hozzájárulását az Elnöki Tanácsnak teendő 
felterjesztéshez Horváth Imre rendkívüli követ és meghatalmazott miniszternek rendkívüli és meghatalmazott 
nagykövetté történő kinevezéséről, illetve a prágai nagykövetség vezetésével történő megbízatásáról.

99 A Minisztertanács 524/33/1954 számú nem nyilvános határozatával az előterjesztést jóváhagyta.
100 A külügyminiszter előterjesztésében kérte a Minisztertanács hozzájárulását az Elnöki Tanácsnak teendő 

felterjesztéshez Zsatkulák Nándor rendkívüli követ és meghatalmazott miniszternek rendkívüli és megha-
talmazott nagykövetté történő kinevezéséről és a tiranai nagykövetség vezetésével történő megbízatásáról.

101 A Minisztertanács 524/34/1954 számú nem nyilvános határozatával az előterjesztést jóváhagyta.
102 A Minisztertanács 524/nk/1/1954. számú nem nyilvános határozatával az előterjesztést jóváhagyta.
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 MELLÉKLET

1/a
Előterjesztés a Minisztertanácshoz

a termelőszövetkezetek 1953. évi zárszámadásáról.

1953-ban 3.323 mezőgazdasági termelőszövetkezet készített zárszámadást 2,178.014 kat.
hold összterületre, 282.611 taglétszámmal. A zárszámadások elkészítése és felülvizsgálata 
az előírt határidőben történt. A 3.323 termelőszövetkezet közül 1.567 mérleghiánnyal 
zárt. A mérleghiány összege: 130.930/m Ft.
A termelőszövetkezetek 1953. október 31-i vagyoni helyzetét a mellékelt 1. számú 
kimutatás tünteti fel. A kimutatott közös vagyon a kilépett tagok részére október 31 
után kiadott vagyontárgyak értékével csökkenni fog. A csökkenés mértéke csak a kilépő 
tagokkal való elszámolás végleges lezárása után lesz megállapítható.
Az előző évekhez viszonyítva az 1953. évi zárszámadások mind tartalmi, mind számszaki 
szempontból fejlődést mutatnak. Ez annak tulajdonítható, hogy a zárszámadásokat 
döntően a termelőszövetkezeti tagokból alakult munkabizottságok készítették, másfelől 
a járási tanácsi és a bankszervek az eddiginél nagyobb segítséget nyújtottak. Ennek 
ellenére a tanácsi szervek munkájában még mindig sok a kifogásolni való a zárszámadások 
elkészítésében reájuk háruló feladatok teljesítésénél.
A zárszámadást tárgyaló közgyűléseken a tagok aktivitása az elmúlt évekhez viszonyítva 
jelentősen megnőtt. A közgyűléseken bírálták a vezetők mulasztásait és a gazdálkodásban 
elkövetett hibákat, ugyanakkor javaslatokat is tettek főleg a jövedelmező üzemágak 
beállítására, pl. halastó, rizstelep, kertészet létesítésére, gyümölcsös és szőlő telepítésére.
Megállapítható, hogy a zárszámadás a termelőszövetkezetek nagyrészében megszilárdította 
a tagság helyzetét. A zárszámadások jelentős mértékben csökkentették a feloszlásokat 
és a további tagkilépéseket. A kielégítő részesedések hatására a zárszámadások ideje 
alatt 12.995 visszavétel történt a 8.147 új belépő kérte felvételét.
A zárszámadások összesített mérlegadatai alapján a következőket lehet megállapítani.

1 .) A fel nem osztható szövetkezeti alap abszolút számokban – 1950-től 1953-ig – a 
következő szerint alakult: 1950-ben 50.8, 1951-ben 185.-, 1952-ben 449.1, 1953-ban 
532.8 millió forint.
A fel nem osztható szövetkezeti alapot évről-évre jelentős összegű olyan 
hiteltartozás terhelte, amelyre a termelőszövetkezeteknél ehhez az alaphoz 
tartozó vagyontárgyakon kívül egyéb eszközökben fedezet nem volt. 1952-ben 
262.4 millió Ft volt a fel nem osztható szövetkezeti alapot terhelő tartozás 
összege, 1953-ban ez a teher 65.8 millió Ft-ra csökkent.

2 .) 1953-ban a termelőszövetkezetek tisztavagyona növekedést mutat, mert az előző 
évi 186.7 millió Ft-ról 467 millió Ft-ra emelkedett. /:1952-ben zárszámadás szerint 

1954. április 2. – Melléklet
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a tisztavagyon csak 105 millió Ft volt, az akkori minisztertanácsi előterjesztésben 
pedig 186.7 millió Ft szerepelt. A különbözet abból adódik, hogy a minisztertanácsi 
előterjesztésbe a MNB által közölt tisztavagyon adatait vettük fel, nem pedig 
a zárszámadások összesítője szerinti számokat.:/
A kormányprogram végrehajtása során a termelőszövetkezetek 485 millió Ft 
kötelezettség-, illetve hitelelengedésben részesültek, az elsősorban a tisztavagyon 
növekedésének irányában hatott. Megállapítható, hogy a termelőszövetkezetek 
tekintélyes része a kormány által nyújtott kedvezmények nélkül tisztavagyonnal 
nem rendelkeznék. 1952-ben a tisztavagyonnal 1 kh-ra 121 Ft, 1 tagra 883 Ft jutott, 
1953-ban a tisztavagyonból 1 kh-ra 214 Ft, 1 tagra 1.652 Ft jut.

3 .) Szociális és kulturális alap címén a termelőszövetkezetek jelentős tartalékot 
képeztek, azonban az alapszabályban előírt tartalékolásokat a hiánnyal zárt 
termelőszövetkezetek nem tudták végrehajtani. Az 1952. évi 467/m Ft-tal 
szemben 1953-ban készpénzben és terményben 12.813/m Ft-ot tartalékoltak.

4 .) Az 1953. évi zárszámadás készítésekor a termelőszövetkezetek összes hiteltartozása 
1,648.946/m Ft, 1952-ben 1,335.929/m Ft volt. Az 1 kh-ra és 1 tagra eső hiteltartozás 
összege az előző évhez viszonyítva a következőképpen alakult: 1952-ben 1 kh-ra 
869 Ft, 1 tagra 6.318 Ft, 1953-ban 1 kh-ra 757 Ft, 1 tagra 5.853 Ft.
A termelőszövetkezetek zárszámadási mérlegeikbe „Kötelezettségek” címén 
542.770/m Ft-ot állítottak be. Ebből esedékes kötelezettség 367.848/m Ft.
A bevételi többlettel zárt termelőszövetkezeteknél a kötelezettségek teljesítésére 
a fedezet megvan. Ezzel szemben 1.567 termelőszövetkezet 130.930/m Ft 
mérleghiánnyal zárt. A mérleghiányból a nem esedékes hitel 29.338/m Ft. A 
termelőszövetkezetek fedezetlen esedékes kötelezettségének összege 101.592/m Ft. 
A fedezetlen kötelezettségekből 11.1636/m Ft a mérleg szerint a folyó évben 
eladásra szánt állatok értékesítéséből fedezhető, 23.238/m Ft pedig a tagok 
földjáradéka és egyéb követeléseiből származik. A levonások után az állammal 
szemben fennálló kötelezettségek összege 67.190/m Ft.
A mellékelt 2. számú kimutatás tartalmazza 39 nagyterületű termelőszövetkezet 
fedezetlen tartozásainak összegét.
Az eddigi vizsgálatok azt mutatják, hogy a fedezetlen tartozások egy részét a 
hiánnyal zárt nagyterületű termelőszövetkezetek csak úgy tudnák visszafizetni, 
ha tenyészállataik, vetőmag- és takarmánykészletük jelentős részét értékesítenék.

5 .) Az egy munkaegységre eső természetbeni és készpénzbeli részesedés jelentős 
mértékben túlhaladja az 1952. évi részesedést, az egy tagra eső átlagos részesedés 
összege pedig az 1951. évinél is magasabb, a múlt évi jó terméseredményekhez 
viszonyítva mégsem tekinthető kielégítőnek. Az elmúlt 3 év összehasonlító adatait 

– a terményeket azonos egységáron számolva – az alábbi táblázat tartalmazza:
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1951. 1952. 1953.
kg Ft kg Ft kg Ft

búza 4.50 10.69 1.74 4.13 3.13 7.44
rozs 0.89 1.72 0.32 0.62 0.56 1.09
árpa-zab 1.15 2.42 0.44 0.93 1.04 2.19
kukorica 2.59 3.72 0.35 0.50 1.06 1.52
széna 4.84 1.57 0.90 0.32 1.43 0.50
cukor 0.13 1.26 0.05 0.48 0.13 1.28
burgonya 1.24 1.11 0.89 0.80 0.95 0.85
egyéb - - 0.007

/olaj/
0.14 2.28

készpénz 8.91 5.15 6.95
31.40 Ft 13.07 Ft 24.10 Ft

tagok átlagos munkaegysége 160 m.e. 200 m.e. 228 m.e.
egy tag összes részesedésének Ft. értéke 5.024 Ft 2.634 Ft 5.495 Ft

A termelőszövetkezetek a tagok részére – szabadpiaci áron számolva – összesen 
1,103.938/m Ft értékű terményt és 447.4 millió Ft készpénzt osztottak ki részesedés címén. 
A kilépett dolgozó parasztok 187.9 millió Ft összegből nem kaptak készpénzrészesedést.
A tagok készpénzrészesedésének kiegészítésére a termelőszövetkezetek 138.015/m Ft 
középlejáratú munkaegységhitelben és 5.400/m Ft támogatásban részesültek. A 
munkaegységhitel felhasználását helytelen irányba terelte az a téves tájékoztatás, hogy az 
állam az egy munkaegységre eső készpénzrészesedést minden esetben 8.- Ft-ra kiegészíti.

Meg jegyzés: A Pénzügyminisztérium hiányolja, hogy az előterjesztés nem tartalmaz a 
termelőszövetkezetek termelési eredményeiről beszámolót és nem mutatja ki megfelelően 
a termelőszövetkezetek részére nyújtott kedvezmények hatását a termelőszövetkezetek 
pénzügyi helyzetére, különösképpen a tagok munkaegység részesedésére.  
Ez a Földművelésügyi Minisztérium véleménye szerint azért nem teljesíthető, mert 
az előterjesztésnek a zárszámadáskori vagyonállapotra kell támaszkodnia, így a 
termelési eredményekről – a könyvvezetés hiánya miatt – nem számolhat be, a 
kedvezmények hatásának kimutatása pedig túlmenne az előterjesztés keretein.  

A pénzügyminisztérium kifogásolja továbbá az előterjesztésben foglalt egyes számadatokat. 
Ez abból adódik, hogy a Pénzügyminisztérium a Magyar Nemzeti Bank által készített, 
a részletes értékelést veszi figyelembe, amely általában 5 %-ig terjedő eltéréseket mutat 
a Földművelésügyi Minisztérium által összesített zárszámadási adatokkal szemben.  
A mérlegekben ”Kötelezettségek” cím alatt valóban csak a 4. pontban említett 542,7 
millió forint szerepel, ez azonban nem jelenti az összes kötelezettségeket, amelyeket 
a mérleg egyéb tételei tartalmaznak. Ezért téves a Pénzügyminisztériumnak az az 
észrevétele, hogy a kötelezettségek összege 2.352.6 millió forint.  
Háztáji jövedelemre vonatkozó adatokat a zárszámadás nem tartalmaz, így ezzel 
a kérdéssel az előterjesztés nem foglalkozhat.  
Az 5. pontban foglaltakhoz a zárszámadás fordulónapján fennálló adatok szolgáltak 
alapul, nem vehetők tehát figyelembe a Pénzügyminisztérium észrevételében említett, 
1953. november 1. után történt hitelfolyósítások.
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Határozati javaslat

A Minisztertanács a termelőszövetkezek gazdasági és pénzügyi helyzetének, valamint 
számvitelének megszilárdítása érdekében az alábbiakat határozza.

1 .) A bevételi hiánnyal zárt termelőszövetkezeteknek az állammal és különböző 
vállalatokkal szemben esedékes kötelezettségei teljesítésére 67 millió forint 
középlejáratú hitelt kell nyújtani, melyet a termelőszövetkezetek – gazdasági 
helyzetük egyedi elbírálása alapján – 2-5 évig folyamatosan fizetnek vissza. 
A pénzügyminiszter erre a célra megfelelő középlejáratú hitelt bocsásson a 
földművelésügyi miniszter rendelkezésére.

2 .) A bevitt állatok és felszerelések 1954-ben esedékes részleteinek kifizetésére a 
pénzügyminiszter a költségvetésben már előirányzott 30 millió forintot oldja 
fel és bocsássa a földművelésügyi miniszter rendelkezésére. A bevitt állatokra 
folyósított hitelek lejárata 5 év, a felszerelésekre adott hiteleké 3 év.

3 .) A termelőszövetkezetek könyvelésének és nyilvántartásának megjavítása érdekében 
a Minisztertanács kötelezi valamennyi mezőgazdasági termelőszövetkezetet 
rendszeres könyvelés vezetésére. A nyilvántartás és könyvelés szempontjából 
termelőszövetkezetek nagyságát és fejlettségét figyelembe véve, a földművelésügyi 
miniszter és a pénzügyminiszter állapítson meg kategóriákat és jelölje meg, hogy az 
egyes kategóriákba tartozó termelőszövetkezetek a jelenleg érvényben lévő könyvelési 
rendszerből mely nyilvántartási, illetve könyvelési könyveket kötelesek vezetni.

a.) A termelőszövetkezeti könyvelők magasabb színvonalú oktatása érdekében 
a földművelésügyi miniszter gondoskodjék arról, hogy a jelenleg működő 
két könyvelőképző tanfolyam 3 hónapos időtartamát 5 hónapra emeljék fel 
és az oktatást két új iskola létesítésével szélesítsék ki. Az 1954. év végére ily 
módon 500 új termelőszövetkezeti könyvelőt kell kiképezni. A tanfolyam 
időtartama meghosszabbításának és a két új iskola megszervezésének költségeit a 
földművelésügyi minisztérium költségvetésében, a meglévő tanfolyami kereteken 
belül kell biztosítani.

b.) A mezőgazdaság irányító szerveinél fokozott gondot kell fordítani a 
termelőszövetkezetek pénzügyi és könyvelési kérdéseire.

A járási és megyei tanácsok vb. mezőgazdasági osztályán a termelőszövetkezetek 
pénzügyi és könyvelési feladataival foglalkozó dolgozók fizetését a mezőgazdasági 
vállalati könyvelők fizetésének színvonalára kell emelni 1954. április 1-től.
A jövőben a megyei tanácsoknál dolgozó tsz. főkönyvelőket csak a Földművelésügyi 
Minisztérium a megyei VB-vel egyetértésben, a járási tanácsoknál dolgozó tsz főköny-
velőket pedig csak a megyei tanács hozzájárulásával lehet alkalmazni, áthelyezni, 
illetve elbocsátani.
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A járási és megyei tanácsok vb. mezőgazdasági osztályánál a termelőszövetkezetek 
pénzügyi és könyvelési feladataival foglalkozó dolgozók létszámát a jelenlegi 305-
ről 420-ra kell növelni. A létszámemelést a földművelésügyi miniszter a tanácsok 
mezőgazdasági igazgatási létszámának keretén belül hajtsa végre.

Meg jegyzés: A Minisztertanács Helyi Tanácsok Titkársága és a Pénzügyminisztérium 
javasolja, hogy a mezőgazdasági osztályoknak a termelőszövetkezetek pénzügyi 
és könyvelési feladataival foglalkozó dolgozói fizetését a Minisztertanács a helyi 
tanácsok dolgozóinak általános bérrendezésével egyidejűleg rendezze.  

A Földművelésügyi Minisztérium a bérrendezést halaszthatatlannak tartja, mert 
csak így lehet megakadályozni a szakképzett dolgozóknak más munkaterületekre 
való tömeges távozását.

Budapest, 1954. március 5.  

MNL OL XIX A-83-a-524 107-114

Hegedüs András s.k.

1/b.

Magyar Népköztársaság Titkos!
Minisztertanácsa A Határozatok Tára nem közli.
Készült: 51 példányban103

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának
524/1/1954. sz[ámú]

határozata
a termelőszövetkezetek 1953. évi zárszámadásáról

A Minisztertanács a termelőszövetkezetek zárszámadásáról készített jelentést tudomásul 
veszi. A termelőszövetkezetek gazdasági és pénzügyi helyzetének, valamint számvitelének 
megszilárdítása érdekében az alábbiakat határozza:

1 .) A bevételi hiánnyal zárt termelőszövetkezeteknek az állammal és a különböző 
vállalatokkal szemben fennálló 67 millió forint esedékes kötelezettségei 

103 Kapják: Gerő Ernő elvtárs (2 pld.), Hegedüs András elvt[árs] (4 pld.), Apró Antal elvtárs, Szalai Béla 
elvt[árs] (6 pld.), Friss István elvtárs, Keleti Ferenc elvtárs, Matolcsi János elvtárs, Olt Károly elvt[árs] 
(2 pld.), Erdey-Grúz Tibor elvt[árs] (3 pld.), Czakó Kálmán elvtárs, Házi Árpád elvtárs, Béres Sándor 
elvtárs, Borbás Lajos elvtárs, Péter György elvtárs, Varga Sándor elvtárs (3 pld.), Gergely Miklós 
elvtárs, Kéri József elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Varga András elvtárs (3 pld.), Ettig László elvtárs.

27/M/1/b
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megfizetését 1954. szeptember 1-ig fel kell függeszteni. A hitelek visszafizetésének 
rendezésére a Földművelésügyi Minisztérium szeptember 1-ig tegyen előterjesztést 
a Minisztertanácshoz.

2 .) A bevitt állatok és felszerelések 1954-ben esedékes részleteinek kifizetésére a 
pénzügyminiszter a költségvetésben előirányzott 30 millió forintot oldja fel, 
és bocsássa a földművelésügyi miniszter rendelkezésére. A bevitt állatokra 
folyósított hitelek lejárata öt év, a felszerelésekre adott hiteleké három év.
A földművelésügyi miniszter a rendelkezésére álló hitelkeretet csak a legszükségesebbekre 
használja fel.

3 .) A termelőszövetkezetek könyvelésének és nyilvántartásának megjavítása érdekében 
a Minisztertanács kötelezi valamennyi mezőgazdasági termelőszövetkezetet 
rendszeres könyvelés vezetésére. A nyilvántartás és könyvelés szempontjából a 
termelőszövetkezetek nagyságát és fejlettségét figyelembe véve, a földművelésügyi 
miniszter és a pénzügyminiszter állapítson meg kategóriákat és jelölje meg, hogy az 
egyes kategóriákba tartozó termelőszövetkezetek a jelenleg érvényben lévő könyvelési 
rendszerből mely nyilvántartási, illetve könyvelési könyveket kötelesek vezetni.

a.) A Földművelésügyi Minisztérium derítse fel a termelőszövetkezetek részére 
kiképzett, de más területeken dolgozó könyvelők munkahelyét. Javaslatot kell 
tenni a termelőszövetkezeteknek, hogy ezeket a könyvelőket hívják vissza a 
szövetkezetekbe. A termelőszövetkezetek részére kiképzett könyvelőket minden 
szerv köteles a termelőszövetkezetbe visszaengedni.

b.) A mezőgazdaság irányító szerveinél fokozott gondot kell fordítani a 
termelőszövetkezetek pénzügyi és könyvelési kérdéseire. Ezért:

– a jövőben a megyei tanács vb mezőgazdasági osztálya tsz. főkönyvelőjét csak 
a Földművelésügyi Minisztérium, a járási tanács vb mezőgazdasági osztálya tsz. 
főkönyvelőjét pedig csak a megyei tanács vb hozzájárulásával lehet alkalmazni, 
áthelyezni, illetve elbocsátani;

– a járási és megyei tanács vb mezőgazdasági osztályánál a termelőszövetkezetek 
pénzügyi és könyvelési feladataival foglalkozó dolgozók létszámát a jelenlegi 
305-ről 420-ra kell növelni. A létszámemelést a földművelésügyi miniszter a 
tanácsok mezőgazdasági igazgatási létszámának keretén belül hajtsa végre.

4 .) A Földművelésügyi Minisztérium dolgozza ki a termelőszövetkezeti zárszámadás 
készítésének elvi és módszerbeli kérdéseit, és azt jóváhagyás végett két hónapon 
belül terjessze a Minisztertanács elé.

5 .) A Földművelésügyi Minisztérium és a Pénzügyminisztérium együtt vizsgálja 
meg Szolnok megye termelőszövetkezeteinek helyzetét és gazdálkodását. A 
vizsgálat eredményéről egy napon belül tegyenek jelentést a Minisztertanácsnak.



457

2719 5 4 .  Á P R I L I S  2 .  –  M E L L É K L ET

Budapest, 1954. április 2.

Nagy Imre s. k.
a Minisztertanács elnöke

MNL OL XIX-A-83-a-524 120–121.

2/a

Minisztertanács Titkársága Titkos!
TÜK-00409/1954.
Tárgy: Mezőgazdasági termelés fejlesztéséről szóló párt- és kormányhatározat ellenőrzése
Megtárgyalva: Rosta Károly FM, Varró Tibor ÁEK, Móré András OT, Korán Miklós 
NiM, Boruzs Mihály HTT, Szilágyi László KGM

Előterjesztés a Minisztertanácshoz

A Magyar Dolgozók Pártja Központi Vezetősége és a Magyar Népköztársaság 
Minisztertanácsa által a mezőgazdasági termelés fejlesztéséről hozott határozat 
maradéktalan végrehajtásának széles körű ellenőrzése jelenleg még nincs megszervezve. 
Az egyes szervek részéről, ha történtek is lépések a határozat ellenőrzésére, nem eléggé 
következetesek, és nem biztosítják egyrészt azt, hogy a párt- és kormányszervek a 
határozat végrehajtásának állásáról, másrészt a határozat végrehajtását akadályozó, 
vagy nehezítő körülményekről bármikor világos képet kapjanak.
A Minisztertanács titkársága a határozat végrehajtásának ellenőrzését ez ideig nem 
szervezte meg. A határozat egyes pontjainak végrehajtását ellenőrizte, így pl. a szak-
emberek átcsoportosítását, a megnövekedett feladatok ellátására az FM megerősítését, 
következetesen azonban az egész határozat ellenőrzésének megszervezése nem történt meg.
A Földművelésügyi Minisztérium a határozat megjelenése után részletes intézkedési 
tervet dolgozott ki, mely tartalmazza a határozat végrehajtását biztosító intézkedéseket, 
az egyes szakigazgatóságok részéről az alsóbb szervek felé kiadandó utasításokat. Az 
intézkedések és a kiadott utasítások végrehajtásának rendszeres ellenőrzése azonban 
már nem lett megszervezve.
A határozat kidolgozására létrehozott szakbizottságok a határozat kidolgozásában komoly 
és eredményes munkát végeztek. Azok a szakemberek, akik eddig szűk tudományos 
kérdésekkel foglalkoztak, a gyakorlati élet felé fordulva teljes erővel bekapcsolódtak 
a mezőgazdasági termelés fejlesztéséről szóló határozat kidolgozásába. Éppen ezért 
a megjelent párt- és kormányhatározatot teljes egészében magukénak tekintik, és 
készek tovább dolgozni ennek végrehajtásáért. Ennek ellenére a bizottságok munkája a 
határozat megjelenése után félbeszakadt, és a határozat végrehajtásának ellenőrzésébe 
már nem lettek bevonva.

27/M/2/a
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Fentiek alapján a rendszeres ellenőrzés hiánya miatt a határozat végrehajtásának állásáról 
átfogó kép nem áll rendelkezésre. Az eddig eltelt idő alatt azonban máris tapasztalhatók 
olyan jelenségek, amelyek azt mutatják, hogy a határozat végrehajtásában egyes területeken 
komoly eredmények vannak, míg más területeken komoly lemaradások mutatkoznak.
Így eredménynek tudható be, a tavaszi fejtrágyázáshoz szükséges műtrágyamennyiség 
biztosítása. Komoly változás állt be a Kohó- és Gépipari Minisztérium területén a 
határozat megjelenése után a mezőgazdasági gépalkatrészgyártás tekintetében, mely 
december hónapban ugrásszerűen megjavult. Ez a javulás azonban január és február 
hónapban nem folytatódott.
Más területeken azonban igen komoly lemaradások vannak a határozat végrehajtásánál. 
A Kohó- és Gépipari Minisztérium nem készült fel kellőképpen a mezőgazdasági 
kisgépgyártásra. A mezőgazdasági kisgépeket gyártó üzemeket későn jelölte ki és ez 
azt vonta maga után, hogy a tavaszi munkák megindulásánál megfelelő számú eke, 
borona, vetőgép és egyéb felszerelés nem áll a dolgozó parasztok rendelkezésére. A 
Földművelésügyi Minisztérium sem készült fel megfelelően a megnövekedett feladatok 
végrehajtására. Különösen megmutatkozott ez az építési beruházások végrehajtása 
tekintetében, ahol a Földművelésügyi Minisztériumnak az eddiginél jóval nagyobb 
beruházások lebonyolítását kell végrehajtani, de a megnövekedett feladatoknak 
megfelelően nem történt meg az apparátus kellő megerősítése.
Ezek a jelenségek szükségessé teszik azt, hogy a határozat végrehajtásának biztosítására 
széles körű rendszeres ellenőrzés induljon meg. Az ellenőrzés célja, hogy az ellenőrzésbe 
bekapcsolt szerveken keresztül a Minisztertanács Titkársága rendszeresen tájékoztassa a 
Minisztertanácsot a határozat végrehajtásának állásáról, feltárja a határozat végrehajtásánál 
tapasztalható lemaradásokat, felhívja arra az érdekelt miniszter elvtársak figyelmét, s a 
végrehajtásra kötelezett minisztériumokkal együtt javaslatot dolgozzon ki a lemaradás 
behozására. Az ellenőrzésnek ki kell terjedni úgy a határozat végrehajtására, mint a 
végrehajtást biztosító körülmények megteremtésének ellenőrzésére.

Határozati javaslat

A Minisztertanács a mezőgazdasági termelés fejlesztéséről szóló párt- és 
kormányhatározat végrehajtásának ellenőrzésére az alábbi határozatot hozza.

1 .) A határozat végrehajtásának biztosítására széles körű rendszeres ellenőrzést kell 
megindítani. A Minisztertanács az ellenőrzés végrehajtásának összefogásával a 
Minisztertanács Titkárságát bízza meg. A Minisztertanács Titkársága felelős 
az egész határozat ellenőrzésének megszervezéséért és koordinálásáért. E 
mellett a végrehajtásban érdekelt miniszterek a határozat saját területüket 
érintő részének ellenőrzéséért felelősek. A határozat végrehajtásának állásáról a 
Minisztertanács titkársága rendszeresen negyedévenként készítsen átfogó jelentést 
a Minisztertanácsnak. A határozat végrehajtása folyamán a végrehajtást akadályozó 
vagy nehezítő körülményekről esetenként tegyen jelentést a Minisztertanácsnak. 
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Az egyes minisztériumok területén a határozat végrehajtásánál tapasztalt 
lemaradásokra a Minisztertanács Titkársága hívja fel az illetékes miniszter 
figyelmét, s kérje fel a szükséges intézkedések megtételére.

Meg jegyzés: Az ÁEK részéről Varró Tibor elvtárs nem ért egyet azzal, hogy a határozat 
ellenőrzésének megszervezéséért és koordinálásáért a Minisztertanács Titkársága 
felelős, mert ez a minisztériumok felelősségét csökkentené.  
Véleményünk szerint, mivel a határozat végrehajtása sok minisztériumot és szervet érint, 
az ellenőrzés megszervezése és koordinálása feltétlen szükséges, s erre a Minisztertanács 
Titkársását javasoljuk. Ez nem jelenti a minisztériumok felelősségének csökkentését 
a határozat végrehajtásában és ellenőrzésében.

2 .) A Földművelésügyi Minisztérium az alábbiak szerint kapcsolódjon be a határozat 
ellenőrzésébe.

a.) Minden főigazgatóság, igazgatóság és önálló osztály saját területét illetően minden 
negyedév elején készítsen három hónapos ellenőrzési tervet. Az ellenőrzési 
tervben a határozat saját területét érintő 2-3 legfontosabb kérdést kell felvenni. 
A határozat ellenőrzését a minisztérium titkársága az ellenőrzési osztállyal együtt 
fogja össze. Az igazgatóságok negyedéves ellenőrzési tervüket a minisztérium 
titkárságának kötelesek megküldeni, mely azt összesítve továbbítja minden 
negyedév első hónapjának 5-éig a Minisztertanács Titkárságának.

b.) A minisztérium Kollégiuma minden negyedév első hónapjának első ülésén 
tárgyalja meg a határozat végrehajtásának állását. Ha a végrehajtásban lemaradás 
van, a Kollégium hozzon megfelelő határozatot a lemaradás behozására. Minden 
főigazgató, igazgató és önálló osztályvezető saját területét illetően minden 
negyedév első hónapjának 10-éig készítsen jelentést a határozat végrehajtásának 
állásáról, ezt a minisztérium titkársága összesítse, és minden negyedév első 
hónapjának 15-éig küldje meg a Minisztertanács Titkárságának.

3 .) Az ellenőrzésbe be kell vonni mindazokat a minisztériumokat, illetve azok illetékes 
igazgatóságait, amelyeknek a határozat végrehajtásában döntő szerepük van. Így 
különösen a Kohó- és Gépipari Minisztériumot, a Nehézipari Minisztériumot, 
[a] Könnyűipari Minisztérium illetékes igazgatóságait, [az] Élelmiszeripari 
Minisztériumot, [a] Bel- és Külkereskedelmi Minisztériumot, az Országos 
Tervhivatalt és [a] SZÖVOSZ-t. Ezek a szervek minden negyedévben egy 
alkalommal Kollégiumon tárgyalják meg a mezőgazdasági termelés fejlesztéséről 
szóló határozat rájuk vonatkozó részének végrehajtását, s a Kollégium hozzon 
megfelelő határozatokat a lemaradások behozására. Az ellenőrzés összefogásáért 
a minisztérium titkársága felelős. A minisztérium titkársága minden negyedév 
első hónapjának 15-éig a határozat rájuk vonatkozó részének végrehajtásáról 
tegyen jelentést a Minisztertanács Titkárságának.
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4 .) A határozat végrehajtásának ellenőrzésébe az ÁEK az alábbiak szerint vegyen részt:
a.) Az Állami Ellenőrző Központ 1954. évi munkatervébe állítsa be a mezőgazdaság 

fejlesztéséről szóló határozatban előírt gépek, eszközök, anyagok határidőre történő 
leszállításának ellenőrzését, beleértve a gépekhez biztosítandó alkatrészeket is. 
Folytasson rendszeres ellenőrzést a traktorok, cséplőgépek és kisgépek gyártása 
területén, különös tekintettel azok legyártásához szükséges anyagok biztosítására.

b.) A vizsgálat során a szállításokban tapasztalt lemaradásokról, a lemaradások okairól, 
a határozat végrehajtására kötelezett szervek és személyek megjelölésével minden 
negyedév első hónapjának 15-éig tegyen összefoglaló jelentést a Minisztertanácsnak.

Meg jegyzés: Az ÁEK részéről Varró Tibor elvtárs azt javasolja, hogy az ÁEK ne negyed-
évenként, hanem esetenként adjon jelentést a határozat végrehajtásának állásáról.  
Véleményünk szerint szükséges, hogy az ÁEK negyedévenként a minisztériumokkal egy 
időben adjon összefoglaló jelentést. Ez nem jelenti azt, hogy ha a negyedév folyamán 
valahol komoly lemaradás van, az ÁEK ne hívja fel erre azonnal a figyelmet.

5 .) A Központi Statisztikai Hivatal a rendszeres havi és negyedévi adatok alapján – új 
adatgyűjtés nélkül – értékelje a határozat végrehajtásának állását. Amennyiben 
a határozat végrehajtásában lemaradást észlel, erről esetenként tájékoztassa a 
Minisztertanács Titkárságát.

6 .) A határozat végrehajtásának jelentős része a helyi tanácsok végrehajtó bizottságának 
munkáján múlik, ezért az ellenőrzésbe be kell kapcsolni a helyi tanácsok végrehajtó 
bizottságait. A megyei tanács végrehajtó bizottsága az alábbiakban kifejtett 
szempontok alapján dolgozzon ki 3 hónapos ellenőrzési tervet. Az ellenőrzés 
összefogásáért a mezőgazdaság irányításával megbízott elnökhelyettest kell felelőssé 
tenni. A megyei tanács végrehajtó bizottsága a folyó munkák során a határozat 
végrehajtásával kapcsolatban felvetődő kérdéseket VB-üléseken esetenként 
tárgyalja meg, s hozzon megfelelő határozatokat a lemaradások behozására. 
Az egész határozat végrehajtásának állását minden negyedév első VB-ülésén 
tűzze napirendre, s a végrehajtás állásáról a negyedév első hónapjának 10-éig 
tegyen jelentést a Minisztertanácsnak. A tanácsi vonalon történő ellenőrzésnél 
az alábbi kérdésekre kell az erőket összpontosítani:

a.) Ellenőrizzék a gépállomásoknál a határozatban előírt építkezések megvalósítását, 
a gépek üzemeltetését és javítását, a traktorosok szociális ellátását és oktatását. 
Állandóan kísérjék figyelemmel a gépállomások részéről úgy a termelőszövetkezet, 
mint az egyénileg dolgozó parasztok felé végzett munkák minőségét, és azt, 
hogy a gépállomások betartják-e a szerződésben előírt kötelezettségeiket.

b.) Kísérjék figyelemmel a termelőszövetkezetek gazdálkodását, segítség elő, 
hogy a határozatban előírt agrotechnikai és zootechnikai előírásokat a 
termelőszövetkezetek betartsák.
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Ellenőrizzék a termelőszövetkezetek munkaegység-elszámolását, jövedelemelosztását, 
premizálási rendszerét, hogy mindezeken keresztül a termelőszövetkezetek tagjai 
ösztönözve legyenek a minőségi munkára, a termésátlagok és a hozamok emelésére.

c.) Szerződéses termelésnél ellenőrizzék a szerződtetés feltételeinek mindkét fél 
részéről történő betartását, különös tekintettel a szerződés önkéntességére, a 
termények beváltására és elszámolására. Ügyeljenek arra, hogy a szerződéskötésnél 
a tájegységnek legjobban megfelelő növények kerüljenek termelésre.

d.) A határozatban szereplő különféle akciók (vetőmag, tenyészállat stb.) lebonyolítását 
ellenőrizzék, és biztosítsák, hogy ezek zökkenőmentesen, a felső utasításoknak 
megfelelően folyjanak le. Ellenőrizzék, hogy az akcióban részt vevő szervek 
betartják-e a határozatban előírt feltételeket.

e.) Fordítsanak különös gondot a különböző termelési anyagok és eszközök biztosítására. 
Amennyiben ezek biztosítása körül zavarok mutatkoznának, azt azonnal jelezzék 
a felsőbb szervek felé, hogy a szükséges intézkedés idejében megtörténjék.

Meg jegyzés. Az FM részéről Rosta Károly elvtárs javasolja az a)–e) pontig terjedő rész 
elhagyását, mert ezen irányelvek megadása a tanácsok önállóságát csorbítja.  
Véleményünk szerint ez nem a tanácsok önállóságának csorbítását, hanem munkájuk 
segítését jelenti, ezért javasoljuk a határozatban bent hagyni.

A megyei tanácsokhoz hasonlóan a járási tanácsok is készítsenek 3 hónapos 
ellenőrzési tervet a megyei tanács végrehajtó bizottsága által megadott irányelvek 
alapján, de mindig figyelembe véve a járás adottságait.
A községi tanácsok a járási tanács végrehajtó bizottságától kapják meg azokat a 
főbb kérdéseket, amelyeket a negyedév folyamán ellenőrizni kell, s ezt a községi 
tanács végrehajtó bizottsága a helyi adottságok figyelembevételével egészítse ki.
Be kell kapcsolni a határozat végrehajtásába, illetve annak társadalmi ellenőrzésébe 
a helyi tanácsok végrehajtó bizottsága mellett működő bizottságokat. A bizottságok 
által felvetett kérdéseket tanácsüléseken tárgyalják meg, minden esetben kikérve 
a parasztok véleményét.

7 .) A határozat ellenőrzésébe be kell vonni a határozat kidolgozására a mezőgazdasági 
szakemberekből létrehozott bizottságokat.

a.) A Minisztertanács felkéri a mezőgazdaság fejlesztéséről szóló párt- és kormányhatározat 
kidolgozásában résztvevő szakbizottságokat, hogy továbbra is dolgozzanak 
együtt, s a legmesszebbmenőkig kapcsolódjanak be a határozat végrehajtásának 
ellenőrzésébe. A bizottságokat az elnök javaslata alapján a szükségeshez mérten 
új tagokkal lehet kiegészíteni.

b.) A szakbizottságok az általuk kidolgozott határozati rész végrehajtását állandóan 
kísérjék figyelemmel. A Minisztertanács felhatalmazza a bizottság tagjait, hogy 
a határozat végrehajtását akadályozó vagy nehezítő körülményekre felhívják a 
határozat végrehajtására kötelezett szervek vezetőinek figyelmét és javaslatot 
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tegyenek a lemaradások megszüntetésére. A végrehajtásra kötelezett szervek 
kötelesek a bizottságok tagjai által beadott javaslatot haladéktalanul megvizsgálni 
és a szükséges intézkedéseket megtenni. Amennyiben a végrehajtásra kötelezett 
szervek a bizottságok vagy annak tagjai által beadott javaslat alapján nem 
intézkednének, úgy a bizottság elnöke erről tegyen jelentést a Minisztertanácsnak. 
A Minisztertanács utasítja a határozat végrehajtására kötelezett szerveket, helyi 
tanácsokat, hogy a bizottságok tagjainak az ellenőrzés folyamán a szükséges 
segítséget adják meg, az általuk felvetett javaslatok alapján tegyék meg a szükséges 
intézkedéseket a határozat végrehajtásának biztosítására.

c.) A szakbizottságok munkájának összefogását a Földművelésügyi Minisztérium 
Tudományos Tanácsára kell bízni. A Tudományos Tanács tagjai egy-egy 
szakterületnek az összefogásáért felelősek.

d.) A bizottságok munkájával kapcsolatos összes kiadásokat a Földművelésügyi 
Minisztérium költségvetésében kell előirányozni, melyre a fedezetet a 
pénzügyminiszter biztosítsa. A határozat végrehajtását elősegítő népgazdasági 
jelentőségű eredményt elért szakbizottságok vezetőit és tagjait jutalomban 
kell részesíteni. Ennek fedezetét ugyancsak a Földművelésügyi Minisztérium 
költségvetésében kell biztosítani.

Budapest, 1954. március 22.
MNL OL XIX-A-83-a-524 143–150.

2/b

Titkos!
Határozatok Tára nem közli.

Készült: 86 példányban.104

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának
524/4/1954. sz[ámú]

határozata
a mezőgazdasági termelés fejlesztéséről szóló határozat ellenőrzésére

A Minisztertanács a mezőgazdasági termelés fejlesztéséről szóló párt- és kormányhatározat 
végrehajtásának ellenőrzésére az alábbi határozatot hozza:

104 Kapják: Gerő Ernő elvtárs (2 pld.), Hegedüs András elvtárs (2 pld.), Apró Antal elvtárs, Hidas 
István elvtárs (3 pld.), Zsofinyecz Mihály elvtárs (4 pld.), Kristóf István elvtárs, Földvári Rudolf 
elvtárs, Bata István elvtárs (2 pld.), Szalai Béla elvtárs (6 pld.), Boldoczki János elvtárs (3 pld.), Olt 
Károly elvtárs (2 pld.), Erdei Ferenc elvtárs (2 pld.),Szabó János elvtárs, Kiss Árpád elvtárs (3 pld.), 
Bognár József elvtárs (4 pld.), Altomáré Iván elvtárs (2 pld.), Tisza József elvtárs (3 pld.), Szíjártó 
Lajos elvtárs (3 pld.), Bebrits Lajos elvtárs (3 pld.), Darvas József elvtárs (2 pld.), Erdey-Grúz Tibor 

27/M/2/b
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A határozat maradéktalan végrehajtásának biztosítására széles körű, rendszeres ellenőrzést 
kell megindítani. Az ellenőrzésnek ki kell terjedni úgy a határozat végrehajtására, mint 
a végrehajtást biztosító körülmények megteremtésének ellenőrzésére. Az ellenőrzés 
célja, hogy az ellenőrzésbe bekapcsolt szerveken keresztül a Minisztertanács állandóan 
tájékozódva legyen a határozat végrehajtásának állásáról, a végrehajtást nehezítő vagy 
akadályozó körülményekről, hogy azok kiküszöbölésére idejében intézkedni tudjon. 
A határozat ellenőrzésének megszervezéséért a végrehajtásra kötelezett miniszterek, 
illetve szervek vezetői felelősek.

1 .) A Földművelésügyi Minisztérium területén minden főigazgatóság, igazgatóság 
és önálló osztály saját területét illetően minden negyedév elején készítsen 3 
hónapos ellenőrzési tervet. Az ellenőrzési tervbe a határozat saját területét 
érintő 2-3 legfontosabb kérdést kell felvenni. Az igazgatóságok negyedéves 
ellenőrzési tervüket a minisztérium ellenőrzési osztályának küldjék meg.
A Minisztérium Kollégiuma minden negyedévben tárgyalja meg a határozat 
végrehajtásának állását, hozzon megfelelő határozatokat a végrehajtás biztosítására. 
A határozat végrehajtásának állásáról, a végrehajtás biztosítására tett intézkedésekről 
a földművelésügyi miniszter minden negyedév első hónapjának 10-éig tegyen 
jelentést a Minisztertanácsnak.
A negyedévi jelentésen kívül a határozat végrehajtásának főbb adatairól – új 
adatgyűjtés nélkül – a Földművelésügyi Minisztérium készítsen 2-3 oldalt kitevő 
operatív dekádjelentést. A jelentéshez szükséges adatokat a végrehajtásra kötelezett 
minisztériumok és szervek adják meg a Földművelésügyi Minisztériumnak.

2 .) Az ellenőrzésbe be kell vonni mindazokat a minisztériumokat, amelyeknek 
a határozat végrehajtásában döntő szerepük van. Így különösen a Kohó- és 
Gépipari, Nehézipari, Könnyűipari, Élelmiszeripari, Bel- és Külkereskedelmi, 
Építésügyi Minisztériumot, az Országos Tervhivatalt és [a] SZÖVOSZ-t. 
Ezek a minisztériumok és szervek minden negyedévben egy alkalommal 
Kollégiumon tárgyalják meg a mezőgazdasági termelésről szóló határozat rájuk 
vonatkozó részének végrehajtását, s a Kollégium hozzon megfelelő határozatokat 
a végrehajtás biztosítására. A végrehajtás ellenőrzésének megszervezéséért az 
illetékes miniszter, illetve az Országos Tervhivatal elnöke és a SZÖVOSZ elnöke 
felelős. A végrehajtásra kötelezett miniszterek, az Országos Tervhivatal elnöke 
és a SZÖVOSZ elnöke a határozat végrehajtásának állásáról minden negyedév 
első hónapjának 10-éig tegyen jelentést a Minisztertanácsnak.

elvtárs (3 pld.),dr. Zsoldos Sándor elvtárs (2 pld.), Czakó Kálmán elvtárs, Házi Árpád elvtárs, Dégen 
Imre elvtárs, Péter György elvtárs, Varga Sándor elvtárs (3 pld.), Gergely Miklós elvtárs, Kéri József 
elvtárs, Papp István elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Rigler György elvtárs, Tauszk György elvtárs, 
Varga András elvtárs (3 pld.), Ettig László elvtárs.
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3 .) Az Állami Ellenőrző Központ a határozat egészét illető és az 1954. évi munkatervében 
szereplő ellenőrzési feladatokon túlmenően különös gonddal ellenőrizze a 
mezőgazdaság fejlesztéséről szóló határozatban előírt gépek, eszközök, anyagok 
határidőre történő leszállítását, beleértve a gépekhez biztosítandó alkatrészeket is. 
Folytasson rendszeres ellenőrzést a traktorok, cséplőgépek és kisgépek gyártása 
területén, különös tekintettel azok legyártásához szükséges anyagok biztosítására.
A vizsgálat során a szállításokban tapasztalt lemaradásokról, a lemaradások 
okairól a határozat végrehajtására kötelezett szervek és személyek megjelölésével 
minden negyedév első hónapjának 10-éig az ÁEK elnöke tegyen összefoglaló 
jelentést a Minisztertanácsnak.

4 .) A Központi Statisztikai Hivatal a rendszeres havi és negyedévi adatok alapján – új 
adatgyűjtés nélkül – értékelje a határozat végrehajtásának állását. Amennyiben a határozat 
végrehajtásában lemaradást észlel, erről esetenként tájékoztassa a Minisztertanácsot.

5 .) A határozat végrehajtásának jelentős része a helyi tanácsok végrehajtó bizottságának 
munkáján múlik, ezért az ellenőrzésbe be kell kapcsolni a helyi tanácsok végrehajtó 
bizottságait. A megyei tanács végrehajtó bizottsága az alábbiakban megadott irányelvek 
alapján dolgozzon ki 3 hónapos ellenőrzési tervet. Az ellenőrzés összefogásáért a 
mezőgazdaság irányításával megbízott elnökhelyettest kell felelőssé tenni. A megyei 
tanács végrehajtó bizottsága a folyó munkák során a határozat végrehajtásával 
kapcsolatban felvetődő kérdéseket VB-üléseken esetenként tárgyalja meg. A 
határozat végrehajtásának állásáról a megyei tanács végrehajtó bizottsága minden 
negyedév első hónapjának 10-éig tegyen jelentést a Minisztertanácsnak. A tanácsi 
vonalon történő ellenőrzésnél az alábbi kérdésekre kell az erőket összpontosítani:

a.) Ellenőrizzék a gépállomásoknál a határozatban előírt építkezések megvalósítását, 
a gépek üzemeltetését és javítását, a traktorosok szociális ellátását és oktatását. 
Állandóan kísérjék figyelemmel a gépállomások részéről úgy a termelőszövetkezetek, 
mint az egyénileg dolgozó parasztok felé végzett munkák minőségét, és azt, 
hogy a gépállomások betartják-e a szerződésben előírt kötelezettségeiket.

b.) Kísérjék figyelemmel a termelőszövetkezetek gazdálkodását, segítség elő, 
hogy a határozatban előírt agrotechnikai és zootechnikai előírásokat a 
termelőszövetkezetek betartsák.
Ellenőrizzék a termelőszövetkezetek munkaegység-elszámolását, jövedelemelosztását, 
premizálási rendszerét, hogy mindezeken keresztül a termelőszövetkezetek tagjai 
ösztönözve legyenek a minőségi munkára, a termésátlagok és a hozamok emelésére.

c.) Szerződéses termelésnél ellenőrizzék a szerződtetés feltételeinek mindkét fél 
részéről történő betartását, különös tekintettel a szerződés önkéntességére, a 
termények beváltására és elszámolására. Ügyeljenek arra, hogy a szerződéskötésnél 
a tájegységnek legjobban megfelelő növények kerüljenek termelésre.

d.) A határozatban szereplő különféle akciók (vetőmag, tenyészállat stb.) lebonyolítását 
ellenőrizzék és biztosítsák, hogy ezek zökkenőmentesen, a felső utasításoknak 
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megfelelően folyjanak le. Ellenőrizzék, hogy az akcióban részt vevő szervek 
betartják-e a határozatban előírt feltételeket.

e.) Fordítsanak különös gondot a különböző termelési anyagok és eszközök biztosítására. 
Amennyiben ezek biztosítása körül zavarok mutatkoznának, azt azonnal jelezzék 
a felsőbb szervek felé, hogy a szükséges intézkedés idejében megtörténjék.
A megyei tanácsokhoz hasonlóan a járási tanácsok is készítsenek 3 hónapos 
ellenőrzési tervet a megyei tanács végrehajtó bizottsága által megadott irányelvek 
alapján, de mindig figyelembe véve a járás adottságait. Be kell kapcsolni a határozat 
végrehajtásába, illetve annak társadalmi ellenőrzésébe a helyi tanácsok végrehajtó 
bizottsága mellett működő bizottságokat. A bizottságok által felvetett kérdéseket 
tanácsüléseken tárgyalják meg, minden esetben kikérve a parasztok véleményét.

6 .) Be kell vonni a határozat ellenőrzésébe a határozat kidolgozásában részt vett 
mezőgazdasági szakemberekből létrehozott bizottságokat is. Ezért:

a.) A Minisztertanács felkéri a mezőgazdasági termelés fejlesztéséről szóló párt- és 
kormányhatározat kidolgozásában résztvevő szakbizottságokat, hogy továbbra 
is dolgozzanak együtt, és a legmesszebbmenőkig kapcsolódjanak be a határozat 
végrehajtásának ellenőrzésébe. A bizottságokat az elnök javaslata alapján a 
szükségeshez mérten új tagokkal lehet kiegészíteni.

b.) A szakbizottságok az általuk kidolgozott határozati rész végrehajtását a mezőgazdaság 
területén végzett ellenőrzéseik alapján állandóan kísérjék figyelemmel. A határozat 
végrehajtását akadályozó vagy nehezítő körülményekre hívják fel a határozat 
végrehajtására kötelezett szervek vezetőinek figyelmét és tegyenek javaslatot azok 
megszüntetésére. A végrehajtásra kötelezett szervek a bizottságok tagjai által beadott 
javaslatot kötelesek haladéktalanul megvizsgálni, s a szükséges intézkedéseket 
megtenni. Amennyiben a végrehajtásra kötelezett szervek a bizottságok, vagy 
annak tagjai által beadott javaslat alapján nem intézkednének, úgy a bizottság 
elnökének joga van a Minisztertanács elnökéhez jelentést tenni.

c.) A szakbizottságok munkájának összefogását a Földművelésügyi Minisztérium 
Tudományos Tanácsára kell bízni. A Tudományos Tanács tagjai egyes szakterületek 
összefogásáért felelősek.

d.) A bizottságok munkájával kapcsolatos összes kiadásokat a Földművelésügyi 
Minisztérium költségvetésében kell előirányozni, melyre a fedezetet a 
pénzügyminiszter biztosítsa. A határozat végrehajtását elősegítő népgazdasági 
jelentőségű eredményt elért szakbizottságok vezetőit és tagjait jutalomban 
kell részesíteni. Ennek fedezetét ugyancsak a Földművelésügyi Minisztérium 
költségvetésében kell biztosítani.

Nagy Imre s. k.
a Minisztertanács elnöke

MNL OL XIX-A-83-a-524151–155.
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3.

Az Államigazgatás Racionalizálására Szigorúan titkos!
kiküldött Kormánybizottságtól
Tárgy: Az államigazgatás racionalizálásának irányelvei és ütemterve

Előterjesztés a Minisztertanácshoz

A Minisztertanács 519/26/1954. sz. határozatával az államigazgatás racionalizálására 
Kormánybizottságot hozott létre. A Kormánybizottság által a mai napig elvégzett 
munkáról a következőket jelentem:

I.

A Kormánybizottság az állami és gazdasági munka legfontosabb funkcionális tevékeny-
ségének racionalizálására az 1. számú mellékletben105 felsorolt szakbizottságokat hozta 
létre. A szakbizottságok megalakultak, munkaterveiket elkészítették, és munkájuk 
megfelelő ütemben folyik.
A miniszterek és hivatalvezetők 14 minisztériumban, OT-nál, a MÁV-nál, Legfőbb 
Ügyészségnél, 6 országos hatóságnál és a Budapesti Városi Tanácsnál (2. számú 
melléklet106) saját szervezetük racionalizálására egy miniszterhelyettes vagy hivatalve-
zető-helyettes vezetésével úgynevezett területi racionalizálási bizottságokat alakítottak. 
A racionalizálási munka irányelveiről azok vezetőit tájékoztattam, és ennek alapján a 
területi bizottságok munkájukat megkezdték, munkaterveiket elkészítették és a tervezés, 
anyaggazdálkodás, beruházás, létszámgazdálkodás stb. egyszerűsítésére vonatkozó 
javaslataikat a szakbizottságokhoz eljuttatták. A javaslatokat a szakbizottságok általában 
jól felhasználják javaslataik kidolgozásánál.
A begyűjtési miniszternek a begyűjtési költségek csökkentésére és az ehhez szükséges 
átszervezésre vonatkozó tervezetét a Kormánybizottság megtárgyalta, hogy a javaslat 
a felsőbb szervek elé került.
A Begyűjtési Minisztérium szervezetére és vállalati létszámára vonatkozó javaslatot a 
Minisztertanács által megadott időre a minisztérium nem nyújtotta be. A begyűjtési és 
átvételi tevékenységgel kapcsolatos minisztériumi és vállalati szervezet egyszerűsítését 
a Kormánybizottság az egyes minisztériumok (BgyM., ÉlM., BKM, SZÖVOSZ) 
javaslatai keretében és ütemében tárgyalja.
A tanácsi szakbizottság – a helyi kezdeményezések jobb érvényesülése érdekében – létrehozott 
Hajdú-Bihar megyében megyei, a püspökladányi járásban járási, Debrecenben városi és 

105 Az 1. számú melléklet „a racionalizálási szakbizottságok és azok vezetői”. Felsorolja a tervezési, az 
anyaggazdálkodási, a pénzügyi, a beruházási, a létszám- és státus, az ellenőrzési, a számviteli és 
statisztikai, valamint a tanácsi szakbizottság vezetőinek nevét és beosztását.

106 A 2. számú melléklet a „területi (minisztériumi) racionalizálási felelősök” névsora.

27/M/3
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Földes községben községi racionalizálási bizottságot. A legkisebb községek szakigazgatásának 
lehetőségeit Baranya megyében a megyei tanács elnöke által irányított bizottság vizsgálja.
Mind a szak-, mind a területi bizottságok összeállítása úgy történt, hogy azokban 
nemcsak a minisztériumok, hanem középszervek, tanácsi osztályok és vállalatok legjobb 
szakemberei is részt vesznek. Ez lehetőséget ad számunkra, hogy a gyakorlatban szerzett 
tapasztalataikat sokoldalúan érvényesítsék a javaslatok kidolgozásánál. A Kormánybizottság 
arra törekszik, hogy javaslatait a bírálat és önbírálat kibontakoztatásával és az alulról 
jövő kezdeményezések ismeretében tegye meg.

II.

A racionalizálási javaslatokat a Kormánybizottság véleményezi és a Minisztertanács 
emeli határozaterőre. A területi bizottságok javaslatait – a Kormánybizottság vélemé-
nyezésével – a miniszter, a szakbizottságok javaslatait a Kormánybizottság terjeszti a 
Minisztertanács elé.
A racionalizálás az állami munka egész területén – mind a legfontosabb funkcionális 
tevékenységek egyszerűsítésére, mind az egyes minisztériumok munkájának és szer-
vezetének megjavítása érdekében – egyszerre folyik.
Ez a párhuzamos és egymást gyakran keresztező munka a Kormánybizottság elé a 
koordinálás tekintetében fokozott feladatokat állít.
A Kormánybizottság nemcsak rendszeres ülésein, hanem egyes tagjai konkrét közre-
működésével és titkársága útján is részt vesz a koordinálásban.
A területi bizottságok javaslataiért és a racionalizálási határozatok végrehajtásáért a miniszter 
személyében, a megtakarítások realizálásáért pedig ezen felül a pénzügyminiszter felelős.
A racion[aliz]álás során elbocsátásra kerülőket gondos személyi kiválogatás alapján 
kell kijelölni, hogy a munkásosztály befolyása az államapparátusban erősödjék és az 
apparátus színvonala, szaktudás és kulturáltság tekintetében is emelkedjék.
Javaslom, hogy a Minisztertanács a racionalizálási munka irányelveit és ütemét a 
következők szerint határozza meg:

Határozati javaslat
I.

A racionalizálási munka célja

1 .) Az államapparátus jelenlegi szervezeti formáit egyszerűbbé, munkamódszereit 
jobbá kell tenni, hogy ezáltal:

a.) az államapparátus közelebb kerüljön a dolgozókhoz;
b.) a vezetés minden szinten megjavuljon, közelebb kerüljön a végrehajtáshoz 

és az államapparátusban erősödjék a személyi felelősség. Az államhatalmi 
szerveknél, a tanácsoknál és végrehajtó bizottságaiknál emellett a kollektív 
vezetés megerősítésére kell törekedni;
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c.) a hatáskörök megfelelő részének leadásával, a feladatok ellátásához szükséges 
erők és eszközök ott jelentkezzenek, ahol a feladatok vannak;

d.) lényegesen kisebb létszámú, minőségileg magasabb színvonalú államapparátus 
alakuljon ki, mely feladatait jobban, gyorsabban és olcsóbban végzi el.

2 .) Fenti célok elérése érdekében mind a tervezés, anyaggazdálkodás, beruházás, 
pénzügyek, számvitel és statisztika, létszám-, státusz és béralap-gazdálkodás, 
ellenőrzés területén, mind a minisztériumok és országos szervek, valamint az 
általuk irányított igazgatási és vállalati egységek területén:

a.) biztosítani kell a vezetők számára feladataik felelősségteljes ellátásához szükséges 
hatáskört és eszközöket;

b.) ki kell küszöbölni az állami és gazdasági munka minden szintjén a funkcionalizmust, 
amely akadályozza az egyszemélyi felelős vezetést;

c.) meg kell szüntetni az irányítás és a végrehajtás közé iktatott felesleges és 
párhuzamos szerveket;

d.) fel kell kutatni és meg kell szüntetni az érdemi munkát akadályozó öncélú, 
formális és bürokratikus tevékenységet;

e.) a feladatoknak és a végrehajtás módszereinek meghatározásánál fokozottabban 
kell figyelembe venni az egyes népgazdasági és igazgatási ágazatok sajátosságait; 
a szervek és feladatok fontossága és nagysága által adódó különbségeket;

f.) meg kell szüntetni az államigazgatásban – különösen a helyi szerveknél tapasztalható 
nagymértékű fluktuációt, és javaslatokat kell kidolgozni arra, hogy a káderek 
munkahelyük megtartásában érdekeltek legyenek, pl.: szolgálati lakás, illetményföld, 
állattartás joga stb. útján.

3 .) A racionalizálás végrehajtásával 1954. év végéig az államapparátus és az igazgatási 
funkciót végző egyéb szervek létszámát (a pedagógusokat, orvosokat stb. nem 
számítva) mintegy 15%-kal, legalább 30 000 fővel csökkenteni kell. A végrehajtásnál 
biztosítani kell, hogy 1954. év első felében az 1954. évi költségvetésről szóló MT- 
határozatban specifikáltan előírt 160 millió Ft-os költségvetési megtakarításon 
felül további 120 millió Ft megtakarítás a költségvetésben zárolásra kerüljön.
Fentieken túl, további megtakarításokat kell elérni a vállalatok adminisztratív 
létszámában és béralapjában.

II.
A racionalizálás irányelvei

1 .) A tervezés terén. A tervezés fázisainak, sorrendjének, határidőinek és az egyes 
tervező szervek szerepének felülvizsgálata alapján meg kell szüntetni a felesleges 
párhuzamos tervezést és egyértelműen meg kell határozni az Országos Tervhivatal, 
a minisztériumok és a vállalatok szerepét a tervező munkában.



469

2719 5 4 .  Á P R I L I S  2 .  –  M E L L É K L ET

Fel kell számolni a tervjóváhagyás rendszerében is megmutatkozó túlzott 
centralizációt, bürokratizmust, és a Tervhivatal ezzel kapcsolatos operatív 
tevékenységét. Szűkíteni kell a jóváhagyásra kerülő tervek és tervmutatók körét.
A tervezésnél érvényesíteni kell az egyes népgazdasági ágak sajátosságait és 
különleges követelményeit. A kis tervező egységeknél a tervek körét a nagy 
tervező egységekhez képest szűkíteni kell.
Az egyes minisztériumok melléktevékenységének tervezését a főtevékenység 
tervezéséhez viszonyítva egyszerűsíteni kell.
Egyszerűsíteni és csökkenteni kell a tervezéshez felhasznált utasításokat, űrlapokat, 
számítási anyagokat, munkalapokat.
A népgazdaság egyes területein a túlzottan részletekbe menő tervezés helyett 
a tervek megalapozásának más módszereit kell kidolgozni (pl. terven kívüli 
ösztönző tényezők alkalmazása, szállítási szerződések, stb.).

2 .) Az anyaggazdálkodás területén a népgazdaság minden területe számára egyformán 
szervezett ellátási és értékesítési hálózat rendszerét az egyes népgazdasági ágak 
tényleges szükségleteinek megfelelően kell kialakítani.
Felül kell vizsgálni a termelő minisztériumok ellátási és értékesítési bázisai, 
valamint a nagykereskedelem között kialakított káros párhuzamosságot, és 
azt meg kell szüntetni.
Csökkenteni kell az anyaggazdálkodás körébe vont cikkek számát. Növelni kell a 
minisztériumok által közvetlenül értékesített cikkek körét. Az anyagtervezést és 
gazdálkodást szilárdabban kell műszakilag megalapozott anyagnormákra építeni.
A szállítási szerződések területén kialakult formalizmust és bürokratizmust meg kell 
szüntetni. A szállítási szerződéseket fokozottabban kell a termelési tervek anyaggal 
való fedezésének és a fogyasztási szükségletek biztosításának eszközévé tenni.

3 .) A beruházásoknál az előkészítés és ellenőrzés formális elemeinek megszüntetésével 
a felelősség éles elhatárolásával a pénzügyi lebonyolítás egyszerűsítésével a 
megvalósítás ütemének lényeges meggyorsítását, az ellenőrzés színvonalának 
emelését, a költségek csökkentését kell elérni.
A beruházások tervezésének, elkészítésének és jóváhagyásának rendszerét egységes 
elvek alapján, a beruházások jellege és sajátosságai figyelembevételével kell kialakítani.
Ki kell dolgozni a kisebb beruházások egyszerűbb lebonyolítására alkalmas 
szervezetet és módszereket.

4 .) A pénzügyek terén egyszerűsíteni kell a költségvetés, a hitel és pénzforgalom 
rendszerét. A költségvetési gazdálkodásban növelni kell a minisztériumok és 
a tanácsok hatáskörét. A központi szerveket mentesíteni kell a kisebb ügyek 
intézésétől. Olyan pénzügyi és hitelrendszert kell kialakítani, ami a vállalatok 
és szövetkezetek önálló gazdálkodásának elősegítése mellett alkalmas arra is, 
hogy a szerveket messzemenő megtakarításokra ösztönözze.
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5 .) A számvitel és statisztika területén meg kell szüntetni a maximalizmust és a 
munkát a feltétlenül szükséges adatok szolgáltatására kell korlátozni, figyelembe 
véve az egyes területek és népgazdasági ágak sajátosságait. Csökkenteni kell a 
könyvelés túlzott tagoltságát, ki kell küszöbölni a párhuzamos nyilvántartásokat, 
a felső szervek túlzott adatszolgáltatási igényeit. A mérlegbeszámolók által 
tárgyalt kérdések körét a tényleges szükségleteknek megfelelően le kell szűkíteni.
A számviteli és statisztikai adatszolgáltatást egységes alapbizonylati rendszerre 
kell helyezni és meg kell szilárdítani a számviteli és statisztikai fegyelmet.

6 .) A létszám-, státusz- és béralap-gazdálkodás területén a vállalati státusz megállapítására, 
módosítására és ellenőrzésére vonatkozó rendelkezéseket úgy kell módosítani, 
hogy ezáltal növekedjék a vállalatok igazgatóinak és iparágak felelős vezetőinek 
hatásköre és felelőssége, megszűnjék a fölös adminisztráció, meggyorsuljon az 
ügyek intézése, egyidejűleg pedig az új rendszer a jelenleginél jobban biztosítsa 
a nem közvetlenül termelő munkát végzők létszámalakulásának ellenőrzését, 
és a létszámhatározatok végrehajtását.
Biztosítani kell a típusstátuszok elkészítésének meggyorsítását figyelemmel arra, 
hogy a jelenlegi racionalizálás eredményeinek biztosításában a típusstátuszok 
jelentős szerepet kell hogy kapjanak.

7 .) A központi szervek ellenőrző munkájából ki kell küszöbölni a felesleges, formális, 
kellő felkészültség nélkül, ötletszerűen végzett ellenőrzéseket.
A különböző ellenőrző szervek feladatait és módszereit meg kell határozni, 
munkájukat a párhuzamos és kereszteződő ellenőrzések kiküszöbölése érdekében 
össze kell hangolni. Az ellenőrzések időtartamának káros és a munkát zavaró 
elhúzódását meg kell szüntetni.
Radikálisan csökkenteni kell az instruktorok számát, és meg kell határozni, hogy 
mely szervek, milyen feladatokra tarthatnak instruktorokat.
Meg kell határozni az ellenőrző szervek jogait és az ellenőrzöttek kötelezettségeit 
az ellenőrzések során feltárt hibák megszüntetésében.

8.a ) A tanácsok területén legfontosabb feladat a „kettős irányítás” helytelen 
értelmezése folytán kialakult káros állapot megszüntetése. A kettős irányítás 
helytelen értelmezése oda vezetett, hogy a minisztériumok a tanácsi osztályok 
megerősítésével nem foglalkoztak megfelelően. Az osztályok kettős irányítás 
helyett gyakran irányítás nélkül maradtak. Egyes minisztériumok a tanácsi 
osztállyal párhuzamosan működő, de csak a minisztériumnak alárendelt szerveket 
hoztak lére. (Állattenyésztési Igazgatóság, Kereskedelmi Iroda stb.)
A kettős irányítás fogalmát a tanácstörvény módosításával úgy kell meghatározni, 
hogy az biztosítsa a minisztériumok számára a tanácsi osztályok vezető kádereinek 
kiválasztását és nevelését, munkájukhoz szükséges szakirányítás közvetlen 
gyakorlását. Biztosítsa azokat az előfeltételeket, amelyek alapján a minisztériumok 



471

2719 5 4 .  Á P R I L I S  2 .  –  M E L L É K L ET

a megfelelő tanácsi osztályokat saját szervüknek is tekintsék, az osztályok 
munkájáért felelősséget vállaljanak és a VB-gal együtt az osztályokat úgy 
alakítsák ki, hogy azok munkája iránt bizalommal legyenek.
A végrehajtó bizottságok – az osztályok hatáskörének növelésével – mentesüljenek 
az aprólékos operatív feladatok elvégzése alól, hogy ezáltal fokozottabb figyelmet 
fordítsanak az osztályok munkájának ellenőrzésére, a törvényesség betartásának 
biztosítására, a központi rendelkezések helyi viszonyokra való alkalmazására, a 
felsőbb szervek rendelkezései végrehajtásának ellenőrzésére, a helyi gazdasági 
és kulturális élet irányítására.

b .) Egyidejűleg a tanácsoknak meg kell adni azt a hatáskört, amely az államhatalom helyi 
funkcióinak ellátásához szükséges. A tanácsok és a VB-k hatáskörét a területekre 
tartozó gazdasági kérdések – különösen a tervezés, beruházás, anyaggazdálkodás, 
áruellátás, helyi árualapok feltárása és a pénzügyek – intézésében növelni kell.

c .) Az osztályokat hatósági joggal felruházott szervekké kell tenni. Ennek megfelelő 
hatásköröket a felsőbb szervektől le kell adni, és a feladatok jó elvégzésének 
biztosítására a megyei osztályokat minőségileg, a járási osztályokat minőségileg, 
szükség esetén mennyiségileg is, szakkáderekkel meg kell erősíteni.
A tanácsi osztályok hatósági jellegének nem megfelelő operatív gazdasági 
tevékenység ellátására – ahol ez szükséges – az osztálynak alárendelt gazdálkodó 
szerveket kell létrehozni.

d .) A községi tanácsok hivatali szervezetét a megnövekedett feladatok ellátására 
alkalmassá kell tenni, figyelemmel arra, hogy jól képzett és szakosított községi 
igazgatást egyes feladatoknál csak több községre kiterjedő hatáskörrel lehet kiépíteni.

e .) A tanácsi apparátus szakmai színvonalát és a dolgozók fizetését megfelelően 
emelni kell.

f .) Mindezek alapján javaslatot kell kidolgozni a tanácsok hivatali szervezetét 
megállapító jogszabályok módosítására.

9 .) A területi bizottságok javaslatainál a szakbizottságokra vonatkozó irányelveket 
értelemszerűen alkalmazni kell. Ezeken belül legdöntőbb a vezetés megjavítása.
A vezetés megjavítására el kell érni, hogy a vállalatok és az igazgatás különböző 
szintjein lévő vezetők megkapják a vezetésük alatt álló szervek rendeltetés 
szerinti feladatai felelősségteljes ellátásához szükséges hatáskört és eszközöket.
Az alsóbb fokú szervek munkája iránti bizalmatlanságot fel kell számolni. Az alsóbb 
fokon dolgozó vezetők hatáskörének és önállóságának szélesítésével egyidejűleg 
a feladatok megfelelő ellátását jó szakemberek átirányításával kell biztosítani.
Az irányítók és irányítottak arányában az irányítók számának csökkenni kell, 
az irányítás munkájának pedig érdemibbé kell válni.
Az olyan irányítást, mely lényegében abból áll, hogy az irányító szerv még a kis 
jelentőségű részletkérdésekben való döntés jogát is magához vonja, meg kell szüntetni.
Teljesen meg kell szüntetni azt a még ma is fennálló helytelen gyakorlatot, hogy 
felső szervek vállalatokat vagy helyi tanácsokat a közvetlen felettes szerven 
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átnyúlva közvetlenül irányítanak. Az ilyen káros gyakorlat lehetőségét már a 
létszámok jóváhagyásánál kell kiküszöbölni.
Az irányításnak a feladatok átgondolt meghatározásában, a káderek helyes 
megválasztásában, a végrehajtás előfeltételeinek biztosításában, a végrehajtás 
mélyreható szakszerű ellenőrzésében és a felmerült problémák megoldásához 
jó és hathatós segítség nyújtásában kell megmutatkozni.
Mindezek biztosítására:

a.) Az irányító szervek és funkcionális hatóságok által maguknak indokolatlanul 
fenntartott hatásköröket oda kell vinni, ahol a feladatok jelentkeznek;

b.) az operatív szervek vezetőinek hatáskörét és felelősségét a tervezés, a költségvetés 
és vállalati gazdálkodás, az anyaggazdálkodás, létszám- és béralap-gazdálkodás 
területén szélesebb körre kell kiterjeszteni;

c.) a minisztériumokon belül az iparigazgatóságok és az operatív főosztályok 
hatáskörét a funkcionális főosztályok hatáskörének rovására növelni kell és 
azok hatáskörétől fokozottabban el kell határolni;

d.) a vezetés és végrehajtás közé iktatott felesleges és párhuzamos szerveket meg 
kell szüntetni.
A hatáskörök decentralizálásával végső fokon a központi irányítás hatékonyságának 
növelésére kell törekedni.

III.
A racionalizálás végrehajtása

1 .) A Kormánybizottság az egyes racionalizálási javaslatokat a 3. sz. melléklet 
szerinti sorrendben kívánja tárgyalni.

2 .) A racionalizálás során felszabaduló munkaerők elhelyezésére tervet kell kidolgozni. 
A felszabaduló munkaerőkből a minisztériumok a tehetséges, jó szakembereket 
elsősorban saját alsóbb fokú apparátusuk megerősítésére használják fel úgy, hogy 
mindenhonnan kikerüljenek azok, akik gátolják az államapparátus munkájának 
megjavítását. A racionalizálás eredményeként az igazgatási apparátusból kikerülő 
munkaerők termelő munkában való elhelyezkedését elő kell segíteni átképző 
tanfolyamok szervezésével is, másrészt pedig a létszámok és státuszok zárolásával 
meg kell akadályozni, hogy a leépítettek az igazgatási szervezetbe visszaszivárogjanak.
Amennyiben a felszabaduló munkaerők elhelyezése csak más minisztériumok 
területén valósítható meg, az erre vonatkozó intézkedéseket az érdekelt miniszterek 
a Munkaerő-tartalékok Hivatala bevonásával a Kormánybizottság által kidolgozandó 
ütemterv szerint tegyék meg.

3 .) A racionalizálási munka során elért tényleges béralap-megtakarítások később 
meghatározandó hányadát arra kell felhasználni, hogy a racionalizálással 
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megjavított államapparátusban a dolgozók minőségileg jobb munkáját megfelelőbb 
bérezéssel lehessen honorálni.

4 .) A racionalizálási munkában kiváló teljesítményt nyújtó szakembereket jutalmazni kell.

5 .) Az első félévben elért eredményekről a Kormánybizottság június hó 30-ig 
tájékoztassa a Minisztertanácsot.

Budapest, 1954. március hó 27.

Házi Árpád s. k.
a Kormánybizottság elnöke

Javasolom, hogy a határozat I. fejezet 1–2., a II. fejezet és a III. fejezet 3–5. részeit a 
„Határozatok Tára” közölje.

MNL OL XIX-A-83-a-524 164–171.

4/a

Igazságügy-miniszter Titkos!
01/3/1954. IM. TÜK szám
Tárgy: Törvényjavaslat a büntetőperrendtartásról szóló 1951: III. törvény módosításáról
Előadó: Cieslar Viktor
Egyetértenek:
a Honvédelmi Minisztérium részéről: 
Bata István elvtárs,
a Belügyminisztérium részéről: 
Piros László elvtárs (észrevétellel),
a Legfőbb Ügyészség részéről: 
Czakó Kálmán elvtárs,
a Minisztertanács Titkársága részéről: 
Gergely Miklós, és Kéri József elvtársak (észrevételekkel).

Előterjesztés a Minisztertanácshoz
I.

A Magyar Dolgozók Pártja Központi Vezetőségének 1953. június 27–28-i határozata és 
az ezen alapuló kormányprogram egyik alapvető feladatként a szocialista törvényesség 
megerősítését jelölte meg. A szocialista törvényesség megszilárdítása érdekében – az 
Alkotmány vonatkozó fejezeteinek végrehajtásaként – a Népköztársaság Elnöki Tanácsa 

27/M/4/a
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megalkotta az új ügyészi szervezetről szóló törvényerejű rendeletet, az Országgyűlés 
pedig elfogadta a Magyar Népköztársaság bírósági szervezetéről szóló törvényt.
Az említett két nagy jelentőségű jogszabály rendelkezései szükségessé teszik, hogy a bírói 
eljárás részletes szabályait tartalmazó eljárásjogi törvényeinket, közöttük elsősorban a 
büntető perrendtartásról szóló 1951: III. törvényt az ügyészi szervezetről, valamint a 
bírósági szervezetről szóló jogszabályaink rendelkezéseivel összhangba hozzuk.
Büntető perrendtartásunk azonban nemcsak az említett új jogalkotások folytán, hanem 
a szocialista törvényesség megszilárdításának a szem előtt tartásával egyéb vonatkozásban 
is módosításra szorul. Bár az 1951: III. törvény lényegében már a szocialista eljárási 
elveket fejezte ki, több tekintetben azonban – amint ez gyakorlati alkalmazása során is 
kitűnt – megoldásai nem voltak következetesek, nem teremtették meg kellőképpen a 
megfelelő eljárási biztosítékokat és nem zárták ki elegendő határozottsággal a visszaélés 
és a zaklatás lehetőségeit.
Mindezeknél fogva szükségessé vált a büntető perrendtartásról szóló 1951: III. törvény 
jelentős módosítása.

II.

A büntető perrendtartás egyes szabályainak módosítását tartalmazó törvényjavaslat a 
büntető eljárás szabályainak módosításánál az alábbi irányelveket követi:

a.) Az új ügyészi szervezetről szóló törvényerejű rendeletnek megfelelően módosítja 
a büntetőeljárásban az ügyészségre vonatkozó eljárási szabályokat, kiterjeszti a 
legfőbb ügyész jogait, hogy az ügyészi szervek a bűnügyi nyomozás és a bíróságok 
tevékenységének törvényességi felügyeletét el tudják látni.

b.) A bírósági szervezeti törvény rendelkezéseinek megfelelően újra szabályozza a 
bírósági szervezetet, a bíróságok összetételét, hatáskörét érintő rendelkezéseket, 
továbbá biztosítja a Legfelsőbb Bíróság elvi irányító szerepét a büntető ítélkezésben, 
valamint a Legfelsőbb Bíróság elnökének jogait az eljárás során.

c.) Az állampolgárok zaklatásának elkerülése és a törvényesség biztosítása végett 
pontosabban meghatározza a nyomozás menetét, a nyomozóhatóságok jogait, a 
nyomozás határidejét, valamint a terhelt előzetes letartóztatásának a szabályait 
és határidejét, végül a tárgyalás előkészítésének a módját.

d.) A büntetőügyek másodfokú elbírálásának megjavítása érdekében a fellebbezési 
eljárás szabályait úgy változtatja meg, hogy a fellebbezési bíróság lényegében 
csak jogi felülbírálást végezzen és az ügyet érdemben mindig az első fokon eljárt 
bíróság bírálja el (revíziós-kasszációs rendszer).

III.

Az említett alapelvek a törvényjavaslatban a következőképpen jutnak kifejezésre:
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1 .) A javaslat az ügyészi szervezetről szóló törvényerejű rendelettel (1953: 13. tvr.) 
összhangban a nyomozás során az ügyészt megillető jogok leszögezésével 
biztosítja, hogy a nyomozóhatóságok működésének törvényessége felett az 
ügyész megfelelő felügyeletet gyakorolhasson. Így pl. az ügyészt a nyomozás 
elrendeléséről értesíteni kell; a nyomozás megtagadásához, megszüntetéséhez, 
továbbá a csekélyebb súlyú bűncselekményeknél a nyomozóhatóságok által 
benyújtott vádirathoz az ügyész jóváhagyására van szükség; az előzetes letartóztatás 
időtartamát csak a megyei ügyész, illetőleg bizonyos esetekben csak a legfőbb 
ügyész hosszabbíthatja meg.

2 .) Figyelemmel arra, hogy az ügyész a nyomozati eljárás minden szakasza felett 
felügyeletet gyakorol és a büntető tárgyalás előkészítésében tevékenyen részt 
vesz, a javaslat az ügyésznek a tárgyaláson való részvételét csak akkor teszi 
kötelezővé, ha azt az ügy fontossága indokolttá teszi. Ezzel függ össze az is, 
hogy a nyomozóhatóságok bizonyos esetekben a vádiratot önállóan, közvetlenül 
nyújthatják be a bírósághoz.

3 .) Az ügyészségről szóló törvényerejű rendeletnek megfelelően a javaslat a legfőbb 
ügyész jogait számos tekintetben bővítette; így például a legfőbb ügyész 
adhat engedélyt a nyomozás, valamint az előzetes letartóztatás tartamának 
rendkívüli meghosszabbítására; a legfőbb ügyész dönt végső fokon a perújítási 
indítvány előterjesztése kérdésében, valamint általában – az egyfokú jogorvoslat 
betartásával – a legfőbb ügyész a legfőbb fóruma a nyomozati szakban tett 
panaszok elbírálásának.

4 .) A bírói szervezeti törvénynek megfelelően szabályozza a javaslat a bírósági 
tanácsok összetételét; e szerint az elsőfokú bíróságok egy hivatásos bíróból, 
mint elnökből és két népi ülnökből álló tanácsban ítélkeznek, míg a másodfokú 
bíróságok tanácsai három hivatásos bíróból állnak.

5 .) A javaslat tovább bővíti a járásbíróságok hatáskörét a megyei bíróságok 
hatáskörével szemben és abból indul ki, hogy a megyei bíróság hatáskörébe 
csupán a kifejezetten politikai jellegű, illetőleg egészen súlyos természetű vagy 
általában kivételesebb elbírálást igénylő ügyek (pl. deviza-bűncselekmények, 
pénzhamisítás, stb.) kerüljenek. Ezzel a javaslat a bíróságokat ismét egy lépéssel 
közelebb viszi a dolgozó néphez.
A javaslat meghatározza egyben a később felállítandó közlekedési bírságok hatáskörét is.

6 .) Újonnan és bírói szervezeti törvény rendelkezéseinek megfelelően szabályozza 
a javaslat a Legfelsőbb Bíróság eljárásának egyes szervezeti kérdéseit, így: a 
perújítási indítványok elrendelésének kérdésében való döntést, a Legfelsőbb 
Bíróság elsőfokú bíróságként való eljárását, valamint a törvényességi óvás 
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elbírálását. Ugyancsak a bírói szervezeti törvénynek felelnek meg a javaslat azon 
módosításai, amelyek a Legfelsőbb Bíróság elnökének jogait állapítják meg.

7 .) A javaslat a nyomozati szakot illetően számos új, garanciális jellegű intézkedést 
rendszeresít az állampolgárok jogainak védelme és az alaptalan zaklatások elkerülése 
érdekében. Így a javaslat mindenekelőtt megszünteti annak lehetőségét, hogy a 
terheltet nyomozás nélkül állítsák a bíróság elé; a nyomozást minden esetben 
le kell folytatni, ha bűncselekmény elkövetésének alapos gyanúja merült fel és 
ilyen esetben a nyomozást írásbeli határozattal kell elrendelni, illetőleg adott 
esetben megszüntetni. A nyomozás teljesítésére a javaslat határidőt (általában 
egy hónapot) szab meg, amely csak kivételes esetekben és megfelelő biztosítékok 
mellett hosszabbítható meg. A nyomozás során ugyancsak írásbeli határozattal 
kell közölni a terhelttel azt, hogy terheltként vonják felelősségre; ilyen módon 
pontos tudomást szerez arról, milyen alapon folytatnak vele szemben nyomozást. 
Szigorúan meghatározza a javaslat az előzetes letartóztatás tartamát is, amelynek 
meghosszabbítását ugyancsak különleges esetekben és a felsőbb ügyészi szervek 
jóváhagyásától függően teszi csak lehetővé. A javaslat szerint a terheltnek a 
nyomozóhatóságok által történt őrizetbe vétele esetén a 24 órán túl terjedő 
őrizetbe vételhez ügyészi jóváhagyásra van szükség, és az ügyésznek legkésőbb 
további 48 órán belül döntenie kell az előzetes letartóztatásról. Végül igen 
fontos biztosíték a terhelt számára az is, hogy a nyomozás befejezését ugyancsak 
írásbeli határozattal adják tudtára, amellyel szemben észrevételeket tehet és 
ezeket a nyomozóhatóság – alaposságuk esetén – a nyomozás továbbfolytatásával 
köteles figyelembe venni.

8 .) Ugyancsak fokozott biztosítékokat nyújt a javaslat a tárgyalási szakban is. Ilyen 
elsősorban magának az előkészítő eljárásnak mint önálló perszaknak a beiktatása; 
a bíróság ennek során a tárgyalás kitűzése előtt a vád megalapozottságát vizsgálja 
meg, és ennek alapján határoz abban a kérdésben, hogy a nyomozás után 
vádirattal eléje került ügyet tárgyalásra utalja-e, visszaküldje-e pótnyomozásra, 
vagy pedig megszüntesse az eljárást. A javaslat elrendeli, hogy az előkészítő 
ülést előzetes letartóztatás esetén három, egyébként nyolc nap alatt meg kell 
tartani, az ügyeket pedig a bíróságok elsőfokon harminc, fellebbezési szakban 
tizenöt nap alatt tárgyalnia kell. A javaslat megszünteti a büntetőparancs és 
az előállítás intézményét, amelyek a szóbeliségen és a közvetlenségen alapuló 
perrendünk szabályaiból kiütköztek és sértették a terhelt jogait, vagy legalábbis 
azok sérelmére vezethettek.

9 .) A javaslat egyik kiemelkedő része a fellebbezési eljárás szabályainak gyökeres, 
új, elvi alapon nyugvó átalakítása. Jelenlegi eljárási jogunk szerint pusztán az 
iratszerű vizsgálat alapján is lehetőség nyílik a másodfokú eljárásban a terhelt 
büntetésének súlyosítására, a másodfokon lefolytatott bizonyítás megengedése 
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pedig sokszor az elsőfokú bíróság szerepének a másodfokú bíróságra való 
átvitelét jelenti. A javaslat a fellebbezési eljárást a szovjet jogban is elfogadott 
kasszációs-revíziós rendszernek megfelelően alakítja át. Ennek lényege, hogy az 
érdemi döntés általában az elsőfokú, népi ülnökkel eljáró bíróságra hárul és a 
másodbíróság szükség esetén – egészen elenyésző kivétellel – az elsőfokon eljárt 
bíróság ítéletét nem maga változtatja meg, hanem azt hatályon kívül helyezve, az 
ügyet új eljárásra az elsőfokon eljárt bíróságnak adja vissza. A javaslat kiküszöböli 
a terhelt terhére bejelentett fellebbezés hiányában a büntetés súlyosításának a 
lehetőségét a megismételt eljárásban. A „reformatio in peius” e tilalma csak 
abban az egyetlen esetben szenved kivételt, ha az új eljárás során a terheltre a 
súlyosabb büntetést újonnan felmerült körülmények folytán kell kiszabni.

10 .) A perújítást és a törvényességi óvást illetően a javaslat a bírói szervezeti törvénynek 
megfelelően rendelkezik. A javaslat a perújítási indítvány elbírálását a Legfelsőbb 
Bíróság hatáskörébe utalja, minthogy a perújítási indítvány megalapozottsága 
esetén jogerős bírósági ítélet hatályon kívül helyezésére kerül sor, ez pedig 
egyedül a legfelsőbb bírói fórum hatáskörébe utalható.

IV.

Az előterjesztett javaslattal a belügyminiszter, a honvédelmi miniszter, a legfőbb ügyész, 
valamint a Minisztertanács Titkársága egyetért, illetőleg az általuk tett észrevételeket 

– az alábbiak kivételével – figyelembe vettem:

1 .) A Belügyminisztérium által tett észrevételek felvetik, hogy a rendőrségi szervek 
– később meghatározandó ideig – a csekély jelentőségű ügyekben se készítsenek, 
illetőleg nyújthassanak be vádiratot, hanem a vádiratot minden esetben az 
ügyész nyújtsa be. A kérdés olyan módon került megoldásra, hogy a büntető 
perrendtartás módosításáról szóló törvény életbe léptetése felől rendelkező 
törvényerejű rendelet tervezetében a belügyminiszter felhatalmazást kap – a 
vádiratszerkesztéssel kapcsolatos szabályok fokozatos végrehajtása érdekében – a 
legfőbb ügyésszel egyetértésben a szükséges átmeneti rendelkezések kiadására.

2 .) A Minisztertanács Titkársága a javaslat 7. §-ában foglalt új, 23/C-vel jelzett §-t 
illetően felveti, hogy pontosan meg kellene határozni, melyek azok a közlekedési 
ügyek, amelyeket az ügyész rendes bíróság elé vihet, illetőleg úgy kellene módosítani 
a javaslat szövegét, hogy az ügyész ezt minden esetben csak a legfőbb ügyész 
utasítására tehesse meg. Ez azért nem lenne helyes, mert egyrészt a konkrét ügy 
jellege dönti el, kívánatos-e az eljárásnak a rendes bíróság elé vitele; másrészt a 
legfőbb ügyész utasításának a kikérése az eljárást feleslegesen elhúzná.
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V.

A büntető perrendtartás módosításáról szóló törvény javaslatával egyidejűleg bemutatom 
a törvény hatályba lépéséről és végrehajtásáról szóló törvényerejű rendelet tervezetét is.
A törvényerejű rendelet bemutatott javaslata I. részében módosítja a büntető perrend-
tartás életbe léptetéséről szóló 1951: 31. törvényerejű rendeletet, és ezen belül azokat a 
rendelkezéseket is, amelyek a büntető perrendtartásnak a katonai bíráskodás körében 
való alkalmazására vonatkoznak.
A tervezet II. része a büntető perrendtartás novellájának életbe léptetésével kapcsolatosan 
szükséges átmeneti rendelkezéseket állapítja meg és ezek körében szabályozza, hogy a 
folyamatban lévő ügyekben hogyan kell a büntető perrendtartás új szabályait alkalmazni.
Tekintettel arra, hogy a javaslat elfogadása esetén a gyakorlat számára elengedhetetlenül 
szükséges a büntető perrendtartás hatályos szövegének egységes szerkezetben való 
kibocsátása, a tervezet 23. §-a felhatalmazza és egyben kötelezi az igazságügy-minisztert 
a büntető perrendtartás egységes szerkezetének közzétételére.

VI.

Javasolom, hogy a Minisztertanács járuljon hozzá a csatolt törvényjavaslatnak, továbbá 
a büntető perrendtartásról szóló 1951: III. törvény új, a javaslat által módosított teljes 
szövegének az Országgyűlés elé terjesztéséhez. Az Országgyűlés a javaslat elfogadása 
esetén a büntető perrendtartás módosításáról szóló törvényt a hatályos büntető 
perrendtartás teljes szövegének a törvény mellékleteként való közlésével hirdetné ki.
Javasolom továbbá, hogy a Minisztertanács járuljon hozzá a büntető perrendtartás 
novellájának hatályba lépéséről és végrehajtásáról szóló törvényerejű rendelet tervezetének 
a Népköztársaság Elnöki Tanácsa elé terjesztéséhez.

VII.

Kérem a Minisztertanácsot, fogadja el a következő határozatot:

1 .) A Minisztertanács a büntető perrendtartás módosításáról szóló törvényjavaslatot 
elfogadja, és a legközelebbi Országgyűlés elé terjeszti.

2 .) A Minisztertanács javasolja az Országgyűlésnek, hogy a törvényjavaslat elfogadása 
esetén a büntető perrendtartás módosításáról szóló törvény a hatályos büntető 
perrendtartás teljes szövegének a törvény mellékleteként való közlésével 
kerüljön kihirdetésre.

3 .) A Minisztertanács a büntető perrendtartás módosításáról szóló törvényjavaslat 
hatályba léptetéséről és végrehajtásáról szóló törvényerejű rendelet tervezetét 
elfogadja. és a Népköztársaság Elnöki Tanácsa elé terjeszti.
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Budapest, 1954. évi március hó 16. napján.

Erdei Ferenc s. k.
igazságügy-miniszter

MNL OL XIX-A-83-a-524 352-358.

4/b
Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának

534/9/54. sz[ámú]
határozata

a büntető perrendtartás módosításáról

1 .) A Minisztertanács a büntető perrendtartás módosításáról szóló – mellékelt 
– törvényjavaslatot elfogadja és felhatalmazza az igazságügy-minisztert, hogy a 
következő ülésszakon terjessze az Országgyűlés elé.

2 .) A Minisztertanács javasolja az Országgyűlésnek, hogy a törvényjavaslat elfogadása 
esetén a büntető perrendtartás módosításáról szóló törvény a hatályos büntető 
perrendtartás teljes szövegének a törvény mellékleteként való közlésével 
kerüljön kihirdetésre.

3 .) A Minisztertanács a büntető perrendtartás módosításáról szóló törvényjavaslat 
hatályba léptetéséről és végrehajtásáról szóló törvényerejű rendelet tervezetét 
elfogadja, és a Népköztársaság Elnöki Tanácsa elé terjeszti.

Budapest, 1954. ápr. 2.

Nagy Imre s.k.

MNL OL XIX-A-83-a-524 377.

27/M/4/b
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[Gyorsírói jegyzőkönyv]

Jegyzőkönyv
a Minisztertanács 1954. IV. 23-i üléséről

Napirend:1

1 . Jelentés a bérfegyelem megszilárdításáról
Előadó: Szász Márton elvtárs
Meghívottak: Háy László elvtárs, Katona Antal elvtárs, Bíró Ferenc elvtárs, 
Czottner Sándor elvtárs, Magyari András elvtárs, Antos István elvtárs, Brutyó 
János elvtárs, Varga János elvtárs, Ajtai Miklós elvtárs, Babos Zoltán elvtárs, Szita 
János elvtárs, Papp István elvtárs, Tauszk György elvtárs, Czender József elvtárs 

2 . Állami vállalatok 1953. IV. negyedévi beszámolójelentés[e]
Előadó: Olt Károly elvtárs
Meghívottak: Antos István elvtárs, Szita János elvtárs, Péter György elvtárs, 
Papp István elvtárs, Tauszk György elvtárs

3. 
a) Az 1954. II. negyedévi országos pénztári terv
b) Az 1954. II. negyedévi hitelterv

Előadó: Olt Károly elvtárs
Meghívottak: Háy László elvtárs, Antos István elvtárs, Szita János elvtárs, Péter 
György elvtárs, Vörös János elvtárs, Dégen Imre elvtárs, Tauszk György elvtárs

4 . A tervmódosítás rendszerének megváltoztatása
Előadó: Szalai Béla elvtárs
Meghívottak: Háy László elvtárs, Szita János elvtárs, Péter György elvtárs, Papp 
István elvtárs, Tauszk György elvtárs

5 . A népgazdasági terv főbb irányzatai március havi teljesítése
Előadó: Szalai Béla elvtárs 
Meghívottak: Herczeg Ferenc elvtárs, Nagy Józsefné elvtárs, Szita János elvtárs, 
Perédi Károly elvtárs, Karcag Imre elvtárs, Péter György elvtárs, Vas Zoltán 

1 A jegyzőkönyv nem tartalmazza a napirend felsorolását, így azt a meghívó alapján közöljük. 

1954. április 23.
28
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elvtárs, Szász Márton elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Papp István elvtárs, 
Tauszk György elvtárs, Székely Gábor elvtárs 

6 . A villamos energiával való tervszerű gazdálkodás alakulása 1954. év május–augusztus 
hónapokban
Előadó: Hidas István elvtárs
Meghívottak: Herczeg Ferenc elvtárs, Sebestyén János elvtárs, Papp István 
elvtárs, Szabó Ferenc elvtárs

7 . 1954-ben kezdődő és 1955-ben befejeződő állami erőből épülő lakások szobaszámaránya
Előadó: Szalai Béla elvtárs
Meghívottak: Nagy Józsefné elvtárs, Nezvál Ferenc elvtárs, Trautmann Rezső 
elvtárs, Papp István elvtárs, Zoltán László elvtárs

8 . Az erdőgazdasági termelés fejlesztéséhez szükséges intézkedések
Előadó: Hegedüs András elvtárs
Meghívottak: Tömpe István elvtárs, Márton János elvtárs, Pogácsás György 
elvtárs, Fekete András elvtárs 

9 . A Begyűjtési Minisztérium szervezeti felépítése, valamint a minisztérium és a 
vállalatok létszáma 
Előadó: Tisza József elvtárs
Meghívottak: Tasnádi Sándor elvtárs, Petőházi Sándor elvtárs, Hegedűs 
Tibor elvtárs, Vas Zoltán elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Gál Tivadar elvtárs, 
Bacsó Andor elvtárs 

10 . A minisztertanács 1954. II. negyedévi munkaterve
Előadó: Nagy Imre elvtárs 
Meghívottak: Vas Zoltán elvtárs, Varga András elvtárs, Szász Márton elvtárs, 
Papp István elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Kéri József elvtárs, Rigler György 
elvtárs, Tauszk György elvtárs

11 . Különfélék
a.) A diósgyőri középsor üzembe helyezése

Előadó: Zsofinyecz Mihály elvtárs
Meghívottak: Bíró Ferenc elvtárs, Herczeg Ferenc elvtárs, Papp István elvtárs, 
Németh Gábor elvtárs 

b.) Ipari export- és importcikkekre vonatkozó szakmai szállítási feltételek vitás 
kérdései
Előadó: Erdei Ferenc elvtárs
Meghívottak: Háy László elvtárs, Papp István elvtárs, Tauszk György elvtárs

c.) A szénbányászat bányafaellátásának biztosítása



482

28 19 5 4 .  Á P R I L I S  23.

Előadó: Vas Zoltán elvtárs
Meghívottak: Horváth Lajos elvtárs, Kocsis Lajos elvtárs

d.) A papírellátás módosítása
Előadó: Vas Zoltán elvtárs
Meghívottak: Móré András elvtárs, Sásdi István elvtárs

e.) Tervkérdések:
I. A tervező vállalatok dolgozóinak bérrendszere
II. Iparvállalatok tervezési és szerkesztési osztályain dolgozó műszakiak premizálás[a]
Előadó: Szász Márton elvtárs
Meghívottak: Varga János elvtárs, Papp István elvtárs, Zoltán László elvtárs

f.) Kulturális és szórakoztató intézmények, üzemek bevételeinek fokozása 
Előadó: Olt Károly elvtárs
Meghívottak: Sebes Gusztáv elvtárs, Tauszk György elvtárs 

g.) Az árufuvarozás II. negyedévi terve
Előadó: Bebrits Lajos elvtárs
Meghívottak: Papp István elvtárs, Máthé István elvtárs

h.) Az Oktatásügyi Minisztérium felügyelete alá tartozó tudományegyetemek tanárképző 
szakjai, valamint a pedagógiai főiskolák 1954. évi tervszámainak módosítása
Előadó: Erdey-Grúz Tibor elvtárs
Meghívottak: Rigler György elvtárs, Tauszk György elvtárs

i.) A módosított egyetemi és főiskolai ösztöndíjrendszer pénzügyi fedezetének biztosítása
Előadó: Erdey-Grúz Tibor elvtárs
Meghívottak: Rigler György elvtárs, Tauszk György elvtárs

j.) A Nehézipari Minisztérium felügyelete alá tartozó szovjet–magyar vegyesvállalatok 
1954. évi tervének végleges megállapítása
Előadó: Szalai Béla elvtárs
Meghívottak: Papp István elvtárs, Gallotsik Imre elvtárs

k.) Káros szennyvizek tisztítása
Előadó: Rajczi Kálmán elvtárs
Meghívottak: Görgényi Dániel elvtárs, Fekete András elvtárs

l.) A vámjog szabályozása
Előadó: Bognár József elvtárs
Meghívott: Tauszk György elvtárs

m.) A következő években megvalósítandó lakásépítkezések tervezési feladatának 
elkészítéséhez szükséges beruházási hitel
Előadó: Szíjártó Lajos elvtárs
Meghívott: Zoltán László elvtárs

n.) A Gellért Szálló helyreállítása tervfeladatának jóváhagyása
Előadó: Bognár József elvtárs
Meghívott: Komlósi József elvtárs

o.) Lakások egyéb célra való igénybevételének tilalma
Előadó: Nagy Imre elvtárs
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p.) A kristályszóda árának megállapítása
Előadó: Bognár József elvtárs

r.) Görögországgal kötendő államközi megállapodás
Előadó: Bognár József elvtárs

s.) Fenyves György külföldi kikü¬ldetése
Előadó: Bognár József elvtárs

Gerő Ernő elvtárs: Az ülést megnyitom, üdvözlöm a megjelent elvtársakat. A napirendet 
ismerik. Ezen kívül kiosztottak egyes anyagokat, amelyeket javaslok felvenni a napirendre, 
és javaslom továbbá, hogy a 9. ponthoz csatlakozóan tárgyalja a MT a begyűjtési 
dolgozók bérezésének kérdését.
Bognár [ József ] elvtárs: Javaslom, hogy a 11. b) pontot, az ipari export- és importcikkek 
vitás kérdését vegyük le a napirendről, nincs megegyezés ebben a kérdésben.
Gerő Ernő elvtárs: Hozzájárulok, mert amúgy is túlterhelt a napirend. De végső fokon 
teljesen lehetetlenség, hogy ennek az anyagnak letárgyalása már fél éve húzódik. 
Javaslom, hogy egy hónapon belül a MT elé kerüljön.
Jánosi [Ferenc] elvtárs: A különfélék között f ) pont alatt szereplő kérdés tárgyalásának 
egy üléssel való elhalasztását kérem, mert még több vitás kérdés áll fenn.
Bognár [József ] elvtárs: Ezzel kapcsolatban javaslom, hogy a vendéglátóiparra vonatkozó 
részét tárgyaljuk meg.
Gerő [Ernő] elvtárs: A vendéglátóiparra vonatkozó részét letárgyaljuk, a többit 
elhalasztjuk két héttel.
Olt [Károly] elvtárs: Szükséges-e, hogy a Minisztertanács tárgyalja ezt az előterjesztést?
Gerő [Ernő] elvtárs: Nincs rá feltétlenül szükség, hogy a plénum tárgyalja. Lemaradás 
van, 40 millió hiányzik a MT által előírt összegből.
A Minisztertanács a napirendet a pótlásokkal és az említett módosításokkal elfogadta. 
Néhány szót kívánok azonban még szólni a napirendhez. Megállapíthatták, hogy az 
anyag meghaladja a 300 oldalt, van olyan napirend, amely 70 oldal. Lehetetlenség az, 
ami nálunk történik. Sok olyan kérdést hoztak be, amit nem feltétlenül szükséges 
plénum előtt tárgyalni. Kérem a Minisztertanács tagjait és a meghívott elvtársakat, hogy 
a következőkben változtassanak ezen. A II. n[egyed] évi minisztertanácsi munkaterv 
tárgyalásánál ezt a kérdést fel kell vetni. Igyekezzünk a tárgyalást úgy vezetni, hogy 
a mai napon befejezzük.
(Meghívottak neveit felolvassa.)

1 .) napirend: Jelentés a bérfegyelem megszilárdításáról.2

Előadó: Szász Márton elvtárs.
Szász Márton elvtárs: Bérfegyelem területén márciusban sem javult a helyzet. 86%-os 
volt a túllépés az iparban, a mezőgazdaság és a kereskedelem területe nincs beleértve. 
Kb. 50%-a indokolt túllépés. Egyéb észrevételem, kiegészítésem nincs.

2 Az előterjesztést lásd Melléklet 1. 

28/1
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Gerő Ernő elvtárs: Kérdés van-e az előadóhoz?
Zsofinyecz [Mihály] elvtárs: A jelentésben foglalt értekezletet az elmúlt hét szombatján 
megtartották. Ez az értekezlet is rávilágított, hogy ezzel a kérdéssel nem foglalkoztak 
kellőképpen sem a vállalatok, sem a minisztérium részéről. Kijöttek az anyagpazarlás 
kérdései is. Például egy 180 kg-os tengelyre adnak 600 kg nyersanyagot. Természetesen 
ez alaposan megnöveli a bért.
Az értekezleten igen fontos észrevételeket nyertek, kidolgozták az egész iparon belül 
teendő szükséges intézkedéseket. Felül kell vizsgálni a ráhagyásokat. Az egyes helyeken 
komoly méreteket öltő normalazítások ellen is kidolgozták a szükséges intézkedéseket.
A márciusi béralaptúllépés 6,7 millió, ebből 5,9 volt a műszaki prémium. Foglalkoztunk 
ezzel a kérdéssel is, és megállapítást nyert, hogy sokszor a kizáró tényezők ellenére 
is kapnak prémiumot egyes vállalatok, a kizáró tényezők nem lesznek kellőképpen 
figyelembe véve. 199 ilyen esetet állapított meg a MT Bértitkársága. A prémium miatt 
egyes szervektől küldöttségek jönnek a minisztériumba. Megállapítást nyert, hogy a 
küldöttség tagjai legtöbb esetben prémiumban érdekelt személyek.
Az előterjesztésben felvetettekkel egyetértek.
Erdei Ferenc elvtárs: Módosítást javasolok a 3. oldal legfelső sorában, ahol az áll, 
hogy bércsalást, normalazítást okozókat minden esetben bíróság elé kell állítani. 
Itt javasolom kötelezővé tenni a vállalatvezetőknek a feljelentés megtételét. A 3. 
bekezdésnél javaslom, hogy az ítéleteket a minisztériumok hivatalos lapjain kívül az 
üzemi lapokban is közöljék le.
Olt Károly elvtárs: A jelentésben foglaltakkal általában egyetértek. Nyomatékkal rá 
kell azonban mutatni arra, hogy azok az intézkedések, amelyek a határozati javaslatban 
vannak, csak akkor lesznek valóban hatásosak, ha az ellenőrzésnél minden felelős 
szervezet, így az üzemekben a pártszervezetek, tömegszervezetek felelős vezetői is 
együtt fognak harcolni a munkásokkal együtt a béralaptúllépések ellen. Ez nincs 
eléggé határozottan kimondva.
Gerő Ernő elvtárs: Ez benne van a párthatározatban.
Olt [Károly] elvtárs: Az I. n[egyed]évben ipari tárcáknál több mint 10 millió Ft-os 
célprémiumot fizettek ki. Ez túlnyomórészt indokolatlan kifizetés volt, mert lényegében 
a kötelezettség teljesítése után fizették ki, a kötelezettség teljesítését toldották meg külön 
prémiummal. Javaslom, hogy a határozati javaslat 3. pontját, mely a prémiumfeltételek 
nem teljesítésére vonatkozik, egészítsük ki azzal, hogy meg kell szigorítani a célprémium 
és a céljutalom engedélyezésének egész rendszerét.
Czakó [Kálmán] elvtárs: A 3. pontot ki kellene egészíteni azzal, hogy kötelezni az 
igazgatókat a selejtbérezésre vonatkozó rendelkezések betartására. Ebben a vonatkozásban 
semmit nem tesznek az igazgatók.

Antos [István] elvtárs: A határozati javaslat 4. pontjában szerepel egy 100 millió Ft-os 
tartalék. Felhívom arra a figyelmet, hogy erre a népgazdasági tervben nincs fedezet.
Hidas [István] elvtárs: Egyetértek az előterjesztés megállapításaival, szeretném aláhúzni, 
hogy ténylegesen helyes az a megállapítás, hogy a vezetőkön, a minisztériumok 
vezetésén, a minisztereken, miniszterhelyetteseken, főosztályvezetőkön múlik, hogy 
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a béralappal hogyan gazdálkodunk. Az elvtársaknak ezt a helyes állítását mutatják a 
márciusi eredmények egyes helyeken, de még olyan helyen is, mint a kohó- és gépipar. 
Februárban 22 millió volt a túllépés, most 6-7 millióval léptük csak túl. A nehézipar 
területén február végén tettünk bizonyos intézkedéseket és 206 000 Ft-tal léptük túl a 
havi béralapot. Ha részleteiben nézzük a dolgot, megállapíthatjuk, hogy igen komoly 
bajok vannak. A szénbányászat területén 3,5 millió Ft-os a túllépés. Villamosenergia-ipar 
területén is jelentős túllépés van, a vegyipar területén pedig igen komoly megtakarítások 
vannak. Ezen a két területen a következő időkben még kell intézkedéseket tenni.
A javaslatokban szereplő értekezletet megtartottuk, a miniszterhelyettes elvtársak azt 
mondják, hogy igen vegyes benyomásokat szereztek ezen az értekezleten. A szénbányászat 
értekezlete – Czottner elvtárs tájékoztatása szerint – elég jó volt, a villamosenergia-ipar 
területén azonban ezeknek a kérdéseknek mellébeszéltek. A túllépés kérdését az 
igazgatók megpróbálták a minisztériumra áthárítani, amiben természetesen van valami 
igazság, de ahogy az igazgatók megnyilatkoztak, az nem volt valami szerencsés. Ezt 
azért mondom el, hogy nehogy azt gondoljuk, egy ilyen értekezleten el lehet intézni 
ezt a dolgot, ezen továbbra is komolyan kell munkálkodni.
A szénbányászatban igen rosszul megy a tervteljesítés. 94%-nál tartunk. A szénbányászat 
vezetői azt állítják, hogy ez a terv nem teljesítés elsősorban azért adódik, mert ott 
is megfogták a béralapot és a bányászok, akik hozzá voltak szokva, hogy munka 
nélkül is jelentős összegeket kapnak, visszatartják a munkát. Ezt azért vetem fel, mert 
véleményem szerint, ha ezt a kérdést megfelelő politikai előkészítéssel vetettük volna 
fel a bányászok felé, akkor a becsületes bányászokat magunk mellé tudtuk volna 
állítani, és ha most ilyen munkavisszatartás valóban van, akkor ez azért van, mert a 
kérdést nem politikailag, csupán adminisztratív eszközökkel vittük ki a bányászoknak.
Helyesnek tartanám az egyes minisztériumok felé feladatként adni, hogy a túllépés 
egy részét az év még hátralévő részében igyekezzenek megtakarítani.
Szalai [Béla] elvtárs: Egyetértek a jelentéssel és a javaslatokkal is. Hiányosság, hogy 
az anyag nem mutatja meg az összefüggést a vásárlóerő és árualap alakulása és a 
béralap-gazdálkodás között. Az apparátusnak feltétlenül szükséges megmagyarázni az 
összefüggést, például az áruhiány és a béralaptúllépések között. Ennek a tényezőnek 
szerepe van a hiánycikkek növekedésében. Ezt alapvető politikai és nem egyszerű 
gazdasági kérdésként kell felfogni. 708 millióval nőtt a vásárlóerő, amire nem volt 
árualap. Ha nem változtatunk ezen a kérdésen, tovább nőnek az áruellátási nehézségek, 
mert nem tudjuk azt megcsinálni, hogy olyan mértékben emeljük az árualapot, mint 
amilyen mértékben a lazulások a béralapot növelik.
100 millió Ft-ot biztosítani nem tudunk, nincs tartalékkeret. A II. félévi árualap, 
vásárlóerő helyzetre durva számításokat végeztünk, 1–1,5 milliárdnyi árura lesz szükség. 
Ezután kell összehozni a 100 milliót. Most folynak erre vonatkozó munkálatok, kb. 2 
hét múlva a MT elé kerül a javaslat. A beruházások csökkentésével lehetne megszerezni 
ezt az összeget, azonban ez veszélyes, mert a bővített újratermelés mértékét szűkítené.
A prémium-kifizetések területén is nagy visszaélések vannak. Javaslatunk erre vonatkozóan, 
hogy a vállalatok, amikor a béralapot igénylik, külön mutassák ki a prémiumot, mert 
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egyes helyeken ezt együtt igénylik a béralappal, és engedélyezik olyan esetben is, amikor 
a prémium kizáró okok fennállnak.
Az MNB-nél külön kellene kimutatni a prémiumot és külön engedélyezni.
Mind több jelzés jön a tervek értékben való nem teljesítéséről. A terveket minőségben 
teljesítik, hogy prémiumot kapjanak. Javaslatunk: hogy a Bértitkárság terjesszen ebben 
a kérdésben jelentést és javaslatot a MT elé.
Biró [Ferenc] elvtárs: Egyetértek a jelentéssel, azonban hiányolom, hogy a munka- és 
bérügyi szolgálatról, mely hivatva van, hogy ezeket a kérdéseket intézményesen kézben 
tartsa, nem esett szó. Szükségesnek tartom, hogy az MT Titkárságának vezetésével ezt 
a kérdést vizsgáljuk meg elvi és szervezeti síkon is, hogy ezt a szolgálatot ütőképessé 
tudjuk tenni, hogy kézben tudja tartani ezeket a kérdéseket, nem úgy, mint jelenleg.
A Főkönyvelőségek sem tartják kézben ezt a kérdést. Nincs egyetlen gyár sem, ahol 
egy héten belül meg tudnák mondani a béralaptúllépést, és megtenni a szükséges 
intézkedéseket még időben.
Javaslom egyeztetését a határozati javaslatoknak a vásárlóerő és áruellátás alakulásáról 
szóló MT-határozattal, mert ebben négy határozati javaslat már szerepel.
Gerő [Ernő] elvtárs: A március havi béralaptúllépés összegét lényegében nem ismerjük 
még pontosan, csak részben. Az összeg egészbe véve túlhaladja a 800 millió Ft-ot. 
800 millió Ft-os terven felüli béralaptúllépés egész politikánkat azzal fenyegeti, hogy 
ez a visszájára forduljon.
Mit jelent a 800 millió Ft-os túllépés gyakorlatilag 10 hónap alatt? Azt jelenti, hogy 
hallatlan mértékben megdrágítottuk a termékek önköltségét, aránytalanságot okoztunk 
a vásárlóerő és az árualap között, nem ott hoztuk létre a vásárlóerőt, nem azoknál a 
rétegeknél, amelyeknél a termelés szempontjából és politikai szempontból szükséges 
lett volna, egyszóval: helytelen aránytalanságokat hoztunk létre gépgazdaságunkban.
Teremtettünk magunknak politikailag igen hátrányos helyzetet, hogy hosszú hónapokon 
keresztül jogtalanul, meg nem dolgozott bért fizettünk ki, és most, amikor ezt meg 
akarjuk szüntetni, elég széles körben azt a benyomást keltjük, hogy valamit elveszünk, 
ami eddig járt, és rontjuk a helyzetet.
A meg nem dolgozott bér kifizetése a végső fokon aláássa a termelékenységet, ez persze 
természetesen egész előrehaladásunk aláásását jelenti. Nem véletlen, hogy 1953. közepe 
óta az önköltség nálunk nem csökken, hanem emelkedik, a termelékenység tervét 
nem teljesítjük. Nem egyszerűen 800 millió Ft-ról van szó, hanem szó van a párt és a 
kormány egész politikájának sikeréről.
Ki a felelős ezekért? Mi vagyunk felelősek, elsősorban a Minisztertanács, a miniszterek, 
a miniszterhelyettesek, főosztályvezetők és iparigazgatóságok vezetői és az üzemek 
igazgatói. De elsősorban mi vagyunk felelősek, mert az apparátus úgy dolgozik, 
ahogy mi az apparátust irányítjuk. Ezért nem úgy kell felvetni, hogy ha ez nem 
lesz, meg az nem lesz.
Ezt a helyzetet meg kell változtatni!
Egyetértek Hidas elvtárs javaslatával, hogy minden miniszter elvtárs a PM-mel és az 
OT elnökével együtt dolgozza ki, hogy ő a béralaptúllépéséből törvényes eszközökkel 
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mikorra, mennyit fog behozni. Szerintem ez feltétlenül szükséges dolog. Két héten 
belül összesíteni lehet a Minisztertanács Titkárságán és MT-határozattá kell emelni.
Biró elvtársnak igaza van, hogy felül kell vizsgálni a bér és munkaügyi szervezetet, 
hogy hogyan működik. Miért van az, hogy nem tudnak beleavatkozni ebbe a kérdésbe. 
A miniszter elvtársak tudták, hogy [a] béralapot túllépik, csak nem tettek megfelelő 
intézkedéseket. Részben azért, mert valahogy rájuk is hatott, hogy a szomszédnál 
még rosszabb a helyzet. Meg kell mondani, hogy ezen kívül a mi Ügyészségünk és 
a mi ÁEK-nk sem szignalizált idejében. Más úton tudtuk meg ezeket. A Legfőbb 
Ügyészségnek nem kell megvárni, amíg utasítást kap ilyen dolgokban.
Sok olyan esetünk van, amikor a bíróságok [a] népi demokrácia ellen dolgoznak. Az 
Igazságügy-minisztériumnak vigyázni kell erre, de elsősorban a Legfőbb Ügyészségnek 
a feladata, bizonyos tekintetben neki kell befolyásolni a joggyakorlatot.
Konkrét javaslatokra:

1 .) Szükségesnek tartom, hogy határozatba hozzuk a prémiumrendszer felülvizsgálatát. 
Egy hónapon belül Szász elvtársék végezzék el. A legerélyesebben fel kell lépni a 
célprémiumok jogtalan elburjánzása ellen. A prémiumjavaslatba legyen benne 
az a kérdés is, hogyan kell prémiumot fizetni.

2 .) Helyesnek tartom azt, amit Biró elvtárs javasolt, hogy a MT elé javaslatot kell hozni 
a munka- és bérügyi szervezet és szolgálat működésének felülvizsgálatára, beleértve 
a főkönyvelőségeket is. Ezt a munkát a MT Titkársága végezze el 6 héten belül.

3 .) A bércsalások elkövetőit köteles az igazgató bíróság elé állítani, az ítéletet a 
minisztérium hivatalos sajtóján kívül az üzemi sajtóban is nyilvánosságra kell hozni.

4 .) A 100 millió Ft-ról szóló határozatot úgy kell megszövegezni, hogy az OT 
elnöke a PM-mel és az érdekelt miniszterekkel együtt dolgozza ki azokat a 
rendszabályokat, amelyek segítségével 100 millió Ft-ot lehet biztosítani az előre 
nem látott, de feltétlenül szükséges bérügyi intézkedések végrehajtására.

5 .) A 3. b) pontnál az előzetes tárgyalásnál volt egy másik megállapodás, ami 
ennek bizonyos tekintetében ellentéte az, hogy bizonyos rendkívüli és valóban 
indokolt esetekben a miniszternek egy minimumot bocsássunk rendelkezésére, 
amikor az illető önhibáján kívül nem tudta teljesíteni a prémium kifizetéséhez 
szükséges feltételeket.

Altomáré [Iván] elvtárs: Ezt nem tartom helyesnek.
Gerő [Ernő] elvtárs: A végső szövegezésnél figyelembe kell venni a vásárlóerő és 
áruellátás tárgyában már hozott határozatot, abban az értelemben, hogy fölösleges 
ismétlések ne legyenek.
Az összefoglalóban elhangzott javaslatokhoz hozzászólása kinek van?
Szíjártó [Lajos] elvtárs: Szükségesnek tartom, hogy a miniszternek legyen joga 
prémiumot adni olyan esetekben, amikor bizonyos körülmények megváltoztatják, 
például a tervszerűséget – egyik olyan tényezőt, amelytől függ a prémium fizetése –, 
amikor az illető önhibáján kívül nem tudja teljesíteni tervét.

Altomáré [Iván] elvtárs: Nem értek ezzel egyet. Most a prémiumot pótfizetésnek nézik 
és nem annak, amikor meg kell keményen dolgozni. A prémium olyan összeg, amit a 
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dolgozónak azért kell kapnia, ha valamit túlteljesített, vagy kimagasló eredményt ért 
el. Általában most a prémiumot a fizetéshez tartozó járandóságnak nézik.
Kiss Árpád elvtárs: Egyetértenék, ha a prémiumfeltételek megállapításától a prémium 
kifizetéséig nem lenne változás a tervekben. Szükségesnek tartom a miniszter részére 
olyan lehetőség biztosítását, hogy ha a népgazdasági érdekek szempontjából mozgósítani 
akarja egyes területeken a dolgozókat, erre bizonyos keret álljon rendelkezésére.
Szita [János]: Az OT által készített javaslat az önköltség csökkentésével kapcsolatban két 
héten belül készen lesz. Erre a kérdésre számszerű adatokat dolgoztak [ki]. Javaslatom 
az, hogy az önköltség csökkentéséről szóló anyag tárgyalásával egyidőben tárgyaljuk 
a prémium kérdését is.
A 100 millió Ft-os keret kérdésében javaslom a határozatot úgy megszövegezni, hogy 
erről az OT tegyen jelentést abban a javaslatban, amelyet a II. félévi vásárlóerő és 
árualap összefüggéséről fog kidolgozni, mert nem biztos, hogy olyan lesz a helyzet, 
hogy a fennálló hiányok feltöltésén kívül 100 millióra még lehetőség van.
Zsofinyecz [Mihály] elvtárs: Nem értek egyet Altomáre elvtárs javaslatával. Először 
is: vannak menetközben a tervekben változtatások, amelyek bizonyos mértékben 
a tervszerűséget, mint a prémiumfizetés egyik feltételét kizárják. Szükségesnek 
tartom, hogy a miniszter rendelkezésére bizonyos keret álljon indokolt esetekben 
kifizethető prémium céljára.
Gerő [Ernő] elvtárs: Erre feltétlenül szükség van, de nem a prémiumkereten kívül, hanem 
ebbe benne kell, hogy szerepeljen ez az összeg, amely a keretnek bizonyos százaléka kell, 
hogy legyen. Ezzel a kérdéssel várni nem lehet, május első felére teljesen világos helyzetet 
kell teremteni, hogy a miniszterek tudják, hogy mit tehetnek, és mivel rendelkeznek.
A 100 millió Ft-tal kapcsolatban az eredeti javaslatot kell fenntartani, vonják bele ebbe 
az előterjesztésbe az OT-t is.3

2 .) napirendi pont: Állami vállalatok 1953. IV. n.é. beszámolójelentése.4

Olt [Károly] elvtárs: Az eredményromlások legfőbb oka az átcsoportosításoknál követett 
helytelen módszerekben rejlik, amelyek a gazdaságosságot figyelmen kívül hagyták. 

3 Az előterjesztést a Minisztertanács az elhangzott észrevételek figyelembevételével jóváhagyta, és 
kiadta a 2.034/1954 Mt.h. számú határozatát (HT 1954. 12. szám, május 4.). 

4 A pénzügyminiszter előterjesztésében megállapította, hogy a beszámoló időszakában a népgazdaság 
legtöbb ágában az állami vállalatok termelési költségei jelentősen a tervezett szint felett alakultak. 
Ennek következtében a vállalatok nyereség-befizetése a tervezettnél lényegesen alacsonyabb volt, a 
veszteségek pedig számottevően növekedtek. A minisztériumok, iparigazgatóságok és vállalatok 
többsége a termelés átcsoportosítása során nem foglalkozott a gazdaságosság és önköltségcsökkentés 
kérdéseivel. A laza anyaggazdálkodás miatt emelkedtek az anyagköltségek, nőtt az éves leltárhiány 
és a selejtveszteség, túllépték a béralapot, gyakori volt az áramkorlátozások és a szénhiány miatti 
termeléskiesés, nőttek a vállalatok tervszerűtlen munkáját jelző tételek: kamat, kötbér, kocsiálláspénz. 
A kedvezőtlen tendeciák 1954 első két hónapjában is folytatódtak, ennek megakadályozására 
feltétlen szükség van, miután a költségvetés egyenlegét nagymértékben befolyásolják. Az előterjesztés 
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Ehhez hozzájárulnak még olyan körülmények, mint például az év végi leltárhiányok, 
a megnövekedett selejt. A KGM-nél nagyarányú eredményromláshoz hozzájárult a 
nagyfokú anyagpazarlás, és amit többek között Zsofinyecz elvtársnak is meg kellene 
vizsgálni, a ráhagyások kérdése.
Eredményromlás jelentkezik a mezőgazdaságnál, növényápolásnál különösen, de az 
állattenyésztésnél is. 1953-as évben az FM túlzott centralizmusa érvényesült az állami 
gazdaságok irányításában, 1953-ban az FM irreális tervet készített. Az előterjesztésbe nem 
hoztuk ki eléggé a kooperáció kérdését. A normák kidolgozása feltétlenül szükséges a 
rezsi kérdésénél. Nemcsak a IV. n.évben van ilyen tendencia, hanem az 1954. I. n.évében 
6-7 millió eredményromlással lehet számolni, kb. hasonló okokból, mint 1953-ban.
Kiegészítésül: A MT 521/14/54. sz. határozata a KGM-re vonatkozóan a [fel] újítási keretet 
megemelte 108 millió Ft-tal, ez nem szerepel az előterjesztésben. Ezt a 108 millió Ft-ot 
még 1953-ban kell biztosítani. Ennyiben kérem az előterjesztés módosítását.
Gerő [Ernő] elvtárs: Mit jelent az, hogy az FM gazdaságai 1953. dec. 31-én készleteiket 
reális önköltség alapján értékelték, ennek alapján 287 millió Ft forgóalapigény jelentkezett?
Olt [Károly] elvtárs: Túlzott terveket állítottak be eredetileg, az önköltségi tervek 
módosítására került sor.

Antos [István] elvtárs: Az FM állami gazdaságoknak tervmetodikája a szovjet tervmetodikára 
épült, általunk sokat vitatott, de nem megfelelően eldöntött helytelen értékelési módszert 
tartalma[z]. A tényleges önköltségen értékelik az év végén a készletet. Jelenleg, ha pl. 5 
q-ás kukoricatermés mellett 300 Ft-os kukorica-önköltséget mutat ki, ezt a kukoricát 
300 Ft-ra értékelik. Fennáll az a szabály, hogy készleteket forgóalapból kell fedezni. 
Ebben az ügyben több ízben átírtunk Hegedüs elvtársnak. Az állami gazdaságok közül, 
amelyik jelentős takarmánykészlettel megy át a másik évbe, dolgozhat tökéletesen, 
akkor is óriási veszteségeket fog kimutatni, mert 300 Ft-os kukorica önköltséggel indult.
Hegedüs [András] elvtárs: Az év végén veszteségtérítésként megkapják az előző évi 
összmunkájának eredményét, ebben az esetben viszi magával a terhét. A drága kukorica 
jelentkezik az I. n.é. magas állattenyésztési önköltségében. Javaslatunk az, hogy 
bankhitelként adjuk át. Helyes lenne, ha Olt elvtárssal vagy Antos elvtárssal együtt 
kivitatnánk ezt a kérdést.

minisztériumonként áttekintette a kedvezőtlen eredmények okait. A nehéziparban a szénbányászat és 
a villamosenergia-termelés lemaradása, a kohó- és gépiparban az exportveszteségek, a könnyűiparban a 
munkaerő fluktuációja, a létszámtúllépés, az élelmiszeriparban a begyűjtés lemaradása, az építőiparban 
a laza munkafegyelem, a közlekedés területén a vasúti berendezések és a járműpark jelentős leromlása, 
a mezőgazdasági üzemeknél a nem megfelelő vezetés, a feszített tervek okozták az eredményromlást. A 
határozati javaslatban felhívják a figyelmet arra, hogy az önköltségi tervek teljesítését és a rezsiköltségek 
csökkentését kezeljék központi feladatként, a lemaradó igazgatóságok és vállalatok vezetőit vonják 
felelősségre. Az építésügyi miniszter vizsgálja felül az építőipari trösztök működését, intézkedjen a 
kiüresedett vállalatok megszüntetéséről. Az előterjesztést és a határozati javaslatot a Minisztertanács 
525/2/1954 Mt. számú nem nyilvános határozatával elfogadta.
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Zsofinyecz [Mihály] elvtárs: Az előterjesztésbe[n] benne van az eredményromlás és az 
anyagpazarlás. A ráhagyások kérdésében kollégiumon határozatot hoztunk, továbbá a 
kooperáció kérdésének felülvizsgálatára is. Egyes vállalatok kooperáció útján jogtalan 
béralap-megtakarítást érnek el.
Tauszk [György] elvtárs: javaslom, hogy a 3. ponthoz vegyük be: a terven felüli 
nyereségrészből raktárépítési alapot képezhetnek a minisztériumok, amennyiben az 
anyagot saját maguk biztosítani tudják, és a raktárakat saját eszközökből megépítik.5

Antos [István] elvtárs: A 2. oldal 6-os pontjához:6 hogy a Minisztertanács hatalmazza meg 
az OT elnökét arra, hogy 50 milliós keretet bocsásson a minisztériumok rendelkezésére 
olyan kis beruházások megvalósítására, amelyhez anyagot a központi készletből nem 
igényelnek. Számos példa bizonyítja, hogy ezekkel a kisebb beruházásokkal az önköltség 
területén jelentős eredményt lehet elérni.
Bognár [ József ] elvtárs: Antos elvtárs javaslatához. A németek úgy csinálták, hogy az 
üzem vezetője ilyen esetben elmehetett a bankhoz, és a bank, amennyiben indokolt 
volt, megadta a hitelt. Ennek a módszernek a bevezetése lenne a legegyszerűbb.
Gerő [Ernő] elvtárs: A kérdés bizonyos mértékig érintkezik az előző kérdéssel, bár ez 
a kérdés sokkal szélesebb, mint az előző. Ami ebből az előterjesztésből kiderül, az, 
hogy a béralaptúllépés mellett a legnagyobb pazarlási forrás az anyagpazarlás. Ha 
rendbe akarjuk szedni a népgazdaságunkat, és ki akarjuk küszöbölni a hibákat, az 
anyagfelhasználást kell megfognunk. Ez nincs benne ilyen világosan a határozati 
javaslatban. A határozati javaslat részletkérdésekre szorítkozik, ilyen módon apolitikus.
Ezt a kérdést az 1. pontban mint általános következtetést kell levonni: a béralap-gazdálkodás 
mellett a legalapvetőbb feladat az anyag gazdaságos felhasználása.
Elfogadható, hogy a mezőgazdasági részhez a PM vezetése alatt hozzanak létre egy 
kisebb értekezletet, ott vizsgálják meg ezt a kérdést. Hajlok afelé, hogy ne veszteségtérítés, 
hanem hitel formájában történjen a dolog, de ezt a kérdést meg kell vizsgálni.
Kooperáció kérdése: nem tértől és időtől függetlenül felvetendő kérdés. A mi iparunk és 
népgazdaságunk nincs olyan fokon, hogy túlságosan széles kooperációt valósítsunk meg, 
ehhez rendkívül pontos, precíz óraműszerű működés szükséges. Jelenleg dezorganizálja 
a mi termelésünket, ezért a kooperációt szűkíteni kell.
Mindenekelőtt a KGM területén ki kell emelni azokat a legfontosabb termékeket, 
amelyeknél a kooperációt szűkíteni kell, és erre a KGM miniszter konkrét tervet 
dolgozzon ki magának 2 hónapon belül (legfontosabb gépekre és gyártmányokra).
Raktárépítés kérdése. Helyeselném, hogy ha a raktárépítéshez adnának a minisztériu-
moknak forintkeretet, kb. 30 milliót. Ezt fel kell osztani azok között a minisztériumok 

5 A határozati javaslat 3. pontja – ezzel összhangban – megállapította, hogy a nagymértékű leltárhiány 
egyik oka a megfelelő raktárak hiánya. A raktárkapacitás bővítése érdekében a Minisztertanács 
hozzájárul ahhoz, hogy a terven felüli nyereségből az ipari minisztériumok raktárépítési alapot 
képezzenek és ennek a terhére saját építőanyagból megkezdhessék az építkezést. 

6 Az előterjesztés I. 6. pontjában megállapították, hogy a beruházási tervekből kimaradnak a kis összegű 
beruházások, amelyek elsősorban az önköltség csökkentését, a gyártás racionális megszervezését szolgálják.
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között, akik érdekelve vannak azzal, hogy anyagot a raktárépítéshez nem tudunk 
adni. Az összes beruházások a Beruházási Banknál kell, hogy összesítve legyenek, a 
lebonyolítása a MNB-nél.7

3 .)  napirendi pont: 1954. II. n.évi országos pénztári terv.8

Olt [Károly] elvtárs: Az előterjesztés maga is mutatja, hogy milyen nagy küzdelembe 
került ennek a pénztári tervnek az összeállítása. 430 milliós bankjegyszint kialakítását 
eredményezte volna az előzőleg összeállított pénztári terv. A Minisztertanács korábbi 
határozata a bankjegyforgalomra vonatkozóan volt irányadó a terv elkészítésénél. A 
minisztérium arra törekedett, hogy visszaszorítsa a bankjegyforgalmat. Az előterjesztett 
javaslat ennek nem tesz eleget, mert 4130 millió n.é. zárószintet javasol, amikor az I. n.é. 

4038 volt, tehát 92 milliós emelkedést mutat. További tárgyalások folytak időközben.
A belker[ereskedelem]. a már a tervben szereplő áruértékesítési feladatot még további 
70 millió Ft-tal emeli abban az esetben, hogy ha az OT az erre szükséges árualapot biztosítja.
Javaslom, hogy a Minisztertanács zárószintnek 4060 milliót állapítson meg, ez 
még mindig 22 millióval magasabb, mint az első n.é. zárószintje. Nagy erőfeszítések 
lehetővé tennék azonban, hogy ezt a 22 milliót is levegyük. A javaslat 4. pontja, 
amely az állami szerveken keresztüláramló pénzmennyiségre tesz egy részletezett 
javaslatot, helyesnek tartom.
Bognár [József ] elvtárs: Egyetértek az előterjesztéssel. Két szempontot kell összeegyeztetni:

1 .) Ne nőjön a bankjegyforgalom a II. n.évben, ne nőjenek a parasztság kezén lévő 
pénzkészletek.

2 .) A III. n.évre el kell érni, hogy az árualapokkal fel tudjunk készülni. Ha nem 
tudjuk feltölteni júniusban, augusztusban áruhiány fenyeget. Az első félévben 
kb. 19,5 milliárdot fogunk értékesíteni a 41,6 milliárdból.

Hidas [István] elvtárs: a 4. ponthoz javaslom, hogy elvileg mondjuk ki, hogy a II. n.é. 
pénztári terv keretei nem emelkedhetnek felül az I. n.évin.
Olt [Károly] elvtárs: Pillanatnyilag nem tudják megállapítani ezt.

7 A Minisztertanács az előterjesztést a vitában elhangzott észrevételek figyelembevételével 525/2/1954 
számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta, és kiadta a 2.037/1954 számú határozatát 
(HT 1954. 12. szám, május 4.).

8 A pénzügyminiszter előterjesztése megállapította, hogy 1953 júniusa óta a forgalomban lévő bankjegyek 
mennyisége folyamatosan nőtt, miután a lakosság rendelkezésére álló árualap mennyisége és összetétele 
nem biztosítja a megnövekedett lakossági vásárlóerő lekötését. A munkabérek emelkedése, a mezőgazdasági 
termékfelvásárlás tovább növeli a készpénzforgalmat. Ennek a lekötésére kellő mértékben emelni kell 
a mennyiségben és minőségben megfelelő árualapot, annak figyelembevételével, hogy az alkalmas 
legyen mindenekelőtt a parasztság keresletének kielégítésére. Párhuzamosan megnövelik a készpénzben 
teljesített adóbevételek arányát is. A határozati javaslat a negyedévi bankjegyforgalom felső határát 
4130 millió forintban javasolja megállapítani. Fokozott takarékoskodást ír elő a közületek áru- és 
anyagbeszerzésében, a személyi költségekben, a közületek által a magánszektor számára előirányzott 
kifizetésekben. Egyben előírja a közületi árualapok csökkentését és az áruértékesítés növelését.

28/3
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Hidas [István] elvtárs: Egyes szerveknél meg lehet állapítani. Nálunk kb. azonosak a 
II. n.é. számok az I. n.évivel. Nem helyeslem a további csökkentést.
Antos [István] elvtárs: A pénztári terv a vállalatok államigazgatási és állami szerv egységek 
előzetes tervein alapul. Ezek a számok jelenleg is nagyobbak, mint a költségvetési 
összeg. Ezzel a csökkentéssel a pénzügyi tervekben jóváhagyott keretek IV. n.é. 
felhasználása szerepel.
A kisipari szövetkezeteknél jelenleg az a helyzet, hogy nagyobbrészt állami vállalatoknak 
dolgoznak a lakosság igényeinek kielégítése helyett. A könnyűipar területén a szabók a 
konfekcióiparból elmennek, állami megrendelésre dolgoznak, sokkal többet keresnek. 
Az állami szervek egyre növekvő megrendeléseket adnak a szövetkezeteknek. Ez a 
pénztári terv két tételét érinti.
A belker[eskedelem] részéről van olyan törekvés, hogy olyan cikkekben is, amiben van 
raktáron, adagolást vezetnek be, így keletkeznek a hiánycikkek. Például valamennyi iroda 
jelenti, hogy cérna nincs kint. A jelenlegi árukészletek nem nyújtanak garanciát a falusi 
vásárlóerő lecsapolásához. Lényegében 600 millióval nő a II. n.é. béralapterve. Látni kell, 
hogy ennek munkaerő-fedezete nincs meg. Májusban kulminál a munkaerő-szükséglet 
az állami gazdaságokban. Ennek ellenére mi nem létszámban, hanem bérben biztosítjuk 
a tervek teljesítéséhez szükséges összegeket, ez magával vonja a veszélyt, hogy a bér 
ki fog menni, de nem teszi lehetővé, hogy a mezőgazdaság részére munkaerő legyen 
elsősorban májusban biztosítva.
Fel kell még hívni a figyelmet arra, hogy május a kőkiszállítás szezonja. Ez azt jelenti, 
hogy ezer és ezer paraszti fuvart vesznek igénybe.
Szükséges lenne megvalósítani, hogy bizonyos területeken, például az építőiparban ne 
májusban csúcsosodjon szintén a munkaerőigény. A közlekedés területén is van lehetőség.
Akkor, amikor béralappal mindenki rendelkezik, azt a veszélyt rejti magában, hogy 
10-ed rangú munkaerőnek béralap lesz biztosítva, de nem fognak jó munkát végezni.
Tauszk [György] elvtárs: A keretek csökkentéséhez: sokkal helyesebb az egyes tervek 
felülvizsgálata alapján a PM által javasolt csökkentés, mint az előző I. n.é-hez való hasonlítás.
Szükséges lenne olyan rendelet kiadása, hogy a miniszterek biztosítsák, hogy az alájuk 
tartozó szervek több megrendelést, mint a pénztári tervben szereplő forintkeret, ne 
adhassanak fel. Ezért anyagilag kell őket felelőssé tenni.
Valóban igen nagy a közületnek a magánszektor felé történő kifizetése. A MT legközelebbi 
ülésére ez a kérdés bekerül.
Bognár [ József ] elvtárs: A IV. n.évben igen erősen dolgoztattunk a magánszektorral, 
nem tudjuk állami vonalon az igényeket kielégíteni. Ha a konfekcióipar nem kap 
nagyobb beruházást, fennáll az a veszély, hogy korlátozni kell. A nagykereskedelem 
készletei nem magasak: textilben 35 napos. 70 napos készletet tartok normálisnak. 
Nincs tartalékolási tendencia, Antos elvtárs ezt a kérdést nem helyesen veti fel.
Bebrits [Lajos] elvtárs: Nem tartom helyesnek Antos elvtárs elképzelését az építőipari 
anyagok szállításának csökkentéséről. Augusztustól kezdve építőanyagok részére nem 
lesz képes a MÁV kocsit biztosítani. Előre kellene hozni az ősz folyamán szállítandó 
építőanyagot, mert nem lesz kocsi. A kocsipark a mezőgazdasági termékek szállításához 
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éppen csak hogy elég lesz. Építőanyagot ősz folyamán naponta csak 200–300 kocsi-
val tudunk szállítani.
Szabó [János] elvtárs: A tanácsi vállalatok képtelenek elvállalni az építőiparban jelentkező 
munkákat, ezért azok nagyrésze a kisipari szövetkezetekre hárul. Ki kellene mondani, 
hogy azoknak a szövetkezeteknek, akiknek a lakosságnak kell dolgozniok, azoknak a 
terveibe ne lehessen beszámítani, amit a közületnek végeznek. Ezek a szövetkezetek a 
lakosság felé alig végeznek valamit. Antos elvtárs felvetette, helyesen, hogy segítséget 
kell adni az építőanyagok szállításához. Mész nincs, tégla nincs. A lakosság építőkedve 
igen nagy. Helyes lenne egy bizonyos mennyiségű építőanyagot kiadni a vásárlóerőt 
is lekötnénk vele és érvényt szereznénk a magánerőből történő családi házépítésről 
szóló MT-határozatnak.
Gerő [Ernő] elvtárs: Az előterjesztésben felvetett kérdésekkel kapcsolatban javaslom:

1 .) A belker[eskedelem]nek a II. n.é. értékesítéséhez emeljük fel 70 millióval az 
előterjesztéshez képest.

2 .) A II. n.é. záró bankjegyforgalom 4040  millió legyen, vagyis lényegileg 
emelkedés ne következzék be az I. n.é.-hez képest. A PM 22 millió Ft-ot érjen 
el még a megtakarításnál.

3 .) A 4. pontot változatlanul kell hagyni, a vita tisztázta ezt a kérdést.
A II. n.évben igyekezni kell a lakosság felé nagyobb mennyiségű építőanyagot biztosítani. 
Ennek lehetőségei megvannak.
Májusi fuvarozásnál meg kell nézni, hogy mennyire lehet a nem feltétlenül szükséges 
fuvarokat elhalasztani későbbre, hogy ebben az időben ne történjék olyan nagy 
kifizetés paraszti fuvarban.
Mindent el kell követni annak érdekében, hogy ebben az időszakban a falu vásárlóereje ne 
növekedjen, ellenkezőleg: el kell érni, hogy a visszaszívás a falun fokozódjék a városhoz képest.
A kisipari szövetkezetek és kisiparosok kérdése:
Fel kell vetni azt, hogy az, ami most történik ezen a területen az jelentős mértékben 
dezorganizálja a mi népgazdaságunkat. Nemcsak arról van szó, hogy a lakosság 
ellátása romlik, nem is arról, hogy a béralapban többet fizetnek ki, hanem arról, hogy 
elvonják a munkaerőket olyan fontos területekről, ahol nekünk népgazdaságilag döntő 
feladatokat kell megoldanunk. Nemcsak kapacitás kérdése ez, munkaerő kérdése is. 
Ugyanezek az emberek az állami iparban voltak és munkájuk termelékenysége sokkal 
nagyobb volt. Más kérdés, hogy perspektívában ez a kapacitás nem lesz elegendő. Az 
építőiparból 55 ezer ember ment el, a szabóságokból 6500. Nem tűrhetjük tovább, 
hogy ez a jelenség tovább dezorganizálja népgazdaságunkat. Ezekre a kérdésekre is 
ki kell terjednie annak az előterjesztésnek, amit a Minisztertanács Titkársága készít.
A béralap 50 milliós zárolásához: zárolni nem kell. Vonatkozik az I. napirendi pont: 
ott, ahol nincs termelés, ott nem lehet béralapot fizetni.
A nagykereskedelmi készletek kérdéséhez: változatlanul azon az állásponton vagyok, hogy a 
döntő kérdés a III. n.é. Vigyázni kell azonban, hogy egyes cikkek ne váljanak hiánycikkekké.
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Bebrits elvtársnak igaza van, hogy május, júniusban kell fuvarozni az építőanyagot. A 
mezőgazdaság szempontjából is akkor van fogat leginkább szabadon.9

3/b )  Az 1954. II. negyedévi hitelterv.10

Előadó: Olt Károly elvtárs. 
Javaslom, a Minisztertanács mondja ki, hogy a hitelek módosítása csak oly mértékben 
történjék, hogy a II. negyedévi értékesítési tervet nem befolyásolhatja.
Azzal szeretném a javaslatot kiegészíteni, hogy az átadásra vonatkozólag az Építésügyi 
Minisztérium és a Bel- [és] Külker[eskedelmi]. Min[isztérium] 15 napon belül konkrét 
megállapodást kössön.
Szíjártó Lajos elvtárs: Ezzel egyetértek.
Gerő Ernő elvtárs: Megegyeztünk a Belker[eskedelemre] a SZÖVOSZ[-ra] és az 
Építésügyre vonatkozóan.11

4 .) A tervmódosítás rendszerének megváltoztatása.12

Előadó: Szalai Béla elvtárs 
Az 1. bekezdésben feltüntetett számok elég indoklást adnak arra, hogy miért kell 
megszigorítani a tervváltoztatásokat. A tervmódosítások hallatlan nagymértékben növelik 
a bürokráciát. Nagy apparátusok dolgoznak tervmódosításokon. A tervmódosítások 
állandó lazulást idéznek elő. Ezért készítettünk erre javaslatot, olyat, ami átmenetileg 
mégis lehetővé teszi, hogy bizonyos változásokat végrehajthassanak a miniszter elvtársak 

9 A Minisztertanács a vitában felmerült módosító javaslatokkal, észrevételekkel az előterjesztést 
525/4/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta. 

10 A pénzügyminiszter a mellékletekben minisztériumonként és szövetkezeti formák szerint részletezett 
előterjesztést tett a II. negyedévben engedélyezett hitel- és az ezzel összefüggő készletállományra. 
A határozati javaslat a hitelállomány felső határát 21.284 millió forintban határozta meg, melyet a 
Magyar Nemzeti Bank az államháztartási és vállalati bevételekből, egyéb tartozásokból, saját alapjából 
és a bankjegyforgalomból biztosít. Az Építésügyi Minisztérium a tervezetten felül 30 millió forint 
értékű készletet köteles a kereskedelemnek átengedni.

11 A Minisztertanács az előterjesztést 525/3/b/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
12 Az Országos Tervhivatal elnöke tekintettel a népgazdasági tervben és az éves tervben korábban 

engedélyezett változtatások nagy számára, előterjesztést tett a tervmódosítások rendszerének 
átalakítására. Az előző évben végrehajtott változtatások felhívták a figyelmet arra, hogy a népgazdasági 
terv eredeti arányait az összehangolatlan és esetleges módosítások alapjaiban megváltoztatták és 
ellenőrizhetetlenné tették, ebből következően a módosításokat gyakran a lemaradások és a felelősség 
leplezésére használták. A minisztériumok számos észrevételével kísért határozati javaslat tartalmazta 
a népgazdasági terv módosításának feltételeit, meghatározta azokat a körülményeket, amikor a 
Minisztertanács módosítja a népgazdasági tervet, rögzítette a minisztériumi és megyei tanácsi tervek 
lebontásának, teljesítésének és 1954-ben még lehetséges módosításának feltételeit, a vállalati tervek 
változtatásának határidőhöz kötését. 

28/3/b

28/4
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könnyebben, mint eddig. Azt javasoljuk, hogy egyszázalékos keretben tegyük lehetővé 
a tervmódosítást átmenetileg. Ez csak az 1954-es évre vonatkozik.
Ha mi nem igazítjuk hozzá a tervet a lemaradáshoz, az szépséghibát jelent a tervjelentésben, 
de megítélésünk szerint sokkal nagyobb mozgósító ereje van annak, hogy feltárjuk 
a való[s] helyzetet, mert így jobban látjuk magunk is a hibákat, jobban tudjuk a 
következtetéseket levonni a terv és a tényszámok közötti különbségekből.
Hidas István elvtárs: A javaslat 1. pontja a minisztériumokra is vonatkozik?13

Szalai Béla elvtárs: Igen, a minisztériumokra is vonatkozik.
Gerő Ernő elvtárs: Ha a minisztériumi tervben olyan módosításra volna szükség, amely 
a népgazdasági terv arányaira kihat, ebben az esetben tervmódosítást kell végrehajtani.
Mit ért a Tervhivatal „népgazdasági terv arányainak megváltozásán”?
Szalai Béla elvtárs: A mérték nehezen fogható meg. Abban az esetben, hogyha valamelyik 
minisztérium tervében 5%-os lemaradás van bármilyen oknál fogva, akkor már bizonyos 
népgazdasági arányokon is változtat. De hogy most ebben az esetben 5% a mérték, 
vagy mennyi, ezt nem tudjuk. Számszerűen megfogni ezt igen nehéz. Megállapítására 
a javaslatnak vagy az OT elnökétől, vagy az egyes miniszter elvtársaktól kell kiindulni.
Háy László elvtárs: Egyetértek azzal a célkitűzéssel, amit az előterjesztés tartalmaz, 
hogy a terveken minél kevesebb változtatást eszközöljünk.
Hiányzik az előterjesztésből annak a magyarázata, hogy miért kellett 1952-ben 472, 
1953-ban 225 esetben változtatni a tervet, márpedig ennek megvizsgálása nélkül nem 
lehet állást foglalni határozottan abban a tekintetben, hogy milyen módszert kell követni 
ahhoz, hogy ezt az állapotot elkerüljük. Azt hiszem, hogy ez az előterjesztés a mostani 
tarthatatlan állapottal szemben túlságosan nagy fordulatot akar egyszerre és ennek a 
következménye az lehet, hogy amikor az itt elhatározottaknak a végrehajtására kerül sor, 
akkor ki fog tűnni, hogy módosítani kell majd menet közben ezeket az elhatározásokat.
Rövidesen felülvizsgálatra kerül az 1954. évi külkereskedelmi terv és ezzel együtt 
módosítások lesznek a népgazdasági tervben is. Helyesebbnek tartanám, hogyha ez 
az előterjesztés azután kerülne a Minisztertanács elé, miután az 1954. évi tervben 
szükséges módosítások kérdésében a vita lezajlott.
Nincs itt arról szó, hogy 15 millión felül ki fog dönteni. A Minisztertanács elutasít 
minden mást, ami a népgazdasági tervben módosítást okoz. Nálunk az egy % ugyanis 
negyedévenként 15 milliót tesz ki.
Szita János elvtárs: A sok tervmódosításnak két oka volt: komoly hibák voltak a tervek 
teljesítésénél, a másik az a gyakorlat, ami kialakult, hogy ilyen esetekben mit kell tenni. 
A gyakorlat megváltoztatásának komoly szerepe van abban, hogy javító tényező legyen 
a tervezés és a végrehajtás felé.

13 A határozati javaslat első pontja arról rendelkezett, hogy a Minisztertanács abban az esetben módosítja 
a népgazdasági tervet, ha annak fő arányain változtatni kell, illetve a terv változatlan végrehajtása 
ellenkezik a népgazdaság érdekeivel. A kérdés arra vonatkozott, hogy a minisztériumi tervek esetében 
hasonló elvek alapján kell-e eljárni.



496

28 19 5 4 .  Á P R I L I S  23.

Arra vonatkozóan, hogy ez a rendelkezés nem túl erős-e? Kétségtelen, hogy bátor 
rendszabály, még az engedmények figyelembevételével is, de feltétlenül szükség van 
erre, hogy előre mehessünk.
Nem lehet egy ilyen javaslattal az összes felmerülő és elképzelhető kérdéseket szabályozni. 
Egy fő gondolatot kell teremteni, és ehhez kell tartani magunkat.
Nem lehet a tervet módosítani ott sem, ahol valamelyik terület számára az anyagellátás 
lemaradt. Ha mi elkezdjük azt nézni, hogy miért maradt le, akkor nem helyes a döntés. 
A gyakorlat fogja megmutatni, hogy milyen konkrét kérdések merülnek fel, de nem 
volna reális minden felmerülő kérdést itt szabályozni.
Péter György elvtárs: Egyetértek az előterjesztés első részével. Mi ahelyett, hogy 
kimutattuk volna, hogy a tervet nem teljesítették, vagy túlteljesítették, módosítottuk 
a tervet és ezzel saját magunkat csaptuk be. Összetévesztjük a terv és a tervteljesítés 
fogalmát a felelősség fogalmával. A miniszter elvtársak többször felvetik, hogy mondjuk 
ki, hogy teljesítették a tervet, mert nem ők a felelősek a terv nem teljesítéséért. Helyes 
az, ha a prémiumnál, a jutalmazásnál kimondjuk, hogy a tervet nem teljesítette ugyan, 
de igen kiválóan dolgozott, megérdemli a jutalmat.
Tisza József elvtárs: Az alapelvekkel egyetértünk, de nem értünk egyet azzal, hogy nem 
vette figyelembe, hogy a begyűjtési terveket az egyéni tervek felbontása után lehet 
jóváhagyni. Amíg a parasztokkal, a termelőkkel nem tárgyaljuk meg a tervet, addig 
nem lehet jóváhagyni.

Altomáré Iván elvtárs: Egyetértek abban, hogy rendet kell végre teremteni. A tervnek 
szentnek kell lenni, de reális terveket kell készíteni.
Ebben a jelentésben az OT komolytalanul irkál összevissza, hogy módosították a 
terveket, de nem mondja meg, hogy miért. Meg kellett volna mondani, hogy az 
Élelmiszeripari Minisztérium tervét úgy állapították meg, hogy majd a terméseredmények 
megállapítása után módosítják, és megállapítják a minisztérium tervét. Be kellett volna 
írni, hogy az OT nem tervezett, hanem beírt valamit, hogy félrevezette a kormányt, 
és a terv nem teljesíthető.
Mi függünk a mezőgazdasági tervek teljesítésétől. Nekünk a logika azt mondja, hogy 
lehet egy iparnak feladatot adni, de biztosítani kell a feladat végrehajtásához szükséges 
eszközöket. Ha nem tudjuk biztosítani, akkor ne adjunk feladatokat. Nálunk előfordul, 
hogy beállítanak száraztészta-termelést, utána azt mondják, hogy nem lehet előállítani, 
azt írja az OT, hogy nem engedélyezi a gyártást. Most mit csináljak a tervvel? Vagy 
például megállapítottak egy tervet növényolaj-termelésre. Aztán rájönnek, hogy nekünk 
jobb, ha kivisszük a magot. Jön egy levél, hogy ennyi és ennyi vagon napraforgómagot 
leveszünk a tervből. Mivel fogom én ezt pótolni? A dolgozóknak mit fogok mondani? 
Ezeket figyelembe kell venni. Olyan terveket kell adni, amely mellett az OT és a 
Minisztertanács kiáll.
Nem értek egyet azzal, ahol azt mondják, hogy a miniszter a minisztériumon belül 
a vállalatoknál módosíthatja a tervet, de a minisztérium terve marad a régiben. Ha a 
vállalattól elveszem a tervet, akkor kinek adjam, kire tegyem?
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Szabó István elvtárs: Amennyiben az egyes minisztériumok tervmódosítása érintené 
a honvédelmi megrendeléseket, úgy kérem, hogy a miniszter elvtársak a honvé-
delmi miniszterrel tárgyalják ki, és ha nem tudnak megegyezni, akkor terjesszék a 
Honvédelmi Tanács elé.
Papp István elvtárs: Egyetértek Háy elvtárssal azért, mert a terv teljesítésével kapcsolatban 
feltétel a tartalék kérdése. A mérték megállapításánál ezt figyelembe kell venni
Hidas István elvtárs: Javaslom, hogy ebben a kérdésben most ne döntsön a Minisztertanács, 
hanem egy későbbi időpontban, amikor világosan a Minisztertanács elé fogja tárni az 
OT, hogy hogyan áll a helyzet valójában.
Véleményem az, hogy így, ahogy ezt ide terjesztették, megvalósíthatatlan. Nincsenek 
meg azok az előfeltételek, amelyek lehetővé tennék azt, hogy ennyire szigorú rendszert 
vezessünk be, amely semmiféle körülményt nem vesz figyelembe. Véleményem szerint 
az OT a mi mostani körülményeinket nem vette figyelembe, amikor a javaslatot 
elkészítette. Az előterjesztésben az van lerögzítve, hogy itt mindenki rosszul dolgozhat, 
mindenki tévedhet, csak egyedül az OT az, amely csalhatatlan.
A Nehézipari Minisztérium az első negyedévben hengereltáruban 60%-ra lett kielégítve. 
Ilyen körülmények között nem lehet dolgozni.
A bányafa kérdése. A bányáknak az ellátottsága 22 nap. Ilyen ellátás mellett a Nehézipari 
Minisztérium a szénbányászati tervét nem tudja teljesíteni.
Szalai Béla elvtárs: A felelősség kérdése. Nyilvánvaló, hogy az elmúlt években, de ebben 
az évben is, amikor kiderült, hogy a tervben hibák vannak, akkor meg lehetett állapítani 
konkrét vizsgálatok alapján, hogy részben az OT-t terheli a felelősség, részben nem. 
Az OT-ban elkövetett hibák szerepet játszanak a tervmódosításban. Nem akarjuk mi a 
felelősséget csökkenteni, bár azt hiszem, hogy az OT szerepét túlértékelik az elvtársak. 
Úgy tűnik, mintha az OT lenne a terv egyedüli kidolgozója és jóváhagyója. Mi a 
tárgyalás és hosszú munka után terjesszük a terveket a Minisztertanács elé. Általában 
egyetértőleg terjesszük a Minisztertanács elé, itt alaposan megvitatja a Minisztertanács, 
és utána úgy állítják be a kérdést, mintha összegyűlt volna néhány ember az OT-ban, 
aki összeállította a tervet.
Ez a rendszer megteremtené a termeléshez szükséges feltételek megteremtését, mert 
konkrétabban lehetne vizsgálni az eltérést, hogy hol, ki a hibás, és a tanulságot 
jobban le lehetne vonni.
Gerő Ernő elvtárs: Az előterjesztés tendenciája feltétlenül helyes, és a Minisztertanácsnak 
le kell szögeznie, hogy rá kell térni arra, hogy a tervben csak a legritkább esetben, amikor 
arra elkerülhetetlenül szükség van, történjen módosítás. Egyetértek azzal, hogy most 
végérvényesen a Minisztertanács ezt ne hagyja jóvá, hanem csak alapul fogadja el, és 
akkor hagyja jóvá, ha majd dönt az 54-es beruházási terv és az 54-es külkereskedelmi 
terv, tehát az 1954-es népgazdasági terv egyes kérdéseiben hozandó módosításokról.
Melyek azok a kérdések, amelyek szerintem további vizsgálatot igényelnek? Az egyik, 
bár egyetértek azzal, hogy itt nem lehet minden részletes kérdésre kitérni, valahogy 
közelebbről meg kellene határozni, mit jelent az, hogy a népgazdasági terv alaparányainak 
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megváltozása. Azt el lehet fogadni, hogy a Minisztertanács elé kell hozni azt, amelyik 
a népgazdasági érdekekkel ellentétes.
Fel kell ide venni, hogy olyan esetekben, amikor a változás, amely szükségessé vált, 
egy egész minisztérium, vagy a minisztériumon belül egy iparág egész munkáját 
lényegesen befolyásolja.
A tervek jóváhagyásának rendje egyes területeken. Az kétségtelen, hogy a Minisztertanács 
hagyja jóvá a népgazdasági tervet, és ha az jó vagy rossz, az a Minisztertanács érdeme 
vagy hibája. De abban, hogy a tervek jók vagy rosszak, a Minisztertanács mellett 
döntően az OT felelős.
Amit Szabó elvtárs felvetett, elesik, ha a Minisztertanács ezt a javaslatot fogadja el.
A Tisza elvtárs által felvetett kérdés sem aktuális ebben az esetben.
Alapul a Minisztertanács elfogadja az előterjesztést azzal, hogy akkor véglegesíti, miután 
letárgyalta az 1954. évi népgazdasági terv egyes kérdéseiről szóló napirendi pontot.14

5 .) A népgazdasági terv főbb előirányzatainak március havi teljesítése.15

Előadó: Szalai Béla elvtárs.
Gerő Ernő elvtárs: Mit fogunk mi ebből az anyagból megvitatni? Ebben az előter-
jesztésben rengeteg munka fekszik és ad egy bizonyos képet az egész népgazdaságról, 
ugyanakkor a hiányossága ennek a munkának, hogy nehéz ennyire szerteágazó és 
sokféle problémát ilyen széles plénumban tárgyalni, annál is inkább, mert ebből a 

14 A Minisztertanács 525/4/1954 számú nem nyilvános határozatával kimondta, hogy az előterjesztést a 
kidolgozandó végleges rendszer alapjaként fogadta el, és egyben meghatározta annak csomópontjait.

15 Az Országos Tervhivatal elnöke előterjesztésében összegezve állapította meg, hogy az ipar márciusi 
tervteljesítése jelentősen meghaladta az előző két hónap eredményeit, de még így sem pótolta az 
akkor keletkezett lemaradást. Komoly előrehaladás történt a közszükségleti cikkek, a mezőgazdasági 
kis- és nagygépek termelésében, de változatlan a lemaradás a beruházási eszközök és az exportcikkek 
előállításában, az utóbbiak minősége romlott is. A mezőgazdaság további fejlődését akadályozza a 
beruházásokban mutatkozó késedelem, melynek oka az építőipar súlyos munkaerő- és anyaghiánya. 
Nem javult kellő mértékben az állami fegyelem sem. Az előterjesztés részletesen bemutatja az egyes 
ágazatok helyzetét, összehasonlította a január–februári, illetve márciusi teljesítményeket. A határozati 
javaslat szerint a könnyűipari és élelmiszeripari miniszterek lépjenek fel a burkolt árdrágítások ellen 
és tartsanak szigorú vizsgálatot; a könnyűipari miniszter és a pénzügyminiszter intézkedjenek, 
hogy a helyi ipar elsősorban a lakosság szükségletére termeljen; a begyűjtési miniszter tegyen 
intézkedéseket a lakosság II. negyedévi hússzükségletének kielégítésére, a beadást nem teljesítőkkel 
szemben törvényes keretek között azonnal folytassa le a szükséges eljárást, a begyűjtési hivatalok 
és a tanácsok számoltassák el a hátralékosokat, és községenként néhány esetben alkalmazzanak 
gyorsított behajtási módszert; az Országos Tervhivatal elnöke készíttessen elemzést a beruházási és 
építési tervek lemaradásainak kihatásairól, a külkereskedelmi terv várható teljesítéséről, továbbá az 
árualapok és a vásárlóerő összhangjának várható alakulásáról, és tegyen javaslatokat a lemaradások 
felszámolására, a tőkés országokba irányuló export fokozására, illetve a lakosság iparcikkekkel 
történő ellátásának megjavítására.
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rengeteg megállapításból nagyon szerény javaslat született. Igaz, hogy hosszú idő óta 
nem készült ilyen összefoglaló jelentés, nem lehet tapasztalata az OT-nek.
Szalai Béla elvtárs: Mi akkor tudtuk meg, hogy a jelentés napirendre kerül, amikor 
megkaptuk a Minisztertanács napirendjét. Mi ezt információként, tájékoztatásként 
készítettük, bár ennek ellenére a hiányosság fennáll. Azt gondolom, hogy a módszerét 
kellene röviden megvitatni, hogy mi legyen a jelentés jellege, de ezt sem a plénumon, 
hanem a Minisztertanács elnökénél, az elnökhelyettesekkel folytatott tárgyaláson. 
Most csak a miniszter elvtársak figyelmébe kellene ajánlani, és nem kellene konkrét 
határozatot hozni. Mi a jövőben havonta csak egy-egy fő kérdésre akarjuk a figyelmet 
összpontosítani. A felmerülő problémákat kisebb terjedelemben kívánjuk felvetni.
Gerő Ernő elvtárs: Ezt az anyagot most nem tárgyaljuk. A javaslat az, hogy a Minisztertanács 
tagjai kapják meg ezt a jelentést. A népgazdasági terv teljesítésével átlag negyedévenként 
foglalkozzon a Minisztertanács. A havi jelentésben igyekezzen az OT kevesebb, de 
döntő kérdést felvetni. A harmadik, amit a jelentéssel kapcsolatban meg kellett volna 
mondani, hogy a márciusi jelentéssel kapcsolatban fel kellett volna vetni, mint feladatot, 
hogy a népgazdaságban mutatkozó lemaradások behozása mikorra történjen meg. Itt 
döntően az iparra gondolok.
A Minisztertanács ezt tudomásul veszi. Ha a miniszter elvtársaknak ellenvetésük 
van, azt az OT elnökével közöljék. Jelentést ezentúl havonta kell készíteni, és átlag 
negyedévenként kerül ide.16

6 .) A villamos energiával való tervszerű gazdálkodás alakulása 1954. év május–augusztus 
hónapokban.17

Előadó: Hidas István elvtárs 
A tegnapi napig viták voltak a KGM ellátásával kapcsolatban, tegnap azonban megál-
lapodtunk, úgyhogy olyan határozatot kérek hozni, hogy ezt a megállapodást vezessük 
keresztül a KGM számain. Ez az egészet nem érinti, csak az ő számaikat.
A másik megjegyzésem egy adminisztratív hiba, nem Szalai elvtárs az aláíró, 
hanem Herczeg elvtárs.

16 A Minisztertanács 525/5/1954 számú nem nyilvános határozatával az előterjesztést jóváhagyta, és 
utasította az OT elnökét, hogy a jövőben a terv végrehajtásáról szóló havi – a legfontosabb kérdéseket 
összefoglaló – jelentéseket küldje meg a Minisztertanács tagjainak. A jelentésekben határozza meg 
a megoldandó feladatokat és tegyen javaslatot a szükséges intézkedésekre. A népgazdasági terv 
negyedéves végrehajtásáról szóló jelentést továbbra is a Minisztertanács elé kell terjeszteni.

17 A nehézipari miniszter az OT elnökével közösen előterjesztést tett az ipar zavartalan tevékenységéhez 
szükséges villamos energia előállítása tervszerűségének és az energiaszolgáltatás zavartalanságának 
1954. május 1. és augusztus 31. közötti biztosításáról. Ennek megfelelően a határozati javaslatban 
részleteiben szabályozva (a csehszlovák energiakooperáció növelését, az 519/8/1954 Mt. számú 
határozatban meghatározott új erőművek időben történő üzembe helyezését) előírta 662 megawatt 
áram csúcs idejű rendelkezésre bocsátását. Ezzel együtt a korábban a közvilágításban, az üzletekben, 
hivatalokban és intézményekben elrendelt korlátozásokat augusztus 31-ig hatályon kívül helyezte.
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A II/4. pont helytelenül van megszövegezve: létszámot és szenet az OT biztosítson.18 
Ezt úgy kell érteni, hogy keretet biztosítson az OT. A szénszámokat úgy kell érteni, 
hogy akkor lesz szüksége a villamos erőműveknek ennyi szénmennyiségre, hogyha ezt 
a kapacitást 100%-ig az ipar ki fogja használni. A gyakorlatban ez nem lett kihasználva 
100%-ig, tehát a gyakorlat szerint kevesebb szénre lesz szüksége az iparnak.
Kiss Árpád elvtárs: A kooperációban részt vevő erőművek által leadandó teljesítménnyel 
nem értek egyet. Ez velünk nem volt kitárgyalva. Ha az eddigi, akkor rám se számítsanak.

Altomáré Iván elvtárs: Meg kell jegyeznem, hogy a Kaposvári Cukorgyár be van 
állítva, de figyelembe kell venni, hogy csak augusztus 15-ig tud működni, mert utána 
le kell állnia a kampányban való karbantartások előkészítéséhez. A szolgáltatás is 
helytelenül van felvéve.
Bognár József elvtárs: Az elosztási tervek annak feltételezésével készültek, hogy 
Csehszlovákiától megkapjuk a 45 milliót. Ez elintézve még nincs. Arra is gondolni 
kell, hogy mi lesz, ha ez nem lesz meg.19

Bebrits Lajos elvtárs: A Landler főműhelynek a rákospalotai villanytelepére vonatkozólag 
három kazán van, de csak kettő dolgozik jelenleg, a harmadikat javítják. Ha ez elkészül, 
akkor egyet megint le kell állítani. Ezután a harmadik fog kiesni. Így nem lehet 
legyártani a tervezett mennyiséget.
Sebestyén János elvtárs: A megjegyzéseket figyelembe fogjuk venni.
Gerő Ernő elvtárs: A javaslatot el lehet fogadni. Át kell szövegezni; azt kell mondani, 
hogy 662 MW kell, és ehhez ilyen és ilyen feltételeket kell biztosítani. Nem „ha” 
formájában kell ezt kimondani.
A csehszlovák kooperáció. Nem helyes azt mondani, hogy vagy ez lesz, vagy nem tudjuk 
megadni. Mindent el kell követni, hogy tényleg megkapjuk a 45-öt, mert jogunk van 
hozzá, és szükségünk van rá. Abban a formában kell kimondani, hogy az illetékes 
szervek mindent kövessenek el, hogy ez meglegyen.
A szénre vonatkozó bejelentést tudomásul vesszük, úgyszintén a KGM-[m]el tör-
tént megállapodást is.20

7 .) Az 1954. évben kezdődő és 1955-ben befejeződő állami erőből épülő lakások 
szobaszámaránya.21

Előadó: Szalai Béla elvtárs: 

18 A határozati javaslat II. 4. pontja arról rendelkezett, hogy a Minisztertanács kötelezi az OT elnökét a 
662 MW erőművi teljesítmény elérésére, illetve az ehhez szükséges szén, pakura, gépolaj és munkaerő 
biztosítására. Hidas István ezt pontosította.

19 A csehszlovák kooperáció keretében meghatározott 40 MW energia helyett július elsejétől 45 MW 
energiát irányoztak elő.

20 A Minisztertanács a vitában elhangzott észrevételek figyelembe vételével 525/6/1954 számú nem 
nyilvános határozatával az előterjesztést jóváhagyta.

21 Az Országos Tervhivatal elnöke a lakáshiány gyors enyhítése érdekében előterjesztést tett az 1954-ben 
megkezdődő és 1955-ben átadásra kerülő állami építésű lakások számának megemelésére oly módon, 
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A javaslat úgy szól, hogy az 1954-ben kezdődő és 1955-ben befejeződő lakásoknál milyen 
legyen az elosztás. Javaslatunk, hogy az 1954-ben kezdődő és 1955-ben befejeződő 
lakásoknál is ezt az arányt tartsuk fenn. Van egy régebbi határozat, amely kevesebb 
egyszobás és több kétszobás lakás építését irányozta elő. Ha több egyszobás lakást 
tudunk adni, akkor a lakáshiány gyorsabban megoldódik. Ezért gondoljuk, hogy 
1955-ben is tartsuk fenn ezeket az arányokat.
Gerő Ernő elvtárs: A két kérdés nem függ össze, ezt még itt nem lehet eldönteni, azt 
hiszem, még korai lenne.
A mellékletben szereplő belső WC-s megoldás. Ilyen csekély összegért nem érdemes vitatkozni.22

A Minisztertanács elfogadja a javaslatot a belső WC-s megoldással.23

8 .) Az erdőgazdasági termelés fejlesztéséhez szükséges intézkedések.24

Előadó: Hegedüs András elvt[árs]
Az anyagot hosszú ideig készítettük, és egységesen az egész erdőgazdálkodás problémáját 
próbáltuk kidolgozni, és mégis túl hosszú az, amit a Minisztertanács elé hoztunk.

hogy a korábbi időszakhoz képest nagyobb százalékban kell egyszobás lakásokat építeni. Összességében 
a tervezett lakásmennyiséget 10%-kal kell megemelni. A határozati javaslat az egyszobás lakások 
(szoba, konyha, kamra, WC, belépő: 34 nm) arányát 40–50%-ban, a kétszobás lakások arányát 
45–55%-ban, a háromszobás lakások arányát 5%-ban határozta meg. Ötven lakás egy épületben való 
elhelyezése esetén, ha szükséges, a tömbmosodával együtt mérlegelni kell a közös fürdő építését. Az 
új típusterveket május 31-ig készítsék el.

22 Az előterjesztéshez mellékelték az új lakástípusokban építendő „belső” vagy „külső” (csoportos) 
WC-k közötti építési költségkülönbözetre vonatkozó feljegyzést, ami mindössze 245 forint volt. A 
feljegyzés készítője megállapította, hogy a belső megoldás magasabb lakásszínvonalat jelent, és az 
egészségügyi szempontoknak is teljes mértékben megfelel.

23 A Minisztertanács az előterjesztést 525/23/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
24 A földművelésügyi miniszter – tekintettel arra, hogy 1945 óta nem mérték fel az erdők állapotát, 

nem születtek intézkedések az erdőgazdálkodás megújítására, modernizálására, a faipar fejlesztésére 
– előterjesztést tett egy erre vonatkozó minisztertanácsi határozat kiadására. Áttekintette az 
erdőgazdaság helyzetét, a fakitermelést, az erdőfelújítást és -telepítést, a faipar állapotát, az erdészeti 
szakirányítás, oktatás és tudományos munka kérdéseit. Megállapította, hogy az erdőgazdaságban 
változatlanul meghatározó a tervszerűtlen fakitermelés, az erdők éves növekedését meghaladó kivágás 
(túlhasználat), igen alacsony az erdei munkák gépesítettsége, az ország állami erdeinek mindössze 
55%-ról készült pontos felmérés. A hiányosságok megszüntetése és az ágazat fejlesztése érdekében 
javaslatokat tett a fakitermelésben és erdőfelújításban új, korszerű módszerek bevezetésére, a tervezett 
erdőtelepítésekre: a hullámterek, kopár, a mezőgazdasági művelésre alkalmatlan, területek fásítására, 
az erdőgazdálkodás melléktermékeinek (gyanta, gyógynövény, gomba, cserzőkéreg) hasznosítására, 
a vadgazdálkodásnak a felügyeletére, a fokozott gépesítésre, a faipar (hulladékanyag-felhasználás) 
fejlesztésére, az erdőgazdasági szakirányításban érvényesülő bürokrácia leépítésére, az erdészeti 
oktatás (Erdőmérnöki Főiskola, erdészeti technikumok és szakmunkásképzők) megújítására, a 
tudományos kutatás új feladataira.
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Kérdésként vetem fel, hogy nem lenne-e helyesebb kiküldeni egy miniszteri bizottságot, 
amely megtárgyalná és a Minisztertanács elé hozná még egyszer a kérdést. Félek attól, 
hogy a mostani anyag szerinti tárgyalás formális határozathoz vezetne. Szükségesnek 
tartom érdemi kitárgyalását a kérdésnek egészen széles körben.
Gerő Ernő elvtárs: Helyeslem a javaslatot. Véleményem az volt, amikor a javaslatot 
elolvastam, hogy nem látszik eléggé megalapozottnak.
Ki szeretném egészíteni Hegedüs elvtárs javaslatát azzal, hogy a javaslat, ami majd 
idekerül a Minisztertanács elé, nemcsak arra térjen ki, ami itt van, hanem ölelje fel 
ennek a javaslatnak a fő népgazdasági vonatkozásait is, lehetőleg konkrét formában, 
számszerűen. Például milyen mértékig befolyásolja az ország faellátását ez, és milyen 
mértékben befolyásolja az ország külkereskedelmi tervét.
A bizottság kérdése. Nem miniszteri bizottság kellene, hanem a Minisztertanács által 
kiküldött bizottság volna helyesebb. A miniszter elvtársak rendkívül el vannak foglalva, 
és nem biztos, hogy a miniszter elvtársak ezt a területet jól ismerik.
A bizottság vezetője Hegedüs elvtárs legyen.
Szabó János elvtárs: Javaslom, hogy ne csak az erdőgazdálkodásra terjedjen ki, hanem 
általában olyan dolgokra, ami ezzel kapcsolatban áll. Például a zöldövezet.
Gerő Ernő elvtárs: Ez nem helyes, itt csak az erdőgazdálkodásról beszéljünk.
A bizottság vezetője tehát Hegedüs elvtárs, titkára Tömpe elvtárs, tagjai Szalai és 
Szabó elvtársak. A KiM, az ÉM, a NiM, BKM, PM és KPM részéről 8 napon belül 
jelöljék ki az elvtársak a bizottság tagjait. Az anyagot három hét alatt el lehet készíteni.
Hegedüs András elvtárs: Azért javaslom, hogy a bizottságban legyenek benne a 
Minisztertanács tagjai közül többen, mert ez megkönnyíti a Minisztertanács ülése 
számára, hogy az anyag jól elő legyen készítve. Tagjaiul javaslom Szalai, Szabó, Olt 
elvtársakat, magamat, valamint Tömpe, Keresztesi elvtársakat, valamint az ipar és az 
OT részéről valakit. 
Gerő Ernő elvtárs: Az Építésügyi Min[isztérium], a KPM, a BKM és a NIP részéről 
is legyen benne egy-egy elvtárs.25

9 .) A Begyűjtési Min[isztérium] szervezeti felépítése, valamint a min[isztérium] 
és a vállalatok létszáma.26

Előadó: Tisza József elvtárs 
A munka során igyekeztünk különböző vállalatokat, feladatköröket összevonni, de 
ugyanakkor elhatárolni a feladatokat úgy, hogy létszám-megtakarítást érjünk el. Az 

25 Az előterjesztés részeként benyújtott határozattervezet a kiküldött bizottság véleménye alapján május 
14-én került ismét a Minisztertanács elé, amely 8. napirendként tárgyalta és hozta meg határozatait.

26 A begyűjtési miniszter előterjesztésében tájékoztatta a Minisztertanácsot, hogy az 523/3/1954 számú 
minisztertanácsi határozat értelmében előírt létszám- és béralapcsökkentést végrehajtotta, a minisztérium 
létszámát 150, a minisztériumi vállalatok létszámát 1202 fővel csökkentették. Ennek következtében a 
minisztériumban 634 fő, a vállalatoknál 29 999 fő dolgozik. Megtörtént a minisztérium szervezetének 
átalakítása és a létszám szétosztása is. 
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előterjesztéssel és javaslatunkkal a racionalizálási bizottság nem ért egyet és további 
összevonásokat javasol, amivel mi nem értünk egyet. Nem értünk egyet azért, mert ha 
megnézzük a racionalizálási bizottság javaslatát a szervezetet illetően, abból az derül ki, 
hogy olyan fontos területre, mint a termény- és az állatbegyűjtés, egy miniszterhelyettest 
javasoltunk és az elvtársak még ennek a miniszterhelyettesnek javasolnák a Gazdasági 
Hivatalt. Nagyon meg kell fontolnunk azt az aggodalmat, amit Nagy elvtárs felvetett, 
hogy erre a két fontos területre egy miniszterhelyettes legyen, nemhogy még ennek a 
Gazdasági Hivatalt is irányítása alá helyezzük.27

Gerő Ernő elvtárs: Ez nem döntő kérdés, nem létszámkérdés.
Tisza József elvtárs: A bizottság javasolja, hogy hozzám tartozzon egy tervgazdasági főosztály.
Gerő Ernő elvtárs: Ehhez a bizottságnak semmi köze, a miniszter joga megállapítani, 
hogy mi tartozzon hozzá.
Tisza József elvtárs: Javasoljuk az előterjesztést elfogadni, mert úgy néz ki, hogy ha itt 
gyorsan nem teremtünk nyugalmi állapotot, a begyűjtés forog veszélyben.
A bizottság azt javasolja, hogy még további 100 fő csökkentést hajtsunk végre, amit mi 
nem vállalhatunk, mert ez azt jelenti, hogy itt további mozgásnak tesszük ki az apparátust.
Házi Árpád elvtárs: A begyűjtési hivatalok megszervezésével kapcsolatban a felemelt 
1760 fős létszámot miből fogja biztosítani Tisza elvtárs?
Tisza József elvtárs: Határozat van rá: egyrészt vállalati munkaerőből, másrészt az 
eddigi begyűjtési apparátusból kell biztosítani.
Vas Zoltán elvtárs: Véleményem az, hogy a racionalizálási bizottság javaslatában 
van elég sok helyénvaló dolog. Jóvá kellene hagyni legsürgősebben a minisztérium 
szervezetét. Az alapvető kérdés az, hogy ők rengeteg csoportot csináltak, hogy bizonyos 
kategóriák bérét fenn tudják tartani. Ezeket a kérdéseket véleményem szerint személyi 
pótlékkal kellene megoldani.
Gerő Ernő elvtárs: Egyetértek azzal, hogy lehetne még a létszámot csökkenteni, de az, 
amit nyernénk, annál sokkal többet elveszítenénk azáltal, hogy fenntartanánk egy 
nyugtalan állapotot. Nyugalmat kell teremteni, hogy az apparátus dolgozni tudjon.
A miniszterhelyettesekkel kapcsolatban: annyi miniszterhelyettes legyen, ahányat 
a miniszter kíván. Nyilvánvaló, hogy két miniszterhelyettes ott nem elegendő. Ha 
ő hármat akar, legyen három. Hogy a miniszterhez mi tartozzon, arra őt nem lehet 
kötelezni. Ez az ő joga.
Vas elvtárs felvetette, hogy sok apró csoportot akarnak. Igaza van, nem érdemes biztosítani 
azt, hogy a bérek ne csökkenjenek ilyen formában, lehet azt másképp is biztosítani.

27 A Racionalizálási Kormánybizottság vezetője, Házi Árpád április 21-én nyújtotta be a Minisztertanácsnak 
a bizottságnak az előterjesztéssel kapcsolatos észrevételeit. Ebben összefoglalta 1953. szeptember 
25-én a begyűjtés költségeinek megállapítására és lényeges csökkentésére kiküldött kormánybizottság 
tevékenységét, a javaslataikkal kapcsolatos előzetes vitákat. Tisza Józsefnek „Nagy elvtárs” javaslatára 
vonatkozó utalását nem tudtuk értelmezni, miután Nagy Imre nem vett részt a Minisztertanács 
ülésén. Ez a javaslat a Kormánybizottság észrevételei között szerepelt.
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Javaslom, hogy a Minisztertanács hagyja jóvá az előterjesztést, még akkor is, ha 
valamennyi csökkentést még el lehetne érni. Az 1760 fő nem pluszként jelentkezik.
Szalai Béla elvtárs: Ki kellene mondani, hogy ki a felelős a 45 millió megtakarításért.
Tisza József elvtárs: Erre már van egy minisztertanácsi határozat. A Begyűjtési Minisztériumra 
ebből 18 millió jut, amit a minisztertanács már elfogadott.
Szalai Béla elvtárs: Ez igaz, de ki kellene mondani, hogy Tisza elvtárs a felelős a 
45 millió megtakarítás[á]ért.
Gerő Ernő elvtárs: A Minisztertanács ezt elfogadja. Egyetértek azzal, hogy Tisza 
elvtárs legyen a felelős.
Az előterjesztést a Minisztertanács elfogadja azzal, hogy a létszám túl magas, a 
minisztérium nem tett meg mindent a létszám csökkentésére, de kényszerhelyzetben 
mégis elfogadja, mert a további vitatkozás a begyűjtés rovására menne.28

Napirenden kívül: A begyűjtési hivatalok dolgozóinak bérezése.29

Előadó: Tisza József elvtárs.
Szász Márton elvtárs: A bértételekkel kapcsolatban egyetértés van közöttünk. Össze van 
egyeztetve a tanácsival, de minimális eltérések vannak, tekintve, hogy a minisztériumnak 
olyan embereket kell beállítani, akik eddig vállalatoknál voltak és ezeknek a fizetése 
lényegesen magasabb volt. A rendszeresen prémiumban részesülők átlagbére alacsonyabb.
Megjegyzésem, hogy egyes pontoknál utólag tárgyalni fogunk a pontosabb 
megfogalmazás miatt.
Házi Árpád elvtárs: A városi nomenklatúrával kapcsolatban indokolatlannak tartom, 
hogy ilyet vetítsenek ki. A városban, kivéve talán Budapestet, ugyanazt a feladatot 
látják el, mint a községben.
Gerő Ernő elvtárs: A termelő létszámot és a területet kell figyelembe venni.
Czakó Kálmán elvtárs: A II/1. pontnál a jogügyi előadó fizetését 1150-től 1450-ig 
javaslom megállapítani.

28 A Minisztertanács az előterjesztést a vitában elhangzottak figyelembevételével 525/9/a/1954 számú 
nem nyilvános határozatával jóváhagyta. A határozat megállapította, hogy a minisztériumnak „további 
csökkentésre kell javaslatot tenni”. A szervezeti struktúrában három miniszterhelyettes tíz főosztályt, 
a miniszter három főosztályt, a titkárságot és a titkos ügykezelést felügyeli. A szovjet tanácsadó 
irodája két munkatárssal rendelkezik.

29 Az Elnöki Tanács 1954. évi 6. számú törvényerejű rendelete alapján a begyűjtési feladatok irányítására 
és végrehajtására a helyi tanácsok végrehajtó bizottságának begyűjtési osztálya helyett a megyékben, 
járásokban és járási jogú városokban begyűjtési hivatalokat kell létrehozni, a községekben begyűjtési 
megbízottakat kell kinevezni. A begyűjtési miniszter az átalakulásnak megfelelően előterjesztést 
tett az új szervezet munkatársainak munkaköri besorolására és bérrendszerére, továbbá munkájuk 
premizálásának feltételeire és nagyságrendjére, illetve jutalmazásukra. A határozati javaslat a prémium 
kifizetésének feltételeként a begyűjtési nyilvántartások és az adminisztráció naprakész voltát, valamint 
a törvényesség betartását jelölte meg.
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Tisza József elvtárs: Nem értek egyet Házi elvtárssal. Meg lehet nézni egyes városokat, 
ki lehet emelni, de általában véve kimondani, hogy a városokban azonos legyen, mint 
a községekben, ez nem helyes. Nagy ipari városokban annyi fizetésért, mint amennyit a 
községben adnak, nem fogunk embereket találni. Javaslom, nézzük meg ezt a Bértitkársággal 
utólag, lehet kivételt tenni egyes városokra, de nem általában minden városra.
A jogügyi előadó kérdése. Ha vállalattól akarom átvinni, akkor vagy nem jön, vagy 
személyi pótlékot kell folyósítani részére.
Szalai Béla elvtárs: Gondosabban kell ezt a kérdést megnézni. A jogügyi előadó minden 
esetben egyetemet végzett ember, a pénzügyi előadó nem. A pénzügyi előadónak 
magasabb lesz a fizetése, bár a végzettsége kisebb.
Gerő Ernő elvtárs: Nem lesz magasabb a fizetése, legfeljebb a különbség nem elegendő.
Czakó Kálmán elvtárs: Az összes hasznavehetetlen jogász vállalati vonalra meg jogügyi 
előadónak. Helyes-e, hogy ezek magasabb fizetést kapjanak? Az egyetemisták akkor 
mind vállalati jogügyi előadónak akarnak majd menni.
Gerő Ernő elvtárs: Két kérdés vitás: az egyik a városokban a fizetés. Azt hiszem, hogy a 
minisztérium és a Bértitkárság még egyszer nézze meg abból a szempontból, hogy figyelembe 
vegyék a létszámot és a területet azzal, hogy szükség esetén lehessen magasabba sorolni.
A jogügyi előadókat illetően valamennyivel lehetne lejjebb menni, de nem annyival, 
mint amennyit Czakó elvtárs javasol. Legyen 1200 és 1550 Ft. Az egyetemi végzettségűek 
között meg kell hogy legyen az eltérés a nem egyetemi végzettségűekkel szemben.
Kisebb módosításokra a Bértitkárságot fel kell hatalmazni a minisztériummal együtt, 
az összkereten belül.
A Minisztertanács ezzel a módosítással elfogadta az előterjesztést.30

10 .) A Minisztertanács 1954. II. negyedévi munkaterve.31

Előadó: Gerő Ernő elvtárs 
A bevezetőben fel van vetve több olyan kérdés, amire fel kell hívni a Minisztertanács 
figyelmét. Az egyik az, hogy a Minisztertanács elé kerülő kérdések előkészítésében 
lényeges javulás nincs. Ez igénybe veszi a Minisztertanács idejét, és nem egy esetben 
olyan határozat születik, amit később, nem is hosszú idő múlva, módosítani kell. 
Feltétlenül meg kell javítani az előkészítést, emelni kell a Minisztertanács elé kerülő 
anyagok színvonalát. Túl sok anyag kerül a Minisztertanács elé, sokszor olyan anyagok 
is, amelyekben egy miniszter, vagy két-három miniszter együtt dönthetne.
A munkatervet illetően. Néhány kérdést le kellene innen venni, mert túl sok van 
felvéve. Le lehetne venni a szénbányászat 10 éves perspektivikus tervét, ami nem is 
lesz készen akkorra. Le lehet venni a lakóbizottságokról szóló anyagot, ami nem ide 
tartozik, társadalmi szervezetről van szó. Ha átnézzük, több ilyen kérdést találunk.
Fel kellene venni: A II. félévi áruellátás tervét. Ez igen nagy fontosságú kérdés.

30 A Minisztertanács az előterjesztést elfogadta, és kiadta 2.033/1954 számú határozatát (HT 1954. 12. szám, május 4.).
31 Az előterjesztést lásd Melléklet 2.
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Két, mezőgazdasági szempontból fontos megyei vb jelentését a párt- és kormányhatározat 
végrehajtásáról az adott megyében. Előkészítéséért felelős Apró és Hegedüs elvtárs.32

Fel kell venni még az 1954. évi népgazdasági tervvel kapcsolatos egyes kérdések című 
anyagot. (Külkereskedelmi terv véglegesítése, beruházási tervek.)
A villamosenergia-problémák: termelés, beruházás stb. kérdése 1955. december 31-ig. 
Ez a Nehézipari Minisztériumban és az OT-ban készül, május első felében készen van.
Szükségesnek tartom még néhány kérdés levételét vagy végleges, vagy halasztás formájában.
Tisza József elvtárs: A 4. oldalon a 6. pont levételét kérem. Ehelyett kérem felvenni: 
Javaslat a begyűjtési terv végleges tervszámaira, június 12-i határidővel.33

Gerő Ernő elvtárs: A Minisztertanács elfogadja.
Jánosi Ferenc elvtárs: Kérem felvenni júniusra: A dolgozók kulturális ellátottságának 
helyzete és az ezzel kapcsolatos feladatok című előterjesztést.
Gerő Ernő elvtárs: Ez átmehet júliusra. Figyelembe kell venni majd a következő 
munkaterv elkészítésénél azzal, hogy annak az elejére kerüljön.
Szalai Béla elvtárs: A 2. oldalon az önköltségi terv határidejének módosítását kérem.34

Gerő Ernő elvtárs: A határidőket egyébként is módosítani kell, mert későn került a 
javaslat tárgyalásra.
Szalai Béla elvtárs: A 3. oldalon a 10. pontot vigyük át a III. negyedévre.35

Gerő Ernő elvtárs: Jóváhagyja a javaslatot a Minisztertanács.
Szalai Béla elvtárs: A 4. oldalon az építőipar munkaerőhelyzete. Felelős legyen Szíjártó elvtárs.
Gerő Ernő elvtárs: El lehet fogadni.
Szalai Béla elvtárs: A 7. oldalon van a leállított beruházások hasznosítása. A jelentést 
már beadtuk. Nem feltétlenül szükséges, hogy a Minisztertanács tárgyalja.
Gerő Ernő elvtárs: Hagyjuk meg ezt, tárgyalja le a Minisztertanács ezt a kérdést.
Erdei Ferenc elvtárs: A 6. oldalon a 6. pontban a bírósági és építési szakértői kérdés 
össze van vonva. Az építési szakértői kérdést külön hozza Szíjártó elvtárs. Kérem ezt 
két alpontba felvenni.
Gerő Ernő elvtárs: Vegyük fel két alpontba: Az igazságügyi szakértői kérdés szabályozása. 
Felelős Erdei és Czakó elvtárs.
Az építési szakértői kérdés. Felelős Szíjártó elvtárs.
Hegedüs András elvtárs: Az 1. oldalon a 6. pontot információként kellene hozni. Ebből 
a szempontból a többi jelentést is át kellene nézni.36

Gerő Ernő elvtárs: Helyes, ezt a jelentést adják információképpen.
Hegedüs András elvtárs: A 3. oldal 10. pontjának levételével egyetértek. Be kellene 
azonban hozni egy javaslatot a mezőgazdasági gépgyártás helyzetéről, amelyben benne 
lennének azok a javaslatok, amelyek a helyzet javításához szükségesek.

32 A Minisztertanács a Szolnok és Somogy Megyei Tanácsok beszámolóját bevette a II. negyedévi munkatervbe.
33 A hivatkozott pontban megjelölt napirend címe: „Jelentés a begyűjtési kötelezettségek egyéni tervfelbontásáról.”
34 „Az átárazott 1954. évi önköltségi terv” címet viselő napirend eredeti határideje április 22. volt.
35 A hivatkozott pontban megjelölt napirend címe „A mezőgazdasági gépgyártás távlati fejlesztési terve”.
36 A napirend címe „Jelentés az anya- és csecsemővédelmi minisztertanácsi határozat végrehajtásáról”.
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Zsofinyecz Mihály elvtárs: Egyetértek vele.
Hegedüs András elvtárs: Helyes volna behozni a miniszterek jogkörének növelésé-
ről szóló javaslatot.
Gerő Ernő elvtárs: Ez helyes. A Minisztertanács elnökének kell behozni. A Minisztertanács 
elnökét és az elnökhelyetteseket kell megbízni vele.

Apró Antal elvtárs: Ennek a kérdésnek egy része a pártkongresszus előtt is lesz, javaslom, 
hogy ezután hozzuk csak a Minisztertanács elé. A határidő legyen a III. negyedév első 
minisztertanácsi ülése.
Gerő Ernő elvtárs: Helyes, tegyük át a III. negyedév elejére.
Hegedüs András elvtárs: A X/3. pont. Azt hiszem, szükséges lenne behozni a technikumi 
oktatás egész rendszerének a kérdését, ne hozzunk ide részkérdéseket.37

Erdey-Grúz Tibor elvtárs: Azt is meg kell vitatni, amit Hegedüs elvtárs felvetett, de a 
szakosítottság csökkentése elő van készítve, itt teljes egyetértés van. Ezt életbe is lehet 
léptetni. A technikusi oktatás alapos átvizsgálása erre az időre nem készülhet el. Ha 
egyszerre akarjuk behozni, akkor ki kell mondani, hogy a szakosítottság csökkentését 
nem kell szeptemberben bevezetni.
Gerő Ernő elvtárs: A szakosítottság csökkentéséről idejében kell a döntés, ezt tovább 
húzni nem lehet. Ezt a részletkérdést így fogadjuk el, de kötelezzük az oktatásügyi 
minisztert, hogy 6 héttel később hozza be a technikumi oktatás tartalmi kérdéseit.
Erdey-Grúz Tibor elvtárs: Egyelőre elfogadom, de meg kell néznem, hogy a kidolgozás 
milyen stádiumban van.
Hegedüs András elvtárs: Érdemes lenne egy-két nagyon fontos kérdésben kiküldeni 
minisztertanácsi bizottságot.
Gerő Ernő elvtárs: Ezt meg lehet vizsgálni, de most ne döntsünk ebben a kérdésben.
Bognár József elvtárs: A XII/3. pontot javasoljuk levenni, semmi indok nem kívánja, 
hogy Minisztertanács elé kerüljön.38

Gerő Ernő elvtárs: El lehet fogadni.
Bognár József elvtárs: A szöveges rész 4. oldal c) pontjában arról van szó, hogy a 
minisztertanácsi előterjesztés benyújtásával egyidejűleg készítsük el a végrehajtási utasítást 
és a Minisztertanács Titkársága ezt ellenőrizze. Ez nagy bürokráciát fog teremteni.

Apró Antal elvtárs: A vizsgálat azt mutatja, hogy a végrehajtási utasítások hetek, néha 
hónapok alatt készülnek el. Van olyan tendencia, hogy a Minisztertanács döntését 
várják, és akkor fognak hozzá az utasítás elkészítéséhez. Azért javasoljuk ezt, hogy 
ne késsen a végrehajtási utasítás, és ne legyenek olyan népgazdasági károk, mint 
most a begyűjtésnél.
A jövőben nem itt fogjuk a végrehajtási utasítást jóváhagyni, hanem azt visszaküldjük, 
és a miniszter elvtársak a határozat alapján készítik el.
Gerő Ernő elvtárs: Azt kell kimondani, hogy a Minisztertanács elé terjesztendő 
előterjesztésekkel általában egyidejűleg el kell készíteni a végrehajtási utasítást. Az nem 

37 A napirend címe „Egyetemi szakok és technikumok szakosítottságának csökkentése”.
38 A napirend címe „Jelentés a vendéglátóipar helyzetéről és fejlesztéséről”.
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kell, hogy a Minisztertanács Titkársága ezt ellenőrizze. Ki kell mondani, hogy általában 
a határozat kiadásától számított 8 napon belül a végrehajtási utasítást ki kell adni.
Hidas István elvtárs: Javaslom a 3. oldalon 8. pontot a III. negyedévre elhalasztani.39

Gerő Ernő elvtárs: Ezzel egyetértek.
Apró Antal elvtárs: Május 30-án kerüljön tárgyalásra a Szolnok megyei VB jelentése 
és július 15-én a Somogy megyei VB jelentése.
Gerő Ernő elvtárs: El lehet fogadni. A határidőben a Minisztertanács ne döntsön.
Apró Antal elvtárs: A 6. oldalon a XII/1. pontot át lehetne vinni a III. negyedévre, vagy 
információképpen kellene megadni.40

Gerő Ernő elvtárs: Ezzel a kérdéssel nekünk foglalkozni kell.
Apró Antal elvtárs: A filmgyártás és filmforgalmazás helyzete. A könyvkiadás. Ilyen 
téma van néhány, nézzék át ezeket.
Gerő Ernő elvtárs: Ez helyes.
Az említett módosításokkal a Minisztertanács elfogadja, de ha van még csökkentési 
javaslat, azt utólag el lehet fogadni.41

11/a ) A diósgyőri középsor üzembe helyezése.42

Előadó: Zsofinyecz Mihály elvt[árs] 
Az 1954-es beruházási keretszám, amit a Lenin Kohászati Műveknél beállítottunk, már 
januárban megállapítást nyert, hogy kevés lesz.
Szíjártó Lajos elvtárs: Meg van állapítva a befejezési határidő, de nincs, hogy mikor 
köteles az építtető terveket adni. Javaslom, hogy a KGM olyan időben adja a terveket, 
hogy a befejezés lehetséges legyen, vagy mondjuk ki, hogy arra vonatkozik a határidő, 
amire most terv van. Ezt ugye nem lehet kimondani.
Van a javaslatban, hogy a 690 főnyi létszámot emeljük fel 400-zal. A Miniszter-
tanács ebben ne döntsön.
Gerő Ernő elvtárs: Ez helyes, annyi legyen a létszám, amennyi szükséges ahhoz, hogy 
a határidőt be lehessen tartani.

39 A napirend címe „A műanyagipar fejlesztése” – határideje május 31. volt.
40 A hivatkozott napirendi pont címe: „Jelentés az üzemek tűzrendészeti helyzetéről”.
41 A Minisztertanács az előterjesztést és a mellékletét képező munkatervet a vitában elhangzott 

észrevételekkel módosítva 525/10/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
42 A kohó- és gépipari miniszter mint a Lenin Kohászati Művek Újjáalakítását Irányító Kormánybizottság 

elnöke előterjesztést tett a Kohászati Művek új középhengerművének üzembe helyezésével kapcsolatos 
beruházás befejezésének ütemtervére. Az előterjesztés megállapította, hogy a beruházáshoz szükséges 
külföldi importgépek beérkezése bizonytalan, így két műhely nem készül el, más szükséges alkatrészeket 
pedig Magyarországon kell elkészíteni. Így biztosítható a próbaüzem megkezdése szeptember 1-jén. 
A várt kapacitás ilyen körülmények között kétműszakos üzemeltetés mellett évi 125 ezer tonna 
különféle hengerelt áru. Az üzembe helyezésig gondoskodni kell az áramszolgáltatás és a kiszolgáló 
vágányhálózat kiépítéséről, az építkezésben mutatkozó lemaradás megszüntetéséről, a szükséges 
építőipari létszám 400 fővel történő felemeléséről. 
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Rendkívüli erőfeszítést igényel, hogy szeptember 1-re ez meginduljon, és óriási 
népgazdasági érdek fűződik hozzá, hogy ez megtörténjen. A miniszter elvtársak 
személyes ellenőrzésük alá kell hogy vonják ezt az objektumot.
A Minisztertanács elfogadja a javaslatot Szíjártó elvtárs két javaslatával, hogy a 
KGM-t kötelezni kell, hogy a terveket idejében adja át, és hogy a létszám kérdésében 
a Minisztertanács ne döntsön.43

11/c ) A szénbányászat bányafaellátásának biztosítása.44

Előadó: Vas Zoltán elvtárs.
Hidas István elvtárs: A megfogalmazás olyan, hogy sokféleképpen lehet érteni. Nekünk 
a készleteket úgy kellene feltölteni, hogy két hónapos készletünk legyen.
Vas Zoltán elvtárs: Ez ütemezve van. Az év végéig meglesz a két hónapi készlet.
Bognár József elvtárs: Megfelel a valóságnak, hogy ez a két hónapos készlet feltételezi azt, 
hogy az importot teljesítjük. Éves vonatkozásban 30–40 000 m3 az, ami rendezetlen. 
A szovjet bányafa-ütemezés a II. félévben kedvező részünkre. Május második felének 
megoldása érdekében osztrák vonalon folyó erőfeszítések mellett tárgyalások vannak 
Csehszlovákiával és Lengyelországgal, ami azt hiszem, eredményes lesz. Júniustól 
kezdve állandó és biztos javulás lesz.
Gerő Ernő elvtárs: Hidas elvtárs javaslata nem egészen céltalan. Ahol erről szó van, 
ott be kellene utólag venni külön a külkereskedelmi ütemezést. Meg kell mondani, 
hogy hónapról hónapra az év végéig milyen ütemben kell biztosítani a behozatalt. A 
szükséglet két részből fedeződik: belföldről és importból. Itt a kettő egybe van véve. 
Ezt külön kell választani és így kell írásba foglalni.
Egyéb kérdésekben döntésre nincs szükség.
A Minisztertanács elfogadta.45

43 A Minisztertanács az előterjesztést a vitában elhangzott észrevételekkel 525/11/1954 számú nem 
nyilvános határozatával jóváhagyta. 

44 A MT Anyag- és Termékgazdálkodási Titkárságának vezetője előterjesztést tett a szénbányászat számára 
1954-ben szükséges bányafaellátásról. Megállapította, hogy a súlyos időjárási viszonyok okozta szállítási 
korlátozások, a külkereskedelmi szervek mulasztásai az importszerződések megkötésében, illetve a 
Nehézipari Minisztérium nem megfelelő gazdálkodása komoly nehézségeket okozott a bányafaellátásban, 
a készletek jelentősen csökkentek, veszélybe került a termelés folyamatossága. A hiány megszüntetése 
érdekében a határozati javaslat tervezetében kötelezte az illetékes minisztereket többek között a hazai 
bányafa-kitermelés és az importbeszerzések gyorsítására, a szállítások folyamatosságának biztosítására, 
az 1955. évi importbeszerzések megtervezésére, az ehhez szükséges devizafedezet elkülönítésére, a 
bányafával való gazdálkodás módszereinek javítására, az import kiváltása érdekében a bányafát 
helyettesítő anyagok mennyiségének növelésére.

45 A Minisztertanács a vitában elhangzott észrevétel alapján történt módosítással az előterjesztést 
525/13/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
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11/d ) A papírellátás módosítása.46

Előadó: Vas Zoltán elvtárs. 
A kérdés meg van tárgyalva, és ha a Könnyűipari Minisztérium teljesíti az újabb 
vállalását, akkor módunk lesz bizonyos javítást adni a minisztériumoknak, elsősorban 
az Oktatásügyi Minisztériumnak. 
Gerő Ernő elvtárs: Mi a helyzet a nátroncellulózéval? 
Bognár József elvtárs: Ezt vállaljuk.
Altomáré Iván elvtárs: A 3. oldalon a 4. pont szerint mi terven felül kapunk papírt. 
Nem világos, hogy ez[t] az első félévi tervnek a teljesítésére kapjuk-e? Ezt javaslom 
kimondani, hogy az 510 tonna az első félév tervének teljesítése.
Gerő Ernő elvtárs: Ez rendben van.
Hidas István elvtárs: Egyetértünk a csökkentéssel, de arra kérem a Minisztertanácsot, 
hogy a KiM az egyes minisztériumokkal külön tárgyalja meg. Mi az exportcikkeknél 
vagyunk érintve csomagolóanyagban. Ezt külön tárgyaljuk meg.
Gerő Ernő elvtárs: Ez helyes.
A Minisztertanács elfogadta az előterjesztést az említett módosításokkal.47

11/e ) A tervező vállalatok dolgozóinak bérrendszere.48

Iparvállalatok tervezési és szerkesztési osztályain dolgozó műszakiak premizálása.
Előadó: Szász Márton elvtárs.
Zsofinyecz Mihály elvtárs: Nem értünk egyet a javaslattal. Addig, amíg az üzemekben 
lévő tervezők bérezése nincs rendezve, nem lehet javasolni a tervező intézetekben 

46 A MT Anyag- és Termékgazdálkodási Titkárságának vezetője tekintettel arra, hogy az áramkorlátozás 
és fűtőanyaghiány miatt a papírgyártás jelentősen elmaradt a tervezettől, és a hiányt importból 
nem tudták pótolni, miközben az országos készletek már minimálisra csökkentek, előterjesztést 
tett takarékossági intézkedések elrendelésére. Ezeket az egyes gazdasági ágazatokban eltérő módon 
kell érvényesíteni: elsőbbséget élveznek a lakosság közvetlen ellátására szolgáló területek, a fontos 
politikai érdekek megvalósítása és az ipari alapanyagigények kielégítése. A határozati javaslat szerint 

– többek között – ki kell vizsgálni a lemaradás okait, az év folyamán az élelmiszeripar számára terven 
felül 510 tonna papírt kell biztosítani, a III. negyedévben gondoskodni kell 1000 tonna rotációs papír 
importjáról, illetve elő kell készíteni a csepeli 4. számú papírgyártó üzem tervezését.

47 A Minisztertanács az előterjesztést a vitában elhangzott észrevételekkel módosítva 525/14/1954 számú 
nem nyilvános határozatával jóváhagyta.

48 A Minisztertanács Bértitkárságának vezetője – figyelemmel arra, hogy a tervező vállalatok dolgozóinak 
bére nem követte a vállalatok teljesítményét, és a bérrendszer széttagolt, több eltérő elemből áll 

– előterjesztést tett az alapbérek rendezésére és a bérrendszer egységesítésére, új prémiumrendszer 
bevezetésére. A rendezést indokolja a minőségi tervezésre és az építési költségek csökkentésére 
való törekvés. A határozati javaslat tervezete meghatározta a május 1-jén hatályba lépő bérrendezés 
végrehajtásának és a prémiumrendszer kialakításának részleteit, rendelkezett a miniszteri szintű 
végrehajtási utasítások kiadásáról. A mellékletekben munkakörönként meghatározták a műszaki, az 
adminisztratív és a kisegítő dolgozók bértábláját. 
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dolgozók alapbérének rendbe hozását. Eddig is az volt a helyzet, hogy a területi 
intézetek elvették az üzemektől a tervezőket. Nem tartom helyesnek, hogy a tervező 
intézeteknél most tovább emeljük a bért, és az üzemeknél a tervezők bérezése marad.
Szász Márton elvtárs: Az alapbér valamivel emelkedik, de az átlagkereset nem emelkedik. 
A prémium nem fog emelkedni. A béralap változatlan marad, kivéve a posta és a 
Nehézipari Minisztériumnál a generáltervezőket.
Gerő Ernő elvtárs: Zsofinyecz elvtárs javasolja, hogy a Minisztertanács ezt most ne 
fogadja el, hanem kösse össze az ipari vállalatoknál dolgozó tervező-szerkesztők 
bérrendezésének kérdésével.
Szász Márton elvtárs: Vállalati vonalon hozzányúlni a bérekhez azt jelentené, hogy az 
összes műszakiak bérét meg kellene változtatni. A kidolgozása ennek azt jelentené, hogy 
vagy a tervező intézeteknél csökkentjük a béreket, vagy a vállalaton belüli tervezőknek 
emeljük az alapbérét. Ezt nem lehet most megcsinálni.
Gerő Ernő elvtárs: Ez helyes, nem várhatunk most a másikra. Egy lépéssel ez előbbre 
visz bennünket, bár nem teljes a megoldás.
Szíjártó Lajos elvtárs: Benne van, hogy a végrehajtási utasítás kiadása előtt a Bértitkárság 
vezetőjével láttamoztatni kell. Ezt kérem kihagyni.49

Gerő Ernő elvtárs: Be lehet úgy venni, hogy a Minisztertanács elnökének kell bemutatni. 
Elvileg igaza van Szíjártó elvtársnak.
Altomáré Iván elvtárs: A 4. oldalon a 14. pontban 2% helyett 5%-ot kértünk. Ettől elállunk.50

Szalai Béla elvtárs: A bérrendezés bérkihatása egy évre 1,6 millió. Javaslom, a Minisztertanács 
mondja ki, hogy nem járhat béralapemeléssel.
A 3. oldalon az ÁEK javasolja, hogy a prémium jelentős részét a minőség és gazdaságosság 
terén elért eredmények alapján lehessen kifizetni. Ez helyes, javaslom elfogadni.51

Gerő Ernő elvtárs: A Minisztertanács úgy határoz, hogy a rendezést most végre kell hajtani.
Tudomásul veszi azt, hogy Altomáré elvtárs eláll az észrevételétől.
A béralap kérdését illetően véleményem az, hogy meg kell adni, mert különben baj lesz. 
Ha megtakarítás van, azt zárolni kell. Meg kell állapítani azt, hogy a többletbéralapból, 
amit kiadtak, mikorra mennyit fognak behozni.

49 A határozati javaslat 18. pontja szerint a határozat végrehajtási utasítását az illetékes miniszterek a szakszer-
vezettel egyetértésben adják ki, de kiadás előtt a Minisztertanács Bértitkársága vezetőjének be kell mutatni.

50 A határozati javaslat 14. pontja az adminisztratív dolgozók alapbéren felüli eseti prémiumáról 
rendelkezett. Ez szerint a prémiumra fordítható keret összege a műszaki dolgozók részére kifizetett 
tárgyhavi prémium 2%-át nem haladhatja meg. Az Élelmiszeripari Minisztérium az előterjesztéshez 
fűzött megjegyzésében ezt kívánta 5%-ban megállapítani.

51 A határozati javaslat 10. a) pontja szerint a műszaki dolgozókat az alapbérrendezés után fennmaradó 
prémiumkeretből prémiumban és jutalomban lehet részesíteni a tervező vállalat munkáját kifejező 
mutatószámok a minőség és a gazdaságosság szempontjai alapján. Az Állami Ellenőrzési Központ 
ehhez fűzött megjegyzésében javasolta, hogy a prémium meghatározott részét (kb. 60–70%-át) a 
minőség és gazdaságosság terén elért eredmények premizálására kelljen fordítani.
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A Minisztertanács elfogadja a postánál és a Nehézipari Minisztériumnál jelentkező pluszkiadást.52

Varga János elvtárs: A 2. oldalon a 6/d. pont megfogalmazása nem pontos. Ehhez 
hozzá kell tenni, hogy az adott bértételek keretében.53

Gerő Ernő elvtárs: Ez rendben van.
Varga János elvtárs: A 7. pontnál észrevételünket fenntartjuk.54 
Gerő Ernő elvtárs: Elfogadjuk a SZOT álláspontját.
A 10. b) pontnál van egy vitás kérdés. Azt hiszem, a Bértitkárság álláspontját el kell fogadni.55

A Minisztertanács mind a két előterjesztést elfogadta.56

11/f  ) Kulturális és szórakoztató intézmények, üzemek bevételeinek fokozása.57

52 A határozati javaslat 3. a) pontja arról rendelkezett, hogy a műszaki állománycsoportban a 
bérrendezést 1954-ben általában a tervezett prémiumkeret terhére kell végrehajtani. Az ehhez fűzött 
megjegyzés szerint a Posta Tervező Irodánál nincs prémiumkeret, így a bérrendezést nem lehet 
végrehajtani, a Nehézipari Minisztérium tervező vállalatainál pedig más minisztériumokhoz képest 
lényegesen alacsonyabb a prémiumkeret.

53 A határozati javaslat 6. d) pontjának eredeti szövege szerint: „A miniszter az iparigazgatóság vezetője 
részére fenntarthatja meghatározott munkakörökre vonatkozólag [az adott bértételek keretében] az 
alapbér megállapításának jogát.”

54 A határozati javaslat 7. pontja szerint „a bérrendezés következtében a dolgozók jelenlegi alapbére 
általában nem csökkenhet. Annak a dolgozónak, akinek a munkaköri bértáblázat alapján járó bértétele 
alacsonyabb, mint a jelenlegi besorolás szerinti alapbére, továbbra is az eddigi alapbérét kell fizetni”. 
A SZOT ehhez megjegyzést fűzött, mely szerint „különbözetet személyi pótlék címén kell fizetni”.

55 A 10. b) pontra vonatkozóan nem állapítható meg véleménykülönbség.
56 A Minisztertanács az előterjesztést és mellékleteit a vitában elhangzott észrevételekkel módosítva 

2.035 és 2.036/1954 Mt. h. számú határozataival elfogadta (HT 1954. 12. szám, május 4.).
57 A pénzügyminiszter hivatkozva a lakosság vásárlóerejének jelentős növekedésére, a kulturális és 

szórakozási igények ezzel összefüggő erősödésére előterjesztést tett a kulturális és szórakoztatási 
intézmények tevékenységének felülvizsgálatára, egyben az intézmények bevételeinek növelésére, az 
állami támogatás csökkentésére. Megállapításait és javaslatait az érintett területeknek – népművelés: 
színházak, operaelőadások, könyvkiadás, könyvterjesztés, rádióműsorok, hanglemez- és filmgyártás, 
koncertek, táncoktatás, mozielőadások; vendéglátóipar; sportrendezvények – az érintett miniszté-
riumokkal közösen elvégzett felülvizsgálatára alapozta. A határozati javaslatban részletesen leírta az 
egyes ágazatok bevételeinek növelésére és a kiadások csökkentésére vonatkozó intézkedéseket. Így 

– többek között – a szépirodalmi és ifjúsági könyvek számának növelését, a könyvterjesztő vállalatok 
raktárkészletének csökkentését, a rádió-előfizetők számának növelését (920 000 < 950 000), a 
hanglemezkiadás erősítését, az operaházi előadások és a filmvetítések számának és a nézőszámnak a 
növelését, egyben a bérleti és csoportos látogatási kedvezmények megszüntetését mind a színházaknál, 
mind a moziknál, a színházak műsorpolitikájának javítását, a színészek munkaidejének jobb kihasználását, 
tánciskolák szervezését a kultúrotthonokban. A vendéglátásban a fővárosban és a vidéki városokban 
fel kell szabadítani mindazon nagy hagyományú, ismert helyeket, melyeket bezártak, raktárnak 
vagy irodának vettek igénybe és ismét üzembe kell őket helyezni, nyári sörkerteket, cukrászdákat 
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Előadó: Olt Károly elvtárs.
Gerő Ernő elvtárs: Csak a vendéglátóiparral kapcsolatos részt tárgyaljuk, a másik részt 
most nem tárgyalja a Minisztertanács.
A Minisztertanács az előterjesztést elfogadta.58

11/g ) Az árufuvarozás II. negyedévi terve.59

Előadó: Bebrits Lajos elvtárs
Előszállításokra van szükség a II. negyedévben. Eddig hiába fordultunk a tárcákhoz, hogy 
vegyenek fel nagyobb tételeket, így kénytelenek voltunk ezzel az előterjesztéssel idejönni.
Hegedüs András elvtárs: Mi több vagont kértünk, mint ami ide fel van véve.
Gerő Ernő elvtárs: Bebrits elvtárs, Karczag elvtárs, Brutyó elvtárs, Tömpe elvtárs, 
a NIP-ből és a KGM-ből 1-1 miniszterhelyettes elvtárs Bebrits elvtárs vezetésével 
tárgyalják ki a kérdést. Javaslom, hogy 8 napon belül tárgyalják ki, és a határozatba 
vegyük fel konkrétan a 2. pontnál, hogy miből mennyit kell elszállítani még terven 
felül, mint előszállítást.
Tisza József elvtárs: A hajózásnál kértünk 3700 tonnát, ezt el is fogadták, de ide csak 
3000 tonna van beállítva.
Bebrits Lajos elvtárs: Meg tudjuk adni.60

[11/]h ) Az Oktatásügyi Minisztérium felügyelete alá tartozó tudományegyetemek tanárképző 
szakjai, valamint a pedagógiai főiskolák 1954. évi tervszámainak módosítása.61 

kell nyitni, a tömegrendezvényeken biztosítani kell a hűsítő italok kiszolgálását. A sport területén 
erősíteni kell a hazai és a nemzetközi versenyek látogatottságát, a Népstadion és más szabadtéri 
pályák lehetőségeit jobban ki kell használni labdarúgó kupamérkőzések, atlétikai, ökölvívó, illetve 
kerékpáros és lovas versenyek szervezésével.

58 A Minisztertanács az előterjesztésnek a vendéglátóhelyek számának növelésére vonatkozó részét 
fogadta el 525/16/1954 számú nem nyilvános határozatával. Ebben elrendelte a határozat függelékében 
felsorolt – korábban ismert és neves kávéházak, kocsmák más célra igénybe vett – helyiségeinek 1954. 
május 15-ig végrehajtandó felszabadítását, majd elsősorban I. osztályú táncos és zenés éttermekké, 
szórakozóhelyekké történő visszaalakításuk soron kívüli megkezdését. Az üzembe helyezést követően 
ezen a területen 1954-ben 35 millió forint többletbevételt kell elérni.

59 A közlekedés- és postaügyi miniszter, mint a Központi Szállítási Tanács elnöke és az OT elnöke 
előterjesztették az 1954. II. negyedévi vasúti, folyami hajózási és közúti gépkocsi, valamint célfuvarozási 
tehergépkocsi-áruszállítási terveket. Hangsúlyozták, hogy a vasút II. negyedéves árufuvarozási 
tervének meghatározásánál figyelemmel kell lenni a következő hónapok fuvarozási feladataira is, 
miután az őszi hónapokban a mezőgazdasági termékek szállítása elsőbbséget élvez. Ennek érdekében 
az építőanyagokból és a bauxitból a II. negyedévben olyan előszállításokat kell beütemezni, amelyek 
az ősz folyamán biztosítják az ipar számára a megfelelő mennyiségű készleteket.

60 A Minisztertanács az előterjesztést a vitában elhangzottak figyelembevételével 525/17/1954 számú 
nem nyilvános határozatával jóváhagyta.

61 Az előterjesztés nem található a jegyzőkönyv mellékletei között.

28/11/g

28/11/h
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Előadó: Erdey-Grúz Tibor elvtárs
Főleg középiskolai tanárokban van felesleg, a főiskolai tanárokat, akiket nem tudnak 
középiskolákban elhelyezni, az általános iskola felső tagozatában kell elhelyezni. Az 
általános iskola felső tagozatában 1000–1200 tanárra lesz szükség. Az általános iskola 
felső tagozatába azért kell kevesebb tanárt kiképezni, mert benne vannak az egyetemi 
középiskolai tanárok, akiket az általános iskola felső tagozatán leszünk kénytelenek 
elhelyezni. A négy pedagógiai főiskola kb. 1800 tanárt képez, s csak kb. 1000–1400 
főre van szükség. Ha egyet megszüntetünk, a három el tudja látni a szükségletet. Azért 
javasoljuk az Egri Pedagógiai Főiskola megszüntetését, mert a felszerelés és a képzés 
színvonala elég alacsony. A középiskolai zsúfoltságon csökkentenénk. A tanárképzés 
jellegén ezáltal változtatás nem történne, csak a túlméretezett kapacitás csökkenne. 
Megnéztük a többi főiskolát is, például Budapestet. A budapesti főiskolán azonban 
számos olyan szak van, ami máshol nincs. Itt van nemzetiségi szak és levelezési szak, s 
a budapesti főiskola megszüntetése áthelyezési, valamint lakásproblémát jelentene. Évi 
körülbelül 2 millió forintot takarítanánk meg, ha egy pedagógiai főiskolát szüntetnénk meg.
Rigler [György] elvtárs: Az általános iskolák szaktanárainál továbbra is hiány mutatkoznék. 
A gimnázium számára képzett tanárokat el kell helyezni, egy részüket az általános 
iskolákban. Az egyetemek tanárképzését a minimumra kell csökkenteni. Mindebből 
nem következik az, hogy a pedagógiai főiskolát meg kelljen szüntetni. Figyelembe véve 
azt, hogy az általános iskolák száma és a szaktanárszükséglet száma csak a részletes 
fejlesztési tervek kidolgozása után lesz megbízható, javasolom, hogy az Egri Pedagógiai 
Főiskolát ebben az évben még ne szüntessük meg. Ha a tervszámok megbízhatóak 
lesznek, akkor kerüljön napirendre a főiskola megszüntetése, ha ez tényleg így szükséges. 
Ez politikai kérdés is, s a gazdaságosságot háttérbe kell szorítsa.
Hegedüs András elvtárs: A tudományos szaklétszám csökkentésével kapcsolatban 
tett javaslatot el lehetne fogadni. Ez a középiskolák számára képez tanárokat. Itt ez 
a 400 főre való csökkentés helyes. A nagyobb kérdés azonban a pedagógiai főiskolák 
kérdése, mert ez az általános iskolák felső négy osztálya számára képez szakosítással 
tanítókat, és itt feltétlenül meg kell szüntetni azt, ami most a 8 osztályos iskolákban 
van, ami arra vezet, hogy most a középiskolákba nagyon kis képzettséggel kerülnek a 
diákok. Ez egy általános színvonalcsökkenést eredményez az iskolákban. Itt inkább arra 
kellene határozatot hozni, hogy hogyan, milyen módon kellene itt fejleszteni, hogy 
mennyi idő alatt lehet a mai lehetetlen helyzetet megszüntetni, hogyan kell javítani a 
pedagógiai főiskolán a képzést, és ettől függővé tenni az iskolák megszüntetését. Azt 
hiszem, ilyen csökkentésre semmi esetre sem kerülhet sor, mint amit itt javasolnak 
az elvtársak. Ebben van egy olyan megnyugvás, hogy a mostani általános iskolai 
felkészültségünket tartsuk fenn változatlan minőségben. A második pontot az általános 
iskolák fejlesztésére való törekvéssel ki kell újra dolgozni, s fő napirendi pontként [a] 
Minisztertanács elé kell hozni.
Olt Károly elvtárs: Az utánpótlás stb. kérdésénél nagyon sok zavar van. A Pénzügyminisztérium 
továbbmegy és felveti a tanítóképzés problémáját, a szaktanárképzésnél is lát problémákat. 
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Valószínűleg a Pénzügyminisztérium megjegyzéseiben is van hiba. Fel kell mérni, meg 
kell vizsgálni a helyzetet. Az egész területet javasolom alapvetően felülvizsgálni.
Kálmán György elvtárs: Az előterjesztésben szereplő számok bizonytalanok. Az előter-
jesztés előkészítése szakaszában, a második ötéves terv szükségleteinek kialakításához 
szükséges számoknál olyan adatok vannak, amelyek néhol 100%-os eltérést is mutatnak. 
Hogy a szükséglet kiszámításába ilyen hallatlanul nagy különbségek merültek fel, azt 
jelenti, hogy ezek stabilitása bizonytalan, és feltétlenül felül kell ezeket még egyszer 
vizsgálni. Felvetődik, hogy vajon az egyetemet végzett középiskolai tanárok az általános 
iskolába el fognak-e menni tanítani. Ha a 6400-as szükséglettel számolunk, és ha az 
egyetemet végzők nem mennek el az általános iskolába tanítani, az általános iskolák 
nem kapnak sem egyetemi, sem főiskolát végző tanárt. Alapos vizsgálat történjék, 
amelyben a pontos szükségleti számítások és az egész nevelőképzés alapjaiban legyen 
felmérve és kivizsgálva.
Szalai Béla elvtárs: Le kell venni a napirendről. Kell idehozni egy javaslatot az 1954. 
évi beiskolázásokra vonatkozóan, s meg kell nézni, hogy nincsenek-e itt túlzások. 
Csökkenteni valószínűleg kell, de nem ilyen mértékben.
Gerő Ernő elvtárs: Le kell venni napirendről az előterjesztést. Ennek alapján, ami itt van, 
sem az 1., sem a 2., sem a 3. pontban dönteni nem lehet. Az 1. pont javaslatát politikai 
szempontból nem lehet elfogadni. Ami a 2. pontot illeti, nem vagyok meggyőződve, 
hogy ez helyes. Miért? Mert mindenünnen azt hallom, hogy 30–40 órát dolgoznak, 
egyik a másik kezét fogja, nem engednek be új munkás- és parasztkádereket, ezek 
elől akarják elzárni az utat. Lehet, hogy csökkenteni kell, de meg kell nézni a túlóra 
problémáját is, meg kell nézni politikailag is. Egy évvel ezelőtt azt mondtuk, hogy nem 
akarnak pedagógiai pályára menni, most pedig számukat csökkenteni akarjuk. Hogy 
megszüntessük-e a pedagógiai főiskolát? Hogy abba a papi fészekbe, ahová parasztokat, 
fiatalokat tudunk bevinni, ott szüntessük meg? Újra meg kell nézni, hétszer mérni 
és egyszer vágni. Alaposan meg kell nézni, és akkor el lehet dönteni. Ezt a kérdést az 
Oktatásügyi Minisztériummal együtt igen erősen kézbe kell venni a Tervhivatalnak, 
mert hiszen ez tervezési kérdés is, és kulturális és politikai szempontokat is figyelembe 
kell venni. Ez nemcsak létszám, hanem szakosítási kérdés is. Ha hagyjuk, hogy egy 
tanító mindent tanítson, kevesebb kell, ha szakosítjuk, több kell. Az Oktatásügyi 
Minisztérium kiadta az utasítást, hogy meg kell szüntetni az egyszakos tanárképzést, és 
át kell térni a kétszakos tanárképzésre. Erre minisztertanácsi határozat nem volt és nem 
tudom, miért adnak ki ilyen dolgokat, még csak a saját apparátusukkal sem beszélik meg.
Erdey-Grúz Tibor elvtárs: A szakosítás kérdése a tervszámokban szerepel. A szakosítás csak 
tanteremkérdésen múlik. Ha egy teremben tanul 1–8 osztály, nem tudunk szakosítani. 
Szűk keresztmetszet van a tantermek számában. Ami az egyszakos tanárképzést illeti, 
ezzel kapcsolatban az egyetemek véleményét kérjük és javaslataikat.
Gerő Ernő elvtárs: Ez nem javaslattételre, hanem utasításban ment ki, és ez nem helyes.
Vegyük le a javaslatot a napirendről, tárgyaljuk meg alaposan, ne hozzunk elhamarkodott 
döntést. Mennyi idő kell ahhoz, hogy ezt az érdekeltekkel kidolgozzák, a Tervhivatallal, 
Pénzügyminisztériummal, például a túlórák kérdését, Statisztikai Hivatallal, stb.?
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Szalai Béla elvtárs: Egy hónap szükséges a kidolgozáshoz.
Gerő Ernő elvtárs: Egy hónap múlva [a] MT elé kell hozni.62

[11/]i ) A módosított egyetemi és főiskolai ösztöndíjrendszer pénzügyi fedezetének 
biztosítása.63

Előadó: Erdey-Grúz Tibor elvtárs.
Gerő Ernő elvtárs: Ez már hatályba lépett. A Minisztertanács tudomásul vette.64

[11/]j ) A Nehézipari Minisztérium felügyelete alá tartozó szovjet–magyar vegyesvállalatok 
1954. évi tervének végleges megállapítása.65

Előadó: Szalai Béla elvtárs.
Hidas István elvtárs: Egy vitás kérdés van, a timföldexport. A szovjet elvtársaknak 
és a minisztériumnak is az a véleménye, hogy 80 000 tonnás exportot nem lehet 
teljesíteni. A mi javaslatunk az lenne, hogy 78 000 to. Ez is már magasabb, mert a 
szovjet elvtársaknak 76 000 to a javaslata. Véleményünk szerint ezt lehet emelni 78 000 
tonnára, de 81 000 to-t nem lehet elfogadni.
Gerő Ernő elvtárs: Ez a 32 000 tonnás emelés mellett van. Csak nem értem a számítást.
Hidas István elvtárs: Valószínűleg 36 000 tonnát fogunk termelni. Ezt a kérdést még 
egyszer meg kellene nézni.
Gerő Ernő elvtárs: Két kérdésem volna. 1. Mi az oka, hogy az 5%-os létszámcsökkentést 
nem hajtják végre, hanem lényegesen növelik az adminisztratív létszámot? 2. Mi az, 
hogy: a bérmunka-megállapodás nem jönne létre, az alumínium félgyártmányokat 
előállító és feldolgozó üzemek összes tervszámai módosításra szorulnak?

62 A témát a Minisztertanács 1954. június 11-ei ülésén 10. napirendként tárgyalták.
63 Az oktatásügyi miniszter az MDP KV Politikai Bizottságának határozata alapján az egyetemi és 

főiskolai hallgatók szociális helyzetének javítása, illetve a tanulmányi színvonal emelését támogató 
ösztöndíjrendszer kialakítása érdekében előterjesztést tett az ösztöndíjak 1954. február 1. – december 
31. között történő emelésére, illetve az ehhez szükséges 35 millió forint pénzügyi fedezet biztosítására. 
Az módosított ösztöndíjrendszer keretében az ösztöndíj felső határa 443 forintról 470 forintra 
emelkedik. Az erősen rászoruló hallgatók egy nyári hónapra is kaphatnak ösztöndíjat. A diákotthoni 
díj havi 90 forintról 50 forintra csökken, a helyet nem kapott hallgatók havi 40 Ft lakáspótlékot 
kapnak. A kitűnő rendű hallgatók havi 90 Ft, a jeles rendű hallgatók havi 50 Ft prémiumra jogosultak. 
A tanulmányi időn túl vizsgázók az utóvizsga-időszakban nem kapnak ösztöndíjat, az elégséges 
rendűek ösztöndíja fél évre 20%-kal csökken. 

64 A Minisztertanács az előterjesztést 525/19/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta. A 
pénzügyi fedezet biztosítása érdekében meghatározott összegek megtakarítását rendelte el egyes 
minisztériumok számára. Utasította az oktatásügyi minisztert és a pénzügyminisztert, hogy 1954. 
július 31-ig dolgozzák ki az egységes részletes ösztöndíjszabályzatot.

65 Az előterjesztés lásd Melléklet 3/a.

28/11/i

28/11/j
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Szalai Béla elvtárs: Nem értünk egyet javaslatukkal, de nem tudtuk bebizonyítani. Abban 
állapodtunk meg, hogy bizottságot szervezünk, s azok felülvizsgálják a vállalatokat, 
ehhez kell kb. 4–6 hét. (létszámkérdésekben)
Gerő Ernő elvtárs: Meg kell mondani, hogy ez a kormány határozata és a létszámot 
5%-kal csökkenteni kell. Általános népgazdasági érdek ez, és keresztül kell vezetni. 
Azon belül kell velük alkudni, de ebből kell kiindulni.
Hidas István elvtárs: Ellene vagyok a paritásos bizottságnak. Ez nem célszerű. A 
vagyonkezelőséggel, esetleg az Országos Tervhivatallal együtt kell megnézni.
Gerő Ernő elvtárs: A Minisztertanács határozatát végre kell hajtani. Ha ezt őnáluk 
így nem lehet, és kevesebbet tudnak teljesíteni, tehetünk gyakorlati engedményeket. 
Magyarországon vannak, van egy népgazdasági határozat, mindenki végrehajtja, nekik 
is végre kell hajtani.
Azzal az egy módosítással, hogy külön bizottságok nélkül és a népgazdasági érdekből 
kiindulva kell a létszámcsökkentést végrehajtani, s hogy a timföldnél nem ismerjük 
a mérleget – amennyiben szükség van módosításra, ülésen kívül módosíthatjuk –, 
elfogadjuk a határozatot.66

[11/]k ) Káros szennyvizek tisztítása.67

Előadó: Rajczi Kálmán elvtárs: 
A II/2. után még egy mondatot javasolok: „Ennek érdekében az OVF-nek joga 
van arra, hogy az ipari üzemek szennyvíztisztító berendezésein félüzemi kísérleti 
munkákat végezhessen.”68

Gerő Ernő elvtárs: Mibe kerül ez?
Rajczi Kálmán elvtárs: Külön póthitel nélkül meg lehet oldani.
Gerő Ernő elvtárs: Miért akarja az OVF megkapni a hiteleket és azután átadni a tárcáknak?
Rajczi Kálmán elvtárs: Ha az OVF kapja meg, ez biztosíték lesz arra, hogy ezeket a 
hiteleket a megfelelő célra használják fel.

66 A határozatot lásd Melléklet 3/b.
67 Az Országos Vízügyi Főigazgatóság vezetője tekintettel arra, hogy az ipar gyors fejlődése következ-

tében jelentősen megnőtt a természetes folyóvizek szennyeződése, ami az ipari üzemek számára is 
megkerülhetetlenné teszi a felhasználás előtti víztisztítást, illetve nagymértékben veszélyezteti az ivóvíz 
céljára való felhasználást,  előterjesztést tett a szennyvízelvezetés és tisztítás megoldására. Az 1952. évi 
adatok szerint 1307 ipartelepből csupán 169 telepen működött – részben hibás – szennyvíztisztító 
berendezés. A Dunába vezetett tisztítatlan szennyvíz a Soroksári Duna-ágban halpusztulást, Mohácson 
tífuszjárványt okozott, a Sajó és a Tisza szennyezettsége veszélyezteti az alföldi területek öntözési 
tervét. A gondok megszüntetése több évre kiterjedő beruházások útján történhet. Ehhez meg kell 
állapítani, mely üzemek esetében van szükség soron kívül szennyvíztisztító berendezés létesítésére 
vagy korszerűsítésére, ki kell dolgozni a szennyvíztisztítás irányelveit és országos ütemtervét.

68 A határozati javaslat II/2. pontjának szövege így hangzott: „A szennyvíztisztítási irányelvek, módszerek, 
szabványok, irányelvek kidolgozásáról és közzétételéről az OVF gondoskodik.” 

28/11/k
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Gerő Ernő elvtárs: Ez a miniszteri felelősség elvével ellentétes. A tárcának kell megkapnia, 
de szigorúbban kell ellenőrizni.
Görgényi [Dániel] elvtárs: A hiteleket kiemelt beruházásként kell kezelni, akármilyen 
kis összegről is van szó, mert a szennyvíztisztító berendezések anyagigénye olyan, 
aminek a biztosításáról gondoskodni kell. Ha nem emeljük ki, ez háttérbe fog szorulni.
Fekete András elvtárs: Szintén javasolom kiemelt beruházásként kezelni.
Gerő Ernő elvtárs: Javaslom, hogy fogadja el a Minisztertanács. A hitelt az egyes 
tárcáknak kell adni. Kiemelten kell kezelni a tervben, más célra nem használhatják fel. 
Erre kötelesek fordítani. Az OVF ellenőrizze, hogy ezt tényleg felhasználják-e, tartsa 
nyilván és ellenőrizze. Ha nem történik meg, vagy mulasztás történik, jelentse időnként a 
Minisztertanácsnak. A II/2. pontjánál a félüzemi kísérletet a Minisztertanács elfogadja.69

[11/]1 ) A vámjog szabályozása.70

Előadó: Bognár József elvtárs 
A Minisztertanácsnak voltak észrevételei. Ezek egy része elfogadható, s azokat 
meg fogjuk vizsgálni.71

Gerő Ernő elvtárs: Nálam is van még egy pár észrevétel, de ezek is inkább szövegezési jellegűek.
Hegedüs András elvtárs: Állat- és növényegészségügyet külön be kell venni, mert ez az 
előbbi törvénnyel szemben visszalépést jelent.
Olt Károly elvtárs: Nekem vannak észrevételeim: a nemzetközi vámszerződésekkel, 
külföldről visszahozott áruk kérdésénél és a diplomáciai testületek által behozott 
árukkal kapcsolatban. Itt pénzügyi érdekek is forognak fenn, kérem kiegészíteni, 
hogy a Pénzügyminisztérium bizonyos esetekben (fentieknél) részt vegyen ezeknél a 
szerződéseknél, illetőleg azok a Pénzügyminisztériummal egyetértésben történjenek.
Szabó [István] elvtárs HM: 11. § 4. pontjával kapcsolatban.72 A Honvédelmi Minisztériumnak 
eddig egyes anyagokra és személyekre külön megállapodása volt, ezt kívánjuk fenntartani, 
valamint a HM egyes anyagait export, valamint import szempontjából figyelembe venni.
Erdei Ferenc elvtárs: A büntető szankciók nincsenek megszabva, ezt közösen pótolni 
kell. Vannak törvényes keretek, amiket alapul vehetünk, ezt meg kell nézni. 30. § 
2. bekezdésnél sejteni lehet, hogy Bognár elvtárs akar szabályokat megszegni, és 

69 A Minisztertanács az előterjesztést a vitában elhangzott észrevételekkel módosítva jóváhagyta, és 
kiadta 2.038/12/1954 Mt. számú határozatát (HT 1954. 12. szám, május 4.).

70 A bel- és külkereskedelmi miniszter több ízben egyeztetett és átdolgozott tervezetet nyújtott be a 
Minisztertanácsnak a vámjog új szabályozásáról. Az előterjesztés tételesen áttekinti a régi és új előírások 
közötti különbségeket, az előkészítés során beérkezett észrevételeket, és indokolja a változtatásokat, 
amelyek a korábbinál nagyobb mértékben veszik figyelembe a szovjet vámjog előírásait, különösen 
indokolják a külkereskedelmi tevékenység megváltozott igényei, a vámkezelési rendszer bonyolultsága 
és a korábbi jogszabályok nehézkessége. A javasolt új szabályok a vámhivatalokat széles körű ellenőrzési 
jogokkal ruházzák fel, ami közvetlenül szolgálja a külkereskedelem érdekeit.

71 Az észrevételek nem találhatók a jegyzőkönyv mellékletei között.
72 A hivatkozott bekezdésben arról rendelkeztek, hogy milyen árukat nem kell a határvámhivatalnak bemutatni.
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ilyenkor enyhébben kell büntetni. Úgy tűnik, hogy amikor a társadalmi tulajdont 
különösen védjük, egyes esetekben enyhébben büntetünk. Ez így veszélyes és rosszul 
hat. Át kell fogalmazni.73

Bognár József elvtárs: Megnézzük ezeket a javaslatokat. Ezekben teljesen objektíven 
tudok dönteni, mert semmi szakismeret nem befolyásol. Olt és Erdei elvtársakkal 
megbeszéljük és átszövegezzük.
Bebrits Lajos elvtárs: Arról van szó, hogy a Vámhivatal a járművek helyes és gazdaságos 
kihasználására ellenőrzési jogot követel. Ez szükségtelen. Ez közlekedési feladat. A IV. 
1. c. bekezdés. Ez nem tartozik a Vámhivatal feladatához.74

Gerő Ernő elvtárs: Ezt ki kell húzni.
Bebrits Lajos elvtárs: A 34. § 6. bekezdése, ahol a helyiségekről van szó.75 Úgy kellene 
fogalmazni: amennyiben a vámhatóság most egy helyiségben benn van, azokban 
megmaradhat addig, amíg magának nem épít, azután visszaadja a vasútnak, hajózásnak. 
Ha építenek, vissza kell adják a vasút helyiségeit. Új épületet mi adni nem tudunk, 
jelenleg vannak ilyen igények is.
Gerő Ernő elvtárs: A Vámhivatal régi helyiségeiben van benn, ha új igénnyel jelentkeznek, 
azt Bebrits elvtárs nem ad.
A Minisztertanács a javaslatot elfogadta azzal, hogy Bognár, Érdi és Olt elvtársak 
szövegezzék meg véglegesen.76

[11/] m ) A következő években megvalósítandó lakásépítkezések tervezési feladatának 
elkészítéséhez szükséges beruházási hitel.77

Előadó: Szíjártó Lajos elvtárs.
Zoltán László elvtárs: Nagy összegbe kerül. Az előterjesztésben tervfeladat szerepel, 
a felsorolásban nagyrészt tervfeladat van felsorolva, erre a munkára soknak tartjuk az 
összeget. A tervezési díj 2-3% körül van.

73 A hivatkozott bekezdésben arról rendelkeztek, hogy értéktől függetlenül nem vámbűntettnek, 
hanem vámszabálysértésnek minősül, ha azt állami vállalat, intézmény, intézet vagy szövetkezet 
dolgozója ebben a minőségben követi el, és nem egyéni haszonszerzés szándéka vezeti, és gon-
datlansága nem minősül súlyosnak.

74 A hivatkozott – helyesen – 4. § 1. bek. c) pont szerint a vámhivatal „ellenőrzi a behozatali és kiviteli 
áruk és a csomagolás minőségét, valamint a kiviteli forgalomban a járművek helyes kihasználását”. 

75 A hivatkozott bekezdés szerint „A szállítóvállalat köteles az állomásokon felállított vámhivatal 
részére: a) irodahelyiséget; b) mérlegeket rendelkezésre bocsátani és jókarban tartani; c) a helyiségek 
fűtését és világítását biztosítani. A vámigazgatóság az a) és c) pontokban említett bérletért, illetve 
szolgáltatásért térítést fizet.”

76 A Minisztertanács döntése alapján – a vitában elhangzottak figyelembevételével – sor került a tervezet 
átdolgozására, pontosítására. Az Elnöki Tanács 1954. évi 16. számú törvényerejű rendeletével tette 
közzé a vámjog szabályozását (MK 1954. 42. szám, június 9.).

77 Az építésügyi miniszter előterjesztést tett a következő években 39 településen felépítendő 33 340 
lakás tervezési feladatainak elkészítéséhez szükséges hitelkeret biztosítására.
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Olt Károly elvtárs: Sokallom az összeget anélkül, hogy meg tudnám mondani, hogy 
reális számok-e ezek. A költségvetésben van külön 6 millió Ft erre a célra. Egy csomó 
típustervet kell alkalmazni, és ez leviszi a költségeket. Ez szerintem sok.
Gerő Ernő elvtárs: Elfogadjuk azzal, hogy 20 millió Ft-ot kapnak. Ha nem lesz 
elegendő, jelentkeznek.78

[11/] n ) A Gellért Szálló helyreállítása tervfeladatának jóváhagyása.79

Előadó: Bognár József elvtárs.
Gerő Ernő elvtárs: Egyetértek azzal, hogy meg kell építeni, de nem nagyon drága?
Bognár József elvtárs: Műemlék. Egy szoba kb. 150 000 forintba kerül.
Szabó János elvtárs: Tudomásom szerint fürdőrész is van, amit meg kellene építeni.
Gerő Ernő elvtárs: Fogadjuk el a javaslatot annak ellenére, hogy drága, de menjünk 
ki a helyszínre, a VKGM és a BKM nézze meg, és vizsgálja meg a fürdő kérdését.80

[11/] o ) Lakások egyéb célra való igénybevételének tilalma.81

Előadó: Gerő Ernő elvtárs 
A javaslatot ki lehet terjeszteni a kulturális intézményekre is, de ezzel nagyon élni nem 
kell. Visszaadtunk az utóbbi 8–10 hónap alatt sok lakást, de nem vettünk el.

78 A Minisztertanács az előterjesztést – az elhangzott módosítási javaslat figyelembe vételével – 525/23/1954 
számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.

79 A bel- és külkereskedelmi miniszter előterjesztést tett a romos Gellért Szálloda elvben 1951-ben 
jóváhagyott helyreállítására vonatkozó módosított tervfeladat elfogadására. E szerint a szállodában 
az Országos Építésügyi Hivatal és az Építészeti Tanács szakvéleménye alapján az eredeti tetőszerkezet 
helyreállításával 179 szoba létesítendő, a földszinten cukrászda-eszpresszóval, 350 fős étteremmel. A 
belső kiképzés és a berendezés sikeres formai megoldása érdekében a tervező mellé konzultáns szakértő 
bizottságot kell létrehozni. A helyreállítást 1954-ben kell megkezdeni, és 1956-ban befejezni.

80 A Minisztertanács az előterjesztést 522/24/1954 számú nem nyilvános határozatával azzal a kiegészí-
téssel hagyta jóvá, hogy a Város- és Községgazdálkodási Minisztérium és a Bel- és Külkereskedelmi 
Minisztérium vizsgálja meg a szálloda romos fürdőrészlege kijavításának lehetőségét.

81 A Minisztertanács Titkársága (Nagy Imre miniszterelnök) figyelemmel arra, hogy a lakások más célra 
történő igénybevételének tilalmáról rendelkező 54/1952 (VI.29.) MT. számú rendelet kivételt tett 
az állami hivatalok, vállalatok és tömegszervezetek esetében, aminek következtében a lakások száma 
jelentősen csökkent, előterjesztést tett új jogszabály elfogadására. Az előterjesztés indoklása elutasítja 
a város- és községgazdálkodási miniszter, illetve az igazságügy-miniszter észrevételeit, amelyek közül 
az előbbi a fenntartandó kivételek szűkítését és a lakás fogalma meghatározásának mellőzését, az 
utóbbi a személyi tulajdonban lévő lakóházakban a felmondási jog cserelakás biztosítása esetén történő 
engedélyezését javasolta. Álláspontja szerint a felmondási tilalom feloldása elsősorban a hadsereg, 
az államvédelem, a rendőrség tagjait és a tanácsi funkcionáriusokat érintené, illetve felélesztené a 
lakásspekulációt. A 12/1954 (II.14.) MT. számú rendelet lehetővé teszi különben is, hogy a tulajdonos 
megüresedés esetén beköltözhessen a tulajdonát képező lakásba.
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A Minisztertanács tehát a javaslatot elfogadja azzal, hogy figyelembe vesszük azt, hogy a 
kulturális intézményekre is kiterjeszthető a kivételezési javaslat, de nem nagyon élünk vele.82

[11/] p ) A kristályszóda árának megállapítása.83

Előadó: Bognár József elvtárs.
Gerő Ernő elvtárs: Mostanában nem volt forgalomban, így ára nem reális más árhoz 
viszonyítva. Az áremelést el kell fogadni.84

[11/] r ) Görögországgal kötendő államközi megállapodás.85

Előadó: Bognár József elvtárs
Eddig kereskedelmi kamarák útján történt a megállapodás.
Gerő Ernő elvtárs: A Minisztertanács elfogadta.86

[11/] s ) Fenyves György külföldi kiküldetése.87

Előadó: Bognár József elvtárs.
Gerő Ernő elvtárs: A Minisztertanács elfogadta.88

Napirenden kívül:

[Nk.1.]  Lakóház- és lakásösszeírás.89

82 A Minisztertanács az előterjesztést a vitában elhangzott észrevétel figyelembevételével elfogadta és kiadta 
32/1954 (IV.28) MT. számú rendeletét (MK 1954. 32. szám, április 28.), illetve 2.030/11/1954 számú 
határozatát (HT 1954. 11. szám, április 28.: „A népgazdaság szempontjából fontos üzembővítésekkel 
kapcsolatos egyes rendelkezésekről”).

83 A bel- és külkereskedelmi miniszter a mosószerként használt kristályszóda iránti kereslet figyelem-
bevételével javasolta új fogyasztói ár megállapítását, kilogrammonként 4,80 forintot.

84 A Minisztertanács az előterjesztést 525/26/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta. 
85 A bel- és külkereskedelmi miniszter előterjesztést tett a magyar és görög kereskedelmi kamarák által 

1953. június 1-jén kötött kompenzációs és clearing fizetési megállapodás államközi szintre emelésére, 
és felhatalmazást kért egy kereskedelmi delegáció Athénba küldésére.

86 A Minisztertanács az előterjesztést 525/27/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta. 
87 A bel- és külkereskedelmi miniszter előterjesztésében a Minisztertanács hozzájárulását kérte Fenyves 

Györgynek, a Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium munkatársának a bukaresti kereskedelmi 
kirendeltség vezetőjeként történő kiküldetéséhez.

88 A Minisztertanács az előterjesztést 525/28/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta. 
89 A Központi Statisztikai Hivatal elnöke – figyelemmel a lakóház- és lakásállományban az 1949. évi 

népszámlálás óta bekövetkezett változásokra, a népesség országon belüli vándorlásának felerősödésére 
– előterjesztést tett a lakásépítési és gazdálkodási tevékenység irányításához legszükségesebb adatok 

összegyűjtésére. Ennek érdekében a városokban, egy járás valamennyi községében és 40–50 jelentősebb 
községben valamennyi lakóházat, lakást és közhasznú intézményt (kollégium, munkásszállás, kórház) 
fel kell mérni. Az 1954. július 1-jei állapot szerinti felmérés kiterjed a házakban a lakások számára, azon 
belül nagyságára, állapotára, felszereltségére, bérleti viszonyaira, a lakók számára. Az összeírás alapján 
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Előadó: Péter György elvtárs 
A határidő ne június 1., hanem június hó folyamán legyen. Egy vitás kérdés van a 
Honvédelmi Minisztériummal, ezt javasolom ülésen kívül elintézni, a Honvédelmi 
Minisztériummal megbeszéljük, ha nem jutnánk megegyezésre, Gerő Ernő elvtárs döntsön.90

Szíjártó Lajos elvtárs: Nem mondja ki a javaslat, hogy a lakásokat m2 lakóterületben 
kell megállapítani. Úgyis át kell menni erre az elszámolásra.
Gerő Ernő elvtárs: Ez meg fogja nehezíteni a munkát, meg fogja drágítani, de helyes, 
egyszer ezt már tudni kell. Nem lesz pontos, hozzávetőleges lesz, de meg kell csinálni. 
Lakóterület-megállapításnál a szovjet gyakorlatot kell követni. Ez már határozatban 
ki van mondva, csak be kell tartani. A Honvédelmi Minisztériummal a vitás kérdést 
kitárgyalják, amennyiben nem egyeznek meg, eldöntjük.91

[Nk.2.]  1954/55. télre végrehajtandó előkészületekről.92

Előadó: Gerő Ernő elvtárs
A felsorolt pontok nem tartanak igényt arra, hogy mivel foglalkozzanak, csak az irányt 
szabja meg a bizottság részére. Látni fogja a bizottság, hogy mégis milyen problémák vannak.
Felhívom a figyelmet, hogy ez nem érinti az egyes minisztériumok, országos hivatalok 
vezetőinek felelősségét abban a tekintetben, hogy a télre felkészüljenek, ez inkább 
koordinálás, segítés a felkészülésre.93

[Nk. 3.]  Koczor Lajos és Kovács Imre elvtársak büntetése.94

a tanácsok és a házkezelő szervek készítsék el a lakáskatasztert. A fegyveres erők és a belügyi szervek 
zárt lakótelepein és intézeteiben az összeírást az illetékes minisztériumok a Pénzügyminisztériummal 
közösen végezzék el, és az összesített adatokat adják át a Központi Statisztikai Hivatalnak.

90 A Honvédelmi Minisztérium kérte, hogy a hadsereg mentesüljön az intézeteiben lakók számának 
közlése alól és a lakáskataszter ne tartalmazzon olyan adatokat, amelyekből a hadsereg tagjainak 
lakcíme megállapítható volna. 

91 A Minisztertanács az előterjesztést jóváhagyta és kiadta 2.039/12/1954 Mt. h. számú határozatát. 
(HT 1954. 12. szám, május 4.).

92 A Minisztertanács Titkársága az 1953/1954. évi tél során fellépett súlyos ellátási, oktatási és 
egészségügyi problémák megelőzése érdekében egy kormánybizottság létrehozására tett javaslatot. A 
kormánybizottság feladata lesz az 1954/1955. évi télre történő felkészülés összehangolása, a szükséges 
intézkedések kezdeményezése, különös tekintettel a villamosenergia-ellátásra, a szénnel és folyékony 
üzemanyaggal ellátásra, a közlekedés, vaskohászat, bányászat felkészítésére, a téli építkezések, a 
mezőgazdasági gépjavítás előkészítésére. A bizottság elnöke Gerő Ernő, tagjai Szalai Béla, Czottner 
Sándor, Bíró Ferenc, Háy László, Vas Zoltán, Herczeg Ferenc, apparátusát az OT biztosítja.

93 A Minisztertanács az előterjesztést jóváhagyta és kiadta 2.031/1954 Mt. számú határozatát (HT 1954. 
11. szám, április 28.).

94 A begyűjtési miniszter hivatali titoksértés és az állami terv- és statisztikai fegyelem megsértése miatt 
előterjesztést tett arra, hogy Kovács Imre miniszterhelyettest írásbeli megrovás fegyelmi büntetéssel 
sújtsák. A földművelésügyi miniszter az állami terv és statisztikai fegyelem megsértése és a felettes 
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Előadó: Gerő Ernő elvtárs 
Hozzá kell tenni, hogy javasolom ezt a Határozatok Tárában közzétenni, ez nem túl 
nagy nyilvánosság, de mégis súlya van.
Egyetért a Minisztertanács.95

[Nk. 4.]  Drahos Lajos kinevezése rendkívüli és meghatalmazott nagykövetté és 
megbízatása a varsói nagykövetség vezetésével.96

Előadó: Boldoczki János elvtárs
Gerő Ernő elvtárs: Nincs észrevétel, elfogadta a Minisztertanács.97

[Nk. 5.  A letartóztatottak üzemi baleset esetében történt ellátásáról]98

MNL OL XIX-A-83-a-524 2–52.

kormányszervek félrevezetése miatt előterjesztésében javasolta, hogy Koczor Lajos miniszterhelyettest, 
az állami gazdaságok főigazgatóját írásbeli megrovás fegyelmi büntetéssel sújtsák.

95 A Minisztertanács a vitában elhangzott észrevétellel 525/nk/3/1954 számú nem nyilvános határozatával 
az előterjesztést jóváhagyta, és elrendelte a Határozatok Tárában történő közzétételét.

96 A külügyminiszter a Minisztertanács hozzájárulását kérte, hogy előterjesztést tehessen az Elnöki 
Tanácshoz Drahos Lajos rendkívüli követ és meghatalmazott miniszter nagyköveti kinevezésére és 
megbízatására a varsói nagykövetség vezetésével.

97 A Minisztertanács 525/nk/4/1954 számú nem nyilvános határozatával az előterjesztést jóváhagyta.
98 A napirend címe és tárgyalása nem szerepel a jegyzőkönyvben. A pénzügyminiszter a belügyminisz-

terrel és a SZOT elnökével egyetértésben előterjesztést tett a nyugdíjtörvény baleseti járadékkal és 
rokkantsági nyugdíjjal kapcsolatos rendelkezései hatályának a korlátozott mértékű kiterjesztésére a 
szabadságvesztésük idején munkavégzés közben maradandó sérülést szenvedett személyeket illetően. 
A Minisztertanács az előterjesztést jóváhagyta, és kiadta a 27/1954 (IV.23.) MT. számú rendeletét 
(MK 1954. 32. szám, április 28.).

28/Nk. 4

28/Nk. 5
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 MELLÉKLET

1.

MINISZTERTANÁCS BÉRTITKÁRSÁGA

TÜK 00615/27
Titkos!

Szám: 00127/2/1954. Tárgy: Jelentés a bérfegyelem megszilárdításáról. 

Előterjesztés a Minisztertanácshoz.

A kormányprogram megjelenése óta 1953. második felében az állami vállalatok 557 
millió forinttal (III. negyedévben: 237, a IV. negyedévben: 320 millió forint) lépték 
túl a tervezett béralapot. A béralaptúllépés összege 1954. év január hónapjában 121 
millió forint, február hónapjában pedig 110,9 millió forint volt az ipar termeléséhez 
viszonyítva. Összesen tehát 788,9 millió forint olyan munkabér került kifizetésre, amely 
mögött megfelelő termelés nem állt. Ez az összeg több mint kétszerese annak, amit a 
hús és zsír árának leszállításával a lakosság, valamint a február 1-i bérügyi intézkedések 
alkalmával a munkásság kapott.
A béralaptúllépések mellett a termelékenység nagymérvű visszaesése, ugyanakkor az 
átlagos teljesítményszázalékok emelkedése tapasztalható (1. számú melléklet.) Mindezek 
komolyan veszélyeztetik az árualap és a vásárlóképes kereslet közötti összhang biztosítását.
A bérfegyelem lazulására az elmúlt év második felében már felhívtuk a figyelmet, s 
javasoltunk szükséges intézkedéseket. Ennek megfelelően pl. a Könnyűipari Minisztérium 
aktívaértekezleten, a Kohó- és Gépipari Minisztérium pedig kollégiumon foglalkozott a 
kérdéssel; a Szabad Nép ugyancsak foglalkozott a bérfegyelem megszilárdításával. Ezen 
intézkedések azonban jelentős eredményt nem értek el, sőt a legfontosabb területeken 
további lazulás következett be.
A bérfegyelem meglazulásáért elsősorban a miniszterek, valamint az iparigazgatóságok 
vezetői a felelősek. Általános jelenség részükről:

a) mindent elkövettek annak érdekében, hogy a területükre vonatkozó béremelési 
javaslatokat a felsőbb szervek jóváhagyják, jóllehet, indokoltabb intézkedések 
végrehajtása – a tartalékkeret hiánya miatt – halasztást szenved;

b) prémiumok kifizetését engedélyezik az előírt feltételek nem teljesítése esetén 
is. Ezzel nagymértékben csökkentik a prémiumok ösztönző hatását;

c) olyan béralaptervet bocsátanak a vállalatok részére, melyekről a minisztériumnak 
(esetleg az Országos Tervhivatalnak is) már előre az a véleménye, hogy az nem 
tartható be. Ez azután bátorítást jelent a béralaptúllépésekre, igazolja azok 

„elkerülhetetlenségét”;

1954. április 23. – Melléklet
28

28/M/1
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d) a vállalati munkaügyi dolgozók részére nem adnak megfelelő támogatást (a 
lazaságok elkövetőit fegyelmi vagy bírói úton nem vonják felelősségre, nem 
érvényesül a kártérítésre kötelezés, stb.), így a vállalati munkaügyi dolgozók 
nem tudnak helytállni a bérlazításokkal szemben.

A bérfegyelem meglazulásához hozzájárul, hogy a sajtóban több ízben jelent meg 
bérügyi kérdésekkel kapcsolatban helytelen tájékoztatás.
Az eddig elkövetett lazítások – még ha további lazaságok nem is következnének be 

– havonta mintegy 70–80 (1954. évre 600–700) millió forint béralaptúllépést fognak 
eredményezni. Ebből adódóan nem elegendő csak a további lazítások lehetőségét 
meggátolni, hanem olyan intézkedésekre van szükség, amelyek a rendelkezéseknek 
megfelelő (törvényes) állapot visszaállítását eredményezik.

Határozati javaslat

A Minisztertanács megállapítja, hogy a bérfegyelem mind a minisztériumoknál, 
mind a vállalatoknál meglazult. A lazaságok főképpen az állami irányító szervek 
engedékenységéből, a bérkérdések liberális kezeléséből erednek, amiért elsősorban a 
miniszterek és az iparigazgatóságok vezetői felelősek. A vállalatoktól a felső vezető 
szervekig megnyilvánuló béremelési törekvések veszélyeztetik az árualap és vásárlóerő 
közötti arányokat, ezért a bérfegyelem megszilárdítása és az eddigi lazítások felszámolása 
érdekében a következő feladatokat kell végrehajtani:

1 .) A bérfegyelem megszilárdítása érdekében
a.) a miniszterek a II. negyedévi tervek ismertetésére összehívandó aktívaértekezleten 

tájékoztassák a résztvevőket a bérhelyzetről, hívják fel a figyelmet a bérfegyelem 
megszilárdításának fontosságára, s jelöljék meg a vezetők feladatait ezzel 
kapcsolatban. Az aktívaértekezletre hívják meg az érdekelt szakszervezetek 
vezetőit és a nagyobb vállalatok pártbizottságainak titkárát is.

b.) A miniszter vonja fegyelmi eljárás alá a rendszeres béralaptúllépést elkövető 
vállalatok vezetőit, és egyes esetekben az illetékes iparigazgatóság vezetőjét is.
A jelentősebb bércsalások elkövetőit minden esetben bíróság elé kell állítani.
A jogtalan bérkifizetések esetén az azokat elrendelőkkel szemben az anyagi 
kártérítési felelősséget érvényesíteni kell.
A bérfegyelem megsértőivel szemben hozott fegyelmi határozatokat, bírói ítéleteket, 
kártérítésre kötelezetteket a minisztériumok hivatalos lapjában közzé kell tenni.

2 .) A béralap-gazdálkodás terén eddig elkövetett lazaságok megszüntetése érdekében 
a miniszterek állapítsák meg, hogy milyen jelentős béralaptúllépést okozó 
lazításokat hajtottak végre és tegyenek intézkedéseket azok megszüntetésére 
és a fennálló rendelkezéseknek megfelelő állapot helyreállítására.
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3 .) Prémiumfeltételek nem teljesítése esetén a rendszeres prémiumok kifizetését 
engedélyezni nem szabad.

4 .) Az 1954. évi bérügyi intézkedések tervében nem szereplő, de rövid időn belül 
megoldandó bérügyi intézkedések fedezésére 100 millió forint tartalékkeretet 
kell biztosítani. Ezt az Országos Tervhivatal a terveken vezesse keresztül.

5 .) A Minisztertanács felkéri a SZOT-ot, hogy a megfelelő felvilágosító munkával 
segítse elő a bérfegyelem megszilárdítását.

Budapest, 1954. április 12. [23.] 

Szász Márton s. k.

1. számú melléklet

a.) Termelékenység
 január havi február havi
 1 órára eső termelés
1952. évinek 90,2%-a 92,9%-a
1953. évinek 86,5%-a 89,- %-a
1953. december havinak 80,5%-a 82,8%-a

b.) Átlagteljesítmény százalékok
 A minisztériumi KGM Járműipari
 ipar /összesen/ igazgatóság
 átlagteljesítmény százaléka

1952. dec. hónap 117,5 124,1 125,5
1953. évi 123,5 133,1 136,8
 dec. hónap 126,9 138,7 147,6
1954. jan. 125,1 136,8 144,1
 febr. 127,2 139,9 145,8

2. sz. melléklet
Példák a bérfegyelem lazulásával kapcsolatos jelenségekre

1 .) A bérkérdések nem kellő felelősséggel való kezelését mutatja az is, hogy a 
Nehézipari Minisztérium decemberben 3,6 millió forinttal, januárban pedig 
2,8 millió forinttal lépte túl a produktív munkások részére engedélyezett havi 
6,4 millió forintos, a Minisztertanács által meghatározott keretet (az októberi 
teljesítményt alapul véve).
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A Földművelésügyi Minisztérium a minisztertanácsi előterjesztésben úgy 
állította be, hogy a traktorosok biztosított bérének emelése révén jelentkező 
többletkiadást, mintegy 22,5 millió forintot a díjtételek rendezése fedezi. Később 
kiderült, hogy a díjtételek rendezéséből erre csak 1955-ben van lehetőség.

2 .) Munkaerő-hullámzás esetén nem a munkakörülmények megjavításával, 
hanem különböző pótlékok, célprémiumok engedélyezésével igyekeznek ott 
tartani a dolgozókat.
Például a Borsodi Szénbányászati Tröszt lyukói bányaüzeménél nem megfelelő 
a levegőellátás és vizes a munkahely. A bányaüzem nem a kedvezőtlen 
munkakörülményeket szünteti meg, hanem víz- és levegőpótlékot ad a dolgozóknak.

3 .) Nagymértékű a prémiumok engedélyezése az előírt feltételek nem teljesítése 
esetén. A Kohó- és Gépipari Minisztériumnál 1953. IV. negyedévében 190 vállalat 
esetében engedélyezték a prémium kifizetését, ami összesen 14,1 millió forint 
többletbér felhasználását eredményezte.
A Könnyűipari Minisztérium és [az] Élelmiszeripari Minisztérium területén 
szintén tapasztalható a prémiumok liberális engedélyezése. A Könnyűipari 
Minisztérium területén 200, az Élelmiszeripari Minisztérium területén 80 
vállalat részére engedélyezték a prémium kifizetését a IV. negyedévben a 
feltételek nem teljesítése esetén.
A Csepeli Posztógyárban 1954. január hónapban a tervezett havi 600 óra helyett 
anyaghiány miatt csak 360 órát dolgoztak. Ennek megfelelően a vállalat tervét 
59,3%-ra, korrigálva 102,5%-ra teljesítette. A vállalati műszakiak részére a tervezési 
hiányosság elismeréseképpen 100%-nak megfelelő prémiumot fizettek ki.
Egyes középfokú irányító szervek állítólagos „félreértés” alapján követnek el 
törvénytelenséget a prémiumkifizetés engedélyezése terén.
Például a Heves megyei Gépállomások igazgatósága a javítóműhelyi dolgozók 
prémiumának kifizetését teljes egészében (100%) engedélyezte annak ellenére, 
hogy a prémium 50%-át (14 000 forintot) csak a tavaszi kampány befejezése 
után akkor szabad kifizetni, ha a gépjavítást megfelelő minőségben végezték el 
és nagyobb gépkiesés nem fordult elő.

4 .) Előfordul, hogy a rossz tervezés miatt lépik túl a béralapot.
A malomiparban 1953. I., illetve II. negyedévében, amikor a Minisztertanács 
határozata alapján a karbantartási munkálatokat korábbi időpontban kellett 
befejezni, a magasabb kategóriájú munkáknak megfelelően a szükséges béralap 
nem volt biztosítva.
Tájékozódásunk szerint a MÁVAG 1954. évi béralapja úgy van megállapítva, 
hogy ha üzemanyaghiány, energiahiány vagy anyaghiány nem volna, akkor is 
átlag 2 millió forinttal túl kellene lépni, hogy a termelési tervet teljesíteni tudják. 
A vállalat több ízben fordult a minisztériumhoz és a minisztériumon keresztül 
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az Országos Tervhivatalhoz is, de annak ellenére, hogy a felsőbb szervek is 
belátják a tervben lévő hibákat, a tervet nem módosítják.

5 .) Előfordul, hogy egyes üzemek vezetői tesznek ígéretet a bérek felemelésére.
Az atkári gépállomás főgépésze a gépállomás javítóműhelyi dolgozóinak – még 
a bérrendezésük előtt – azt ígérte, hogy órabérüket kb. 7 Ft-ra fogják felemelni. 
Emiatt a felelőtlen ígéret miatt, annak ellenére, hogy jelentős (15–20%-os) 
béremelést kaptak, csalódás érte a gépállomás dolgozóit.

6 .) A kereseti aránytalanságok miatt a dolgozók más gyárba akarnak átmenni.
Például az Elzett Gyár közel 2000 forintot kereső szerszámlakatosai más gyárba 
akarnak menni, mert ott 3500 forintot lehet keresni.

7 .) A normák lazítása a következő példákból látható:
Például az V. számú Autójavító Vállalatnál a normákat olyan normaalapokból 
utalványozzák, amelyeket még akkor készítettek, amikor lényegében egyedi gyártás 
folyt. Azóta átprofilírozást hajtottak végre, megszervezték a munka-előkészítést és ezért 
a szerelők lényegesen jobb körülmények között dolgoznak. Teljesítményszázalékuk 
153–163 százalék körül ingadozik. A normákat nem változtatták meg.
A Kőbányai Alumíniumhengerdében a legutóbbi normarendezéskor a 60 kg-os 
alumíniumtömb marásának normáját 15 darab/óráról 17 darab/órára emelték fel. 
A rendezés időpontjában ezen a munkán 150% körüli teljesítményt értek el. Mivel 
a munka III. kategóriában van, és a rendezés után keresetcsökkenés mutatkozott, 
a munkások állandóan reklamáltak, ezért a régi normát állították vissza.
Az Óbudai Kőlapgyárnál más nyersanyag alkalmazására tértek át, de a normát 
nem módosították. A helyi párt- és szakszervezeti vezetők követelték, hogy a 
normamódosítást ne hajtsák végre, mert az darabbárcsökkenést okozott volna.
A Győri Lenszövödében tavaly óta fokozatosan felgyorsították a szövőgépeket, 
ugyanakkor a műszaki változásokat a normákon nem vezették keresztül. Ennek 
következtében a dolgozók keresete indokolatlanul megemelkedett. (Átlagosan 
1000–1300 forint.) A vállalat állítólag azért nem változtatta meg a normákat, 
mert várta, hogy a minisztériumtól utasítást kap a műszaki norma bevezetésére.
Az Építésügyi Minisztérium felügyelete alá tartozó Vas- és Fémanyag Vállalatnál 
Paskó János igazgató utasítást adott ki, hogy a dolgozók keresete 1000 forint alá 
nem mehet. Ezt a normás az ÜB elnökkel együtt úgy biztosította, hogy le nem 
dolgozott átrakásokat igazolt. Később a normást elbocsátották és az új normás 
nem volt hajlandó a le nem dolgozott munkára pótidőt utalványozni. Az ÜB 
elnök panaszkodott emiatt, és hangoztatta, hogy így az egyetlen lehetőség is 
megszűnik a munkások bérének emelésére.
Az élelmiszeriparban olyan módon történik a normalazítás, hogy megsértik 
a technológiai fegyelmet, például a vágóhidakon nem végzik el megfelelően 
a szőrtelenítési munkálatokat, a sütőiparban nem tartják be a sütési időt, stb.
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8 .) A kategóriamódosítások számának megnövekedésére jellemzőek az alábbi példák:
Az RM Fémmű Üzemében egyik hengersoron 1q anyagot kellett percenként 
kihengerelni. A normát a munkások szorosnak találták és megreklamálták. Ezért 
az üzem az alkalmazott munkakategóriát egy kategóriával felemelte.
Az Ikarusz Gyárban 400 munkás személyi kategóriáját emelték fel egy kategóriával. 
Ezzel együtt az Autó és Traktoripari Tröszt engedélyére hivatkozva a munkákat 
is magasabbra sorolták. A Tröszt csak a személyi kategóriák felemelésének 
engedélyezését ismeri el.
Az élelmiszeriparban, főleg a fűtőknél és a nem termelő berendezéseket karbantartóknál 
hajtottak végre jogtalan kategóriaemelést. A húsiparban általánosan, a tejiparban 
a vállalatoknak kb. a felénél és a Budapesti Konzervgyárban a fűtőket jogtalanul 
egy kategóriával feljebb sorolták.

9 .) Jogtalan pótlékokat is felhasználnak a béremelésre.
A Hungária Vegyiműveknél az eddigi 12 órás műszakról 8 órás műszakra tértek 
át, ami kb. havi 300 forintos keresetcsökkentést okozott volna. A Nehézipari 
Minisztérium Munkaügyi Főosztálya úgy rendelkezett, hogy úgynevezett 
áttérési pótlékot fizessen a vállalat. A pótlék mértéke 18%, és egy főnél kb. 
150 forintot jelent.
Az RM Fémműben egyik idősebb takarító alacsony fizetésén úgy segítettek, hogy 
egy 15%-os biztosított prémiumot állapítottak meg részére. A prémiumfeladat 
teljesítéséhez semmi köze nincs, mert más munkásoknak kell a feladatként 
kiszabott anyagátcsoportosítást elvégezni.
A Magnezit Vállalatnál az időbér + prémiumban égetési munkákon dolgozó 
munkások főként anyaghiány miatt nem tudták prémiumfeladatukat teljesíteni. 
A sima időbérrel történő kifizetés esetén keresetcsökkenés érte volna őket, ezért 
az igazgató az előző év átlagos prémiumszázaléka alapján fizette ki a munkásokat. 
(Az átlagos prémiumszázalék 50% felett volt.)

10 .) A bérek felemelésére más módszereket is alkalmaznak.
Jogtalanul magasabb tarifával bérezik a munkásokat az RM Elektróda Üzemében, 
prémiumot fizetnek ki olyan üzemek műszaki dolgozói részére, amely üzem nem 
teljesítette prémiumfeladatát (Tűzállóanyagipari Vállalat), a Lámpagyárban 
pótidő-utalványozás formájában lazítanak (a pótidők a decemberi 22 000 óráról 
januárban 62 000 órára emelkedtek, ami a darabbéres munkások bérének 1,81%-a).
A MASZOLAJ Központ a saját gépkocsivezetői részére a törvényesen megállapított 
19 forintos külszolgálati költséget önkényesen 31 forintra emelte fel, nem 
törődve azzal, hogy a törvénytelen eljárással helytelen bérfeszültséget idéz 
elő más területek felé.

11 .) A sajtóban előforduló cikkek is gyakran hozzájárulnak a bérfegyelem meglazulásához.
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Az Esti Budapest február 24-i száma cikket közölt az útfenntartó sztahanovisták 
első országos értekezletéről, és a következőket közli: „Az útmunkások ezen túl 
az út állapotának feljavításáért a havi béren felül prémiumban és ruhajuttatásban 
is részesülnek.” Ennek a cikknek a közlése és bejelentése nem volt helyes, mert 
a Minisztertanács csak az újságcikk megjelenése után fogadta el az útőrök 
bérrendezésére vonatkozó javaslatot, és az újságban meghirdetett munkaruha 
juttatást nem engedélyezte.
A Szabad Nép különélési pótlékra vonatkozó bejelentése szintén félreértésekre 
és nyugtalanságra adott okot.

12 .) A minisztériumok nem ellenőrzik a bérügyi rendelkezések betartását, és ezért 
a vállalatok könnyelműen bánnak a béralappal.
A Láng Gépgyár igazgatója a február 1-[je]i végrehajtott intézkedésekkel 
kapcsolatban a következő kijelentéseket tette: „Ahol a munkások 100%-ot értek 
el, ott 1,3-es szorzót kell alkalmazni, ahol pedig 60–70%-ot, ott a normát meg 
kell lazítani.” A normásnak arra a kérdésére, hogy az ÁEK-vizsgálat esetén ki 
vállalja a felelősséget, azt válaszolta, hogy ÁEK-vizsgálat normavonalon eddig 
sem volt, és a jövőben sem lesz.

13 .) Előfordul, hogy a felszínre került hibákat elkenik.
A MÁVAG-ban bércsalást fedeztek fel, amelyről jegyzőkönyvet is vettek fel. 
Pár nap múlva a jegyzőkönyv eltűnt, és nem jutott el a minisztérium illetékes 
szerveihez. A felelősségre vonás nem történt meg.

14 .) A normásokat ritkán jutalmazzák meg, és akkor is nem nyilvánosan.
Például a Budapesti Illatszergyár normása, Varga József kapott 200 forint 
jutalmat, de az igazgató a saját szobájában adta oda neki, mert, mint mondta, 
a munkások előtt nem meri átadni.

MNL OL XIX- 36-a-525 58–66.
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2.

Minisztertanács Titkársága Szigorúan titkos!
00628/TÜK/1954.

Előterjesztés a Minisztertanácshoz
a Minisztertanács 1954. I. negyedévi munkatervének teljesítéséről,

és javaslat az 1954. II. negyedévi munkatervre
I.

A Minisztertanács 1954. I. negyedévi munkatervében 74 előterjesztés szerepelt. 
Ezek közül a benyújtásért felelős miniszter elvtársak indokolt kérelmére négynek a 
munkatervből való törléséhez, nyolcnak pedig későbbi határidőben való benyújtásához 
hozzájárultam. Így a módosított munkaterv szerint 62 előterjesztésnek kellett volna 
beérkeznie. Beérkezett ezek közül 40 előterjesztés, míg 22 előterjesztés benyújtását 
az egyes tárcák elmulasztották. (1953. IV. negyedévében ugyanennyi munkatervbe 
felvett anyagból 27 előterjesztést mulasztottak el benyújtani a minisztériumok.) A 
benyújtásra nem került előterjesztéseket az 1. sz. melléklet tartalmazza, ezek közül a 
legfontosabbakat – esetleg más cím alatt – beépítettük a II. negyedévi munkatervbe.
Tárgyalásra került összesen 309 előterjesztés (1953. IV. negyedévben 318 anyag került 
tárgyalásra), amelyek közül 127-et tárgyalt a plenáris ülés (1953. IV. negyedévben 151 
előterjesztés került a plénum elé), és 162 került referálásra a Minisztertanács elnöke 
előtt, 20 előterjesztés pedig körözés útján került elfogadásra.
A tárgyalásra kitűzött előterjesztések közül nem kellő előkészítés miatt a Minisztertanács 
28-at vett le napirendről (ebből 8-at a plénum), ami a tárgyalásra kitűzött előterjesztések 
11%-a. (1953. IV. negyedévben az összes kitűzött előterjesztések 6%-a került hasonló 
ok miatt a napirendről levételre.)
A munkaterven kívül tárgyalt előterjesztések között olyan fontos tárgyú előterjesz-
tések is voltak, mint például az állatállomány 1953–54. évi átteleltetése, az 1954. évi 
széntakarékossági intézkedések, a kötelező biztosítás rendszere.
Négy előterjesztést adtam vissza az előterjesztő tárcának saját hatáskörben való 
elintézésre, de sokkal nagyobb azoknak a javaslatoknak a száma, amelyekben a tárca 
minisztertanácsi döntést igényelt, de már az előzetes tárgyalások során kiderült, hogy 
a kérdést az illetékes miniszter saját hatáskörében eldöntheti.
A tárgyalásra került előterjesztések tárgy szerinti megoszlása a következő:

mezőgazdasági-begyűjtési   65
ipari      63
terv-pénzügyi-kereskedelmi   58
kulturális-szociális    32
bérügyi     18
államigazgatási    25
személyi     48

28/M/2
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A Minisztertanács II. negyedévi munkatervébe felvenni javasolt előterjesztéseket a 2. 
sz. melléklet tartalmazza.
Az előterjesztések számát vizsgálva megállapítható, hogy mutatkozik némi csökkenés. Ha 
figyelembe vesszük, hogy az I. negyedévben kerültek benyújtásra azok a tervmódosító 
és külkereskedelmi vonatkozású előterjesztések, amelyek minden esztendőben az I. 
negyedévet terhelik – tehát a későbbiekben nem ismétlődnek –, akkor ez a kérdés 
pozitíve értékelhető. Lényeges javulás állapítható meg a Minisztertanács plenáris 
ülésének tehermentesítése tekintetében, mert az 1953. IV. negyedévi 151 előterjesztéssel 
szemben a plénum az I. negyedévben 119 előterjesztést tárgyalt le érdemben. – Javulás 
mutatkozik az anyagok időben való beérkezése, és azoknak a Minisztertanács tagjaihoz 
való szétküldése terén. – Nem mutatkozik javulás az előterjesztések előkészítése 
tekintetében, amit a napirendről levett, továbbá a minisztériumoknak saját hatáskörben 
való elintézésre visszaadott előterjesztések száma mutat. – Változatlanul nagy azoknak 
a fontos előterjesztéseknek a száma, amelyek nem szerepeltek a Minisztertanács 
munkatervében, ami arra mutat, hogy az egyes tárcák munkája nem eléggé tervszerű.

II.

Az I. negyedévben 317 minisztertanácsi határozat került kihirdetésre a meghozott 3 
törvényen és 8 törvényerejű rendeleten kívül. Ez a szám rendkívül nagy. A sok határozat 
végrehajtása túlzott terhet ró az államapparátusra, különösen ha figyelembe vesszük, 
hogy némely határozat 10–15, sőt ennél is több konkrét intézkedést tartalmaz, tehát a 
részletkérdéseket is aprólékosan szabályozza. (Pl. a begyűjtés költségeinek csökkentéséről 
szóló határozat 23, a vállalati hozzájárulás, nyersanyag és költségnormák szabályozásáról 
szóló határozat 16, a nemzetközi gazdasági együttműködéssel kapcsolatos szervezési 
kérdésekről szóló határozat 18, az 1953–54. évi átteleltetésről szóló határozat 20 konkrét 
intézkedést tartalmaz.) Az intézkedések rendkívül nagy számának egyik oka, hogy 
az egyes miniszter elvtársak nemcsak elvi kérdéseket terjesztenek döntés végett a 
Minisztertanács elé, hanem az elvi kérdések szabályozására irányuló előterjesztések kapcsán 
a felmerülő operatív részletkérdéseknek az eldöntését is a Minisztertanácstól várják.
A minisztertanácsi határozatok a legtöbb esetben a tárcák részéről kibocsátandó külön 
végrehajtási utasításokra szorulnak. Ezek a végrehajtási utasítások nem mindig készülnek 
el idejében. Például az 1953. december 13-án kihirdetett begyűjtési tvr.-nek az a végrehajtási 
utasítása, amely a beadásukat elmulasztókkal szembeni behajtási eljárást szabályozza, 
1954. március 19-én jelent meg; a családi ház építéséről szóló minisztertanácsi határozat 
a Szabad Népben megjelent január 31-én, a vonatkozó végrehajtási utasítás pedig a 
Magyar Közlönyben február 28-án jelent meg. Ugyanilyen késedelem állapítható meg 
egyes kampányfeladatok szabályozásához szükséges társutasítások megjelenésének 
időpontjánál is. Például a gépállomási szerződések megkötéséről és a gépi munkák 
díjának újabb megállapításáról szóló tárcarendelet március 4-én jelent meg.
Az egyes minisztertanácsi határozatok 60 esetben kötelezték a tárcákat arra, hogy 
későbbi időpontban újabb javaslatot vagy jelentést terjesszenek a Minisztertanács elé. 
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A tárcák ennek a kötelezettségüknek nem minden esetben tettek eleget. Az ellenőrzés 
során megállapítást nyert, hogy néhány esetben a határozatban foglalt rendelkezést 
végrehajtották, csak az erről szóló jelentést mulasztották el beterjeszteni.
Jogszabályaink áttekinthetőségét könnyíti meg az az utolsó negyedévben tapasztalható 
helyes tendencia, hogy minél több régebbi, idejétmúlt jogszabály helyeztessék hatályon 
kívül. Így az I. negyedévben a Magyar Közlönyben kihirdetésre került minisztertanácsi 
rendelkezések 38 régebbi jogszabályt teljes egészében hatályon kívül helyeztek, és 40 
régi jogszabályt módosítottak. Negatívumként kell azonban értékelni azt, hogy egyes 
rendelkezések rendkívül rövid idő alatt módosításra, illetve hatályon kívül helyezésre 
szorulnak. Ez egyes rendelkezések nem kellő előkészítését bizonyítja. Például a január 
12-én megjelent és az 1954. I. negyedévben végrehajtandó munkásokat érintő bérügyi 
intézkedésekről szóló határozatot január 27-én és január 30-án is módosítani kellett; a 
szövetkezetek nyilvántartásáról szóló 1953. október 13-i határozatot február 7-én kellett 
módosítani és a január 28-án megjelent, a Termelőszövetkezeti tagok foglalkoztatása 
az építőiparban című határozatot február 20-án hatályon kívül kellett helyezni, vagyis 
ez az utóbbi határozat összesen 22 napig volt életben.
A 317 kihirdetett határozat közül 51 a Magyar Közlönyben, 19 a Határozatok Tárában 
jelent meg, 247 pedig mint belső határozat stencilezett formában került kézbesítésre. 
Aránytalanul sok tehát azoknak a határozatoknak a száma, amelyek kihirdetésre nem 
kerülnek. Ez egyrészt akadályozza, hogy a dolgozók széles tömegei ellenőrizhessék az 
államigazgatás munkáját, de nehezíti a szocialista törvényesség betartásának ellenőrzését is.
A Minisztertanács Titkársága – részben a benyújtó miniszter javaslatára – helytelenül 
intézi a határozatok közlését. Nem ritkán stenciles formában jelennek meg olyan 
határozatok is, amelyek nem tartalmaznak államtitoknak minősíthető számszerű terv 
vagy egyéb adatot, és ezeknek nemcsak ellenőrzését, hanem végrehajtását is megnehezíti 
az, hogy szigorúan titkosak, és néha nem, vagy csak elkésetten kerülnek el ahhoz a 
dolgozóhoz, akinek azt végre kell hajtania. Példaként említem meg a Minisztertanács 
január 22-én kelt határozatát, amely stencilezett példányban, szigorúan titkosan közölte 
az érdekelt miniszterekkel, hogy az 1954. január 1-et megelőző időre sem beadási 
kötelezettséget, sem közadót, sem semmiféle büntetést nem szabad megállapítani 
azzal szemben, aki a gazdalajstromba való felvétel céljából az eddig be nem jelentett 
ingatlanát „a jelen határozat közzétételétől számított 30 nap alatt” önként bejelenti. 
Ezt az amnesztiát hirdető és a legszélesebb kör végrehajtására számot tartó határozatot 
egyrészt az ÉFTH stencilezett tájékoztatójában, amelyet az ÉFTH dolgozói kapnak, 
került kihirdetésre január 28-án, másrészt csak a Helyi Tanácsok Közlönyében február 
11-én közzétett körrendeletben került kihirdetésre.
A minisztertanácsi előterjesztések és határozatok további javítása, valamint a Minisztertanács 
munkaterve végrehajtása érdekében:

a.) a minisztertanácsi előterjesztések csökkentését tovább kell folytatni;
b.) tovább kell fokozni a Minisztertanács plenáris üléseinek tehermentesítését, 

ennek érdekében a Minisztertanács elnöke gyakrabban éljen az Ügyrendben 
szabályozott döntési jogával, és a Minisztertanács apparátusa nagyobb számban 
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alkalmazza azt a módszert, hogy egyes előterjesztéseket tájékoztatás végett 
szétküld a Minisztertanács tagjainak azzal, hogy csak a miniszter elvtársak 
külön kívánságára kerül az előterjesztés napirendre;

c.) az illetékes tárcák a minisztertanácsi előterjesztések benyújtásával egyidejűleg 
a kiadandó végrehajtási utasításokat készítsék el, és ezt a Minisztertanács 
Titkársága esetenként ellenőrizze;

d.) minden olyan esetben, amikor a minisztertanácsi határozat szokatlanul rövid idő 
alatt módosításra szorul, az előterjesztő tárca egyidejűleg jelentse a módosításnak 
az okát és azt, hogy ki a felelős a helytelen javaslat benyújtásáért, illetőleg az 
esetleges mulasztásért;

e.) a minisztertanácsi határozatok nagyobb nyilvánosságának biztosítása érdekében 
az igazságügy-miniszter egy hónapon belül terjesszen javaslatot a Minisztertanács 
elé az 1038/1951./XII.19./Mt. sz. határozat99 megfelelő módosítására.

III.
Határozati javaslat

A Minisztertanács az 1954. I. negyedévi munkaterv teljesítéséről szóló jelentést tudomásul 
veszi és az 1954. II. negyedévi minisztertanácsi munkatervet elfogadja.

Budapest, 1954. április 13.

Nagy Imre s. k.
a Minisztertanács elnöke

MNL OL XIX-A-36-a-525 432-435

99 A hivatkozott jogszabály az államigazgatás legfelső szervei által kiadott rendelkezések közzétételéről 
intézkedett. Megjelent MK 1951. december 9. 172. szám.
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3/a

ORSZÁGOS TERVHIVATAL Szigorúan titkos!
Előadó: Landler Erzsébet.   
00208/I/1954.    
Tárgy: A Nehézipari Minisztérium felügyelete alá tartozó szovjet–magyar vegyesvállalatok 
1954. évi terveinek végleges megállapítása.
Egyetért: Lőrincz Imre miniszterhelyettes, NiM

Előterjesztés a Minisztertanácshoz

A Nehézipari Minisztérium 1954. évi tervének rögzítésekor a vegyesvállalati tervek 
számadatai a szovjet féllel még nem voltak egyeztetve és a Minisztertanács felhatalmazása 
alapján az Országos Tervhivatal az egyeztetést ezt követően végezte el. Időközben 
tisztázódott az alumíniumkohászat rendelkezésére bocsátható villamosenergia-telje-
sítmények problémája is.
Az 1953. december 30-án a Minisztertanács által elfogadott számokhoz képest módosításra 
szorul a termelési érték mintegy 96 millióval, amely döntően a hutaalumínium termelési 
számának 41 000 tonnáról 32 000 tonnára való csökkenéséből adódik. A hutaalumínium 
csökkentett termelési száma megfelel előreláthatóan az alumíniumipar rendelkezésére 
bocsátható villamosenergia-teljesítménynek, amely az I. negyedév folyamán 73 MW, 
a II. negyedévben 85 MW, a III. negyedévben 80 MW és a IV. negyedévben 95 
MW. A január–februári bauxitszállítások kiesése miatt a timföldgyáraknál előállott 
üzemszüneteket figyelembe véve, a teljes kapacitás alapján számított timföldtermelési 
terv alacsonyabb az eredetinél. A MASZOBAL alumínium-félgyártmány termelési 
tervét változatlanul hagytuk – mivel a hutaalumínium termelésének csökkenése révén 
jelentkező mintegy 1500 tonnás szabad hengerlési kapacitást a Szovjetunióban folyó 
tárgyalások során kért 3500 tonnás tömbalumíniumból kívánjuk fedezni. A bérmunka 
további 2000 tonnás feldolgozása a Kohó- és Gépipari Minisztérium vállalatainál 
kerülne a legyártásra présáruként. 
Amennyiben ez a bérmunka-megállapodás nem jönne létre, az alumínium-félgyártmányokat 
előállító és feldolgozó üzemek összes tervszámai módosításra szorulnak.
Az olajbányászati gépgyártásnál a termelési változások az időközben tisztázódott 
szükségletekhez igazodnak.
Az alkalmazotti létszám tervszáma a vegyesvállalatok jelenlegi szervezeti felépítésének 
szükségleteihez igazodik. Ebből következően ezen a területen egyelőre nem kerül 
végrehajtásra az adminisztratív alkalmazottak 5%-os létszámcsökkentése, sőt kisebb 
emelkedés áll elő. Egy kiküldendő vegyesbizottságnak kell tisztáznia a helyszínen a 
tényleges szükségletet. 
A vegyes társaságok összesített munkaügyi tervénél jelentkező 344 fő létszámnövekedésből 
130 fő az időközben vállalt komlói bérfúrások munkaerő-szükségletéből adódik, 77 

28/M/3/a
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fő pedig a Belügyminisztériumtól átvett polgári fegyveres őrség miatti többletigény. 
A módosított béralapba az időközben hozott bérpolitikai intézkedések beépültek.
A megtakarításoknál mutatkozó kiesés egyrészt a bázisköltség korábbival szembeni 
javulásának, másrészt az alumíniumipar termeléscsökkenéséből előálló kb. 4%-os 
iparági önköltség-emelkedésnek következménye.

Határozati javaslat

1 .) A Minisztertanács az 1954. évi hutaalumínium-tervet 32 000 tonnában, a 
timföldtervet 150 000 tonnában hagyja jóvá.
Ennek megfelelően a Nehézipari Minisztérium 1954. évi teljes termelési értéke 
változatlan áron 11 984,5 millió Ft, ezen belül a szovjet–magyar vegyesvállalatok 
terve 2 896,5 millió Ft.
A Minisztertanács utasítja az Országos Tervhivatal elnökét, hogy a Nehézipari 
Minisztérium és a szovjet–magyar vegyesvállalatok 1954. évi tervén a mellékletekben 
szereplő változtatásokat vezesse keresztül.

Felelős: az OT elnöke

2 .) A Minisztertanács tudomásul veszi, hogy a hutaalumínium-termelésnél kieső 
9000 tonna az alábbi főbb ágazatokat érinti:

hutaalumínium-export 3600 to[nna]
félgyártmány export 2826 ”
félgy[ártmány]ból export készáru 941 ”
félgyártmány belföldre 841 ”
öntvényre, ötvözésre és egyéb belföld 792 ”
Összesen: 9000 to[nna]

A Minisztertanács az 1954. évi timföldexportot 70 000 tonnáról 81 000 tonnára 
emeli fel azzal a megjegyzéssel, hogy amennyiben az év közben az áramellátás 
javulása hutaalumínium-termelés emelését tenné lehetővé, a hutaalumínium-
exportot növeli, s a timföldexportot ennek megfelelően csökkenteni kell.
A Minisztertanács felhatalmazza az Országos Tervhivatal elnökét, hogy az 
anyagellátási és exportszállítási terveket, valamint a feldolgozó ipar egyes 
tervszámait fentieknek megfelelően módosítsa.

Felelős: az OT elnöke.

3 .) A Minisztertanács elrendeli, hogy a II. negyedév folyamán egy vegyesbizottság 
vizsgálja felül a szovjet–magyar vegyesvállalatok létszámát, béralapját, státusát 
és szervezeti sémáját. A vizsgálat során törekedni kell arra, hogy főleg az 
adminisztratív alkalmazottaknál maximális megtakarítás legyen elérhető. 
A vegyesbizottság tagjai: a Minisztertanács Bértitkársága, az Országos 
Létszámbizottság, az Országos Tervhivatal, a szovjet vagyonkezelőség és 
a Nehézipari Minisztérium főkönyvelősége, alumíniumipari és kőolajipari 
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igazgatóságai, valamint a MASZOBAL és MASZOLAJ megbízottai. A vizsgálat 
eredményeiről június 30-ig jelentést kell tenni a Minisztertanácsnak.

Felelős: a nehézipari miniszter.

Budapest, 1954. április 5.

Szalai Béla s. k.
az Országos Tervhivatal elnöke

A kiadmány hiteléül:
(Horváth Mária) Lukácsné s. k.

MNL OL XIX-A-83-a-525 623-628

3/b

Szigorúan titkos!
A Határozatok Tára nem közli100

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának
525/20/1954. sz[ámú]

határozata
a Nehézipari Minisztérium felügyelete alá tartozó szovjet–magyar vegyesvállalatok

1954. évi terveinek végleges megállapításáról 

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsa a szovjet–magyar vegyesvállalatok 1954. 
évi terveit véglegesen az alábbiakban állapította meg:

1 .) A Minisztertanács az 1954. évi hutaalumínium-tervet 32 000 tonnában, a timföldtervet 
150 000 tonnában hagyja jóvá. Ennek megfelelően a Nehézipari Minisztérium 
1954. évi teljes termelési értéke, változatlan áron 11 984,5 millió Ft., ezen belül 
a szovjet–magyar vegyesvállalatok terve 2 895,5 millió Ft. A Minisztertanács 
utasítja az Országos Tervhivatal elnökét, hogy a Nehézipari Minisztérium és 
a szovjet–magyar vegyesvállalatok 1954. évi tervén a mellékletekben szereplő 
változtatásokat vezesse keresztül.

Felelős: az Országos Tervhivatal elnöke.

100 Kapják: teljes melléklettel Gerő Ernő elvtárs (2 pld.), Hegedüs András elvtárs (2 pld.), Apró Antal 
elvtárs, Hidas István elvtárs (3 pld.), Zsofinyecz Mihály elvt[árs] (4 pld), Szalai Béla elvtárs (6 pld.), 
Friss István elvtárs, Csergő János elvtárs, Olt Károly elvtárs (2 pld.), Házi Árpád elvtárs, Péter György 
elvtárs, Varga Sándor elvtárs, (3 pld.), Gergely Miklós elvtárs, Papp István elvtárs, Tauszk György 
elvtárs, Ettig László elvtárs. Melléklet nélkül: Bognár József elvtárs (4 pld.).

28/M/3/b
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2 .) A Minisztertanács tudomásul veszi, hogy a hutaalumínium-termelésnél kieső 
9000 tonna az alábbi főbb ágazatokat érinti:

hutaalumínium export 3600 tonna
félgyártmány export 2826 ”
félgyártmányból export készáru 941 ”
félgyártmány belföldre 841 ”
öntvényre, ötvözésre és egyéb belföld 792 ”
Összesen: 9000 tonna

A Minisztertanács az 1954. évi timföldexportot 70 000 tonnáról 81 000 tonnára 
emeli fel azzal a megjegyzéssel, hogy amennyiben ez év közben az áramellátás 
javulása hutaalumínium-termelés emelését tenné lehetővé – a hutaalumínium 
exportot növeli, s a timföldexportot ennek megfelelően csökkenteni kell.
A Minisztertanács felhatalmazza az Országos Tervhivatal elnökét, hogy az 
anyagellátási és exportszállítási terveket, valamint a feldolgozó ipar egyes 
tervszámait fentieknek megfelelően módosítsa.

Felelős: az Országos Tervhivatal elnöke.

3 .) A Minisztertanács elrendeli, hogy a II. negyedév folyamán a nehézipari miniszter 
vizsgáltassa felül a szovjet–magyar vegyesvállalatok létszámát, béralapját, 
státusát és szervezeti sémáját. A vizsgálat során törekedni kell arra, hogy főleg 
az adminisztratív alkalmazottaknál maximális megtakarítás legyen elérhető. A 
vizsgálat eredményeiről június 30-ig jelentést kell tenni a Minisztertanácsnak.

Felelős: a nehézipari miniszter.

Budapest, 1954. április 23.

Gerő Ernő s. k.
a minisztertanács első

elnökhelyettese

MNL OL XIX-A-83-a-525 634–644.
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[Gyorsírói jegyzőkönyv] 

Jegyzőkönyv
a Minisztertanács 1954. évi május hó 14-én reggel 9 órakor kezdődő üléséről

Napirend1

1 . 1954. évi önköltségcsökkentési tervek teljesítésének biztosítása 
Előadó: Szalai Béla elvtárs 
Meghívottak: Szita János elvtárs, Pogácsás Antal elvtárs, Péter György elvtárs, Tímár 
Mátyás elvtárs, Papp István elvtárs, Tauszk György elvtárs, Székely Gábor elvtárs

2 . Az 1954. évi önköltségi tervek átárazása
Előadó: Szalai Béla elvtárs 
Meghívottak: Szita János elvtárs, Péter György elvtárs, Tímár Mátyás elvtárs, 
Tauszk György elvtárs, Székely Gábor elvtárs

3.
a.) Az 1953. évi állami költségvetés végrehajtásáról szóló PM jelentés és az ÁEK 

szakvélemény 
Előadó: Olt Károly és Házi Árpád elvtárs

b.) Az 1954. évi állami költségvetés 
Előadó: Olt Károly elvtárs
Meghívottak: Szita János elvtárs, Polónyi Szűcs Lajos elvtárs, Pogácsás Antal 
elvtárs, Péter György elvtárs, Tímár Mátyás elvtárs, Varró Tibor elvtárs, Tauszk 
György elvtárs, Mácsai Dániel elvtárs

4 . 1954. évi gabonabegyűjtés előkészítése
Előadó: Tisza József elvtárs
Meghívottak: Nagy Józsefné elvtárs, Petőházi Sándor elvtárs, Varga András 
elvtárs, Péter György elvtárs, Pogácsás György elvtárs

5 . Az 1954. évi aratás-cséplés és másodvetés eredményes végrehajtása érdekében 
végrehajtandó feladatok 
Előadó: Hegedüs András elvtárs

1 A napirend a meghívóban megjelölt témákat tartalmazza.

1954. május 14.
29
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Meghívottak: Nagy Józsefné elvtárs, Kökény Mihály elvtárs, Borbás Lajos 
elvtárs, Varga András elvtárs, Fock Jenő elvtárs, Pogácsás György elvtárs, 
Gábor Mátyás elvtárs

6 . A mezőgazdasági beruházások 1954. I. negyedévi lemaradása
Előadó: Hegedüs András elvtárs 
Meghívottak: Nagy Józsefné elvtárs, Kökény Mihály elvtárs, Fock Jenő elvtárs, 
Pogácsás György elvtárs, Fekete András elvtárs 

7 . A mezőgazdaság 1954. évi munkaerő-szükségletének biztosítása 
Előadó: Hegedüs András elvtárs
Meghívottak: Nagy Józsefné elvtárs, Hont János elvtárs, Kossa István elvtárs, 
Pogácsás György elvtárs, Gábor Mátyás elvtárs

8 . Az 1954. II. és III. negyedévi húsellátás 
Előadó: Szalai Béla
Meghívottak: Nagy Józsefné elvtárs, Kovács Imre elvtárs, Koczor Lajos elvtárs 
Pogácsás György elvtárs

9 . Erdőgazdasági termelés fejlesztéséhez szükséges intézkedések 
Előadó: Hegedüs András elvtárs 
Meghívottak: Tömpe István elvtárs, Márton János elvtárs, Pogácsás György 
elvtárs, Fekete András elvtárs

10 . Különfélék:
a.) 1954. II. negyedévi devizaterv

Előadó: Olt Károly elvtárs
/:Ülés előtt osztjuk szét.:/ 
Meghívottak: Háy László elvtárs, Karcag Imre elvtárs, Baczoni Jenő elvtárs, 
Tauszk György elvtárs

b.) 1954. évi gépjárműelosztás 
Előadó: Szalai Béla elvtárs
/:Az anyagot holnap küldjük:/ 
Meghívott: Karcag Imre elvtárs

c.) A hatósági rendelkezésre leölt és a kötelező védőoltás következtében elhullott 
állatokért, valamint a megsemmisített beteg terjesztő tárgyakért járó kártalanítás
Előadó: Hegedüs András elvtárs
Meghívottak: Varga András elvtárs, Pogácsás György elvtárs

d.) 
I. Pénzintézetek önállóságának fokozása 
Előadó: Olt Károly elvtárs
Meghívottak: Vörös János elvtárs, Tauszk György elvtárs
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II.  Mezőgazdasági és Szövetkezeti Bank megszüntetése és a mezőgazdasági 
beruházások finanszírozásának szabályozása 
Előadó: Olt Károly elvtárs 
Meghívottak: Vörös János elvtárs, Keresztes Mihály elvtárs, Tauszk György elvtárs

e.) Nitrogén műtrágyagyárak üzembehelyezésének biztosítása 
Előadó: Hidas István
Meghívottak: Szabó Gergely elvtárs, Papp István elvtárs, Gallotsik Imre elvtárs

f.) A villamosenergia-iparág felkészülése az 1954–55. évi őszi–téli csúcsterhelésre
Előadó: Hidas István 
Meghívottak: Sebestyén János elvtárs, Siska Vince elvtárs, Papp István elvtárs, 
Szabó Ferenc elvtárs

g.) A technikumokkal kapcsolatos egyes kérdések rendezése
Előadó: Erdey-Grúz Tibor elvtárs
Meghívottak: Jóboru Magda elvtárs, Rigler György elvtárs

h.) A könyv- és lapkiadás, terjesztés és nyomdai előállítás egységes rendszerének 
kialakítása 
Előadó: Darvas József elvtárs
Meghívottak: Kerek Gábor elvtárs, Rigler Gyögy elvtárs

i.)   
I. Az Országos Létszámbizottság elnökének jelentései és a Minisztertanácshoz 
benyújtott létszámfellebbezések 
Előadó: Vas Zoltán elvtárs
Meghívottak: Csonka Tibor elvtárs, Tauszk György elvtárs, Mácsai Dániel elvtárs
II. A város- és községgazdálkodás megjavításáról szóló 515/1/1953. Mt. sz. 
határozat kiegészítése, illetve módosítása 
Előadó: Szabó János elvtárs
Meghívottak: Varga András elvtárs, Csonka Tibor elvtárs

j.) 1945. II. negyedév külön túlórakeret engedélyezése 
Előadó: Szalai Béla 
Meghívottak: Buda István, Tauszk György elvtárs

k.) A szünetelő beruházásoknál felszabaduló készletek átcsoportosítása 
Előadó: Szalai Béla 
Meghívottak: Tauszk György elvtárs, Papp István elvtárs

l.) Komlón, Sztálinvárosban és Kazincbarcikán 1954-ben használatba adandó 
lakások elosztása 
Előadó: Szabó János elvtárs
Meghívottak: Pap István elvtárs, Nagy Károly elvtárs

m.) Az áruvédelem megjavításának szervezeti kérdései 
Előadó: Vas Zoltán elvtárs

n.) Az 1954. évi Országos Mezőgazdasági Kiállítás és Vásár rendezésének irányelvei 
Előadó: Hegedüs András elvtárs

o.) Mezőgazdasági Szervezési Intézet létesítése 
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Előadó: Hegedüs András elvtárs
p.) Szakdelegációk és szakemberek kiküldésének terve 

Előadó: Boldoczki János elvtárs 
r.) Tvr. tervezet az UNESCO-ból való kilépésről szóló 1953:2. tvr. hatályon kívül 

helyezésére
Előadó: Boldoczki János elvtárs 

s.) Magyar–osztrák növényvédelmi megállapodás 
Előadó: Hegedüs András elvtárs

t.) Magyar–belga árucsereforgalmi tárgyalások
Előadó: Bognár József elvtárs

u.) A begyűjtési miniszter első helyettesének kinevezése

Gerő [Ernő] elvtárs: Üdvözlöm a megjelent elvtársakat! Az ülést megnyitom.
Üdvözlöm Olt elvtársat, aki a mai napon tölti be 50. esztendejét. 
A minisztertanácsi ülés napirendjéhez milyen javaslataik, észrevételeik vannak?
Bebrits [Lajos] elvtárs: A gépkocsik 54. évi elosztási tervével kapcsolatos anyag nincs 
kitárgyalva, kérem levenni a napirendről.
Zsofinyecz [Mihály] elvtárs: Egyetértek a levétellel.
Szalai [Béla] elvtárs: Ezt a javaslatot úgy kitárgyalni, hogy mindenki egyetértsen vele, 
nem lehet. Levehetjük a javaslatot, de meg kellene azt engedni, hogy olyan arányban, 
mint ahogy a javaslatban szerepel, kiadhassák a kocsikat, amelyek beérkeztek.
Gerő [Ernő] elvtárs: Helyes, a következő ülésre hozzák be az anyagot. Igyekezzenek 
kitárgyalni, megegyezni. Addig is a beérkező kocsikat az itt lévő arányban osszák szét.
Hidas [István] elvtárs: Véleményem szerint a villamosenergia-ipar téli felkészülése 
anyagát most nem kellene tárgyalni, hanem vigyék a téli bizottság elé. Egy sor kérdésben 
van véleményeltérés.
Gerő [Ernő] elvtárs: Helyes, ha levesszük. Ez azonban olyan nagy horderejű kérdés, amit 
nem a különfélék közé kell tenni, bár vannak benne olyan részletkérdések, amelyek talán 
nem is valók oda. Kerüljön be az anyag először a bizottságba, és ezután kerüljön ide.

Altomáré [Iván] elvtárs: Kérem, hogy az ülés anyagát úgy küldjék ki, ahogy a határozat szól, 
nem az ülés előtt pár órával, mert így nincs idő az áttanulmányozására, állásfoglalásra.
Gerő [Ernő] elvtárs: Jogos Altomáré elvtárs panasza, de mi történt: a MT apparátusa 
nagyon csonka, Gergely elvtárs két hét óta kórházban fekszik, ideiglenesen átvette 
Vas elvtárs az előkészítést, még nem ismeri teljesen a munkát, Nagy elvtárs egész 
idő alatt távol van. Nem tudtuk a munkát megfelelő módon előkészíteni. Ennek az 
ülésnek az anyaga a szokottnál is gyengébben van előkészítve. Egy sor kérdést azonban 
mégiscsak el kell dönteni.

1 .) napirendi pont: Az 1954. évi önköltségcsökkentési tervek végrehajtásának 
biztosítása.2

2 Az előterjesztést lásd Melléklet 1. 

29/1
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Szalai [Béla] elvtárs: Az előterjesztésből látható, hogy olyan súlyos mérvű az önkölt-
ségcsökkentés terén a lemaradás, hogy az a párt egész politikájának végrehajtását 
veszélyezteti. Kitűnik, hogy az elmúlt évben a módosított önköltségcsökkentési tervhez 
képest 1,9 milliárdos lemaradás történt, tehát majdnem akkora, mint a 3 árleszállítás 
együttvéve. A 20%-os árualap emelése, ami a tervben elő van írva, feltételezi az 
önköltségcsökkentési előirányzat betartását. Tovább csökkentek a tartalékaink, elsősorban 
a MT- és KR-tartalékok, közel 3 millióval csökkent az MT-tartalék, a külkereskedelmi 
adósságaink nőnek, ilyen kihatásokkal jár az önköltségcsökkentési terv be nem 
tartása. Igen komoly bajok vannak ugyanakkor a termelékenység kérdésénél. Vannak 
bizonyos objektív okok: anyagigényesség felé való eltolódás bizonyos területeken, a 
KGM-nél növekedett a közszükségleti cikkek részaránya az össztermelésből, a minőség 
megjavítása a könnyűipar bizonyos területein, stb. Ezek a tényezők átmenetileg fékezik 
az önköltségcsökkentést. A fő ok azonban nem ez.
Ezzel a kérdéssel sem a minisztériumok, sem az OT nem foglalkozott megfelelően. A 
KGM-ben, [az] OT-ban volt egy olyan félelem, hogy ha túl nagy termelékenységet 
tervezünk, akkor a szakmunkások legnagyobb részével nem tudunk mit csinálni. 
Kiderült, hogy igen alaposan tévedtünk. Az önköltségcsökkentés egyéb kérdéseivel 
sem foglalkoztunk megfelelően. A termelékenység terén igen komoly bajok vannak. 
1954. I. n.é-ben 2 ezrelékkel termeltünk többet, mint 1953. hasonló időszakában, 8%-kal 
nagyobb létszámmal. Magas a termelőmunkában közvetlenül részt nem vevők aránya. 
Emelkedett az anyagpazarlás, hallatlanul széles mértéket öltött, teljesen általános 
minden területen, nem tartják be az anyagnormákat.
A javaslatok, amelyeket tettünk, eléggé általánosak, a népgazdaság egész területére 
vonatkoznak. Van néhány vitás kérdés: 6. old. 4. pont.3 Itt azt javasoltuk, hogy a 
prémiumot a vállalatok igazgatóinak részben az önköltségi tervek teljesítése után 
kell adni. A prémium 50%-át havonta kapják meg, itt a minőségi teljesítés, a béralap 
betartása és a tervszerűség a feltétel. A negyedév másik felére javasoljuk, hogy itt az 
önköltségcsökkentési terv végrehajtása legyen feltétel, illetve beszámítson a többi 
feltétel közé. Ehhez bizonyos kulcsok kidolgozása szükséges, amelyre a Bértitkárság 

3 A határozati javaslat 4. a) pontja így hangzott: „[A prémium rendszert úgy kell megváltoztatni, 
hogy az ösztönözzön az önköltségcsökkentésre. Ennek érdekében:] a) Az iparban általában az 
önköltségcsökkentési, az egyéb népgazdasági ágakban (és kivételesen azokban az iparágakban, 
melyekben az összehasonlítható termelés részaránya az 50%-ot nem éri el) a nyereségbefizetési 
terv nem teljesítése esetén a prémiumnak a negyedév végén esedékes hányadát a vállalatok azon 
vezető dolgozóinál, kiknek a vállalat egészének önköltségére befolyásuk van (igazgató, főmérnök, 
főkönyvelő, tervosztályvezető stb.) a lemaradás mértékétől függően és iparágak szerint meghatározott 
kulcsok alapján csökkenteni kell.

Azoknál a dolgozóknál, akiknek munkája az önköltségnek csupán egy részét befolyásolja, 
az önálló műhelyszámadás vagy valamely az önköltségre legjellemzőbb mutatószám alapján 
adott feladat nem teljesítése esetén a negyedév végén esedékes prémiumot meghatározott kulcs 
szerint ugyancsak csökkenteni kell.
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május 31-ig tegyen javaslatot. A politikai előkészítés kérdésében is akkorra kell javaslatot 
kidolgozni. Bizonyos ellensúlyozásra javasoljuk, hogy emeljék fel a jutalmazási alapot a 
minisztériumoknál 9-10 milliós összegre, hogy ott, ahol a minisztérium hibájából nem 
kaphatnak prémiumot, de a miniszter jónak látja, megjutalmazhassa az illető vállalatot.

Altomáré [Iván] elvtárs: A 7. b) ponthoz: itt az van, hogy az igazgatói alapot ne adják ki, 
ha nem teljesíti önköltségi tervét. Azt javaslom, hogy ez ne vonatkozzék a fix részekre, 
ami az óvodára, bölcsődére megy.4

Szalai [Béla] elvtárs: A javaslatok általános érvényűek. Ezek mellett minden minisz-
tériumnak, vállalatnak konkrét tervet kell kidolgozni, az úgynevezett „műszaki 
intézkedések tervé”-t, ebben meg kell határozni a módszereket, ezek állandó ellenőrzése 
az önköltségi tervek teljesítésének elengedhetetlen feltétele. Egyelőre ez nem így van. 
Bár a kérdésről már sok szó esett, Rákosi elvtárs a budapesti aktíván is felvetette, de a 
helyzet változatlan, kevés a javulás, különösen az anyagmegtakarítás terén.
Szíjártó [Lajos] elvtárs: A Szovjetunióban a mennyiségi premizálás külön van, és az 
önköltség teljesítése utáni premizálás is külön van. Az építőiparban csak a negyedév után 
tudnak fizetni. Nem egészen helyes, hogy ha valaki nem teljesíti tervét, akkor a miniszter 
fogja premizálni, ezt valahogy más formában kellene megoldani, más elnevezéssel.
Olt [Károly] elvtárs: Az előterjesztés megállapításaival általában egyetértek. A 
PM-nek is hasonló tapasztalatai vannak. Lebecsülik a vállalatok a feladatot. Néhány 
kérdés a határozatokhoz:

7. a) pont: ezt a feladatot a[z] MNB vállalja is, de ennek általános bevezetését 
csak 1955-től javasolják, előbb részletes tapasztalatokat kell szerezni, egyelőre 
csak néhány iparágban kerüljön bevezetésre.5

4. a) pont: itt pontosabb fogalmazás szükséges, nem nyereség-befizetési, hanem 
nyereségtervről van szó.6

Az előterjesztésnek a számvitellel kapcsolatos részéhez: helyesen állapítja meg, hogy 
az önköltséggel való törődés a vállalatoknál túlnyomórészt a főkönyvelők reszortjába 
tartozott.7 A 4. old. c. pontjánál fel is vetődik a kérdés, hogy az önköltség megbízható 
nyilvántartása a számvitelben nincs biztosítva.8 A határozati javaslat sem tér ki erre a 
kérdésre. Ezen a téren igen nagy hiányosságok vannak. Ezzel kapcsolatban kiegészítés 

4 A hivatkozás téves. A határozati javaslat 6. b) pontja rendelkezett arról, hogy: „Szigorúan be kell tartani 
azt a korábbi rendelkezést, hogy a nyereségi tervét nem teljesítő vállalat igazgatói alapot nem kaphat.” 

5 A határozati javaslat 7. a) pontjában rendelkeztek többek között arról, hogy „A béralap felhasználásának, 
illetőleg a kifizetésnek havonta történő bankellenőrzését a minisztériumi iparban fenn kell tartani.”

6 A határozati javaslat 4/a pontjában a nyereség-befizetési terv teljesítését jelölték meg a vezetők 
prémiuma feltételének.. 

7 Az előterjesztés elemző részének II/1. pontja harmadik bekezdése szerint „A vállalatok műszaki dolgozóinak 
túlnyomó többsége nem érdeklődött a termelés gazdaságossága iránt. Az önköltség csökkentését a főkönyvelők 
feladatának tekintették, holott azt elsősorban műszaki intézkedésekkel lehet és kell megvalósítani.”

8 Az előterjesztés elemző részének II.2. c) pontja első bekezdése szerint „A számvitelben nincs biztosítva 
az önköltség megbízható nyilvántartása, a statisztika pedig nem adott megfelelő mély elemzést – a 
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szükséges: a mi könyvelőinknek viszonya a műszaki vezetéshez abban az értelemben, 
hogy az érdekeltség milyen a tervek teljesítésében, nem biztosítja a főkönyvelőségeknek 
és főkönyvelőknek [az] önállóságát, ellenőrző szerepét, nem biztosítja, hogy a tervek 
teljesítése esetén a főkönyvelőknek is jár prémium. Nem lesznek érdekeltek az önköltségi 
tervek teljesítésében. A PM tapasztalata, hogy a főkönyvelőségek sokszor a valóságos 
helyzetet eltitkolják.
Javaslatom: a mennyiségi tervek teljesítéséért [a] főkönyvelők prémiumban ne részesüljenek, 
prémiumfeltétel elsősorban az önköltségi tervek teljesítése legyen.
Zsofinyecz [Mihály] elvtárs: Egyetértek Szalai elvtárssal. Rájöttünk, hogy az üzemeknél 
lévő anyagnormákat nem használják az anyagtervek készítésénél. A prémiumnál nincs 
meghatározva az önköltség, mint feltétel. Új jelenség, hogy kérik a vállalatok azt, hogy 
havonta fizessék ki a 100% prémiumot.
A III. 7. a) ponthoz, 3. bekezdés, 8. old. legalul. Itt félreértés van. Véleményük az, hogy 
nem béralaptúllépést kell megállapítani, hanem ki kell zárni a prémiumból, ha az 
anyagfelhasználás és egyéb költségek összege nagyobb, mint a béralap-megtakarítás.9

Gerő [Ernő] elvtárs: A megállapítás helyes.
Zsofinyecz [Mihály] elvtárs: Helyes, amit Szalai elvtárs felvet az anyagtakarékossággal 
kapcsolatban. Amellett, hogy bizonyos kulcsokat dolgoznak ki, kizáró tényezője kell, 
hogy legyen a prémiumnak az anyagpazarlás.
Péter [György] elvtárs: Ha mi most erélyesen ráállunk az önköltség vonalára, és a 
vállalatok vezetőit érdekeltté tesszük az önköltség csökkentésében, fennáll az az igen 
súlyos veszély, hogy ez a minőség rovására mehet. Tehát komoly veszélyt rejt magában, 
ha a támadást nem két oldalról – az önköltség a minőség vonalán [–] visszük, hanem 
csak az önköltséggel törődünk.
Helyesnek tartanám, ha a PM és az OT megvizsgálná, hogy a jelenlegi rendelkezések 
nem kötik-e meg túlságosan a vállalati igazgatók kezét. A tapasztalatok azt mutatják, 
hogy egyes rendelkezések fékezőleg hatnak az igazgatók kezdeményezésére.
Hegedüs [András] elvtárs: A javaslatok sok tekintetben helyesek. A jelentés kiinduló-
pontja az, hogy a minisztériumok fő hibája abban van, hogy nem nyomták eléggé az 
önköltségcsökkentés teljesítését – hibás. Ha így fogjuk meg a kérdést, nem jó irányban 
megyünk, visszamegyünk a régi és nem teljesen hasznos útra. A fő hiba az, hogy nem 
eléggé szervezzük magát a termelést úgy, hogy a termelés megfelelő megszervezésének 
következménye a termelékenység növekedése és az önköltség csökkentése legyen.

hibák feltárásával – az önköltségi terv teljesítésénél tapasztalható lemaradásról. Az önköltség tényezői 
közül a béralap-felhasználás ellenőrzése jóval szigorúbb, mint az anyagköltségeké.”

9 A határozati javaslat 7. pontja negyedik bekezdése így hangzott: „Azoknál a vállalatoknál, melyek 
az utólagos ellenőrzés megállapítása szerint a tervezett anyaghányadot túllépték, abban az esetben 
is béralaptúllépést kell megállapítani, ha egyébként a havi előzetes bankellenőrzés sem abszolút, sem 
relatív béralaptúllépést nem állapított meg, feltéve, hogy a relatív béralap-megtakarítás összege nem 
nagyobb az anyaghányad túllépésből eredő többletköltség összegénél.”
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Jobban meg kell szervezni a termelést, például a mezőgazdaságban, ahogyan mi a 
takarmányhelyzetet kezeljük, az maga egy nagyon nagy önköltségnövelő tényező volt. 
Az iparban is a minisztériumok nem szervezik megfelelően a termelőmunkát.
Feltétlenül szükséges, hogy minden minisztérium kielemezze a termelés szervezésében 
elkövetett hibákat, és az OT – népgazdasági szinten – is elemezze ki az önkölt-
ségnövelő tényezőket.
A termelés rossz megszervezése mellett alapvető dolog az önköltség növelésében 
az a lazaság, amely üzemeinkben az anyagtakarékosság, a bér- és prémiumcsalások 
területén megvan. Az ezek elleni küzdelem feltétlenül szükséges. Szerintem azonban 
nem szabad, hogy a saját hibáinkat, a termelés szervezésében megmutatkozó rendkívüli 
gyengeségeinket ezzel takargassuk, és rákenjük ezekre a lazaságokra. Rendkívül fontos, 
hogy az üzemekben meglévő hibák ellen felvegyük a harcot.
Hidas [István] elvtárs: Ebben az előterjesztésben nagyon sok igazság van. Az önköltség 
terén sokkal jobb eredményeket lehetett volna elérni, ha többet törődünk vele, mellékes 
kérdésnek tekintették a NIP területén is.
Véleményem az, hogy az OT nem eléggé mélyen elemezte az önköltségcsökkentést, 
azokat az okokat, amelyek befolyásolták a tervek nem teljesítését. Ilyen például, 
hogy az anyagellátás terén igényeik nem lettek kielégítve. 1954. I. n.évében hengerelt 
áruból 60%-ot kaptak csak. Helyeslem Hegedüs elvtárs javaslatát, hogy kötelezni kell 
a minisztériumokat a tényezők feltárására és az OT-t is, hogy ezt a kérdést országos 
viszonylatban elemezze ki, akkor valószínűleg ki fog jönni az az önkritika, hogy ebben 
az OT is hibás részben – ez egészen világos dolog.
Egyes javaslatokkal kapcsolatban:
Egyetértek a prémiummal kapcsolatos javaslattal, de nem lesz könnyű dolog megcsinálni. 
Vigyázni kell arra, amit Péter elvtárs vetett fel, hogy az önköltségcsökkentés nehogy a 
minőség rovására menjen. A 6. old. a) pontjánál van egy mondat, ami ellentétben áll a 
MT előző ülésén hozott határozattal, mert ott szabad kezet adtunk a miniszternek.10 
A 9. old. 9. b) pont: ezt valahogy össze kellene hozni a racionalizálással.11

Ebben a MT-határozatban szerepel, hogy 15 fős létszám-megtakarításban.

10 A határozati javaslat 4. a) pontja 5. bekezdése szerint: „A miniszterek a prémium kifizetési 
feltételeinek teljesítése alól felmentést nem adhatnak. A rendszeresen jól dolgozó és az önköltségi 
tervet saját hibájukon kívül nem teljesítő vállalatokat a miniszterek – a prémium rendszeren kívül 

– saját alapjukból jutalmazhatják. A Minisztertanács utasítja a pénzügyminisztert, hogy az érdekelt 
miniszterek jutalmazási alapját a második félévre háromszorosára emelje fel.” A Minisztertanács 
április 23-ai ülésén első napirendként tárgyalta a bérfegyelem megszilárdításáról szóló előterjesztést.

11 A határozati javaslat 9. b) pont szövege így hangzott: „Az ipari miniszterek vizsgálják felül iparáganként 
a termelésben közvetlenül részt vevő és az egyéb dolgozók létszámának arányát. Azokban az iparágakban, 
amelyekben ez az arány 1953. évben, vagy 1954 első negyedében az 1952. évi arányhoz képest romlott, 
dolgozzunk ki ütemtervet az 1952. évi arányok helyreállítására. El kell érni, hogy az 1954. év utolsó 
negyedéig a közvetlen termelő munkások és az egyéb vállalati dolgozók aránya egyetlen iparágban 
se legyen kedvezőtlenebb az 1952. évi aránynál.”
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Gerő [Ernő] elvtárs: Ez nem ipari üzemekre vonatkozik.
Szalai [Béla] elvtárs: Abban, amit Hidas és Hegedüs elvtársak felvetettek, van némi 
igazság, alaposabb elemzést helyes lett volna idehozni a MT elé, ez azonban részben 
terjedelem kérdése. Az anyagkérdéshez: akkor, amikor a NIP-nél anyaghiányról 
beszélnek, egyes vállalatoknál lényegesen magasabb készleteket találtunk. Általában 
népgazdasági probléma, hogy kevés anyag van, a gépgyártásnál ugyanakkor lényegesen 
magasabb készleteket harcoltak ki. Hengerelt acélban országos készlet 240 000 to., ez 
3 havi készletnek felel meg. Ha ennek megfelelő lenne az összetétele, választéka, nem 
lenne hengereltacél-ellátási probléma.
Hidas elvtárs javaslatához: a múltkori minisztertanácsi határozat kimondta, hogy 
keretet kell biztosítani a minisztereknek, ez az a 10 millió.
Szíjártó elvtárs javaslatával kapcsolatban: az építőipar premizálását külön kell rendezni.
Olt elvtárs javaslata helyes, elfogadható.
8. old. 7. a) pontja 2. bekezdésében javasoljuk, hogy ahol anyagmegtakarítást érnek 
el, ott olyan százalékban, mint amilyen az anyagmegtakarítás, béralaptúllépést enge-
délyezzenek.12 Ezt vezessük be a könnyűipar néhány ágában, ez is ösztönzőleg hat az 
anyagmegtakarításra.
Gerő [Ernő] elvtárs: Mi a kérdéssel hosszú évek óta eléggé rendszeresen foglalkozunk, 
eredményt azonban nem értünk el. Hogy ez a kérdés most idekerült ilyen formá-
ban, annak két oka van:

1 .) hogy a csekély eredményekhez képest az önköltség alakulásában nem javulás, 
hanem romlás következett be;

2 .) nyilvánvaló, hogy a párt és a kormány egész politikája megvalósításának alapja 
az önköltség csökkentése és a termelékenység emelése.

Mi az oka annak, hogy a kérdést így vetjük fel? Nyilvánvaló, hogy az önköltség 
csökkentése és a termelékenység emelése a mi viszonyaink között a bővített újratermelés 
és az életszínvonal emelésének döntő forrásai. Másra mi nem támaszkodhatunk. Az 
elmúlt 10 hónap alatt, a júniusi kormányprogram meghirdetése óta az életszínvonal[at] 
a párt és a kormány határozatában megjelölt módon, sőt azon túlmenően emeltük, 
ugyanakkor az önköltség nem csökkent, hanem emelkedett, a termelékenység visz-
szaesett, és hogy ha ez így folytatódik, aláássuk a párt politikáját és a kormány egész 
tekintélyét. Minek a terhére emeltük az életszínvonalat? Átcsoportosítást hajtottunk 
végre a népgazdaságban a fogyasztás és felhalmozás között, feléltük a tartalékainkat, 
adósságokat csináltunk, feléljük részben az alaptőkét, tehát azt a fát vágjuk, amelyen 
ülünk. Ezt tovább folytatni nem lehet. A Minisztertanácsnak ezt világosan látni kell: 
véget kell vetni ennek.

12 A határozati javaslat 7. a) pontjának második bekezdése így hangzott. „Azoknál a vállalatoknál, 
melyek a tervezett anyaghányaddal szemben megtakarítást értek el, a megtakarítás egy részének erejéig 

– melyet iparáganként meg kell határozni – a béralap esetleges túllépését indokoltnak kell elfogadni.”
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Az előterjesztés arra szorítkozik, hogy felmérje a romlást, ami bekövetkezett, és valamit 
előre menjünk az önköltség javítása terén, azokat a kérdéseket, amelyek perspektivikusan 
lehetővé tennék, hogy csökkentsük az önköltséget, nem veti fel.
Ennek a rendszabálynak a megvalósítása komoly politikai előkészítési munkát követel, 
és nem lehet minden további nélkül bevezetni. Nem szabad azonban most csak az 
önköltségcsökkentésre összpontosítani a figyelmet, a minőség kérdésére is ügyelni kell.
A határozati résznél bevezetést kell csinálni, ahol ezt a problémát felvetnék, továbbá 
azt, hogy mi a jelentősége. Fel kell hívni a figyelmet, hogy amikor az önköltség 
csökkentését állítjuk előtérbe, meg kell szigorítani a minőségi ellenőrzést. Kötelezővé 
kell ezt tenni minden miniszternek. Felül kell vizsgálni a minőség-ellenőrzés szervezetét, 
hogy megfelel-e a feladatoknak, időről időre szúrópróba-szerűen ellenőrizni kell 
e szervezet munkáját.
Ide kell felvenni, amit Hegedüs elvtárs felvetett, hogy az önköltség állandó csökkentésének 
előfeltétele a termelés egész szervezésének és irányításának megjavítása.
Ezen a téren minden miniszternek, akihez termelőüzemek tartoznak, feladata ezt a kérdést 
megvizsgálni, megfelelő intézkedéseket kell tenni, ugyanakkor az OT feladata, hogy 
saját maga is megvizsgálja ezt a kérdést és a tervezés vonalán megfelelő intézkedéseket 
hozzon, amelyek elősegítik az önköltségcsökkentés megjavítását.
Fokozott mértékben kell érvényesíteni nemcsak a vezetőknél, hanem lejjebb is az 
anyagmegtakarításban a dolgozók anyagi érdekeltségét. Ebben a kérdésben mint vezérfonál 
vonuljon végig: hogy ezt a munkát úgy kell végezni, hogy a minőséget ne rontsák le.
Nyilvánvaló, hogy egypár kérdésben a szöveget meg kell változtatni. Szerepel itt a 
Szabad Nép, Népszava, tömegszervezetek, ezeket ki kell hagyni.13

Szalai [Béla] elvtárs: Ez még a pártba menő szövegből maradt benne.14

Gerő [Ernő] elvtárs: Ez elvi kérdés. Ki kell hagyni.
Határozatok:

1 .) A premizálást az építőipari vállalatokra vonatkozóan – jellegüknek megfelelően 
– külön ki kell dolgozni.

2 .) A terv nem teljesítése esetén, amikor azonban a miniszter indokoltnak tartja 
„minisztériumi hozzájárulás a költségekhez” cím alatt prémium fizethető.

3 .) A főkönyvelők premizálásának kérdésében most ne döntsünk. Elvben helyes, 
hogy az önköltség teljesítését prémiumfeltételként szabjuk meg, de meg kell 
ezt a kérdést vizsgálni és kidolgozni.

4 .) [A] 4. a) pontnál módosítás legyen a szövegben: ne nyereség-befizetési, hanem 
nyereségi tervről legyen szó.15

Általában „dolgozók”-ról beszél az előterjesztés, itt vezetőkről és felelős beosztottakról van [szó]. 

13 A határozati javaslat 2. és 3. pontjában a szakszervezetek és a Szabad Nép, illetve a Népszava számára 
is feladatokat jelöltek ki.

14  Az MDP vezető testületeinek anyagában nincs nyoma annak, hogy valamelyik testület tárgyalta volna ezt a témát.
15 Lásd a 6. lábjegyzetet.
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5 .) [A] 7. a) pontnál: az ebben foglalt feladatot általánosan 1955-től kell bevezetni. 
Egyelőre csak néhány iparágban kerüljön bevezetésre tapasztalatszerzés céljából.16

6 .) A 7. old. b) pontnál, hogy a fix rész kifizetésére ne vonatkozzék a letiltás, helyes, 
de a továbbiakban meg kell vizsgálni annak lehetőségét, hogy az állandóan 
visszatérő, rendszeres kiadásokat ki kell venni az igazgatói alapból.17

8. oldalon 8. a) pontnál: ott, ahol a tervezett anyaghányaddal szemben megtakarítást 
érnek el, a megtakarítás százalékában béralaptúllépést kell engedélyezni. Ez a 
javaslat bevezetendő a könnyűipar néhány területén.18

10 .) pontnál: ebben az esetben az illető vállalatot a prémiumfizetésből ki kell zárni.19

9. old. 9. b) pont: itt kellene egy általános pontot felvenni, hogy ezen túlmenően meg 
kell vizsgálni mindenütt az arányokat és erre vonatkozóan a racionalizálásnál kell 
megfelelő intézkedéseket tenni.20

A MT Titkárságának van néhány észrevétele:21

6 .) ponthoz tett javaslata helyes, de az OT kapja meg.
7 .) ponthoz tett javaslat kérdésében dönteni nem lehet, meg kell vizsgálni.
8 .) ponthoz külön e) pontot javasol. Helyes a javaslat.

Általános javaslatokhoz: az itt javasoltat ne vegyük fel a határozatokhoz, itt hívjuk fel 
a miniszter elvtársak figyelmét a feladatra.
A határozatból hiányzik a munkatermelékenységre vonatkozó intézkedés. Ez igen 
fontos dolog, de aligha kerülhet bele, mert különálló kérdés.
A Minisztertanács az előterjesztést, az összefoglalóban elhangzott módosításokkal, 
illetve kiegészítésekkel elfogadta.22

2 .) napirendi pont: Az önköltségi tervek átárazása.23

Szalai [Béla] elvtárs: 3 vitás kérdés van. A KGM-[m]el és a könnyűiparral.

16 Az utalás a határozati javaslat 7. a) pontjának 5. bekezdésére vonatkozott, ami így hangzott: „A 
pénzügyminiszter a szakminiszterekkel, az OT elnökével és a MT Bértitkárságával egyetértésben 
1954. július 1-ig dolgozza ki a béralap-ellenőrzés új rendszerét, és azt egyidejűleg léptesse életbe.”

17 Lásd a 7. lábjegyzetet.
18 Lásd a 15. lábjegyzetet.
19 Valószínűleg téves hivatkozás. A határozati javaslat 10. pontjára nem vonatkozhat.
20 Lásd a 14. lábjegyzetet
21 A Minisztertanács Titkárságának észrevételei nem találhatók a jegyzőkönyv mellett.
22 A Minisztertanács az előterjesztést a módosító javaslatokkal együtt jóváhagyta, és a határozat 

átdolgozását követően 2.068/1954 Mt. h. szám alatt közzétette (HT 1954. 24. szám, június 29.).
23 Az Országos Tervhivatal elnöke – figyelemmel a január elsejei hatállyal bekövetkezett árváltozásokra 

– előterjesztésében javasolta az önköltségi tervek felülvizsgálatát és az önköltségcsökkentés százalékos 
arányának ismételt megállapítását, a százalékos arány emelését. Ezt indokolja az 1953 II. és IV. 
negyedében bekövetkezett önköltség-emelkedés is, ami a nyereség és a forgalmi adó összegének 
csökkenését, és ebből következően a veszteséges vállalatok számának növekedését eredményezte. A 
határozati javaslat szerint az OT az újonnan megállapított önköltségi terveket 8 napon belül adja ki a 
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A KGM által javasolt önköltségcsökkentési előirányzatot tették be. Ezt a javaslatot a 
KiM és a KGM a vállalatok tervei alapján tették, később az elvtársak ezt visszavonták. 
Véleményünk szerint azt kell meghagyni, amit a vállalatok elfogadtak.24

Az FM 129 milliót bérügyi intézkedésekre kér, ami még nincs elhatározva.25 Ha erre 
szükség lesz, akkor az FM kérje a megfelelő módszerekkel. 0,5% a minisztériumi ipar 
önköltségcsökkentésének előirányzata. Ha mi tételenként nézzük, kitűnik, hogy egyes 
minisztériumoknál igen jelentős.
Gerő [Ernő] elvtárs: Ez nagyon kicsi, nincs olyan népi demokrácia, ahol ez lenne.
Szalai [Béla] elvtárs: A bányaenergia viszi le, közrejátszanak azonban olyan tényezők, 
mint a minőség emelkedése, anyagigényesség felé való eltolódás. Külön az élelmi-
szeriparnál 0,1%-os javaslat van. Nem a javaslat feszített, mert a múlt évben jó volt a 
cukorrépa-termelés, idén nem tervezhetünk ilyen eredményre.
Kiss [Árpád] elvtárs: Nem értek egyet az OT indokolásával, mely szerint 1953-ban 
lazaságok következményei, hogy a költségnövelő tényezők száma magas. Itt köz-
rejátszottak olyan tényezők, mint a választék növelése, minőség javítása, stb. Ezek 
1954-ben is közrejátszanak.
Zsofinyecz [Mihály] elvtárs: A MT által javasolt önköltségi számokat tovább feszíteni 
nem tudják. Amellett lennénk, hogy ezt hagyják meg.
Hegedüs [András] elvtárs: A vitás kérdéshez: A javaslat, amit az OT behozott a MT 
által elfogadott anyaggal szemben 67 millió további szűkítést tartalmaz. Ehhez képest 
van a minisztériumnak igénye 62 millió. Így jön ki az igény. Ez a 67 millió bér, de nem 
újabb bérügyi intézkedésekről, hanem különböző normák másképpen való számításából 
következik be. Sok lazaság van, valóban nem tudok kiállni a 67 millió mellett, de meg 
kell nézni, hogy lehet-e további szorításokat alkalmazni. Helyesnek tartanám, ha ezt 
a kérdést az OT megnézné a PM-[m]el együtt, bevonva az FM-et.
Hidas [István] elvtárs: A 2. pontnál a PM-et kellene kötelezni, hogy a megfelelő szovjet 
szervekkel ezt a kérdést rendezze.26

minisztériumoknak, a munkaeszközök árában bekövetkezett árcsökkentés miatt a beruházási kereteket 
182 millió forinttal csökkentse és ezt 8 napon belül érvényesítse a beruházási összegek folyósításában, 
a KSH elnöke az 1954. évi önköltségi tervek teljesítését az átárazott tervek alapján mérje.

24 A KGM számára a Minisztertanács eredetileg a kohászatnál 0,8%-os, az általános gépiparnál 3,2%-os 
önköltségcsökkentést hagyott jóvá. A minisztérium ennek a fenntartását kéri, miközben az OT a 
kohászatra 2,1%-os, az általános gépiparra 3,6%-os csökkentést javasol. Ezt indokolja az 1953. IV. 
negyedében bekövetkezett költségromlás, illetve az is, hogy a vállalatok maguk is vállalták a magasabb 
százalékot. A Könnyűipari Minisztériumnál hasonló a helyzet, ott a minisztérium 1,1 %-os javaslatával 
szemben az OT ragaszkodik az 1,5%-hoz.

25 A Földművelésügyi Minisztérium az előterjesztéshez fűzött megjegyzésben 119 millió forint 
veszteségemelkedés jóváhagyását kérte tervezett bérpolitikai intézkedések miatt.

26 A határozati javaslat 2. pontja szerint a Minisztertanács a nehézipari minisztert utasítja, hogy a 
szovjet–magyar vegyesvállalatok átárazott önköltségi tervét május 30-ig az OT elnökének véleményével 
együtt nyújtsa be a Minisztertanácshoz.
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Gerő [Ernő] elvtárs: Az állandó bizottság feladata ez.
Hidas [István] elvtárs: Amikor megegyeznek, attól számított két héten belül 
hozzák be a javaslatot.
Szita [ János] elvtárs: Az OT a javaslat készítésénél abból indult ki, hogy az önköltségi 
tervek átárazása nem új tervet jelent, hanem technikai munkát, amely a számokat 
változtatja. Az történt, hogy a IV. n.é. tényleges önköltségi alakulása rosszabb, mint amivel 
az eredeti terv kidolgozásánál számoltunk. A vállalatoktól beérkező tervek általában 
magasabb önköltségi számokat tartalmaznak. Utólag veti fel ez a két minisztérium, 
hogy maradjon meg a %, és ne emelkedjék az önköltségcsökkentési terv, vagyis a 
vállalatoknál szorosabb terv legyen, mint a minisztériumoknál. Elvileg sem helyes.
A könnyűipar észrevételét nem lenne helyes figyelembe venni, mert a minőség javítása 
nem új dolog a terv számára, ezelőtt is figyelembe volt véve.
Az FM költségigényénél a szöveg félreérthető. Mindenesetre mi a Minisztertanács által 
beállított keretből indultunk ki. Külön igényeket nincs jogunk tudomásul venni, ezt 
külön kell felvetni a szokásos módon.
Gerő [Ernő] elvtárs: Hagyja jóvá a Minisztertanács az OT előterjesztését. Az indoklást 
meg lehetne változtatni, de az összegeket hagyjuk meg. Ami a mezőgazdaságot illeti, 
itt a tényeket kell megállapítani. Amennyiben a MT-keret nem elegendő, akkor az 
FM-nek a szokásos módon kell felvetni, nem pedig az önköltségtervezésen keresztül. 
Nagyobb összeg, mint amennyi a MT keretében volt, bérügyi intézkedésekre nem adható.
Bognár József elvtárs: Csak akkor fogadom el, ha Kiss elvtárs a Minisztertanácsnak 
kijelenti, hogy minőségromlás nem következik be.
Kiss [Árpád] elvtárs: Meg tudom oldani az 1954. évi tervben lefektetett mértékig 
95%-os önköltség-tervezési mértékig.
Gerő [Ernő] elvtárs: Fogadjuk el az előterjesztést.27

3 .) napirend. 
a.) 1953. évi állami költségvetés végrehajtásáról szóló PM-jelentés és az ÁEK 

szakvéleménye.28

b.) 1954. évi költségvetés.29

Olt [Károly] elvtárs: Az 1953. évről készített zárszámadás megmutatja, hogy az előirányzott 
költségvetést 96%-ban teljesítettük globálisan. 1070 millióval szemben 862 millióval zárult 
a költségvetés. Igyekeztünk érvényesíteni, hogy az elmúlt év folyamán bekövetkezett 
jelentős változások, amelyek a kormányprogram elhangzásából adódtak, a lehetőség 
szerint kiemelkedjenek a zárójelentésből. Pontos szétválasztását az első és második 

27 A Minisztertanács az előterjesztést 526/2/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta. A 
könnyűipar önköltségcsökkentési tervét 1,2 %-ban állapította meg.

28 Az előterjesztést (a mellékletét képező „Az 1953. évi állami költségvetés végrehajtásáról szóló 
jelentés” nélkül) és az Állami Ellenőrzési Központ szakvéleményét lásd (a hozzá csatolt részletes 
melléklet nélkül) Melléklet 2/a és 2/b.

29 Az előterjesztést lásd Melléklet 3/a.
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félévi gazdálkodásnak nem tudták megcsinálni. A kormányprogram értelmében a 
költségvetés számadatai mutatják, hogy az életszínvonal emelése érdekében elhatározott 
pénzügyi fedezetet a PM biztosította 4 ezer millió Ft értékben kb. A zárszámadásról 
szóló jelentés rámutat azokra az aránytalanságokra, amelyek éppen a kormányprogram 
után kitűzött célok elérése érdekében a népgazdaság aránytalanságaiban kiütköztek 
mint hibák. Ennek a lényeges tétele úgy jelentkezik, hogy a költségvetés végrehajtása 
során a vállalati feladatok elvégzésénél, a nyereség befizetésnél az előirányzathoz képest 
mindössze 40%-os teljesítés történt, ami azzal járt, hogy az eredmények elszámolásánál 

4000 millió kiesés jelentkezik, ami azt is mutatja, hogy az életszínvonal emelkedésére 
elhatározott intézkedések pénzügyi fedezetét azokból a tartalékokból találtuk meg, 
amelyek korábban a költségvetésben jelentkeztek.
A termelés maga nem támasztotta alá a kormányprogramot, annak ellenére [, hogy 
a] 3.[III.] n[egyed] évben a pénzforgalmi egyenleg 94 milliós felesleget mutat. A IV. 
n.é. 1594 millió hiánnyal jelentkezik. Közismert, hogy ez a tendencia az 1954-es évre 
is áthúzódik és az I. n.év eredményei is azt mutatják, hogy 448 milliós hiány van a 
pénzforgalmi egyenlegben. Nyilvánvaló, hogy ilyen módon az 1954. éves feladatokat 
tovább vinni nem lehet. A népgazdaságnak egyben a legfontosabb tartalékait képezi 
a termelékenység fokozása és az önköltségcsökkentési tervek szigorú betartása. Ez 
1953-ban nem volt meg. Ezért meg kell állapítani, súlyos felelősség terheli valamennyi 
termelő minisztériumot és a PM-et is. Az ÁEK megállapítása, hogy ezen a téren a 
PM nem teljesítette megfelelően feladatát és a vállalati költségvetéseket nem tartotta 
olyan szoros ellenőrzés alatt, mint ahogyan kellett volna. A pénzügyi fegyelem 
megkívánta volna, hogy a PM a fellépő hiányosságokat szigorúan feltárja. Az ÁEK 
szakvéleményében feltárt hibák fennállnak. A PM a legutolsó hetekben vita tárgyává 
tette azokat a módszereket, amelyekkel a vállalatok ellenőrzését fokozhatják.
Az ÁEK jelentésében azzal a résszel, amely a forgóeszköz csökkentésével foglalkozik, 
nem értek egyet. A jelentés e része negatív megállapításokat tartalmaz, mert az 
elmúlt év folyamán, különösen az év első részében, ha nem is kielégítően, de jelentős 
eredménnyel hajtottuk végre a forgóeszköz-csökkentés feladatát, de a II. félévben 
is vannak eredmények.
A javaslatokhoz:
11. old. 3. pont, amelyik azt mondja, hogy a minisztériumok pénzügyi eredményei, 
amennyiben 3% lemaradást mutatnak a tervektől, vizsgálatot kell indítani a dokumentális 
revízió szerveivel.30 Ennek a feladatnak végrehajtása lehetséges a dokumentális revízió 
útján, azonban a javaslat nem adja meg, hogy milyen módon hajtsák végre. Itt évközi 
vizsgálatról lehet szó. Véleményem az, hogy évközi vizsgálatokra operatív ellenőrzés 
során van szükség, amelyet a PM finanszírozási szervei kell hogy végrehajtsanak. 
De helyesebb, hogy az ilyen eltérés esetén is a negyedéves mérlegbeszámolókra 
támaszkodnak, javasolja, hogy negyedévenként történjen a megállapítás és a szükséges 
intézkedés megtétele.

30 A megjegyzés az ÁEK szakvélemény IV/3 pontjára vonatkozott.
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Az ÁEK jelentés 12. old. 4. pontjához31:
Az itt foglaltak zavarokat okoznának a tanácsok kulturális, szociális ellátás[á]ban. Ezt 
továbbra is helyesnek tartjuk a központi költségvetésből megtéríteni. Az ÁEK egyéb 
javaslatával egyetértek.
Kiegészítő javaslat:
A tanácsok részére az elmúlt év folyamán áthidaló költségeket folyósítottunk, ezek 
egy része visszafizetésre került, 242 millió Ft-ot nem fizettek vissza. Javasolja, hogy a 
Minisztertanács ezt mint véglegesen kiadott állami hozzájárulást a tanácsok költség-
vetéséhez engedélyezze, és járuljon hozzá, hogy mint tartozást töröljék.
Kérem, hogy a Minisztertanács az 1953. évi zárszámadást fogadja el és terjessze 
az Országgyűlés elé.32

1954. évi költségvetést illetően:
Az új költségvetés a népgazdasági terveken épült fel.
1954. évben a legfontosabb feladat az önköltség csökkentése és a termelékenység 
további emelése. Enélkül a költségvetés végrehajtását biztosítani nem lehet. Az I. n.é. 
nem kielégítő eredményei azt mutatják, hogy az 1500 milliós felesleg nem megfelelő 
és nem kielégítő, és nagyobb biztosítékokat kell a költségvetésben előirányozni, hogy 
teljesíthessük, és a következő időszakban esetleg a kiadások fedezésére a tartalékot 
emeljük. Ezért a MT tagjainak egy pótelőterjesztést készíttettem, amelyben javasoljuk a 
MT-tartalékot 500 millió Ft-tal felemelni.33 Ennek biztosítására a kiadási előirányzatot 
538 millió Ft-tal csökkenteni, a bevételit 249 millióval megemelni, ilyen módon 
1798 millió Ft-os egyenleg látszik biztosíthatónak. A PM javaslatot tesz arra, hogy a 
költségvetésből gazdálkodó szerveknél 218 milliós megtakarítást érjenek el.
Alapvető kérdése az 1954. évi költségvetésnek, hogy más tartaléka, mint a termelés 
emelése és az önköltség csökkentése, nincs.
Kérem, hogy a Minisztertanács fogadja el az előterjesztést.
Házi [Árpád] elvtárs: A vizsgálatnál törekedtünk arra, hogy átfogó képet adjunk, átfogóan 
bíráljuk az elmúlt év gazdálkodását. A vizsgálatot megnehezítette a többszöri tervmódosítás.
Javaslom, hogy a Minisztertanács fogadja el a 3. sz. javaslatot, mert a kritika nélküli 
eredményromlások eléréséhez sok segítséget ad.

4. ponthoz: Jelenlegi rendszer szerint a tanács befizeti akkor is a nyereséget, ha valójában 
veszteséges, ez a tanács költségvetésében nem látszik meg. A 4. pont megtartása, 
illetve elfogadása szükséges abból a szempontból, hogy a bajok ott látszanak, ahol 
valójában történnek.
A többi javaslatokkal egyetértek és kérem a MT[-t], hogy fogadja el a szakvéleménnyel együtt.

31 A megjegyzés az ÁEK szakvélemény IV/4 pontjára vonatkozott.
32 A Minisztertanács 526/3/a/1954 számú nem nyilvános határozatával (Melléklet 2/c) az előterjesztést 

a vitában elhangzott észrevételek figyelembevételével jóváhagyta, és az Országgyűlés következő ülése 
elé terjesztette. Az Országgyűlés az 1954. évi IV. törvénnyel az 1953. évi költségvetési zárszámadást 
és az 1954. évi költségvetést jóváhagyta , (MK 1954 46. június 29.) 

33 A pénzügyminiszter pótelőterjesztését lásd Melléklet 3/b.
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Péter [György] elvtárs: Az előterjesztést tegnap este kaptam meg. Érdemben tehát 
nyilatkozni nem tudok. Javaslom, hogy számszerű, konkrét határozat ne legyen, egypár 
nap szükséges ennek áttanulmányozására.
Bognár [ József ] elvtárs: Az ÁEK javaslata a pénzügyi hiányok esetében rendkívül 
megnövelné a sorban állást, ami azt jelenti, hogy automatikus folyósítás nincs, és 
ugyanakkor a partner vállalatok is sorban állnak. Ezt nem javasolom elfogadni.
Tauszk [György] elvtárs: A finanszírozásnak két megvalósítása mutatkozik: egyik, amikor 
a veszteséget hitel fedezi, a másik, hogy a hitel mögött csak fedezet legyen. Ebben a 
két, egymással sok esetben ellentétes finanszírozási kérdésben kell a MT-nak döntenie, 
amely a PM és az ÁEK között van. Helyes megoldás, ha az eljárás gyakorlati menetét 
megnézzük. Fegyelem szempontjából helytelen, hogy vizsgálat nélkül a költségvetésből 
visszaadjuk a veszteségtérítést, ezzel a bankellenőrzést rontanánk. Amit Házi elvtárs 
javasol, azon módosítsunk, de a hitelről hozott MT-határozat alapelveitől ne térjünk el.
Szabó [ János] elvtárs: A tanácsok költségvetéseivel kapcsolatban. Először is le kell 
szögezni, hogy a tanácsok nem gazdái a költségvetésnek, mert a gazda mindenben 
a PM. A tanácsoknak nincs mozgási lehetőségük. Javasolom az anyagba bevenni azt 
a pontot, amely kötelezné a PM-et és azokat a tárcákat, amelyek tanácsi szervekkel 
állnak kapcsolatban, hogy dolgozzák ki: hogyan lehet a tanácsi szerveket a költségvetés 
gazdáivá tenni. A jelenlegi állapot befolyásolja a bevétel és a kiadás alakulását. A 
tanácsok nem érdekeltek ezen tényezők teljesítésében. Az a kérésük, hogy 54-ben a 
költségvetés ne a PM-nél, hanem a tanácsoknál legyen.
Zsofinyecz [Mihály] elvtárs: Ténylegesen a minisztérium is felelős azért az eredmény-
romlásért, ami jelentkezik, meg kell azonban mondani, hogy itt vannak olyan összegek, 
amelyek a múlt év elején is fel lettek vetve, de nem lettek figyelembe véve, ilyen például 
magas kocsiállás kérdése, pönálé kérdése.
A tervcsalással kapcsolatos megállapítás téves. Itt figyelembe kell venni a terv és a folyó 
árak közötti különbséget, jelenleg a vállalatok itt tudnak manipulálni.
Kérem, hogy a MT járuljon hozzá, hogy az ÁEK szakvéleményét tanulmányozás 
végett magunknál tarthassuk.
Gerő [Ernő] elvtárs: Semmi akadálya nincs.
Pogácsás [Antal] elvtárs: Nem helyes Szabó elvtárs megállapítása a tanácsok pénzgaz-
dálkodásával kapcsolatban. Éppen az elmúlt héten láttuk, hogy a szakminisztériumok 
hibájából 150 millió Ft[-ot] kellett zárolni, amit nem használtak fel. Eddig a PM látott 
el olyan feladatokat, amelyeket a szakosztályoknak kellene ellátni.
Az MT-nek van egy korábbi határozata, hogy a főkönyvelőségeket meg kell szervezni a 
szakosztályokon. Ezt a szaktárcák nem hajtották végre. Az a véleményem, hogy a községi 
titkárok feladatukat nem látják el, de egyáltalán nem is foglalkoznak és foglalkoztak 
ezzel a kérdéssel. A Kormánybizottság előtt lévő javaslatban felvetettük ezt a kérdést. 
A szaktárcák feladata lenne, hogy a társadalmi munkák megvalósítását finanszírozzák. 
A PM sem tett meg mindent, a szaktárcáknál is sokkal többet kell megtenni.
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Szabó [ János] elvtárs: Nem tudom honnan veszi Pogácsás elvtárs a szaktárcák kérdését, 
a pénzügyi tervezés teljes egészében a PM-nél van, hogyan tudnánk ezeket ellenőrizni? 
Nem intézkedhetek a tanácsok felé.
Hegedüs [András] elvtárs: Az előterjesztés egyoldalú. Hogy világosan lehessen elemezni 
egyes területeket, bizonyos egyforma mutatók alapján kellene eljárni. Ki kellene mutatni 
népgazdaságilag az önköltség alakulását, csökkenését, és azt hasonlítani.
Az állami gazdaságoknál nincs szó arról, hogy 100 Ft ráfordított összegnél mennyi a 
termelési költség 53-ban és 54-ben.
Az előterjesztésnek az állami gazdaságokra vonatkozó részét nem tartom helyesnek és igaznak. 
Nem veszi figyelembe, hogy megkétszereződött az államnak a beadott gabona mennyisége.
Rendkívül egyoldalú a kérdések felvetése, nem reális.
Olt [Károly] elvtárs: Az egyoldalúság kérdésével egyetértek, erre vonatkozóan a 
PM sem végzett részletes elemzést. Ami a tanácsok költségvetési önállóságát illeti: 
elismerem, hogy számos olyan megkötöttség van, amely megnehezíti a tanácsok önálló 
gazdálkodását. Erre vonatkozóan javaslatot készítenek, amely ezeket a kérdéseket 
rendezi. Azonban ahhoz, hogy a tanácsok szabadon gazdálkodhassanak, szükséges, 
hogy jól szervezett szakapparátussal legyenek felszerelve. A szaktárcák a tanácsok 
felé nem építették ki a pénzügyi ellenőrzést és kapcsolatokat. A minisztériumok 
lebecsülik ezeket a kapcsolatokat. A minisztériumoknak ez a magatartása is hátráltatja 
a tanácsokat az önálló gazdálkodás kialakításában. Ezen a téren komoly javaslatokat 
tettek a racionalizálási bizottságnak.
Gerő [Ernő] elvtárs: Az 1953. évi költségvetés teljesítéséről szóló jelentés, ÁEK szakvélemény 
és melléklet alapjában véve helyesen tárja fel a döntő hiányosságokat, amelyek az 1953. 
évi gazdálkodásban megmutatkoztak. Különösen az ÁEK szakvéleménye egy egész sor 
konkrét hibára mutat rá, amelyet a későbbiek folyamán figyelembe kell venni.
A PM jelentésében van egy bizonyos egyoldalúság, és nincs benne elég önkritikai 
szellem. A PM-en sok minden múlott, bár egyedül nem tőle függött, hogy 1953-ban 
hogyan gazdálkodunk.
Ami a felvetett kérdéseket illeti:

1 .) Az ÁEK jelentésben negatívan van felvetve a forgóeszköz-csökkentés kérdése. 
Voltak eredmények.

2 .) A tanácsok költségvetésének kérdését külön meg kell vizsgálni abban az irányban, 
hogy nagyobb önállóságot kell biztosítani a tanácsoknak, a saját költségvetésük 
végrehajtásában, fönntartva a PM-nek és a pénzügyminiszternek általános 
felügyeleti jogát a költségvetés tekintetében. A tárcáknak fokozott beleszólást 
kell biztosítani a saját területükön a tanácsok pénzügyi kérdéseibe.

3.) 3%, és az ezzel összefüggő dolgok kérdése.
El lehetne fogadni, hogy amíg negyedéves mérlegbeszámolók alapján történik 
a termelési, pénzügy stb. tervek végrehajtásának ellenőrzése, addig a PM legyen 
köteles negyedévenként ellenőrizni azt, hogy a 3%-ot globálisan minisztériumonként 
az eredményromlás túllépte. Irányt kell venni arra, hogy a vállalatok havi 
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nyereségmérleget készítsenek és át kell térni fokozatosan, hogy az ellenőrzés 
havonta történjék meg, ha ilyen eredményromlás bekövetkezik.
Ha ilyen eredményromlás bekövetkezik, akkor a kifizetést a pénzügyminiszter 
attól tegye függővé, hogy a szükséges intézkedéseket megtették-e.
Az ellenőrzés egyelőre negyedévenként történjen és fokozatosan, amilyen 
mértékben be tudják vezetni, át kell térni a havi ellenőrzésre. Ennek a munkának 
a menetét a PM az ÁEK-val dolgozza ki és fektesse le írásba.

4 .) Alapul fogadjuk el az ÁEK javaslatát, de szöveg módosítandó: amennyiben 
ilyen feltétlenül biztosítandó intézmény fenntartásáról van szó, és a hiány 
fennállása ezeknek a fenntartását nem biztosítaná, akkor központi, a PM-keretből 
kell ezeknek a biztosításáról gondoskodni, viszont a mérlegbeszámolóban 
jusson minden kifejezésre.
Ezekkel a módosításokkal fogadja el a Minisztertanács az 1953. évi önköltségi 
terv beszámolóját.34 

Hozzászólások az 1954. évi költségvetéshez:
Szalai [Béla] elvtárs: Véleményem szerint a költségvetésben nincs figyelembe véve az 
a határozat, hogy a termelő minisztériumok a II. havi lemaradást fél évig behozzák. 
Itt mód lenne rá, hogy a forgalmi adó és a nyereség befizetési lemaradást is behozzuk. 
Javaslom ezzel kiegészíteni a határozatot és ezt keresztülvezetni a költségvetésen.
A költségvetésben elég sok olyan tétel van, amely bizonytalan, fennáll a veszélye, hogy 
nem tudunk megfelelő egyenleget biztosítani.
Felmerül a vásárlóerő és árualap egyensúlya biztosításának kérdése. Szükséges, hogy 
bizonyos közületi vásárlásokat csökkentsünk, hogy a lakosság árualapját növelni lehessen. 
Javasoljuk, hogy mintegy 100 milliós keretben az OT dolgozzon ki javaslatot, ezt a 
költségvetésnél vegyék figyelembe.
Véleményünk szerint a PM tárcabevételei növelhetők. Az I. n.év bevételeket 300%-ra 
teljesítette. Emelni lehet ezeket az előirányzatokat, nem szükséges, hogy 300%-ra teljesítse.
Az FM 180 milliót kér globálisan mezőgazdaság-fejlesztésre. Eddig ebből 30 millióról 
tudta megmondani, hogy mire kell. Az FM mondja meg, hogy mire akarja ezt az összeget.
Ezekből a tételekből mintegy további 300 millióval lehetne növelni a tartalékot.
Közölhetem, hogy az adóra vonatkozóan a PM elfogadta az OT javaslatát.
Bata [István] elvtárs: Péter elvtárs javaslatát meg kell gondolni. Nem lehet költségvetéshez 
így nyúlni. 80 milliót akar a PM a HM költségvetéséből csökkenteni, 30 millió nem 
specifikált költségvetési tételeink vannak. Nem állt elegendő idő a kérdés átgondolására, 
megtárgyalására. 80 milliós csökkentés nem helyes, ezt kapásból nem tudom elfogadni.
Bognár [József ] elvtárs: Véleményem szerint a szöveges rész túlzottan rózsaszínű. Javaslom, 
hogy vegyen fel bizonyos problémákat, és összhang legyen a pénzügyminiszter beszéde 
és az anyag között. A vásárlásokat 20%-kal növeli, ez ténylegesen 23%. Kereskedelmi 

34 Helyesen: az 1953. évi költségvetésről készített beszámolót.
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beruházásoknál 17,6%-kal jelöli meg a többletet 1953-hoz viszonyítva. Ez nem felel 
meg a valóságnak, nincs több mint 1953-ban.
A mellékletet35 meg kell tárgyalni. Nagyobbrészt végrehajtható, egy tétel azonban nem.
Zsofinyecz [Mihály] elvtárs: Kérem, hogy egyelőre ne fogadja el a Minisztertanács. A 
KGM bérénél nincs tisztázva a kérdés, nincs tisztázva a tervmódosítás.
Szíjártó [Lajos] elvtárs: Kérem, hogy a mellékletet ne fogadja el a MT, nem tudjuk 
végrehajtani, csak esetleg a típustervek csökkentésével.
Erdey-G[rúz Tibor] elvtárs: A többletként jelentkező végzett pedagógusok munkába 
állításával kapcsolatban 14 millió igényünk jelentkezik. Az előterjesztés 9 millió 
csökkentést ír elő. Kérjük a 9 millió meghagyását, és akkor elállunk a 14 millió igénytől.

Altomáré [Iván] elvtárs: A 3. oldalon a dotációs tervek kérdéséhez. A PM engedélyezte 
a határidő módosítást.
Az összegeknél nincs figyelembe véve, hogy a BgyM-től átjött 3, tőlünk átment 1 iparigazgatóság.
Tisza [ József ] elvtárs: Olt elvtárs javaslatát a 10%-os csökkentéssel kapcsolatban nem 
tudjuk végrehajtani, ha igen, akkor ez póthitel formájában jelentkezik.
Gerő [Ernő] elvtárs: Mielőtt behoztuk ezt az anyagot a MT elé, egy kisebb bizottság 
nálam megtárgyalta. Megnéztük, hogy mennyire reális a 1,5 milliárd, és mi az, amit 
ezen felül tennünk kell. Tekintve, hogy közben a helyzet romlott, teljesen világos 
képet nem tudtunk alkotni. Arra a megállapításra jutottunk, hogy a PM által javasolt 
1,5 milliárdból kb. 700–800 millió lehet reális. A 1,5 milliárdból közelebbi vizsgálat 
megállapította, hogy teljesen biztos 500 millió, ezért ahhoz, hogy elérjük a másfél 
milliárdot, még kb. 1 milliárdot kell összehoznunk. Ami a PM javaslatából – az újból 

– reálisnak látszik az 800 millió, ahhoz, hogy a Minisztertanács határozata végrehajtásra 
kerüljön, még kell 200 millió, tehát további tételeket kell felderíteni.
Egyetértek azzal, hogy nem lehet kapásból dönteni, nem lehetett megvizsgálni, nem volt rá idő.
A határozatnak abból kell kiindulni, hogy:

1 .) 1500 millió szaporulat legyen teljesen biztos tételekből.
2 .) A kérdést a PM-mel tárgyalják ki, és amennyiben vitás kérdések maradnak fenn, 

úgy azokat a Minisztertanács elnöke, illetve elnökhelyettesei döntsék el.
Ezek közé a kérdések közé sorolandók:
a.) a Begyűjtési Minisztérium 10%-ának kérdése;
b.) Zsofinyecz elvtárs által felvetett bérkérdés;
c.) Okt[atási] Min[isztérium] 9 milliós kérdése.

3 .) Meg kell vizsgálni, hogy az FM 180 milliós kérelme mögött mi rejlik.
4 .) Figyelembe kell venni a forgalmi adó és nyereségbefizetések lemaradásánál 

azt, hogy ezt a lemaradást a minisztériumok az első félévig hozzák be, a többi 
lemaradással együtt.

35 Az 1954. évi költségvetés-előterjesztés három melléklettel egészült ki: I. az 1954. évi dotációs tervek, 
II. az 1954. évi forgóeszköz-csökkentési terv, III. kimutatás a költségvetési keretszámokkal szemben 
az I. negyedév során új feladatok folytán mutatkozó többletekről.
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Bognár elvtárs által felvetett számszerűség kérdéséhez: valóban nem 20% az áruforgalom, 
22-nek felel meg. Mi magunk ne csökkentsük az eredményeinket.
A szöveges részhez: Nem eléggé mutat rá a problémákra, az erőfeszítések szükségességére, 
éreztetni kell, hogy vannak nehézségek, amelyeket le kell győzni. Ilyen szempontok 
alapján át kell dolgozni az anyagot és az Országgyűlésre bevinni. Fenti módosításokkal 
a MT elfogadta az anyagot.36

4 .) 1954. évi gabonabegyűjtés előkészítése.37

Előadó: Tisza József elvt[árs]: 
Vitás a 3. oldal 3. bekezdése, a gépkocsikat illetően. Megegyeztek a Közlekedés- és 
Postaügyi Minisztériummal, hogy a begyűjtési szállítási terveknek megfelelően a 
közlekedési minisztérium biztosítsa a gépkocsikat.38

Ugyancsak a 3. oldal 5. pontnál az elvtársak felvetették az elemi károk határidejét. Fixen 
meg kell mondani. Javasolja a határidőt június 30-ig megállapítani.39 
Gerő Ernő elvt[árs]: A Minisztertanács ezt tudomásul veszi. Vitás még a 11. pont; a 
gépállomási talajmunka.40

Tisza József elvt[árs]: Megegyeztek, hogy az egyéni termelőknél a számlákat június 15. 
és 20. között megkapják, míg a termelőszövetkezetektől július 15-ig,
Gerő Ernő elvt[árs]: A Minisztertanács, mint határozatot ezt kimondja.

36 A határozatot lásd Melléklet 3/c. Az Országgyűlés az 1954. évi IV. törvénnyel az 1953. évi költségvetési 
zárszámadást és az 1954. évi költségvetést jóváhagyta , (MK 1954 46. június 29.)

37 A begyűjtési miniszter előterjesztést tett az 1954. évi gabonabegyűjtés előkészítéséről. Ebben 
hangsúlyozta, hogy a gabonabegyűjtésre kedvezően ható tényezők (a beadási kötelezettség mértékének 
csökkentése, a parasztságnál keletkezett nagyobb tartalékok) ellenére a feladatok számos területen 
megnőttek. Ezek között komoly szerepet játszik az állami és állampolgári fegyelem meglazulása, 
ami szükségessé teszi, hogy a begyűjtést új területi szervezettel, elsősorban politikai felvilágosító és 
meggyőző munkával kell biztosítani. A kenyér- és lisztellátás zavartalanságának biztosítása érdekében 
lényegesen nagyobb gabonamennyiséget kell felvásárolni a szabadpiacon és központi feladattá kell 
tenni a gabona beadásának közvetlenül a cséplőgéptől történő teljesítését. A begyűjtés költségeinek 
csökkentése érdekében a cséplés ellenőrzését nem függetlenített ellenőrök, hanem a cséplőgép 
traktorosa vagy a munkacsapat egy tagja útján kell megoldani.

38 A hivatkozott pont szerint a cséplőgépnél történő terménybegyűjtéshez, illetve általában a termény-
begyűjtéshez mintegy 300 tehergépkocsi szükséges, amit a közlekedés- és postaügyi miniszter biztosít.

39 A hivatkozott pontnak a határidőre vonatkozó szövege így hangzott: „A pénzügy- és a begyűjtési 
miniszter a földművelésügyi miniszterrel egyetértésben gondoskodjék arról, hogy az elemi károkat, 
még az aratást megelőzően állapítsák meg.”

40 A határozati javaslat 11. pontja előírta, hogy a gépállomások a talajmunkadíj számláit a megállapított 
határidő betartásával június 30-ig adják át a községi begyűjtési megbízottnak előírás és behajtás 
végett. A hozzá fűzött megjegyzés szerint a Földművelésügyi Minisztérium csak július 15-ig vállalja 
a talajmunkadíj számláinak átadását, ami egyes termelőkre nézve hátránnyal járna. 

29/4
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Tisza József elvt[árs]: A 4. oldal 13. pont.41 A megállapodásnál abban maradtak, hogy 
tesznek kikötést, hogy milyen módon gondoskodik a Földművelésügyi Minisztérium 
a gépkereset átvételére és átadására. Lényeg, hogy a gépkeresetet a gépállomások 
maradéktalanul adják át az átvevő vállalatoknak.
Gerő Ernő elv[árs]: A Minisztertanács ezt is határozatilag kimondja.
Tisza József elvt[árs]: Felveti az 5. oldal 1. d) ponttal kapcsolatban az ellenőrök kérdését.42

Az elvtársak fenntartják véleményüket, hogy függetlenített ellenőröket állítsunk be, 
ami 20 millió forint pluszt jelent a népgazdaság számára, mint kiadást, [miközben] ez a 
csökkentés lényegében szerepel a begyűjtési költségek csökkentésében is. Problémájuk, 
hogy a 14–15 ezer ellenőr beállítása plusz munkaerőigényként jelentkezik. Ebben a 
kérdésben nem tudtak megállapodni. Véleményük, hogy ne legyenek függetlenítettek, 
viszont a Központi Statisztikai Hivatal, a Földművelésügyi Minisztérium és a Tervhivatal 
is azon az állásponton van, hogy függetlenítettek legyenek.43 Ebben kértek döntést.
A 8. oldal 6–7. pont a fuvarozási költséggel foglalkozik.44 Véleményük szerint a múlt 
évi fuvardíjakat kell fizetni a termelőknek, amennyiben igénybe veszik az erejüket, 
viszont a tervhivatali elvtársak azt javasolják, hogy vizsgálják meg a helyzetet, és ennek 
alapján új díjtételeket állapítsanak meg.45

Gerő Ernő elvtárs: Az MT Titkársága javasolta, hogy kössenek szerződést, ezzel szemben 
a vélemény az volt, hogy nem lehet szerződést kötni.
Tisza József elvtárs: Az elvtársak attól félnek, hogy a parasztok nem kapják meg a fuvardíjat.
Gerő Ernő elvtárs: Nem lehet szerződés alapján, ki kell rendelni és meg kell fizetni.
Tehát vitás kérdés az ellenőrök kérdése és a fuvardíj felülvizsgálása.
Hegedüs András elvtárs: Az ellenőrök kérdésében javasolja elfogadni az Országos 
Tervhivatal és a Központi Statisztikai Hivatal álláspontját. Nem lenne komoly ellenőrzés 
az, ha a traktorosra bíznánk rá. Ki lehetne azonban mondani, hogy a gépállomások ehhez 

41 A hivatkozott pont szerint „A földművelésügyi miniszter gondoskodjék arról, hogy a gépállomások 
gépkeresetét a termelőktől a cséplőgépnél vegyék át és naponként – ahol pedig ez nehézségbe ütközik, 
ott legalább 3 naponként – összegyűjtve szállítsák be az átvevőhelyre.”

42 A megjegyzés elsősorban nem a hivatkozott pontra, hanem az előterjesztésnek a függetlenített cséplési 
ellenőrök alkalmazásával kapcsolatos javaslatára vonatkozott.

43 A határozati javaslat II. 1. e) pontjához fűzött jegyzet szerint az OT és a KSH azt javasolta, hogy a cséplés 
ellenőrzését – az előző évhez hasonlóan – függetlenített ellenőrök végezzék, miután a függetlenített 
ellenőrök munkája hatásosabb. Ez azonban mintegy 20 millió Ft többletkiadást eredményez.

44 A határozati javaslat III./6. pontja szerint a községi tanácsok végrehajtó bizottságainak elnökei a 
begyűjtött termények vasútállomásra szállításához biztosítsanak igaerőt, ha az átvevő helyek saját 
erejükből nem tudnak erről gondoskodni. A III./7. pont szerint az OT és a KPM a begyűjtés során 
igénybe veendő igaerő fuvardíját az 1953. évi őszi begyűjtés során 1953. december 31-ig alkalmazott 
fuvarozási díjtétellel azonosan állapítsa meg. 

45 A határozati javaslat III/7. pontjához fűzött jegyzet szerint az OT azt javasolja, hogy a fuvardíjak 
megállapítására – a május–június havi fuvarhelyzet ismeretében – a Begyűjtési Minisztérium 
júniusban külön előterjesztést tegyen.
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a munkához a rendelkezésre álló munkaerők közül megfelelő embereket adjanak át a 
begyűjtés számára állandó ellenőrként. Szerinte ebben az évben az állandó ellenőrzést 
még fenn kellene tartani. Az ellenőrök eddig tanítók, diákok voltak, és voltak ezek 
között deklasszált elemek is.
A gépállomásoktól tudnak átadni bizonyos számú traktorost, munkagépkezelőt.
A rendkívül bürokratikus rendszert, amivel meg akarták kötni a csalást, azt lazítani kell. 
Eddig név szerint a Minisztérium hagyta jóvá, hogy XY-nak kiadhatják-e a keretet. A 
gazdaság igazgatójára bizonyos keretet kell bízni.
Tartsuk fenn a tavalyi rendszert, hogy vetőmagon kívül minden gabonát adjanak be.
A gépkereset kérdésében megegyeztek.
Péter György elvtárs: A tárgyaláson két szempont merült fel:

1 .) A takarékosság,
2 .) a megbízott ellenőrök közé becsúsztak nemkívánatos elemek.

Egyetért azzal, hogy az összetételt meg kell javítani, Hegedűs elvt[árs] tud segíteni.
20 millió forintot megtakarítani nem lehet.
Olt Károly elvtárs: Tisza elvtárs nem említette, hogy van egy problémája ennek az 
előterjesztésnek. A fuvarkapacitás, a javaslatban bent van, hogy a közös szérűn csépelt 
gabonát állami eszközökkel szállítsuk be. Nem tudja, mennyiben mérték fel, hogy ez 
biztosítható-e. Eddig a beadási helyre a paraszt szállította be a gabonát. A másik, amit 
Hegedüs elvt[árs] az 1/8. ponttal kapcsolatban felvetett, hogy új beadási rendszert 
akarnak az állami gazdaságokra vonatkozóan javasolni, egyetért.
Az ellenőrök kérdésében egyetért, hogy valamilyen ellenőri rendszert fenn kell tartani, 
esetleg meg lehet olyan módon oldani, hogy ez ne kerüljön 20 millió forintba.
Kombinálni kellene a kérdést, esetleg traktorosokat is be lehet állítani.
Bognár József elvtárs: 4. oldal 12. pont kimondja, hogy a begyűjtési miniszter július 
15-ig gondoskodjék 2 ezer vagon gabona és 1000 vagon árpa begyűjtéséről. A termések 
10–12 napot késhetnek, helyes lenne felvenni, hogy július 20-ig újabb 2 ezer vagonról 
kell gondoskodni, ezáltal elkerülhetnénk, hogy 1500–2000 vagon gabonaimportra 
legyünk utalva július második felére.
Czakó Kálmán elvt[árs]: A 6. oldal utolsó bekezdése „fekete cséplés”-ről beszél. Javasolja 
ide bevenni, hogy a „Belügyminisztérium és a Legfőbb Ügyészség bevonásával.”46

Gerő Ernő elvtárs: Ezt el lehet fogadni.
Bebrits Lajos elvt[árs]: 9. oldal 2. pont; a taxikról szól.47 Eddig a vidéki taxi vállalatoktól 
vették át, most ilyen nélkülözhető számmal – 30 db-bal – nem rendelkeznek, néhányat 
a fővárostól, vagy a közel eső helyektől is el kell venni.

46 A hivatkozott helyen a határozati javaslat II/2. pontja utolsó bekezdésének szövege szerint „A fekete 
cséplések megakadályozására szigorú rendszabályokat kell életbe léptetni. Ennek szabályait az igazságügyi 
miniszter a begyűjtési miniszterrel egyetértésben dolgozza ki és június 1-ig terjessze a Minisztertanács elé.”

47 A határozati javaslat IV/2 pontjának szövege így hangzott: „A gabonabegyűjtés időszakában 
– július és augusztus hónapokban a megyei begyűjtési hivatalok részére rendelkezésre álló 1-1 
személygépkocsin felül – a megyék nagysága szerint – további 1-2, országosan összesen 30 taxit, míg 
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Gerő Ernő elvtárs: Az arányos elosztás alapján ideiglenesen el lehet valamit venni.
Petőházi Sándor elvt[árs]: Javasolja, hogy ebben a kérdésben most még a Minisztertanács ne 
hozzon döntést. Az egész kérdést szabályozni kell a Földművelésügyi Minisztériummal együtt.
Az ellenőrzéssel kapcsolatban felveti, hogy az előző években a mázsás volt az ellenőr, 
ez bevált. Ezt lehetne zömében alkalmazni.
Kovács Kálmán elvt[árs]: A 6. oldal utolsó bekezdése, a feketézés megakadályozásáról szól.
Felveti, van-e szükség új büntető jogszabályok meghozatalára. Javasolja az itt felvetett 
határidőt összekapcsolni a június 5-ig való MT elé terjesztendő határidővel. Utalni 
kell ebben az előterjesztésben a jogszabályokra, amit alkalmazni kell. Ezt a részt 
innen ki kell hagyni.
A bíróságok a nyári munkáktól ne vonják el a parasztokat, hanem hagyjuk őszre az 
apró-cseprő ügyeket, csak a cséplési ügyekkel foglalkozzanak.
Gerő Ernő elvtárs: Rátér néhány vitás kérdésre:

1 .) Az ellenőrök kérdése.
Az ellenőrzés valamilyen független rendszerét a Begyűjtési Minisztérium kezében 
még ebben az évben feltétlenül meg kell hagyni.
El lehet fogadni azt, hogy „általában ellenőrnek alkalmas embereket, akik 
megbízhatóak politikailag, írni, olvasni, számolni tudnak”, igyekezzenek 
megtartani mázsásnak, ilyen módon a költségeket csökkentsük. Ahol ez nem 
lehetséges, ott be kell állítani külön ellenőrt.

2 .) A fuvardíj felülvizsgálást jobb úgy hagyni, ahogy eddig volt.
3 .) A teherautó-szállítás. Ezt nem kell forszírozni. Legyen meg Tisza elvtárséknak 

az a lehetőségük, hogy a szállítási terv erejéig igénybe vehessék. Általában eddig 
is a paraszt maga szállította be, ezután is szállítsa be maga.

4 .) Az állami gazdaságoknál elvben helyes kimondani, hogy a közvetlen gazdasági 
szükségletet túlhaladó mennyiséget be kell adniuk, az egész kérdést egy külön 
dokumentumban szabályozza a begyűjtési miniszter a földművelésügyi 
miniszterrel együtt.

5 .) Július 15-ig a 2000 vagont biztosítsák, 5 nap alatt további 2000-et, ez nagyobb 
biztonságot ad.
Varga elvtárs ezt a szerződéskötést nem tartja fenn. Szerződést nem érdemes 
kötni, ki kell rendelni és meg kell fizetni. A begyűjtési miniszternek gondoskodni 
kell, hogy a parasztok a pénzt haladéktalanul megkapják.
A Minisztertanács a módosításokkal az előterjesztést elfogadja.48

a Begyűjtési Minisztérium részére 20 taxit kell biztosítani. (A 30 taxi költségfedezete költségvetésileg 
biztosítva van. A Begyűjtési Minisztérium számára szükséges 20 taxi költségfedezetét, 500 000 Ft-ot 
póthitel formájában biztosítsa.)

48 A Minisztertanács ülésén a vitában elhangzott észrevételek figyelembevételével elfogadott határozatban 
a begyűjtési miniszter javaslatára – a Minisztertanács Titkárságának egyetértésével – két pont szövegét 
(I./6. és I./12.) kiadás előtt módosították. E szerint a termelők az 1953. évről fennmaradt gépállomási 
talajmunkadíjat csak terményben rendezhetik az eredetileg elfogadott pénzbeni vagy természetbeni 
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5 .) Az 1954. évi aratás-cséplés és másodvetés eredményes végrehajtása érdekében 
végrehajtandó feladatok.49

Előadó: Hegedüs András elvt[árs] 
Az anyagba azokat a fontosabb intézkedéseket foglalták össze, amelyek az előkészítéshez 
szükségesek. Az intézkedésekre külön előterjesztést tettek a Minisztertanácshoz, ezt 
mint utasítást javasolják kiadni. Nem akarnak ebből egy nagy nyilvános határozatot 
hozni, hanem csak belső határozatot.
Gerő Ernő elvtárs: Vitás kérdés a cséplőgép.
Hegedüs András elvt[árs]: Zsofinyecz elvtárssal megegyeztek. A tervet nem változtatják meg.
A határidőt eltolni nem szükséges.
Gerő Ernő elvtárs: A 7. oldal 3. pontban nem világos, hogy milyen árkedvezményről van szó.50

Hegedüs András elvt[árs]: Szállítási árkedvezmény volt a termelőszövetkezetek részére 
a tehergépkocsinál. Az elvtársak felvetették, hogy további kedvezményeket adjanak, 
ezt nem tartja szükségesnek, bár az elmúlt évben a tsz-ek nagyon sokallták a díjszabást.
Fock Jenő elvtárs: A 4. oldal. kb. 650 cséplőgép július végéig készül el.51

A 2. ponttal kapcsolatban: vannak olyan alkatrészek, melyből sokkal nagyobb mennyiséget 
gyártanak, de nem ők osztják el.52

A 3. pontban terven felüli cikkekről van szó, ezeket nem tudják vállalni.53

rendezés helyett; illetve a gabona gyorsbeadási prémiuma változatlanul 3 és 5 Ft marad az eredetileg 
elfogadott 5 vagy 13 Ft helyett. A módosított határozatot lásd Melléklet 4.

49 A földművelésügyi miniszter előterjesztésében áttekintette a gabona-betakarítás és az azt követő 
munkák gyors elvégzéséhez szükséges intézkedéseket, és ezzel összefüggésben megállapította, hogy 
a gépállomásoknak a tarlóhántás és másodvetés idejében és jó minőségben történő elvégzésével 
az előző évekhez képest lényegesen jobban kell segíteni a termelőszövetkezeteket és az egyénileg 
gazdálkodókat. A határozati javaslatban részletesen meghatározták a betakarításra történő fel-
készülést és a munkavégzés folyamatát, határidőit, az alkatrész-, üzemanyag- és energiaellátás 
menetét, szállítóeszköz- és élelmiszer-szükségletét, rendelkeztek az egészségügyi és a szociális ellátás 
megteremtéséről, munkaverseny szervezéséről.

50 A határozati javaslat VI. 3. pontjának szövege így hangzott: „Július 1-től július 20-ig meg kell adni 
a termelőszövetkezetek részére az 1953. évben engedélyezett árkedvezményt. Az árkedvezménynek 
azonban csak a gabona behordásra szabad vonatkoznia, egyéb árukra nem, a visszfuvarozást kivéve. 
Az árkedvezményt minden adminisztrációs megkötés nélkül kell megadni.”

51 A határozati javaslat II. 1. pontjában a kohó- és gépipari vállalatokat kötelezték arra, hogy június 
30-ig 1000 darab cséplőgépet szállítsanak le. A Kohó- és Gépipari Minisztérium már az előterjesztés 
benyújtásakor jelezte, hogy csak 650 darab cséplőgépet tudnak biztosítani.

52 A határozati javaslat II. 2. pontjában a betakarítási munkában részt vevő gépek kijavításához és 
üzemeltetéséhez szükséges pótalkatrészekről rendelkeztek.

53 A határozati javaslat II. 3. pontjában az állami gazdaságok és a lakosság szükségleteinek bizto-
sítására az I. negyedévi hátralékon kívül további nagy mennyiségű mezőgazdasági eszközök és 
vasáruk szállításáról rendelkeztek.

29/5
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Nagy Józsefné elvt[ársnő]: 7. oldal VIII. pontban szerepel 150 vagon aratási szalonna. 
Időközben a húsnál csökkentés volt. 120 vagon szalonnát tudnak csak biztosítani.
Házi Árpád elvtárs: Határozati javaslat 4. pont, 2. oldal. Ez mereven van megfogalmazva. 
Az előterjesztésben nem gondolnak arra, hogy a gabona ledől, olyan akadály is lehet, 
ami a kombájnnal való aratást gátolhatja.54

Javasolja ezen kívül még bevenni a cséplésre való felkészülésnél a tűzvédelmi felkészülést 
is, erre is gondot kell fordítani.
Bata István elvtárs: A 7. oldal VII. ponttal nem ért egyet. Nem így állapodtak ők meg, 
ők 20 db 3,5 tonnás gépkocsit nem ígértek, nem is adhatnak. 3 tonnás kocsikat tudnak 
átadni, ebben állapodtak meg.55

Gerő Ernő elvtárs: 3 tonnás is megfelel, ez rendben van.
Bebrits Lajos elvt[árs]: VI. 1. pontban 500 tehergépkocsi biztosításáról van szó.56

Feltétlen ki kell állítani ezt, de most külön 500 kocsit a Földművelésügyi Minisztérium 
részére félretenni nem tudnak. Az igényhez mérten a kocsi jelentkezni fog. Nem lehet 
elválasztani, hogy mikor végeznek munkát a szövetkezetek részére, tehát a kedvezményt 
a tsz-eknél így nem lehet megoldani.
Hegedüs András elvt[árs]: A terven felüli eszközök gyártását azért kérték, mert ezekben 
hiány van. Szükséges megnézni a tervszámokat, nem lehet hiány vasvillában, ásóban, 
vizesvödörben. Még egyszer meg kellene nézni, hogy a Kohó- és Gépipari Minisztérium 
nem tudja-e legyártani ezeket.
Gerő Ernő elvtárs: Ne legyen titkos, hanem belső határozatként kell kiadni.
A határozati javaslat I. 4. pontjára nem érdemes kitérni, bár fontos Házi elvtárs 
felvetése, hogy hogyan kell ezeket a gépeket felhasználni, ezt külön szabályozni kell, 
mert ez nem az aratás, cséplés egész munkáját szabályozza, hanem a Földművelésügyi 
Minisztérium igényeit a többi minisztériummal szemben.
A különböző gépszállításoknál helyes az az észrevétel, hogy a tehergépkocsit illetően 
azt kell mondani, hogy az „előírt terv szerint”.
A terv szerint biztosítani kell az alkatrészmennyiséget az összmennyiségből.
A 3. ponttal kapcsolatban javasolja, hogy az Országos Tervhivatal, a Kohó- és 
Gépipari Minisztérium, a Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium és a Földművelésügyi 
Minisztérium egy-egy felelős megbízottjából álló bizottság vizsgálja meg, hogy mit 
lehet kihozni pótfeladatként.

54 A határozati javaslat I. 4. pontja szerint „június 1-ig ki kell jelölni minden aratógép és kombájn munkate-
rületét. A kijelölt területeket az aratógép helyett kézi erővel a kombájnok helyett szintén kézi erővel vagy 
aratógéppel csak abban az esetben szabad levágni, ha a terület aratására kijelölt gép használhatatlanná 
válik, és azt az állami gazdaság, illetőleg a gépállomás igazgatója más gépen pótolni nem tudja.”

55 A határozati javaslat VII/3. pontja szerint a Honvédelmi Minisztériumnak 70 üzemanyag-szállító 
tehergépkocsit kell kölcsönadni a Földművelésügyi Minisztériumnak. 

56 A határozati javaslat hivatkozott pontjában arról rendelkeztek, hogy a gabona behordásának a 
legrövidebb időn belül történő lebonyolítása érdekében mintegy 500 tehergépkocsit kell biztosítani 
az állami gazdaságok és a termelőszövetkezetek számára.
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A 6. oldal VI. 1. pontja: az 500 tehergépkocsi kérdésénél arról van szó, hogy napi átlagban 
ez alatt a periódus alatt legalább 500 tehergépkocsit kell rendelkezésre bocsátani. Ez 
egy átlagos irányszám.
Az árkedvezmény kérdésénél (7. oldal VI. 3. pont) helyes, hogy ott kerüljön elszámo-
lásra, ahol jelentkezik.
A VII. 2. pontból az utolsó zárójelben lévő részt törölni kell.57

VIII. pontnál a 150 vagon helyett 120 vagont kell bevenni.
Felveszünk egy pontot, hogy a Földművelésügyi Minisztérium a Bel- és Külkereskedelmi 
Minisztériummal együtt köteles megszervezni a megfelelő tűzvédelmet.
A Minisztertanács az előterjesztést az említett módosításokkal elfogadta.58

6 .) A mezőgazdasági beruházások 1954. I. negyedévi lemaradása.59

Előadó: Hegedüs András elvt[árs]: 
Nagyon sok tapasztalatuk azt mutatja, hogy az FM átvevő szervei a minőség tekinte-
tében még mindig nagyon engedékenyek. Meg kell vizsgálni ezt a Kohó- és Gépipari 
Minisztériumnak. A lókapák csak addig jók, amíg a földbe beengedik. A minőség 
kérdését nagyon keményen veti fel.
Az építkezés kérdésében a legnagyobb lemaradás az Építésügyi Minisztérium vállalatainál 
van. Erősen kérik az állami gazdaságok, hogy az építést engedjük át. Legyen saját 
építkezés. Arra kellene határozatot hozni, hogy az Építésügyi Minisztérium nagyobb 
gondot fordítson a mezőgazdasági építkezések végrehajtására.

57 A határozati javaslat VII. 2. pontjában lévő zárójeles mondat így hangzott: „A 70 tehergépkocsiból 
20 db 3,5 tonnás gépkocsi legyen.”

58 A Minisztertanács az előterjesztést a vitában elhangzott észrevételek figyelembevételével 526/5/1954 
számú nem nyilvános határozatával elfogadta. Lásd Melléklet 5.

59 A földművelésügyi miniszter előterjesztésében részletesen áttekintette a mezőgazdasági beruházások I. 
negyedévi helyzetét. Megállapította, hogy minden területen, de különösen az építési beruházásokban 
igen jelentős lemaradás tapasztalható. Noha a párt- és kormányhatározatok elsőbbséget biztosítanak 
a mezőgazdaságban végrehajtandó építkezéseknek, lassan halad a vállalatok felvonulása, a kivitelezés 
többek között a gépállomások épületei, a szolgálati lakások, a falusi lakásépítés, a rizstermeléshez 
szükséges öntözőtelepek esetében. Számottevően csúsznak a gépberuházások, melyek egy részét a 
vállalatok még vissza sem igazolták. Más esetekben (traktorok, háti permetező gépek) a megrendelt 
gépek leszállítása húzódik, miként komoly gond van az elkészült eszközök minőségével és a 
pótalkatrész-ellátással is. Kifogásolható a prototípusok elkészítése, a mintadarabok legyártása. A 
problémák oka, hogy a párt- és kormányhatározatok ellenére elmaradt a mezőgazdasági gépgyárak 
gyártási profiljának rendezése, szakosítása. Gondok vannak az import-gépbeszerzésekkel is, ami 
különösen a speciális erőgépek esetében okoz nehezen pótolható kiesést. A határozati javaslat tételesen 
meghatározta a június 30-ig leszállítandó gépek és eszközök körét és mennyiségét, a pótalkatrész-ellátás 
ütemezését, a IV. negyedévben és 1955-ben beszerzendő importgépek, mindenekelőtt a traktorok 
mennyiségét, az építőipar teendőit.
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Az FM-nek is vannak hibái. Megadtak ők egy létesítményjegyzéket, amely tartalmazott 
mindent, de ezen közben változtatásokat eszközöltek, de erre nem lehet olyan hibát 
is dobni, ami nem ebből ered.
Szíjártó Lajos elvt[árs]: Az 1954-esből semmit sem teljesítettek. Az FM hetenként 
változtatta az ideiglenes tervét. Kérték Hegedüs elvtárstól, adja meg a jogot, hogy 
a helyszínen megállapodhassanak, hogy mit kell csinálni. Az első negyedévben sem 
szerződésük, sem rendeletük nem volt. Nem helyes, ha a hibát másra akarjuk kenni.
Zsofinyecz Mihály elvt[árs]: A jelentés arról szól, hogy a Kohó- és Gépipari Minisztérium 
nem hajtotta végre a párt- és kormány határozatát és a mezőgazdasági gépek gyártását 
úgy tervezte meg, hogy áttolódik a II. negyedre. Ebből a nagygépek hiányoznak. 
A meglévő gyárakban ki kellett futtatni, tehát most jönnek ezek a gépek, ezért 
alacsony a tervteljesítés.
A minőség kérdésénél vannak hibák, ezen iparkodnak változtatni, például a lókapa. 
A kapa a kemény talajban nem felel meg, ezt külön meg kell nézni. De helytelen az is, 
hogy például a cséplőgépet röntgennel ellenőrzik. Nem lehet mindent röntgengéppel 
nézni, például hajszálrepedést a szalmarázó gépnél. Fontos, hogy a minőséget javítsuk, 
de ne ilyen túlzott követelményekkel.
Kökény Mihály elvt[árs]: A gépállomások egy részénél meg lehetne kezdeni az építkezést, 
a felvonulás mégsem történt meg. 40–50%-os az ilyen eset. Az idei tervet ilyen 
körülmények között hogyan tudják teljesíteni.
A szalmarázó tengelyt megvizsgálták. Kérése volt, hogy a Vasipari Kutató Intézettel 
vizsgáltassák meg és adjon nyilatkozatot, hogy ez megfelelő.
Szabó János elvt[árs]: Az FM követelése túlzott.
Fock Jenő elvt[árs]: Terven felül nem gyártanak kombájnt, sőt kivettek 880 db-ot.
Kérik, hogy július helyett másfél hónapos, két hónapos előszállítást alkalmazhassanak.
Házi Árpád elvt[árs]: A minőség kérdésével kapcsolatban egyetért Hegedüs elvtárssal. 
Még mindig indokolt minőségi kifogások vannak. Jelentős része a hibáknak a gyártási 
vonalra vezethető vissza.
A vizsgálatok azt állapítják meg, hogy az FM-et is súlyos felelősség terheli. Menetközben 
nem adják át a tapasztalatot az iparnak. Például a vetőgépet 3 éve gyártják és használják, 
azt a gépet, amit most indokoltan nem akarnak átvenni. A 3 évi használati időt nem 
használták fel, hogy a rossz tulajdonságait a gépnek kijavítsák.
A mezőgazdasági gépek minőségének megjavítása érdekében a gyakorlati tapasztalatokat 
fokozott mértékben adja át a mezőgazdaság a gépipar részére, hogy hasznosítani 
tudjuk a helyes típus kialakításában. Felveti a pótalkatrész kérdését, ez súlyosabb, mint 
a gépek kérdése. A traktorok pótalkatrésze 6 iparág 40 vállalatánál van. Javasolja a 
profil kialakítását az alkatrészekre is.
Gerő Ernő elvtárs: Áttér a határozathozatalra:
Véleménye, hogy – bár a Földművelésügyi Minisztériumnak igaza van a többi miniszté-
riummal szemben felvetett minőségi kérdésben – azért nem eléggé önkritikusan vetette 
fel ezt az egész kérdést. (Építkezések, gépek megrendelése, géptípusok kialakítása, stb. 
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nincs megszervezve megfelelően és nagy késéssel fogott hozzá ennek a nagy programnak 
a megvalósításához.)
Az Építésügyi Minisztériumot illetően Szíjártó elvtárs az ellenőrző irányban túloz. Nem 
ismer el semmit. Sok változás történt, új feladat és nem könnyű, nagyon szétszórt, de 
ha az Építésügyi Minisztérium kellő eréllyel, szervezettséggel ment volna rá a feladat 
végrehajtására, biztosan előbb tartana.
Az I. negyedévben semmi nem történt, tehát Szíjártó elvtársnak látni kellett volna, hogy 
baj van. Fel kellett volna vetni a kérdést. Nem helyes a labdát átadni minden oldalról.
Felelős ezért mindhárom minisztérium; az Építésügyi-, a Földművelésügyi és a Kohó- és 
Gépipari Minisztérium. Abból kellett volna kiindulni, hogy közös erőfeszítéssel oldják 
meg a feladatot, nem pedig a felelősséget áthárítani.
A Minisztertanács ezt szögezze is le, hogy mindhárom minisztérium felelős, hogy a 
jövőben ezt meg kell szüntetni és sokkal szorosabb együttműködést kell folyamatosan 
megvalósítani. Nem szabad megvárni, amíg a bajok felgyülemlenek.
A gépszállítások kérdése. Helyes Fock elvtárs felvetése, hogy a terv szerint az FM a 
kombájnokat vegye át, még akkor is, ha szalmagyűjtőt nem tudnak hozzá adni. A 
gyárból el kell vinni.
A 750 kazalozót július 10-ére tudják leszállítani, a 800 kéttengelyű kocsira van megegyezés.
A FAGI kérdése: 800 millió forintot és 4000 db-ot említve, leszögezi, hogy a terv 
szerint kell ezt végrehajtani.
A pótalkatrészgyártás kérdésében a Minisztertanácsnak van már határozata. Külön 
vállalatot kell létrehozni az alkatrész gyártására. Érdemes bevenni, hogy a tömeges 
pótalkatrészgyártásnak nagymértékű szétszóródását meg kell szüntetni és jobban 
koncentrálni. Egyes helyi vállalatok kiegészítésként gyártanak, de a tömeges gyártást 
gyári módon kell végezni.
Hegedüs András elvt[árs]: Az FM-nek 4000 db-bal kell többet üzemeltetni és ehhez 
nem kapnak szalmagyűjtő kocsit. Felveti, hogy a külkereskedelem tegyen meg mindent, 
hogy exportálni lehessen. Tovább működtetni a kombájnt szalmagyűjtő nélkül nem 
lehet. A 400 kombájn bent van a tervünkben, de csak aratás után. Népgazdasági 
szempontból jobbnak tartja, ha exportálnánk.60

Gerő Ernő elvtárs: A Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium kövessen el mindent, hogy 
ezt a 400 db kombájnt exportálni lehessen. Június 1-ig választ kell erre kapni.
A Kohó- és Gépipari Minisztériummal meg kell vizsgálni, hogy milyen mértékben 
tudják szalmagépgyűjtővel ellátni.61

60 A jegyzőkönyvvezető vélhetően félrehallotta a hozzászólást, és exportot írt import helyett.
61 A Minisztertanács a vitában elhangzott észrevételekkel módosítva 526/6/1954 számú nem nyilvános 

határozatával jóváhagyta az előterjesztést.
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7 .) A mezőgazdaság 1954. évi munkaerő-szükségletének biztosítása.62

Előadó: Hegedüs András elvtárs. 
Az oktatásüggyel nem jött létre megegyezés. Diákok igénybevételét csak rendkívüli esetben 
tartják indokoltnak, mert ténylegesen itt a tanítás menetét akadályozza, és politikailag 
sem nagyon jó dolog. Az 5000 tanuló többségét saját iskoláinkból biztosítanánk.
Gerő Ernő elvtárs: KGM közbenső javaslata, hogy 8 nappal előbb legyenek kötelesek 
elengedni a diákokat. Javaslatuk helyes.
Olt Károly elvtárs: 6. oldal 4. pontnál javasolják traktoros átképzőtanfolyam létesítését. 
Javasolom, hogy ez a tanfolyami költségkeretből kerüljön megvalósításra.63

Hegedüs András elvtárs: Ez elfogadható. Saját keretből meg tudjuk valósítani.
Bebrits Lajos elvtárs: Pályamunkásokat kell adni. A béralap – ami az átengedéssel 
felszabadul – ottmaradjon a MÁV-nál, mert csodálatos módon kapunk sínt, kötőanyagot, 
a kohászat teljesíti tervét, stb., s erre a béralapra szükségünk lesz.
Gerő Ernő elvtárs: Ottmarad, nincs ellene senki.
Erdey-Grúz Tibor elvtárs: 4. oldal e) pontjával kapcsolatban: a középiskolai tanulók nyári 
szünetben való beállításával – önkéntes alapon – egyetértünk. A szervezett, önkéntes 
munkába állítás azonban ne ilyen címen szerepeljen, mert ezalatt régen azt értették, 
hogy kontingenst kaptak az iskolák, az igazgatónak annyit kellett adni a diákokból, 

62 A földművelésügyi miniszter előterjesztésében áttekintette a mezőgazdasági munkaerő helyzetben 
az előző évhez képest bekövetkezett változásokat. Megállapította, hogy a bérek emelkedése, a 
pénzrészes művelés kiterjesztése, a fokozottabb gépesítés és az ipar erőteljes szívóhatásának megszűnése 
következtében a mezőgazdaság kézi munkaerő szükséglete csökkent. Az állandó munkaerő-szükséglet 
98%-a így biztosítva van, az időszaki foglalkoztatásban jelentkező hiány azonban intézkedéseket 
igényel, melyek során különböző nehézségekkel (többek között az egyéni gazdaságok elszívó hatása) 
kell számolni. A traktorosállomány utánpótlása a megfelelő műhelymunkásokból, a végzős ipari 
tanulókból, a leszerelő katonákból oldható meg. A határozati javaslat előírta, hogy a mezőgazdasági 
munkák csúcsidőszakára – elsősorban május–július hónapokra – munkaerő-tartalékot kell képezni, 
amellyel a váratlanul fellépő munkaerőhiány megoldható. Ennek állományát – meghatározott 
létszám szerint – a honvédség alakulataiból, az állami hivatalok, intézmények, vállalatok, tanácsok 
alkalmazottaiból, vasúti pályamunkásokból, ipari tanulókból, középiskolai tanulókból állítják össze. 
Igénybevételük esetén számukra utazási költségtérítés, szállás, térítéses étkezés jár. Mindezen felül az 
ipari vállalatok szükség esetén a patronázs mozgalom keretében nyújtsanak támogatást a rászoruló 
állami gazdaságoknak és termelőszövetkezeteknek a növényápolási betakarítási munkákban.

63 A határozati javaslat II/4./a) pontja első bekezdése szerint „A negyedik negyedévben mutatkozó 
traktoroshiány fedezésére az 1954. évben végző ipari tanulók közül önkéntes jelentkezés alapján 
mintegy 1000 ifjú szakmunkást traktorvezetővé kell átképezni. A jelentkezőket az MTH május 
hónapban vizsgáztassa le és a földművelésügyi miniszter gondoskodjék arról, hogy szeptember 15-ig 
traktorvezetői képzést kapjanak.”
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amennyi a kontingens, és neki kellett a szerződést kötni. Az egyéni, önkéntes munkába 
állítás sokkal jobb eredményeket is hoz a tapasztalatok szerint.64

A második ponttal kapcsolatban: A tanulmányi idő alatt való munkába állítással nem 
értek egyet. A téli szünet, szénhiány, stb. következtében nagyon megrövidült a tanítási 
idő, s a tanulmányi időben való igénybevétel nagy dezorganizációt jelent az iskolákban.65

Házi Árpád elvtárs: Az 1. b) ponttal kapcsolatban az a véleményem, hogy ez a célkitűzés 
helyes, de meg kellene kötni úgy, hogy ahol a racionalizálást már végrehajtották, ott 
ne kelljen azt a 10–15%-ot végrehajtani.66 Ha most még ezzel számolni kell, akkor 
ez végeredményben a racionalizálás gyakorlati végrehajtását újra megnehezíti. Ahol 
már végrehajtották a létszámcsökkentést, az kivételt képezne, mert a szoros létszám 
megállapítása után már 10–15%-ot nem tudnak nélkülözni.
Bata István elvtárs: Nem tudom megígérni, hogy 300 fogatot tudok biztosítani, hanem 
amennyi felszabadul, annyit adunk. Helyes és mindent megteszünk, hogy toborozzunk 
a mezőgazdaság részére, de hogy biztosítsam az 1500–2000 fő toborzását, ezt nem 
tudom vállalni, csak segítséget tudok ehhez adni.67

Zsoldos Sándor elvtárs: A 4. oldalon a munkába való igénybevételnél korhatárt kellene 
megállapítani, mert a fejlődésben lévő fiatal gyerekeknek pihenésre is van szükségük. 

64 A határozati javaslat II/1./e) pontja első bekezdése szerint „Meg kell szervezni 8000 középiskolai 
tanulónak önkéntes jelentkezés alapján két egymást váltó csoportban július 1-től augusztus 15-ig 
3-3 hét időtartamára a mezőgazdasági munkákban való részvételét a földművelésügyi miniszter 
által kijelölt gazdaságokban. A nyári foglalkoztatást és annak feltételeit a földművelésügyi és az 
oktatásügyi miniszter szabályozza.” 

65 A határozati javaslat II/1./e) pontja második bekezdése szerint „Rendkívüli esetben szervezett 
irányítással biztosítani kell, hogy mintegy 5000 tanuló a tanulási idő alatt május hóban is végezzen 
két hétig az iskola székhelye környékén lévő állami gazdaságokban növényápolási munkát.”

66 A határozati javaslat II/1./b) pontja első és második bekezdése szerint: „Az állami hivatalok, 
intézmények és a tanácsok dolgozóiból és a vállalatok alkalmazotti állományából önkéntes jelentkezés 
alapján két hét tartamára szervezetten növényápolási munkákhoz kell irányítani május és június 
hónapokban 10 000-10 000 főt és az őszi betakarítási munkákhoz 10 000 főt. Ha az igénybevétel 
május hónapban nem hajtható végre, június hóban 20 000 dolgozónak a mezőgazdasági munkában 
való részvételét kell biztosítani.

Az ily módon a mezőgazdaság rendelkezésére bocsátott létszám az érintett szervek alkalmazotti 
létszámának 10–15 százalékát tegye ki. Az ütemezést úgy kell megállapítani, hogy a hivatalok, 
intézmények és vállalatok munkájában fennakadást ne okozzon. A szükséges szervezési munkákat 
az MTH és a tanácsok munkaerőgazdálkodási osztályai végezzék.”

67 A határozati javaslat II/1./a) pontja szerint „A honvédelmi miniszter elsősorban az aratási és cséplési 
munkákhoz biztosítsa 350 000 munkanapnak a honvédség alakulatai által való teljesítését és 300 
fogatnak gabonabehordásra való kirendelését. A kézi munkanapok egy részét – a honvédelmi és 
a Földművelésügyi Minisztérium közötti megegyezés szerint – a növényápolási vagy betakarítási 
munkákhoz az állami gazdaságokban és a termelőszövetkezetekben is fel lehet használni.”
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A szervezett munkába állításnál pedig a tapasztalat szerint nemcsak középiskolásokat, 
hanem általános iskolásokat is igénybe vesznek, 13–15 éves gyerekeket is.
Gerő Ernő elvtárs: Ez a középiskolásokra vonatkozik.
A Minisztertanács alapul elfogadja az előterjesztést a következő módosításokkal:
1. a) pontnál mondjuk ki azt, hogy mintegy 300 fogatról van szó, ami pedig a Honvédelmi 
Minisztériumnak a segítségét illeti, mondjuk ki, hogy az aratás idejének június végén, 
július elején lévő időpontjára szükséges. Ugyanezen pont b) pontjánál nem lehet 
kimondani, hogy csak ahol a racionalizálást még nem hajtották végre, mert azt nem 
lehetne ellenőrizni. Addig nemigen fognak még sok helyen racionalizálni.

4. oldal e) pontjánál először is csak önkéntesen és csak egyénileg lehet toborozni. Egyénileg, 
de hogy semmiféle segítséget ne adjon az igazgató, azt nem lehet. Szervezettséget kell 
a munkába vinni. Nem egyenként fognak a diákok utazni, lesz egy idősebb, aki felelős 
értük. Egyénileg tehát, de szervezett alapon. A vizsga ideje alatt való igénybevételt, azt 
javasolnám, hogy csak végső szükség esetén és csak a Földművelésügyi Minisztérium 
területéről vegyük igénybe. Ha ezen kívül is szükséges, akkor a Minisztertanács 
elnökének engedélye legyen hozzá szükséges.
6. oldal 4. a) pontjánál kimondottuk, hogy a FM keretén belül. [A ] b) pontnál kihagyjuk 
azt, hogy biztosítsa, s az szükséges, hogy nyújtson segítséget. A pályamunkásoknál a 
béralap megmarad a MÁV-nál. Felvetődött, hogy az iskolásoknál korhatárt kellene 
megállapítani. Azt hiszem, hogy nem érdemes megállapítani, mert önkéntes jelentkezés 
alapján megy a dolog, nem köteleznek senkit, nem lenne értelme korhatárt megállapítani.68

8 .) Az 1954. II. és III. negyedévi húsellátás.69

Előadó: Szalai Béla elvtárs: 

68 A Minisztertanács az előterjesztést a javasolt módosításokkal 526/7/1954 számú nem nyilvános 
határozatával jóváhagyta. A határozatot lásd Melléklet 6.

69 Az Országos Tervhivatal elnöke a KSH bizottságai által március elején hat megyében (megyénként 
18–20 községben) végzett állatszámlálás alapján előterjesztést tett a sertés- és marhahúsellátás II. és 
III. negyedévben várható helyzetéről. Megállapította, hogy az állami és beadási fegyelem jelentősen 
meglazult, a kiadott utasításokat nem hajtják végre, nincs ellenőrzés, így a begyűjtésben nehéz és 
feszült helyzet alakult ki. Az állami állattartó gazdaságokban ugyanakkor nem sikerült megszüntetni 
a takarmányhiányt, ami jelentősen lassította az állatok növekedését. A szükséges sertés és vágómarha 
mennyisége, ami a hús és zsír árának csökkentéséről szóló minisztertanácsi határozat nyomán támadt 
kereslet következtében is nőtt, a tárgyalt időszakban csak nehezen biztosítható és éppen eléri a 
várható szükséglet alsó határát. (Sertésből az 1953. évi felhasználás 97,3%-a áll rendelkezésre.) Ez 

– mindenekelőtt a sertéshúst illetően – egyes helyeken, beleértve a fegyveres erőket, ellátási zavarokat 
okozhat. Ebben az esetben az aktív mezőgazdasági területen kell az ellátást csökkenteni, viszont minden 
körülmények között gondoskodni kell arról, hogy Budapesten, az ipari városokban és a bányavidéken 
megfelelő mennyiségű marhahús álljon rendelkezésre. A határozati javaslat előírta az állami fegyelem 
megszilárdítását a begyűjtési ügyekben. Megszigorította a vágási engedélyek kiadását, amennyiben azt 
csak olyan termelőknek lehet kiadni, akik az 1953. és 1954. évi beadási kötelezettségüket teljesítették. 
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Az előterjesztést megtárgyaltuk a Minisztertanács Titkárságán. Azután még a 7. oldalon 
két kiegészítő javaslatot vettünk bele az anyagba. Ezeknek a javaslatoknak elfogadása új 
készletet nem jelent. Mégis azt gondoljuk, hogy az állami gazdaságból át kellene adni 
Kh állományba,70 mert így bármikor, ha szükség van rá, hozzá lehet nyúlni. Sokkal 
inkább rendelkezésre lehet bocsátani, mint az állami állományt. A másik pontot a 
Bel- és Külkereskedelmi Minisztériummal még nem tárgyaltuk meg.
Bognár József elvtárs: Azzal egyetértünk.
Szalai Béla elvtárs: Ezzel fel lehet vinni az állományt.
Ami a begyűjtést illeti, április, május hóban teljesítette a tervét. Ha így haladunk tovább, 
akkor a begyűjtés vonalán nem lesz baj. A május első hetében történt begyűjtésnél 
hízott sertésben és vágómarhában teljesítették a tervet, sőt valamivel túl is vannak.
Kovács Imre elvtárs: A sonka biztosításával kapcsolatban megállapodtunk a Bel- és 
Külkereskedelmi Minisztériummal, már gyártatjuk is.
Gerő Ernő elvtárs: Előnyös-e ez nekünk?
Bognár József elvtárs: Előnyös.
Kovács Imre elvtárs: 10 000 db süldővel kapcsolatban. Még az első negyedévi lemaradást 
vették figyelembe. Április hónapban erre a lemaradásra történt teljesítés. Darabszámban 
a megjelölt mennyiség megy, de 40–45 kg-os súlyban ezt részünkre átadni nem 
tudják, csak 30–35 kg-os átlagsúlyban adható ki a süldő, ebből nem lehet hízott 
sertést produkálni szeptember hónapban. 40–45 kg-os súlyban kell megkapni, és az 
előirányzott 100 kg-os átlagsúllyal szemben csak 80–85 kg-os súlyban tudjuk kiadni. 
Ez körülbelül 7 vagon kiesést jelent.
Koczor Lajos elvtárs: A 17 000 darabos lemaradást az április 1-i helyzetnek megfelelően 
hozza a Minisztertanács határozatba. Április 1. óta teljesítettünk már. Javaslatunk az, hogy 
a határozat úgy szóljon, hogy az április 1-i helyzetnek megfelelően 17 000, plusz amit 
idáig leadtak az állami gazdaságok. A másik, a 40–45 kg-os súlyban való átadást nem 
tudjuk vállalni. Minden 40–45 kg-os süldőt le kellene adni a begyűjtésnek, másképp 
1000 vagon nem kerül ki a III. negyedév végére. Ez vonatkozik a határozat 1. pontjára.
Gerő Ernő elvtárs: Mennyi ez súlyban?
Hegedüs András elvtárs: 50 vagon fog hiányozni kb. szeptemberben.
Koczor Lajos elvtárs: A pótjavaslatokkal kapcsolatban az 1900 db vágómarha előre 
hozásáról. Nem értek egyet. A vágómarhák, amelyek az őszi kivágásra számításba 
jöhetnek, olyan állapotban vannak, hogy húst kell rá tenni, mert most csont és bőr mind. 
Erre a nyár folyamán tudunk rátenni. Az 1900 db, ha kell, és azonnal kell, az állami 

Az engedély nélküli vágások („fekete vágások”) esetén eljárást kell indítani, és a bíróság hozzon szigorú 
ítéleteket az elkövetőkkel szemben. Mindezen túl az ellátás biztonsága érdekében többek között 
elrendelte, hogy a IV. negyedévben tervezett szarvasmarha- és sertésbeadást lehetőség szerinti előre 
kell hozni, illetve el kell halasztani a II. és III. negyedévi sertésexportot, május–júniusban 150 vagon 
húst kell importálni. A kínálat bővítésére az állami tartalékból és importból 100 vagon húskonzervet, 
illetve 200 vagon belsőséget kell a belkereskedelem számára átadni.

70 Kh állomány = közhasznú állomány
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gazdaságok fogják tudni adni, de ha lehetséges, tartani fogják szeptemberig, szeptember 
végéig. Ez így az előterjesztés szerint elég súlyos kárt jelentene. Állandóan veszélyes, 
hogy tenyészanyagot, tartásra alkalmas marhát vágnak gazdaságaink, ha megszorítjuk 
őket. Harmadik kérdés a takarmánykérdés. Erről az előterjesztés keveset beszél. Egyrészt 
a II. negyedévben várható takarmánymérleg szerepel az előterjesztésben, de nem elég 
élesen. Az állami gazdaságokban van jelenleg kb. 1800–1900 vagon takarmány az összes 
állatállomány részére. Így egyik napról a másikra élnek már január óta. Elég bizonytalanok 
azok a források, amelyek itt meg vannak jelölve. Legsúlyosabb probléma a II. negyedév 
takarmányhelyzete. Az egyetlen bázis az állami gazdaságok saját termése. Elég rosszak 
az őszi árpák, kb. 3200 vagonra becsülhető. Marad ebből (vetőmag, stb. után) kb. 1800 
vagon, s közel 3000 vagon az állami gazdaságok egy havi szükséglete. Ilyen feszített 
hizlalási tervvel egyáltalán nincs biztosítva a takarmányellátás. A legrövidebb időn 
belül ki kell dolgozni a takarmányforrásokat, mert így ez nem fog menni.

Altomáré Iván elvtárs: Ne hozzunk olyan határozatokat, amelyeket nem tudunk 
teljesíteni. Itt van a Pol[itikai] Biz[ottság] határozata,71 elfogadtatták a határozatot 
a leszállításra, és nem tudják leszállítani a szükséges sertést. Ott is megmondtuk, 
hogy nem teljesíthető.
Most megint egy kicsit veszélyeztetve vannak a mérlegeink. Borotvaélen van az egész 
mérleg. 40–45 kg-os süldő nincs, mert azokat hízóba kell majd fogni, s úgy beadni. 
Semmi esetre sem fogunk tudni 30–35 kg-os sertést szeptemberre felhizlalni. Ha ők 
május végére beadják a 45 kg-os süldőt, akkor vállalom a felelősséget, hogy szeptemberre 
fel tudom hizlalni 85 kg-ra. Itt is egy kb. 15 vagon élősúlykiesés mutatkozik. Koczor 
elvtárs is mondta, hogy még egy 50 vagon esik ki, mert nincsenek meg ezek a süldők. 
A mérlegekben egy sertés kiesése már zavart okoz az ellátásban. A II. negyedévben a 
húsmérlegben be van állítva húsmennyiség, s zárolják a mérlegeket. Ez nem tartalék. 
Ez nincs a hűtőházban. Ez a feldolgozó üzemekben van, mint félkész áru, készáru, 
nyersanyag, ami nem elég ahhoz, hogy az ipar megfelelően tudjon termelni. Tartalék 
nélkül fogunk élni és plusz ez a kiesés még egy 50–60 vagont jelent. Ehhez még hozzá 
akarom tenni, hogy nagyon óvatosnak kell lenni a takarmányellátásnál. Abban egyeztünk 
meg, hogy tárcaközi határozatban fogjuk kidolgozni. Ha egy nap takarmányhiány 
jelentkezik, 5 napra visszaesik a sertéshizlalás. Ez nagy károkat okoz a húsmennyiségnél, 
s visszafelé megyünk, nem előre. Biztosítani kell a szükséges takarmánymennyiséget, 
s nem nézni, hogy az égből pottyan-e valami. A disznónak nem lehet mondani, hogy 
várj, az odajön, és annak enni kell adni, az nem tud várni. Nekünk minden nap egy 
csomó húsveszteséget jelent. Egyetértek azzal, hogy az 1900 db Kh állományt ne adják 
most át. Bűn lenne sovány marhát vágni. Hagyni kell legelni. A Földművelésügyi 
Minisztériumnak elő kell szedni ezt az 1900 db-ot, tudnia kell, hol van, és tegye rá a 

71 A Politikai Bizottság 1954. április 21-ei ülésén 5. napirendi pontként tárgyalta a II. és III. negyedévi 
húsellátásról szóló jelentést (MNL OL 276. f. 53/171. ő.e.). 
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súlyt, s majd úgy adja be nekünk. Még egy kérésem van, a 6. oldal 4. pontjához.72 Azt 
kérjük, hogy a FM az átadandó vágóállatokkal kapcsolatban adja meg a szétosztást 
gazdaságonként, hogy melyik gazdaságot kell szorítani, hova kell menni az állatokért. 
Ha megkapjuk a szétosztást, ahhoz a gazdasághoz fogunk menni.
Gerő Ernő elvtárs: Ezt nem kell határozatba venni, egymás között kell elintézni.
Altomáré Iván elvtárs: Tekintetbe kell venni, hogy 50–60 vagon kiesés van, s hogy 
tartalékunk nincs. Napról napra élünk, amit ma behozunk, azt adjuk ki. A takarmány 
kérdését okvetlen rendezni kell.
Vas Zoltán elvtárs: A takarmánykérdésekhez. Tekintettel arra, hogy a tervek végrehajtásáról 
van szó, megnéztük tegnap ezt a kérdést, de egy együttes miniszteri határozattal 
akarjuk azt rendezni. Azt hiszem, az együttes határozat ezt a kérdést rendezni fogja. 
A takarmánykérdést, amennyire lehet, így kézben tartjuk. A húskérdéshez. Május, 
június, júliusban nincs tartalékunk. Honnan fogják Altomáré elvtársék az 50–60 
vagon kiesést pótolni? Tudomásunk van róla, hogy 2500 marhát megtakarítottak, 
abból fogják a kiesést fedezni. A szeptemberi zárolt készlet rendelkezésre áll Altomáré 
elvtárséknál, a FM is ki tud szorítani bizonyos mennyiséget, ha szükséges. Elfogadhatjuk 
az előterjesztést, s ez elő fogja segíteni a húsellátást.
Bognár József elvtárs: Az ellátás kérdéséről. Altomáré elvtársnak teljesen igazat adok 
abban, hogy a helyzet nagyon rossz. A szerdai értekezlet óta is kiesett egy csomó hús, s 
itt is kiesett egy csomó. A helyzet nagyon bizonytalan. Május végéig még csak rendben 
van, júniusra, azt hiszem, intézkedést kell kiadni, hogy az üzemélelmezésnél 20%-kal 
csökkenteni kell a húsfogyasztást. Itt nyílik még leginkább lehetőség a megtakarításra. 
Ez azonban az emberek igen széles rétegét érinti, mégis kisebb mértékben, mintha a 
bolti kereskedelemben mutatkozik annyival nagyobb hiány, mint amit meg tudunk 
takarítani az üzemélelmezés vonalán. Az üzemélelmezési számból mintegy 15–20 vagon 
kerülne levételre, tehát az üzemélelmezésben hetenként 1 nappal lenne kevesebbszer hús. 
A másik kérdés a bolti kereskedelemmel kapcsolatban. Itt úgy igyekszünk koncentrálni, 
hogy Budapest és néhány nagy ipari városban legyen biztosítva az ellátás. Figyelembe 
kell venni az üdülőszezont is. Itt is biztosítani kell az ellátást. Egyéb területeken 
azért (mezőgazdaságban, kisebb, jelentéktelenebb helyeken) jelentős zavarokkal kell 
számolni. Még az merül fel, hogy a sertés- és marhahús aránya hogy alakul a II. és III. 
negyedben. Ennek van plusz és mínusz oldala is. A sertéshús van többségben, jó volna, 
ha a keresletet ki tudnánk elégíteni, a sertéshús azonban növeli a fogyasztást, mert 
abból többet vásárolnak, s így nagyobb lesz a hiány, mert nagyobb lesz a fogyasztás. 
Még ki kell itt alakítani, hogy ebben a helyzetben Budapest és a vidék között hogyan 
fogunk elosztani. Nem lehet azt csinálni, hogy a sertésnek nagy részét Budapesten 
adjuk ki, már csak fogyasztásnövelő hatása miatt sem.

72 A hivatkozott 4. pont szerint „Biztosítani kell, hogy az állami gazdaságok hízott sertésleadási 
tervüket a mellékletben megállapított havi ütem szerint teljesítsék. A Begyűjtési Minisztérium és 
az Élelmiszeripari Minisztérium a havi ütemen belül megfelelő heti ütemezésben állapodjanak meg.”
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Szalai Béla elvtárs: Azt javasolom, hogy a FM megjegyzései közül a 30–35 kg-os 
sertésátadást nézzük meg még egyszer, mert többször is előfordult, hogy a FM számai 
nem voltak pontosak. A Kh-nál helyes, hogy nem kell levágni, hanem rá kell még 
hizlalni, de ez az 50 vagonos kiesés szeptemberre esik, amikor már valamivel jobb a 
helyzet, amikor a zárókészletek felemelkednek.
Gerő Ernő elvtárs: A kép rosszabb, mint amiről szó van, és mutatja, hogy mi a húsellátás 
kérdésében rendkívül bizonytalanok vagyunk, bizonytalan adatokra támaszkodunk. 
Amit előzőleg mondottak, nem áll meg, részben módosul, állandóan új helyzet elé 
vagyunk állítva. Az adott körülmények között mást nem lehet csinálni, mint hogy 
alapul elfogadjuk. El lehet azt is fogadni, hogy a süldőátadás súlykérdését még egyszer 
vizsgálják meg, s ha nem tudnák elérni csak a 30–35 kg-os súlyt, akkor a szerint 
adják át. S nyilván szeptemberben lesz egy 50–60 vagonos kiesés. Bár igazi tartalék 
nincs, de valami ráhagyás van, ezt szeptemberben elbírjuk. De ez a 200–250 vagonos 
tartalékból semmi esetre sem lesz meg. Ha ezt a Kh marhát úgy tekintjük, mint 
amivel nem számolunk, akkor gyakorlatilag tartalékunk úgyszólván semmi sem lesz. 
Egyetértek, hogy ne adják át az 1900 darabot, hanem maradjon meg az FM-nél, de 
az FM vezessen egy nyilvántartást, hogy hol van, hogy végső szükség esetén, ha kell, 
gyorsan lehessen intézkedni. Felmerült még, hogy júniusban milyen intézkedést kell 
tenni. Nem javasolom, hogy ebben hozzunk most határozatot. Ez nem ide tartozik, 
politikailag is mérlegelni kell, hogy ez milyen kérdés. Felmerült még a takarmányhelyzet 
tisztázásának kérdése is, mert mindezek a számok akkor reálisak, ha a takarmányellátás 
biztosítva van. Együttes határozatban kell az illetékes minisztereknek megállapodni, 
hogy hogyan biztosítják ezt a szükséges takarmányfedezetet.
A Minisztertanács az említett módosításokkal elfogadta az előterjesztést.73

9 .) Erdőgazdasági termelés fejlesztéséhez szükséges intézkedések.74

Előadó: Hegedüs András elvtárs. 
A Minisztertanács által kiküldött bizottság megvizsgálta a kérdéseket, s egyetértésben 
hozták be a javaslatot. Vitás kérdés volt a túlkitermelés megszüntetésének kérdése. 
Azt javasoljuk, hogy a nyilvános határozatban túlkitermelésről ne beszéljünk, de 
hozzunk olyan belső határozatot, hogy néhány éven belül a túlkitermelést meg kell 
szüntetni. Ez is azok közé a kérdések közé tartozik, hogy abból gazdálkodjunk, amit 
meg is termelünk. Szalai elvtárs ezt nem tartja megvalósíthatónak 2-3 éven belül. De 
elvi kérdésnek tartom, hogy 2-3 éven belül ne olyanból éljünk, amit igazság szerint 
nem termelünk meg. Abban mutatkozik ez meg például, hogy 60–65 éves erdőket 
(tölgyerdőket) vágunk ki és népgazdaságilag tulajdonképpen nagyon sokba kerül 

73 A Minisztertanács az előterjesztést a vitában tett módosító javaslatokkal együtt 526/8/1954 számú 
nem nyilvános határozatával jóváhagyta. 

74 A földművelésügyi miniszter tájékoztatta a Minisztertanácsot, hogy az április 23-ai ülésén kiküldött 
bizottság megtárgyalta a korábban benyújtott előterjesztést és kisebb módosításokkal jóváhagyta 
azt. Kérte az előterjesztés elfogadását, és egy nyilvános, illetve egy nem nyilvános határozat kiadását. 
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nekünk, hogy a szemünket e felett behunyjuk. Ezt nyilvánosan semmi esetre sem lenne 
helyes felvetni, de belső határozatban meg kellene mondani.

Altomáré Iván elvtárs: Az egész előterjesztés csak kizárólag erdészeti fa telepítésére 
vonatkozik. Meg kellene nézni például legelők stb. környékén gyümölcsfák, például dió, 
gesztenye, mogyoróbokrok telepítésének kérdését. A diófa például nagyon használható 
faanyagot ad és segítség a gyümölcstermelésben is. Nézzük meg, hogy ahol lehet, ott 
gyümölcsfákat is telepítsünk.
Szalai Béla elvtárs: Ahhoz a kérdéshez, hogy belső MT határozatban ki kell mondani, 
hogy 2-3 éven belül meg kell szüntetni a fa túlkitermelést, azzal egyetértek. A beruházási 
igényekkel kapcsolatban az igényt pontosan felmérni nem lehetett. Elsősorban a gépi 
beruházás és a közlekedési eszközök a IX. csoportban fel vannak sorolva, hogy mi a 
sorrend, de itt abban állapodtunk meg, hogy csökkentünk, a javaslatban azonban 
csökkentés nincs. A gépesítési összegek olyan nagyok, amelyeket előreláthatólag nem 
bírunk. Arra gondoltunk, hozzunk határozatot a fatakarékosságra vonatkozóan is, ez 
azonban túl messze menne. Létesítettünk egy bizottságot és kb. 1 hónap múlva hozunk 
a Minisztertanács elé anyagot.
Bognár József elvtárs: Az importkihatásokkal kapcsolatban, s hogy a fakitermelést 
(túlkitermelést) 2-3 éven belül meg kell szüntetni: nem reális, hogy 54–56-ig 16%-os 
felhasználás-növekedéssel számol csak a javaslat. Bányafa stb. [igény] nagyon meg fog 
növekedni és a túlkitermelés 2-3 éven belüli megszüntetése így nem lesz lehetséges.
Tisza József elvtárs: A kopár területek fásításával kapcsolatban. A Tokaj-hegyalja, Balaton 
környéke stb. területeken vannak kopár területek. Ebbe az előterjesztésbe belefér ezeknek 
a fásítása is. De ezeknek a szőlő-, gyümölcstermő területeknek a fásítását nem szabad 
megengedni. Az 5. oldal III. 2. pontja: a gyümölcsösök közötti akáctelepítést írja elő. 
Szakembereink szerint rendkívül veszélyes dolog. A kaliforniai pajzstetű melegágya 
az akác és nagy kárt okozna, ha a gyümölcsösök közelébe ilyet ültetnénk.
Gerő Ernő elvtárs: Alapul el lehet fogadni a javaslatot. Néhány kérdésben kellene a 
Minisztertanácsnak határozatot hozni. Fő kérdés, hogy mennyi idő alatt szüntessük 
meg a túlkitermelést. Azt hiszem, hogy a második ötéves tervre semmiféle határozat 
nincs, még belső határozatként is nehéz volna kimondani 2-3 évet. Azt kellene mondani, 
hogy rövid időn belül meg kell szüntetni és a második ötéves tervvel kapcsolatban 
kell az időpontot eldönteni. A beruházásokra vonatkozóan sem lehet egy végleges 
álláspontot elfoglalni, még százalékosan sem. Azért le kellene szögezni, hogy ezek nem 
kötelező irányszámok és azt a kérdést is csak a második ötéves terv kapcsán lehet végleg 
eldönteni. Az helyes, hogy az összes kopárokat kell fásítani, s a szőlő és gyümölcsösökre 
ez a fásítás nem vonatkozik. Az akác jelent-e valami veszélyt, vagy semmi veszélyt nem 
rejt magában, azt nem tudom megmondani. Azt kellene itt kimondani, hogy szőlő- és 
gyümölcstermő vidékeken a szőlő- és gyümölcstermő területektől elkülönítetten kell 
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létrehozni különleges akácültetvényeket. A gyümölcs-, dió- stb. fa telepítését, mogyoró 
telepítését helyesnek tartom. El kell fogadni.75

[10. ] Különfélék.

[10/] a ) 1954. II. negyedévi devizaterv.76

Előadó: Bognár József elvtárs. 
Ez az előző határozatoktól annyi eltérést mutat, hogy felvetjük 100 millió devizaforint 
lemaradását. Gyakorlatilag ez már bekövetkezett, mert jelenleg is 200 milliós lemaradásunk 
van. Az egész első félévi tőkés behozatali terv 1255 millió Ft, ebből áprilisig 625 millió 
érkezett be. Ami azt jelenti, hogy a hátralévő 2 hónapban másik 627 milliónak kellene 
érkeznie ahhoz, hogy tudjuk teljesíteni az eredeti tervet, ami nem reális. Megvizsgáltuk 
az Országos Tervhivatallal együtt azt, hogy milyen területeket érint ez a lemaradás, 
ezek között vannak könnyűipari és nehézipari területek is. De miután itt áttolódásról 
van szó, és nem arról, hogy ezek egyáltalán nem érkeznek be, a II. és III. negyedév 
termelését különösebben nem érinti.
Olt Károly elvtárs: Általában egyetértek az előterjesztéssel. Arról van szó, hogy a 
javaslatban is benne van, hogy hitelbővítést érjünk el. Eladósodásunk mértékét tekintve 
ezt az utat nem kellene választani, de nyilvánvalóan választani kell. De akkor is, a 
hitelbővítésnél ajánlatos lenne hosszú lejáratú hitelek megszerzésére irányt venni és 
nem rövid lejáratúakra. Közép lejáratú is jobb volna, mint a mostani.
Szalai Béla elvtárs: Az Országos Tervhivatal 100 millió importcsökkentésre vonatkozó 
javaslatot kidolgozott. Ilyen keretekben a behozatal csökkentése, jelentéktelen kiha-
tásoktól eltekintve, nem érinti a termelést. A második 100 millió lemaradásról nincs 
pontos képünk. Jelenleg 200 millió a lemaradás, ez azt jelenti, hogy kb. úgy lesz, mint 
most. Javulás nem lesz, ez világos, a mostani helyzet maradna fenn. Most már az éves 
külkereskedelmi terv is nagyjából kialakult. A helyzet súlyosbodik a III. negyedévben. 

75 A Minisztertanács az előterjesztés alapján kiadta 1.054/1954 (V.27.) Mt. h. számú határozatát „Az 
erdőgazdasági termelés fejlesztéséhez szükséges intézkedésekről” (MK 1954. 39. szám, május 27.) és 
elfogadta 526/9/1954 számú nem nyilvános határozatát. Utóbbi tartalmazta az erdők évi növekedését 
meghaladó „túlhasználat” fokozatos megszüntetését, a takarékosság erősítését, a fapótló anyagok 
gyártásának bővítését, az állami és magánerdők felmérését, üzemterveinek elkészítését, a faipar 
fejlesztésére vonatkozó javaslat kidolgozását.

76 A bel- és külkereskedelmi miniszter előterjesztette a II. negyedévi devizatervet, melyben tájékoztatást 
adott a tőkés országokkal, illetve a „baráti országokkal” folytatott kereskedelem pénzügyi hátteréről. 
Megállapította, hogy az I. negyedévi külkereskedelmi előirányzat jelentős passzívumot mutat. Javasolta, 
hogy ennek áthidalására és a II. negyedévi terv egyensúlyának biztosítása érdekében (amihez 339 
Dft hiányt kell áthidalni) a bel- és külkereskedelmi minisztérium biztosítson áruhitelbővítést, a 
Magyar Nemzeti Bank bővítse a bankhiteleket, amihez 2000 kg aranyat is igénybe vehet, az Országos 
Tervhivatal a tervezett importból zároljon 100 millió Dft értékű árut, 100 Dft értékű tőkés import 
pedig a III. negyedévre tolódjon át.

29/10
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A III. negyedévben még 100 millióval nőne a lemaradás és a IV. negyedévben lehetne 
a 100 milliót behozni. Nagyon gondosan kell eljárni, hogy az átmenetet át tudjuk 
hidalni, hogy ne legyen meg a III. negyedévben ez a lemaradás. Itt kell valamit tenni. 
Egyébként úgy látjuk, hogy nem tudunk mást tenni.
Gerő Ernő elvtárs: Fogadja el a Minisztertanács az előterjesztést és arra, amit Szalai 
elvtárs felvetett, hívja fel a bel- és külkereskedelmi, valamint a pénzügyminiszter 
figyelmét, és a Tervhivatal is foglalkozzék azzal, hogy hogyan lehetne ezt a csúcsot 
elkerülni a lemaradásnál.77

[10/] b ) 1954. évi gépjárműelosztás.
Előadó: Szalai Béla elvtárs. Napirendről levéve.

[10/] c ) A hatósági rendelkezésre leölt, és a kötelező védőoltás következtében elhullott 
állatokért, valamint a megsemmisített, betegségterjesztő tárgyakért járó kártalanítás.78

Előadó: Hegedüs András elvtárs
Azoknál az állatoknál, ahol lehetséges a biztosítás, ott a kártalanítást inkább bizto-
sítással próbáljuk megoldani, mert az államnak az olcsóbba kerül. Ez azonban nem 
kötelező, hanem önkéntes.
Zsoldos Sándor elvtárs: 2. oldal 12. § a. pontjánál, ha téves diagnózis áll fenn, kártalanítást 
kell fizetni. Hiányolom a felelősségre vonást a téves diagnózist adóval kapcsolatban.79

Kovács elvtárs (Ig. Min.): Kártalanítási összeget harmadik személy nem igényelhet, ez 
nem helyes, javasolom úgy kimondani, hogy át nem ruházható, mert fia például felveheti.
Olt Károly elvtárs: 740 000 Ft az előirányzott összeg. Mondjuk ki, hogy azt nem lehet túllépni.
Gerő Ernő elvtárs: Ezt nem lehet kimondani, mert nem tudjuk, hogy lesz-e vagy sem 
esetleg egy állatvész.
Azzal a kiigazítással, hogy át nem ruházható a kártalanítási összeg, elfogadta a Minisztertanács.80

77 A Minisztertanács az előterjesztést 526/10/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
78 A földművelésügyi miniszter előterjesztést nyújtott be az állategészségügy rendezéséről szóló 

21/1953/V.15./ M.T. számú rendelet 36. §-ának végrehajtására, a hatósági rendelkezésre leölt, vagy 
a kötelező védőoltás következtében elhullott állatok után járó kártalanításról. A szabályozás célja, 
hogy ösztönözze a fertőző betegségek elleni védekezést, gyors bejelentésüket, a zárlati intézkedések 
betartását. A rendelet új betegségek bevonásával, mások törlésével módosítja a kártalanításba bevont 
betegségek körét, egyszerűsíti a kártalanítási folyamatot, kismértékben emeli a kártalanítás összegét. 

79 Helyesen: a rendelettervezet 4. §. /2/ bekezdése a) pontja szerint: „A kártalanítás mértéke a teljes 
becsérték, ha a boncolás és a kiegészítő laboratóriumi vizsgálat során beigazolást nyer, hogy az állat 
mentes attól a betegségtől, amely miatt leölését elrendelték.” A második mondat értelemszerűen arra 
a személyre vonatkozik, aki téves diagnózist állapított meg.

80 A Minisztertanács az előterjesztés alapján az elhangzott módosítási javaslat figyelembevételével kiadta 
a 32/1954/V.22/Mt. számú határozatát (MK 1954. 38. szám, május 22. – helyesbítése uo. június 8. 1954. 
42. szám) és ezt a vitában elhangzott másik észrevétel figyelembevételével kiegészítette 526/12/1954 
számú nem nyilvános határozatával.

29/10/b
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[10/] d/I. ) Pénzintézetek önállóságának fokozása.81

Előadó: Olt Károly elvtárs:
A 4. oldalon felesleges „a bankfelügyeleti önálló osztálynak intézkedési joga nincs a 
pénzintézetek felé”, mert munkaügyi, stb. kérdésekben van intézkedési joga.
Gerő Ernő elvtárs: Helyes lenne pedig kimondani, hogy önálló osztály, nem irányítja 
ezeket a pénzintézeteket, kivéve az ilyen és ilyen hatáskört.
Felmerült még az a kérdés is, hogy célszerű-e ezt bankfelügyeleti önálló osztálynak mondani, 
mert a név ellentmond a funkciójának. Tulajdonképpen nem gyakorol felügyeletet. 
A nevet meg kell változtatni, meg kell gondolni, hogy mi legyen a név, de a névből ne 
lehessen következtetni arra, hogy a bankok felett felügyeletet gyakorol.82

[10/] d/II. ) Mezőgazdasági és Szövetkezeti Bank megszüntetése és a mezőgazdasági 
beruházások finanszírozásának szabályozása.83

Előadó: Olt Károly elvtárs 
Az előterjesztésben benne van, hogy Keresztes elvtárs a javaslattal nem ért egyet, hanem 
a bank fenntartását javasolja. A kérdés egy elvi kérdés, abban a vonatkozásban, hogy 
a termelőszövetkezetek hitelellátása hogyan történjen. Jelenleg 3 helyről történik a 
termelőszövetkezetek hitelellátása, viszont ezt egy helyen kell ellátni. Ez vezetett a 
javaslat megtételére. Tapasztalat, hogy a népi demokratikus országokban általában 
külön szövetkezeti bank nincs, és azt hiszem, hogy mi túlléptük a szükségest, amikor 

81 A pénzügyminiszter figyelemmel a bank- és pénzügyi szervezet fejlődésére előterjesztést tett a Magyar 
Nemzeti Bank, a Magyar Beruházási Bank, az Országos Takarékpénztár, a Magyar Külkereskedelmi 
Bank, a Pénzintézeti Központ, az Állami Biztosító önálló intézménnyé nyilvánítására. A hitel- és 
pénzforgalommal kapcsolatos elvi irányító feladatokat a jövőben a Magyar Nemzeti Bank központja 
látja el, melynek élén – a pénzügyminiszter felügyelete alatt – miniszterhelyettesei rangban 
vezérigazgató áll. Itt készítik elő a hitel- és pénztári terveket, miniszteri utasításokat. Az OTP és az ÁB 
a Pénzügymisztérium főigazgatóságaiként működnek, közvetlen operatív feladataik a központokból 
a területi igazgatóságokhoz és a járási fiókokhoz kerülnek át. Ezzel egyidejűleg meg kell szüntetni 
a PM Bank- és hitelügyi Főosztályát, helyette Bankfelügyeleti önálló osztályt kell szervezni, amely 
figyelemmel kíséri a pénzintézetek működését, véleményezi az általuk előterjesztett anyagokat, 
továbbá létre kell hozni a PM Főkönyvelőségét.

82 A Minisztertanács az előterjesztést a vitában elhangzott észrevételek figyelembevételével jóváhagyta, 
és kiadta 2.050/1954 Mt. h. számú határozatát (HT 1954. 17. szám, május 28.).

83 A pénzügyminiszter – tekintettel arra, hogy a Mezőgazdasági és Szövetkezeti Bank országos központból 
és megyei kirendeltégekből áll és a beruházásainak finanszírozásával, továbbá a termelőszövetkezetek 
közép- és hosszú lejáratú beruházási hiteleivel kapcsolatos feladatokat onnan látja el, járási fiókok 
felállítását pedig a Minisztertanács nem engedélyezte – előterjesztést tett a bank megszüntetésére. A 
feladatkörébe tartozó ügyeket megosztva a Magyar Nemzeti Bank, illetve a Magyar Beruházási Bank 
fiókjai veszik át, ami jelentős létszám-megtakarítást tesz lehetővé. Ezzel egyidejűleg azonban a Magyar 
Nemzeti Bankban a hitelellátás irányítására Mezőgazdasági Hiteligazgatóságot, a hitelügyek elvi irányító, 
tervező és értékelő munkája színvonalának emelésére pedig Tervgazdasági Igazgatóságot kell szervezni.

29/10/d/I.
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ezt a bankot létrehoztuk. Javasolom az előterjesztés elfogadását. A létszámkérdésekkel 
kapcsolatban az Országos Létszámbizottságnak az az észrevétele, amely nem látja reálisnak 
a megtakarítást, úgy áll, hogy tényleg van egy vitatható pont, ti. a Mezőgazdasági és 
Szövetkezeti Banknak 206 fő létszámemelést kértünk, amit a Minisztertanács elnöksége 
nem fogadott el, viszont a 206 fő létszámszükséglet szerepel abban a számításban, amit 
itt hozunk, s amiről az OLB-nak az a véleménye, hogy egy nem létező létszámmal számol. 
Vagyis 136 fő lényegében a megtakarítás. Az a javaslatom, hogy itt a Minisztertanács 
létszámkérdéseket véglegesen ne döntsön el, hanem a szervezeti változásokat fogadja el.
Hegedüs András elvtárs: Az előterjesztés maga alapjában helyes azért, mert a Mezőgazdasági 
és Szövetkezeti Bank csak megyei szervekkel rendelkezik és messze volt a falutól, messze 
volt a termelőszövetkezetektől. Úgyis felmerült, hogy a MSZB-t el kell látni megfelelő 
járási szervekkel is. Ebből a szempontból szerintem helyes, hogy közelebb viszi a hitelt 
végrehajtó bankszervezetet a termelőszövetkezetekhez. Egy-két dologra azonban ügyelni 
kellene. Ami a legfontosabb, hogy a MNB-n belül le egészen a járásokig kellene külön 
mezőgazdasági szervezetet létrehozni. Nem lehet, hogy a mezőgazdasági igazgatóság a 
központban az ne tudjon támaszkodni megyei és járási szervekre. Feltétlenül egy egységes, 
a központból irányított mezőgazdasági apparátus kell, hogy kiépüljön. Nagy feladat 
vár erre a mezőgazdasági apparátusra a termelőszövetkezeti gazdálkodás megjavítása 
terén. Több a feladata, mint egyszerű hitelnyújtás. Ha ezt egyszerűen odasoroljuk a 
Magyar Nemzeti Bank egyéb feladatai közé, akkor szerintem elveszne ez a feladat a sok 
egyéb tennivaló, fontos feladat között. Ezért kell egy ilyen párhuzamos mezőgazdasági 
szervezet az egész bankapparátuson belül. Ezzel az egy módosítással egyet tudok érteni. 
Azt hiszem, előbbre vinné a tsz-ek pénzgazdálkodása megjavításának kérdését, mert egy 
erősebb, egységes apparátus tudna segíteni a tsz-eknek, és nem jelentene hátrányt az 
állami gazdaságok és gépállomások beruházásai terén sem, mert egy nagy gyakorlattal 
rendelkező bankszervezet a Magyar Nemzeti Bank. Biztosítani kell azonban, hogy a 
beruházások megfelelő súlyt kapjanak, mint régebben, mert sok elszámolatlan hitelt 
hagytak, részben a Mezőgazdasági és Szövetkezeti Bank hozta ezt helyre. Vigyázni kell, 
hogy ez minden tekintetben előrejutást és ne visszalépést eredményezzen. Keresztes 
elvtárssal való megbeszélés alapján az ő véleménye is nagyjából ez volt.
Keresztes [Mihály] elvtárs (MSZB): Attól elvonatkoztatva, hogy a MSZB igazgatója 
vagyok, nem ezért ellenzem a javaslat elfogadását. Az időpont, amelyre a felszámolás 
ki van tűzve, pontosan a beruházások kellős közepére esik. Egy akármilyen sima, gyors 
átszervezés esetén is elkerülhetetlenül hátrányos lehet a mezőgazdasági beruházásokra. 
Lényegében arról van szó, hogy most indulnak be a mezőgazdasági beruházások. 
Másodszor: a mezőgazdasági hitelezések ilyen szervezeti formában való megoldását 
jó lett volna kissé szélesebben kivitatni. Nem leszűkíteni csak a Pénzügyminisztérium 
területére, hanem az Országos Tervhivatal mezőgazdasági, beruházási, szövetkezeti 
főosztályának véleményét is meghallgatni, valamint a FM-ban is a beruházó szakemberek 
véleményét is. Egy ilyen kivitatás során egész másképp vetődhet fel az egész kérdés. Ennek 
során merült fel az is, hogy centrálisan szervezzük meg a mezőgazdasági hitelellátást.



579

2919 5 4 .  M Á J u S  14 .

Ilyen módon nem tudnak a bankszervezetek olyan segítséget nyújtani a mezőgazdasági 
termelőüzemeknek, mint ami a számviteli pénzgazdálkodás stb. területén a bankra 
hárul. Ezeknek a szempontoknak és tapasztalatoknak alapján az előterjesztéssel nem 
értek egyet. Az a véleményem, hogy szélesebben kellene ezt a kérdést megnézni, hogy 
megnyugtató módon lehessen egy megfelelő javaslatot létrehozni. Meg kell nézni az 
egész bankszervezetet, összefüggésében ezeket a dolgokat, és úgy hozni ide javaslatot, 
mert így semmiképpen nem jó az előterjesztés.
Vörös János elvtárs: Hétfős mezőgazdasági csoportot hoznak létre, amely irányítja a 
járásokban a mezőgazdasági dolgozók munkáját, összefogja és a helyi szervekkel tárgyal. 
Nem akarunk túl nagy szervet létrehozni, hanem a járásokban, amelyek közvetlenül a 
szövetkezetekkel dolgoznak, ott akarjuk erősíteni az apparátust és segítséget kívánunk 
nyújtani a munka megjavításához. Azzal, hogy a járást megerősítjük, azzal a szövetkezetek 
munkáját erőteljesen tudjuk javítani. Létszámra vonatkozólag a 206 főt az OLB 
jóváhagyta, s ennek terhére a Mezőgazdasági Beruházási Bank embereket is vett fel. 
Ha ezt a 206 főt levesszük, akkor is 146 főt megtakarítunk. Ha a szövetkezettel egy 
bank áll szemben, s összes ügyeit egy bank intézi, azt hiszem, a szövetkezeteknek is 
könnyebb egy helyen tárgyalni, s így egyes szövetkezetekkel többet tudnak foglalkozni.
Olt Károly elvtárs: Hegedüs András elvtárs felvetette, hogy a Magyar Nemzeti Bankot 
kötelezni kell, hogy a termelőszövetkezetekig egy olyan hálózatot kell kiépíteni, mely 
specializálódik a mezőgazdaságra. Ezért nem közömbös az igazgatóság vezetése és felső 
irányítása, hogy hogyan fog a kérdéshez. Azt hiszem, Keresztes elvtárs lényegében 
ugyanazt a célt akarja, csak éppen szervezeti vonatkozásban nem látja biztosítottnak 
ezt a megoldást. A határidőt is meg lehet tartani, itt csak átvételről és nem átalakításról 
van szó, s ez feltétlenül szükséges.
Kovács elvtárs (Ig. Min.): Egy ötödik pontot javaslok, hogy egyidejűleg a Mezőgazdasági 
és Szövetkezeti Bank létesítéséről szóló határozat hatályát veszti.
Gerő Ernő elvtárs: Kialakult vélemény abban az értelemben, hogy a javaslat alapjában 
véve helyes, de a Minisztertanács nagyon nyomatékosan aláhúzza, hogy a végrehajtás 
legnagyobb körültekintéssel történjék, hogy semmiféle zökkenő a munkában még 
átmenetileg se legyen, hanem javuljon a munka kezdettől fogva, és azután fokozatosan, 
s ennek érdekében biztosítani kell azt, hogy felülről lefelé érvényesüljön pénzügyi 
téren a mezőgazdaság hozamnövekedése, és ez hozzájáruljon a termelőszövetkezetek 
gazdálkodásának megjavításához. Ami a létszámot illeti, azt hiszem, a Minisztertanács 
ne fogadja el, hogy 146 fővel fog csak csökkenni, hanem meg kell vizsgálni, hogyan 
lehet nagyobb megtakarítást elérni. A határidőt, miután az elvtársak úgy látják, hogy 
biztosítani tudják, fogadjuk el (június 30.). Ezt elhúzni nincs értelme, mert abból 
keletkeznek rendszerint zavarok.84

84 A Minisztertanács az előterjesztést a vitában elhangzott észrevételek figyelembevételével 526/13/b/1954 
számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta, és egyidejűleg kiadta 2.049/1954 Mt. számú határozatát 
(HT 1954. 16. szám, május 27.).
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[10/] e ) A villamosenergia-iparág felkészülése az 1954–55. évi őszi–téli csúcsterhelésre.
Előadó: Hidas István elvtárs. 
Napirendről levéve.

10/f  ) Nitrogénműtrágya-gyárak üzembe helyezésének biztosítása.85

Előadó: Hidas István elvtárs.
Szabó Gergely elvtárs: Az előterjesztés I. pontjában elég langyosan van felvetve a 
felelősség kérdése, ami ilyen komoly beruházási lemaradásnál és az ebből adódó nagy 
nemzetgazdasági károknak egyáltalán nem felel meg.
Szeretném bejelenteni a Minisztertanácsnak, hogy az elmúlt két évben kb. öt alkalommal 
lett megállapítva a péti és a Sajómenti Vegyiművek gép-, illetve építkezési beruházási 
hitele. Ez állandóan meghiúsult. A megvalósítás úgy néz ki, hogy a jelen határozatban 
felvetett határidők egy sor területen ma már nem valósíthatók meg. Kb. 20 gyártól 
kaptunk értesítést, amelyben visszavonják az itt jelzett határidőket. Az illetékes 
miniszter elvtársak nagyobb gondot fordítsanak a határozatok végrehajtására, mert 
ha ilyen ütemben történik a megvalósítás, ezek a határidők bizonytalanok lesznek.
Javaslom, hogy a 3. pontot vegyük le, erre már van határozat.86

Gerő Ernő elvtárs: Helyes, erre már van intézkedés.
Szíjártó Lajos elvtárs: A Péti Nitrogénművek építése ütemterv szerint megy, ott 
nincs veszély, hogy a megállapított ütemterv nem lesz betartva. Ehhez az anyaghoz 
képest nincs lemaradás.

85 A nehézipari miniszter előterjesztést tett a mezőgazdasági terméshozam emeléséhez szükséges nitrogén 
műtrágya gyártásának bővítéséhez szükséges üzemi kapacitás fejlesztéséről a Péti Nitrogénművekben 
és a Sajómenti Vegyiművekben. Az előterjesztés megállapította, hogy a kivitelezés elhúzódása miatt 
az üzembe helyezés határidejét – melynek eredményeként a 65 500 tonnás évi termelést 228 800 
tonnára emelnék – több alkalommal módosították. Az érintett minisztériumok közötti egyeztetések és 
kooperációs megbeszélések hosszú ideig nem jártak sikerrel. Nem hajtották végre az 507/8/1953 számú 
minisztertanácsi határozatot sem, melyben a beruházások befejezésének időpontját 1954. december 
31-ben jelölték meg. Az ismételt egyeztetések alapján az Építésügyi Minisztérium számára építési 
ütemtervet állapítottak meg, amit az előterjesztés mellékletei tartalmaznak. Megállapodás született 
a Kohó- és Gépipari Minisztériummal a gépi berendezések legyártásáról és a Bel- és Külkereskedelmi 
Minisztériummal az import beszerzések – megemelt devizakeretben történő – biztosításáról. Az 
intézkedések eredményeként a Péti Nitrogénművek ammóniagyárának bővítése 1955 áprilisában 
befejeződik, a műtrágyagyár augusztus 1-jétől teljes kapacitással üzemelhet. A Sajómenti Vegyiművek 
1955 márciusában 50%-os, júniusban 100%-os kapacitással termelhet. A határidő-változások miatt 
gondoskodni kell 1954. III. és IV. negyedében 25 500 tonna, 1955. I. negyedében 33 300 tonna pétisó 
importjáról. A beruházások ütemének felügyeletére kormánybizottságot kell létrehozni Hidas István 
nehézipari miniszter vezetésével.

86 A határozati javaslat 3. pontja így hangzott: „Az építkezés ütemtervszerű lebonyolítása érdekében a 
két építkezés dolgozói részére a Minisztertanács 10% területi pótlékot engedélyez. Ahol szükséges 2 
szakmányt és nyújtott munkaidőt kell alkalmazni.”

29/10/e

29/10/f
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A Péti Nitrogénművek befejezésére 8 millióval kevesebb összeg van előirányozva, mint 
amennyi szükséges. Ez nincs árváltozással összefüggésben.
A Sajómentinél, amióta a 10%-ról szóló határozatot meghoztuk, 150 fővel fel tudtuk 
emelni a létszámot. A további felemelésről csak átcsoportosítás után lehet gondoskodni. 
Az intézkedéseket én kiadtam, de nem könnyű dolog Sztálinvárosból elvinni az embereket.
Zsofinyecz Mihály elvtárs: Megnéztük a gépek legyártását. Azokat gyártották le először, 
amelyek könnyebbek voltak, utoljára maradtak a legnehezebbek.
Én nem láttam annak a 20 gyárnak a levelét, melyben visszautasítást közölnek a vállaltakkal 
szemben. Mi mindent elkövetünk, hogy a vállalt kötelezettségeket határidőre legyártsák.
Szalai Béla elvtárs: A 4. oldalon a 7. pontban az elvtársak a terv módosítását kérik. 
Javaslom, hogy a minisztérium tervét ne változtassa meg a Minisztertanács. A minisztérium 
változtassa meg a vállalat tervét, ha ezt szükségesnek tartja.87

A 8. és 9. pontban többletimport van előirányozva. Nem volna helyes most egy fedezetlen 
többletimportot elhatározni.88

Vas Zoltán elvtárs: Nem lehet elfogadni Szíjártó elvtárs álláspontját. Lehetett volna 
mozgósítani az erőket.
Az alapvető kérdés az, hogy ott a vállalatok egymásnak adják át a munkát. A felelősséget 
megállapítani így nem lehet. Nem lehet tovább tűrni, hogy egy ilyen fontos építkezésnél 
ne legyen egy felelős vállalat.
Megnéztem a gépi beruházásokat. Feltétlenül hibás a KGM ebben a kérdésben. Igen 
komoly a lemaradás, még azokat a vállalásokat sem akarják teljesíteni, amelyeket a 
Gerő elvtárs által tartott értekezleten elfogadtak.89

A lakás- és az üzletviszonyok terén igen nehezek az állapotok.
A nehézipari miniszter elvtárs figyelmét én már felhívtam a Sajómenti Vegyiművek igazga-
tójának alkalmatlan voltára. Nem tudom, milyen intézkedések történtek ebben a kérdésben.
Ha a Minisztertanács nem tesz komoly intézkedéseket, akkor a beindulás csak 1955. II. 
negyedében fog bekövetkezni. Éppen ezért azt hiszem, hogy a Minisztertanács ebben 
a határozatban csak elvieket szögezzen le, másrészt nem helyes, hogy a Minisztertanács 
vállalatoknak adjon utasítást.
Házi Árpád elvtárs: A Sajómenti beruházásokat mi figyelemmel kísérjük. Megállapításunk 
az, hogy ezen a téren lemaradások vannak. A vaskohászati műveknek le kellett volna 
szállítani 82 tonna hengerelt árut, 58 tonnát szállítottak le. A kérdést szervezetten 
megfogni nem lehet addig, amíg ott nem lesz rend, és amíg mindegyik minisztérium 
a rá váró feladatokat határidőre végre nem hajtja. A feladat megvalósítható, hogyha 
a tárcák a kitűzött feladatokat határidőre végrehajtják.

87 A határozati javaslat 7. pontjában módosítani kívánták a Nehézipari Minisztérium 1954. évi tervének 
termelési érték adatait, a munkás és alkalmazotti létszámot, valamint a béralapot.

88 A határozati javaslat 8. pontjában a pétisó megemelt pétisóimportjára, a 9. pontban a Péti Nitrogénművek 
műszerbeszerzésére engedélyezett devizaösszeg felemelésére tettek javaslatot.

89 Az értekezlet jegyzőkönyve nincs a minisztertanácsi jegyzőkönyv mellett.
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Hidas István elvtárs: A vita során nem vetődik fel eléggé élesen a dolog lényege. A 
vita arra tolódott el, hogy a határidők megvalósíthatók-e vagy sem. Azt hiszem, 
megvalósíthatók, és ehhez ragaszkodnia kell a Minisztertanácsnak. Az az oldala 
a dolognak, amiről Szabó elvtárs beszélt, hogy mintegy kétéves lemaradásról van 
szó, és a miniszter elvtársak a Minisztertanács határozatait nem hajtották végre és 
megváltoztatták, nem vetődik fel élesen.
Az importtal kapcsolatban: 35–40 millió forintot tenne ki az az import, ami itt szerepel, 
és ha ez nem lesz meg, ki lehet számítani, hogy ebből a mezőgazdaságnak milyen 
hatalmas kára származik.
Itt nem elveken[ről] kellene dönteni, azok világosak. Vannak minisztertanácsi határozatok, 
amelyek nem lettek végrehajtva, ezért valaki vagy valakik felelősek. Ezért van itt egy 
előterjesztés, és ezt most már feltétlenül tartani kell, mert ellenkező esetben hatalmas 
kára lesz a népgazdaságnak.
Egyetértek azzal, hogy a minisztérium globális tervét ne változtassuk meg.
A 9. ponttal kapcsolatban: a műszerre feltétlenül szükségünk van. Meg lehet nézni, 
hogy a minisztérium keretéből meg lehet-e csinálni.
A műtrágyaimport külön kérdés.
Gerő Ernő elvtárs: A kb. másfél hónappal ezelőtt nálam tartott értekezleten élesen fel lett 
vetve a felelősség kérdése, hogy ilyen fontos dologban nem úgy intézték a minisztériumok 
a feladatokat, mint kellett volna. Elsősorban Szíjártó és Zsofinyecz elvtársat terheli 
a felelősség. Az építkezés most is visszatartja a munkát. Igaz, hogy voltak nehézségei 
Szíjártó elvtársnak, de látnia kellett volna, hogy milyen területekre kell összpontosítani 
az erőket. Az eltelt hat hét alatt sem tették meg a szükséges intézkedéseket.
Most már vita nem lehet erről a kérdésről, ezeket a határidőket tartani kell, és ez 
becsületbeli ügye legyen úgy az építésügyi, mint a kohó- [és] gépipari miniszter elvtársnak.
A műtrágyaimport. Innen ezt ki kell venni, bár az értekezleten felvetettük azt, hogy 
amennyiben határidőre mégsem léphetnek be ezek az üzemek, akkor milyen módon 
történjék gondoskodás a mezőgazdaság nitrogénműtrágya szükségletének ellátásáról. 
Javaslom, hogy ezt vegyük mégis le, mert a külkereskedelemnél folynak tárgyalások ilyen 
kérdésben, viszonylag kedvező feltételek mellett, úgyhogy ezt külön meg kell nézni.
Megegyeztünk abban, hogy a tervmódosítás a minisztérium számára nem kell.
A határozati javaslat 3. pontját ki kell hagyni.
A Minisztertanács kimondja, hogy Pétre kiterjeszti a 10%-ról szóló határozatát.
Ami a műszerszükségletet illeti. Nem plusz behozatal útján, hanem minisztériumi 
kereten belül kell figyelembe venni.
Szükségesnek tartanám, hogy az ÁEK ezt a kérdést folyamatosan kísérje figyelemmel.
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A Kormánybizottság tagjául Hegedüs elvtárs helyett Kökény90 elvtársat, Herczeg 
elvtárs helyett Siska91 elvtársat vegyük be.92

10/g ) A technikumokkal kapcsolatos egyes kérdések rendezése.93

Előadó: Erdey-Grúz Tibor elvtárs.
Jelenleg 73 féle technikum működik.94 A javaslat szerint ezek számát 54-re szállítjuk 
le. Eredetileg nagyobb mértékű összevonást terveztünk, azonban a szaktárcák nem 
értettek egyet. Azt hiszem, hogy a jelenlegi 54-re való leszállítás első lépésnek megfelelő 
és a következő tanév folyamán további erőfeszítéseket teszünk az összevonásra.
Bognár elvtársnak volt egy megjegyzése, hogy a technikumok célkitűzéseit világosabban 
kellene megmagyarázni. Az észrevételt későn kaptam, de ha a Minisztertanács úgy 
látja, hogy a 3. oldalon a II. 1. pont meghatározása nem elégséges, utólag meg lehet 
fogalmazni és bevenni a javaslatba.95

Altomáré Iván elvtárs: Nem értek egyet azzal, hogy a borászati technikumot az erjedőipari 
technikummal kapcsoljuk össze.

90 Kökény Mihály.
91 Siska Vince.
92 A Minisztertanács az előterjesztést az észrevételekkel, javaslatokkal módosítva 526/14/1954 számú 

nem nyilvános határozatával jóváhagyta. 
93 Az oktatásügyi miniszter előterjesztésében áttekintette a technikumok fejlődését a középfokú 

szakoktatás 1950-ben végrehajtott általános rendezése óta eltelt időszakban. Megállapította, hogy 
mind a nappali tagozaton, mind a levelező és esti tagozaton a tanulók létszáma jelentősen megnőtt. 
(Ipari technikumok 28 800 fő, mezőgazdasági technikumok 9000 fő, levelező tagozat 1500 fő, esti 
tagozat 12 200 fő.) A szakosodás következtében 61 ipari, 9 mezőgazdasági és 6 közgazdasági technikum 
működik az országban 11 minisztérium és főhatóság irányírásával. A fejlődés üteme nem járt azonban 
együtt az oktatás színvonalának emelkedésével, a végzett diákok szakmai tudása, gyakorlati ismeretei 
és általános műveltsége nem kielégítő. Az 1952-ben létrehozott szakmai irányító szerv, a Technikumi 
Tanács nem töltötte be feladatát. Jelentős hiányosságok vannak a várhatóan szükséges technikusi 
létszám meghatározásában, ami nem teszi lehetővé a tanulói létszám megállapítását. Számottevően 
befolyásolja ezt, hogy az országban mintegy 500 olyan szaktanfolyam működik, ahol technikusi vagy 
hasonló munkakörre képeznek ki hallgatókat. Gyenge a technikumi oktatás irányítása, az Oktatásügyi 
Minisztérium technikumi osztálya nem képes feladata ellátására, nincs döntési joga a szakmai 
kérdésekben. A tantervek, tankönyvek felépítése és tartalma számos kívánnivalót hagy maga után. 
A határozati javaslat ennek megfelelően foglalkozik a képzés nagyságrendjének meghatározásához 
szükséges létszámtervezés módszereinek kidolgozásával, a technikusi munkakörök tartalmának és 
az ezek alapját képező szakmai követelményeknek a meghatározásával, az oktatás színvonalának 
emelésével, az egységes irányítási rendszer megteremtésével.

94 Az előterjesztésben ezzel szemben 76 szerepelt.
95 A határozati javaslat bevezetője szerint a szabályozás célja többek között „a technikumot végző 

hallgatók általános műveltségének és szakképzettségük színvonalának emelése, valamint a szükséges 
gyakorlati képzés biztosítása”.

29/10/g
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A III/3. pontba bele kellene venni, hogy egyetértésben az illetékes szakminiszterrel.96

Olt Károly elvtárs: Az összevonás mértékét helyesen határozza meg az előterjesztés. Nem 
értek azonban egyet az összevonás ütemével, mert az túl lassú. Az 1954–55. évre csupán 
az első évfolyamokat kívánja összevonni, ahol lényegében szakosítás különösképpen 
nincs. Véleményem az, hogy az összevonást a második évfolyamnál is meg lehetne 
csinálni egyes kivételektől eltekintve, és így nagyobb megtakarítást is el lehetne érni.97

Az előterjesztés első oldalán az 1. pontban meg van említve, hogy 500 különböző olyan 
szaktanfolyam működik, amely technikusi munkakörre képez ki dolgozókat. Ezek 
között sok átképzős tanfolyam van, melyeknek az értéke rendkívül alacsony. Ezekre a 
tanfolyamokra javarészt nincs szükség. Javaslom, a Minisztertanács adjon megbízást, 
hogy ezt az 500 tanfolyamot felülvizsgáljuk, és amelyiket lehet, megszüntessük.
A technikumok összevonásával egyidejűleg egy egységes költségvetési rendszert kell kiépíteni. 
Javaslom, hogy a pénzügyminiszter kapjon megbízást az oktatásügyi miniszterrel együtt, 
hogy az egységes finanszírozásra és a megtakarításra vonatkozólag tegyen javaslatot.
Dégen Imre elvtárs: A Minisztertanács határozatot hozott, hogy a belkereskedelmi 
technikumok közül hármat szakosítani kell. Javaslom, hogy felügyeleti hatóságként 
a SZÖVOSZ szerepeljen.98

A 4. oldal 5. pontja azt írja elő, hogy középkáderképző tanfolyamra csak az vehető fel, 
akinek középiskolai végzettsége van. Ezt nem tudjuk biztosítani. Vannak más területei 
is a népgazdaságnak, ahol ez nem érvényesíthető. Ez általános irányelvként kimondható 
azzal, hogy az oktatásügyi miniszter a főfelügyeletet gyakorló hatóság vezetőjével 
határozza meg, hogy milyen tanfolyamok esetében lehet ez alól kivételt tenni. Ennek a 
pontnak az utolsó mondata gyakorlatilag nem valósítható meg. Javaslom 1956. július 1-et.99

96 A határozati javaslat III/3. pontja szerint „A technikumok szakmaitankönyveinek kiadását az 
oktatásügyi miniszter a népművelési miniszterrel egyetértésben utasítással szabályozza”.

97 A megjegyzés a határozati javaslat II/3. pontjára vonatkozott, mely szerint: „Azokon a szakokon, 
amelyeken indokolatlan szakosítás mutatkozik az 1954/1955. tanévre az I. osztályokat össze kell 
vonni. Ennek megfelelően az első osztályokban az 1954/1955. tanévben az I. Mellékletben feltüntetett 
szakokon indul meg a képzés. A felsőbb évfolyamok – az oktatási zavarok és költségtöbblet elkerülésére 

– tanulmányaikat a jelenlegi szakosítás szerint fejezik be.”
98 A javaslat nem értelmezhető pontosan, miután az előterjesztésben nem szerepel a belkereskedelmi 

technikumok szakosítására vonatkozó megjegyzés. Az I. számú mellékletben a közgazdasági 
technikumok között a kereskedelmi tagozatnál feltüntették, hogy „ezen belül SZÖVOSZ-szak”.

99 A határozati javaslat II/5. pontja szerint „A tanfolyami és technikumi szakképzés koordinálása érdekében 
a jövőben középkáderképző tanfolyamra csak az vehető fel, akinek középiskolai végzettsége van. A 
technikumi végzettséget igénylő munkakörben jelenleg foglalkoztatott, de középiskolai végzettséggel 
nem rendelkező dolgozók szakképzését a jövőben elsősorban a technikumok esti és levelező tagozatán 
kell biztosítani. 1954. július 1-től kezdődően technikusi képzettséget igénylő munkakörben kezdő új 
munkaerőként csak az alkalmazható, akinek technikusi képesítése van.”
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Hegedüs András elvtárs: Javaslom, hogy a Minisztertanács csak a szakosítással kapcsolatos 
javaslatokat fogadja el, a 4. oldal 3-4. pontját és a mellékletet.100

Gerő Ernő elvtárs: A borászati technikumot illetően helyesnek tartom Altomáré elvtárs 
javaslatát. Ez olyan nagy horderejű kérdés, és annyira elhanyagoltuk, hogy érdemes 
nekünk külön borászati technikumot fenntartani.
Vannak olyan javaslatok nálam, hogy bizonyos technikumokat szüntessünk meg. Ezeken 
nem érdemes vitatkozni, mert az illetékesekkel nincs kitárgyalva.
Rigler elvtárs még javasolja, hogy az MTH mesterképző tanfolyamot szüntessük meg.
Erdey-Grúz Tibor elvtárs: Az MTH-val tárgyaltunk erről, nem ért vele egyet.
Gerő Ernő elvtárs: Ha nem ért vele egyet, szükségesnek tartja, akkor meg kell tartani. 
Másik javaslat az állategészségügyi technikum megszüntetése.
Hegedüs András elvtárs: Erre feltétlenül szükség van.
Gerő Ernő elvtárs: Igen, erre perspektívában is szükség van. Az állatgyógyászat olyan dolog, 
ahol tömegmunkát kell végezni. Ehhez szakképzettség kell, de nem egyetemi szakképzettség.
Javaslat van a gyümölcs- és szőlőtermelési és a kertészeti technikumok összevonására.
Hegedüs András elvtárs: Nem volna célszerű, nem értek vele egyet.
Gerő Ernő elvtárs: Jó, rendben van, maradjon meg.
Olt elvtárs javasolta a második évfolyamtól való áttérést.
Erdey-Grúz Tibor elvtárs: Nem jelent megtakarítást, mert sürgősen új tankönyveket 
kellene íratni és kiadni. Javaslom, hogy vizsgáljuk meg a kérdést és ahol megold-
ható, ott végezzük el.
Gerő Ernő elvtárs: El kell fogadni a javaslatot. Meg kell ezt a területet vizsgálni, és 
ahol zökkenőmentesen megoldható, már át kell térni a második évfolyamtól kezdve.
A szaktanfolyamok kérdését valóban felül kell vizsgálni. Amellett vagyok, hogy 
csökkenteni kell ezek számát. A pénzügyminiszter elvtárs vizsgálja felül ezt a kérdést.
Az 5. pontból ki kell venni azt, hogy az elkövetkező időkben azokra a funkciókra, 
ahová technikumi végzettség szükséges, lehetőleg végzett embereket kell beállítani. 
Javaslom ezt a részt kivenni, elfogadni, a többit elhagyni.
Olt elvtárs javaslata helyes, egy hónapon belül az oktatásügyi miniszter elvtárssal 
tegyenek javaslatot a megtakarításra.
A SZÖVOSZ vonatkozásában a javaslatot elfogadjuk. A SZÖVOSZ-hoz tartozóknak 
a SZÖVOSZ legyen a főfelügyeleti szervük.101

100 A javaslat a határozati javaslat II/3. pontjára (lásd 98. lábjegyzet) és II/4. pontjára vonatkozott: „A 
jövőben újabb technikumi szakokat csak a Minisztertanács engedélyezhet.” 

101 A Minisztertanács az előterjesztést elfogadta, és a módosító javaslatok figyelembevételével kiadta 
2.046/15/1974 M.T. számú határozatát (HT 1954. 15. szám, május 22.), melyet 526/16/1954 számú 
nem nyilvános határozatával egészített ki. Utóbbi elrendelte, hogy 1. a pénzügyminiszter dolgozza 
ki a technikumok egységes költségvetési rendszerét, és az oktatásügyi miniszterrel egyetértésben 
egy hónapon belül tegyen javaslatot a technikumok összevonásával elérhető költségmegtakarításra; 
2. továbbá vizsgálja felül a jelenleg technikumi vagy hasonló munkakörre képző szaktanfolyamok 
szükségességét, és tegyen javaslatot azok megszüntetésére.
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10/h)  A könyv- és lapkiadás, terjesztés és nyomdai előállítás egységes rendszerének 
kialakítása.

Gerő Ernő elvtárs: Vegyük le ezt a kérdést napirendről.

10/i ) I. Az OLB elnökének jelentései és a MT-hoz benyújtott létszámfellebbezések.102

Gerő Ernő elvtárs: Tárgyalják ki külön ezt a kérdést és utána döntsön benne az elnökség.

10/i  ) II. A város- és községgazdálkodás megjavításáról szóló 515/1/1953. Mt. sz. hat. 
kiegészítése, illetve módosítása.103

Előadó: Szabó János elvtárs.
Gerő Ernő elvtárs: Javaslom úgy elfogadni, hogy a 4. pontban lévőket egy hónap alatt hajtsák 
végre, és így a költség a felére csökken. A Minisztertanács ezzel a módosítással elfogadja.104

10/j ) 1954. II. negyedévi külön túlórakeret engedélyezése.105

Előadó: Szalai Béla elvtárs.
Gerő Ernő elvtárs: Itt valami hiba történt. Kaptam ugyanis a SZOT-tól egy feljegyzést, 
hogy őket erről nem kérdezte meg senki, holott az ő véleményük ehhez szükséges.
Szalai Béla elvtárs: Név szerint nem tudom, hogy kivel, de a SZOT-ban egy osztály-
vezetővel ki lett  tárgyalva. Úgy látszik, hogy az elvtárs elfelejtette ezt jelenteni.
Gerő Ernő elvtárs: Az előterjesztést fogadjuk el úgy, hogy Szalai elvtárs Kristóf elvtárssal 
ki fogja tárgyalni.106

102 A napirend előterjesztése nem található a jegyzőkönyv mellékletei között. 
103 A város- és községgazdálkodási miniszter előterjesztést nyújtott be – eredetileg a Minisztertanács 

elnökségéhez – az 515/1/1953 számú minisztertanácsi határozat 6. pontjának végrehajtásával 
kapcsolatban. Ennek értelmében a város- és községgazdálkodás tanácsi apparátusát meg kell erősíteni, 
járási és községi szintű hálózatot kell létrehozni. Az Országos Létszámbizottság által engedélyezett 
létszám 2130 fő, melyet a tanácsoknál lévő alkalmazottakból, a város- és községgazdálkodási 
vállalatok létszámcsökkentéséből és egyes új vállalatok előkészületben lévő szervezésének leállításával 
keletkező megtakarításból kell fedezni.

104 A Minisztertanács az előterjesztést a módosító javaslat figyelembevételével 526/19/1954 számú nem 
nyilvános határozatával jóváhagyta.

105 A Munka Törvénykönyve Végrehajtási Utasításának 67.§. 2. pontja alapján 1953 óta a Minisztertanács 
évente jóváhagyta a minisztériumok és a Minisztertanács alá rendelt főhatóságok részéről igényelt 
külön túlórakereteket. A tapasztalatok alapján a rendszer rövid időn belül megszüntethető lesz, de 
az energiahelyzet és a rendkívüli időjárás miatt 1954. II. negyedévében még indokolt a fenntartása. 
Az Országos Tervhivatal elnöke ennek megfelelően tett előterjesztést – a mellékletben az egyes 
minisztériumok és főhatóságok szerint meghatározva – a túlórakeret engedélyezésére. 

106 A Minisztertanács az előterjesztésről elfogadott határozatban utasította az OT elnökét, hogy ezt 
utólagosan tárgyalja meg a SZOT elnökével.

29/10/h

29/10/i/I
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Az utólag beérkezett észrevételek miatt hatalmazzuk fel Szalai elvtársat, hogy kisebb 
változtatásokat a Minisztertanács nevében eszközölhessen az összkereten belül. Ha 
még így is nézeteltérés van, terjesszék Nagy elvtárs elé, vagy mutassák meg nekem.107

10/k ) A szünetelő beruházásoknál felszabaduló készletek átcsoportosítása.108

Előadó: Szalai Béla elvtárs.
Gerő Ernő elvtárs: Ez egy jelentés, amit a Minisztertanács egyszerűen tudomásul vesz.
A javaslatokat a Minisztertanács elfogadja.109

10/l .) Komlón, Sztálinvárosban és Kazincbarcikán 1954-ben használatba adandó 
lakások elosztása.110

Előadó: Szabó János elvtárs.

107 A Minisztertanács a vitában elhangzott észrevételeket figyelembe véve az előterjesztést 526/20/1954 
számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.

108 Az Országos Tervhivatal elnöke jelentésében beszámolt arról, hogy az 1953. évi beruházások 2,4 milliárd 
forintos csökkentése nyomán lehetővé vált a feszített tervezés megszüntetése és 865 millió forintnak az 
átcsoportosítása a kormányprogramban megjelölt célokra: lakásépítésre, tatarozásra, munkavédelmi 
beruházásokra, bölcsődeépítésre, a mezőgazdaság fejlesztésére, fogyasztási cikkek gyártására, szociális és 
kulturális létesítményekre, illetve 330 millió forint tartalékképzésre. A csökkentés azonban folyamatban 
lévő beruházásokat is érintett, így jelentős mennyiségű olyan anyag és gép maradt vissza, amelyek 
felhasználására következő egy-két évben nem kerül sor. Ezek egy része – mintegy 392,2 millió forint 
értékben – olyan különleges gép vagy berendezés, amit nem lehet átcsoportosítani, legfeljebb egy-egy 
esetben kölcsönbérlet formájában a beruházás folytatásáig az adott iparágban hasznosíthatnak. Más 
része viszont – várhatóan 112,4 millió forint értékben – felhasználható a lakossági árualap bővítésére.

109 A Minisztertanács a jelentést 526/21/1954 számú nem nyilvános határozatával tudomásul vette 
azzal, hogy az OT a beruházási maradványkészletek még folyamatban lévő átcsoportosításával a II. 
negyedév végéig 100–120 millió forinttal növelje a lakosság árualapját. Ugyanezen céllal hasznosítsák 
azokat a gépeket és szerelvényeket is, amelyek gyártását a beruházások leállítása miatt állították le 
és a gyártó üzemekben tárolják. Az érintett miniszterek intézkedjenek a Sztálin Vasműnél, a Lenin 
Kohászati Műveknél, a Borsodi Kooperációnál és a Dunai Vasműnél lévő, átcsoportosításra nem 
került beruházási javak megőrzéséről, továbbá a félbemaradt építkezések állagának megóvásáról, a 
kisebb költséggel használatra alkalmassá tehető épületek, felvonulási épületek hasznosításáról.

110 A város- és községgazdálkodási miniszter a Minisztertanács 522/4/1954 számú határozata alapján az érdekelt 
szervekkel egyetértésben előterjesztést tett az 1954-ben Komlón, Sztálinvárosban és Kazincbarcikán 
használatba adandó lakások elosztására. A határozati javaslat szerint az Építésügyi Minisztériumot 
illető 5 százalék levonása után Komlón 1022 lakásból 818 lakás a Nehézipari Minisztérium, 153 lakás 
a helyi tanács végrehajtó bizottságának rendelkezésére bocsátandó. Sztálinvárosban 1200 lakásból 
980 lakás a Kohó- és Gépipari Minisztériumot, 147 lakás a helyi tanácsot illeti meg. Kazincbarcikán 
666 lakás áll rendelkezésre, ebből 457 lakást a Nehézipari Minisztérium, 147 lakást a helyi tanács 
oszt szét. A helyi tanácsok végrehajtó bizottságai a lakásokat a többi minisztériummal, a párt- és 
tömegszervezetekkel egyeztetve, a tanácsi dolgozók szükségleteit figyelembe véve osszák szét.

29/10/k

29/10/l
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Szíjártó Lajos elvtárs: A számok helyesek erre az évre, de mi a múlt évben nem kaptuk 
meg az 5%-ot, és arra szerződésünk van, hogy ebből kapjuk meg. Mi benne lakunk a 
lakásokban, úgyhogy ez szám szerint többletet nem jelent.
Gerő Ernő elvtárs: Az előterjesztést elfogadjuk azzal, hogy nem számszerűen rögzítjük 
azt, hogy mennyit kap az Építésügyi Minisztérium.111

10/m ) Az áruvédelem megjavításának szervezeti kérdései.112

Gerő Ernő elvtárs: Ez a kérdés ráér a következő ülésig várni, akkor kerüljön ismét napirendre.

10/n    1954. évi Országos Mezőgazdasági Kiállítás és Vásár rendezésének irányelvei.113

Előadó: Hegedüs András elvtárs.
Bebrits Lajos elvtárs: Pavilonokat kellene kiüríteni és elhelyezni valahová a dolgokat. 
Nincs hová elhelyezni. Igaz, hogy van erre régebbi határozat, de nem tudjuk végrehajtani.
Gerő Ernő elvtárs: Hozzuk a legközelebbi ülésre az anyagot. Apró elvtárs hívjon össze 
értekezletet, és vizsgálja meg a helyiség kérdését.114

A minisztériumok költségeit illetően el lehet fogadni Vas elvtárs javaslatát az 
50-50%-ot illetően.115

111 A Minisztertanács az előterjesztést a vitában elhangzott észrevételek figyelembevételével 526/22/1954 
számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta. 

112 A napirend tárgyalására a következő ülésen sem került sor. Az előterjesztés nem található a jegyzőkönyv mellett.
113 A 476/8/1953 és 540119/1954 számú minisztertanácsi határozatok alapján a földművelésügyi miniszter 

előterjesztést tett az Országos Mezőgazdasági Kiállítás és Vásár megrendezésére 1954 szeptemberében. 
A kiállítás és vásár célja azoknak az eredményeknek a bemutatása, amelyeket a mezőgazdaság és a 
vele kapcsolatos népgazdasági ágazatok az első ötéves tervben és az 1953. júniusi kormányprogram 
végrehajtása során elértek. Ezt a tudományos kutató és kísérleti intézetek, tangazdaságok, állami 
gazdaságok, gépállomások, termelőszövetkezetek és az egyénileg gazdálkodó parasztok 1953/1954 
folyamán elért kimagasló eredményeinek bemutatásával kell alátámasztani. Ezen belül országos 
viszonylatban kiemelten a legjobb öt állami gazdaság és a legjobb öt termelőszövetkezet valamennyi 
üzemágának teljesítményeit mutassák be. A kiállítók között 50% legyen az egyénileg gazdálkodók, 
20% az állami, kísérleti és tangazdaságok és 30% a termelőszövetkezetek részesedése. Az ipari kiállítók 
mutassák be a mezőgazdasági termelést elősegítő termékeiket, azok használatát és jövedelmezőségét. 
A kiállítás keretében megrendezett vásáron az egyéni gazdálkodók is szabadon vásárolhassanak 
tenyészállatokat, növényvédő szereket. A színvonalas rendezés érdekében a kiállítás színhelyéül kijelölt 
Tenyészállatvásártelep területét 22 hektárról 29 hektárra kell bővíteni és romos épületeit teljeskörűen 
fel kell újítani. A kiállítás megnyitásának időpontja szeptember 11., záró időpontja szeptember 26.

114 A téma nem szerepelt a Minisztertanács következő ülésein, és nem található az említett értekezletről 
készült feljegyzés sem.

115 Vas Zoltán javaslatát nem ismerjük. A határozati javaslatban szerepelt a kiállítás költségeinek 
minisztériumonkénti felosztása is. A vita alapján a tervezett 2 millió forintot felemelték 2 270 000 
forintra, és beemelték a finanszírozásba a Város- és Községgazdálkodási Minisztériumot is.

29/10/m

29/10/n
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A Város- és Községgazdálkodási Minisztérium kérdését külön meg kell nézni.116

10/o ) Mezőgazdasági Szervezési Intézet létesítése.117

Gerő Ernő elvtárs: A Minisztertanács a javaslatot elfogadja.118

10/p ) Szakdelegációk és szakemberek kiküldésének terve.119

Előadó: Boldoczki János elvtárs.
Zsoldos Sándor elvtárs: Mi kértük, hogy a Szovjetunióba delegáció menjen ki a 
gyógyszerkérdés tanulmányozására. Az előterjesztésből ez kimaradt.
Gerő Ernő elvtárs: Nagyon sok delegáció megy ki a Szovjetunióba, amivel nagy 
nehézségeket okozunk a Szovjetuniónak és nagy kiadásokat magunknak, a végén alig 
látjuk hasznát. Véleményem az, hogy a delegációk számát még mindig csökkenteni kell.
A Népművelési Minisztérium kérte a Kiadói Tanács felvételét. Ez fontos, de akkor 
hagyja ki az esztrád delegációt.120

A gyógyszerkérdés tanulmányozására a delegációt egyelőre kihagyjuk.121

10/r ) Tvr. tervezet az UNESCO-ból való kilépésről szóló 1953:2. tvr. hatályon kívül 
helyezésére.122

116 A Minisztertanács az előterjesztést június elsején kiadott 526/24/1954 számú nem nyilvános 
határozatával jóváhagyta. A határozat lásd Melléklet 7.

117 A földművelésügyi miniszter előterjesztést tett a miniszter felügyelete alatt Budapest székhellyel 
Mezőgazdasági Szervezési Intézet létrehozására, amely a mezőgazdaság termelési és üzemszervezési, 
illetve munkatudományi feladatainak vizsgálatával, a mezőgazdaság fejlesztését elősegítő javaslatok 
kidolgozásával foglalkozik. Az Intézet működési költségeit a Földművelésügyi Minisztérium 
költségvetésében kell biztosítani.

118 A Minisztertanács az előterjesztést jóváhagyta, és kiadta az Intézet létrehozásáról szóló 1.039/1954 
Mt. számú határozatát (MK 1954. 38. szám, május 22.).

119 A külügyminiszter előterjesztette jóváhagyásra a szakdelegációk és szakemberek kiküldésének 1954. 
II. negyedévi, valamint a szovjet szakemberek 1954. évi meghívásának tervét. A terv szerint két héttől 
négy hétig terjedő időre a Szovjetunióba hat, Csehszlovákiába kettő, Romániába és Bulgáriába egy-egy 

– 2–6 fős – delegáció, a Szovjetunióba négy szakember kiküldésére kerül sor. A Szovjetunióból egy 
hónaptól egy évig terjedő időre nyolc tanácsadót szándékoztak meghívni,

120 A Népművelési Minisztérium két hétre háromfős tanulmányi küldöttség kiküldését kérte a Szovjetunióba 
az „esztrád munka” művészeti és szervezési kérdéseinek tanulmányozására. Ezt törölték, és helyette 
a Kiadó Tanács négyfős delegációjának háromhetes kiküldését vették tervbe a szovjet könyvkiadás, 
könyvterjesztés és a nyomdaipari főigazgatóság munkájának tanulmányozására, különös tekintettel 
az utóbbi szerv Magyarországon tervezett felállítására.

121 A Minisztertanács a vitában elhangzott észrevétel figyelembevételével az előterjesztést 526/26/1954 
számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.

122 A külügyminiszter hivatkozva az UNESCO főigazgatójának 1953. július 9-én kelt levelére, amelyben 
felkérte a magyar kormányt, hogy vegyen részt a szervezet munkájában, továbbá figyelemmel arra, hogy 

29/10/o
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Gerő Ernő elvtárs: A Minisztertanács az előterjesztést elfogadja azzal, hogy a végleges 
szöveget a Külügyminisztérium az Igazságügy-minisztériummal együtt állapítsa meg.123

10/s ) Magyar–osztrák növényvédelmi megállapodás.124

Gerő Ernő elvtárs: A Minisztertanács az előterjesztést elfogadja.125

10/t ) Magyar–belga árucsere-forgalmi tárgyalások.126

Gerő Ernő elvtárs: A Minisztertanács elfogadja.127

10/u ) A begyűjtési miniszter első helyettesének kinevezése.128

ez a nemzetközi feszültség enyhítése szempontjából indokolt, javaslatot tett az 1948. évi XL. törvénycikk 
hatályba való visszahelyezésére szóló új jogszabálytervezet előterjesztésére. Az említett törvényt, az 
UNESCO alkotmányának becikkelyezéséről, a szervezethez való csatlakozásról az 1953. évi 2. számú 
törvényerejű rendelet helyezte hatályon kívül, és ez egyben a szervezetből való kilépést jelentette.

123 A Minisztertanács a javaslatot elfogadta, és a törvényerejű rendelet tervezetét előterjesztette az 
Elnöki Tanácshoz, ami az 1954. évi 15. számú törvényerejű rendelettel az 1948. évi XL. tc. hatályát 
visszaállította (MK 1954. 40. szám, június 2.).

124 A földművelésügyi miniszter az évről évre visszatérő növényi fertőzések terjedésének megakadályozása 
és a védekezés összehangolása, a tudományos információk, továbbá az érvényes rendelkezések kicserélése, 
az árucsere-forgalomban a növényvédelmi rendszabályok érvényesítése érdekében előterjesztést tett 
az Ausztriával kötendő növényvédelmi megállapodás szövegére.

125 A Minisztertanács az előterjesztést 526/28/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta, és 
felhatalmazta a külügyminisztert a megállapodás előkészítésére.

126 A bel- és külkereskedelmi miniszter elterjesztést tett az 1954. május végén sorra kerülő belga–magyar 
árucsereforgalmi tárgyalások tartalmára és vezetőjére. Az előterjesztés szerint célszerű folytatni az 
1950-ben megszakadt tárgyalásokat az 1948. december 22-én aláírt árucsereforgalmi megállapodás 
megújításáról. Az 1953. évi exportforgalom értéke 42,4 millió devizaforint, az importforgalom 
értéke 46,8 millió devizaforint volt, mely összegeket kb. 150 millió, illetve 160 millió devizaforintra 
kívánják felemelni. Az importlista főbb cikkei többek között koksz, hengerelt áru, ólom, tilolt 
len, az exportlista főbb cikkei olajok és magvak, sertésbél, izzólámpafénycső, kerékpáralkatrész. 
A határozati javaslat előírta, hogy a tárgyalás során a magyar küldöttség biztosítson megfelelő 
export- és importkontingenst Belga-Kongóra, illetve ne tárgyaljon a régi adósságokról, a háborús 
károkról és az államosított vagyonról.

127 A Minisztertanács az előterjesztést 526/29/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta, és 
meghatalmazta Salgó Márta minisztériumi osztályvezetőt a tárgyalások vezetésével. 

128 A begyűjtési miniszter javaslatot tett arra, hogy a Minisztertanács kezdeményezze Sághy Vilmos, 
az MDP KV terv-, kereskedelmi és pénzügyi osztálya politikai munkatársának a miniszter első 
helyettesévé történő kinevezését.

29/10/s

29/10/t

29/10/u
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Gerő Ernő elvtárs: A Minisztertanács elfogadja azzal, hogy egyidejűleg elkészül Tasnádi 
elvtárs felmentése és kinevezése miniszterhelyettessé.129

Napirenden kívül:

1 .) Felkészülés az 1954/55. évi téli időszakra.130

Gerő Ernő elvtárs: A Minisztertanács elfogadja.131

2 .) Háborús áldozatok védelmére vonatkozó genfi egyezmény ratifikálása.132

Gerő Ernő elvtárs: A Minisztertanács elfogadja.133

3 .) Tájékoztató az 1954. május 8-án elnöki hatáskörben hozott határozatokról.134

Gerő Ernő elvtárs: Azért készítettük, hogy ha észrevételük van az elvtársaknak, azt megtehessék.
A tanácsi alkalmazottak bérrendezését illetően a plénum elé kellett volna hozni a 
javaslatot, tekintettel azonban arra, hogy a tanácsi alkalmazottak tudták, hogy május 
1-től kapják a bérrendezést és ez kedvező hatást gyakorolt, nem tartottuk célszerűnek 
várni ennek a kérdésnek az eldöntésével. Tanácskozás alapján abban állapodtunk 

129 A Minisztertanács az előterjesztést a vitában elhangzott észrevétellel módosítva elfogadta, és előterjesztést 
tett az Elnöki Tanácsnak Tasnádi Sándornak, a begyűjtési miniszter első helyettesének felmentésére 
és miniszterhelyettessé történő kinevezésére, illetve Sághy Vilmos első miniszterhelyettessé való 
kinevezésére. Az Elnöki Tanács 1954. május 21-ei határozatával nevezetteket kinevezte.

130 Az előterjesztés szerint, tekintettel az 1953/1954 évi téli időjárás tapasztalataira, valamennyi, a termelést 
felügyelő minisztériumnak meg kell kezdeni a szükséges intézkedések kidolgozását az 1954/1955. évi 
tél során esetleg fellépő zavarok elhárítására. A felkészülés során saját erőre támaszkodva biztosítani 
kell a szállítás és tárolás megoldását, a szükséges anyagok beszerzését. A felkészülési tervet június 12-ig 
meg kell küldeni a felkészülést koordináló Kormánybizottságnak, ami azonban a minisztériumokat 
nem mentesíti a feladat végrehajtása alól.

131 A Minisztertanács az előterjesztést 526/31/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
132 A külügyminiszter előterjesztésében kérte a Minisztertanács hozzájárulását négy – 1949. augusztus 

12-én Genfben elfogadott és december 8-án Magyarország által aláírt – egyezmény kihirdetéséhez: 1. 
egyezmény a hadra kelt seregek sebesültjei és betegei helyzetének javításáról; 2. egyezmény a tengeri 
haderők sebesültjei, betegei és hajótöröttei helyzetének javításáról; 3. egyezmény a hadifoglyokkal való 
bánásmódról; 4. egyezmény a polgári lakosság háború idején való védelméről. Egyben tájékoztatott 
arról, hogy az egyezmények aláírásakor a magyar képviselő tekintettel az egyezményekkel szembeni 
kisebb fenntartásokra, nyilatkozatot tett, és kérte ennek a megerősítésekor történő rögzítését is. 

133 A Minisztertanács az előterjesztést 526/32/1954 számú nem nyilvános határozatával, amely nem utalt 
a külön nyilatkozatra, jóváhagyta. Nincs nyoma annak, hogy az Elnöki Tanács nyilvános döntésével 
megerősítette az egyezményeket.

134 A tájékoztató szövege nem található a jegyzőkönyv mellett.

29/Nk.1

29/Nk.2

29/Nk.3
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meg, hogy ezt az elnöki tanácskozáson elintézzük és utólag bejelentjük. Kérem, a 
Minisztertanács utólagos jóváhagyását.135

A Minisztertanács jóváhagyja.

MNL OL XIX-A-83-a-526 3–64.

135 Nincs nyoma annak, hogy a Minisztertanács Elnöksége napirendre tűzte a témát.
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  MELLÉKLET

1. 

ORSZÁGOS TERVHIVATAL Szigorúan titkos!
Budapest, V. Nádor u. 7–15. Tárgy: 1954. évi önköltségcsökkentési tervek 
Telefon: 111–050, 115–450 teljesítésének biztosítása
Előadó: Jávorka Edit Tárgyalva: az érdekelt minisztériumokkal,  

a Minisztertanács Bértitkárságával

Előterjesztés a Minisztertanácshoz
I.

1953. évben a vállalatok nyereség-befizetése az eredeti költségvetési előirányzattal 
szemben 3,9 milliárd forinttal, a módosított tervhez képest pedig 1,9 milliárd forinttal 
lemaradt. A veszteséges vállalatok száma emelkedett. (1. sz. melléklet.) éves viszony-
latban is veszteséges volt: a szénbányászat, kohászat, szervetlen vegyipar, pamutipar, 
fűrész-lemezipar, rostipar, mész- és cementipar stb. A szénbányászati vállalatok 90%-a, 
a szervetlen vegyipar vállalatainak 57%-a, a pamutipari vállalatok 51%-a, a gyapjúipari 
vállalatok 40%-a veszteséges volt.
A korábbi években is veszteséggel dolgozó népgazdasági ágak vesztesége 
emelkedett, így például

  1951. év 1952. év 1953. év
   millió forintban
A szénbányászat vesztesége 327 529  720
A vaskohászat  ”  6 163  469
Az állami gazdaságok ” 721 912 1284

Az 1953. évi vállalati eredményromlást elsősorban az okozta, hogy az élelmiszeriparon 
kívül egyetlen népgazdasági ág sem teljesítette önköltségi tervét (2. sz. melléklet). 
A termelési költségek tervezett színvonalát a minisztériumi ipar 2,3%-kal túllépte. 
A Kohó- és Gépipari Minisztérium 100 Ft termelési értéket 3,40 Ft, a Nehézipari 
Minisztérium 3 Ft, az Építésügyi Minisztérium 4,50 Ft, a Földművelésügyi Minisztérium 
5,60 Ft tervezetten felüli többletköltség felhasználásával állított elő.
1954. I. negyedévében további eredményromlás következett be. A minisztériumi iparban 
a tényleges ráfordítások 3,6%-kal meghaladták a tervezettet és a vállalati veszteség 672 
millió Ft-ot tett ki. (Nyereség és veszteség egyenlege.)
A külön tervezett és megfigyelt 95 fontosabb gyártmány közül 51 gyártmány önköltsége 
magasabb volt 1953. évben, mint 1952. évben.
A többi 44 gyártmánynál túlnyomórészt szintén nem teljesítették az önköltségi 
tervet. (3. sz. melléklet.)
Egy sor fontos ipari termék önköltsége 1951. óta évről évre emelkedik. Például:

1954. május 14. – Melléklet
29

 29/M/1
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 Mennyiségi  Önköltség Forintban
 egység 1951. 1952. 1953.
Szén to 96,48 107,47 114,58
Acél, nyersvas to 764,39 860,18 956,50
Martin-acél to 864,29 1014,80 1049
Villamos-energia fill/kWó 18,08 20,47 21,68
500-as cement to 180,68 205,44 219,49

Különösen kedvezőtlenül alakult az önköltség 1953. II. félévében. Jelentősen emelkedett 
az önköltség az I. félévvel szemben, a vaskohászatnál 11%-kal, a barnaszénnél (25,1%-
kal, melyből a bérpolitikai intézkedések csupán 7,6%-ot indokoltnak), az 500-as 
cementnél (20,2%-kal), stb.
A szén önköltsége 1954. I. negyedében 145,52 Ft/to-ra emelkedett és a vaskohászatban 
13,2%-kal túllépték a tervezett önköltségeket. Az egész összehasonlítható termelés 
önköltsége az iparban 4,6%-kal emelkedett 1953. évhez képest.
A minisztériumi iparban a munka termelékenysége igen kedvezőtlenül alakult. A 
közvetlenül termelő munkások számához viszonyítva igen magas a termelésben közvetlenül 
részt nem vevő munkások és alkalmazottak száma, így például a gépiparban minden 
100 munkásra 25 egyéb dolgozó esik. A létszámtervet több minisztérium túllépte, 
így például az Élelmiszeripari Minisztérium 4700, a Könnyűipari Minisztérium 1355 
fővel. Lazult a bérfegyelem; sok helyen – a kormányprogram téves értelmezésével 

– fellazították a normákat.
1954. I. negyedében 1953. I. negyedéhez viszonyítva a termelékenység 93,4%-ra csökkent, 
az átlagkeresetek viszont 115,6%-ra emelkedtek. Az ipari minisztériumok 274 millió Ft 
olyan bért fizettek ki, mely mögött nem állott termelés. A termelési tervnél történt 
jelentős lemaradás ellenére az ipar béralapját 110 millió Ft-tal abszolút túllépte.
Az iparban az anyagköltségek 1953-ban nemcsak a tervezettet, hanem az 1952. évit 
is meghaladták. Az 1952. évi 66,9%-os anyaghányad 68%-ra növekedett. A RM 
Tröszt vaskohászati üzeme például 1953. évben a tervezett 78,9% helyett a termelési 
érték 83,3%-át fordította anyagköltségek fedezetére. 1953. évben a népgazdaságban 
mintegy 350 millió Ft volt a leltárhiány. Az állami gazdaságoknál rendkívül nagy az 
állatelhullások száma. (10 500 db szarvasmarha, 388 200 db malac és sertés, ideértve 
az így elszámolt lopást is.)
A legtöbb területen vállalatoknál is hiányoznak a tudományos módszerekkel kidolgozott 
anyagnormák, ahol pedig ilyenek vannak, a gyakorlatban a gyártásnál azokat nem 
alkalmazzák. A sütőiparban például 2–6%-kal lépték túl 1954. I. negyedévben az 
anyag-felhasználási normát a technológiai fegyelem hiánya és lopások miatt. Ez a 
túllépés nemcsak az önköltséget emelte, de minőségromlást is előidézett.
Sok iparágban, különösen 1953. második felében számottevően emelkedett a selejtveszteség. 
Egyedül a Kohó- és Gépipari Minisztérium vállalatainál az év folyamán meghaladta 
a 400 millió Ft-ot. A II. félévben az Ózdi Kohászati Üzemek termelésének 7,5%-a, az 
Üvegipari Igazgatóság termelésének 10,9%-a selejtveszteség volt.
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A rezsiköltségek csökkenés helyett emelkedtek. A RM Műveknél például a Túrakerékpár 
önköltségéből 1952-ben 17,0%. 1953-ban 21,5% volt a rezsi. Az UF 22. egyetemes marógép 
rezsije az 1952. évi 28,2%-ról 32,9%-ra emelkedett.

II.

A Központi Vezetőség júniusi határozatának, a kormányprogramnak következetes 
végrehajtása azt a követelményt támasztja, hogy a fokozott életszínvonal-emelkedés 
és a szükséges felhalmozás forrásait – a termelés lassúbb ütemű növekedése mellett 

– elsősorban a termelés költségeinek csökkentése útján fedezzük. Az életszínvonal 
emelkedése érdekében a kormányprogram végrehajtásához szükséges fordulat a 
termelés átcsoportosítása területén megkezdődött. Nem következett be azonban 
fordulat a termelékenység emelése, a takarékosság, a gazdaságosság fokozása, az 
önköltség csökkentése terén.

1 .) A népgazdaság vezetői, a miniszterek, az igazgatóságok és vállalatok vezetői 
elhanyagolták a termelés gazdaságosságának kérdéseit és az egész gazdasági 
munkában kialakult a „mindenáron” való mennyiségi tervteljesítés szemlélete. 
Az állami szervek állandóan figyelemmel kísérték a tervek mennyiségi teljesítését 
és felelősségre vonták az elmaradt vállalatok, irányító szervek vezetőit, de nem 
történt hasonló szigorú ellenőrzés és beszámoltatás az önköltségi tervteljesítés 
jelentős lemaradása miatt, például a szénbányászat termelését az állami szervek 
folyamatosan ellenőrizték, de a barnaszén önköltségének a II. félévben bekövetkezett 
25,1%-os emelkedése miatt semmiféle felelősségre vonás nem történt.
Mind a minisztériumok, mind az Országos Tervhivatal lebecsülték a kérdés 
jelentéségét és nem vittek konkrét javaslatokat a Minisztertanács elé.
A vállalatok műszaki dolgozóinak túlnyomó többsége nem érdeklődött a termelés 
gazdaságossága iránt. Az önköltség csökkentését a főkönyvelők feladatának 
tekintették, holott azt elsősorban műszaki intézkedésekkel lehet és kell megvalósítani.
A szakszervezet a munkaverseny megszervezésénél kizárólag mennyiségi tervteljesítésre 
ösztönzött. A MT, illetve SZOT-vándorzászlóval és pénzjutalommal kitüntetett 
üzemek túlnyomó része önköltségi tervét nem teljesítette. 

2 .) Azok az ösztönző tényezők, különféle gazdasági intézmények, melyek a 
gazdaságpolitikai célkitűzések végrehajtását hivatottak elősegíteni, a Központi 
Vezetőség határozata óta csak kis részben kerültek felülvizsgálatra. Ezek az 
intézmények továbbra is egyoldalúan a termelés gyors ütemű növelésére, a 
terv „mindenáron” való teljesítésére és az önköltségcsökkentés elhanyagolására 
ösztönöznek. Így különösen:

a.) A prémium – beleértve a gazdasági vezetők prémiumát is – a terv mennyiségi 
teljesítésével arányos. (Ezen csak kevéssé javít az, hogy a béralap és tervszerűség 
betartása a prémium kifizetésének egyik feltétele.) Az elmúlt év elején a Minisztertanács 
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határozatot hozott arra, hogy az önköltségi tervvel szemben mutatkozó lemaradás 
esetén a prémium kifizetését célszerű kizárni. A minisztériumok ezt a határozatot 
nem hajtották végre. Még ott is, ahol az önköltségi terv teljesítését, mint 
feltételt előírták, a miniszterek felmentést adnak annak alkalmazása alól, sőt 
gyakran még a béralap és a tervszerűség be nem tartása esetén is engedélyezik a 
kifizetést úgy, hogy a prémium kifizetése általában kizárólag a terv mennyiségi 
teljesítése alapján történik.

b.) A tervezés nem szolgálta kielégítően a gazdaságosság követelményeit, a termelés 
tervezésénél, a tervek módosításánál és lebontásánál nem kerültek előtérbe a 
gazdaságosság szempontjai. Gyakran fordul elő, hogy a minisztériumok egyes 
gyártmányokat olyan vállalatokhoz profiloznak, melyek azokat csak drágábban 
képesek előállítani. A beruházások tervezésénél is kizárólag a termelés növelése 
volt a cél. Az iparban szervezési és kooperációs hibák szintén hátrányosan hatnak 
az önköltség alakulására. Felesleges anyag- és árumozgatás, a szükségesnél 
hosszabb szállítási utak, a szállítási költségek emelkedését okozzák.
Az önköltség-csökkentési tervek megalapozására szolgáló műszaki-szervezési 
intézkedési tervek sok helyütt formálisak, azok elkészítésébe a dolgozókat 
nem vonják be, a végrehajtást nem ellenőrzik, a lemaradást számon nem kérik.

c.) A számvitelben nincs biztosítva az önköltség megbízható nyilvántartása, a 
statisztika pedig nem adott megfelelő mély elemzést – a hibák feltárásával – az 
önköltségi terv teljesítésénél tapasztalható lemaradásról. Az önköltség tényezői 
közül a béralap-felhasználás ellenőrzése jóval szigorúbb, mint az anyagköltségeké.
A béralapot a Nemzeti Bank havonta rendszeresen ellenőrzi. Az anyagköltségek 
tervszerűtlen alakulása a mérlegbeszámolókból csak negyedévenként derül ki 
és – ellentétben a béralaptúllépéssel – a vállalatokra nézve ez ideig semmiféle 
hátránnyal nem járt. Az ellenőrzésnek ez a módszere, de általában tervezési 
módszereink is arra ösztönöznek, hogy a vállalatok minél anyagigényesebb 
termelést folytassanak, mert így a termelési- és béralapterv könnyebben teljesíthető. 
(Munkaigényes cikkek helyett, anyagigényes cikkeket gyártanak, több, esetleg 
drágább anyagot használnak fel.)

3 .) Az 1953. év önköltségi terv lemaradását részben objektív okok indokolják. Az 
év első felében egyes iparágak túlfeszített termelési feladatai elősegítették a 
költségek emelkedésével járó rohammunkát. Az év második felében a termelés, 
a beruházások átcsoportosítása és az egyre gyakoribbá váló áramkorlátozás 
az anyag-, a bér- és a rezsiköltségek növekedését eredményezték. A jelentős 
termeléskiesés az állami költségek viszonylagos emelkedését idézte elő. Az 
áramkorlátozások és termeléskiesés következtében rosszabbodó anyagellátás 
miatt egyes iparágakban nőtt a fajlagos anyagfelhasználás, a selejtkár. Például 
a Kohó- és Gépipari Minisztériumnál a IV. negyedévben 1,5 millió gépóra 
esett ki a termelésből az áramkorlátozás következtében. Az anyagi kár 9,1 
millió Ft. A bértöbblet 29,5 millió Ft-ot tett ki. A vaskohászatban emelte az 
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anyagköltségeket, hogy megfelelő anyagkészletek hiányában kedvezőtlenül 
változott az elegyösszetétel. Ennek ellenére az önköltség kedvezőtlen alakulása 
elsősorban nem ezekkel a tényezőkkel magyarázható.

III.
Határozati javaslat

A Minisztertanács megállapítja, hogy az önköltség-csökkentés vonatkozásában a 
kormányprogram végrehajtásához szükséges fordulat nem következett be. 1953. évben 
és 1954. I. negyedévében az élelmiszeriparon kívül egyetlen népgazdasági ág sem 
teljesítette önköltségi tervét. A kormányprogramban foglalt feladatok végrehajtása, 
a dolgozók életszínvonalának állandó emelése, a népgazdaság további fejlődésének 
biztosítása érdekében el kell érni, hogy a következő években a munka termelékenysége 
nagymértékben emelkedjék és a termelés önköltsége a népgazdaság minden ágában 
állandóan és jelentősen csökkenjen. A gazdaságosabb termelés, a munkaerővel és az 
anyaggal való takarékosság, az önköltség csökkentése döntő előfeltétele a fogyasztói 
árak leszállításának, tehát az életszínvonal emelésének. Emellett az új szakaszban 
a szocialista akkumuláció döntő forrása csakis az önköltség csökkentése lehet. A 
termelés emelésének 1954. évre előirányzott és a következő években kialakítandó 
üteme lehetővé és szükségessé teszi, hogy az önköltség rendszeresen az eddiginél jóval 
gyorsabb ütemben csökkenjen.
Az önköltségcsökkentés műszaki, szervezési és adminisztratív előfeltételeit a népgazdaság, 
a vállalatok, üzemek vezetésének mindennapi munkájában az intézkedések egész 
sorozatával kell biztosítani. Annak érdekében azonban, hogy ezeket az intézkedéseket 
előkészítsék és megvalósítsák, hogy az önköltségcsökkentés terén fordulat következzék 
be, ezt a fordulatot mindenekelőtt a népgazdaság vezetése terén kell végrehajtani. Csak 
ilyen módon lehet számítgatni arra, hogy ennek alapján mindazok a szervek, melyek 
felkészültségüknél, anyagi lehetőségeiknél fogva képesek az önköltség csökkentését 
célzó intézkedések kidolgozására és végrehajtására, a szükséges lépéseket megtegyék.
Ezért:

1 .) El kell érni, hogy a népgazdaság összes vezető szervei rendszeresen foglalkozzanak 
az önköltség csökkentésével az irányításuk alá tartozó területen, és kérjük számon 
az önköltségcsökkentési és nyereségbefizetési terv teljesítését. Ennek alapján 
a kohó- és gépipari, az építésügyi és a földművelésügyi miniszter 3 hónapon 
belül számoljanak be a Minisztertanács előtt az önköltségcsökkentési tervek 
teljesítéséről. A termelő minisztériumok kollégiumai tárgyalják meg a legfontosabb 
iparágak önköltségcsökkentéséről szóló beszámolókat, a miniszterhelyettesek és 
minisztériumok igazgatóságainak és főosztályainak vezetői pedig az irányításuk 
alá tartozó igazgatóságok, vállalatok önköltségcsökkentéséről szóló beszámolókat.
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2 .) A szakszervezetek a munkaverseny megszervezésénél állítsák a termelési terv 
teljesítése mellett előtérbe az önköltségcsökkentés megvalósítását, és ennek 
érdekében a termelékenység emelését és az anyagtakarékosságot. A minisztériumok 
és a szakszervezetek biztosítsák, hogy a vándorzászlóval, vagy egyéb módon 
való kitüntetéseknél, az élüzemek kijelölésénél, pénzjutalmak megállapításánál 
olyan vállalatokat vegyenek figyelembe, melyek az önköltségre vonatkozó 
tervet végrehajtották.

3 .) A sajtó, mindenekelőtt a Szabad Nép és a Népszava rendszeresen foglalkozzanak 
a termelés gazdaságosságával, az önköltség kérdéseivel és – a termelésben 
élenjárókhoz hasonlóan – rendszeresen népszerűsítsék az e téren kimagasló 
eredményt elért vállalatokat és dolgozókat. Emellett az érdekelt folyóiratokban 
széles körben foglalkozni kell az önköltség, a gazdaságosság kérdéseivel.

4 .) A terv teljesítésének előmozdítására szolgáló és az anyagi ösztönzést biztosító 
intézményeket tervszerűen fel kell használni az önköltségcsökkentés, a takarékos 
gazdálkodás megvalósítására. A prémiumrendszert tehát úgy kell megváltoztatni, 
hogy az ösztönözzön az önköltségcsökkentésre. Ennek érdekében:

a.) Az iparban általában az önköltségcsökkentési, az egyéb népgazdasági ágakban 
(és kivételesen azokban az iparágakban, melyekben az összehasonlítható termelés 
részaránya az 50%-ot nem éri el) a nyereségbefizetési terv nem teljesítése esetén 
a prémiumnak a negyedév végén esedékes hányadát a vállalatok azon vezető 
dolgozóinál, kiknek a vállalat egészének önköltségére befolyásuk van (igazgató, 
főmérnök, főkönyvelő, tervosztályvezető stb.) a lemaradás mértékétől függően 
és iparágak szerint meghatározott kulcsok alapján csökkenteni kell. 
Azoknál a dolgozóknál, akiknek munkája ez önköltségnek csupán egy részét 
befolyásolja, az önálló műhelyszámadás, vagy valamely az önköltségre legjellemzőbb 
mutatószám alapján adott feladat nem teljesítése esetén a negyedév végén 
esedékes prémiumot meghatározott kulcsok szerint ugyancsak csökkenteni kell.
Ugyanakkor az önköltségi (illetőleg nyereségbefizetési) tervüket túlteljesítő 
vállalatok terven felüli megtakarítást elérő üzemrészek vezetőinek prémiumát 
megfelelően emelni kell.
A Minisztertanács Bértitkársága május 31-ig tegyen előterjesztést a Minisztertanácshoz 
a vezetők és műszaki középkáderek prémiumrendszerének fenti elvek szerint 
történő részletes szabályozására.
A miniszterek a prémium kifizetési feltételeinek teljesítése alól felmentést nem 
adhatnak. A rendszeresen jól dolgozó és az önköltségi tervet saját hibájukon 
kívül nem teljesítő vállalatokat a miniszterek – a prémium rendszerén kívül 

– saját alapjukból jutalmazhatják. 
b.) Szigorúan be kell tartani azt a korábbi rendelkezést, hogy a nyereségi tervét 

nem teljesítő vállalat igazgatói alapot nem kaphat. Az önköltségcsökkentésre, 
nyereségbefizetésre való ösztönzés fokozása érdekében azoknál a vállalatoknál, 
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melyek a jelenleg érvényes rendelkezések szerint igazgatói alapot kaphatnak, 
1954. július 1-től kezdődőleg az igazgatói alap összegét az önköltségi, illetve 
nyereségbefizetési terv teljesítése esetén 5%-kal, túlteljesítés esetén pedig 10%-kal 
magasabban kell megállapítani a jelenleginél. Az így keletkezett többlet igazgatói 
alapot kizárólag a gazdaságosabb termelés előmozdítására, jutalmazásra szabad 
felhasználni. (Az a) és b) pontban foglaltakat értelemszerűen alkalmazni kell 
a dotációs vállalatoknál a veszteség csökkentése esetére is.) A Minisztertanács 
utasítja a pénzügyminisztert, hogy az igazgatói alap megállapítására vonatkozó 
részletes intézkedéseket 1954. július 1-ig adja ki. 

c.) Nagyobb vállalatoknál az üzemrészek vezetői számára lehetővé kell tenni, hogy 
az igazgatói alap terhére az üzemrészeknek a megtakarításokban, az önköltség 
csökkentésében élen járó dolgozóit közvetlenül jutalmazhassák. A jutalmazás 
módját és mértékét, a kitűzendő feladatokat a miniszterek a Minisztertanács 
Bértitkárságával és a SZOT-tal egyetértésben szabályozzák. 

Felelős: illetékes miniszterek
Határidő: 1954. július 1.

d.) Az igazgatói alapra és a premizálásra vonatkozó fenti rendelkezéseket a 
kereskedelemben és a mezőgazdaságban értelemszerűen a szükséges módosításokkal 
kell alkalmazni. A rendelkezéseket a helyi iparra nem kell kiterjeszteni. A 
Minisztertanács utasítja a földművelésügyi, valamint a bel- és külkereskedelmi 
minisztert, hogy az alkalmazás módjára vonatkozó utasításokat dolgozzák 
ki. A Minisztertanács egyben felhatalmazza a Minisztertanács Bértitkárságát, 
hogy a SZOT-tal egyetértésben a prémiumrendszerre vonatkozó utasítást 
jóváhagyja, felhatalmazza továbbá a pénzügyminisztert, hogy az igazgatói 
alapra vonatkozó utasítást kiadja. 

Határidő: 1954. július 1.

5 .) Mind a tervezés, mind a statisztika módszereinek elő kell segítenie a gazdaságos 
termelés ösztönzését. Ennek érdekében: 

a.) Az önköltség tervezésében és ellenőrzésében fokozottan kell felhasználni az 
önköltség csökkentésében élenjáró és lemaradó üzemek közötti összehasonlítás 
módszerét. A minisztériumok gondoskodjanak arról, hogy az egyes üzemekben 
elért eredmények rendszeres tapasztalatcsere formájában a többi üzemben 
felhasználhatók legyenek.

b.) A Központi Statisztikai Hivatal gondoskodjék arról, hogy a népgazdasági 
terv végrehajtásáról szóló beszámolókban a termelési terv teljesítése mellett 
részletesen elemezzék az önköltségi terv teljesítésének alakulását és az önköltséget 
befolyásoló tényezőket.

c.) 1955. tervévtől kezdődőleg a pénzügyi tervben a nyereségbefizetés mellett a 
jövőben a forgalmi adó befizetést a minisztériumok és igazgatóságok számára 
kötelező előirányzatként kell megállapítani.

Felelős: pénzügyminiszter.
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6 .) A népgazdaság anyagi erőforrásaiból a jövőben nagyobb részt kell olyan célokra 
fordítani, melyek a termelés gazdaságosságának fokozását, a műszaki fejlesztést, a 
termelés korszerűsítését szolgálják. Gondoskodni kell arról, hogy ilyen célokra a 
vállalatok számára az eddiginél nagyobb beruházási, felújítási keretek és anyagok 
álljanak rendelkezésre. Ezt a határozatot az 1955. évi tervezésnél érvényesíteni kell.

Felelős: Országos Tervhivatal elnöke.

7 .) A terv teljesítésének ellenőrzésében is kifejezésre kell jutnia annak a gyökeres 
fordulatnak, melyet a gazdaságos termelés irányában végre kell hajtani. Ennek 
érdekében a béralap tekintetében alkalmazott egyoldalú ellenőrzési rendszert 
oly módon kell módosítani, hogy az a béralap gazdaságos felhasználása mellett 
egyben anyagtakarékosságra is ösztönözzön. Ezért: 

a.) A béralap felhasználásának, illetőleg a kifizetésnek havonta történő bankellenőrzését 
a minisztériumi iparban fenn kell tartani. A béralap felhasználásának ellenőrzését, 
emellett utólagosan negyedévenként az anyagfelhasználás ellenőrzésével párhuzamosan, 
a mérlegbeszámolók alapján is kell végezni. Az ellenőrzés új módszere tehát 
figyelembe veszi a választék és a munkaigényesség esetleges változásait is. 
Azoknál a vállalatoknál, melyek a tervezett anyaghányaddal szemben megtakarítást 
értek el,a megtakarítás egy részének erejéig – melyet iparáganként meg kell 
határozni – a béralap esetleges túllépését indokoltnak kell elfogadni. 
Azoknál a vállalatoknál, melyek az utólagos ellenőrzés megállapítása szerint a 
tervezett anyaghányadot túllépték, abban az esetben is béralaptúllépést kell 
megállapítani, ha egyébként a havi előzetes bankellenőrzés sem abszolút, sem relatív 
béralaptúllépést nem állapított meg, feltéve, hogy a relatív béralap-megtakarítás 
összege nem nagyobb az anyaghányad túllépéséből eredő többletköltség összegénél. 
A béralaptúllépéshez fűzött következményeket (prémiumelvonás, kártérítés) 
az utólagos ellenőrzés alapján kell érvényesíteni.
A pénzügyminiszter a szakminiszterekkel, az Országos Tervhivatal elnökével 
és a MT Bértitkárságával egyetértésben 1954. július 1-ig dolgozza ki a béralap-
ellenőrzés fenti határozaton nyugvó új rendszerét és azt egyidejűleg léptesse életbe.

b.) A pénzügyminiszter az Országos Tervhivatal elnökével együtt 1954. július 
1-ig vizsgálja felül, hogy mely népgazdasági ágakban szükséges áttérni a relatív 
béralap-ellenőrzés rendszeréről az abszolút béralap-ellenőrzés rendszerére.

8 .) A termelés továbbfejlesztését fokozott anyagtakarékossággal kell biztosítani. Ezért: 
a.) Szélesíteni kell az anyagnormák rendszerét. A tapasztalati, illetve statisztikai 

normákról fokozatosan át kell térni tudományos módszerekkel kidolgozott 
műszaki normákra. Biztosítani kell, hogy a tervezés igazgatóságoknál és a 
minisztériumoknál is normák alapján történjen.
A minisztériumok és igazgatóságok rendszeresen ellenőrizzék a vállalatoknál az 
anyagnormák betartását és a normákat túllépő vállalatok vezetőit vonják felelősségre.
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b.) Az utókalkulációkban az alapanyag-felhasználást mennyiségben is ki kell 
mutatni. A normát meghaladó anyagfelhasználásról a negyedévi önköltségi 
statisztikában be kell számolni.

c.) Az anyagpazarlás megakadályozása érdekében a hiányzó kötelező technológiai 
előírásokat ki kell dolgozni és azok betartását ellenőrizni kell.

d.) A kötelező technológiai előírások betartásának szigorú ellenőrzésével, a selejtkár 
megtérítésére vonatkozó rendelkezések maradéktalan alkalmazásával mindenütt, 
de elsősorban a kohászatban és az öntödéknél biztosítani kell az 1953. évi átlagos 
selejtveszteség legalább 25%-os csökkenését.

9 .) A rezsiköltségek csökkentése érdekében: 
a.) A racionalizálást úgy kell végrehajtani, hogy az a rezsiköltségek tényleges 

csökkentését eredményezze. 
b.) Az ipari miniszterek vizsgálják felül iparáganként a termelésben közvetlenül 

részt vevő és az egyéb dolgozók létszámának arányát. Azokban az iparágakban, 
melyekben ez az arány 1953. évben vagy 1954. első negyedében az 1952. évi 
arányhoz képest romlott, dolgozzanak ki ütemtervet az 1952. év utolsó negyedéig 
a közvetlen termelőmunkások, és az egyéb vállalati dolgozók aránya egyetlen 
iparágban se legyen kedvezőtlenebb az 1952. évi aránynál.

c.) Meg kell szervezni a rezsiköltségek rendszeres ellenőrzését és elemzését. A 
tervezett rezsiköltségek túllépése esetén felelősségre vonást kell alkalmazni.

d.) A műhelyek vezetőinél minél szélesebb körben kell a premizálási és jutalmazási 
rendszert a rezsiköltségeknél elért megtakarításokhoz kapcsolni.

Felelős: illetékes miniszterek
Határidő: 1954. október 1.

10 .) Az önköltségcsökkentés végrehajtása érdekében hozott intézkedéseket úgy kell 
megvalósítani, hogy azok minőségromlást ne idézzenek elő.

Budapest, 1954. május hó 8-án.
Szalai Béla 

az Országos Tervhivatal elnöke
A kiadmány hiteles:
(Horváth Mária s.k.) 
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1. számú melléklet
Éves szinten veszteséges vállalatok

  1952.   1953.  
Minisztérium összes veszteséges % összes veszteséges %
 váll[alat] száma  váll[alat] száma 
Nehézipari Minisztérium 130 47 36 132 60 45
Ebből: villamos-energia 28 11 39 26 13 50
Kohó- és Gépipari Min[isztérium] 256 54 21 263 66 25
Könnyűipari Minisztérium 231 34 15 229 49 21
Élelmiszeripari Min[isztérium] 151 62 41 181 91 50
Belkereskedelmi Minisztérium 455 32 7 450 60 13
Építésügyi Minisztérium 357 32 9 365 126 35
Közlekedésügyi Minisztérium 190 6 3 215 15 7
Földművelésügyi Minisztérium 619 553 89 527 457 87

MNL OL XIX-A-83-a-5272–82.

2/a

Pénzügyminiszter Szigorúan titkos!
00204/MT/1954. Készült: 30 példányban
Tárgy: Jelentés az 1953. évi állami
költségvetés végrehajtásáról.

Előterjesztés a Minisztertanácshoz

Az 1953. évi költségvetés végrehajtásáról szóló jelentés a Minisztertanács határozatának 
megfelelően az előző éveknél jóval korábban, március 30-ra elkészült. Az 1953-as költségvetési 
gazdálkodásról az Országgyűlés részére szóló jelentéstervezetet csatoltan előterjesztem.
Szükségesnek tartom, hogy az Országgyűlés elé terjesztendő jelentésben tárgyalt 
kérdések közül néhányra külön is felhívjam a Minisztertanács figyelmét.

1 .) A jelentés nettó egyenlegében (nyereség–veszteség) tartalmazza az állami 
vállalatok gazdálkodása eredményének elszámolását a költségvetéssel. Az 
eredmény-elszámolás azt mutatja, hogy a nyereség–veszteség eredeti nettó 
előirányzatával, 6466,7 millió Ft-tal szemben a tényleges eredmény csupán 2558 
millió Ft volt. Az eredeti előirányzathoz képest tehát 3908,7 millió Ft a lemaradás.
A bruttó eredmény-elszámolás a következőképpen alakul:

 előirányzat teljesítés
nyereség 8150,4 7808,9
veszteség 1683,7 5250,9

 29/M/2/a
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A jelentésben külön szereplő dotáció az előirányzott 61 millió Ft-tal szemben 
521 millió Ft.
A kormányprogramot követően a vállalati tervekben számos lényeges módosítás 
(önköltségi feladatok csökkentése) jött létre, amelyek jelentősen változtatták 
a költségvetési kapcsolatot jelző számokat is. A tervek többszöri és nem egy 
esetben utólagos módosítása következtében (novemberben, sőt decemberben is 
jelentős számú módosítás történt) a költségvetés nem követhette a változtatásokat. 
Ezért az eredeti előirányzatokkal való egybevetés nem mutatja az önköltségi 
tervek tényleges teljesítését, mégis az egyedüli összehasonlítási alap, mely az 
eredményalakulás tendenciáját megfelelően jelzi.
Az állami vállalatok eredményromlása különösen jelentős volt az év II. felében, 
amikor átcsoportosítások miatt az anyagellátási zavarok fokozódtak, a munka- 
és bérfegyelem meglazult, és mindennek következtében a kellően elő nem 
készített termelési költségek jelentősen emelkedtek. Az eredményromlások 
lényegesen csökkentették a költségvetés egyenlegét. A veszteséges vállalatok 
száma is jelentősen megnőtt.
A legnagyobb veszteséggel dolgozó gazdasági ágak a következők voltak:

szénbányászat 720 millió Ft veszteség
villamosenergia-term[elés] 42 ” ” ”
vaskohászat 384 ” ” ”
Sztálin Vasmű 44 ” ” ”
pamutipar 26 ” ” ”
konzervipar 51 ” ” ”
tejipar 28 ” ” ”
mész–cement 17 ” ” ”
állami gazdaságok 1046 ” ” ”

Azt, hogy a költségvetés II. félévi egyenlegének kedvezőtlen alakulásában az 
eredményromlás a legdöntőbb tényező, az alábbi számok mutatják:

 I. né. II. né. III. né. IV. né.
Eredményromlás 
(tervvel szemben) 197 186 486 1069
A költségvetés pénzforgalmi
Egyenlege +1214 +2056 +95 -1594

2 .) Az állami javakkal való gazdálkodás – különösen egyes területeken – igen laza. 
Ennek legfontosabb megnyilvánulásai a következők:

a.) Sok iparágban – elsősorban a Kohó- és Gépipari Minisztérium területén – igen 
magas a selejt. A KGM vállalatainál a selejtveszteség több mint 400 millió Ft.

b.) Az anyaggazdálkodás az anyagok kezelése és nyilvántartása a vállalatok jelentős 
részénél nem kielégítő. Ennek egyik oka a rendkívül szűk raktárkapacitás. Raktárak 
építésével, sok helyütt minimális anyagi befektetéssel megvalósítható kisegítő 
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megoldásokkal jelentős anyagmennyiség tárolása lenne biztosítható a népgazdaság 
számára, ugyanakkor a befektetések igen rövid idő alatt megtérülnének.

  3200 486
  1600 3000
 +1600 660 4146
  486

Egyes területeken a raktárhiány az áruk nagymértékű rongálódásával és felesleges 
mozgatásával jár együtt. Például a Röntgengyárnál és az Orion Gyárnál exportálandó 
gépek[gépet] a szabadban tárolnak. A M. Vegyiműveknél mérgező anyagok 
[anyagot] hozzáférhető helyen tárolnak. Egyes vállalatok készleteiket szétszórtan 
tárolják (Csepel Autó 23 helyen, Egyesült Izzó 78 helyen stb.).

c.) Laza az anyag- és árugazdálkodás, és nagyok az ebből eredő hiányok az állami 
kereskedelem és a vendéglátóipar területén. Nagyarányú romlások voltak a 
kezelés és tárolás hiányosságai miatt a MEZŐKER vállalatainál.

d.) Az állami javakkal való gazdálkodás területén különösen nagy a gondatlanság, 
gyenge a bizonylati fegyelem az állami gazdaságoknál. A leltárhiányok 35 millió Ft-ot 
tettek ki. Az állatelhullások száma rendkívül nagy. Például szarvasmarha 10 500, 
sertés 388 200, juh 21 100.

3 .) A dokumentális revízió, amelynek egyik központi feladata az állami javakkal való 
gazdálkodás ellenőrzése, a hiányok feltárása terén ért el bizonyos eredményeket.
A minisztériumi főkönyvelőségek az irányításuk alá tartozó 367 egységnél, az 
igazgatósági főkönyvelőségek 1606 egységnél, az egyéb irányító szervek (tröszt, 
központ stb.) főkönyvelőségei 2068 egységnél végeztek rendszeres ellenőrzést. 
Kevés kivételtől eltekintve azonban a főkönyvelőségek nem tudták az alájuk 
tartozó összes egységnél az évi rendszeres ellenőrzést elvégezni. Az ellenőrző 
szervezet sem a megyei, sem a járási és városi tanácsok szakosztályainál nem 
épült ki. A legtöbb szakosztálynál főkönyvelőséget sem állítottak még fel, és 
így az alájuk tartozó vállalatok és intézmények gazdálkodását rendszeresen 
nem ellenőrizték. Hasonló volt a helyzet a községekben. Ilyen körülmények 
között a tanácsok irányítása alatt álló gazdálkodó egységeknél a pénzügyi 
fegyelem betartása és a társadalmi tulajdon megőrzése nincs biztosítva, és a 
Pénzügyminisztérium szúrópróbaszerűen végzett vizsgálatai csaknem mindenütt 
szabálytalan gazdálkodást és nem egy esetben súlyos visszaéléseket tártak fel. 
A legtöbb minisztériumnál és irányító szervnél az évi rendszeres ellenőrzést 
azért nem tudták végrehajtani, mert a revizorokat sokszor a dokumentációs 
ellenőrzés helyett más feladatokkal bízták meg.
Az ellenőrzés során feltárt hibák kiküszöbölésére nem minden esetben történtek 
intézkedések, és számos esetben nem történt meg az ellenőrzés által felelőssé 
tett személyek felelősségre vonása.
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4 .) Az önköltségcsökkentési tervek széles körű nem teljesítése, az önálló gazdaságos 
elszámolás terén fennálló hiányosságok, az állami vállalatok nagymértékű 
eredményromlása mellett a finanszírozási rendszer sem működött kielégítően, 
bár alkalmas arra, hogy a hibákat jelezze és megfelelő szankciókat alkalmazzon.
A vállalatok igen széles körénél jelentkezett időleges fizetésképtelenség (sorban állás), 
de az önálló elszámolás laza kezelése mellett ez nem a gazdálkodás megszilárdítása 
irányában hatott, hanem számos vállalatnál a pótfinanszírozás forrásává vált.
Főkönyvelőségeink, a pénzügyi szervek előzetes ellenőrzési munkája nem volt 
kielégítő. A főkönyvelők és pénzügyi szervek a gazdálkodás során tapasztalt 
hiányosságok és hibák esetében sokszor nem élnek a részükre biztosított 
jogokkal, nem vetik fel kellő határozottsággal a felelősséget a hibákért a vállalati 
és iparigazgatósági vezetők felé.
Mindezek – amint azt az országgyűlési előterjesztéstervezet is tartalmazza 

– parancsolóan megkövetelik, hogy a termelési eredmények mellett a gazdaságosság 
biztosítása az önköltség csökkentése, a felelősség érvényesítése az állami javakkal való 
gazdálkodásban, az államháztartás felé fennálló kötelezettségek teljesítése a vállalati, 
az igazgatósági, a tanácsi és minisztériumi dolgozók központi feladatává váljék.

Határozati javaslat

A Minisztertanács tudomásul veszi a pénzügyminiszter jelentését az 1953. évi költségvetés 
végrehajtásáról, és hozzájárul annak az Országgyűlés elé terjesztéséhez.
Felhívja elsősorban a kohó- és gépipari, nehézipari, az építőipari, belkereskedelmi és a 
földművelésügyi miniszterek figyelmét, hogy az önköltség kérdését a minisztérium alá 
tartozó vállalatoknál a legszigorúbban kezeljék. A gazdasági egységek vezetőit számoltassák 
be az e téren elért eredményekről és hiányosságokról, a mulasztókat vonják felelősségre.
Felhívja valamennyi miniszter figyelmét, hogy az önköltség csökkentését, a költségvetéssel 
szemben fennálló befizetési kötelezettség teljesítését állandóan kísérjék figyelemmel. 
Az e téren jó eredményt elért dolgozókat részesítsék jutalomban.

Budapest, 1954. március 20.

Olt Károly
pénzügyminiszter

MNL OL XIX-A-83-a-526 215–219.
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2/b

ÁLLAMI ELLENŐRZŐ KÖZPONT Szigorúan Titkos!
Készült: 50 példányban.

 Szakvélemény
Az 1953. évi állami költségvetés végrehajtásáról

A termelési és egyéb tervfeladatok 1953-ban sűrűn módosultak, amit azonban az 
önköltségi és pénzügyi tervek s – az év második felében – az állami költségvetés megfelelő 
változásai nem követtek nyomon. Az ebből adódó szervezetlenség kedvezőtlenül 
befolyásolta a gazdálkodás eredményét, mert sok tekintetben elhomályosította a 
feladatok gazdaságos teljesítéséért való személyes felelősséget, s megnehezítette a 
tervek alapján történő ellenőrzést.
Az ÁEK ezért – szakvéleményének elkészítésénél – a múlt évre vonatkozó ellenőrzéseire 
támaszkodva főleg azt vizsgálta, hogy az államigazgatási és gazdasági szervek, egész 
tevékenységükben, szem előtt tartották-e a gazdaságosság követelményeit. Ebből 
kiindulva értékeltük, hogy a költségvetési gazdálkodás irányitására és rendszeres 
ellenőrzésére hivatott szervek – a Pénzügyminisztérium, a bankszervezet, továbbá az 
irányitószervek vezetői és főkönyvelőségei – milyen színvonalon végezték munkájukat.

I.

Államháztartásunk a megelőző évekhez hasonlóan a múlt évben is egyensúlyban volt. 
Az állami költségvetés bevételi többlettel zárult.
Költségvetési rendszerünk az előző évekhez viszonyítva fejlődött. Kezdeti lépések 
történtek a vállalati gazdálkodásnak az állami költségvetés keretében való szorosabb 
ellenőrzése felé, valamint arra, hogy a tanácsok tevékenyebben bekapcsolódjanak a 
költségvetési gazdálkodásba. Mindezt a múlt évben még nem követték megfelelő 
eredmények, mert a Pénzügyminisztérium és a szakminisztériumok egyes fontos 
gyakorlati követelményeket elhanyagoltak, vagy csak formálisan teljesítettek.
A költségvetés végrehajtásának kedvezőtlen adatai – főleg az eredetileg tervezett 
nyereségekkel és veszteségekkel szemben mutatkozó mindegy 4 milliárd Ft lemaradás 

– a tervekben lévő bizonytalanság mellett és élesen jelezték a vállalati gazdálkodás súlyos 
hiányosságait, de a pénzügyi irányítást végző szervek /élükön a Pénzügyminisztériummal/ 
ezekkel szemben nem léptek fel a kellő aktivitással. Tevékenységük lényegében a 
pénzügyi ellátás adminisztratív úton történő formális lebonyolítására, a lemaradások 
regisztrálására és a szervek pénzügyi eszközeiben keletkezett hiányoknak az állami 
költségvetés terhére való pótlására szorítkozott.
A tanácsok kezdeményezése a gazdálkodásban és a költségvetés végrehajtásában, 
továbbá a lakosság bevonása a feladatok megvalósításába szintén csak elenyésző 
mértékben érvényesült. A költségvetés elkészítésébe a községi tanácsokat nem vonták 

 29/M/2/b
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be megfelelően, s nagyrészt emiatt a kereteket gyakran helytelenül állapították meg. 
A megfelelő költségvetési bázis hiánya akadályozta, hogy a tanácsok a feladatok 
megvalósításához igénybe vegyék a lakosság segítségét.
A tanácsok érdekeltsége az adóbevételek fokozásában szintén nem bontakozott ki 
eléggé, mert a PM a kiadásoknak a bevételekhez kötésénél nem alkalmazott kellő 
fokozatosságot. Így utóbb a tervezett bevételekkel szemben mutatkozó lemaradások 
miatt komoly fizetési zavarok keletkeztek, amelyek megszüntetése érdekében a fedezetet 
a PM a központi költségvetés terhére volt kénytelen biztosítani.
A Pénzügyminiszter jelentése az 1953. évi költségvetés végrehajtásáról nem hozza 
összefüggésbe és nem elemzi mélyrehatóan a népgazdaságban végbement folyamatokat. 
E fogyatékosságból ered, hogy felvet ugyan egyes hibákat, de nem tárja fel következetesen 
azokat az okokat, melyek miatt erőforrásainkat nem tudtuk jobban felhasználni a 
kormányprogram célkitűzéseinek megvalósítására.
A jelentés helyesen ismerteti a kormányprogram alapján végrehajtott nagyszabású 
intézkedések pénzügyi kihatásait, melyek következtében a munkások, alkalmazottak és 
a parasztság többletbevételei és megtakarításai már a múlt év második felében közel 4 
milliárd Ft-ot értek el. Nem mutat azonban rá, hogy a pénzügyi fedezet megteremtésében 
a termelékenység növekedésének és az önköltség csökkenésének alig volt része. A 
vásárlóerő-növekedés költségvetési fedezetére 1,6 milliárd Ft-ot a kormány biztosított, 
eredetileg beruházásokra előirányzott keretek átcsoportosításával. A további fedezet 
legnagyobb része a lemaradások miatt felhasználatlanul maradt, szintén elsősorban 
(másfél milliárd Ft-ot meghaladó) beruházási keretekből és az előző években létesített 
tartalékok egy részének felhasználásából származott. A vásárlóerő-növekedés pénzügyi 
fedezetének jelentékeny részét nem az utóbb említett pénzügyi forrásokból kellett 
volna biztosítani, ha a vállalati gazdálkodás kedvezőbben alakult volna.
Helyesen emeli ki a jelentés, hogy a múlt évi tervünket még erősen jellemző hibák és 
aránytalanságok, valamint a tervek – részben ebből fakadó – sorozatos módosítása 
az egyik alapvető oka a gazdaságosság háttérbe szorulásának. Nem mutat azonban 
rá, hogy a tervek számtalan módosításából eredő bizonytalanságot tovább fokozta 
a vállalati pénzügyi tervek és a költségvetési kapcsolatok megfelelő módosításának 
elmaradása. A vállalatok jelentékeny része emiatt, képletessé vált pénzügyi terve 
alapján, a valóságban el sem ért nyereség befizetésére kényszerült (vagy a valóságosnál 
kevesebb veszteségtérítést kapott). Ez fizetési zavarokat idézett elő, s a múlt évben 
mértéktelenül megnövekedett sorban állások egyik fő oka volt. A vállalatok másik 
része viszont lehetőséget nyert többleteredményének hosszú időn keresztül való 
visszatartására, ami a forgóeszközforrások fellazításán keresztül szinten a gazdaságosság 
elhanyagolására ösztönzött.
A Pénzügyminiszter jelentése nem tér ki a költségvetés és a hitelgazdálkodás közötti 
összefüggésre, ami pedig a gazdálkodás elbírálásához nagyon fontos lenne. Élesen 
mutatkozik ez az anyag-, félkész- és késztermékkészletek alakulásánál, melyek pénzügyi 
fedezése a vállalatok költségvetési kapcsolatában (forgóalap-ellátással) és hitelellá-
tással is megoldható. A múlt évben például a költségvetésben bevételként jelentkező 
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forgóalap-elvonás százmillió Ft-os nagyságrendű részét a MNB hitellel pótolta. A 
vállalatok pénzügyi gazdálkodásában mutatkozó általános szervezetlenség mellett az 
ezután térítendő kamatok alig gyakoroltak ösztönző hatást a forgóeszköz-készletek 
tényleges csökkentésére.
A forgóeszköz-csökkentés kérdését a jelentés alig érinti, pedig e téren különösen a 
második félévben súlyos mulasztások történtek, melyek következtében a még az év első 
felében e tárgyban hozott határozatnak – a kormányprogram után még fontosabbá vált 

– célkitűzései lényegében nem valósultak meg. A norma feletti, s elfekvő készletek tovább 
növekedtek, a gyártási átfutási idők rövidítésére nem történtek megfelelő intézkedések 
és az elszámolások továbbra is késedelmesek. E hibák okozták döntő mértékben a 
hitelállománynak az év folyamán bekövetkezett (a belkereskedelem ellenkező irányú 
adatainak számításon kívül hagyásával megállapított) közel 2 milliárd Ft-os növekedését. 
A túlméretezett forgóeszközökben rejlő tartalékok felkutatása és kiaknázása még nagy 
lehetőségeket rejt magában.
A jelentés felveti, hogy a költségvetésből gazdálkodó szervek a kulturális, szociális, 
egészségügyi fejlesztési célokra kapott keretek egy részét nem használták fel. Nem 
számol be azonban arról, hogy a pénzügyi felhasználás mellett a fejlesztés a folyamatos 
működés feladatainak tényleges megvalósításában milyen eredmények mutatkoznak. 
Vizsgálataink egyes fejlesztési feladatok végrehajtása tekintetében súlyos lemaradásokat 
állapítottak meg. A költségvetés tervezésének és felbontásának jelenlegi módja mellett 
azonban nem volt lehetőség a teljesítésben mutatkozó lemaradások és a költségvetési 
keretek felhasználása közötti kapcsolat megyei és minisztériumi szinten való megál-
lapítására. A nagyobb fejlesztési feladatokra rendelkezésre bocsátott pénzügyi fedezet 
ugyanis rendszerint nincs külön megállapítva. A minisztériumok és a megyei tanácsok 
általában nem is igénylik az alsóbb szervektől, hogy a költségvetési beszámolóikban 
a pénzügyi teljesítését összefüggésbe hozzák a fejlesztési és fenntartási feladatok 
tényleges teljesítésével.
Az áttekintést és a költségvetés eredményeinek megítélését zavarja, hogy az 1953. évi 
költségvetés teljesítéséről szóló – a Pénzügyminiszter jelentéséhez csatolt – mérleg a 
tételek egy részénél a naptári évben ténylegesen lebonyolított pénzforgalmat, a tételek 
más részénél ugyanakkor a naptári év gazdálkodási eredményét tünteti fel. Az előbbi 
módszert alkalmazza például a mérleg a beruházásoknál, melyekre vonatkozólag az 
1953-ban teljesített kiadásokat közli, függetlenül attól, hogy ezek egy része még a 
megelőző évben műszakilag megvalósított munkákra vonatkozik, s hogy az 1953-ban 
megvalósított munkák egy része viszont az év végén még nem volt elszámolva. A vállalati 
eredmények elszámolására vonatkozó tételeknél ezzel szemben a másik módszert 
alkalmazták: a mérlegben már számitásba vették a csak 1954.évben befizetésre kerülő 
nyereségeket, valamint a folyósítandó veszteségtérítéseket is. (Eltérést okoz az is, hogy 
a PM az 1953. évről áthúzódó inkasszóállományra eső, pénzügyileg azonban csak 
1954-ben realizálódó eredményt is tényleges befizetésként vette figyelembe. Az ebből 
eredő különbözet 260 millió Ft-tal kedvezőbbnek tünteti fel a költségvetés egyenlegét.)
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A lakosság adóinál mutatkozó bevételkiesést a Pénzügyminisztérium a túlzott összegű 
előirányzattal indokolja. A mi megállapításunk szerint a bevételkiesés emellett jelentékeny 
részben abból is származott, hogy a PM az 1953. évi kivetésnél megsértette az igazságos 
és arányos adóztatás elvét, továbbá hogy a behajthatatlan hátralékok törlése nagyrészt 
nem valósult meg, és hogy a behajtásnál is komoly hibákat követtek el.

II.

A Pénzügyminiszter jelentése helyesen állapítja meg, hogy a vállalatok többsége sem a 
tervezett, sem a kormányprogram után mérsékelt önköltségcsökkentési feladatát nem 
hajtotta végre, s hogy ez a vállalati eredmények romlásának egyik legjelentősebb tényezője.
Múlt évi költségvetési gazdálkodásunk leggyengébb láncszemét a vállalati kapcsolatok 
képezték, s ez valóban elsősorban a költségek és az önköltség rendkívül kedvezőtlen 
alakulására vezethető vissza. Az önköltség a népgazdaság minden területén lénye-
gesen magasabb volt a tervezettnél, sőt számos területen még az 1952. évben elért 
szintet is meghaladta.
Az önköltség folyamatos csökkentését nagymértékben akadályozta, hogy a termelési 
feladatok műszaki teljesítése és az állam anyagi és pénzügyi eszközeivel való gazdálkodás 
még a múlt évben is lényegében külön úton haladt. Ez egyben azt jelenti, hogy az 
operatív vezetés és az ellenőrzés is erősen el vannak szakadva egymástól, s ez tág teret 
ad a gazdaságosság követelményeinek figyelmen kívül hagyására.
A minisztériumi és vállalati szervek vezetői és felelős állásban lévő műszaki dolgozói a 
mennyiségi feladatok mellett gyakran mellékesnek tekintették a költségek csökkentését 
és a minőségi célok elérését. Számos olyan területen is, ahol a megfelelő normák és 
normatívák ki vannak dolgozva, a gazdálkodás nem ezek következetes figyelembevé-
telével folyt. A gazdaságosság szempontjainak figyelmen kívül hagyásához jelentékeny 
mértékben hozzájárult az is, hogy a sűrű tervmódosítások már említett következményei 
mellett a tervteljesítés számonkérése elsősorban mennyiségi vonatkozásban, a gazdasági 
mutatóktól elszakítva történt. Hozzájárult a gazdaságosság figyelmen kívül hagyásához 
továbbá, hogy a műszaki dolgozók anyagi érdekeltségét az önköltség csökkentésében 
a prémiumfeltételek sem biztosítják következetesen.
A pénzügyi-számviteli apparátus dolgozói (a PM, a minisztériumok és az alsóbb 
irányító szervek főnökségei, valamint a vállalati főkönyvelők) igen csekély mértékben 
ellenőrzik a feladatok megoldásának gazdaságosságát. Az irányitószervek dokumentális 
ellenőrzése sem fejlődött ki eléggé és nem teljesíti a minisztertanács által eléje tűzött azt 
a feladatot, hogy tárja fel a gazdaságos működést befolyásoló legfontosabb tényezőket 
és a mutatkozó hiányosságok okait. Ennek fő oka, hogy az irányítószervek vezetői 
nem érzik magukat felelősnek ezért a fontos tevékenységért, s nem adnak támogatást 
a fejlődéséhez. Az ellenőröket gyakran elvonják dokumentális ellenőrzési feladataiktól, 
s nem tűznek eléjük megfelelő vizsgálati célokat. A szervek vezetői gyakran nem 
gondoskodnak a felfedett hibák megszüntetéséről sem.
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Az önköltség csökkentését gátolja számos területen a hatáskörök túlzott központosítása, 
amely korlátozza a közvetlen vezetők önálló kezdeményezési lehetőségét, s személyes 
felelősségét. A tömeges, a nem világosan szövegezett, bürokratikus, sokszor egymásnak 
ellentmondó, a helyi adottságokat figyelmen kívül hagyó utasítások akadályozzák a 
vezetés színvonalának gyorsabb ütemű fejlődését. Ennek a gazdasági eredményekre 
gyakorolt súlyos kihatásai a népgazdaság számos területén megállapíthatók, de különösen 
szembetűnően mutatkoznak a mezőgazdaság területén, az állami gazdaságok működésében. 
Az állami gazdaságok múlt évi vesztesége 1,374 millió Ft volt, amihez – a múlt évi 
tervek aránytalanságaival is összefüggő munkaerőhiányon, a szakszerűtlen vezetésen, 
a munkafegyelem lazaságán és a munkaszervezés helyi hibáin kívül – nagymértékben 
járult hozzá, hogy a gazdálkodást közvetlenül a minisztériumból irányították és a 
minisztérium olyan feladatokat is magához vont, amelyeket az alsóbb szerveknek 
kellett volna ellátni.
Az önköltség kedvezőtlen alakulása összefügg azzal is, hogy az iparban a munka 
termelékenysége – a megelőző évek átlagos évenkénti 15%-os növekedése után – a múlt 
évben alig valamit emelkedett. Ezt – a meglévő technika elégtelen felszanálása, az új 
létesítményeknek a tervhez képest késedelmes üzembe helyezése és nem megfelelő 
kihasználása, gyártásszervezési hibák és az élenjáró munkamódszerek elterjesztésének 
elhanyagolása mellett – megállapításunk szerint kiemelkedő mértékben az okozta, hogy 
számos szerv vezetője még a kormányprogram után sem gondoskodott megfelelően 
azokról a feltételekről, melyek mellett a dolgozók aktivitása a termelőmunkában 
kibontakozhat. Különösen súlyos mulasztások terhelik a vezetőket a kulturált és 
egészséges munkakörülményekről való gondoskodás tekintetében és abban, hogy a 
dolgozók kezdeményezéseit, újításait igen sok helyen nem karolták fel.
A népgazdaság számos területén kedvezőtlenül hatott az önköltség alakulására, hogy 
egyes vezetők pillanatnyilag mutatkozó, látszólagos mennyiségi eredmények érdekében 
elhanyagoltak, vagy háttérbe szorítottak olyan munkákat, amelyek a termelés gazdasá-
gosságának és zavartalanságának biztosításához elengedhetetlenül szükségesek lettek 
volna. Különösen gyakori jelenség, hogy a munkaigényesebb feladatokat a kevésbé 
munkaigényes feladatok érdekében elhanyagolják, hogy így a béralap igénybevételének 
bankszerű feltételeit könnyebben teljesíthessék. Ennek érdekében egészségtelen és a 
tervezettet meghaladó mértékben kiszélesítik a vállalatok közötti kooperációt, hogy 
más vállalatoknál előállított alkatrészeket – melyeket egyébként a vállalaton belül a 
béralap igénybevételével lehetett volna előállítani – anyagköltségként számolhassanak 
el. Hasonló ok miatt számos helyen húzódoznak a vezetők a viszonylag magas fokú 
munkaigényességű műszaki fejlesztési feladatok és a tervszerű megelőző karbantartás 
végzésétől is, melyek tekintetében az egész népgazdaságban súlyos lemaradások állnak 
fenn. A tervszerű megelőző karbantartást akadályozza továbbá, hogy számos vezető a 
tervteljesítés mennyiségi eredményeit hajszolva nem engedi a gépeket a karbantartás 
idejére leállni. Ennek következtében azonban később lényegesen nagyobb gépállások 
következnek be a gépek meghibásodása folytán.
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Jelentékenyen növeli számos termék önköltségét a kormányprogramnak megfelelő új 
profilok kialakítása körüli huzavona. Különösen a mezőgazdasági kisgépek gyártásánál 
az előkészítés soká elhúzódott, majd a tömeggyártás a műszaki előfeltételek hiányos 
biztosítása mellett indult meg. Ebből komoly minőségi hiányok és sok millió Ft-ot 
képviselő többletköltségek keletkeztek. Jelentékeny költségtöbbletet okozott, hogy a 
kormányprogram után egyes közszükségleti cikkek gyártása olyan vállalatoknál indult 
meg, melyek profiljától ez lényegesen eltért, s amelyek a vállalt feladatot gyakran 
csak a normális önköltség sokszorosa árán tudták teljesíteni – ahelyett, hogy az új 
szakasznak megfelelő átállást következetesen hajtották volna végre és kialakították 
volna a szükséges profilokat, vagy kapacitást szabadítottak, s csoportosítottak volna 
át azokhoz az üzemekhez, melyek profiljának e cikkek gyártása megfelelt.
Komoly bérezési lazaságok jelentkeztek – különösen az év második felében a bányászat, 
az építőipar, valamint a kohó- és gépipar területén –, ami az önköltség kedvezőtlen 
alakulásának szintén egyik jelentős tényezője volt. Bár a béralaptúllépések számos 
területen állandóak voltak, a normaadás, a munkaátvétel és a bérszámfejtés helyességét 
a szervek – a könnyebb ellenállás vonalán haladva – nem ellenőrizték eléggé s nem 
szigorították meg a létszámellenőrzést sem. Az építőiparban, ahol a normák alapján 
számított műszaki szükségletet átalagosan 24%-kal meghaladó produktív munkaórát 
számoltak el, ez a lazaság a béralaptúllépésben nem tükröződött vissza, mert már a 
tervekben laza béralapkereteket állapítottak meg. Számos területen a terv teljesítését, 
főleg a befejezetlen termelés értékének helytelen beállításával, a valóságosnál magasabban 
tüntették fel, s ezzel lepleztek hatalmas összegű béralaptúllépéseket. (A Kohó- és Gépipari 
Minisztérium vállalatai például ily módon 115 millió Ft béralaptúllépést lepleztek el.)
Az önköltség kedvezőtlen alakulásának összegében legjelentősebb tényező az anyagköltség 
növekedése. Ennek forrása számos helyen a nyersanyag nem kielégítő minősége. Ennek 
ellenére a feldolgozó szervek gyakran elmulasztják a nyersanyag átvételekor annak 
minőségi szempontból való ellenőrzését, vagy engedékenységet tanúsítanak a minőségi 
hibákkal szemben. A nyersanyag minőségi hibái egyben lehetőséget nyújtanak ahhoz, 
hogy a feldolgozás közben elkövetett (az önköltséget növelő) hibákat is mögéje rejtsenek.
Jelentős tényezője az anyagköltség emelkedésének a leltárkülönbözetek anyagfelhasználásként 
való elszámolása. Ezek keletkezésének forrását azonban utólag az esetek nagyrészében 
nem lehet pontosan megállapítani, mert sokszor már az induló készletre vonatkozó 
adatok is megbízhatatlanok és számos esetben az anyagok mozgatása alkalmával sem 
rögzítik pontosan az átadott, illetve átvett anyag mennyiségét. Különösen a vasúti 
fuvarozásnál történnek e téren súlyos mulasztások azáltal, hogy a vasút mérlegelés 
nélkül veszi át a vagonküldemények jelentős részét, s ugyancsak mérlegelés nélkül 
veszi át a vagonokat az átvevő is. E lazaság következtében a tényleges súly a vasúton 
fuvarozott áruk igen nagy részénél eltér a fuvarlevélen szereplő súlytól.
A leltárkülönbözetek legnagyobb részt csak az év végén tárulnak fel, s akkor jelentkezik 
a kihatásuk az önköltség tényszámaiban is. Emiatt a megelőző negyedévek önköltségi 
adatai a valóságosnál kisebb, az utolsó negyedév adatai pedig gyakran a valóságosat 
meghaladó anyaghányadot foglalnak magukban.



612

29 19 5 4 .  M Á J u S  14 .  –  M E L L É K L ET

III.

Az állami költségvetés végrehajtására vonatkozó megállapításaink részletes kifejtését 
szakvéleményünk melléklete tartalmazza. Azok a hibák, melyeket szakvéleményünkben 
és mellékletében felvetünk, múlt évben tartott ellenőrzéseink során részmegállapítások 
alakjában már felmerültek, s ezekre felhívtuk az illetékes miniszterek és alsóbb szerveik 
figyelmét, hogy a hibák megszüntetéséről gondoskodni tudjanak.
E megállapításoknak azonban az operatív szervek gyakran nem tulajdonítottak 
megfelelő jelentőséget, s nem intézkedtek, vagy nem elég mélyrehatóan intézkedtek 
a hibák megszüntetése felől. Ez nagymértékben hozzájárult ahhoz, hogy az egész 
év gazdálkodásának eredményei ennyire kedvezőtlenül alakultak. Az eredmények 
kedvezőtlen alakulásáért az ÁEK-t is felelősség terheli, mert nem harcolt következetesen 
a hibák gyökeres felszámolásáért.
A hibák jelentékeny része azért következett be, mert a vezetőszervek gyakran figyelmen 
kívül hagyják, vagy csak formálisan teljesítik a Minisztertanácsnak a tervszerűség és 
a gazdaságosság fokozására irányuló egyes fontos határozatait.
A minisztériumoktól kedve egészen a vállalatokig rendszeresen megszegik a NT 161/8/1951. 
sz. határozatát, mely kimondja, hogy a tervmódosításra irányuló javaslatokban meg kell 
jelölni a módosítás kihatásait a többi tervszámokra; az engedélyezett módosításokat 
pedig az érintett tervszámokon keresztül kell vezetni.
A pénzügyminisztert és a szakminisztereket egyaránt felelősség terheli azért, hogy 
népgazdaságunkban széles körben és rendszeresen megsértik a minisztériumi főköny-
velőségek szervezéséről, a vállalati főkönyvelők feladatköréről és a mérlegbeszámolók 
rendszeréről még 1951. nyarán hozott minisztertanácsi rendeleteket és határozatokat. 
Egyáltalán nem vagy csak formálisan teljesítik azokat a rendelkezéseket, hogy az 
irányítószervek az általuk közvetlenül vezetett egységek önköltségalakulását, pénzügyi 
és hitelterveik végrehajtását, s pénzügyi jelentéseik adatait rendszeresen elemezzék. Az 
esetek többségében nem gyakorolnak a beszámolók alapján részletes bírálatot az általuk 
irányított szervek munkája felett, s nem intézkednek a munka megjavítása felől. Nem 
követelik meg, hogy a következő negyedévekben készített beszámolók foglalkozzanak 
a korábbi beszámolók által feltárt hibák megszüntetésével kapcsolatos eredményekkel.
Nagyon kevés figyelmet fordítanak az általuk irányított vállalatok működésének 
gazdaságosságára a tanácsok is. Ennek azonban a PM is hibás, mert a tanácsi vállalatok 
tényleges eredményeinek a pénzügyi tervektől való eltéréseit nem a tanácsok költségvetési 
gazdálkodásának keretében, hanem központilag számolja el, amivel nagymértékben 
csökkenti a tanácsok közvetlen érdekeltségét vállalataik munkájának ellenőrzésében.
Az irányítószervek saját mérlegbeszámolói rendszerint a vállalati adatok összesítésére 
szorítkoznak, melyekben a jó és rossz eredmények részben kiegyenlítik egymást. A 
szöveges beszámolók nagyrészt csak megismétlik a mellékletek számadatait, nem 
tartalmazzák az irányítószerv saját munkájának bírálatát. Ez a hiba tovább folytatódik 
a Pénzügyminisztérium finanszírozási osztályainak jelentéseiben, melyek lényegében a 
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minisztériumi beszámolók bírálat nélküli kivonatait tartalmazzák, s így nem ösztönöznek 
a gazdálkodási hibák megszüntetésén keresztül az önköltség csökkentésére.
A miniszterek (s az alsóbb irányítószervek vezetői) nem teljesítik az irányítószervek 
ellenőrzési munkájáról szóló 2002/1952. Mt. sz. határozatban előírt személyes feladatukat. 
A dokumentális ellenőrzés szervezését és irányítását teljes egészében főkönyvelőségeikre 
hárítják. Tűrik, hogy a dokumentális ellenőrzést végző revizorokat vizsgálati feladataiktól 
más munkákkal vonják el, sőt gyakran a revizori létszám terhére más munkakörben 
foglalkoztatnak dolgozókat. Gyakran a dokumentális revízió során feltárt hibák 
haladéktalan megszüntetéséről sem gondoskodnak.
A gazdasági szakminisztereket felelősség terheli azért is, mert nem gondoskodtak arról, 
hogy az önköltségcsökkentés a vezető dolgozók prémiumfeltételei között szerepeljen, 
jóllehet ezt a 2043/1953. Mt. határozat előírta.
Ugyanez a határozat előírta az anyaggazdálkodás megjavításával kapcsolatos legfontosabb 
feladatokat is. A miniszterek azonban ennek ellenére nem gondoskodtak a kellő 
mértékben arról, hogy az általuk irányított szakmákban a nyersanyag minőségi és 
mennyiségi átvétele, tárolásának munkába adásának és visszavételezésének, valamint 
leltározásának módja olyan legyen, amely mellett a gazdaságos anyagfelhasználásért 
való felelősség az anyag tárolásában, mozgatásában és feldolgozásában résztvevő szervek, 
illetve személyek között pontosan elhatárolhatóvá válik.
Mulasztás terheli a minisztereket a forgóeszközcsökkentési feladatokat meghatározó 
2023/7/1953. Mt. határozat végrehajtásával kapcsolatban is, mert nem kísérték figyelemmel, 
hogy a túlméretezett anyagkészletek csökkentésével, a termelőfolyamat meggyorsításával 
a termelővállalatoknál késztermékekben lekötött forgóeszközök felszabadításával és 
az elszámolások meggyorsításával feltárható anyagi eszközök az általuk irányított 
területen felszabadulnak-e a termelőfolyamat kiszélesítése érdekében.

IV.

A múlt év kedvezőtlen gazdasági eredményei egyben azt is mutatják, hogy népgazdaságunkban 
a meglévő technikai feltételek mellett hatalmas kiaknázatlan tartalékok vannak, melyeket 
az állami fegyelem szigorúbb betartásával, a gazdálkodás ellenőrzésének erősítésével, 
s a jobb eredmények elérésére ösztönző tényezők több figyelemben részesítésével fel 
lehet használni népgazdasági termelésünk kiszélesítéséhez és színvonalának javításához.
Az állami költségvetés végrehajtásának fokozottabb ellenőrzése, valamint az anyagi 
és pénzügyi eszközökkel való gazdálkodás megjavítása érdekében javaslom, hogy a 
Minisztertanács szakvéleményünk alapján hozzon határozatot az alábbi kérdésekben:

1 .) Termelési terv módosítására irányuló javaslatot a Minisztertanács csak akkor 
tárgyaljon, hogy a javaslat megjelöli a termelési feladat megváltozásának az állami 
költségvetésre gyakorolt hatását is. A termelési terv és az állami költségvetés 
módosítása felett egyszerre kell dönteni.
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2 .) A tervszámok bármilyen fokon és bármilyen címen történő visszamenőleges 
megváltoztatását vagy átcsoportosítását meg kell tiltani.

3 .) Abban az esetben, ha valamely minisztérium tárcaszinten számított globális 
pénzügyi eredménye 3%-ot meghaladó mértékben elmarad a tervezett 
mögött, a Pénzügyminiszter legyen köteles a minisztériumnál saját szerveivel 
haladéktalanul pénzügyi vizsgálatot tartani. A Pénzügyminisztérium vizsgálatának a 
szakminisztériumon belül folytatott dokumentális ellenőrzésekre kell támaszkodnia, 
s ha ezek eredményei nem kielégítőek, ennek okát is fel kell tárnia.
A Pénzügyminiszter kapjon felhatalmazást arra, hogy a szakminisztérium 
mérlegbeszámolójának elfogadását és a kedvezőtlen eredmény miatt keletkezett 
pénzügyi hiánynak az állami költségvetés terhére történő elszámolását, illetve 
pótlását attól tehesse függővé, hogy a szakminiszter a további eredményromlás 
megakadályozásához szükséges intézkedéseket megtette-e és a bekövetkezett 
romlásért felelős személyeket felelősségre vonta-e. (Csak a Minisztertanács 
elnöke adhasson – a szakminiszter ez irányú kérelme alapján – felmentést a 
fenti feltételek előzetes teljesítése alól és kötelezhesse a pénzügyminisztert a 
pénzügyi rendezés azonnali eszközlésére.)

4 .) A tanácsi vállalatok eredményének a pénzügyi tervvel szemben mutatkozó eltéréseit 
az illetékes tanács költségvetési gazdálkodásának eredményeiben kell elszámolni.

5 .) Az OT elnöke és a Pénzügyminiszter a kohó- és gépipari, valamint a könnyűipari 
miniszterek bevonásával jelöljenek ki néhány erre alkalmas vállalatot, melyeknél 
kísérleti időtartamra bevezetik a kötött anyagkeretekkel való gazdálkodást. Ez 
iparágaknál – a béralap szabályozásához hasonló elvek szerint – határozzák meg 
a termelési értéktől függően felhasználható anyagok globális értékét, s a keret 
túllépését kössék szankciókhoz.

6 .) A Pénzügyminiszter és az érdekelt szakminiszterek biztosítsák, hogy a 
költségvetésből gazdálkodó szervek legfőbb fejlesztési feladatainak pénzügyi 
fedezete megyei és minisztériumi szinten is különválasztva kerüljön megtervezésre, 
s a pénzügyi teljesítés mellett azt is ellenőrizzék, hogy a feladat teljesítése ezzel 
arányosan halad-e előre.

7 .) A Pénzügyminiszter az 1954. évi költségvetési gazdálkodásról készítendő 
zárszámadáshoz két mérleget csatoljon:

a.) az első (pénzforgalmi mérleg) az egyes tételekre az év folyamán befolyt bevételeket 
és a teljesített kiadásokat tüntesse fel, függetlenül attól, hogy e bevételek és 
kiadások a tárgyévet vagy más évet illetnek-e;

b.) a másik (eredménymérleg) az 1954. évi költségvetés végrehajtásával kapcsolatban 
megnyíló állami követeléseket és a teljesítendő kiadásokat tartalmazza, függetlenül 
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attól, hogy a bevételek, illetve kiadások a tárgyévben teljesítést nyertek-e, vagy 
pénzügyileg csak a következő évben realizálódnak.

V.

Javaslom, hogy a Minisztertanács fogadja el a Pénzügyminiszter jelentését és a hozzá csatolt 
előterjesztését az 1953. évi állami költségvetés végrehajtásáról, az általam előterjesztett 
szakvéleményben foglaltakkal kiegészítve. Ugyanakkor azonban a Minisztertanács állapítsa 
meg, hogy a Pénzügyminisztert és a többi minisztereket is komoly felelősség terheli azokért 
a súlyos fogyatékosságokért, amelyek múlt évi költségvetési gazdálkodásunkat jellemzik. 
Kötelezze továbbá a Pénzügyminisztert, hogy az 1954. évi költségvetésről készítendő 
beszámolójában a népgazdaságunkban végbemenő folyamatokat mélyrehatóbban 
elemezze, s részletesen foglalkozzék a költségvetési gazdálkodás rendszerével, hogy így 
jelentése alapul szolgáljon e rendszer továbbfejlesztéséhez.

Budapest, 1954. május 8.

Házi Árpád s.k.

MNL OL XIX-A-83-a-526 161–174.

2/c

Szigorúan titkos!
A Határozatok Tára nem közli.

Készült: 87 példányban.136

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának
536/3/a/1954. sz[ámú]

határozata
az 1953. évi állami költségvetés végrehajtásáról

A Minisztertanács tudomásul veszi a pénzügyminiszter jelentését az 1953. évi állami 
költségvetés végrehajtásáról, továbbá az Állami Ellenőrző Központ elnökének a 
jelentéshez fűzött szakvéleményét. Hozzájárul, hogy a pénzügyminiszter a zárszámadást 
az Országgyűlés elé terjessze.

136 Kapják: a Minisztertanács tagjai, Kristóf István elvtárs, Darabos Iván elvtárs, Friss István elvtárs, 
Czakó Kálmán elvtárs, Házi Árpád elvtárs, Hegyi Gyula elvtárs, Kossa István elvtárs, Péter György 
elvtárs, Rusznyák István elvtárs, Rajczi Kálmán elvtárs, Vas Zoltán elvtárs, Gergely Miklós elvtárs, 
Kania István elvtárs, Kéri József elvtárs, Papp István elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Rigler György 
elvtárs, Varga András elvtárs, (3 pld), Ettig László.

29/M/2/c
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A Minisztertanács megállapítja, hogy mind a pénzügyminiszter jelentése, mind az ÁEK 
elnökének szakvéleménye és a hozzá fűzött mellékletek alapjában helyesen tárják fel az 
1953. évi gazdálkodásban mutatkozó fő hiányosságokat, a pénzügyminiszter jelentéséből 
azonban nem tűnik ki eléggé, hogy az 1953. évi gazdálkodásban elkövetett hibák egy 
része a Pénzügyminisztérium munkájában mutatkozó hiányosságokból is ered.
A jelentéssel kapcsolatban a Minisztertanács a következőket határozza:

1 .) A termelési terv módosítására vonatkozó javaslatban meg kell jelölni, milyen 
összegű változást jelent a terv módosítása az állami költségvetés szempontjából.

2 .) A tervet visszamenőleg módosítani, vagy korábbi időszakra vonatkozó átcsoportosítást 
utólag végrehajtani nem szabad.

3 .) Amennyiben valamely minisztérium vállalatainak negyedévi globális pénzügyi 
eredménye a tervezettnél 3%-kal, vagy azt meghaladó mértékben kedvezőtlenebb, 
a pénzügyminiszter a minisztérium pénzgazdálkodását haladéktalanul vizsgálja 
felül. A vizsgálat a minisztérium saját szervei által végzett dokumentációs 
ellenőrzés adatait vegye igénybe, és terjedjen ki a minisztérium pénzügyi ellenőrző 
munkájának felülvizsgálatára is. Fokozatosan el kell érni, hogy a vállalatok havi 
nyersmérleget készítsenek, és az ellenőrzés a fentiek szerint havonta történjék.
A Minisztertanács felhatalmazza a pénzügyminisztert, hogy a minisztériumoknak 
a tervezettnél kedvezőtlenebb pénzgazdálkodási eredményei esetén a pénzügyi 
hiányt az állami költségvetés terhére attól függően térítse meg, hogy a szakminiszter 
a további eredményromlás megakadályozásához szükséges intézkedéseket 
megtette-e és a kedvezőtlen eredményért felelős személyeket felelősségre vonta-e. 
Ennek a rendszernek gyakorlati alkalmazását a pénzügyminiszter az Állami 
Ellenőrző Központ elnökével együtt dolgozza ki.

4 .) A tanácsi vállalatok eredményének – tehát veszteségüknek is – az illetékes helyi 
tanács költségvetési gazdálkodásában kell jelentkeznie.
Annak érdekében, hogy a tanácsi intézmények a vállalatok kedvezőtlen gazdálkodása 
esetén is zavartalanul működhessenek, a pénzügyminiszter ilyenkor a működéshez 
szükséges összeget központi keret terhére biztosítsa, de a tanácsok negyedévi 
pénzügyi beszámolójában a gazdálkodás tényleges eredményét kell kimutatni.

5 .) Az Országos Tervhivatal elnöke, a pénzügyminiszter, továbbá a kohó- és 
gépipari, valamint a könnyűipari miniszter bevonásával jelöljön ki néhány olyan 
vállalatot, amelyeknél kísérletképpen a kötött anyagkeretekkel való gazdálkodást 
bevezetik. Ezeknél a termelési értékektől függően felhasználható anyagok 
globális értékét a béralap-ellenőrzéshez hasonló elvek szerint határozzák meg, 
és a kerettúllépéseket kössék szankciókhoz.
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6 .) A pénzügyminiszter és az érdekelt szakminiszterek biztosítsák, hogy a költségvetésből 
gazdálkodó szervek legfőbb fejlesztési feladataik pénzügyi fedezetét mind 
minisztériumi, mind megyei szinten különválasztva tervezzék meg.
A pénzügyi teljesítés mellett az ellenőrzés a feladat végrehajtásának ütemére 
is terjedjen ki.

7 .) A pénzügyminiszter vizsgálja felül a helyi tanácsok pénzgazdálkodásának 
jelenlegi rendszerét. El kell érni, hogy a tanácsok költségvetési kereteiken 
belül a jelenleginél önállóbban gazdálkodhassanak. Biztosítani kell, hogy a 
szakminisztériumok véleményeit és javaslatait a helyi tanácsok költségvetésének 
összeállításánál nagyobb mértékben vegyék figyelembe. Ez a pénzügyminiszter 
felügyeleti jogát nem érinti.

8 .) A Minisztertanács hozzájárul, hogy a pénzügyminiszter a helyi tanácsok részére 
áthidaló kölcsönként 1953-ban folyósított 242 milliárd Ft visszafizetése alól a 
helyi tanácsokat mentesítse, és ezt az összeget mint a helyi tanácsoknak adott 
állami támogatást számolja el.

9 .) A pénzügyminiszter az 1954. évi költségvetési gazdálkodásról készítendő 
zárszámadáshoz két mérleget csatoljon:

a.) az első (pénzügyi mérleg) az egyes tételekre az év folyamán befolyt bevételeket 
és a teljesített kiadásokat tüntesse fel, függetlenül attól, hogy e bevételek és 
kiadások a tárgyévet vagy más évet illetnek-e; 

b.) a másik (eredménymérleg) az 1954. évi költségvetés végrehajtásával kapcsolatban 
megnyíló állami követeléseket és a teljesítendő kiadásokat tartalmazza, függetlenül 
attól, hogy a bevételek, illetve kiadások a tárgyévben teljesítést nyertek-e, vagy 
pénzügyileg csak a következő évben realizálódnak.

Budapest, 1954. május 14.

Gerő Ernő s. k.
a Minisztertanács első

elnökhelyettese

MNL OL XIX-A-83-a-526 207–209.
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3/a

0026/1954. 
Pénzügyminisztérium Szigorúan titkos!
 Készült: 50 példányban.

Előterjesztés a Minisztertanácshoz
Tárgy: Az 1954. évi állami költségvetés

A Minisztertanács ez év januárjában 519/1/1954. sz. határozatában jóváhagyta az 
1954. évi költségvetés keretszámait, és a költségvetés egyenlegét 1,5 milliárd forintban 
állapította meg. Az egyenleg biztosítása érdekében a Minisztertanács felszólította a 
minisztereket, hogy az irányításuk alá tartozó minisztériumok költségvetéseit vizsgálják 
felül és takarékossági intézkedésekkel 300 millió Ft-tal csökkentsék az előirányzatokat.
Ugyanakkor a Minisztertanács elrendelte, hogy a kutatóintézetek, technikumok, 
felsőfokú oktatás, tanfolyamok területén, egyes népművelési intézmények gazdaságosabb 
működtetésével, az államigazgatás racionalizálásával és más megtakarítások útján a 
pénzügyminiszter javaslata szerint 280 millió Ft megtakarítást kell elérni.
Kimondotta a Minisztertanács, hogy a termelő[i] árak január 1-jével életbe léptetett 
változtatása folytán bekövetkező átárazás a vállalati pénzügyi tervekben nem ronthatja 
a költségvetés jóváhagyott egyenlegét.

*

A Minisztertanács által elhatározott egyes intézkedések végrehajtása a következő:

1 .) Az előírt 300 millió Ft-nyi megtakarítást a minisztériumok teljesítették.
A Pénzügyminisztérium által javasolt 280 millió Ft-nyi csökkentésből ez ideig 
147 millió Ft-ot érvényesítettünk a költségvetésben. A különbözet döntő részét 
az adja, hogy a racionalizálási munkálatok során elérendő 120 millió Ft-os 
megtakarítást még nem lehetett keresztülvezetni a költségvetésben.
A kutatóintézetek felülvizsgálatával foglalkozó bizottság munkáját még nem 
fejezte be, és az előírt 5–10%-os megtakarítást még nem biztosította.
A technikumok és a felsőfokú oktatás túlspecializáltságának megszüntetésére 
minisztertanácsi előterjesztés még nem készült el. A túlzott specializáltságot 
jelzi, hogy a folyó évben egyes szakokon végző, de el nem helyezhető hallgatók 
megfelelő foglalkoztatása komoly nehézséget okoz az Oktatásügyi Minisztérium 
számára. Az egyetemi alkalmazotti létszám csökkentése – mivel az Oktatási 
Minisztérium vitatja az OLB által kidolgozott normák helyességét – még 
nem valósulhatott meg.
A bentlakásos tanfolyamok előirányzata az előírt 40 millió Ft-tal szemben 36 
millió Ft-tal csökkent.

29/M/3/a
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A népművelési, sport és egyéb szórakoztató intézmények gazdaságosabb 
működtetésére vonatkozó előterjesztésből a MT a szórakoztató üzemekre 
vonatkozó javaslatokat elfogadta, míg a népművelési és sportintézmények 
gazdaságosabb működtetésére vonatkozó javaslatok kiegészítésére utasította 
a pénzügyminisztert.

2. a) A vállalati pénzügyi tervek az átárazott önköltségi tervek alapján készültek. 
Az előterjesztett költségvetésben a vállalati költségvetési kapcsolatok már az új 
termelői árak és forgalmiadó-kulcsok szerint kerültek beállításra.
A költségvetés szilárd egyensúlyának biztosítása megkövetelte a minisztériumok 
által benyújtott vállalati pénzügyi tervek alapos felülvizsgálását és azt, hogy 
a javaslatokkal szemben az Országos Tervhivatallal egyetértésben indokolt 
feszítéseket alkalmazzunk.
A tervek jóváhagyásának elhúzódása miatt nem készítettek pénzügyi tervet a 
középgépipari vállalatok. Ezek költségvetési kapcsolatait felülről történt tervezés 
alapján tartalmazza a költségvetés.
A Földművelésügyi M. veszteségtérítési igényét 39 millió Ft-tal csökkentettük. A 
minisztérium a Minisztertanács korábbi határozatával szemben 118 millió Ft-tal 
magasabb bérköltséget irányzott elő, ebből a Pénzügyminisztérium 59 milliót 
tart elfogadhatónak. A minisztérium javaslatunkkal nem ért egyet. 

b.) A pénzügyi tervekkel egyidejűleg a Pénzügyminisztérium által kiadott irányelvek 
alapján a minisztériumok többsége elkészítgette dotációs tervét.
Nem készült el a Földművelésügyi M., Élelmiszeripari M., Közlekedésügyi M., 
Belkereskedelmi M. dotációs terve. A felülvizsgált dotációs tervek részletezését 
az I. számú melléklet tartalmazza. Ennek megfelelően a költségvetésben 2 511 
millió Ft összegű dotáció szerepel.
A dotációs tervek kidolgozásánál általában az az alapelv érvényesült, hogy az 
a vállalati többletköltség, amelyet árpolitikai okokból az ármegállapítás során 
nem vettek figyelembe dotáció címén térítendő meg. A dotáció mértéke a 
termékegységekre vetítve van megállapítva. Egyes esetekben felfutásban lévő 
vállalatok részesülnek dotációjuttatásban, vagy a dotációjogosultságot az arra 
hivatott szerv állapította meg.

c.) Az építkezések és gépi beruházások árai csökkenésének megfelelően a beruházási 
kereteket 180 millió Ft-tal csökkentettük, az építőipar nyereség-befizetését 70 
millió Ft-tal, a közlekedés, építőipar nyereségét 10 millió Ft-tal emeltük. 
A kiegészítő beruházásoknál a minisztériumok igényeit az I. negyedévi 
tényszámok alapján túlzottnak tartjuk. Erre tekintettel valamennyi minisztérium 
igényének 10%-os csökkentését javasoljuk. A csökkentett összeget központilag 
a Pénzügyminisztérium költségvetésében irányoztuk elő.

d.) A pénzügyi tervekkel együtt a vállalatok elkészítették 1954. évi forgóeszköz-
csökkentési tervüket is. Nem készítettek forgóeszköz-csökkentési tervet a 
Nehézipar, Középgépipari, Bel- és Külkereskedelmi, Földművelésügyi Minisztérium 
vállalatai. A bel- és külkereskedelmi vállalatok a kereskedelmi feladatok jellegére 
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tekintettel a Pénzügyminisztériummal egyetértésben negyedéves operatív 
forgóeszköz-csökkentési tervek alapján dolgoznak. Az 1954. évi vállalati 
forgóeszköz-csökkentési tervek adatait a II. számú melléklet tartalmazza. Az 
1954. évi forgóeszköz-csökkentés az 1953. évtől bizonyos mértékben eltérő 
feladatot jelent. Ez évben elsősorban azokat a készleteket kell rendezni, amelyek 
az átcsoportosításokkal összefüggésben rakódtak le. Emellett minden területen 
el kell érni a készletgazdálkodás megszilárdítását.

3 .) A költségvetés összeállításánál függő tétel a helyi tanácsoknak a Minisztertanács 
által megszabott kereten felüli többletigénye, melyet a költségvetéssel foglalkozó 
tanácsülések jóváhagytak. A többletigény összege 71,7 millió Ft. Az előterjesztés 
a Pénzügyminisztérium álláspontjának megfelelően az igényből 35 millió Ft 
kereten felüli összeget tartalmaz. Az elutasítani javasolt 36,5 millió Ft igény 
döntő részben a helyi utak javításával, valamint újabb beszerzési és tatarozási 
igényekkel kapcsolatos. A Pénzügyminisztérium által javasolt előirányzat az 
előző évi felhasználással szemben e célokra már jelentős emelést tartalmaz. 
Az elutasításra javasolt összeg mögött javarészt olyan építési és beszerzési 
szükségletek állanak, melyek a lakosság árualapját érintik, s valószínű, hogy 
megfelelő kivitelezési kapacitás sem áll rendelkezésre.

4 .) A költségvetési szervek létszáma – fegyveres testületek nélkül – a következőképpen 
alakul:
 Igazg. Gazdasági  Kulturális Szociális Összesen
 rend.-jogb. 
OLB által megállapított
1954.évi létszám 90 534 24 923  111 928 59 656 287 041
1953. dec. 31-i
tényleges létszám 93 194 21 436  97 925 53 155 265 710 
1954. évre több (+)
kevesebb (-) -2 660 +3 487  +14 003 +6 501 +21 331

Az igazgatási, valamint rend és jogbiztonsági ágazat létszáma közel 1700 fővel 
csökken, a többi ágazatban viszont emelkedés mutatkozik. Az emelkedés jelentős 
része az eddig előirányzatok folyószámlarendben gazdálkodó szerveknek a 
költségvetésbe vonásával van összefüggésben. (A gazdasági ágazatnál például 930 
fővel nőtt a létszám a megyei földmérési irodák, a kulturális ágazatnál pedig kereken 
11 000 fővel a színházak és egyéb szervek költségvetésbe vonása következtében.)
A tényleges létszámemelkedés a gazdasági ágazatnál döntően az állattenyésztési 
igazgatóságok és az állategészségügy fejlesztésével, a kulturális és szociális 
ágazatnál pedig a kormányprogramban meghatározott fejlesztéssel függ össze.
(A táblázatok között szereplő létszám főösszesítés az OLB által megállapított 
1954. évi létszámoknál 613 fővel alacsonyabb. Ez abból ered, hogy az OLB az 
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1954. évi létszámokat folytatólagosan állapította meg, és a létszámtárgyalások a 
költségvetési előirányzatok lezárása utáni időre is áthúzódtak. A Földművelésügyi 
és Begyűjtési Minisztérium létszáma nincs még véglegesen megállapítva.)

5 .) Az I. negyedév során a Minisztertanács és átruházott hatáskörében a pénzügyminiszter 
a januárban jóváhagyott keretszámokhoz képest számos póthitelt engedélyezett. 
A Minisztertanács által engedélyezett póthitelek összege 140,2 millió Ft, a PM 
által engedélyezett kisebb póthitelek összege 83,7 millió Ft. (III. számú melléklet.)
Az I. negyedévben engedélyezett póthiteleket, valamint az időközben bekövetkezett 
tervmódosítások pénzügyi kihatásait a most előterjesztett költségvetés előirányzati 
számaiba felvettük. A Minisztertanács tartalékkeretét viszont változatlanul 
600 millió Ft-ban állítottuk be. E tartalékon kívül a pénzügyi lebonyolítások 
kiadásai között irányoztuk elő a már elhatározott további bér- és árintézkedések 
fedezetét szolgáló tartalékot. 

6 .) Az államháztartás I. negyedévi gazdálkodása lényegesen alacsonyabb egyenleget 
mutat, mint az előző év hasonló időszaka. A bevételek között a legnagyobb 
lemaradás az állami vállalatok nyereség- és egyéb befizetéseinél jelentkezett.
A költségvetési gazdálkodás 1954. évi eddigi tapasztalatai azt bizonyítják, hogy 
a költségvetés teljesítése szoros függvénye az önköltségcsökkentési feladatok 
teljesítésének. Az I. negyedévre a Minisztertanács 630 millió Ft egyenleget írt 
elő. Az I. negyedévben kifizetett 1953. utolsó negyedévi eredményromlások 
leszámításával ez az egyenleg reális lenne. Számításba véve azonban az I. negyedév 
vállalati eredményromlását, amely csak a II. negyedben kerül folyósításra, az 
egyenleg valójában jóval alacsonyabb. Január és február hó folyamán részben a 
szén- és energiaellátási nehézségek, de különösen a béralap- és anyaggazdálkodásnál 
mutatkozó nagy lazaságok miatt a vállalatok java része a költségvetéssel szemben 
nem teljesítette előírt kötelezettségét. Márciusban a helyzet javult, azonban az 
első két hónap lemaradását már nem tudták behozni.

Határozati javaslat

1 .) A Minisztertanács a pénzügyminiszter által előterjesztett 1954. évi költségvetést
 49 410,1 millió Ft bevétellel
 47 894,2 millió Ft kiadással
 1 516,1 millió Ft költségvetési felesleggel elfogadja, és 
hozzájárul annak Országgyűlés elé terjesztéséhez.

2 .) A költségvetésben előirányzott egyenleg biztosítására a miniszterek gondoskodjanak 
arról, hogy az egyes iparágak és vállalatok forgalmi adó és nyereség[ad]ó-befizetési 
kötelezettségeiket a termelési és önköltségcsökkentési tervek végrehajtásával 
együtt időben teljesítsék.
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3 .) A költségvetésből ellátott szerveknél a gazdálkodás során továbbra is a legszigorúbb 
takarékosságot kell érvényesíteni. A kutatóintézetek összevonására és egyes 
felesleges kutatási témák leállítására vonatkozó határozatot, valamint a közép- és 
felsőfokú oktatás túlspecializáltságának megszüntetésére vonatkozó határozatot 
május 30-ig végre kell hajtani és az elérhető megtakarításokat a költségvetésbe 
zárolni kell. Ugyancsak zárolni kell az időközben a racionalizálás során hozott 
határozatokból eredő megtakarításokat is. Mindezek a Minisztertanács 
költségvetési tartalékát emelik.

4 .) A Minisztertanács az 1954. évi dotációs konstrukciókat és előirányzatokat 
az I. számú melléklet szerint elfogadja. Egyben utasítja a földművelésügyi, 
élelmiszeripari, közlekedési, bel- és külkereskedelmi minisztereket, hogy 1954. 
május 31-ig gondoskodjanak a hiányzó dotációs tervek elkészítéséről és azokat 
a Pénzügyminisztériummal tárgyalják le. A Minisztertanács felhatalmazza 
a pénzügyminisztert, hogy ennek megfelelően a költségvetést módosítsa. A 
módosítás a költségvetés egyenlegét nem érintheti.

5 .) A Minisztertanács a benyújtott forgóeszköz-csökkentési tervszámokat a II. sz. 
melléklet részletezése szerint 1941 millió Ft-os összegben elfogadja. Utasítja a 
nehézipari, a kohó- és gépipari (középgépipari), földművelésügyi minisztereket, 
hogy forgóeszköz-csökkentési terveiket május 15-ig készítsék el és nyújtsák be 
a pénzügyminiszterhez.
A Minisztertanács egyidejűleg felhívja a miniszterek figyelmét arra, hogy korábbi 
határozatok értelmében gondoskodjanak vállalataiknál a forgóeszköz-csökkentéssel 
kapcsolatos negyedéves intézkedési tervek elkészítéséről. Az intézkedési tervek 
felülvizsgálatánál biztosítsák a helyes forgóeszköz-csökkentési feladatok kitűzését.
A Minisztertanács az irányító szervek forgóeszköz-csökkentési munkájának 
jutalmazására 1 millió Ft-os keretet állapít meg. A keretet az egyes minisztériumok 
között a pénzügyminiszter osztja fel.

6 .) A beruházások költségvetési előirányzatával kapcsolatban a Minisztertanács 
tudomásul veszi a következőket:

a.) Az építőanyagok árának csökkentése és a fuvardíjak mérséklése folytán az 
építőipari kivitelező vállalatok termelési költségeiben előálló csökkenés pénzügyi 
kihatásai az 1953. évi árszinten kidolgozott nyereség-előirányzat felemelésével 
érvényesülnek. A pénzügyminiszter az ÉM felügyelete alá tartozó vállalatok 
nyereségét ilyen címen 70 millióval (a termelési érték 1,4%-a), a KMP-hez 
tartozó mélyépítő-ipari vállalatoknál pedig 10 millió Ft-tal (0,6%) felemelte, 
míg a többi minisztériumhoz tartozó vállalatok tervét változatlanul hagyva 
csupán a tervteljesítés mérésénél fogja ezt az eltérést számításba venni.

b.) A beruházási keret nem építési részénél (gép és egyéb) a belföldi ipari termelői 
árak csökkentése révén mutatkozó megtakarítás miatt – az egyes beruházó 
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minisztériumoknál eltérő árindex alkalmazásával a pénzügyminiszter összesen 
180 millió Ft-tal csökkentette az MT által 1953. évi árszinten jóváhagyott 
költségvetési előirányzatot.

7 .) A Minisztertanács az egyes minisztériumok letárgyalt kiegészítő beruházási 
kereteit 10%-kal csökkenti. Utasítja a pénzügyminisztert, hogy a minisztériumok 
költségvetésébe már az alacsonyabb összeget állítsa be.
Az alapítás[i]–átszervezési költségeket a Pénzügyminisztérium költségvetésében 
központilag kell előirányozni. A minisztériumok ilyen irányú indokolt szükségletének 
pénzügyi fedezetét a pénzügyminiszter negyedévenként bocsássa rendelkezésre.

8 .) A Minisztertanács tudomásul veszi a pénzügyminiszter jelentését az I. negyedévi 
póthitelekről.

9 .) A függő kérdésekben a Minisztertanács az alábbiakban dönt:
a.) A helyi tanácsok kereten felüli igényeiből – a pénzügyminiszter javaslatának 

megfelelően a Minisztertanács 35 millió Ft-ot hagy jóvá, az ezen felül mutatkozó 
36,5 millió Ft-ot elutasítja.

b.) A Földművelésügyi Minisztérium 59 millió Ft-os többlet bérigényét elutasítja, és a 
Pénzügyminisztérium javaslatának megfelelően a tárca veszteségtérítési igényét csökkenti.

c.) A Minisztertanács felhatalmazza a pénzügyminisztert, hogy a középgépipar 
vállalatainak költségvetési kapcsolatait az elkészítendő vállalati pénzügyi tervek 
alapján módosítsa. A középgépipar előirányzatainak módosítása a költségvetés 
egyenlegét nem csökkentheti.

Budapest, 1954. április hó 28.

(Olt Károly)
pénzügyminiszter

MNL OL XIX-A-83-a-526. 311–318.
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3/b

Pénzügyminisztérium Titkos!
Tárgy: Kiegészítő javaslatok az 1954. évi állami költségvetéshez

Előterjesztés a Minisztertanácshoz

1954. I. negyedévben a termelési terveket és ezen belül a fogyasztási cikkek gyártásának 
előirányzatát több iparágban a vállalatok nem teljesítették, a termelési költségek és 
a béralap tervezett szintjét túllépték. Bár márciustól a tervek teljesítésében bizonyos 
javulás állott be, feszültségek mutatkoznak a vásárlóerő és az árualap egyen- súlyában. 
A begyűjtés és szabadpiaci felvásárlás eddigi tapasztalatai azt mutatják, hogy több 
fontos területen a tervektől mennyiségben lemaradás van, ugyanakkor a szabadpiaci 
árak a tervezettnél magasabbak voltak.
Az elmúlt tervnegyed tapasztalatai és az időközben felmerült egyes feladatok alapján 
szükséges, hogy az előterjesztett 1954. évi költségvetésben fokozottabb biztonságot 
érvényesítsünk. Ezért javaslom a költségvetésben előirányzott minisztertanácsi 
tartaléknak 500 millió Ft-tal való megnövelését. Ugyanakkor szükséges, hogy a 
Minisztertanács korábbi határozatában előírt bevételi többlet biztosítására további, 
a határozati javaslatban felsorolt megtakarításokat érjük el.

Határozati javaslat

I. Az I. negyedév tapasztalatai és az időközben felmerült újabb feladatok alapján a 
Minisztertanács a költségvetésben előirányzott tartalékot 500 millió Ft-tal felemeli.
A költségvetés megfelelő bevételi többletének biztosítására a Minisztertanács a 
pénzügyminiszter által előterjesztett 1954. évi kiadási előirányzatot 538,7 millió Ft-tal 
csökkenti, bevételi előirányzatát 249 millió Ft-tal megemeli, és az egyenleget 1,798.8 
millió Ft-ban állapítja meg.
II. A pénzügyminiszter által előterjesztett állami költségvetés beételi többletének a 
fentiek szerinti kialakítása érdekében a Minisztertanács a következőket rendeli el:

1 .) A költségvetésből gazdálkodó szervek kiadásait csökkenteni kell az alábbiak szerint:
Minisztertanács 5.- millió Ft
Magyar Tudományos Akadémia 2.- „ „
Országos Tervhivatal 3.- „ „
Munkaerőtartalékok Hivatala 6.- „ „
Közp. Statisztikai Hivatal 1.8 „ „
Nehézipari Minisztérium 3.- „ „
Földművelésügyi Minisztérium 44.- „ „
ÁMG 46.- „ „
Bel- és Külkereskedelmi Min. 14.3 „ „

29/M/3/b
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Építésügyi Minisztérium 5.- „ „
Közlekedés és Postaügyi M. 6.5 „ „
Vízügy 7.6 „ „
Népművelési Minisztérium 12.5 „ „
Oktatásügyi Minisztérium 9.- „ „
Egészségügyi Minisztérium 33.- „ „
Általános Társadalombizt.  20.- „ „ 
Összesen: 218.7 millió Ft

A Minisztertanács megbízza a pénzügyminisztert, hogy a csökkentések részletezését 
az egyes miniszterekkel 1 héten belül állapítsa meg.

2 .) Közület II.
A fegyveres testületek kiadásait 114 millió Ft-tal csökkenteni kell. Ebből a 
HM-nél 80 millió Ft, a BM-nél 34 millió Ft érvényesítendő.

3 .) Vállalati gazdálkodás.
 KGM/B/Középgépipar/ kiadáscsökkentés 106 millió Ft
 Befizetés-emelkedés 110 millió Ft
A költségvetési előterjesztésben a középgépipar vállalati előirányzatai ideiglenes 
jellegűek. 
Időközben kidolgozták a középgépipar 1954. évi tervét. Ennek alapján a 
veszteségtérítés szükséglete csökkentendő, a meglévő forgóalapból pedig a 
vállalatoknak visszafizetést kell eszközölni.

4 .) Hosszú és közép lejáratú hitelek  100 millió Ft
A munkaerő, valamint anyagellátás nehézségei miatt a hosszú lejáratú hitelek 
igénybevétele alacsonyabb a tervezettnél. A tavaszi és nyári mezőgazdasági 
idényben csak mérsékeltebb felfutással lehet számolni. Ezért a túlzott előirányzat 
50 millió Ft-tal csökkentendő.
A termelőszövetkezetek terveikben 50 millió Ft-tal alacsonyabb közép lejáratú 
hiteligényt irányoztak elő, mint a költségvetésbe beállított összeg. Különösen 
a jószágvásárlási és a műtrágya-beszerzési hitelek előirányzata alacsony. A 
csökkentést az I. negyedévi alacsony igénybevétel is alátámasztja.

5 .) A lakosság adóbefizetésének előirányzatát a levonásos adók, az iparosok-
kereskedők adói, illetékek és borforgalmi adó ismételt felmérése alapán emelni 
kell 200 millió Ft-tal.

6 .) A helyi tanácsok a Minisztertanács által megállapított költségvetési keretüket 71,7 
millió Ft-tal lépték túl. Ebből az összegből 35,1 millió Ft indokolt. Ugyanakkor a 
tanácsi költségvetések ismételt felülvizsgálata alapján az I. negyedévi felhasználás 
figyelembevételével egyes fejlesztések mérséklésével, a helyettesítési díjak 
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előirányzatának csökkentésével, az alacsonyabb mértékű kihasználtság 
számításba vételével a tanácsi intézményeknél és vállalatoknál ugyanolyan 
összegű kiadáscsökkentést kell elérni.
Ennek részletezését a pénzügyminiszter a megyei tanácsokkal egy héten belül 
állapítsa meg.

III.  A költségvetés egyenlegét csökkentik az időközben szükségessé vált alábbi 
módosítások:
A Nehézipari Minisztériumnál a földtani kutatás előirányzatát a perspektivikus 
kutató fúrások elrendelt fokozása miatt emelni kell  5 millió Ft
A Közlekedési és Postaügyi Minisztérium vállalatainak nyereségbefizetését 
időközben történt felülvizsgálat miatt csökkenteni kell 61 millió Ft

IV.  Fenti megtakarításokon felül az 1954. évre tervezett 1955.-re átütemezni javasolt 
beruházások forintkereteivel és a megfelelő fenntartási költségekkel a költségvetési 
előirányzatot módosítani kell.

Határidő: VI.15.

Budapest, 1954. május 12.

Olt Károly s.k.
pénzügyminiszter

MNL OL XIX-A-83-a-336–338

3/c

A Határozatok Tára nem közli.
Készült: 85 példányban137

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának
526/3/b/1954. sz[ámú]

határozata
az 1954. évi állami költségvetésről

A Minisztertanács hozzájárul, hogy a pénzügyminiszter a bemutatott 1954. évi állami 
költségvetést a következő módosításokkal az Országgyűlés elé terjessze.

137 Kapják: a Minisztertanács tagjai, Kristóf István elvtárs, Földvári Rudolf elvtárs, Csergő János elvtárs, 
Keleti Ferenc elvtárs, Matolcsi János elvtárs, Czakó Kálmán elvtárs, Házi Árpád elvtárs, Péter György 
elvtárs, Vas Zoltán elvtárs, Gergely Miklós elvtárs, Papp István elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Rigler 
György elvtárs, Varga András elvtárs (3 pld.), Ettig László elvtárs, Teljes mellékletet (I–II.) Gerő Ernő 

29/M/3/c
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1 .) A költségvetés egyenlegét 1793,7 millió Ft-ban kell előirányozni. A költségvetésben 
a Minisztertanács részére 1300 millió Ft tartalékot kell beállítani.

2 .) A költségvetési előterjesztés szövegében a fennálló problémákra és a népgazdaság 
területén mutatkozó hiányosságokra fokozottabban kell rámutatni és fel kell 
tárni azokat a nehézségeket, amelyeknek leküzdése a költségvetés eredményes 
végrehajtásához szükséges. A népgazdaság fejlődésére vonatkozó mutatószámokat, 
így az áruforgalom emelkedésének adatait is a várható tényleges helyzetnek 
megfelelően kell módosítani.

3 .) A függőben maradt kérdések közül a Minisztertanács hozzájárul az Oktatásügyi 
Minisztérium költségvetésében vitatott tételekből 5 millió Ft-nak az óvónők 
elhelyezésére szükséges fedezet címén, a Népművelési Minisztérium költségvetésében 
pedig 3 millió Ft-nak a vidéki mozik fejlesztése címén történő előirányzásához. 
Az egyéb vitatott igények tekintetében a Minisztertanács a pénzügyminiszter 
javaslata szerint dönt.

4 .) A KGM/B vállalatai költségvetési kereteit a HT döntésének megfelelően kell 
megállapítani. A döntésig a pénzügyminiszter a KGM előirányzatain belül az 
ezekre a vállalatokra vonatkozó adatokat saját javaslata alapján szerepeltesse.

5 .) Az Országos Tervhivatal június 30-ig dolgozza ki az 1954. évi beruházásokra 
vonatkozó javaslatait. Ugyancsak dolgozza ki a közületi árubeszerzés árualapjának 
csökkentésére vonatkozó javaslatait. Az így előálló megtakarításokat a pénzügyminiszter 
a költségvetésben zárolja.

6 .) A Racionalizálási Kormánybizottság elnöke a Minisztertanács titkárságával 
együtt dolgozza ki a racionalizálás útján elérendő 120 millió Ft-os megtakarítás 
minisztériumok közti megoszlását, és terjessze erre vonatkozó javaslatát 
a Minisztertanácshoz.

Határidő: június 20.

7 .) A költségvetésben előirányzott egyenleg biztosítására a miniszterek gondoskodjanak 
arról, hogy az egyes iparágak és vállalatok forgalmi adó és nyereség-befizetési 
kötelezettségeiket a termelési és önköltségcsökkentési tervek végrehajtásával 
együtt időben teljesítsék.

elvtárs (2 pld.), Hegedüs András elvtárs (2 pld.), Apró Antal elvtárs, Szalai Béla elvtárs (6 pld.), Friss 
István elvtárs, Csergő János elvtárs, Olt Károly elvtárs (2 pld.), Házi Árpád elvtárs, Péter György 
elvtárs, Vas Zoltán elvtárs, Gergely Miklós elvtárs, Papp Miklós elvtárs, Papp István elvtárs, Tauszk 
György elvtárs, Ettig László elvtárs. Kivonatot az érdekelt szervek vezetői.
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8 .) A költségvetésből ellátott szerveknél a gazdálkodás során továbbra is a legszigorúbb 
takarékosságot kell érvényesíteni. A kutatóintézetek összevonására és egyes 
felesleges kutatási témák leállítására vonatkozó határozatot, valamint a közép- és 
felsőfokú oktatás túlspecializáltságának megszüntetésére vonatkozó határozatot 
május 30-ig végre kell hajtani, és az elérhető megtakarításokat a költségvetésbe[n] 
zárolni kell. Ugyancsak zárolni kell az időközben a racionalizálás során hozott 
határozatokból eredő megtakarításokat is. Mindezek a Minisztertanács 
költségvetési tartalékát emelik.

9 .) A Minisztertanács az 1954. évi dotációs konstrukciókat és előirányzatokat 
az I. számú melléklet szerint elfogadja. Egyben utasítja a földművelésügyi, 
élelmiszeripari, közlekedési, bel- és külkereskedelmi minisztereket, hogy 1954. 
május 31-ig gondoskodjanak a hiányzó dotációs tervek elkészítéséről, és azokat 
a Pénzügyminisztériummal tárgyalják le. A Minisztertanács felhatalmazza 
a pénzügyminisztert, hogy ennek megfelelően a költségvetést módosítsa. A 
módosítás a költségvetés egyenlegét nem érintheti.

10 .) A Minisztertanács a benyújtott forgóeszköz-csökkentési tervszámokat a II. sz. 
melléklet részletezése szerint 1941 millió Ft-os összegben elfogadja. Utasítja a 
nehézipari, a kohó- és gépipari (középgépipari, földművelésügyi minisztereket, 
hogy forgóeszköz-csökkentési terveiket május 15-ig készítsék el, és nyújtsák be 
a pénzügyminiszterhez.
A Minisztertanács egyidejűleg felhívja a miniszterek figyelmét arra, hogy korábbi 
határozatok értelmében gondoskodjanak vállalataiknál a forgóeszköz-csökkentéssel 
kapcsolatos negyedéves intézkedési tervek elkészítéséről. Az intézkedési tervek 
felülvizsgálatánál biztosítsák a helyes forgóeszköz-csökkentési feladatok kitűzését. 
A Minisztertanács az irányító szervek forgóeszköz-csökkentési munkájának 
jutalmazására 1 millió Ft-os keretet állapít meg. A keretet az egyes minisztériumok 
között a pénzügyminiszter osztja fel.

11 .) A beruházások költségvetési előirányzatával kapcsolatban a Minisztertanács 
tudomásul veszi a következőket:

a.) Az építőanyagok árának csökkentése és a fuvardíjak mérséklése folytán az 
építőipari kivitelező vállalatok termelési költségeiben előálló csökkenés pénzügyi 
kihatásai az 1953. évi árszinten kidolgozott nyereség-előirányzat felemelésével 
érvényesülnek. A pénzügyminiszter az ÉM felügyelete alá tartozó vállalatok 
nyereségét ilyen címen 70 millióval (a termelési érték 1,4%-a), a KMP-hez 
tartozó mélyépítő-ipari vállalatoknál pedig 10 millió Ft-tal (0,6%) felemelte, 
míg a többi minisztériumhoz tartozó vállalatok tervét változatlanul hagyva 
csupán a tervteljesítés mérésénél fogja ezt az eltérést számításba venni.

b.) A beruházási keret nem építési részénél (gép és egyéb) a belföldi ipari termelői 
árak csökkentése révén mutatkozó megtakarítás miatt – az egyes beruházó 
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minisztériumoknál eltérő árindex alkalmazásával a pénzügyminiszter összesen 
180 millió Ft-tal csökkentette az MT által 1953. évi árszinten jóváhagyott 
költségvetési előirányzatot.

12 .) A Minisztertanács az egyes minisztériumok letárgyalt kiegészítő beruházási 
kereteit 10%-kal csökkenti. Utasítja a pénzügyminisztert, hogy a minisztériumok 
költségvetésébe már az alacsonyabb összeget állítsa be.
Az alapítás[i]–átszervezési költségeket a Pénzügyminisztérium költségvetésében 
központilag kell előirányozni. A minisztériumok ilyen irányú indokolt szükségletének 
pénzügyi fedezetét a pénzügyminiszter negyedévenként bocsássa rendelkezésre.

13 .) A Minisztertanács tudomásul veszi a pénzügyminiszter jelentését az I. negyedévi 
póthitelekről.

Budapest, 1954. május 14.

Gerő Ernő s. k.
a Minisztertanács első

elnökhelyettese
Gépelte: Szikráné
Olvasta: Lángné Amál

I. sz. melléklet 526/3/b/54. sz. határozathoz
1954. évi dotációs tervek

Az összeállítás nem, illetőleg csak részben tartalmazza a Földművelésügyi, Élelmiszeripari, 
Közlekedés- és Postaügyi és Bel- és Külkereskedelmi Minisztériumok dotációs terveit.
Nehézipari Minisztérium
Szénbányászati Igazgatóság 979 112 m[illió]
A fenti összegből 902 678 m Ft szénbányászat terv szerinti veszteségét fedezi, a termelt 
szén mennyisége után tonnánként 39,85 Ft-tal (tervezett éves termelés 22 650 000 
tonna). Az üzemi eredményen felüli költségek (elsősorban a lakótelepek költségei) 
fedezetére 76 434 m Ft-os fix dotáció folyósítandó. 
Vegyipari Értékesítési Igazgatóság 104 618 m[illió]
Az Ásványolaj-értékesítő V. a gépállomásoknak és állami gazdaságoknak engedménnyel 
eladott nyersolaj árkülönbözete.
Nehézipari Igazgatóság 16 168 m[illió]
A Budapesti Gázművek a nagyolvasztó-műveknek kohókokszot, valamint a Hungária 
Vegyiművek a MASZOBAL-nak marónátront csökkentett áron ad át.
Borsodi Ipari Tröszt 8 558 m[illió]
A Sajó-menti Vegyiművek és a Berentei Szolgáltató Vállalat próbaüzemeltetését fedezik.
Kohó- és Gépipari Minisztérium
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RM Csőgyár 110 483 m[illió]
40 735 tonna melegen hengerelt acélcsőre tonnánként 2713 Ft.
Ózdi Kohászati Üzemek 124 972 m[illió]
628 000 tonna martinacél gyártására tonnánként 199 Ft.
Lenin Kohászati Művek 182 628 m[illió]
513 000 tonna martinacélra tonnánként 356 Ft.
Lőrinci Hengermű 34 530 m[illió]
Az előállított durva lemez eladási ára még az anyagköltségeket sem fedezi. 98 100 
tonna termelésre tonnánként 352 Ft.
Acélöntő és csőgyár 3 108 m[illió]
A különböző méretű öntöttvas csövek (11 640 tonna) előállításának dotáció szükség-
lete tonnánként 267 Ft.
Könnyűipari Minisztérium (központi szervek)
Ruházati ipar 257 263 m[illió]
Konfekcionált gyermek- és női ruházati cikkek önköltsége magasabb az eladási árnál. 
A dotációigény cikkenként az árvetés alapján került megállapításra.
Begyűjtő kereskedelem és Mezőgazdasági Ipar 200 530 m[illió]
1048/1953. Mt. hat. az élő gyapjú begyűjtési árát kg-ként 21,80 Ft-tal felemelte és a 
magvas-gyapot, valamint a kórószalma árát rendezte.
Gyapjúipar 20 000 m[illió]
A gyapjúipar által előállított pamutcikkek többletköltségeire.
Elosztó nagykereskedelem 15 275 m[illió]
Exportra szánt belföldön értékesítendő cikkek átdolgozási költségei és a szőrmeáruk 
árleszállítása (5,8 m)
Bőripar 1 256 m[illió]
Gyermekkabátok árleszállítása következtében.
Ruhaipari Tervező Intézet 134 m[illió]
A magasabb önköltségű modellek után.
Könnyűipari Minisztérium (helyi szervek)
Ruházati ipar 177 000 m[illió]
Ua. mint a központi ruhaiparnál.
Szervestrágya 38 900 m[illió]
A begyűjtött szervestrágya után a magánosok által fizetett díjakat törölték.
Kő-kavics 3 800 m[illió]
Tőzeg 4 200 m[illió]
Mindkét esetben a kitermelt mennyiség után juttatunk dotációt az önköltség és az 
eladási ár közötti különbözet erejéig.
Élelmiszeripari Minisztérium
Állat- és Zsírbegyűjtő Vállalat 25 860 m[illió]
A Minisztertanács 540 201/1/1954. sz. határozatában 16 millió Ft-ot irányzott elő a 
szerződéses akciókban résztvevőknek nyújtandó kedvezményre. 9860 millió Ft az 
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állatnevelést (üsző, tinó stb.) vállaló gazdák beszolgáltatási prémiuma és a takarmányellátás 
kedvezményei (82/1952., valamint a 349/1952/NT határozatok).
Belügyminisztérium
KÖMI (103 vállalat) 7 799 m[illió]
Ua. mint KIP-ruhaipar
KÖMI (mezőgazdaság) 5 235 m[illió]
3 490 000 0. tej termelésére 1-ként 1,50 Ft dotációt adunk.
Építésügyi Minisztérium
Export fővállalkozói iroda 1 171 m[illió]
Újonnan alapított iroda a felfutás idejére.
Közlekedés- és Postaügyi Minisztérium
Autóalkatrész-kereskedelmi Vállalat 20 813 m[illió]
A külföldi gyártmányú gépkocsik alkatrészeinek belföldi előállítási ára és az impor-
tár közötti különbsége.
Postaigazgatóság
Vezetékes rádió vállalat 584 m[illió]
Hangszórónként 2,10 Ft.
Bel-és Külkereskedelmi Minisztérium
Zöldség- és gyümölcsforgalmi Igazgatóság 10 190 m[illió]
1048/1953. Mt. hat. értelmében a szerződéses termeléshez térítés nélkül juttatott apró 
vetőmagok, illetőleg saját vetőmag felhasználása esetén készpénzmegváltás.
Áruházi igazgatóság 7 260 m[illió]
Ruhakonfekcionálás és átdolgozás.
TÜZÉP Igazgatóság 5 000 m[illió]
A bányász illetményszén felvásárlására tonnánként 113,64 Ft (4400 vagon).
Licencia Vállalat 200 m[illió]
Az államnak felajánlott találmányok szabadalmaztatási költségeinek térítése (1479/10/1953. 
és a 2047/15/1953. Mt. sz. határozat).
Pénzügyminisztérium
Pénzintézeti Központ 1 200 m[illió]
A PM megbízásából értékpapírok kezelésének költségei.
Begyűjtési Minisztérium
Terményforgalmi Egyesülés 115 238 m[illió]
A fenti összegből 34 630 M a lisztkiszerelés többletköltsége. 57 051 M Ft a tavaszi és őszi 
kalászos vetőmagakció fedezetét szolgálja (az 540 130/4/1954. Mt. sz. határozat a tavaszi 
kalászosok vetőmagakciójára 20 milliót irányzott elő, 37 051 m Ft-ot terveztünk az őszi 
vetőmagakcióra). 23 557 millió Ft a rizstermelésben részt vevő egyéni és állami gazdaságban 
dolgozó parasztok részére juttatandó prémiumokat és a vámcsere költségeit fedezi.
Könyv- és lapkiadó vállalatokra összesen 21 086 m[illió]
Nehézipari M., Építésügyi M., Pénzügyminisztérium, M. Tudományos Akadémia, 
OTSB, KSH könyv- és lapkiadó vállalatainak tudományos tankönyv és jegyzetkiadási 
tevékenységéből eredő vesztesége a Kiadói Tanács javaslata alapján dotációként térítendő.
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Összesen: 2 511 410 m[illió]

MNL OL XIX-A-83-a-526 325–364.

4.

Szigorúan titkos!
A Határozatok Tára nem közli.

Készült: 90 példányban.138

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának
526/4/1954. számú

határozata
az 1954. évi gabonabegyűjtés előkészítéséről

I.
A cséplőgéptől történő beadás biztosítása

1 .) A gabonabegyűjtést úgy kell megszervezni, hogy a beadásra előírt gabonamennyiséget 
a termelők közvetlenül a cséplőgéptől szállítsák be az átvevőhelyre. Ennek 
biztosításáért már a cséplés megkezdése előtt és a cséplés alatt széles körben 
tudatosítani kell a termelők között, hogy a kötelezettséget közvetlenül a 
cséplőgéptől kell teljesíteni. A központi és megyei sajtó, valamint a rádió a 
gabonabegyűjtés időszakában rendszeresen foglalkozzék a géptől való beadással.
Azokkal szemben, akik a cséplőgéptől közvetlenül nem teljesítik beadásukat – bár 
termésük alapján erre lehetőség van –, azonnal alkalmazni kell az előírt szankciókat.
A cséplési ellenőr a beadandó gabonamennyiségről elővételi jegyet állítson ki. 
(A múlt évi rendszertől eltérően azonban a gépnél nem kell a gabonát lemérni, 
a lemérés és átvétel az átvevőtelepen történik.)

Felelős: begyűjtési miniszter.

2 .) A begyűjtési miniszter megszervezheti, hogy közös szérűn – a termelők kérelmére 
– a rendelkezésre álló teherautó-kapacitás erejéig a tényleges átvétel a helyszínen 
(cséplőgépnél) történjék, mivel az elősegíti a kötelezettség azonnali teljesítését.

Felelős: begyűjtési miniszter.

138 Kapják: a Minisztertanács tagjai, Friss István elvtárs, Csergő János elvtárs, Matolcsi János elvtárs, 
Horváth Márton elvtárs, Házi Árpád elvtárs, Béres Sándor elvtárs, Bordás Lajos elvtárs, Péter György 
elvtárs, Szász Márton elvtárs, Varga Sándor elvtárs (3 pld.) Vas Zoltán elvtárs, Gergely Miklós elvtárs, 
Kéri József elvtárs, Papp István elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Rigler György elvtárs, Varga András 
elvtárs (3 pld.), Ettig László elvtárs.

29/M/4
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3 .) A Közlekedés- és Postaügyi Minisztérium a terménybegyűjtés végrehajtásához 
a Begyűjtési Minisztérium szállítási tervének megfelelően legfeljebb 300 db 
tehergépkocsit biztosítson.

Felelős: begyűjtési miniszter, 
közlekedés- és postaügyi miniszter.

4 .) A begyűjtési miniszter részletesen szabályozza, hogy a vetőmag-szükségletet 
– a törvényerejű rendeletnek megfelelően – minden termelőnél hagyják vissza.

Felelős: begyűjtési miniszter.

5 .) A pénzügy- és a begyűjtési miniszter a földművelésügyi miniszterrel egyetértésben 
gondoskodjék arról, hogy az elemi károk megállapítása június 30-ig megtörténjék. 
Ennek alapján pedig a begyűjtési miniszter arról gondoskodjék, hogy a gabonabeadási 
kötelezettséget – a 25%-ot elérő vagy azt meghaladó károsodás esetében –- a 
tényleges kár százalékával azonos arányban mérsékeljék.

Felelős: pénzügyminiszter, 
begyűjtési miniszter.

6 .) A termelők az 1953. évről fennmaradt ÁMG talajmunkadíj-tartozásukat csak 
terménnyel egyenlíthetik ki.

Felelős: földművelésügyi miniszter, 
begyűjtési miniszter.

7 .) A begyűjtési miniszter a földművelésügyi miniszterrel egyetértésben azoknál 
a termelőszövetkezeteknél, ahol nem termett meg a kötelezettség teljesítése 
mellett a vetőmag és a tagság ellátására szükséges kenyérgabona-mennyiség, a 
cséplés befejezésének napjáig megszerzett minden munkaegység után 2,5–3 kg. 
kenyérgabona visszatartását engedélyezze.

Felelős: begyűjtési miniszter, 
földművelésügyi miniszter.

8 .) A begyűjtési miniszter az illetékes miniszterekkel együtt biztosítsa, hogy az 
állami, kísérleti-, tan-, erdő- és célgazdaságok a közvetlen gazdasági szükségletet 
meghaladó teljes gabonamennyiséget adják át a terményátvevőnek.
A begyűjtési miniszter az érdekelt miniszterekkel közös utasításban szabályozza 
az állami, kísérleti-, tan-, erdő- és célgazdaságok idei terménybeadási rendszerét.

Felelős: begyűjtési miniszter és 
az érdekelt miniszterek.

9 .) A községi tulajdonban lévő földek, valamint a községi kezelésben maradt 
tartalékterületek után – a természetben kiadandó arató- és cséplőrészt, valamint 
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az apaállatok takarmány- és alomszükségletét kivéve –  a teljes szem- és 
szalmatermést be kell adni.

Felelős: begyűjtési miniszter, 
földművelésügyi miniszter.

10 .) Az átvevőtelepek a terményeket beadási címenként a következő sorrend szerint 
vegyék át:

a.) terménykölcsönök
b.) terület utáni beadási kötelezettség (ezen belül először a földadó)
c.) gépállomási talajmunkadíjak.

Felelős: begyűjtési miniszter.

11 .) A földművelésügyi miniszter gondoskodjék arról, hogy a gépállomások az egyéni 
termelők talajmunkadíj számláit június 15–20. között, a termelőszövetkezetek 
talajmunkadíj-számláit július 15-ig adják át a községi begyűjtési megbízottnak 
előírás és behajtás végett.

Felelős: földművelésügyi miniszter, 
begyűjtési miniszter.

12 .) A begyűjtési miniszter szervezze meg a gabona gyors begyűjtését, és gondoskodjék 
július 15-ig 2000 vg kenyérgabona és 1000 vagon árpa begyűjtéséről, július 20-ig 
pedig további 2000 vagon kenyérgabona begyűjtéséről. Ennek biztosítása végett:

– a földművelésügyi miniszter a begyűjtési miniszterrel egyetértésben jelölje ki 
azokat az állami gazdaságokat, amelyek a gabona gyors beadásában kötelesek 
részt venni. Nagyobb termelőszövetkezeteket önkéntes elhatározásuk alapján 
ugyancsak be kell vonni a gabona gyors beadásába.

– A déli megyékben július 15. napjáig, míg az északi megyékben július hó 20. napjáig 
beadott kenyér- és takarmánygabona után q-ként 5 Ft, ezen túlmenően a déli 
megyékben július 16–25. között, míg az északi megyékben július hó 21–31. között 
beadott kenyér- és takarmánygabona után q-ként 3 Ft gyorsbeadási jutalmat kell adni. 
A termelőszövetkezeteknél és egyéni termelőknél a földadó a beadási kötelezettség és 
az ÁMG teljesítésére beadott, míg az állami gazdaságoknál bármilyen címen átadott 
gabona után kell adni a gyorsbeadási jutalmat. Miután a gyorsbeadási jutalom a 
megyei terményforgalmi vállalatok értékesítési áraiban nincs érvényesítve, ezért a 
pénzügyminiszter ennek mintegy 10 millió forint költségfedezetét külön biztosítsa.

Felelős: begyűjtési miniszter, pénzügyminiszter, 
földművelésügyi miniszter.

13 .) A földművelésügyi miniszter felelős, hogy az állami gépállomások cséplőgép 
keresetét a gépállomások maradéktalanul begyűjtsék és az átvevőtelepeken 
hiánytalanul átadják.

Felelős: földművelésügyi miniszter.
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II.
A cséplés ellenőrzése és szabályozása

1 .) Az 1954. évi cséplés ellenőrzésének rendszerét úgy kell kialakítani, hogy az 
egyrészt biztosítsa a cséplőgéptől a gabonabeadást, másrészt az eddigiekkel 
szemben csökkentse az ellenőrzés költségeit. Ennek megfelelően:

a.) A községi tanácsok – azon túlmenően, hogy a községi begyűjtési megbízottak 
rendszeresen ellenőrzik a cséplést – széles körben szervezzék meg a cséplés 
társadalmi ellenőrzését.

b.) A cséplési ellenőrnek politikai szempontból teljesen megbízható és az adminisztrációs 
feladatokra alkalmas dolgozót kell kijelölni.
Cséplési ellenőrként a munkacsapat vezetőjét vagy a munkacsapat egyik tagját, 
egyes helyeken esetleg a cséplőgép kezelőjét, ahol egyik sem lehetséges, úgy 
külső, függetlenített ellenőrt kell beállítani.

c.) A cséplési ellenőrök instruálására, munkájuk felülvizsgálatára és ellenőrzésére 
– a járási begyűjtési hivatalok közvetlen irányítása alatt – minden 17-18 cséplőgép 
után egy-egy, országosan mintegy 800 körzeti cséplési ellenőrt kell kijelölni. 
Körzeti ellenőrök ellenőrzési jogkörét az állami gazdaságokra is ki kell terjeszteni.

d.) A cséplési ellenőröket, valamint a körzeti ellenőröket június hó 5-ig ki kell jelölni 
és 2 napos oktatásban kell részesíteni.

e.) A cséplés ellenőrzésével megbízottak részére – beleértve az állami gazdaságokat 
is – az elcsépelt gabona minden mázsája után 20 fillér díjazást kell biztosítani. 
A függetlenített cséplési ellenőrök, valamint körzeti ellenőrök díjazását, ha a 
cséplés az ellenőr lakóhelyén történik, naponként 50 Ft-ban kell megállapítani. 
A körzeti cséplési ellenőrök részére ezen túlmenően naponként 5 Ft közlekedési 
átalányt kell biztosítani.
A cséplés ellenőrzésének a költségvetésben nem biztosított költségfedezetéről 
a pénzügyminiszter külön gondoskodjék.

2 .) A cséplés szabályait általában az előző évi rendszernek megfelelően – az adminisztráció 
egyszerűsítésével – az alábbi főbb szempontok alapján kell kidolgozni:

– A feltétlenül szükséges kézi cséplésektől eltekintve gabonát csépelni csak géppel 
szabad. Az önkéntesség elvének megsértése nélkül a parasztságot mozgósítani 
kell, hogy minél nagyobb számban közös szérűről csépeljenek. A kalákacséplést 
lehetőleg vissza kell szorítani és csak ott kell megengedni, ahol a munkaerőhiány 
azt szükségessé teszi.

– Előcséplést, részcséplést, kézi cséplést előzetes engedélyhez kell kötni és csak közös 
szérűn szabad megengedni. Elő- és részcséplés esetében a beadási kötelezettség 
arányos részét teljesíteni kell. A kézi cséplés ellenőrzését külön meg kell szervezni, 
elsősorban társadalmi ellenőrzés útján, a zsupszalmára kötött szerződések 
esetében pedig a terményforgalmi vállalatokon keresztül kell biztosítani.
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– A feketecséplések megakadályozására szigorú rendszabályokat kell életbe 
léptetni. Ennek szabályait az igazságügy-miniszter a begyűjtési miniszterrel, 
a belügyminiszterrel és a legfőbb ügyészséggel egyetértésben dolgozza ki, és 
június 1-ig terjessze a Minisztertanács elé. Az engedély nélkül (feketén) elcsépelt 
gabonamennyiséget el kell kobozni. Akik engedély nélküli cséplést fedeznek fel, 
a feljelentésük alapján elkobzott terménymennyiség állami szabadfelvásárlásának 
10%-ával meg kell jutalmazni.

Felelős: begyűjtési miniszter, igazságügy-
miniszter, földművelésügyi miniszter,
pénzügyminiszter.

3 .) A cséplés végrehajtására és ellenőrzésére vonatkozó utasítást a begyűjtési 
miniszter a földművelésügyi miniszterrel és a KSH elnökével egyetértésben 
június hó 10-ig adja ki.

Felelős: begyűjtési miniszter, földművelésügyi 
miniszter, KSH elnöke.

III.
A terményátvétel technikai előfeltételének biztosítása

A terményátvétel zökkenőmentes, gyors lebonyolítására gondosan fel kell készülni. 
Biztosítani kell a szükséges raktárteret, a termény tárolására használt raktárakat, a gabona-
begyűjtés előtt gondosan ki kell tisztítani, biztosítani kell a gabonaszállítások zavartalan 
lebonyolítását. Mindezek végrehajtása érdekében az alábbi intézkedéseket kell tenni:

1 .) A begyűjtési miniszter gondoskodjék arról, hogy az előző években beállított 
kis malmok közül eddig üzembe helyezett ötven malmon kívül – lehetőleg a 
cséplések megindulásáig – még további 50–60 kis malmot állítsanak üzembe. 
Az ehhez szükséges anyagokat az Országos Tervhivatal biztosítsa.

Felelős: begyűjtési miniszter, 
OT elnöke.

2 .) A terményraktárak helyreállítását, üzemképességét legkésőbb július hó 1-ig 
biztosítani kell. Az ehhez szükséges anyagokat az Országos Tervhivatal elnöke, 
míg a kivitelezési kapacitást a könnyűipari miniszter biztosítsa.

Felelős: begyűjtési miniszter, 
OT elnöke, 
könnyűipari miniszter.

3 .) A terménytárolásra használt raktárakat az átvevőhelyek és közraktárak 
folyamatosan, de legkésőbb június 25-ig gondosan tisztítsák ki, és az előírt 
védekezőszerekkel fertőtlenítsék.
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A Begyűjtési Minisztérium felügyelete alá tartozó raktárakon kívül az egyéb tárcákhoz 
tartozó terményraktárak fertőtlenítését, a felügyeletet ellátó minisztériumok is 
ellenőrizzék és a fertőtlenítés végrehajtásáról, valamint a fertőtlenítés állásáról 
hetenként tájékoztassák a Begyűjtési Minisztériumot.
A parasztság körében széles körű propagandát kell indítani, hogy a cséplés 
előtt gondosan tisztítsák ki és lehetőleg fertőtlenítsék a terménytárolásra 
használt helyiségeiket.

Felelős: begyűjtési miniszter és 
az illetékes miniszterek.

4 .) A gabonabegyűjtés időszaka alatt a raktárak nyitvatartási idejét úgy kell 
szabályozni, hogy a terményátvétel a termelők várakoztatása nélkül gyorsan 
és folyamatosan történjék. A raktárak nyitvatartási idejét július és augusztus 
hónapokban a napi 8 órát meghaladóan meg kell hosszabbítani, de ez ne 
haladja meg a napi 14 órát. Ahol vasárnap is csépelnek, a raktárakat a szükséges 
mértékben nyitva kell tartani.

Felelős: begyűjtési miniszter.

5 .) A gabonaszállítások zavartalan lebonyolítása érdekében a közlekedés- és 
postaügyi miniszter a szállítási tervek alapján állítsa ki a csúcsidőben szükséges 
vasúti kocsikat és a gabonaszállításokhoz használt vagonokat tegye alkalmassá a 
termények szállítására. Ehhez képest biztosítsa, hogy az 1954. évre betervezett 
rinfusa berendezések július 1-ig készüljenek el, gabonaszállításokhoz használt 
vasúti kocsik tömítését pedig ugyancsak július 1-ig végezzék el.

Felelős: közlekedés- és postaügyi miniszter, 
begyűjtési miniszter.

6 .) A községi tanácsok végrehajtó bizottságainak elnökei a begyűjtött termények 
vasútállomásra történő kiszállításához biztosítsanak igaerőt, ha az átvevőhelyek 
erről saját erejükből gondoskodni nem tudnak.

Felelős: MT Helyi Tanácsok Titkársága vezetője.

7 .) Az Országos Tervhivatal és a Közlekedés- és Postaügyi Minisztérium a begyűjtés 
során igénybeveendő igaerő fuvardíját az 1953. évi őszi begyűjtés során 1953. december 
31-ig alkalmazott mezőgazdasági fuvarozási díjtétellel azonosan állapítsa meg.

Felelős: OT elnöke, 
közlekedés- és postaügyi miniszter.

8 .) Az 1954. évi csépléshez 1 millió db kölcsönzsákot kell biztosítani, ebből 1,5 millió 
db zsákot június 15-ig ki kell adni az átvevőhelyeknek, míg 0,5 millió db-ot a 
Begyűjtési Minisztérium tartalékoljon.

Felelős: a begyűjtési miniszter.
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IV.
A gabonabegyűjtés és cséplés irányítása és összefogása

1 .) A gabonabegyűjtés megszervezése és irányítása, a cséplés ellenőrzése, valamint 
a termés eredményének nyilvántartásba vétele, a begyűjtési miniszter feladata.
A cséplés előkészítése és a cséplési munkálatok irányítása a földművelésügyi miniszter 
feladata. Ennek alapján a cséplőgépek kijavításáért, a cséplés technikai feltételeinek 
biztosításáért, a cséplés lebonyolításáért, a cséplőgépek rayonírozásáért és a 
cséplőgépek cséplés közbeni átcsoportosításáért a földművelésügyi miniszter felelős. 
A begyűjtési hivatalok, valamint a községi begyűjtési megbízottak a rayonírozási 
tervek kidolgozásához, az átcsoportosítás végrehajtásához és a menetirány-tervek 
betartásának ellenőrzéséhez nyújtsanak segítséget a gépállomásoknak. A megye, 
a járás és a község területén a betakarítás, a cséplés összefogását a tanácsok 
végrehajtó bizottságai biztosítsák. Ezt figyelembe véve ebben az évben a begyűjtés, 
betakarítás és cséplés munkáinak összefogására sem országosan, sem megyei 
szinten operatív bizottságot nem kell létrehozni.
A begyűjtési miniszter és a MT Helyi Tanácsok Titkársága vezetője hangolja 
össze a begyűjtési hivatalok és tanácsok begyűjtéssel kapcsolatos munkáját és 
ennek érdekében a szükséges intézkedéseket tegye meg.
A begyűjtési miniszter gondosan készítse elő a begyűjtési hivatalok dolgozóit a gabona 
cséplésének ellenőrzésével és begyűjtésével, továbbá a felvásárlással kapcsolatos 
feladatokra. Ennek érdekében a megyei és járási begyűjtési hivatalok dolgozóit, 
valamint a terményátvevőket feladataik ellátására június hó 25-ig ki kell oktatni.

Felelős: begyűjtési miniszter, 
földművelésügyi miniszter, 
MT Helyi Tanácsok Titkársága vezetője.

2 .) A gabonabegyűjtés időszakában – július és augusztus hónapokban a megyei 
begyűjtési hivatalok részére rendelkezésükre álló 1-1 személygépkocsin felül 

– a megyék nagysága szerint – további 1-2, országosan összesen 30 taxit, míg 
a Begyűjtési Minisztérium részére 20 taxit kell biztosítani. A Begyűjtési 
Minisztérium számára szükséges 20 taxi költségfedezetét, 500 000 forintot a 
Pénzügyminisztérium póthitel formájában biztosítsa.

Felelős: begyűjtési miniszter, 
pénzügyminiszter, 
közlekedés- és postaügyi miniszter.
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V.
Verseny

A gabonabegyűjtési verseny célja, hogy széles körben mozgósítsa a parasztságot a 
cséplés gyors elvégzésére, és a gabonabeadási kötelezettségnek cséplőgéptől történő 
azonnali teljesítésére.
A gabonabegyűjtési verseny fő formája a dolgozó parasztok, termelőszövetkezetek, 
állami gazdaságok vállalásain alapuló területi verseny.

VI.
Egyéb

1 .) A gazdalajstrom elkészítése nagymértékben elhúzódott és még jelenleg is különböző 
területi viták hátráltatják az egyéni tervfelbontások munkáját. A begyűjtési miniszter 
ennek ellenére gondoskodjék arról, hogy a tervfelbontásokat az előírt határidőre 
befejezzék. Ennek érdekében maximálisan mozgósítsa a begyűjtési apparátus 
dolgozóit. Az élelmiszeripari, valamint a bel- és külkereskedelmi miniszter ehhez 

– az eddigieken túlmenően – az átvevő vállalataitól adjon megfelelő segítséget.
Felelős: begyűjtési miniszter, 
élelmiszeripari miniszter, 
bel- és külkereskedelmi miniszter.

2 .) A gabonabegyűjtés és -cséplés jelentőszolgálatát a begyűjtési miniszter úgy 
szervezze meg, hogy július és augusztus hónapokban a begyűjtési apparátus 
az eredményeket telefonon a gabonabegyűjtésről naponta, a csépölésről pedig 
hetenként kétszer jelentse. Az apparátus jelentéseinek helyességét a Begyűjtési 
Minisztérium és a Központi Statisztikai Hivatal helyszíni ellenőrzések útján 
is biztosítsa. A jelentőszolgálat költségeiről a begyűjtési miniszter a begyűjtési 
hivatalok költségvetésében gondoskodjék.

Felelős: begyűjtési miniszter,  
KSH elnöke.

3 .) A begyűjtési miniszter július hó 5-ig terjessze a Minisztertanács elé az 1954. évi 
gabonabegyűjtés végrehajtásáról szóló nyilvános minisztertanácsi határozat tervezetét.

4 .) Az 526/5/1954. sz. határozat IX. fejezete a jelen határozat szerint módosul.

Gerő Ernő s. k. 
a Minisztertanács első 

elnökhelyettese

MNL OL XIX-A-83-a- 526 391–400.
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5.

Szigorúan titkos!
A Határozatok Tára nem közli.

Készült: 90 példányban.139

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának
526/5/1954. számú

határozata
az 1954. évi aratás-cséplés és másodvetés eredményes 

végrehajtása érdekében végrehajtandó feladatokról

A Minisztertanács az 1954. évi aratás-cséplés és másodvetés zavartalan lebonyolítása 
érdekében az alábbi határozatot hozza:

I.

1 .) Gondoskodni kell arról, hogy az 1954. évi betakarításhoz szükséges összes erő- és 
munkagépet a tartozékokkal együtt, valamint a szükséges többi eszközöket jó 
minőségben az 510/8/1953. sz. minisztertanácsi határozatban140 megszabott 
határidőre kijavítsák.
A Minisztertanács hozzájárult ahhoz, hogy a mezőgazdasági gépjavító vállalatok 
terven felüli mintegy 300 Fordson traktort kijavítsanak, és erre a célra 4,5 millió 
forint további kiegészítő felújítási hitelkeretet felhasználjanak.

2 .) Az állami gazdaságok és gépállomások felkészülését 1954. május 25-től június 
10-ig szemléken kell ellenőrizni. A szemléken a gépek, a szállítóeszközök és azok 
tartozékainak kijavításán felül a tűzrendészeti és munkavédelmi felkészülést, 
az üzemanyag-tárolótér teljes feltöltését, valamint a munkaerő biztosítását és 
a betakarítási munkák megszervezésének előkészületeit is ellenőrizni kell. Az 
állami gazdaságok és gépállomások birtokában lévő földalatti üzemanyag-tárolótér 
feltöltését június 10-ig 100%-ig, a hordókban rendelkezésre álló tér feltöltését 
85%-ig el kell végezni.

139 Kapják: a Minisztertanács tagjai, Kristóf István elvtárs, Friss István elvtárs, Csergő János elvtárs, 
Matolcsi János elvtárs, Czakó Kálmán elvtárs, Házi Árpád elvtárs, Béres Sándor elvtárs, Borbás Lajos 
elvtárs, Dégen Imre elvtárs, Péter György elvtárs, Varga Sándor elvtárs (3 pld.), Vas Zoltán elvtárs, 
Gergely Miklós elvtárs, Kéri József elvtárs, Papp István elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Rigler György 
elvtárs, Varga András elvtárs (3 pld.), Ettig László elvtárs.

140 A hivatkozott határozat (1953. szeptember 25.) az állami gazdaságok és gépállomások téli gépjavításának 
előkészítéséről rendelkezett.

29/M/5
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3 .) Június 1-ig az állami gazdaságokban, a gépállomásokon és a termelőszövetkezetekben 
ki kell jelölni az aratógépek, kombájnok és cséplőgépek üzemeltetéséhez szükséges 
megfelelően kiképzett gépkezelőket, valamint a kombájnok zavartalan, folyamatos 
munkájához szükséges egyéb munkaerőket és fogatokat. Gondoskodni kell a 
dolgozók és a fogatok ellátásáról.

4 .) Június 1-ig ki kell jelölni minden aratógép és kombájn munkaterületét. A 
munkaterület kijelölését az aratógéppel, kombájnnal és kézi erővel történő aratás 
feltételeit a Földművelésügyi Minisztérium részletes utasításban szabályozza.

5 .) A meghibásodó gépek gyors kijavítása érdekében fel kell mérni, hogy a betakarítás 
ideje alatt az aratógépekhez, a kombájnokhoz, a cséplőgépekhez és a traktorokhoz 
mennyi és milyen alkatrészt kell tárolni az egyes állami gazdaságokban, gépállomásokon, 
illetőleg a megyei és a budapesti alkatrészellátó vállalatoknál.

6 .) Meg kell szervezni, hogy a Földművelésügyi Minisztérium anyagellátó vállalata 
június 15-től augusztus 20-ig (munkaszüneti napokon is) 7 órától 23 óráig 
szolgáltasson ki alkatrészt és a javításhoz szükséges egyéb anyagot. Az anyagellátó 
vállalatnak erre a célra 300 000 Ft béralapot kell biztosítani, valamint a szükséges 
túlórakeretet. Az aratás-cséplés idején az anyagellátó vállalatnak a cseredarab 
utólagos beszolgáltatása mellett is ki kell adni a pótalkatrészeket.
A gépek nyári üzemeltetéséhez szükséges gördülőcsapágy-mennyiség gyors 
pótlása érdekében a Földművelésügyi Minisztérium anyagellátó vállalatának 
megyei kirendeltségei augusztus 20-ig utólagos felszabadítással szolgáltathatnak 
ki gördülőcsapágyakat.

7 .) Gondoskodni kell arról, hogy a nyári munkákban részt vevő gépek esetleges 
üzemzavarainak gyors kiküszöbölése érdekében június 15-ig az állami gazdaságok 

40, a gépállomások pedig 60 mozgó javítóműhelyt állítsanak fel.

8 .) 1954. május 31-ig jelentést kell tenni a Minisztertanács részére az aratás-cséplés 
és másodvetés műszaki, gépi és anyagi ellátottságáról.

Felelős: földművelésügyi miniszter.

9 .) Haladéktalanul meg kell kezdeni és június 10-ig be kell fejezni az állami 
gazdaságok, termelőszövetkezetek és a begyűjtő vállalatok magtárainak kitakarítását, 
tatarozását és fertőtlenítését.

Felelős: begyűjtési miniszter, 
földművelésügyi miniszter.

10 .) A helyi tanácsoknak az önkéntesség elvének szigorú szem előtt tartása mellett 
a közös szérűk megszervezésére kell törekedniök.
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11 .) Az aratást és betakarítást akadályozó körülmények gyors kiküszöbölése érdekében 
a földművelésügyi, a kohó- és gépipari, a nehézipari, valamint a közlekedés- és 
postaügyi miniszter az aratás és cséplés idejére szervezze meg az ügyeleti 
szolgálatot. A megnevezett miniszterek gondoskodjanak az ügyeleti szolgálat 
ellátásához szükséges túlórakeretről.

II. 

A kohó- és gépipari vállalatok az alábbi szállításokat végezzék el:

1 .) Az 1954. évi aratáshoz és csépléshez folyamatosan szállítsák le a következő 
gépeket a megjelölt határidőre:

1000 db cséplőgépet június 30-ig
900 db G-35-ös traktort június 30-ig
300 db kévekötő aratógép közül 200-at június 20-ig
100-at június 25-ig
606 db szalmagyűjtő kocsit június 30-ig
800 db aratógép-meghajtó szerkezetet június 15-ig
98 80 m3-es üzemanyagtartályt június 15-ig
100 05 m3-es üzemanyagtartályt június 1-ig
150 akkumulátortöltő-berendezést a kimerült 
kombájnakkumulátorok feltöltéséhez június 10-ig
200 transzformátort június 30-ig.

A fenti határidők az átadásra vonatkoznak.
Fenti gépeken kívül az Országos Tervhivatal biztosítsa, hogy a Kohó- és Gépipari 
Minisztérium által legyártott tehergépkocsikból 160 db 3,5 tonnás tehergépkocsit 
június 10-ig a Földművelésügyi Minisztérium megkapjon.

2 .) A betakarítási munkákban résztvevő gépek kijavításához és üzemeltetéséhez 
az Országos Tervhivatal biztosítsa a Földművelésügyi Minisztérium részére 
az előírt terv szerint – a Kohó- és Gépipari Minisztérium által legyártott 
alkatrészekből – 4 782 231 Ft értékű pótalkatrész május 20-ig történő leszállítását 
a határozat mellékletének megfelelően. Ebből 8 782 231 Ft értékű alkatrész a 
mellékletben közölt lista szerint az I. negyedévi lemaradásként feltüntetett 
cikkekre, 32 millió Ft értékű alkatrész pedig a II. negyedévre feladott specifikált 
megrendelésekre történő szállításokra essék. Biztosítsa ezen kívül az Országos 
Tervhivatal, hogy a mellékletben felsorolt alkatrészeken kívül május 20-ig a 
II. negyedévre megrendelt alkatrészekből április hónapra esedékes mennyiség 
leszállításra kerüljön.

3 .) Az Országos Tervhivatal a Kohó- és Gépipari, a Földművelésügyi, valamint a 
Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium felelős vezetőiből bizottságot kell létrehozni, 
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amely vizsgálja felül, hogy az állami gazdaságok és a lakosság szükségleteinek 
kielégítésére az I. negyedévi lemaradások bepótlásán és terven felül hány vasvillát, 
ásót, horganyzott vizesvödröt, ivóbögrét, kaszát, kaszakőtokot, öntözőkannát, 4 
karikás zablát, kocsitengelyt, hengerelt és húzott vasárut, ráfvasat és patkóvasat 
lehet még pótfeladatként biztosítani.

4 .) Az Országos Tervhivatal elnöke terven felül az áruellátási terv megváltoztatásával 
biztosítson 20 000 fm lakk kábelt és 2000 fm gyújtókábelt.

5 .) Az új aratógépek, kombájnok és cséplőgépek garanciális hibáinak gyors megjavításáról 
a kohó- és gépipari miniszter az 1. pontban felsorolt gépeket gyártó vállalatainál 
az aratás-cséplés időtartamára június 15-ig szervezzen szervizszolgálatot.

III.

1 .) 1670 cséplőgép helyen csúcsidőben is biztosítani kell a villamoscsépléshez szükséges 
energiaszolgáltatást úgy, hogy az üzemeltetési helyeken a megengedettnél általában 
nagyobb feszültségesés ne következzék be. amennyiben az áramszolgáltatásban 
zavar állna elő, a cséplőgépek energiával való ellátását utoljára kell lekapcsolni.

2 .) A cséplőhelyek közül a jelenlegi lehetőségek figyelembevételével 800 községben 
portacséplést kell végezni.

3 .) A Nehézipari Minisztérium vegyipari értékesítő igazgatósága egyenként tárgyalja 
meg a megyei tanácsokkal az aratás-cséplés idejére nézve az ásványolaj-értékesítő 
vállalatok kirendeltségeinek áruszolgáltatási rendjét a rendes nyitvatartási időn 
túl történő kiszolgálás érdekében.

4 .) Az „F” párlat néven forgalomba kerülő traktorhajtóanyag és traktor kenőolaj 
minőségét május 15-ig felül kell vizsgálni, és gondoskodni kell arról, hogy a 
kiszállításra kerülő hajtó- és kenőanyagok szabvány szerinti minőségét a vállalatok 
feltétlenül megtartsák.

5 .) Május 30-ig gondoskodni kell 7500 ventilátorszíj leszállításáról.
Felelős: nehézipari miniszter.

6 .) A villamos meghajtású cséplőgépek üzemeltetése alatt a város- és községgazdálkodási 
miniszter gondoskodnék, hogy a megyei villanyszerelő vállalatok soron kívül 
javítsák ki a villamos hajtású cséplőgépek villamos berendezéseit. Ebből a célból 
rendeljen el ügyeleti szolgálatot.
Az áramszolgáltató vállalatok szakemberei a fogyasztásmérő utáni berendezéseket 
is kötelesek kijavítani.
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7 .) A nehézipari miniszter a közlekedés- és postaügyi miniszterrel, valamint a 
földművelésügyi miniszterrel együtt június 1-ig készítsen napi üzemanyag 
kiszállítási ütemtervet az aratás-cséplés idejére. A szállítási ütemterv szerint naponta 
szükséges tartálykocsikról a közlekedés- és postaügyi miniszter gondoskodjék.

IV.

1 .) Az állami gazdaságok és a dolgozó parasztság szükségletének biztosítására június 
20-ig terven belül le kell szállítani 35 000 favillát, 20 000 kaszanyelet, 10 350 
lőcsös szekeret és 10 000 víztároló félhordót.
Ugyancsak június 20-ig le kell szállítani az állami gazdaságok részére 50 tonna 
gazdasági kötelet (istráng, kötőfék stb.), 180 tonna zsákot terven belül, továbbá 
a lakosság részére a tervben szereplő mennyiségeken kívül további 50 tonna 
kötelet, 100 tonna zsákot és 25x25 mm-es méretben 95 000 m2 dróthálót, végül 
570 tonna aratógépzsineget.
Biztosítani kell, hogy a nagylaki zsineg minősége is legalább annyira megfeleljen 
a követelményeknek, mint a szegedié.

Felelős: könnyűipari miniszter.

V.

A bel- és külkereskedelmi miniszter gondoskodjék arról, hogy a külföldi származású 
gépek javításához és üzemeltetéséhez nélkülözhetetlen, a mezőgazdaság részére 
már megrendelt alkatrészeket legkésőbb május 30-ig behozzák az ország területére. 
(KNOTEK aratógép-alkatrészből 2,76 millió forint, Sz4-es kombájnalkatrészből 0,38 
millió Ft értékű a szükséglet.)

VI.

1 .) A nyári betakarítási munkák idejére az üzemanyag-szállító tartálykocsik gyors 
továbbításával az egész ország területén biztosítani kell a zavartalan üzemanyag-
ellátást. A behordás legrövidebb időn belül történő lebonyolítása érdekében 
napi átlagban – ha ez szükséges – 500 tehergépkocsit kell biztosítani az állami 
gazdaságok és a termelőszövetkezetek részére.

Felelős: közlekedés- és postaügyi miniszter.

2 .) A közlekedés- és postaügyi miniszter, a földművelésügyi és begyűjtési miniszterrel 
egyetértésben két héten belül tegyen javaslatot a behordás és begyűjtés idejére 
a szállítóeszköz-szükséglet biztosítására.

3 .) Június 1-től június 20-ig meg kell adni a termelőszövetkezetek részére az 1953. 
évben engedélyezett árkedvezményt. Az árkedvezménynek azonban csak a 
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gabonabehordásra szabad vonatkoznia, egyéb árukra nem, a visszfuvarozást 
kivéve. Az árkedvezményt minden adminisztrációs megkötés nélkül meg kell adni.

Felelős: közlekedés- és postaügyi miniszter.

VII.

1 .) Az Országos Tervhivatal elnöke az ÁRHI-tól adjon át 10 000 köbméter fehéráru 
tárolására alkalmas ciszternát a Földművelésügyi Minisztériumnak.

2 .) A betakarítás üzemanyaggal való zavartalan ellátásának biztosítására a honvédelmi 
miniszter a már átadott 50 db-on felül adjon át kölcsön további 70 üzemanyag-
szállító tehergépkocsit a Földművelésügyi Minisztériumnak.

3 .) A honvédelmi miniszter az aratás időtartama alatt bocsásson a földművelésügyi 
miniszter rendelkezésére 50 csoport rádió adó-vevő berendezést.

VIII.

Az élelmiszeripari miniszter biztosítson 120 vagon szalonnát és 150 000 liter pálinkát 
az aratásban és cséplésben részt vevő dolgozók számára.

IX.

A földművelésügyi és a begyűjtési miniszter gondoskodjék arról, hogy az első traktorosok 
közül az állami gazdaságok és a gépállomások minden kombájnhoz és kombájnszérűhöz, 
valamint az összes cséplőgéphez ellenőröket állítsanak be.

X.

1 .) Az egészségügyi miniszter gondoskodjék az aratásban és betakarításban 
részt vevő dolgozók egészségügyi ellátásáról és az egészségügyi intézkedések 
megtartásának ellenőrzéséről.

2 .) A földművelésügyi miniszter a belügyminiszterrel egyetértésben szabályozza a 
tűzvédelemre való felkészülést.

3 .) A földművelésügyi miniszter kérje fel a MEDOSZ-t a munkavédelmi és a 
szociális ellátásra vonatkozó rendelkezések ellenőrzésére.
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XI.

A földművelésügyi miniszter a SZOT elnökével egyetértésben külön figyelembe véve 
az aprómag gyors, maradéktalan elcsépléséhez fűződő érdekeket, dolgozza ki az 1954. 
évi aratás, behordás és cséplés munkáira nézve a versenyfeltételeket és a munkában 
kitűnt dolgozók megjutalmazásának rendszerét.

XII.

Az 1954. évi aratás, cséplés és másodvetés eredményes végrehajtása érdekében kiadott 
rendelkezéseket értelemszerűen alkalmazni kell valamennyi, nem a földművelésügyi 
miniszter felügyelete alá tartozó gazdaságra is.

Budapest, 1954. május 14.

Gerő Ernő s. k. 
a Minisztertanács első 

elnökhelyettese

MNL OL XIX-A-83-a-526 444–456.

6.

Titkos!
A Határozatok Tára nem közli.

Készült: 85 példányban.141

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának
526/7/1954. számú

határozata
a mezőgazdaság 1954. évi munkaerő-szükségletének biztosításáról

A mezőgazdaság munkaerő-szükségletének biztosítása érdekében a Minisztertanács 
a következő határozatot hozza:

141 Kapják: a Minisztertanács tagjai, Kristóf István elvtárs, Friss István elvtárs, Czakó Kálmán elvtárs, 
Házi Árpád elvtárs, Kossa István elvtárs, Péter György elvtárs, Pongrácz Kálmán elvtárs, Vas Zoltán 
elvtárs, Gergely Miklós elvtárs, Kéri József elvtárs, Papp István elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Rigler 
György elvtárs, Tauszk György elvtárs, Varga András elvtárs (3 pld.), Ettig László elvtárs.

29/M/6
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1 .) Arra az esetre, ha az időjárás váratlan alakulása, valamint a munkaerőhiány 
miatt a meglévő munkaerőkkel a gazdaságok a munkát elvégezni nem tudják, 
a következő tartalékot kell képezni:

a.) honvédelmi miniszter az aratás idejére (június végén, július elején) biztosítsa 
350 000 munkanapnak a honvédség alakulatai által való teljesítését, és mintegy 
300 fogatnak gabonahordásra való kirendelését.

b.) Az állami hivatalok, intézmények és a tanácsok dolgozóiból és a vállalatok 
alkalmazotti állományából önkéntes jelentkezés alapján két hét tartamára 
szervezetten növényápolási munkákhoz kell irányítani május és június hónapokban 
10 000-10 000 főt és az őszi betakarítási munkákhoz 10 000 főt.
Ha az igénybevétel május hóban nem hajtható végre, június hóban 20 000 
dolgozónak a mezőgazdasági munkában való részvételét kell biztosítani.
Az ily módon a mezőgazdaság rendelkezésére bocsájtott létszám az érintett 
szervek alkalmazotti létszámának 10–15%-át tegye ki. Az ütemezést úgy kell 
megállapítani, hogy a hivatalok, intézmények és vállalatok munkájában fennakadást 
ne okozzon. A szükséges szervezési munkákat az MTH és a tanácsok munkaerő-
gazdálkodási osztályai végezzék.
A mezőgazdasági munkára jelentkezett dolgozók változatlanul kapják meg rendes 
hivatali fizetésüket (átlagkeresetüket), a mezőgazdaságban végzett munkájuk 
után pedig bérüket a mezőgazdasági bérezési szabályok szerint. A mezőgazdasági 
munkában való részvétel a dolgozó rendes szabadságát nem érinti.

Határidő: május 20.
Felelős: MTH elnöke, 
a földművelésügyi miniszter és 
az érintett más miniszterek.

c.) A MÁV biztosítsa május és június hónapban 2500 fő, szeptember–október 
hónapban 2500 fő pályafenntartó munkásnak két-két hét tartamára a mezőgazdasági 
munkákban való részvételét. A pályafenntartó munkásokat a mezőgazdasági 
munkák alatt az állami gazdaságok bérrendszere szerinti bérben kell részesíteni.
A dolgozók átengedésével felmerülő béralap-megtakarítást az így kieső munkáknak 
a következő időszakban történő elvégzésénél a MÁV felhasználhatja.

Határidő: május 20.
Felelős: a MÁV vezérigazgatója.

d.) Az MTH tegye lehetővé, hogy a tanműhelyekben lévő első éves ipari tanulók 
május és június hónapban a tanműhelyek környékén lévő állami gazdaságokban és 
termelőszövetkezetekben heti 3 napon (péntek, szombat, vasárnap) növényápolási 
munkát végezzenek a gazdaságokkal, illetve a termelőszövetkezetekkel előzetes 
megállapodás alapján.

Határidő: május 15.
Felelős: MTH elnöke.

e.) 8000 középiskolai tanuló önkéntes egyéni jelentkezés alapján mezőgazdasági munkába 
való részvételét meg kell szervezni. A tanulók foglalkoztatását két egymást váltó 



648

29 19 5 4 .  M Á J u S  14 .  –  M E L L É K L ET

csoportban a Földművelésügyi Minisztérium által kijelölt gazdaságokban július 
1-től augusztus 15-ig 3-3 hét időtartamban kell lebonyolítani. A nyári foglalkoztatást 
és annak feltételeit a földművelésügyi és az oktatásügyi miniszter szabályozza.
Egészen rendkívüli esetben – végső szükség esetén – szervezett irányítással 
biztosítani lehet, hogy a földművelésügyi miniszter felügyelete alá tartozó iskolák 
hallgatói közül mintegy 5000 tanulót a tanulási idő alatt május hónapban is két 
hétig az iskola székhelye környékén lévő állami gazdaságokban növényápolási 
munkával foglalkoztassanak.

Határidő: május 20.
Felelős: oktatási miniszter és 
földművelésügyi miniszter

f.) Azoknak a dolgozóknak évi rendes szabadságát, akik igazolják, hogy aratás-cséplési 
munkaszerződést kötöttek, vagy maguk (családjuk) részére aratási munkát 
végeznek – amennyiben ezt nyolc nappal előbb kérik – a vállalatok annak 
megfelelően adják ki. Indokolt esetben erre a célra fizetés nélküli szabadság is 
engedélyezhető. A vállalatok fizikai dolgozóik mintegy 2%-a részére biztosítsák 
az aratási időben történő szabadságolást.
A szabadságidő alatt az állami gazdaságokban dolgozó nős vagy családfenntartó 
arató-cséplő munkások részére az elért kereset erejéig biztosítani kell a gabonafejadat 
természetbeni kiadását, ha az erre való jogosultságot megállapító egyéb feltételek 
megvannak. A fejadag kiadását az erre vonatkozó szabályok szerint a többi 
dolgozóéhoz hasonlóan kell végrehajtani.

Határidő: május 20.
Felelős: az érdekelt miniszterek.

2 .) Az 1. a–d) pont alatti munkaerő-tartalékok igénybevételének rendjét a földművelésügyi 
miniszter az érdekelt miniszterekkel, a MÁV pályamunkások tekintetében a 
MÁV vezérigazgatójával, az állami hivatalok, intézmények és tanácsok dolgozói 
tekintetében pedig az MTH elnökével egyetértésben szabályozza.

Határidő: május 20.
Felelős: a földművelésügyi miniszter.

3 .) A Minisztertanács felhatalmazza a földművelésügyi minisztert, hogy abban az 
esetben, ha a meglévő munkaerőkkel a munkák elvégzése nem lenne biztosítható, 
és ezáltal terméskiesés veszélye állna elő, egyes kapásnövények területének 
részesművelésre való kiadását engedélyezze.

4 .) A szakmunkás és traktoros szükséglet biztosítása érdekében:
a.) A IV. negyedévben mutatkozó traktoroshiány fedezésére az 1954. évben végző 

ipari tanulók közül önkéntes jelentkezés alapján mintegy 1000 ifjú szakmunkást 
traktorvezetővé kell átképezni. A jelentkezőket a MTH május hónapban 
vizsgáztassa le és a földművelésügyi miniszter gondoskodjék arról, hogy szeptember 
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15-ig traktorvezetői képzést kapjanak. Az átképzés költségeit a Földművelésügyi 
Minisztérium költségvetési keretén belül kell biztosítani.
Az így átvett 1000 ifjú szakmunkáson felül a földművelésügyi miniszter – a 4000 
főben megállapított, átirányítás alatt álló gyakorlott szakmunkáslétszám terhére – a 
szükségletnek megfelelő létszámú, legjobb képességű gyakorló szakmunkást vegyen át.

Felelős: az MTH elnöke, 
a földművelésügyi miniszter.

b.) A honvédelmi miniszter nyújtson segítséget az állami gazdaságoknak és 
gépállomásoknak a honvédségnél megfelelő szakképzésben (harckocsi, motorkocsi, 
stb.) részesült leszerelő katonák közül – a volt traktoristákon kívül – mintegy 
1500–2000 fő toborzásához.

Határidő: a toborzás megszervezésére augusztus 25.
Felelős: honvédelmi miniszter és 
földművelésügyi miniszter.

5 .) Az igénybevett tartalékoknak a munkahelyre és onnan a lakóhelyükre történő 
egyszeri utazási költséget a foglalkoztató gazdaság megtéríteni köteles.

6 .) A gazdaságok kötelesek az igénybevett tartalékok megfelelő elszállásolásáról és a 
térítés melletti étkeztetéséről a gazdaságok egyéb dolgozóihoz hasonlóan gondoskodni.

7 .) A belkereskedelmi és az élelmiszeripari minisztériumok felügyelete alá tartozó 
célgazdaságok, amennyiben a szükséges munkákat saját erejükből idejében elvégezni 
nem tudják, és a jelen határozat alapján képzett tartalékokból megsegítésükre van 
szükség, munkaerő iránti igényüket felügyeleti hatóságuk útján a Földművelésügyi 
Minisztériumnak jelentsék be.

Határidő: május 20.
Felelős: belkereskedelmi és 
élelmiszeripari miniszterek.

8 .) A fenti intézkedéseken túlmenően meg kell szervezni, hog y az ipari 
vállalatok a patronázs mozgalom keretében az erre rászorult gazdaságokat és 
termelőszövetkezeteket a növényápolási és betakarítási munkák elvégzésében 
munkaerővel közvetlenül is segítsék.

Határidő: folyamatos
Felelős: érdekelt miniszterek.

9 .) A tartalékok igénybevételével kapcsolatos költségeket a minisztériumok részére 
engedélyezett költségvetés keretében kell fedezni.
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Budapest, 1954. május 14.

Gerő Ernő s. k. 
a Minisztertanács első 

elnökhelyettese

MNL OL XIX-A-83-a-526 525–528.

7.

Minisztertanács Titkársága Titkos!
Készült: 3 példányban.
TÜK/00804/31/1954.

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának
526/24/1954. számú

határozata
az 1954. évi Országos Mezőgazdasági Kiállítás és Vásár rendezésének irányelveire

Az 1954. évi országos Mezőgazdasági Kiállítás és Vásár rendezésével kapcsolatban a 
Minisztertanács a következőket határozta el:

1 .) Az 1954. évi Országos Mezőgazdasági Kiállításon ismertetni kell azokat a 
célkitűzéseket és feladatokat, amelyeket pártunk Központi Vezetősége és 
a Minisztertanács dolgozó népünk életszínvonalának emelése érdekében a 
mezőgazdasági termelés elé kitűzött, azt az állami támogatást, valamint azokat 
a módszereket és eszközöket, amelyek a célkitűzések megvalósítását biztosítják.
A mezőgazdasági termelés fejlesztésére vonatkozó párt- és minisztertanácsi 
határozatok végrehajtásában legjobb eredményeket elérő gazdaságok és dolgozók 
példái mozgósítsák a kiállításon keresztül az egész dolgozó parasztságot a 
mezőgazdaság hozamának további fokozására, a szocialista nagyüzemi gazdálkodás, 
a termelőszövetkezeti mozgalom további megszilárdítására és kiszélesítésére.
Ennek érdekében az országos viszonylatban legjobb öt állami gazdaságot és 
legjobb öt termelőszövetkezetet, valamennyi üzemágban elért eredményével 
együtt be kell mutatni a kiállításon. Foglalkozzék a kiállítás a jól dolgozó állami 
gazdaságaink, gépállomásaink és termelőszövetkezeteink életével, dolgozóinak 
életszínvonalával. A kiállítás meggyőző erővel bizonyítsa a társas nagyüzemi 
gazdálkodás fölényét az egyéni kisüzemi gazdálkodással szemben.
A kiállításon vegyenek részt a mezőgazdasági termeléssel szorosan összefüggő 
tevékenységet irányító többi minisztériumok és konkrét példákon keresztül 
mutassák be azt a segítséget, amelyet a mezőgazdasági termelés fejlesztéséről 
szóló párt- és minisztertanácsi határozat végrehajtásához nyújtanak.

29/M/7
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Az ipari kiállítók mutassák be a mezőgazdasági termelést elősegítő termékeiket 
(gépek, növényvédőszerek, műtrágya stb.), valamint azok használatának előnyét 
és jövedelmezőségét.

2 .) A kiállítás résztvevőinek számszerű arányára vonatkozóan irányelv legyen, hogy 
a mezőgazdaság szocialista szektora fölényének nem a számszerűségben, hanem 
a minőségi túlsúlyban kell kifejezésre jutnia.
Ennek biztosítása érdekében a kiállításon elsősorban azok az állami gazdaságok 
és termelőszövetkezetek vegyenek részt, amelyek egy-egy országos viszonylatban 
kiemelkedő rekorderedményen kívül a többi üzemágakban is átlagosan jó 
eredményeket értek el.
Az egyénileg gazdálkodó dolgozó parasztok a termelésben és tenyésztésben elért 
kimagasló eredményeiket mutassák be a kiállításon.
Fenti célkitűzéseket a kiállítók számának alábbi megoszlásával kell elérni:
Állami, kísérleti és tangazdaságok (egyéb célgaz.) 20%
Mezőgazdasági termelőszövetkezetek 30%
Egyénileg gazdálkodó dolgozó parasztok 50%

3 .) Lehetővé kell tenni, hogy a kiállítás keretében rendezett vásáron a szocialista 
szektor mellett az egyénileg dolgozó parasztság is vásárolhasson tenyészállatokat, 
növényvédőszereket stb. A Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium, a SZÖVOSZ 
és a Földművelésügyi Minisztérium tehát úgy szervezzék meg a kiállítás keretében 
rendezendő vásárt, hogy a kiállítást látogatók ilyen irányú igénye legteljesebb 
mértékben kielégíthető legyen.

4 .) Annak érdekében, hogy a kiállításon bőségesen legyenek bemutathatók a 
gabonaféléken kívül az ipari- és olajnövények, kapások, valamint a szőlő- és 
gyümölcsfélék, a kiállítás megnyitásának időpontja 1954. szeptember 11., zárásának 
időpontja pedig szeptember 16. legyen.

5 .) A kiállítás célkitűzéseinek megvalósítása érdekében a kiállítás színhelyét, a 
Tenyészállat-vásártelepet a jelenlegi 22 hektárról 29 hektárra kell kibővíteni.

6 .) A Minisztertanács a Földművelésügyi Minisztérium részére a kiállítás rendezésére 
6 330 000 forintot, a Tenyészvásártelep romépületeinek a felújítására és üzembe 
helyezésére pedig másfél millió forint felújítási és karbantartási költséget 
engedélyez, amit a Földművelésügyi Minisztérium 1954. évi költségvetésében 
kell biztosítani, a mezőgazdaság fejlesztésére megállapított tartalékkeret terhére.
A Minisztertanács a kiállításon résztvevő társminisztériumok, valamint a 
felügyeletük alá tartozó intézmények részére összesen 2 670 000 forint rendezési 
költséget engedélyez az alábbi részletezésnek megfelelően:

Kohó- és Gépipari Minisztérium  220 000 Ft
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Nehézipari Minisztérium  290 000 Ft
Könnyűipari Minisztérium  360 000 Ft
Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium  370 000 Ft
Élelmiszeripari Minisztérium  310 000 Ft
Begyűjtési Minisztérium  200 000 Ft
Építésügyi Minisztérium  300 000 Ft
Népművelésügyi Minisztérium  300 000 Ft
Egészségügyi Minisztérium  120 000 Ft
Város és Községgazdálkodási Minisztérium  80 000 Ft
SZÖVOSZ  120 000 Ft
Összesen: 2 670 000 Ft

A Földművelésügyi Minisztérium az 1954. évi költségvetésében a mezőgazdaság 
fejlesztésére megállapított tartalékkeret terhére haladéktalanul gondoskodjék a 
társminisztériumok részére szükséges költségfedezet biztosításáról fenti részletezésnek 
megfelelően. Az egyes minisztériumok a kiállítással kapcsolatos esetleges 
többletköltségeik fedezetéről saját költségvetéseik keretében gondoskodjanak.

Budapest, 1954. évi június hó 1.

Nagy Imre s. k. 
a Minisztertanács elnöke

MNL OL XIX-A-83-a-526 823–825.
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[540521 Elnökségi ülés] 

[Gyorsírói jegyzőkönyv]

Jegyzőkönyv a Minisztertanács Elnöksége 1954. évi május 21-i üléséről

Napirend1

1 . Kenyér és lisztellátás.
Meghívott: Nagy Józsefné elvtárs, Móré András elvtárs.

2 . Jelentés az 1954. évi költségvetés egyenlegének alakulásáról.
Meghívott: Olt Károly elvtárs, Erdey-Grúz Tibor elvtárs, Szalai Béla elvtárs,
Pogácsás Antal elvtárs, Jánosi Ferenc elvtárs, Tímár Mátyás elvtárs, Tauszk 
György elvtárs.

3 . Prémium kifizetésének engedélyezése béralaptúllépés esetén.
Meghívott: Czottner Sándor elvtárs, Szász Márton elvtárs, Papp István elvtárs.

4 . Rudabányai Vasércdúsítómű tervfeladatának módosítása.
Meghívott: Czottner Sándor elvtárs, Bíró Ferenc elvtárs, Papp István elvtárs.

5 . Az 1951. április 27-ei csehszlovák-magyar alumíniumipar és energiakooperációs 
államközi egyezmény és az ezzel összefüggő 1952. november 25-ei megállapodás 
bonyolításával kapcsolatos kormánymegbízotti tárgyalás.
Meghívott: Bognár József elvtárs, Osztrovszky György elvtárs, Papp István elvtárs.

6 . 1954. évi öntecsáthengerlés biztosítása. A Lengyel Népköztársasággal és a 
Csehszlovák Köztársasággal folytatott vaskohászati együttműködési tárgyalások 
jegyzőkönyvének jóváhagyása.
Meghívott: Bognár József elvtárs, Tauszk György elvtárs, Papp István elvtárs.

7 . A külkereskedelmi vállalatok adminisztratív állománycsoportba tartozó dolgozóinak 
bérrendezése.
Meghívott: Bognár József elvtárs, Varga János elvtárs, Szász Márton elvtárs.

1 A napirend a jegyzőkönyv mellékletei között található előzetes „Kimutatás a Minisztertanács 
elnökénél …. előadásra kerülő előterjesztésekről.” Nem került sor valamennyi napirend megvitatására. 
A jegyzékben az előadókat nem tüntették fel.

1954. május 21.
30
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8 . Zöldség- és Gyümölcskereskedelem egyes dolgozóinak munkaidő szabályozása, 
a zöldség- és gyümölcsfelvásárló telepek és kirendeltségek jutalékos bérrendezése.
Meghívott: Sebes Sándor elvtárs, Nyers Rezső elvtárs, Varga János elvtárs, Szász 
Márton elvtárs.

9 . Hitelelőleg engedélyezése.
Meghívott: Tasnádi Sándor elvtárs, Pogácsás György elvtárs.

10 . Gépállomások típusstátusának megállapítása.
Meghívott: Csonka Tibor elvtárs, Pogácsás György elvtárs.

11 . A mezőgazdaság területére átirányított dolgozók lakással való ellátásának 
megjavítása.
Meghívott: Varga András elvtárs, Pogácsás György elvtárs.

12 . Az 1954. évi gabonabegyűjtés előkészítéséről szóló határozat I/6-I/12. pontjának 
módosítása.
Meghívott: Pogácsás György elvtárs.

13 . Bács-Kiskun-megye sertésbeadási kötelezettségének teljesítése.
Meghívott: Pogácsás György elvtárs.

14 . Új vámőrlési százalékok bevezetése.
Meghívott: Pogácsás György elvtárs.

15 . Lucerna- és vörösheremag 1954. évi termeltetése.
Meghívott: Pogácsás György elvtárs.

16 . Állami gazdaságokban és mezőgazdasági termelőszövetkezetekben ipari tanulók képzése.
Meghívott: Pogácsás György elvtárs.

17 . A szerződéses termeltetés rendjének további biztosítása.
Meghívott: Pogácsás György elvtárs.

18 . A tudományos, történelmi és esztétikai értékű parkok és dendrológiai kertek 
fokozottabb védelme.
Meghívott: Pogácsás György elvtárs.

19 . Lótenyésztési intézmények dolgozóinak bérrendezése.
Meghívott: Szász Márton elvtárs.

20 . Kocsisok, kocsikísérők, lóápolók bérrendezése.
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Meghívott: Szász Márton elvtárs.

21 . A közlekedési eszközöket karbantartó munkások bérrendezése.
Meghívott: Szász Márton elvtárs, Papp István elvtárs.

 22 . Öntödei selejtcsökkentési prémium bevezetéséhez szükséges keret.
Meghívott: Szász Márton elvtárs, Papp István elvtárs.

23 . A ruházati iparok versenyének megrendezése.
Meghívott: Papp István elvtárs.

24 . MASZOBAL Rt. Ajkai Alumíniumkohó fejlesztésének beruházási programja.
Meghívott: Papp István elvtárs.

25 . A budapesti és kaposvári új üzemi mosodák kivitelezésnek megkezdéséről szóló 
MT előterjesztés.
Meghívott: Papp István elvtárs.

26 . Vasúti kommunális beruházási tervezési feladatának jóváhagyása. /: Budakeszi 
Tbc. kórház.:/
Meghívott: Papp István elvtárs.

27 . A villamosenergia iparág felkészülése az 1954-55. ősz-téli csúcsra.
Meghívott: Papp István elvtárs.

28 . Villamosművek hálózatához csatlakozásért, a villamosított, illetve villamosításra 
kerülő községekben fizetendő díjak módosítása.
Meghívott: Siska Vince elvtárs, Tauszk György elvtárs.

29 . A Szovjetunió és a Magyar Népköztársaság közötti Tudományos Műszaki 
Együttműködési Bizottság V. ülésszaka.
Meghívott: Tauszk György elvtárs.

30 . Görögországgal kötendő államközi árucsereforgalmi és fizetési megállapodás.
Meghívott: Tauszk György elvtárs.

31 . Kézi tolókapa újabb ármegállapítása.
Meghívott: Tauszk György elvtárs.

32 . Kiváló óvónő cím.
Meghívott: Rigler György elvtárs.
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33 . Az Igazságügyminisztérium kollégiuma tagjainak kinevezése.
Meghívott: Kéri József elvtárs.

34 . A Magyar Távirati Iroda kollégiuma tagjainak kinevezése.
Meghívott: Rigler György elvtárs.

35 . Fizikai és értelmiségi dolgozók hazautazási kedvezményének egységesítése.

36 . Határmegbízott felmentése és kinevezése.

1 .) Jelentés az 1954. évi költségvetés egyenlegének alakulásáról.2

Gerő Ernő elvtárs: Vitás kérdés az Oktatásügyi Minisztériumnál a 14 millió.3 A 
Pénzügyminisztérium és az Oktatásügyi Minisztérium javaslatával szemben a Minisztertanács 
Titkársága egy kompromisszumos javaslatot terjeszt elő, hogy a 14 milliónak azt a 
részét, ami a betöltetlen állások béralapját meghaladja, azt engedélyezni kell, a többit 
azonban nem. Persze, hogy […] ez mekkora része, azt nem tudom.
Olt Károly elvtárs: Az általános iskoláknál 729, a középiskoláknál 200 fő betöltetlen állás van.
Gerő Ernő elvtárs: Ami a tanárok átirányítását jelenti a népművelés területére, ebben a 
tekintetben rendkívül óvatosnak kell lenni, mert vannak olyan hangok, amelyek hozzám 

2 A pénzügyminiszter előterjesztést tett az eredetileg beterjesztett költségvetés (1.516 millió főösszeg, 
600 millió tartalék) felülvizsgálatára, miután az első negyedévben az állami vállalatoknál az 
önköltségcsökkentésben és nyereség befizetésben változatlanul elmaradás volt, továbbá visszaestek a 
kötelező beszolgáltatás mutatói is, miközben a szabadpiaci felvásárlást jóval magasabb áron végezték. 
A kiesést ugyan fedezi a tervezett minisztertanácsi tartalék, de a felmerült többletszükségletek 
mellett ez nem lesz elegendő, ezért indokolttá vált a kiadások csökkentése és a bevételek emelése, 
valamint nagyobb összegű tartalék képzése. A Minisztertanács ezt jóváhagyó határozata előírta, 
hogy a lehetséges további csökkentésekről és bevételemelésekről a Pénzügyminisztérium folytasson 
tárgyalásokat az érintett minisztériumokkal. Ennek eredményeként kialakult egy reális költségvetés, 
amelynek egyenlege 1.793.7 millió forint, 1.300 millió forint minisztertanácsi tartalékkal. Ennek 
teljesítése fegyelmezett gazdálkodás mellett biztosított. A határozati javaslat elutasításra javasolta az 
Oktatásügyi Minisztériumnak a végző pedagógusok elhelyezésével kapcsolatos többletigényét, előírta 
a Népművelési Minisztérium és a Begyűjtési Minisztérium további kiadáscsökkentését. Javasolta 
továbbá, hogy az OT június 30-ig dolgozza ki a beruházások és a közületi árubeszerzések csökkentésére 
vonatkozó előterjesztését, és az ennek nyomán keletkező összegeket a Pénzügyminisztérium zárolja 
a költségvetésben. Az Országos Racionalizálási Bizottság elnöke minisztériumok szerint tervezze 
meg az elérendő 120 millió forint megtakarítás részletezését.

3 Az előterjesztéshez mellékelt feljegyzés szerint az Oktatásügyi Minisztérium a költségvetéssel szemben 
új igénnyel jelentkezett az 1954-ben végző és terven felül elhelyezendő tanítók, tanárok, valamint 
óvónők költségeivel kapcsolatban. A Pénzügyminisztérium az igény elutasítását javasolta, miután 
mintegy 900 betöltetlen tanári és tanítói állás van, illetve egy részüket átirányíthatják a Népművelési 
Minisztérium területére, ahol káderhiány van.
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is eljutottak, hogy a végző tanárokat el akarják küldeni vidékre, például könyvtárosnak. 
Éppen azért, mert sok ilyen van, másképp kell ezt megoldani.
Olt Károly elvtárs: Azon túlmenőleg, hogy mennyi a betöltetlen állás, 216 fő diákotthoni 
nevelői állást is engedélyeztek. Fel kell vetnem a következőt. A mi adataink szerint 
400–500 olyan nyugállományú pedagógus van foglalkoztatva, akik nyugdíjuk mellett 
óradíjakból látják el a tanítási feladatokat. Nekünk az a javaslatunk, hogy 200 főt ebből 
a keretből tényleges nyugállományba helyezzünk, és a fiatalok részére adjuk át a helyet. A 
következőre hívom fel a figyelmet: az óradíjakkal kapcsolatban felméréseket készítettünk. 
Kecskemét, Pest megye és Budapesten. A dolgozók középiskolájában az esti tanfolyamok 
látogatottsági aránya igen rosszul alakul. Kecskeméten például a beiskolázottak száma 
31, nyilvántartottak száma 24, és jelen volt 16 fő. Ez 48%-os látogatottsági hiányt 
jelent. Ilyenek a többi helyen is a látogatottsági arányok. Nagykőrösön 71% a hiányzók 
száma. Felvetem az Oktatásügyi Minisztérium felé, hogy milyen ellenőrzést gyakorol 
a tanfolyamok látogatottsága tekintetében. A lehetőség szerinti összevonásokat végre 
kellene hajtani. 68 milliót adunk helyettesítési és óradíjakra. Itt a 14 millió minden 
körülmények között fedezetet találna.
Pogácsás elvtárs: Erdey-Grúz Tibor elvtárssal beszélgettünk, és az a véleményünk, 
hogy meg tudják takarítani ezt, ha a dolgozók iskolájának oktatásában főfoglalkozá-
súakat alkalmaznak. Azt hiszem, hogy meg tudja az Oktatásügyi Minisztérium ezt a 
14 milliót takarítani.
Erdey-Grúz Tibor: A 14 millióból válasszuk külön az 5 milliót az óvónőkre. A tanító 
és középiskolai tanárokhoz szükséges 9 milliót vállaljuk megtakarítani, ha kimondjuk 
először azt, hogy a jelenlegi rendszer, amely szerint az általános és középiskolában a 
dolgozók iskolája egy külön címről gazdálkodik és egy külön túlóradíjjal látható el. 
Kértük, hogy ehelyett szabályszerű állást állítunk be. Ha ezt engedélyezik, el tudjuk 
rendes állásba helyezni a tanárokat. Másodszor egyet tudok érteni Olt elvtárssal az 
üres állások felhasználásában, csak azzal a feltétellel, ha az Oktatásügyi Minisztérium 
minden tanárt, amit más tárca felszabadít, eddig kötelességünk volt átvenni, elhelyezni, 
ezekből ezentúl egy tanárt sem köteles átvenni. Ezekre 650 állást tartalékoltunk. 
Helyesnek tartottuk ezeket eddig átvenni, mert ők nem kidobott tanárok. Ha azonban 
ezeket nem kell átvennünk, le tudok mondani az üres állásokról, de ez azt jelenti, 
hogy technikumokból, MTH-tól, katonaságtól felszabaduló tanárokból 1 főt sem 
tudok elhelyezni. Harmadszor a nyugdíjazás kérdése. Pesten és máshol sok kiöregedett 
tanító működik, ezekből 40–50-et megpróbáltunk nyugdíjazni, de olyan izgatottság 
keletkezett, hogy vissza kellett vonnunk nyugdíjazásukat. Ennek oka az, hogy a 
nagyon csekély összegű nyugdíjból létfeltételeik nincsenek biztosítva. Politikai kérdés 
is nyugdíjazásuk, a politikai összetétel a fiatalok beállításával megváltozik, de egy elég 
széles réteget megfosztunk megélhetési lehetőségétől.
Az óvónőkre 5 millió szükséges, ezt sehol megtakarítani nem tudjuk.
Olt Károly elvtárs: Túlprodukció van az óvónőkben, nem tudják elhelyezni őket. 
Javasoltuk, hogy az Egészségügyi Minisztérium vegye át és az ő területén használja fel 
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őket. Ez a forintkeretet nem változtatná meg. Nem helyes azonban, hogy tudomásul 
vesszük, hogy van felesleges óvónő, de nem teszünk semmit.
Erdey-Grúz Tibor elvtárs: Zsoldos elvtárs csak a béralap biztosítása ellenében tudja átvenni 
az óvónőket. Ezeknek az iskola már befejeződött, az idén maradjanak még az Oktatásügynél.
Gerő Ernő elvtárs: Megállapodás jött létre, hogy amennyiben állásokat engedélyezünk 
a dolgozók iskolájánál béralaptöbblet nélkül, akkor a 14 millióból 9 millióval meg-
oldható. Az üres állásokat is fel kell használni, ha majd felmerül probléma valamilyen 
minisztériumnál és már nem elegendő, akkor újra fel kell vetni ezt a kérdést, egyelőre 
azonban van tartalék. A 9 milliót meg kell takarítani.
Nehezebb kérdés az óvónők kérdése, amit Olt elvtárs mond, az sem oldja meg a kérdést. 
Ha az Egészségügyi Minisztériumnak átadjuk, ott is fizetni kell őket. Véleményem 
szerint maradjon az Oktatásügyi Minisztériumnál, mert itt mégis rendeltetésszerűen 
használják fel őket. Erre az 5 millió rendben van.
A Népművelési Minisztérium a következő kérdés. Itt vannak a budapesti és vidéki 
múzeumok: 2 millió Ft. 400 000 forintot javasolnak emelni a tavalyival szemben.
Jánosi [Ferenc] elvtárs: Létrehozott 3 új intézményről van szó, nem lehet ezeket 
megszüntetni. Tavaly 19,7, most 22 millió az összeg.
Gerő Ernő elvtárs: Nem csökkentünk a tavalyihoz képest, nem arról van szó, hogy 
semmit sem adunk rá. Ebből ezt meg kell oldani, másutt kell megtakarítani és át kell 
vinni az új múzeumokra.
A mozihálózat fejlesztése. Hat helyett véleményem szerint 3 milliót kell megadni.4

Hegedüs András elvtárs: Máshol kell ezt megtakarítani. Jobban ki kell használni 
a jelenlegi mozikat.
Gerő Ernő elvtárs: A 3 millióval takarékoskodni kell. Hárommilliót adjunk meg.
Következő az 5 millió a könyvtáraknál. Az a helyzet, hogy elvásárolják a dolgozók elől a 
könyvtárak a könyveket. Javaslatom, hogy takarítsanak meg félmilliót a könyvszekrényeken 
(az úgyis faanyagot von el), erre a célra pedig fogadjunk el félmilliót.
Jánosi [Ferenc] elvtárs: A félmillió egy része azért szükséges könyvszekrényekre, mert 
a könyvek szabadon tartásával sok könyv elvész. Arra is feltétlenül szükség van.
Gerő Ernő elvtárs: Félmilliót adunk erre a célra, de félmilliót meg kell takarítani a 
könyvszekrény-vásárlásoknál.
Következő a kultúrházak kérdése. A kultúrházak, kultúrotthonok támogatása 12 
millió Ft-tal emelkedett. A hiteleket nem használják fel, mert nem kaptak megfelelő 
anyagokat. A 3 milliót csökkenteni kellene.
Jánosi [Ferenc] elvtárs: Belemegyünk, ha a moziknál nem lesz csökkentés.
Gerő Ernő elvtárs: Abban a kérdésben már döntöttünk. Itt is csökkenteni kell 3 millióval.

4 Az előterjesztéshez mellékelt feljegyzés szerint a tervekben szerepel a vidéki mozihálózat fejlesztése, 
amire 12 millió forintot biztosítottak, noha a meglévő mozik kapacitása sincs kihasználva. A 
Pénzügyminisztérium javasolta, hogy először meglévő és részben más célra használt igénybe vett 
mozikat hozzák rendbe és az új mozik létesítését halasszák el.
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Következő a különböző kultúrcsoportok, művészeti és képzőművészeti tanfolyamok 
és körök támogatásának növelése. Itt 1 millióval csökkenteni kell az emelkedést.5

Olt Károly elvtárs: A Begyűjtési Minisztériumnál tett javaslatunktól elállunk a 
nosztrósítás miatt. Ezenkívül nekik van kiegészítő beruházási feladatuk, úgyhogy 
javasolom, hogy a 10%-os csökkentést hagyjuk el.
Gerő Ernő elvtárs: A Beg yűjtési Minisztérium kiegészítő beruházásánál a 
10%-os csökkentés elmarad.
Következő a KGM/B/ költségvetési kapcsolatai.6

Szalai Béla elvtárs: Javasolom, hogy az összeget itt is valamivel csökkentsük.
Gerő Ernő elvtárs: A Honvédelmi Tanács által meghatározandó számok alapján kell 
a költségvetésbe felvenni.
Szalai Béla elvtárs: A határozati javaslat június 30-ig írja elő a beruházási csökkentésekre 
vonatkozó javaslat kidolgozását. Javasolom, hogy a beruházási kereteket ne csökkentsük.
Gerő Ernő elvtárs: „Dolgozza ki a javaslatokat az 1954. évi beruházások kérdésével 
kapcsolatban” – ezt kell kimondani.
Timár Mátyás elvtárs: A parlamenti anyag miatt nyomdába kell adni a költségvetést. 
Ha változnának a számok, akkor utólag módosíthatnánk. A KGM/B/ külön nem 
szerepel a költségvetésben.
Gerő Ernő elvtárs: Ne szerepeljen külön a KGM/B/.7

2 .) Kenyér- és lisztellátás8

Gerő Ernő elvtárs: Azt kérném az elvtársaktól, hogy ezekben az állami előterjesztésekben 
a Politikai Bizottság soha ne szerepeljen. Ezt elvileg ki kell mondani.9

Nagyné elvtársnő: Ez az anyag eredetileg a Politikai Bizottság elé került, a késés 
elkerülése miatt lett ez az itteni tárgyalási anyag.

5 Az előterjesztéshez mellékelt feljegyzés szerint a kultúrcsoportok, művészeti és képzőművészeti körök 
és tanfolyamok támogatása az előző évhez képest 80%-kal emelkedik, ami 13 millió forint.

6 A Kohó- és Gépipari Minisztérium irányítása alá tartozó hadiipari vállalatok.
7 A Minisztertanács az előterjesztést a módosító javaslatok figyelembevételével 540521/2/1954 számú 

nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
8 Az Országos Tervhivatal elnöke tájékoztatta a Minisztertanács tagjait a június 30-án várhatóan rendelkezésre 

álló kenyérgabona és az ebből készítendő finom- és kenyérliszt mennyiségéről. Megállapította, hogy 
a becsült igények alapján várhatóan a finomliszt 27 napra, a kenyérliszt 23 napra lesz elegendő. Ennek 
figyelembevételével a szükségletek kielégítésének biztosítására a következő intézkedéseket javasolják: 
1. gondoskodni kell a rendelkezésre álló kenyérgabona előre őrléséről; 2. az állami gazdaságokban és az 
ország déli területein úgy kell megszervezni az aratást, hogy július 1–15. között megtörténjen a cséplés; 
3. a sütőipar kenyérlisztkészletét július 1–20. között átmenetileg kb. 600 vagonnal csökkenteni kell.

9 Az előterjesztés tévesen a Politikai Bizottság március 23-án hozott határozatára hivatkozott. Ezen a 
napon nem volt ülés. Az 1954 első félévi kenyérgabona- és lisztellátásra vonatkozó javaslatot a Politikai 
Bizottság március 10-ei ülésén a „különfélék” között tárgyalták (MNL OL 276.f. 53/164. ő.e.).
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Hegedüs András elvtárs: Azt kell kimondani, hogy az ÁRHI-ban tavaszi gabona legyen.10

3 .) Prémium kifizetésének engedélyezése béralaptúllépés esetén.11

Gerő Ernő elvtárs: Elvileg nincs ellenvetés, de egy csomó részletkérdésben van észrevétel. 
A megjegyzéseket az elvtársak ismerik, benne van az előterjesztésben.12 A határozat 
végrehajtásáról a nehézipari miniszter gondoskodjék és az új béralapkifizetési módszert 
július 1-jén néhány üzemben vezessék be, ez az eredetiben nincs benne. Mindezekkel 
egyetértenek az elvtársak. Rendben van. Elfogadtuk.13

4 .) Rudabányai Vasércdúsítómű tervfeladatának módosítása.14

Gerő Ernő elvtárs: Szeretném megkérdezni azt, hogy a biztosíték mi arra, hogy egy idő 
múlva nem kérnek-e további 70–80 millió Ft-ot és hol van a gazdaságossági számítás.
Vas Zoltán elvtárs: Azért tüntettem fel, hogy itt 100 milliós emelkedés van, mert ebből 
kellene egy vizsgálatot indítani.
Gerő Ernő elvtárs: Javasolnám, hogy ne fogadjuk el a javaslatot, hozzák be a gazdaságossági 
számítást, s mondják meg, hogy mennyi költség összesen.
Czottner Sándor elvtárs: Silány ércekre épített dúsítómű. Ilyenben tapasztalatunk 
nincs. Azért csúsztunk el a költségekkel is.
Gerő Ernő elvtárs: Nem szórhatjuk ki az állam pénzét az ablakon. Eddig is az történt, 
hogy aláírom, és a végén kiderül, hogy nem használható. Csak kidobtuk a pénzt.
Nem értek egyet azzal, hogy egy olyan műnél, ami még nem működik, nem lehet 
gazdaságossági számítást végezni. Látnunk kell, hogy miről van szó, és nem lehet 
kidobni a pénzt. Az állam pénzével nekünk nagyon takarékosan kell bánni. Meg kell 
vizsgálni, hogy ki a felelős a 100 milliós többletért. Vissza kell hozni az ülésre. Most 
a napirendről levesszük.15

10 A Minisztertanács az előterjesztést 540521/1/1954 számú határozatával jóváhagyta.
11 A nehézipari miniszter előterjesztésében tájékoztatta a Minisztertanácsot arról, hogy a béralaptúllépés 

következményeiről szóló korábbi rendelkezések milyen problémákat okoznak a prémiumok kifizetésében 
a szén-, a bauxit-, az érc- és ásványbányászatban, továbbá a villamosenergia-elosztó iparban. 

12 A Minisztertanács Bértitkársága és a SZOT a béralap meghatározásával és a felhasználás mérésével 
kapcsolatosan tett észrevételeket, melyeket a válasszal együtt belefoglaltak az előterjesztésbe.

13 A Minisztertanács az előterjesztést a javasolt módosítással jóváhagyta, és kiadta 2.054/1954 Mt. h. 
számú határozatát „a szén-, bauxit, érc- és ásványbányászatra, valamint a villamosenergia-elosztó 
iparágra vonatkozó prémium-kifizetésekről” (HT 1954. 18. szám, június 2.).

14 A napirendhez készült előterjesztés nem található a jegyzőkönyv mellett.
15 A téma a július 13-ai elnökségi ülésen került napirendre, de döntés csak az 541206/2/1954 számú 

határozattal, december 6-án született.

30/3

30/4



661

3019 5 4 .  M Á J u S  21.

5 .) Az 1951. április 27-i csehszlovák–magyar alumíniumipar és energiakooperációs 
államközi egyezmény és az ezzel összefüggő 1952. november 25-i megállapodás 
bonyolításával kapcsolatos kormánymegbízotti tárgyalás.16

Gerő Ernő elvtárs: Itt tulajdonképpen meg kell beszélnünk a direktívákat a tárgyalásokra. 
Ezzel foglalkozik a határozati javaslat is, hogy hol vannak nézeteltérések.
(Első pont a T. Erőműnél) A timföldszállítással kapcsolatban 30 000 tonnát válla-
lunk a timföldnél. A Titkárság javaslata az, hogy vállaljunk 39 000 tonnát, de ezt 
nem tudjuk vállalni.
Osztrovszky [György] elvtárs: Várjuk meg, hogy mennyi lesz a […] kohó [a kohó neve 
nem szerepel] timföldszükséglete, azután döntsünk.
Gerő Ernő elvtárs: Nekünk arra van szükségünk, hogy a tárgyaláson maximálisan meddig 
mehetünk el. Az a lényeg. 30 000 tonnán túl nem tudunk menni. Timföldtermelésünk 
le van maradva. Ezen felül volna a 3000 tonna a kliringben. Lehet, hogy ez nekik 
elegendő lesz, de ez más kérdés. A Tiszapalkonyai erőmű kérdésében beszéltem 
néhányszor Háy elvtárssal. Nekünk nagyobb hitel kell, ezt kell kiharcolni. Előny, hogy 
a 110 millió devizaforint értékű árut átvegyük, de el kell érni, hogy nagyobb hitelt 
kapjunk. Lehet, hogy kicsit többet tudunk átvenni a kliringbe.
Bognár József elvtárs: Azzal egyetértek, hogy hitelt próbáljunk szerezni, de ennek 
a formája lehet, hogy felajánlunk egy sereg árut. (sic!) Alapjában élelmiszereket 
szeretnének, de mi felajánlunk kombájnt, dömpert stb.
Gerő Ernő elvtárs: Nem tudják eladni külföldre bármilyen mennyiségben, hiába 
mondják. Arról van szó, hogy szemben Inotával, nagyon előrejutottak a termeléssel, 
realizálni akarják, és ki akarják használni arra, hogy tőlünk élelmiszert kapjanak. 
Nekünk viszont érdekünk, hogy a 110 millió értékű felszerelést megkapjuk. Ha nem 
adnak hitelt, esetleg felajánlunk egyéb árukat is, meg kell nézni, mit tudunk adni, 
például a II. rendű élelmiszert. Ezt már másfelé is felajánlottuk. Véleményem szerint 
fel kell ajánlani, de kérjünk több hitelt.
Bognár József elvtárs: Fel tudunk ajánlani, de nem biztos, hogy azok nekik kellenek.
Gerő Ernő elvtárs: A 11. oldalon megjelölt károk sokkal nagyobbak, mint amit felsoroltak, 
ne is operáljanak ezzel. Néhány milliárd kára származott ebből a népgazdaságnak, mert 
az összes következményeket figyelembe kell venni, itt nem 5–600 millióról van szó.
Osztrovszky György elvtárs: Egy olyan tendencia mutatkozik meg, hogy Csehszlovákia 
az éjszakai, nappali stb. közepes átlag tarifarendszert át akarja alakítani.
Gerő Ernő elvtárs: Ebben nem szabad engedni. Ebbe régebben sem mentünk bele.
Osztrovszky György elvtárs: A tárgyalás vezetésével kapcsolatban az 5. pontban java-
solják az áttérést a hármas bizottságra. Ezt a jövő héten szeretnénk már tárgyalni, ki 
vezesse le. Eddig én voltam a főmegbízott, és egy átmeneti dologról van szó, amíg a 
kormánybizottság megalakul. Vegyen esetleg részt Sebestyén17 elvtárs is.
Gerő Ernő elvtárs: Vegyen részt Osztrovszky elvtárs és Sebestyén elvtárs is.

16 Az előterjesztést lásd Melléklet 1.
17 Sebestyén János.

30/5



662

30 19 5 4 .  M Á J u S  21.

Erős [László]elvtárs: A határidőket majd a tárgyalásoknak megfelelően módosítani kell.
Gerő elvtárs: Ezt tudjuk, itt lesz valami módosítás. Több észrevétel nincs. Elfogadjuk.18

6 .) 1954. évi öntecsáthengerlés biztosítása. A Lengyel Népköztársasággal és a 
Csehszlovák Köztársasággal folytatott vaskohászati együttműködési tárgyalások 
jegyzőkönyvének jóváhagyása.19

Gerő Ernő elvtárs: Észrevétel nincs. Elfogadjuk.20

7 .) A külkereskedelmi vállalatok adminisztratív állománycsoportba tartozó dolgozóinak 
bérrendezése.21

Gerő Ernő elvtárs: Szász elvtárs javasolja, hogy a bérhatárok közötti átlag az 58%-ot 
ne haladhassa meg. Más észrevétel nincs, elfogadjuk.22

8 .) Zöldség-, gyümölcskereskedelem egyes dolgozóinak munkaidő-szabályozása, a 
zöldség-, gyümölcsfelvásárló telepek és kirendeltségek jutalékos bérrendszere.23

Gerő Ernő elvtárs: A Minisztertanács Titkársága által tett észrevételekkel egyetértek, 
de ezen túlmenően van egy sor más észrevétel is. Friss [István] és Csatár [György] 
elvtársaknak a következő észrevételeik vannak: nagyon magasnak tartják a biztosított 
bért. Eszerint viszonylag nagyon kis összegű jutalékban részesülnek csak a dolgo-
zók. Javasolják, hogy a biztosított bért az előterjesztésben javasoltnál lényegesen 
alacsonyabban állapítsák meg, és a jutalékkulcsokat ennek megfelelően növeljék. 
Másik észrevételük, hogy a felvásárlókat nem teszi érdekeltté a felvásárlási ár 
csökkentésében ez a javaslat. Az volna helyes, hogy a felvásárlók az irányár és a 
felvásárlási ár közötti különbség eg y részét jutalékképpen megkaphassák. 
Ezek elvileg helyesek, ezt mind be kell venni a javaslatba.

18 A Minisztertanács az előterjesztést a módosító javaslatok figyelembevételével 540521/5/1954 számú 
nem nyilvános határozatával jóváhagyta.

19 Miután 1954-ben a hazai nyersacél mennyisége várhatóan meghaladja a hengerlési kapacitást, szükségessé 
vált 81 100 tonna nyersacél külföldön történő áthengerlése. Ezzel összefüggésben a bel- és külkereskedelmi 
miniszter előterjesztésében tájékoztatta a Minisztertanácsot a lengyel és csehszlovák szervekkel 1953-ban 
folytatott vaskohászati vegyesbizottsági tárgyalások eredményéről. E szerint lengyel hengerműben 40 000 
tonna acél áthengerlésére, Csehszlovákiával pedig 5200 tonna hengereltáru és 4700 tonna acélcső cseréjére 
került sor. A csehszlovák fél 1954-ben rendelkezett szabad hengerlési kapacitással is, de azt igen magas 
árhoz kötötte. A minisztérium információi szerint Ausztriában a csehszlovák ár kevesebb, mint feléért 
lehetett ugyanezt a munkát elvégeztetni. A határozati javaslat felhatalmazta a Bel- és Külkereskedelmi 
Minisztériumot a pontosan meghatározandó termelési többlet külföldön történő feldolgoztatására.

20 A Minisztertanács az előterjesztést 540521/6/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
21 Az előterjesztés nem található a jegyzőkönyv mellett.
22 A Minisztertanács 2.051/1954 Mt. h. számú határozatával döntött a bérrendezésről. (HT 1954. 17. szám, május 28.).
23 A bel- és külkereskedelmi miniszter az 521/4/1954 számú minisztertanácsi határozat 7. a) pontja alapján 

előterjesztést tett a felvásárlótelepek és kirendeltségek dolgozói teljesítményi érdekeltségének növelésére.
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Észrevettük még, hogy a 11. pont nem ösztönöz a béralap betartására, mert bármekkora 
béralaptúllépés esetén is jutalékoknak csak 10%-a vonható le a dolgozók jutalékából.24 
Egyrészt nem helyes, hogy béralaptúllépés esetén valamennyi dolgozó jutalékából 
levonást eszközöljenek. A kirendeltség munkásállományának béralaptúllépése esetén, 
csak a kirendeltség vezetőjének jutalékát kell csökkenteni. A levonás mértéke azonban 
ne egyszerűen 10% legyen, hanem különböző nagyságú béralaptúllépés esetén különböző 
mértékű legyen a prémium megvonása is. Egy bizonyos béralaptúllépés esetén prémiumban 
a kirendeltség vezetőjét már ne részesítsék. Tekintettel arra, hogy ezt a kérdést közelebbről 
nem vizsgáltuk meg, nézzük meg, és ha megegyeznek, aszerint kell felvenni.
Helytelen Csatár elvtárs szerint, hogy az adminisztrátorok is prémiumban részesüljenek. 
Ez szerintem nem helytelen. Annyira közvetlenül dolgoznak együtt, ők is érdekelve vannak.
Csatár elvtárs szerint helytelen, hogy a felvásárlók nem külön-külön, a saját maguk 
által felvásárolt mennyiség után, hanem a kirendeltség együttes teljesítése alapján 
kapják a prémiumot. Szerintem helyes, ha az együttes teljesítés után kapják a jutalékot.
Megállapodtunk tehát abban: hogy a biztosított bért csökkenteni, a jutalékot emelni 
kell; a felvásárlási ár csökkentésében érdekeltté kell tenni a felvásárlókat; a jutalé-
kokból a 10%-nál nagyobb összegeket is le lehessen vonni, hogy ez vonatkozzék-e a 
munkásokra is, azt még megnézzük; az adminisztrátorok is kapjanak jutalékot; és 
együttesen kapják a jutalékot.
Helyesnek tartanám, hogy az összes ilyen területről érkező javaslatot a SZOT-tal és 
az illetékes szakszervezettel is megtárgyaljuk.
Varga János elvtárs: Javaslat szerint a napi munkaidő 4–12 óra. Ha ezt éves viszonylatban 
mondjuk ki, az nem lesz megfelelő.
Gerő Ernő elvtárs: Ez csak a keret, ez nem kötelező. Gyakorlatilag úgyis úgy fog kinézni, 
hogy nem az egész szezonban kell a 12 óra. Erre szükség lesz 3–4 hétig. A későbbi 
időben 10–11 óra lesz.
Szász Márton elvtárs: Elvileg az a helyzet, hogy a szakszervezet ragaszkodik a 11 óra 
kimondásához azért, mert az ezen túli igénybevételt túlórában lehetne fizetni. Itt 
azonban túlórát fizetni nem lehet, mert jutalékos rendszerben dolgoznak.25

9 .) Hitelelőleg engedélyezése.26

Gerő Ernő elvtárs: Nincs észrevétel, elfogadjuk.27

24 Az előterjesztés 11. b) pontja szerint: „A munkás állománycsoport negyedévre tervezett béralapjának 
túllépése esetén kifizetésre kerülő jutalék legfeljebb 10%-kal csökkenthető, de a levonás mértéke a 
béralaptúllépés mértékét nem haladhatja meg.”

25 A Minisztertanács az előterjesztést a módosító javaslatok figyelembevételével jóváhagyta, és kiadta 
2.053/1954 Mt. h. számú határozatát (HT, 1954. 18. szám, június 2.).

26 A begyűjtési miniszter előterjesztésében kérte, hogy a Minisztertanács az újonnan létrehozott megyei, 
járási és községi begyűjtési szervek költségvetésének elkészítéséig engedélyezzen béralapra és dologi 
kiadásra 8 millió forint hitelt.

27 A Minisztertanács az előterjesztést 540521/9/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
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10 .) Gépállomások típusstátusának megállapítása.28

Gerő Ernő elvtárs: A Minisztertanács Titkárságának van ezzel kapcsolatban egy javaslata.29

Hegedüs András elvtárs: A brigádelszámolóknál például ez nem takarékosság.
Vas Zoltán elvtárs: Megpróbáltam megnézni, és azt hiszem, hogy a Titkárság javaslata helyes.
Gerő Ernő elvtárs: A Titkárság javaslatát elfogadtuk.30

11 .) A mezőgazdaság területére átirányított dolgozók lakással való ellátásának 
megjavítása.31

Gerő Ernő elvtárs: Javasolom levenni a napirendről, kis ügyekről van szó, de nincs egyetértés.

28 A földművelésügyi miniszter részletesen indokolt előterjesztésében kérte az Országos Létszámbizottság 
1954. február 18-ai – az előírt határidőn belül megfellebbezett, de újólag megerősített – határozatának 
felülvizsgálatát és módosítását. Előadta, hogy az OLB határozata a gépállomások típusonkénti 
besorolásánál nem vette figyelembe a szántó traktorok mellett az álló munkát végző traktorokat, a 
vontató traktorokat és a kombájnokat, noha ezeknek a gépeknek a javításához, karbantartásához, 
munkaszervezéséhez és adminisztrálásához megfelelő létszámú munkaerő szükséges. Figyelmen kívül 
hagyta az OLB ezen felül a termelőszövetkezetekhez beosztott agronómusok és speciális agronómusok 
(2666 fő helyett 3000 fő, ill. 298 fő helyett 364 fő), továbbá a brigádelszámolók létszámának (535 
fő helyett 1000 fő) 1954-ben előírt emelését. A határozat kiadása óta eltelt időben felmerült javaslat 
szerint a 21 erőgépegységgel rendelkező, vagy annál nagyobb gépállomásokon szükséges egy fő 
statisztikus munkába állítása az üzemgazdászok elemző munkájának támogatására.

29 A javaslat nem található a jegyzőkönyv mellett. Feltételezhető, hogy az előterjesztés szövegének 
véglegesítésénél már figyelembe vették.

30 A Minisztertanács az előterjesztést 540521/10/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta, és 
az OLB határozatát módosította azzal a megkötéssel, hogy az egyes gépállomásokon a munkakörökre 
jóváhagyott létszámnormát érvényben hagyta, az agronómusok eredetileg megállapított létszámát 
éves átlaglétszámnak, az emelt létszámot pedig maximalizált létszámnak jelölte meg.

31 Miután a mezőgazdaságba áthelyezett szakemberek többsége munkája színhelyén nem jutott lakáshoz, 
és ezért vissza akart térni az eredeti munkahelyére, a földművelésügyi miniszter előterjesztést tett az 
igények soron kívüli teljesítésének módjára. A határozati javaslat szerint a lakáshoz juttatás érdekében 
a lakásügyi hatóságok a lakáskiutalási kérelmekre soron kívül indítsák meg az eljárást és minden más 
igényt megelőzően teljesítsék azokat. Ennek megfelelően – a honvédség és más fegyveres testületek 
tagjai számára épített lakások kivételével – igénybe lehet venni mindazon lakásokat, amelyeket a 
határozat kiadását követően bármely más állami szerv, vállalat részére építenek. Át kell adni továbbá 
meghatározott időre, de legkésőbb 1955. december végéig szólóan azokat a lakásokat is, amelyek 
építését már befejezték, de a használó személyét még nem jelölték ki. Az érintett miniszterek a 
megyei tanácsok végrehajtó bizottságai elnökeinek megkeresésére rendeljék el a lakások átadását. 
Vegyék igénybe mindezen felül az üresen álló lakásokat és a lakáshasználók indokolt szükségletét 
meghaladó lakásokat is. A kiutalásoknál mellőzzék a letelepedési engedély vizsgálatát. A határozat 
végrehajtását az ÁEK elnöke ellenőrizze, és június 15-ig tegyen arról jelentést. 
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Vas Zoltán elvtárs: Azt javasoltuk, hogy fogadjuk el, de azokkal a módosításokkal, amit 
felsoroltunk, például Hegedüs András elvtársnak van 20 milliója.32

Hegedüs András elvtárs: A 20 millióval az építkezést el lehetne kezdeni. A kiegészítő 
javaslatokkal el lehetne fogadni.
Gerő Ernő elvtárs: Ha négy miniszter ellenzi, nem helyes itt elfogadni a dolgot. Nem 
lehet elfogadni például azt, hogy minden más igényt megelőzve. Elfogadjuk-e ezeket 
a pontokat, kivéve azokat, amelyekben ellentét, vita van. Elfogadjuk tehát a Titkárság 
javaslatát, de ahol ellenvetés van, azt nem. Például nem lehet elfogadni azt, hogy el 
lehet venni a többi minisztertől azt a lakást, amelyet nem megfelelően használnak.33 
Ezt semmi esetre sem lehet elfogadni.34

12 .) Az 1954. évi gabonabegyűjtés előkészítéséről szóló határozat 1/6–1/12. pontjának 
módosítása.35

Gerő Ernő elvtárs: Semmiféle emelésről nem lehet szó. Ezt a PB-ülésen is felvetettem 
és elfogadtuk.36 De benne maradt az előterjesztésben.37

32 A Minisztertanács Titkárságának javaslatai nem találhatók a jegyzőkönyv mellett. A határozat 
ennek a javaslatnak az alapján kimondta, hogy a FM a rendelkezésére álló 20 millió forint keretből 
haladéktalanul kezdje meg új lakóházak építését. Ott, ahol az állami vállalatoknak erre nincs kapacitása, 
vonjanak be a munkába kisipari termelőszövetkezeteket és magán kisiparosokat.

33 A közlekedés- és postaügyi miniszter első helyettese, a kohó- és gépipari miniszter, az építésügyi 
miniszter, az egészségügyi miniszter és ezek alapján az OT elnökhelyettese az előterjesztéshez fűzött 
írásos észrevételeikben határozottan ellenezték a szakterületük számára épített lakások igénybevételét. 
Az OT elnökhelyettese felhívta a figyelmet arra, hogy az indokolt lakásszükségletet meghaladó 
lakóterület igénybevételénél kellő körültekintéssel kell eljárni, nehogy törvénysértésekre kerüljön sor. 
A BM Titkársága szükségesnek tartotta a kiutalásoknál az illetékes városi és járási rendőrkapitányságok 
által kiállított ideiglenes letelepedési engedély bemutatását.

34 A Minisztertanács az előterjesztést a módosító javaslatok figyelembevételével 540521/11/1954 számú 
nem nyilvános határozatával jóváhagyta.

35 A napirend előterjesztése nem található a jegyzőkönyv mellékletei között. 
36 A témát a Politikai Bizottság május 14-ei ülésén a 4. napirendi pontban tárgyalták (MNL OL 276. f. 53/174. ő. e.).
37 A napirendről határozatot nem hoztak.
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13 .) Bács-Kiskun megye sertésbeadási kötelezettségének teljesítése.38

Gerő Ernő elvtárs: A kérdés az, hogy tényleg kiterjesszük-e az egész országra. Ne 
fogadjuk el. Miért kell azt egyszerre az egész országra kiterjeszteni. Javaslatom az, hogy 
egyelőre Bács-Kiskun megyére fogadjuk el.39

14 .) Új vámőrlési százalékok bevezetése.40

Gerő Ernő elvtárs: Helyes ugyan a javaslat, de aggályos a bevezetése, megtörténhet, 
hogy gyenge termés esetén ezt nem tudjuk betartani, ne döntsünk most.
Vas Zoltán elvtárs: Nem nyerünk, de nem is vesztünk.
Hegedüs András elvtárs: Ha a paraszt nem tud elég korpát kapni, kenyeret vagy búzát 
etet. Nem tudjuk, hogy mi hoz több hasznot.
Gerő Ernő elvtárs: Jelenleg 3 kategória van a búzánál és kettő a rozsnál. A búzát 
továbbra fenn kellene tartani csak jönne hozzá még két új, ahol a korpa sokkal több 
volna. Várjunk ezzel egy hónapot, most vegyük le a napirendről.

15 .) Lucerna- és vörösheremag 1954. évi termeltetése.41

Gerő Ernő elvtárs: Kérdés, hogy a paraszttal megfizettessük-e, vagy sem.
Vas Zoltán elvtárs: A Titkárság javaslata helytelen volt, elállunk tőle.42

38 A begyűjtési miniszter egy bizottsági felmérés alapján tájékoztatást adott a sertésbeadás helyzetéről 
Bács-Kiskun megyében. E szerint a megye a sertésbeadási tervét 1953-ban és 1954 első négy hónapjában 
kevesebb, mint fele részben teljesítette. A lemaradás oka az állami fegyelem lazulása mellett a megye 
sertésállományának a rossz takarmányhelyzet következtében beállott, az országos átlagnál nagyobb 
mérvű csökkenése. A beadási kötelezettség megállapításánál ugyanakkor nem vették figyelembe, hogy 
a megye egyes járásaiban a rossz talajadottságok miatt nincs megfelelő mennyiségű takarmány, aminek 
következtében nagyobb sertésállományt nem tudtak felnevelni. A határozati javaslat szerint a hátralék 
elengedésére nincs mód, annak egy részét egyéni elbírálás alapján indokolt esetekben 1955-re kell átütemezni. 
A rossz talajadottságú futóhomokos területeken azonban 1955-ben a húsbeadási kötelezettséget 30%-kal 
csökkenteni kell, illetve lehetőséget kell adni a sertésbeadást vágómarha vagy vágójuh beadásával kiváltani.

39 A Minisztertanács az előterjesztést 540521/13/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
40 A napirend előterjesztése nem található a jegyzőkönyv mellékletei között.
41 A földművelésügyi miniszter az előterjesztésben tájékoztatást adott a kétpillangós takarmánynövény 

vetésterületének csökkenéséről, ami a vetőmagtermelés visszaesésével függött össze. Ez hozzájárult 
a tervezett vetőmagexport elmaradásához is A jó minőségű vetőmag elterjesztése, a termelést 
veszélyeztető kártevők elleni védekezés erősítése és a termelők anyagi érdekeltségének fokozása 
érdekében a termelőkkel szállítási szerződést kell kötni, illetve a leadott termés után kedvezményes 
zárolt vetőmagot kell biztosítani a számukra. A kártevők elleni védekezést állami feladattá kell tenni, 
és arra a Földművelésügyi Minisztérium 1954. évi költségvetésében az állami gazdaságoknál 12 200 
holdon, a termelőszövetkezeteknél 20 000 holdon fedezetet biztosítani.

42 A Minisztertanács Titkárságának javaslata nem található a jegyzőkönyv mellett.
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Gerő Ernő elvtárs: Elfogadtuk.43

16 .) Állami gazdaságokban és mezőgazdasági termelőszövetkezetekben ipari tanulók 
képzése.44

Gerő Ernő elvtárs: Kossa45 elvtársnak van itt egy sereg helyes észrevétele.46

Első javaslata, hogy a 7. pontot ki kell egészíteni azzal, hogy a jó előmenetelű ipari tanulókat 
a tanulóidő utolsó negyedében teljesítménybérben lehet foglalkoztatni. Ez helyes.47

Második javaslata, hogy a 8. ponthoz kiegészítésül vegyük fel, hogy az összes ipari 
tanulókat térítésmentes ebéd illeti meg. A jelenlegi szöveget úgy javasolja módosítani, 
hogy a szálláson lakó tanulókat napi négyszeri étkezés (tízórai is) illeti meg.48

Hegedüs András elvtárs: Ez az állami gazdaságokra vonatkozóan helyes, de a szövetkezetekre nem.
Gerő Ernő elvtárs: A 9. pont szövegét úgy javasolja módosítani Kossa elvtárs, hogy 
a Munkaerőtartalékok Hivatala köteles a saját rendszerében használt tankönyvek 
használati jogát az állami gazdaságok és a termelőszövetkezetek ipari tanulói számára 
is biztosítani.49 Ez a javaslat helyes.
A Minisztertanács Titkárságának javaslata nem helyes, olyan szörnyű elszámolás lenne, 
ami nem helyes, nem éri meg. Az ipari tanulók ne pénzjuttatást, hanem általában csak 
fix pénzjuttatást, és ha megfelelő munkát végeznek már a foglalkoztatásuk végén, akkor 
munkaegység-juttatást. Ez a Titkárság javaslata.

43 A Minisztertanács az előterjesztést jóváhagyta és kiadta a 2.048/16/1954 Mt. h. számú határozatát 
(HT 1954. 16. szám, május 27.).

44 A földművelésügyi miniszter előterjesztésében hangsúlyozta, hogy a mezőgazdasági termelés emelésének 
egyik fontos feltétele az állami gazdaságok és termelőszövetkezetek ellátása ipari szakmunkásokkal, és 
ezek folyamatos utánpótlása. Ezt csak részben lehet biztosítani a falusi magánkisiparosok köréből, így 
gondoskodni kell a szakmunkások helybeni szervezett képzéséről. 1954-ben mintegy 1000 – az általános 
iskola 8. osztályát elvégzett – ipari tanulót kell szerződtetni a kovács és patkolókovács, a bognár, az 
asztalos, a kádár, az ács és a kőműves szakmákra, elsősorban az állami gazdaságok alkalmazottainak 
és a termelőszövetkezeti tagoknak a gyermekeiből. A következő tanévekben szerződtethető tanulók 
számát és szakmák szerinti megoszlását a földművelésügyi miniszter állapítja meg. Az előterjesztés 
rendelkezik az ipari tanulók elméleti oktatásának módjáról, béréről, munkaruha- és tankönyvellátásáról, 
étkezéséről, a szakmunkásvizsga formájáról, a végzettek munkába állásáról, az oktatás költségeiről.

45 Kossa István, az MTH elnöke.
46 A földművelésügyi miniszter előterjesztése 1954 januárjában kelt, ez található a jegyzőkönyv 

mellékletei között. A hozzászólások azt mutatják, hogy létezett egy másik szöveg is, melynek szerkezete 
eltért az eredeti előterjesztéstől. 

47 A tanulók bérezéséről a határozati javaslat 8. a–c) pontjaiban rendelkeztek.
48 Az ipari tanulók étkezéséről a határozati javaslat 9. pontjában volt szó. E szerint: „Az ipari tanulókat 

munkaruhával kell ellátni és részükre térítésmentesen napi háromszori étkezést, szükség esetén 
megfelelő szállást kell biztosítani. Amennyiben a tanuló az étkezést nem veszi igénybe, részére az 
étkezési költséget meg kell téríteni.” 

49 A határozati javaslat 10. pontjában már ez szerepelt.
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Hegedüs András elvtárs: Ne szabályozzuk ezt agyon. Mi adunk tanácsot, de ne szabályozzuk.
Gerő Ernő elvtárs: Állami gazdaságnál legyen olyan, mint az iparnál.50

17 .) A szerződéses termeltetés rendjének további biztosítása.
Gerő Ernő elvtárs: Levettük a napirendről.

18 .) A tudományos, történelmi és esztétikai értékű parkok és dendrológiai kertek 
fokozottabb védelme.51

Gerő Ernő elvtárs: Itt törvényerejű rendelet módosításáról van szó, nem elnökség, 
hanem plénum elé tartozik.

19 .) Lótenyésztési intézmények dolgozóinak bérrendezése.52

Gerő Ernő elvtárs: Nincs benne, hogy a szakszervezet vagy a SZOT egyetért-e az anyaggal.
Egy dolgot nem értek. A bérrendezés összesen 641 főt érint, havi bérkihatása 
152 890 Ft, hogy alakul ez ki.
Szász Márton elvtárs: Átlag 250 Ft emelkedést jelent.
Szász Márton elvtársnak volt az anyaghoz észrevétele.
Először javasolja az előterjesztés első oldala alján megemlíteni, hogy a havi 152 890 Ft 
bérkihatás magában foglalja az újonnan beállítandó 18 fő alapbérét, valamint a munkakörök 
átszervezéséből adódó béremelkedést is. (Az előterjesztésben általában mindenütt csak bér-
rendezésről történik említés, holott nemcsak bérrendezésről, hanem átszervezésről is van szó.) 
Második észrevétele: A határozati javaslatot javasolja kiegészíteni azzal, hogy a jelenlegi 
munkaidőkeret változatlan marad.
Ezekkel az észrevételekkel az előterjesztést elfogadjuk.53

50 A Minisztertanács az előterjesztést a javasolt módosításokkal jóváhagyta, és kiadta 2.058/1954 Mt.h. 
számú határozatát (HT 1954. 18. szám, június 2.).

51 A napirend anyaga nem található a jegyzőkönyv mellékletei között. 
52 A földművelésügyi miniszter előterjesztésében megállapította, hogy a mén-, méncsikó és versenylóte-

nyésztő telepek, az újonnan felállított állattenyésztő állomások, illetve a tanácsoknál foglalkoztatott 
állattenyésztési szakemberek bére között jelentős különbségek vannak, utóbbiak javára. Ennek 
következtében a lótenyésztő telepek állandó szakmunkáshiánnyal küzdenek, ami veszélyezteti a 
lótenyésztéshez fűződő népgazdasági érdekeket. Az 1954. április 1-jétől életbe lépő bérrendezés új 
illetményeket állapít meg, és megszünteti a feszültségeket.

53 A Minisztertanács az előterjesztést jóváhagyta és kiadta 2.052/1954 Mt. h. számú határozatát (HT 
1954. 17. szám, május 28.).
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20 .) Kocsisok, kocsikísérők, lóápolók bérrendezése.54

Gerő Ernő elvtárs: SZOT észrevétele, hogy a kieső időt időbérben kell kiegyenlí-
teni.55 Ez helyes, ezzel egyetértünk. A 8. ponttal kapcsolatban tett észrevételeiket 
fenntartják.56 Ez az észrevételük azonban nem helyes. A 10. ponthoz tett észrevételt57 
elfogadjuk, a többit nem.58

21 .) A közlekedési eszközöket karbantartó munkások bérrendezése.59

Gerő Ernő elvtárs: A javaslat kimondja, hogy a Közlekedés- és Postaügyi Minisztérium 
területéhez tartozó karbantartókat nem érinti, s mégis a MÁV-hoz tartozóknál rendezi 
a bért. Ezt precízebben kell megfogalmazni.
Más észrevétel nincs. Elfogadjuk.60

22 .) Öntödei selejtcsökkentési prémium bevezetéséhez szükséges keret.61

Gerő Ernő elvtárs: Friss elvtársék62 még megtárgyalják az anyagot, ha megállapodásra 
jutottak, közlik és lehet ülésen kívül elintézni. Nekik aggályaik vannak, de végleges 
véleményt most még nem tudnak mondani. Levesszük a napirendről.
Vas Zoltán elvtárs: Egyáltalán nagyon veszélyesnek tartom az egész javaslatot, inkább 
bércsalásnak látszik.
Gerő Ernő elvtárs: Aggályos, hogy vezet-e ez eredményre. Ha kitárgyalták, ülés bevárása 
nélkül lehet dönteni.

54 A Minisztertanács Bértitkárságának vezetője előterjesztésében áttekintette a kocsis, kocsikísérő és 
lóápoló munkakörben dolgozók sokféle munkaidő és kereseti viszonyait, továbbá javaslatot tett azok 
fokozatosan bevezetendő egységes alapú rendezésére.

55 Az észrevétel, melyben kiegészítést javasolnak a határozati javaslat 10. pontjához, előzetesen írásban 
érkezett a SZOT Munkabér Osztályától. E szerint, ha a dolgozó megjelent a munkára, de munkát 
nem tudnak neki biztosítani, a kieső időre járó bért időbérrel kell elszámolni.

56 A határozati javaslat 8. pontjához fűzött megjegyzés szerint: „Az Országos Tervhivatal, a SZOT és 
az ÉM javasolja, hogy a 250–300 óra között végzett túlórákat is pótlékolják.”

57 A határozati javaslat 10. pontjához fűzött megjegyzés szerint: „Az Országos Tervhivatal nem ért 
egyet azzal, hogy az állásidőre munkabért fizetni nem szabad.”

58 A Minisztertanács a módosító javaslatok figyelembevételével az előterjesztést jóváhagyta, és kiadta 
2.057/1954 Mt.h. számú határozatát (HT 1954. 18. szám, június 2.).

59 Tekintettel arra, hogy a Minisztertanács 1953. július 31-én kelt 502/35/1953 számú határozatával 
rendezte – a MÁV dolgozóinak kivételével – a Közlekedés- és Postaügyi Minisztériumhoz tartozó 

„közlekedési eszközöket karbantartó” munkások bérét, a Minisztertanács Bértitkárságának vezetője 
előterjesztést tett az iparban, a MÁV-nál és a közszolgálatban foglalkoztatott azonos munkát végző 
karbantartók bérének rendezésére. 

60 A Minisztertanács az előterjesztést a javasolt módosítással jóváhagyta, és kiadta 2.055/18/1954 Mt. 
h. számú határozatát (HT, 1954. 18. szám, június 2.).

61 Az előterjesztés nem található a jegyzőkönyv mellékletei között.
62 Friss István az MDP KV államgazdasági osztályának vezetője
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23 .) Ruházati iparok versenyének megrendezése.63

Gerő Ernő elvtárs: Nagyon sokat kérnek rá, félmillió elég erre a célra. Takarékoskodni 
kell. Ezzel az elvtársak egyetértenek, elfogadjuk.64

24 .) MASZOBAL Rt. Ajkai Alumíniumkohó fejlesztésének beruházási programja.65

Gerő Ernő elvtárs: Itt ki kell adnunk valami 62 milliót 800 tonna többletalumínium 
termelésére. Itt a biztonság kérdése a döntő, hogy ne legyen még egy Inota. Fogadjuk el.66

25 .) A budapesti és kaposvári új üzemi mosodák kivitelezésének megkezdéséről 
szóló MT-előterjesztés.67

Gerő Ernő elvtárs: Szükséges-e Kaposváron ilyen nagy mosodát létesíteni?
Papp István elvtárs: Szükséges, sok közület van.
Gerő Ernő elvtárs: Az OT észrevétele nem helyes, nincs igaza.68 Elfogadjuk a javaslatot.69

63 A könnyűipari miniszter előterjesztést tett a Szovjetunió, Csehszlovákia, NDK, Románia, Bulgária, 
Lengyelország részvételével 1952-től minden évben megtartott ruházati bemutató és verseny 
magyarországi megrendezésére. A rendezvényre szeptemberben a részt vevő országok kollekcióiból 
egy budapesti és három vidéki áruházban került sor. A várható költségekből 755 500 forintot kellett 
a költségvetésből biztosítani.

64 A Minisztertanács az előterjesztést az elhangzott módosító javaslat figyelembevételével 540521/23/1954 
számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta. 

65 A nehézipari miniszter előterjesztésében tájékoztatta a Minisztertanácsot, hogy az 1942-ben létesült 
alumíniumkohó elektromos berendezéseinek teljesítménye elérte a maximumot, a tartalékok kimerültek. 
Ez azt jelenti, hogy lehetetlenné vált a tervszerű karbantartás, és a legkisebb üzemzavar esetén 
csökken, illetve teljesen leállhat a termelés. A megkerülhetetlen rekonstrukció célja az üzembiztonság 
megteremtése és az azt követő technológiai korszerűsítés. Ennek eredményeként megnő a termeléshez 
szükséges áramerősség, és a 12 200 tonna/év teljesítmény 13 300 tonnára növelhető. Az üzembe 
helyezés folyamatosan történik 1959. december 31-ig.

66 A Minisztertanács az előterjesztést 540521/24/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
67 A könnyűipari miniszter előterjesztést tett a budapesti napi 60 mázsás és a kaposvári napi 26 mázsás 

üzemi mosoda kivitelezési munkáinak megkezdésére a tervdokumentációk elkészülte előtt.
68 Az OT megjegyzést fűzött az előterjesztéshez, amelyben kérte, jelöljék meg, mekkora összeget 

használnak fel a teljes tervdokumentáció elkészültéig.
69 A Minisztertanács az előterjesztés 540521/25/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
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26 .) Vasúti kommunális beruházás tervezési feladatának jóváhagyása (Budakeszi 
tbc-kórház).70

Gerő Ernő elvtárs: Nincs észrevétel, elfogadjuk.71

27 .) A villamos-energia iparág felkészülése az 1954–55. őszi–téli csúcsra.72

Gerő Ernő elvtárs: Nagyon különös ez a dolog. Beszélni kell Szíjártó és Zsofinyecz 
elvtársakkal a határidők miatt. Már kértem Hidas elvtársékat, hogy írják ki ezeket a 
szempontokat részemre, és beszélek a két elvtárssal. Itt vannak a következő észrevételek 
a II/2. ponthoz.73 Egyetértenek ezekkel a módosításokkal? Egyet, a személygépkocsi 
kivételével. Javaslatom, hogy a személygépkocsi-kérdést ki kell venni, és az egységes 
elosztás keretébe átvinni. Ezekkel a módosításokkal elfogadjuk.74

28 .) Villamosművek hálózatához csatlakozásért a villamosított, illetve villamosításra 
kerülő községekben fizetendő díjak módosítása.75

70 A közlekedés- és postaügyi miniszter előterjesztést tett az eredetileg a budakeszi „Fodor József ” 
Tüdőszanatóriumhoz tartozó romos, befejezetlen kórházépület felújítására, egy 240 ágyas tüdőkórház 
létesítésére a MÁV-biztosítottak számára. A vasutas dolgozók és családtagjaik létszáma 570 000 
fő, a MÁV Körház tüdőgondozójának 1952. évi forgalma 52 200 fő volt, így a beruházás indokolt. 
Megoldandó a létesítmény vízellátása, szennyvízelvezetése, tervezendő szolgálati lakások építése, a 
gépi berendezések importbeszerzése. A határozati javaslat szerint a létesítményt 1955 végéig kell átadni.

71 A Minisztertanács az előterjesztést 540521/26/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta, 
és engedélyezte a kivitelezés megkezdését tervdokumentáció nélkül.

72 A nehézipari miniszter előterjesztésében áttekintette az 1954/1955. évi őszi–téli időszakban biztosítandó 
energiaigények teljesítésének feltételeit. Megállapította, hogy a várható csúcsterhelések kielégítése 
csak akkor lehetséges, ha a tételesen felsorolt új erőművi részegységek üzembe helyezése, a valamennyi 
erőművet érintő, folyamatban lévő rekonstrukciós munkák lezárása, a tervszerű megelőző karbantartás 

– a szükséges hazai és külföldi nyersanyagok, alkatrészek biztosítása mellett – a tervezettnél rövidebb 
idő alatt megtörténik. Mindezen felül gondoskodni kell megfelelő mennyiségű és minőségű 
tüzelőanyagról, az erőművek közelében legalább 500 ezer tonna tartalékszén szakszerű tárolásáról, 
továbbá a berendezések üzembiztonságának növeléséről. A tervszerű villamosenergia-gazdálkodás 
elősegítése érdekében elő kell készíteni az erőművi berendezések gyártási és szerelési munkái 
minőségének fokozottabb ellenőrzésére vonatkozó terveket, a villamos energia iparágban dolgozók 
alapbérének rendezését, a villamos energia új fogyasztói árszabását, továbbá az Erőmű Tervező Iroda 
fejlesztését, továbbá az Országos Villamosenergia Felügyelet létrehozását.

73 A hivatkozott észrevételek nem találhatók a jegyzőkönyv mellett.
74 A Minisztertanács az előterjesztést 540521/27/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
75 Tekintettel arra, hogy a villamos hálózathoz csatlakozásért fizetendő díjakat az önköltségtől függetlenül 

a megrendelők anyagi, szociális és foglalkozási viszonyai alapján állapítják meg, jelentős különbségek 
alakultak ki. Az egyéni gazdálkodók az önköltségnél lényegesen magasabb, a termelőszövetkezeti 
tagok viszont kisebb díjat fizetnek. Az állami szervek épületeinek és az ott található lakásoknak a 
csatlakozása díjmentes. A térítési díj valamennyi kategóriát figyelembe véve 200 Ft és 2000 Ft közötti 
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Gerő Ernő elvtárs: Itt adunk újabb kedvezményeket a parasztságnak. Célszerű-e ez? 
Valóban az a helyzet, hogy itt rendezés kell?
Siska Vince elvtárs: Azért kellett ehhez a kérdéshez hozzányúlni, mert rendkívül 
nagy aránytalanságok voltak, mást fizetett a bányász, mást fizetett saját háznál, mást 
fizetett a szövetkezeti parasztság. Megnéztük azt, tényszámokon keresztül, hogy mit 
jelent 30 000 község bekapcsolása esetén az állam bevételénél. 116 millióval szemben 
330 000 Ft-tal csökkenne az állam bevétele, tehát durván 3%-kal, és megszüntetné 
az aránytalanságokat.
Gerő Ernő elvtárs: Nem jelenti ez azt, hogy növekszik a munkásoknál.
Siska Vince elvtárs: Nem jelenti, csak az elektrifikált háztartásoknál jelent emelkedést.
Gerő Ernő elvtárs: Nem volna-e jobb meghagyni a régit? Nem jelent-e ez nagy szórást?
Siska Vince elvtárs: Nem, mert az annyi ellentétet szült, hogy nem tartható tovább. A 
kategóriák megállapításánál nem jelent nagy szórást.
Gerő Ernő elvtárs: Fogadjuk el azzal, hogy a 330 000 forintot is bele kell dolgozni.
Siska Vince elvtárs: Az utolsó két kategóriát 400 és 500 forintra emeljük fel. Ez még 
hoz is a konyhára 300 000 forintot.76

Gerő Ernő elvtárs: Ezzel a módosítással elfogadjuk.77

skálán mozog, függetlenül attól, hogy mekkora teljesítményt bocsátanak rendelkezésre. Az eltérő 
szabályozás miatt folyamatosan számos panasz érkezett, melyek megszüntetése és a kormányprogram 
célkitűzéseinek megvalósítása érdekében az Országos Tervhivatal elnöke előterjesztést tett egy új 
díjrendszer kialakítására. Ez az önköltséggel arányosan, a rendelkezésre bocsátott teljesítménytől függő 
díjakat állapít meg. A termelőszövetkezeti tagok házai és a bányász lakóházak, valamint a különösen 
kicsi lakóházak csatlakozási díja, illetve az állami tulajdonú épületek mentessége változatlanul marad. 
A díjtételeket az OT elnöke külön utasításban szabályozza.

76 A határozati javaslat II/2., illetve II/3 pontjában az 1,1 kW, illetve 2,2 kW teljesítményszolgáltatás 
csatlakozási díját 350 forintban, illetve 450 forintban rögzítették.

77 A Minisztertanács a módosító javaslat figyelembevételével az előterjesztést elfogadta, és kiadta a 
2.056/18/1954 Mt. h. számú határozatát (HT, 1954. 18. szám, június 2.).
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29 .) A Szovjetunió és a Magyar Népköztársaság közötti Tudományos Műszaki 
Együttműködési Bizottság V. ülésszaka.78

Gerő Ernő elvtárs: Nincs észrevétel. Elfogadjuk.79

30 .) Görögországgal kötendő államközi árucsere-forgalmi és fizetési megállapodás.80

Gerő Ernő elvtárs: Nincs észrevétel, elfogadjuk.81

31 .) Kézi tolókapa újabb ármegállapítása.82

Gerő Ernő elvtárs: Az a kérdés, hogy nem kell-e két hónap múlva itt újra felemelni az 
árat. Az a baj inkább, hogy nincs propagandája, és ha kimondjuk, hogy adunk jutalékot 
az eladásért, el fogjuk tudni adni. Propagandát kell csinálni, és az árat nem változtatni.83

78 A bel- és külkereskedelmi miniszter előterjesztésében tájékoztatta a Minisztertanácsot a szovjet–magyar 
műszaki-tudományos együttműködési bizottság 1954. április 5–20 között Moszkvában tartott üléséről. 
A megbeszéléseken a szovjet fél a 40 magyar kérésből 33 kérést határozatban elfogadott, melyek alapján 
Magyarország segítséget kap élelmiszeripari, könnyűipari, helyi és szövetkezetiipari és mezőgazdasági 
témákban, továbbá a kohászatban és gépiparban felmerülő munkavédelmi kérdésekben. A magyar fél 
23 tanulmányút keretében, dokumentációk és minták átadásával tapasztalatokat ad át a Szovjetuniónak 
építőipari, gyógyszeripari, gépipari, híradástechnikai témákban. A szovjet küldöttség javaslatára több 
kérdésről később, két ülésszak között egyeztetnek. A találkozón áttekintették az előző négy ülésszak 
határozatait és megállapították, hogy a Magyarország által felvetett 159 témából 29 esetben a szovjet 
fél még nem adta a dokumentációt és 7 esetben még nem utaztak ki szakértők. A Szovjetunió javára 
120 határozatot hoztak, ebből 10 esetben még nem adták át a dokumentációt és 4 esetben várják a 
szovjet szakértőket. Az előterjesztés ennek alapján megállapította, hogy mindeddig nem használták 
ki megfelelően az együttműködésből adódó lehetőségeket, és lemaradás van a magyar szakértők 
kiutazásában. A magyar tagozat javasolta, hogy az együttműködést terjesszék ki egyes üzemekre és 
a kutatóintézetekre is. A szovjet fél ezzel elvben egyetértett, konkrét állásfoglalást későbbre ígértek. 
A határozati javaslatban előírták, hogy a megállapodásokat 1954-ben feltétlen teljesíteni kell, továbbá 
felhatalmazták a magyar tagozat elnökét, hogy kezdeményezze két ülésszak között a bizottság titkárainak 
rendszeres találkozóját, valamit forduljon a szovjet félhez a sokcsatornás telefonberendezésekhez 
szükséges kristályszűrők előállítására és a katódcső gyártásra vonatkozó dokumentációja ügyében.

79 A Minisztertanács az előterjesztést 540521/29/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
80 A bel- és külkereskedelmi miniszter előterjesztést tett a Görögországgal 1954/1955-re kötendő keres-

kedelmi és fizetési megállapodásra. Javasolta, hogy egy évre 3-3,5 millió dollár értékű export-importról 
állapodjanak meg, ami egymillió dollárral magasabb összeg a korábbinál. A meghatározó exportcikkek 
textíliák, rádiók, telefonkészülékek, orvosi műszerek és berendezések. A görög fél által szorgalmazott 
mezőgazdasági termékek: cukor, élőmarha, konzerv, tojás, vaj. Az importnál dohány, nyers gyapot, 
citrom, szárított déligyümölcs, bőr jöhet számításba. A tárgyalás vezetésével és a megállapodás 
aláírásával Ujházy László osztályvezetőt javasolta megbízni.

81 A Minisztertanács 540521/30/1954 számú nem nyilvános határozatával az előterjesztést jóváhagyta.
82 Az előterjesztés nem található a jegyzőkönyv mellett.
83 A napirendről határozat nem született.
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32 .) Kiváló óvónő cím.84

Gerő Ernő elvtárs: Nincs észrevétel, elfogadjuk.85

33 .) Az Igazságügy-minisztérium kollégiuma tagjainak kinevezése.86

Gerő Ernő elvtárs: Nem helyes, hogy Molnár Erik tagja legyen a kollégiumnak, úgyis 
mindennek tagja. Javasolták, hogy ne legyen a tagok között a főkönyvelő. Fel lehet 
vetni, hogy egy ilyen minisztériumban a főkönyvelő ne legyen benne a kollégiumban, 
meg kell azonban mondani, hogy nem személy szerint van ellene kifogás. Ha azonban 
ragaszkodnak hozzá, maradjon, akkor ne szóljunk bele.

34 .) Magyar Távirati Iroda kollégiuma tagjainak kinevezése.87

Gerő Ernő elvtárs: Itt is felmerült, hogy Budavári Gyula ne legyen tagja a kollégiumnak. 
Itt nagyobb jelentősége van részvételének, itt maradjon benne.

84 Az oktatásügyi miniszter figyelemmel az óvodákban dolgozó pedagógusok mind színvonalasabb 
munkájára, előterjesztést tett a kiváló pedagógusok kitüntetéséről és a Pedagógus Napról szóló 
1.036/1951/XII.5./ Mt. h. számú határozat kiegészítésére, a „Kiváló Óvónő” cím adományozásával.

85 A Minisztertanács az előterjesztést jóváhagyta, és kiadta 1.042/1954 Mt. h. számú határozatát (MK 
1954. 39. szám, május 27.).

86 A Minisztertanács 540521/33/1954 számú nem nyilvános határozatával az igazságügyminiszter első 
helyettesének előterjesztésére a minisztérium kollégiuma tagjává nevezte ki dr. Kovács Kálmánt, 
a miniszter első helyettesét; dr. Szabó Imrét, a Törvényelőkészítő Főosztály vezetőjét; dr. Gyulai 
Dezsőt, a Bírósági Főosztály vezetőjét; Nádas Andrást, a Minisztérium Titkárságának vezetőjét; 
Dékány Józsefet, a Főkönyvelőség vezetőjét; valamint dr. Lakatos Imrét, a Fővárosi Bíróság elnökét.

87 A Minisztertanács 540521/34/1954 számú nem nyilvános határozatával, a Magyar Távirati Iroda 
vezérigazgatójának előterjesztésére, az MTI kollégiumának tagjává nevezte ki Barcs Sándor 
vezérigazgatót, Kenyeres Júlia vezérigazgató-helyettest; Hudek Istvánt a Belföldi Szerkesztőség 
vezetőjét; Köves Tibort, a Külpolitikai Szerkesztőség vezetőjét; Gombó Pált, a Külföldi Sajtószolgálat 
vezetőjét; Budavári Gyulát, a Gazdasági és Műszaki Főosztály vezetőjét, Halasi Györgyöt, a Vidéki 
Szerkesztőség vezetőjét, Vécsey Lajost, a Személyzeti Osztály vezetőjét.
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35 .) Fizikai és értelmiségi dolgozók hazautazási kedvezményének egységesítése.88

Gerő Ernő elvtárs: Nincs észrevétel, elfogadjuk.89

36 .) Határmegbízott felmentése és kinevezése.90

Gerő Ernő elvtárs: Nincs észrevétel, elfogadjuk.91

Bejelentések:

Hegedüs András elvtárs: Egy bejelentésem lenne, a traktoros napról. Minden év június 
második vasárnapját traktoros nappá kellene nyilvánítani.92

Gerő Ernő elvtárs: Nincs észrevétel, elfogadjuk.93

MNL OL XIX-A-83-a-540521 1–19.

88 A közlekedés- és postaügyi miniszter előterjesztésében ismertette a hazautazási kedvezmények 
között az 1952, illetve 1953 óta fennálló különbségeket. Ezek szerint a házas fizikai dolgozók havonta 
öt alkalommal, a házas értelmiségi dolgozók havonta két alkalommal utazhatnak kedvezménnyel 
lakóhelyükre. A húsz éven aluli nőtlen fizikai dolgozók szüleik lakóhelyére minden feltétel nélkül, 
húsz év felett pedig abban az esetben, ha szüleik eltartásáról ők gondoskodnak ugyancsak havi öt 
esetben utazhatnak kedvezménnyel. A nőtlen értelmiségi dolgozók kedvezményre nem jogosultak. 
Kivételt képeznek a Sztálinvárosban, Sajóbábonyban, Kazincbarcikán, Diósgyőrben, Komlón dolgozó 
értelmiségiek, akik a lakásviszonyok számottevő javulásáig a fizikai dolgozókkal azonos kedvezményt 
élveznek. A különbségtétel ma már nem indokolt, és különösen kedvezőtlen hatással van azokra, akik 
fizikai munkakörből kerültek át értelmiségi munkakörbe.

89 A Minisztertanács ez előterjesztést jóváhagyta, és kiadta 2.047/16/1954 Mt. h. számú határozatát 
(HT 1954. 16. szám, május 27.).

90 A belügyminiszter Magyarország és a Szovjetunió között 1950. február 24-én, illetve Magyarország és 
Románia között 1952. június 2-án a határkonfliktusok és határincidensek rendezéséről kötött egyezmények 
alapján előterjesztést tett a magyar–szovjet határra és a magyar–román határ II. szakaszára kinevezett 
Varga József őrnagy, határmegbízott felmentésére és Moravszki András százados kinevezésére.

91 A Minisztertanács az előterjesztést 540521/36/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
92 A földművelésügyi miniszter az MDP Politikai Bizottságának a vasutas, bányász, pedagógus 

stb., napokhoz hasonlóan „traktoros nap” kijelöléséről szóló határozata alapján előterjesztést tett 
minden év június második vasárnapjának „traktoros nappá” nyilvánítására, amit a földművelésügyi 
minisztériumnak és a MEDOSZ-nak közösen kell megszervezni. A határozati javaslat szerint a 
Minisztertanács utasítja a helyi tanácsok végrehajtó bizottságait, hogy vegyenek részt a rendezésben, 
biztosítsák a „nap” ünnepi jellegét, továbbá felkéri a tömegszervezeteket, hogy kultúrcsoportjaik 
működjenek közre a rendezvényeken.

93 A Minisztertanács az előterjesztés alapján 1.041/1954 Mt. h. számú határozatával (MK 1954. 39. 
szám, május 27.) döntött a „Traktoros Nap” kijelöléséről és 540521/37/1954 számú nem nyilvános 
határozatával meghatározta a rendezés körülményeit és költségeit.
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MELLÉKLET

1.

Nehézipari Miniszter Szigorúan titkos!
71463/1954.

Előterjesztés a Minisztertanácshoz

Tárgy: Az 1952. évi április 27-i csehszlovák–magyar alumíniumipari és energiakoope-
rációs államközi egyezmény és az ezzel összefüggő 1952. november 25-i megállapodás 
bonyolításával kapcsolatos kormányfőmegbízotti tárgyalás.

1 .) Az Egyezmény célkitűzései.
Az 1951. április 27-én Magyarország és Csehszlovákia között létrejött Együttműködési 
Egyezmény a magyar bauxitbányászat, a timföld-, alumínium- és energiaipar csehszlovák 
gépszállításokkal történő gyors felfejlesztését, a magyar energiagazdaság részére 
elektromos energia átadását, ugyanakkor magyar műszaki segítséggel, valamint bauxit- és 
timföldszállítás biztosításával Csehszlovákiában alumíniumipar megteremtését tűzte ki 
célul. Az Alapegyezmény kiegészítését képezi az 1952. november 25-én aláírt megállapodás, 
mely számot vet az egyezmény lebonyolítása során felmerült nehézségekkel, és ennek 
megfelelően, az Alapegyezmény célkitűzéseinek változatlan fenntartása mellett, a 
kölcsönös szállítások mértékében és ütemezésében változtatásokat eszközöl.

2 .) Az Együttműködési Egyezmény bonyolításának általános eredményei.
Az 1951. április 27-i Egyezmény lebonyolításának első két éve azt mutatta, hogy a 
célkitűzések még az 1952. június 15-i új ütemtervvel szemben is helyenként 4–6 havi 
késéssel nyertek, illetve nyernek megvalósulást. Ez a késedelem a timföldtermelés 
eredetileg tervezett felfutását lassítja.
Csehszlovák gépi berendezések és saját beruházások segítségével bauxitbányászatunkat 
nagymértékben gépesítettük, és teljesítőképességét emeltük.
Elkészült az almásfüzítői timföldgyár bővítése, múlt év augusztus 20-án újraindult 
az inotai alumíniumkohó, és üzembe helyezték a csehszlovák alumíniumkohót is. Az 
1953. évben nagyrészt befejeződött a magyaróvári, és 1954. évben befejeződik az ajkai 
timföldgyár bővítése is.
Megvalósult a két ország távvezeték-rendszerének összekapcsolása, és az áramszol-
gáltatás csehszlovák részről 1952 decembere óta folyik. Ennek mérve azonban nem 
felel meg az eredeti megállapodásban vállalt csehszlovák kötelezettségnek. Ez a 
körülmény, valamint az inotai erőmű sorozatos meghibásodása súlyos kieséseket okoz 
népgazdaságunk termelésében.

1954. május 21. – Melléklet
30
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A csehszlovák kohó terveit és az annak sínezéséhez szükséges alumíniumot leszállítottuk, 
a kohó építésénél és beindításánál rendszeres műszaki segítséget nyújtottunk. Úgy az 
inotai, mint a csehszlovák kohó beindításánál az AEG-egyenirányítókkal kapcsolatban 
sajnálatos nehézségek merültek fel, és mindkét esetben az egyenirányítók kicserélése 
vált szükségessé. Ezeket a nehézségeket szovjet segítséggel sikerült áthidalni.

3 .) Az Egyezmény bonyolítása során az alábbi kérdések megoldásához kormányjóváhagyás, 
illetve a két ország kormány-főmegbízottainak döntése szükséges:

a.) Bauxitszállítás.
Bauxitszállítási kötelezettségünk teljesítése Csehszlovákia felé a következőképpen 
alakult:
 1952. 1953. 1954., illetve a későbbi
   években
 ezer tonnában
1951. április 27-i egyezmény
szerinti szállítási kötelezettség 80–90 150–160 208–228
Teljesítés 37,2 18
Az 1951. évi Alapegyezmény szerinti bauxitszállítások ütemezése 1953. évben sem 
volt betartható, mert [a] csehszlovák fél timföldgyára beindításának eltolódása, 
továbbá fogadási lehetőségeinek korlátozottsága folytán csak napi 20, majd 
utóbb 10 vagon átvételét vállalta, sőt a szállított bauxit modulusának nem 
kielégítő volta miatt a szállításokat 1953. szeptember 7-én leállította, és csak 
november elején adott újból szállítási diszpozíciót. Ilyen körülmények között 
1953. évi 50 000 tonnás szállítási kötelezettségünkből csak 18 000 tonnát tudtunk 
leszállítani, vagyis 32 000 tonnás hátralék maradt fenn. A napi szállítmányoknak 
10 vagonra történt csökkentésével egyidejűleg [a] csehszlovák fél az időjárási 
viszonyokra hivatkozva, 1953. december 1-től 1954. február végéig szüneteltetni 
kívánta a bauxitszállítást, ezzel szemben a külkereskedelmi vállalat december 
1-jén túl is folytatta a szállításokat mindaddig, amíg az időjárási viszonyok a 
bauxit szállítását valóban lehetetlenné tették.
Az 1951. évi Egyezmény megkötésekor az akkori időben ismert bauxitkincs 
minőségének megfelelően, 7-es átlagmodulusú bauxit szállítása köttetett ki 6 6/2-es 
modulus alsó határral. Az időközben felmerült egyéb exportkötelezettségek és 
a kutatási munkák eredményeképpen javaslatot terjesztettünk [a] csehszlovák 
fél elé 6-os átlagmodulusú, minimálisan 5-ös bauxit szállítására. Csehszlovák 
fél javaslatunkat nem fogadta el és a legutóbbi külkereskedelmi tárgyalásokon 
fenntartotta 7-es modulusú bauxit szállítására támasztott igényét, amivel szemben 
[a] magyar fél leszögezte, hogy csak 5-ös, legjobb esetben 6-os modulusú bauxit 
szállítására tud kötelezettséget vállalni. A kérdést mindkét fél kormányfőmegbízottja 
elé terjeszti döntésre.
Az Alapegyezmény szerinti 1954. évi bauxitátvételi kötelezettség 208–228 000 
tonna, ezzel szemben [a] csehszlovák fél a fent hivatkozott külkereskedelmi 
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tárgyalások során létrejött megállapodás értelmében 1954-ben mindössze 50 000 
tonnát vesz át. Tekintettel arra, hogy a hitelkonstrukcióban történő csehszlovák 
gépszállítások törlesztésére részben a bauxitszállítmányok ellenértéke szolgál, a 
bauxitátvétel ily nagymérvű, mintegy 22 millió devizaforint értéket képviselő 
csökkentése e téren igen kedvezőtlen helyzetet teremt.

b.) Timföldszállítás.
Csehszlovákia részére eddig teljesített és még teljesítendő timföldszállításainak 
alakulását az alábbi táblázat adja:

1951. ápr. 27-i Egyezmény 
alapján 1952. VI.-ban 

megállapított kötelezettség

1952. nov. 25-i 
megállapodás szerinti 
csehszlovák kívánság

1953 végéig 
teljesítve

ezer tonnában
1952. évben 13 7 7
1953. ” 25 20 21
1954. ” 39 65
1955. ” 19 54
Összesen 96 146

1954. évre az Alapegyezmény szerinti 39 000 tonna timföld helyett 30 000 
tonna szállítása biztosítható.
Az 1952. november 25-i megállapodás szerinti 50 000 tonnás többlet szállítása 
csak 1955–57-ben lesz lehetséges. A többletszállítással szemben támasztott 
magyar igények teljesítési lehetőségeire nézve [a]csehszlovák fél végleges 
állásfoglalását még nem közölte, a magyar részéről történő átvétel előfeltétele 
azonban, hogy a kiegyenlítés – a marónátron kivételével – hitelkonstrukcióban 
történhessék. Ha csehszlovák fél a magyar igények kielégítését nem vállalja, 
külkereskedelmünk álláspontja szerint a többletszállítást nem teljesítjük. E 
kérdéssel jelen előterjesztésünk 3/f. pontja részletesen foglalkozik.

c.) Az energiakooperációval összefüggő kérdések.
A csehszlovák energiaszállítások alakulását a következő táblázat mutatja:
1951. évi Egyezmény szerinti kötelezettség
 szállítás tranzit egyenleg
 MW MW MW
1952. évben 70 – 70
1953. I. 1. – X. 1. 80 – 80
1953. X. 1. – 1954. X. 1. 80 20 60
1954. X. 1-től 100 20 80
1955. évben 125 40 85
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 1952. nov. 25-i megállapodás  Tényleges
 szerinti kötelezettség  teljesítés
 MW  MW
1952. évben 10  10
1953. I. 1. – VI. 30. 20  20
1953. VII. 1. – XII. 31. 40  40

1953. júliusban Prágában folytatott tárgyalásokon [a] csehszlovák fél új, redukált 
áramszállítási ütemtervet adott meg, éspedig:

 Csehszlovák szállítás Ebből tranzit Egyenleg
 MW MW MW
1953. VIII. 15-től 40 – 40
1954. VII. 1-től 45 – 45
1955. I. 1-től 80 20 60
1955. VII. 1-től 85 20 65
1956. I. 1-től 90 20 70
1956. V 1-től 105 20 85
1957. I. 1-től 125 40 85

Mint ismeretes, a csehszlovák kormány az 1951. szeptember 27-i energiaszerződést 
nem hagyta jóvá és f. é. február hó folyamán új szerződéstervezetet adott át. Ez 
a szerződéstervezet az 1951. évi szerződéshez képest lényegbevágó elvi eltéréseket 
tartalmaz. Például az energiaszolgáltatást nem az alumínium- és energiaszállítási 
Egyezmény keretében, hanem a normális kereskedelmi clearing keretében kívánja 
elszámolni, továbbá a szerződést csak egy évi időtartamra kívánja megkötni, 
és nem tér ki a 45 MW fölötti teljesítmény szolgáltatásának határidejére sem.
Csehszlovák fél eddigi késedelmei és az inotai erőmű meghibásodása folytán 
1953. évben jelentkezett 120 MW villamosenergia-teljesítményhiány miatt a 
magyar energiagazdaság – szükségmegoldásként – fogyasztói korlátozásokat 
volt kénytelen alkalmazni.
Magyar fél az Alapegyezményben a magyar áramszolgáltatásra vonatkozóan 
foglaltakat úgy kívánná értelmezni, hogy arra csak az Egyezmény szerinti teljes 
energiamennyiségnek csehszlovák fél részéről történő szolgáltatást követő egy 
év múlva kerüljön sor.
Ha csehszlovák fél energiateljesítménye az elkövetkező években nem haladja meg a 
bruttó 80 MW-ot, úgy a zuglói szinkronkompenzátor-állomás megépítésére nem 
lesz szükség, és ez esetben az erre vonatkozó megrendelés-stornírozás lenne célszerű.
Ugyancsak az energiateljesítmény 45–60 MW felfutásának függvénye a tranzit-
áramszolgáltatás, valamint az ehhez szükséges távvezeték további kiépítése. Ez 
a 15 millió forintos beruházás 2/3 részben elkészült.



680

30 19 5 4 .  M Á J u S  21.  –  M E L L É K L ET

d.) Tiszapalkonyai „T” Erőmű.
Az erőmű részére történő csehszlovák gépszállítások (kazánok, turbógenerátorok) 
eredeti üzembe helyezési ütemterve az alábbi volt:
 I. blokk 1954. VI. 1.
 II. blokk 1955. I. 1.
 III. blokk 1955. XII. 1.
 IV. blokk 1956. VII. 1.,
melynek alapján a szállítások pénzügyi szempontból következőképpen alakultak volna:
 1952. 1953. 1954. 1955. 1956. Összesen
   millió devizaforintban
az egyezményes
hitelszámla terhére 3 50,4 42 12 – 107,4
kereskedelmi
egyezmény keretében 7,5 63,6 67,2 74,4 30 242,7
összesen 10,5 114 109,2 86,4 30 350,1
Teljesítés:
egyezményben  4,4 millió rbl. = 13 millió Dft
clearingben  5,6 millió rbl. = 17 millió Dft
Az Erőmű építkezési munkálatait az Építésügyi Minisztérium tervdokumentáció 
hiányában 1953. év őszén leállította, és csak 1954. év elején, az 1953. december 
29-i minisztertanácsi határozat rendelkezéseinek megfelelően indította meg újra 
annak ellenére, hogy már 1953 tavaszán rendelkezésre álltak a szükséges tervek.
Csehszlovák féllel 1953 augusztusában – a kormányfőmegbízottak jóváhagyásától 
függően – megállapodás jött létre a szerelés ütemezésében feltételezve a 
részleges tervdokumentációval történő kezdésnek a Minisztertanács részéről 
való engedélyezését. Az építkezés elhúzódása folytán ez a megállapodás nem 
tartható, így a csehszlovák féllel új határidők rögzítése válik szükségessé.
Az I. blokk üzembe helyezését 1955. év végére feltétlenül biztosítani kell, mert 
1956. évi országos energiaellátási tervünk azzal számol, hogy az Erőmű 1956. év 
folyamán már részt vesz az energiaszolgáltatásban.
1953. évre tervezett szállításait csehszlovák fél csak mintegy 24% erejéig teljesítette, 
1954. évben azonban nemcsak az I. blokk gépegységeit szállítja le, hanem összesen 
mintegy 140 millió Dft értékben kíván szállításokat teljesíteni (ebből 16 millió 
rbl-t hitelszámlára).
Az I. blokk berendezéseinek a korábban átadott specifikációban foglaltak 
szerinti leszállítása után – az ütemtervnek megfelelő üzembe helyezés lehetővé 
tételére – a II. blokk berendezésének szállítása is biztosítandó a folyó évben, 
amihez a Nehézipari Minisztérium 1954. évi importkeretének megfelelő mérvű 
felemelése szükséges.
Az 1954. évi csehszlovák szállításoknak 70,9 millió Dft érték erejéig korlátozott 
fogadása azzal a szinte felbecsülhetetlen veszéllyel járna, hogy [a] csehszlovák fél a 
szállításra kész berendezéseket – a külkereskedelmi tárgyalások folyamán legutóbb 
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elhangzott csehszlovák közlés szerint – más viszonylatban értékesíti, és ez esetben 
1959 előtt nem tudná az Erőmű berendezéseinek gyártását újból megkezdeni.
Az Erőművel kapcsolatban a két fél között kötendő szerződések:
 I. Szállítási szerződés (Kaufvertrag)
 II. Általános szállítási és fizetési feltételek  
  (Allgemeine Lieferungs- und Zahlungsbedingungen)
 III. Tervezési szerződés (Projektvertrag)
 IV. Szerelési szerződés (Montagevertzrag)
egyes pontjainak szövegezésénél [a] csehszlovák fél állandóan nehézségeket 
támaszt, úgyhogy a szerződések – a hosszú ideje húzódó tárgyalások ellenére 

– még nem voltak megköthetők, ami igen sok esetben a kérdések tisztázatlansága 
folytán (például a raktározás, a garancia stb. kérdésében) súlyos nehézségeket 
és véleményeltéréseket okoz.
Csehszlovák fél az Erőművel összefüggésben minden vonalon arra törekszik, 
hogy a lebonyolítást a csehszlovák–magyar alumíniumipari és energiakooperációs 
egyezmény keretéből kiemelje, és azt a külkereskedelmi szervekre ruházza át, 
ami ellentétes az Alapegyezmény szellemével, de ezen túlmenően, az 1953. január 
14-én Prágában magyar részről Vas és Osztrovszky elvtárs, csehszlovák részről 
Rejna és Freisler elvtárs részvételével tartott értekezlet határozata szerint is, 
az Erőmű teljes egészében, tehát a két állam közötti hosszú lejáratú szerződés 
keretébe tartozó rész is, a két kormányfőmegbízott hatáskörébe, vagyis az 1951. 
április 27-i Egyezmény keretébe tartozik.
Az Erőmű részére teljesített szállítások garanciális kérdésében a magyar álláspont 
szerint a garancia időtartama a sikeres próbaüzem befejezésétől számított 18 
hónap legyen, míg csehszlovák fél a szállítás időpontjától kívánja a garanciális 
időt számítani. Ez azzal a veszéllyel jár, hogy a garancia igen sok esetben már a 
próbaüzem megkezdésének időpontjában lejárna.

e.) Az Inotai „November 7.” Erőmű meghibásodásával kapcsolatos kérdések.
Az Inotai „November 7.” Erőmű berendezéseinek tervezésénél, gyártásánál és szerelésénél 
mutatkozott minőségi hiányosságok megszüntetésére vállalt kötelezettségeit [a] 
csehszlovák fél csak részben teljesítette, és éppen a legfontosabb tételeknél komoly 
elmaradás tapasztalható. Főleg az erőműturbinának sorozatos meghibásodásából, 
illetve nem megfelelő üzeméből kifolyólag a magyar népgazdaságban súlyos 
kiesések jelentkeztek, amelyek elsősorban alumíniumkohászatunkban jártak 
káros következményekkel.

f.) Az 1952. november 25-i megállapodás szerinti 50 000 tonna timföld előállításához 
igényelt csehszlovák segítség kérdése.
Az Alapegyezményben vállalt timföldszállítási kötelezettségünkön felül 50 000 
tonna timföld szállításának lehetővé tételére csehszlovák féltől a timföldgyártás 
fejlesztése érdekében a következő szállításokat igényeljük:



682

30 19 5 4 .  M Á J u S  21.  –  M E L L É K L ET

  12 000 tonna marónátron
éspedig:
 1954-ben 2 000 tonna,
 1955-ben 4 tonna,
 1956-ban 6 tonna, 
melynek kiegyenlítése az „Investitions Sonderkonto” 
(„Beruházási külön számla”) terhére történik, továbbá
 1954. évi szállításra:
  6 db autokláv
  5000 tonna hengerelt áru
  1000 tonna csőanyag
  cca. 15 tonna szelep
  2600 m3 fenyő fűrészáru
 1955. évi szállításra
  6 db autokláv,
mely utóbbi tételeket [a] magyar fél csak az esetben veszi át, ha azok kiegyenlítése 
az Alapegyezménnyel azonos feltételű hitelkonstrukció keretében történhet.
Ha a szállítások – úgy a marónátron, mint a többi tétel – bármilyen okból nem 
volnának teljesíthetők, úgy a külkereskedelem állásfoglalása szerint az 50 000 
tonnás timföldtöbblet szállítására nem kerülhet sor.

g.) Az egyezményes hitelkonstrukció revíziója.
Az Alapegyezmény az eredetileg 1951., 1952. és 1953. évre előírt csehszlovák 
gépszállítások egy részének rendezését úgynevezett „Investitions Kreditkonto” 
(„Beruházási hitelszámla”) terhére írta elő oly módon, hogy az 1953. év végéig 
csehszlovák fél részéről teljesített szállítások 1954. január 10-től három egyenlő 
évi részletben törlesztendők, és a törlesztésre [a] magyar fél elsősorban 1954., 
1955. és 1956. évre előírt bauxit- és timföldszállításainak ellenértékét használja fel.
Az Alapegyezmény szerinti hitelkonstrukció elgondolásai nem valósultak 
meg maradéktalanul, mert [a] csehszlovák fél szállításait még az 1952. június 
15-i új ütemtervvel szemben is 4–6 havi késéssel teljesítette, az eredetileg 2 
évesnek látszó hitelidőszak tehát csehszlovák fél szállítási késedelme folytán 
jelentősen csökkent.
Az Alapegyezmény szerint az „Investitions Kreditkonto” törlesztése az 1954., 
1955. és 1956. évi bauxit- és timföldszállítások ellenértékének felhasználásával 
történik elsősorban, ami feltétlenül szükségessé tette volna, hogy bauxit- és 
timföldszállítási kötelezettségünket maximális mértékben teljesíthessük, mert 
ellenkező esetben az „Investitions Kreditkonto” törlesztésére a clearing keretében 
más, esetleg fontosabb exportcikkeket kell felhasználnunk.
Tekintettel arra, hogy timföld tekintetében a mi hibánkból, bauxit esetében 
pedig a csehszlovák timföldgyár megépítésének elhalasztása és [a] csehszlovák 
fél fogadási lehetőségeinek korlátozottsága folytán 1955–1956-ban nem tudtunk 
olyan mennyiséget exportálni, amely az „Investitions Kreditkonto” törlesztési 
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szükségletét teljesen fedezni fogja, továbbá tekintettel a csehszlovák fél 1951–1953. 
évi gépszállítási késedelmére, illetve ezek egy részének 1954. évre történő 
áttolódására, elérendő volna, hogy az „Investitions Kreditkonto” terhére 
teljesített 1954. évi, illetve későbbi szállítások (beleértve a „T” Erőmű szállításait) 
ellenértékének törlesztése is az Alapegyezmény elgondolásának megfelelően 2 
éves hitel alapján, tehát 1956-ban kezdődjék.

II. 
Határozati javaslat

1 .) A Minisztertanács utasítja a csehszlovák–magyar alumíniumipari és energia-
együttműködési Egyezmény kormányfőmegbízottját, hogy az Egyezmény 
lebonyolításával kapcsolatban jelen előterjesztésben részletezett kérdések megoldása, 
továbbá az Egyezmény célkitűzéseinek a két ország gazdaságpolitikájában 
követendő új irányelvek alapján történő megvalósítása érdekében, megfelelő 
szakemberekből álló bizottság bevonásával, haladéktalanul tegyen javaslatot 
[a] tárgyalások mielőbbi megtartására.

2 .) A kormányfőmegbízott a csehszlovák kormányfőmegbízottal egyetértésben vizsgálja 
felül mindkét fél szállítási kötelezettségeit, és a két ország módosított terveinek 
megfelelően, valamint a szükségletek és a reális lehetőségek figyelembevételével 
rögzítse a még hátralékos szállítások mérvét és határidejét.

3 .) A kormányfőmegbízott vezetésével tárgyaló bizottság tárgyalási irányelveit a 
Minisztertanács a súlyponti ügyek tekintetében az alábbiak szerint határozza meg:

a.) A Csehszlovákiába szállítandó bauxit mennyisége és minősége kérdésében magyar 
részről hozzájárulunk ahhoz, hogy az Alapegyezményben 1954. évre előírt 
208–228 000 tonna bauxit helyett a csehszlovák fél kívánságának megfelelően 
50 000 tonna kerüljön kiszállításra.
Figyelemmel a bauxitbányászatban fennálló nehézségekre, valamint a baráti 
országokkal kötött külkereskedelmi megállapodásokra, közölje a kormányfőmegbízott 
[a] csehszlovák féllel, hogy az Alapegyezmény szerinti 7-es modulusú bauxit 
szállítását biztosítani tudjuk. Fogadtasson el tehát minimum 5-ös, legjobb 
esetben 6-os átlagmodulusú bauxitot oly módon, hogy a szállításoknál a baráti 
országikkal fennálló külkereskedelmi megállapodásokban alkalmazott „partie” 
elv itt is érvényesüljön. Tegyen javaslatot [a] csehszlovák félnek műszaki 
bizottság alakítására, melynek feladata a bauxit Csehszlovákiában történő 
keverési lehetőségeinek megvizsgálása.

b.) A Csehszlovákiába irányuló magyar timföldszállítási kötelezettség kérdésében közölje 
a kormányfőmegbízott csehszlovák féllel, hogy 1954. évben az Alapegyezményben 
rögzített 39 000 tonna helyett 30 000 tonna timföld szállítására vállalunk 
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kötelezettséget megjegyezvén, hogy ez esetben 1954. évre clearingben is vállaljuk 
3000 tonna szállítását.
Az Alapegyezményben, illetve az 1952. november 25-i megállapodásban vállalt 
timföldszállítási kötelezettség teljesítésére nézve a kormányfőmegbízott a 
következő javaslatot tegye:

1951. ápr. 27-i 
egyezmény alapján 

1952. nov. 25-i meg-
állapodás alapján

Összesen

ezer tonnában
1952–1953. évi teljesítés 28 – 28
1954. évi száll[ítás] 30 – 30
1955. évi ” 30 10 40
1956. évi ” 8 32 40
1957. évi ” – 8 8
Összesen 96 50 146

A timföldtöbblet szállításának előfeltétele azonban a magyar ellenigények kielégítése, 
továbbá az, hogy a csehszlovák szállítások kiegyenlítése – a marónátron kivételével 

– az Alapegyezménnyel azonos feltételű hitelkonstrukció keretében történhessék.
c.) Az energiakooperációval kapcsolatban

a kormányfőmegbízott hasson oda, hogy csehszlovák fél mielőbb teljesítse [az] 
Alapegyezmény szerinti áramszállítási kötelezettségét.
Közölje [a] csehszlovák féllel azt a határozott magyar álláspontot, hogy az 
elektromosenergia-szállítás az 1951. április 27-i Együttműködési Egyezmény keretébe 
tartozik, és mint különleges áruszállítás kezelendő, amelyre nézve az említett 
Egyezmény IV. fejezetének 15. §-a alapján külön részleges megállapodás volt kötendő.
Igyekezzék ennek alapján elérni, hogy az 1951. szeptember 27-én mindkét fél 
részéről aláírt energiaszerződést [a] csehszlovák fél illetékes szervei – esetleg 
egyetértésben módosított formában – szintén jóváhagyják.
Ha ezt az energiaszerződést a jelenlegi körülmények között [a] csehszlovák féllel 
véglegesnek elfogadtatni és jóváhagyatni nem volna lehetséges, úgy állapodjék 
meg [a] csehszlovák féllel az 1952. december 1-i „átmeneti szabályozás”-hoz 
hasonló átmeneti szerződés megkötésében oly módon, hogy abban a következő 
elvi álláspontok érvényesüljenek:
1 .) Az átadandó mennyiség
 1954. első felében  60 MW
 1954. július 1-től  80 MW
szolgáltatásában jöhet létre megállapodás.
Ha ezen az alapon [a] csehszlovák féllel semmi esetre sem köthető megállapodás, 
végső esetben alsó határként
 1954. július 1-től  45 MW
 1954. november 1-től  60 MW
szolgáltatásában jöhet létre megállapodás.
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2 .) A szállított áram ellenértékének kiegyenlítése Investitions Sonderkontón 
történjék az együttműködési Egyezményben foglaltaknak megfelelően, 
nem pedig clearingben.
3 .) Bár az átmeneti megállapodás időtartama egy év, szerződésileg biztosítsa 
annak legalább egy évvel automatikusan történő meghosszabbodását.

4 .) A folyamatos energiaszolgáltatás évi 5500 órán túl is normális tarifa mellett 
történjék.
5 .) Kötbér tekintetében a kormányfőmegbízott elfogadhat egy egyszerűsített formát.
6 .) Ha a fenti elvi szempontok figyelembevételével újabb átmeneti megállapodás 
megkötésére kerülne sor, úgy [a] csehszlovák fél 1954. október 1-ig nyilatkozzék, 
hogy az 1951. szeptember 27-i energiaszerződést mikor fogja jóváhagyni, illetőleg az 
abban megállapított energiamennyiséget mely időponttól kezdődően szolgáltatja.
Abban az esetben, ha [a] csehszlovák fél 1955. évtől kezdődően hosszabb lejáratú és 
megfelelően előnyös feltételek mellett szerződést hajlandó kötni legalább 45–60 
MW nettó villamosenergia-teljesítménynek a magyar népgazdaság részére való 
szállítására, akkor [a] magyar fél hajlandó a 120 kV-os távvezetéket a keleti nagy 
erőművektől az ország határáig Velka Ida irányában 1955. év folyamán megindítani, 
és legfeljebb 40 MW teljesítményig olyan teljesítményt a csehszlovák félnek 
ebben az irányban átadni, mint amilyen teljesítményt a csehszlovák fél itt kíván, 
ha ezt az átadandó teljesítményt a kisigmándi és váci átvevő-állomásokon a 
fentiekben említett 45–60 MW teljesítményen túlmenően [a] csehszlovák fél 
rendelkezésre bocsátja. A tranzitenergiával kapcsolatos egyéb kérdésekre az 
eredeti Államközi egyezményben foglaltak mértékadók.
Abban az esetben, ha a csehszlovák fél által szállítandó villamos energia 
teljesítménye az elkövetkező évek folyamán nem haladja meg a 80 MW-ot, a 
kormányfőmegbízott közölje, hogy a Pos.C 12 alatti szinkronkompenzátor-állomás 
megépítése feleslegessé válik, és tisztázza a storno lehetőségeit.
Közölje a kormányfőmegbízott csehszlovák féllel, hogy az inotai „November 7.” 
Erőmű részére szállított gépegységek sorozatos meghibásodása következtében 
jelentkező energiahiány miatt a magyar iparban jelentős korlátozásokat kellett 
végrehajtani. A kölcsönös gazdasági megsegítés elve alapján tegyen javaslatot 
arra, hogy az inotai gépegységek üzemképtelenségének, illetve csökkentett 
teljesítményének ideje alatt [a] csehszlovák fél az Egyezmény keretében egyébként 
biztosított energiamennyiséget emelje fel.

d.) A Tiszapalkonyai „T” Erőmű csehszlovák gépszállításaival kapcsolatban
a kormányfőmegbízott állapodjék meg a csehszlovák kormányfőmegbízottal a 
magyar javaslat szerinti, az építkezés állásának megfelelő szerelési ütemezésben.
Biztosítsa az I. blokk 1955. év végi üzembe helyezési határidejét, továbbá az I. 
blokkhoz tartozó berendezések 1954. év folyamán történő komplett leszállítását.
Ugyancsak biztosítsa a II. blokk gyártásának folyamatosságát és a legdöntőbb 
berendezések leszállítását 1954. évben.
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Az előbbiek érdekében az 1954. évi importkeretet a Minisztertanács 70,9 millió 
devizaforintról 110 millió devizaforintra emeli fel.
A kormányfőmegbízott igyekezzék elérni, hogy a körülbelül 40 millió devizaforintos 
többletimport minél nagyobb hányadban Investitions Kreditkontóra (beruházási 
hitelszámlára) történjék.
A Minisztertanács még abban az esetben is felhatalmazza a kormányfőmegbízottat 
a körülbelül 110 millió devizaforintos 1954. évi szállítás biztosítására, ha [a] 
csehszlovák fél által korábban javasolt 16 millió rubeles 1954. évi hitelösszeget 
a tárgyalások során nem sikerülne felemelni.
Az I. és II. blokk szereléséhez, illetve a szerelés folyamatosságához szükséges 
110 millió devizaforintos kereten felül szállításokat a kormányfőmegbízott csak 
1955. évre történő előszállításként fogadhat el.
A kormányfőmegbízott ragaszkodjék ahhoz, hogy az Erőmű szállításainak 
lebonyolítása teljes egészében a csehszlovák–magyar alumíniumipari egyezmény 
keretében maradjon meg.
Hasson oda a kormányfőmegbízott, hogy az Erőművel kapcsolatban [a] csehszlovák féllel 
létesítendő minden szerződés végleges formában f. é. szeptember 30-ig megköttessék.
Ragaszkodjék ahhoz, hogy a felmerülő vitás kérdések eldöntése a kormányfőmegbízottak 
feladata legyen, akik azokat, ha megegyezni nem tudnának, kormányaik elé viszik.
A garancia időtartamának eldöntésénél fogadtasson el a magyar álláspontnak 
megfelelő, a próbaüzem sikeres befejezésétől számított 18 hónapos időtartamot.

e.) Az Inotai „November 7.” Erőmű rekonstrukciójával kapcsolatban
közölje a kormányfőmegbízott csehszlovák féllel, hogy 1953. év végéig – főleg az 
Inotai Erőmű meghibásodásából adódott energiateljesítmény-hiány pótlására 

– szükségmegoldásokkal termelt 326,5 millió kWó áram 
önköltségtöbblete 32,6 millió Dft,
a lekapcsolások folytán előállított  
termeléskiesés az iparban 535 millió Dft,
a magyar népgazdaság károsodása  
tehát becslések szerint mintegy 567,6 millió Dft.
Ez az összeg több mint kétszerese a „November 7.” Erőmű részére történő 
csehszlovák szállítások összértékének.
Fentiek előrebocsátása után vesse fel az Erőmű rekonstrukciójának határidőkérdését 
és állapodjék meg az Erőmű jelenlegi helyzetének alapulvételével a turbinák 
meghibásodásának felszámolására teendő intézkedésekben, igyekezzék a 
rekonstrukció, a VI. egység, a teljes kapacitással történő üzembe helyezés és 
a VII. kazán üzembe helyezésének határidejét az alábbiak szerint rögzíteni:
 a VI. egység üzembe helyezendő 1954. VII. 31-ig,
 a rekonstrukció befejezendő 1954. IX. 30-ig,
 az Erőmű teljes kapacitással üzembe helyezendő [19]54. X. 1-ig,
 a VII. kazán üzembe helyezendő 1954. XII. 31-ig.
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A részhatáridők megállapításánál a csehszlovák ipari és műszaki lehetőségek 
nem hagyhatók teljesen figyelmen kívül, mégis olyképpen igyekezzék azokat 
megállapítani és [a] csehszlovák féllel kötelező formában elfogadtatni, hogy azok 
az Erőmű maximális 120 MW-os teljesítményét az 1954. évi őszi csúcsfogyasztás 
időpontjára lehetővé tegyék.

f.) Az 1953. november 25-i megállapodás alapján történő 50  000 to[nná]-s 
timföld-többletszállítás ellenében igényelt marónátron, hengerelt áru, 
gépberendezések és fenyő fűrészáru.
A kormányfőmegbízott szorgalmazza [a] csehszlovák félnél a fenti szállítások 
határidőre történő teljesítését, éspedig
 2000 tonna marónátron 1954-ben,
 4000 ” ” 1955-ben,
 6000  ” ” 1956-ban,
végső esetben azonban elfogadható a marónátron-szállítás a következő ütemezésben:
 5000 tonna 1955-ben,
 7000 tonna 1956-ban,
1954. évben történő szállításra: 5 db autokláv
  5000 to hengerelt áru
  1000 to csőanyag
  cca 15 to szelep
  2600 m3 fenyő fűrészáru
1955. évben történő szállításra:  6 db autokláv
Hívja fel [a] csehszlovák fél figyelmét arra, hogy ezek nélkül a timföld-többlet 
szállítására nem kerülhet sor. E tételek átvételének előfeltétele azonban, hogy azok 
ellenértékének kiegyenlítése – a marónátron kivételével – az Alapegyezménnyel 
azonos feltételek szerinti hitelkonstrukcióban történhessék oly módon, hogy 
a törlesztés 1956. január 1-től számított 3 év alatt egyenlő évi részletekben 
legyen teljesíthető.

4 .) Az 1951. április 27-i Államközi Egyezményben rögzített hitelkonstrukcióval 
kapcsolatban
a kormányfőmegbízott vesse fel a csehszlovák kormányfőmegbízott felé a 
módosítás kérdését a következő módon:
A bauxit késedelmes átvétele és a timföldgyári gépberendezéseknek 4–6 havi 
késedelemmel történt szállítása arányában a hitel-visszafizetés határideje 
módosítandó. Ezzel egyidejűleg megállapodás létesítendő a „T” Erőmű azon 
Investitions Kreditkontón szereplő berendezései ellenértékének kifizetésére 
is, amelyek az 1954. és a további években kerülnek szállításra. Az Egyezmény 
ugyanis a hitelfeltételeket abban a feltevésben állapította meg, hogy a „T” 
Erőműre vonatkozó csehszlovák szállítások nagyrészt az 1952–1953. évben 
nyernek lebonyolítást.
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Erre való tekintettel az „Investitions Kreditkonto” terhére eszközölt 1954. évi, illetve 
későbbi szállítások törlesztése a „T” Erőműre teljesítendő, valamint a timföldtöbblet 
elleni szállításokat beleértve (a marónátron kivételével). Az Alapegyezményben 
foglaltaknak megfelelő 2 éves hitel alapján 1956. évtől kezdődjék.

5 .) A kormányfőmegbízott tájékoztassa a csehszlovák kormányt, hogy a magyar 
kormány az eddigi kormányfőmegbízotti intézmény helyett az érintett szaktárcák 
bevonásával háromtagú kormánybizottság megalakítását tervezi, és javasolja, 
hogy a főmegbízotti intézmény átszervezését ottani viszonylatban is tegye 
megfontolás tárgyává.

6 .) Utasítja végül a kormányfőmegbízottat, hogy [a] csehszlovák féllel folytatott 
tárgyalásaink eredményéről ezek befejezésétől számított 14 napon belül tegyen 
jelentést a Minisztertanácsnak.
Ha a jelen határozatban foglalt irányelveknek megfelelően [a] csehszlovák féllel 
nem volt megegyezés létesíthető, tegyen javaslatot a továbbiakban szükségessé 
váló kormánytárgyalásra, valamint ennek anyagára és lefolytatására nézve.

Meg jegyzések: A HATÁROZATI JAVASLAT 3. b) pontjával kapcsolatban Osztrovszky 
György kormányfőmegbízott elvtárs 1954. évre az Alapegyezménynek megfelelő 39 000 
to timföld szállításának feltétlen biztosítását javasolja.  
Ugyancsak a 3. b) ponttal kapcsolatban az Országos Tervhivatal álláspontja az, 
hogy a timföldszállítási kötelezettség mennyiségének rögzítése előtt a magyar kor-
mányfőmegbízott a bel- és külkereskedelmi miniszter és az Országos Tervhivatal 
bevonásával ellenőrizze az 1954-ben szállítható mennyiséget.  

A HATÁROZATI JAVASLAT 3. d) pontjának 6. bekezdését az Országos Tervhivatal 
oly módon kívánja megváltoztatni, hogy a magyar kormányfőmegbízott a „T” Erőmű 
70,9 millió devizaforintos importkeretén felül leg feljebb olyan összegű többletimport 
biztosítására kapjon felhatalmazást, melyre a bel- és külkereskedelmi miniszter 
állásfoglalása szerint az 1954. évi csehszlovák–magyar árucsere-forgalmi megállapodás 
aktív egyenlege – Csehszlovákiából tervezett behozatal ellenértékének biztosításán 
felül – fedezetet nyújt.

Budapest, 1954. év május 6-án

Hidas István
nehézipari miniszter
Czottner Sándor s. k.

a nehézipari miniszter első helyettese 

MNL OL XIX-A-83-a-540521 60–68
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 31.

[540601 Elnökségi ülés]

[Gyorsírásos jegyzőkönyv]

Jegyzőkönyv a Minisztertanács 1954. június hó 1-ei elnök[ségi] üléséről

Napirend1

1 . Az óvodai és általános iskolai nevelők területi bérrendezésének módosítása.
Előadó: Erdey-Grúz Tibor elvtárs 
Meghívott: Rácz János pedagógus szakszervezet, Szász Márton elvtárs, Rigler 
György elvtárs

2 . Függetlenített bányamentők bérezése.
Előadó: Papp István elvt[árs] 
Meghívott: Varga János elvtárs Szász Márton elvtárs

3 . A Népművelési Minisztérium 1954. évi beruházási tervének módosítása.
Előadó: Jánosi Ferenc elvt[árs] 
Meghívott: Herczeg Ferenc elvtárs, Tauszk György elvtárs, Rigler György elvtárs

4 . Budapest, XV. Ker. Rákospalota mélyzónájának csatornázása.
Előadó: Szabó János elvt[árs] 
Meghívott: Papp István elvtárs

5 . Budapest–margitszigeti vízmű fejlesztése.
Előadó: Szabó János elvt[árs] 
Meghívott: Papp István elvtárs

6 . Budapest-margitszigeti vízműfejlesztés munkakezdési engedélyezése.
Előadó: Szabó János elvt[árs] 
Meghívott: Papp István elvtárs

7 . Szigetszentmiklósi vízmű fejlesztésének beruházási programja.
Előadó: Szabó János elvt[árs] 
Meghívott: Papp István elvtárs

1 A napirendjegyzék a jegyzőkönyvhöz csatolt kimutatás alapján készült, ami „a Minisztertanács 
elnökénél 1954. június 1-én előadásra kerülő” előterjesztések címét tartalmazza.

1954. június 1.
31
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8 . Debrecen város csatornázásának beruházási programja.
Előadó: Szabó János elvt[árs]
Meghívott: Papp István elvtárs

9 . Győr város csatornafejlesztésének és szennyvíztisztító telepének beruházási programja.
Előadó: Szabó János elvt[árs]
Meghívott: Papp István elvtárs

10 . Szolnok város csatornázása.
Előadó: Szabó János elvt[árs]
Meghívott: Papp István elvtárs

11 . Mélyfúróipari Tröszt megszüntetése.
Előadó: Lőrincz Imre elvt[árs] 
Meghívott: Csonka Tibor elvtárs, Papp István elvtárs

12 . Tatabánya ipari vízellátásának beruházási programja.
Előadó: Papp István elvtárs

13 . Budapest-Ferencváros rendező pályaudvar bővítésének tervfeladata.
Előadó: Papp István elvtárs

14 . R[ákosi]M[átyás]. Vas- és Fémművek Egyedi Gépgyára tekercselt készüléküzeme 
beruházásának továbbfolytatása.
Előadó: Papp István elvtárs

15 . A brikett-termelés biztosítása.
Előadó: Papp István elvtárs

16 . Oroszlányi XX. akna beruházási programja.
Előadó: Papp István elvtárs

17 . Tatabányai XV/a. akna beruházási programja.
Előadó: Papp István elvtárs

18 . Gravitációs alappont hálózatok nemzetközi összeköttetésének előkészítése.
Előadó: Papp István elvtárs 
Meghívott: Pogácsás György elvt[árs]

19 . Műszaki Bizományi Vállalat alapítása.
Előadó: Papp István elvtárs 
Meghívott: Tauszk György elvt[árs]
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20 . Nyersbőrgyűjtő és Készletező Vállalat raktárépítésének beruházási programjavaslata.
Előadó: Papp István elvtárs

21 . A hegesztett hajógyártás tanulmányozása a Szovjetunióban.
Előadó: Papp István elvtárs

22 . Nemzetgondozási ellátások felemelése.
Előadó: Tauszk György elvtárs

23 . Magyar–osztrák vegyes bizottsági tárgyalások.
Előadó: Tauszk György elvtárs

24 . Gépkocsik külföldi követségekről történő vásárlásának megtiltása.
Előadó: Vas Zoltán elvtárs

25 . Állami Ellenőrző Központ kollégiumának kiszélesítése.
Előadó: Vas Zoltán elvtárs

26 . Felső Duna-szakasz vízi energiájának hasznosításával kapcsolatos előmunkálatok.
Előadó: Vas Zoltán elvtárs

Napirenden kívül 

27 . Kisiparosok biztosítása.
Előadó: Tauszk [György] 
Meghívott: Gervai [Béla], Csikós N[agy] Béla

28 . [Kisiparosoknak iparjogosítványok kiadása]

29 . [Szénbányászati Trösztök szervezete]

30 . [Munkaidő kezdésének megváltozása]

31 . [Kisfaludy-Stróbl Zsigmond kitüntetése]
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1 .) Az óvodai és általános iskolai nevelők területi bérrendezésének módosítása2

Előadó: Erdey-Grúz Tibor elvtárs. 
A falusi és tanyai tanítók bérének korrekciója az összes pedagógusoknak kb. 61%-át érinti, 
a rendezés 4,8–22%-ig terjedő – zömmel 16%-os – emelkedést jelent. Az emelkedés 
részben alapbér, részben pótlékok.
Meg kell említenem, hogy a pedagógusok fizetése nagyon el van maradva az általános 
fizetésektől. Kezdő tanító fizetése például 741 Ft, 40 év után 1098 forintra megy fel. A 
középiskolai tanár fizetése 1004 Ft, 40 év után felmegy 1300 forintra. Most, hogy megszűnik 
a pedagógushiány, ezzel egyidejűleg megszűnik a túlórázás is. Igen nagyszámú – több 
ezer – pedagógus fizetése ezáltal csökkenni fog. Jelenleg a kötelező 22 óra helyett 30–35 
órát adnak. Az átlagkereset tehát lényegesen csökkenni fog, mert a túlórákat kénytelenek 
leszünk megszüntetni, s ez helyes is. A pedagógusok nagyon ragaszkodnak hozzá, mert 
kis fizetésükből nem tudnak megélni. Ezért elkerülhetetlen a pedagógusok fizetésének 
rendezése. Nagyon nagy az elkeseredés a pedagógusok körében. Műszaki rajzolók vagy 
technikumot végzett technikusok fizetése sokkal nagyobb, mint a tanítók fizetése. Feltétlenül 
sor kell kerüljön a pedagógusok fizetésrendezésére. Ez egy igen égető kérdés. El kellene 
határozni, hogy a jövő évben a pedagógusok fizetésének általános rendezésére kerüljön 
sor. A másik kérdés a letelepedési segély kérdése. Ez nagyon megkönnyítené a dolgunkat. 
Számos tanyai tanító helye üres, a régi tanító elmegy, mert kap máshol állást, újat pedig 
helyére nem kapunk. Meg kellene könnyíteni az ilyen helyekre való letelepedést egy 
letelepedési segéllyel, de ezt csak akkor tudjuk megoldani, ha ez a 3,5 millión felül mehet.
Nagy Imre elvtárs: Ha ezt a segélyt a falusira nem, csak a tanyai tanítókra szorítanánk 
le, akkor milyen helyzet adódna?
Erdey-Grúz Tibor elvtárs: Akkor sem tudjuk a 3,5 millión belül megoldani, mert nagyon 
sok tanyai tanítói helyünk üres, s ezenkívül sok tanyai tanító egyedül tanítja a 8 osztályt 
együtt, a második hely nincs betöltve. A végző 2000 tanítóból legnagyobbrészt tanyára 
vagy kis falura küldünk.
Kovács József elvtárs: körülbelül 1200–1500 ilyen lehelyezendő tanító van.

2 Az oktatásügyi miniszter a falusi pedagógusok anyagi helyzetének javítása, valamint a falusi és tanyasi 
iskolák munkájának eredményesebbé tétele érdekében előterjesztést tett a területi megkülönböztetésen 
alapuló pedagógus-bérrendszer helyett egységes bérrendszer kialakítására. Ezt indokolja, hogy a 
fővárosban és a nagyobb városokban megszűnt a pedagógushiány, a községekbe és tanyasi iskolákba 
viszont nehezen lehet nevelőket találni. Az új – a mellékletekben részletezett – bérrendszer azonos 
alapbért biztosítana minden pedagógusnak, de ezen felül megemelt pótlékkal egészíti ki a fizetését 
azoknak, akik a vasúti közlekedéstől távol eső községekben vagy tanyákon tanítanak. Megemelt 
pótlékkal ismeri el továbbá a munkáját azoknak is, akik a községekben és a tanyákon nagy létszámú 
vagy összevont óvodai csoportokban és iskolai osztályokban dolgoznak, illetve a tanyasi és külterületi 
körzeti általános iskolákban igazgatók és igazgató-helyettesek. Az előterjesztés javasolja, hogy a 
Minisztertanács az egészségügyi dolgozók és agronómusok letelepedési segélyének mintájára a 
kezdő falusi és tanyasi tanítók számára egyszeri 3000 forintos letelepedési segélyt engedélyezzen, 
ami elősegítené a fiatal, főként női tanítók számára a kezdeti nehézségek megoldását.

31/1
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Vas Zoltán elvtárs: Elvileg egyetértünk a letelepedési segély kifizetésével. Ezt azonban 
beépítették a béralapba, amit nem lehet megcsinálni. Meg kell nézni ennek az összefüggéseit 
is, és ki kell dolgozni ennek a segélynek [a] nyújtását. Javasolom, hogy Erdey-Grúz elvtársék 
dolgozzák ki ezt a javaslatot, s utána hozzanak a Minisztertanács elé megfelelő javaslatot. 
Előfordulhat, hogy ennek egy egész sor összefüggése lesz másmilyen káderekkel kapcsolatban.
Erdey-Grúz Tibor elvtárs: Fogadja el a Minisztertanács azzal, hogy a 3,5 millióból ne 
adjunk segélyt, hanem dolgozzunk ki javaslatot a letelepedési segély engedélyezésére.
Nagy Imre elvtárs: Egy külön javaslatban be kell hozni a letelepedési segélyt, ez azonban 
a 3,5 milliót ne érintse.
Szász Márton: Felhívom a figyelmet arra, hogy a bérintézkedésekre szánt keretösszegnek 
java része már fel lett használva. Helyes lenne azt a javaslatot tenni, hogy a költségvetésből 
gazdálkodja ki a letelepedési segélyt a minisztérium. A 3,5 milliót még megtoldani, ez 
nem megy a mostani szűk keretek között.
Nagy Imre elvtárs: A tanítókra messzemenően építünk politikai, de egyéb téren is. Például az 
új politikánkkal kapcsolatban is a tanítókra építünk falun, és elsőrendű fontosságú a tanyai 
tanítók fizetésrendezése. Ezzel, ha a mostani szinten hagyjuk a tanítókat, saját politikánkat 
ássuk alá a falun. Az eddigi keretek között megoldani a falusi tanítók színvonalemelését 
nem lehet. Bár én messzemenő takarékosság híve vagyok, máshol kell a pénzt megtakarítani, 
nem ezen a területen. Ismerem kb. a minisztérium költségvetését ezen a területen.
Erdey-Grúz Tibor elvtárs: Tanyákon, kis falukban óriási jelentősége van [a] tanító szerepének. 
Nem közömbös számunkra, hogy egy elégedett vagy elégedetlen emberről van szó.
Nagy Imre elvtárs: Itt új tanítókról van szó, akiket mi neveltünk ki, új szellemű tanítókról, 
akiknek feltétlenül kell valami segítséget adni. Egyrészt fizetésrendezéssel kell segíteni, 
másrészt a letelepedési segéllyel. Ezt 2000 Ft körül kell kialakítani, és meg kell nézni, 
hogy ezt hol tudjuk megtakarítani. A 6. ponttal kapcsolatban: Megállapíthatjuk, 
hogy feltétlenül szükség van bérrendezésre, és mi arra belső határozatot hozhatunk, 
hogy a jövő év folyamán a pedagógusok fizetését rendezni kell, de más területek felé 
ilyen nyilatkozatot nem tehetünk, mert más területek is elvárnák a fizetésrendezést.3 
A pedagógusokra feltétlenül sor kerül, és rendezni fogjuk fizetésüket, mert nagyon el 
vannak maradva más területektől, de nyilvánosságra hozni nem kell.
Rácz János elvtárs: Utalásra, kommentálásra feltétlenül szükség lenne, mert nagyon 
elkeseredett a hangulat. Nagyon sokat segítene, ha ezt nyilvánosságra hoznánk. A 
munka szempontjából nagyon rossz ez az elkeseredett hangulat.
Gerő Ernő elvtárs: Nincs igaza az elvtársnak. Meg kell mondani, hogy a SZOT véleménye 
is ellentétes ezzel. Itt van előttem Varga János elvtárs aláírásával egy közlés, egyetértenek 
azzal, hogy nem kell kötelező nyilatkozatot tenni a bérrendezésről.

3 A határozati javaslat 6. pontja szerint „A Minisztertanács felhatalmazza az oktatásügyi minisztert 
annak közlésére, hogy a jelen bérmódosítást a következő évben követni fogja az általános nevelői 
bérrendezés.” Az előterjesztéshez fűzött megjegyzésekben az OT elnöke és a pénzügyminiszter kérték 
ennek törlését a nyilvános határozatból.



694

31 19 5 4 .  J ú N I u S  1.

Erdey-Grúz Tibor elvtárs: Ha fogunk mindenképpen fizetést rendezni, akkor kellene 
erre mégis valami utalás. A túlóra miatt is sok pedagógus fizetése csökkenni fog, és ez 
nagyon rossz hangulatot fog szülni. Kevesebbet fognak dolgozni, de kevesebb is lesz 
éppen ezért a fizetésük. Azt kell látnunk, hogy a legsúlyosabb momentum az, hogy a 

40 éve szolgáló tanár fizetése sem éri el például egy műszaki rajzoló fizetését. Ebből 
számítják ki azt, hogy mennyire el vannak maradva, s ez tényleg a helyzet.
Gerő Ernő elvtárs: Azt is látni kell, hogy egy műszaki rajzolónak van két hét szabadsága, 
egy tanítónak vagy tanárnak pedig két hónap, ez is nagy kedvezmény. S ezenkívül több 
lehetősége van mellékfoglalkozásra is.
Nagy Imre elvtárs: Attól viszont nem lesz több a fizetése, hogy több a szabadsága. Azt 
javasolom, hogy a túlórák leépítésével kapcsolatban meg kell nézni, hogy a kereset milyen 
mértékben csökken, függetlenül attól, hogy ma itt döntünk ezekben a kérdésekben. 
Rendkívül fontos kérdés, hogy a rendezéssel egy időben csökken a kereset. Agyonütjük 
a saját intézkedéseinket, fizetést rendezünk, és más rétegeknek pedig csökken a keresete.
Erdey-Grúz Tibor elvtárs: Ezen nem tudunk változtatni, több a tanár, tehát meg kell 
szűnnie a túlóráknak. Ezt csak úgy tudjuk kompenzálni, ha a fizetést rendezzük.
Nagy Imre elvtárs: Meg kell nézni, hogy milyen mértékű csökkenést jelent a túlórák 
megszüntetése, tudni kell ezt, hogy mégis lássuk, mi a helyzet.
Rigler György elvtárs: Körülbelül 8 milliót jelent a csökkenés.
Erdey-Grúz Tibor elvtárs: Ez a csökkenés kb. 4-5000 főt érint. A dolgozók iskolájába 
is rendes tanárokat fogunk beállítani. Átlag 150–200 Ft csökkenést jelent a tanárok és 
tanítók egy részénél. Az általános képet szeretném inkább hangsúlyozni, azt, hogy az 
egyetemet végzett középiskolai tanács 40 évi szolgálat után kap legfeljebb 1300 Ft fizetést.
Nagy Imre elvtárs: Ezt összefüggéseiben meg kell nézni. Ez az idén nem kerülhet rendezésre. 
1955-ben majd elő kell venni. Nem vagyok amellett, hogy mi most valamit ígérjünk. A 
6. ponttal kapcsolatban tehát nem szükséges most erre utalni, a 7. ponttal egyetértünk.4

Még egy kérdés: 6-án lesz a pedagógusnap, mellyel kapcsolatban 72 kitüntetés és 
pénzjutalmak kerülnek kiosztásra. Javasolom, hogy Erdey-Grúz elvtárs ossza ezt ki.
Erdey-Grúz Tibor elvtárs: Kérem, ha lehetséges, Nagy elvtárs adja ki ezeket a kitüntetéseket, 
sokkal nagyobb súlya lenne, társadalmi megbecsülést adna a tanítóknak.
Rigler György elvtárs: Múlt évben az Elnöki Tanács elnöke osztotta ki, de ez nem volt szabályos.
Nagy Imre elvtárs: Az átadás, kiosztás az illetékes miniszter feladata. Maradjunk abban, 
hogy Erdey-Grúz elvtárs fogja kiosztani. Lehet itt a Parlament épületében megrendezni.5

4 A Minisztertanács a módosító javaslatok figyelembevételével kiadta 2.059/19/1954 Mt. h. számú határozatát 
(HT 1954. 19. szám, június 15.), amelyet kiegészített az 540601/1/1954 számú nem nyilvános határozatával. 
Ebben kimondták, hogy 1. az 1955. évi bérügyi intézkedések közé fel kell venni az alsó- és középfokú 
iskolák, valamint az óvodák nevelőinek és igazgatóinak bérrendezését; 2. az oktatásügyi miniszter vizsgálja 
meg a nevelők 2000 forintos egyszeri letelepedési segélyének és az 1954/1955-ös tanévvel kapcsolatos 
létszámemelkedéssel járó keresetcsökkenés kérdését, és tegyen javaslatot a Minisztertanácsnak.

5 A kitüntetéseket az Országházban június 5-én Dobi István, az Elnöki Tanács elnöke adta át. Szabad 
Nép 1954. június 6. (2)
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2 .) Függetlenített bányamentők bérezése.6

Papp István elvtárs: Szász elvtárs elfogadta észrevételeinket, egyetért.7

Szász Márton elvtárs: A 10. ponttal kapcsolatban a költségkihatás is változni fog.8

Gerő Ernő elvtárs: A munkaköri bértáblázatnál hozzájön a földalatti pótlék az 
I. sz. mellékletnél.9

Vas Zoltán elvtárs: Kötelező gyakorlatokra mennek le. Erre jár földalatti pótlék.
Varga János elvtárs: Ezek működési pótlékot kapnak.
Vas Zoltán elvtárs: Ezeknél nem tudják pontosan ellenőrizni, hogy mikor van lenn. 
Amit álarcban töltenek, arra kapnak földalatti pótlékot. Kapnak működési pótlékot is.
Nagy Imre elvtárs: Más észrevétel nincs. Elfogadtuk.10

3 .) A Népművelési Minisztérium 1954. évi beruházási tervének módosítása.11

Jánosi Ferenc elvtárs: Az Országos Tervhivatallal az a megállapodás jött létre, hogy az 
összeget az anyag elvonása mellett takarítsa meg a minisztérium. Olyan kultúrotthonok 
létesítése felé kell átcsoportosítani, ahol anyagigény nincs. Körülbelül 13 millió forintot 
vonunk el. Ki kellene mondani azonban, hogy a Minisztertanács kötelezően előírja, hogy 
a kultúrtermeknek használt mozik visszaállításához szükséges helyiségeket vissza kell adni.

6 A nehézipari miniszter a bányamentés fejlesztése érdekében előterjesztést tett az 1954. május–júniusban 
Tatabányán, Pécsett, Dorogon és Komlón létrehozott – és a többi vállalat területén tervezett 

– bányamentő állomásokon alkalmazott függetlenített bányamentők bérének és kedvezményeinek 
rendezésére, feladataik meghatározására. Az utóbbiak magukban foglalják a bányaszerencsétlenségek 
során végzett mentés mellett, rendszeres járőrszolgálat keretében, a bányatüzek és más üzemzavarok 
megelőzését. A mentőszolgálat tagjainak a tényleges mentés során elszenvedett balesetből származó 
sérülések és betegségek kezelése idején a táppénzt a fizetés teljes összegére ki kell egészíteni, illetve 
számukra életbiztosítást kell kötni. A június 1-jén bevezetendő intézkedések 144 főt érintenek.

7 A Minisztertanács Bértitkársága megjegyzéseket fűzött a határozati javaslat egyes pontjaihoz, melyeket 
az előterjesztő nem fogadott el. 

8 A határozati javaslat 9. pontja (a határozatban ez lett a 10. pont) tartalmazta a bérrendszer bevezetésének 
1954. évi költségtöbbletét és annak forrásait.

9 A határozati javaslat 1. számú melléklete a munkaköri bértáblázat, amelyben 30% működési pótlékot, 
a vezető beosztásokban ezen felül 30% földalatti pótlékot határoztak meg.

10 A Minisztertanács a javasolt módosításokkal 540601/1954 számú nem nyilvános határozatával 
elfogadta az előterjesztést.

11 A népművelési miniszter a kisebb kulturális beruházások rövidebb idő alatt történő megvalósítása 
érdekében előterjesztést tett a minisztérium 1954. évi beruházásainak módosítására. Ennek eredményeként, 
a nagyberuházásokra fordítandó keret csökkentésével, lehetővé válik a vidéki lakosság kulturális 
igényeinek kielégítését biztosító intézmények – kultúrotthonok, kisebb mozik – gyorsabb kialakítása 
vagy létrehozása. A változások érintik a Filmlaboratórium, a Miskolci Színház, a zalaegerszegi és szolnoki 
mozik, valamint a budapesti Vígszínház építkezéseinek befejezését, amire egy vagy két évvel később kerül 
sor. Többlettámogatást kapnak a budapesti Szinkron Műterem és a Népművelési Gimnázium beruházásai.
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Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács Titkárságának észrevételeivel egyetértünk.12

Hegedüs András elvtárs: Meg kellene gyorsítani azoknak a kultúrtermeknek [a] 
felhasználását, amelyek nem voltak mozik, de erre a célra igénybe vehetők. Például 
Győrben van egy nagyon szép kultúrterem és nincs rendes mozi, csak egy szűk helyiség. 
Ki kellene a javaslatot bővíteni azzal, hogy ilyen kultúrtermeket is fel kell használni.
Jánosi Ferenc elvtárs: Szükséges, hogy kapjunk segítséget ebben, kell egy nyomás, hogy 
össze vonják a kultúrtermeket, és ezekből egyet átalakíthassunk mozinak. Ehhez azonban 
segítség kell.
Nagy Imre elvtárs: Ez helyes.
Gerő Ernő elvtárs: Szolnokon megállapodtak egy mozi visszaállítására, itt azonban 
törlik az összeget. Ez nem kerül megvalósításra.
Jánosi Ferenc elvtárs: Megvalósítjuk, de ez limiten aluli.
Nagy Imre elvtárs: Más észrevétel nincs. Elfogadtuk.13

4 .) Budapest, XV. ker. Rákospalota mélyzónájának csatornázása.14

Szabó János elvtárs: A Tervhivatal nem ért azzal egyet, hogy egységes rendszerben oldjuk 
meg, hanem jó volna szerinte külön megoldani a szennyvízre, és külön a csapadékra 
vonatkozóan. Ez sokkal többe kerülne, lehetetlen elfogadni.
Nagy Imre elvtárs: Az előterjesztést fogadjuk el.
Gerő Ernő elvtárs: Nem lehet-e egy egységes képet kapni arról, hogy mit akarnak csinálni? 
Debrecenben például 200, máshol meg ennyi meg ennyi milliót használnak fel, jó sereg 100 
millióról van szó. Van, ahol 10, sőt 20 éves programról van szó. Érdemes volna ezt együtt 
megnézni. Nem az történik-e, hogy egy sereg városnál lekötjük magunkat, az eszközeink 
nem engedik meg ezt, és esetleg kimaradnak sokkal fontosabb helyek. Például Tatabánya.
Szabó János elvtárs: A vízellátással kapcsolatban hozunk a Minisztertanács elé előterjesztést. 
Ezt kibővítjük a csatornázással is. Vállalnunk kell azt, hogy jelenleg erről tiszta képünk 
nincs. Ha egy háztömb megépül, akkor látjuk, hogy csatorna kell. Mostani adataink 
szerint rettenetes a vízellátás, 48% a lakosságé és 52% az iparé. Itt látszik, hogy az ipar 
teljes egészében a lakosság rovására nő, mert a vízellátást és a csatornázást sehol nem 
vettük figyelembe. Például Dorogon megépítettük az erőművet, s most a lakosságot ki 
kell kapcsolni, mert különben nem elég a víz. Ebbe én nem megyek bele, ragaszkodnom 

12 Az észrevételeket nem rögzítették a jegyzőkönyvben, és nincsenek a jegyzőkönyv mellett sem.
13 A Minisztertanács az előterjesztést 540601/3/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta 

azzal a kiegészítéssel, hogy a népművelési miniszter biztosítsa 17 budapesti üzemi és tömegszervezeti 
kultúrotthon mozi céljára történő visszaállítását.

14 A város- és községgazdálkodási miniszter a XV. kerület, Rákospalota városisas fejlődésének elősegítése 
(az emésztőgödrök felszámolása, az ipartelepek és az épülő lakóházak szennyvizének, továbbá a nagy 
mennyiségű csapadékvíznek az elvezetése) érdekében előterjesztést tett a Rákos patak és a Szilas 
patak között építendő egységes szennyvízgyűjtő főcsatorna és szennyvízátemelő telep beruházási 
programjára. A csatorna biztosítja a városrész mélyen fekvő területén és a Kertvárosban a szennyvíz 
és a csapadékvíz elvezetését. Az üzembe helyezés időpontja 1956. december 31.
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kell ahhoz, hogy a lakosságot nem lehet kikapcsolni. Javasolom, mondjuk ki, hogy 
1954–55 végéig köteles vagyok a Minisztertanács elé terjeszteni ezt a kérdést, hogy 
ahol fejlesztünk várost, stb., hogy alakul a vízellátás és csatornázás.
Nagy Imre elvtárs: Miért kell ehhez egy év?
Gerő Ernő elvtárs: Kellene előre látnunk, hogy együtt hogyan néz ki az egész kérdés. 
Nehogy előreszaladjunk a dologgal.
Papp [István] elvtárs: A tervekre vonatkozóan nem jelent teljes lekötelezettséget. Itt 
csak a létesítmények megtervezéséről van szó, az elmaradások pótlásáról. Ebben még 
nincs az a veszély, hogy előreszaladás lenne ezen a területen. Azonban szükség van 
egy olyan tervre, amit Gerő elvtárs említett.
Szabó János elvtárs: Éppen azért, mert nem látjuk előre a városfejlesztési terveket, 
fordulnak elő olyan esetek, mint például Tatabányán, hogy a város közepére esik a derítő.
Nagy Imre elvtárs: El lehet fogadni ezeket a javaslatokat. A minisztérium elkészíti a 
tervet a csatornázásra és vízellátásra vonatkozóan.
Vas Zoltán elvtárs: Szükség van ilyen tervre, magam részéről is javasolom, hogy hozzuk 
be minél előbb a Minisztertanácsba.
Gerő Ernő elvtárs: A Tervhivatalnak voltak még észrevételei.15

Szabó János elvtárs: Ők elálltak ezektől az észrevételektől.
Nagy Imre elvtárs: Elfogadtuk a javaslatot.16

5 .) Budapest-Margitszigeti vízmű fejlesztése
és
6 .) Budapest-margitszigeti vízműfejlesztés munkakezdési engedélyezése.17

Gerő Ernő elvtárs: Nem tesznek eleget a Minisztertanács határozatának, amely kimondotta, 
hogy amikor engedélyt kérnek tervdokumentáció nélküli építkezés megkezdésére, 
ugyanakkor meg kell adni, hogy mikorra kell elkészíteni a tervdokumentációt, és 
mikortól kell annak alapján dolgozni.
Papp István elvtárs: A 12. pontban benne van.
Gerő Ernő elvtárs: Igen, de ez nem kötelez senkit.
Szabó János elvtárs: Át kell nekünk adni a tervezőrészlegeket. Szíjártó elvtárs figyelembe 
sem veszi szükségleteinket. Terv nélkül építünk mindent. Szigetszentmiklóson például 

15 Az OT észrevételei nem találhatók a jegyzőkönyv mellett. 
16 A Minisztertanács 540601/4/1954 számú nem nyilvános határozatával az előterjesztést jóváhagyta 

azzal a kiegészítéssel, hogy a Város- és Községgazdálkodási Minisztérium 1955 februárjáig készítse el 
és nyújtsa be a Minisztertanácsnak a vízellátás és csatornázás egységes fejlesztési tervét.

17 Budapest zavartalan és folyamatos, jó minőségű ivóvízellátásának biztosítása érdekében a város- és 
községgazdálkodási miniszter előterjesztést tett a Margit-szigeti vízmű bővítésének beruházási 
programjára, első ütemben december 31-ig 24 400 köbméter/nap, a második ütemben 1956. december 
31-ig 46 600/köbméter/nap többletkapacitással. A bővítés magában foglalja öt csáposkút, 7 km 
nyomóvezeték, egy földalatti gépház, 1,3 km gravitációs vezeték, 1000 köbméteres víztároló megépítését, 
továbbá a Margit-szigeti szennyvízcsatorna áthelyezését. 
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130 tonna csövet meg lehetett volna takarítani. Ez az átka ennek a kapkodásnak. Át kell 
adni nekünk a tervezési részleget. Ha nálunk van a víz, mi kivitelezzük, akkor legyen 
nálunk a tervezési részleg is. Ezt be fogjuk hozni a Minisztertanács elé.
Nagy Imre elvtárs: Ezt meg kell nézni.
Papp István elvtárs: Ez széttrancsírozásra vezetne. Az a helyzet, hogy nem is voltak 
megrendelve a tervek, elmaradás van.
Szabó János elvtárs: Szíjártó elvtárs akkor fogadja el a megrendelést, amikor akarja. Be tudom 
bizonyítani, hogy meg vannak rendelve. Ha nálunk lenne a tervezés, más lenne a helyzet.
Nagy Imre elvtárs: Ezt a kérdést meg kell nézni. Elfogadjuk az előterjesztést.
Vas Zoltán elvtárs: Apró elvtársnak volt itt még az az észrevétele, hogy nagyon sürgős 
a kérdés rendezése, mert különféle szennyeződések voltak.18

Szabó János elvtárs: Csak a kútnál volt.
Gerő Ernő elvtárs: Egy kútnál sem szabad lennie.19

7 .) Szigetszentmiklósi vízmű fejlesztésének beruházási programja.20

Nagy Imre elvtárs: Nincs észrevétel. Elfogadjuk.21

8 .) Debrecen város csatornázásának beruházási programja.22

Gerő Ernő elvtárs: A számoknál van egy sajtóhiba, ezt javítani kell.
200 millió nagyon soknak látszik Debrecen részére. Debrecenben már van némi csatornázás.
Szabó János elvtárs: Van csatornázás, de milyen állapotban! Ha van egy kis eső, az alsó 
résznél úszik az egész.
Gerő Ernő elvtárs: Meg kell azért nézni, de mint programot el kell fogadni.
Nagy Imre elvtárs: Elfogadjuk.23

18 Apró Antal észrevételét nem rögzítették a jegyzőkönyvben, és nem található a jegyzőkönyv mellett sem.
19 A Minisztertanács az előterjesztést 540601/5/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta, 

és engedélyezte a beruházás teljes tervdokumentáció nélküli megkezdését.
20 Nagy-Budapest zavartalan ívóvízellátásának biztosítása érdekében a város- és községgazdálkodási 

miniszter előterjesztést tett a szigetszentmiklósi vízmű bővítésének beruházási programjára, a 43 300 
köbméter/nap kapacitás felemelésére 150 000 köbméter/nap kapacitásra. A fejlesztés, melynek 
összege 132,8 millió forint, magában foglalja 15 csáposkút, a budapesti víztározóig vezető 16 km 
főnyomóvezeték, gépház, elektromos kábelek, szolgálati lakások megépítését. Az üzembe helyezés 
folyamatos, a teljes kivitelezés időtartama nyolc év.

21 A Minisztertanács az előterjesztést 540601/7/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
22 Debrecen beépített területének és lakosságának növekedése következtében az 1910 után épült elavult 

csatornahálózat már nem alkalmas a csapadék és a szennyvíz elvezetésére, a szennyvíztisztító telep 
pedig nem biztosítja a megfelelő színvonalú tisztítást. A város- és községgazdálkodási miniszter a 
városfejlesztési tervek figyelembevételével előterjesztést tett a régi hálózat átépítésére, és 80 km új 
egyesített rendszerű (csapadék és szennyvíz) csatorna, továbbá a szennyvízátemelő és tisztító telep 
10 év alatt megvalósítandó beruházási programjára 220 millió forint értékben. 

23 A Minisztertanács az előterjesztést 540601/8/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.

31/7
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9 .) Győr város csatornafejlesztésének és szennyvíztisztító telepének beruházási 
programja.24

Nagy Imre elvtárs: A 4. oldalon a 12. pontnál, 21 szervezet van felsorolva, akikkel 
tárgyalták.25 Ez nem normális, ez túl sok.
Papp István elvtárs: Csak úgy fogunk jobban dolgozni, ha jobb az előkészítés.
Gerő Ernő elvtárs: Ez azt mutatja, hogy túl sok szervezet van.
Nagy Imre elvtárs: Vannak itt olyanok, akiknek semmi keresnivalójuk nincs. Ez is a 
racionalizálás egyik feladata, hogy a gazdasági szervezet bonyolultságát megszüntesse. 
A javaslatot elfogadtuk.26

10 .) Szolnok város csatornázása.27

Gerő Ernő elvtárs: Kíváncsi vagyok, kitől értesültek arról, hogy pont 70 000 lakosra 
fog növekedni Szolnok. Ez ugyanolyan, mint Miskolc fejlesztésénél.
Nagy Imre elvtárs: Nincs észrevétel, elfogadtuk.28

11 .) Mélyfúróipari Tröszt megszüntetése.29

24 Győr csatornafejlesztése jelentősen elmaradt a lakosság számának és a város beépített területének 
növekedésétől, ennek következménye, hogy a csatornák a nagy mennyiségű csapadékot nem tudták 
elvezetni, a lakossági és ipari szennyvíz nagy része pedig tisztítatlanul került a Mosoni Dunaágba, ami 
komoly fertőzésveszélyt jelentett. Az 1894-ben épült csatornarendszer nem bővíthető, így a megoldást 
egy főgyűjtőrendszer és új szennyvíztisztító építése jelenthette, ami a feltétele volt a további lakásépítési 
programnak. Mindezek figyelembevételével a város- és községgazdálkodási miniszter előterjesztést 
tett a város egész területét átfogó csatornarendszer, az átemelőtelep és a biológiai tisztításra alapozott 
szennyvíztisztító, valamint a kiegészítő berendezések beruházási programjára 153,8 millió forint 
értékben. A beruházás megvalósítása 1954-től 1964-ig tart, az üzembe helyezés 1955-től folyamatos. 

25 A felsorolás a jegyzőkönyv mellett található előterjesztés 17. pontjában található.
26 A Minisztertanács az előterjesztést 540601/9/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
27 Szolnok csatornahálózata, amely az 1900-as évek elején épült és csak a városmagra terjedt ki, korsze-

rűtlen és elhanyagolt állapotban van, a csapadék és a szennyvíz elvezetését nem biztosítja, jelentős 
mennyiségű szennyvizet bocsát a Tiszába. Mindez indokolttá teszi egy 81 km hosszú közös csapadék- és 
szennyvízcsatorna, vízátemelők és szennyvíztisztító telep építését. A város- és községgazdálkodási 
miniszter ennek megfelelően, Szolnok városrendezési tervének figyelembevételével, előterjesztést 
tett a 20 év alatt megvalósuló, folyamatosan üzembe helyezendő beruházás programjára.

28 A Minisztertanács 540601/10/1954 számú nem nyilvános határozatával az előterjesztést jóváhagyta.
29 A nehézipari miniszter az ásványok kutatásának egységes irányítása és a kutatás minőségének javítása érdekében 

előterjesztést tett a Mélyfúró Ipari Tröszt május 31-ei hatállyal történő megszüntetésére és a ceglédi, kaposvári, 
miskolci, tokodi és várpalotai mélyfúró vállalatoknak, valamint a Mélyfúrási Központi Javító Vállalatnak 
a NiM Földtani Igazgatósága irányítása alá helyezésére. Ezzel párhuzamosan a Magyar Állami Földtani 
Intézet geológus és kollektori állományából a szénbányák és a mélyfúró vállalatok geológus szolgálatát 
kell megerősíteni. A Földtani Igazgatóság létszámát az átszervezés befejezéséig 93 főben állapítják meg.

31/9
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Gerő Ernő elvtárs: Egy furcsaság van a minisztertanácsi javaslatban. A Titkárság egy 
vállalatot javasol, melynek 5 vállalata van.
Lőrincz Imre elvtárs: A megszüntetést azért javasoltuk, mert párhuzamos a szerv. A 
Földtani Igazgatóság alá helyeznénk. Az ipar mai szervezete, hogy az iparigazgatóságok 
közvetlenül irányítják a vállalatokat. Szerintünk nincs szükség egy ilyen vállalatra, hogy 
egy önálló elszámolási egység legyen, az azért nem helyes, mert címet változtatnánk, 
de lényegében ugyanaz maradna. Létszám szempontjából az igazgatási létszámnál kb. 
50 főt takarítanánk meg. Ez kb. 30%.
Nagy Imre elvtárs: Tehát az a javaslat, hogy az igazgatóság közvetlenül irányítson.
Papp István elvtárs: Az igazgatóságon belül is meglesz ez a vállalat. A Tröszt jelenleg 
egy miniszterhelyetteshez tartozik. Egyetértünk azzal, hogy a Tröszt szűnjön meg és 
kerüljön a Földtani Igazgatósághoz. Ez a szervezés helyes. De az a tevékenység, amit 
megjelölnek, azt jelenti, hogy azt egy megnövekedett minisztériumi apparátus fogja 
ellátni. Átcsoportosítást fog végezni, operatív munkát fog ellátni, amelyet különben a 
vállalat végezne el kívül a minisztériumon, a Földtani Igazgatóság feladatát ez torzítaná.30

Vas Zoltán elvtárs: Állandóan jobbra-balra kell dirigálni, lényegében vándorüzemek. Hét 
vállalat az azt jelentené, hogy hét szerv oldja meg a feladatokat és a létszámkérdés[t]; 
sokkal kevesebb létszámra lenne szükség, ha lenne egy vállalat. Ezek állandóan 
mozgásban vannak, a gépek például jelenleg a Tröszt tulajdonában vannak. Ezek 
átmennek a Földtani Igazgatóság apparátusába. Nem helyes, ha a Minisztérium ilyen 
munkákkal foglalkozik. Saját tapasztalatunk, hogy központ nélkül nem tudnak létezni.
Gerő Ernő elvtárs: Véleményem szerint abból a szempontból sem helyes az a javaslat, hogy 
legyen egy vállalat és a vállalat alá rendelve ez a hét üzemegység, mert elképzelhetetlen 
az – és szerintem helytelen –, hogy az országban szétszórva legyenek önálló elszámoló 
egységek. Egy közös területen lehet, de szétszórva önálló elszámoló egység, s nem 
pedig vállalat, amely intézkedni tud, stb.
Nagy Imre elvtárs: Ez egy igen bonyolult valami lenne.
Lőrincz Imre elvtárs: A Tröszt termelési osztályán lévő műszaki emberek átkerülnek 
az Igazgatósághoz és azok fogják csinálni a gép átdiszponálását. Az ügyrendet is 
kidolgozzuk, az nagyobb hatáskört ad a területi egységeknek.
Gerő Ernő elvtárs: Az Igazgatóság átdiszponál egyik vállalattól a másikhoz, ehhez joga lesz.
Nagy Imre elvtárs: Elfogadjuk a minisztérium javaslatát.
Csonka Tibor elvtárs: A létszámnál igen nagy aránytalanságok vannak, például nagyon magas a 
vezetők aránya. Létszám szempontjából túlzottnak tartjuk az igényeket. Szervezetileg egyetértünk.
Lőrincz Imre elvtárs: Átvizsgáltuk többször ezt a kérdést. A tanácsadó szovjet elvtársak 
javasolták, és mi is azt kérjük, ne szorítsuk most meg a létszámot az átszervezésnél, 
később csökkentsünk. Vegyük most át a legjobbakat.

30 Az OT, a Pénzügyminisztérium és az Országos Létszámbizottság az előterjesztéshez fűzött 
megjegyzéseiben nem értett egyet a vállalatoknak a NiM Földtani Igazgatóságának irányítása alá 
helyezésével, és a geológusoknak a mélyfúró vállalatokhoz történő átcsoportosításával, valamint a 
Földtani Igazgatóság létszámának felemelésével.
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Gerő Ernő elvtárs: Ez helyes.
Nagy Imre elvtárs: Helyes, elfogadjuk a javaslatot.31

12 .) Tatabányai ipari vízellátás beruházási programja.32

Nagy Imre elvtárs: Nincs észrevétel. Elfogadjuk.33

13 .) Budapest-Ferencváros rendező pályaudvar bővítésének tervfeladata.34

Papp István elvtárs: Itt nagy vita van a Közlekedés- és Postaügyi Minisztériummal. 
Két határozati javaslat van.
Gerő Ernő elvtárs: A két javaslat között van valahol az igazság.
Vas Zoltán elvtárs: Javasolom, hogy ha egyezmény van, ne kelljen ide visszahozni, most 
vegyük le a napirendről.
Gerő Ernő elvtárs: Bebrits elvtársnak igaza van abban, hogy a beépített új sínt nem 
szedi ki. Tehát csak a többire hozhatunk határozatot, arra, mai még nincs beépítve.
Nagy Imre elvtárs: Megmondhatjuk, hogy helytelen, de változtatni nem lehet rajta.
Gerő Ernő elvtárs: Kavics- és salakkérdés a másik vita. Itt a Közlekedés35 álláspontja a helyes.
Papp István elvtárs: El kell fogadni a sínkérdésben az OÉH álláspontját. Ez csak kritikai 
megjegyzés lehet. Az ezután épülőknél figyelembe kell venni. A költségelszámolásnál 
az OÉH-nak igaz[a] van. Az OÉH tekintélyét ilyen kritikai megjegyzés megerősítené.

31 A Minisztertanács az előterjesztést a megjegyzések mellőzésével 540601/11/1954 számú nem nyilvános 
határozatával jóváhagyta.

32 Tekintettel arra, hogy a tatabányai ipari üzemeket ellátó vízkivételi helyek egy részét a város ívóvíz 
ellátására kellett átengedni, szükségessé vált az ipari vízellátás megoldása. A nehézipari miniszter 
előterjesztésében előadta, hogy a lehetőségek felmérését követően a szakmai testületek javaslatot 
készítettek az alumíniumkohó kivételével a többi ipari üzem (erőmű, mész- és cementmű, bányatelep) ipari 
vízellátásának beruházási programjára. A tervezett beruházás – vízkivételi művel és szivattyúállomással, 
18,3 km hosszú fővezetékkel és csatlakozó vezetékekkel, víztározó medencékkel – a tatai tóra és az 
úgynevezett Tükör forrásra épül, szükséges esetben az úgynevezett Fényes források vizére kiterjedően. 
Járulékosan elkészítendő egy hatlakásos épület. A munkát a teljes tervdokumentáció nélkül a beruházási 
program jóváhagyását követően el kell kezdeni. Az üzembe helyezés tervezett időpontja 1956. 

33 A Minisztertanács az előterjesztést 540601/12/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
34 A közlekedés- és postaügyi miniszter előterjesztést tett a magyar vasúti hálózat legnagyobb forgalmú 

ferencvárosi rendező pályaudvara bővítésének beruházási és tervezési programjára, amelynek biztosítania 
kell a rendezési kapacitás napi 7000 kocsi emelését, 41 km új vágány, egy új irányrendező, domb, 
egy vízkivételi mű és új térkivilágítás megépítésével. Az előterjesztés egybefoglalta a közlekedés- és 
postaügyi miniszter és az Országos Építésügyi Hivatal elnökének a költségvetést illetően eltérő 
határozati javaslatait, amelyek egyaránt tartalmazták többek között a vágányépítés útjában álló 
158 lakásos fővárosi lakótelep épületeinek „eltolással” történő áthelyezését, a felújításból származó 
vágányanyag visszaépítését. A bővítési munkák befejezésének határideje 1956. december 31.

35 Azaz a Közlekedés- és Postaügyi Minisztérium.

31/12
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Nagy Imre elvtárs: Ezzel a megjegyzéssel elfogadjuk.36

14 .) RM Vas- és Fémművek Egyedi Gépgyára tekercselt készüléküzeme beruházásának 
tovább folytatása.37

Nagy Imre elvtárs: Nincs észrevétel, elfogadjuk.38

15 .) A brikett-termelés biztosítása.39

Nagy Imre elvtárs: Javasoljuk a 8. pontot eltörölni.40

Gerő Ernő elvtárs: Kötőanyag nélküli, vagy a minimális kötőanyagra kell irányt venni.
Nagy Imre elvtárs: Született régebben egy határozat, hogy ki kell menni Németországba, 
mi történt ezen a téren?
Papp István elvtárs: Kint voltak, azért nem tudtuk ezt behozni, mert most állít-
ják össze a jelentést.
Nagy Imre elvtárs: A várható termelést is rontják 2000 tonnával, ez elég komoly kiesés.41

Vas Zoltán elvtárs: Friss elvtársék felhívtak, hogy ne mondjuk ki azt, hogy ne üzemeltessék, ne 
kössük meg a minisztérium kezét, erre ne hozzunk határozatot. Majd visszatérünk a problémára.42

Nagy Imre elvtárs: Helyes.43

36 A Minisztertanács 540601/13/1954 számú nem nyilvános határozatával az Országos Építési Hivatal 
kisebb költségvetéssel (KPM: 137 millió Ft., OÉH: 127 524 400 Ft) tervezett előterjesztését fogadta el.

37 A kohó- és gépipari miniszter előterjesztést tett a Sajómenti Vegyiművek és a Péti Nitrogénművek 
számára készítendő nagy nyomású konverterek, tartályok, autoklávok hazai gyártásának megterem-
téséhez szükséges tekercseltkészülék-üzem építésének tervdokumentáció nélkül, kiviteli tervek és 
költségvetés alapján történő folytatására.

38 A Minisztertanács 540601/14/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta az előterjesztést.
39 A nehézipari miniszter a lakosság több és jobb tüzelővel való ellátásának biztosítása érdekében előterjesztést 

tett a brikettgyárak fejlesztésére és egy új brikettgyár építésére jóváhagyott beruházási keret módosítására. 
Részletesen ismertette a működő dorogi, pestvidéki és pécsi gyárak (öt termelőüzem) állapotát és termelési 
adatait. Megállapította, hogy a termelőüzemek állapotának helyreállítására és fejlesztésére előirányzott 
összeg nem fedezi a felmerülő költségeket, illetve az 1954-ben előirányzott termelési terv nem teljesíthető. A 
miniszter javasolta az új gyár felépítésére szánt összeg nagyobb részének a felújításra való átcsoportosítását, az 
építési és gépészeti beruházáshoz szükséges összeg kiegészítését, továbbá az új brikettgyárban alkalmazandó 
technológia és a brikettgyártás távlati fejlesztési lehetőségeinek meghatározására vonatkozó elképzelések 
és kísérleti irányok kidolgozását, a gyárakban folyó építkezések tervdokumentáció nélküli megkezdését. 

40 A határozati javaslat 8. pontja szerint a Nehézipari Minisztériumnak július elsejéig javaslatot kell 
tenni a brikettgyárakat összefogó tröszt létrehozásáról.

41 A 2000 tonna vélhetően gyorsírói elírás, miután a határozati javaslat az 1954. évi termelési terv 
előirányzatát 750 ezer tonnáról 655 ezer tonnára kívánta csökkenteni.

42 A hozzászólás vélhetően a termelési tervben előirányzott mennyiség csökkentésére vonatkozott. Friss 
István ekkor az MDP Központi Vezetősége Államgazdasági Osztályát vezette.

43 A Minisztertanács az előterjesztést a módosító javaslat figyelembevételével 540601/15/1954 számú 
nem nyilvános határozatával jóváhagyta.

31/14
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16 .) Oroszlányi XX. akna beruházási programja.44

Nagy Imre elvtárs: Ez folyó beruházás? Az éves tervben benne van-e?
Papp István elvtárs: Folyó beruházás, teljesen terv nélkül dolgoztak. Az éves tervben benne van.
Nagy Imre elvtárs: Elfogadjuk, helyes.45

17 .) Tatabányai XV/a. akna beruházási programja.46

Nagy Imre elvtárs: Nincs észrevétel. Elfogadjuk.47

18 . Gravitációs alapponthálózatok nemzetközi összeköttetésének előkészítése.48

Gerő Ernő elvtárs: Meg kell nézni, hogy a Szovjetunió és Románia nem érde-
kelt-e ebben a kérdésben.
Nagy Imre elvtárs: Nincs észrevétel. Elfogadtuk.49

19 .) Műszaki Bizományi Vállalat alapítása.50

Gerő Ernő elvtárs: Itt komoly viták vannak. Tauszk elvtársnak igaza van abban, hogy 
ez[t] még egyszer meg kell nézni.
Vas Zoltán elvtárs: Javasolom levenni a napirendről.
Nagy Imre elvtárs: Levettük a napirendről.

20 .) Nyersbőrgyűjtő és Készletező Vállalat raktárépítésének beruházási programjavaslata.51

44 A nehézipari miniszter első helyettese előterjesztette az oroszlányi szénmedencében található 4,8 millió 
tonna szénvagyon feltárására létesítendő újabb üzemegység és kiszolgáló létesítményei beruházási 
programját. Az üzembe helyezés várható időpontja: 1956. december 31. 

45 A Minisztertanács az előterjesztést 540601/16/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
46 A nehézipari miniszter első helyettese előterjesztette a tatabányai szénmedencében fekvő 8,3 millió 

tonna szénvagyon feltárására létesítendő újabb üzemegység és kiszolgáló létesítményei beruházási 
programját. Az üzembe helyezés várható időpontja 1956.

47 A Minisztertanács az előterjesztést 540601/17/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
48 A fél évszázadra visszatekintő magyarországi gravitációs mérések országos értelmezésének biztosítása 

érdekében 1951-ben létrehozták az egységes alapponthálózatot. Ezt követően az MTA javaslatára 
1952-ben Budapesten összehívott nemzetközi geodéziai és geofizikai kongresszus állásfoglalása alapján 
megkezdődött a szocialista országok gravitációs alapponthálózata összekötésének előkészítése. Ennek 
elősegítésére a nehézipari miniszter előterjesztést tett arra, hogy az MTA hívja össze Lengyelország, 
Csehszlovákia és az NDK képviselőinek megbeszélését, és a Minisztertanács bízza meg az előzetes 
tárgyalások levezetésével Tárczy-Hornoch Antal akadémikust.

49 A Minisztertanács az előterjesztést a Szovjetunió és Románia meghívására vonatkozó módosító 
javaslattal kiegészítve 540601/18/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.

50 Az előterjesztés nem található a jegyzőkönyv mellett.
51 A bőripar meghatározó magyarországi vállalata nem rendelkezik a nyersbőrök tartósításához és 

feldolgozásához szükséges megfelelő raktárakkal, így csak komoly minőségi hiányokkal tudja a feladatait 
ellátni. A budapesti raktárépület nem raktári célokra épült, életveszélyes állapotban van, és a KÖJÁL 

31/16

31/17

31/18

31/19

31/20



704

31 19 5 4 .  J ú N I u S  1.

Nagy Imre elvtárs: Ez folyó vagy új beruházás?
Hegedüs András elvtárs: Feltétlenül szükség van egy ilyen vállalatra?
Vas Zoltán elvtárs: Feltétlenül szükséges.
Gerő Ernő elvtárs: Ha csak azért is van, hogy a vállalatok között elossza a bőrt, akkor is kell.
Nagy Imre elvtárs: Ez úgy néz ki, hogy itt előre határozunk.
Papp István elvtárs: Ez a határozat azt jelenti, hogy ezt megtervezhetik és joguk van 
arra, hogy tervükbe ezt beállítsák. Jövőre nem szabad a tervekbe olyan beruházást 
bevenni, amelyre nincs előre határozat.
Hegedüs András elvtárs: Miért kell ilyen nagy raktár? Miért nem dolgozzák fel félkész 
áruvá és úgy raktározzák?
Vas Zoltán elvtárs: Például 15 millió tonnát importálunk, ennek is be kell valahová 
érkeznie, be kell rendesen sózni, kezelni kell. 3-4 év alatt meg fog térülni a beruházás.
Gerő Ernő elvtárs: Mint programot elfogadhatjuk.52

21 .) A hegesztett hajógyártás tanulmányozása a Szovjetunióban.53

Vas Zoltán elvtárs: Javaslat, hogy 6 fő menjen ki 6 hónapra.
Nagy Imre elvtárs: Ez nemcsak számok kérdése, hanem az a döntő, hogy hány 
emberre van szükség.
Gerő Ernő elvtárs: Itt már van valami tapasztalatunk, ez a szekciós rendszer tanulmá-
nyozását jelenti, elegendő a 6 fő.
Nagy Imre elvtárs: Elfogadjuk.54

22 .) Nemzetgondozási ellátások felemelése.55

Tauszk György elvtárs: A minimumot nem 1500, hanem 1300 Ft-ban kell elfogadni.

határozata alapján egészségügyileg is komoly veszélyforrás. Mindezek figyelembevételével a könnyűipari 
miniszter előterjesztést tett 2185 tonna hazai és import nyersbőr raktározására alkalmas kb. 12 210 
négyzetméter alapterületű – a tárolási és egészségügyi előírásoknak megfelelő – raktár beruházási 
programjára. A program tartalmazza az adminisztrációs és szociális helyiségek, továbbá a szennyvízcsatorna 
megépítését, az anyagmozgatás korszerűsítését is. Üzembe helyezésének időpontja 1957., 2. negyedév.

52 A Minisztertanács az előterjesztést 540601/20/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
53 A magyarországi hajógyárak eddig zömében szegecselt kivitelű hajótesteket gyártottak, a műszaki 

fejlesztés, az önköltség csökkentése és az átfutási idő rövidítése azonban indokolttá teszi az áttérést a 
hegesztett hajógyártásra. Ezt indokolja a Szovjetunióval kötött hosszú lejáratú szerződés is, melynek 
alapján 1954-től 1100 tonnás hegesztett hajókat kell a szovjet hajózásnak szállítani. Miután a magyar 
ipar nem rendelkezik kellő tapasztalatokkal és megfelelő szakemberekkel, a kohó- és gépipari miniszter 
előterjesztést tett tíz szakember egyéves kiküldetésére a Szovjetunióba.

54 A Minisztertanács az előterjesztést az elhangzott módosítással 540601/21/1954 számú nem nyilvános 
határozatával jóváhagyta.

55 A pénzügyiminiszter – utalva április 10-ei javaslatára – előterjesztést tett az Országos Nemzetgondozási 
Bizottság által felülvizsgált nemzetgondozási ellátások 200 forint/hó összeggel, 1954. június elsejei 
hatállyal történő felemelésére.
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Nagy Imre elvtárs: Az alsó határt 800 Ft-ban, saját jogon 1500 Ft helyett 1300 Ft-ban 
kell megállapítani mint minimumot. Ezzel a kiegészítéssel elfogadjuk.56

23 .) Magyar–osztrák vegyesbizottsági tárgyalások.57

Nagy Imre elvtárs: Nincs észrevétel, rendben van.58

24 .) Gépkocsik külföldi követségektől történő vásárlásának megtiltása.59

Vas Zoltán elvtárs: Javasolom levenni a napirendről, esetleg a gépkocsielosztás-
sal együtt tárgyalni.
Nagy Imre elvtárs: Ne keverjük össze a gépkocsielosztással.
Gerő Ernő elvtárs: Elvileg helyes, hogy meg kell tiltani.
Nagy Imre elvtárs: Helyes, hogy megtiltsuk, de gondoskodni kellene olyan lehetőségekről, 
hogy az igényeket részben legalább ki tudjuk elégíteni. Úgy megtiltani, hogy nem 
gondoskodunk arról, hogy máshol vegyenek, azt nem lehet.
Némety Béla elvtárs: Vannak olyanok, akik ilyen kocsik felhajtásával foglalkoznak.
Nagy Imre elvtárs: Mi nem adunk, követségektől megtiltjuk, hogy vegyenek, 
valamit itt kell tenni.
Hegedüs András elvtárs: Ez nem személyekre, hanem szervezetekre vonatkozik.
Nagy Imre elvtárs: A legtöbb ilyen kérés viszont személyektől érkezik.
Hegedüs András elvtárs: Állami szervek vásárlását meg lehet tiltani.
Nagy Imre elvtárs: Meg kell nézni még egyszer ezt a Mercedes-kérdést is. A feltételek 
olyan kedvezőek voltak, nem is azonnali fizetéssel, hanem 1,5 évi hitel.
Tauszk György elvtárs: Kedvező fizetési feltételek, de nagyon drága kocsik.
Gerő Ernő elvtárs: Nagyon kedvező a Pobeda és a csehszlovák kocsik vásárlása. Ez volna a legjobb.
Nagy Imre elvtárs: Az igények jelentkeznek és a legminimálisabb igényeket 
sem tudjuk kielégíteni.
Gerő Ernő elvtárs: Állami szerveknél meg lehet tiltani.

56 A Minisztertanács 540601/22/1954 számú nem nyilvános határozatával az előterjesztést azzal hagyta 
jóvá, hogy a felülvizsgált személyek ellátási összegének alsó határát 800 forintban, a személyes érdemek 
alapján élvezett nemzetgondozási ellátás alsó határát pedig 1300 forintban állapítja meg.

57 A bel- és külkereskedelmi miniszter jóváhagyásra bemutatta az 1954. április 21.– május 7. között Bécsben 
tartott magyar–osztrák vegyesbizottsági tárgyalások jegyzőkönyvét. A Felek a jegyzőkönyvben rögzítették, 
hogy az áruforgalom a két ország között emelkedett, és meghaladja az előző év forgalmát, a jövőben az 
export-importban több árucikkre nézve további emelésre van lehetőség 23 millió devizaforint nagyságrendig.

58 A Minisztertanács 540601/23/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta az előterjesztést.
59 A Minisztertanács Titkárságának vezetője figyelemmel arra, hogy a különböző kormányzati szervek 

vezetői mind gyakrabban próbálkoznak külföldi követségektől személygépkocsit vásárolni, ami politikai 
és gazdasági károkat okoz (rontja az állami és társadalmi szervek tekintélyét, a forint árfolyamát, a 
vámbevétel elmaradásával károsítja az állami bevételeket, a követségek munkatársainak betekintést 
enged az állami és társadalmi szervek belső működésébe, alkatrész-utánpótlási igényeket idéz elő) 
előterjesztést tett minden ilyen kezdeményezés és tárgyalás megtiltására.
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Nagy Imre elvtárs: Állami szervek felé a megtiltást elfogadjuk.60

25 .) Állami Ellenőrző Központ kollégiumának kiszélesítése.61

Nagy Imre elvtárs: Elfogadjuk.62

26 .) A felső Duna-szakasz vízenergiájának hasznosításával kapcsolatos előmunkálatok.63

Vas Zoltán elvtárs: Hidas elvtárs mellett kell működnie a Titkárságnak is.
Nagy Imre elvtárs: Az más kérdés, hogy a Minisztérium mellett működik, vagy a miniszter mellett.
Gerő Ernő elvtárs: Döntő része energia, de jelentős mértékben vízügy is. A fő rész 
azonban energia, másodsorban mezőgazdasági kérdés csak. Azt javasolnám, hogy ez ne 
így legyen, hogy milyen miniszter, milyen helyettes. Kormánybizottságot nem szoktak 
funkció szerint jóváhagyni. Megmondjuk, hogy elnöke Hidas István, tagjai ezek és ezek.
Nagy Imre elvtárs: Személy szerint a tagokra kell javaslatot hozni.
Vas Zoltán elvtárs: A Minisztertanács hagyja jóvá az előmunkálatokat, és a titkárság a 
legközelebbi ülésre [tegyen] javaslatot az elnökre és a tagokra nézve.
Nagy Imre elvtárs: Ez helyes.
Gerő Ernő elvtárs: Osztrovszky elvtárs javasolja a vitás kérdés megszüntetését.64

Vas Zoltán elvtárs: Ezt már egyszer eldöntötte a Minisztertanács, hogy nincs igaza.65

27 .) Kisiparosok betegbiztosításának pénzügyi fedezete.66

Vas Zoltán elvtárs: Itt csak pénzügyi kérdések vannak hátra. Június 1-én életbe kell 
lépnie. Ez már elhatározott dolog. Az előterjesztést magát javasolom, hogy fogadjuk el.
Tauszk György elvtárs: A múltkor már döntöttünk abban, hogy meginduljon a biztosítás. 
Arról van szó, mennyit kell az államnak engedélyeznie. Első évben 8 millió Ft, a későbbi 
években 2-3 millió Ft a deficit. Hosszabb időre előlegezni kellene, mintegy 13-14 milliót. 
Felvetődött, hogy tegyük kötelezővé, így azonnal deficitnélkülivé lesz a biztosítás. 

60 A Minisztertanács az előterjesztést a módosító javaslat figyelembevételével 540601/24/1954 számú 
nem nyilvános határozatával jóváhagyta.

61 Az Állami Ellenőrző Központ elnöke – figyelemmel arra, hogy bővíteni kell a Kollégium gyakorlati 
tapasztalatokkal rendelkező tagjainak létszámát – előterjesztést tett Ács Erzsébet és Barabás Sándor 
ellenőrzési főosztályvezetőknek a Kollégium tagjaivá történő kinevezésére.

62 A Minisztertanács az előterjesztést 540601/25/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
63 Az előterjesztést lásd Melléklet 1.
64 A „vitás kérdés” mibenlétét a jegyzőkönyvben nem rögzítették. 
65 A Minisztertanács az előterjesztést 540601/26/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta. (Melléklet 2.)
66 A Minisztertanács Titkársága – a Minisztertanács elnökségének május 8-ai döntése alapján 

– előterjesztést tett a kisiparosok és házi iparosok önkéntes biztosításának megindításához szükséges 
állami támogatásról. Megállapították, hogy 30 000 biztosított esetén 1954 folyamán 8 millió forint, 
1955–1956-ban évente 2-3 millió forint lesz a biztosítás deficitje, amit a következő években tudnak 
majd visszatéríteni. A teljes deficitmentesség 40 000 fő esetén képzelhető el, amely létszámot egy 
éven belül el kell érni, az önkéntesség elvének megsértése nélkül. 
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Ezt azonban nem javasolom, mert egyszer már kivittük, hogy ez önkéntes. Javasolják, 
hogy az OKISZ járulékából vegyenek kölcsön. Ezt kamatra az OKISZ kölcsönadná. 
Így az államnak [a] költségvetésből nem kellene adni.
Csikós [Nagy Béla] elvtárs: Nem helyes. A PM nélkül nem nyúlhatnak ehhez a pénzhez. 
A szövetkezeti iparosokat szembeállítjuk a kisiparosokkal. Ez nemkívánatos politikai 
hatást keltene, mivel a kisiparosoknak is van pénze, de nem szabad hozzányúlni. Az 
a javaslat, hogy szavatosságot vállaljon az állam, 7-8 millió így is van a kisiparosok 
számláján. Ne keverjük össze a kisiparosok pénzét a szövetkezetek pénzével.
Erdős [Pál] elvtárs: A kisiparosoknak van egy öregségi alapjuk. Ez külön van a 
biztosítástól. Magára a biztosításra nincs fedezet. Pénz van az öregségi alapban. Ez 
teljesen különálló a biztosítástól, itt 6-7 millió van jelenleg.
Nagy Imre elvtárs: Az merül fel, hogy az állam maga biztosítson-e, vagy vegye igénybe 
azt az összeget, ami a kisiparosoknál van.
Csikós [Nagy Béla] elvtárs: Azt javasolom, hogy az állam vállaljon szavatosságot.
Vas Zoltán elvtárs: A kérdés alapvetően olyan szempontból érdekes, hogy 12 millió Ft 
deficit van, amely körülbelül 12 millió ténylegesen kibocsátott vásárlóerő. Erre nem 
kaptunk feleletet, hogy ez mennyi vásárlóerő 1954-ben, mennyi 1955-ben. Az, hogy 
csökken a vásárlóerő, az csak néhány év múlva jelentkezik. Fő feladat az, hogy hogyan 
lehet ezt úgy megcsinálni, hogy ne legyen új vásárlóerő. Ilyen értelemben amellett 
vagyok, hogy terjesszük ki kötelezővé tételre.
Gerő Ernő elvtárs: Ez nem célszerű.
Apró Antal elvtárs: Nem lehet kötelezővé tenni.
Vas Zoltán elvtárs: Így azonnal árualap-elvonóvá válik.
Gervai Béla elvtárs: Táppénzt nem adnak, csak gyógyászati eszközöket, lúdtalpbetétet 
stb. Ezen a területen fog csak mozogni.
Gerő Ernő elvtárs: Mindegy, hogy milyen területen mozog, ez vásárlóerő.
Tauszk György elvtárs: Erre az állam 12 millió forintot ráfizet 3 év alatt. A fedezeti 
forma kérdése csak az, hogy ezt vagy azt tesszük. A lényeg az, hogy az állam ráfizet.

Apró Antal elvtárs: 15 000 ember már belépett, biztosítani kell, hogy valamit adjunk. 
Mi történik, ha semmit sem adunk? Nem lenne helyes.
Tauszk György elvtárs: A szervezőmunkát fokozni kell, mert ha 40 000 belépő lesz a 
30 000 helyett, akkor már nem lesz deficit.
Nagy Imre elvtárs: Várjunk-e addig, amíg elérjük a szervezettségnek ezt a fokát, vagy 
most határozzunk? El tudjuk-e érni, hogy 40 000 legyen a tagok száma?
Gervai Béla elvtárs: Úgy tudtuk a 15 000 tagot beszervezni, hogy várják június 1-et, 
hogy mit kapnak a pénzükért. Egy csomó ingadozó fog belépni, ha látják, hogy valamit 
kapnak. Ez politikai kérdés is.
Nagy Imre elvtárs: A fedezetre vonatkozóan elfogadható a szavatossági rendszer.
Erdős [Pál] elvtárs: Ezt szerettem volna kihangsúlyozni, hogy a 12 millió lényegében 
kevesebb. Falusi kisiparosoknál például a kórházi költséget stb. már a tanácsok fizetik. Ezt 
be kellett volna szedni, de nem hajtották be. Szegénységi stb. alapon is vannak kórházban.
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Nagy Imre elvtárs: Nem minden esetben van ez így, én már tapasztaltam, hogy behajtják 
a kórházi költséget.
Azt hiszem, fogadjuk el az előterjesztést azzal a javaslattal, amit Csikós elvtárs tett, 
szavatossági alapon. Nem állami pénzt kell külön erre adni, hanem igénybe vehetik 
szavatossági alapon a meglévőt, és a küldöttgyűlésen erről beszámolhatnak.67

28 .) Kisiparosoknak iparjogosítványok kiadása.68

Vas Zoltán elvtárs: Felmerült az, hogy a Fővárosi Tanácsnál az elvtársak bevezették a zárt 
számot a kisiparosoknál. Kérdés az, hogy mi legyen ezzel a zárt számmal kapcsolatos 
állásfoglalás. Azt jelenti ez, hogy azok, akik megkapják az iparengedélyt, azok állami 
monopóliumot kapnak. Kimondják például, hogy egy helységben csak 1 kovács legyen.
Nagy Imre elvtárs: Ez teljesen lehetetlen.
Gervai [Béla] elvtárs: Az áprilisi jelentések szerint országosan 44 000 fő kért iparengedélyt. 
30 000 főre adtunk engedélyt, s 29 ezret jelentettek vissza. Van olyan jelenség, hogy 1 
cipésznek adunk 1,5 kg bőrt, két cipész kap 3 kg-t, kérnek még egy harmadik engedélyt 
is, hogy legyen 4,5 kg bőrük.
Nagy Imre elvtárs: Célunk az, hogy a helyi lehetőségeket, helyi anyagokat maguk 
hajtsák fel, maguk biztosítsák az ipar gyakorlásához szükséges anyagot. Nem vagyok 
híve annak, hogy itt megkössük a számot, mert eleve a felé megyünk, hogy az állam 
ad így nekik monopóliumot. Ha jó munkát tudnak végezni, az majd meg tudja keresni 
az életfeltételeihez szükséges eszközöket, az biztosítani tudja a keresetét.
Vas Zoltán elvtárs: A Szovjetunióban úgy szabályozták, hogy amikor kiveszi az iparos az 
iparigazolványt, amikor megkapja a patentját, 1200 rubelt kell fizetnie, akár dolgozik, 
akár nem. Ha nem tud dolgozni, akkor visszaadja az iparigazolványt.
Nagy Imre elvtárs: Rá kell a kisiparosokat szorítani, hogy ne közületeknek dolgozzanak, 
hanem a dolgozó rétegeknek; semmiféle korlátot szabni – hogy hányan kérjenek, 
hányan kapjanak – nem kell.
Vas Zoltán elvtárs: A patent kiadásakor kellene rögtön fizettetni 100 forintot.

67 A Minisztertanács a módosítási javaslatok figyelembevételével 540601/27/1954 számú határozatával 
jóváhagyta a „kisiparosok és házi iparosok önkéntes biztosításáról szóló” 33/1954/VI.2. M.T. számú 
rendelete (MK, 1954. 40. szám, június 2.) kiegészítését az önkéntesség fenntartásáról, a biztosítotti 
létszám lehetséges felemeléséről, a szolgáltatások fedezete iránti szavatosságtól, és a szolgáltatások 
fedezetének a Kisiparosok Kölcsönös Biztosító Intézete általi kifizetéséről.

68  A téma napirendre tűzését a Minisztertanács Titkárságának vezetője kezdeményezte a Fővárosi Tanács 
elnökének korábbi döntésére hivatkozva, melyben leállították az iparengedélyek kiadását, tekintve, hogy az 
új kisiparosok számára nem tudnak helyiséget és nyersanyagot biztosítani, illetve 40% még meg sem kezdte a 
tevékenységét. A Titkárság két javaslatot terjesztett elő: 1. Budapesten a kisiparosok számát további 15-20%-kal 
lehet növelni ezzel biztosítva az egészséges verseny kialakulását, a jobb minőséget, az árak letörését. 2. Ne 
határozzák meg a kisiparosok létszámának felső határát, tegyék szabaddá a magánkisipar és a szövetkezeti ipar 
közötti versenyt. Mindkét esetben meg kell azonban tiltani, hogy a magánkisipar közületi munkákat vállaljon.
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Nagy Imre elvtárs: Amikor mi ezt a rendelkezést hoztuk, az volt az elgondolás, hogy 
az ipar gyakorlásához kapjanak bizonyos lehetőséget, támogatást. Ez is hozzájárul. 
Ha rámennénk a zárt számra, adtunk valamit és mindjárt agyon is ütjük. Utólag 
negyedévenként kell adót fizettetni velük. A patentfizetést ne vezessük be. Egyelőre 
nem cél, hogy korlátot szabjunk.
Csikós [Nagy Béla] elvtárs: A plafont annak idején a Politikai Bizottság sem szabta 
meg.69 A törvény úgy szólt, hogy a tanácsok a helyi szükségleteknek megfelelő 
iparengedélyeket adják ki. Ez a mi szempontunkból nem egy közömbös kérdés, mert 
nagyon sok megyében úgy hozták létre a szövetkezeteket, hogy kisiparosok voltak. 
Eddig 30 000 iparjogosítványt úgy adtunk ki, hogy a kisipar nem lendült meg. Ha így 
mondjuk ki azt, hogy nincs korlát, akkor nem fog javulni a lakosság ellátása. A helyzet 
enyhülni fog, ha kijön a kisipari adó, megjelenik a rendelet. A magánkisipar jelenleg 
például a szabónál háromszor annyit keres, mint a szövetkezet. A párt a végrehajtó 
szervek részére ne állapítson meg plafont, de a helyi szervek számára legyen egy szám.
Nagy Imre elvtárs: A párt és a kormány határozatát a zárt szám felé viszik. Igen súlyos 
panaszok voltak már a megindulásnál rögtön. Külön kellett a minisztériumokat 
figyelmeztetni, külön kellett a minisztériumoknak utasításokat kiadni, mert fékezték. 
A valóságban nem akartak erre rámenni. Úgy kellett ezt az ellenállást megtörni. Ez 
az észrevétel, amit Csikós elvtárs elmondott, ez megint ezt mutatja. Az a baj, hogy a 
lakosság szükségleteit messzemenően nem elégítjük ki. Falun például alig változott a 
helyzet. Most pedig megint szűkíteni akarunk. Ez nem helyes. Nem kell plafont adni. 
Az élet majd megrostálja ezt. Ha nem tud megélni, úgysem fogja kiváltani iparengedélyét. 
A helyi szükséglet majd szabályozza.
Gerő Ernő elvtárs: Az adózásnál előnyben kell legyen a kisipari szövetkezet. Itt 
kell majd szabályozni.
Nagy Imre elvtárs: Így lezártuk akkor ezt a kérdést.70

29 .) Szénbányászati Trösztök szervezete.71

69 Nem találtuk nyomát annak, hogy az MDP Politikai Bizottsága foglalkozott a kérdéssel.
70 A Minisztertanács 540601/28/1954 számú nem nyilvános határozatával utasította az illetékes szerveket, 

hogy a magánkisiparosok által kért iparengedélyeket – ha egyéb feltételek (mint többek között a 
szakképzettség) fennállnak – számszerű korlátozás nélkül adják ki.

71 A nehézipari miniszter előterjesztést tett a szénbányászati trösztök szervezetének egyszerűsítésére 
és kezdeményezte azoknak a 122/1951 (VI.17) Mt. számú „A trösztökről” szóló határozattól (MK 
1951 11. sz. június 17.) eltérő meghatározását. Megállapította, hogy az 1952. január 1-jén alakult trösztök 
három rétegű (tröszt-vállalat-üzem) szervezetében a vállalatok nem töltöttek be érdemi irányító 
és ellenőrző szerepet, az üzemektől viszont elvonták a jó szakembereket. Ennek megszüntetése 
érdekében új irányítási rendszert kell bevezetni, amelyben az üzemek közvetlenül a tröszt irányítása 
alatt állnak. A határozati javaslat értelmében a Mátravidéki Szénbányászati Tröszt Petőfi Bányából, 
a Pécsi Szénbányászati Tröszt a Pécsi Szénbányákból, a Várpalotai Szénbányászati Tröszt a Várpalotai 
Szénbányából jön létre. A megszűnő Nagymányoki Szénbányák liasz-üzemeit a komlói tröszt, 
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Vas Zoltán elvtárs: A szénbányászati trösztök szervezetével kapcsolatban volt egy javaslat. Az 
ezzel kapcsolatos régebbi problémák nem állnak fenn. Javasoljuk az előterjesztést elfogadni.
Nagy Imre elvtárs: Elfogadtuk.72

30 .) Munkaidő kezdésének megváltozása.73

Nagy Imre elvtárs: A munkaidővel kapcsolatos javaslat nem helyes. Adtunk az óraigazítással 
már egy órát, többet nem adunk. Helytelenítjük. Ahol ezt már bevezették, ott is vissza 
kell állítani. Városi közlekedés szempontjából sem helyes. Zavarná az iskolába menő 
gyerekek és az üzemekbe menők közeledését. Ezt a munkaidőkezdést nem változtatjuk 
meg, ezt határozatban le kell rögzíteni.74

31 .) Kisfaludy-Stróbl Zsigmond kitüntetése.75

Nagy Imre elvtárs: Helyes, elfogadjuk.76

MNL OL XIX-A-83-a-540601 1–22.

lignitüzemét a várpalotai tröszt, brikett üzemét a Pécsi brikettgyár veszi át. Az átszervezés során kb. 
700 fős műszaki és adminisztratív létszámot kell megtakarítani.

72 A Minisztertanács az előterjesztést 540601/29/1954 számú határozatával jóváhagyta, melynek a 
szénbányászati trösztök és üzemek szervezetéről, illetve a tröszt és az üzemek kapcsolatáról szóló 
részeit 2.061/20/1954 Mt. h. számú határozatával közzétette (HT 1954. 20. szám, június 16.). A 
határozat nem közölte az átszervezés szervezeti és személyi vonatkozású részleteit.

73 A téma napirendre tűzését a Minisztertanács Titkárságának vezetője kezdeményezte, miután Hidas István 
nehézipari miniszter azt javasolta, hogy a hivatalok munkakezdését 8.30 óráról 7.30 órára helyezzék át. 

74 A Minisztertanács 540601/30/1954 számú nem nyilvános határozatával megállapította, hogy a nyári 
időszámítás bevezetése nem indokolja a munkakezdés időpontjának előre hozását, és utasította a 
minisztereket, hogy mellőzék az ilyen javaslatokat, továbbá elrendelte, hogy azokon a helyeken, ahol 
a hivatali munka kezdő időpontját korábbra tették, állítsák vissza az eredeti időpontot (8.30).

75 Az előterjesztés nem található a jegyzőkönyv mellett a téma a Minisztertanács június 11-ei ülésén 
ismét napirendre került, és ott született döntés az ügyben.

76 Kisfaludy-Stróbl Zsigmondot 70. születésnapján a Munka Vörös Zászló Érdemrenddel tüntették ki 
(MK, 1954. 48. szám, július 7.).

31/30
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MELLÉKLET

1.

Országos Tervhivatal      Szigorúan titkos!
Nehézipari Minisztérium     
0027/I/1954. sz.     

Tárgy: A felső Duna-szakasz vízenergiájának 
hasznosításával kapcsolatos előmunkálatokról

Egyetértenek:
KGM: Zsofinyecz Mihály

KM: Tömpe Istvánné
OVF: Rajczi Kálmán

DVB: Osztrovszky György

Előterjesztés a Minisztertanácshoz
I.

A Minisztertanács 1951. évben kiadott 1.005/1951/III.22./ sz. határozatával a Duna 
vízenergiája kihasználásának tudományos feltárására a Dunai Vízierőmű Bizottságot, míg 
a felső Duna-szakasz – DVB által feltárt – vízenergiájának hasznosításával kapcsolatos 
kérdések előkészítésével, irányításával, összefogásával és a szükséges nemzetközi 
tárgyalások lefolytatásával 00109/1/1952. sz. határozatával Osztrovszky György elvtársat 

– akkori OT elnökhelyettest – bízta meg kormánymegbízotti minőségben.
A DVD létrehozása, illetve a kormánymegbízott kinevezése óta egy kormánybizottsági 
és négy műszaki bizottsági tárgyalás folyt le Csehszlovákia és Magyarország között. Ezen 
tárgyalások folyamán a magyar fél által eredetileg javasolt visegrádi vízilépcső építése 
mellett felmerült annak lehetősége, hogy a Pozsony alatti Duna-szakasz területén 
oldalcsatornás megoldással egy vagy két erőmű épüljön. Annak érdekében, hogy a 
létesítendő erőművek építési sorrendje, a létesítéshez szükséges államközi kooperáció 
mérete és jellege eldönthető legyen, az előmunkálatokat tovább kell folytatni úgy, hogy az 
idevonatkozó újabb államközi tárgyalások még ez év júniusában lefolytathatók legyenek.
Az előkészítő munkálatokat eddig a DVB, a kinevezett kormánymegbízott és a Vízerőmű 
Tervező Iroda készítették elő annyira, hogy – felsőbb szerv megítélése szerint is – a 
kérdés most már újabb államközi tárgyalást igényel. Az Országos Vízügyi Főigazgatóság 
megalakulásával esedékessé vált a további előmunkálatok irányításának átszervezése. 

– A Dunai Vízierőmű Bizottság a tudományos kutatómunkán túlmenő feladatok 
elvégzésére már nem alkalmas, mert tagjai elsősorban tudományos műszaki káderek, 
akik ebben az összetételben nem képviselik az ügyben érdekelt kormányzati szerveket. 
Felmerült tehát annak szükségessége, hogy a DVB és a kormánymegbízott helyett ezen 

1954. június 1. – Melléklet
31
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– a feltáráson túlmenő – feladatokat – felsőbb szerv határozata szerint is létrehívandó 
– kormánybizottság lássa el a határozati rész 4. pontjában körülírtak szerint.
A kormánybizottság vezetőjének személyére vonatkozó javaslat megtételénél figyelembe 
vettük az eddigi kormánymegbízott munkakörében időközben beállott változást, a 
bizottság személyi összetételére vonatkozó javaslat megtételénél pedig tekintettel 
voltunk az illetékes szervek szervezetében és feladatkörében bekövetkezett változásokra 
is, annak érdekében, hogy a kormánybizottság személyi összetétele mind hatásköri, 
mind pedig a szakmai szempontoknak a legteljesebb mértékben megfeleljen és a 
kérdést népgazdasági jelentőségéhez mért súllyal képviselhesse.
Szükséges továbbá, hogy a kormánybizottság munkájában szakértő bizottságra 
támaszkodjon, és célszerűnek látszik, hogy a kormánybizottság titkársági feladatait a 
Nehézipari Minisztériumon belül külön szerv lássa el.

II.
Határozati javaslat

1 .) A Minisztertanács tudomásul veszi a felső Duna-szakasz vízenergiájának 
hasznosítása tárgyában a csehszlovák kormánnyal folytatott eddigi tárgyalásokat. 
Egyben utasítja a külügyminisztert, hogy a magyar részről (a 3. pont szerint) 
kiküldött kormánybizottság vezetőjének, valamint tagjainak nevét közölje a 
csehszlovák kormánnyal, hogy a két fél között f. év június havára beütemezett 
tárgyalások megtarthatók legyenek.

2 .) A tárgyalások irányelveire vonatkozó javaslatot a kormánybizottság közreműködésével 
annak elnöke 1954. május hó második felében azonnal terjessze felsőbb szerv elé.

3 .) A felső Duna-szakasz vízerejének hasznosításáról a csehszlovák kormánnyal 
folytatandó tárgyalásokhoz a Minisztertanács kormánybizottságot küld ki.
A kormánybizottság elnöke: Hidas István nehézipari miniszter  
 tagjai: Karádi Gyula, kohó- és gépipari miniszterhelyettes,
 Katona Antal, a közlekedés- és postaügyi miniszter első helyettese,
 Kökény Mihály földművelésügyi miniszterhelyettes,
 Siska Vince, az OT elnökhelyettese,
 Rajczi Kálmán, az Országos Vízügyi Főigazgatóság vezetője,
 Osztrovszki[y] György, a Tudományos Akadémia főtitkára,
 Hajdu József, a Külügyminisztérium főosztályvezetője.

4 .) A kormánybizottság főbb feladatai a következők:
a.) A MT utasítása szerint tárgyalásokat folytat a csehszlovák kormány által kiküldendő 

kormánybizottsággal a Dévénytől Visegrádig terjedő felső Duna-szakasz vízi 
erőműveinek létesítéséről, a beruházási hozzájárulások hányadáról, a termelendő 
energia elosztásáról és a létesítéssel összefüggő egyéb kérdésekről.
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b.) Gondoskodik a két fél között folyó tárgyalásokon vállalt és a MT által jóváhagyott 
kötelezettségek teljesítéséről, ellenőrzi a csehszlovák fél által vállalt kötelezettségek 
teljesítését, és mindezekről időnként jelentést ad a MT-nak.

c.) Irányítja a szakértő bizottság munkáját, a kormánybizottsági és a szakértő bizottsági 
tárgyalásokon felmerülő műszaki kérdések kidolgozását, irányelveket ad a szakértő 
bizottságnak a tárgyalásokhoz, jóváhagyja a szakértő bizottsági tárgyalásokról 
felvett jegyzőkönyvbe foglalt megállapodásokat. Gondoskodik arról, hogy a 
kormánybizottsági és a szakértő bizottsági tárgyalásokról felvett jegyzőkönyveket a 
kormánybizottságban érdekelt minisztériumok és főhatóságok időben megkapják.

d.) Javaslatot tesz a MT-nak az elkövetkezendő kormánybizottsági tárgyalások 
anyagára és az azokkal kapcsolatos népgazdasági kihatású kérdések megoldására.

5 .) A kormánybizottság munkájában támaszkodjon szakértő bizottságra, amelynek 
állandó tagjait – a kormánybizottság, illetve annak elnöke által meghatározott 
számban – azon szervek kiküldöttei képezik, amelyek a kormánybizottságban 
is képviselve vannak, ideiglenes tagjai pedig azok, akiket a kormánybizottság, 
illetőleg annak elnöke a szakértő bizottság munkájába esetről esetre behív.

6 .) A kormánybizottság titkársági feladatait a Nehézipari Minisztérium irányítása 
alá tartozó „Nehézipari Minisztérium Üzemfejlesztési és Gyárexport Irodája” 
lássa el, amelyen belül erre a célra külön csoportot kell szervezni. Ezen iroda 
lássa el a kormánybizottság adminisztratív feladatait és tartsa a kapcsolatot a 
kormánybizottság, valamint a szakértő bizottság tagjaival. A titkársági feladatok 
ellátásához szükséges minden iratanyagot az érdekelt szervek 1954. április 20-ig 
azonnal kötelesek az irodának átadni.

7 .) Az Országos Tervhivatal elnöke végeztessen tájékoztató számításokat a vízierőmű-
beruházások megvalósítási feltételeire vonatkozólag, s ezekről a MT-[o]t s a 
kormánybizottság elnökét tájékoztassa.

8 .) A beruházásokkal kapcsolatos feladatok végrehajtását (beruházási program 
kidolgozása, megrendelések feladása és finanszírozása, stb.) a Nehézipari 
Minisztérium Villamosenergia-ipari Igazgatósága lássa el.

9 .) A felső Duna-szakasz vízenergiájának hasznosításával kapcsolatos összes vízügyi, 
műszaki feladatokat (kutatás, tervezés, kivitelezés) a Nehézipari Minisztérium 
rendelkezéseinek alapulvételével az Országos Vízügyi Főigazgatóság végezze el.

10 .) A kormánybizottság kiküldésével egyidejűleg a MT Osztrovszky György 
elvtársat, a Magyar Tudományos Akadémia főtitkárát eddigi kormánymegbízotti 
tiszte alól felmenti.
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Megjegyzés: Osztrovszky György elvtárs a Dunai Vízerőmű Bizottságot is megszüntetendőnek 
tartja. – Ezzel nem értünk egyet, mert a Dunai Vízerőmű Bizottság – mint tudományos 
kutató szerv – a Duna más szakaszainak vízenergiája tekintetében még feladattal bír. 

Budapest, 1954. június 1.
 Hidas István s. k.  Szalai Béla s. k.
 nehézipari miniszter az Országos Tervhivatal elnöke

A kiadmány hiteléül: 
Horváth Mária s.k.

MNL OL XIX-A-83-a-540601 510–512.

Minisztertanács Titkársága Titkos!
00665/1954. szám

Kiegészítés
„a felső Duna-szakasz vízenergiájának hasznosításával 

kapcsolatos előmunkálatok” c. előterjesztéshez

A javaslatot a miniszter elvtársak röpszavazás útján aláírták.
Észrevétel csak Bognár és Szíjártó elvtárstól érkezett, akik kérték, hogy a Bizottságban 
a BKM és az ÉM is vegyen részt egy-egy taggal.
Az ÉM ezenkívül javasolta, hogy a DVB-t szüntessék meg és funkcióját a NiM 
helyett az OVF vegye át.

Javaslat

Az MT Elnöke az észrevételek figyelmen kívül hagyásával, eredeti szövegben hagyja 
jóvá az előterjesztést.

Indoklás

1 .) A Bizottság tagjainak számát nem helyes növelni.

2 .) Az OVF nem alkalmas mindazoknak a feladatoknak elvégzésére, amelyekre a 
NiM (műszaki tervezés, beruházások lebonyolítása stb.). Egyébként is Hidas 
elvtárs az elnök, tehát mellette kell működni a titkárságnak is.

Budapest, 1954. május 27.
Ács [Lajos] Titkársága

MNL OL XIX-A-83-a-540601 513.
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2.

Szigorúan titkos!
A Határozatok Tára nem közli.

Készült: 60 példányban.77

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának
540601/26/1954. sz[ámú]

határozata

1 .) A Minisztertanács tudomásul veszi a felső Duna-szakasz vízenergiájának 
hasznosítása tárgyában a csehszlovák kormánnyal folytatott eddigi tárgyalásokat. 
Egyben utasítja a külügyminisztert, hogy a magyar részről (a 3. pont szerint) 
kiküldött kormánybizottság vezetőjének, valamint tagjainak nevét közölje a 
csehszlovák kormánnyal, hogy a két fél között f. év június havára beütemezett 
tárgyalások megtarthatók legyenek.

2 .) A tárgyalások irányelveire vonatkozó javaslatot a kormánybizottság közreműködésével 
annak elnöke azonnal terjessze felsőbb szerv elé.

3 .) A felső Duna-szakasz vízerejének hasznosításáról a csehszlovák kormánnyal 
folytatandó tárgyalásokhoz a Minisztertanács kormánybizottságot küld ki.
A kormánybizottság elnöke: Hidas István nehézipari miniszter,
 tagjai: Karádi Gyula, kohó- és gépipari miniszterhelyettes,
 Katona Antal, a közlekedés- és postaügyi miniszter első helyettese,
 Kökény Mihály földművelésügyi miniszterhelyettes,
 Siska Vince, az OT elnökhelyettese,
 Rajczi Kálmán, az Országos Vízügyi Főigazgatóság vezetője,
 Osztrovszki[y] György, a Tudományos Akadémia főtitkára,
 Hajdu József, a Külügyminisztérium főosztályvezetője.

4 .) A kormánybizottság főbb feladatai a következők:
a.) A Minisztertanács utasítása szerint tárgyalásokat folytat a csehszlovák kormány 

által kiküldendő kormánybizottsággal a Dévénytől Visegrádig terjedő felső Duna-
szakasz vízi erőműveinek létesítéséről, a beruházási hozzájárulások hányadáról, 
a termelendő energia elosztásáról és a létesítéssel összefüggő egyéb kérdésekről.

77 Kapják: Gerő Ernő elvtárs (2 pld.), Hegedüs András elvtárs (4 pld.), Apró Antal elvtárs, Hidas István 
elvtárs (7 pld.), Zsofinyecz Mihály elvtárs (4 pld.), Szalai Béla elvtárs (6 pld.), Friss István elvtárs, 
Csergő János elvtárs, Boldoczki János elvtárs (3 pld.), Bebrits Lajos elvtárs (3 pld.), Házi Árpád 
elvtárs, Osztrovszky György elvtárs, Rajczi Kálmán elvtárs, Vas Zoltán elvtárs, Gergely Miklós elvtárs, 
Némety Béla elvtárs, Papp István elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Ettig László elvtárs.

31/M/2
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b.) Gondoskodik a két fél között folyó tárgyalásokon vállalt és a MT által jóváhagyott 
kötelezettségek teljesítéséről, ellenőrzi a csehszlovák fél által vállalt kötelezettségek 
teljesítését és mindezekről időnként jelentést ad a MT-nak.

c.) Irányítja a szakértő bizottság munkáját, a kormánybizottsági és a szakértő bizottsági 
tárgyalásokon felmerülő műszaki kérdések kidolgozását, irányelveket ad a szakértő 
bizottságnak a tárgyalásokhoz, jóváhagyja a szakértő bizottsági tárgyalásokról 
felvett jegyzőkönyvbe foglalt megállapodásokat. Gondoskodik arról, hogy a 
kormánybizottsági és a szakértő bizottsági tárgyalásokról felvett jegyzőkönyveket a 
kormánybizottságban érdekelt minisztériumok és főhatóságok időben megkapják.

d.) Javaslatot tesz a Minisztertanácsnak az elkövetkezendő kormánybizottsági tárgyalások 
anyagára és az azokkal kapcsolatos népgazdasági kihatású kérdések megoldására.

5 .) A kormánybizottság munkájában támaszkodjon szakértő bizottságra, amelynek 
állandó tagjait – a kormánybizottság, illetve annak elnöke által meghatározott 
számban – azon szervek kiküldöttei képezik, amelyek a kormánybizottságban 
is képviselve vannak, ideiglenes tagjai pedig azok, akiket a kormánybizottság, 
illetőleg annak elnöke a szakértő bizottság munkájába esetről esetre behív.

6 .) A kormánybizottság titkársági feladatait a Nehézipari Minisztérium irányítása alá 
tartozó „Nehézipari Minisztérium Üzemfejlesztési és Gyárexport Irodája” lássa 
el, amelyen belül erre a célra külön csoportot kell szervezni. Ezen iroda lássa el a 
kormánybizottság adminisztratív feladatait, és tartsa a kapcsolatot a kormánybizottság, 
valamint a szakértő bizottság tagjaival. A titkársági feladatok ellátásához szükséges 
minden iratanyagot az érdekelt szervek azonnal kötelesek az irodának átadni.

7 .) Az Országos Tervhivatal elnöke végeztessen tájékoztató számításokat a vízierőmű-
beruházások megvalósítási feltételeire vonatkozólag, s ezekről a MT-t, s a 
kormánybizottság elnökét tájékoztassa.

8 .) A beruházásokkal kapcsolatos feladatok végrehajtását (beruházási program 
kidolgozása, megrendelések feladása és finanszírozása, stb.) a Nehézipari 
Minisztérium Villamosenergia-ipari Igazgatósága lássa el.

9 .) A felső Duna-szakasz vízenergiájának hasznosításával kapcsolatos összes vízügyi, 
műszaki feladatokat (kutatás, tervezés, kivitelezés) a Nehézipari Minisztérium 
rendelkezéseinek alapulvételével az Országos Vízügyi Főigazgatóság végezze el.

10 .) A kormánybizottság kiküldésével egyidejűleg a MT Osztrovszky György 
elvtársat, a Magyar Tudományos Akadémia főtitkárát eddigi kormánymegbízotti 
tiszte alól felmenti.
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Budapest, 1954. június 1.

Nagy Imre s.k.
a Minisztertanács elnöke

MNL OL XIX-A-83-a-540601 521-523.
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32.

527.

[Gyorsírói jegyzőkönyv]

Szigorúan titkos!

Jegyzőkönyv
Készült a Minisztertanács 1954. évi június hó 11-én reggel 9 órakor kezdődő üléséről

Napirend1

1 . Állami vállalatok 1954. I. negyedévi beszámolója
Előadó: Olt Károly elvtárs
Meghívottak: Pogácsás Antal elvtárs, Vörös János elvtárs, Gergely Miklós elvtárs, 
Tauszk György elvtárs

2 . 1954. évi árkiegyenlítési terve
Előadó: Bognár József elvtárs
Meghívottak: Háy László elvtárs, Baczoni Jenő elvtárs, Tauszk György elvtárs

3 . Jelentés a Munka Törvénykönyve végrehajtásáról
Előadó: Szász Márton elvtárs
Meghívottak: Varga János elvtárs, Gergely Miklós elvtárs, Kéri József elvtárs

4 .  A mezőgazdasági termelés irányításának egyszerűsítése
Előadó: Hegedüs András elvtárs
Meghívottak: Magyari András elvtárs, Serflek Gyula elvtárs, Pogácsás György 
elvtárs, Varga András elvtárs

5 . Jelentés a lakásfelújítási tervek, valamint a családi lakóházépítési akció végrehajtásáról
Előadó: Szabó János elvtárs
Meghívottak: Nagy Józsefné elvtárs, Papp István elvtárs

6 . A szövetkezetek és magánkisipar közületek felé irányuló tevékenységének korlátozása 
Előadó: Szalai Béla elvtárs
Meghívottak: Nagy Józsefné elvtárs, Gergely Miklós elvtárs

1 A napirendjegyzék az előzetesen kiküldött meghívóban felsorolt témákat tartalmazza.

1954. június 11.
32
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7 . Az ipari tanulóképzés színvonalának további emelése
Előadó: Kossa István elvtárs
Meghívott: Gergely Miklós elvtárs

8 . Az 1954-ben szakmunkásvizsgázó ipari tanulók elosztási terve
Előadó: Szalai Béla elvtárs
Meghívottak: Kossa István elvtárs, Gergely Miklós elvtárs

9 . A könyvkiadás, terjesztés és nyomdai előállítás egységes szervezete 
Előadó: Darvas József elvtárs
Meghívottak: Kerek Gábor elvtárs, Péter György elvtárs, Rigler György elvtárs

10 . Az 1954. évi beiskolázási tervszámok módosítása
Előadó: Erdey-Grúz Tibor elvtárs
Meghívottak: Rigler György elvtárs, Kálmán György elvtárs

11.
a) Tiszavidéki Vegyi Kombinát műtrágyagyárának beruházási programja 

Előadó: Hidas István elvtárs
Meghívottak: Sebestyén János elvtárs, Papp István elvtárs

b) Tiszavidéki Veg yi Kombinát és „T” Erőmű közös lakótelepeinek  
beruházási programja
Előadó: Hidas István elvtárs
Meghívottak: Herczeg Ferenc elvtárs Papp István elvtárs

12 . Papírgyűjtő Hónap szervezése
Előadó: Kiss Árpád elvtárs
Meghívott: Dégen Imre elvtárs

13 . A bírák fegyelmi szabályzata
Előadó: Erdei Ferenc elvtárs
Meghívottak: Molnár Erik elvtárs, Cieslar Viktor elvtárs, Kéri József elvtárs

14 . A polgári perrendtartásról szóló 1952. III. tv. módosítása
Előadó: Erdei Ferenc elvtárs
Meghívott: Cieslar Viktor elvtárs

15 . Belkereskedelmi Minisztérium és Külkereskedelmi Minisztérium felállítása
Előadó: Nagy Imre elvtárs

16 . Beszámoló az elnöki hatáskörben hozott határozatokról
Előadó: Nagy Imre elvtárs
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17 . A legfőbb ügyész részvétele az Országgyűlésen
Előadó: Nagy Imre elvtárs 

18 . Kisfaludy-Stróbl Zsigmond és Szörényi Imre Munka Vörös Zászló Érdemrenddel 
való kitüntetése
Előadó: Nagy Imre elvtárs

19 . Szántó Zoltán elvtárs részvétele a minisztertanácsi üléseken
Előadó: Nagy Imre elvtárs

20 . Bognár József bel- és külkereskedelmi miniszter meghatalmazása
Előadó: Bognár József elvtárs

21 . A Kongresszus tiszteletére indított begyűjtési versenyben első helyezést elért 
megye jutalmazása
Előadó: Tisza József elvtárs

Nagy Imre elvtárs: Üdvözli az elvtársakat, a Minisztertanács ülését megnyitja.
Megkérdezi, hogy a napirenddel kapcsolatban van-e valakinek észrevétele.
Altomáré Iván elvtárs: Kifogásolja, hogy a vágómarha szerződéses árak módosítását 
levették a napirendről.
Nagy Imre elvtárs: Az anyag nem volt megfelelően előkészítve, ezért kellett levenni, a 
jövő héten elnökségi ülésen le fogják tárgyalni.2

Bognár József elvtárs: Napirendre kéri felvenni a Droppa Gusztáv és Baczoni Jenő 
miniszterhelyettesi kinevezéseket.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács napirendre felvette.
Hidas István elvtárs: A 14. napirendi ponthoz3 kéri Molnár Erik elvtársat meghívni.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács elfogadja.
Ezután ismerteti az 1. napirendi pontot.

1 .) Állami vállalatok 1954. I. negyedévi beszámolója.4

Előadó: Olt Károly elvt[árs].
A jelentésből kiemeli az eredményromlások összegét, melyet az állami gazdaságok 
nélkül 1044 millió forintban állapítottak meg.
A IV. n.évi igen magas eredményromlások után az I. n.évtől komoly javulásnak kellett 
volna bekövetkezni március hónapban. A javulás azóta sem következik be olyan 
ütemben, mint arra szükség lenne.

2 A Minisztertanács Elnökségének következő ülésén a téma nem szerepelt napirenden.
3 A 14. napirend „A polgári perrendtartásról szóló 1953: III. tv. módosítása.”
4 A pénzügyminiszter előterjesztésében és annak az egyes ágazatok munkáját elemző részletes mellék-

letében áttekintette a vállalatok első negyedévi teljesítményét, különös figyelemmel január–február 

32/1
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Komoly gondot okoz, hogy a gazdálkodó minisztériumok hogyan tudják behozni 
ezeket az eredményromlásokat, így a beruházásoknál is fel fog merülni ez a kérdés, de 
magánál a költségvetésnél is. Erélyes kézre van szükség.
A gazdaságosság kérdését még mindig nem kezelik a minisztériumok úgy, mint ahogy 
kellene. A legelmaradottabb ezen a téren a Kohó- és Gépipari Minisztérium, ahol az 
eredményromlásokkal, a mérlegbeszámolókkal még mindig nem foglalkoznak rendszeresen.
A gazdaságosságnál a probléma úgy vetődik fel, hogy nekünk rendszert kell kidolgozni, 
hogy menet közben kell megakadályozni az eredményromlásokat. Erre az előterjesztés 
javaslatot nem tartalmaz.
A Pénzügyminisztérium részéről vannak olyan megkezdett munkák, amelyek lehetővé fogják 
tenni, hogy az illetékes tárcákkal és az OT-val együtt vizsgálatok történjenek menet közben.
Alulról nézve a kérdést, a mérlegbeszámolónál a vállalatok vezetői az egyes üzem-
részlegek igényeit, prémiumkifizetéseit nem vizsgálják meg. A főkönyvelők nem 
ülnek le a műszaki vezetőkkel, és nem utasítják vissza a jogosulatlan igényeket. A 
vállalati mérlegbeszámolókat nem vizsgálják meg a helyszínen közösen, hanem a tervek 
mennek felfelé az iparigazgatóságok felé, összesítik, vita ugyan van, de végső sorban 
az engedékenység mindig megvan.
A mérlegbeszámolók, de a Pénzügyminisztérium elemző munkája is rendkívül mechanikus, 
nem tárja fel a tényleges okokat, és nem is tud megfelelő intézkedésekre javaslatot tenni.
A készletgazdálkodással kapcsolatban megemlíti, hogy átmenetileg bizonyos készlet-
emelkedések vannak. Ezek a hajrámunkák következményei.
A mezőgazdasági és közszükségleti cikkek gyártásánál jelentkező önköltségcsökkentésnél 
a gazdaságosság kérdését minden téren vizsgáljuk meg.

hónapokra. Megállapította, hogy a vállatok jelentősen elmaradtak tervben meghatározott feladataik 
teljesítésétől, ami szorosan összefüggött a súlyos téli időjárási viszonyokkal, az ebből következő 
áramkiesésekkel és a szénhiánnyal. A kedvezőtlen időjárási tényezők mellett azonban hozzájárult 
ehhez az is, hogy a minisztériumok és a vállalatok változatlanul mellékesen kezelték a gazdaságosság 
kérdését, amit jól mutatnak a létszámgazdálkodás hiányosságai, az előírt létszámkeretek túllépése, az 
önköltség csökkentésére vonatkozó intézkedések és az előírt tervezési határidők hanyag kezelése, az 
elfekvő készletek mennyiségének növekedése. Mindennek következtében az állami vállalatok 1954. 
I. negyedében jelentősen túllépték költség-előirányzataikat és 1044,2 millió forinttal kevesebbet 
fizettek be az állami költségvetésbe. Különösen jelentős volt az elmaradás az Építésügyi Minisztérium, 
a Kohó- és Gépipari Minisztérium, a MÁV, a Közlekedés- és Postaügyi Minisztérium, valamint a 
Könnyűipari Minisztérium területén. Komoly hiányosságok fordultak elő a pénzügyi fegyelem 
területén mind a minisztériumoknál, mind a vállalatoknál. A Pénzügyminisztérium ezért több esetben 
pénzügyi biztost rendelt ki azokhoz a vállalatokhoz, ahol az eredményromlás különösen súlyos volt. 
A határozati javaslatban – a hiányosságok megszüntetésére irányuló részletes intézkedések mellett 

– a Minisztertanács felszólítja valamennyi minisztert, hogy gondoskodjanak a termelési eredmények 
javításáról és az állami költségvetés felé előírt befizetési kötelezettségek teljesítéséről.
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Az előterjesztés mellékletében5 felvetik a felelősség kérdését. A PM osztályai nem 
szívesen vetik fel a felelősség kérdését. Mindez azért van, mert az elemző munka nem 
mélyreható. Bizonyos összefonódottság mutatkozik a különböző főkönyvelőségek és a 
finanszírozási osztály között. Nem merik bátran felvetni, hogy valaki feltétlen hibás volt.
Gerő Ernő elvtárs: Az előzetes tárgyalások folyamán felmerült, hogy kb. mekkora 
lesz az eredményromlás. Mivel magyarázható, hogy a Pénzügyminisztérium 350 mil-
lióról 600–660 millióra ment fel. Eredetileg 350 millió volt, hogyan tévedhetett 
a pénzügyminisztérium – ismételt figyelmeztetések ellenére – ilyen vaskosan? Mi 
a magyarázata ennek?
Olt Károly elvtárs: Annak idején ezeket a számokat a Tervhivatallal a Pénzügyminisztérium 
megvitatta. A hiba ott van, hogy az eredményromlásokat menet közben nem tudják 
megfogni. Nem láthatták, hogy január–februárban milyen arányú összegek alakulnak.
A Tervhivatalnak és a Pénzügyminisztériumnak kell sokkal szorosabb együttműködéssel 
dolgozni, hogy a pénzügyi eredményeket és a termelési terveket állandóan vizsgálja, 
és ne csak negyedévenként. Kétségtelen fennáll az is, hogy rosszul kalkuláltak.
Nagy Imre elvtárs: Hogyan lehetett annak idején ilyen határozott álláspontra jutni?
Zsofinyecz Mihály elvtárs: Felvetik, hogy a minisztérium kollégiuma nem tárgyalta 
meg az eredményromlásokat és nem foglalkozik vele.
A tegnapi kollégiumuk foglalkozott az eredményromlásokkal.
Megállapították, hogy náluk az eredményromlás három részre terjed ki:

1 .) kohászat,
2 .) gépipar,
3 .) tömegcikkipar.

Ezen kívül január–február hónapban objektív okok is voltak, ez tiszta képet nem ad.
Meg fogják vizsgálni március–április és május hónapot, hogy az eredményromlás 
miért alakult így a három vonalon, és akkor fognak tiszta képet látni, hogy hol 
kell megfogni a kérdést.
Január–februárban sok olyan okot is felvetnek, amelyek nem minden esetben fogadhatók el.
Az anyagban felvetik a mezőgazdasági kisgépek és közszükségleti cikkek eredmény-
romlását, magas önköltségét, ezzel nem ért egyet. A Pénzügyminisztérium nem nézi 
meg alaposan a kérdést.
A gyár összes rezsijét ráállítják a kisgépekre. A kisgépeket vigyük olyan üzembe, ahol 
alacsonyabb a rezsi. Nem ért egyet azzal, hogy azért magas ezek gyártási ára, mert nem 
vittük olyan üzemekbe, ahol olcsóbban lehetne gyártani. Kéri a Minisztertanácsot, 
küldjön ki egy bizottságot, vizsgálja meg ezt.

5 A hivatkozott melléklet „Az I. negyedévi gazdálkodás minisztériumonként a következő képet 
mutatja” címet viselte, melyben sorra vették az egyes ágazatokat és rögzítették a gazdálkodás 
hiányosságait, az ezekhez vezető okokat.
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Kifogásolja a 7. oldalon lévő 5. pontot.6 Az önköltség alakulása nem elég világos, nem 
érti, hogy negyedéves vagy féléves jelentést kell-e idehozni. A félévest augusztus 1-ig 
elkészíteni nem lehet. Igaz, hogy nálunk az önköltség vonalán elég nagy lazaságok 
voltak, a három hónapot azért válasszuk szét, hogy mi okozta a három iparág ilyen 
nagyfokú eredményromlását.
Felveti még ezen kívül a közszükségleti cikkek gyártásának kérdését. Újabb játékok 
gyártását meg kell vizsgálni. A rezsi vonalán nekünk ezeknél a gyártmányoknál rendet 
kell teremteni. Meg kell mondani, hogy mennyi az a rezsi, amit rá lehet számítani.
Szíjártó Lajos elvtárs: Az építőiparban 12 trösztöt vizsgáltak felül. Részletesen elszá-
moltatták a vezetőséget. Az eredményromlást három részre lehetett bontani:

1 .) a tárgyi okok,
2 .) a helytelen rendelkezések,
3 .) komoly bércsalás.

Sok olyan dolog került napfényre, ami mesterségesen csinálja a veszteséget, például 
az értékleírás. Januárban kaptak például 1000 pár téli ruhát. Egyszerre óriási tömeget 
kapott, 50%-át le kellett írni, ami ismét veszteséget jelent.
Az építőiparnak legnagyobb baja, hogy nem tudtak dolgozni. Majdnem mindenütt 
kitaláltak valami improduktív munkát, ehhez járult még, hogy nem volt fűtőanyag, 
és a drága anyagot tüzelték fel a munkásszállásokon. Vagonhiány miatt is kénytelenek 
voltak leállítani a munkát, például a mésznél.
A béralaptúllépésnél komoly szerepet játszott a prémium kifizetése. Komoly lazaság 
van a termelésben, liberalizmus tapasztalható a vezetőknél. Nincs meg a dolgozók-
ban, hogy a pénzt meg kell fogni, olyan beállítottság tapasztalható, hogy az állam 
zsebéből megy a költség.
14 vállalat vezetőjét váltották le a felelőtlen pénzkiadásért, és közzéteszik az 
Építőipari Értesítőben.
A 18. pontnál Olt elvtárs teljesen helytelen dolgot javasol. Azt javasolja, hogy télen 
szüntessék meg az ipart.7 Az OT-val együtt olyan rendet kell teremteni az építőiparban, 
hogy ne fejezzük be a munkát decemberben. Az építőiparban ne legyen január 1. 

6 A határozati javaslat 5. pontja szerint „a Minisztertanács két hónapon belül napirendre tűzi a 
Kohó- és Gépipari Minisztérium, valamint az Építésügyi M. 1954. évi önköltség alakulásáról szóló 
jelentést. A jelentést az az illetékes miniszterek az Országos Tervhivatal és Pénzügyminisztérium 
véleményével együtt készítsék el.”

7 A határozati javaslatban nincs 18. pont. A 11. pont szerint „Az építési költségek csökkentése érdekében 
a Minisztertanács a következőket határozza: A téli építési, elsősorban a külső munkák rentabilitását 
és szükségszerűségét az OT, a PM és az Építésügyi M. vizsgálja felül. Közösen állapítsák meg, hogy 
a téli külső építési munkák során elért termelési eredmények mennyiben állanak arányban a többlet 
ráfordításokkal, mi a lehetősége annak, hogy a magasépítési munkák megkezdési, illetve befejezési 
időpontját az őszi, illetve tavaszi hónapokra ütemezzék, illetve az esetleg kieső téli munkákat az építőipar 
az év többi időszakában bepótolja. A vizsgálat térjen ki az építőipari munkások téli foglalkoztatottságára 
is. A megállapításokról az Építésügyi M. a Minisztertanácsot jelentésben tájékoztassa.” 
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December–január és februárban is kell hogy legyenek befejezetlen épületek, amelyet akkor 
még belső munkával be tudnak fejezni. Úgy kell előkészíteni, hogy mindig legyen munka.
Bognár József elvtárs: Elismeri, hogy a gazdálkodás területén liberalizmus van a 
minisztériumoknál, ezek nagymértékben hozzájárulnak az eredmények romlásához.
Zsofinyecz elvt[árs] beszélt a mezőgazdasági gépeknél, hogy a nagyüzemek átlag 
rezsikulcsát ráteszik az egészen másfajta kis gyártmányokra és ezért drága a termelés.
A MÁVAG-nál például a lókapára ráteszik a mozdony rezsikulcsát. Ez így van a 
fogyasztási cikkeknél is. Az IKARUSZ gyárnál például a gyerek kulikocsikra ráteszik 
az autóbusz rezsiköltségét, világos, hogy ezt nem lehet fenntartani.
Nagyon rossz mérési rendszerünk van az önköltségnél. Nem ért egyet azzal, hogy 
minden iparág, üzem önköltségét csak önmagában vizsgálják és nem úgy, hogy egy 
áru a termelőtől a fogyasztóig mibe kerül.
Szerinte az üzemekben kell a fogyasztási cikkek javarészét termelni. Jelenlegi rendszerünk 
megakadályozza ezt. Most is van olyan javaslat, hogy ha van egy olcsóbb hely, vigyük 
oda, így a fogyasztási cikkek gyártása sokkal távolabb megy a területtől, amit nem 
tudunk lebonyolítani. Bebrits elvtárs felvetette, hogy a szállítás megnőtt, burgonyában, 
kenyérben, sörben, textilben nagyobbak a távolságok.
A gazdálkodás vonalán nagyon sok szakszerűtlen álláspontot képviselünk.
Nem javasolja, hogy a Minisztertanács elfogadja, hogy közszükségleti cikkeket ne 
gyártsanak olyan üzemek, amelyeknek nincs közszükségleti cikkből profilja, mert 
nincsenek vállalatai, üzemei. Jobb szeretné, ha lennének, de amíg nincs, ezeknek 
leállítása nem indokolt.
Hozzunk olyan határozatot, hogy felül kell vizsgálni az új fogyasztási cikkek beveze-
tésével az önköltséget.

Altomáré Iván elvtárs: Nem szabad az önköltségcsökkentés figyelembevételével 
mindenről megfeledkezni.
Az élelmiszeripar vonalán a romlás erősebben mutatkozik a sütőiparban. A liszt súlyába 
beszámolják a zsák súlyát is, ezt meg kell vizsgálni. Sok gabonát hoznak be külföldről. 
A gabona nedvességfelvétele is lényeges.
A Pénzügyminisztériumban nagyon sok megalapozatlan vád van, ezért a felelősség 
kérdését sem merik úgy felvetni. Ezeket a kérdéseket meg kell nézni.
A sütőüzemben 8 süteményt számítanak szájfogyasztásra. Meg kell nézni a bérezés 
kérdését, mert vannak olyan dolgozók, hogy ha nem látják biztosítottnak a napi 8 
sütemény fogyasztását, elmennek máshova.
Szabó János elvtárs: A közszükségleti cikkek gyártásánál magas rezsiköltséggel dolgozik 
a kohó- és gépipar. A középüzemek teljes egészében mellőzve vannak, céloz itt a 
helyi iparra és a kisipari termelőüzemekre. A Kohó- és Gépipari Minisztérium sok 
esetben ráállít nagyüzemeket akkor, amikor tudjuk, hogy nem nagyüzemeket, hanem 
hulladékfeldolgozó üzemeket kellene erre ráállítani.
Helyes lenne a profilírozás kérdését eldönteni. Régen felvetett kérdés, hogy ezzel foglalkozni 
kell. Teljes egészében rá kellene irányítani a helyi és szövetkezeti ipart erre, a Kohó- és 
Gépipari Minisztérium segítene ebben. Miért van például szükség arra, hogy a játékot 
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a nagyipar gyártsa, amikor a középipar tudná ezt gyártani. Be kellene venni, hogy az 
OT az illetékes minisztériumokkal hajtsa végre azt a profilírozást, amit végrehajtottak 
Csehszlovákiában, ahol a középüzemekre irányították és nem a nagyüzemekre.
Gerő Ernő elvtárs: Az előterjesztés mutatja, hogy későn került ide, ennek következtében 
ez bizonyos tekintetben tavalyi hó, bár a problémák továbbra is megvannak. Április-május 
folyamán ezek nem szűntek meg. Volt ugyan némi javulás, június elejét visszaesés van.
Megállapítja, hogy a Pénzügyminisztérium nem kellő önkritikával terjesztette elő 
ezt az előterjesztést.
A Pénzügyminisztériumnak meg kellett volna mondani, hogy ők nem látták eléggé 
a helyzetet. Ezen kívül a Pénzügyminisztérium nem küzd elég következetesen egész 
gazdálkodásunk rendbe szedéséért. Ez alatt nemcsak a Pénzügyminisztériumot érti, 
hanem a hozzátartozó különféle szerveket is. A forinton keresztül hasonlíthatatlanul 
nagyobb mértékben, mint eddig, oda kell hatni, hogy a szénánkat rendbe szedjük.
Az előterjesztésből világosan kiderül, hogy az önköltség, a termelékenység, a minőség, 
a gazdaságosság a minisztériumok vezetésében még távolról sem központi kérdés. 
Szükséges, hogy a minisztériumok élére álljanak ezeknek a kezdeményezéseknek.
A határozatban benne kell lenni, hogy minden olyan minisztériumnak, amelynek 
területéhez jelentős gazdasági szervek tartoznak (nemcsak a termelési, hanem a 
kereskedelmi szerveket is), figyelembe véve azt a megindult mozgalmat, amely 
kibontakozóban van, feltétlenül kell, hogy kézbe vegyék, elősegítsék, a feltételeket 
megteremtsék, és konkrét feladatokat tűzzenek ki maguk elé, hogy még ebben az 
évben milyen eredményeket akarnak elérni.
Ez vonatkozik a termelékenység, az önköltségcsökkentés, az anyagtakarékosság, a 
béralap-megtakarításra. Bontsák szét főbb területekre, hogy világos legyen minden területre.
A közszükségleti cikkek gyártásánál a vita megmutatta, hogy ez a kérdés bonyolult.
Nyilvánvaló, hogy fokozott mértékben kell előállítani közszükségleti cikket, szélesebb 
választékban, jobb minőségben és olcsóbban. Ezen a téren sereg hiba történt. Ez 
részben magyarázható, de sokáig fenn nem tartható, ebbe is rendszert kell belevinni.
Amit Zsoldos elvt[árs]8 mondott, hogy nem lehet egészen ráállítani ugyanazt a 
rezsikulcsot a közszükségleti cikkekre, mint amit egy nagyüzemi cikkre, az helyes, de 
ki kell dolgozni, hogy milyen kulccsal kell elszámolni, figyelembe véve egy periódust, 
amikor a normál tömeggyártásra rátérnek.
Figyelembe kell venni azt is, hogy minden üzem alkalmas a tömegcikkek gyártására.
Semmi szín alatt nem szabad megengedni, hogy ugyanabban az üzemben, amely igen 
bonyolult üzemrész, ugyanott állítsanak elő ilyen cikkeket.
Teljesen önálló elszámolási rendszer alapján kell gyártani, önálló mérlege legyen az üzemen belül.
Szabó elvtársnak teljesen igaza van, hogy általában, nagy többségében az ilyen köz-
szükségleti cikkeket, kisebb gépeket a középüzemeknek, tsz-eknek kell előállítani 
és amennyiben a kapacitásukból nem futja, vagy műszakilag kívánatos, célszerű 
nagyüzemben. Helyes a takarékossági kérdéseket figyelembe venni. A közszükségleti 

8 Valószínű, hogy gyorsírói elírás Zsofinyecz helyett.
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cikkek előállítása, önköltsége, stb. kérdését, mint komplex kérdést együtt kellene 
megvizsgálni és figyelembe venni még sok más egyéb kérdést is.
Helyes lenne ezt az egész dolgot az OT kezébe tenni, és vizsgálja meg. Sok minisztérium 

– termelő és fogyasztó minisztériumok – érintve vannak, és nem tudják külön-külön 
vizsgálni. Az OT mellett kell valami bizottságot létrehozni, megvizsgálni, konkrét 
javaslattal idejönni.
Olt elvtárs a nyersmérleg, havi mérlegek kérdését vetette fel, erre van határozat. Ez 
magában véve helyes, de meg kell nézni, hogy hogyan lehet az egész eljárást messzemenően 
egyszerűsíteni. Ezt a minisztériumnak kell messzemenően kidolgozni.
A felelősségre vonás kérdésében a Minisztertanács Titkársága tett egy javaslatot, hogy 
fel kell venni a határozatba, ez helyes.9

Kiss Árpád elvtárs: Az 5%-os létszámcsökkentéssel kapcsolatban a melléklet10 megállapítja, 
hogy a vasárnapi munkák nem hozták meg az eredményt. Szerintük teljesen megfelelt 
a vasárnapi műszak. Az átlagkeresetek növekedtek, hogy milyen mértékű volt a lazaság, 
szükség lett volna megállapítani, de nem az egészet a könnyűipar nyakába varrni. Hogy 
normalazítások voltak, ezzel egyetért, ezt már korábban tárgyalták.
A profilírozások most is folynak. Meg kell keresni, hogy hol van a legnagyobb terme-
lékenység a legkisebb kiadással.
Pogácsás Antal elvtárs: A közszükségleti cikkek gyártásánál a legsürgősebben meg kell 
valósítani Szabó elvt[árs] javaslatát. Vizsgáljuk meg nemcsak az önköltség szempont-
jából, hanem a tervszerűség szempontjából is. Az egész mezőgazdasági gépgyártást 
együtt kell megvizsgálni.
Hidas [István] elvtárs: Véleménye, hogy a PM nem elemzi eléggé a helyzetet. Ez az 
előterjesztés tulajdonképpen lemásolása a mi mérlegbeszámolóinknak és mindenki által 
ismert aranyigazságokat mondanak az elvtársak. A Pénzügyminisztériumnak tovább kell 
menni. Egyes konkrét területen igen komoly hibák vannak, ilyen helyeken a PM-nek bele 
kellene folyni a legaprólékosabban, hogy ott miért következett be az eredményromlás 
és azok a hibák, amik vannak. Ebből a nemzetgazdaságnak komoly haszna származna.
Vannak olyan fontos dolgok, amelyek befolyásolják a gazdaságosság kérdéseit, mint 
például az anyagellátás kérdése. Ezt fel sem veti a PM.
Sok eredményt lehet elérni azzal, ha agitálunk, hogy az önköltséget csökkenteni kell, 
de ha ez nem párosul a műszaki intézkedésekkel, akkor hiba van. Meg kell teremteni 
a műszaki intézkedéseket.
Olt elvt[árs] felvetette, hogy alul mozognak, azonban a minisztériumok nem, ezzel 
nem ért egyet. A legtöbb minisztérium területén komoly intézkedések történtek, 
ezek egyáltalában nem kielégítőek, tovább kell szorítani a minisztériumokat, hogy 

9 A javaslat nem található a jegyzőkönyv mellékletei között.
10 Az előterjesztés melléklete minisztériumonként tekintette át az I. negyedév gazdálkodását. A 

Könnyűipari Minisztérium esetében megállapította, hogy túllépték a bérköltséget, emelkedtek a 
rezsiköltségek, a vasárnapi túlórák nem hozták a kívánt eredményt.
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intézkedéseket foganatosítsanak és törődjenek, de nem lehet figyelmen kívül hagyni, 
hogy egyáltalán semmi intézkedés nem történt.
Gerő elvt[árs] felvetette, hogy új célokat kell kitűzni. Itt figyelembe kell venni azt 
is, hogy az I. n.évben milyen komoly lemaradás van. Véleménye szerint azt a célt kell 
továbbvinni, ami az éves tervünkben szerepel, maradéktalanul teljesíteni és ott, ahol 
lehetőség van, túlteljesíteni. Az 1954-es tervünk nem új cél, csak mi rosszul startoltunk 
és nekünk egyenesbe kell hozni a dolgot.
A készletek kérdésénél rendezni kell a dolgokat. Ma az a helyzet, hogy jön egy kampány, 
felderítjük, de nincs egy hely, ahova ezeket a készleteket ki lehet vonni és raktározni, 
és negyedévenként felfedezzük újból ezeket a készleteket. Érdemes megvizsgálni, 
hogy milyen intézkedések szükségesek, hogy ne csak felderítsük, hanem ezeknek a 
készleteknek a felhasználását ténylegesen biztosítsuk is.
A határozati javaslat 3. pontjával kapcsolatban véleménye, hogy ha van egy minisztertanácsi 
határozat, akkor ne hozzunk még egy határozatot.11

Szalai Béla elvtárs: Az önköltségcsökkentési tervek nem teljesítése, és ennek megfelelően a 
nyereségbefizetések kihatása szerinte súlyosabb, mint ahogy sok felszólalásból ez érezhető volt.
A jövő héten hoznak javaslatot, hogy a beruházási tervekben előreláthatólag milyen 
lemaradás lesz. Ez szoros összefüggésben van a most tárgyalt kérdéssel. Van javulás a 
Kongresszus után, de nem lehet kielégítőnek mondani.
Olt elvt[árs] beszélt arról, hogy a Pénzügyminisztérium vonalán is félelem van, nem 
merik felvetni, gyöngeségük, hogy legtöbb esetben védik azokat, akik a hibát feltárják. 
Például a Bel- és Külkereskedelmi Minisztériumban felvagdostak néhány 10 ezer 
méter anyagot azzal, hogy mint maradékot adják el. Nem mernek nyilatkozni, mert 
felelős emberek benne vannak. Ez nagyon megnehezíti a helyzet feltárását. Hogy a 
kongresszusi határozat végrehajtásában lényegesen gyorsabban haladjunk előre, az 
apparátusban mg kell javítani a munkát.
A célok kérdését illetve: 1954. évi tervet teljesíteni kell minden vonatkozásban, ezt nem 
elég mondani, hanem konkrét intézkedéseket kell kidolgozni, műszaki intézkedések 
kellenek a minisztériumtól le egészen a vállalatig.
A közfogyasztási cikkekről kéri, hogy ne kelljen jelentést tenni. Ők foglalkoznak ezzel 
egyébként, de nagyon sok jelentést kell készíteni, hallatlanul megnehezíti a munkát, 
leköti a vezetőket. 
Olt Károly elvtárs: A PM ebben a jelentésében, de korábban is, a IV. n.évi beszámolónál 
az önköltség kérdését a mezőgazdasági és a közszükségleti cikkek gyártásánál felvetette. 
Helyes volt felvetni az önköltség kérdését. A felszólalásokból úgy látja, hogy az elvtársak 

11 A határozati javaslat 3. pontja szerint „Annak érdekében, hogy a Minisztertanács a pénzügyminiszter 
jelentését a negyedéves gazdálkodásról időben tárgyalni tudja, utasítja a minisztereket, gondoskodjanak 
arról, hogy az 500/2/1954 sz. határozatban foglalt mérlegbeszámoló benyújtási határidőket a 
főkönyvelőségek betartsák. A pénzügyminiszter negyedévi beszámoló jelentésében közölje, hogy 
mely minisztériumok nem nyújtották be határidőre beszámolóikat.”
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helytelenítik, hogy a PM felveti a gazdaságosság kérdését a közszükségleti cikkek gyártásánál. 
A PM nem akarja leállítani a gyártását. A PM a múltban is végzett bizonyos célvizsgálatokat.
A mezőgazdasági kisgépek gyártásánál a PM széles körű vizsgálatot végzett. Elismeri, 
hogy a PM munkája messzemenő kívánnivalót hagy, hogy az elemző munkát nem 
tudja megfelelően végezni. De már tettek előrehaladást. A KGM és az Építésügyi 
Minisztérium felé intéztek levelet, melyben kérték, hogy a PM illetékes osztályai, és 
a minisztériumok műszaki osztályai főkönyvelőségei ezeket vizsgálják meg közösen, 
és tegyenek intézkedési javaslatokat, melyek az eredményromlást meggátolják, és 
ha a javaslat elkészül, a miniszter elvtársak a pénzügyminiszterrel üljenek le, maguk 
ellenőrizzék és tartsák kézben. Ebben a munkában az OT is vegyen részt.
A szállítás kérdésével kapcsolatban felveti, hogy a gyártási műveletekben jelentkező 
szállítási futamok, felesleges műveletek rendkívül megdrágítják a termelést. A Szabad 
Népben megjelent egy cikk ebben a kérdésben, és kb. 30 milliós megtakarítást értek el.
A szakfelkészültség mellett főképp a kooperációs kérdés egyes szakminisztériumokkal 
és a Tervhivatallal viheti csak előre a munkát.
Nagy Imre elvtárs: A jelentéssel kapcsolatos vita hasznos volt. A vita mégsem kielégítő.
Rendkívül nagy horderejű kérdésről, a szocializmus építése alapvető gazdasági kérdéséről 
van szó. A vita nem tükrözte ezt.
Az elvtársak kiegészítették azt az elemzést, amit a pénzügyminiszter adott. A döntő 
kérdésről, hogy mit kell tenni és főképpen, hogy mit fognak tenni a saját területükön a 
gazdaságosság, a termelés, az önköltségcsökkentés, az eredményromlások megszüntetése 
érdekében, itt igen kevés szó hangzott el. Pedig igen fontos kérdésről van szó és a 
pártkongresszus12 után vagyunk, amikor ez a kérdés gazdasági életünk homlokterébe 
került. Sokkal bátrabban és konkrétabban kellett volna ezzel foglalkozni. Ebből 
következik, hogy ha itt nem sikerült kitárgyalni a kérdést, tovább kell vinni és most 
már mindenkinek a maga területén a súlyának megfelelően kell kezelni.
Nem ért egyet, hogy kollégiumi üléseken egy napirendi pontként szerepel a minisztériumi 
üléseken. Ez a minisztériumok vezetésének állandó és legfontosabb kérdése kell, hogy legyen.13

Nem akarja védeni a Pénzügyminisztériumot, elhangzott egy sereg bírálat a munkájával, 
az előterjesztéssel kapcsolatban. Meg kell állapítani, hogy ez a feladat nem a PM kérdése.
A PM összegzi, fontos feladat az ellenőrzés, ezen a téren komoly hibák vannak. De a PM maga, 
egyedül nem tudja megoldani. Ehhez a miniszter elvtársak legmesszebb menő hozzájárulása 
kell. Anélkül, hogy a bírálatot csökkentenénk a PM felé, ezt az elvtársaknak látni kell.
Ebből kiindulva helyesli, hogy a cél az 1954. évi tervek minden vonalon való teljesítése 
és túlteljesítése, de nyilvánvaló, hogy ilyen általános feladat kitűzése nem vinné előre a 
kérdést, hanem ennek alapján minisztériumonként konkrétan ki kell dolgozni azokat 
az intézkedéseket, rendszabályokat, amelyeket ebben az évben, tehát a terv teljesítése 
érdekében teljesíteni kell. Az egyes minisztériumokra a MT Titkárságnak meg kell 
állapítani a határidőket ennek a feladatnak az elkészítésére.

12 A Magyar Dolgozók Pártja III. kongresszusa 1954. május 24–30. között ülésezett.
13 A mondatot a gyorsíró hibásan rögzítette.
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Feltétlenül nagy gondot kell fordítani arra, hogy ne az események után állapítsuk meg, 
hogy mi történt és milyen tennivalónk van. Feltétlenül menet közben kell közbelépni, 
olyan intézkedéseket tenni, amelyek megakadályozzák az eredményromlást. Erre 
vonatkozik a PM javaslata, hogy havi nyersmérlegek készítését vezeti be. Ez helyes, de 
egyetért Gerő elvtárssal, hogy a legmesszebbmenően egyszerűsíteni kell.
A vitában felmerült a gyártási rezsi kérdése, elsősorban a mezőgazdasági kisgépek, 
másrészt a közszükségleti cikkek és tömegcikkek gyártásánál. Helytelen az a gyakorlat, 
hogy a nehézipari vagy nagyipari üzemek átlagrezsijét viszik át a tömegcikkekre. Itt 
feltétlen szükséges bizonyos kulcsoknak a kidolgozása. Ezt az illetékes minisztériumoknak 
a Tervhivatallal kell kidolgozni. Félrevezet bennünket egész sor területen, ha ez így 
marad, ez nem egyszerűen pénzügyi kérdés. Ezt a Tervhivatalnak kell kézbe venni, az 
illetékes minisztériumok messzemenő közreműködésével.
Ehhez kapcsolódik a másik kérdés, a profilírozás kérdése.
Helyes Szabó elvt[árs] felvetése, hogy nagyipar felé profilírozunk, pedig ez nem 
nagyüzemi feladat. Bár számos helyen lehet ilyen cikket gyártani, de meg kell nézni és 
lehetőleg a közép- és helyi ipari üzemek jöhetnek számításba. Szalai elvt[árs] javaslatával 
nem ért egyet, hogy ezt a kérdést ne ruházzuk át egy bizottságra, tekintve, hogy ez a 
munka folyik még korábban megadott szempontok alapján.
A vitában elhangzott szempontok igen komolyak, amelyet mérlegelni kell. Ezt a kérdést 
az OT vezetésével egy bizottság feltétlenül vizsgálja felül és tegyen konkrét javaslatot.
Észrevételek hangzottak el a mi önköltségmérési rendszerünkkel kapcsolatban. Bognár 
elvt[árs]beszélt [arról], hogy rossz a mi önköltségrendszerünk. Amellett van, hogy ezt 
a kérdést nekünk sokkal alaposabban, mélyebben, tudományosabban ki kell vizsgálni, 
és az illető szervek felé napirendre kell venni.
Szíjártó elvt[árs] felvetésével kapcsolatban megjegyzi, hogy itt nem arról van szó, 
hogy a téli munkákra ne vegyünk irányt, hanem vizsgálatról és ennek nem kell elejét 
venni. Ez folyjon le, tehetnek javaslatokat anélkül, hogy eleve elhatároznánk, hogy a 
beszüntetésre vennénk irányt, ez a mi viszonyaink között helytelen lenne. De a kérdés 
felülvizsgálatának semmi akadálya nincs. Az OT, az Építésügyi Minisztérium üljön 
össze és a kivizsgálást igényel, a vizsgálatnak ne vágjunk elébe.
A 8. oldal b) ponttal kapcsolatban, a hulladék kérdésénél, ezt a részt át kell szerkeszteni, 
ez nem egészen világos fogalmazás.14 A Pénzügyminisztérium ezt a részt fogalmazza át.
A 7. oldal 3. ponttal kapcsolatban. Ez a rész felesleges, mert erre van már határozat.15 Bár 
helyes a mi Titkárságunk javaslatát elfogadni, hogy ahol hasonló kérdések merülnek fel 

14 A hivatkozott hely a határozati javaslat 7. c) pontja így hangzott: „Közszükségleti cikkeket annak 
gyártásával profilszerűen foglalkozó vállalatok saját hulladékból csak abban az esetben állíthatnak 
elő, ha a gyártás nem jár veszteséggel. Ha saját hulladék a vállalatnál gazdaságosan nem dolgozható 
fel, a hulladékot a felügyeleti szerv engedélyével át kell adni más, esetleg helyi iparvállalatnak vagy 
szövetkezetnek. Egyéb célra kiutalt anyagból közszükségleti cikket gyártani nem lehet.”

15 A hivatkozott hely a határozati javaslat 3. pontja, amely az 500/2/1953 minisztertanácsi határozatban 
előírt mérlegbeszámolók benyújtási határidejének betartásáról rendelkezett..



730

32 19 5 4 .  J ú N I u S  11.

ezeknek a pontoknak a végrehajtásában, egyidejűleg a miniszterek adjanak jelentést, hogy 
a korábbi határozatokat miért nem hajtották végre, másrészt, hogy a nem végrehajtásért 
kiket vontak felelősségre. A felelősségre vonás még nincs kellőképpen felvetve. Az 
ilyen hozzáállás a felelősség kérdéséhez helytelen, a liberalizmusnak véget kell vetni.
A miniszter elvtársaknak nemcsak javaslatot tettünk, de utasítást adtunk, ennek a 
miniszter elvtársak igen kis része tett eleget. Amíg mi felelősséget nem állapítunk meg, 
nem vonunk felelősségre, addig az ilyen jelenséget felszámolni nem tudjuk.
A Minisztertanács Titkársága javaslatát el kell fogadni.16 Az egyes vezetők felelősségét 
is be kell hozni a határozati részbe és ott kell megállapítani, hogy az illetékes miniszter 
elvtársak 60 napon belül tegyenek jelentést.
Az ipar és a külkereskedelem terveivel kapcsolatban: a külker[eskedelmi] vállalatok 
negyedévenként kötelesek az érdekelt ipari vállalatokkal közvetlenül egyeztetni. Eltérés 
esetén 8 napon belül a két miniszter elvt[árs] egyeztessen, ez hasznos, amit el lehet fogadni.17

2 .) 1954. évi árkiegyenlítési terv.18

Előadó: Bognár József elvt[árs].
Hegedüs András elvtárs: Szükséges lenne komoly elemzést készíteni a Külkereskedelmi 
Minisztérium részéről az árkiegyenlítések alapján külkereskedelmünk alakulásáról, ami 
befolyásolja a termelést. Két hónapot kellene adni a Külker[eskedelmi] Minisztériumnak, 
hogy ezt elkészítse.
Nagy Imre elvtárs: A Minisztertanács az előterjesztést tudomásul veszi.19

16 A javaslat nem található a napirendhez tartozó iratok között.
17 A jegyzőkönyv mellett két azonos számú (527/1/1954), ugyanazon a napon kiadott hosszabb és rövidebb 

szövegű – eredetileg nem nyilvános – határozat található. A hosszabb szöveg, amely a határozati javaslat 
módosított változata, a 2. pont kivételével, 2.063/22/1954 Mt. h. szám alatt megjelent a Határozatok 
Tára 1954. június 24-ei 22. számában. A 2. pont szövegét, mint ennek a kiegészítését, hagyták jóvá 
és adták ki. Ebben többek között a Minisztertanács tudomásul vette 873,9 millió forint nyereség és 
4,6 millió forint beruházási hányad befizetésének elmaradását. Egyidejűleg veszteségtérítés címén 
233,8 millió forint, dotáció címén 5,5 millió forint, igazgatói alap címén 6,5 millió forint póthitelt 
engedélyezett. Hozzájárult továbbá ahhoz, hogy a pénzügyminiszter a FM gazdaságai számára az 
eredményromlások fedezetéül a tárca biztosítási alapját 125 millió forinttal megemelje.

18 A bel- és külkereskedelmi miniszter előterjesztésében tájékoztatta a Minisztertanácsot arról, hogy 1954. 
II. negyedében az exportcikkek ártámogatására 1042 millió forint szükséges (I. negyedév: 1065 millió Ft), 
ami az exportbevétel 75%-os (I. negyedév: 80%) támogatásának felel meg. Az összeg megoszlása 
az úgynevezett népi demokratikus országok esetében 57%-os (I. negyedév 64%), a tőkés országok 
esetében 124%-os (I. negyedév: 116%). Az import ártámogatása 49 millió forintot igényel (I. negyedév: 
50 millió Ft). A forgalmiadó-visszatérítésre ugyanakkor 1509 millió forint szükséges. A támogatás 
mértékének az I. negyedévi számoktól való eltérését befolyásolják az exportcikkek áruösszetételének 
változása és a belföldi árváltozások, a tőkés piacok esetében a konjukturális áringadozások.

19 A Minisztertanács az előterjesztést 527/2/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.

32/2



731

3219 5 4 .  J ú N I u S  11.

3 .) Jelentés a Munka Törvénykönyve végrehajtásáról.20

Előadó: Szász Márton elvt[árs]. 
Észrevétele nincs.
Gerő Ernő elvtárs: A jelentés aránylag nem hosszú időre vonatkozik, ebből nagyon 
messzemenő következtetéseket levonni nem lehet. Lényege ennek, hogy a helyzet 
javult. A mezőgazdaságban viszonylag igen rossz, de lényegében javult és még van sok 
eset, amikor a Munka Törvénykönyvét nem tartják meg.
Az előterjesztés és a vizsgálat egy kicsit egyoldalúan nézte a kérdést. Helyes volt azt 
nézni, hogy a dolgozók szempontjából hogyan alakult a helyzet, de rendkívül kevéssé 
vizsgálta, hogy hogyan alakult a helyzet a dolgozók kötelezettségei szempontjából. A 
további vizsgálatoknál a figyelmet erre is ki kell terjeszteni.
A fluktuáció az utóbbi hónapokban erősen megnövekedett, és ebben a tekintetben 
semmiféle javaslatuk az elvtársaknak nincsen. Még csak célzás sincs az anyagi kihatásra. 
Annak idején a Minisztertanács hozott határozatot (20–22 millió), hogyan alakul 
ennek az anyagi kihatása.
Igen komoly nehézségek lépnek fel az üzemekben az elbocsátásoknál olyan esetekben, 
amikor az elbocsátás magában véve népgazdasági érdek és feltétlenül szükséges és helyes 
dolog. Hivatkoznak a Munka Törvénykönyvére és azt mondják, hogy csak abban az esetben 
lehet elbocsátani, ha általános átszervezés van, ha az illetőnek az általános munkaköre 
megszűnik, ez a Munka Törvénykönyvének a helytelen értelmezése. Az átszervezés 
alatt a racionalizálást is látni kell. Véleménye, hogy erre megfelelő magyarázatot kell 
kiadni. Nem kell változtatni a M[unka] Törvénykönyvön, de magyarázat kell hozzá. 
Most ennek a jelentésnek kapcsán messzemenő intézkedéseket kidolgozni nem lehet.
Szíjártó Lajos elvtárs: Az építőiparba nagyon sok gyenge dolgozót kellett beállítani. 
Most az összevonásnál felszabadulnak jó munkaerők, a gyöngéket el kell venni és jót 
kell helyébe tenni. Tömegesen visszahelyezik az állásába az így elbocsátott gyenge 
munkaerőt és megfizettetik a 2-3 hónapos sétaidőt. Ilyen körülmények között nem lehet 
a gyenge munkaerőt felváltani. A vezetőség köteles 15 napos felmondásra, a dolgozó pedig 
elmehet azonnal, ez olyan méreteket öltött, amibe a Minisztertanácsnak be kell folyni.
Az Egyeztető Bizottság nagy károkat idéz elő. A prémium kifizetését ők megtagadják 
és az Egyeztető Bizottság elrendeli, hogy ki kell fizetni. Az igazgatónak kifizetik a 
prémiumot akkor is, ha nem jár. Feltétlenül szükséges kimondani, hogy a prémium-
kifizetések nem tartoznak sem az Egyeztető Bizottság, sem a bíróság elé. Ha megvan 
a feltétel, az igazgató kifizeti.
Hegedüs András elvtárs: Jelentős lépés volt a Munka Törvénykönyve kiadása. Látni 
kell azonban a hibát éppen a fegyelmezetlenségnél, ezeket alaposan felül kell vizsgálni.

20 Az előterjesztést lásd Melléklet 1/a. Az előterjesztéshez mellékletként csatolták a vizsgálat során 
feltárt fontosabb szabálytalanságok példáit a munkaviszony keletkezése és megszűnése, a munkaidő 
és a túlmunka, a pihenőidő és a szabadság, a munkavédelem, a dolgozó nők és a fiatalkorúak, a 
munkafegyelem, az önkényes kilépések és igazolatlan mulasztások, a munkaerőgazdálkodás, valamint 
a munkaügyi viták témakörében.
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A vállalatok igazgatóit rendkívül nehéz helyzetbe hozzuk, amikor csak egy oldalról 
vizsgálják a kérdést. A dolog mindkét oldalát kell nézni.
Külön felveti a mezőgazdasági beruházás kérdését, itt nem lehet ugyanazokat a köve-
telményeket felállítani, mint az iparnál. Figyelembe kell venni bizonyos körülményeket.
Meg kell nézni még az alacsonyabb munkakörbe való helyezést is. Csak fegyelmi 
úton lehet alacsonyabb munkakörbe helyezni és egy éven belül vissza kell helyezni 
az eredeti munkakörébe. A végrehajtás alkalmazása szempontjából ezeket feltétlenül 
felül kell vizsgálni.
Erdei Ferenc elvtárs: Nem tartalmaz az előterjesztés olyan rendelkezést, hogy a SZOT 
elnöke kiadhasson egy ilyen utasítást, hogy az egyeztető bizottságok ne menjenek bele 
prémiumdöntésébe. Ki kell egészíteni a határozatot, hogy elvi útmutatást adhasson a SZOT.
Javasolja, hogy elvi irányítási jogot kapjon a SZOT elnöke.
Zsofinyecz Mihály elvtárs: Gerő elvtárs felvetette az önkéntes kilépéseket. Az ő területükön 
igen nagymértékben megindult a fluktuáció. Eddig az önkényes kilépő elvesztett bizonyos 
jogot. Az új Törvénykönyv szabályozza ezt azzal, hogy a gyár igazgatója által a jogait 3 
hónapon belül visszanyerheti. Ez lazította a helyzetet. Az önkényes kilépéseket Szász 
elvtársék az érdekelt miniszterekkel vizsgálják meg, és hozzanak valamilyen javaslatot.
Szász Márton elvtárs: Gerő elvt[árs] megállapítása helyes, hogy egyoldalúan vetik 
fel a kérdést. A munkaerőkérdéssel kapcsolatban alapos, elemző munka nem történt. 
Igyekeznek a minisztériumok bevonásával olyan javaslatot hozni, amely meg fogja 
akadályozni ezt a túl széles fluktuációt.
Felvetették az elvtársak az egyeztető bizottságok kérdését. Itt kb. fele-fele arányban 
hoznak döntéseket, kedvezőt, vagy nem kedvezőt.
Nagy Imre elvtárs: A kérdés vizsgálata hasznos volt abból a szempontból is, hogy 
egy sor hiányossággal ismerkedtek meg, irányították rá a figyelmet. A vizsgálatot 
tovább kell folytatni, ez a vizsgálat lesz hivatva kiküszöbölni azokat a hiányosságokat, 
melyek kiütköztek, tehát az egyoldalúságot. A dolgozók kötelezettségeit kell vizsgálat 
tárgyává tenni. Felmerült, mint konkrét kérdés, az önkényesség kérdése. A fluktuáció, 
a munkafegyelem kérdése, melyre a vizsgálatot ki kell terjeszteni.
Helyes egy-két elvi határozatot már most hozni:
Ki kell mondani, hogy a racionalizálás, átszervezés és racionalizálás során ugyanazok 
a szempontok érvényesülhetnek, mint az átszervezésnél.
A racionalizálás nem jelentheti azt, hogy egy bizonyos munkakörből elbocsátott dolgozót 
véglegesen elbocsátottnak kell tekinteni. A legjobb munkaerőket kell felhasználni.
A népgazdaság számára nem előnyös, ha egy képzett könyvelőt például elveszítünk, 
elmegy segédmunkásnak. Ezt nekünk elvileg le kell szögezni.
A prémiummal kapcsolatban feltétlenül már most, minden további vizsgálat nélkül 
leszögezzük, hogy a prémium nem tartozik sem bíróság, sem egyeztető bizottság elé. 
Nem kiegészítő része a bérnek. A prémiumos bérrendszer maga is helytelen elnevezés.
Ez a munkatermelékenység kérdése. Elveszti ösztönösségét, ha mi azt bírósági úton 
érvényesítjük. Az igazgatók joga ez, amit nekünk meg kell adni. Nekünk tovább kell 
menni és az igazgatók hatáskörét ki kell terjeszteni.
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Meg kell nézni külön a mezőgazdasági vonalat. Nem lehet alkalmazni mechanikusan 
ugyanazokat az elveket, rugalmasnak kell lenni.
A 3. pontot a 8. oldalon át kell fogalmazni. Javaslatot kell tenni a 3. pontra. A mi 
Titkárságunk részéről van itt egy kiegészítés, melyet az elvtársak nem ismernek. Az OT az 
SZOT-tal és a miniszterekkel együtt mérjék fel a munka- és védőruha-ellátást, mennyire 
reális, milyen aránytalanságok vannak. 1954. június 31-ig tegyenek javaslatot, hogy milyen 
változtatásokat kell végrehajtani és az aránytalanságokat hogyan kell megszüntetni.
Szíjártó Lajos elvtárs: Ha csatornázásról van szó, akár van fedezet, akár nincs, ruhát kell adni.
Nagy Imre elvtárs: A nomenklatúrában nem szereplő ruháról van itt szó. Ezek figye-
lembevételével kell folytatni a vizsgálatot.
Varga János elvtárs: Nem ért egyet azzal, hogy prémiumköveteléssel a műszaki és 
vezető adminisztratív dolgozók sem egyeztető bizottsághoz, sem bírósághoz nem 
fordulhatnak, mert ez azt fogja jelenteni, hogy az igazgató, illetőleg a minisztérium előtt 
a törvényességet ütjük meg és megtörténik, amire gyakorlatban elég példa van, hogy 
még akkor sem fizetik ki, amikor a követelt feltételek teljes egészében teljesítve vannak. 
Ez a törvényesség védelmét is sértené, mert a prémiumokra megfelelő szabályzatok, 
határozatok vonatkoznak, és ennek védelmében szükséges, hogy bírósághoz fordulhassanak.
Gerő Ernő elvtárs: Helyes, hogy a szakszervezet képviseli a jogos érdeket. A prémium nagy 
mozgatóerő kell hogy legyen a termelékenység növelésében, a munka megjavításában.21

4 .) A mezőgazdasági termelés irányításának egyszerűsítése.22

Előadó: Hegedüs András elvt[árs]. 
A minisztérium létszám-megtakarítása az előterjesztés szerint 406 fő. Meg kell jegyezni, 
hogy ez az előző évi létszámmal szemben 800 főt jelent. Ugyanakkor végre akarjuk 
hajtani az állami gazdaságok főigazgatóságának és az erdőgazdaságok főigazgatóságának 
önálló tervhatósággá tételét. Úgy látjuk, ez szükséges, mert a minisztérium olyan nagy 
területet fog össze, amely lehetetlen feladat elé állítja azokat az osztályokat, amelyeknek 
foglalkozni kell egészen különböző jellegű szervekkel.
A 3. oldalon a 2. pont a mezőgazdasági igazgatóságok beruházási osztályairól, ezek 
létrehozásáról szól. Ezt rendkívül fontosnak tartom. A beruházásokat a termelőszö-
vetkezetekben, állami gazdaságokban, gépállomásokon nem tudjuk létrehozni, ha a 
központból kell irányítanunk.
Azt tervezzük, hogy a beruházási hivatalokat, ha megerősödnek, le tudjuk építeni, le 
tudjuk vinni a megyébe.

21 A Minisztertanács az előterjesztést a vitában elhangzott észrevételekkel elfogadta. A határozati 
javaslat tervezetét több ponton módosítva 527/3/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta. 
A határozatot lásd Melléklet 3/b. Ezt követően a Minisztertanács Bértitkárságának észrevételei 
alapján a határozat 4. és 5. pontjait 37/1954 (VI.30) Mt. szám alatt önálló határozatban kiadták 
(MK 1954. 47. szám, június 30.).

22 Az előterjesztést lásd Melléklet 2/a.

32/4



734

32 19 5 4 .  J ú N I u S  11.

A 3. oldal 3. pontjának helyes szövege: A járási mezőgazdasági osztályok termelőszövetkezeti 
könyvelőinek számát úgy kell megállapítani, hogy minden 10 termelőszövetkezetre 
egy könyvelő jusson.
Vita van a szakemberek kinevezéséről. Javaslom az előterjesztéssel szemben, hogy az 
illetékes szakvezető nevezze ki, de jóvá kell hogy hagyja a megyei vb, illetve a járási 
tanács vb A vezetőt ne a miniszter nevezze ki, hanem nevezze ki a végrehajtó bizottság 
úgy, ahogy az előterjesztésben van. A racionalizálási bizottság ezzel egyetértett.
Fontosnak tartom, hogy a fegyelmi kérdését nagyon gyorsan tűzzük napirendre. 
Jelenleg az a helyzet, hogy fegyelmi eljárást saját apparátusán belül a miniszter nem 
indíthat. Ha egy agronómus szakmai hibát követett el, akkor a miniszter felszólítja a 
vb-t, hogy indítson fegyelmit. Ez lehetetlen helyzet.
Sok vita van a melléktevékenységek tervezése körül. A minisztériumnak sok gondot 
okoz az, hogy ugyanakkor, amikor mezőgazdasági minisztérium, megkövetelik tőle 
mindazokat a tervezési, adatszolgáltatási munkákat, amelyeket az ipari minisztériumoktól. 
Különböző statisztikákat kérnek tőlünk, amit kénytelenek vagyunk leadni a járásig, 
a gépállomásig. Javaslom, a Minisztertanács elvileg szögezze le azt, hogy ezeket felül 
kell vizsgálni, és amennyire lehet, könnyíteni kell ezeken.
A minisztérium racionalizálási tervének végrehajtása nagymértékben függ a minisz-
tériummal kapcsolatos szervek létszámának csökkentésétől. Az OT mezőgazdasági 
főosztálya például 40 főből áll, ugyanakkor a minisztérium tervfőosztályát 40-re 
akarjuk csökkenteni. Olyan főosztályokkal van kapcsolatban a minisztérium, amely 
megnehezíti, hogy tényleges operatív munka végrehajtható legyen.
A mellékleteket tájékoztatásul közöltük.23 Javaslom, hogy a Minisztertanács ezeket ne 
fogadja el, csak a szöveges részt.
A létszám-megtakarításhoz annyit tudnék még hozzátenni, hogy még látunk egy 500 fős 
megtakarítási lehetőséget akkor, ha ténylegesen végre tudjuk hajtani a melléküzemágakkal 
kapcsolatos statisztikák, tervezések csökkentését. Az országos vállalatoknál vannak 
még bizonyos lehetőségek, bár azokat is igyekeztünk feltárni, amennyire lehetett.
Olt Károly elvtárs: A racionalizálási javaslat komoly lépés előre és nem lebecsülendő, 
hogy a központi szerveknél és a középirányító szerveknél bizonyos változásokat eszközöl. 
3100 fős megtakarítás jelentkezik. Az össz-számokat véve azonban az apparátus még 
mindig igen nagy, és így alkalmas lesz még mindig arra, hogy különböző bürokratikus 
módszerekkel dolgozzon. Kezdő lépésnek azonban elfogadható.
A 2. oldal 4. pontjában szerepel, hogy a növényvédő állomásokat a tanácsok hatáskörébe 
kell helyezni. Véleményem szerint ez nem helyes. A növényvédő állomások készenléti 
szervek. Az ilyen szétosztás során következik be az, hogy nem tudjuk, milyen anyagok, 
eszközök vannak a községeknél, járásoknál. Központi anyagellátást kell biztosítani, 

23 Az előterjesztéshez több mellékletet csatoltak: az FM, a megyei és járási tanácsok végrehajtó 
bizottságai mezőgazdasági osztályai jelenlegi és javasolt szervezetének ábráit, jelenlegi és javasolt 
létszámának kimutatását, a racionalizálás költségkihatását bemutató táblázatot, az országos, közép 
és alsó szervek összesített létszámadatait.
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mert ezek készenléti szervek és adott esetben kerülnek felhasználásra. Az a véleményem, 
hogy későbbi időpontban ezeknek a feladatkörét a gépállomásokhoz kell kapcsolni. A 
tanácsokkal a legszorosabb kapcsolatban kell dolgozniok, de a decentralizálást nem javaslom.
A beruházási osztályokkal kapcsolatban. Nem látom megnyugtatónak a helyzetet. 
A Földművelésügyi Minisztérium létrehozta a beruházási hivatalokat 280 fővel. A 
beruházási hivataloknak vannak helyi kirendeltségei, és ha beruházási osztályokat 
hozunk létre, akkor párhuzamosság alakul ki. Ki kellene mondani, hogy a beruházási 
osztályok felállításával egyidejűleg a párhuzamosság megszüntetése érdekében a 
beruházási hivatal hálózatát le kell építeni.
A 3. oldal 4. pontjában községi agronómusi állások szervezéséről van szó. Értesülésem szerint 
ez kb. 1000 fővel több állást fog jelenteni, mint amennyit a mezőgazdasági fejlesztésről 
hozott párt- és kormányhatározat tartalmaz. Ilyen arányú fejlesztésre nincs szükség.
A melléktevékenységek kérdésével kapcsolatban. Egyetértek azzal, hogy az adatszolgáltatás 
és tervezés egyszerűsítendő, de egyes fontos adatok közléséről nem lehet lemondani. 
Vannak olyanok, amelyek lényeges pénzügyi és anyagi kérdéseket vetnek fel és ezt 
egyszerűen elhanyagolni és erről nem beszélni nem volna helyes.
Az előterjesztés a 3100 fő megtakarítás mellett 62 millió Ft megtakarításról beszél. A 
PM-nek nem állt módjában ezt alaposan megvizsgálni, de az 1954. évi költségvetés 
tárgyalásánál 10 millió Ft már törölve lett. Ennél fogva megtakarítás csak 50 millió. 
Javaslom, hogy ne fogadjuk el a 60 milliót minden további nélkül.
Gerő Ernő elvtárs: Az előterjesztéssel általában egyetértek, bár ez a minisztériumnak 
már sokadik átszervezése. Véleményem az, hogy most már végre stabilitásnak kell lenni 
hosszú időn keresztül. Lehetetlenség az, ami az utóbbi évek folyamán történt, hogy 
állandóan átszervezés alatt áll a minisztérium.
A létszám kérdése. Véleményem szerint figyelembe kell venni azt az 500 főt, amit 
Hegedüs elvtárs mondott és így a megtakarítást fel kell emelni 3600-ra. Az országos 
szerveknél rendkívül csekély a csökkentés. A járási szerveknél van bizonyos emelkedés, 
amit én nem tartok indokoltnak. Nem elég merészen nyúlnak a létszámhoz. Ezt gyenge 
pontnak látom, és szerintem lehetne ezen változtatni.
Nem lehet elfogadni egészen egyszerűen, hogy szükség van a megyéknél egy külön 
beruházási szervezetre és ugyanakkor nem javasolják a beruházási hivatal létszámának 
csökkentését. Ez nem azt jelenti, hogy ha ma a Minisztertanács meghatározza a 
beruházási hivatal létszámát alacsonyabb létszámban, mint amennyi van, ezt holnap 
végre kell hajtani, de a beruházási hivatalok létszámát csökkenteni kell.
Olt elvtárs felvetette a 62 milliót. Ezt tisztázni kell. Nem elég azt meghatározni, hogy 
mennyi évi átlagban a megtakarítás, hanem azt is meg kell határozni, hogy még ebben 
az évben hány millió Ft-ot kell megtakarítani. Meg kell bízni Olt és Hegedüs elvtársat, 
hogy ezt nézzék meg, számítsák ki és ha egyetértenek, a határozatba fel kell venni. Ha 
nem értenek egyet, akkor hozzák a Minisztertanács elnöke elé.
Pogácsás György elvtárs: Az állami gazdaságokkal foglalkozó kormánybizottság megvizsgálta a 
szervezetet. Ebben a kérdésben még folyik a vita. A jövő [héten] bekerül a Minisztertanács elé az 
anyag. Javaslom, hogy az ezzel kapcsolatos három pontban ne döntsön most a Minisztertanács.
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Hidas István elvtárs: Elismerem azt, hogy egy országos jellegű és nem országos jellegű 
intézmény létszáma a munkára nagy befolyással van. Mégsem tudok egyetérteni 
egészen azzal a módszerrel, ahogy itt a Minisztertanácson ezzel a racionalizálással 
foglalkozunk, és különösen nem értek egyet Gerő elvtárs azon javaslatával, hogy 
elsősorban létszámcsökkentést kell elérni. Véleményem szerint a Minisztertanácsnak 
azt kell megvitatni, és azt kell elsősorban szem előtt tartani, hogy a Földművelésügyi 
Minisztérium és a hozzá tartozó szerveknek a munkáját hogyan kell megjavítani, 
gazdaságosabbá tenni és ennek lehet egy következménye az, hogy létszámcsökkentést 
fogunk elérni. A cél az, hogy az egész államapparátus munkáját megjavítsuk, és nem 
ahhoz kell elsősorban hozzányúlni, hogy hol csökkentsük a létszámot, hanem azt a 
módszert kell kidolgozni, hogy hogyan kell a munkát megjavítani.
Pozsonyi István elvtárs: A 4. oldal 5. pontja az igazgatóságok kinevezési jogköréről szól. 
Helyes volna úgy módosítani Hegedüs elvtárs javaslatával szemben ezt a pontot, hogy 
a kinevezési jogkör a szakembereket illetően az igazgatónak a hatáskörébe tartozzék 
a vb és a minisztérium hozzájárulásával.
Hegedüs András elvtárs: A növényvédő állomások kérdése. Hosszú vita folyt erről, 
és én erőszakkal döntöttem el, hogy a megyékhez tartozzon, mert úgy látom, hogy 
ez olyan funkciókat lát el, amit jobban tud irányítani a megyei mezőgazdasági 
igazgatóságok vezetője, mint a Földművelésügyi Minisztérium egy osztályvezetője. 
Nagy országos védekezési feladatokra a minisztérium fenntartja magának azt a jogot, 
hogy átcsoportosításokat hajtson végre. Ez az anyagokra is vonatkozik. Bizonyos 
anyagokat mi fenntartunk magunknak, pénzt is, de a feladatokat zömében a megye 
végzi, így a rendelkezésére kell bocsátani az anyagot, a pénzt is.
A megyei osztályokat 5-6 létszámmal akarjuk megszervezni, de ha az összes egymillión 
felüli beruházást át akarjuk nekik adni, akkor ez az 5-6 ember nem fogja ellátni a 
munkát, a központból kell leküldeni a megyei beruházási osztályhoz embereket.
A közösségi agronómusok kérdése. Ez létszámnöveléssel nem járhat, vagy csak igen csekély 
emelkedéssel. Mezőgazdasági előadó volt eddig, de helytelenül hívtuk mezőgazdasági 
előadónak. Mi ezeket az állásokat községi agronómussal akarjuk betölteni, aki nem 
adminisztratív előadó.
A további 500 fő megtakarítást ugyan én vetettem fel, de úgy, hogy most 3100 fő és 
később, a munka menetének megfelelően még 500 fő. Így egyetértek vele.
A kinevezés kérdése. Növelni akarom a megyei mezőgazdasági igazgató feladatát. A 
járási tanács mezőgazdasági osztályának agronómusát a megyei mezőgazdasági igazgató 
nevezze ki, ne a járási tanács, mert ez egy szakmai funkció. A megyei igazgató kinevezését 
viszont erősítse meg a járási tanács vb azért, mert a vb dolgozik vele. Pozsonyi elvtárs 
így egyetért velem. A megyei főagronómust a földművelésügyi miniszter nevezze ki. 
A tanácstörvényt ehhez nem kell módosítani. Egyetértenék azzal, hogy ezt vitassuk 
meg, itt ne döntsön a Minisztertanács. Azzal nem értek egyet, hogy a megyei tanács 
mezőgazdasági igazgatóságának főagronómusát a megyei tanács nevezze ki. Elvileg helyes 
az, hogy a földművelésügyi miniszter nevezze ki és a megyei tanács vb megerősíti. Ezt 
feltétlenül helyesnek tartom. Javaslom, hogy ezt vegyük ki innen és vizsgáljuk meg külön.
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Czakó Kálmán elvtárs: Ha igazgatóságként fogadja el ezt a Minisztertanács, akkor a 
tanácstörvényt módosítani kell.
Bognár József elvtárs: Nem elég világos ez a kinevezési jogkör. Jelenleg az a rendszer van, 
hogy a vb nevezi ki az osztályvezetőt, a miniszter megerősíti. Most az van javasolva, hogy a 
miniszter javasolja, és a vb nevezi ki. Ez azt jelenti, hogy a minisztérium választja ki a kádert, 
a minisztérium káderosztályának kell ezekkel az emberekkel a területen foglalkozni, de a 
miniszter csak javaslatot tesz, és a vb erősíti ezt meg. Szerintem helyesebb a jelenlegi rendszer.
Pogácsás György elvtárs: Hegedüs elvtárs javasolja, hogy 3100 fős csökkentést hajtsanak 
végre és 500 fős csökkentést a lehetőségek megteremtése után. Nem éri meg az az 500 fő 
azt a mérhetetlen bizonytalanságot, amit ez okoz. Javaslom, fogadja el a Minisztertanács 
a 3600 fős csökkentést, de a részletekben való csökkentést ne engedje meg.
Nagy Imre elvtárs: Ez a döntő kérdés, amit Pogácsás elvtárs most felvetett elvi szem-
pontból. Helytelen lenne arra venni az irányt, hogy az államapparátust lépcsőzetesen 
racionalizáljuk. Már most is tapasztalható egy nagyfokú idegesség. Amikor mi szóvá 
tettük, hogy rövidebb határidőkkel be kell fejezni a racionalizálást, akkor ennek egyik 
fő oka ez volt. Feltétlenül arra kell törekedni, hogy úgy racionalizáljunk, ahogy most elő 
van készítve, de ne kezdjük el újra 3-4 nap múlva. A racionalizálással kapcsolatban két 
kérdés van, amit elválasztani nem lehet. Az egyik az ügyvitel racionalizálásának, a másik 
létszámnak a kérdése. A létszámkérdés nem kevésbé fontos része a racionalizálásnak, 
mint az ügyvitel egyszerűsítése. A kettő egymást feltételezi. Ezt a kettősséget látni kell, 
és csak így lehet a kérdéshez hozzányúlni. Ezekben a kérdésekben a racionalizálási 
bizottság számára újabb szempontokat kellene adni, mert úgy látom, hogy ott ezt nem 
viszik egységesen, pedig enélkül a racionalizálás nem lesz eredményes.
Azt hiszem, az előterjesztést így el lehet fogadni. Hegedüs elvtárs döntse el, hogy 
tudják-e a szerveztet, az ügyvitelt úgy egyszerűsíteni, hogy a csökkentést egyszerre 
végre tudják hajtani. Ezt itt meg kell határozni.
Hegedüs András elvtárs: Nem akarok felelőtlenül vállalni. Fogadja el a Minisztertanács a 3100 főt.
Nagy Imre elvtárs: Fogadjuk el úgy, hogy a végrehajtás során már a véglegesített létszámot 
kell belevenni. Ezt sürgősen meg kell vizsgálni kiindulva abból, hogy kívánatos, hogy a 
maximális létszámcsökkentést egyszerre, most döntsük el. a számszerűséget véglegesen 
a vizsgálat eredménye alapján állapítjuk meg.
Azt is kimondhatjuk, hogy a Pénzügyminisztérium a Földművelésügyi Minisztériummal 
együtt dolgozza ki, hogy kiindulva abból a létszámcsökkentésből, ami majd végleges 
lesz, 1954-ben mennyit kell megtakarítani.
Vitás volt a kinevezés kérdése. Ne döntsünk ebben a kérdésben egyrészt azért, mert 
egészen nem világosak az álláspontok, másrészt a tanácsi apparátusban ezt egységes 
szempontok alapján kell rendezni. Vannak területek, ahol sajátos szempontok érvényesülnek. 
Nyilvánvaló, hogy ezt nem lehet szakágazatonki[é]nt szabályozni, hanem egységesen. 
Ne döntsünk itt ebben, hanem a Helyi Tanácsok Titkárságával együtt rögzítsük majd 
le véglegesen. Ezt egészen rövidesen meg kell csinálni, nem kell ennek egy hónap sem.
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Helyes az is, hogy felül kell vizsgálni a statisztikai nyilvántartás, tervezés területét. Ez a 
felülvizsgálat folyik, figyelemmel az egyes területek sajátosságaira, ezt az egyszerűsítést 
keresztül kell vinni. Erre külön határozat nem szükséges.
Természetes, hogy a mellékleteket nem fogadjuk el, ez a miniszter hatásköre.
A növényvédő állomások kérdése. Nem vagyok Olt elvtárs javaslata mellett. Nem jó 
a túlzott központosítás. Helyesebb a javaslat, hogy ezt le kell vinni.
A beruházási osztály kérdése. Helyes a javaslat azzal, hogy a beruházási hivatal létszá-
mát csökkenteni kell.
Szabó János elvtárs: nem tartom helyesnek ezt itt eldönteni. Az összes osztályokra 
vonatkozóan egyszerre kell dönteni.
Bognár József elvtárs: A beruházást adjuk át az osztályoknak. Azok meg tudják ezt oldani.
Gerő Ernő elvtárs: A Népművelési Minisztérium meg tudja-e például oldani?
Darvas József elvtárs: Meg tudja oldani.
Nagy Imre elvtárs: Elvileg leszögezhetjük, hogy a beruházási szerveket le kell vinni 
a tanácsi apparátusba. A gyakorlati végrehajtást ki kell dolgozni. Ezt a határozat-
ban ki lehet mondani.
A mezőgazdasági előadók kérdésében támogatom az FM javaslatát. A létszámot 
természetesen nem lehet növelni. Az helyes, hogy a mezőgazdasági előadó szakkép-
zett agronómus legyen.
Helyes, amit Pogácsás elvtárs javasolt. Ezeket ki kell venni, mert az állami gazdaságokkal 
kapcsolatban új javaslat jön.24

5 .) Jelentés a lakásfelújítási tervek, valamint a családi lakóházépítési akció végrehajtásáról.25

Előadó: Szabó János elvtárs. 
Az 1. pontnál javaslom azt, hogy közületek részére télidőben végezhessük a tatarozásokat. 
Az iskoláknál természetesen nem.
A magánerőből épülő családi lakóházépítési akció során országosan eddig 17 000 
engedély lett kiadva, és a felmérés alapján még mintegy 5000 van átnézés alatt. Tehát 
kb. 22 000 épületre van jelentkező.
A telkekkel nagy nehézség van, sok a jelentkező és nem tudunk telket biztosítani. Felvetődött, 
hogy a telkek árát fel kellene emelni. Ezt nem tartom helyesnek, csalás lenne, hiszen nemrég 
hoztunk határozatot erre. Kérem, a Minisztertanács foglaljon ebben a kérdésben állást.
A Titkárságtól kaptunk egy feljegyzést. Ezekkel én egyetértek, bár a 2. pontnál nem 
így mutatkozik a helyzet, ahogy itt fel van vetve. A 3. ponttal egyetértek. A 4. pontnál 
úgy gondolom, hogy nézzük meg közösen. Alapjában egyetértek, de másképp kellene 
megfogalmazni. Ugyanígy az 5. pontot is. A 6. ponttal egyetértek. A 7. ponttal nem 
értek egyet, mert ez a 100 fő sokszorosan visszafizeti magát, ha kellőképpen tud 
ellenőrizni. Ha nem akarunk ellenőrizni, nem fontos, hanem fizetünk úgy, ahogy kérik.

24 A Minisztertanács az előterjesztést 527/4/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta. Lásd Melléklet 2/b.
25 A napirend előterjesztése nem található a jegyzőkönyv mellékletei között. A hozzászólóknak az 

előterjesztés egyes pontjaira tett utalásai így nem azonosíthatók.
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Gerő Ernő elvtárs: Mi a magyarázata annak, hogy a sortatarozásoknál nem egészen 
3000 lakást fejeztek be és 10 000 befejezetlen?
Szabó János elvtárs: Ez a téli munkák következménye.
Gerő Ernő elvtárs: A tervszerűtlen munka következménye ez. Túl soknak kezdtek neki.
Szabó János elvtárs: Szíjártó elvtárséknál van egy 30 milliós tatarozás, ez tartja vissza.
Olt Károly elvtárs: A 146 milliós felhasználás. Durva számítás szerint egy lakás tatarozása 
30–40 ezer Ft-ba került. Felvetődik, hogy miféle gazdálkodás folyt itt, mert az ekkora 
összeg egy lakásra hallatlanul nagy.
Ez azt mutatja, hogy a kivitelezéseknél el nem végzett munkák után nagy összegeket 
fizetnek ki. A Minisztertanácsnak volt egy határozata, amely kötelezte a beruházókat 
és a kivitelezőket arra, hogy költségvetéseket készítsenek a tartozásokra. Ezt nem 
hajtották végre. Lényegében tehát költség-előirányzat nélkül folyik a tatarozás, és 
ezért jönnek ki ilyen magas költségek.
A házhelyek kérdése. Egyetértek Szabó elvtárssal abban, hogy ne kíséreljük meg az 
árak felemelését. Van azonban egy másik probléma, az, hogy az 1945–46-ban juttatott 
házhelyeket, amelyekre nem építkeztek, igénybe vegyék-e. A juttatott tulajdonosnak érzi 
magát, 1949-től kezdve 10 évi törlesztésre kapta meg a telkeket bizonyos feltételekkel, 
azzal, hogy épít. A helyzet az, hogy vagy történt törlesztés, vagy nem, de az utóbbi van 
túlsúlyban. A javaslat az, hogy ha elvesszük a régi juttatottól, akkor kártalanítsuk azzal 
az összeggel, amelyet az új juttatott vételár fejében fizet. Ezt nem lehet így kimondani, 
mert a régi juttatottnak egy bizonyos összeget adunk; a tulajdonjogát megváltjuk. 
Azt nagyon komplikált lenne megállapítani, hogy a juttatott fizetett-e. Nem tudom, 
a probléma hogyan oldható meg. Esetleg úgy lehetne megoldani, hogy miután 
kötelezettségének nem tett eleget, elvesszük tőle és kártalanítjuk. Ha megállapítható, 
hogy törlesztés történt, azt adjuk vissza. Egészen kis összeget kellett volna fizetniök, 
2-4-6 Ft-ot n-ölenként. Úgy kellene eljárni, hogyha beépítetlen házhely van, akkor a 
tanács határozzon úgy, hogy ezeket megvonja és az esetleg befizetett összeget visszatéríti.
A műszaki ellenőrök kérdése. Meg kell erősíteni a műszaki ellenőrzést. Felvetem, hogy 
nem lehetne-e a kommunális vállalatok terhére megoldani ezt a kérdést.
Szíjártó Lajos elvtárs: Az 1954. évi tatarozások kérdése. Állítólag ezt azért vették el 
tőlünk, mert rosszul tataroztunk. Megjegyeztük, hogy azokat az épületeket, amelyeket 
elkezdtünk, be is fejezzük. Ezt a vállalást tartjuk.
Ennek összege 30 millió Ft. Ebből kb. 18–20 millió van befejezetlen. Mi ezeket 
befejezzük, de terven felül. Itt a probléma azonban úgy jelentkezik, mintha minden az 
Építésügyi Minisztérium jóindulatától függne. Azt nem fogadhatom el, hogy augusztus 
1-ig fejezzük be, mert vannak helyek, ahol a lakókat sorban ki kell rakni a lakásból, 
vagy a lakáson belül kell egyik szobából a másikba, a konyhából a szobába költözniük.
A költségvetés kérdése. Nem volt és nem is lehet, de nem is lesz. Ellenőrizni utólag 
lehet, de előre összeállítani nem.
Gerő Ernő elvtárs: Ha egy kapitalista vállalkozó vállalná el, és azt mondaná, hogy a 
végén megmondom, hogy mibe kerül, mit szólna hozzá?
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Szíjártó Lajos elvtárs: Nálunk ez nem így megy. Nem tudjuk megmondani, hogy 
mit kell az épületen csinálni. Nálunk az egész épületet be kell fejezni, függetlenül a 
költségvetéstől. Van olyan tatarozás, ahol a költség felülmúlja egy új építkezés költségeit.
Erdey-Grúz Tibor elvtárs: A 4. oldal 4. pontjával kapcsolatban kérem, hogy a szerződés 
felbontásának lehetősége alól az iskolák mentesítve legyenek.
Czakó Kálmán elvtárs: Az 1. sz. melléklet 1. pontjával kapcsolatban: a 2010. számú 
határozatot módosítani kell, ha ezt elfogadja a Minisztertanács.
Nagy Józsefné elvtárs: A 2. b) pont. A műszaki ellenőrök alkalmazását szükségesnek tartjuk, 
azonban ne ebben a határozatban mondjuk ki a 100 főt, hanem az OLB állapítsa meg.
A 4. oldalon az 5. pont felsorolja, hogy milyen anyagokat biztosítson az OT. A fenyő 
fűrészáru és a mész kivételével az anyagokat biztosítani tudjuk.
Zsoldos Sándor elvtárs: Kérem azt, amit Erdey-Grúz elvtárs javasolt az egészségügyi 
intézményekre és bölcsődékre is kiterjeszteni.
Szabó János elvtárs: A tartozások összege. Számításaink szerint 9500 Ft esik átlagban 
egy lakásra. Az említett összegben a kifizetett előlegek is benne vannak.
A költségvetést mi megcsináljuk előre, de utólag azt meg kell változtatni. Meg kell 
nézni, és rá kell jönni annak a módjára, hogy hogyan tudunk ezen változtatni. Ezt 
még a Szovjetunióban sem tudták elérni.
A kártalanítás kérdésében egyetértek Olt elvtárssal, hogy amit már kifizetett, azt a 
juttatott kapja vissza.
Az ellenőrök. Én vagy a gáztól, vagy a víztől tudok embert elvonni, máshonnan nem. 
Az OLB ezt már rengeteget megnézte.
Javaslom, hogy a 30 millió összegért Szíjártó elvtárs feleljen, a többiért én fele-
lek. Mi ezt befejezzük.
A többi tárcák kérdését el kell dönteni. Nyáron ott kell dolgozni, ahol lehet. Az iskolák 
és bölcsődék télen fognak épülni. A terv egy évre készült. Tatarozni nem lehet télen, 
tehát ezeken kell dolgozni. Télen a lakóházakat tatarozni nem lehet. A tatarozás az 
iskolákban is nyáron történik, én csak az új építkezésről beszélek. A Minisztertanácsot 
kérem, ebben foglaljon állást.
Ha az OT nem tudja az anyagot biztosítani, akkor nem tudunk tatarozni. Annyi anyaggal, 
ami a tervben van, csak a külső tatarozást lehet elvégezni. Meg kell mondani, hogy 
7000 m3-rel kevesebb fenyő fűrészárut kaptunk, mint tavaly, holott a program nagyobb.
Egyetértek azzal, amit a Titkárság írt, hogy a leépítendő beruházásokból kapjuk meg az összeget.
Nagy Imre elvtárs: A telkek kérdése. Új ármegállapításról szó sem lehet. Az eddig 
megállapított árakat nem módosíthatjuk. Ugyanakkor azonban a földreform során 
juttatott telkek kártérítését meg kell oldanunk. Mi akkor azt tulajdonba adtuk. 
Nyilvánvaló, még akkor is, hogyha a földreform során megállapított árakat fizetjük 
meg a tulajdonosnak, akkor is igen komoly értéktől esik el, mert a föld mai értéke 
egészen más. De hogy mi kártérítés nélkül elvegyük, az nem megy. Annak idején mi 
ezt a kérdést szabályoztuk, hogy csak a tulajdonossal való megállapodás alapján lehet 
ezeket igénybe venni. Most egy lépéssel tovább kell menni, mert nagyon sok helyen 
ezek beépítetlenek, és akadályozza a lakóházépítést. Elvileg elfogadhatjuk a javaslatot, 
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kiegészítve a Titkárság javaslatával, hogy ezeket fel kell szólítani az építkezésre és 
három éven belül be kell fejezniök az építkezést, ha ezt vállalják. Ezt el lehet fogadni.
Azt nagyon nehéz lenne megállapítani, hogy ki fizetett, mennyit fizetett. Számtalan 
esetben ez lehetetlen is. Ettől függetlenül javaslom, hogy ebből az összegből, amit 
az új juttatott a telek árában az államnak fizet, a régi tulajdonost kártalanítani kell 
a földreform során megállapított földáraknak megfelelően. Itt persze van ennek 
egy olyan része, hogy esetleg olyanok is pénzhez jutnak, akik nem fizettek, mégis, a 
tulajdonjoguktól fosztjuk meg őket, úgyhogy ezt vállalni kell.
A tatarozás költségeinek kérdése. Még ha a számítás helytelen is, mégis nyugtalanító. 
Feltétlenül ki kell vizsgálni, hogy a tatarozások költségei hogyan alakulnak. A vizsgálat 
során javaslatokat kell készíteni arra vonatkozóan, hogy hogyan lehet a tatarozásokat 
költségvetésbe szorítani. Erre javaslatot tenni nehéz, mert ezt szakszerűen meg kell nézni, 
de erre feltétlenül szükség van. Mondjuk ki határozatilag, hogy az eddigi költségeket 
ki kell vizsgálni és a tatarozási munkálatokra költségvetést kell megállapítani és ennek 
alapján kell lebonyolítani. Ennek módszereit javaslat formájában ki kell dolgozni.
Az ellenőrök kérdése. Szabó elvtárs javasol 100 ellenőrt. Javaslom, hogy az OLB 
vezetőjével próbálják meg a kérdést rendezni. Ha a munkát költségvetési alapokra 
tudjuk helyezni, akkor az ellenőrzés is másképp alakul. Dolgozzuk ki a költségvetés 
alapjait és ennek ellenőrzési módszereit. Ha ez létszámot igényel, azt külön megnézzük.
A 4. oldal 4. ponttal kapcsolatban az iskolák és egészségügyi intézmények kérdése. Itt egy 
éves kiesést jelent, mert ha az építkezéseket nem úgy végzik, hogy tavasszal megkezdik és 
szeptemberben az iskola megkezdheti munkáját, akkor ez egy évi kiesést jelent. Javaslom, 
hogy ezt a módosítást fogadjuk el az iskolákra vonatkozóan. Vonatkozzon ez az iskolákra, 
a napközi otthonokra, a bölcsődékre. A kórház az más kérdés, ezt nem lehet kivenni.
Szalai Béla elvtárs: Az 5. ponttal kapcsolatban: a legközelebbi ülésre bejön a beruházások 
anyagi kérdése, tárgyaljuk ezt akkor.
Nagy Józsefné elvtárs: Nem tudjuk biztosítani a már említett anyagokat.
Nagy Imre elvtárs: Biztosítani kell a meszet. A kérdést a következő Minisztertanácsra 
bejövő előterjesztéssel kapcsolatban fogjuk megnézni.
Gerő Ernő elvtárs: A be nem fejezett lakások számát csökkenteni kell. Ezt javaslom a 
határozatban kimondani.
Nagy Imre elvtárs: Mondjuk ki azt a határozatban, hogy be kell fejezni a megkezdett 
lakások tatarozását.26

6 .) A szövetkezeti és magánkisipar közületek felé irányuló tevékenységének korlátozása.27

Előadó: Szalai Béla elvtárs. 
Két javaslat van ebben a kérdésben. Az egyik a kérdés végleges rendezésére, a Minisztertanács 
Titkársága terjesztette elő, a második az OT javaslata, hogy ebben az évben hogyan 
szabályozzuk a kérdést. Ebben az évben 820 millió Ft értékben vásároltak szövetkezeteknél 

26 A határozatot lásd Melléklet 3.
27 A napirend előterjesztése nem található a jegyzőkönyv mellett, így a hozzászólások nem kapcsolhatók a szöveghez.
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állami vállalatok. A terv egész évre 607 millió volt, az egész termelési érték 3,5 milliárd. A 
kisipari szövetkezeteknek természetesen kedvezőbb állami megrendelésekkel foglalkozni, 
mert nagyobb értékű cikkeket készítenek, esetleg anyagot is kapnak és kisebb az 
ellenőrzés. Sok példát lehetne felsorolni, hogy ugyanakkor a lakosság szükségleteit 
nem elégítik ki. Azt gondoljuk, hogy bár ez nagyon radikális megoldása a kérdésnek 
és helyenki[é]nt nehézségeket jelent, ezt a megoldást kell választani. Az 5. pontban fel 
van sorolva a kivétel. Az exportot azért vettük külön, mert tudjuk, hogy ezzel milyen 
helyzet van. Nagy az a veszély, hogy nem 200 millió lesz a lemaradás a III. negyedévben, 
hanem lényegesen nagyobb. Most már 250 millió a lemaradás az importtervben, mert 
az exportleszállítások nem mennek megfelelően.
Megtárgyaltuk ezt a Könnyűipari Minisztériummal, a kisipari szövetkezetek vezetőivel, 
egyes miniszterekkel, azok egyetértettek.
Olt Károly elvtárs: Intézkedni kell, azonban a kihatásokat jobban meg kell nézni. Ha azt 
mondjuk, hogy bizonyos keretek között az egyes területeken a szövetkezetek kapnak 
további állami megrendelést, másik területen nem kaphatnak, akkor a szövetkezetek 
egy része fel fog bomlani, mert a magánkisipar sokkal olcsóbban termel.
Szíjártó Lajos elvtárs: Az építőiparban komoly vizsgálatot folytattunk. Hallatlan dolgokat 
fedeztünk fel. A kisiparosoknál a havi jövedelem 6–8 ezer forint. A legnagyobb részét 
az állami vállalatoktól kapják, mert minden költségvetés nélkül dolgoznak.
Kiss Árpád elvtárs: Az OT előterjesztés 6. pontjánál javaslom, hogy szerepeljen a 
felsorolásban az OT elnöke is. A 8. b) pontnál a kivételeket szűkítsük le, és vegyük ki a 
közszükségleti cikkeket nyílt árusítási üzletekben forgalomba hozó kiskereskedelmi vállalatok 
megrendeléseit. A legfontosabb kérdésekben a két illetékes miniszter állapodjon meg.
Bognár József elvtárs: Egyetértek az előterjesztéssel. A belkereskedelemnek teljes 
áttekintést kell kapnia a fogyasztási cikkek termeléséről. Nem engedhető meg, hogy a 
fogyasztási cikkek állami szervek, közületek és lakosság közötti arányait gyakorlatilag 
az ipari minisztériumok határozzák meg. Ebben az ügyben előterjesztéssel jövünk, 
miután a Minisztertanács döntése csak egészen nagy cikkcsoportokra vonatkozik, az 
OT-é szintén, a gyakorlatban azonban egyes áruféleségekről van szó, és azok elosztása 
az ipari minisztériumoktól függ és nem a kereskedelemtől.
A másik kérdés, amit Kiss elvtárs felvetett. Az csak a magánkisiparosokra vonatkozik. 
Ami a szövetkezetet illeti, mi olyan irányba akarunk menni, hogy meghatározott 
kereskedelmi vállalatok mindig ugyanazokkal a szövetkezetekkel dolgoztassanak. 
Akkor a két minisztérium közbeiktatása nélkül mennének bizonyos dolgok.
Konfekcióban a kapacitásunk a lakosság ellátására nem elegendő, és nem lesz elegendő 
az elkövetkezendő 3 évben sem. Ilyen körülmények között a kereskedelem igyekszik 
a központi árualapokat bővíteni, hogy feltár olyan termelési kapacitásokat, amelyek 
addig nem voltak. A kereskedelmi vállalatoknak megtiltani azt, hogy az árualapok 
bővítésére törekedjenek, nem helyes.
Hegedüs András elvtárs: A lakosság issza meg a levét annak, hogy közületek, állami 
vállalatok az állami ipar helyett a magánkisipart foglalkoztatják. Az előterjesztés és itt 
a vita nem helyes irányba megy. Ez a korlátozás csak egyik lépés lehet. Ki kell használni 
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a szövetkezeteket, a magánkisipart a lakosság ellátására. Nekünk jelenleg az a gondunk, 
hogy a hiánycikkek száma nem csökken és egészen apró kis cikkekben van hiány. Ezek 
tömegével jelentkeznek, és mérhetetlen bosszúságot okoznak a lakosságnak. Amikor 
korlátozunk, ki kell terjeszteni a belkereskedelmen keresztül az áruellátást.
Szalai Béla elvtárs: Két konkrét javaslat volt. A 8. b) ponthoz vegyük fel, hogy a két 
miniszter állapodjon meg. Azt kell szabályozni, hogy helyi szükségletekre gyártsanak ezek.
A 6. ponttal kapcsolatban javaslat volt, hogy az OT elnökét is vegyük fel. Nem kell 
belevenni. A minisztériumoknak megvannak az anyagellátási terveik, abból kell anyagot 
adni. Az OT közvetlenül nem ad egy helyi ipari részlegnek sem.
Nagy Imre elvtárs: Az az elv, hogy a KTSZ-ek és a magánkisiparosok nem közületek 
számára dolgozzanak, hanem a lakosságot elégítsék ki, feltétlenül helyes és ilyen 
irányban intézkedéseket kell tenni. De itt egy furcsa helyzet áll elő a két javaslattal 
kapcsolatban. A javaslat az, hogy 1954. II. felére fogadjuk el az OT javaslatát, amely 
mindent megszüntet. Később az enyhébb rendszabályt alkalmazzuk, a Minisztertanács 
Titkárságának javaslatát. Így helytelen nyúlnunk a kérdéshez. A logikus az lenne, hogy ne 
a szigorúbb lépéssel kezdjük, és utána enyhítsünk. Ezt nem tartom helyesnek azért sem, 
mert ha most ezt a rendszabályt hozzuk, nyilvánvalóan komoly nehézségeket okozunk. 
Nem helyesebb az enyhébb rendszabályokat alkalmazni és később, a következő lépésben 
szigorúbb intézkedéseket tenni? Javaslom, hogy most fogadjuk el a Titkárság javaslatát, 
tegyünk szigorító intézkedéseket azzal, hogy egy fél év múlva áttérünk a másik javaslatra.
Elfelejtik az elvtársak, hogy miért voltunk kénytelenek rálépni arra az útra, hogy a 
kisiparnak szélesebb teret engedjünk. Nem valami kényelmes álláspont elfogadásáért, 
hanem azért, mert a közszükségleti cikkek gyártása terén a minisztériumok a feladatokat 
nem tudták ellátni. A rossz munka szorított rá arra, hogy ezt megtegyük. Az elvtársak 
annak idején nem tudták a feladatokat végrehajtani és most azt akarják, hogy ne 
engedjük meg ezeket a feladatokat másokkal sem végrehajtatni. A lakossággal nem 
törődnek az elvtársak. Leküzdeni nem tudjuk a nehézségeket, ugyanakkor nem 
akarjuk tudomásul venni, hogy szükség van ezeknek a kérdéseknek a megoldására más 
eszközökkel. A felszólalások azt mutatják, hogy további korlátozásokat szeretnének. 
Ezt nem fogjuk megtenni. Egyelőre nem az a baj, hogy nagyon sok és széles területen 
termeljük a közszükségleti cikkeket, hanem az a baj, hogy egyelőre nem termelnek 
elegendőt sem minőségben, sem mennyiségben. Nem korlátozni, hanem fejleszteni 
kell. Ha teszünk intézkedéseket, akkor csak ilyen irányban kell tenni.
A veszélyeket az elvtársak felnagyítják. Tévednek, ha azt hiszik, hogy ezzel a szándékkal 
minket megijesztenek. Mi nem ijedünk meg. Attól félnek, hogy mi a kisipar és a 
szövetkezetek terén engedményeket teszünk. Igen, teszünk. Ez a mi politikánk. Ettől 
nem kell megijedni. Ezek nem a központi készletekből termelnek. Itt sok minden 
figyelembe jön. Ezért nem helyeslem a 8. b) ponthoz tett javaslatot. Abban egyetértek, 
hogy ki kell mondani, hogy a helyi szükségletekre termeljenek, de a kereskedelmen 
keresztül is meg kell engedni. Hogy ezt kihagyjuk, azt nem tartom helyesnek.
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Szerintem ezek a döntő kérdések, és szerintem ezekben a kérdésekben a Minisztertanács 
nem változtathatja meg a kormányprogramot, a párt határozatát, ezen az elvi 
állásponton kell maradni.
A 6. ponttal kapcsolatban. Helyes a javaslat, az OT elnökét be kell kapcsolni. Javaslom, 
hogy a két javaslatot ne így fogadjuk el, hanem fordítsuk meg annak sorrendjét.
Szalai Béla elvtárs: Az OT célja nem az volt, hogy a kisipart, vagy a szövetkezeti ipart 
visszaszorítsa. Ez a javaslat nem is jelenti azt. Azt jelenti, hogy ne a közületek számára 
dolgozzanak, mint eddig. Azért van erre szükség, mert hallatlanul feszült jelenleg 
az árualap és vásárlóerő helyzete. A következő Minisztertanács elé jelentést teszünk 
ebben a kérdésben. Ezt a részt a belkereskedelemmel egyetértésben dolgoztuk ki. Az 
a nagy veszély, hogy a készletek tovább csökkennek. Ez katasztrofálissá válhat, mert a 
készletek csökkentése állandóan a hiánycikkek számának növekedésével jár. Ha mi most 
bevezetjük ezt a rendelkezést, akkor mintegy 400 millió olyan árut, amit különben a 
közületek kapnának, megkap a lakosság. Ez az egyetlen célja, mert enélkül 3–400 millió 
értékben a mi tervünkhöz képest csökken a lakosság rendelkezésére álló árualap.
A Titkárság javaslata azt jelenti, hogy olyan kapu marad a közületek számára, amelyen 
keresztül tovább tudják folytatni, ha szűkítve is, a megrendeléseket és továbbra is 
elvonják a szövetkezeti ipar termékeit a lakosságtól.
Nagy Józsefné elvtárs[nő]: Ha a másik anyagot elfogadjuk, azt jelenti, hogy 5000 Ft-ban 
megegyezhetnek. Ezzel egyetértünk. Az egész javaslatunknak az a lényege, hogy 
a mostani állapot tűrhetetlen, az, hogy a lakosság részére biztosított anyagból azt 
gyártják, ami nekik kifizetődőbb.
Bognár József elvtárs: Valahogy meg kell próbálni a két érdeket összeegyeztetni. Az 
egyik kérdés az, hogy nagy az árualaphiányunk, és ahhoz, hogy valamennyire az 
igényeket ki tudjuk elégíteni, már jelentős importra van szükség. Ha úgy határozunk, 
hogy ez a 400 millió nem a lakosságnak jut, ez azt jelenti, hogy ennyit még külön elő 
kell teremteni. Azzal egyetértek, hogy úgy igyekezzünk megoldani a dolgokat, hogy 
nem a szigorúbbról megyünk az enyhébbre.
Javaslom, hogy a szövetkezetekre, állami vállalatokra figyelemmel kell lenni; küldjünk 
ki egy bizottságot, amely kidolgozza a rendszabályokat ezzel kapcsolatban, de nem 
látom annak a lehetőségét, hogy néhány százmillió forint árualapot máshonnét elő 
tudjunk teremteni. A bizottságot az egyik elnökhelyettes elvtárs vezesse.
Nagy Imre elvtárs: Ez helyes. Meg kell nézni és egy olyan javaslatot kell döntésre 
előkészíteni, amely ezeket a veszélyeket elkerüli. Ezt fogadjuk el. Gerő elvtárs vegye 
kezébe és 1-2 napon belül tárgyalják ki ezeket.28

28 A jegyzőkönyv mellett a napirendről hozott határozat javításokkal ellátott fogalmazványa található, 
rajta a Minisztertanács Titkársága vezetőjének, Vas Zoltánnak Nagy Imre miniszterelnöknek írt 
feljegyzésével: „A MT határozata alapján készült végleges szöveg. A határozattervezet egyesíti 
az OT és a Minisztertanács Titkársága javaslatait, és figyelembe vette mindenben az MT elnöke 
összefoglalójában mondottakat. Javaslom, hogy kerüljön a mai elnöki ülésre.” (Ennek nincs nyoma.) 
A határozatot 2.067/1954 Mt. h. szám alatt adták ki (HT 1954. 23. szám, június 27.). 
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7 .) Az iparitanuló-képzés színvonalának további emelése.29

Előadó: Kossa István elvtárs. 
A HM nem ért egyet az 5. ponttal. Azt kérjük, hogy ezt a kedvezményt megkapjuk, 
mert különben az egész technikumot fel kell oszlatnunk. Évi 60 emberről van csak szó.30

A 18. pontnál kérjük a mi javaslatunk elfogadását. Nálunk szakfelügyelet nincs, ezzel 
helyettesítjük a szakfelügyeletet. Ez sokkal olcsóbb megoldás.31

29 A Munkaerő-tartalékok Hivatalának elnöke előterjesztésében átfogó képet adott az ipari tanulók 
képzésének aktuális helyzetéről. E szerint 108 intézményben 38 ezer tanuló képzése folyik a vas-, kohó-, 
bánya-, építő- és faipari szakmákban. Közülük 12 ezer fő tanul tanműhelyekben és 17 ezer fő lakik 
tanulóotthonokban. A hivatal megalakulása óta eltelt időben az oktatásban ugyan jelentős változások 
történtek, elkészültek a tantervek, számos tankönyv, javult a tanári karok összetétele, kialakult az iskolán 
kívüli foglalkozások rendszere, ugyanakkor számos hiányosság terheli a képzési rendszert. Ennek oka 
mindenekelőtt az intézetek profiljának gyakori változása, az elméleti és a gyakorlati képzés közötti 
aránytalanság, az összhang hiánya, a tanműhelyek gépparkjának korszerűtlensége, továbbá a kulturális 
és erkölcsi nevelő munka gyengesége, a tanulóotthonok zsúfoltsága, a klub- és tanulószobák hiánya, a 
szabadidős programok alacsony színvonala, ami komoly gondokat okoz a tanulók magatartásában, az 
állami vagyonhoz való viszonyában. A képzés befejezését követően a fiatal szakmunkások a vállalatoknál 
nem kapnak elég támogatást, megfelelő munkaterületet, szerszámot és gépet, ami jelentősen befolyásolja 
a szociális helyzetüket. Az iparitanuló-képzés rendszerén kívül az Élelmiszeripari Minisztérium, a Bel- és 
Külkereskedelmi Minisztérium, a Könnyűipari Minisztérium, a SZÖVOSZ irányításával további 4000 
fő képzése történik, még alacsonyabb színvonalon és rosszabb feltételek között. Mindez indokolttá teszi 
az ipari tanulók képzési rendszerének stabilizálását és megújítását, a mennyiségi növekedés helyett a 
minőség javítását, a szakmai színvonal emelését. A határozati javaslat ennek megfelelő intézkedéseket 
fogalmazott meg: a tanulók létszámának csökkentését, a gyakorlati szakmai képzés óraszámának 
növelését, a szakmai végzettséggel nem rendelkező mesterek cseréjét, a technikumi végzettséggel 
rendelkező 40 éven aluli mesterek alkalmazását, ezek pedagógiai továbbképzésének megszervezését, 
megfelelő gyakorlati képzési feltételeket az MTH és a szakminisztériumok, illetve a bázisvállalatok 
között együttműködési szerződés alapján, a termelő üzemekben folytatott gyakorlati képzés főmérnöki 
felügyeletét, a vájártanulók gyakorlati képzésének szakosítását, képzésük elősegítésére tanbányák és 
tanmezők kijelölését, a tanulóotthonokban foglalkoztatott nevelők stabilizálását, az alkalmatlanok 
eltávolítását, védőruházat biztosítását a tanulók számára. A határozati javaslat kijelölte az MTH 
koordinációs feladatait az általa felügyelt képzési rendszeren kívül folyó tanulóképzésben: többek között 
a közismereti tantervek és tankönyvek jóváhagyását, a közismereti tárgyak és a mindkét rendszerben 
oktatott tárgyak tanításának felügyeletét, a szövetkezeti és kisipari tanulóképzés felügyeletét, elsősorban 
a tanulószerződés betartását, a gyakorlati foglalkoztatást és a szociális viszonyokat illetően.

30 A határozati javaslat 5. pontja szerint „A honvédelmi miniszter a MTH elnökével együtt biztosítsa, 
hogy az 1954/55. tanévtől kezdve a MTH technikuma nappali tagozatának hallgatói az egyetemi és 
főiskolai hallgatókhoz hasonló katonai kiképzésben részesüljenek.”

31 A határozati javaslat 18. pontja szerint „Az iparitanuló-intézetekben működő nagyobb szakmai 
munkaközösségek vezetőit – összesen kb. 350 főt – az 1954/55. tanévtől kezdődően havi 100–200 Ft 
díjazásban kell részesíteni. A díjazás feltételeit az MTH elnöke a Minisztertanács Bértitkárságával és a 
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Gerő Ernő elvtárs: Helyesnek tartom azt, ami ebben az előterjesztésben van. Meg kell 
javítanunk a szakmunkásképzést és ennek ez a lényege. A jelenlegi helyzetben azonban 
12 millió Ft vásárlóerő jelentkezik. Ezt nem tartom helyesnek. Meg kell vizsgálni azt, 
hogy ezt az egész rendszert mikorra, hogyan valósítsuk meg, úgyhogy a legközelebbi 
időben vásárlóerő-növelés ne jelentkezzék. Minden vonalon takarékoskodnunk kell. 
Ezt a többiek is fel fogják vetni. Javaslom, hogy elvileg járuljon hozzá a Minisztertanács, 
de konkrétan, hogy mikor, hogyan valósítsuk meg, ezt külön meg kell vizsgálni.
Szabó István elvtárs: Az 5. ponttal kapcsolatban javaslom, hogy vegyük innen ki.
Olt Károly elvtárs: Amit Gerő elvtárs mondott, azzal egyetértek.
A MTH technikum kérdése. Ezt meg kellene szüntetni. 90 főre volt méretezve, 
jelenleg 30 fő van benne.
A szakmai munkaközösségek vezetőinek külön díjazást javasolja. Ha ezt bevezetjük, az 
oktatás egész vonalán kérni fogják. 9 millióról van itt szó.32 Ezzel kapcsolatban mi sokat 
vitatkoztunk az MTH-val és van valami indokoltsága, ha mégis egy hallatlan összeg.
A védőruházattal kapcsolatban, ez a 2,7 millió költségvetésben van. Egyetértek azzal, 
hogy zároljunk belőle egy részt.
Kossa István elvtárs: Ezzel nem értek egyet. A fiataloknak is kell a védőruházat ott, 
ahol a szakmunkások ezt megkapják. Inkább vegyük el a felnőttektől és adjuk a 
fiataloknak a védőruházatot.
Kér kérdést kérek eldönteni. Az egyik a 45 db esztergapad kérdése.33 A másik az 
egymillió Ft az építkezésekre, gépekre.34

Szalai Béla elvtárs: Javaslom, hogy ezt az egymillió Ft-os tételt vigyük át 1955-re.
Nagy Imre elvtárs: A javaslatot alapul elfogadhatjuk. Az 5. pontot kivesszük és a 
H[onvédelmi] T[anács] elé visszük egységes rendezés végett.
A 18. pontot illetően: ki kell hagyni, illetőleg nem fogadjuk el. Indok az, hogy ennek 
menthetetlenül következményei lesznek az oktatás egyéb területein.

Pedagógusok Szakszervezetével egyetértésben 1954. július 1-ig állapítsa meg. A költségkihatás évente kb. 
550 000 Ft, az 1954. évben kb. 200 000 Ft. Utóbbit az MTH globális költségvetési keretén belül biztosítsa.”

32 A kilencmillió forint többletkiadás a határozati javaslat 11. a) pontjában megjelölt feladatokra vonatkozott, 
melyek szerint „azokat a vasipari, kohászati és építőipari szakmunkásokat, akik 100% alatt teljesítő gyakorló 
szakmunkásokat patronálnak, vagy akik mellé ipari tanulók vannak beosztva, 1954. július 1-től kezdődően 
1955. június 30-ig minden patronált szakmunkás vagy ipari tanuló – de egy időben legfeljebb két fő – után 
havi 100–200 Ft jutalomban kell részesíteni.” Az összeget a határozati javaslat 11. d) pontjában jelölték meg.

33 A határozati javaslat 6. pontja szerint „az MTH az 1954. évben saját szükségletére terven felül 
gyártson 45 db esztergapadot. Az MTH 1954. évi gépberuházási tervét az esztergapadok ellenértékével 
700 000 Ft-tal fel kell emelni. 1955-re az OT irányozza elő az MTH beruházási tervében a tanműhelyek 
részére szükséges esztergapadokat.”

34 A határozati javaslat 7. pontja szerint az MTH egyik intézetét 1954. szeptember 1-ig szerszámgépjavító 
intézetté kell átszervezni, amelyben a szerszámgépjavító szakmunkások képzése folyik. Ez az intézet lássa 
el az MTH-tanműhelyek gépeinek javítását. A feladatok elvégzéséhez 140 felnőtt szakmunkást lehet 
alkalmazni. Az átszervezéssel kapcsolatos beruházásokra (építkezés, gépek) az OT biztosítson 1 millió forintot.
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Elvileg hozzájárulunk a 18 milliós költségelőirányzathoz azzal, hogy meg kell nézni, hogy 
mikor, hogyan lehetne megvalósítani, hogy különösebb vásárlóerő növelést ne jelentsen.35

Az MTH a 45 esztergapadot készítse el, de a többit nem lehet vállalni. Az OT nézze 
meg, valamennyi keretet biztosítani kell, a többit pedig az egymillióból át kell vinni 
1955-re. A jövő szeptemberre csinálják meg a többit.36

8 .) 1954-ben szakmunkásvizsgázó ipari tanulók elosztási terve.37

Előadó: Szalai Béla elvtárs. 
Egyes szakmákban kisebb a minisztériumok igénye, mint ahányan végeznek. Ezért azt 
javasoljuk, hogy bár a minisztériumok nem tartanak rá igényt, mégis kötelezni kell rá 
őket. A differencia nem nagy, úgyhogy elvállalhatják.
Kossa István: Az egész előterjesztés egy kicsit idejétmúlt dolog, mert már megtörtént 
az elosztás és nincs az előterjesztésben szó arról, hogy 300 öntő ipari tanuló van, 
akit nem akarnak átvenni. Ez azért van, mert nem készült el a soroksári öntöde, 
ahová ezeket kiképeztük.
Zsofinyecz Mihály elvtárs: Az öntödéket gépesítettük. Azok, akik a szakmában 
gyengébbek, nem tudnak eleget keresni, eltűnnek. Nincs mód arra, hogy ezekből a 
fiatal szakmunkásokból a gépekre vigyünk, mert ezt jogszabály tiltja.

35 Az adat elírás. Az előterjesztéshez csatolt 3. számú melléklet szerint a határozat 1954. évi pénzügyi 
kihatásai 11 100 000 forintot tettek volna ki.

36 A Minisztertanács a határozati javaslatot több módosítással 527/7/1954 számú nem nyilvános határozatával 
jóváhagyta és ezt az 5., 11. és 22. pontok, továbbá a 7. és 19. pontok egyes részeinek kivételével 2.064/1954 
Mt. h. számú határozatával kiadta (HT 1954. 22. szám június 24.). A kihagyott pontok közül az 5. a 
mesterképző technikum nappali tagozatos hallgatóinak katonai kiképzésére vonatkozott, a 11. pont a 
különböző később bevezetendő jutalmakról, kiegészítő juttatásokról, a 22. pont néhány szakma képzésének 
az MTH rendszerébe történő átvételére vonatkozó javaslat elkészítéséről rendelkezett. A nyilvános 
határozat 7. pontjában csupán a szerszámgépjavító intézet létrehozásának időpontját közölték. (A 
kimaradt részre lásd a 33. lábjegyzetet.) A 19. pont szövegében az ipari tanulók és az azonos munkahelyen 
dolgozó felnőttek ugyanazon védőruházattal való ellátása szerepelt. Nem közölték a védőruházat 
beszerzési költségeire engedélyezett összeget, a beszerzés határidejét, azt, hogy a védőruha a tanulóidő 
befejezését követően nem kerül a tanuló tulajdonába, illetve azt, hogy a tanulók számára esetenként 
szükséges további védőruhát, valamint a tisztálkodási eszközöket az üzemeknek kell biztosítania.

A Minisztertanács kiadta továbbá 36/1954 (VI.26.) MT számú rendeletét a főmérnökökről 
szóló 123/1951 (VI. 17.) számú rendeletének kiegészítéséről, ami a főmérnököknek a tanulóképzéssel 
kapcsolatos feladatairól rendelkezett (MK 1954. 45. szám, június 26.).

37 Az Országos Tervhivatal elnöke előterjesztésében tájékoztatta a Minisztertanácsot az 1954-ben 
végzős vas- és fémipari, továbbá faipari szakmunkástanulók szakterületek közötti elosztásáról. A terv 
15 576 végzős szakmunkástanulóval számolt, közülük azonban 2450 főt nem osztanak szét, mert nem 
fejezik be a tanulmányaikat, vagy termelőszövetkezetekben, kisiparban, egyéni gazdaságban akarnak 
dolgozni, illetve átképzés után a mezőgazdaságban traktorosként helyezkednek el. Az évismétlésre 
bukott tanulók az iskolákban maradhatnak a pótvizsga letételéig.
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Nagy Imre elvtárs: Ha az élet mást kíván, akkor ezt meg kell nézni. Ha olyan rendelkezés 
van, ami ezt gátolja, akkor ezt meg kell változtatni. Ha ezt rendezzük, akkor Zsofinyecz 
elvtárs átveszi az embereket. A minisztérium tegyen erre javaslatot.38

9 .) A könyvkiadás, terjesztés és nyomdai előállítás egységes szervezete.39

Előadó: Darvas József elvtárs. 
A miniszter elvtársak egyetértenek az előterjesztéssel. Egy módosított javaslat van: a 
határozati javaslat 1. pontjának helyes szövege: „A Kiadói Tanács Titkársága Kiadói 
Főigazgatósággá alakul át. A Kiadói Főigazgatóság a Népművelési Minisztérium 
keretében működik.”40

A Titkárság javaslatával egyetértek.41

Péter György elvtárs: Nem értek egyet a javaslatnak azzal a részével, amely azt akarja 
megszabni, hogy a statisztikai kiadványok szerkesztését ne a Statisztikai Hivatal végezze. 
Másfél éve folyik a vita ezen. Nem mondták ki soha, de az van benne, hogy a szerkesztést 
ők végzik olyan megkötöttséggel, hogy én kinevezhetem a szerkesztőt, de ők fizetik.
Kerek Gábor elvtárs: Külön kell választani a folyóiratok, lapok és könyvek szerkesztését. 
A szerkesztésbe nem akarunk beleszólni, csak gazdasági tekintetben fog a szerkesztő 
az összevont kiadóhoz tartozni. Mi a szerkesztés munkájába nem akarunk beleszólni.
Nagy Imre elvtárs: A kérdés világos. Az előterjesztés feltétlenül szükséges és alapjában 
helyes. Az előterjesztést el kell fogadni. Egy komoly probléma van, amiben dönteni kell. 
Ez a szakfolyóiratok szerkesztésének a kérdése. Ki kell mondani, hogy a szakfolyóiratok 
szerkesztéséért az illetékes terület vezetője, a miniszter, illetőleg a főhatóság vezetője a 
felelős. Az anyagi rész itt nem döntő. Ha ezt világosan lerögzítjük, ennek a módosításnak 
elfogadásával az előterjesztést elfogadhatjuk.

38 A Minisztertanács az előterjesztést 527/8/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta azzal a 
kiegészítéssel, hogy a Kohó- és Gépipari Minisztérium az öntőket öntödei gépmunkásokként is foglalkoztathatja.

39 A népművelési miniszter előterjesztésében utalt a könyvkiadásban és a könyvterjesztésben 1945 után 
bekövetkezett változásokra, az elért eredményekre, amelyek a nyomdák, a kiadók és a könyvkereskedelem 
állami tulajdonba vételéből következtek. Egyben azonban hangsúlyozta, hogy a kiadványok szerkesztése, 
előállítása és terjesztése, noha egy folyamatot képez, nem tartozik egységes irányítás alá, miután a Kiadói 
Tanács nem irányító szerv. Ennek következtében állt elő olyan helyzet, hogy 23 kiadó és 12 hatóság, 
intézmény és tömegszervezet, esetenként nagy létszámú adminisztratív apparátust foglalkoztatva jelentet 
meg, nem egy esetben csak kis példányszámban, időről időre könyveket, brossúrákat, jegyzeteket, miközben 
nincs önálló kiadója az Írószövetségnek, nincs biztosítva a színvonalas tudományos ismeretterjesztő 
könyvek kiadása. A Szépirodalmi Kiadó monopolhelyzete gátolja a mai magyar irodalom fejlődését, 
kedvezőtlenül befolyásolja a szépirodalmi művek megjelentetését. Komoly problémát jelent, hogy a 
kiadók egy része olyan feladatokat is ellát, amelyek nem tartoznak a kiadói tevékenységbe. 

40 A határozati javaslat 1. pontjának eredeti szövege szerint „A Kiadói Tanács Titkársága Kiadói 
Főigazgatósággá alakul, mely országos hivatal és a népművelési miniszter irányítása alatt működik.”

41 A javaslat nem található a jegyzőkönyv mellékletei között. 
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A bürokrácia kérdését jól meg kell nézni, nehogy egy bürokratikus szervet hozzunk létre.42

10 .) Az 1954. évi beiskolázási tervszámok módosítása.43

Előadó: Erdey-Grúz Tibor elvtárs. 
A Minisztertanács Titkárságának feljegyzésével szeretnék foglalkozni. Az 1. ponttal 
kapcsolatban javaslom, hogy erről az Oktatásügyi Minisztérium tegyen jelentést. A 2. 
javaslattal egyetértek, nem 14, hanem 4. A 3. javaslattal egyetértek.44

Darvas József elvtárs: A helyzet az, hogy a pedagógusfelesleget az oktatás színvonalának 
emelésére akarják használni. Ez szép és helyes, azonban figyelembe kellene venni, hogy 
az egész népművelési apparátus színvonala igen gyenge. Ugyanilyen gyenge pont a SZOT 
vonala is. Arra kellene tervet kidolgozni, hogy a jelentkező pedagógusfelesleget ide adják.
Sebes István elvtárs: Az egész előterjesztés bizonytalan számokból indul ki. Nem tudom, 
hogy a fejlesztés kielégítő-e. A minisztériumnak óvatosabban kell az átszervezést 
végrehajtani, mert egy meggondolatlan átszervezés igen komoly következménnyel járhat.
Erdey-Grúz Tibor elvtárs: Darvas elvtárssal egyetértek. Mi mindent elkövettünk, hogy 
a pedagógusokat elhelyezzük, de a minisztériumoktól csak kis számban kaptunk állást. 
Nem igényelnek tőlünk pedagógusokat. Oly nagymérvű a tanárfelesleg, hogy több 
száz tanárt tudunk rendelkezésre bocsátani a Népművelési Min[isztérium] részére.
Az alapszámaink azért bizonytalanok, mert a második ötéves tervre nem kaptunk 
biztos adatokat. Tanárhiánnyal egyelőre nem kell számolni.

42 A Minisztertanács az előterjesztést a módosítással 527/9/1954 számú határozatával jóváhagyta és 
kiadta 1.043/1954 (VI. 17.) Mt. h. számú határozatát a Kiadói Főigazgatóság létesítéséről (MK 1954. 

43. sz. június17.), valamint 2.062/1954 számú határozatát a könyvkiadás, terjesztés és nyomdai előállítás 
egységes rendszeréről (HT 1954. 21. szám, június 17.).

43 Az oktatásügyi miniszter, tekintettel az 1954-ben végző pedagógusok elhelyezésében mutatkozó 
nehézségekre, előterjesztést tett a pedagógusképzés beiskolázási tervszámainak módosítására. Az 
előterjesztés megállapította, hogy az 1960-ig szükséges óvónők, tanítók, általános iskolai és középiskolai 
tanárok létszámát illetően jelentős túltervezés történt, pedagógusfelesleg képződött, ami indokolttá 
teszi a beiskolázandó hallgatói létszám és az intézmények számának csökkentését. A határozati javaslat 
az 1954. évi első félévi beiskolázási tervszámokat 22 óvónőképző helyett 12 képzőben az 1953. évi 1200 
fő helyett 460 főben, 49 tanítóképző helyett 29 képzőben az 1953. évi 2500 fő helyett 650 főben, 14 
pedagógiai főiskola helyett 4 főiskolán 1650 fő helyett 400 főben és 50 fő gyógypedagógusban, a 
tudományegyetemek tanárképző szakjain az 1953. évi 1235 fő helyett 400 főben jelölte meg.

44 A Minisztertanács Titkársága az előterjesztéshez három megjegyzést fűzött: 1. Javasolta, hogy a 
helytelen tervezés miatt állapítsák meg az oktatásügyi miniszter és az OT elnöke felelősségét, és a 
hibákért felelős személyeket fegyelmileg vonják felelősségre, majd ennek megtörténtét jelentsék a 
Minisztertanács elnökének. 2. Javasolta, hogy az előterjesztésben meg kell jelölni a főiskolák esetében 
is, hány intézményre van szükség a jövőben. 3. Javasolta a határozati javaslat kiegészítését azzal, hogy a 
Minisztertanács egyelőre ne határozzon a hibás tervezés költségkihatásának ügyében, ezt az oktatásügyi 
miniszter és a pénzügyminiszter az OT elnökével egyetértésben vizsgálja felül és tegyen róla előterjesztést. 
1954-ben a pedagógusok tervezettnél nagyobb számú alkalmazása további költségekkel nem járhat.
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Nagy Imre elvtárs: Fogadjuk el az előterjesztést a Titkárság részéről tett két ponttal 
kiegészítve. A felelősség kérdését most ne tárgyaljuk, erről az oktatásügyi miniszter 
adjon jelentést később.45

[11/] a ) Tiszavidéki Vegyi Kombinát műtrágyagyárának beruházási programja 
Előadó: Hidas István elvtárs.
Meghívottak: Sebestyén János elvtárs, Papp István elvtárs]46

11/b ) Tiszavidéki Vegyi Kombinát és „T” Erőmű közös lakótelepeinek beruházási 
programja.47

Előadó: Hidas István elvtárs.
Gerő Ernő elvtárs: A második pontnál az OÉH egyetért, vagy nem ért egyet.48

45 A Minisztertanács az előterjesztést a Titkárság által a 2. és 3. pontban javasolt módosításokkal 527/10/1954 
számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta. Az első pontot illetően az oktatásügyi minisztert bízta 
meg a vizsgálat lefolytatásával amiről – az „esetleges felelősség” felvetésével – jelentést kell tennie.

46 A napirend címe és vitája hiányzik a jegyzőkönyvből. A nehézipari miniszter előterjesztésében 
kifejtette, hogy a Péti Nitrogénművek és a Sajómenti Vegyiművek még bővítésük esetén sem 
tudják fedezni a mezőgazdaság műtrágyaszükségletét az 1954–1960 közötti időszakban. A hiány 
pótlása szükségessé teszi a Tiszavidéki Vegyikombinátban egy, a romániai földgázimportra alapozott 
műtrágyagyár létesítését, ami két lépcsőben valósul meg 1954–1960 között. Az első szakasz üzembe 
helyezését követően becsülhetően 133 ezer tonna pétisót és mészsalétromot termelnek, ami a második 
szakaszban 57 ezer tonna – jelenleg a kísérleti fejlesztés szakaszában lévő – kombinált műtrágyával és 
25 ezer tonna mészsalétrommal nő. A beruházás befejezését követően az előreláthatóan 1690 dolgozó 
számára a Tiszavidéki Vegyikombinát és a „T” Erőmű dolgozói számára tervezett városban kell a 
lakást, továbbá a szociális és egészségügyi intézmények használatát biztosítani. A Minisztertanács a 
beruházás programját 527/11/a/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.

47 A nehézipari miniszter az előkészületben lévő Tiszavidéki Vegyikombinát és az úgynevezett „T” Erőmű 
dolgozóinak letelepítése érdekében előterjesztést tett arra, hogy a korábban Tiszapolgáron tervezett, 
de a földrajzi és közlekedési viszonyok miatt nem megvalósítható lakótelep helyett Tiszapalkonya, 
Tiszaszederkény, Sajóörös és Sajószöged térségében épüljön 2600 lakás, ami lehetőséget ad az Erőmű 
1200 és a Vegyikombinát 3800 dolgozójának, továbbá a város működését biztosító 1030 fő elhelyezésére. 
Az Erőmű kiszolgálását biztosító úgynevezett készenléti lakótelephez ebből 50 lakás tartozik. A 
beruházás két ütemben: 1955–1957 között (1600 lakás) és 1958–1960 között (1000 lakás) valósul 
meg, teljes bekerülési összege a kisajátítással, tereprendezéssel és a kommunális szolgáltatásokkal 
együtt 298 850 000 forint. A lakások felépítésével párhuzamosan meg kell tervezni a települést 
ellátó övezetet, és meg kell szervezni az igazgatási, oktatási, egészségügyi, kereskedelmi, közlekedési, 
közbiztonsági intézményeket. Az építkezés megindításához első ütemben 300 lakást kell felépíteni. 
Az előterjesztéshez a Minisztertanács Titkársága írásos észrevételt tett, amelyben kérte a műszaki 
tervezésre vonatkozó rész kiegészítését azzal, hogy a tervezési feladatot benyújtás előtt az összhang 
biztosítása érdekében egyeztetni kell az elkészítendő általános rendezési tervvel.

48 Az előterjesztésben a II. résznél csak a VKGM eltérő véleménye szerepel.
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Hidas István elvtárs: Ki lett tárgyalva, egyetértenek.
Herczeg Ferenc elvtárs: Javasolom a Minisztertanácsnak, hogy az ütemezés kérdésében ne 
hozzon határozatot. Itt ütemezve van 55., 56., 57. években milyen beruházási összegeket 
kell biztosítani. Ebben ne hozzunk határozatot, mert most indul meg ennek a munkának a 
tervezése, és ez a későbbi évek folyamán az ötéves terv éves terveiként kerüljön megállapításra.
Sebestyén János elvtárs: Egyetértek az ütemezés kérdésében felvetettekkel.
Itt 50 lakásos készenléti telepről van szó, amennyiben később épül a város, az a kérésem, 
hogy ezt az 50 lakást kiegészíthessük 100-ra, hogy az embereket el lehessen helyezni.
Herczeg Ferenc elvtárs: Jelenleg épül a Kazincbarcikai Vegyimű, város stb. Egyszerre 
két helyen Borsodban súlypontilag nem fogjuk tudni ezeket az építkezéseket elvégezni.
Papp István elvtárs: Egyetértek Sebestyén elvtárssal abban, hogy csak egy limitet kellene 
adni, nehogy ott külön város épüljön. Azt adjuk meg, hogy a felső határ 100 legyen.
Zsofinyecz Mihály elvtárs: Herczeg elvtárs javaslatával egyetértek, hogy ütemezést 
ne adjunk, mert a KGM-ra nagy feladatok várnak, s ezeket itt még nem látjuk. Nem 
tudom, mennyi lehet az export, nem ismerem az egyéb feladatokat.
Nagy Imre elvtárs: El kell fogadni azzal a módosítással, hogy az ütemezésre vonatkozólag 
most nem határozunk. A készenléti telep építésével kapcsolatban felső határnak a 100 
lakást fogadjuk el.49

12 .) Papírgyűjtő hónap szervezése.50

Előadó: Kiss Árpád elvtárs: 
Egyetértek a Minisztertanács Titkársága észrevételével a gépkocsikra vonatkozóan.51

Nagy Imre elvtárs: Elfogadtuk. (A MT Titkárság észrevételét.)
Dégen Imre elvtárs: A SZÖVOSZ a begyűjtést ebben az időben vállalni nem tudja. A 
nyári munkák idején a parasztságtól ezt begyűjteni nem lehet. Másrészt a szövetkezetek 
egyéb feladataik – gyümölcs-zöldség-felvásárlás – miatt nem tudják ezt elvégezni. 
Ezért javasoljuk a határidőt a SZÖVOSZ-ra szeptember 1-től 15-ig megállapítani. Ez 
nem azt jelenti, hogy az üzemi gyűjtés nem folyhatna.
A terveket illetően túlzottnak tartjuk a 800 tonnás számot, 600 tonna, ami reálisan 
vállalható. Tavaly például irattári selejtezésből gyűlt be az 1200 tonna.

49 A Minisztertanács az előterjesztést a javasolt módosítással 527/11/b/1954 számú nem nyilvános 
határozatával jóváhagyta.

50 A könnyűipari miniszter a papírgyárak anyagellátásának biztosítása érdekében előterjesztést tett 
a papír- és textilhulladék gyűjtő hónap június 15. – július 15. közötti megszervezésére, amelynek 
folyamán az éves terven felül 5900 papír és 1800 tonna textilhulladékot kell begyűjteni. A megjelölt 
időszakban rendkívüli iratselejtezést nem lehet végezni, a fegyveres testületeknél és az egészségügyi 
intézményekben azonban rongyselejtezést kell beiktatni. 

51 A Titkárság észrevétele vélhetően szóban hangzott el. Írásos észrevétel nincs a jegyzőkönyvben a 
napirendhez tartozó iratok között.
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A 10. pontnál legalább azt szükséges kimondani, hogy a papírgyűjtő hónap költség-
kihatásait az előző év hasonló költségeire, valamint az idei papírgyűjtés nagyobb 
munkaigényességére való tekintettel – mivel házról házra kell gyűjteni – állapítsuk meg.52

Szalai Béla elvtárs: A Tervhivatal munkaügyi főosztálya szerint figyelembe van véve az 
éves tervben a költségkihatás. Meg kell nézni, hogy szükség van-e külön költségkihatásra, 
mivel a terv már egyszer figyelembe vette.
Darvas József elvtárs: Értelemszerű, hogy a 3. oldal IV/b. pontjáért nem a népművelési 
miniszter felelős, hanem a Tájékoztatási Hivatal.53

Nagy Imre elvtárs: Ez helyes.
Kiss Árpád elvtárs: Egyetértek azzal. Arról nem tudtam, hogy a költség már az éves 
tervbe be van tervezve. A begyűjtésre azonban most lenne szükség. A SZÖVOSZ 
miatt mondjunk le a begyűjthető mennyiségről.
Gerő Ernő elvtárs: A SZÖVOSZ-nak kell csak határidő-hosszabbítást adni, a többit 
be kell most gyűjteni.
Kiss Árpád elvtárs: Így egyetértek.
Nagy Imre elvtárs: Hagyjuk meg az eredeti tervszámot. A dátumot szeptember 1-től 
30-ig halasszuk el a SZÖVOSZ-nál. A kihatásokat meg kell nézni abból a szempontból, 
hogy egyáltalán szükség van-e ennek emelésére.54

13 .) A bírák fegyelmi szabályzata.55

Előadó: Erdei Ferenc elvtárs.
A szöveghez több észrevétel érkezett, amelyek közül sok elfogadható.56

A PM a 2. §-nál felveti, hogy a járásbírósági hatáskörök, hogy állnak, ahol a járási 
és megyei bírósági tagok vegyesen vannak.57 Egy kialakult, kipróbált rendszer ez, a 

52 A határozati javaslat 10. pontja szerint a „papírgyűjtő hónap” költségkihatását az előző év hasonló 
költségeinek figyelembevételével kell megállapítani, és a begyűjtött hulladékkal arányosan elosztani. 
A kampány költségeit a MÉH Tröszt és a SZÖVOSZ állítsa össze. 

53 A napirendhez korábban más szövegtagolásban már két előterjesztés készült. A miniszter megjegyzése 
a május 22-én kelt előterjesztésben lévő IV/b pontra vonatkozott, amit a június 3-án kelt előterjesztés 
7. pontjában már kiigazítottak.

54 Az előterjesztést módosító javaslatok figyelembevételével a Minisztertanács jóváhagyta és kiadta 
2.060/20/1954 Mt. h. számú határozatát (HT 1954. 20. szám, június 16.).

55 Az igazságügyminiszter az 1954. évi II. tv. 59.§ alapján jóváhagyására előterjesztette a bírók 
fegyelmi ügyeiben való eljárás szabályainak tervezetét, melyek lényegében megegyeznek a Munka 
Törvénykönyvében és annak végrehajtási utasításában foglalt fegyelmi szabályokkal. 

56 A pénzügyminiszter előzetes észrevételeiben a szabályzat hét pontjához fűzött észrevételeket, melyek 
közül az előadó miniszter csupán néhányat emelt ki.

57 A szabályzattervezet 2.§-a szerint „A járásbíróságok, a városi és városi kerületi bíróságok elnökeinek 
és hivatásos bíráinak fegyelmi ügyeiben a megyei és a fővárosi bíróság mellett működő fegyelmi 
tanács jár el.” A pénzügyminiszter az előterjesztéshez fűzött megjegyzésében észrevételezte, hogy a 
fegyelmi eljárás alá vont bírók ügyében a felettes bíróság bíróiból alakult tanács dönt, ily módon az 
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Szovjetunióban semmi probléma vele nem volt, megalapozott ez a javaslat. Sokkal 
tisztább és fegyelmezettebb így az eljárás.
A PM a 8. §-nál, ahol az elfogultságról van szó: Nincs részletezve, hogy ki emelhet 
emiatt kifogást.58 Úgy gondolom, ilyen apró részleteket nem lenne helyes ide bevenni, 
mert azzal feleslegesen részleteznénk, és az nem csökkentené a gyakorlati problémákat. 
Végeredményben, ha helytelen ítéletet hoz a fegyelmi, csak akkor van mód a megóvására. 
Ha az illető érzi magával szemben az elfogultságot, a bíróság fog dönteni, ha ezzel 
kapcsolatban megteszi észrevételeit.
Szintén a PM hiányolja, hogy az elévülés szabályai nincsenek megemlítve.59 Ilyen 
szabály a Munka Törvénykönyvében van lefektetve, ennek a keretébe tartozik ez is.
Van egy igen jelentős módosító javaslat. A 20. §-ban a pénzbüntetés hiányzik.60 Ezt elvileg 
eltörölték, mégis nagy a különbség a c) alatti megrovás és a visszahívási javaslat között. 
Meg kellene hagyni azt a javaslatot, hogy alacsonyabb munkakörbe, vagy alacsonyabb 
fizetési csoportba lehessen sorolni.61 Ez összefér a Munka Törvénykönyvével. Nem 
lehetne alkalmazni egy olyan járásbírónál, aki a legalacsonyabb fizetési besorolásban van, 
nála mást kellene alkalmazni. Nem elég tiszta, de gyakorlati értéke igen komoly lenne.
A Minisztertanács Titkársága részéről két olyan észrevétel van, amit nem javasolok elfogadni:

1 .) Nyilvános legyen a fegyelmi tárgyalás. A Szovjetunióban nyilvános. A bírók 
fegyelmije szigorúbb nálunk, mint más fegyelmi tárgyalás, a nyilvánosság még 
nagyobb különbséget tenne, úgyhogy nem indokolt ilyen nagy különbséget 
csinálni bírói és egyéb fegyelmi között. A mi viszonyaink között ez még nem 
lenne helyes. Elvileg szép, de gyakorlatilag elég csúnyává tenné a bírói fegyelmit.

2 .) Az volt a másik javaslat, hogy küldjék meg a fegyelmi tanácsok határozatait 
ne csak annak, aki az eljárást kezdeményezte, hanem annak is, aki a fegyelmit 

érintett egyéniségének legjobb ismerőit, illetve azokat, akiket közvetlenül sértett vagy veszélyeztetett, 
kizárják az érdemi döntésből. Ez csökkenti a fegyelmi eljárás nevelő jellegét is. A Legfelsőbb 
Bíróságnál az elv nem is érvényesíthető.

58 A szabályzattervezet 8.§ (1) bekezdése szerint „A fegyelmi ügy elintézésében nem vehet részt az a bíró, 
aki az ügyben elfogult. Az elfogultság megállapítására legkésőbb közvetlenül a fegyelmi tárgyalás 
megnyitása után lehet kérelmet előterjeszteni.” A pénzügyminiszter észrevételében szükségesnek 
tartotta annak kimondását, hogy kiterjeszthet elő az elfogultság megállapítása iránti kérelmet. 
Szükségesnek tartotta az elfogultság fogalmának meghatározását is.

59 A pénzügyminiszter észre vételezte, hogy a 13.§ (1) – helyesen a 12.§ (1) bekezdése – szerint nem lehet 
fegyelmi eljárást kezdeményezni az olyan cselekmény miatt, amelyet a bíró egy évnél régebben követett 
el, kivéve, ha a cselekmény miatt büntető eljárás indult, de nem szabályozza a büntető eljárás esetén a 
fegyelmi eljárás elévülését. Konkrét szöveg javaslata szerint az elévülés idejét a következőképpen lehet 
meghatározni: „A fegyelmi eljárás megindítására jogosult bármely személy előtt három hónapnál 
régebben ismert fegyelmi eljárásra okot adó körülmény miatt fegyelmi eljárás nem indítható.”

60 A szabályzattervezet 20.§ (1) bekezdés szerint feddés, megrovás, szigorú megrovás fegyelmi büntetések szabhatók ki.
61 Ez a javaslat a fegyelmi büntetések körét kívánta bővíteni. Az igazságügyminiszter június 18-án a 
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indítványozta, tehát bárkinek. Helyesebb lenne megküldeni a kezdeményezésre 
jogosult szervnek és másoknak esetleg tájékoztatást adni. Nem tartanám helyesnek, 
hogy széles körben magát a határozatot kiküldjük.

A PM-nak a 16. §-sal kapcsolatban általános észrevétele, hogy nem helyesli, hogy 
az ügyész részt vegyen az eljárásokban.62 Szerintünk ez szükséges. Ismeri az eljárást, 
jelenléte biztosítja, hogy óvást tehessen, ha helytelen a döntés. Ez egy komoly garancia 
arra, hogy az eljárás tényleg komoly legyen.
A Minisztertanács Bértitkárságának volt egy észrevétele, hogy a felfüggesztés, amely 
figyelmivel kapcsolatos, 4 hét legyen. Ezt a javaslat szerint az igazságügy-miniszter 
további négy hétre meghosszabbíthatja. Ezt szükségtelennek tartják, mert nem is 
egyezik a Munka Törvénykönyvével.63 Szerintünk helyes, mert más eljárási szabályok 
vannak. Egyes esetekben sokszor gyakorlatilag szükség lehet erre a további négy hétre. 
Ez nincs benne a Munka Törvénykönyvében, de az benne van, hogy ez a bírókra nem 
vonatkozik. A 33. §-ban a paragrafus jelenlegi szövege azt tartalmazza, hogy a fegyelmi 
vétséget törölni kell.64 Ez a hasonló szovjet szabályzatból került ide. Ez szerintem is 
helytelen lenne. Azzal a módosítással javasolnám én is, hogy lehessen eltörölni.
Egy kiegészítő javaslatra van szükség, egy 38. §-ra, amiatt, mert még a választás nem 
történt meg. Addig, amíg a választás nem történik meg, a visszahívásra való indítványt az 
igazságügy-miniszterhez kell megtenni, hogy az elbocsájtást hajtsa végre. A legszigorúbb 
tehát nem a visszahívás, hanem az elbocsájtás lenne.
Javasolom ezek szerint elfogadni az előterjesztést.
Nagy Imre elvtárs: 1. A Minisztertanács Titkársága kiegészítéseivel a 4. §-ra vonatkozólag 
egyetértés van, a 11. §-hoz tett módosításban egyetértés van.65 A 25. § marad eredetiben. 
A nyilvánosságra vonatkozó javaslat: amellett vagyok, hogy ne tegyük a fegyelmi 
tárgyalást bírókkal kapcsolatban nyilvánossá. Ez jelenleg még nem célszerű. Ezt elejtjük. 

62 A szabályzattervezet 16.§ (1) bekezdése szerint „A fegyelmi ügy eldöntése nem nyilvános ülésen 
történik. Az ülésen a fegyelmi tanács tagjain, a jegyzőkönyvvezetőn és a fegyelmi eljárás alá vont 
bírón kívül csak az eljárás kezdeményezője és indítványozója, továbbá az ügyész vehet részt.” A 
pénzügyminiszter nem értett egyet az ügyésznek a részvételével, mivel ez az eljárásnak a kívánatosnál 
nagyobb mértékben ad büntető jelleget, és háttérbe szorítja annak nevelő jellegét. Indokolatlan azért 
is, mert minden testület saját körében intézi a fegyelmi ügyeket, itt viszont ezt a jogot elvonják. Az 
ügyész jelenléte kedvezőtlenül befolyásolná a bírói szervezet tekintélyét, sérti az ügyészi szervezettel 
való egyenjogúságát, és káros hatással lehet egy perben a bíró és az ügyész viszonyának alakulására.

63 A szabályzattervezet 31.§ (1) bekezdése szerint „A fegyelmi eljárás alá vont bírót súlyos esetben állásáról 
fel lehet függeszteni.” A (3) bekezdés szerint „A felfüggesztés négy hétre szólhat, meghosszabbítására 

– legfeljebb további négyheti időtartamra – az igazságügyminiszter jogosult.”
64 A szabályzattervezet 33.§ (1) bekezdése szerint „Ha a bíró a fegyelmi határozat jogerőre emelkedésétől 

számított egy éven belül újabb fegyelmi vétséget nem követett el, a fegyelmi büntetést a Legfelsőbb 
Bíróság, illetőleg a megyei bíróság elnökének javaslatára az igazságügyminiszter törölheti. Kivételes 
esetben a törlésnek az egy év eltelte előtt is helye lehet.”

65 A jegyzőkönyv nem tartalmazza a módosításra vonatkozó javaslatot.
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A 20. §-sal kapcsolatban felmerült, hogy közbenső javaslatot kell tenni az alacsonyabb 
munkakörbe, illetőleg fizetési fokozatba való tételre. Elfogadjuk. Ügyész jelenléte, 
vagy nem jelenléte. Helyes, hogy legyen jelen. A további 4 hétre való hosszabbítás, 
ha kivettük az általános rendelkezés alól a bírókat, akkor maradjon a további 4 hétre 
vonatkozó javaslat. A 38. § szükségessé válik, mint átmeneti intézkedés. Ezt elfogadjuk.
Erdei Ferenc elvtárs: Egy kérdés maradt még. A 27. §-nál az van, hogy a Legfelsőbb 
Bíróság fegyelmi tanácsa által első fokon tárgyalt fegyelmi ügyekben a Legfelsőbb 
Bíróság teljes ülése jár el. Javasolom módosítani azzal, hogy Elnöki Tanácsa.66

Nagy Imre elvtárs: Helyes. Ezekkel a módosításokkal elfogadtuk.67

14 .) A polgári perrendtartásról szóló 1952: III. tv. módosítása.68

Előadó: Erdei Ferenc elvtárs.
Három kisebb és egy nagyobb kérdésről van szó. Az előterjesztés 4. oldalán69 szélesebben 
fel van tárva a kérdés arra vonatkozólag, hogy az ítéleteket a kihirdetés előtt írásba kell-e 
foglalni. A másik kérdés a határozatok szerkezetére vonatkozik. Az írásba foglalásnál 
ma az a helyzet, hogy a bíró, amikor megszületett a határozat, kihirdeti, s később 
foglalják írásba. Javaslat az, hogy legyen kötelező írásba foglalni és a kihirdetés előtt 
írásba foglalni. A kihirdetés essen egybe a határozat írásba foglalásával.
(A határozatok szerkezetével kapcsolatban: megállapító rész és ezután a végén a 
rendelkező rész. Ezt tartjuk helyesnek.) Ezzel azonban csak az elvi munkatársak 
értenek egyet, a bírák nem.
Nem vitatható, hogy elvileg az a helyes, hogy írásba foglalják, és azt olvassák fel. Az is 
biztos, hogy célszerűek a határozatok szovjet formája. Ezt azonban sem bírák, sem az 
ügyészek nem bírják erővel. Ezt meg kellene valósítani, de nem lehet nagyon gyorsan, 
komoly zavarokat idézne elő. Ezt hosszabb idő alatt kellene előkészíteni. Egyik javaslat, 
hogy egy év haladék legyen ennek bevezetésére, a másik, hogy most ne nyúljunk ehhez 
a kérdéshez, tegyünk azonban előkészítő intézkedéseket, s csak akkor hozzuk törvénybe, 
ha már be lehet ezt vezetni. Én az utóbbi mellett lennék. Az adott körülmények között 
ezt tartom jobbnak. Javasolom, hogy ejtsük el ezt a módosítást, s ennek megfelelően a 

47–51. §-t vegyük ki az előterjesztésből.70 Ki kellene mondani, hogy a már elfogadott 
büntető perrendtartásra is ez vonatkozik. Ez esetben az Országgyűlésen a büntető 
perrendtartás is így kerüljön megbeszélésre.
Gerő Ernő elvtárs: Az a kérdés, hogy kihirdetni és azután írásba foglalni; vagy írásba 
tenni egyszerre kihirdetni? Amennyire engem informáltak, a szovjet gyakorlat az volt, 

66 A javaslatot az igazságügyminiszter június 18-án a Minisztertanács elnökéhez írt levelében visszavonta.
67 A Minisztertanács a fegyelmi szabályzat tervezetét a módosításokkal jóváhagyta, és ezek figyelembe-

vételével a szabályzatot 1.051/1954 Mt. h. számú határozatával kiadta (MK 1954. 47. szám, június 30.).
68 Az előterjesztést lásd Melléklet 4.
69 Az előterjesztés IV. részében.
70 A törvénytervezet 47–51. §-ai az ítélet írásba foglalására, az ítélet és a végzés tartalmi részére és 

közzétételére vonatkoztak.
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hogy mindegyiket 3 napon belül kell kihirdetni. Nem lehetne-e azt, hogy kihirdessük 
szóban, és 3 napon belül írásban közöljük? Nyolc napnál kevesebb idő alatt ezt 
nem tudják megoldani?
Erdei Ferenc elvtárs: Ez a mai felkészültség mellett nem menne.
Gerő Ernő elvtárs: Akkor maradjon a 8 nap.
Szabó János elvtárs: A 10. §-nak a megyei bíróság hatáskörébe 5000 Ft-ig utal ügyeket.71 
Nem lehetne-e legalább 10 000 Ft-ig lent hagyni a megyei bíróságoknál és csak a többi 
jöjjön feljebb. Így el fogjuk nyomni a megyei bíróságokat.
Nagy Imre elvtárs: Helyes, elfogadjuk a 10 000 Ft-os határt.
Elfogadjuk Erdei elvtárs javaslatát, hogy a 47–51. §-t kivegyük, és ezt vezessük ki a büntető 
perrendtartásról szóló anyagon is. A szövegezésen még javítani kell. Ezekkel elfogadjuk.72

15 .) Belkereskedelmi Minisztérium és Külkereskedelmi Minisztérium felállítása.73

Előadó: Nagy Imre elvtárs: Nincs észrevétel, elfogadjuk.74

16 .) Beszámoló az elnöki hatáskörben hozott határozatokról.75

Előadó: Nagy Imre elvtárs. 
Ez főként tájékoztatásul szolgál az elvtársak részére.
Szabó János elvtárs: Vannak egyes olyan anyagok, amelyek érdekelnének bennünket 
és csak már a kész határozatot kapjuk meg. Holott mi is szeretnénk beledolgozni.
Nagy Imre elvtárs: Ez azt mutatja, hogy legközelebb az ilyen határozathozatalhoz meg 
kell hívni az elvtársakat.

71 A törvényjavaslat tervezetének 10. §-a szerint a polgári perrendtartás 23. §-a helyébe többek között a 
következő rendelkezés lép: „A megyei bíróság hatáskörébe tartoznak b) az állam, az államhatalom helyi 
szervei, az állam intézményei és vállalatai, a társadalmi szervezetek, a szövetkezetek és a szövetkezeti 
központok, a szövetkezeti vállalatok és egyesülések, végül a szövetkezetek szövetségei által, vagy ellen 
indított azon vagyonjogi perek, amelyek tárgyának értéke ötezer forintot meghaladja…”.

72 A Minisztertanács a polgári perrendtartás módosítására vonatkozó törvényjavaslat tervezetét 527/14/1954 
számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta és megbízta az igazságügyminisztert, hogy terjessze 
az országgyűlés elé, továbbá az ítélet írásba foglalására és az ítélet szerkesztésére vonatkozó elveket 
vezesse át a büntető-perrendtartásról szóló törvénytervezeten is.

73 A Minisztertanács elnöke tekintettel a bel- és külkereskedelmi tevékenység intenzív fejlődésére, kérte 
a Minisztertanács egyetértését a Bel- és Külkereskedelmi Minisztérium szétválasztásához és 1954. 
július elsejével két önálló minisztérium létrehozásához, egyben az Alkotmánynak a minisztériumok 
felsorolását tartalmazó 24. §-a módosítására vonatkozó előterjesztéshez.

74 A Minisztertanács az előterjesztést 527/15/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta, és 
az Országgyűléstől kérte a változás törvénybe iktatását, ami az 1954. évi VII. törvénnyel megtörtént 
(MK 1954. 46. sz., június 29.).

75 A napirend előterjesztése nem található a jegyzőkönyv mellékletei között. 
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17 .) A legfőbb ügyész részvétele az Országgyűlésen.76

Előadó: Nagy Imre elvtárs.
Gerő Ernő elvtárs: Az volna a javaslatom, hogy azt, ami a I/1., illetőleg 2. pontban [van], 
vegyük be a határozatba. „Tekintettel arra, hogy a legfőbb ügyésznek ez és ez a feladata, 
az Alkotmány ilyen és ilyen paragrafusa értelmében, stb. …” Így kellene megformulázni.
Nagy Imre elvtárs: Helyes, elfogadjuk.77

18 .) Kisfaludy-Stróbl Zsigmond és Szörényi Imre Munka Vörös Zászló Érdemrenddel 
való kitüntetése.78

Előadó: Nagy Imre elvtárs. 
Nincs észrevétel, elfogadjuk.79

19 .) Szántó Zoltán elvtárs részvétele a minisztertanácsi üléseken.80

Előadó: Nagy Imre elvtárs. 
Szántó elvtárs a Tájékoztatási Hivatal vezetője, javasolom az üléseken való részvételét. 
Nincs észrevétel, elfogadjuk.81

76 A Minisztertanács elnöke az igazságügyminiszter tájékoztatása alapján – figyelemmel a legfőbb 
ügyésznek a magyar jogrendszerben elfoglalt helyére, miután tanácskozási joggal jelen van az Elnöki 
Tanács és a Minisztertanács ülésein – kezdeményezte, hogy a Minisztertanács javasolja a legfőbb 
ügyész meghívását tanácskozási joggal az Országgyűlés üléseire. 

77 A Minisztertanács az előterjesztést 527/17/1954 számú nem nyilvános határozatával elfogadta, és felkérte 
az Országgyűlés elnökét az Országgyűlés ügyrendjének módosítására vonatkozó javaslat benyújtására.

78 A népművelési miniszter javaslatot tett Kisfaludy-Stróbl Zsigmond kétszeres Kossuth díjas, kiváló 
művész – többek között a Gellért-hegyi Szabadság szobor és a Kossuth téri Kossuth szobor 
alkotója – kitüntetésére, 70. születésnapja alkalmából, a Munka Vörös Zászló Érdemrenddel. 
A Minisztertanács elnöke ezzel egy időben javasolta, hogy Szörényi Imre (orvos, biokémikus) 
akadémikusnak a tudományok fejlesztéséért és a kutatómunka elősegítéséért ugyancsak a Munka 
Vörös Zászló Érdemrendet adományozzák. 

79 A Minisztertanács a javaslatot Kisfaludy-Stróbl kitüntetéséről 527/17/1954 számú nem nyilvános 
határozatával elfogadta, és előterjesztést tett az Elnöki Tanácsnak a kitüntetés adományozására. (MK 
1954. 48. szám, július 7.). Szörényi Imre ügyében nem található határozat, a kitüntetés adományozására 
azonban sor került (MK 1954. 44. szám, június 23.).

80 A Minisztertanács Titkárságának vezetője előterjesztésében javasolta Szántó Zoltánnak, a Minisztertanács 
Tájékoztatási Hivatala vezetőjének állandó meghívását a Minisztertanács üléseire.

81 A Minisztertanács az előterjesztést 524/19/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
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20 .) Bognár József bel- és külkereskedelmi miniszter meghatalmazása.82

Előadó: Bognár József elvtárs. 
Kiegészítésem nincs, ez már egy utólagos dolog.
Nagy Imre elvtárs: Elfogadjuk.83

21 .) A Kongresszus tiszteletére indított begyűjtési versenyben első helyezést elért 
megye jutalmazása.84

Előadó: Tisza József elvtárs.
Vas Zoltán elvtárs: A fogalmazásnál javasolom kimondani, hogy a MDP javaslatára.
Nagy Imre elvtárs: Ezzel elfogadjuk.85

22 .) Droppa Gusztáv és Baczoni Jenő miniszterhelyettesi kinevezése.86

Nagy Imre elvtárs: Nincs észrevétel, elfogadjuk.87

MNL OL XIX-A-83-a-527 7–54.

82 A bel- és külkereskedelmi miniszter előterjesztésében kérte az utólagos felhatalmazását a magyar–
szovjet árucsereforgalmi tárgyalások során elfogadott 1954. évi hiteltörlesztési és az 1954. évi szovjet 
áruhitel-nyújtási megállapodások aláírásához.

83 A Minisztertanács az előterjesztést 527/20/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
84 A begyűjtési miniszter előterjesztést tett vándorzászló, oklevél és 50 ezer Ft pénzjutalom odaítélésére az 

MDP III. kongresszusa tiszteletére rendezett begyűjtési verseny első helyezettjének, Békés megyének.
85 A Minisztertanács az előterjesztést a módosítással kiegészítve 527/21/1954 számú nem nyilvános 

határozatával jóváhagyta
86 A bel- és külkereskedelmi miniszter előterjesztésében kérte a Minisztertanácsot, hogy kezdeményezze az 

Elnöki Tanácsnál Baczoni Jenőnek a Pénzügyminisztérium főosztályvezetőjének a megszervezésre kerülő 
Külkereskedelmi Minisztériumban, Droppa Gusztávnak a Nikex Külkereskedelmi Vállalat vezérigazgatójának 
a megszervezésre kerülő Belkereskedelmi Minisztériumban miniszterhelyettessé való kinevezését.

87 A Minisztertanács az előterjesztést jóváhagyta és az Elnöki Tanács június 21-én kelt határozatával a 
miniszterhelyetteseket kinevezte.

32/20

32/21

32/22
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32

MELLÉKLET

1/a

Legfőbb Ügyészség Titkos!
Szakszervezetek Országos Tanácsa   
Minisztertanács Bértitkársága   

01051/1/1954. Tárgy: Jelentés a Munka
 Törvénykönyve végrehajtásának
 vizsgálatáról

Előterjesztés a Minisztertanácshoz

A Legfőbb Ügyészség, a SZOT és a Minisztertanács Bértitkársága az ügyészi szervezet, 
valamint a szakszervezetek és a minisztériumok bevonásával március hónap folyamán 
mintegy 800 vállalatnál és hivatalnál tartottak helyszíni vizsgálatokat a Munka 
Törvénykönyve végrehajtásának ellenőrzése céljából.
Az ellenőrzések fő szempontjai a következők voltak: egyrészt, a Munka Törvénykönyve 
végrehajtására az irányító szervek a szükséges végrehajtási rendelkezéseket kiadták-e, 
másrészt, a vállalatok és hivatalok a szocialista törvényességet betartják-e, főképpen 
a Munka Törvénykönyve módosításának a dolgozók jogainak kiszélesítésére és 
biztosítására vonatkozó rendelkezései a gyakorlatban érvényesülnek-e és végül, a Munka 
Törvénykönyvét módosító fontosabb rendelkezéseknek mi volt a hatása.

1 .) A miniszterek és országos főhatóságok vezetői a Munka Törvénykönyve 
végrehajtására vonatkozó utasításaikat kiadták. A végrehajtási utasításoknak 
általános hibája – ez alól még leginkább a földművelésügyi miniszteri végrehajtási 
utasítás mentes –, hogy nem fogják át a minisztérium területéhez tartozó 
valamennyi munkajogi kérdést, hanem csak azokat, amelyekre vonatkozóan még 
miniszteri utasítás nem volt hatályban. Ezért a végrehajtási utasítások tömegével 
tartottak hatályban korábban kiadott miniszteri utasításokat. (Például az építési 
miniszter által kiadott 3/1954. sz. végrehajtási utasítás mellett a minisztériumi 
titkárság által közzétett közlemény szerint még további 30 – az 1951–53. évekből 
származó – munkaügyi tárgyú miniszteri utasítás maradt hatályban.) Helyes lett 
volna ezeket az utasításokat a miniszteri végrehajtási utasításokba beolvasztani, 
mert így az utasítások nagy száma miatt nemcsak a dolgozók, hanem a vállalatok 
részére is sokszor áttekinthetetlen egy-egy kérdés szabályozása. A minisztériumok 
általában idő hiányára hivatkozva mellőzték ezt az általános szabályozást.
Kisebb hiányosságként jelentkezik, hogy egyes esetekben különböző minisztériumok 
ugyanannak a kérdésnek a végrehajtására különbözően intézkedtek (például 

1954. június 11. – Melléklet
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az ÉM és a KGM a magassági pótlékra vagy az ÉM és a NiM a melegítőitalra 
vonatkozólag), holott ezt eltérő körülmények nem teszik indokolttá.
Az említett általános jellegű hiányosságokon kívül az egyes végrehajtási utasítások 
tartalmaztak egyes pontatlanul megfogalmazott vagy téves rendelkezéseket 
(például a KGM-utasítás a felmondólevél mintánál, a NiM-utasítás a kedvezményes 
beszerzésre vonatkozó ár megállapításánál, a KPM-utasítás az egyeztető bizottsági 
határozatok fellebbezésére vonatkozólag, stb.). Ezekre az illetékes miniszterek 
figyelmét menet közben felhívtuk és kijavításuk részben már megtörtént.
A végrehajtás hiányosságaként kell megemlíteni azt a – szintén általánosnak 
mondható – jelenséget, hogy a minisztériumok nem készítették elő a végrehajtást 
megfelelő oktató, ismertető munkával és arról sem gondoskodtak a legtöbb 
esetben, hogy a vállalatok, hivatalok a Munka Törvénykönyve szövegét megkapják. 
A rendelkezések végrehajtása során tapasztalt hiányosságok nagymértékben 
ennek következményei. A Munka Törvénykönyve végrehajtásának előkészítése, 
a rendelkezések ismertetése során a szakszervezetek legtöbbje a minisztériumnál 
lényegesen jobb munkát végzett. (Például a Közalkalmazottak szakszervezete 
a törvénykönyv megjelenésekor 2 napos konferencián ismertette a területi 
bizottságok vezetői részére az új rendelkezéseket, aminek hatása a közszolgálati 
egyeztető bizottságok működésén meg is látszott.)

2 .) Annak ellenőrzése során, hogy a vállalatok és hivatalok a Munka Törvénykönyve 
rendelkezéseit megtartják-e, a vizsgáló szervek elsősorban a munkaviszony 
keletkezésére és megszűnésére, vagyis a munkához való jog biztosítására, a 
pihenőidő biztosítására, a munkavédelemre, a nők és fiatalkorúak védelmére, 
a fegyelmi eljárásra, a kártérítésre és a munkaügyi viták elintézésére vonatkozó 
rendelkezéseket ellenőrizték.
A vizsgálatok általános tapasztalata az, hogy a módosított Munka Törvénykönyve 
rendelkezéseit a vállalatok és hivatalok nagy része általában betartja. De viszont 
egyes kérdésekben elkövetett kisebb-nagyobb hibákat kivétel nélkül minden 
vállalatnál és hivatalnál találtunk.
A most mondottakkal szemben ki kell emelni a gépállomásokat és állami gazdaságokat, 
amelyeknél általános jelenség a Munka Törvénykönyve rendelkezéseinek végre 
nem hajtása. Ugyancsak igen sok a szabálytalanság és építőiparban és a tanácsok 
felügyelete alá tartozó vállalatoknál. A tapasztalt hiányosságok egyrészt abból 
erednek – és ez a leggyakoribb ok –, hogy a Munka Törvénykönyve rendelkezéseit 
nem ismerik, másrészt pedig az olyan esetekben, amikor egyesek a Munka 
Törvénykönyve rendelkezéseit tudatosan megszegik, a felelősségre vonás elmarad.
Az ellenőrzés részletes tapasztalatait az előterjesztés melléklete tartalmazza. Az 
alábbiakban az általánosabban előforduló lényegesebb hiányosságokat említjük meg.

a.) A munkaviszony keletkezésével kapcsolatban leglényegesebb hiányosság, hogy 
a munkaszerződésben gyakran nem határozzák meg pontosan a dolgozó 
munkabérét és munkakörét (például az Április 4. Gépgyárban, a Tatabányai 
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Szénbányászati Trösztnél, a Szolnoki Cukorgyárnál, a 65/1. Építőipari Vállalatnál, 
az izsáki állami gazdaságban, stb.), ami később vitákra ad lehetőséget.

b.) A munkaviszony megszüntetésével kapcsolatban a vállalatok és hivatalok 
jelentős része még mindig nem indokolja a felmondást vagy ha indokolja is, 
csak a Munka Törvénykönyvének megfelelő rendelkezésére (például Mt. 29. 
§ /1/ bek. c.) pontja alapján) utalnak, de a felmondás alapjául szolgáló rövid 
tényállást nem közlik.
A közszolgálatban ezt a gyakorlatot előmozdítja az is, hogy a hivataloknál egy régi 
kiadású nyomtatványt használnak e célra és azon nincs hely a felmondás alapjául 
szolgáló tényállás közlésére. Maguk a minisztériumok is a legtöbb esetben így 
járnak el. Gyakori még most is, hogy a vállalatok a Munka Törvénykönyvében 
felmondási oknak el nem ismert címen („béralaphiány”, „népgazdasági érdek”, 

„felsőbb szerv utasítása” stb.) mondanak fel. (Például Mátrai Ásványbánya, Hajdú 
megyei Népbolt, Tatabányai Szénbányászati Tröszt, stb.)
Számos vállalatnál előfordult, hogy a felmondás közlésével egyidejűleg a 
dolgozót nem mentették fel a munkavégzés alól, vagy ha igen, a felmondási 
illetményt a szokásos bérfizetési napon vagy a felmondási idő végén fizették ki, s a 
munkakönyvet csak a felmondási idő lejártakor adták ki (például Székesfehérvári 
Városi [Tanács], Sárvári járási Tanács, Hungária Vegyiművek, Clement Gottwald 
Vill[amossági] Gyár, Szerencsi Cukorgyár, Posta Központi Járműtelep, Körmendi 
Gépállomás, MASZOLAJ, Orosházi Földműves-szövetkezet, stb.).

c.) Az egyenlőtlen munkaidő-beosztás lehetőségével a vállalatok túlnyomó többsége 
nem él, ugyanakkor az adminisztratív munkakörökben a túlmunka rendszeres. Az 
egyenlőtlen munkaidő-beosztást alkalmazó vállalatok jelentős része elmulasztja a 
munkaidő-beosztásnak a tárgyhónapot megelőző hó 25. napjáig történő közlését 
vagy csak szóban közlik azt. Az előzetesen szabályosan közölt munkaidőrendet 
is gyakran megváltoztatják. (Például a Clement Gottwald Vill. Gyár, Szegedi 
Sertéstenyésztő Vállalat.)

d.) Gyakori, hogy a túlmunka elrendelésénél az üzemi bizottság hozzájárulását nem, 
vagy csak utólagosan kérik ki (például: EMAG Gyár, Debreceni Vendéglátó-ipari 
Vállalat, MASZOLAJ Gépgyár, KISTEX, Orosházi Földműves-szövetkezet). 
Amellett olyan esetekben is rendelnek el túlmunkát, amikor arra a Mt. nem ad 
lehetőséget (favágás, fűtés, dekorációkészítés, tervlemaradás bepótlása). Például 
Pápai Textilgyár, Pamuttextil Művek, Tolna megyei Tatarozó és Építő Vállalat, 
Hajdú-Bihar megyei Népbolt, stb.
Egyes helyeken a túlórákat túlórabizonylat nélkül rendelik el (például Sárbogárdi 
Gépállomás, Miskolci Autóközlekedési Vállalat, Clement Gottwald Vill[amossági] 
Gyár), sőt egyes vállalatok a szükséges nyomtatványokat nem is ismerik, azzal 
nem rendelkeznek. Így például Tolna megyei Mezőgazd. Gépjav. Vállalat, 
Vésztői Gépállomás, stb.
Széles körben tapasztalható, hogy a végzett túlmunka díjazása helyett pihenőidőt 
adnak, azaz csúsztatnak (például Gyöngyösi Vágóhíd, Tatabányai Szénbányászati 
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Tröszt VIII. akna, Szegedi Ruhagyár, VI/8. Építőipari Vállalat, stb.). Ennek oka 
jelentős mértékben az, hogy a túlmunkának pihenőidővel való megváltásának 
tilalma még nem eléggé ismert, az egyenlőtlen munkaidő-beosztást összetévesztik 
a megszüntetett „csúsztatás”-sal. Több esetben a felügyeleti szervek helytelen 
magyarázata is előmozdítja ezt. Például: a Nehézvegyipari Igazgatóság P/1676. 
számú utasításában úgy intézkedett, hogy „a túlórákban eltöltött időt az igazgató 
szabadnapban biztosítsa a dolgozóknak”.

e.) Szabadságolási ütemtervet sok helyen nem készítenek. (Magyar Pamutipari 
Vállalat, Tatabányai Szénbányászati Tröszt, MASZOLAJ Gépgyár, stb.) De ott 
is, ahol készítenek, a dolgozókat nem mindig kérdezik meg, mely időpontban 
akar szabadságra menni és nem értesítik 15 napon belül arról, hogy mikorra 
van a szabadsága beállítva. (Például: Hejőcsabai Gépjavító Vállalat, Varsádi 
Gépállomás, Szekszárdi Tatarozó Vállalat, Bonyhádi Földműves-szövetkezet, 
73/2. Építőipari Vállalat stb.)
A szabadságolási ütemtervek helyességére és teljesíthetőségére kellő gondot 
nem fordítanak, sőt megtörténik, hogy a szabadságolási ütemtervtől eltérően 
úgynevezett kényszerszabadságra küldik a dolgozókat, amikor üzemszervezési, 
anyagellátási okok miatt őket nem tudják kellőképpen ellátni munkával. (Például: 
Nyíregyházi Dohányfermentáló Gyár.)

f.) A munkavédelemmel kapcsolatban a hiányosságok különösen a dolgozók 
munkaruhával való ellátása terén, a munkahellyel szemben támasztott 
követelmények: egészségügyi felszerelések (öltözők, mosdók, fürdők és egyéb 
egészségügyi helyiségek), valamint egészségvédelmi berendezések és eszközök 
területén tapasztalhatók.
Általában azok a munkakörök, melyekben munkaruhát kell adni, meg vannak 
határozva. Azonban a megvizsgált vállalatok kb. 1/3-ánál a dolgozók 15–20%-a az 
előírt és így őket megillető munkaruhát nem kapta meg. Ennek oka elsősorban 
az anyagellátás hiányossága és rossz megszervezése. Például a Csepel Autógyár 
1954. első negyedévére 4020 munkaruha darabot igényelt, s ebből március 
23-ig mindössze 1220 db érkezett be. A Gyöngyösi Vasöntödében a csapolók 
részére nincs meg a kellő számú bőrkötény, azbesztruha, fejvédő-sisak, s így a 
munkavégzés életveszélyes. Ugyanakkor például a 65/1. Építőipari Vállalatnál 
a dolgozók nemcsak az előírt munkaruhát kapják meg, hanem még több 
munkaruhát is kaptak.
Hiba az is, hogy nincs megfelelő tartalék, s az újonnan felvett dolgozókat nem 
tudják jó ideig munkaruhával ellátni. Több esetben előfordult az is, hogy lejárt 
a munkaruha-kihordás ideje, s ugyanakkor helyette a dolgozóknak nem tudtak 
másikat adni. Például a Kispesti Textilgyárban január elején lejárt a kihordási 
idő, s a dolgozók egy részének márciusban sem tudtak munkaruhát biztosítani.
Sok a panasz a munkaruhák minőségére. Nagyon hamar tönkremennek a 
gumicsizmák, főleg a talpon kopnak, és a hajlatokban kitörnek. A Kőbányai 
Sör- és Malátagyárban felvett jelentés szerint átlagban 4 hónapnál tovább 
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nem tartanak. A Pilisi Vegyes Ásványbányánál általános volt a panasz a 
munkabakancsok rendkívüli silánysága miatt, pár hét után a nedves, sáros 
talajon dolgozók lábán tönkrementek. A munkaruhák rossz minősége miatt 
nagyrészük állandó javítás alatt van.
Sok panasz merült fel a közszolgálatban – különösen a tanácsoknál – a munkaruhák 
miatt, mert olyan munkakörökben sem kapnak munkaruhát, ahol azt a vállalatoknál 
hasonló munkakörben azonos munkakörülmények között a dolgozók megkapják.
A mezőgazdaságban általában, de egyes ipari vállalatoknál is nem kielégítő 
a munkahelyek egészségügyi felszerelése. (Például a Mosonmagyaróvári 
Mezőgazdasági Gépgyárban 300 női dolgozó részére egyetlen női mosdó van, 
jóllehet munkájuk igen piszkos, 500 dolgozó részére pedig öltözőszekrény nincs 
biztosítva. A Sajószentpéteri Üveggyárban a mosdók, fürdők, WC-k piszkosak, 
elhanyagolt állapotban vannak.)
Munkavédelmi felszerelések területén ugyancsak tapasztalhatók hiányosságok. 
A poros, gázos üzemek egy részénél nincs kellő por- és gázelszívó-berendezés. 
A szemvédőüvegek is hamar behomályosodnak és a dolgozók emiatt 
sokszor nem használják.

g.) A terhes és szoptató nők védelmére vonatkozó rendelkezéseket szinte kivétel 
nélkül betartják. E téren a vállalatok részéről problémaként jelentkezik a 
könnyebb munkakörbe helyezés egyrészt, mert az a vélemény, hogy az alacsonyabb 
munkakörbe helyezett terhes nők munkája az áthelyezéstől kezdve csaknem 
teljesen értéktelen, másrészt nincs mindig elegendő könnyebb munkakör. A 
státus-munkakörbe tartozóknál komoly nehézséget okoz, hogy nincs megfelelő 
mód a szülési szabadságon levő dolgozó helyettesítésére.

h.) A fiatalkorú dolgozók évenkénti orvosi vizsgálatainak, valamint az éjszakai 
munkát végző fiatalkorúak kéthavonkénti orvosi vizsgálatának megtartása sok 
vállalatnál elmarad. (Például a Mezőfalvi Állami Gazdaságban foglalkoztatott 
fiatalkorú dolgozók orvosi vizsgálaton sohasem voltak. A Sajószentpéteri 
Üveggyárban, ahol különben számos fiatalkorú dolgozót foglalkoztatnak éjjeli 
műszakban, a kéthónaponkénti orvosi vizsgálatot ugyancsak nem tartják be.)

i.) Igen széles körű a fegyelmi eljárásra vonatkozó rendelkezések megszegése. Még 
mindig több helyen előfordul, hogy a fegyelmi jogkört nem a vállalat igazgatója 
gyakorolja, hanem az „állandó fegyelmi biztos” dönt a fegyelmi ügyekben 
(Sajószentpéteri Üveggyár), vagy fegyelmi bizottság hozza a határozatot.
A fegyelmi határozatokban még mindig szabnak ki fegyelmi büntetésként 
pénzbüntetés jellegű büntetést és rendelik el a kedvezmények megvonását. (Például 
a Gránit Gyárnál, a Tiszamenti Vegyiműveknél, a November 7. Erőműnél.)
A fegyelmi határozatban a dolgozókat nem figyelmeztetik arra, hogy a határozat 
ellen panasszal élhetnek. Emiatt a dolgozók – miután nem ismerik kellőképpen a 
rendelkezéseket – gyakran nem élnek panasszal a reájuk nézve sérelmes határozat 
ellen. (Egyébként a felmondásokkal kapcsolatban is hasonló a helyzet.)
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j.) A kártérítésre vonatkozó rendelkezéseket a vállalatok alig alkalmazzák. Ugyancsak 
igen liberálisan kezelik a selejtelszámolásra vonatkozó rendelkezéseket is.

k.) A munkakönyvek kezelésével kapcsolatban a kisebb vállalatok, különösen a 
mezőgazdasági vállalatok követnek el szabálytalanságokat. Így gyakran hiányosan 
töltik ki a munkakönyveket, nem adják ki a munkakönyvet a munkaviszony 
megszűnésekor a dolgozó részére. (Például a hidasháti állami gazdaságnál 
231 munkakönyvet őriznek, melyről nem tudják, hogy tulajdonosaik hol 
vannak. Az ÉM 31/3. Mélyépítő Vállalatnál 2 hónap alatt 40 dolgozónak a 
munkakönyvét tartották vissza.)

l.) A munkaügyi viták intézését szolgáló vállalati egyeztető bizottságok az üzemekben 
általában mindenütt meg vannak alakítva. Ugyancsak megalakultak azokon 
a területeken is az egyeztető bizottságok, ahol eddig ilyen rendszer nem volt 
(közigazgatás, pedagógusok, egészségügyiek). Csak elvétve alakultak meg az 
egyeztető bizottságok az állami gazdaságokban és a gépállomásoknál. (Például 
a Csorvási Állami Gazdaságban a munkaügyi vitát az igazgató, a párttitkár, 
az ÜB-elnök és a dolgozó közösen intézik el. Ha nem tudnak megegyezni, a 
megye[i] központhoz fordulnak. Amennyiben a döntés nem kielégítő, akkor 
az egyik dolgozó szerint a rádióhoz kell fordulni a sérelem orvoslása miatt.)
A közös egyeztető bizottságok egyes megyékben csak részben vagy egyáltalán 
nincsenek megalakítva, például: Somogy megyében csak a közalkalmazotti és 
a pedagógus közös egyeztető bizottság van megalakítva, a vállalati dolgozók 
közös egyeztető bizottsága még ez ideig nincs. Baranya megyében és Budapesten 
közös egyeztető bizottságok még egyáltalában nem működnek.
A területi egyeztető bizottságok részére a megyei tanácsok nem mindenütt adják 
meg a Munka Törvénykönyvében előírt segítséget (ügyvitel ellátása) és így a 
hiányos ügykezelés miatt a vitás ügyek elintézésénél több esetben a határidők 
eltolódtak. (Például: a fővárosi és a Csongrád megyei t]erületi]e[gyeztető]
b[izottság]-oknál az előírt 15 nap helyett később intézték el a vitás ügyet.)

3 .) A Munka Törvénykönyve végrehajtása során a gyakorlatban a legjelentősebbeknek 
azok a rendelkezések bizonyultak, amelyek a dolgozók jogainak biztosítását 
szolgálták. Így elsősorban a fegyelmi eljárás, valamint a munkaügyi viták intézése 
során a dolgozó részére biztosított fellebbezési jog, valamint a közszolgálat 
körében az egyeztető bizottsági rendszer bevezetése. (Ez utóbbinak a jelentőségét 
mutatja, hogy például a Komárom megyei Tanácsnál az első egyeztető bizottsági 
ülést ünnepélyes keretek között tartották meg és azon hallgatóként a dolgozók 
jelentős része megjelent.)
Az egyeztető bizottságok munkájának jelentőségét mutatja az általuk letárgyalt 
ügyek növekedése. (például a Budapesti Területi Egyeztető Bizottsághoz 
érkezett ügyiratok száma az 1953. évben átlagosan havonta 115 volt, az 1954. 
első három hónapjában viszont az ügyiratok száma januárban 380, februárban 

413, márciusban 614 volt.)
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A dolgozóknak adott ilyen biztosítékok nagymértékben hozzájárultak az önkényeskedések 
megszűnéséhez, a törvényesség megszilárdításához. (Például a Győr-Sopron megyei 
Tanács vb-elnökének véleménye szerint a Mt. módosítása sok olyan kérdést rendezett, 
ami eddig szabályozatlan volt és így a vezetők számára ezzel fontos segítséget adott. 
Hasonló az álláspontja a Borsod és a Nógrád megyei vb-elnököknek, akik szerint a 
Mt. módosítása nagymértékben megkönnyítette a munkájukat, mert az eddiginél 
részletesebb szabályozás és az egyeztető bizottságok működése következtében a túlkapások 
megszűntek, megszilárdult a törvényesség, a vitás ügyek és sérelmek legnagyobb része 
már nem kerül fel a megyei tanácsok vezetői elé, hanem azt a munkahelyeken az 
alárendelt tanácsoknál el tudják jól intézni.)
Jelentősen elősegíti a Munka Törvénykönyve végrehajtását az ügyészi szervezet munkája. 
A mintegy 400 vállalatnál most lefolytatott ügyészi vizsgálat nyomán az ügyészségek 
31 óvást, 160 írásbeli javaslatot nyújtottak be, 3 esetben fegyelmi és 9 esetben büntető 
eljárást kezdeményeztek és igen sok szóbeli felvilágosítást adtak. A megtett ügyészségi 
intézkedések a legtöbb esetben eredményre vezettek.
Két olyan kérdés kihatását, amelynél a Mt. módosítása bizonyos mértékű lazítást 
jelentett külön megvizsgáltuk több vállalatnál. Az egyik az önkényes kilépők kérdése, 
amelynél a Mt. módosítása az eddigi szankciók nagy részét eltörölte. A másik az 
igazolatlan mulasztások kérdése, amelynek vizsgálata azért volt indokolt, mert a Mt. 
módosítása az igazolatlan hiányzók ellen használt leggyakoribb fegyelmi büntetést, a 
pénzbüntetést, valamint a rendbírságot eltörölte.
Az önkényes kilépők számának vizsgálata azt mutatja, hogy az elmúlt év október–december 
hónapjaiban – tehát, amikor megszűnt a kötelező munkaközvetítés és megtörtént 
a Mt. módosítása – az önkényes kilépők száma általában emelkedett. Míg azonban 
ez az emelkedés általában nem nagymértékű, addig a megvizsgált nagy nehézipari 
vállalatoknál igen jelentős. (Például a Lenin Kohászati Műveknél az 1953. év első 
kilenc hónapjának átlagához képest az utolsó három hónapban közel 100%-kal nőtt az 
önkényesen kilépők száma.) Az 1954. év első két hónapjában ez az emelkedés megszűnt, 
sőt bizonyos visszaesés mutatkozott, de márciusban általában megint emelkedik az 
önkényes kilépők száma. A nehézipari nagyvállalatoknál is az átlagosnál sokkal nagyobb 
emelkedést találunk (például a Lenin Kohászati Műveknél február hónaphoz képest 
márciusban közel két és félszeresére emelkedett az önkényes kilépők száma és jóval 
meghaladta a múlt év őszi átlagot).
Az igazolatlan mulasztók száma az önkényes kilépők számához hasonló alakulást mutat. 
Jelentős emelkedést itt is megint a nehézipari üzemeknél találunk. (Például a Lenin 
Kohászati Műveknél az igazolatlan mulasztók száma szeptembertől kezdve állandó 
emelkedést mutat és az 1953. év utolsó három hónapjának átlaga több mint kétszerese 
az év első kilenc havi átlagának. (1954. első negyedében az igazolatlan mulasztásoknál a 
múlt évihez képest általában csökkenést találunk, de az igazolatlanul mulasztók száma 
még mindig magasabb, mint a múlt év hasonló időszakában.
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Határozati javaslat

1 .) A miniszterek gondoskodjanak arról, hogy a Munka Törvénykönyve és 
általában a munkaügyi rendelkezések a vállalatoknál ismertek legyenek és 
a vállalatok igazgatói a felmondólevelekben, a fegyelmi határozatokban 
figyelmeztessék a dolgozókat panaszjogukra. Szüntessék meg a Munka 
Törvénykönyve végrehajtásának ellenőrzése során tapasztalt hiányosságokat, 
állandóan ellenőriztessék a Munka Törvénykönyve rendelkezéseinek megtartását 
és fokozottabb mértékben éljenek a felelősségre vonás jogával a Munka 
Törvénykönyve megszegői ellen. A tett intézkedésekről a Minisztertanácsnak 
1954. évi június hó 30. napjáig tegyenek jelentést.
A Minisztertanács felkéri a legfőbb ügyészt, hogy a Munka Törvénykönyve 
végrehajtását továbbra is széles körben kísérje figyelemmel és gondoskodjék 
arról, hogy a tapasztalt törvénysértésekért indítsanak büntető vagy fegyelmi 
eljárást. A büntető és fegyelmi határozatokat a dolgozókkal ismertetni kell, 
a súlyosabb törvénysértések esetében hozott határozatokat a sajtó is közölje.

2 .) A Minisztertanács felkéri a SZOT-ot és a szakszervezeteket, segítsék elő, hogy a 
dolgozók a Munka törvénykönyve rendelkezéseit az eddiginél jobban megismerjék.

3 .) A törvényesség biztosítása érdekében a SZOT elnöke és a Minisztertanács 
Bértitkárságának vezetője a legfőbb ügyész törvényességi óvása alapján a területi 
egyeztető bizottságok törvénysértő határozatait megsemmisítheti, és a területi 
egyeztető bizottságot új határozathozatalra utasíthatja.

Budapest, 1954. május 8.

 Kristóf István s. k. Czakó Kálmán s. k.
Szász Márton s. k.

MNL OL XIX-A-83-a-527 102–109. 
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1/b

Titkos!
A határozatok Tára nem közli.

Készült 86 példányban.88

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának
527/3/1954. sz[ámú]

határozata
a Munka Törvénykönyve végrehajtásának egyes kérdéseiről.

A Minisztertanács a SZOT elnökének, a Legfőbb Ügyésznek és a Minisztertanács 
Bértitkársága vezetőjének a Munka Törvénykönyve végrehajtásáról készített jelentését 
tudomásul veszi és a végrehajtás további ellenőrzésére, valamint a végrehajtás egyes 
kérdéseire vonatkozólag az alábbi határozatokat hozza:

1 .) A Munka Törvénykönyve végrehajtásának ellenőrzését a SZOT, a Legfőbb 
Ügyészség és a Minisztertanács Bértitkársága folytassa tovább és ennek során 
vizsgálják azt is, hogyan tartják be azokat a rendelkezéseket, melyek a dolgozók 
kötelezettségeit szabályozzák.

2 .) A miniszterek gondoskodjanak arról, hogy a Munka Törvénykönyve és általában 
a munkaügyi rendelkezések a vállalatoknál ismertek legyenek és a vállalatok 
igazgatói a felmondó levelekben, a fegyelmi határozatokban figyelmeztessék a 
dolgozókat panaszjogukra. Szüntessék meg a Munka törvénykönyve végrehajtásának 
ellenőrzése során tapasztalt hiányosságokat, állandóan ellenőriztessék a Munka 
Törvénykönyve rendelkezéseinek megtartását és fokozottabb mértékben éljenek a 
felelősségre vonás jogával a Munka törvénykönyve megszegői ellen. A miniszterek 
a Minisztertanácsnak a tett intézkedésekről 1954. évi július hó 31. napjáig 
tegyenek jelentést. A Minisztertanács felkéri a legfőbb ügyészt, hogy a Munka 
törvénykönyve végrehajtását továbbra is széles körben kísérje figyelemmel és 
gondoskodjék arról, hogy a tapasztalt törvénysértésekért indítsanak büntető vagy 
fegyelmi eljárást. A büntető és fegyelmi határozatokat a dolgozókkal ismertetni 
kell, a súlyosabb törvénysértések esetében hozott határozatokat a sajtó is közölje.

3 .) A Minisztertanács felkéri a SZOT-ot és a szakszervezeteket, segítsék elő, hogy a 
dolgozók a Munka Törvénykönyve rendelkezéseit az eddiginél jobban megismerjék.

88 Kapják: a Minisztertanács tagjai, Kristóf István elvtárs, Friss István elvtárs, Csergő János elvtárs, Keleti Ferenc 
elvtárs, Czakó Kálmán elvtárs, Házi Árpád elvtárs, Kossa István elvtárs, Péter György elvtárs, Szász Márton 
elvtárs, Vas Zoltán elvtárs, Szántó Zoltán elvtárs, Gergely Miklós elvtárs, Kéri József elvtárs, Papp István 
elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Rigler György elvtárs, Varga András elvtárs (3 pld.), Ettig László elvtárs.

32/M/1/b
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4 .) A felmondás indoklására vonatkozó rendelkezések alkalmazása szempontjából 
/Mt. 29.§./1955. évi december hó 31-ig átszervezésnek kell tekinteni azokat az 
eseteket is, amikor a vállalatnál ugyan nem történt átszervezés, de a minisztérium 
vagy az iparágon belül egyes vállalatoknál vagy a felügyeleti és irányító szerveknél 
végrehajtott átszervezés /racionalizálás/ a munkaerők átcsoportosítását /
áthelyezését/ kívánja meg és ennek következtében az egyébként átszervezéssel 
nem érintett vállalatnál is – egyes munkaerők kicserélése válik szükségessé.

5 .) A prémium mértékének megállapításával, a kifizetett prémium összegével, a 
prémium csökkentésével, illetőleg megvonásával és a kifizetés megtagadásával 
kapcsolatos kérdések nem tartoznak sem egyeztető bizottsági, sem pedig bírósági 
eljárásra. A vállalat irányítószervének vagy a vállalat igazgatójának ilyen határozata 
ellen sem egyeztető bizottsági, sem bírósági eljárást nem lehet indítani.

6 .) Meg kell vizsgálni, hogy a Munka Törvénykönyvének végrehajtása a mezőgazdaságban 
milyen, a mezőgazdaság sajátos jellegéből adódó kérdéseket vet fel és ezzel 
kapcsolatban a Munka Törvénykönyvének végrehajtása a mezőgazdaságban 
milyen további intézkedések kiadását teszi szükségessé.

7 .) Az Országos Tervhivatal a SZOT-al és az érdekelt miniszterekkel együtt mérje 
fel, hogy a különböző területeken miniszteri utasításokkal, stb. engedélyezett 
munka- és védőruha ellátás mennyire reális és az egyes területek részére biztosított 
ellátásban milyen aránytalanságok vannak. 1954. július 31-ig tegyenek javaslatot 
arra, hogy a már kiadott utasításokban biztosított ellátás ütemezésében milyen 
változtatásokat kell végrehajtani és az aránytalanságokat hogyan kell megszüntetni. 
Az illetékes miniszterek a jövőben további munka- és védőruha ellátást a 
munkavállalók bármely csoportja részére csak akkor engedélyezhetnek, ha az 
Országos Tervhivatal elnöke és a pénzügyminiszter az utasítás kiadása előtt 
igazolják, hogy az anyag és a pénzügyi fedezet biztosítva van.

8 .) A törvényesség biztosítása érdekében a SZOT elnöke a Minisztertanács 
Bértitkárságának vezetőjével együttesen a Legfőbb Ügyész törvényességi óvása 
alapján a területi egyeztető bizottságok törvénysértő határozatait megsemmisítheti 
és a területi egyeztető bizottságot új határozathozatalra utasíthatja.

Budapest, 1954. június 11.

Nagy Imre s.k.
a Minisztertanács elnöke

MNL OL XIX-A-83-a-527 145-147.
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2/a

Földművelésügyi Minisztérium Titkos!
Szám: 01/96/1954. Készült: 60 példányban

A Racionalizálási Kormánybizottság a javaslattal egyetért.

Előterjesztés a Minisztertanácshoz
a mezőgazdasági termelés irányításának egyszerűsítéséről és megjavításáról

A mezőgazdaság fejlesztéséről szóló határozat sikeres végrehajtása jelentős feladatot ró a 
Földművelésügyi Minisztériumra és az irányítása alá tartozó szervekre. A Földművelésügyi 
Minisztérium és szerveinek eredményes munkáját gátolja a termelés irányításának túlzott 
központosítása, a mezőgazdasági apparátusban kifejlődött nagymérvű bürokrácia, 
valamint az, hogy a minisztérium nem támaszkodott megfelelően a mezőgazdasági 
osztályok, gazdaságok, vállalatok munkájára és e szervek vezetői részére nem biztosított 
megfelelő hatáskört.
A központosítás következményeként a minisztérium, a megyei osztályok és egyes 
középszervek létszáma túlzottan megnövekedett, ezen felül a bürokráciát nagymértékben 
növelte a mezőgazdasági tervezés, beruházás, számvitel, pénzgazdálkodás és anyagellátás 
bonyolult rendszere is.
Az így kialakult szervezetben a munkák helyes szervezése, irányítása és ellenőrzése helyett 
sablonos, nagyszámú utasításokra alapozott, bürokratikus módszerek alakultak ki. Mindez 
az alsóbb szervek kezdeményező és alkotó munkájának visszafejlesztését idézte elő.
A kettős irányítás elveit sem a minisztérium, sem a vb-ok nem alkalmazzák helyesen 
a gyakorlatban. A végrehajtó bizottságok nem segítik megfelelően a mezőgazdasági 
osztály munkáját, nem irányítják megfelelően a rendelkezésükre álló gazdasági és 
társadalmi szerveket a mezőgazdasági osztály munkájának alátámasztása érdekében; 
a minisztérium pedig nem támaszkodik a vb-ok helyi ismereteire és erőire.
A gépállomások és az állattenyésztő állomások községben működő dolgozóinak az 
irányítása, kapcsolatuk a járási, községi tanács végrehajtó bizottságával nincs megfelelően 
rendezve, ami sok bizonytalanságot és vitát okoz.
Az eddigi tapasztalatokat felhasználva és figyelembe véve, hogy a mezőgazdaság irányító 
helyein dolgozó szakemberek az elmúlt időszakban jelentős mértékben fejlődtek, nagy 
gyakorlatra tettek szert, bátran növelni kell hatáskörüket, felelősségüket, ezáltal meg 
kell szüntetni a túlzott központosítást. Egyszerűsíteni kell a minisztérium és a helyi 
tanácsok mezőgazdasági osztályának szervezetét, egyszerűsíteni kell a mezőgazdaságban 
bevezetett bonyolult eljárások rendszerét, tervezés, beruházás stb. terén. Ezzel egyidejűleg 
a minisztérium és az országos irányító szervek létszámát le kell csökkenteni, a termelést 
közvetlenül irányító szerveket a feladatok arányában meg kell erősíteni.

32/M/2/a
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Határozati javaslat
A Földm[űvelésügyi]. Minisztérium szervezete

1 .) A minisztérium túlzottan tagolt belső szervezetét egyszerűsíteni kell. A növény termelési, 
állattenyésztési, szakoktatási főigazgatóságokon az igazgatóságok, osztályok jelenlegi 
számát csökkenteni kell az egyes részlegek és feladatkörök összevonása útján. A szervezet 
egyszerűsítésével a minisztérium 406, a minisztérium irányítása alatt működő országos 
szerveknél 633, a középszerveknél 442, a vállalatoknál 1619 fő létszámot, összesen 
3100 fő létszámot 62 millió Ft béralapot és egyéb költséget kell megtakarítani.
A szervezet egyszerűsítését úgy kell végrehajtani, hogy az a mezőgazdasági munkák 
menetében zavarokat ne okozzon és csak a legszükségesebb szervezeti módosításokra 
szorítkozzék, mivel a minisztérium az utóbbi két év alatt többször került átszervezésre. 
Ez a múlt évben végrehajtott 400 fős csökkentéssel együtt 806 fő, azaz 32%-os csökkentés.

2 .) Az állami gazdaságok főigazgatósága és az erdőgazdaságok főigazgatósága a 
minisztériumon belül önálló tervhatóságként működjenek. Szervezetüket a 
létszám növelése nélkül ennek megfelelően kell kialakítani.

3 .) Az állami gazdaságok főigazgatósága termelési igazgatóságait a törzsállattenyésztő, 
a dunántúli szőlő- és gyümölcstermelési, észak-magyarországi szőlő- és 
gyümölcstermelési igazgatóságok kivételével a főigazgatóság szervezetéből ki 
kell vonni és középszervként, önálló költségvetéssel kell azokat működtetni. 
Gondoskodni kell részükre megfelelő irodahelyiségekről és legkésőbb 1955. 
január 31-ig egyes megyeközpontokba való lehelyezésüket végre kell hajtani.

4 .) A megyei mezőgazdasági igazgatóságok, osztály decentralizálása. A középfokú és 
alsófokú igazgatási szervek hatáskörének és felelősségének fokozása érdekében a 
minisztérium irányítása alól közvetlenül a megyei tanácsok mezőgazdasági osztályainak 
irányítása alá kell helyezni a növényvédő állomásokat, a szervezés alatt álló öntözési 
és talajjavítási állomásaikat, az állattenyésztő állomásokat, a mesterséges termékenyítő 
állomásokat, a baromfikeltető állomásokat és a mezőgazdasági szakiskolákat. 
Egyidejűleg a szakiskolák számát 31-től 18-ra kell csökkenteni. Ennek megfelelően 
a fenti szervek költségvetését a megyei tanács költségvetésében kell előirányozni. 
A minisztérium főigazgatóságai, főosztályai és osztályai adják át a középfokú, 
illetve alsófokú szervek hatáskörébe mindazokat a feladatokat – különösen a 
tervezés, beruházás, anyag- és pénzgazdálkodás, káderkérdések tekintetében –, 
amelyek elintézése ott megfelelőbben biztosítható. A feladatokat a földművelésügyi 
miniszter egy hónapon belül adja át a közép-, illetve alsófokú szerveknek.

5 .) A kísérleti gazdaságok közvetlen irányítását a kísérletügyi és propagandaigazgatóság 
feladatköréből ki kell vonni és az ország különböző területén még ez évben 
felállítandó hét tájegységi kutatóintézet hatáskörébe kell átadni.
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6 .) A minisztériumban lévő gépberuházási osztályt és a minisztérium főkönyvelősége 
beruházási pénzügyi osztályát az FM Beruházó Hivatala szervezetébe – a hivatal 
engedélyezett létszámának emelése nélkül – kell beépíteni.

II. A tanácsi mezőgazdasági osztályok szervezete

1 .) A megyei tanács végrehajtó bizottságának hivatali apparátusaként működő 
mezőgazdasági osztályt a megye mezőgazdaságának irányításában az eddiginél 
nagyobb hatáskörrel és önálló hatósági jogkörrel kell felruházni. Ezzel egyidejűleg 
a mezőgazdasági osztályokat megyei mezőgazdasági igazgatósággá kell átszervezni.

2 .) Az állattenyésztő állomások megyei igazgatóságát osztályként a megyei 
mezőgazdasági igazgatóságra vissza kell helyezni és ennek megfelelően a megyei 
mezőgazdasági igazgatóság szervezetét a következőképpen kell kialakítani: 
gépállomások megyei igazgatósága, növénytermelési osztály, állattenyésztési 
osztály, termelőszövetkezeti szervezési osztály, tervgazdasági osztály, beruházási 
osztály, személyzeti és oktatási csoport, titkárság. 
A mezőgazdasági igazgatóság beruházási osztályát a megyei tanács beruházási 
igazgatóságából kell kialakítani. A beruházási osztály létszámát a város- és 
községgazdálkodási miniszter és a földművelésügyi miniszter állapítsa meg.
A megyei mezőgazdasági igazgatóságok létszámát csökkenteni kell és a járási 
mezőgazdasági osztályokat jelentősen meg kell erősíteni. 

3 .) A járási mezőgazdasági osztályok termelőszövetkezeti könyvelőinek számát úgy 
kell megállapítani, hogy minden 10 termelőszövetkezetre egy könyvelő jusson.
A megyei mezőgazdasági osztályokról a földrendezési feladatokat a járási 
mezőgazdasági osztályok részére kell átadni. Ezért a járási mezőgazdasági 
osztályokra egy-egy földrendezőt kell beállítani.
A járási állattenyésztő állomás vezetőjét – járási főállattenyésztőként – a járási 
mezőgazdasági osztály vezetőjének egyik szakmai helyettesévé kell kinevezni. 

4 .) A községi mezőgazdasági előadói állásokat meg kell szüntetni és helyette 
községi agronómusi állásokat kell rendszeresíteni. Azoknál a községeknél, ahol 
községi agronómus nem működik, 3-4 községre kiterjedő hatáskörrel a járási 
mezőgazdasági osztály létszámára tartozó körzeti agronómusi állást kell létesíteni. 
A körzeti agronómusok székhelyéül a körzetükhöz tartozó valamely községet 
kell kijelölni. A gépállomások termelőszövetkezetekhez beosztott agronómusai 
a jövőben csak a termelőszövetkezetekben működjenek. 
(A megyei és járási mezőgazdasági osztályok jelenlegi és javasolt szervezeti 
felépítését a 3., 4., 5., 6. sz. melléklet tartalmazza.) 
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III.
A tanácsi mezőgazdasági osztályok működése

1 .) A megyei mezőgazdasági igazgatóság a Földművelésügyi Minisztérium és a 
megyei tanács végrehajtó bizottságának kettős irányítása alatt működjék.
A megyei mezőgazdasági igazgatóságot általános szakmai szempontból a 
földművelésügyi miniszter irányítja. A megyei mezőgazdasági igazgatóságok részére 
utasításokat csak a miniszter és helyettesei, illetve a végrehajtó bizottságok adhatnak.
A megye területén a mezőgazdasági vonatkozású törvények, rendeletek, határozatok 
és utasítások végrehajtásának ellenőrzése mind a földművelésügyi miniszternek, 
mind a végrehajtó bizottságnak egyaránt joga és kötelessége.

2 .) A földművelésügyi miniszter a Helyi Tanácsok Titkárságával egyetértésben 
egy hónapon belül dolgozza ki a megyei mezőgazdasági igazgatóság és a járási 
mezőgazdasági osztály részletes ügyrendjét.
Ugyancsak dolgozza ki a Helyi Tanácsok Titkárságával együtt a gépállomások és 
állattenyésztő állomások irányítására, azoknak a járási tanács végrehajtó bizottságával 
és mezőgazdasági osztályával való kapcsolatára, valamint a gépállomások és 
állattenyésztő állomások községben dolgozó agronómusainak a községi tanács 
végrehajtó bizottságával való kapcsolatára vonatkozó szabályozást.

3 .) A megyei mezőgazdasági igazgatóság igazgatóját a földművelésügyi miniszter 
javaslata alapján a végrehajtó bizottság nevezi ki. A megyei mezőgazdasági igazgató 
munkaviszonyának megszüntetéséhez vagy áthelyezéséhez – akár fegyelmi úton, akár 
más okból történik – a földművelésügyi miniszter előzetes hozzájárulása szükséges. 
A megyei tanács végrehajtó bizottsága a földművelésügyi miniszter megkeresésére 
köteles megyei mezőgazdasági igazgató ellen fegyelmi eljárást lefolytatni.
A megyei mezőgazdasági igazgató a hatáskörébe utalt munkák végrehajtásáért 
a földművelésügyi miniszternek és a végrehajtó bizottságnak egyaránt felelős.

4 .) A megyei mezőgazdasági igazgató első helyetteséül az igazgatóság osztályvezetői 
közül (gépállomási, állattenyésztési, növénytermelési) a legalkalmasabbat bízza meg. 
Szakhelyettesei: a növény-állattenyésztő állomások osztályának vezetője, aki egyben 
a megye főállattenyésztője és a gépállomások igazgatóságának vezetője legyenek.

5 .) A gépállomások megyei igazgatóságának vezetőjét, a növénytermelési osztály 
vezetőjét, az állattenyésztési osztály vezetőjét, a gépállomások főmérnökét a 
végrehajtó bizottság és az illetékes minisztériumi főigazgatóság (főosztály) 
javaslata alapján a földművelésügyi miniszter nevezi ki.
A megyei mezőgazdasági igazgatóság többi dolgozóját a megyei mezőgazdasági 
igazgató nevezi ki, bocsátja el és a fegyelmi jogkört gyakorolja.
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6 .) A megyei mezőgazdasági igazgatóság igazgatóját és a járási mezőgazdasági osztály 
vezetőjét a végrehajtó bizottság elnöke a VB ülései közötti időben beszámoltatja, 
részére a Minisztertanács határozatainak és a miniszter rendelkezéseinek végrehajtása 
érdekében utasítást adhat, azonban felelősségét és hatáskörét nem csorbíthatja.

7 .) A megyei tanácsok és végrehajtó bizottságok ellenőrizzék a törvények, a Minisztertanács 
és a földművelésügyi miniszter rendeleteinek és egyéb rendelkezéseiknek végrehajtását 
a területükön lévő állami-, kísérleti-, tangazdaságoknál és erdőgazdaságoknál, valamint 
más mezőgazdasági szerveknél. Ennek érdekében számoltassák be a szervek vezetőit.
Az ellenőrzés során a tanácsok az irányításuk alá nem tartozó ügyekben az említett 
szerveknek utasítást nem adhatnak, észrevételeiket a felügyeleti szervekkel kell közölniük.

IV.
Egyéb szervezeti kérdések

1 .) Az állami gazdaságok üzemi szervezetét egyszerűsíteni kell: meg kell szüntetni 
a kettősséget, amely jelenleg a növénytermelés és az állattenyésztés irányítása 
terén fennáll. A nagyobb gazdaságokat több területi egységre (üzemegységre) 
kell osztani. Az üzemegység élére felelős üzemegység-vezetőt kell állítani, aki 
területén a gazdálkodás egészéért felel.

2 .) A tangazdaságok szervezetét egyszerűsíteni kell, s a vezető munkakörökbe 
(főagronómus, főállattenyésztő) az illetékes tanintézet oktatóit kell helyezni. 
A tangazdaságok területe – az egyetemi és főiskolai tangazdaságok kivételével 

– általában 1400–1500 kat. holdnál nagyobb ne legyen. A felszabaduló területeket 
azt állami gazdaságoknak, illetve termelőszövetkezeteknek kell átadni.

3 .) A Phylaxia Oltóanyagtermelő Intézetet és a Vakcinatermelő Intézetet össze kell 
vonni. A Vakcinatermelő Intézet a jövőben a Phylaxia üzemeként működjék.
(A Földművelésügyi Minisztérium igazgatási szerveit a 7. sz., a termelő és egyéb 
vállalatok létszámát a 8. sz., a javaslat létszám-, bér és egyéb költségkihatásait a 
9. és 10. sz. melléklet tartalmazza.) 

V.

1 .) A mezőgazdasági szervezet racionalizálásával egyidejűleg az alábbi egyszerűsítéseket 
kell végrehajtani:

a.) a Minisztertanács által jóváhagyott termelés-tervezési mutatók számát lényegesen 
kell csökkenteni, az OT által jóváhagyott mutatókat meg kell szüntetni;

b.) a beruházások műszaki előkészítésének menetét egyszerűsíteni, a beruházási 
mutatók számát jelentősen csökkenteni kell;
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c.) a különböző melléktevékenységre vonatkozó tervezést és adatszolgáltatást meg 
kell szüntetni;

d.) a termelőszövetkezetek gép- és anyagellátását teljes egészében a SZÖVOSZ, illetve 
a Belkereskedelmi Minisztérium szervei bonyolítsák le, a lakosság ellátásához 
hasonlórendszerben. A fontosabb hiánycikkekből külön termelőszövetkezeti 
keretet kell létesíteni.

2 .) A földművelésügyi miniszternek a mezőgazdaság területére (növénytermelés, 
állattenyésztés, stb.) vonatkozó általános szakmai rendelkezéseit azok a 
mezőgazdasági termeléssel foglalkozó szervek is kötelesek végrehajtani, amelyek 
nem a Földművelésügyi Minisztérium felügyelete alá tartoznak.

A végrehajtás határideje 1954. szeptember 30.

Budapest, 1954. június 11.

Hegedüs András s. k. 

Kiadmány hiteléül:
( Jancsó István)

MNL OL XIX-A-83-a-527 149–154.

2/b

Titkos!
A Határozatok Tára nem közli. 

Készült: 63 példányban.89

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának
527/4/1954 [számú]

határozata
a mezőgazdasági termelés irányításának egyszerűsítéséről és megjavításáról

I. A Minisztérium szervezete

1 .) A minisztérium túlzottan tagolt belső szervezetét egyszerűsíteni kell. A 
növénytermelési, állattenyésztési, szakoktatási főigazgatóságokon az igazgatóságok, 
osztályok jelenlegi számát csökkenteni kell az egyes részlegek és feladatkörök 

89 Kapják: Gerő Ernő elvtárs (2 pld.), Hegedüs András elvtárs (7 pld.), Apró Antal elvtárs, Szalai Béla 
elvtárs (6 pld.), Matolcsi János elvtárs, Friss István elvtárs, Keleti Ferenc elvtárs, Olt Károly elvtárs (2 
pld.), Bognár József elvtárs (4 pld.), Szabó János elvtárs, Altomáré Iván elvtárs (2 pld.), Tisza József 

32/M/2/b
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összevonása útján. A szervezet egyszerűsítésével a minisztériumban 406, a 
minisztérium irányítása alatt működő országos szerveknél 633, a középszerveknél 

442, vállalatoknál 1619 fő, létszámot összesen 3100 fő létszámot, 62 millió Ft 
béralapot és egyéb költséget kell megtakarítani.
A földművelésügyi miniszter e hó folyamán tegyen javaslatot a Minisztertanács 
elnökének a minisztérium szervei létszámának további csökkentésére.
A földművelésügyi miniszter a pénzügyminiszterrel együtt dolgozzák ki, hogy 
a fent említett béralap-megtakarítás alapján 1954. évre vonatkozóan milyen 
megtakarítást kell elérni.
A szervezet egyszerűsítését úgy kell végrehajtani, hogy az a mezőgazdasági 
munkák menetében zavarokat ne okozzon és csak a legszükségesebb szervezeti 
módosításokra szorítkozzék, mivel a minisztérium az utóbbi két év alatt többször 
került átszervezésre. Ez a múlt évben végrehajtott 400 fős csökkentéssel együtt 
806 fő, azaz 32%-os csökkentés.

2 .) Az Állami Gazdaságok Főigazgatósága és az Erdőgazdaságok Főigazgatósága 
a minisztériumon kell önálló tervhatóságként működjenek. Szervezetüket a 
létszám növelése nélkül ennek megfelelően kell kialakítani.

3 .) A mezőgazdasági igazgatás decentralizálása, a középfokú és alsófokú igazgatási 
szervek hatáskörének és felelősségének fokozása érdekében a minisztérium irányítása 
alól közvetlenül a megyei tanácsok vb mezőgazdasági osztályainak irányítása 
alá kell helyezni a növényvédő állomásokat, a szervezés alatt álló öntözési és 
talajjavítási állomásokat, az állattenyésztő állomásokat, a mesterséges termékenyítő 
állomásokat, a baromfikeltető állomásokat, és a mezőgazdasági szakiskolákat. 
Egyidejűleg a szakiskolák számát 31-ről 18-ra kell csökkenteni. Ennek megfelelően 
a fenti szervek költségvetését a megyei tanács költségvetésében kell előirányozni.
A minisztérium főigazgatóságai, főosztályai és osztályai adják át a középfokú, 
illetve alsófokú szervek hatáskörébe mindazokat a feladatokat – különösen a 
tervezés, beruházás, anyag- és pénzgazdálkodás, káderkérdések tekintetében –, 
amelyek elintézése ott megfelelőbben biztosítható. A feladatokat a földművelésügyi 
miniszter egy hónapon belül adja át a közép-, illetve alsófokú szerveknek.

4 .) A kísérleti gazdaságok közvetlen irányítását a kísérletügyi- és propagandaigazgatóság 
feladatköréből ki kell vonni, és az ország különböző területén még ez évben 
felállítandó hét tájegységi kutatóintézet hatáskörébe kell átadni.

elvtárs (3 pld.), Czakó Kálmán elvtárs, Házi Árpád elvtárs, Béres Sándor elvtárs, Csonka Tibor elvtárs, 
Dégen Imre elvtárs, Péter György elvtárs Rajczi Kálmán elvtárs, Szász Márton elvtárs, Vas Zoltán 
elvtárs, Szántó Zoltán elvtárs, Gergely Miklós elvtárs, Papp István elvtárs, Pogácsás György elvtárs, 
Varga András elvtárs (3 pld.), Ettig László elvtárs.
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5 .) A minisztériumban lévő gépberuházási osztályt és a minisztérium főkönyvelősége 
beruházási pénzügyi osztályát az FM Beruházó Hivatala szervezetébe – a hivatal 
engedélyezett létszámának emelése nélkül – kell beépíteni.

II. A tanácsi mezőgazdasági osztályok szervezete

1 .) A megyei tanács végrehajtó bizottságának hivatali apparátusaként működő 
mezőgazdasági osztályt a megye mezőgazdaságának irányításában az eddiginél 
nagyobb hatáskörrel és önálló hatósági jogkörrel kell felruházni. Ezzel egyidejűleg 
a mezőgazdasági osztályokat megyei mezőgazdasági igazgatósággá kell átszervezni.

2 .) Az állattenyésztő állomások megyei igazgatóságát osztályként a megyei 
mezőgazdasági igazgatóságra vissza kell helyezni és ennek megfelelően a megyei 
mezőgazdasági igazgatóság szervezetét a következőképpen kell kialakítani: 
gépállomások megyei igazgatósága, növénytermelési osztály, állattenyésztési 
osztály, termelőszövetkezeti szervezési osztály, tervgazdasági osztály, beruházási 
osztály, személyzeti és oktatási csoport, titkárság.
A mezőgazdasági igazgatóság beruházási osztályát a megyei tanács beruházási 
igazgatóságából kell kialakítani. A beruházási osztály létszámát a város- és 
községgazdálkodási miniszter és a földművelésügyi miniszter állapítsa meg.
A megyei mezőgazdasági igazgatóságok létszámát csökkenteni kell és a járási 
mezőgazdasági osztályokat jelentősen meg kell erősíteni.

3 .) A járási mezőgazdasági osztályok termelőszövetkezeti könyvelőinek számát úgy 
kell megállapítani, hogy minden 10 termelőszövetkezetre egy könyvelő jusson.
A megyei mezőgazdasági osztályokról a földrendezési feladatokat a járási 
mezőgazdasági osztályok részére kell átadni. Ezért a járási mezőgazdasági 
osztályokra egy-egy földrendezőt kell beállítani.
A járási mezőgazdasági osztály főállattenyésztője és egyben a járási mezőgazdasági 
osztály vezetőjének szakhelyettese a járási állattenyésztő állomás vezetője legyen.

4 .) A községi mezőgazdasági előadói állásokat meg kell szüntetni és helyette községi 
tanács VB-nál agronómusi állásokat kell rendszeresíteni. Azokban a községekben, 
ahol községi agronómus nem működik, 3-4 községre kiterjedő hatáskörrel a 
járási mezőgazdasági osztály létszámába tartozó körzeti agronómusi állást kell 
létesíteni. A körzeti agronómusok székhelyéül a körzetükhöz tartozó valamely 
községet kell kijelölni. A gépállomások termelőszövetkezetekhez beosztott 
agronómusai a jövőben csak a termelőszövetkezetekben működjenek.
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III. A tanácsi mezőgazdasági osztályok működése

1 .) A megyei mezőgazdasági igazgatóság a Földművelésügyi Minisztérium és a 
megyei tanács végrehajtó bizottságának kettős irányítása alatt működjék.
A megyei mezőgazdasági igazgatóságot általános szakmai szempontból a 
földművelésügyi miniszter irányítja. A megyei mezőgazdasági igazgatóságok részére 
utasításokat csak a miniszter és helyettesei, illetve a végrehajtó bizottságok adhatnak.
A megye területén a mezőgazdasági vonatkozású törvények, rendeletek, határozatok 
és utasítások végrehajtásának ellenőrzése mind a földművelésügyi miniszternek, 
mind a végrehajtó bizottságnak egyaránt joga és kötelessége.

2 .) A földművelésügyi miniszter a Helyi Tanácsok Titkárságával egyetértésben 
egy hónapon belül dolgozza ki a megyei mezőgazdasági igazgatóság és a járási 
mezőgazdasági osztály részletes ügyrendjét.
Ugyancsak dolgozza ki a Helyi Tanácsok Titkárságával együtt a gépállomások és 
állattenyésztő állomások irányítására, azoknak a járási tanács végrehajtó bizottságával 
és mezőgazdasági osztályával való kapcsolatára, valamint a gépállomások és 
állattenyésztő állomások községben dolgozó agronómusainak a községi tanács 
végrehajtó bizottságával való kapcsolatára vonatkozó szabályozást.

3 .) A megyei mezőgazdasági igazgatóság igazgatóját és a járási mezőgazdasági osztály 
vezetőjét a végrehajtó bizottság elnöke a vb ülései közötti időben beszámoltatja, 
részére a Minisztertanács határozatainak és a miniszter rendelkezéseinek végrehajtása 
érdekében utasítást adhat, azonban felelősségét és hatáskörét nem csorbíthatja.

4 .) A megyei tanácsok és végrehajtó bizottságok ellenőrizzék a törvények, a Minisztertanács 
és a földművelésügyi miniszter rendeleteinek és egyéb rendelkezéseinek végrehajtását 
a területükön lévő állami-, kísérleti-, tangazdaságoknál és erdőgazdaságoknál, 
valamint más mezőgazdasági szerveknél. Ennek érdekében számoltassák be 
ezeknek a szerveknek a vezetőit.
Az ellenőrzés során a tanácsok az irányításuk alá nem tartozó ügyekben az 
említett szerveknek utasítást nem adhatnak, észrevételeiket a felügyeleti 
szervekkel kell közölniük.

IV. Egyéb szervezeti kérdések

1 .) A tangazdaságok szervezetét egyszerűsíteni kell, s a vezető munkakörökbe 
(főagronómus, főállattenyésztő) az illetékes tanintézet oktatóit kell helyezni. 
A tangazdaságok területe – az egyetemi és főiskolai tangazdaságok kivételével 

– általában 1400–1500 kat. holdnál nagyobb ne legyen. A felszabaduló – területeket 
az állami gazdaságoknak, illetve termelőszövetkezeteknek kell átadni.
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2 .) A Phylaxia Oltóanyagtermelő Intézetet és a Vakcinatermelő Intézetet össze kell 
vonni. A Vakcinatermelő Intézet a jövőben a Phylaxia üzemeként működjék.

V.

1 .) A mezőgazdasági szervezet racionalizálásával egyidejűleg az alábbi egyszerűsítéseket 
kell végrehajtani:

a.) A Minisztertanács által jóváhagyott termelési tervezési mutatók számát lényegesen 
csökkenteni kell.

Felelős: az Országos Tervhivatal elnöke.
b.) A beruházások műszaki előkészítésének menetét egyszerűsíteni, a beruházási 

mutatók számát jelentősen csökkenteni kell.
Felelős: az Országos Tervhivatal elnöke.

c.) A különböző melléktevékenységre vonatkozó tervezést és adatszolgáltatást 
lényegesen egyszerűsíteni kell.

Felelős: az Országos Tervhivatal elnöke és a
Központi Statisztikai Hivatal elnöke.

d.) A termelőszövetkezetek gép- és anyagellátását teljes egészében a SZÖVOSZ, 
illetve a Belkereskedelmi Minisztériumszervei bonyolítsák le, a lakosság ellátásához 
hasonlórendszerben. A fontosabb hiánycikkekből külön termelőszövetkezeti 
keretet kell létesíteni.

Felelős: az Országos Tervhivatal elnöke, 
a SZÖVOSZ elnöke és a
belkereskedelmi miniszter. 

2 .) A földművelésügyi miniszternek a mezőgazdaság területére (növénytermelés, 
állattenyésztés stb.) vonatkozó általános szakmai rendelkezéseit azok a 
mezőgazdasági termeléssel foglalkozó szervek is kötelesek végrehajtani, amelyek 
nem a földművelésügyi Minisztérium felügyelete alá tartoznak.

Felelős: az illetékes miniszterek.
A határozat végrehajtásának határideje 
1954. szeptember 30.

Budapest, 1954. június 11.

Nagy Imre s. k.
a Minisztertanács elnöke

MNL OL XIX-A-83-a-527 172-176.
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3.

Magyar Népköztársaság Titkos!
Minisztertanácsa A Határozatok Tára nem közli.
Készült: 85 példányban.90

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának
527/5/1954. sz[ámú]

határozata
az 1954. évi lakásfelújítási terv teljesítésének biztosításáról

és a magánerőből történő családi lakóházépítésről

I.

1 .) A lakásfelújítási terv végrehajtása során főleg a főútvonalakon és a városképi 
szempontból fontos épületeken kell homlokzati felújításokat végezni és csak 
olyan mértékben, ahogy azt az állványanyag lehetővé teszi. A többi épületen 
az állagvédő és az épületen (lakásokon) belüli munkákra kell gondot fordítani.
Az illetékes helyi tanácsok végrehajtó bizottságai döntsék el, hogy melyik 
épületeken kell homlokzati felújításokat végezni.
A homlokzati felújítások egy részének elhagyása következtében jelentkező 
megtakarításokból elsősorban a munkáslakta kerületek (városrészek) belső 
lakásfelújítási szükségleteit kell kielégíteni.

Felelős: város- és községgazdálkodási miniszter,
helyi (budapesti) tanácsok vb elnökei.
Határidő: 1954. június 30.

2 .) Alapvetően meg kell változtatni a lakásfelújítási munkák végrehajtásának 
előkészítését és ellenőrzését a felújítási költségek csökkentésének, az anyagok 
takarékos felhasználásának, a munkák minősége biztosításának, továbbá az el nem 
végzett munkák elszámolásának megakadályozása céljából. Ennek érdekében:

a.) elsősorban a már megkezdett felújítási munkák befejezését kell biztosítani, csak 
ezután kerülhet sor új munkák megkezdésére;

b.) az eddigi felújítási munkák magas költségkihatásainak okát ki kell vizsgálni. A 
magas költségkihatást lényegesen csökkenteni kell. A továbbiakban a felújítási 
munkálatokra egyszerűsített előzetes költségvetést kell készíteni és a munkát 
ennek alapján kell végezni;

90 Kapják: a Minisztertanács tagjai, Matolcsi János elvtárs, Friss István elvtárs, Csergő János elvtárs, 
Czakó Kálmán elvtárs, Házi Árpád elvtárs, Péter György elvtárs, Csonka Tibor elvtárs, Trautmann 
Rezső elvtárs, Vas Zoltán elvtárs, Gergely Miklós elvtárs, Papp István elvtárs, Pogácsás György elvtárs, 
Rigler György elvtárs, Varga András elvtárs (3 pld.), Ettig László elvtárs.

32/M/3
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c.) a műszaki ellenőrzést meg kell erősíteni. A város- és községgazdálkodási miniszter 
és az OLB dolgozza ki, hogy hány műszaki ellenőr beállítása szükséges;

d.) a megyei (budapesti városi) tanácsok vb-elnökei gondoskodjanak arról, hogy 
a lakók maguk közül választottak (bizottságok) útján ellenőrizzék és segítsék 
a felújítási terv megvalósítását.

Felelős: város- és községgazdálkodási miniszter,
megyei (budapesti városi) tanácsok vb-elnökei,
OLB elnöke.
Határidő: [1954.] június 30.

3 .) Az Építésügyi Minisztérium gondoskodjék arról, hogy az ÉM-vállalatok az 
1953. évről áthúzódó munkákat – országos viszonylatban mintegy 30 millió Ft 
értékben – 1954. augusztus 1-ig befejezzék.

Felelős: építésügyi miniszter.
Határidő: 1954. augusztus 1.

4 .) A város- és községgazdálkodási miniszter a más tárcák építtetőjével kötött kivitelezési 
szerződéskötések esetleges felbontása árán is biztosítsa a lakásfelújítási terv 
teljesítéséhez szükséges tanácsi építőipari kapacitást. Nem lehet felbontani az iskolák, 
óvodák, bölcsődék és napközi otthonok építésére kötött kivitelezési szerződéseket.

Felelős: város- és községgazdálkodási miniszter.
Határidő: 1954. június 30.

5 .) A homlokzati munkák csökkentése és az állagvédő, illetőleg belső lakásfelújítási munkák 
egyidejű növelése következtében az Országos Tervhivatal elnöke ezekre a munkákra 
az eddig tervezett anyagokon felül biztosítson 2 t ólomcsövet, 50 t horganyzott 
lemezt, 7000 m3 mozaiklapot. Biztosítsa továbbá a szükséges fenyő-fűrészárut 
és meszet, amelynek mennyiségét később jelentse a Minisztertanács elnökének.
Az állványanyag-igényt – a 2000 m3 állványpallót 1000 m3-re, az 570 m3 állványdeszkát 
300 m3-re és az 54 000 fm állványlétrát 30 000 fm-re – kell csökkenteni.

Felelős: OT elnöke,
város- és községgazdálkodási miniszter.

6 .) A Város- és Községgazdálkodási Minisztérium gondoskodjék arról, hogy a 
lakásfelújítási munkáknál – az adottságok figyelembevételével – fokozottabb 
mértékben alkalmazzanak kisgépesítést.

Felelős: város- és községgazdálkodási miniszter.
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II.

A Minisztertanács az 520/4/1954. sz. határozatát a következőkkel egészíti ki:
Az Országos Tervhivatal és a Belkereskedelmi Minisztérium gondoskodjék arról, hogy 
az állami építőiparnál a beruházások sorolása folytán felszabaduló építőanyag terhére 
növelje a lakosság céljaira biztosított építőanyag mennyiségét.

Felelős: Országos Tervhivatal elnöke,
belkereskedelmi miniszter.
Határidő: 1954. június 30.

Budapest, 1954. június 11.

Nagy Imre s. k.
a Minisztertanács elnöke

MNL OL XIX-A-83-a-527 188–189.

4.

IGAZSÁGÜGYMINISZTER 
01/14/54.I.M.TÜK.szám. Tárgy: A polgári perrendtartásról szóló

1952: III. törvény módosítása
Egyetértenek:

a Belügyminisztérium részéről:
Piros László elvtárs,

a Honvédelmi Minisztérium részéről:
Bata István elvtárs,

a Legfőbb Ügyészség részéről:
Czakó Kálmán elvtárs,

a Legfelsőbb Bíróság részéről:
Jankó Péter elvtárs.

Előterjesztés a Minisztertanácshoz
I.

Az ügyészi szervezetről szóló törvényerejű rendelet /1953: 13./, valamint a bírói szervezetről 
szóló törvény /1954: II/ megalkotása szükségessé tette a bírósági eljárás részletes 
szabályait tartalmazó eljárási törvényeink rendelkezéseinek a fenti jogszabályokkal 
való összhangba hozatalát. A büntető perrendtartásról szóló 1951: III. tv. Módosítása 
tárgyában készült törvényjavaslatot már a minisztertanács elé terjesztettem.
A polgári perrendtartásról szóló 1952: III. törvény azonban az említett új jogalkotások 
folytán és a szocialista törvényesség megszilárdítása érdekében szintén módosításra 
szorul. A törvény gyakorlati alkalmazása során egyébként kitűnt, hogy egyik-másik 

 32/M/4
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megoldása nem volt következetes, és nem teremtette meg kellőképpen a megfelelő 
eljárási biztosítékokat.
Mindezek figyelembevételével készült el a polgári perrendtartásról szóló 1952: III. 
törvény módosításáról szóló, most bemutatott törvényjavaslat.

II.

A törvényjavaslat a polgári eljárás szabályainak módosításánál a következő irányelveket követi:
a.) Az ügyészi szervezetről szóló törvényerejű rendeletnek megfelelően úgy módosítja 

a polgári eljárásban az ügyészre vonatkozó eljárási szabályokat, hogy az ügyészi 
szervek a bíróságok tevékenységének törvényességi felügyeletét el tudják látni, 
és a felek érdekében részükre biztosított jogokat hatékonyan tudják gyakorolni.

b.) A bírósági szervezeti törvény rendelkezéseinek megfelelően újra szabályozza a 
polgári ügyekben eljáró bíróságok összetételét és hatáskörét érintő rendelkezéseket, 
továbbá biztosítja a Legfelsőbb Bíróság elvi irányító szerepét a polgári ítélkezésben, 
valamint a Legfelsőbb Bíróság elnökének jogait az eljárás során.

c.) A polgári ügyek másodfokú elbírálásának megjavítása érdekében a fellebbezési 
eljárás szabályait úgy változtatja meg, hogy a fellebbezési bíróság lényegében 
csak jogi felülbírálást végezzen, és az ügyet érdemben mindig az elsőfokon eljárt 
bíróság bírálja el (kasszációs-revíziós rendszer).

III.

Az említett alapelvek a törvényjavaslatban a következőképpen jutnak kifejezésre:

1 .) A javaslat az ügyészi szervezetről szóló törvényerejű rendelettel összhangban 
szabályozza az ügyész helyzetét a polgári perben. A javaslat szerint az ügyész 
jogosult a bíróság előtt folyó bármilyen ügyben eljárást indítani, illetőleg a 
megindított eljárásban fellépni. Az ügyészt a perben megilletik mindazok a 
jogok, amelyek a feleket is megilletik, egyezséget azonban nem köthet, jogáról le 
nem mondhat, illetőleg jogokat el nem ismerhet, mert ez az ügyész helyzetével 
nem volna összeegyeztethető. Azt a felet, akinek érdekében az ügyész az eljárást 
megindította, illetőleg aki mellett belépett a perbe, a pertárs jogai illetik meg. A 
perköltségek megoszlása tekintetében a végzett perbeli cselekmények döntőek, ha 
pedig az ügyésznek kellene perköltséget fizetni, azt az állam köteles megtéríteni.

2 .) A bírói szervezeti törvénynek megfelelően szabályozza a javaslat a bírósági 
tanácsok összetételét; e szerint az elsőfokú bíróságok egy hivatásos bíróból 
mint elnökből és két népi ülnökből álló tanácsban ítélkeznek, míg a másodfokú 
bíróságok tanácsai három hivatásos bíróból állanak.
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3 .) A javaslat bővíti a járásbíróság hatáskörét a megyei bíróságok hatáskörével 
szemben és a bírói szervezeti törvénnyel összhangban a járásbíróság hatáskörébe 
utalja a munkaviszonyból származó, valamint a hagyatéki pereket, ezenkívül ide 
utalja a társadalombiztosítási jogviszonyból, a lakás bérletére és használatára 
vonatkozó jogviszonyból, a termelési szerződésből származó pereket, végül a 
végrehajtási igénypereket.

4 .) Újonnan és a bírói szervezeti törvény rendelkezéseinek megfelelően szabályozza 
a javaslat a Legfelsőbb Bíróság eljárásának egyes szervezeti kérdéseit, így a 
perújitási kérelem esetében az alapügyben hozott bírói ítélet hatályon kívül 
helyezésének kérdésében való döntést, a Legfelsőbb Bíróság elsőfokú bíróságként 
való eljárását, valamint a törvényességi óvás elbírálását. Ugyancsak a bírói 
szervezeti törvénynek felelnek meg a javaslatnak azok a rendelkezései, amelyek 
a Legfelsőbb Bíróság elnökének jogait állapítják meg.

5 .) A javaslat kiemeli a munkahely perbeli jelentőségét, mert lehetőséget ad arra, 
hogy az alperes kérhesse a pernek a munkahelye szerinti illetékes bírósághoz 
való áttételét, továbbá lehetőséget ad arra, hogy a felek a munkaviszonyból 
származó pereket a munka teljesítésének helye szerint illetékes járásbíróság 
előtt is megindíthassák, végül biztosítja, hogy a szóbeli kérelmeket a munkahely 
szerint illetékes járásbíróság előtt is jegyzőkönyvbe lehessen mondani.

6 .) A Munka Törvénykönyvének végrehajtási rendelete értelmében /53/1953./
XI.28./MT. számú rendelet 139. §-ának /2/ bekezdése/ a felperes, illetőleg az 
alperes részére a bírósági tárgyaláson való megjelenés folytán mulasztott időre 
munkabér nem jár. A javaslat rendelkezést tartalmaz arra, hogy a keresetkieséssel 
járó veszteséget a pervesztes ellenfélnek kell megfizetnie.

7 .) A javaslat lehetővé teszi, hogy a bíróság a gyermek tartása, a szüléssel kapcsolatos 
követelés iránti, valamint az apasági perben az ismeretlen helyen tartózkodó 
alperes lakóhelyének (tartózkodóhelyének) felkutatása céljából a rendőrséget 
megkereshesse, és ezáltal hatékonyabban biztosítsa a gyermeknek és az anyának 
az apával szemben fennálló jogi érvényesítését.

8 .) Fokozott mértékben biztosítja a javaslat a tárgyalás előkészítését azáltal, hogy 
lehetővé teszi a tárgyalás előtt a felek meghallgatását, jogaikról való felvilágosítását, 
a szükséges bizonyítás felvételét, szükség esetében szakértő meghallgatását, 
valamint szemle foganatosítását is.

9 .) A javaslat szerint az első tárgyaláson való meg nem jelenéshez más következmények 
fűződnek, mint a folytatólagos tárgyaláson való meg nem jelenéshez. Ha az 
első tárgyaláson egyik fél sem jelenik meg, a bíróság az eljárását megszünteti. A 
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javaslat szerint azonban a felperes kérheti, hogy a bíróság a tárgyalást távollétében 
tartsa meg. Ebben az esetben a bíróság érdemben fog tárgyalni. Ha viszont a 
folytatólagos tárgyaláson nem jelennek meg a felek, az eljárás szünetel.

10 .) A javaslat – a büntető perrendtartáshoz hasonlóan – úgy rendelkezik, hogy az 
ítéletet kihirdetés előtt írásba kell foglalni. Az írásba foglalt ítélet szerkezete 
megfelel a szovjet jogban is elfogadott szerkezetnek (bevezető, megállapító 
és rendelkező rész).

11 .) A javaslat a fellebbezési eljárást a szovjet jogban is elfogadott kasszációs revíziós 
rendszernek megfelelően alakítja át. Ennek lényege, hogy az érdemi döntés 
általában az elsőfokú, népi ülnökökkel eljáró bíróságra hárul és a másodfokú 
bíróság szükség esetében – egészen elenyésző kivétellel – az elsőfokon eljárt 
bíróság ítéletét nem maga változtatja meg, hanem azt hatályon kívül helyezve, 
az ügyet új eljárásra az elsőfokon eljárt bíróságnak adja vissza.

12 .) A perújítást és a törvényességi óvást illetően a javaslat a bírói szervezeti törvénynek 
megfelelően rendelkezik. A javaslat perújítás esetében az alapügyben hozott 
bírósági ítélet hatályon kívül helyezését a Legfelsőbb Bíróság hatáskörében utalja, 
minthogy jogerős bírósági ítélet hatályon kívül helyezése egyedül a legfelsőbb 
bírói fórum hatáskörébe utalható.

13 .) A javaslat módosítja a házassági bontópert előkészítő eljárásra vonatkozó 
szabályokat és azokat több olyan szabállyal egészíti ki, amely az előkészítő eljárás 
eredményességét hatékonyabban biztosítja. A javaslat szerint az előkészítő eljárás 
során a bíróság a szükséghez képest bizonyítást is elrendelhet és megkísérli a 
felek kibékítését. Nincs helye előkészítő eljárásnak a javaslat értelmében, ha 
valamelyik házastárs szabadságvesztésbüntetését tölti. Az eljárást befejezetté 
nyilvánító végzést minden esetben kézbesítés útján kell közölni a felekkel, hogy 
így a házasság felbontását újból megfontolhassák.

14 .) További biztosítékot jelent az alaptalan eljárások megindításának elhárítására 
a javaslatnak az a rendelkezése, amely szerint fizetési meghagyásos eljárásban 
is kötelezővé teszi a bizonyítékok megjelölését.

IV.

Az előterjesztett javaslattal a belügyminiszter, a honvédelmi miniszter, a legfőbb 
ügyész és a Legfelsőbb Bíróság elnöke egyetért, illetőleg az általuk tett észrevétele-
ket figyelembe vettem.
A javaslat tárgyalása során meghallgatott szakértők (a Legfelsőbb Bíróság és a Fővárosi 
Bíróság bírái, az Eötvös Loránd Tudományegyetem jogi karának polgári eljárásjogi 
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professzora, az Állam- és Jogtudományi Intézet képviselője) nem értenek egyet a 
javaslatnak azzal a rendelkezésével, hogy a bírósági határozatokat – kihirdetésük előtt 

– teljesen írásba kell foglalni, továbbá hogy a határozatok szerkezete a jelenleg használatos 
szerkezettől eltérjen. A szakértők álláspontját a legfőbb ügyész is megfontolandónak tartja.
A szakértők álláspontja szerint a határozat teljes szövegének kötelező előzetes írásba 
foglalása részben felületes határozatszerkesztést eredményez, részben pedig indoko-
latlanul megvárakoztatja a feleket. A bíróságok az állami, társadalmi és szövetkezeti 
szervek egymás elleni pereiben az ítéleteket jelenleg a tárgyaláson írásba foglalják. A 
fellebbezési bíróságoktól állandóan érkezik panasz, hogy az így írásba foglalt ítéletek 
indoklása felületes, az érdemi döntés nincs kellőképpen megalapozva. Másrészt 
viszont, ha a polgári perrendtartás általánosan kötelezővé teszi a határozatok írásba 
foglalását, ez arra az eredményre fog vezetni, hogy ha a bírósági tanács pontosabb 
munkát kíván végezni, és a feleket sem akarja megvárakoztatni, határozat hirdetésre 
külön határnapot tűz, ami viszont az ügy elhúzását jelenti. A kötelező írásba foglalás 
folytán a tárgyalások időtartama szükségszerűen meghosszabbodik, a tanácsok egy 
napon kevesebb ügyet tudnak tárgyalni.
A kérdés szabályozása a szovjet jogban nem egységes, mert míg a szovjet büntető 
perrendtartás szerint az ítéletet nyomban a tárgyaláson kell írásba foglalni, addig a 
szovjet polgári perrendtartás szerint az írásba foglalásra három nap áll rendelkezésre. A 
javaslat mellett szól az, hogy a bíróságnak a tárgyaláson végleges formában kell számot 
adnia arról, milyen alapon jutott el ítéleti következtetéseihez, nem helyes, ha a bíróság 
utólag foglalja írásba az ítéletet, s ebben esetleg a felekkel szóban közölt indoklástól 
el is térhet, utólag módosíthatja indokait. Ha bonyolultabb ügyről van szó, a bíróság 
az ítélethirdetést el is halaszthatja. Egyébként az utólagos írásba foglalás azt is jelenti, 
hogy az ítélet szövegének és indokainak kialakításánál a népi ülnököknek valójában már 
nincs is szerepük, ami nem helyes. Mindezeknél fogva a javaslat jelenlegi szövegének 
elfogadását javasolom.
A határozatok szerkezetére vonatkozóan a szakértők azt az álláspontot foglalták el, hogy 
a jelenlegi szerkezet megegyezik az államigazgatási eljárásban is használatos szerkezettel 
(bevezető rész, rendelkező rész, indoklás), ezt a szerkezetet az állampolgárok ismerik 
és nincs semmi nyomós indok ennek a szerkezetnek a megváltoztatására.
A szovjet jog szerint a határozat bevezető, megállapító és rendelkező részből áll. Ezt 
a megoldást követi az előterjesztett javaslat is, mert ez felel meg a bírói tevékenység 
rendes menetének, amely a tényállás megállapításából indul ki s ezt követően vonja le 
az ítéleti következtetést. Az ítéletszerkesztés jelenlegi rendszere oda vezet, hogy a bíró 
utólag, hosszadalmasan indokolja rendelkezését, mintegy megmagyarázza azt, holott 
előzetesen kell azokat a ténymegállapításokat és jogi okfejtéseket közölnie, amelyek a 
kereset megítéléséhez vagy elutasításához vezették. Ezért a javaslat jelenlegi szövegének 
fenntartását javaslom.
A javaslatnak a szakértők véleménye alapján történő esetleges módosítása szükségképpen 
felveti a büntető perrendtartás már elfogadott szövegének megfelelő módosítását is.
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V.

Javaslom, hogy a Minisztertanács járuljon hozzá a csatolt törvényjavaslatnak, továbbá 
annak mellékleteként a polgári perrendtartásról szóló 1952: III. törvény új, a javaslat 
által módosított teljes szövegének az Országgyűlés elé terjesztéséhez. Az Országgyűlés 
a javaslat elfogadása esetében a polgári perrendtartás módosításáról szóló törvényt 
a hatályos polgári perrendtartás teljes szövegének a törvény mellékleteként való 
közlésével hirdetné ki.
A polgári perrendtartás módosításáról szóló törvény hatályba léptetéséről, valamint 
a szükséges átmeneti rendelkezésekről szóló törvényerejű rendelet tervezetét külön 
terjesztem a minisztertanács elé.

VI.
Kérem a Minisztertanácsot, fogadja el a következő

határozatot:

1 .) A Minisztertanács a polgári perrendtartás módosításáról szóló törvényjavalatot 
elfogadja és a legközelebbi országgyűlés elé terjeszti.

2 .) A Minisztertanács javasolja az országgyűlésnek, hogy a törvényjavaslat elfogadása 
esetében a polgári perrendtartás módosításáról szóló törvény a hatályos polgári 
perrendtartás teljes szövegének a törvény mellékleteként való közlésével 
kerüljön kihirdetésre.

Budapest, 1954. évi május hó 4. napján.

Kovács Kálmán s.k.
az igazságügyminiszter első helyettese

MNL OL XIX-A-83-a-527 464–468.
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33.

[540615 Elnökségi ülés]

[Gyorsírásos jegyzőkönyv]

Jegyzőkönyv
a Minisztertanács elnökénél 1954. június 15-én tartott referátumról

Napirend1

1 . A mezőgazdaság munkaerőszükségletének biztosítása
Előadó: Vas Zoltán elvtárs
Meghívottak: Hidas István elvtárs, Bognár József elvtárs, Tisza József elvtárs, Szíjártó 
Lajos elvtárs, Kossa István elvtárs, Gergely Miklós elvtárs, Pogácsás György elvtárs

2 . Az 1954. évi terménybegyűjtés végrehajtása
Előadó: Pogácsás György elvtárs
Meghívottak: Tisza József elvtárs, Varga András elvtárs

3 . Az 1954. évi adóbevételi terv
Előadó: Olt Károly elvtárs
Meghívottak: Gergely Miklós elvtárs, Tauszk György elvtárs

4 . Magánkereskedői iparjogosítványok kiadása
Előadó: Gergely Miklós elvtárs
Meghívott: Bognár József elvtárs

5 . IKKA-ajándékcsomag-forgalom rendezése
Előadó: Gergely Miklós elvtárs
Meghívott: Bognár József elvtárs

6 . Az iparművészet egyes feladatairól és Iparművészeti Tanács létesítéséről 
Előadó: Kiss Árpád elvtárs
Meghívott: Bognár József

1 Az ülés tervezett napirendjeit a jegyzőkönyvhöz csatolt kimutatás („a Minisztertanács elnökénél 
1954. június 15-én du. 3 órakor előadásra kerülő előterjesztések”) rögzítette.

1954. június 15.
33
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7 . 
a.) Az MTH szervezetének egyszerűsítése
b.) Az MTH feladatainak és hatáskörének kibővítése

Előadó: Gergely Miklós elvtárs
Meghívott: Kossa István elvtárs

8 . Egészségügyi intézmények céljára visszaadott épületek beruházásainak részleges 
dokumentációval történő kivitelezése
Előadó: Kéri József elvtárs
Meghívott: Dés Mihály elvtárs

9 . A raktárak és kereskedelmi üzletek dolgozóinak jutalmazása 
Előadó: Szász Márton elvtárs
Meghívottak: Gergely Miklós elvtárs, Papp István elvtárs

10 . Gépkocsivezetők premizálása üzemagyag-megtakarítás és a megtett tonnakilométer 
alapján
Előadó: Szász Márton elvtárs
Meghívottak: Gergely Miklós elvtárs, Papp István elvtárs

11 . 1954. évi magyar–lengyel árucsereforgalmi és fizetési megállapodás 
Előadó: Gergely Miklós elvtárs

12 . A Számviteli Főiskola pénzügyi tagozatának megszüntetése 
Előadó: Gergely Miklós elvtárs

13 . A Pénzügyminisztérium devizaosztályának főosztállyá való átszervezése 
Előadó: Gergely Miklós elvtárs

14 . Egyes megvont nyugdíjak újra folyósítására hitel engedélyezése
Előadó: Gergely Miklós elvtárs

15  . Petőházi Cukorgyár kísérleti folyamatos hidrolízis üzem beruházásának részleges 
tervdokumentációval való kezdése
Előadó: Gergely Miklós elvtárs
Meghívott: Kovács Sándor elvtárs

16 . Részletfizetéses tüzelőellátás a MÁV-dolgozók és nyugdíjasok részére 
Előadó: Papp István elvtárs
Meghívott: Gergely Miklós elvtárs
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17 . Kisipari hitelakció
Előadó: Papp István elvtárs
Meghívott: Gergely Miklós

18 . Az É. M. 33. sz. mélyépítőipari tröszt megszüntetése
Előadó: Papp István elvtárs

19 . A tokodi XV. – XVI. akna beruházási programja
Előadó: Papp István elvtárs

20 . Műgumigyár műszaki tervezése
Előadó: Papp István elvtárs

21 . A Várépítkezés teljes tervdokumentáció nélküli folytatása
Előadó: Papp István elvtárs 

22 . A budapesti Gáz- és Kokszművek 1954. évi fejlesztésének tervezési feladata
Előadó: Papp István elvtárs

23 . Az élüzem-kitüntetést nyert vállalatok számára járó pénzjutalom nagyságának 
megállapítása
Előadó: Vas Zoltán elvtárs
Meghívott: Papp István elvtárs

24 . A határincidensek megelőzésének és kivizsgálásának módjairól a magyar–jugoszláv 
határon 1953. augusztus 28-án kötött egyezmény kiegészítése
Előadó: Kéri József elvtárs

25 . Egyes szovjet szaktanácsadók itt-tartózkodási idejének meghosszabbítása 
Előadó: Pogácsás György elvtárs

26 . Nemzetközi mezőgazdasági gépbemutató rendezése
Előadó: Pogácsás György elvtárs

27 . Kulturális és szórakoztató intézmények, üzemek bevételeinek fokozása 
Előadó: Kiss Árpádné elvtárs

28 . Egyes katonai kitüntetések kivitelezésének megváltoztatása
Előadó: Vas Zoltán elvtárs
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29 . Az 1019/1953./III.24./ Mt. h. sz. határozat rendelkezéseinek kiterjesztése a 
büntetés-végrehajtási Őrség tagjaira
Előadó: Vas Zoltán elvtárs

30 . Weil Emil egyetemi tanár kinevezése
Előadó: Vas Zoltán elvtárs 

31 . Erdei Ferencné, a Kultúrkapcsolatok Intézete főtitkárának felmentése 
Előadó: Vas Zoltán elvtárs

32 . Dömötör Ferenc r[end]k[ívüli] követ és megh[atalmazott] miniszter özvegyénének 
nyugdíja 
Előadó: Vas Zoltán elvtárs 

33 . Rab György részére kiemelt fizetés engedélyezése 
Előadó: Vas Zoltán elvtárs 

34 . Benczúr Gyula és Benczúr Ida kivételes nyugdíja
Előadó: Vas Zoltán elvtárs 

35 . Csernáth Elek kivételes nyugdíja
Előadó: Vas Zoltán elvtárs

1 .) A mezőgazdaság munkaerő-szükségletének biztosítása.2

Előadó: Kossa István elvt[árs]
Nagy Imre elvtárs: A végrehajtás nem kezdődött el, a határozatokat nem adták ki. A 
miniszter elvtársak még a mai napon adják ki.
Az előterjesztést jóváhagyjuk.3

2 Az 526/7/1954 számú minisztertanácsi határozat értelmében a mezőgazdasági munkák zavartalan 
elvégzése érdekében a minisztériumok, vállalatok, intézmények alkalmazotti létszámának 10–15%-át 
önkéntes jelentkezés alapján tartalékként a mezőgazdasági munkákhoz kell biztosítani. A nehézipari, 
építésügyi, begyűjtési, bel- és külkereskedelmi minisztériumok a határozatot még nem hajtották végre, 
és kérik a mentesítésüket, a határozat módosítását. Az érintettek minden esetben saját munkaterületük 
leterheltségére, munkaerőhiányára, a bel- és külkereskedelmi miniszter a kereskedelmi dolgozók 

„habitusára” hivatkoztak. Mivel ezek a minisztériumok nem intézkedtek a határozat végrehajtása 
iránt eleve megakadályozták a jelentkezést olyan helyekről, ahonnan az alkalmazottakat el lehetne 
engedni anélkül, hogy ez a munkájukat veszélyeztetné. A határozati javaslat a módosítási kérelmek 
elutasításával egyidejűleg elrendelte az eredeti határozat azonnali végrehajtását.

3 A Minisztertanács az előterjesztést 540615/1/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.

33/1
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2 .) Az 1954. évi terménybegyűjtés végrehajtása.4

Előadó: Sági [Sághy Vilmos] elvt[árs] 
Pogácsás György elvtárs: A korábbi években aratás idején a Minisztertanács határozatot 
adott ki, egy mozgósító határozatot. Felvetődik a kérdés, hogy erre jelenleg szükség van-e. 
Javaslom, hogy térjünk el a korábbi évek gyakorlatától, mert azt hiszik majd a parasztok, hogy 
új begyűjtési rendeletről van szó. Javaslom, hogy a begyűjtési miniszter az érvényben lévő 
minisztertanácsi határozatokat használja fel, azokat magyarázva vezércikket tegyen közzé 
a Szabad Népben. Ezzel a figyelmet ráirányítjuk a kérdésre, de nem lesz új rendezés jellege.
Sági [Sághy] Vilmos elvtárs: Egyetértek Pogácsás elvtárs javaslatával, de az elvtársak 
maximális segítségét kérem az agitációs munkához.
Nagy Imre elvtárs: Ahogy közeledünk a begyűjtés felé, úgy kell előtérbe állítani 
ezt a kérdést. A propaganda minden eszközét igénybe kell venni, a rádiót, a hangos 
híradót és az egyes vidékeken előforduló minden lehetőséget. A minisztériumnak 
kezdeményezőnek kell lenni még a párt propagandaszervei felé is. Kampánytervet 
kellene kidolgozni erre. Ebben nekünk is segíteni kell.
A javaslatra semmi szükség nincs. Ezt mi minden évben csináltuk megszokásból. 
Ami ebben benne van, azt a szervek felé belső utasításként meg kell adni, hogy mik a 
feladataik. Ellenőrizni kell, hogy ezeket végre is hajtsák.
Sági [Sághy] elvtárs: Vannak olyan dolgok, amelyek ellentétesek, az elvtársak észrevételei 
szerint. Ilyen a tanácsok és hivatalok együttműködésének kérdése. Ez az elvtársak 
véleménye szerint elvileg helytelen.
Nagy Imre elvtárs: Igen, ezt majd meg kell beszélni.5

3 .) Az 1954. évi adóbevételi terv.6

Előadó: Olt Károly elvtárs. 
A táblázatban Bács-Kiskunnak 68 millió van előirányozva. A feladatot 3 millióval csökkentjük.
Nagy Imre elvtárs: Az előterjesztést elfogadjuk.7

4 A napirend előterjesztése nem található a jegyzőkönyv mellékletei között.
5 A napirendről határozatot nem hoztak.
6 A pénzügyminiszter előterjesztésében tájékoztatta a Minisztertanácsot az I. és II. negyedévi lakossági 

adóbevételi terv teljesítéséről. E szerint az I. negyedévben a 750 millió forintra tervezett bevételből 
(ebből 480 millió Ft készpénzadó) 582,6 millió forint folyt be. A II. negyedévben a terv eredetileg 650 
millió forint volt, amit az előző negyedévi elmaradás miatt 700 millió forintra (ebből 450 millió Ft 
készpénzadó) emeltek fel, ami az előzetes adatok szerint várhatóan teljesül. A III. negyedév bevételi 
tervét mindezek figyelembevételével 1092 millió forintban (ebből 520 millió Ft készpénzadó) javasolják 
megállapítani, ami helyreállítja az éves terv egyensúlyát. A kötelező tűz- és jégkárbiztosítási díjak 
bevételi terve az előző negyedévhez hasonlóan 50 millió Ft. 

7 A Minisztertanács az előterjesztést 540615/3/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
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4 .) Magánkereskedői iparjogosítványok kiadása.8

Előadó: Bognár József elvt[árs]
Nagy Imre elvtárs: A javaslatot elfogadjuk.9

5 .) IKKA és ajándékcsomag-forgalom rendezése.10

Előadó: Bognár József elvt[árs] 
Ennek igen jelentős devizahozama van. Javasolom, hogy csináljuk meg, mert érdemes.
A 2. oldalon a 2. pontnál a zongorát hagyjuk ki.11

A 3. pontnál arról van szó, hogy vannak olyanok, akik szegényebb emberek és külföldi 
rokonaik vannak. Idáig, hogyha külföldről csomagot kapott, például használt ruhaneműt, 
nagy vámot kellett fizetnie érte. Most megengedjük, hogy a külföldi rokon fizesse ezt 
ki. Azt meghatározhatjuk, hogy az ilyen csomagban mi lehet.12

Nagy Imre elvtárs: Helyes, így elfogadhatjuk a javaslatot.13

6 .) Az iparművészet egyes feladatairól és Iparművészeti Tanács létesítéséről.14

Előadó: Darvas József elvt[árs] 

8 Az előterjesztést lásd Melléklet 1/a.
9 A Minisztertanács az előterjesztést 540615/4/1954 számú nem nyilvános határozatával 

jóváhagyta. Lásd Melléklet 1/b.
10 A bel- és külkereskedelmi miniszter előterjesztésében tájékoztatta a Minisztertanácsot az 1951–1953 

folyamán az IBUSZ Külföldi Kereskedelmi Akció (IKKA) keretében, illetve a postán keresztül 
küldött ajándékcsomagok forgalmáról. E szerint postai úton 1951-ben 197 ezer, 1952-ben 110 ezer, 
1953-ban 58 ezer csomag érkezett, míg az IKKA-forgalom nettó devizabevétele átlagosan 2 millió 
amerikai dollár volt. Az IKKA-ajándékok esetében növelte a bevételeket, hogy sok esetben belföldi 
árut adtak ki az utalványokra. Ez az ajándékozási rendszer bevált, így javasolják, hogy a kiadható 
csomagok értékhatárát személyenként és havonta 40 USD-ről 60 USD-re emeljék.

11 A határozati javaslat 2. pontja szerint „500 USD értékig tartós fogyasztási cikkek (nagy rádió, zongora, 
motorkerékpár stb.) az értékhatáron felül is kiszolgáltathatók. Ezeknek a cikkeknek az árulistáját a 
bel- és külkereskedelmi miniszter a pénzügyminiszterrel egyetértésben készítse el.”

12 A határozati javaslat 3. pontja szerint „Lehetőséget kell biztosítani arra, hogy a kizárólag ruhaneműt 
tartalmazó postacsomagok vámja külföldön vásárolt vámmentesítő jegyekkel is leróható legyen. Ez 
esetben a Ft vám elesik. A vámmentesítő jegyzék ára »libránként« 1 USD.”

13 A Minisztertanács az előterjesztést a módosító javaslatok figyelembevételével 540615/5/1954 számú nem nyilvános 
határozatával jóváhagyta, azzal a kitétellel, hogy a határozati javaslat 3. pontjában említett lehetőség ideiglenesen 
november 30-ig áll fenn. Ezt a külföld felé irányuló tájékoztatásban hangsúlyozni kell. A rendszer további 
alkalmazására a bel- és külkereskedelmi miniszter december folyamán a tapasztalatok alapján tegyen javaslatot.

14 A népművelési miniszter előterjesztésében hangsúlyozta, hogy az életszínvonal emelkedésének maga után 
kell vonnia nem csupán a mindennapi használati tárgyak minőségének javítását, de a lakosság ízlésének 
fejlesztését is. A forgalomban lévő használati tömegcikkek művészi kivitelezése azonban még korántsem 
megfelelő, miközben a komoly hagyományokra visszatekintő iparművészeti ágak (kerámiakészítés, 
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Nagy Imre elvtárs: A létesítéshez elvileg hozzájárulunk azzal, hogy ez egy tanácsadó 
szerv, munkáját részleteiben ki kell dolgozni, pénzügyi kihatását meg kell vizsgálni. 
Elnöke Darvas elvtárs.15

7 .) Kulturális és szórakoztató intézmények, üzemek bevételeinek fokozása.16

Előadó: Olt Károly elvtárs. 

porcelánfestés, ötvösség, bőrdíszmű) hanyatlásnak indultak. Ennek egyik oka, hogy az ipar, a kereskedelem 
és az iparművészet között nincs megfelelő kapcsolat, másrészt a tehetséges fiatal iparművészek nem 
tudnak elhelyezkedni, nem kapnak megbízásokat. A továbblépés érdekében – javaslata szerint – a 
könnyűipari miniszter felügyelete alatt, a népművelési miniszter elnökletével, véleményező és javaslattevő 
szervként Iparművészeti Tanácsot kell létrehozni, melynek tagjait a könnyűipari miniszter, a bel- és 
külkereskedelmi miniszter, az építésügyi miniszter delegálja az Építőművészek Szövetsége és a Magyar 
Képző- és Iparművészek Szövetsége tagjai közül. A Tanács hatásköre kiterjed a fiatal iparművészek 
elhelyezésére, tervszerű továbbképzésük megszervezésére, az ipari kollekciók tervrajzainak és modelljeinek 
véleményezésére, a legfontosabb ágazatok fejlesztési irányelveinek kidolgozására, az exportra szánt áruk 
választékbővítésére vonatkozó javaslatok készítésére, nemzetközi kapcsolatok kiépítésére, a népi-nemzeti 
kultúra hagyományai felhasználásának biztosítására, pályázatok kiírására, kísérleti munkák támogatására. 
A Tanács javaslatait, észrevételeit közli az illetékes miniszterekkel, akik felelősek azért, hogy a művészi 
képesítést kívánó tervezést iparművészek végezzék, akik ellenőrizhetik a kivitelezést is. A Tanács munkáját 
szakbizottságok segítik, melyek az egyes művészeti ágakra vonatkozóan javaslatokat készítenek, véleményt 
mondanak. A könnyűipari miniszter az egyes művészeti ágazatok fejlődésének elősegítésére hozzon létre 
kutatások és kísérletek végzésére alkalmas műhelyeket. A könnyűipari, az építésügyi és népművelési 
miniszter a főiskolai és középiskolai iparművészeti oktatás felett egyeztetett módon társfelügyeletet 
gyakorol, amelynek keretében az ipar szükségleteit az 1954/1955. évi beiskolázásnál már érvényesíteni kell.

15 A Minisztertanács az előterjesztést jóváhagyta, és kiadta 1.049/1954 (VI:26) Mt. h. számú határozatát, 
amelyben a Tanács felügyeletét a népművelési miniszter hatáskörébe utalta (MK 1954. 45. sz., június 
26. – helyesbítése 1954. 47. sz., június 30.).

16 Tekintettel arra, hogy a kormányprogram végrehajtása nyomán jelentősen megnőtt a lakosság vásárlóereje, 
nagyobb összeget tudnak kulturális igényeik kielégítésére fordítani. Ez lehetővé teszi, hogy a kulturális 
és szórakoztató intézmények bevételeit növeljék és a nagy mérvű állami támogatást csökkentsék. 
Előterjesztésében a pénzügyminiszter – többek között – javasolta, hogy emelni kell a megjelenő 
szépirodalmi és ifjúsági könyvek számát és példányszámát; a könyvterjesztő vállalatoknál hosszú ideje 
elfekvő, közel 40 millió forint értékű könyvkészletet felül kell vizsgálni és dönteni kell a selejtezésükről, 
illetve értékesítési lehetőségükről; a rádió-előfizetők számát 1954-ben 30 000 fővel kell növelni; a Lapkiadó 
Vállalatnál emelni kell a folyóiratok példányszámát; a mozik veszteségét a filmek, az előadások és nézők 
számának emelésével kell csökkenteni; a mozik és az Operaház esetében felül kell vizsgálni a csoportos 
látogatások és a bérletek kedvezményeit; emelni kell az operaházi előadások számát; a prózai színházaknál 
megszüntetendők a díjtalan bemutatók; jobban ki kell használni a színészek munkaidejét; a tanácsi és 
üzemi kultúrotthonokban tánctanfolyamokat kell szervezni. A sport területén növelni kell a nemzetközi és 
országos sportrendezvények kínálatát és látogatottságát, jobban ki kell használni a Népstadion adottságait.
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Ez a javaslat nagyon sok bizonytalanságot tartalmaz. A Népművelési Min[isztérium] a 
javaslathoz tartozó kimutatáshoz ellenjavaslatot tett. Így a Szépirodalmi Könyvkiadónál 
a bruttó bevétel szerint 65 millió Ft.17 Ezt azonban olyan feltételhez köti, hogy a 
minisztériumok a részükre engedélyezett papírkeret egy bizonyos százalékát átadják. 
Ez szerintem igen bizonytalan.18

A másik probléma a film kérdése. Véleményünk szerint nincs semmi indoka annak, 
hogy egy-egy film elkészítési költsége félmillióval emelkedjék.19 Probléma az 1,8 millió 
devizaforint kérdése is.20

Javaslom, hogy a Minisztertanács fogadja el az 56,9 milliós nettó bevételi javaslatot.21

Gerő Ernő elvtárs: Az eredeti előterjesztést javaslom elfogadni azzal, hogy a két 
tételt meg kell vizsgálni.
Nagy Imre elvtárs: Fogadjuk el a 38,2 számot, a többit ki kell vizsgálni.22 A filmnél a 
filmgyártás előmozdítására foglaljunk állást úgy, hogy a félmilliós költségtöbbletet 
használják fel, mert megéri nekünk.
A bérleti kedvezmények megszüntetését egyelőre hagyjuk, most úgysem érdemes 
már vele foglalkozni.23

8/a ) Az MTH szervezetének egyszerűsítése.24

Előadó: Kossa István elvt[árs] 

17 Az előterjesztéshez csatolt költségkimutatás szerint a Szépirodalmi Kiadónál eredetileg bruttó 26 
millió forint bevételt terveztek. 

18 A Népművelési Minisztérium kérésére a határozati javaslat 1. a) pontjában a szépirodalmi és ifjúsági 
könyvkiadás növeléséhez szükséges 400 tonna papírt az egyes minisztériumok 1954. évi keretéből 
kívánták elvonni és a Kiadói Tanács rendelkezésére bocsátani.

19 A határozati javaslat 1. d) pontja szerint egy-egy film önköltségét az 1953. évi szinten kell tartani, 
ellentétben a Népművelési Minisztérium javaslatával, ami félmilliós emelést irányzott elő.

20 A Népművelési Minisztérium a határozati javaslat 1. d) pontjához fűzött megjegyzésében a bemutatandó 
filmek számának növelése érdekében 1,8 millió devizaforintot kért.

21 A megadott összeg nem értelmezhető, miután a csatolt kimutatásban ilyen nem szerepel.
22 Az előterjesztéshez csatolt költségkimutatásban a „népművelés” területén 38,2 millió forint nettó 

bevétellel számoltak.
23 A Minisztertanács az előterjesztést több módosítással 540615/1954 számú nem nyilvános határozatával 

jóváhagyta. Az Operaházat illető javaslatokat kihagyták a határozatból.
24 Az MTH működésében a központi szervek és a területen működő hét „helyi igazgatóság” párhuzamos 

tevékenysége következtében az intézetek irányításában kettősség alakult ki, miután a „helyi igazgatóságok” 
az ipari tanulóképzés sokrétű feladatait nem tudták minden részletében átfogni, így abban a központi szervek 
is részt vettek. Ugyanakkor az MTH központi szerveiben a képzési feladatok irányítása széttagolt, az egyes 
szakmák oktatásának szakszerű irányítása nem megoldott. A hiányosságok megszüntetése érdekében a 
Munkaerőtartalékok Hivatalának elnöke előterjesztésében javasolta a „helyi igazgatóságok” megszüntetését, 
az intézetek vezetői önállóságának kiterjesztését, a Központban a testnevelés, a sport és az egészségügy 
egységes irányítás alá helyezését, a Munkaerőtartalékok Sportegyesülete országos és területi elnökségeinek 
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A Titkárság észrevételeivel kapcsolatban: A 9., 10. pontokhoz tett észrevételekkel 
egyetértek. A 11. pont második bekezdésével kapcsolatban: nem kell ahhoz KÖZELBIZ. 
Itt kétszobás lakásokról van szó, átalakítás nem kell, csak oda kell adni a beosztottaknak.25

Nagy Imre elvtárs: Rendben van, ez helyes.
Kossa István elvtárs: A 12. ponttal kapcsolatos észrevételt, ha elfogadjuk, akkor nekünk 
abból nehézségeink származnak.26

Nagy Imre elvtárs: Elvileg ez június 30-ig rendeződik. Azt hiszem, ezt el lehet fogadni.
Kossa István elvtárs: Az utolsó észrevételt nem értem. Más a központi és más az intézetek 
apparátusa. A kettő nem függ össze.
Nagy Imre elvtárs: Ezt akkor hagyjuk el, az előterjesztést az egyéb észrevételekkel elfogadjuk.27

8/b ) Az MTH feladatainak és hatáskörének kibővítése.28

Előadó: Kossa István elvtárs.
Hegedüs András elvtárs: Itt sok a vita, javaslom, vigyük előbb a miniszterek elé megtárgyalásra.
Gerő Ernő elvtárs: Helyesek a dolgok, amik itt vannak, de az általános ellenőr-
zést aggályosnak tartom.
Kossa István elvtárs: Ezzel egyetértek.
Gerő Ernő elvtárs: Ezen túlmenően van egy biztonsági kérdés. Vannak nekünk titkos 
üzemeink. Ha egy üzemben háromféle szerv ugyanazt ellenőrzi, annak nem lesz jó vége. 

megszüntetését, az ellátási és a szociális-jóléti feladatoknak a beruházási területtel való összevonását. A 
július elsején kezdődő átszervezés nyomán az apparátus létszámát 213 fővel kell csökkenteni, akik közül 
az arra alkalmasakkal az intézetek vezetését kell megerősíteni, a többieket pedig az iparba kell irányítani.

25 A határozati javaslat 11. pontjának második bekezdése szerint „A Helyi Igazgatóságok megszüntetésével 
a felszabaduló helyiségeket elsősorban a mezőgazdasági képzéshez szükséges helyiségigények kielégítésére 
kell felhasználni, a többiből pedig az MTH-alkalmazottak lakásszükségletét kell biztosítani.”

26 A határozati javaslat 12. pontja szerint „Az átszervezéssel felszabaduló béralap egy része felhasz-
nálható az MTH béralapjának növelésére. Ezzel egyrészt biztosítani kell, hogy az átszervezéssel 
alacsonyabb beosztásba kerülők lehetőleg anyagi hátrányba ne kerüljenek, másrészt az MTH igen 
alacsony átlagbérei felemelhetőek legyenek.” A szöveggel kapcsolatos észrevételeket nem ismerjük, 
a 12. pont kimaradt a határozatból.

27 A Minisztertanács a módosító javaslatok figyelembevételével az előterjesztést 540615/8/a/1954 számú 
nem nyilvános/határozatával jóváhagyta.

28 A munkaerőgazdálkodás összehangolása, a vállalati munkaerő-gazdálkodás ellenőrzése és az új munkaerők 
elhelyezkedésének elősegítése érdekében indokolttá vált a Munkaerőtartalékok Hivatala feladatainak és 
hatáskörének kibővítése. A MTH elnöke ennek érdekében előterjesztésében javasolta, hogy a Hivatal a jövőben 
vizsgálja és elemezze a népgazdaság és az egyes iparágak munkaerőhelyzetét, dolgozza ki a szükséges operatív 
intézkedéseket és szervezze meg azok végrehajtását, illetve ellenőrzését. Gondoskodjon a munkaerő-felesleg 
átirányításáról a betöltetlen munkahelyekre, vegyen részt az országos munkaerőmérlegek elkészítésében, 
a tanácsok munkaerő-gazdálkodási szerveivel együtt ellenőrizze a vállalatok munkaerő-gazdálkodását, az 
1955. január 1-jétől működjön együtt a Központi Statisztikai Hivatallal és az Országos Tervhivatallal az 
éves megyei munkaerőmérlegek elkészítésében, Az új feladatoknak megfelelően dolgozza át az ügyrendjét.
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Egy szervnél legyen egy különleges szerv, amely ezzel a kérdéssel foglalkozik. Ettől 
függetlenül a javaslatot el kellene fogadni. Az MTH-nak vannak közvetlen feladatai 
a most folyó racionalizálással kapcsolatban. Meg kellene bízni, hogy ilyen ügyekben 
eljárjon. Erre javaslatot kell kidolgozni.
Kossa István elvtárs: Erre a javaslat kidolgozás alatt áll.
Gerő Ernő elvtárs: A másik, szélesebb javaslatot ne várjuk be.
Nagy Imre elvtárs: A racionalizálási javaslatot Kossa elvtárs hozza be. A szélesebb 
javaslatot itt kell kidolgozni a Titkárságon.
Kossa István elvtárs: Javaslom, hogy a 2. pontot fogadja el a Minisztertanács.29

Vas Zoltán elvtárs: Javaslom a 3. pontot is elfogadni.30

Nagy Imre elvtárs: Ezek azok a kérdések, amelyeket be kell hozni a racionalizálási 
javaslattal. A 3. pontot abba kell bevenni, a 2. pontot azonban fogadjuk el.31

9 .) Egészségügyi intézmények céljára visszaadott épületek beruházásainak részleges 
dokumentációval történő kivitelezése.32

Előadó: Kéri József elvtárs. 
A soproni kérdésben nem kell határozat.33

Nagy Imre elvtárs: A soproni kivételével a többit elfogadjuk. A tervdokumentáció 
elkészítésének határidejét a határozatban rögzíteni kell.34

29 A határozati javaslat 2. pontja szerint [1] „A munkára jelentkező dolgozók megfelelő elhelyezkedésének 
elősegítése érdekében az MTH szervezzen – a helyi tanácsok felügyelete alatt – a nagyobb városokban, 
járási székhelyeken munkaerő-irányító irodákat. Az irodák működésére vonatkozó szabályzatot 
az MTH dolgozza ki. A dolgozók munkába irányítását úgy kell megszervezni, hogy az nem lehet 
azonosa már megszüntetett kötelező közvetítés visszaállításával. [2] Az irodák dolgozóinak létszámát 
a tanácsok jelenleg munkaerő-gazdálkodással foglalkozó állományából kell biztosítani. Az irodák 
költségeit – az MTH előterjesztése alapján – a Pénzügyminisztérium a tanácsok költségvetésében 
biztosítsa. Az irodák fenntartási költségei az évi 300 000 Ft-ot nem haladhatják meg.”

30 A határozati javaslat 3. pontja szerint „Az MTH gondoskodjon arról, hogy a népgazdaság egyes 
területeiről a nagyobb arányban jelentkező munkaerő-feleslegek átirányítása – a minisztériumokkal 
egyetértésben a betöltetlen munkahelyekre szervezettek történjék.”

31 A Minisztertanács a módosító javaslatok figyelembevételével 540605/8/b/1954 számú nem nyilvános 
határozatával az előterjesztést jóváhagyta, és kiadta 1.046/1954 (VI.23. Mt. h. számú határozatát a 
Munkaerőirányító Irodák szervezéséről (MK 1954. 44. sz., június 23.).

32 Az egészségügyi miniszter az MDP KV határozata alapján egészségügyi intézmények céljára visszaadott 
épületek: a soproni tbc gyógyintézet, a csákvári tbc betegotthon, a Vas utcai szülészeti kórház (volt 
Pajor szanatórium), a tatabánya-síkvölgyi és a dobai ún. sheltertelep – tervezési munkáinak gyors 
befejezése és a kivitelezésnek részleges dokumentációval történő megkezdése ügyében tett előterjesztést. 

33 Itt csak az építési tervek készültek el, nem készültek el viszont a statikai tervek, így a felvonulás 
és a bontás kezdődhetne el. Az Országos Építési Hivatal, tekintettel a beruházás nagyságára, nem 
javasolta az engedély megadását.

34 A Minisztertanács az előterjesztést a módosításokkal 540615/9/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
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10 .) A raktárak és kereskedelmi üzletek dolgozóinak jutalmazása.35

Előadó: Szász Márton elvtárs.
A Belker[eskedelem]-nek az volt a javaslata, hogy a rendszeres premizálást fenn kell 
tartani. Ez nem helyes. Semmi erkölcsi alapja nincs annak, hogy hiánymentesség esetén 
rendszeres prémiumot fizessünk. Az 1 700 000 Ft-ot ki kell fizetnünk.
Nagy Imre elvtárs: A javaslatot elfogadjuk.36

11 .) Gépkocsivezetőknek az üzemanyag-megtakarítás és tonnakilométer együttes 
premizálása37

Előadó: Szász Márton elvtárs 
Javaslom a Közlekedésügyi Minisztérium eredeti javaslatának elfogadását. A Titkárság 
észrevételével egyetértek. Mi megjegyeztük a minisztérium felé, hogy béralapon belül 
oldják meg, de rájöttem, hogy ez nem olyan egyszerű dolog, béralap-emelkedést jelent. 
Ennek megfelelően fogjuk átfogalmazni ezt a részt.38

Nagy Imre elvtárs: Ezzel az észrevétellel a javaslatot elfogadjuk.39

35 A raktárakban és a kereskedelmi üzletekben dolgozók számára a 98/1952 (X.19) M.T. számú 
rendelet 11.§-a lehetővé teszi, hogy hiánymentes raktár- vagy árukezelésért – a forgalom függvényében 

– prémiumban részesüljenek. A tapasztalatok szerint azonban a prémiumrendszer nem jár a kívánt 
eredménnyel, a raktárak jelentős részében a leltárhiány nem ellenőrizhető, így olyan esetben is 
kifizetések történhetnek, amikor valójában hiány van. Mindezen felül a prémiumfizetés évről évre 
igen jelentős költségkihatással járna. A Minisztertanács Bértitkársága előterjesztésében javasolta a 
hivatkozott jogszabályi pont hatályon kívül helyezését azzal a kitétellel, hogy mindazok a dolgozók, 
akiknek az 1952. október 19. és 1954. május 1. közötti időszakban nem volt leltárhiányuk, egyszeri 
jutalomban részesíthetők. A jutalmazásra 1,7 millió forint áll rendelkezésre. Ezen túlmenően a 
miniszternek, illetve a vállalat igazgatójának joga van a hatályos prémiumrendszer szabályai szerint 
hiánymentes leltár esetén prémiumot kitűzni.

36 A Minisztertanács az előterjesztést 540615/10/1954 számú határozatával jóváhagyta, és kiadta 35/1954 
(VI:23) M.T. számú rendeletét (MK 1954. 44. sz., június 23.).

37 A közlekedés- és postaügyi miniszter előterjesztésében kezdeményezte, hogy az 502/24/1954 számú 
határozatban öt teherfuvarozási vállalat esetében az üzemanyag-költségcsökkentésre és az elszállított 
áru mennyiségének növelésére engedélyezett összevont prémiumfizetést – az eddigi tapasztalatok 
alapján – terjesszék ki valamennyi súlydíjas alapon foglalkoztatott tehergépkocsi vállalatra.

38 A véleményezésre kiküldött előterjesztés nem található a jegyzőkönyv mellett. A 3. pontot a 
Minisztertanács Bértitkárságának megjegyzése alapján iktatták be: „Az üzemanyag-megtakarítás 
premizálásának bevezetése a vállalatoknál béralap-emelkedést nem okozhat és ezen a címen 
béralaptúllépés nem indokolható.” A határozatban ez változatlanul benn maradt.

39 A Minisztertanács az előterjesztést jóváhagyta, és kiadta 2.065/1954 Mt. h. számú határozatát (HT 
1954. 22. sz. június 24.).
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12 .) 1954. évi magyar–lengyel árucsere-forgalmi és fizetési megállapodás.40

Előadó: Gergely Miklós elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: A javaslatot elfogadjuk.41

13 .) A Számviteli Főiskola pénzügyi tagozatának megszüntetése.42

Előadó: Gergely Miklós elvtárs.
Gerő Ernő elvtárs: Nem kell erre rendelet, a régi rendeletet minisztertanácsi határozattal 
meg kell szüntetni. 
Nagy Imre elvtárs: Kérdezzük meg a jogi csoportot. Ha ennek a lehetősége fennáll, 
akkor így oldjuk meg. Az előterjesztést egyébként elvileg elfogadjuk.43

14 .) Pénzügymin[isztérium] devizaosztályának devizafőosztállyá való átszervezése.44

Előadó: Gergely Miklós elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: A javaslatot elfogadjuk.45

15 .) Egyes megvont nyugdíjak újra folyósítására hitel engedélyezése.46

Előadó: Gergely Miklós elvtárs:

40 A bel- és külkereskedelmi miniszter előterjesztése szerint az 1954. évi magyar–lengyel árucsereforgalmi 
és fizetési megállapodásról március 31-én aláírt jegyzőkönyv alapján az előirányzott áruforgalom 
értéke exportoldalon 423 millió devizaforint, importoldalon 345 millió devizaforint. Ez az előző 
évhez képest 12%-os, illetve 6%-os emelkedést jelent. Az exportcikkek többsége gép és gépalkatrész 
(autóbusz, motorkocsi, gőzdaru, futódaru, targonca), műszerek, nyersanyag (nyersolaj, bauxit), félkész 
termék (alumínium, timföld), mezőgazdasági termék (rizs, búza), az importcikkek többek között 
szén, koksz, különböző faáruk, horgany.

41 A Minisztertanács 540615/1954 számú nem nyilvános határozatával az előterjesztést és részletes 
mellékleteit jóváhagyta.

42 A pénzügyminiszter tekintettel arra, hogy a Marx Károly Közgazdaságtudományi Egyetemen is van 
pénzügyi tagozat, előterjesztésében javasolta az 1953/54-es tanévtől működő képzés megszüntetését. 
A tagozat 50 hallgatója a Főiskola más tagozatain folytatja a tanulmányait. Az intézkedés elősegíti a 
felsőoktatásban fennálló túlzott szakosítás csökkentését.

43 A Minisztertanács az előterjesztést jóváhagyta és kiadta 1.048/1954 Mt h. számú határozatát (HT 
1954. 44. sz., június 23.).

44 A Minisztertanács 1953. június 30-án kelt határozata alapján a Pénzügyminisztérium a volt Nemzetközi 
Főosztály keretében végzett feladatok egy részét átadta a Külügyminisztériumnak, a többi feladat 
ellátására pedig Devizaosztály néven önálló osztályt hozott létre. A Pénzügyminiszter előterjesztése 
szerint az eltelt időben a keleti és nyugati gazdasági kapcsolatok erősödése, a minisztérium irányító 
és ellenőrző funkcióinak bővülése új feladatköröket hozott létre, amelyek ellátását az önálló osztály 
keretében nem lehet elvégezni, így indokolt két osztállyal a főosztály létrehozása.

45 A Minisztertanács az előterjesztést 540515/13/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
46 A nyugdíjmegvonások ellen benyújtott panaszok alapján a Minisztertanács által elrendelt felülvizsgálat 

nyomán a pénzügyminiszter felhatalmazást kért, hogy kivételesen méltánylandó esetekben (idős 
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Gerő Ernő elvtárs: Javaslom, hogy ne kelljen a Minisztertanács elé terjeszteni a 
szabályozást. Abban azt anyagban, amit a párt elé vittek47, az irányelvek benne voltak. 
Ezt a határozatba be kell venni és a pénzügyminiszter ezt saját hatáskörben szabályozza.
Nagy Imre elvtárs: Helyes, az irányelveket be kell dolgozni.48

16 .) Petőházi Cukorgyár beruházása.49

Előadó: Gergely Miklós elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: Az előterjesztést elfogadjuk azzal, hogy a végleges tervdokumentációt 
július 15-ig kell elkészíteni.50

17 .) Részletfizetéses tüzelőellátás a MÁV-dolgozók és nyugdíjasok részére.51

Előadó: Papp István elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: A javaslatot a Titkárság észrevételei nélkül fogadjuk el.52

18 .) Kisipari hitelakció.53

Előadó: Papp István elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: Nem értek egyet a Titkárság javaslatával.

kor, munkaképtelenség, eltartó hozzátartozó hiánya) a megvont nyugdíj egy részét 3 millió forintos 
költségkeretben visszaadhassa és az erre vonatkozó szabályozást előterjeszthesse. 

47 A témát az MDP KB Politikai Bizottsága június 9-én tárgyalta a „különfélék” között. (MNL OL 276.f.53/180. ő.e.)
48  A Minisztertanács az előterjesztést 5406/15/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta. A 

határozatot lásd Melléklet 2.
49 Többéves előzetes kutatás és kísérletezés alapján elkészült a Petőházi Cukorgyár üzemében felépítésre 

kerülő kísérleti hidrolízisüzem műszaki tervdokumentációja, amelyet azonban egy szovjet szakértő 
bizottság felülvizsgált, és átdolgozására tett javaslatot. Ezt az Élelmiszeripari Tervező Intézet végzi, 
amely kisebb késéssel tudja a tervezést befejezni. Tekintve a beruházás kiemelt fontosságát és a 
kijelölt építési vállalat egyéb feladatait az élelmiszeripari miniszter kérte az építkezés megkezdésének 
engedélyezését részleges tervdokumentáció alapján. Így biztosítható az üzemkezdet 1955-ben.

50 A Minisztertanács az előterjesztést 540515/16/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta,
51 A MÁV dolgozói a Minisztertanács 520/1/1954 számú határozata alapján 9 millió forint hitelkeretet 

kaptak tüzelőbeszerzésre. Ebből fizetési előlegként csupán a dolgozók 12,5%-a részesülhetett, ami 
jelentős feszültséget okozott. Annál is inkább, mert korábban a vasutasoknak a tüzelő illetményként 
járt. A közlekedés- és postaügyi miniszter előterjesztésében kérte annak engedélyezését, hogy a MÁV 
a tüzelőellátásba bevont dolgozók és nyugdíjasok részére részletfizetés keretében Budapesten 10 q 
háztartási szenet és 3 q tűzifát, vidéken azonos értékű szenet és 3 q tűzifát utalhasson ki. A tüzelő 
kiadása június hónapban kezdődik, a hiteltörlesztésre 1954 júliusa és 1955 januárja között kerül sor. A 
korábbi akcióban fizetési előlegben részesült dolgozók a részletfizetéses ellátásban nem vehetnek részt.

52 A Minisztertanács az előterjesztést 540615/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
53 Az előterjesztés nem található a jegyzőkönyv mellékletei között.
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Egyetértek azzal, hogy a 3 milliót felhasználják. Amikor ezt felhasználták, hozzanak 
majd új javaslatot, meglátjuk akkor, mi a teendő.54

19 .) Az ÉM 33. sz. mélyépítőipari tröszt megszüntetése.55

Előadó: Papp István elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: Elfogadjuk az előterjesztést.56

20 .) A tokodi XV–XVI. akna beruházási programja.57

Előadó: Papp István elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: Az előterjesztést elfogadjuk.58

21 .) Műgumigyár műszaki tervezése.59

Előadó: Papp István elvtárs: Ennek beindulása bizonytalan dolog, de kötelezettségeink vannak.
Gerő Ernő elvtárs: Az egész probléma nincs tisztázva. Nagyon fontos és hasznos ugyan, 
de azért komplexen meg kellene nézni az egészet.
Nagy Imre elvtárs: Nézzük meg még egyszer az egészet.60

22 .) Várépítkezés teljes tervdokumentáció nélküli folytatása.61

Nagy Imre elvtárs: A javaslatot elfogadjuk.62

54 A napirendről határozatot nem hoztak.
55 Az építésügyi miniszter előterjesztésében a racionalizálási program keretében javasolta a sztálinvárosi 

székhelyű É. M. 33. számú Mélyépítőipari Tröszt egyesítését az ugyancsak sztálinvárosi É.M. 26. 
számú Állami Építőipari Tröszttel.

56 A Minisztertanács az előterjesztést 540615/18/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
57 A nehézipari miniszter előterjesztést tett a 90%-ban kész tokodi XV–XVI. akna beruházási 

programjára. A becsült szénvagyon 7,35 millió tonna, amit három műszakban átlagosan napi 100 
vagon kitermelésével hoznak felszínre. A beruházás költségkerete többek között az akna mélyítését, 
a felszíni és földalatti vasút építését, fürdőt, szénosztályozót foglal magába. A termelés 1955-ben 
megkezdődik, a munkaerő szükséglet várhatóan 960 fő. 

58 A Minisztertanács az előterjesztést 540615/19/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
59 Az előterjesztés nem található a jegyzőkönyv mellékletei között.
60 A napirendről határozatot nem hoztak.
61 A várnegyed több éve tartó helyreállítása során, ami kiterjed nemcsak a műemlék épületekre, hanem 

a hozzájuk tartozó mélypincékre is, folyamatosan számos építőművészeti és statikai problémát vet fel. 
Nem tisztázott a várberuházás pontos iránya sem. A felmerült problémák nem tették lehetővé a teljes 
tervdokumentáció előzetes elkészítését, miközben a munkát folytatni kell. Az építésügyi miniszter 
előterjesztésében javasolta a munkák teljes tervdokumentáció nélküli folytatásának engedélyezését 
és a Vár részletes rendezési tervének, továbbá a Vár és a Várpalota nagyobb jelentőségű építészeti és 
építőművészeti kérdéseinek megoldására vonatkozó irányelveknek, a városképet befolyásoló építmények 
vázlatának a mielőbbi kidolgozását és december 1-jéig az Építészeti Tanács szakbizottsága elé terjesztését.

62 A Minisztertanács az előterjesztést 540615/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
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23 .) Bp. [Budapesti] Gáz- és Kokszművek fejlesztése.63

Előadó: Papp István elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: Nem megyek bele, hogy még egyszer magunkra vegyük a tavalyi 
gondokat. Meg kell nézni, hogy mi kell ahhoz, hogy erre a határidőre meglegyen.
Papp István elvtárs: A határozati javaslat 3. pontjánál a NIP és a VKGM-mel egyetértésben 
a határidőt november 30-ban állapítottuk meg.
A melléklet 2. oldalán a 40 millió helyett 36 865 000 Ft-ban állapodott meg a NIP és az OEH.
Az üzembe helyezési határidő, december 31. nem biztosítható. A KGM erre az idő-
pontra nem tudja vállalni.
Nagy Imre elvtárs: Ezt meg kell nézni és biztosítani kell, hogy erre a határidőre minden meglegyen.

24 .) Élüzem-kitüntetést nyert vállalatok számára járó pénzjutalom nagyságának 
megállapítása.64

Előadó: Vas Zoltán elvtárs.
Gerő Ernő elvtárs: Meg kell nézni, hogy kell-e ehhez új határozat, vagy elég-e a 
végrehajtási utasítás megváltoztatása.
Nagy Imre elvtárs: Nem kell ebben a kérdésben nekünk semmit sem csinálnunk.65

25 .) Határincidensek megelőzése.66

Előadó: Kéri József elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: Elfogadjuk az előterjesztést.67

63 Az előterjesztés nem található a jegyzőkönyv mellékletei között. A témáról 540709/1/1954 szám 
alatt született elnöki határozat.

64 A Minisztertanács első elnökhelyettese és a SZOT elnöke előterjesztést tett az élüzemek számára – a 
létszámuktól függően – megállapítandó pénzjutalmak kategóriáinak pontosítására és a 1.009/1l954 
(II.3. Mt. számú határozat kiegészítésére. E szerint az egyes kategóriák (500, 1000, 5000 stb. fős 
üzemek) esetében a létszámnak megfelelő arány szerint kell a jutalom összegét megállapítani és 
kifizetni, és ilyen módon elkerülni, hogy eltérő létszámú üzemek azonos összegű jutalmat kapjanak.

65 A Minisztertanács az előterjesztést 540615/24/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
66 A külügyminiszter előterjesztést tett a magyar és jugoszláv kormány között 1953. augusztus 28-án a 

határincidensek megelőzésének és kivizsgálásának módjáról aláírt egyezmény 5. cikkelye (3) bekezdésének 
kiegészítéséről az 1954. május 8-án Eszéken aláírt egyezmény jóváhagyására. A kiegészítés szerint a 
határincidens kivizsgálása egyetértés esetén a másik fél területén is lefolytatható.

67 A Minisztertanács az előterjesztést 540615/25/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
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26 .) Egyes szovjet szaktanácsadók itt-tartózkodási idejének meghosszabbítása.68

Előadó: Pogácsás György elvt[árs]
Nagy Imre elvtárs: Elfogadjuk az előterjesztést.69

27 .) Nemzetközi mezőgazdasági gépbemutató rendezése.70

Előadó: Pogácsás György elvt[társ]
Nagy Imre elvtárs: Elvileg hozzájárulunk, hogy ha a Szovjetunió is részt vesz benne.
Hegedüs András elvtárs: Szíjártó elvtársat kellene utasítani, hogy emelje fel a munkás-
létszámot a kiállítási építkezéseken.
Nagy Imre elvtárs: Meg kell nézni és besorolást kell adni. Ezt fogadjuk el.71

28 .) Egyes katonai kitüntetések kivitelezésének megváltoztatása 72

Előadó: Vas Zoltán elvtárs. 
Elfogadva.73

68 A földművelésügyi miniszter első helyettese előterjesztést tett a minisztériumban működő 
J. V. Alalikin termelőszövetkezeti szaktanácsadó, A. D. Zadvornov gépészeti szaktanácsadó, M. 
Sz. Szergejev állattenyésztési szaktanácsadó és V. K. Kononyenko növénytermelési szaktanácsadó 
kiküldetésének egy évvel történő meghosszabbítására. Ha Alalikin és Zadvornov kiküldetésének 
meghosszabbítása akadályba ütközik, helyettük feltétlen szükséges hasonló képesítéssel rendelkező 
szakemberek kiküldésének kezdeményezése.

69 A Minisztertanács az előterjesztést 540615/26/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta 
és utasította a külügyminisztert a hosszabbítás kezdeményezésére.

70 A földművelésügyi miniszter – annak figyelembevételével, hogy a mezőgazdasági szakembereknek 
1950 óta nem állt módjukban megismerkedni a külföldön kifejlesztett új mezőgazdasági gépekkel 

– előterjesztést tett az őszi Országos Mezőgazdasági Kiállításnak egy nemzetközi gépbemutatóval való 
összekapcsolására. Ez lehetőséget adna arra is, hogy a bemutatott gépeket azonnal megvásárolhassák, 
esetleges gyártásukról, importjukról tárgyalhassanak. A határozati javaslat tervezetében rögzítették, 
hogy a bemutatóra a Szovjetunión és a „népi demokratikus” országokon kívül meg kell hívni a 
nyugati országok mezőgazdasági gépiparának képviselőit is. A bemutatóhoz szükséges területről, a 
résztvevők elszállásolásáról a Fővárosi Tanács VB elnöke, a meghívásról, a küldöttségek fogadásáról 
és az itt-tartózkodás feltételeiről a bel- és külkereskedelmi miniszter gondoskodik. Mintagépek 
vásárlására 250 ezer deviza forint áll rendelkezésre.

71 A Minisztertanács az elhangzott észrevételekkel módosítva az előterjesztést 540615/1954 számú nem 
nyilvános határozatával jóváhagyta.

72 Tekintettel arra, hogy az Elnöki Tanács 1954. évi 4. számú határozatával megváltoztatta a polgári 
személyek kitüntetésére alapított kitüntetések kivitelezését a honvédelmi miniszter előterjesztést tett 
a fegyveres testületek tagjai számára alapított Vörös Zászló Érdemrend Kiváló Szolgáltért Érdemérem 
és a Szolgálati Érdemérem kivitelezésének megváltoztatására.

73 A Minisztertanács az előterjesztést 540615/25/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta 
és javaslatot tett az Elnöki Tanácshoz az 1953. évi 5. számú határozat módosítására.
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29 .) Az 1019/1953./III.24./Mt. h. sz. hat. Rendelkezéseinek kiterjesztése a Büntetés-
végrehajtási Őrség tagjaira. 74

Előadó: Vas Zoltán elvtárs. 
Elfogadva.75

30 .) Weil Emil egy[etemi]. tan[ár] kinevezése.76

Előadó: Vas Zoltán elvtárs. 
Elfogadva.77

31 .) Erdei Ferencné felmentése.78

Előadó: Vas Zoltán elvtárs. 
Elfogadva.79

32 .) Dömötör Ferencné nyugdíja.80

Előadó: Vas Zoltán elvtárs. 
Elfogadva.81

74 A belügyminiszter előterjesztést tett a fegyveres testületek hivatásos tagjainak kitüntetéséről szóló 
1.019/1953 (III.24) Mt. h. számú minisztertanácsi határozatnak a Büntetés-végrehajtási Őrség 
tagjaira történő kiterjesztéséről.

75 A Minisztertanács az előterjesztést jóváhagyta és kiadta 1.047/1954 Mt. h. számú határozatát (MK 
1954. 44. sz., június 23.).

76 Az egészségügyi miniszter előterjesztést tett dr. Weil Emil Kossuth-díjas tanszékvezető egyetemi 
docens egyetemi tanári kinevezésére a SOTE Egészségügyi Szervezési Tanszékére. A kinevezéssel a 
SOTE Egyetemi tanácsa, a MTA és az Egészségügyi Tudományos Tanács egyetért.

77 A Minisztertanács 540615/30/1954 számú nem nyilvános határozatával egyetértett.
78 A népművelési miniszter előterjesztést tett Erdei Ferencné sz. Majláth Jolán a Kultúrkapcsolatok 

Intézete főtitkárának – egészségi okok miatt – saját kérésére történő felmentésére. Az Intézet vezetését 
az új főtitkár kinevezéséig a főtitkárhelyettes látja el.

79 A Minisztertanács az előterjesztést 540615/31/1954 számú határozatával jóváhagyta azzal a kitétellel, 
hogy a felmentés nem azonnali hatállyal történik.

80 A külügyminiszter előterjesztést tett néhai Dömötör Ferenc, a munkásmozgalom egykori résztvevője, 
rendkívüli követ és meghatalmazott miniszter, volt helsinki követ özvegye számára az 1951. évi 30. 
tvr. 36.§ (1) bekezdése alapján 1300 forint rendkívüli nyugdíj folyósítására június 1-jei hatállyal.

81 A Minisztertanács az előterjesztést 540615/32/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
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33 .) Rab György részére kiemelt fizetés.82

Előadó: Vas Zoltán elvtárs. 
Elfogadva.83

34 .) Benczúr Gyula és Benczúr Ida nyugdíja.84

Előadó: Vas Zoltán elvtárs. 
Elfogadva.85

35 .) Csernáth Elek kivételes nyugdíja.86

Előadó: Vas Zoltán elvtárs. 
Elfogadva.87

36 .) Kitüntetések.88

Előadó: Vas Zoltán elvtárs.
Nagy Imre elvtárs: Javasolom, hogy a Titkárság dolgozóinak kitüntetését nézzék meg 
újra. Bacsó89 kitüntetését nem javaslom. Soknak tartom az apparátus kis létszámához 
viszonyítva a kitüntetések számát. Nézzük meg újra ezt az egész kérdést.
Építőipari kitüntetések. Kilián90 elvtárs kitüntetését újra nézzük meg, nem értem, miért kapja.
A honvédségi kitüntetéseket elfogadjuk.
Gerő Ernő elvtárs: A rendőrség részéről jönni fog néhány kitüntetési javaslat a felhőszakadás 
alkalmából kitűnt rendőrökre.
Nagy Imre elvtárs: Azokat feltétlenül ki kell tüntetni.

82 A földművelésügyi miniszter a mezőgazdaság gépesítése intenzívebb fejlesztésének érdekében a 
Mezőgazdasági Gépkísérleti Intézet igazgató-helyettesévé a sokéves kiemelkedő szervezési és elméleti 
tapasztalatokkal rendelkező Rab György gépészmérnököt nevezte ki. Tevékenysége elismeréseként 
előterjesztést tett a számára 4100 forint kiemelt személyi fizetés engedélyezésére június 15-től.

83 A Minisztertanács az előterjesztést 540615/33/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
84 A pénzügyminiszter – tekintettel arra, hogy Benczúr Gyula festőművész fia és lánya 1936-ban édesapjuk 

14 festményét élethossziglani járadék fejében átadták a fővárosnak, ami jelenleg 255 Ft személyenként 
– előterjesztést tett számukra havi 1000-1000 forint kivételes nyugdíj megállapítására. Dr. Benczúr 
Gyula orvos 76 éves, nyugdíja nincs, kandidátusi tiszteletdíjat kap az MTA-tól. Benczúr Ida festőművész 
78 éves, nyugdíja nincs, a Képzőművészeti Alaptól járadékot kap. Mindketten gyermektelenek.

85 A Minisztertanács az előterjesztést 540615/34/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta, azzal 
a kitétellel, hogy Benczúr Ida kivételes nyugdíjába a Művészeti Alaptól kapott járadékot be kell számítani.

86 Az oktatásügyi miniszter sokéves munkásmozgalmi tevékenységének elismeréseként, tekintettel súlyos 
betegségére, előterjesztést tett Csernáth Elek minisztériumi előadó korhatár előtti nyugdíjazására és 
1368 forint kivételes nyugdíj megállapítására. 

87 A Minisztertanács az előterjesztést 540615/35/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
88 A napirend előterjesztése nem található a jegyzőkönyv mellékletei között. Határozatot nem hoztak. 
89 Nem sikerült azonosítani.
90 Kilián József az építésügyi miniszter helyettese. A Munka Érdemrenddel tüntették ki (MK 1954. 50. sz., július 25.).
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[38. ) Pataki László nagyköveti kinevezése és megbízatása a bukaresti nagykövetség 
vezetésével]91

[39 .) Küldöttség részvétele a Románia és Bulgária közötti Duna-híd avatásán]92

[40 .) Berei Andor a külügyminiszter első helyettesének felmentése] 93

MNL OL XIX-A-83-a- 540615 5–19.

91 A napirend címe és vitája nincs a jegyzőkönyvben. A külügyminiszter kérte a Minisztertanács 
hozzájárulását, hogy előterjesztést tehessen az Elnöki Tanácshoz Pataki László rendkívüli követ és 
meghatalmazott miniszternek rendkívüli és meghatalmazott nagykövetté történő kinevezéséhez 
és a bukaresti nagykövetség vezetésére kapott megbízatásához. A Minisztertanács 540615/36/1954 
számú nem nyilvános határozatával a hozzájárulást megadta. A kinevezés megjelent az MK 
1954. 47. számában, június 30-án.

92 A napirend címe és vitája nincs a jegyzőkönyvben. A külügyminiszter előterjesztést tett, hogy 
Magyarország a Románia és Bulgária között elkészült Duna-híd avatásán (június 19.) Zsofinyecz 
Mihály, Prieszol József és Pataki László összetételű küldöttséggel képviseltesse magát. A Minisztertanács 
540615/37/1954 számú nem nyilvános határozatával az előterjesztést jóváhagyta.

93 A napirend címe és vitája nincs a jegyzőkönyvben. A Minisztertanács elnöke kérte a Minisztertanács 
hozzájárulását, hogy a külügyminiszter előterjesztést tehessen az Elnöki Tanácshoz Berei Andornak, 
a miniszter első helyettesének felmentésére – az MDP KV apparátusába történt beosztása miatt. 
A Minisztertanács röpszavazás útján 540615/38/1954 számú nem nyilvános határozatával az 
előterjesztést jóváhagyta. Az Elnöki Tanács június 23-án kelt 08/16/1954 számú határozatával Berei 
Andort felmentette tisztségéből.
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MELLÉKLET

1/a

Bel- és Külkereskedelmi Miniszter Szigorúan titkos!
002/92/1954.  Egyetértenek:

Országos Tervhivatal elnöke
igazságügy-miniszter

könnyűipari miniszter
KISOSZ elnöke

Részben értenek egyet:
élelmiszeripari miniszter

egészségügyi miniszter

Előterjesztés a Minisztertanácshoz
a magánkereskedői iparjogosítványok kiadásáról

A lakosság jobb ellátása érdekében eddig kiadott magánkereskedői iparjogosítványok 
száma 3758. Ezek közül 3558 iparjogosítványt a tanácsok már kiadtak (1546 jogosítvány 
felvásárlásra és értékesítésre, 2012 jogosítvány kizárólag értékesítésre szól), 200 vegyes-
kereskedés gyakorlására jogosító iparigazolvány megfelelő jelentkezők hiányában még 
nem került kiadásra. A korábban megmaradt iparjogosítványokkal együtt a jelenleg 
működő magánkereskedők száma mintegy 6800-ra tehető.
A magánkereskedők részére kiadott iparjogosítványok az elhanyagolt településeken, 
falvakban és a városok külső kerületeiben javítottak a lakosság ellátási helyzetén. A 
magánkezdeményezés felújítása a baromfi és zöldség szakmában a nagyobb városok, 
így különösen Budapest lakosságának hús, zsír, zöldség- és gyümölcsellátását javította, 
egyben növelte a libamájexportunkhoz szükséges árumennyiséget. A dohány és az utcai 
árusításra jogosító engedélyek – a fogyasztói érdekek kielégítése mellett – számos volt 
kereskedő szociális helyzetét oldották meg.
A lakosság ellátásának további megjavítása – különösen a falun – a helyi árualapok 
fokozott feltárása, az export növelése egyes, az állam és szövetkezeti kereskedelem 
által nem gyakorolt tevékenységek felélénkítése érdekében azokon a helyeken, ahol 
az állami és szövetkezeti kereskedelem jelenlegi hálózata még nem kielégítő, további 
iparjogosítványok kiadása szükséges.
A bányavidékek, nagyobb ipari gócpontok és Budapest zöldség- és gyümölcsellátásának 
megjavítása érdekében szükséges, hogy további iparigazolványok kiadását engedélyezzük.
A Bizományi Áruház Vállalat hiányos vidéki hálózata, valamint a lakosság használt-
cikk-forgalmának biztosítása végett a használtcikk-kereskedők számát vidéken növelni kell.
A nagyobb városok tej- és tojástermék helyi árualapból történő ellátásának fokozására tej- és 
tejtermék-árusítást kell engedélyezni a kötelező egészségügyi rendszabályok betartásával.

1954. június 15. – Melléklet
33
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Az állami, illetve szövetkezeti vásározó kereskedelem megfelelő kiépítéséig és rugal-
masságának biztosításáig, a városok forgalmának fokozása, egyes tájigények jobb 
kielégítése, vásárok élénkítése érdekében, vásározó magánkereskedelemre van szükség.
A volt kereskedők szociális helyzetének enyhítésére, továbbá azért, hogy a vásárlók 
dohányféleséget és mellékcikkeket, virágot, gyümölcsöt, stb. vasárnap és ünnepnapokon, 
az állami és szövetkezeti üzletek zárórája után is könnyűszerrel vásárolhassanak, dohány-, 
utcai- és virágárusításra kell további iparjogosítványokat kiadni.
Az állami kereskedelem által elhanyagolt drogista szakmát – mindaddig, amíg az állami 
illatszer szakma ezzel az üzletággal nem foglalkozik – kevés számú drogista engedély 
kiadásával fel kell újítani.
Budapest és a nagyobb ipari gócpontok, valamint a bányavidék hús- és zsírellátásának 
megjavítása és a májexport fokozása érdekében még további kevés számú élő- és 
vágottbaromfi-kereskedőt kell bekapcsolni.
Ahol szükséges, de főképpen egyes járási székhelyeken, községekben, valamint kisebb 
üdülőhelyeken a vendéglátóipari igények jobb kielégítésére – korábbi minisztertanácsi határozat 
alapján – kifőzde és kávémérés gyakorlására jogosító iparengedélyek kiadása szükséges.
Mindezekre tekintettel kérem a Minisztertanácsot, hogy az alábbi tervezetet fogadja el.

Budapest, 1954. évi június hó 3.

Bognár József s. k.
bel- és külkereskedelmi miniszter

A kiadmány hiteléül:
Szabóné
TÜK vez. h.

1/b
A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának

…/…/1954. számú határozata
az iparjogosítványok kiadásáról

A bel- és külkereskedelmi miniszter a magánkereskedők számát azokon a területeken 
és szakmákban, ahol azt a lakosság jobb ellátásra indokolja, 10 000-re növelheti.

Meg jegyzés: Az egészségügy-miniszter vegyeskereskedések, kávémérések, zöldség- és 
gyümölcs kereskedések engedélyezését nem tartja kívánatosnak.

A kifogásokkal nem értek egyet, mert felsőbb szervek korábban hozott határoza-
tával ellentétben áll.
Az egészségügy-miniszter kifogásolja nagyobb városok területén tej- és tejtermé-
kek engedélye kiadását.

33/M/1/b
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A kifogással nem értek egyet, mert ezekben a szakmákban az állami, illetőleg a 
szövetkezeti kereskedelem a lakosság ellátását, illetőleg a forgalom lebonyolítását 
jelenleg még nem tudja a kívánt mértékben biztosítani.
Az élelmiszeripari miniszter a tej- és tejtermék, valamint élő- és vágottbaromfi-kereskedői 
iparigazolványok kiadását kifogásolja, mert ezek a területek az állami és szövetkezeti 
kereskedelemben átszervezés alatt állnak.
A kifogásokkal nem értek egyet, mert felsőbb szervek határozata alapján vágottbaromfi-ke-
reskedői iparigazolványokat is adtam már ki. Különösen a vágottbaromfi-kereskedők 
eredményei indokolják a kereskedelem területén a magánkezdeményezés fokozottabb 
bekapcsolását. Az állami és szövetkezeti kereskedelemben folyamatban lévő átszervezését 
a magánkereskedők bekapcsolása nem befolyásolja.
A drogista engedélyek kiadásával kapcsolatban olyan észrevétel merült fel, hogy az 
iparengedélyesek meg nem engedhető módon vegyi anyagokból különböző készítményeket 
állítanak elő, amelyek nem szolgálják a vevők igényeit.
Az észrevétellel nem értek egyet, mert a szakmabeliek évtizedeken keresztül méregkönyv 
használata mellett folytatták tevékenységüket, és a jövőben is kell, hogy méregkönyvet 
használjanak. A szakma teljesen kihalt és különösen a vidéki városok lakosai kozmetikai 
és egyéb egészségügyi cikkekkel, valamint néhány mezőgazdasági rovarirtó szerekkel 
való ellátása feltétlenül indokolttá teszi kevés számú drogista engedély kiadását.
A vásározó kereskedők bekapcsolását illetően olyan észrevételek vannak, hogy a 
vásárokat lehetőleg a kisiparosok látogassák.
Ezzel szemben álláspontom az, hogy kizárólag a kisiparosok vásárlátogatásának engedélyezése 
esetében a kisiparos saját személyében nem fogja a vásárokat látogatni, illetéktelen 
személyek fognak bekapcsolódni olyan módon, hogy az adózás alól is kivonják magukat.

Budapest, 1954. évi június hó 15.

Nagy Imre
a Minisztertanács elnöke

Melléklet a …../… számú Minisztertanácsi előterjesztéshez
A kiadásra kerülő iparjogosítványok szakmai megoszlása

Zöldség- és gyümölcskereskedői: kb.  800
Trafik: ”  300
Utcai árus:  ”  300
Virágkereskedő:  ”  100
Használtcikk-kereskedő:  ”  250 csak vidék
Kifőzés és kávémérés:  ”  250
Élő- és vágottbaromfi-kereskedés:  ”  150
Egyéb közszükségleti cikkek forgalomba hozatalával
foglalkozó kereskedésre:  ”  400
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Drogista kereskedésre:  ”   30
Vásározó kereskedésre:  ”  400
Összesen:  2980

MNL OL XIX-A-83-a-540615 53-47.

2.

Titkos!
A Határozatok Tára nem közli.

Készült: 35 példányban.94

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának
540615/14/1954. sz[ámú]

határozata
egyes megvont nyugdíjak újrafolyósítására hitel engedélyezése tárgyában

A Minisztertanács felhatalmazza a pénzügyminisztert, hogy az alábbi elvek szerint mintegy 
2-3000 fő részére folyamatosan nyugdíj újrafolyósítását, illetőleg nyugdíjat engedélyezzen:

1 .) Havi 300 forintig, özvegyeknél havi 200 forintig terjedő kegydíj engedélyezhető a 
70 évesnél idősebb, vagy ennél fiatalabb, de teljesen munkaképtelen volt nyugdíjasok 
közül azoknak, akiknek eltartására kötelezhető hozzátartozójuk nincsen.

2 .) Kivételesen olyan volt nyugdíjas is részesíthető kegydíjban, akinek bár eltartásra kötelezhető 
hozzátartozója van, azonban az a hozzátartozó érdemére való tekintettel méltányos.

3 .) Közismert horthysta funkcionáriusok és fasiszták nyugdíjmegvonását fenn kell tartani.
A nyugdíjak újrafolyósítására 1954-ben legfeljebb 3 millió forint fordítható.
Az újrafolyósításról, illetőleg a kegydíjak megállapításáról a pénzügyminiszter gondos-
kodjék. Az 509/18/1954. sz. Mt. határozattal létesített felülbíráló bizottság megszűnik.

Budapest, 1954. június 15.
Nagy Imre s. k.

a Minisztertanács elnöke

MNL OL XIX-A-83-a-540615. 200.

94 Kapják: Gerő Ernő elvtárs (2 pld.), Hegedüs András elvt[árs] (2 pld.), Apró Antal elvtárs, Szalai Béla 
elvtárs (6 pld.), Friss István elvtárs, Olt Károly elvtárs (2 pld.), Házi Árpád elvtárs, Czakó Kálmán 
elvtárs, Péter György elvtárs, Vas Zoltán elvtárs, Gergely Miklós elvtárs, Ettig László elvtárs.

33/M/2
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34

34.

528.

[Gyorsírói jegyzőkönyv]

Szigorúan titkos!

Jegyzőkönyv
készült a Minisztertanács 1954. július 2-án reggel 9 órakor kezdődő üléséről

Napirend1

1 . Az 1954. évi népgazdasági terv egyes kérdései.
Előadó: Szalai Béla elvtárs
Meghívottak: Zentai Jenő elvt[árs], Herczeg Ferenc elvt[árs], Nagy Józsefné 
elvt[árs], Karczag Imre elvt, Perédi Károly elvt[árs], Szita János elvt[árs], 
Magyari Aladár elvt[árs], Fock Jenő elvt[árs], Vörös János elvt[árs], Baczoni 
Jenő elvt[árs], Jakó Géza elvt[árs], Hidas Ferenc elvt[árs], Baranyai János 
elvt[árs], Dégen Imre elvt[árs]

2 . Egyes közszükségleti iparcikkek hiányjellegének megszüntetése.
Előadó: Szalai Béla elvtárs
Meghívottak: Nagy Józsefné elvt[árs], Dégen Imre elvt[árs]

3 . 
a. Az 1954. III. negyedévi hitelterv.

Meghívottak: Szita János elvt[árs], Vörös János elvt[árs],
b. Az 1954. III. negyedévi országos pénztári terv.

Előadó: Olt Károly elvtárs
Meghívottak: Szita János elvt[árs], Vörös János elvt[árs]

4 . Az 1954. évi terület utáni beadási kötelezettség tervjavaslata.
Előadó: Sághy Vilmos elvtárs
Meghívottak: Nagy Józsefné elvt[árs], Tasnádi Sándor elvt[árs], Dergács Ferenc 
elvt[árs], Varga András elvt[árs], Antos Zoltán elvt[árs]

1 A jegyzőkönyv nem tartalmazza a napirendet, ezért a mellékletek között található előzetes jegyzék alapján közöljünk.

1954. július 2.
34
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5 . Szolnok-megyei tanács végrehajtó bizottsága jelentése a mezőgazdasági termelés 
fejlesztéséről szóló határozat végrehajtásáról.
Előadó: Juhász Imréné elvtárs
Meghívottak: Keleti Ferenc elvt[árs], Dávid Ferenc elvt[árs], Szarvas Imre 
elvt[árs], Halász József elvt[árs], Zsemlye Ferenc elvt[árs], Csotó István elvt[árs], 
Bojti Lajos elvt[árs], Horváth Imre elvt[árs], Szentesi László elvt[árs], Sós József 
elvt[árs], Szőke Mátyás elvt[árs], Varga András elvt[árs], Pogácsás György elvt[árs]

6 . Általános iskolák fejlesztése.
Előadó: Erdey-Grúz Tibor elvtárs
Meghívott: Kiss Gyula elvtárs

7 . Az 1954. évi beiskolázási tervszámok.
Előadó: Szalai Béla elvtárs
Meghívottak: Hidas Ferenc elvt[árs], Buda István elvt[árs]

8 . Az ifjúság továbbtanulása és munkába állítása.
Előadó: Szalai Béla elvtárs
Meghívottak: Hidas Ferenc elvt[árs], Buda István elvt[árs], Molnár János elvt[árs]

9 . Az építőipari munkaerőhelyzete és az építőipar szervezettel kapcsolatos.
Előadó: Szíjártó Lajos elvtárs
Meghívottak: Trautmann Rezső elvt[árs], Hidas Ferenc elvt[árs], Buda István 
elvt[árs], Köböl József elvt[árs]

10 . Az általános jövedelemadóra és a forgalmi adóra vonatkozó rendeletek módosítása 
az iparosok kereskedők adóztatása tekintetében.
Előadó: Olt Károly elvtárs
Meghívottak: Polónyi Szücs Lajos elvt[árs], Gervai Béla elvt[árs], Gerle Imre elvt[árs]

11 . Az 1951-1952. évi kordély- és szekérfuvar vásárlásánál elkövetett hibák rendezése.
Előadó: Vas Zoltán elvtárs
Meghívottak: Polónyi Szücs Lajos elvt[árs]

12 . A tudományos kutatás legfelsőbb irányítása.
Előadó: Rusznyák István elvtárs

13 . A szőlő, must, bor és gyümölcs szállítási szerződés kötésével kapcsolatos egyes 
kérdések rendezése.
Előadó: Vas Zoltán elvtárs
Meghívottak: Poros Tamás elvt[árs], Nyers Rezső elvt[árs], Sári Károly elvt[árs], 
Boldog Ferenc elvt[árs]



812

34 19 5 4 .  J ú L I u S  2 .

14 . A polgári perrendtartásról szóló 1952. III. tv. módosítása tárgyában készült 
törvény hatálybalépése.
Előadó: Erdei Ferenc elvtárs
Meghívott: Szabó Imre elvt[árs]

15 . Rendelettervezet az igazságügyi szakértőkről.
Előadó: Erdei Ferenc elvtárs
Meghívott: Szabó Imre elvt[árs]

16 . Rendelettervezet a közügyektől eltiltás szabályainak módosításáról.
Előadó: Erdei Ferenc elvtárs
Meghívott: Szabó Imre elvt[árs]

17 . A könnyűipar és a helyi ipar átszervezése.
Előadó: Ajtai Miklós elvtárs
Meghívott: Tóth Károly elvt[árs]

18 . Az Állami Ellenőrző Központ racionalizálása.
Előadó: Házi Árpád elvtárs
Meghívott: Sebes István elvt[árs]

19 . 1954. év III. negyedéves vasúti, folyami hajózási és közúti gépkocsi, valamint 
célfuvarozási tehergépkocsi áruszállítási tervek.
Előadó: Bebrits Lajos elvtárs

20 . A személygépkocsik gazdaságos üzemeltetésével kapcsolatban soron kívül teendő 
intézkedések.
Előadó: Bebrits Lajos elvtárs

21 . A legfőbb ügyész bejelentése az Állatértékesítő Vállalat által megindítani 
szándékozott perről.
Előadó: Vas Zoltán elvtárs

22 . Beszámoló az elnöki hatáskörben hozott határozatokról.
Előadó: Gerő Ernő elvtárs.

Gerő Ernő elvtárs: Üdvözli az elvtársakat, az ülést megnyitja.
A napirenddel kapcsolatban javasolja, hogy 1. napirendi pontként hallgassa meg a 
Minisztertanács a tájékoztatást a Kölcsönös Gazdasági Segítség Tanácsa az 1954. június 
24–25-én megtartott ülésszakáról.
A Minisztertanács a napirendet elfogadja.
Napirend előtt egy előterjesztést tesz a személyi változásra.
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A Minisztertanács a személyi javaslatot elfogadta azzal, hogy ezeket megfelelően 
továbbviszi a Népköztársaság Elnöki Tanácsához.

1 .) A Kölcsönös Gazdasági Segítség Tanácsa 1954. június 24–25-én megtartott ülésszaka.2
Gerő Ernő elvtárs: 
Az ülésszak határozatot hozott. Az ülésen a KGST valamennyi országának képviselője 
részt vett. Emellett minden ország számos más taggal is képviseltette magát, többnyire 
az OT elnökei, külkereskedelmi [miniszterek] és egyéb elvtársak.
A márciusi ülés határozata értelmében bizottságok készítették elő a 3 napirendi ponthoz 
a határozati javaslatokat, és a jelenlegi júniusi ülésszak ezeket a javaslatokat bizonyos 
módosításokkal alapjában elfogadta. A határozat a márciusi alaphatározaton épül fel.3

A Tanácsban részt vevő országokban hatalmas beruházásokat hajtottak végre. Létrejött 
jelentős új anyagi, műszaki termelési bázis.
Ezután részletesen beszámol. Befejezésül összefoglalja a Tanács ülésének jelentőségét.
Kéri a Minisztertanácsot, hogy a beszámolót vegye tudomásul, és hagyja jóvá a delegáció 
működését és azokat a határozatokat, amelyeket a legutóbbi ülésen hozott. Ha kívánják 
a miniszter elvtársak, módjukban lesz eredetben is a határozatokat megnézni. A 
Minisztertanács a delegáció működését jóváhagyja, és elfogadja a három határozatot 
is, amit a Tanács hozott.4

2 .) Az 1954. évi népgazdasági terv egyes kérdései.5

Előadó: Szalai Béla elvtárs.
Javaslatot készítettek az 1954. évi terv módosításáról.
Az előterjesztés részletesen elemzi azokat az okokat, melyek szükségesek voltak:
bár 1954-ben elég jelentős változást irányoztak elő az iparon belül, az ipar A-szektora 
2%-kal kevesebbet állított elő, ugyanakkor a B-szektor termelése emelkedik. Ugyanakkor 
megállapítja, hogy a szerkezeti változások távolról sem elegendők.
A terv egyik fő hiányossága, hogy nem elég merészen irányzott elő szerkezeti változá-
sokat az iparon belül. Ennek következtében a mezőgazdasági lakosság – a parasztság 

– gépekkel, felszereléssel, közszükségleti cikkekkel, szerszámokkal való ellátása egyáltalán 
nem kielégítő. Ugyanakkor az ipar termelése két-háromszorosára emelkedett. Nem 
lehet tehénvakarót kapni és más ilyen közszükségleti cikket, szerszámot. Hiba volt a 
tervben, hogy ilyen helyzet állt elő. Ez elsősorban a Tervhivatal hibája. De ugyanakkor 
a Kohó- és Gépipari Minisztérium hibája is, amely ugyancsak nem kezdeményezett 
ilyen változásokat, sőt azokat a javaslatokat sem fogadta el, amelyeket a közszükségleti 
cikkek termelésére ők tettek.

2 A napirendhez írásos beszámoló nem tartozott.
3 A KGST előző ülésére március 26-27-én került sor. Az ülésről rövid hírt közölt a Szabad Nép március 29-ei száma.
4 A határozatok szövege nem található a jegyzőkönyv mellékletei között.
5 Az előterjesztést és annak kiegészítését lásd Melléklet 1/a, b. és c. Az előterjesztéshez csatolt mellékleteket 

és függelékeket, melyek a terv számokban kifejezett részleteit tartalmazzák, nem közöljük.

 34/1

 34/2
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A Tervhivatal nem akarja csökkenteni saját felelősségét, de látni kell, hogy más miniszté-
riumok is hibáztak. Például a Belkereskedelmi Minisztérium jó néhány mezőgazdasági 
kisgépnél lényegesen kevesebb igényt jelentett be, mint annak idején a Tervhivatalnak.
A Külkereskedelmi Minisztériumnak magának is kellett volna javaslatot tenni, hogy a 
mi exportunk szerkezetét olyan irányban változtassuk meg, mely az ország gazdasági 
adottságainak inkább megfelel. Olyan cikkekre kell rátérni, amelyek hazai gyártmányú, 
kevesebb importanyagot tartalmaz. 
Hiba:

1 .) bár a tervben elég jelentős változásokat hajtottak végre, ezek nem kielégítőek,
2 .) hiba, hogy a tervben túl sok feszítettség volt.

Minden tervben feszítettségnek kell lenni, de a mi tervünkben túl sok volt.
Nem lett volna szabad 14 milliárdos beruházást tervezni. Az árualap-emeléssel, 
illetve a vásárlóerő-növeléssel kicsit túlmentünk. A beruházásnál is túlzott volt az 
előirányzat.17,5%-ot irányoztak elő a nemzeti jövedelemből a beruházásokra. Le 
kell menni 13-14%-ra.
Foglalkozni kell a különböző területeken a terv végrehajtása során tapasztalt lazaságokkal. 
A Minisztertanácsnak nem kellene ma 3 milliárdos csökkentést végrehajtani, ha ezek 
nem következtek volna be. Ezek a lazaságok nem szükségképpen következtek be, hanem 
a mi rossz munkánk miatt, ezek teszik szükségessé nagymértékben a terv módosítását.
Látni kell az összefüggéseket.
Gyengéje a javaslatnak, hogy a vásárlóerő növelésére irányuló kihatást nem dolgozza 
ki gondosan. A végleges, pontos elszámolást el kell készíteni 3-4 napon belül.
A 450 millió nem az OT mérleges cikkekből következik, hogy a belkereskedelemnek 
melyik minisztérium mennyit tartozik átadni, ezt 3-4 napon belül meg lehet csinálni.
Az árualapok növelésével kapcsolatban felmerül olyan veszély, hogy egyes miniszter 
elvtársak fenyegető kijelentéseket tesznek, hogy a tervben elfogadott mennyiségeket sem 
szállítják le. Például a KGM Ez végső soron a beruházások további csökkentéséhez vezet.
Ezért azokat az előirányzatokat, amelyek a tervben bent vannak a lakosság szükségleteinek 
kielégítésére, maradéktalanul teljesíteni kell.
A beruházások csökkentésének minisztériumonkénti elosztását nem tárgyalták meg 
a miniszter elvtársakkal. Itt bizonyos ellenvetések vannak.
Javaslat:
A Minisztertanács bízza meg három tagját: Gerő, Hegedüs és Szalai elvtársat, hogy 
a függőben maradt kérdéseket tárgyalja meg a miniszterekkel, és véglegesen egy 
héten belül döntsön.
A Minisztertanács Titkársága egy sor kérdésben módosítást javasol.
A módosítások egy részével egyetértenek, így a 10. oldalon az importemeléssel kap-
csolatos észrevétellel.6

A b) pontban (13. oldal) prémium megállapítása. Ezt külön meg kell nézni.7

6 Az észrevétel az előterjesztés I/2. pontjára vonatkozott.
7 Az észrevétel az előterjesztés II/6/b pontjára vonatkozott.
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A 16. oldal 2. pont javasolja, hogy a kiküldetési költségeket 40%-ról 30%-ra csökkentsük, 
javasolja a MT Titkársága javaslatát elfogadni.8

16. oldal 3. pont. Az OT 60%-ot javasol zárolni az egyéni hitelekből, az MT Titkársága 
40%-ot javasol, ezt el lehet fogadni.9

Az MT Titkársága javasolja, hogy az 50 millió beruházási tartalékból elsősorban kik 
kapjanak, véglegesen ebben a kérdésben nem lehet dönteni.
Háy László elvtárs: 14. oldal 4. pontnál a ruházati behozatalnál az export ellentételek 
mértéke nem tisztázott.10 Az ellentételek mértékét azonnal meg kell állapítani. Kérdés, 
hogy mekkora összegig kell vásárolni.
Szabó János elvtárs: A 6. oldal első bekezdése 19 531 ház helyett 14 160-at mond.11 5371 áthú-
zódó lesz, vagy nem fognak egyáltalán építeni. Ezek szerint 5371 lakás nem fog felépülni.
Bognár József elvtárs: A Tervhivatal megnézte-e, hogy a könnyűipar és az élelmiszeripari 
beruházások aránya az ötéves terv eredeti, majd felemelt előirányzatához képest, a 
mostani törlések végrehajtása után hogyan alakulnak.

Ajtai Miklós elvtárs: A könnyűipari beruházásokkal kapcsolatban vannak külön 
javaslatok, melyeket a Tervhivatal ismer, amelyeket az idén soron kívül végre kell még 
hajtani. Ebben a mérlegben bent van-e, vagy a Tervhivatal külön kívánja tárgyalni?
Szíjártó Lajos elvtárs: Az Építésügyi Minisztériumban a csökkentés után érvényben 
maradnak-e az üvegipar, kályhagyártás stb. kérdések.
Gerő Ernő elvtárs: Végzett-e a Tervhivatal számítást arra nézve, hogy ennek a beruházásnak 
csökkentése után – figyelembe véve az országban uralkodó összhelyzetet – hogyan fog 
alakulni a munkaerőhelyzet a magyar népgazdaságban. Szerinte ez alapvető kérdés. 
A másik kapcsolódik Bognár elv[társ] kérdéséhez, hogy a számokból nem derül 
ki világosan, hogy a 3 milliárdos csökkenésnek végrehajtása az egyes fő területeket 
százalékosan hogyan érinti (nehézipar, mezőgazdaság, fogyasztási ipar, kulturális), 
tehát a nem termelő területet.
Hidas István elvtárs: 1954-ben milyen termelési kihatásai vannak a 3 milliárdos csökkentésnek?
Szalai Béla elvtárs: A termelési kihatás nagymértékben a minisztertől függ.
A beruházás csökkentést úgy kell végrehajtani, hogy ne legyen termelési kihatás, ha 
egyik helyen csökken, a másik helyen be kell hozni.
Szíjártó elvtársnak válaszolva: véleményük szerint érvényben kell maradni.
Háy elvtársnak azt válaszolja, hogy olyan mértékben kell importálni, amilyen mértékben 
a belkereskedelem árualapot ajánl fel.
Karczag Imre elvtárs: Ha a kohó- és gépiparnál helyesen irányítjuk a munkaerőt, akkor 
a IV. n[egyed] évre a munkaerőhiány globálisan megoldottnak látszik.

8 Az észrevétel az előterjesztés IV/2. pontjára vonatkozott.
9 Az észrevétel az előterjesztés IV/3. pontjára vonatkozott. A jegyzőkönyvben hibásan adták meg az 

adatot, nem 60%-ról, hanem 60 millióról volt szó.
10 Az észrevétel az előterjesztés III/4. pontjára vonatkozott.
11 Az előterjesztés I/2. pontjának utolsó előtti bekezdése.
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Perédi Károly elvtárs: Szíjártó elvt[árs] felvetése komoly kérdés. Javasolja az építés 
helyett az egyéb rovaton érvényesíteni ezt a csökkentést.
Olt Károly elvtárs: A 3 milliárdos beruházási csökkentéshez szól.
Felmerül, hogy a beruházások csökkentése milyen ütemben történjen meg. Ha mostan 
nem tudják végrehajtani, akkor kérdés, hogy milyen mértékben tudják megvalósítani.
A mezőgazdaságnál az export területén máris bizonytalanság jelentkezett.
A 14. oldal 3. pont 1. bekezdése.12 Az átcsoportosításnál nincs kihangsúlyozva, hogy a 
gazdaságosság szempontjait nem nagyon veszik figyelembe.
Javasolja, hogy a kiküldendő bizottságban a Pénzügyminisztérium is foglaljon helyet.
Az építőiparnál az adminisztratív és létszámkérdésben történtek már intézkedések, 
véleménye szerint itt tovább kell menni és az építőipari vállalatok igen határozott 
összevonását kell elérni.
A kiküldetési összeget, illetve költségeket illetve, melyet Szalai elvt[árs] ismertetett, 
30%-ot el lehet fogadni.
A IV. fejezet 7. pontja a 16. oldalon a fuvarozás kérdéseivel foglalkozik. Itt különösen 
közületi szervek fuvarozási eszközeinek kihasználására kell alapos gondot fordítani. 
Tapasztalatuk, hogy itt vannak a legnagyobb lazaságok. Javasolja ezt külön megvizsgálni, 
rövid határidővel ki kell dolgozni, hogyan lehet megtakarításokat elérni.
A beruházások csökkentésénél már most az a törekvés nyilvánul meg, hogy a tanácsi 
beruházásokat csökkentsük. Nem lenne célszerű ezeket a beruházásokat csökkenteni.
Gerő Ernő elvtárs: Tekintve, hogy az anyag igen nagy, arra kéri az elvtársakat, hogy 
lehetőleg a nagyobb kérdést vessék fel.
A Minisztertanács fogadja el azt a javaslatot, hogy konkrét kérdések megvitatását hármas 
bizottság végezze (Gerő, Hegedüs, Szalai elvtársak). A Minisztertanács hatalmazza fel 
a bizottságot, hogy a vitás kérdéseket véglegesen döntse el.
A nagyobb kérdéseket vitassuk csak itt meg.
Hidas István elvtárs: Ne legyen külön bizottság, hanem az Elnökség foglalkozzon ezzel 
és nem a bizottság. Az 1954-es terveknél igen rossz tapasztalatunk volt, a bizottság 
nem vette figyelembe az észrevételeket.
Gerő Ernő elvtárs: A vitatott kérdésekben az illetékes miniszter elvtárs vegyen 
részt az elnökségben.
Sági [Sághy] Vilmos elvtárs: Javasolja, hogy a Minisztertanács Elnöksége egyenként 
vitassa meg a csökkentést, mert itt vita lesz.
Gerő Ernő elvtárs: Alapul el kell fogadni az előterjesztést.
Szalai Béla elvtárs: 10 napon belül javasolja lezárni.
Gerő Ernő elvtárs: Ha a minisztérium és a Tervhivatal megegyezik, nincs probléma, 
egyébként az elnökség dönti el, és az illetékes miniszter is részt vesz.
Alapul azonban fogadja el a Minisztertanács. Végső fokon a döntést az elnökség hozza meg.

12 Az észrevétel az előterjesztés III/3. pontjára vonatkozott.
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Ajtai Miklós elvtárs: Felhívja a Tervhivatal figyelmét az 1955-ös évre. Lehetetlen, hogy 
az 1955-ös év figyelembevétele nélkül folyjék a beruházások törlése. Az 55-ös évet 
figyelembe kell venni.
Szíjártó Lajos elvtárs: az építkezésnél általában az a tapasztalat, hogy a tárcák általában 
úgy akarják csökkenteni a beruházásokat, hogy minden építkezés menjen tovább. A 
Minisztertanácsnak elvileg ki kell mondani, hogy hogyan csökkentsék a beruházást. 
Helyes lenne megmondani, hogy mit kell leállítani. Mondjuk ki, hogy XY építkezésről 
levonulnak, a többit pedig be kell fejezni. Különben megegyezni nem tudnak.
Nem tartja helyesnek, hogy a megmaradó lakásokra a város- és községgazdálkodási 
miniszter tegyen javaslatot. Utólagos elosztás csak zavart okozhat.
Bognár József elvtárs: Az egyes területeken még mindig vannak olyan módszerek, 
amelyeket nem lehet tudomásul venni. Ajtai elvtárs felszólalása igen komoly. Rendkívül 
lazán kezelik az OT vezetői a kérdést, hogy nem tudnak választ adni az ilyen kérdésre.
Milyen alapon állapítják meg a beruházás kérdését, ha az alapvető kérdést, hogy az 
új kormányprogram után a termelő iparágak számai hogyan fognak alakulni, nem 
vizsgálják meg. Teljesen tarthatatlan ez a kényelmes álláspont. Felül kell vizsgálni a 
könnyű- és az élelmiszeripar részesedését.
Amennyiben az áruhiányok a következő időszakban nőnek, a pénz nem lesz nyugodt.
70–80 millió devizaforint ellenértéket biztosítani kell. A legjobban járható útnak 
a kenyérgabona látszik. Véleménye szerint határozatban kellene kimondani, hogy 
kenyérgabonát kell felajánlani.
Meg kell határozni, mi az, amit ellentételként akarunk beállítani.
Javasolja: a könnyű- és élelmiszeripari beruházások arányának az eredeti felemelt ötéves 
tervhez való felülvizsgálatát. A két ipar részesedését, különösen a felemelt ötéves tervhez képest.
A vásárlóerő növekedésének mértékét, valamint az ezzel kapcsolatos árualap-bizony-
talanságokat a könnyűipar és a kohó- és gépipar felé együttesen felül kell vizsgálni.
Az import minden körülmények között való biztosítása. A Minisztertanács fogadja 
el, hogy erre a célra kenyérgabonát kell felajánlani.
Szabó János elvtárs: Nem kapott választ a kérdésére.
Nem lehet egyetérteni azzal, hogy az 5300 lakás kiessen.
A tanácsok beruházásával kapcsolatban: semmiféleképpen nem lehet egyetérteni, hogy 
64 milliót kell csökkenteni az ő vonalukon, ez a tanácsok beruházását érinti. Csak 
limiten felüli beruházásokhoz lehetne hozzányúlni.
A tartozásból 60 milliót akarnak törölni, ezzel nem ért egyet. A 320 millió az év végéig 
teljesen fel lesz használva.
Az A-szektornál kell megnézni, hogy mit lehet ott csökkenteni.
Kéri a Minisztertanácsot, hogy a lakóházaknál ne értsen egyet az 5371 lakás csökkentésével, 
ha igen, vigyük át a magánerőre, bizonyos állami támogatással.

Altomáré Iván elvtárs: A cukorexportnál javasolja, hogy amíg pontosan meg nem 
tudják állapítani a termést, ne döntsünk véglegesen, egy hónap múlva már meg lehet 
állapítani, és akkor kell dönteni.



818

34 19 5 4 .  J ú L I u S  2 .

A beruházások kérdésében teljes egészében helyesli Bognár elvtárs elvetését a közszükségleti 
cikkek beruházásainak kérdésében. Bognár elvt[árs] bebizonyította, hogy ebben az 
előterjesztésben nem a kormányprogram és a Központi Vezetőség szellemében megyünk. 
Nem ért egyet azzal a csikardával, ami a beruházási tervekben van.
Arra kéri a Minisztertanácsot, nézzük meg az előterjesztést, mert mi nem a párt 
irányvonalát visszük.
Az előterjesztés nem foglalkozik az élelmiszer- és gyümölcsellátás kérdésével. A 
belkereskedelem az utolsó időkben vállalt 4 ezer vagon gyümölcsöt, most az utolsó 
hónapban csak 1250 vagon gyümölcsöt tudnak adni. Ez tervkérdés, nem lehet emellett 
csak úgy elmenni, ezt meg kell tárgyalni.
Nem foglalkozik az előterjesztés az élelmiszeripar csomagolóanyagaival sem.
Az előterjesztés 13. oldalán tévedés van. A rizs exportjára az élelmiszeripart kötelezik. 
A rizsexportot a begyűjtési apparátusra kell bízni.13

Ezen kívül felveti még a határidők kérdését.
Gerő Ernő elvtárs: A határidők kérdését külön meg kell nézni.
Hidas István elvtárs: Az alapvető kérdéssel, hogy az 1954-es beruházásokat 3 milliárd 
forinttal csökkentsük, egyetért.
Az előterjesztésből és Szalai elvtárs beszédéből is világos, hogy nekünk más választásunk 
nincs. Ezt nekünk végre kell hajtani.
A vita, ami lefolyt, nem azt mutatja, hogy ennek a csökkentésnek valami nagy sikere 
lenne. Itt a Minisztertanácsnak valamilyen intézkedéseket kellene foganatosítani, 
hogy az a helyzet, ami tavaly bekövetkezett, ne következzék még egyszer be a beru-
házások csökkentésénél.
Javasolja, hozzon a Minisztertanács egy olyan határozatot, hogy minden minisztertanácsi 
ülésen legyen szóbeli beszámoló, hogy az átcsoportosítás hogy megy.
Előre látni kell, hogy ha a Minisztertanács nem fogja mindkét szemét ezen az 
átcsoportosításon rajta tartani, akkor el fog jönni szeptember–október, a lakosság 
tőlünk árut követel, és mi nem fogunk tudni adni. Erre külön fontosnak tartja a 
Minisztertanács figyelmét felhívni.
Világosan látni kell, hogy a párt tavaly júniusban megindított politikája, a Minisztertanács 
programja a mai körülmények között ezen az átcsoportosításon múlik.
Felvetődik a kérdés, hogy vajon az Országos Tervhivatal ennek a nagy felelősségnek 
tudatában nyúlt-e hozzá ehhez a kérdéshez.
Véleménye, hogy sokkal jobban elő lehetett volna készíteni.
A miniszter elvtársak jelentős része ott volt azon a megbeszélésen, ahol a párt előtt elvileg 
döntés történt ebben a kérdésben. Utána a Tervhivatal nem használta fel a minisztériumok 
segítségét, sőt titkolódzott. Hogy ezt nem tette meg, máris elvesztettünk 2-3 hetet.
A jövőben ebből tanulni kell, nem helyes ilyen kérdésben titkolódzni. 
Az OT nem nyúlt ehhez a kérdéshez megfelelően.

13 Az észrevétel az előterjesztés II/4. pontjára vonatkozott.
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A fontos kihatásait nem vizsgálta meg. Saját magunkat csapjuk be, ha nem vizsgáljuk 
meg a kérdést minden oldalról. Alaposan kellett volna az OT-nak a kérdést megnézni, 
ez nem azt jelenti, hogy hosszú hónapokig húzzuk a dolgot.
Véleménye, hogy az előterjesztés nem mindenben felel meg annak a kialakult álláspontnak, 
mely az előző tárgyalásokon alakult ki.
Egyetért Bognár elvtárssal, amit ezzel kapcsolatban mondott.
Nincs az előző tárgyalásokon kialakult véleményekkel összhangban a beruházások csökkentése.
Az OT egyszerűen irreálisan csökkentette a beruházásokat. Ebből következik, hogy 
egyes helyeken komoly bajok származhatnak.
Nem helyesek a csökkentési arányok, amit az OT a Minisztertanács elé hozott. 
Radikálisan hozzá kell nyúlni. A kényelmes megoldás minket nem húz ki a vízből. 
Az OT becsukja a szemét.
Nem ért egyet azzal, hogy az OT az ’54-es tervek színvonalát bizonyos területen úgy 
akarja fenntartani, hogy tovább akarja csökkenteni a tartalékot. Ez is olyan, ami már 
kialakult a korábbi tárgyalások során.
Nem ért egyet Szíjártó elvt[árs] javaslatával, amely azt célozza, hogy az Építésügyi 
Minisztérium határozza meg, hogy milyen építkezések fognak tovább folyni. Eddig 
is az volt a baj, hogy nem az OT határozta meg, hogy mit fognak építeni, hanem 
az Építésügyi Minisztérium. Nem véletlen, hogy a mezőgazdaságba nem tudtunk 
építési munkaerőt átvinni.
A tény, hogy 76 ezer emberből 26 ezer ember dolgozott a legfontosabb beruházásokon, a 
többi szanaszét az országban. Nem lehet egyetérteni ezzel, és az illetékes minisztériumnak 
kell megmondani, hogy minek kell épülnie.
Biró Lajos elvtárs: Nem tudja, hogy a 3 milliárd hogy jött létre. Az idő nagyon kevés, 
nem eléggé ismertük a helyzetet, például a KGM felé. A II. félévben megmaradt 
beruházásból 470-et kell csökkenteni.
A KGM-et nem biztosítjuk anyagokkal. A KGM lemaradása a közszükségleti cikkekben 
éppen az anyaghiány miatt van. Rendesen kell anyagot adni.
Egyetért azzal, hogy nem szabad a tárcára bízni az átállítás kérdését, valamint a beruházás 
átcsoportosítását, mert akkor azt fogják csinálni, ami nekik kényelmes.
Szükséges, hogy ezt közösen a Tervhivatallal együtt nézzék meg. Ez nem tárcakérdés, 
hanem országos nemzetgazdasági kérdés.
Az export kérdésében szükséges a Tervhivatal közvetlen vezetése, és nem szabad 
egyszerűen rájuk hagyni a dolgot.
Nem mindig a feszes terv a jó terv. Az RM-ben például most kevesebb acélt termelünk, 
mint azelőtt, de jobb acélt. Vagy például a diósgyőri gyár nem teljesíti acélgyártását, 
és azt a nyersvasat termeli, amire nekünk most nincs szükségünk.
Arra kéri a Tervhivatalt, hogy körültekintőbb legyen ezen a téren.
Nagy Józsefné elvtárs[nő]: Egyetért Bognár elvtárs javaslatával, hogy hozzuk be 
a vásárlóerő kérdését. Nem fogadható el Biró elvt[árs] véleménye, hogy ők nem 
fogják tudni teljesíteni még az ’54-es tervet sem. Tudomásul kell venni minden 
miniszter elvtársnak, hogy a lakosság II. féléves ellátásáról van szó. Külön javasolja, a 
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Minisztertanács hozzon olyan határozatot, hogy 4 napon belül vizsgálja ki tételesen 
a kérdést. A répcelaki szénsav kérdését vizsgálják ki részletesen.
Igaza van Altomáré elvtársnak a gyümölcs, zöldség kérdésében. Ezt az OT, belkereskedelem 
és az élelmiszeripar dolgozza ki és hozza közvetlenül az Elnökség elé.
Hegedüs András elvtárs: Nekünk kötelességünk a szükségrendszabályokat úgy végrehajtani, 
hogy a túlzott iparosítást meg tudjuk szüntetni, ennek segítségével helyes arányokat 
tudunk kialakítani a népgazdaság számára. A végrehajtásnál sokkal inkább olyan 
intézkedést kell csinálni, amely a helyes arányok kialakítását elősegítik. Szükséges, 
hogy ne a kapacitás növelésére menjünk rá, új gyáraknak tömeges létesítésére, hanem 
a korszerűsítéssel az olcsóbb termelésre. Az egész munkaerőkérdés is ezzel függ össze. 
Nekünk feltétlenül ki kell elemezni és levenni azokat a beruházásokat, amelyek új 
kapacitást jelentenek.
Az utóbbi időben egyre-másra hagyjuk jóvá az új üzemek beruházási programját. 
A mi iparunk csak akkor felel meg a követelményeknek, ha korszerűsíteni fog. A 
beruházások csökkentésénél ez kell hogy legyen az egyik alapvető elv. A csökkentés 
ne a korszerűsítés rovására menjen.
Feltétlenül szükségesnek tartja még egyszer megvizsgálni lelkiismeretesen például a kohót.
Az áthúzódó beruházásokkal kapcsolatban a minisztériumoknak kellene feladatot adni.
A Minisztertanács utasítsa az illetékes minisztereket, hogy az átcsoportosítás érdekében 
ténylegesen érdemi intézkedéseket tegyenek.
Bognár elvtárs nagyon lebecsüli a kiscikkeket.
A mezőgazdasággal kapcsolatban arra kell törekedni, hogy az 1955-ös évet a beru-
házás vonalán elő tudjuk készíteni. Az 1954-es évben elő kell készíteni beruházás 
vonalán az 1955-ös évet.
Mihályfi Ernő elvtárs: Teljesen érthetetlen a 28% csökkentés. Ebbe nem nyugszanak bele.
Kérik, hogy az egész beruházási kérdést felvethessék a bizottság előtt. Nagyobb náluk 
a törlendő összeg, mint az összes megyei tanácsoknál.
Mihályfi [Ernő] elvtárs: Most volt Moszkvában a magyar filmhét. A „Kiskrajcár” 
teljesen színtelenül került bemutatásra.14 Néhány zöld színfolt képviselte csak, hogy 
színes filmnek készült.
Gerő [Ernő] elvtárs: Nem itt sokszorosították.
Mihályfi [Ernő] elvtárs: Az NDK-ban sokszorosították. Importáljuk a sokszorosítást.
A kiegészítő javaslat 2. pontja szerint egyetlenegy tárca sem tudja a mozihálózatot 
bővíteni. A bizományi áruházban nem tudnak moziszékeket beszerezni. Harcolunk 
azért, hogy a mozik és kultúrotthonok berendezése ne közületi beruházás legyen, mert 
Nagy János a moziba nem mint közület, hanem mint egyén megy be.
(derültség)
Vas Zoltán elvtárs: Elvi kérdésekhez nem kívánok hozzászólni. Hidas és Hegedüs 
elvtársak megadták a politikai értékelést. Hogy milyen nagy tartalékok állanak 
rendelkezésre, azt mutatja, hogy az eredeti előterjesztésben az árualap, amit az OT 

14 A Kiskrajcár című filmvígjátékot, melyet 1953 novemberében mutattak be, Keleti Márton rendezte.
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kidolgozott, 2400 millió Ft, Szalai elvtárs által előterjesztett 8-9 millió Ft igen jelentős 
többlet, és a népgazdaság számára óriási előny.
A Minisztertanácsnak foglalkozni kell azzal a kérdéssel, hogy azokat a tartalékokat, 
amelyek az átállás következtében felszínre kerültek, hogyan használják ki. Arra az 
500 millió új többletárura gondolok, amely a KGM-nél felgyarapodott. Meg kell 
nézni, hogy bizonyos cikkekben hogyan lehet a legeredményesebb felhasználást elérni, 
patkót csinálni, stb. Ezt az összeget mindenképpen mozgósítani kell, elsősorban a 
mezőgazdasági szeráruk vonalán, mert ez a központi kérdés Hidas és Hegedüs elvtársak 
által felvetett kérdéseken kívül.
Fontos, hogy hogyan tudunk az építőipar vonalán árut mozgósítani. Szíjártó elvtárs 
adjon ki utasítást: rakják ki, hogy TÜZÉP Vállalat, és a helyszínen adják el. Így 
legalább pénzt kapunk érte.
Az árualap kérdését vizsgálva meggyőződésem, hogy ha helyes intézkedést tesz a MT, ki 
tudunk hozni legalább félmilliárdot. Lehetetlenség, hogy ezt elő ne tudjuk teremteni.
Az előterjesztésből nem jön elő, hogy a beruházások csökkentésével hogyan szolgáljuk 
a perspektívát. Ki vagyunk szolgáltatva az építőiparnak. A MT egy sor határozatot 
hozott, és az FM elvégzi helyettünk azt a munkát, amit nem szabadna elvégezni.
A vásárlóerő lekötésének, az árualapok előteremtésének terén igen komoly lépést 
tett ez a dokumentum.
Javaslom, hogy valamennyi intézkedés, amellyel a miniszter elvtársak egyetértettek, 
hétfőn kerüljön aláírásra.
Minden miniszter elvtárs legyen köteles beadni szerda reggelig, hogy melyik pontokhoz 
kíván hozzászólni. Nyilván lesznek vitás kérdések, 1. beruházási kérdések, 2. esetleges 
termelési kérdések, ezeknél a kérdéseknél nyilván felmerülnek problémák. Ha a 
Minisztertanács elfogadja a dokumentumot, akkor a Minisztertanács jó munkát végzett, 
ezért javaslom az előterjesztés elfogadását és továbbvitelét.
Háy [László] elvtárs: Bognár elvtárs rámutatott arra, hogy a 23,2 milliárdos árualap 
nem elegendő, ezen kívül felvetette, hogy a 23,2 milliárd sem lesz elég. Hiányzik 
5–800 millió Ft. Ha ez így van, akkor ez azt mutatja, hogy azok az intézkedések, 
amelyek a vásárlóerő csökkentését célozzák, nem elegendők.
Vas elvtárs optimizmusára utalva megmondhatom, hogy a hiányzó árualapot elő tudjuk…
Vas [Zoltán] elvtárs: … elő kell …
Háy [László] elvtárs: …teremteni. Be kell azonban biztosítani magunkat két oldalról, 
a vásárlóerő csökkentése útján is. Felmerül annak a veszélye, hogy a IV. n.évben is 
úgy állunk, mint most. Most 600, a IV. n.évben 500 millió behozatal fog felmerülni.
Vannak ilyen tervezgetések, hogy a hiányzó árualapokat a IV. n.évben kell behozni, 
amikor a III. n.évre való behozatal is túlnyomó részt az 1955-ös évet terheli, és ha 
még továbbmegyünk ezen az úton, tovább terheljük az 1955-ös tervet. Fontos, hogy 
sor kerüljön további rendszabályokra a vásárlóerő csökkentése érdekében, hogy amit 
ígértünk, megtartsuk, egyik helyen adjuk, és ott ahol erre lehetőség van, elvegyünk. 
Ezek az eszközök azonban komoly meggondolás tárgyát kell hogy képezzék.
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Az előterjesztés 10. old. 2. pontjában15 foglalt adósságállomány kérdésével egyetértek, 
meg kell jegyezni, hogy a téli felkészüléssel kapcsolatban túlzott igények merültek fel 
bizonyos behozataloknak 1955-ről 1954-re való előrehozására. Vannak azonban olyan 
igények, amelyeket nem lehet elutasítani, ilyenek: az 50 000 to koksz, 50 000 köbméter 
bányafa, 50 000 to brikett. Ezeket december hónap folyamán hozzuk be 1955 terhére. 
Ez 30 millió devizaforintot jelent kapitalista országok felé. Ez nem fér bele a 250 milliós 
keretbe. Amennyiben a MT úgy látja, hogy ennek a megvalósítására szükség van, úgy 
a 30 millió deviza Ft további adósságemelkedést irányozzon elő.
10. old. 3. pont.16 Egyetértek úgy, hogy ha előbb megkapja a külkereskedelem az exportra 
szánt árut, akkor nem kell külön minisztertanácsi [határozat], de ha későbbi időpontra 
van megígérve, akkor a külkereskedelem nem vállalhatja magára a felelősséget, hogy 
behozott árut és később mégsem kapja meg az ellentételt.
10. old. 4. pont.17 Nem eléggé világosan mondja meg, hogy mi a helyzet. Arra hivatkozik, 
hogy a IV. n.évben kieső 50–60 milliót csak akkor lehet pótolni, hogy ha az export 
pontosan teljesít. Másik helyen meg azt mondja, hogy 80–90 millió deviza Ft értékű 
mezőgazdasági cikk ki fog esni, tehát 280 millió az eltolódás. Abban az esetben, ha 100 
vagy 80 milliót ruházati cikkek behozatalára adunk, ezt tovább nemigen lehet vinni.
Néhány kérdést szeretnék még a bizottság elé terjeszteni, 16. oldalon a kiküldetési 
költségekhez. Teljesen egyetértek a megszorítással a belföldre, de a külföldre nem lehet 
vonatkoztatni. Nálunk ez az összeg a költségvetésben egy tétel alatt szerepel. Kérem, 
hogy a MT ezt vegye tudomásul.
Gerő [Ernő] elvtárs: Nem kimondottan a külkereskedelmi tárgyalásokra kiutazókra 
értendő. Vannak ipari tárcák, akik kiküldenek embereket. Azok ott nem tudnak semmit 
sem csinálni, nekünk semmi hasznot nem hoznak, és kiszámítottam, hogy fejenként 
kb. 20 000 Ft-ba kerülnek.
Azonban csökkentést a külkereskedelem vonalán is lehet elérni.
Andics [Erzsébet] elvtársnő: Az Oktatásügyi Minisztériumnak egész sor javaslata és 
megjegyzése lesz az OT előterjesztéséhez. A bizottság elé visszük ezeket.
Elvi kérdés, hogy milyen legyen a beruházások csökkentésének az aránya az oktatásügy 
területén. A javaslat szerint nagyobb mértékű, mint az országos arány.
A kormányprogram, a kongresszusi határozatok fokozott figyelmet szentelnek az 
oktatásügynek. A beruházások ilyen nagymértékű csökkentése súlyosan érintené az 
általános iskolákat, a kisiskolákat.
Van a kérdésnek gyakorlati oldala is: a közoktatás területén a tantermek túlzsúfoltak, 
a legelemibb felszerelési tárgyak, segédeszközök is hiányzanak. Ennek hiányát a szülők 
nem kevésbé élesen vetik fel, mintha a ruha, cipő, élelmiszer-ellátás terén lennének 
zavarok, ami magába véve jelentős fejlődésre mutat ezen a téren.

15 Az észrevétel a határozati javaslat I/2. pontjára vonatkozik.
16 Az észrevétel a határozati javaslat I/3. pontjára vonatkozik.
17 Az észrevétel a határozati javaslat I/4. pontjára vonatkozik.
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Javaslom, hogy az oktatásügy területén a beruházások csökkentése ne az országos átlag 
felett, hanem alatta legyen.
Herczeg [Ferenc] elvtárs: Vizsgáltuk ezeket a kérdéseket. A vizsgálattal még nem 
vagyunk készen, illetve az elemzéssel. Megvizsgáltuk, hogy a külkereskedelem vonalán 
beérkező anyagokat mire használják fel: 48% lakosság, 12% közület (honvédség is benne), 
24% export, 16% marad a beruházások részére. Megvizsgáltuk, hogy a 3600 millió 
behozatalból mennyi esik a kohászatra: 668 millió.
A helyzet nehéz, máris a mezőgazdasági importunk igényei 100 millióval jelentkeznek. 
Itt csak mezőgazdasági termékekről van szó. 200 ezer to gabona szerepel a jövő 
évi exporttervünkben.
Gerő [Ernő] elvtárs: Ez lehetetlenség.
Háy [László] elvtárs: Ebben az évben a lakosság felé közvetlenül sokat adtunk, közvetve 
nem olyan mértékben. A közvetett adásokat meg kell fogni bizonyos mértékben. A 
beruházások csökkentéséből 8900 millió anyag szabadul fel. Ebből nagyobb mértékben 
lehet átvinni. A nem központi gazdálkodás alá vont anyagokat a lakosság felé visszük.
Javasolom, hogy mondja ki a Minisztertanács, hogy a 2 millió Ft értékben az átcso-
portosításhoz azonnal kezdjünk hozzá.
Bebrits [Lajos] elvtárs: Egyetértek Olt elvtárssal. Az állami fuvarozás szervezetének 
jobb kihasználásával temérdek megtakarítást tudnánk elérni. Véleményem szerint 
teljesen el kell rekeszteni a magánszektoros lófuvart.

Apró [Antal] elvtárs: Helytelen lenne.
Gerő [Ernő] elvtárs: lehet csökkenteni erősen.
Bebrits [Lajos] elvtárs: A bérfegyelem területén komoly visszaélések vannak. 100 kg-ot 
szállított, utána írnak egy nullát és ezután veszi fel a bért.
A fuvarozás kérdésében sürgősen szükséges, hogy a MT foglalkozzon ezzel az előter-
jesztéssel, mert minden óra néhány ezer Ft-ot jelent.
Gerő [Ernő] elvtárs: Ezt a kérdést még nem ismerjük közelebbről. Megnézzük. Befejezte?
Bebrits [Lajos] elvtárs: Még nem. Helyes az, hogy a külkereskedelem átad árut a 
belker.-nek. Szeretném azonban, hogy ezek közvetlen szállításokkal a termelőhelyről 
a fogyasztási helyre történnének. Mostani gyakorlat szerint előbb külföldre küldik, 
vagy legalábbis a határokig és onnan jön vissza.
Szabó elvtársnak igaza van abban, hogy egy csomó közlekedési építkezést – utak, 
hidak – le kell most állítani, amit a községek már vártak. Ennek a megmagyarázására 
nagyarányú politikai felvilágosító munka szükséges.
Egynéhány kérdés a MÁV-val kapcsolatban.
Az őszi csúcsforgalom előttünk van, a terméskilátások nem rosszak. Próbáltunk 
előszállításokkal az ősz idejére rendes szállítási lehetőségeket biztosítani, azonban 
semmit sem sikerült elérni, csupán az állami gazdaságok vonalán történtek lépések. 
Az építésügy részéről nem szállítottak előre.
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Zentai [Ernő] elvtárs: 15. oldal 3. fejezettel,18 amely szabályozza a munkaruha-ellátást, 
egyetértek, azonban a részletek kidolgozásába véleményem szerint helytelen bevonni 
a SZOT-ot. Javaslom, hogy az OT a PM-mel együtt foglalkozzék ezzel a kérdéssel.
Vas [Zoltán] elvtárs: Helyesebbnek tartanám, ha a Bértitkárság foglalkozna vele.
Gerő [Ernő] elvtárs: Igaza van. Tudomásul vesszük. Az OT és a MT Titk[árság] 
foglalkozzon a kérdéssel.
Zentai [Ernő] elvtárs: 5. fejezet, 17. old. d) pont.19 Ezzel nem értek egyet. Ez módot 
adna arra, hogy a munkavédelmi beruházások elmaradjanak. Számos tárca máris 
jelentős munkavédelmi beruházási csökkentést hajtott végre.
A párttitkárság éppen most szólította fel a SZOT elnökségét, hogy tegyen jelentést a 
munkavédelem helyzetéről, a szociális beruházások végrehajtásáról azzal a megjegyzéssel, 
hogy feltétlenül végre kell hajtani ezeket.
Javaslom: hozzon a Minisztertanács olyan határozatot, hogy a munkavédelem és 
szociális beruházások törlése csak abban az esetben lehetséges, ha ahhoz a MT vagy 
a SZOT elnöksége hozzájárul.
Gerő [Ernő] elvtárs: Ez nem valósítható meg. Van ezer és ezer apró beruházás. Más 
rendszabállyal kell ezt biztosítani, nem ilyen módon.
Szalai [Béla] elvtárs: A javaslat előkészítésében komoly hiányosság volt, elsősorban 
az, hogy a beruházások csökkentésére vonatkozó javaslatot nem tárgyaltuk meg. Nem 
áll fenn azonban sokhetes késedelem. 2 hete tárgyalta a párt, 1 hete a javaslat kész, 1 
hete küldtük be az MT-hez, 1 hete kapták meg a miniszter elvtársak. Helyes lett volna 
tárgyalni. Közelebb jutottunk volna a kérdéshez.
Hidas elvtárs nem nézte jól meg a javaslatot, amikor arról beszélt, hogy itt lineáris 
csökkentésről van szó. A belkereskedelemnél és az élelmiszeriparnál valamelyes változás 
szükséges. Ezt megnézzük. De alapvető változás lehetetlen.
Hidas elvtárs beszélt arról, hogy rosszak az arányok.
Hidas [István] elvtárs: Mondják ki, hogy a szénbányászat és villamos-energia mennyi. 
Nincs kifogásom a 680 millió ellen, ha ebből levonják az összes konzekvenciát. 
Szalai [Béla] elvtárs: „Az ország gondja – az OT gondja” – ezzel nem sokra megyünk. 
Tudomásunk van arról, hogy a széntermelés a terv szerint igen vékony és ez is igen 
nehezen termelhető meg, és igen vékonyan elégíti ki a szükségletet. Ha hozzáfogunk 
ilyen termelési előirányzatok csökkentéséhez, amelyek akár az iparban, akár a lakosság 
körében bizonytalanná teszi az ellátást, rossz körbe kerülünk, ahonnan nem tudunk 
kijutni. Bizonyos termelési előirányzatokra lehet kihatása. Azt nem mondjuk, hogy 
alapjában nem lehet.
(Felolvassa a 10. old. 6. pontot.20) Ebben a kérdésben tervet kell kidolgozni és akkor kell dönteni.
Szerintem a vitának – amellett, hogy sok értékes javaslat, illetve észrevétel merült fel 

– hiányossága, hogy hogyan lehet még árualapot teremteni az egyes minisztériumoknál 

18 Az észrevétel a határozati javaslat III/6. pontjára vonatkozott.
19 Az észrevétel az előterjesztés V/2/d pontjára vonatkozott.
20 Az előterjesztés I/6. pontja. 
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a meglévő raktárkészletből, beruházások átcsoportosításából, stb., ilyen irányú javaslatot 
nem hallottunk. Feltétlenül szükséges, hogy közös erőfeszítések legyenek. Az OT 
egyedül nem képes előrehaladni.
A vitás kérdésekkel kapcsolatban: azt gondolom, hogy a Minisztertanács mai határozata 
után azonnal hozzá kell kezdeni a végrehajtáshoz. Mindazokat a beruházásokat, amelyek 
csökkentésével a miniszterek egyetértenek, át kell adni Szíjártó elvtársnak, illetve a 
csökkentésre vonatkozó javaslatot.
Gerő [Ernő] elvtárs: Nem javaslatot, hanem megbízást.
Szalai [Béla] elvtárs: 48 órán belül Szíjártó elvtársnak meg kell kezdeni a levonulást, 
ott kell várni, ahol vita van. Véglegesen objektumonként az OT a szakminisztériummal 
egyetértésben döntsön. Ezt nem jó elfogadni, mert a felelősség átcsúszik az OT-ra. „Kint 
járt az OT embere, jóváhagyta, stb.” – Véleményem szerint az a javaslat helyes, hogy 
az illetékes minisztériumnak kell javaslatot tenni. A Minisztertanács ülésén kialakult 
irányelveket írásba kell foglalni, amelyeket az objektumok csökkentésénél alapul kell venni.
Az irányelvbe bele kell venni, hogy nem lineárisan kell csökkenteni. Biztosítani kell, 
hogy az 1954. éves beruházások, a nagy árualap-emelkedést jelentő beruházások 
megvalósulhassanak. Ezek voltak azok az irányelvek, amelyek kialakultak, de az OT-t 
nem szabad megbízni ilyen feladattal.
Gerő [Ernő] elvtárs: A nagy beruházások és a kontingensek kérdésének megvizsgálásába 
az OT is folyjon bele.
Szalai [Béla] elvtárs: Véleményem szerint nem volna helyes határozni abban, hogy a 
jövő évi árualapból mit vigyünk ki már most. Olyan gabonát, amelyet csak a jövő évi 
tervbe terveztünk be, most kivigyünk. Amit az idei tervekből meg tud takarítani, azt 
lehet. Ha van ilyen javaslat, elő kell készíteni.
Bognár [ József ] elvtárs: Az aratás nem december 31-én van.
Szalai [Béla] elvtárs: Az ideiből kell megtakarítani.
Gerő [Ernő] elvtárs: Arról van szó, hogy hogyan biztosítjuk a behozatalt.
Szalai [Béla] elvtárs: Megnéztem, hogy hogyan hozták ki a 20 000 vg-os importot. 
7,9 q-ás termés mellett, ha nem lesz jobb, szükséges a 20 ezer vg gabona importálása.
Az anyagi eszközök átcsoportosítására javaslatom az, hogy miután az MT-nak Anyag- 
és Termékgazdálkodási Titkársága van, ezt a Titkárságot meg kellene bízni azzal, 
hogy a beruházások csökkentése folytán felszabaduló bizonyos anyagmennyiségek 
átcsoportosítását az illetékes minisztériumokkal biztosítsa.
Vas [Zoltán] elvtárs: El lehet fogadni.
Apró [Antal] elvtárs: Helyes.
Szalai [Béla] elvtárs: Meg kell vizsgálni az 500 millió [Ft] értékű elfekvő anyagokat 
és egyéb forrásokat.
Gerő [Ernő] elvtárs: A vitában kb. 20-an szólaltak fel. 4 és fél óráig tartott. Persze ez a 
kérdés igen nagy horderejű. Érthető, hogy ennyien szóltak hozzá. Bizonyos az, hogy 
az előterjesztés megfelelően előkészítve nem volt. Sok alapvető vitás kérdést hagyott, 
bizony ebből tanulni kell, hogy helyesebb lett volna egy héttel később behozni, de 
jobban előkészíteni.
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Vas [Zoltán] elvtárs: Így is egy héttel elhalasztottuk.
Gerő [Ernő] elvtárs: A vita – bár fontos kérdéseket vetett fel – szerteágazó, nehéz 
összehozni, hogy világos elvek kerüljenek ki belőle.
Egy dolog bizonyos: hogy 3 milliárd Ft-tal a beruházási összeget csökkenteni kell. Ahol 
vita volt az, hogy milyen irányban történjen a csökkentés, mekkora legyen az egyes 
minisztériumoknál, milyen elvek szerint történjen.
Hibája az előterjesztésnek, hogy a csökkentési elveket nem szögezi le.
Szalai [Béla] elvtárs: Véletlenül.
Gerő [Ernő] elvtárs: Nem véletlen, hogy a legfontosabb dolog véletlenül kimarad. 
Az OT azt gondolja, hogy mi a túlzott iparosítást felszámoltuk, most már csak a 
következmények felszámolása áll előttünk. Ez több dologban kifejezésre jut. Nem erről 
van szó. Az igazság az, hogy túlságosan sokat ruháztunk be a nehéziparba és keveset 
a könnyű- és élelmiszeriparba. Ez a fő szempont nem érvényesül, nincs is leszögezve.
A csökkentés nem lineáris. Látni kell, hogy hová is lukadunk ki ezzel. A nem termelő 
beruházások kérdése: erősebben kell csökkenteni, mert mindenekelőtt és elsősorban 
az életszínvonal-emelést közvetlen módon kell megvalósítani, anyagiakban. De vannak 
egyes területek, ahol aránylag sokat vágunk le, lehetetlen helyzetet hozunk létre. Például 
nem tartom helyesnek, hogy a Népművelési Min[isztérium]-nál, ahol a beruházási 
összeg csekély, az átlagnál nagyobb %-ot vágjunk le. Ezt a kérdést meg kell nézni.
Irányelv az legyen, hogy az átlagosnál ne legyen nagyobb a beruházás csökkentése. 
Konkrétan meg kell vizsgálni, hogy mennyi legyen, figyelembe véve, hogy a közvetlen 
anyagi életszínvonal emelését kell biztosítani.
A munkabéremelés megtörtént, ezt realizálni kell. Nem arról van szó, hogy a 19%-os 
árualap-emelést most kell még vásárlóerő formájában kibocsájtani, arról van szó, hogy a 
vásárlóerő ki van bocsájtva. Biztosítani kell a 19%-os árualap-emelést. Meg kell vizsgálni 
ezt az 1954. évi vonatkozásban és ezen kívül az 1956. éves terv vonatkozásában is. Ez 
nem látszik világosan az előterjesztésből.
A második kérdés, ami mint lényeges kérdés felmerült: milyen kihatásai vannak mindennek 
a termelésre? Az OT két hét alatt ezt jól megvizsgálni nem tudta, de legalább bele 
kellett volna annyit írni, hogy az OT itt és itt, ezeken a területeken úgy látja, hogy 
nem lesz kihatása a termelésre, megoldható, itt és itt a kérdés megvizsgálandó. Vannak 
területek, ahol előre megmondható, hogy a termelési tervek teljesíthetők ezeknek a 
rendszabályoknak ellenére, vannak területek, ahol előbb meg kell vizsgálni.
Felmerült olyan javaslat, hogy ami a beruházást, és ami a termelést illeti, végleges 
határozathozatal ne történjen, a Minisztertanács hozzon határozatot az egyebekben.
Mit kell módosítani, illetve miben lehet határozatot hozni?
Volt egy másik javaslat is, hogy ne várjunk, hanem amit lehet, azonnal állítsuk le. Volt 
másik, amely szerint legalább mintegy 2 milliárd összegig történjen meg a leállítás, a 
többit majd a döntés után. Persze nem tudom, hogy a 2 milliárd mennyiben tükrözi 
vissza mindazt, ami nem vitás.
Határozat: Azonnal leállítandó a beruházást végeztető miniszternek a javaslata, illetve 
döntése alapján mindaz, ami nem kétes, ez legalább 2 milliárd Ft összegben.
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A kisebb objektumoknál természetesen a miniszter dönt, a 150 nagy, országos jelentőségű 
objektumnál a miniszter, az OT-val együtt.
Felmerült, nem kellene-e elfogadni Hidas elvtárs javaslatát, hogy nem kell egy ilyen 
bizottság, hanem a normális munkamenetben az OT a MT Titkárságának megfelelő 
részlegeinek bevonásával tárgyalja meg ezeket a kérdéseket a miniszterekkel, és készítse 
elő az elnökség számára. Ezzel a módszerrel meggyorsítjuk a munkát. Elfogadhatónak 
tartom. Egyetértenek vele az elvtársak?
A Minisztertanács tagjai a javaslatot elfogadják.
Gerő [Ernő] elvtárs: Rátérhetnénk a részletkérdésekre, amelyek azonban fontos kérdések.
Az első: 10. old. I/2. pontja 250 millió kérdése. Az a kérdés, hogy 250 milliónál nagyobb 
összeggel a tőkés országok felé az adósság nem növekedhet. Felvetette Háy elvtárs, 
hogy kokszot, bányafát, brikettet kell behozni. Ez 30 millió deviza Ft-ot jelent, nem 
fér bele, a 250 millióval mi történjen?21

Határozat: Ezt a kérdést most nem tudjuk megvizsgálni. Döntsön a MT Elnök-
sége ebben a kérdésben.

4. pont.22 Felvetették, hogy a lemaradás valószínűleg nagyobb lesz ennél. Konkrét 
javaslat erre vonatkozóan nem történt. Erre határozat nem is kell.
13. oldal. Itt nem érintem azokat, amelyeket menet közben elfogadtunk, mint a 13. old. 
4. pont, ahol az élelmiszeripari minisztert tévedésből írták bele.23

6. pont B. pontnál javaslom: hagyjuk el.24

A Minisztertanács tagjai egyetértenek a javaslattal.
15. oldal. 100 millió Ft megtakarítás kérdése.25 Olt elvtárs szerint a megtakarítást nem lehet 
elérni a racionalizálásból. El lehet érni az államigazgatás + a vállalatok racionalizálásából.
Olt [Károly] elvtárs: Ez van benne.
Gerő [Ernő] elvtárs: Nem ez van benne. Kifejezetten az államigazgatásra vonatkozik 
az előterjesztés szerint.
Olt [Károly] elvtárs: Csak nem mondja meg, hogy mit tartalmaz.
Gerő [Ernő] elvtárs: Határozat: A Minisztertanács végleg ebben ne döntsön. Meg kell 
vizsgálni, hogy mi van mögötte, hogy mennyi, ami államigazgatás, és mennyi, ami vállalati.
A 3. bekezdésnél Olt elvtárs javasolta, hogy a MT írja elő a vállalatok újabb összeírását.26 
Erre azonban, mivel a racionalizálás folyamatban van, nem célszerű újabb határozat. 
Azonban elő kell írni az adminisztratív arány- és létszám csökkentését.
Szíjártó [Lajos] elvtárs: A javaslat szerint az ÉM 310 millió béralapot zároljon. Új terv 
lesz, és amennyi lesz, annyi lesz a béralap is.
Gerő [Ernő] elvtárs: Kiegészítő javaslat: Elfogadható. Ez vonatkozik a KGM-re is.

21 Az előterjesztés I/2. pontja.
22 Az előterjesztés I/4. pontja.
23 Az előterjesztés II/4. pontja.
24 Az előterjesztés II/6/b pontja.
25 Az előterjesztés IV/1. pontjának 2. bekezdése.
26 Az előterjesztés IV/1. pontjának 3. bekezdése.
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16. old. 2. bekezdés:27 40-ről 30%-ra csökkenjen a kiküldetési költség, ez ne vonatkozzék 
a külkereskedelemre, de a pénzügyminiszter az érdekeltekkel együtt vizsgálja meg az év 
végéig az előirányzott devizakiadást abból a szempontból, hogy mit lehet megtakarítani.
16. old. 3. pont.28 Itt volt vita arról a 60 millióról. Azt mondják, hogy nem lehet 
zárolni, mert már kiadták.
Szabó [Gergely] elvtárs: 30 millió nincs kiadva.
Gerő [Ernő] elvtárs: Ebből is valamit meg lehet takarítani. Ez nemcsak erre vonatkozik, 
hanem az egészre együtt, ennek következtében meg lehet hagyni. Nem tudjuk kapásból, 
hogy mennyi a hitelek összege. Hagyjuk meg ezt így.
16. old. 7. pontja:29 Itt a közlekedés- és postaügyi miniszter a magánfuvardíjak jelentős 
csökkentésére is tegyen javaslatot, valamint a közületi szervek fuvareszközeinek jobb 
kihasználására is. Ezt fel kell venni a határozatba. Egy egész sor területen a kihasználás 
foka alacsony. Csökkenteni lehet a magánfuvart, nyilvánvaló.
17. old. V. 1/b) pontja: A legfontosabb munkavédelmi beruházásokról van szó. Zentai 
elvtárs javasolta, hogy mondja ki a MT, hogy beruházást csakis a SZOT és a MT 
egyetértésével lehessen csökkenteni. Ez gyakorlatilag nem hajtható végre. Ezzel sem 
a MT, sem a SZOT nem tud foglalkozni, nagy számban vannak apró beruházások, és 
a minisztereket sem lehet egyszerűen kikapcsolni.
Ha a beruházásokat 3 milliárddal csökkentjük, kell a munkavédelemnél is csökkenteni.
Maradjon meg az, hogy a fontos szociális, kulturális beruházásokat nem szabad törölni 
és ezeknek a csökkentése százalékban nem lehet nagyobb, mint az összcsökkentés.
Biró [Lajos] elvtárs: Az üzemekben kollektív szerződések vannak. Keresztül kell vinni 
a kollektív szerződések megváltoztatását.
Gerő [Ernő] elvtárs: Igen. Nyíltan meg kell mondani és átvinni a jövő évi kollektív szerződésbe.
Hidas [István] elvtárs: Javaslom az e) pontnál: hogy ha a miniszterekre bízzuk rá, ne 
alkalmazzuk a megkötést.
Gerő [Ernő] elvtárs: Ez a nagyberuházásokra vonatkozik.
A javaslat az volna, hogy magát a jegyzéket most ne hagyja jóvá a MT, ezt felül kell 
vizsgálni. De legyen egy jegyzéke az ország legfontosabb beruházásainak, amelyeket 
feltétlenül ez évben be kell fejezni.
17. old. 2/c) pont.30 Itt felmerült, hogy mit lehet leállítani. A javaslatban nincs semmiféle 
százalék. Persze attól függ, hogy mennyire beruházásról van szó. Olt elvtársnak igaza van, 
hogy meg kell nézni, ha a beruházás majdnem be van fejezve, és hogy az állagmegóvás 
mennyibe kerül, nem kerül-e többe, mint a beruházás, és milyen célt szolgál. Ilyen 
szempontok szerint meg kell formulázni, de most egy teljesen kielégítő szöveget nem 
tudunk adni. Lesznek beruházások, ahol a 60 sok, ahol a 60 kevés.
A Minisztertanács tagjai a fentiekkel egyetértenek.

27 Az előterjesztés IV/2. pontja.
28 Az előterjesztés IV/3. pontja
29 Az előterjesztés IV/7. pontja.
30 Az előterjesztés V/2/c pontja.
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18. old. 5. pontja,31 mely szerint a VKGM terjesszen elő tervet az elosztásra, nem 
fogadható el, ez csak a maradékra vonatkozhat. Ez tanácsi kérdés is. Ezt nézze meg 
Apró elvtárs, aki a tanácsi területtel foglalkozik.
Bognár [ József ] elvtárs: Itt olyan helyzet van, hogy a lakások 60%-át a minisztériumok 
kapják, 20%-ban diszponál a tanács.
Gerő [Ernő] elvtárs: Ez nincs nagyon messze attól.
Most, amikor csökkentjük a lakásépítést, kérdés, hogy ki ossza el a csökkentést a 
minisztériumok számára. A VKGM nem oszthatja el, mert ha a lakásokat építik a 
bányák mellett, akkor az a bányáé.
Felmerült egy sor javaslat. Import kérdése, és ennek a fedezete. Elhatároztuk, hogy 100 millió 
devizaforint árut importálnunk kell. Ki kell dolgozni, hogy hogyan, milyen módszerekkel 
és milyen forrásokból fedezzük ezt, elsősorban 1954. évi belkereskedelmi árualapból, 
csere alapján. Meg kell vásárolni, meg kell rendelni. Végső fokon meg kell mondani, hogy 
mekkora az a rész, amit ebből nem lehet fedezni, mi az, ami a jövő évre marad. Erről a 
kérdésről Bognár elvtárssal beszéltünk. Minden jel szerint, ha az össznépgazdasági helyzetet 
vizsgáljuk, amennyiben az árualapot tényleg biztosítjuk és mesterségesen pánikot nem 
idézünk elő, elő fog jönni. A parasztságnál 20–25 ezer [q] kenyérgabona van. Ehhez az kell, 
hogy az egyensúlyt biztosítsuk. Ha nem csináljuk, és nem mondjuk ki világosan, hogy a 
100 millió devizaforint árut be kell hozni, sokkal nagyobb bajunk lesz.
Bognár elvtársnak kell a javaslatot kidolgozni az OT-val együtt, az Elnökségnek eldönteni.
Második nehéz kérdés a Könnyűipari Min. és a KGM termelési problémája. Ami a 
könnyűipari számokat illeti, ez a kérdés nem probléma, meg van oldva, ki kell tisztázni. 
Meg kell ezt, valamint a KGM kérdését is vizsgálni. Egyiket sem lehet egyszerűen 
tudomásul venni. A KGM-nél az átállás a fogyasztási cikkek termelésére hallatlanul lassan 
és vontatottan megy. Elveszítettünk rengeteg időt. A KGM, ha nekimegy a kérdésnek, 
a párt- és szakszervezettel megtárgyalja, biztos, hogy ebből igen sok fog kijönni.
A harmadik kérdés: az árualapot tovább kell növelni, a vásárlóerőt megfelelő eszközökkel 
tovább kell csökkenteni. A Minisztertanácsnak ilyen elvi határozatot kell hozni:
Megbízza az OT-t és a MT Titkárságát, hogy az illetékesekkel együtt vizsgálja meg, 
hogyan lehet az árualapot növelni, ami pedig a vásárlóerő csökkentését illeti: megbízza a 
pénzügyminisztert, hogy erre vonatkozóan tegyen további javaslatot a MT elnökségének.
Ez mind a 8 nap határidőben van. Ezen belül kell ezt csinálni. Most ez a legfontosabb feladat.
Vas [Zoltán] elvtárs: A begyűjtési miniszter 8 napon belül adjon javaslatot, hogy a 
szerződéses termelés vonalon a parasztság felé kiáramló összeget hogyan lehetne csökkenteni.
Gerő [Ernő] elvtárs: Lényegileg összetartozik. Helyes. Ők is tegyenek javaslatot.
Volt olyan javaslat: adjon a MT utasítást arra, hogy a népgazdasági tartalékok ne 
csökkenjenek. Erre volt már előzőleg megállapodás. Az, hogy hogyan fog alakulni, 
az előterjesztésből nem jött ki.
Szalai [Béla] elvtárs: Senki sem tudja. Egyes területeken csökkennek.
Gerő [Ernő] elvtárs: A fő területekre térjenek ki az elnökség elé készülő anyagban.

31 Az előterjesztés V/5. pontja.
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A tanácsi beruházásoknál ne legyen csökkentés. Helyeslem, hogy a tanácsi beruházásokat 
óvatosabban kezeljük, mint a többit, de hogy semmi csökkentés ne legyen, nem lehet 
elfogadni. Kevésbé kell csökkenteni, mint egyebütt.
Olt [Károly] elvtárs. A minisztériumok, ha csökkentésről van szó, szívesen ott csökkentenek.
Gerő [Ernő] elvtárs: Ezért mondtam, hogy valamivel az átlag alatt legyen, mint fölötte. 
Az áthúzódó beruházások kérdése: a leállított beruházások révén is csökkenteni kell 
az áthúzódó beruházások számát és összegét. Lakások kérdése: 19 000 – 5300 ezeket 
ugyanúgy átvinni, mint az egyéb lakásokat.32 Ez a dolog megvizsgálandó. Eldönteni: 
győzzük-e, bírjuk-e, meg tudjuk-e valósítani. Egyelőre nem bírjuk ezt a tempót.
A tatarozásnál ne legyen csökkentés: meg kell vizsgálni.
Ami Hidas elvtárs javaslatát illeti, hogy minden MT-ülésen legyen rövid írásos jelentés, 
elfogadható olyanformán:
hogy amennyiben több miniszter elvtárs kéri, vagy a MT elnöke szükségesnek tartja, 
legyen írásos jelentés az átcsoportosításról.
Szalai [Béla] elvtárs: Az ÉM és KGM készítse.
Gerő [Ernő] elvtárs: …és az OT.
Szalai [Béla] elvtárs: Nem tudjuk elvállalni.
Gerő [Ernő] elvtárs: A gazdája legyen az ÉM. Elsősorban az ÉM feladata, de nem kizárólag. 
Lehetne talán a MT Titkársága. Gyűjtse be az adatokat az ÉM-től és a KGM-től.
Biró [Lajos] elvtárs: A beruházás vonalán tudjuk jelenteni, de a termelés átcsoportosítását 
nem tudjuk. Mi nem találhatjuk ki, hogy mit csináljunk.
Gerő [Ernő] elvtárs: Ennek ellenére kell jelenteni. Ettől függetlenül ki kell tárgyalni, 
hogy mire álljanak rá, tervet, megrendelést kell kapni. De hogy hogyan fogják végezni, 
arról kell jelentést adni.
Határozat: a Minisztertanács titkársága készítse a minisztériumok jelentése alapján 

– 2 hetenként a rövid összefoglalót és szükség szerint tűzze napirendre.
A tervnek a módosítását úgy kell végrehajtani, hogy ebben az évben lényeges újabb 
tervmódosításra többé sor ne kerüljön.
Vas [Zoltán] elvtárs: Nincs idő rá.
(derültség)
Gerő [Ernő] elvtárs: Idő van. Azonban lényegbevágó módosítás több ne történjen.
Szükséges az is, hogy az OT elvégezzen egy számítást arra vonatkozóan, hogy mindennek 
a végrehajtása után, figyelembe véve az össznépgazdasági helyzetet, a munkaerőhely-
zetben mire számíthatunk.
Ezt határozatba kell venni.
A munkaerőkérdés szinte a központi kérdésünk. Ez az, ami dezorganizálja a népgazdaságot.
Altomáré [Iván] elvtárs: Hogyan fogadjuk el a számokat élőállatban, borjúban, ameddig 
nem lesznek elfogadva a begyűjtési tervek?
Gerő [Ernő] elvtárs: El vannak fogadva a begyűjtési tervek. Altomáré elvtárs, ha nem ért vele 
egyet, javaslatot tegyen a módosítására. A terveket megkapták. Jóváhagyta a Minisztertanács.

32 Utalás arra, hogy az 1954-ben átadni tervezett lakásokból 5300 lakást a következő évre ütemeznek át.
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Altomáré [Iván] elvtárs: Én még nem kaptam meg.
Szász [Márton] elvtárs: 13. old. II. b) pontnál33 vártam, hogy a KGM megvédi ezt a pontot.
Gerő [Ernő] elvtárs: Ne kezdjük újból a vitát. Ha észrevétele van, tegye meg utólag, 
nem lehet vég nélkül vitatkozni.
A fenti feladatok elvégzésére a határidőt 8 napról 10 napra módosítjuk. És meg kell 
nézni az anyagban szereplő irreális határidőket, és azonnal módosítani kell azokat.34

[3. )] Szolnok megyei Tanács vb jelentése a mezőgazdasági termelés fejlesztéséről 
szóló határozat végrehajtásáról.35

Előadó: Juhász Imréné elvtárs[nő]. 

33 Az előterjesztés II/6/b pontja. 
34 A Minisztertanács az előterjesztést és az annak kiegészítéséből beemelt 1–4. pontokat 528/1/1954 

számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta, és a jóváhagyott határozat szövegén Gerő Ernő által 
végzett kézírásos módosításokkal kiegészítve elosztó szerint kiadta. 

35 A Szolnok megyei Tanács elnöke tájékoztatta a Minisztertanácsot a megye általános természeti és 
lakossági viszonyairól, különös tekintettel a mezőgazdaság, és azon belül a termelőszövetkezetek 
helyzetére. Kiemelte, hogy a megye az ország legnagyobb mezőgazdasági jellegű megyéje, melynek 
talajviszonyai nagy részben kedvezőtlenek, ahol a lakosság döntő része szétszórt tanyavilágban – a 
rossz úthálózat miatt elszigetelten, rossz körülmények között – él. Ez határozza meg a mezőgazdasági 
kultúrát is, amit elsődlegesen a gabona és kukorica termelése, gyenge állatfajták tenyésztése jellemez. 
A megyében 165 termelőszövetkezet és 118 termelőszövetkezeti csoport, 29 gépállomás és 3 kísérleti 
gazdaság van. A fokozatosan megindult lassú átalakulás, ami új növényi kultúrákat – főként az öntözéses 
rizstermelés – és új agrotechnikai módszereket hozott magával 1952–1953 fordulóján megtorpant, a 
termelési és állattenyésztési eredmények visszaestek, a műveletlen terület nagysága nőtt. A júniusi 
kormányprogram hatására kidolgozták a megye mezőgazdaságági fejlesztési tervét, ami a talajerő 

– istállótrágyával történő – fokozott növelését, a kenyérgabona vetésterületének és a rizstelepek bővítését, 
az állatállomány gyarapítását állította középpontba. A tervezett intézkedések az eltelt időben azonban 
érdemi változást nem hoztak. A tartós szárazság miatt az őszi gabonavetések nem keltek ki, a termésátlag 

– részben az erős gazosodás miatt – kisebb lesz a tervezettnél, elmaradás van a tavaszi kukoricavetéseknél 
a növényápolási munkákban, a magasabb jövedelmezőség miatt kedvelt rizstelepek kezelésében az 
elárasztások szervezetlensége okozott nehézséget, az állatállomány részben a takarmányhiány miatt 

– a juhállomány kivételével – csökkent, ami együtt járt a tejtermelés visszaesésével. 1953 őszétől mind 
komolyabb problémák jelentkeztek a termelőszövetkezetekben, miután nőttek a kilépő tagok követelései, 
erősödött „a kulákok támadása”, illetve az egyéni gazdálkodóknak adott kedvezmények és az anyagi 
támogatás 1954 áprilisában újabb kilépési hullámot indított el. A megyében 1200 kilépési nyilatkozatot 
adtak be és – miközben egyre több saját igaerőt vásárolnak – nyíltan vagy burkoltan készülnek a 
termelőszövetkezetek feloszlatására. A termelőszövetkezetek gyenge működéséhez nagyban hozzájárul a 
rossz munkaszervezés, a munkafegyelem hiánya, a külterjes gazdálkodás, a termelőszövetkezeti elnökök 
hiányos szakmai felkészültsége, a kihelyezett agronómusok gyakorlati tudásának alacsony szintje, illetve a 
termelőszövetkezeti csoportok támogatásának elhanyagolása, mindenekelőtt a járási tanácsok mezőgazdasági 
osztályainak gyengesége. A jelentés javaslatokat tartalmaz a problémák megoldására – többek között 

 34/3
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A jelentést szeretném néhány szóval kiegészíteni. A 6. oldalon az istállóátlagról van szó. 
Ez nem az összállományra vonatkozik. A tsz-eknél az 1953. év végére értendő. Most 
az átlag 5,6 literre emelkedett.36

A 4. oldalon 2. pontban a jelentés úgy szól, hogy a felelősség engem terhel az állomány 
csökkenéséért. A megyei tanács vb-t, és ezen belül természetesen a megyei tanács 
vb-elnököt terheli a felelősség.37

A növényápolás jelenlegi helyzete. Hiányos a jelentés abból a szempontból, hogy nem 
értékeli eléggé a megyei tanács munkáját, hogy mit tettek a párt és kormány határozatának 
végrehajtása érdekében. Helyi tanácsaink igen nagy lelkesedéssel fogtak hozzá a határozat 
feldolgozásához, az arra való mozgósításhoz, de azt tapasztaljuk, hogy most már nem olyan 
nagy a mozgósító erő. Megmutatkozik ez a mindenáron való terméshozam emelésénél.
A termelési állandó bizottságok foglalkoztatásában tanácsaink szép eredményt értek el, ezek 
komoly segítséget adnak a helyi tanácsoknak. Észrevételezik a hibákat, példát mutatnak. A 
vetés idején mintaparcellákat létesítettek és most ezt bemutatják a dolgozó parasztoknak.
Emelkedett a termelési kedv, de erősödött az állampolgári fegyelem is. Ennek javulását 
mutatja, hogy míg az I. negyedévi adóbevételi tervünket 69%-ra teljesítettük, addig 
a II. negyedévi tervet 120%-ra. A félévi adóbevételi tervünkből még 5% hiányzik, de 
ezt a következő negyedévben be kívánjuk hozni.
A megye területén a második kapálást befejeztük, a harmadik kapálást két járás 
területén fejeztük be. A megyében olyan föld nincs, amit nem kapáltak meg. A 
növényápolás sokkal jobb, mint volt tavaly. A növényápolási munkák elvégzését 
nagyban akadályozta a sok eső.
A megyében kb. 5000 hold áll víz alatt, ahonnan nem tudjuk levezetni, és úgy néz ki, 
hogy ott elpusztul a vetés.

– a mezőgazdasági géppark felújításával, fejlesztésével, a tanyavilág úthálózatának javításával, istállók 
építésével, az agrárpropaganda erősítésével összefüggésben. A jelentéshez a Minisztertanács Helyi Tanácsok 
Titkársága és a Földművelésügyi Minisztérium kiegészítéseket fűzött, amelyekben elismerték a helyzet 
javítására tett intézkedéseket, miközben megerősítették a jelentésben felsorolt különböző hiányosságokat, 
mint a trágyázás és a gyomirtás elmaradását, az öntözés elhanyagolását, a megyei tanács végrehajtó 
bizottsága ellenőrző munkájának gyengeségét. Noha a megye évek óta több beruházási támogatást kap, 
mint más megyék, nem történt előrelépés a mezőgazdasági építkezésekben, a kisgépekkel való ellátásban. 
Megállapították, hogy a megyében 34 olyan termelőszövetkezet, illetve termelőszövetkezeti csoport 
van, amelyekben komoly problémák vannak a vezetésben. A munkafegyelemben, a gazdálkodásban, az 
alapszabály szerinti működésben. Összességében a megyei tanács végrehajtó bizottságának irányító és 
ellenőrző tevékenysége lényegében nem változott a kormányprogramnak megfelelően.

36 Az előterjesztés 2. pontjának utolsó bekezdése szerint „az elmúlt évben az egy tehénre eső tejtermelés 
2,083 liter volt, a termelőszövetkezeteknél pedig 1,400 liter. Az év végére az istállóátlag 5,2 literre, a 
tsz-eknél pedig 2,9 literre csökkent.

37 Az előterjesztés 1/2. pontja szerint „Súlyos felelősség terhel engem, a megyei tanács elnökét, a megyei 
vb. elnökhelyettesét, valamint a mezőgazdasági osztály vezetőjét is, hogy állatállományunk növekedését 
nem biztosítottuk, sőt hagytuk, hogy ebben az évben még tovább csökkenjék.”
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Az aratás: a rozs és árpa aratása beindult. A jövő hét közepén indul be a búza aratása. 
Az aratás elvégzése nem lesz könnyű feladat, az időjárás és a megdőlt gabona meg 
fogja nehezíteni, a gépeket nem tudjuk kihasználni, több kézi erőre van szükség. A 
termésátlag 7 q körül lesz a megyében. A termelőcsoportoknál a termésátlag több lesz, 
mint az egyénieknél. Az első eset, hogy ezt el tudtuk érni.
A jelentés foglalkozik az állatállomány csökkenésével. Sajnos mi az állattenyésztés kérdését 
a többi munka mellett elhanyagoltuk. A rossz gondozás, elhelyezés, takarmányozás 
csökkentette az állományt, főleg a szövetkezeteknél. De emellett az 1952. évi rossz 
terméseredmény és az 53. évi komoly takarmányhiány miatt erősen leromlott az 
állatállomány kondíciója, és a szaporulatban is megmutatkozik a hatása.
Felülről sem kaptunk megfelelő támogatást az állattenyésztés kérdésében. A gyenge 
termésű esztendőben, amikor a csoportok hitelt kaptak takarmány vásárlására is, ki 
volt kötve, hogy 1 q-ért mennyit adhatunk a hitelből. Mi kértük, hogy engedjék meg, 
hogy 200 Ft-ot adhassunk. Az engedélyt akkor kaptuk meg, amikor szabadpiaci 
áron már 400 Ft volt az ára egy q-nak. Vagy például 1952 őszén, amikor tudtuk, hogy 
nehézségeink lesznek a takarmánnyal, a csoportok felkutattak makkot és engedélyt 
kértek a felhasználásra. Az engedélyt tavasszal kaptuk meg, amikor már elrohadt a makk.
Nem segíti elő az állattenyésztést az egyoldalúság sem. 1954-ben a tejbeadásra a 
Begyűjtési Minisztérium a megyét az I. kategóriába sorolta, míg a jobb körülmények 
között lévő megyéket a II. kategóriába.
Fájó pont az, hogy a megye területén a művelhető terület 63%-án évről évre kalászost 
termelünk, a takarmánytermesztés így kiszorul. Ez nem segíti elő a vetésforgó alakulását 
sem. Többszöri kérés ellenére sem tudtuk elérni, hogy a rizsterületet a kalászos 
területbe számítsák be.
Tudjuk, hogy nagyon sok hibát követtünk el, de nem ösztönöz bennünket és nem 
értünk egyet azzal, hogy a mi nagy megyénk, amely sokkal kedvezőtlenebb viszonyokkal 
rendelkezik, egyformán legyen értékelve a sokkal kisebb és kedvezőbb körülmények 
között lévő megyékkel.

Apró Antal elvtárs: Az elvtársak ismerik-e a Minisztertanács részéről készült kiegészítőt?
Juhász Imréné elvtárs[nő]: Igen, ismerjük, azzal egyetértünk.
Bognár József elvtárs: Az előterjesztésben szerepel az, hogy a termelőszövetkezetnél a 
parasztság a háztáji gazdaságát fejleszti a közösségi rovására. Meg tudják-e mondani 
az elvtársak, hogy a termelőszövetkezetek szarvasmarha állományának hány százaléka 
van közösben és háztájiban?
Apró Antal elvtárs: Az előterjesztés tesz célzásokat az állatállomány alakulására, de 
mi a KSH-től kaptunk jelentést, amelyben az van, hogy a megyében az előző évhez 
viszonyítva a szarvasmarha állomány 7%-kal, a termelőszövetkezeteknél ez 25%-kal, a 
sertésállomány 20%-kal, a termelőszövetkezeteknél 40%-kal csökkent. Mit tesznek az 
elvtársak, hogy ez ne fokozódjon tovább? Ez nem hagyható szó nélkül.
Egy jelentésben azt olvastuk, hogy a tanácsok, de elsősorban a gépállomásokon 
az igazgatók nem megfelelően foglalkoznak az agronómusokkal, nem irányítják 
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a munkájukat, így van egy bizonyos elkedvetlenedés. Ezeket megfelelően kellene 
foglalkoztatni, mert így visszakívánkoznak.
Szeretnénk hallani azt is, hogy a megyei pártbizottság hogyan látja ezeket a kérdéseket, 
amelyeket a jelentés felvet. Dávid elvtárs mondja el, hogy hogyan látja az elvtársak munkáját.
A jelentés bizakodó és nem azt veti fel, hogy mit fognak tenni a megyében, hanem 
követeléseket állít a kormánnyal szemben, de nem nyilatkoznak arról, hogy a gépeket 
hogyan használják ki.
Vas Zoltán elvtárs: A beruházásokkal kapcsolatban. A megyében komoly beruházások 
folynak. Hogyan állanak ezek? Mit tesz a tanács, hogy ezek megvalósuljanak? Erről 
megfeledkeztek az elvtársak.
Olt Károly elvtárs: A termelőszövetkezetek gazdasági helyzetéről a jelentésben nincs semmi.
Erdei Ferenc elvtárs: Tudunk arról, hogy van egy kezdeményezés a megyében, hogy 
a termelőszövetkezetek jogi képviseletét ügyvédi munkaközösség látja el, és erről azt 
mondják, hogy bevált, jó dolog. Kérdésem, hogy az elvtársaknak erről mi a véleményük.
Több megyéből hallottuk, hogy nagyon sok a telekkönyvön és engedélyezésen kívüli 
földforgalom. Mi a helyzet Szolnok megyében?
Juhász Imréné elvtárs[nő]: Bognár elvtárs kérdésére válaszolva: nem súlyos nálunk 
az, hogy a termelőszövetkezeti tagok az egyéni gazdálkodásra törekszenek. Csak 
szórványosan fordul elő ilyen. Megtörtént például, hogy a Mezőtúri „Haladás”-ból 
nyolcan átmentek Szarvasra rizst termelni, és ehhez hasonlók, de mi ezt észrevettük, 
és nagyobb felvilágosító munkával próbáljuk a törekvést legalizálni.
Azt nem tudom megmondani, hogy a megyében a szarvasmarha-állomány hogy oszlik 
meg, de azt tudom, hogy Mezőtúron a háztáji valamivel több, mint a közös.
Bognár József elvtárs: A Szovjetunióban is körülbelül fele-fele az arány.
Gerő Ernő elvtárs: Nem az a baj, hogy a háztáji sok, hanem az, hogy a közös kevés.
Juhász Imréné elvtárs[nő]: Az alapszabályok megsértését is gyakran tapasztaljuk, a 
tagok egyes helyeken 2-3 tehenet is tartanak az alapszabály szerinti egy helyett.
Apró elvtárs kérdésére válaszolva: mi kiadtuk utasításban, hogy a tsz-ek részéről 
szarvasmarhát a tsz közgyűlésének engedélye nélkül nem lehet levágni és eladni. 
Értékeltük az állatállomány csökkenését és beszéltünk a vezetőkkel, hogy milyen káros 
ez a csökkenés. A tagok részéről nincs még meg az állatállomány iránti érdeklődés. A 
tagok nem tudják, hogy mennyi az állatállományuk. A tagok figyelmét fel kell kelteni, 
meg kell mutatni nekik, hogy mennyivel növekszik a jövedelem, ha több az állat. 
Feladatunk ezen a téren az apaállatok beszerzése és a takarmány biztosítása.
A beruházások felhasználása. Pénzügyileg 17%-os a felhasználás, de a műszaki teljesítés 
a tsz-ek felé 39%, a gépállomásoknál 30%, és az állami gazdaságoknál 40% az évihez 
viszonyítva. A vb most már többet foglalkozik a beruházásokkal, az osztályok és a helyi 
tanácsok ellenőrzésénél ezzel is foglalkoznak. Itt sok olyan nehézség adódott – anyag, 
munkaerő –, hogy sok esetben a saját erőnkből nem tudjuk leküzdeni.
A tsz-ek jogi védelme. Ez egy kezdeményezés volt a jogi előadó részéről, mivel láttuk, hogy 
a csoportok ki vannak szolgáltatva, mert nem értenek a jogi kérdésekhez, a vállalatoknak 
pedig jogi előadóik vannak. Elhatározták, hogy megfelelő ügyvédekből jogvédő irodát 
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létesítenek. Rögtön jelentkeztek is ügyvédek és teljesen díjtalanul kívánták vállalni az 
egyes csoportok jogvédelmét. Mi nem értettünk ezzel egyet. Megállapodtunk, hogy 
az 500 holdon aluli tsz-ektől a jogvédelem munkájának ellátásáért az ügyvédi csoport 
500 Ft tiszteletdíjat kap, amellett a kiadásokat a csoport megtéríti. 1000 holdon felül 
1000 Ft-ot kap, és ahogy emelkedik a terület 1000 holdanként, úgy emelkedik ez a 
tiszteletdíj. A megyénél lesz egy jogvédő iroda – ez még nem indult be –, amelynek 3 
tagja lesz, az igazgatási osztályvezető, a jogügyi előadó és még egy elvtárs. Ide futnak 
be a tsz-ek jogügyi vitái. Ez az iroda értesíti az ügyvédet. Van olyan csoport, amelyik 
nem kívánja igénybe venni ügyvéd ilyen irányú munkáját, de az is bejelenti a jogügyi 
vitát, és vagy az iroda egy tagja megy el, vagy elküld valakit a csoport védelmének 
érdekében. Ezen kívül a csoportok szerződéseit az irodában az elvtársak ellenőrzik, ezzel 
megelőzik azt, hogy a csoportok ne a szerződés szerint teljesítsenek. Ezzel igyekeznek 
megelőzni a jogügyi viták keletkezését.
A földforgalom kérdése. A megye területén ez évben kb. 5000 hold cserélt gazdát 
szabályosan. Mi onnan gondoljuk, hogy feketeforgalom is van, hogy a föld ára 
túlságosan emelkedett, különösen a szőlő és gyümölcsös ára. Azt még nem tudjuk, 
hogy ez a feketeforgalom mennyi.
Hegedüs András elvtárs: Szolnok megye mezőgazdasága az ország egyik legkülterjesebb 
mezőgazdasága. Messze elmarad a Dunántúl megyéinek mezőgazdasága intenzivitásánál 
és terméshozamai is a legalacsonyabb megyék között van. Mi az alapvető kérdés 
a megyében a mezőgazdaság fejlesztésével kapcsolatban? Véleményem szerint a 
legfontosabb kérdés a trágyázás mennyiségének és minőségének megjavítása. Ebből 
a szempontból kell nagyon súlyosan megítélni a szarvasmarha-tenyésztés területén 
kialakult helyzetet. A megyei tanácsnak és a Földművelésügyi Minisztériumnak 
egyik legfontosabb feladata, hogy a megyében komoly intézkedésekkel elősegítse az 
állatállomány növelését és a trágyakezelést. Néhány intézkedést a tanács felvetett, amivel 
csökkenteni lehetne a trágya elégetését. Intenzív mezőgazdaság mellett a trágya értéke 
sokkal nagyobb, mint a tüzelőnek felhasznált trágya kalóriaértéke. Szükséges, hogy 
a trágyakezelés leghaladóbb módszereit haladéktalanul bevezessük. Az istállótrágyát 
nem tudja helyettesíteni a műtrágya, bármilyen mennyiségben legyen is.
A megye sajátossága az öntözéses gazdálkodás. Ezzel nem foglalkozik eléggé a VB 
és az FM öntözési osztálya sem, amiért már kritikát kapott az osztály. A megyében 
komoly fejlődés van a rizs öntözésénél, de elmaradt a takarmányöntözés, ami szintén 
az állattenyésztéssel kapcsolatos. Nem minden év olyan, mint a mostani, hogy sok az 
eső. A termelőszövetkezetek felkészülése a takarmány öntözésére minimális. Ha most 
száraz idő lenne, a terület 24%-át tudnánk csak öntözni. Ahhoz, hogy a megyében 
előre tudjunk menni, a rizstermelés mellett feltétlenül ki kell fejleszteni az öntözéses 
takarmánytermelést, mert ezzel tudunk csak megfelelő takarmánybázist biztosítani 
az állatállomány növekedése számára. A vb-nek és a mezőgazdasági osztálynak ilyen 
irányban kell lépéseket tennie és a jövő évben már lényegesen előbbre kell jutni.
A kenyérgabona kérdése. A megye Békés mellett az a megye, ahol a felszabadulás előtt 
a legnagyobb volt a kenyérgabona-arány, ami összefügg a külterjes gazdálkodással.
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Az elvtársak felvetik, hogy a rizsterületet be kell számítani a kenyérgabona vetésterületébe. 
Ez jogos, de csak akkor tudjuk végrehajtani, ha országosan is be van számítva, mert 
ha országosan nem számítjuk be, akkor azt a többi megye jogosan fogja kérni. Igaz, 
hogy nemcsak Szolnok megye veti ezt fel, Baranya, Komárom, Pest megye is vetette 
már fel a kenyérgabona vetésterületének kérdését. Ezt másképp kell megoldanunk. Az 
országban csökkenteni kell egy idő múlva a kenyérgabona vetésterületét, de most ezt 
nem tehetjük meg sem Baranyában, sem Szolnok, sem Pest megyében, sem másutt. 
Az előző napirendi pontnál tárgyaltunk arról, hogy gabonaexportunk nincs semmi, 
és ugyanakkor a gabonatartalékokkal sem állunk valami fényesen.
Még egy kérdést szeretnénk felvetni. A megyei gépállomások nem készültek fel megfelelően 
a növényápolás gépesítésre. Nem készültek fel azzal, hogy a vetéseket nem megfelelő 
módon végezték el, és hosszú időn keresztül ebben a megyében nem azt tapasztaltuk, 
hogy erőfeszítéseket tesznek a növényápolás gépesítésére, hanem igazolások érkeztek a 
termelőszövetkezetek kapásainak részes módon való kiadásra és egyéb ilyen kérdések. Ez 
hallatlanul nehéz kérdés és hasonlít a helyzet Komárom megyéhez. De ha Hajdú megyével 
hasonlítjuk, akkor is lemarad Szolnok megye. Ez miatt nem helyes az az optimizmus, 
hogy a második kapálást már elvégezték. Itt van előttünk a június 20-i jelentés, amely 
szerint a kukorica második kapálása 65%-ig van meg. Hajdúban június 20-ig 78,9% 
volt meg. Nagyon lemaradtak a cukorrépa kapálásával, Hajdú megyétől és az országos 
átlagtól is messze állnak. A kapások mai állapota nem ad okot optimizmusra. Ez a 
Földművelésügyi Minisztérium hibája is, és ezzel számolva kell a munkát tovább folytatni.
Az FM hibája az is, hogy a megyében nincs kulturális szakmai góc. Ezen megpróbálunk 
segíteni. Utasítást adtam, hogy az első tájintézetet a karcagi kísérleti gazdaságra kell 
felépíteni. Feltétlenül létre kell hozni megfelelő kulturális gócot ahhoz, hogy a megyei 
tanács végrehajtó bizottsága, [és] a mezőgazdasági osztálya megfelelő színvonalon tudja 
a megye mezőgazdaságát vezetni, mert a mostani színvonal nagyon alacsony, nagyon 
kevés a szakmai kezdeményezés más megyékhez viszonyítva.
Az állattenyésztéssel kapcsolatban. Helyes az apaállatok kérdésének felvetése. Nagyon 
keményen vegyék elő azokat, akik nem veszik komolyan az apaállatok gondozását. 
Nagyon sok függ attól, hogy a tanács mennyire gondoskodik az apaállatokról. Az FM 
behozza a Minisztertanács elé azt a javaslatát, amely a tanácsoknak nagyobb szabad 
kezet biztosít a takarmányok begyűjtése, a gondozók fizetése, stb. tekintetében.
Igaza van a tanács jelentésének abban, hogy a vízgazdálkodás kérdésében nincs rend. Sok 
a szerv, bár ugyanakkor abban a sok szervben dolgozó munkatársaknak jelentős része 
komoly munkát végzett abban, hogy ilyen mértékben tudtuk fejleszteni az öntözéses 
gazdálkodást, elsősorban a rizstermelésnél. Kidolgoztuk az OVF racionalizálását, ahol 
a tanács véleményét is figyelembe vettük, és azt akarjuk biztosítani, hogy a megyei 
vízügyi igazgató teljes hatáskörben intézkedni tudjon, a megyei vízügyi igazgató 
bizonyos fokú ellenőrzése alatt álljon a megyei tanácsnak.
A háztáji és közös gazdaság kérdése. Nem arra gondolunk, amikor arról beszélünk, hogy 
a háztáji gazdaság előtérbe tolása veszélyezteti a termelőszövetkezetek fejlődését, hogy 
elmegy néhány ember a termelőszövetkezetből rizst termelni. Arra gondolunk, hogy 
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olyan mértékben növeli a területet és az állatállományt és olyan intenzíven gazdálkodik 
a háztáji gazdaságban árutermelésre, hogy a közös munka, a közös állattenyésztés nem 
kifizetődő a számára. Ez sajnos fennáll Hajdúban, ahol egészen veszélyes méreteket 
ölt. Miért csökkent a közös állomány? Főképp azért, mert a közösben megtermelt 
takarmányt a háztájiban akarják értékesíteni. Nekünk központilag ki kell dolgoznunk 
olyan intézkedéseket, amelyek révén a közöst hasznossá tesszük. A termelőszövetkezetek 
a közös hízó disznót lekötötték szerződéssel. Így a termelőszövetkezetek nem a piacra 
viszik a hízott disznót, hanem beadják. Az egyéni nem köti le, és magasabb áron viszi 
a piacra. A megyei tanácsnak mindent el kell követni, hogy a közös gazdálkodásban 
az állatállomány növekedjék. Ez az alapvető kérdés jelenleg.
Bognár József elvtárs: A jelentésből világosan látszik, hogy a megyei tanács komolyan 
foglalkozik a mezőgazdaság fejlesztéséről szóló határozat végrehajtásával. Azt azonban 
nem kísérlik meg eléggé, hogy a határozatot a megyei adottságok – talajviszonyok, 
múltban volt kultúrák – figyelembevételével alkalmazzák, hanem túlságosan mereven 
tartják magukat az országos előírásokhoz. Ez a mezőgazdaságban komoly veszély, 
hogy még mindig nem vesszük eléggé figyelembe az egyes területek adottságait és 
helyenki[é]nt mechanikusan ragaszkodunk bizonyos központi, általában helyes, de 
egyes vidékeken nem mindig helyes előírásokhoz.
A rizs problémája. Szerintem kevés olyan megye van, ahol rizst tudunk termelni. Egy 
hold rizs hozama a külkereskedelem szempontjából három–három és félszerese egy 
hold kenyérgabonának. Ha olyan lehetőségünk van, hogy a termelőszövetkezetek 
jövedelmezőségét növelni tudjuk a rizzsel, a növénytermelés intenzívebbé válik, ebben 
az esetben nem kell azon kétségbeesni, hogy a parasztság igyekszik rizst termelni, 
mert ez az az eset, amikor nagyon jól összeesik a közösségi érdek az egyéni érdekkel. 
Nekünk nem azt kell most mondani, hogy kétségbeejtő dolog az, hogy ilyen tendencia 
mutatkozik, és nem teljesítik a kötelezettségeiket kenyérgabonában – mert ilyenek 
vannak az anyagban –, inkább a saját politikánkat kellene megvizsgálni, hogy nem 
érdemesebb-e nagyobb mértékben termelni a rizst. Véleményem szerint ebben a 
megyében érdemes beszámítani a rizst a kenyérgabona területbe.
Gerő Ernő elvtárs: Akkor országosan be kell számítani.
Bognár József elvtárs: Nem kell országosan beszámítani. Érdemes felülvizsgálni ezt a kérdést.
A másik kérdés, hogy néhány olyan kultúrában még semmi sem történt a megyében, ami 
volt a múltban, sőt olyanokban sem sok, amit a határozat külön megemlít. Ilyen például 
a dinnye kérdése. Híres dinnye termett itt valamikor. Egyes helyeken a szőlőtermelés 
is fejlett volt. Az előterjesztésből nem derül ki, hogy melyeket fogják fejleszteni.
Az állattenyésztés kérdése. Szolnok megye a legnagyobb baromfitenyésztő megye volt 
a múltban. Azt hiszem, hogy jelenleg nem így áll a helyzet, és ez kihat a termelőszövet-
kezetek jövedelmezőségére, a parasztság termelési kedvére és más hasonló tényezőkre. 
Az állattenyésztés kérdését illetően abban a formában, ahogy Hegedüs elvtárs felvetette, 
egyetértek. Az előterjesztésből azonban az látszik, hogy egyes esetekben konzekvenciát 
vonnak le számadatok értékelése nélkül. A múltban helytelen arányok alakultak ki és 
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helytelen politika volt a szabadpiaccal kapcsolatban, világos tehát, hogy ezeknek a 
változásoknak egy része pozitív, más vonatkozásban ezek negatív változások. 
Azt hiszem, hogy túlságosan csak a mezőgazdasági termelésnek azt az oldalát nézi az 
előterjesztés, hogy mit vetünk, mit tenyésztünk, stb. és sok mindent, ami összefügg 
ezzel – szabadpiac kérdése, kormányprogram előtti helyzet, stb. – nem tárgyal.
Szentesi László elvtárs: Legfontosabb feladatunk jelenleg a termelőszövetkezetek 
megszilárdítása. Karcag területén ezen a téren vannak eredmények. Nagyon sok hibát 
követtünk el a termelőszövetkezeti mozgalom területén, amit igazol az elmúlt évi 
munka, azonban már gyökeresen megváltozott a helyzet, amit igazol Karcag jelenlegi 
határa. A harmadik kapálás befejezése előtt állunk. Van olyan cukorrépatábla, ahol 

4-5-ször kapáltunk. Azt igazolja ez, hogy a tsz-ekben megnőtt a munkakedv.
Vannak azonban olyan problémák, amelyek akadályozzák a szövetkezeti mozgalmat és 
ezek feltétlenül megoldásra várnak. Ilyen probléma a termelőszövetkezetek jelenlegi 
tartozása. Ezekért mi is felelősek vagyunk, de azt is tudjuk, hogy a gazdaságpolitikában 
lévő hibák is hozzájárultak ehhez. Vannak olyan tsz-ek, amelyek jól gazdálkodtak, 
mégsem képesek ezeknek a kötelezettségeknek eleget tenni. Nem tudják azt megtermelni, 
ami a beadást, a vetőmagot és a tagok jövedelmét fedezné. Ha ezeket a hatalmas 
tartozásokat elengednék, nagyot erősödnének és szilárdulnának a tsz-ek. Már most 
beszélnek a tagok arról, hogy mi lesz, ha be kell adni a hátralékot.
Másik probléma a gépállomási díjazás. A megye nagyon nehéz időjárással küzdött, egyszer 
víz volt, máskor szárazság, a gépállomás munkáját emiatt többször kellett igénybe venni, ami 
azonban nem hozta meg az ezzel arányban álló terméseredményt. Termelőszövetkezeteink 
kérése az, hogy olyan arányban kellene részesíteni a gépállomást a munkadíjban, hogy az 
a termeléssel legyen összekötve. A termelvény bizonyos százalékát kapná a gépállomás.
A beruházások kérdése. Mi úgy érezzük, hogy a jelenlegi beruházások amellett, hogy 
nem elegendők, nem helyes irányban folynak. Szolnok megye amellett, hogy komoly 
beruházásai vannak, eddig összesen 12 m3 faanyagot kapott. Nem tudunk építeni, mert 
a kisipari szövetkezetek nem kapnak anyagot.
Az öntözéses gazdálkodás kiszélesítése. Karcagon 2000 holddal növeltük a rizstermelést. 
Ezt a 2000 holdas rizstelepet most kellett kiépíteni, ami akadályozta a tavaszi vetés- és 
növényápolási munkát. Nagyobbrészt kézi erővel történt a munka, mert a telepek kiépítése 
előtt a nehézgépek el lettek vive (!) és nem lettek visszahozva, még most sincsenek 
a gépállomásunk területén. Ezekre a gépekre pedig a megye talajadottságai miatt is 
feltétlenül szükségünk van. Komoly problémáink voltak az öntözéssel. Június végén volt 
olyan rizsterület, amit nem sikerült elárasztani, nem tudtuk, hogy ki a terület felelős 
gazdája. Így legtöbb esetben a problémát a gépállomás oldotta meg, mert megjavította 
a gépeket. Helyes lenne, ha a telepekhez tartozó gépek a gépállomásokhoz tartoznának.
A másik probléma az, hogy jelenleg is háttérbe vannak szorítva termelőszövetkezeteink 
az áruellátás területén. Olyan áruk kerülnek a tsz-ekbe, amik nem kellenek az egyéni 
parasztoknak. A rizstermeléshez gumicsizma kell. Olyan csizmákat kaptunk, amit 
senki nem venne meg, mert egy hét alatt tönkremennek. Biztosítsanak olyan, vagy 
még jobb árut a tsz-eknek, mint az egyénileg dolgozó parasztoknak.
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Komoly problémáink vannak az állattenyésztésnél. A jövedelemnek igen kevés százalékát 
teszi ki az állattenyésztés, de van olyan, ahol ráfizetéssel dolgoznak. Jövedelmezővé 
csak akkor tudjuk tenni, ha megjavítjuk a takarmányellátást.
Kérjük a Minisztertanácsot, hogy a rizstermelést számítsa be a kenyérgabona-vetésünkbe.
Jelenleg úgy érezzük, hogy nem a legképzettebb szakemberek kerültek le falura, akik 
jól tudják irányítani a tsz-eket. Van olyan agronómus, aki bebizonyította tudását, 
például a karcagi Dózsánál Kasza elvtárs, de vannak olyanok, akik egyedül a gépek 
irányítását végzik. Kérésünk, hogy a nagy tsz-ekbe olyan szakembereket küldjenek, 
akik gyakorlatban is értik a feladatok megoldását. Ugyanez a kérésünk az állattenyésztő 
szakembereknél is. Karcagon összesen egy olyan állattenyésztési szakember van, aki 
egyetemet végzett. Így nem tudjuk az állattenyésztést megjavítani.
A tanácsok munkájáról. A tanácsok munkájában még most is sok olyan apróság van, ami 
akadályozza a munkát. Sokat jelentene néhányszáz Ft-os céljutalom kitűzése. Jelenleg nincs 
ilyen összeg. Kérésünk az, hogy ha néhány ezer forintra szükségünk van, az meglegyen nekünk. 
Sokat hányják a szemünkre, hogy néhány forintos problémákat nem tudunk megoldani.
Nem áll megfelelő jármű a rendelkezésünkre. Vannak olyan gépkocsik, hogy egy hónap 
alatt háromszor mennek tönkre. Van olyan, hogy ha elindul, már messziről megismerik, 
mert a megyében nincs még egy kocsi, amelyik úgy zörögne, mint a tanácselnök kocsija. 
A MEZŐKER kirendeltségének is jobb jármű áll rendelkezésére.
Zsemlye Ferenc elvtárs: A Minisztertanács segítségét kérem a beruházási tervek teljesítéséhez. 
Nem tudjuk a terveket teljesíteni. Az erők szét vannak forgácsolva. Norma nélkül, vagy 
eltérő normákkal dolgoznak és óriási munkásvándorlás indult meg. A megkezdett 
beruházások befejezése nem biztos. Szeretnénk segítséget kérni azzal, hogy a normákat 
összeegyeztetik, és hogy a különböző szervek ne alkalmazhassanak építő brigádokat 
önállóan és minden szakmai vezetés nélkül, mert ez az építőipart szétforgácsolja.
A típustervek rosszak. A mi állattenyésztő épületeink néhány év alatt tönkremennek 
emiatt. A munkások tudják, hogy az épületek nem jók, de azokat meg kell csinálniok.
Javaslom, hogy a megfelelő típusterveket adják ki kötetben.
A tsz-eknél nagy probléma a kutak fúrása. A Földtani Főigazgatóságnak van egy 
álláspontja, hogy nem enged mély kutat fúratni a községekben. Emiatt több helyen 
abba kellett hagyni a fúrásokat, holott mi megmondtuk, hogy ott csak mély kutat 
lehet fúrni. A kutakra fordítandó pénz elfogy, de víz nincs.
A termelőszövetkezetek közületi beruházásai. A kisközségek is kapnak községházat, 
iskolát, napközit, óvodát, a nagy tsz-eknek saját maguknak kell ezeket a létesítményeket 
elkészíteni. A tsz-eket is részesíteni kellene ilyen közületi beruházásokban.
Szeretném a figyelmet felhívni arra, hogy a megye nem kap több beruházást a többi 
megyéhez viszonyítva. Ezt a pontos számadatok is bizonyítják. Tekintse a kormányzat 
reálisan ezt a kérdést, mert a megye nem kap többet. 
Gerő Ernő elvtárs: Nyilvánvaló, hogy Szolnok megyében jelentős munkát végeztek, ami 
a mezőgazdaságot illeti, hiszen csak az a tény, hogy Szolnok megye a mezőgazdaság 
szocialista arányát illetően az első megye az országban, ezen belül a termelőszövet-
kezetek terén is az első megye, továbbá, hogy a múlt évi és részben még ez évi nagy 
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lemorzsolódásnál Szolnok megye aránylag keveset veszített, mindössze, úgy tudom, 
2%-ot, ami azt mutatja, hogy a termelőszövetkezetek a megyében viszonylag szilárdak, 
és nyilvánvalóan ezek az eredmények maguktól nem jöttek létre. Ez a Szolnok megyei 
elvtársak, a tanács és a pártszervezet munkáját dicséri. Azt azonban világosan kell látni, 
hogy bár az idén van javulás, ahogy mondják, a termelési kedv megnőtt a tsz-ekben is, 
az egyénileg gazdálkodóknál is, Szolnok megye viszonylag mégis elmaradt az ország 
többi megyéjéhez képest az idén. Ez ebben az előterjesztésben nincs benne. Viszonylag 
elmaradt, mert kisebbet ment előre, mint a többi megye, és ha kisebbet ment előre, 
ez annyit jelent, hogy viszonylag elmaradt. Persze nem mindenben maradt el. Vannak 
területek, ahol nem maradt el és szépen ment előre, de elmaradt a kapásoknál, az 
állattenyésztésnél, különösen a termelőszövetkezeti közös állattenyésztésnél. Komoly 
eredményeket értek el a rizsnél. Egymagában az a tény, hogy a múlt évi 30 000 holdról 
felmentek 43 000 holdra, igen hatalmas emelkedés. Ez igen nagy eredmény, bár, részben 
nem az elvtársak hibájából, a munkák egy részével elkéstek.
Azt gondolom, hogy bár amit az elvtársak végeztek, az komoly, és nagy munka volt, 
Szolnok megyétől sokkal többet vár a kormány és az ország. Egy olyan megyétől, ahol 
igen nagyarányú a szocialista szektor a mezőgazdaságban, feltétlenül többet várunk. Ez 
nem egyedül az elvtársak hibája, mert a Minisztertanács sem adott eddig elég segítséget. 
Nem azt értem, hogy nem kaptak elég beruházást, hanem azt, hogy nem fordított elég 
figyelmet rá és az FM sem kezelte megfelelő súllyal. Nem arról van szó, hogy a megyét 
úgy kell kezelni, hogy körülbelül arányos legyen azzal, amit a megye mezőgazdasága 
az ország mezőgazdaságában, termelőszövetkezetei az ország termelőszövetkezeti 
mozgalmában, stb. elfoglal, hanem arról, hogy Szolnok megye a termelőszövetkezeti 
mozgalom kirakata legyen – természetesen a szó legnemesebb értelmében.
Ebben a tekintetben nem lehet azt mondani, hogy meg lehetünk elégedve Szolnok megyével, 
magunkkal vagy a Földművelésügyi Minisztériummal. Ezen a helyzeten feltétlenül változtatnunk 
kell. Véleményem az, hogy a Minisztertanács ezzel az előterjesztéssel kapcsolatban hozzon 
határozatot arról, hogy Szolnok megyének a Földművelésügyi Minisztériummal együtt 
ki kell dolgozni ebből a különleges szempontból nézve azt, hogy mit kell tenni Szolnok 
megyének a mezőgazdaság fejlesztésére általában és különösen a nagy szövetkezetek 
fellendítése érdekében. A tapasztalat azt mutatja, hogy a hozam a legmagasabb egyelőre a 
7-800 holdas szövetkezeteknél, a legalacsonyabb a legnagyobbaknál, holott a normális az 
volna, hogy a nagy termelőszövetkezeteknél legyen nagyobb a hozam.
A másik, amit nem vetettek fel, a Szolnok megyei termelőszövetkezetekben meglévő 
gépellenes tendencia, különösen a kapások területén.
Dávid Ferenc elvtárs: Ez jogos is.
Gerő Ernő elvtárs: Lehet, hogy adott esetben jogos, de a vezetésnek éppen az a feladata, 
hogy amikor egyes konkrét esetekben előfordul, hogy az elégedetlenség a gépi munkával 
szemben jogosult, meg tudja magyarázni azt, hogy az egyes eset csak, tegyen arról, 
hogy a helyzet megváltozzék, és ezáltal bebizonyítja, hogy a géppel mégis érdemesebb 
dolgozni. Sírnak az elvtársak, hogy nincs elég Univerzál traktoruk. Igazuk van, de 
amijük van, azt sem használják ki.
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Nem értek egyet a folytonos rossz időre való hivatkozással. Ez megnehezíti a munkájukat, 
az kétségtelen. Az eső azonban nemcsak kárral jár, de haszonnal is. Az elvtársak csak 
negatívumokra hivatkoznak ahelyett, hogy a megyét mozgósítanák.
Felvetettek itt egy sor problémát, konkrét kérdéseket, amelyekre nem lehet most azonnal 
választ adni. Ilyen a rizs. Nem fékezte eddig senki a rizstermelést. Igaz, az elvtársak az 
előterjesztésben némi bűntudattal beszélnek arról, hogy túl sok rizsük van. Érdemes 
Szolnok megyében fokozni a rizstermelést azért is, mert a megye szikes területén nagyon 
gyenge termés szokott lenni, a rizs viszont meglehetősen biztos termést ad évről évre.
A beszámítás kérdését külön meg kell vizsgálni. Véleményem az, hogy lehetetlen csak 
egy megyében beszámítani.
Azzal egyetértek, hogy nem foglalkozik a jelentés a baromfi és szőlő kérdésével. A 
megyében azonban jelenleg a szarvasmarha kérdése a központi kérdés és ezzel összefüggően 
a trágyakezelés kérdése. Egy megyében, ahol így áll a szocialista szektor aránya, ilyen 
zuhanás legyen a közös állatállományban, ez nem normális. Nem sokalljuk a háztáji 
állományt, hanem kevésnek találjuk a közöst. Itt kell az FM-nek megfelelő segítséget 
adni elsősorban szakemberekkel.
Felvetettek az elvtársak több mindent, hogy mit adjon a Minisztertanács. Nem 
mondom, hogy a Minisztertanács ne segítsen, de meg kell mondani, hogy most a 
beruházásokat országosan nem emeljük, hanem egyelőre igen lényegesen csökkentjük. 
Ezt tudomásul kell venniök az elvtársaknak. Nyilvánvaló, hogy Szolnok megyénél 
kevésbé kell csökkenteni, mint másutt, de ott is csökkenteni kell. Jövőre meg fogjuk 
nézni, hogy az eszközök elosztásánál hogyan lehet Szolnok megyének többet adni, 
mint a többi megyének. Ezt a határozatba is fel kell venni.
Az építőipar szétforgácsoltsága. Ez országos kérdés, foglalkozunk vele.
Az igaz, hogy a típustervek rosszak. Ezt külön mg kell vizsgálni, és megfelelő intézkedéseket 
kell tenni arra vonatkozólag is, hogy ezeket a terveket kiadják. Ellenőrizni kell, hogy 
miért nem hajtották végre az erről szóló határozatot. Apró elvtárs ezt vizsgáltassa meg.
A kutak kérdését Hidas elvtárs nézesse meg, hogy a helyi emberek véleményét is vegyék 
figyelembe, és a pénzt ne prédálják úgy, hogy a végén nincs kút.
Befejezésül azt javaslom, hogy a jelentést alapul fogadja el a Minisztertanács azzal, 
hogy a határozati részből egy rövid bevezetéssel és értékeléssel a MT Titkársága 
segítségével a szolnoki elvtársak készítsenek egy nem hosszú határozatot és azt, mint 
a Minisztertanács határozatát küldjük meg a többi megyei vb számára tájékoztatásul. 
Erre adjon a Minisztertanács két hetet.38

38 A Minisztertanács 528/5/1954 számú nem nyilvános határozatában a jelentésben kifejtett problémák 
megszüntetése érdekében – többek között – kötelezte a földművelésügyi minisztert és a megyei tanács 
végrehajtó bizottságát a mezőgazdaság fejlesztésére vonatkozó megyei terv kiegészítésére. Különös 
tekintettel az öntözéses takarmánytermelés fokozására, a falvak iparcikkszükségletének kielégítésére, 
a nagyobb termelőszövetkezetek megerősítésére, a terméshozam fokozására, a termelőszövetkezeti 
állatállomány növelésére, a gépállomások munkájának javítására, a megyéből eltávozott agrárszakemberek 
visszahelyezésére, élet- és munkakörülményeik javítására, a következő években a mezőgazdasági 
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[4 .)] Egyes közszükségleti iparcikkek hiányjellegének megszüntetése.39

Előadó: Szalai Béla elvtárs. 
A Politikai Bizottságnak van határozata arra, hogy ilyen javaslatot kell készíteni. Ez a 
kérdés már a múlt év decembere óta húzódik.40

Hegedüs elvtársnak igaza van abban, hogy célszerű lenne olyan határozatot hozni, 
amelyik a cikkek szélesebb nomenklatúrája kérdésében dönt. Véleményem szerint ilyen 
javaslatot nem tud az OT kidolgozni, mert ezeknek egy része olyan közszükségleti cikk, 
amelyet mi nem is tervezünk, bár nagyon fontos hiánycikk. A belkereskedelemnek 
kell az igényeket felmérni. A hiánycikkek gyakran változnak, nagy rugalmasságra van 
itt szükség. Nagyrészt a minisztériumnak a negyedéves tervekben kell a követeléseket 
a megrendeléseknél érvényesíteni. Azt gondolom, hogy az OT-ról le kellene venni ezt 
a kötelezettséget, és a Belkereskedelmi Minisztérium negyedévenként adjon jelentést 
a Minisztertanácsnak a hiánycikkekről és javaslatokat azoknak felszámolására.
Bognár József elvtárs: Egyetértek a javaslattal, mert ez az előterjesztés bizonyos változást 
jelent, de nincs kategorizálva, hogy miből miért van hiány. Mi most ki akarjuk dolgozni 
néhány cikknél pontosan, részletesen, hogy a hiány felszámolására mit kell tenni.
Gerő Ernő elvtárs: Ezt a belkereskedelemnek kell kézben tartani. Helyeslem a javaslatot.
Hegedüs András elvtárs: A javaslatot el lehet fogadni, de nem úgy, hogy ezzel vége van 
a dolognak, mert ez nem megoldás. Van a cikkeknek egész sora, amiket központilag 
a belkereskedelem sem tud felmérni, hanem ki kell dolgozni olyan szervezetet, amely 
helyettesíti a kapitalizmus versenyét, amelynek alapján sikerül elérni, hogy a cikkeket 
a lakosság megkapja.
A Belkereskedelmi Minisztérium nagyon nyugodt a hiánycikkek kérdésében. Kötelezni 
kellene a minisztériumot arra, hogy biztosítsa a hiánycikkek megszüntetését határidőre 
és azon túl hiányjelleg csak akkor fordulhat elő, ha azt a Minisztertanács elé hozzák 
és megállapítja annak elkerülhetetlenségét. Felelőssé kellene tenni a belkereskedelmi 
miniszter elvtársat, hogy biztosítsa a hiánycikkek hiányjellegének eltüntetését és ahol 
erre nem képes, jöjjön vele a Minisztertanács elé. Ne kelljen a dolgozóktól megtudnunk, 
hogy mi hiányzik. Nincs joga a Belkereskedelmi Minisztériumnak egyszerűen tudomásul 
venni, hogy valamelyik cikkből egyszerűen hiánycikk lett.
Hidas István elvtárs: Véleményem az, hogy el lehet fogadni a javaslatot, de nem oldja meg 
a kérdést. Nem értek egyet azzal, hogy az OT ezt átadja a Belker[eskedelmi Minisztérium] 
részére. Az OT-nak erre egy bizonyos termelési kapacitást fenn kell tartania az iparon 

beruházási támogatás növelésére. A határozat felhívta a figyelmet arra, hogy a háztáji gazdaságok 
területe a közös területek rovására „törvényellenesen” ne növekedjék.

39 Az előterjesztést lásd Melléklet 2/a.
40 A Politikai Bizottságnak a témában hozott határozatát nem ismerjük, noha december 10-én a „különfélék” 

között tárgyalt „a közszükségleti cikkekről szóló november 18-ai PB-határozat módosításáról”, ami azonban 
a megadott időpontban tartott ülés napirendjén nem szerepel. December 10-én viszont bizottságot 
hoztak létre azzal a feladattal, hogy „dolgozzon ki javaslatot a lakosság közszükségleti cikkekkel való 
ellátásának megjavítása érdekében szükséges intézkedésekre.” (MNL OL M-KS 276. f. 53/150. ő.e.)
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belül. Ez a javaslat most az igazgatók jóindulatára bízza, azt, hogy termel-e valamit, vagy 
nem. Ha nincs a tervében, akkor nem fogja gyártani. Az OT-nak kell ezt megtervezni. 
Én honnan tudjam, hogy mire van szüksége a lakosságnak? Ki kell mondani azt is, hogy 
milyen mennyiség kell. Kötelezni kell az egyes minisztériumokat ennek teljesítésére.
Az 5. pontban rögtön arról is gondoskodunk, hogy ebből semmi ne jöjjön ki, mert 
bele van véve, hogy „saját anyagkeretéből”.41 Olyan igazgató nincs, aki törni fogja 
magát azért, hogy az anyaggondjait tovább szaporítsa. Erre is biztosítani kell nekünk 
egy anyagkeretet. Nem lehet ezt egyes igazgatókra rábízni.
Nagy Józsefné elvtárs[nő]: Javaslom, hogy az 1. és 2. sz. mellékletet42 ne fogadja el a 
Minisztertanács. El lehet fogadni minimumként, hogy ennél több igen, de kevesebb nem lehet.
Az elvtársak bírálata jogos, hogy ez nem oldja meg a helyzetet, de 1954-re segít valamit. 
A miniszter elvtársakat kötelezni kell arra, hogy saját anyagkeretükből oldják meg. Erre 
van anyag a tervben és a beruházások felszabadítása után adunk is anyagot.
Javaslom, hogy az előző napirendnél hozott határozatokkal kiegészítve fogadja el a 
javaslatot a Minisztertanács.
Biró Ferenc elvtárs: Egyetértek Hidas elvtárssal. Nem akarják az elvtársak a tényeket 
figyelembe venni. Szeráruból nem tudunk annyit termelni, amennyi elő van írva, mert 
csak egy gyár, a Salgótarjáni Acélárugyár állít elő. Annál többet pedig nem tudunk 
adni, mint amennyit ez az egy gyár készít. Gondolkoztunk rajta, hogy hogyan lehetne 
megoldani a kapa, az ásó kovácsolását. Ezt másutt, mint ebben a gyárban, megoldani nem 
lehet. Nem veszik figyelembe, hogy bizonyos dolgokhoz különleges anyagok kellenek. 
Nem mindegy, hogy az ollóhoz, a kaszához milyen anyagot használok fel. Üljünk 
össze és nézzük meg, hogy mit lehet, de lehetetlent ne követeljünk. A 60 milliónál is 
javasoltuk, hogy üljünk össze és beszéljük meg, de azt elvtársak itt már javasolják, hogy 
mit gyártsunk. Ezt nem tudjuk teljesíteni. Ezzel a módszerrel rászoktatjuk a vezetőket, 
hogy ne teljesítsék azokat a határozatokat, [amiket] nekik előírnak.

Altomáré Iván elvtárs: Az előterjesztésben a mi részünkről csak hintőpor és babakrém 
van kimutatva, pedig egész sor hiánycikk van még. Nem lehet hagyni, hogy a dolgozó 
nép panaszkodjon, hogy ezelőtt bármennyit lehetett kapni bizonyos dolgokból.
Szíjártó Lajos elvtárs: A 2. sz. mellékletben elő van írva, hogy mennyi építőanyagot 
adunk. A mozaiklapnak csak 50%-át tudjuk elcserélni, a tetőcserép rendben van.
Háy László elvtárs: A 2. oldalon a 4. pontban a felsorolás után kérem kihúzni az „stb”-t.43

41 A határozati javaslat 5. pontja szerint „A termelőüzemek miniszterei és a vállalatok vezetői a 
rendelkezésre álló anyagkeretből a közszükségletei iparcikkek termelését mindenképpen biztosítsák”.

42 Az előterjesztés 1. számú melléklete a KGM által 1954. II. felében terven felül legyártásra kerülő mintegy 
60 millió forint értékű közszükségleti iparcikk anyagszükségletét, a 2. számú melléklet a lakossági 
építőanyag-kereslet hiányának csökkentése érdekében biztosítandó anyagok felsorolását tartalmazta.

43 A határozati javaslat 4. pontjában a külkereskedelmi minisztert arra kötelezték, hogy a belkereskedelmi 
miniszterrel egyetértésben vizsgálja felül az exportra tervezett árucikkek listáját, és tartsa vissza a 
belkereskedelem számára szükséges cikkeket. Példaként a gumifűző, a viharlámpa, a fogkefe szerepelt, 
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Szabó János elvtárs: Nem helyesen oldjuk meg a kérdést. Olyan komoly tényezők, mint 
a szövetkezetek és a helyi ipar is, ki van hagyva. Mindig kifelejtjük azokat a dolgokat, 
amelyek a legszükségesebbek a lakásnál. Vannak olyan dolgok, amelyeket lehet kapni, 
de a hozzá való szeg már zárolt.
Szalai Béla elvtárs: Az OT feladatkörének megítélésében tévedés van. Mi nem 
tudunk erre javaslatot hozni. Azt követelik egyes elvtársak, hogy az OT több ezer 
cikkre vonatkozóan döntsön. Az OT kapacitást sem tud biztosítani. Az OT nem 
tudja ellátni a feladatát, ha mindig más és más feladatot rónak rá. Javaslom, hogy 
a Minisztertanács fogadja ezt el, bár ez nem végleges megoldás. A Belkereskedelmi 
Minisztérium készítse el a javaslatot.
Bognár József elvtárs: Vállaljuk azzal, hogy a fogyasztási cikkek elosztásának kérdése 
az OT hatásköréből kerüljön a belkereskedelem hatáskörébe. Mit tudunk mi csinálni 
akkor, hogyha az üzem azt mondja, hogy nem vállalja a feladatot.
Gerő Ernő elvtárs: Javaslom, hogy bár ez az előterjesztés nem oldja meg az egész kérdést, 
a Minisztertanács fogadja el azzal, hogy a mellékleteket nem tekinti véglegesnek, fel lehet 
emelni a rendelkezésre bocsátandó anyagot, ki kell azonban tárgyalni, hogy az anyag, 
amit rendelkezésre bocsátanak, megfelel-e az olyan természetű cikk gyártására, vagy sem.
A továbbiakat illetően javaslom, hogy a Minisztertanács elnöksége hozzon a plénum elé 
egy olyan javaslatot, amely széles alapokon megoldja a hiánycikkek nyilvántartásának 
és fokozatos megszüntetésének a feladatát. Hogy a felelős ki legyen, és milyen módon 
kell ezt megoldani, azt majd meglátjuk, de határozat legyen erre.
A 60 millió specifikálása. Erre van egy külön bizottság.
Vas Zoltán elvtárs: Az 1000 tonna hengereltárut bocsássuk Bognár elvtárs rendelkezésére.
Biró Ferenc elvtárs: Ez egyszerű, de nem nagyszerű megoldás. Ne adják oda a mi 
anyagunkat senkinek. Van anyagunk, de az elvtársak nem tudnak vele mit kezdeni.
Gerő Ernő elvtárs: Ez már rendben van.44

[5 .)] Az 1954. évi beiskolázási tervszámok módosítása.45

Előadó: Szalai Béla elvtárs.
Andics Erzsébet elvtárs[nő]: Tudomásunk szerint az egyes szakminisztériumok oktatási 
osztályai kétségbe vonták azt, hogy át tudnának-e adni tanerőt, mert a technikumok 
rendkívül túlzsúfoltak, és egyes szakok megszüntetése csak részben enyhíthet ezen. 
Álláspontunk, hogy csak abban az esetben tudjuk emelni az általános gimnáziumban 
beiskolázottak számát, hogyha minimálisan átadnak 4 tantermet és egy igazgatósági 
helyiséget azok a minisztériumok, amelyeknek a technikumáról szó van.

44 A Minisztertanács az előterjesztést kisebb módosításokkal 528/2/1954 számú nem nyilvános határozatával 
jóváhagyta, a Minisztertanács Titkárságának javaslata alapján azzal a kiegészítéssel, hogy az OT elnöke két 
hónapon belül tegyen jelentést, mely minisztériumok lettek kijelölve a közszükségleti cikkek termelésére, 
az érintett minisztériumok pedig két héten belül határozzák meg a termelésre kijelölt vállalatokat és erről 
tájékoztassák a Belkereskedelmi Minisztériumot, valamint a SZÖVOSZ-t. A határozatot lásd Melléklet 2/b.

45 Az előterjesztést lásd Melléklet 3/a.
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Javasoljuk, hogy az Oktatásügyi Minisztérium augusztus 1-ig tegyen a Minisztertanácsnak 
jelentést, hogy az egyes épületrészek és épületek átadását a minisztériumok hogyan 
hajtották végre és hány fővel lehetséges az általános gimnáziumok létszámának 
megemelése. A végrehajtási utasítás kiadásáért az illető szakminiszter is legyen felelős.
Gerő Ernő elvtárs: Az utóbbi javaslatot el lehet fogadni. Az első javaslatra nincs 
szükség, a határozat kötelezettséget nem ír elő, csak megengedi, hogy felemeljék, ha 
kapnak tantermeket.46

Az első oldal utolsó bekezdésével kapcsolatban: ezt így egyszerűen kimondani nem 
helyes. Feltétlenül figyelembe kell venni a szociális származást, az osztályszempontokat. 
Itt kizárólag a tehetségről van szó. Azzal egyetértek, hogy a tehetséget fokozottabb 
mértékben kell figyelembe venni, mint eddig, de nem kizárólag azt kell figyelembe venni.47

[6 .)] A tudományos kutatás legfelsőbb irányítása.48

A Minisztertanács elfogadja.49

46 A Minisztertanács az előterjesztést 528/7/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta. A 
határozatot lásd Melléklet 3/b.

47 Az előterjesztés I. részének 4. bekezdése szerint: „Ezentúl az egyetemi képzésnél a minőség 
színvonalának emelésére kell törekedni. A felvételeknél elsősorban azokat kell kiválogatni, akik kiváló 
tanulmányi eredményt értek el”.

48 A Magyar Tudományos Akadémia elnöke az Akadémia 1949-ben bekövetkezett átszervezése 
óta eltelt időszak tapasztalatai alapján előterjesztésében megállapította, hogy a tudományos élet 
tervszerű fejlesztése terén elért eredmények mellett több probléma hátráltatja a további fejlődést. 
Ezek közé tartozik a gazdasági minisztériumok által létrehozott kutatóintézetek és az akadémiai 
kutatóintézetek számára biztosított beruházási források utóbbiak számára hátrányos különbsége; az 
Akadémia szerepének tisztázatlansága a távlati és éves tudományos kutatási tervek kidolgozásában, 
jóváhagyásában és ellenőrzésében, továbbá a tudományos káderbázis egységes szempontok alapján 
történő megteremtésében. A hiányosságok megszüntetése érdekében – mindaddig, míg a MTA nem 
rendelkezik több saját kutatóintézettel – biztosítani kell saját kutatási terveinek a megfelelő ipari és 
egyetemi intézetek közreműködésével történő végrehajtását, továbbá pontosan meg kell határozni 
az Akadémia, az Országos Tervhivatal és a minisztériumok feladatait a tudományos kutatómunka 
tervezésében, irányításában és ellenőrzésében. A határozati javaslat ennek megfelelően kimondja, hogy 
az MTA a magyar tudomány legfelső szerve, amelynek feladata tudományos kutatás elvi irányítása, a 
kutatómunka összehangolása, az Országos Tervhivatallal egyetértésben az ország 5 éves tudományos 
kutatási tervének elkészítése és a Minisztertanács elé terjesztése. Meghatározza az Akadémia és a 
minisztériumok – kivéve a belügyminiszter, a honvédelmi miniszter és a SZOT elnöke irányítása 
alá tartozó kutatóintézetek – kutatási tevékenységének kereteit, elrendeli a miniszterek mellett 
Tudományos, illetve Műszaki Tanácsok szervezését, intézkedik a kutatási tervek összeállításának és 
végrehajtásának módjáról, a kiemelt akadémiai témákhoz szükséges létszámigény és a beruházási 
támogatások egyenlő módon történő biztosításáról.

49 A Minisztertanács az előterjesztést jóváhagyta és kiadta 2.072/1954 Mt. számú határozatát (HT 1954. 
26. sz., július 21.).
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[7 .)] A polgári perrendtartásról szóló tv. módosítása tárgyában készült törvény 
hatálybalépése.50

A Minisztertanács az augusztus 1-jei dátumot elfogadja. A részletkérdéseket belső 
úton lehet egyeztetni.51

[8 .)] Rendelettervezet az igazságügyi szakértőkről.52

A Minisztertanács elfogadja, amennyiben megegyezés jön létre.53

50 A napirend keretében az igazságügyminiszter két előterjesztése és azok mellékleteként két jogszabálytervezet 
került a Minisztertanács elé: 1. A büntető perrendtartást módosító 1954. évi V. törvényt és a polgári 
perrendtartást módosító 1954. évi VI. törvény hatálybaléptetésére és az átmeneti rendelkezésekre 
vonatkozó törvényerejű rendeletek tervezete 2. A büntető perrendtartás módosításáról szóló 1954. 
évi V. törvény hatálybaléptetésére vonatkozó törvényerejű rendelettervezet szövegében végrehajtandó 
kiegészítések és módosítások átvezetésére vonatkozó miniszteri felhatalmazás. 

51 A Minisztertanács az előterjesztések mellékleteként benyújtott jogszabálytervezeteket 528/14/1954 
számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta és felterjesztette az Elnöki Tanácshoz, amely azokat 
az 1954. évi 17. és 18. törvényerejű rendeletekkel kihirdette (MK 1954. 49. sz., július 15.).

52 A 3/1952 (I.15.) IM. számú rendelet alapján a bíróságok, ügyészségek és a nyomozó hatóságok eljárásaik 
során szakértőként erre kijelölt állami szervet, állandó bírósági szakértőt, kinevezett orvosszakértőt, 
szükség esetén más szakértelemmel rendelkező személyt hallgatnak meg. Szakértők bevonására azonban 
csak akkor kerülhet sor, ha véleménynyilvánításra kijelölt állami szerv nincs. Ez a rendszer nem vált be, 
miután az állami szervek szakértői kapacitása és igénybevételi lehetősége korlátozott. Nem megfelelő a 
szakértők alacsony szinten megállapított és korlátokhoz kötött díjazási rendszere sem, ami akadályozza 
az alapos vélemények kidolgozását. A problémák rendezésére az igazságügyi miniszter előterjesztést tett 
új jogszabály kiadására. Eszerint az említett igazságügyi és nyomozati szervek mellé állandó igazságügyi 
szakértőket kell kirendelni, akik mellett bizonyos szakkérdésekben kötelező az illetékes állami szervek 
meghallgatása. A szakértőket a megyei bíróság elnöke a megyei ügyésszel egyetértésben jelöli ki és 
menti fel, jegyzéküket széles körű egyeztetés alapján a rendelet szeptember elsejei hatályba lépéséig 
össze kell állítani. Díjazásukról, illetve a bírósági orvosok és vegyészek munkabérének szabályozásáról 
az igazságügyminiszter – a pénzügyminiszterrel és a SZOT elnökével egyeztetve – intézkedjen.

53 A Minisztertanács az előterjesztést – jóváhagyta, kiadta 44/1954/VII.29 MT. számú rendeletét az 
igazságügyi szakértőkről (MK 1954. 51. sz., július 29.), amit a díjazás megállapítására vonatkozóan 
528/15/1954 számú nem nyilvános határozatával kiegészített.
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[9 .)] A közügyektől eltiltás szabályainak módosítása.54

A Minisztertanács Titkárságának indoklásával nem ért egyet a Minisztertanács55, a 
javaslatot elfogadja.56

[10 .)] A könnyűipar és a helyiipar átszervezése.57

A Minisztertanács elfogadja.58

54 Az igazságügyminiszter és a legfőbb ügyész előterjesztést tett a közügyektől való eltiltás, mint 
mellékbüntetés kiszabásáról az 1950. évi II. törvény 39–40. §-ban meghatározott szabályoknak a 
módosítására. Az érvényben lévő rendelkezés szerint a közügyektől való eltiltást minden egy évet 
meghaladó börtönbüntetés esetén minden mérlegelés nélkül, kötelező kiszabni. Ennek következtében 
a törvényben meghatározott valamennyi joghátrány együttesen hatályba lép. Ez lehetetlenné tette 
a mellékbüntetés kiszabásának mérlegelését, a bűncselekményhez mért arányosítását, miközben 
túlságosan súlyos következményekkel is járt, mindenekelőtt azzal, hogy az elítélt automatikusan 
elvesztette minden megszerzett ellátási és nyugdíjigényét. A módosító javaslat „egyes jogoktól” való 
eltiltásról rendelkezik, és lehetőséget ad a bíróságnak a mellékbüntetés kiszabásának és részleges 
megállapításának mérlegelésére, megszünteti az ellátási igények automatikus elvesztését, amit csak 
külön meghatározott súlyosabb esetekben lehet alkalmazni.

55 A Minisztertanács Titkárságának a véleménye nem található a jegyzőkönyv mellékletei között.
56 A Minisztertanács az előterjesztést és a csatolt törvénytervezetet 528/16/1954 számú nem nyilvános 

határozatával jóváhagyta és felterjesztette az Elnöki Tanácshoz, amely azt az 1954. évi 19. törvényerejű 
rendelettel kihirdette (MK 1954. 49. sz., július 15.).

57 A Racionalizálási Kormánybizottsággal egyetértésben a Könnyűipari Minisztérium előterjesztést tett 
a könnyűipar irányításának, a helyi ipar működésének és a könnyűipari vállalatok szervezeti kereteinek 
három ütemben történő átalakítására. A minisztérium szintjén az átalakítás célja a hatáskörök leadása, a 
döntéselőkészítés egyszerűsítése, az adminisztratív létszám csökkentése. Ennek keretében a minisztérium 
általános főosztályai egyes hatásköröket átadnak az iparigazgatóságoknak, továbbá a hatékonyabb 
feladatellátás érdekében átszervezik az anyagellátással és értékesítéssel, illetve a hulladékgazdálkodással 
foglalkozó szervezeti egységeket, a Népművészeti és Háziipari Vállalatot pedig átadják a Házi és Népi 
Iparművészeti Szövetkezetek Országos Központjának. A Belkereskedelmi Minisztérium ugyanakkor az 

„elfekvő” könnyűipari termékek értékesítésére átadja a Műszaki Bizományi Vállalatot. A könnyűipari 
vállalatok átszervezése során megszűnik a Pamutszövőipari Tröszt és – a gyártási szempontok, 
területi adottságok figyelembevételével – összevonják az azonos profilú vállalatokat. A helyi állami 
ipar vállalatai a minisztérium elvi irányításával, a megyei és városi tanácsok végrehajtó bizottságai 
elnökének, illetve a végrehajtó bizottság ipari osztályának közvetlen felügyeletével működnek. A 
tanácsi felügyelet megerősítésére a miniszter hatásköréből egyes jogköröket a tanácsi vezetőknek kell 
átadni. Lehetőséget kell biztosítani a különböző tanácsi vállalatok összevonására vagy egyesülésbe 
szervezésére. A szövetkezeti ipar felügyelete ugyancsak a minisztérium hatáskörében marad, ez azonban 
az alapvető elvi kérdésekre korlátozódik. A közvetlen irányítást az OKISZ végzi, melynek lehetősége 
van a városokban működő kisipari szövetkezetek egyesülésének megszervezésére, továbbá annak 
kezdeményezésére, hogy a községi vegyesipari szövetkezeteket adják át a földművesszövetkezeteknek.

58 A Minisztertanács az előterjesztést 528/17/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta.
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[11 .)] 1954. III. n.é. áruszállítási tervek.59

A Minisztertanács a szállítási tervet elfogadja, és felhatalmazza Gerő Ernő elvtársat a 
vitás kérdések eldöntésére.60

[12 .)] Kitüntetési javaslatok.61

A Minisztertanács elfogadja.

[Napirenden kívül]

[1 .) Miniszterek és miniszterhelyettesek felmentése és kinevezése]62

MNL OL XIX-A-83-a-528 8–51.

59 A közlekedés- és postaügyi miniszter, mint a Központi Szállítási Tanács elnöke és az Országos 
tervhivatal elnöke részletes táblázatokba foglalt mellékletekkel előterjesztést tett a III. negyedévben 
esedékes vasúti, folyami hajózási, közúti gépkocsi, valamint célfuvarozási tehergépkocsi áruszállítá-
sok mennyiségére és ütemezésére.

60 A Minisztertanács az előterjesztést 528/19/1954 számú nem nyilvános határozatával jóváhagyta 
azzal a kitétellel, hogy az Építésügyi Minisztériumot és a Közlekedés- és Postaügyi Minisztériumot 
utasítja: állapodjanak meg az építési anyagok és mezőgazdasági termékek ősszel esedékes szállításának 
ütemezéséről, illetve felhatalmazza Gerő Ernőt a vitás kérdések eldöntésére.

61 Előterjesztés és határozat nem található a jegyzőkönyv mellékletei között. A MK 50. július 25-ei 
számában több kitüntetés adományozásáról szóló döntés jelent meg.

62 A napirend nem szerepel a jegyzőkönyvben. Nagy Imre, a Minisztertanács elnöke javaslatot tett az 
Elnöki Tanácshoz szóló előterjesztésre: Gerő Ernő belügyminiszter, Szobek András rendkívüli követ 
és meghatalmazott miniszter, Bognár József bel- és külkereskedelmi miniszter, Tisza József begyűjtési 
miniszter, Piros László a belügyminiszter első helyettese, Háy László a bel- és külkereskedelmi 
miniszter első helyettese, Egri Gyula a belügyminiszter helyettese, Incze Jenő a bel- és külkereskedelmi 
miniszter helyettese, Tausz János a bel- és külkereskedelmi miniszter helyettese, Sebes Sándor a bel- és 
külkereskedelmi miniszter helyettese és Halász János a bel- és külkereskedelmi miniszter helyettese 
felmentésére és Piros László belügyminiszterré, Háy László külkereskedelmi miniszterré, Bognár 
József belkereskedelmi miniszterré, Szobek András begyűjtési miniszterré való megválasztására, Egri 
Gyula (BM), Incze Jenő (BKM), Tausz János (KKM) első miniszterhelyettessé, Sebes Sándor (BKM) 
és Halász János (BKM) miniszterhelyettessé való kinevezésére. A Minisztertanács 528/nk/1/1954 
számú nem nyilvános határozatával a javaslatot jóváhagyta. Az Elnöki Tanács július 6-ai határozatával 
nevezetteket megválasztotta (MK, 1954. 48. sz., július 7.).
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MELLÉKLET

1/a

Országos Tervhivatal Szigorúan titkos!
00250/I/4/1954.

Előterjesztés a Minisztertanácshoz
az 1954. évi népgazdasági terv egyes kérdéseiről

Az 1954. évi népgazdasági terv végrehajtásánál komoly nehézségek mutatkoznak, melyek 
szükségessé teszik az 1954. évi népgazdasági terv egyes előirányzatainak felülvizsgálatát 
és módosítását. Emellett komoly intézkedésekre van szükség annak érdekében, hogy 
a terv végrehajtása a Párt irányvonalának megfelelően történjék, és változatlanul 
biztosítsa a lakosság életszínvonalának növelését.

*

Az egyes területeken kialakult helyzetet a következők mutatják:

1 .) Külkereskedelem
A jóváhagyott külkereskedelmi terv fő előirányzatai:
Érték: millió Dft-ban

 Dem. Tőkés Összesen
Kivitel:  4 979,5 1 596,5  6 576,0
Behozatal:  3 676,7 1 872,7  5 549,4
 + 1 302,8 - 272,2 + 1 026,6

A terv jóváhagyása óta bekövetkezett ipari lemaradás és begyűjtési kiesések, valamint 
az államközi tárgyalások kedvezőtlen eredményei miatt az exportnál 890 millió Dft 
kiesés, az importnál 343 millió Dft növekedés, együttesen a külkereskedelmi tervben 
1233 millió Dft romlás következett be. Az így kialakult egyenleget időközben tett 
intézkedések 413 millió Dft-val javították, ezért végeredményben az eredeti tervhez 
képest 695 millió Dft exportkiesés és 125 millió Dft importemelés, vagyis kb. 820 
millió Dft romlás következett be.
A romlás okai elsősorban a következők:

a.) a tervben előirányzott tartalékok alacsonyak voltak. Emellett a tervben – bár 
az előző éveknél kisebb mértékben – szerepeltek kellően meg nem alapozott 
kiviteli előirányzatok is.

b.) Az ipar nem teljesíti a külkereskedelemmel szemben fennálló exportkötelezettségeit. 
Május 31-ig 213 millió Dft az ipar exportlemaradása. Ebből Kohó- és Gépipari 

1954. július 2. – Melléklet
34
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Minisztérium 139, Nehézipari Minisztérium 35, Könnyűipari Minisztérium 21 
millió Dft-tal maradt le.
A mennyiségi lemaradások mellett további jelentős kieséseket okozott a legyártott 
termékek rossz minősége.

c.) Nagymértékben fokozta – elsősorban a tőkés országok vonatkozásában – fennálló 
feszültségeket a begyűjtés lemaradása. A begyűjtés lemaradásának további 
következménye az, hogy jelentékeny mezőgazdasági importtöbblet vált szükségessé. 
(2500 vg kenyérgabona, 5000 vg takarmány, stb.)

d.) A baráti országokkal folytatott tárgyalások a tervezettnél lényegesen kedvezőtlenebbül 
alakultak. A felsorolt okok szükségessé teszik az 1954. évi külkereskedelmi terv 
módosítását, melynek fő számai az alábbiak:
  Érték: millió Dft-ban
 Dem. Tőkés Összesen
Kivitel 4 390,7 1 490,6 5 881,3
Behozatal 3 874,7 1 799,3 5 674,0
Egyenleg: + 516,0 - 308,7 + 207,3
A fenti számok azt jelentik, hogy:
1 .) A tételes tőkés viszonylatú behozatali terv 1999,3 millió Dft, de a javaslat 
szerint végrehajtandó 200 millió Dft importtörlés után a tőkés viszonylatú 
behozatal 1799,3 millió Dft lesz.
2 .) A 200 millió importcsökkentésen kívül a fenti számok figyelembe vesznek 
19,9 millió Dft (13,2 demokratikus, 6,7 tőkés) exportkiesést, (10 000 to timföld, 
3340 to hengerelt acél a diósgyőri középsor miatt, 40 db kompresszor), valamint 
73,2 [millió] Dft, felsőbb határozatok alapján jelentkező, baráti importtöbbletet is.
Amennyiben a mezőgazdasági export teljesítésében lemaradás következne be 

– aminek a veszélye kb. 80–90 millió Dft értékben fennáll –, további kapitalista 
importtörlésre lenne szükség. 
A külkereskedelem vonalán bekövetkezett több mint 800 millió Dft-os romlás 
következtében ennek részbeni kiegyenlítésére kell fordítani az eredeti tervben 
figyelembe vett tartalékokat. Az év végére még így is növekedni fog az ország 
adósságállománya – tőkés viszonylatban – mintegy 250 millió Dft-tal.
A helyzetet még súlyosbítja a negyedéves ütemezés. A tőkés behozatal mintegy 
200 millió Dft-os lemaradása ugyanis már bekövetkezett, a III. n.év végén 
pedig a lemaradás 250–260 millió Dft lesz. Ez utóbbi 50–60 millió Dft 
értékű áru az exportterv, illetve a devizaterv 100%-os teljesítése esetén a IV. 
n.évben behozatalra kerül.
Tekintettel arra, hogy egyelőre nem lehet áttekinteni, hogy a behozatalnál 
bekövetkező lemaradás a népgazdaság mely területét és milyen súlyosan érinti 
és a lemaradás a behozatalnál nélkülözhetetlen anyagoknál is bekövetkezhet, 
az I. félév leteltével meg kell vizsgálni, hogy a lemaradás miben következett be 
és biztosítani kell, hogy az I. félévben be nem hozott anyagok egy része a II. 
félévben mégis behozatalra kerüljön.
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Az Országos Tervhivatal a III. n.évre tételesen kidolgozta mintegy 55 millió 
Dft értékű tőkés anyagimport csökkentését. A tételesen kidolgozott 55 millió 
Dft törlés a kohászatnál, a könnyűiparnál és részben a vegyiparnál a termelés 
csökkentése nélkül, a készletek és a beruházás rovására oldható meg. Ezen kívül 
néhány területen termelési, vagy fejlesztési kihatással jár az import csökkentése. 
Például a mezőgazdaság 100 000 to szuperfoszfáttal kevesebbet kap, stb.

2 .) A vásárlóerő és az áruellátás helyzete
A lakosság áruellátásának és vásárlóerejének viszonyában az I. félévben jelentős eltolódás 
következett be. Már 1953. II. félévében is gyorsabb ütemben nőtt a vásárlóerő, mint a lakosság 
áruellátása és ez a folyamat az év első felében tovább folytatódik. A belkereskedelmi szervek 
rendelkezésére kerülő árualap értéke ugyanebben az időben alacsonyabb a tervezettnél, 
tehát a kereskedelem készletei tovább csökkennek. A jelenlegi nagykereskedelmi készletek 
általában a felét teszik ki az elmúlt év átlagában meglévő készleteknek és a II. félév 
idényszerűen megnövekvő forgalmának lebonyolítására egyes területeken – elsősorban 
a ruházatnál a készletek nem elegendők. Nemcsak a vásárlóerő és áruforgalom között 
tervezett különbözet tűnt el, hanem a fedezetlen vásárlóerő mértéke is nőtt.
A fenti helyzet kialakulásában az ipari termelés év eleji lemaradása mellett elsősorban a 
bérkifizetés, a begyűjtés, az adóbehajtás, általában a terv végrehajtása területén – különösen 
az év első hónapjaiban – megengedhetetlenül laza állami fegyelem játszik szerepet.
Az egyes területeken jelentkező lazaságokat az alábbiak mutatják:

a.) A vásárlóerőt növelték a terven felül kifizetett bérek, prémiumok és egyéb 
bérjellegű juttatások. 1954. I. n.évében az iparban 270 millió Ft olyan bér került 
kifizetésre, amely mögött teljesítmény nem állott.

b.) A parasztság vásárlóereje a tervezetthez képest mintegy 600 millió Ft-tal lesz 
magasabb. A kormányprogram után csökkentett 1953. évi begyűjtési tervhez 
képest a lemaradás beadási áron 408, szabadpiaci áron 1344 millió Ft-nak felel 
meg. Ez a kiesés már önmagában is rendkívüli módon nehezíti a népgazdaság 
helyzetét. A kötelező beadás lemaradása 1954. I. n.évében tovább fokozódott, 
és ezt számos területen a szabadfelvásárlási terv túlteljesítésével fedezték.

c.) A paraszti adó behajtása az I. félévben mintegy 170 millió Ft-tal mard el a 
tervezettől.

d.) Az állami szervek indokolatlan mértékben vásárolnak magánkisiparosoktól, és 
emiatt mintegy 150 millió Ft vásárlóerő kibocsájtási többlet várható.

e.) Az 1953-ban kifizetett 540 millió Ft és az 1954-re tervezett 560 millió Ft fuvardíjjal 
szemben 1954-ben 700 millió Ft kifizetése várható a magánfuvarosok részére.

f.) Kedvezőtlenül alakultak az egyéb pénzügyi bevételek, illetve kiadások is. A 
táppénzfizetés 100 millióval emelkedett a tervvel szemben.

g.) Az év elejétől április 30-ig kb. 300 millió Ft-os kihatással történtek olyan 
kormányintézkedések, amelyekre a terv megfelelő fedezetet nem tartalmazott. 
Ezen kívül további 320 millió Ft vásárlóerő-növekedéssel járó intézkedésekre 
vonatkozó javaslatot már benyújtottak a MT-hoz, vagy előkészítenek.
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*

A lakosság áruellátása az I. n.év végére és áprilisban, májusban javult. Áprilisban a 
kiskereskedelmi forgalom 30%-kal volt nagyobb, mint 1953. áprilisban, és 40%-kal, 
mint 1952. áprilisban. Tavaly áprilishoz képest ez év áprilisában az élelmiszer-forgalom 
8%-kal, az iparcikkforgalom 67%-kal nőtt. Élelmiszerekben az ellátás – kivéve a húst, 
bort, tejet és néhány kisebb jelentőségű cikket – kielégítő. Jelentős javulás van a 
mezőgazdasági termelést elősegítő kisgépekben, műtrágyában, növényvédő szerekben, 
egyes építőanyagokban stb. Ennek ellenére a lakosság ellátása több fontos területen 
nem kielégítő. Változatlanul hiány van fában, falun keresett kisebb vasárukban és 
egyéb mezőgazdasági felszerelésekben, többféle ruházati cikkben, valamint tűzhely, 
kerékpár, motorkerékpár terén. A legutóbbi időben ruházati vonalon a lakosság ellátása 
választékban romlott, a hiánycikkek köre bővült.
A II. félévben komoly erőfeszítésekkel és így azzal számolunk, hogy az ipar maradék-
talanul pótolja lemaradását, teljesíti a fogyasztási cikkek termelési tervét és vállalt 
többletfeladatait, a begyűjtés is pótolja az eddigi lemaradást és a vásárlóerő-kibocsájtás a 
továbbiakban nem lépi túl a tervezett kereteket. Mindez azonban nem elég a vásárlóerő 
és az áruforgalom összhangjának biztosítására. Ezért szükség van egyrészt arra, hogy az 
ipar, elsősorban a gépipar terven felül további fogyasztási cikkeket gyártson, másrészt 
további átcsoportosítást kell végrehajtani az építőanyag egy részénél, valamint a helyi 
kisipari termelésnél a lakosság javára.
Mindezek figyelembevételével az I. félévre várható 19,0 milliárd Ft kiskereskedelmi 
forgalommal szemben a II. félévre biztosított árualap 23,2 milliárd Ft lesz; ez 42,200 
millió Ft-os évi áruforgalomnak felel meg. Ily módon az 1954. évi áruellátás kb. 19%-kal 
emelkedik az elmúlt évi színvonalhoz képest.
Emellett a vásárlóerő és áruellátás összhangjánál nem lehet figyelmen kívül hagyni 
a készletek alakulását. Az I. félévben a kereskedelem árubeszerzése kisebb, mint a 
forgalom. A kereskedelem készletei állandóan csökkennek, és különösen alacsonyak a 
ruházati cikkeknél. Az alacsony készletek rendkívül megnehezítik nemcsak a választék 
szerinti igények, de az áruellátás zavartalan mennyiségi kielégítését is.

3 .) Beruházás
A népgazdaság 1954. évi beruházási tervének teljesítését elsősorban a beruházások 
hiányos előkészítése, a kohászat és építőanyag-ipar lemaradása és az építőiparban 
mutatkozó nagyfokú munkaerőhiány hátráltatják. A jelenlegi helyzetet alapul véve a 
beruházások teljesítésénél mintegy 2,5 milliárd forint lemaradás várható.
Ennek alapján, valamint abból kiindulva, hogy a termelés, a behozatal lemaradása 
ne a lakosság ellátását érintse, a külkereskedelem hiányának áthidalása és a lakosság 
áruszükségletének biztosítása szükségessé teszi az 1954. évi beruházási terv csökkentését.
Ennek megfelelően a beruházások 1954. évi tervének 3 milliárd forinttal való csökkentése 
szükséges. Ugyanakkor ezen összegnek megfelelő anyagmennyiséget a forintösszeg 
csökkentésével egyidőben az ellátási tervekből törölni kell.
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A beruházások csökkentése növeli az üzembe nem helyezett beruházások állományát, és 
hátráltatja a termelőerők növekedését. Lelassul a hosszú átfutású bányászati beruházások 
üteme, a kohászatban például a sztálinvárosi kokszolómű építése; a gépipari beruházások 
jelentős részét le kell állítani. A mezőgazdaságban a beruházások csökkenése a szocialista 
szektor megerősödését lassítja.
Mivel a beruházások csökkenését elsősorban az építőipar lemaradása teszi szükségessé, 
a beruházási összkereten belül a legnagyobb arányban az építési rovaton kell csökkentést 
végrehajtani. A csökkentés következtében egyes építkezések áthúzódnak 1955-re, sőt 
olyanok is lesznek, amelyeket célszerű egy időre leállítani és később újra folytatni. Ezért 
a beruházó és kivitelező minisztereknek meg kell állapodniok, hogy mely építkezéseken 
hajtják végre a csökkentést.
Figyelemmel a kohászat termelésénél mutatkozó lemaradásra és a tőkés anyagbehozatal 
csökkentésére, szükséges a gépi beruházásokból is törölni. Ezt indokolja az is, hogy 
az építési beruházások csökkentése következtében a gépek egy része nem volna 
termelésbe állítható.
A lakosság árualapjának növelése érdekében az egyéb beruházások keretét is csökkenteni 
kell. Ebben a kereten a beruházásokhoz szükséges berendezések, felszerelések, műszerek, 
stb. beszerzése és a tervezési költségek szerepelnek. A csökkentés mértékének aránya a 
többi rovathoz képest kisebb mértékű kell hogy legyen, mivel a tervezési költségeket 
a beruházások előkészítésének érdekében nem célszerű csökkenteni.
Ennek alapján az összes csökkentés 21,4%-os mértékén belül az építésnél 26,2%, a 
gépnél 17,1% és egyéb rovaton 13,7%-os csökkentést kell elérni.
A beruházások (tatarozás) csökkentésének mértékét az Országos Tervhivatal az alábbiak 
szerint javasolja megállapítani:

építési rovaton 1 030 millió forintot
gépi rovaton  540 millió forintot
egyéb rovaton   420 millió forintot.

A beruházások csökkentése az 1954. évi lakásépítési programot is érinti. A tervben 
állami erőből előírt 19 531 lakással szemben 1954-ben 14 160 lakás fog megvalósulni, 
ebből Budapesten a tervezett 5720-ból kb. 4100 lakás kerül átadásra. Az 1955-re átmenő 
10 236 lakás száma változatlan, azonban a tervben előírt 20%-os készültségi fok helyett 
az év végén 14%-os lesz az átlagos készültségi fok.
A csökkentés 3 milliárd forintos összegéből 400 millió Ft összegű anyagmentes 
tartalékot kell képezni, amelyből 100 millió Ft-ot az FM (OVF), 100 millió Ft-ot a NiM 
(bányászat) beruházásaira kell fordítani. A fennmaradó összegből 30 millió forinttal 
a népgazdasági tartalékot kell emelni, míg 170 millió forintot a csökkentés arányában 
a beruházót irányító hatóságok között kell felosztani. Ugyanakkor a népgazdasági 
tartalékkereten belül korábban engedélyezett céltartalékokat – az export növelését 
és import csökkentését szolgáló tartalék kivételével – meg kell szüntetni.
Az építési rovat csökkentése következtében az ellátási tervből

 24 493 to hengerelt acélt,
168 897 to cementet,
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208 000 ezer db téglát,
  59 270 m3 fenyő fűrészárut kell csökkenteni.

A beruházások csökkentésének eredményeképpen
árualaptöbblet kb. 240 millió Ft,
vásárlóerő-csökkenés kb. 310 millió Ft,
importmegtakarítás kb. 35-40 millió Dft

II.

A fentiekben leírt helyzet kialakításában több tényező játszott szerepet. A nehézsé-
geket egyrészt a tervezés hiányosságai, másrészt a terv végrehajtása terén mutatkozó 
hiányosságok idézték elő:

1 .) Az 1954. évi terv fő arányai a Központi Vezetőség júniusi határozatának megfelelő 
irányban változtak meg.

a.) A terv az életszínvonal, a lakásépítés és a dolgozók ellátásának jelentős emelését 
írta elő.

b.) A terv jelentős változást irányzott elő a nemzeti jövedelem felosztásánál a 
fogyasztási alap javára a beruházások rovására.

c.) A beruházások felosztásában az egyes népgazdasági ágak között a korábbi 
évekhez képest jelentős változást irányzott elő. A terv szerint a mezőgazdasági 
beruházások 40%-kal emelkedtek, az ipari beruházások 40%-kal csökkentek 
az előző évhez képest.

d.) A fentieknek megfelelően jelentősen változik az ipari termelés szerkezete; az A 
szektor termelése 2%-kal csökken, a B szektor termelése 15,6%-kal nő.

2 .) Mindezek ellenére az 1954. évi terv egyes vonatkozásaiban nem felel meg az új 
szakasz célkitűzéseinek. Az 1954. évi tervben még érvényesül a túlzott iparosítás 
politikájának hatása, és a fordulat ebben a vonatkozásban még nem elégséges.

a.) A terv alapvető hiányossága az, hogy nem irányozza eléggé elő az új szakasz 
követelményeinek megfelelően a népgazdaság erőforrásainak átcsoportosítását. Ez 
kifejezésre jut elsősorban abban, hogy nem kielégítő a fordulat a nehézipar területén 
a közszükségleti cikkek és a mezőgazdasági termelőeszközök gyártása irányában.
Emellett egyes beruházásoknál – azon kívül, hogy az iparon belüli arányok még 
mindig nem eléggé tolódtak el a nehézipar rovására – sem a Tervhivatal, sem a 
minisztériumok nem kellő gondossággal állapították meg, hogy ezek valóban 
a leggazdaságosabb és leghatékonyabb beruházások-e.

b.) A terv nem volt elég reális abban a vonatkozásban, hogy az OT az 1953. évi 
tervek teljesítését nem eléggé alaposan elemezte (pl. nem számolt a széntermelés 
230 ezer to-s, a begyűjtés 66 ezer búzavagonos lemaradásával). A tartalékok 
növelését ugyan kismértékben előirányozta, de mert a tervekben egyrészt irreális 
célkitűzések is voltak, másrészt egyes minisztériumok megalapozatlan ígéretei nem 
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valósultak meg (pl. az FM 20 millió Dft-os lucernaexportja, fontos létesítmények 
üzembe lépése: diósgyőri középsor, műtrágya-kapacitás bővítése, stb.) minden, 
a tervezetthez képest viszonylag kis lemaradás is egyrészt a terv több területét 
károsan érintette, másrészt a tartalékaink tényleges csökkenéséhez vezetett.

c.) A terv készítése során a Tervhivatal a népgazdaság több fontos területén – a 
helyzet nem kielégítő elemzése folytán – téves elgondolásokból indult ki, amelyek 
következtében a tervben nem reális előirányzatok kerültek be. Ilyen volt például 
a külkereskedelmi terv demokratikus relációjának előirányzata, főleg a gépexport 
és az anyagimport területén; a népgazdaság munkaerő-helyzetének helytelen 
felmérése, melynek folytán 1954-ben a terv munkaerő-felesleggel számolt, ezzel 
szemben különösen az építőipar és a mezőgazdaság területén, de az ipar több 
fontos ágában is jelentős munkaerőhiány van.

d.) A terv összhangját lazították és a tervben amúgy is fennálló feszültségeket 
fokozták a terv fő arányainak elfogadása után végrehajtott olyan változtatások, 
amelyek egy előirányzat növelését (pl. vásárlóerő, árualap, import) írták elő a 
népgazdasági terv egyéb előirányzatainak változtatása nélkül.
A fentiek mellett leírt helyzet kialakulásában komoly szerepet játszott az, hogy 
egyes területeken a minisztériumok nem biztosították az egyébként reális 
előirányzatok végrehajtását sem, és nem tettek megfelelő erőfeszítéseket az új 
szakasz követelményeinek kielégítésére:
1 .) A terv végrehajtásában komoly lemaradás mutatkozik éppen a fordulat 
szempontjából alapvető területeken: a lakosság árualapjának biztosításában, a 
hiánycikkek megszüntetésében, a mezőgazdasági termelőeszközök és szeráruk, 
az exporttervek teljesítése, valamint a mezőgazdasági beruházások területén.
2 .) A népgazdaság majdnem minden területén már 1953. év végén és az [ez] 
év első hónapjaiban jelentős lazulás ment végbe, a minisztériumok és egyéb 
vezető szervek pedig általánosan elnéző magatartást tanúsítottak ezzel szemben. 
A gazdasági kérdéseknél lépten-nyomon tapasztalható liberalizmus, az állami 
fegyelem gyengülése igen nagy károkat okozott. Ez a lazaság, liberalizmus játszik 
döntő szerepet a béralapok túllépésénél, a normák lazításánál, az állami pénzzel 
való felelőtlen gazdálkodásnál, a pénzügyi keretek túllépésénél. A begyűjtési, 
pénzügyi és tanácsi szervek liberalizmusa, az állam érdekeinek háttérbe szorítása 
játszik fő szerepet a begyűjtés és az adó terén tapasztalható jelentős lemaradásnál. 
A Begyűjtési Minisztérium vezetői például hosszú ideig nem tartották reálisnak 
a begyűjtési terveket és ezért nem harcoltak kellően teljesítésükért.
3 .) Az életszínvonal gyors ütemű emelkedése mellett nemcsak egyszerű 
elmaradás, hanem lényeges rosszabbodás tapasztalható azon előfeltételek 
megteremtésénél, amelyek az életszínvonal emelésének fő vonását képezhetik. 
Visszaesett a termelékenység, jelentősen emelkedett az önköltség és széles körben 
folyik pazarlás az anyaggal. A Központi Vezetőség júniusi határozata alapján 
végrehajtandó fordulat ezen a téren még alig kezdődött meg.
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4 .) A külkereskedelem területén adódó nehézségek – azon túl, hogy a baráti 
tárgyalások eredménye rosszabb lett a tervezettnél – nagymértékben azzal függnek 
össze, hogy egyrészt az exportkötelezettségek teljesítésében – elsősorban az ipar, 
de a mezőgazdaság területén is – komoly lemaradások jelentkeznek, másrészt, 
hogy a külkereskedelmi apparátus munkájában és a külkereskedelmi forgalom 
összetételében nem következett be az a fordulat, amely egyik előfeltétele a 
népgazdasági terv teljesítésének, az új szakasz célkitűzései megvalósításának.
5 .) A népgazdasági terv végrehajtásának komoly akadályt jelentett az ipari 
termelés év eleji súlyos lemaradása, amely a vezetésben mutatkozó lazaságok 
mellett elsősorban a szénhiány, az áramellátásban mutatkozó zavarok és a 
rendkívül kemény tél miatt következett be. Mindezek kihatását csak fokozta a 
népgazdasági tartalékok alacsony volta.
Mindezek alapján megállapítható, hogy az 1954. évi népgazdasági terv fontos 
célkitűzései – részben a tervezés említett hibái, részben az előre nem látható 
nehézségek, részben a minisztériumok és más vezető szervek munkájának 
hiányosságai miatt – magasabbak, mint azt lehetőségeink és az ország teherbíró 
képessége megengedik. Ennek súlyos kihatásai mutatkoznak mindenekelőtt a 
külkereskedelmi adósságok további növelésében és a tartalékok csökkentésében. 
Ezért a gazdasági életünk stabilitásának és az életszínvonal tervezett emelkedésének 
biztosítása azonnali és erélyes intézkedéseket, a III. Kongresszus határozatainak 
maradéktalan végrehajtását követeli meg:

– A szükséges intézkedéseknek mindenekelőtt a termelési tervek teljesítésére 
kell irányulniok. Az ipari termelésben és a begyűjtés terén a lehető leggyorsabb 
ütemben kell behozni a lemaradást, és mindenekelőtt biztosítani kell a fogyasztási 
cikkek termelésének fokozását és a kiviteli terv teljesítését.

– A Kongresszus határozatai szellemében végérvényesen meg kell szüntetni az 
elnézést, tűrhetetlen liberalizmust a bércsalással, a pénzügyi keretek túllépésével, 
az állammal szemben fennálló kötelezettségek elmulasztásával kapcsolatban. A 
legszigorúbb takarékosságot kell megvalósítani az összes állami és gazdasági szerveknél.

– Annak érdekében, hogy biztosítsuk az 1954. évi terv végrehajtását és megteremtsük 
az életszínvonal emelésének előfeltételeit 1955-ben és a további években, tervszerű, 
összehangolt, konkrét intézkedésekkel kell fokozni – egyrészt a népgazdaság 
erőforrásainak – elsősorban a nehézipar termelőkapacitásának átcsoportosítását, 
másrészt meg kell kezdeni az anyagi eszközökkel való szigorú takarékosságot, 
a termelékenység fokozása, az önköltség csökkentése, a termelés minőségének 
javítása érdekében végrehajtandó fordulat megszervezését.

– Tekintettel arra, hogy a fenti intézkedések következetes végrehajtása esetén sem 
kerülhető el bizonyos lemaradás a népgazdasági terv előirányzataival szemben, 
elsősorban a külkereskedelem terén, tervszerű intézkedésekkel kell biztosítani 
azt, hogy ez a lemaradás a népgazdaság meghatározott területeit érintse. Ennek 
kapcsán az alábbi irányelveket kell követni:



857

3419 5 4 .  J ú L I u S  2 .  –  M E L L É K L ET

a.) Mindenképpen teljesíteni kell az életszínvonal emelkedése, a stabilizáció biztosítása 
érdekében a fogyasztási javak termelésének és forgalmának előirányzatát.

b.) Korlátozni kell az ország adósságának emelkedését.
c.) Mindennek következtében a lemaradás kihatásainak – az előzők figyelembevételével 

– a beruházásoknál kell érvényesülniök.
– A külkereskedelem, valamint a kivitel csökkentésével összefüggő termelési 
előirányzatok tervét módosítani kell. A népgazdaság többi területein megfelelő 
operatív intézkedésekkel kell biztosítani a fenti irányelvek érvényesítését.

*

Mindezek érdekében a Minisztertanács az alábbi határozatokat hozza:
I. A külkereskedelmi terv módosításával kapcsolatban:

1 .) A Minisztertanács az 1954. évi külkereskedelmi tervet az 1. sz. melléklet szerint 
módosítja.

2 .) A Minisztertanács utasítja a külkereskedelmi és a pénzügyminisztereket, hogy a 
tőkés országokkal szemben a folyó év elején fennállott adósságállományt a folyó év 
végéig 250 millió Dft-nál magasabb összeggel semmi körülmények között se növeljék.

3 .) A tőkés viszonylatú behozatal operatív irányítására importbizottságot kell 
szervezni, amely meghatározza a behozatali tervben még le nem kötött tételek 
sorrendjét. Az operatív importbizottság a tervben nem szereplő importot 
nem engedélyezhet, minden terven felüli importemelést az exportellentétel 
egyidejű biztosítása esetén is csak a Minisztertanács hagyhat jóvá. Az operatív 
importbizottság elnöke Háy László elvtárs, tagjai: Antos István és Karczag Imre 
elvtársak. A bizottság titkársággát a Külkereskedelmi Minisztérium adja.
Az importbizottság aug. 15-ig tegyen jelentést a Minisztertanácsnak a bizottság 
munkájáról.

4 .) A tőkés viszonylatú éves behozatali terv mintegy 200 millió Dft-os lemaradásával 
kell számolni. Ezen kívül a III. n.évi behozatali tervet átmenetileg 50–60 
millió Dft-tal csökkenteni kell. Ez utóbbi, amennyiben a tőkés viszonylatú 
export és devizaterv ütemében is maradéktalanul teljesül, a IV. negyedévben 
többletimporttal pótolható. Az importcsökkentés nem érintheti a lakosság 
fogyasztási alapját, az exportterv teljesítésének feltételeit. 

5 .) A gépexport változásainak figyelembevételével módosítani kell a gépipar termelési 
és exportszállítási tervét a 2. sz. mellékletnek megfelelően. Egyes cikkekben a 
devizaérték változtatása nélkül az érdekeltek egyetértése mellett lehet változtatni.

6 .) Az importcsökkentés termelési kihatásait az érintett miniszterek a vállalatok felé 
az amúgy is rendszeresen készülő negyedéves operatív tervekben érvényesítsék. 
Tekintettel arra, hogy az importcsökkentés kihatásai ma még nem mérhetők fel, 
a nehézipari, építési, valamint a kohó- és gépipari miniszterek felhatalmazást 
kapnak arra, hogy a jóváhagyott tervektől az előírt 1%-nál nagyobb mértékben 
térhetnek el, de nem lassíthatják a terv munkaügyi és önköltségi előirányzatait. 
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A negyedéves operatív tervek előirányzatait úgy kell megállapítani, hogy 
azok nem csökkenthetik a lakosság árualapján, az exportkötelezettségeket, a 
mezőgazdasági kisgépeket és szerárukat, valamint a beruházási mellékletben 
szereplő feltétlenül befejezendő létesítmények anyagi ellátását.
A miniszterek kötelesek biztosítani, hogy az export- és a közszükségleti cikkek 
terén fennálló kötelezettségek maradéktalan teljesítéséhez szükséges anyagok, 
segéd- és szakmunkaerő és kooperációs feltételek időben rendelkezésre álljanak.

7 .) A módosított exportszállítási tervre a szállítási szerződést a külkereskedelmi, 
valamint a kohó- és gépipari miniszterek – ahol ez még nem történt meg 

– haladéktalanul kössék meg. A gépipari miniszter minden körülmények között 
biztosítsa az exportterv teljesítését, a külkereskedelem pedig szállítsa határidőre 
a termelés importszükségletét.
A külkereskedelmi miniszter felhatalmazást kap arra, hogy kereskedelempolitikai 
okokból átcsoportosításokat hajtson végre a baráti és tőkés viszonylatok között. 
Az átcsoportosítás azonban nem ronthatja a tőkés egyenleget.

8 .) Egyidejűleg gondoskodni kell az operatív tervekhez az 1955. évi export előkészítéséről, 
különösen arról, hogy az év első hónapjaiban az exportgyártáshoz szükséges 
anyagok, a félkészgyártmányok megfelelő ütemben és választékban rendelkezésre 
álljanak. A kohó- és gépipari miniszter dolgozzon ki júliusig részletes intézkedési 
tervet azon kohászati gyártmányok minőségének megjavítására, melyeknek 
jelenlegi magas selejthányada az exportterv végrehajtását zavarja.

9 .) A Minisztertanács – tekintettel arra, hogy a KGM a tervben szereplő 1500 db 
IKARUS autóbusz helyett a folyó évben 1250 db autóbusz legyártását tudja 
biztosítani – az autóbusz-elosztást a 4. sz. melléklet szerint rendeli el.

II. Az exportterv maradéktalan, időben és megfelelő minőségben történő végrehaj-
tásával kapcsolatban:

1 .) A Kohó- és Gépipari, Könnyűipari, Élelmiszeripari, Nehézipari, Begyűjtési 
és Földművelésügyi Minisztériumban az exportkötelezettségek teljesítésének 
központi ellenőrzésével – beleértve az export biztosításához szükséges intézkedések 
ellenőrzését is – teljes felelősség mellett egy-egy miniszterhelyettest kell megbízni.
E felelősség azonban nem érinti a miniszter egyszemélyi felelősségét.
A kijelölt miniszterhelyettesek vezetésével 3 tagú bizottságot kell alakítani, 
melynek egy tagját a külkereskedelmi, többi tagját az illetékes miniszter nevezze ki.
A kijelölt miniszterhelyettest fel kell hatalmazni, hogy a mezőgazdaság fejlesztését 
és a lakosság ellátását szolgáló terv szerinti gyártás érintetlenül hagyása mellett 

– az exportra történő gyártáshoz a hiányzó anyagok, munkaerő, kapacitás 
biztosítására az érdekeltek bevonásával operatív intézkedéseket tegyen.
A bizottság köteles a legfontosabb exportra gyártó üzemekben a helyszínen 
meggyőződni arról, hogy az üzemek számára az export maradéktalan teljesítéséhez 
szükséges feltételek biztosítva vannak-e.
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A külkereskedelmi miniszter felügyelete alatt operatív csoportot kell szervezni 
az exportterv maradéktalan végrehajtásának ellenőrzésére. Ezen csoport tagjai a 
legfontosabb exportra gyártó vállalatoknál a helyszínen ellenőrizzék az exportterv 
teljesítését és az exportgyártás feltételeinek biztosítását. A csoport ellenőrző munkája 
alapján a külkereskedelmi miniszter havonként tegyen jelentést a Minisztertanácsnak 
az exportterv teljesítésének helyzetéről. A jelentés térjen ki az esetleges lemaradásért 
felelős személyekkel szemben alkalmazott rendszabályokra vonatkozó javaslatra is.

Meg jegyzés: A külkereskedelmi miniszter a csoportot a MT közvetlen felügyelete alatt 
javasolja létrehozni.

2 .) Az exportterv maradéktalan teljesítése, illetve túlteljesítése érdekében az érdekelt 
minisztériumok dolgozói részére célprémiumot lehet kitűzni. Erre a célra a 
pénzügyminiszter folyó év végéig történő felhasználásra a
Kohó- és Gépipari Minisztériumnak 100 000,
Könnyű, Élelmiszeripari, Nehézipari, Begyűjtési
és Földművelésügyi Minisztériumnak, SZÖVOSZ-nak 50-50 000 Ft-ot
biztosítson. Az exportterv teljesítését legaktívabban és legeredményesebben 
elősegítő dolgozókat az illetékes miniszterek terjesszék elő kormánykitüntetésre.

3 .) A könnyűipari miniszter július 15-ig dolgozzon ki részletes intézkedési tervet az 
exportcikkek minőségének javítására és a minőségi okokból történő visszavetés 
arányának csökkentésére, valamint megfelelő ár- és pénzügyi intézkedésekre, 
amelyek a nem megfelelő minőség miatt visszavetett áruk belföldi értékesítésénél 
a gyártó vállalatokat pénzügyileg hátrányos helyzetbe hozzák. Ennek alapján a 
könnyűipari miniszter haladéktalanul tegye meg a szükséges intézkedéseket.

4 .) A mezőgazdasági exportnál egyes cikkekben várható kiesés pótlására a földművelésügyi 
miniszter a begyűjtési és élelmiszeripari miniszterek bevonásával augusztus 
1-ig dolgozzon ki részletes tervet a várható kiesés pótlására. A mezőgazdasági 
export várható alakulásáról a földművelésügyi miniszter tegyen augusztus 15-ig 
jelentést a Minisztertanácsnak.
A rizsexport biztosítása érdekében a rizshántoló kapacitás bővítését kiemelt 
beruházásokként kell kezelni, és a hántoló kapacitás bővítésének helyzetéről az 
élelmiszeripari miniszter szeptember 1-ig tegyen jelentést a Minisztertanács elnökének.

5 .) A BKM, az érintett termelő minisztériumok, valamint a KPM dolgozzanak ki f. 
évi augusztus 30-ig együttesen intézkedéseket – a belföldi szállítási szerződések 
és a külföldi kötések alapján – a IV. negyedévi export szállítási és csomagolási 
problémáinak megoldására, nehogy az export teljesítését az év végi torlódás akadályozza.

6 .) A dolgozók érdekeltségének biztosítás érdekében az alábbi intézkedéseket kell tenni:
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a.) A külkereskedelem által kitűzött célprémiumokat a végrehajtandó feladat konkrét 
meghatározása mellett úgy kell az érdekelt vállalatok igazgatóinak rendelkezésére 
bocsájtani, hogy a célprémium 50%-a a termelési folyamatban menet közben 
jelentkező akadályok elhárítására, az igazgató belátása szerint (a kooperációs 
feladatokat is figyelembe véve) rugalmasan és legcélszerűbben legyen felhasználva. 
A fennmaradó összeget a konkrét feladat teljesítése után kell kifizetni.

b.) Az export szempontból döntő üzemekről a műszakiak prémium alapjául az exportra, a 
mezőgazdaság számára és a lakosság fogyasztási céljaira szolgáló gyártás teljesítését kell tenni.
A vonatkozó végrehajtási utasítást az érdekelt miniszterek az érintett üzemek 
sajátosságainak figyelembevételével f. évi június 30-ig adják ki.

7 .) Az exportszállítási kötelezettség akkor tekintendő teljesítettnek – a tervteljesítés, 
prémium, jutalom stb. szempontjából is –, ha a külkereskedelem illetékes szervei 
az exportárukat átvették.

III. A lakosság árualapjának biztosítása érdekében:

1 .) Az ipari miniszterek és a begyűjtési miniszter minden körülmények között 
biztosítsák a lakosság árualapjának maradéktalan termelési és begyűjtési teljesítését 

– beleértve az 523/1/1954. sz. minisztertanácsi határozatban előírt pótfeladatokat 
is – a lemaradások teljes behozását legkésőbb a III. negyedév végéig.

2 .) A kohó- és gépipari miniszter a III. és IV. negyedévben az eddigi pótfeladatokon 
felül legalább 60 millió Ft értékű további árualapot biztosítson a belkereskedelem 
számára. A specifikációnál az anyagfedezet lehetőségeit figyelembe kell venni.

3 .) Az új szakasz politikájának megfelelően a nehéziparban –  elsősorban a 
gépipar területén – a termelő kapacitást fokozottabban kell még 1954. évben 
átcsoportosítani közszükségleti cikkek és mezőgazdasági termelőeszközök 
termelésére. Ezért, tekintettel a gépipar különösen nagy szerepére, a kohó- és 
gépipari miniszter vezetésével, a földművelésügyi, a belkereskedelmi miniszterek 
és az OT bevonásával bizottságot kell alakítani a szükségletek felmérésére, az 
átcsoportosítás módszereinek és feltételeinek megvizsgálására. 
A nehézipari, építőipari, közlekedésügyi miniszterek – szükség szerint bevonva 
az érdekelteket – ugyancsak dolgozzák ki az átcsoportosítás tervét.
A miniszterek az átcsoportosítás lehetőségeinek és feltételeinek felülvizsgálásáról 
augusztus 1-ig adjanak jelentést az MT-nak (másolatban az OT elnökének).
Tekintettel arra, hogy a fokozott átcsoportosításra 1955-ben is szükség van, az 
átcsoportosítást úgy kell előkészíteni, hogy összhangban legyen az 1955. évi 
népgazdasági tervre való felkészüléssel.
A miniszterek felelősek azért, hogy a szükséges átcsoportosítást úgy szervezzék 
meg, hogy ne vezessen a termelésben zavarra és kapkodásra.
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4 .) A Minisztertanács kötelezi a külkereskedelmi minisztert, hogy a nagykereskedelmi 
– ruházati – készletek feltöltése érdekében maximális mértékben bonyolítsa le 
készruházati importját. A behozatal ellentételét a belkereskedelmi miniszter 
belkereskedelmi árualapjából – döntően élelmiszerekből – biztosítsa. A behozatalt 
az export ellentételek mértékéig végre kell hajtani, úgy ütemezve, hogy az áruk 
zöme a III. n.évben a belkereskedelem rendelkezésére álljon.

5 .) Biztosítani kell, hogy a parasztság az 1954. évi begyűjtési tervet – az eddigi 
lemaradások teljes pótlásával – maradéktalanul teljesítse.
A beszolgáltatás biztosítása érdekében a begyűjtési törvény előírásai alapján 

– ahol a természetben begyűjtésre nincs lehetőség – készpénzben, szabadáron, 
közadók módjára kell behajtani a be nem adott mennyiségek ellenértékét. Be 
kell gyűjteni az 1954. évi, mintegy 60 000 búzavagon hátralékból annak 40%-át, 
mintegy 24 000 búzavagont. Az 1953. évi hátralékért beadási árat kell téríteni.
A begyűjtési miniszter 2 héten belül tegyen javaslatot a Minisztertanács elé egyrészt 
az 1953. évi begyűjtési lemaradás pótlásának módszereire, másrészt arra, hogy a 
felvásárlásban résztvevő különböző állami szervek felvásárlási tevékenységét milyen 
módon kell irányítani, hogy munkájuk ne eredményezze a szabadpiaci árak felhajtását.

6 .) A dolgozóknak munkaruhával való ellátásának szabályozásával kapcsolatban a 
Minisztertanács felkéri a SZOT elnökségét, hogy a pénzügyminiszterrel egyetértésben, 
a leginkább érdekelt miniszterek bevonásával, két hónapon belül dolgozzon ki 
javaslatot a Minisztertanács felé. A miniszterek saját területükön egyrészt szüntessék 
meg a munkástoborzásoknál a munkaruha-juttatással kapcsolatos ígérgetést, 
másrészt szüntessék meg a munkaruha jogosultság terének jogtalan kiszélesítését, 
és vonják felelősségre azokat, akik engedély nélkül a juttatást kiterjesztették.

7 .) Az Országos Tervhivatal elnöke a beruházások átcsoportosításából, valamint egyéb 
forrásból a II. félévben mintegy 250–300 millió Ft értékű árualapot biztosítson.
Fentiek alapján a Minisztertanács a belkereskedelem 1954. II. félévi forgalmát 

– 1953. szeptember 6-i áron – 23,2 milliárd Ft-ban állapítja meg – figyelembe véve 
az MT határozatát a kisipari termelés közületek felé történő szabályozását – a 
Belkereskedelmi Minisztérium és a SZÖVOSZ áruforgalmi tervének módosítása 
nélkül azzal, hogy a Belkereskedelmi Minisztérium és a SZÖVOSZ vállalatai 
részére a 23,2 milliárd Ft-nak megfelelő tervet kell lebontani.

IV. A pénzügyi fegyelem megszilárdítása és állami kiadások csökkentése, valamint az 
állami bevételek növelése érdekében:

1 .) A beruházások és a termelés területén javasolt intézkedések alapján a béralapoknál 
az építőiparnál zárolni kell 310 111 Ft-ot, a Kohó- és Gépipari Minisztérium 
béralapjánál pedig legalább 60 millió Ft-os megtakarítást kell elérni. Emellett 
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következetesen biztosítani kell a Minisztertanács azon határozatának végrehajtását, 
amely előírta az év első hónapjaiban bekövetkezett béralaptúllépések megtakarítását.
Törekedni kell arra, hogy a Minisztertanács által elhatározott 100 millió Ft-os 
bérpolitikai tartalékból csak 60 millió Ft kerüljön felhasználásra. Meg kell 
gyorsítani az államigazgatás racionalizálását, és ennek révén 1954. évben legalább 
1001 millió Ft megtakarítást kell elérni.
Tekintettel a beruházási program csökkentésére, az építőiparban kialakult 
magas adminisztratív és nem termelő létszámra, az építésügyi miniszter egy 
hónapon belül tegyen javaslatot a Minisztertanácsnak az építőipar adminisztratív 
létszámának jelentős csökkentésére.
A pénzügyminiszter gondoskodjék a fenti határozatoknak megfelelően a pénzügyi 
keretek haladéktalan zárolásáról.

2 .) Egyrészt a takarékosság fokozása, másrészt a termelőmunkát zavaró nagyszámú 
kiszállás csökkentése érdekében a kiküldetési költségeket az év hátralévő részében 

40%-kal kell csökkenteni. A költségvetési szerveknél a globális 40%-os kereten 
belül a pénzügyminiszter az egyes minisztériumok feladatainak figyelembevételével 
állapítja meg az egyes minisztériumokra a kiküldetések megtakarításának összegét.
A vállalati kiküldetési költségekben ugyancsak 40%-os megtakarítást kell elérni, 
aminek végrehajtására az illetékes miniszterek tegyenek megfelelő intézkedést.

3 .) Az 1954. évi állami költségvetésben előirányzott és eddig igénybe nem vett egyéni 
hitelekből – beleértve a lakásépítési kölcsönt is – mintegy 60 millió Ft-ot kell 
zárolni. Felelős: pénzügyminiszter. 

4 .) A költségvetés egyes rovatain 1954. folyamán előreláthatóan látható hitelmaradványokat 
a pénzügyminiszter VIII. 16-ig zárolja (nehogy a maradványokat más célra fel 
lehessen használni).
A zárolt összegek hiteláthúzódásra vagy pótlékok ellensúlyozására nem használhatók fel.

5 .) A tanácsok és egyéb állami szervek kezelésében álló – állami tulajdont képező 
– kis családi házak, telkek, valamint a balatoni üdülők közül – a körülményes 
vagyonkezelés, a magas állami fenntartási költségek miatt – legalább 10 000 
db-ot értékesíteni kell.
Az értékesítés útján az 1954. év folyamán mintegy 30–40 millió Ft vásárlóerőt kell 
elvonni. Az ingatlanok értékesítési módját – tekintettel arra, hogy az utóbbi időben 
az ingatlanok igen alacsonyan cseréltek gazdát – a pénzügyminiszter szabályozza.
A családi házak eladását a város- és községgazdálkodási miniszter bonyolítsa le, 
és az ingatlanok értékesítését lakhatási lehetőségek biztosításával mozdítsa elő. 
Az ingatlanok értékesítésére a város- és községgazdálkodási miniszter megfelelő 
propagandát fejtsen ki. Biztosítani kell, hogy a telekkönyvi végzéseket az illetékes 
szervek az adás-vétel lebonyolítása és az illetékek beszedése után haladéktalanul kiadják.



863

3419 5 4 .  J ú L I u S  2 .  –  M E L L É K L ET

6 .) A Minisztertanács utasítsa a minisztereket, hogy amennyiben a vállalatok III. 
negyedévi operatív terve a költségvetési kapcsolatok terén eltér a tervezettől, 
úgy a módosított költségvetést nyújtsák be a pénzügyminiszterhez. Az I. félévi 
tényszámok, valamint a minisztériumoknak fentiek szerint elkészített III. negyedévi 
költségvetési tervszámai alapján a pénzügyminiszter nyújtsa be a Minisztertanácshoz 
az államháztartás II. félévi várható alakulásáról szóló előterjesztést.

7 .) A közlekedés- és postaügyi miniszter a fuvardíjak fejében kifizetett vásárlóerő 
csökkentése érdekében július 10-ig tegyen javaslatot a Minisztertanácsnak az 
állam által kifizetett magánfuvardíjak összegének jelentős csökkentésére.

V. A beruházások csökkentésével kapcsolatban:

1 .) Az 1954. évi beruházásokat a 3. számú melléklet szerint 3 milliárd forinttal 
csökkenteni kell. A csökkentésnél az alábbiakat kell figyelembe venni:

a.) A 2. számú függelékben felsorolt beruházásokat maradéktalanul, határidőre 
meg kell valósítani.

b.) A csökkentés nem érintheti a népgazdaság szempontjából legfontosabb munkavédelmi, 
valamint azokat a beruházásokat, amelyeknek elhagyása az 1954. évi termelést 
vagy az exportterv teljesítését veszélyezteti. 

c.) Nem hagyhatók el az anyagot nem igénylő beruházások, az „egyéb” rovaton 
pedig olyan beruházásokat kell törölni, amelyeknek elhagyása eredményeképpen 
a lakosság árualapja növelhető.

2 .) A beruházási keretek csökkentését az alábbiak szerint kell végrehajtani:
a.) A beruházókat irányító hatóságok a beruházási keretek csökkentését a 3. 

számú mellékletben feltüntetett mértékben és anyagi-műszaki összetételben 
hajtsák végre, figyelembe véve az 1. számú függelékben feltüntetett kivitelezők 
szerinti megoszlást.
A pénzügyminiszter július 5-ig a mellékletben felsorolt „építési” és „egyéb” 
beruházási összegeket a Beruházási Banknál zároltassa.

b.) A csökkentés összegéből 400 millió forint anyagmentes tartalékot kell képezni, 
amelyből 100 millió forintot a PM (OVF), 100 millió forintot a NiM (bányászat) 
beruházásaira kell fordítani. A fennmaradó összegből 30 millió forinttal a 
népgazdasági tartalékot kell emelni, míg 170 millió forintot a csökkentés 
arányában a beruházói irányító hatóságok között kell felosztani a 3. sz. függelék 
szerint. A hitel folyósítása azonban a beruházót irányító hatóságok között a c, 
d, é, f ) pontok maradéktalan végrehajtása után foganatosítható.

c.) Az építési beruházások csökkentésére a beruházó és a kivitelező minisztériumok 
július hó 10-ig – a beruházók javaslata alapján – egyezzenek meg, és ennek 
megfelelően gondoskodjanak a hatósági szerződések módosításáról, valamint az 
érintett beruházások leállításáról. Amennyiben a beruházó miniszter az építési 
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beruházások csökkentésére javaslatot nem tenne, a kivitelező miniszter a megadott 
mértékben kezdje meg július hó 10. után saját javaslatának végrehajtását. 

d.) A gépi beruházások csökkentésére vonatkozólag – figyelemmel az építési 
beruházások csökkentésére – a beruházó és a gépeket gyártó miniszterek 
állapodjanak meg, hogy mely gépek gyártása kerül lassításra, illetőleg leállításra. 
Amennyiben a beruházó miniszter a gépi beruházások csökkentésére július 
hó 10-ig javaslatot nem tenne, a gépet gyártó miniszter figyelemmel a gépi 
beruházások átcsoportosításával kapcsolatos anyag átcsoportosításra, maga 
állapítja meg, hogy a gépek csökkentése a beruházások mely területét érintse.

e.) A beruházó minisztériumok július 17-ig jelentsék a Minisztertanácsnak, hogy a 
csökkentés mely limiten felüli beruházásokat milyen mértékben érint, valamint 
a létesítmények befejezésének határidejét hogyan befolyásolja. A jelentés 
egy példányát a pénzügyminiszternek és az Országos Tervhivatal elnökének 
is meg kell küldeni.

f.) A beruházási irányító hatóságok vezetői a beruházások félévi felülvizsgálata alapján 
július hó 31-ig tételesen jelöljék meg, hogy a beruházási keret csökkentését mely 
beruházásoknál és milyen mértékben hajtják végre és ezt a Pénzügyminisztériummal 
közöljék. A pénzügyminiszter gondoskodjék arról, hogy a Beruházási Bank a 
beruházási kereteket tételesen törölje. Ennek megtörténtéről augusztus 10-ig 
a Minisztertanácsnak tegyen jelentést.
A szállító és megrendelő minisztériumok gondoskodjanak arról, hogy az építési 
beruházásokkal kapcsolatos vállalati szerződéseket július hó 31-ig módosítsák.

3 .) Az Országos Tervhivatal
a.) az építkezéseket kivitelező minisztériumok ellátási tervéből a felszabaduló 

anyagmennyiségeket,
b.) a gép rovaton történő csökkentésnek megfelelően a KGM ellátási tervéből 

10 000 to hengerelt árut töröljön,
c.) az „egyéb” rovaton pedig az OT mérleges cikkekben a jelentkező csökkentésnek 

megfelelően a beruházó minisztériumok ellátási tervét csökkentse.

4 .) Figyelemmel a beruházások jelenlegi helyzetére a népgazdasági tartalékon belül 
korábban engedélyezett céltartalékokat – az exportnövelő és importcsökkentő 
intézkedések céljára létesített tartalék kivételével – törölni kell.

5 .) 1954 folyamán gondoskodni kell állami erőből 14 160 lakás – ebből Budapesten 
4100 lakás – befejezéséről és 10 236 átmenő lakásnál az átlagos 14%-os készültségi 
fok beépítéséről. Ennek a lakáskeretnek beruházó minisztériumok szerinti 
bontását az 5. számú melléklet tartalmazza. A város- és községgazdálkodási 
miniszter az Építési Minisztérium beruházásában épülő lakásokra aug. 1-ig 
terjesszen új elosztási javaslatot a Minisztertanács elé. 
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6 .) A beruházási keretek csökkentésével összhangban módosítani kell az Építési 
Minisztérium tervét. Ennek megfelelően az építési miniszter javaslatát július 
10-ig terjessze a Minisztertanács elé.
Az Országos Tervhivatal az ÉM javaslatát a Minisztertanács számára véleményezze.

Budapest, 1954. június 24.

Herczeg Ferenc s. k.

MNL OL XIX-A-83-a-528 55–72.

1/b

Országos Tervhivatal Szigorún titkos!
00250/I/5/1954. 

Kiegészítés
az 1954. évi népgazdasági terv egyes kérdéseiről szóló minisztertanácsi előerjesztéshez

Az Országos Tervhivatal az előterjesztés elkészítése óta folytatott vizsgálatok alapján 
az előterjesztéshez az alábbi kiegészítéseket teszi:

1 .) Az építési terv csökkentéséből kifolyólag felszabaduló anyagok, épületgépészeti, 
szerelési cikkek központi gazdálkodása alá nem vont részének mintegy 50%-át, 
a beruházási keret „egyéb” rovata csökkentésének mintegy 30%-át, összesen kb. 

450 millió Ft értékben kell a lakosság árualapjának bővítésére átcsoportosítani
A beruházások csökkentésében érintett miniszterek vállalataik felé adjanak 
ilyen értelmű utasítást és biztosítsák a fentiek végrehajtását.
A belkereskedelmi miniszter az érdekelt miniszterekkel egyetértésben biztosítsa, 
hogy a beruházások csökkentése terén felszabaduló anyagi eszközök egy része 
(faanyagok, textilanyagok stb.) ne változatlan, hanem feldolgozott, tehát nagyobb 
vásárlóerőt lekötő, értékesebb áruk formájában kerüljön átcsoportosításra.

2 .) A racionalizálás kapcsán végrehajtott adminisztratív létszámcsökkentésnek 
megfelelő mértékben a feleslegessé váló irodabútorokat a Bizományi Áruházaknak, 
egyéb irodafelszerelést (írógép stb.) az Irodaszerértékesítő Vállalatnak kell átadni. 
A belkereskedelmi miniszter a belügyminiszterrel egyetértésben szervezze meg 
az átvételre kerülő bútorok folyamatos kijavítását.
A közületek a felsorolt berendezési tárgyakban fennálló szükségletüket további 
intézkedésig csak a Bizományi Áruházon keresztül szerezhetik be.
A megrendelt, de még le nem szállított új bútorokat a lakosság árualapja részére 
azonnal át kell adni.

34/M/1/b
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A leadásra kerülő felszerelési tárgyak közül a nem irodai jellegű eszközöket a 
Bizományi Áruházon keresztül a lakosság felé kell forgalomba hozni.

3 .) A közületek számára jóváhagyott II. félévi textil- és bőráru beszerzését 50%-kal 
csökkenteni kell. Ezzel egyidejűleg a kihordási időt átmenetileg 25%-kal fel kell 
emelni. A határozat végrehajtása alól a fegyveres testületek mentesek.
A közületek részére biztosított motorkerékpárokat és kerékpárokat teljes 
egészében a lakosság árualapja rendelkezésére kell bocsátani.

4 .) Az ipari vállalatoknál, elsősorban a Kohó- és Gépipari Minisztérium vállalatainál a II. 
félévben mintegy 150–200 millió forint értékű olyan elfekvő készletet kell feltárni, 
amelyet részben közvetlenül, részben közvetve (feldolgozva vagy külkereskedelmi 
árucserén belül, stb.) a lakosság árualapja növelésére lehet fordítani. A készletfeltárást 
operatív módon, az érintett minisztérium, továbbá a Belkereskedelmi Minisztérium 
és a Nemzeti Bank képviselőiből álló bizottságok segítségével kell végrehajtani.

5 .) A termelést érintő átcsoportosítások miatt szükségessé váló szállítási 
szerződésmódosítások a miniszterek által kiadott operatív tervek alapján 
augusztus 31-ig kötbérmentesen hajthatók végre.

6 .) A nehézgépi beruházások 549 millió Ft-os javasolt csökkentésén belül azoknál 
a gépeknél, amelyeknél a szükséges anyagmennyiség már leszállításra került, 
vagy amelyek készültségi foka 60% vagy ennél magasabb, a gyártó és beruházó 
minisztériumok jogosultak olyan megállapodást kötni, hogy az építési beruházások 
csökkentése ellenére a gépgyártatás folytatódjék.

7 .) A beruházás csökkentésének megfelelően az érintett minisztériumok csökkentsék a 
vállalati költségvetésben az úgynevezett különféle költségeket is. Ehhez a pénzügyminiszter 
5 napon belül adjon irányelveket és a végrehajtást 3 héten belül ellenőrizze.

8 .) Az úgynevezett anyagmentes beruházásokra biztosított 400 millió forint 
beruházási összeget csak béralapra, vagy már biztosított anyagok kifizetésére 
szabad felhasználni. A 400 millió forint keretből semmiféle olyan beszerzést, 
amely a lakosság árualapját érinti, eszközölni nem szabad, továbbá nem szabad 
olyan anyagokat felhasználni, amelyeket a lakosság ellátására, az export- vagy 
mezőgazdasági beruházások biztosítására utaltak ki. A fentiek betartásáért a 
beruházást végrehajtó vállalatok igazgatói személy szerint felelősek.

9 .) Az építésügyi miniszter, a közlekedés- és postaügyi miniszter, a belkereskedelmi 
miniszterrel és a SZÖVOSZ elnökével állapodjon meg azokban az intézkedésekben, 
amelyek lehetővé eszik, hogy a lakosság építőanyag-ellátása minél gyorsabban 
megjavuljon, továbbá, hogy ne történjenek felesleges szállítások. Ahol lehetséges, 
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a leállításra kerülő beruházásoknál lévő építési anyagokat a helyszínen kell a 
lakosság felé forgalomba hozni. Ezeken a helyeken szükség esetén ideiglenes jellegű 
TÜZÉP vagy földműves-szövetkezeti építőanyag-eladási telepet lehet szervezni.
Az anyagátcsoportosítással egyidejűleg az építésügyi miniszter gondoskodjék arról, 
hogy a leállításra kerülő beruházásoknál felszabaduló munkaerő azonnal, de legkésőbb 
július 14-ig vonuljon át azokra a beruházásokra, amelyek tovább folytatódnak.

10 .) A Minisztertanács felhatalmazza az Országos Tervhivatal elnökét, hogy a 
csökkentett beruházások kivitelezői és áruösszetételi bontását a kivitelező és 
beruházó minisztériumok tárgyalásai után szükség szerint módosíthassa.

11 .) Külkereskedelmi nehézségeink könnyítése érdekében mindent el kell követni 
a tőkés devizabefolyások meggyorsítására. A devizabefolyás meggyorsításában 
különösen jó munkát végző dolgozók megjutalmazására a külkereskedelmi miniszter 
annyiszor 10 000 forintot fordíthat, ahány nappal a devizabevételek befolyását 
meggyorsítja. A jutalmazáshoz szükséges fedezetet a pénzügyminiszter a III., 
illetőleg a IV. negyedév tényszámai alapján biztosítsa (egynapi devizabefolyás 
meggyorsítása kb. 4 millió forint devizát jelent).

12 .) A kohó- és gépipari miniszter az Országos Tervhivatallal és a Minisztertanács 
Titkárságával egyetértésben vizsgálja meg, hogy a módosított kohászati beruházáson 
belül az anyagnélküli beruházásokra visszaadott keretet is figyelembe véve, 
milyen módon lehetne biztosítani a sztálinvárosi kokszolómű ez évi befejezését 

– esetleg egyéb kohászati beruházások terhére.
Tekintettel arra, hogy a beruházások csökkentése folytán az átcsoportosítható anyagok 
egy része a központi anyaggazdálkodás alá vont mérleges cikk, az átcsoportosítás 
végrehajtásának ellenőrzése csak a belkereskedelemnél jelentkező többletárualapon 
keresztül történhet, ezért a belkereskedelmi miniszter augusztus 1-ig tegyen jelentést 
a Minisztertanácsnak az 1., 2., 3., 4. és 9. számú határozati pontok végrehajtására.

14 .) Tekintettel arra, hogy az előterjesztésben javasolt béralap-megtakarítás csak a 
minisztériumi építőipar és a gépexport tervének csökkentésével van összefüggésben, 
a házilagos építkezések és a gépi beruházások csökkenése révén további béralap-
megtakarítást kell elérni. Ennek mértékére vonatkozóan a kohó- és gépipari, valamint 
a házilagos építkezésekben érintett miniszterek július 31-ig tegyenek jelentést 
a Minisztertanácsnak. A jelentéseket az OT elnöke előzetesen véleményezze.

Budapest, 1954. június 30.

Szalai Béla s. k.

MNL OL XIX-A-83-a-528  106–108.
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1/c

Magyar Népköztársaság Titkos!
Minisztertanácsa A Határozatok Tára nem közli.

Készült: 100 példányban.63

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának
528/1/1954. sz[ámú]

határozata
az 1954. évi népgazdasági terv módosításáról

Az 1954. évi népgazdasági terv nem tükrözte megfelelően a pártnak és a Minisztertanácsnak 
az új szakaszra vonatkozó határozatát. Ez elsősorban a túlzott iparosítás továbbfoly-
tatásában, továbbá az átcsoportosítás elégtelenségében, a tervben foglalt számos 
bizonytalanságban és a tartalékok hiányában nyilvánul meg. Ezért a terv végrehajtásánál 
komoly nehézségek mutatkoznak. A kialakult helyzet egyrészt szükségessé teszi az 
1954. évi népgazdasági terv egyes előirányzatainak felülvizsgálását és módosítását, 
másrészt komoly intézkedéseket követel annak érdekében, hogy a terv végrehajtása a 
párt irányvonalának megfelelően történjék, és minden körülmények között biztosítsa 
a lakosság életszínvonalának előirányzott növelését.
Ezért a Minisztertanács az alábbiakat határozza:

I. A külkereskedelmi terv módosításával kapcsolatban:

1 .) A Minisztertanács az 1954. évi külkereskedelmi tervet az 1. sz. melléklet szerint 
módosítja.

2 .) A Minisztertanács utasítja a külkereskedelmi és a pénzügyminisztert, hogy a tőkés 
országokkal szemben a folyó év elején fennállott adósságállományt az év végéig 250 
millió Dft-nál magasabb összeggel semmilyen körülmények között ne növeljék.

3 .) A tőkés viszonylatú behozatal operatív irányítására importbizottságot kell 
szervezni, amely meghatározza a behozatali tervben még le nem kötött tételek 
sorrendjét. Az operatív importbizottság a tervben nem szereplő importot csak 

63 Kapják: a Minisztertanács tagjai, Mekis József elvtárs, Matolcsi János elvtárs, Friss István elvtárs, 
Csergő János elvtárs, Keleti Ferenc elvtárs, Horváth Márton elvtárs, Pongrácz Kálmán elvtárs, Kossa 
István elvtárs, Péter György elvtárs, Dégen Imre elvtárs, Vas Zoltán elvtárs, Gergely Miklós elvtárs, 
Papp István elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Rigler György elvtárs, Kéri József elvtárs, Tauszk György 
elvtárs, Ettig László elvtárs.

34/M/1/c
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akkor engedélyezhet, ha a terven felüli exportellentételt az import emelését kérő 
minisztérium egyidejűleg a külkereskedelemnek biztosítja. Más importemelést 
csak a Minisztertanács hagyhat jóvá.
Az operatív importbizottság elnöke Háy László elvtárs, a tagjai: Antos István és 
Karczag Imre elvtársak. A bizottság titkárságát a Külkereskedelmi Minisztérium adja.
Az importbizottság augusztus 15-ig tegyen jelentést a Minisztertanácsnak a 
bizottság munkájáról.

4 .) A tőkés viszonylatú éves behozatali terv mintegy 200 millió Dft-os lemaradásával 
kell számolni. Ezen kívül a III. n.évi behozatali tervet átmenetileg 50–60 
millió Dft-val csökkenteni kell. Ez utóbbi, amennyiben a tőkés viszonylatú 
export- és devizaterv ütemében is maradéktalanul teljesül, a IV. negyedévben 
többletimporttal pótolható. Az importcsökkentés nem érintheti a lakosság 
fogyasztási alapját, az exportterv teljesítésének feltételeit.

5 .) A gépexport változásainak figyelembevételével a gépipar termelési és exportszállítási 
terve a 2. sz. melléklet szerint módosul. Egyes cikkeknél a devizaérték változtatása 
nélkül az érdekeltek egyetértésben változtatásokat hajthatnak végre.

6 .) Az importcsökkentés termelési kihatásait az érintett miniszterek a vállalatok felé 
az amúgy is rendszeresen készülő negyedéves operatív tervekben érvényesítsék. 
Tekintettel arra, hogy az importcsökkentés kihatásai ma még nem mérhetők fel, 
a nehézipari, építési, valamint a kohó- és gépipari miniszterek felhatalmazást 
kapnak arra, hogy a jóváhagyott tervektől az előírt 1%-nál nagyobb mértékben 
térhetnek el, de a terv munkaügyi és önköltségi előirányzatait nem lassíthatják. A 
negyedéves operatív tervek előirányzatait úgy kell megállapítani, hogy azok nem 
csökkenthetik a lakosság árualapját, az exportkötelezettségeket, a mezőgazdasági 
kisgépeket és szerárukat, valamint azoknak a beruházási létesítményeknek anyagi 
ellátását, melyeket ez évben feltétlenül meg kell valósítani.
A miniszterek kötelesek biztosítani, hogy az export és a közszükségleti cikkek 
terén fennálló kötelezettségek maradéktalan teljesítéséhez szükséges anyagok, 
segéd- és szakmunkaerő és kooperációs feltételek időben rendelkezésre álljanak.

7 .) A módosított exportszállítási tervre a szállítási szerződést a külkereskedelmi, 
valamint a kohó- és gépipari miniszterek – ahol ez még nem történt meg 

– haladéktalanul kössék meg. A gépipari miniszter minden körülmények között 
biztosítsa az exportterv teljesítését, a külkereskedelem pedig szállítsa határidőre 
a termelés importszükségletét.
A külkereskedelmi miniszter felhatalmazást kap arra, hogy kereskedelempolitikai 
okokból átcsoportosításokat hajtson végre a baráti és tőkés viszonylatok között. 
Az átcsoportosítás a tőkés egyenleget nem ronthatja.
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8 .) Egyidejűleg gondoskodni kell az operatív tervekben az 1955. évi export előkészítéséről, 
különösen arról, hogy az év első hónapjaiban az exportgyártáshoz szükséges 
anyagok és félkész gyártmányok megfelelő ütemben és választékban rendelkezésre 
álljanak. A kohó- és gépipari miniszter dolgozzon ki július 15-ig részletes 
intézkedési tervet azon kohászati gyártmányok minőségének megjavítására, 
amelyeknek jelenlegi magas selejthányada az exportterv végrehajtását zavarja.

II. Az exportterv maradéktalan, időben és megfelelő minőségben történő végrehaj-
tásával kapcsolatosan:

1 .) A Kohó- és Gépipari, Könnyűipari, Élelmiszeripari, Nehézipari, Begyűjtési 
és Földművelésügyi Minisztériumban az exportkötelezettségek teljesítésének 
központi ellenőrzésével – beleértve az export biztosításához szükséges intézkedések 
ellenőrzését is – teljes felelősség mellett egy-egy miniszterhelyettest kell megbízni. 
E felelősség a miniszter egyszemélyi felelősségét nem érinti.
A kijelölt miniszterhelyettes vezetésével 3 tagú bizottságot kell alakítani, melynek 
egy tagját a külkereskedelmi, többi tagját az illetékes miniszter nevezi ki.
A kijelölt miniszterhelyettest fel kell hatalmazni, hogy a mezőgazdaság fejlesztését 
és a lakosság ellátását szolgáló terv szerinti gyártás érintetlenül hagyása mellett 

– az exportra történő gyártáshoz a hiányzó anyagok, munkaerő, kapacitás 
biztosítására az érdekeltek bevonásával operatív intézkedéseket tegyen.
A bizottság köteles a legfontosabb exportra gyártó üzemekben a helyszínen 
meggyőződni arról, hogy az üzemek számára az export maradéktalan teljesítéséhez 
szükséges feltételek biztosítva vannak-e.
A külkereskedelmi miniszter felügyelete alatt operatív csoportot kell szervezni 
az exportterv maradéktalan végrehajtásának ellenőrzésére. Ezen csoport tagjai 
a legfontosabb exportra gyártó vállalatoknál a helyszínen ellenőrizzék az 
exportterv teljesítését és az exportgyártás feltételeinek biztosítását. A csoport 
ellenőrző munkája alapján a külkereskedelmi miniszter havonként tegyen 
jelentést a Minisztertanácsnak az exportterv teljesítésének helyzetéről. A jelentés 
térjen ki az esetleges lemaradásért felelős személyekkel szemben alkalmazott 
rendszabályokra vonatkozó javaslatra is.

2 .) Az exportterv maradéktalan teljesítése, illetve túlteljesítése érdekében az érdekelt 
minisztériumok dolgozói részére célprémiumot lehet kitűzni. Erre a célra a 
pénzügyminiszter folyó év végéig történő felhasználásra a
Kohó- és Gépipari Minisztériumnak  100 000,
Könnyű-, Élelmiszeripari-, Nehézipari, Begyűjtési és
Földművelésügyi Minisztériumnak, SZÖVOSZ-nak 50-50 000 Ft-ot
biztosítson. Az exportterv teljesítését legaktívabban és legeredményesebben 
elősegítő dolgozókat az illetékes miniszterek terjesszék elő kormánykitüntetésre.
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3 .) Külkereskedelmi nehézségeink könnyítése érdekében mindent el kell követni 
a tőkés devizabefolyások meggyorsítására. A devizabefolyás meggyorsításában 
különösen jó munkát végző dolgozók megjutalmazására a külkereskedelmi 
miniszter annyiszor 10 000 forintot fordíthat, ahány nappal a devizabevételek 
befolyását meggyorsítja. A jutalmazáshoz szükséges fedezetet a pénzügyminiszter 
a III., illetőleg a IV. negyedév tényszámai alapján biztosítsa.

4 .) A könnyűipari miniszter július 31-ig dolgozzon ki részletes intézkedési tervet az 
exportcikkek minőségének javítására és a minőségi okokból történő visszavetés 
arányának csökkentésére, valamint megfelelő ár- és pénzügyi intézkedésekre, 
amelyek a nem megfelelő minőség miatt visszavetett áruk belföldi értékesítésénél 
a gyártó vállalatokat pénzügyileg hátrányos helyzetbe hozzák. Ennek alapján a 
könnyűipari miniszter haladéktalanul tegye meg a szükséges intézkedéseket.

5 .) A mezőgazdasági exportnál egyes cikkekben várható kiesés pótlására a földművelésügyi 
miniszter a begyűjtési és élelmiszeripari miniszterek bevonásával augusztus 1-ig 
dolgozzon ki részletes tervet. A mezőgazdasági export várható alakulásáról a 
földművelésügyi miniszter tegyen augusztus 15-ig jelentést a Minisztertanácsnak.
A rizsexport biztosítása érdekében a rizshántoló kapacitás bővítését kiemelt 
beruházásokként kell kezelni és a hántoló kapacitás bővítésének helyzetéről a 
begyűjtési miniszter szeptember 1-ig tegyen jelentést a Minisztertanács elnökének.

6 .) A BKM, az érintett termelő minisztériumok, valamint a KPM dolgozzanak ki f. évi 
augusztus 30-ig együttes intézkedéseket – a belföldi szállítási szerződések és a külföldi 
kötések alapján – a IV. negyedévi export szállítási és csomagolási problémáinak 
megoldására, nehogy az export teljesítését az év végi torlódás akadályozza.

III. A beruházások csökkentésével kapcsolatban:

1 .) Az 1954. évre jóváhagyott beruházási keretet 3 milliárd Ft-tal csökkenteni 
kell. A miniszterek 48 órán belül vizsgálják át a beruházási terveket, és állítsák 
össze a leállításra került beruházások jegyzékét – a legfontosabb országos 
létesítményeknél [–] az Országos Tervhivatallal egyetértésben. A leállítandó 
beruházások jegyzékét f. hó 6-ig bocsássák a kivitelező miniszter, valamint a 
Beruházási Bank, az OT elnöke és a Minisztertanács Titkársága rendelkezésére.
A miniszterek a vitatott kérdéseken kívül olyan összegű beruházást jelöljenek ki zárolásra, 
hogy népgazdasági szinten mintegy 2 milliárd Ft összegű keret azonnal zárolható legyen.

2 .) A beruházási keretcsökkentést az alábbi főbb szempontok szerint kell végrehajtani:
a.) Az 1954. évi termelési tervet ne, vagy csak olyan minimális mértékben érintse, 

amely más területen túlteljesítéssel pótolható, illetőleg a lakosság áruellátást, a 
mezőgazdaság fejlesztését, az export teljesítését nem veszélyezteti.



872

34 19 5 4 .  J ú L I u S  2 .  –  M E L L É K L ET

b.) Csökkenjen az A és nőjön a B szektor részesedése.
c.) Csökkenjen az áthúzódó beruházások száma és volumene (leállításra kerülő 

beruházás nem számít áthúzódásnak).
d.) A nem termelő beruházások általában nagyobb mértékben csökkenjenek, mint a termelő 

beruházások, azonban a kulturális területen a csökkentés az átlagnál nagyobb legyen.
e.) A tanácsi beruházások kisebb mértékben csökkenjenek, mint a minisztériumnál 

bekövetkező csökkenés %-os mértéke.
f.) A csökkentés lehetőleg ne érintse a meglévő kapacitás korszerűségét növelő, a 

termelés gazdaságosságát emelő beruházásokat.
g.) Az elbírálás során mérlegelni kell, hogy a tervezett csökkentésnek milyen 

termelési kihatása van az 1955. évre, valamint a második ötéves terv időszakára, 
hogy a tervezett csökkentés nem veszélyezteti-e a fenti időszakban a Párt- és 
Kormány gazdaságpolitikájának maradéktalan keresztülvitelét.

h.) Befejezéshez közel álló, vagy olyan beruházások, melyek állagának megóvása 
aránytalanul magas összeget emésztene fel, lehetőleg ne kerüljön törlésre.

i.) A népgazdaság szempontjából legfontosabb munkavédelmi és szociális beruházásokat 
törölni nem szabad. A munkavédelmi és szociális beruházások keretcsökkentésének 
aránya a minisztériumnál alkalmazott %-os csökkentésnél magasabb nem lehet.
Ahol szükséges, a kollektív szerződéseket módosítani kell.
Az érintett területeken a minisztérium és a szakszervezet vessék fel nyíltan a 
dolgozók előtt a kérdést, és magyarázzák meg a módosítás szükségességét.

j.) Nem hagyhatók el az anyagigénnyel nem járó beruházások. Az „egyéb” rovatokon 
azokat a beruházásokat kell törölni, amelyeknek elhagyása növeli a lakosság árualapját.

3 .) A beruházási keretek csökkentését az alábbiak szerint kell végrehajtani:
a.) A csökkentésre előirányzott 3 md/Ft keretből 2 md/Ft keretösszeget az 1. 

pontban foglaltak szerint haladéktalanul zárolni kell. A beruházásokat irányító 
hatóságok a globálisan 2 md/Ft-nak megfelelő beruházási keretről két napon 
belül készítsenek objektumonkénti jegyzéket és azt juttassák el a kivitelező 
minisztérium, a Beruházási Bank és a MT Titkársága részére. A Beruházási 
Bank az átirat alapján a zárolást azonnal hajtsa végre, az építésügyi miniszter, 
illetőleg az építést kivitelező miniszter pedig adjon ki utasítást, hogy az építési 
vállalatok a kijelölt objektumokról levonuljanak, illetőleg legkésőbb július 14-ig 
vonuljanak át azokra a beruházásokra, amelyek tovább folytatódnak.

b.) A beruházókat irányító hatóságok a vitás kérdéseket az OT-vel – a MT közbejöttével 
– 10 napon belül tisztázzák, illetőleg a fennmaradó vitás kérdéseket terjesszék 
a Minisztertanács elé. A Minisztertanács döntése után az eljárás azonos az a) 
bekezdésben elmondottakkal.

c.) A csökkentés összegéből megfelelő nagyságú anyagmentes tartalékot kell képezni, 
és azt a beruházót irányító hatóságok között kell felosztani.

d.) A beruházó minisztériumok július 17-ig jelentsék a Minisztertanácsnak, hogy a 
csökkentés mely limiten felüli beruházásokat milyen mértékben érint, valamint 
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a létesítmények befejezésének határidejét hogyan befolyásolja. A jelentés egy 
példányát a pénzügyminiszternek és az OT elnökének is meg kell küldeni.

e.) A beruházási irányító hatóságok vezetői a beruházások félévi felülvizsgálata alapján a július 
hó 31-ig tételesen jelöljék meg, hogy a beruházási keretcsökkentését mely beruházásoknál 
és milyen mértékben hajtják végre, és ezt a Pénzügyminisztériummal közöljék.
A pénzüg yminiszter gondoskodjék arról, hog y a Beruházási Bank a 
beruházási kereteket tételesen törölje. Ennek megtörténtéről augusztus 10-ig 
a Minisztertanácsnak tegyen jelentést.
A szállító és megrendelő minisztériumok gondoskodjanak arról, hogy az építési 
beruházásokkal kapcsolatos vállalati szerződéseket július 31-ig módosítsák.

4 .) Az Országos Tervhivatal
a.) az építkezéseket kivitelező minisztériumok ellátási tervéből a felszabaduló 

anyagmennyiségeket,
b.) a gép rovaton történő csökkentésnek megfelelően a KGM ellátási tervéből 

10 000 to hengerelt árut töröljön,
c.) Az „egyéb” rovaton pedig az OT mérleges cikkekben a jelentkező csökkentésnek 

megfelelően a beruházó minisztériumok ellátási tervét csökkentesse.

5 .) A beruházás csökkentésének megfelelően az érintett minisztériumok csökkentsék a 
vállalati költségvetésben az úgynevezett különféle költségeket is. Ehhez a pénzügyminiszter 
5 napon belül adjon irányelveket és a végrehajtást 3 héten belül ellenőrizze.

6 .) A termelést érintő átcsoportosítások miatt szükségessé váló szállítási 
szerződésmódosítások a miniszterek által kiadott operatív tervek alapján 
augusztus 31-ig kötbérmentesen hajthatók végre.

7 .) A nehézgépi beruházások csökkentésén belül azoknál a gépeknél, amelyeknél 
a szükséges anyagmennyiség már leszállításra került, vagy amelyek készültségi 
foka 60% vagy ennél magasabb, a gyártó és beruházó minisztériumok jogosultak 
olyan megállapodást kötni, hogy az építkezési beruházás csökkentése ellenére 
a gépgyártatás folytatódjék.

8 .) Az úgynevezett anyagmentes beruházásokra biztosított összeget csak béralapra, 
vagy már biztosított anyagok kifizetésére szabad felhasználni. A keretből semmiféle 
olyan beszerzést, amely a lakosság árualapját érinti, eszközölni nem szabad, továbbá 
nem szabad olyan anyagokat felhasználni, amelyeket a lakosság ellátása, az export 
vagy mezőgazdasági beruházások biztosítására utaltak ki. A fentiek betartásáért 
a beruházást végrehajtó vállalatok igazgatói személy szerint felelősek.
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9 .) Figyelemmel a beruházások jelenlegi helyzetére a népgazdasági tartalékon belül 
korábban engedélyezett céltartalékokat – az exportnövelő és importcsökkentő 
intézkedések céljára létesített tartalékok kivételével – törölni kell.

10 .) 1954 folyamán gondoskodni kell állami erőből 14 160 lakás – ebből Budapesten 
4100 lakás – befejezéséről és 10 236 átmenő lakásnál az átlagos 14%-os készültségi 
fok beépítéséről. A város- és községgazdálkodási miniszter az Építésügyi 
Minisztérium beruházásában épülő lakásokra augusztus 1-ig terjesszen új 
elosztási javaslatot a Minisztertanács elé.

11 .) A beruházási keretek csökkentésével összhangban módosítani kell az Építésügyi 
Minisztérium tervét. Erre vonatkozó javaslatát az építésügyi miniszter július 
20-ig terjessze a Minisztertanács elé. Az ÉM javaslatát a Minisztertanács 
részére az OT véleményezze.

12 .) Az Országos Tervhivatal a Minisztertanács Titkársága bevonásával a vitás kérdések 
lezárása után, de legkésőbb 14 napon belül tegyen jelentést a Minisztertanácsnak, 
hogy a beruházások csökkentéséből fakadó átcsoportosítások mennyivel növelik 
a lakosság rendelkezésére álló árualapot, illetőleg mennyivel csökkentik a 
vásárlóerőt, továbbá tegyen javaslatot az illetékesek – elsősorban a Pénzügyi és 
Begyűjtési Minisztériumok bevonásával – további árualapot növelő – vásárlóerőt 
csökkentő intézkedésekre.
Ennek érdekében az építésügyi, közlekedés- és postaügyi, a kohó- és gépipari, 
valamint a házilagos építkezések csökkentésében érintett miniszterek 10 napon belül 
tegyenek jelentést a Minisztertanács elnökéhez a zárolható béralapok nagyságáról.

IV. A pénzügyi fegyelem megszilárdítása és állami kiadások csökkentése, valamint az 
állami bevételek növelése érdekében:
törekedni kell arra, hogy a Minisztertanács által elhatározott 100 millió Ft-os bérpolitikai 
tartalékból csak 60 millió Ft kerüljön felhasználásra. Meg kell gyorsítani a racionalizálást és 
ennek révén 1954. évben a költségvetésben legalább 120 millió Ft megtakarítást kell elérni.

1 .) Tekintettel a beruházási program csökkentésére, az építőiparban kialakult 
magas adminisztratív és nem termelő létszámra, az építésügyi miniszter egy 
hónapon belül tegyen javaslatot a Minisztertanácsnak az építőipar adminisztratív 
létszámának és arányának jelentős csökkentésére.

2 .) Egyrészt a takarékosság fokozása, másrészt a termelőmunkát zavaró nagyszámú 
kiszállás csökkentése érdekében a kiküldetési költségeket az év hátralévő részében 
30%-kal kell csökkenteni. A költségvetési szerveknél a globális 30%-os kereten belül 
a pénzügyminiszter az egyes minisztériumoknál feladataik fegyelembevételével 
állapítsa meg a kiküldetések megtakarításának összegét. A vállalati kiküldetési 
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költségekben ugyancsak 30%-os megtakarítást kell elérni. Ennek végrehajtására 
az illetékes miniszterek tegyenek megfelelő intézkedést.
A jelen pontban foglaltak nem vonatkoznak a külkereskedelmi külföldi kiküldetések 
költségeire. Az egyéb külföldi kiküldetések előirányzatait a pénzügyminiszter és 
az illetékesek vizsgálják meg és a megfelelő megtakarításokról gondoskodjanak.

3 .) Az 1954. évi állami költségvetésben előirányzott és eddig igénybe nem vett 
egyéni hitelekből – beleértve a lakásépítési kölcsönt is – a pénzügyminiszter 
mintegy 60 millió Ft-ot zároljon.

4 .) A költségvetés egyes rovatain 1954 folyamán előreláthatóan látható hitelmaradványokat 
– nehogy azokat más célra fel lehessen használni – a pénzügyminiszter VIII. 16-ig zárolja.
A zárolt összegek hiteláthúzódásra vagy pótlékok ellensúlyozására nem használhatók fel.

5 .) A tanácsok és egyéb állami szervek kezelésében álló – állami tulajdont képező 
– kis családi házak, telkek, valamint a balatoni üdülők közül – a körülményes 
vagyonkezelés, a magas állami fenntartási költségek miatt – legalább 10 000 
db-ot folyamatosan értékesíteni kell. Az értékesítés útján az 1954. év folyamán 
mintegy 30-40 millió Ft vásárlóerőt kell elvonni. Az ingatlanok értékesítési 
módját – tekintettel arra, hogy az utóbbi időben az ingatlanok igen alacsony 
áron cseréltek gazdát – a pénzügyminiszter szabályozza. A családi házak 
eladását a város- és községgazdálkodási miniszter bonyolítsa le, és az ingatlanok 
értékesítését lakhatási lehetőségek biztosításával mozdítsa elő. Az ingatlanok 
értékesítésére a város- és községgazdálkodási miniszter megfelelő propagandát 
fejtsen ki. Biztosítani kell, hogy a telekkönyvi végzéseket az illetékes szervek az 
adás-vétel lebonyolítása és az illetékek beszedése után haladéktalanul kiadják.

6 .) Amennyiben a vállalatok III. negyedévi operatív terve a költségvetési kapcsolatok 
terén a tervezettől eltér, a miniszterek a módosított költségvetést nyújtsák be a 
pénzügyminiszterhez. Az I. félévi tényszámok, valamint a minisztériumoknak 
fentiek szerint elkészített III. negyedévi költségvetési tervszámai alapján a 
pénzügyminiszter nyújtsa be a Minisztertanácshoz az államháztartás II. félévi 
várható alakulásáról szóló előterjesztését.

7 .) A közlekedés- és postaügyi miniszter a fuvardíjak fejében kifizetett vásárlóerő 
csökkentése érdekében július 10-ig tegyen javaslatot a Minisztertanácsnak az 
állam által kifizetett magánfuvardíjak összegének jelentős csökkentésére és a 
közületi fuvareszközök jobb kihasználására.
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V. A lakosság árualapjának biztosítása érdekében: 

1 .) Az új szakasz politikájának megfelelően a nehéziparban – elsősorban a gépipar 
területén – a termelőkapacitást fokozottabban kell még 1954. évben átcsoportosítani 
közszükségleti cikkek és mezőgazdasági termelőeszközök termelésére. Ezért 
a kohó- és gépipari, a nehézipari, építőipari és közlekedésügyi miniszterek, 
valamint a földművelésügyi, a belkereskedelmi és a pénzügyminiszterek az OT 
elnöke bevonásával dolgozzák ki az átcsoportosítás tervét.
A miniszterek az átcsoportosítás lehetőségeinek és feltételeinek felülvizsgálásáról 
augusztus 1-ig adjanak jelentést az MT-nek (másolatban az OT elnökének).
Tekintettel arra, hogy a fokozott átcsoportosításra 1955-ben is szükség van, 
az átcsoportosítást úgy kell előkészíteni, hogy összhangban legyen az 1955. 
népgazdasági tervre való felkészüléssel.
A miniszterek felelősek azért, hogy a szükséges átcsoportosítást úgy szervezzék 
meg, hogy ne vezessen a termelésben zavarra és kapkodásra.

2 .) A külkereskedelmi miniszter maximálisan 100 millió Dft értékben importáljon kész 
ruházati cikket, a belkereskedelmi miniszter által megadott olyan összetételben, hogy 
az per szaldó 600 millió árualaptöbbletet eredményezzen. A behozatal ellentételét 
a belkereskedelmi miniszter elsősorban belkereskedelmi árualapból – döntően 
élelmiszerekből – biztosítsa. A behozatalt úgy kell ütemezni, hogy az áruk zöme a 
III. n.évben a belkereskedelem rendelkezésére álljon. A külkereskedelmi miniszter 
a szükséges ruházati cikkeket a belföldi export csökkentésével is biztosíthatja.

3 .) Biztosítani kell, hogy a parasztság az 1954. évi begyűjtési tervet – az eddigi 
lemaradások teljes pótlásával – maradéktalanul teljesítse.
A beszolgáltatás biztosítása érdekében a begyűjtési törvény előírásai alapján, 
ahol természetben begyűjtésre nincs lehetőség, a be nem adott mennyiségek 
ellenértékét készpénzben, szabadáron, közadók módjára kell behajtani. Be kell 
gyűjteni az 1954. évi mintegy 60 000 búzavagon hátralékból annak 40%-át, 
mintegy 24 000 búzavagont. Az 1953. évi hátralékért beadási árat kell téríteni.
A begyűjtési miniszter 2 héten belül tegyen javaslatot a Minisztertanács elé egyrészt 
az 1953. évi begyűjtési lemaradás pótlásának módszereire, másrészt a felvásárlásban 
részt vevő különböző állami szervek felvásárlási tevékenységének irányítására, 
továbbá a szabadfelvásárlás ütemezésére elsősorban abból a szempontból, hogy 
az ne eredményezze a szabadpiaci árak felhajtását.

4 .) A dolgozóknak munkaruhával való ellátásának szabályozásával kapcsolatban a 
Minisztertanács Bértitkársága, a SZOT elnökségével és a pénzügyminiszterrel 
egyetértésben, a leginkább érdekelt miniszterek bevonásával két hónapon belül 
dolgozzon ki javaslatot a Minisztertanács felé. A miniszterek saját területükön 
egyrészt szüntessék meg a munkástoborzásoknál a munkaruha-juttatással kapcsolatos 
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ígérgetést, másrészt szüntessék meg a munkaruha-jogosultság jogtalan kiszélesítését 
és vonják felelősségre azokat, akik engedély nélkül a juttatást kiterjesztették.

5 .) Az építési terv csökkentéséből kifolyólag felszabaduló anyagok, épületgépészeti, 
szerelési cikkek központi gazdálkodás alá nem vont részének legalább 50%-át, a 
beruházási keret „egyéb” rovata csökkentésének legalább 30%-át a lakosság árualapjának 
bővítésére kell átcsoportosítani. A beruházások csökkentésében érintett miniszterek 
vállalataik felé adjanak ilyen értelmű utasítást és biztosítsák a fentiek végrehajtását.
Az építési terv csökkentése révén felszabaduló központi gazdálkodásba vont 
cikkekből a maximális mennyiséget kell a lakosság ellátása megjavítására fordítani.
A belkereskedelmi miniszter az érdekelt miniszterekkel egyetértésben biztosítsa, 
hogy a beruházások csökkentése révén felszabaduló anyagi eszközök egy része 
(faanyagok, textilanyagok, stb.) ne változatlan, hanem feldolgozott, tehát nagyobb 
vásárlóerőt lekötő, értékesebb áruk formájában kerüljön átcsoportosításra.

6 .) A racionalizálás során végrehajtott adminisztratív létszámcsökkentésnek megfelelő 
mértékben a feleslegessé váló irodabútorokat a Bizományi Áruházaknak, egyéb 
iroda felszerelést (írógép, stb.) az Irodaszerértékesítő Vállalatnak kell átadni. A 
belkereskedelmi miniszter az érdekelt miniszterrel egyetértésben szervezze meg 
az átvételre kerülő bútorok folyamatos kijavítását.
A közületek a felsorolt berendezési tárgyakban fennálló szükségletüket további 
intézkedésig csak a Bizományi Áruházon keresztül szerezhetik be. 
A megrendelt, de még le nem szállított új bútorokat a lakosság árualapja részére 
azonnal át kell adni.
A leadásra kerülő felszerelési tárgyak közül a nem irodai jellegű eszközöket a 
Bizományi Áruházon keresztül a lakosság felé kell forgalomba hozni.

7 .) A közületek számára jóváhagyott II. félévi textil- és bőrárubeszerzést 50%-kal 
csökkenteni kell. Ezzel egyidejűleg a kihordási időt átmenetileg 25%-kal fel kell 
emelni. A határozat végrehajtása alól a fegyveres testületek mentesek.
A közületek részére biztosított motorkerékpárokat és kerékpárokat teljes 
egészében a lakosság árualapja rendelkezésére kell bocsátani.

8 .) Az ipari vállalatoknál, elsősorban a Kohó- és Gépipari Minisztérium vállalatainál a II. 
félévben mintegy 150–200 millió forint értékű olyan elfekvő készletet kell feltárni, 
amelyet részben közvetlenül, részben közvetve (feldolgozva vagy külkereskedelmi 
árucserén belül, stb.) a lakosság árualapja növelésére lehet fordítani. A készletfeltárást 
operatív módon, az érintett minisztérium, továbbá a Belkereskedelmi Minisztérium 
és a Nemzeti Bank képviselőiből álló bizottságok segítségével kell végrehajtani.

9 .) Az építésügyi miniszter, a közlekedés- és postaügyi miniszter, a belkereskedelmi 
miniszterrel és a SZÖVOSZ elnökével állapodjon meg azokban az intézkedésekben, 
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amelyek lehetővé teszik, hogy a lakosság építőanyag ellátása minél gyorsabban 
megjavuljon, továbbá, hogy ne történjenek felesleges szállítások. Ahol lehetséges, 
a leállításra kerülő beruházásoknál lévő építési anyagokat a helyszínen kell a 
lakosság felé forgalomba hozni. Ezeken a helyeken, szükség esetén ideiglenes jellegű 
TÜZÉP vagy földműves-szövetkezeti építőanyag-eladási telepet lehet szervezni.

10 .) Tekintettel arra, hogy a beruházások csökkentése folytán az átcsoportosítható anyagok 
egy része a központi anyaggazdálkodás alá vont mérleges cikk, az átcsoportosítás 
végrehajtásának ellenőrzése csak a belkereskedelemnél jelentkező többletárualapon 
keresztül történhet, ezért a belkereskedelmi miniszter augusztus 1-ig tegyen jelentést 
a Minisztertanácsnak az 5., 6., 7., 8. és a 9. számú határozati pontok végrehajtásáról.

VI. Egyéb intézkedések

1 .) Az Országos Tervhivatal a Minisztertanács Titkársága bevonásával vizsgálja meg a 
miniszterek által a jelen határozat alapjául szolgáló előterjesztésre tett észrevételeit 
és a tárgyalások után is fennmaradó vitás kérdéseket terjessze a Minisztertanács elé.
A Minisztertanács felhatalmazza a Minisztertanács elnökét, hogy az elnök helyettesek 
bevonásával az Országos Tervhivatal elnöke és az érintett miniszter meghallgatásával 
a vitás kérdéseket eldöntse és a döntéseket a Minisztertanács határozataként kiadja.

2 .) Az Országos Tervhivatal elnöke készítsen jelentést arról, hogy a jelen határozat 
intézkedéseinek következtében hogyan fog alakulni az egyes népgazdasági ágak 
munkaerő-ellátottsága.

Határidő: július 31.

3 .) Az Országos Tervhivatal elnöke 10 napon belül adjon jelentést a Minisztertanácsnak, 
hogy a határozat végrehajtásaként a legfontosabb cikkekben a népgazdaság 
tartalékai hogyan alakulnak.

4 .) Elsősorban az Építésügyi és a Kohó- és Gépipari Minisztérium, de a többi érintett 
minisztériumok jelentései alapján is a Minisztertanács Titkársága 2 hetenként 
készítsen rövid írásos jelentést a Minisztertanács részére a beruházási átcsoportosítás 
végrehajtásáról. A jelentés napirendre tűzéséről esetenként lesz döntés.

Budapest, 1954. július 2.

Gerő Ernő s. k.
a Minisztertanács első

elnökhelyettese

MNL OL XIX-A-83-a-528 148-178.
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2/a

Országos Tervhivatal Szigorúan titkos!
Bp. V. Nádor u. 9-15. Készült 65 példányban.
Telefon: 111-050, 123-480.
00249/I/1954.
Előadó: Nagy Józsefné
Tárgy: Egyes közszükségleti iparcikkek hiányjellegének megszüntetése.

Előterjesztés a Minisztertanácshoz

A Magyar Dolgozók Pártja III. Kongresszusának határozatai előírják a dolgozók 
életszínvonalának további fokozatos emelését és a lakosság fogyasztási cikkekkel való 
ellátásának minél magasabb szinten történő biztosítását.
1954. évben a belkereskedelmi áruforgalom 1953. évhez képest jelentősen növekedett. 
Emellett azonban megállapítható, hogy 1954. I. negyedévében a választék szűkült, a 
minőség nem javult, és a hiánycikkek köre bővült az ipar lemaradása és a belkereskedelem 
készleteinek csökkenése miatt. A dolgozók mindennapi életét megkönnyítő apró 
közszükségleti cikkekben is jelentős hiány mutatkozik, habár azoknak a cikkeknek 
biztosítása nem kíván jelentősebb anyagi áldozatot, s ugyanakkor számos bosszúságtól 
kíméli meg a dolgozókat és elősegíti az életszínvonal emelését.
Az apró napi cikkekben mutatkozó hiányt kőképpen az alábbiak eredményezték:

a.) Az apró közfogyasztási cikkek termelésében jelentős kiesést okozott egyrészt a 
magánkisipar visszaszorítása, másrészt az állami ipar középüzemeinek részbeni 
megszüntetése és újak szervezésének elhanyagolása.

b.) Az ipar és a kereskedelem egyrészt a népgazdasági tervben kiemelt cikkek 
biztosítását tekintette csak feladatának és elhanyagolta a tervben kiemelten 
ugyan nem szereplő, de a lakosság ellátásához elengedhetetlenül szükséges apró 
cikkek gyártását és forgalomba hozatalát.
A belkereskedelem nem fordított kellő gondot a lakosság igényeinek részletesebb 
tanulmányozására és nem szorgalmazta az iparnál a kis értékű apró cikkek termelését. 
Az ipar meglévő anyagkeretén belül nem használta ki rugalmasan a lehetőséget, 
hogy a kevéssé anyagigényes apró cikkek gyártásához átcsoportosítson anyagot.
Központi intézkedéstől várták a hiányok megszüntetését. Ugyanakkor az Országos 
Tervhivatal sem gondoskodott arról, hogy a minisztériumok anyagterveiben 

– a kiemelt cikkeken túl – ezekre a célokra is biztosítson anyagot.
c.) Számos iparvállalat helytelenül értelmezett jövedelmezőségi okok miatt szűkítette 

az előállított termékek választékát és nem vették figyelembe a lakosság szükségleteit.

34/M/2/a
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Határozati javaslat 

A közszükségleti iparcikkek mennyiségében és választékában mutatkozó hiányok jelentős részét 
1954. II. félévében meg kell szüntetni. Ennek érdekében a Minisztertanács az alábbiakat rendeli:

1 .) A Minisztertanács ….. sz. határozatában a kohó- és gépipari minisztert kötelezte, hogy 
1954. második félévében legalább 60 millió Ft (fogyasztói áron) értékű terven felüli 
közszükségleti cikket gyártson. Ezen belül biztosítani kell a hiány megszüntetését 
egy sor fontos cikkben, mint például kapa, ásó, gereblye, metszőolló, húsgép, 
burgonyaprés, háztartási olló, zsebkés stb. A cikkenkénti igényt a belkereskedelmi 
miniszter haladéktalanul bocsássa a kohó- és gépipari miniszter rendelkezésére.
Az Országos Tervhivatal elnöke biztosítsa a fenti cikkek legyártásához szükséges 
anyagokat az 1. sz. mellékletben foglalt részletezés szerint. 

2 .) A mellékletekben szereplő áru- és nyersanyagmennyiségek nem tekinthetők 
véglegesnek. Arra kell törekedni, hogy a mellékletekben szereplő mennyiségeknél 
a hiánycikkek megszüntetése érdekében az érintett szervek többet adjanak át 
bizonyos közszükségleti iparcikknél is. A belkereskedelmi miniszter az érdekelt 
termelő tárcák minisztereivel közölje a legújabb felmérések alapján a hiánycikkek 
listáját (pl. hintőpor, babakrém, lakásokhoz szükséges festékek, tányérok, üvegáruk, 
gyermekágy, teknő, gombok stb.) A termelő tárcák miniszterei biztosítsák, hogy 
a korában a Minisztertanács által előírt terven felüli árualapok termelésénél – a 
lehetőségek figyelembevételével – elsősorban ezek kerüljenek legyártásra. A helyi 
tanácsok is segítsék elő, hogy területükön ezen cikkekből a hiányok megszűnjenek.

Felelős: belkereskedelmi miniszter, 
érdekelt termelőtárcák miniszterei és
a helyi tanácsok vb elnökei.

3 .) Az Országos Tervhivatal elnöke segítse elő a népgazdasági beruházási keret 
csökkentése során felszabaduló anyagokból a lakosság építőanyag ellátásában 
mutatkozó hiány enyhítését. Ennek érdekében bocsássa a belkereskedelem 
rendelkezésére a 2. sz. mellékletben felsorolt anyagokat 1945 M/fogy. Ft értékben. 

Felelős: OT elnöke.
Határidő: július 15.

4 .) A külkereskedelmi miniszter a belkereskedelmi miniszterrel egyetértésben 
vizsgálja felül az exportra tervezett kisebb cikkeket, mint például gumifűző, 
viharlámpa, fogkefe stb., és ezeket a belföldi ellátás biztosítása érdekében más, 
azonos értékű cikkekkel helyettesítse.

Felelős: külkereskedelmi miniszter,
belkereskedelmi miniszter,
Határidő: július 15.
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5 .) A termelő tárcák miniszterei és a vállalatok vezetői a rendelkezésre álló anyagkeretből 
a közszükségleti iparcikkek termelését mindenképpen biztosítsák.
Az apróbb közszükségleti iparcikkek termelésénél törekedni kell a hulladékanyagok 
minél fokozottabb felhasználására. Ennek elősegítése érdekében következetesen 
alkalmazni kell a Népgazdasági Tanács 299/15/1951. sz. határozata 2/d) pontjában 
biztosított lehetőséget a vállalatok nyereségbefizetési kötelezettség alóli mentesítésére. 
Ezt a kérdést, valamint a közszükségleti iparcikkek gyártásával kapcsolatban 
felvetődő nyereség visszahagyási, adó- és árkérdéseket a pénzügyminiszter 

– a belkereskedelmi miniszter és az érdekelt miniszterek bevonásával – 1954. 
július 30-ig rendezze annak az elvnek alapján, hogy közszükségleti cikkeknek 

– különösen hulladékanyagból történő – előállítása a gyártó vállalatok számára 
előnyös legyen. A rendezés a helyi ipar területére is terjedjen ki. A későbbiek 
folyamán felmerülő problémákat minden esetben hasonló módon kell rendezni.

Felelős: pénzügyminiszter.
Határidő: július 31.

6 .) Annak érdekében, hogy a fogyasztási cikkek termelése a nem elsősorban lakosság 
részére termelő minisztériumoknál biztosítva legyen (a Kohó- és Gépipari, 
Nehézipari és Építésügyi Minisztériumokban), a miniszter egyik helyettesét 

– a miniszter egyéni felelősségének érintetlenül hagyása mellett – kell felelőssé 
tenni a közszükségleti iparcikkek termeléséért.

7 .) A belkereskedelmi miniszter a közszükségleti iparcikkek termelésében elért 
eredmények propagálása érdekében az egyes iparvállalatok által termelt cikkekből 
egy-egy bolti kirakatot rendeztessen be. A kirakatok útján a jó eredményt elért 
vállalatok és dolgozók munkáját népszerűsíteni kell.

8 .) A belkereskedelmi miniszter a közszükségleti iparcikkek termelésével kapcsolatos 
problémák megtárgyalására – szakmánként – rendezzen ankétot az érdekelt 
termelővállalatok igazgatóinak, műszaki vezetőinek és sztahanovistáinak bevonásával.
Rendezzen továbbá a BKM és a SZÖVOSZ időszakonként széles körű ankétokat 
a lakosság bevonásával.

Felelős: belkereskedelmi miniszter.
Határidő: július 31.

9 .) A Minisztertanács felkéri az érdekelt ipaágak és iparvállalatok területén működő 
társadalmi szervezeteket, hogy fejlesszék tömegmozgalommá a közszükségleti 
iparcikkek termelésének biztosítását.
A Minisztertanács felkéri a napi sajtót, hogy rendszeresen foglalkozzék a 
közszükségleti iparcikkek termelésében élenjáró vállalatok és dolgozók 
népszerűsítésével, elsősorban azon vállalatok vonatkozásában, amelyeknek fő 
profilja nem közszükségleti cikkek gyártása.
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10 .) E határozat végrehajtásának összefoglaló figyelemmel kíséréséért, valamint 
az összefoglaló jelentésnek 1954. augusztus 15-ig a MT elé terjesztéséért a 
belkereskedelmi miniszter felelős.

11 .) Annak érdekében, hogy – a lakosság igényeinek széles körű és alapos felmérésére 
támaszkodva – az igényeknek megfelelő mennyiségű és minőségű (választékú) 
szükségleti cikk rendelkezésre bocsátását biztosítani lehessen, ki kell jelölni, hogy 
az egyes apróbb szükségleti cikkek termeléséért mely miniszterek a felelősek.
Ezért az OT elnöke a belkereskedelmi, könnyűipari, élelmiszeripari-, kohó- és 
gépipari-, nehézipari- és építésügyi miniszterekkel együttesen 2 hónapon belül 
tegyen jelentést a Minisztertanácsnak az apró szükségleti cikkek termelése 
minisztériumonkénti megoszlására. 

Felelős: OT elnöke
Határidő: augusztus 31., illetőleg szept. 1.

Szalai Béla s.k. 
Kiadmány hiteléül:
(Horváth Mária)

12 .) A Minisztertanács elnöksége eg y hónapon belül teg yen javaslatot a 
Minisztertanács plénumának a hiánycikkek nyilvántartásának és fokozatos 
megszüntetésének biztosítására.

Budapest, 1954. július 5.

(Komlósi József ) 

MNL OL XIX-A-83-a-528. 207–210, 210/a.
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2/b

Szigorúan titkos!
A határozatok tára nem közli.
Készült 80 példányban.64

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának
528/2/1954. sz[ámú]

határozata
Egyes közszükségleti iparcikkek hiányjellegének megszüntetéséről

A közszükségleti iparcikkek mennyiségében és választékában mutatkozó hiányok jelentős részét 
1954. II. félévében meg kell szüntetni. Ennek érdekében a Minisztertanács az alábbiakat rendeli:

1 .) Annak érdekében, hogy – a lakosság igényeinek széles körű és alapos felmérésére 
támaszkodva – az igényeknek megfelelő mennyiségű és minőségű (választékú) 
szükségleti cikk rendelkezésre bocsátását biztosítani lehessen, ki kell jelölni, hogy 
az egyes apróbb szükségleti cikkek termeléséért mely miniszterek a felelősek.
Ezért az OT elnöke a belkereskedelmi-, könnyűipari-, élelmiszeripari-, kohó- és 
gépipari-, nehézipari- és építésügyi miniszterekkel együttesen 2 hónapon belül 
tegyen jelentést a Minisztertanácsnak az apró szükségleti cikkek termelése 
minisztériumonkénti megosztásának végrehajtásáról.
A minisztériumok a megosztás elvégzése után legkésőbb két héten belül jelöljék ki 
és közöljék a Belkereskedelmi Minisztériummal és a SZÖVOSZ-szal, hogy az egyes 
cikkek termeléséért melyik – vagy mely – vállalatok felelősek. A kijelölt vállalatokat 
a Belkereskedelmi Minisztérium, illetőleg a SZÖVOSZ közölje vállalataival, illetőleg 
a szövetkezetekkel, hogy azok az érintkezést szükség esetén közvetlenül felvehessék.

Felelős: OT elnöke.
Határidő: augusztus 31., illetőleg
szeptember 15.

2 .) A kohó- és gépipari miniszter 1954. második félévében terven felüli közszükségleti 
cikkek gyártásával biztosítsa a hiány megszüntetését egy sor fontos cikkben, mint 
például kapa, ásó, gereblye, metszőolló, húsgép, burgonyaprés, háztartási olló, 
zsebkés stb. A cikkenkénti igényt a belkereskedelmi miniszter haladéktalanul 
bocsássa a kohó- és gépipari miniszter rendelkezésére.
Az Országos Tervhivatal elnöke biztosítsa a fenti cikkek legyártásához szükséges 
anyagokat az 1. sz. mellékletben foglalt részletezés szerint.

64 Kapják: a Minisztertanács tagjai, Matolcsi János elvtárs, Csergő János elvtárs, Friss István elvtárs, 
Czakó Kálmán elvtárs, Házi Árpád elvtárs, Dégen Imre elvtárs, Péter György elvtárs, Vas Zoltán 
elvtárs, Gergely Miklós elvtárs, Papp István elvtárs, Pogácsás György elvtárs, Ettig László elvtárs.

34/M/2/b
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Felelős: kohó- és gépipari miniszter,
belkereskedelmi miniszter,
OT elnöke.

Az Országos Tervhivatal elnöke segítse elő a népgazdasági beruházási keret 
csökkentése során elszabaduló anyagokból a lakosság építőanyag-ellátásában 
mutatkozó hiány enyhítését. Ennek érdekében a további felmérések befejezéséig 
bocsássa a belkereskedelem rendelkezésére a 2. sz. mellékletben felsorolt anyagokat 
194,5 M/fogy. Ft értékben.

Felelős: OT elnöke.
Határidő: július 15. 

3 .) A mellékletekben szereplő áru- és nyersanyagmennyiségek nem tekinthetők 
véglegesnek. Arra kell törekedni, hogy a mellékletekben szereplő mennyiségeknél 
a hiánycikkek megszüntetésére az érintett szervek lényegesen nagyobb 
mennyiségeket biztosítsanak.

4 .) A III. és IV. negyedévi szállítási szerződések megkötésének célul kell kitűzni a 
hiány megszüntetését fenti cikkeken kívül a többi közszükségleti iparcikknél is. 
A belkereskedelmi miniszter az érdekelt termelő tárcák minisztereivel közölje 
a legújabb felmérések alapján a hiánycikkek listáját (pl. hintőpor, babakrém, 
lakásokhoz szükséges festékek, tányérok, üvegáruk, gyermekágy, teknő, gombok 
stb.). A termelő tárcák miniszterei biztosítsák, hogy a korábban a Minisztertanács 
által előírt terven felüli árualapok termelésénél – a lehetőségek figyelembevételével 

– elsősorban ezek kerüljenek legyártásra. A helyi tanácsok is segítsék elő, hogy 
területükön ezen cikkekből a hiányok megszűnjenek.

Felelős: belkereskedelmi miniszter,
érdekelt termelőtárcák miniszterei és
a helyi tanácsok vb elnökei.

5 .) A külkereskedelmi miniszter a belkereskedelmi miniszterrel egyetértésben 
vizsgálja felül az exportra tervezett kisebb cikkeket, mint például gumifűző, 
viharlámpa, fogkefe, és ezeket a belföldi ellátás biztosítása érdekében más, 
azonos értékű cikkekkel helyettesítse.

Felelős: külkereskedelmi miniszter,
belkereskedelmi miniszter.
Határidő: július 15. 

6 .) A termelő tárcák miniszterei és a vállalatok vezetői a rendelkezésre álló anyagkeretből 
a közszükségleti iparcikkek termelését mindenképpen biztosítsák.
Az apróbb közszükségleti iparcikkek termelésénél törekedni kell a hulladékanyagok 
minél fokozottabb felhasználására. Ennek elősegítése érdekében következetesen 
alkalmazni kell a Népgazdasági Tanács 299/15/1951. sz. határozata 2/d) pontjában 
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biztosított lehetőséget a vállalatok nyereségbefizetési-kötelezettség alóli mentesítésére. 
Ezt a kérdést, valamint a közszükségleti iparcikkek gyártásával kapcsolatban 
felvetődő nyereség visszahagyási, adó- és árkérdéseket a pénzügyminiszter 

– a belkereskedelmi miniszter és az érdekelt miniszterek bevonásával – 1954. 
július 31-ig rendezze annak az elvnek alapján, hogy közszükségleti cikkeknek 

– különösen hulladékanyagból történő – előállítása a gyártó vállalatok számára 
előnyös legyen. A rendezés a helyi ipar területére is terjedjen ki. A későbbiek 
folyamán felmerülő problémákat minden esetben hasonló módon kell rendezni.

Felelős: pénzügyminiszter.
Határidő: július 31.

7 .) Annak érdekében, hogy a fogyasztási cikkek termelése a nem elsősorban lakosság 
részére termelő minisztériumoknál biztosítva legyen (Kohó- és Gépipari, 
Nehézipari és Építésügyi Minisztériumokban), a miniszter egyik helyettesét 

– a miniszter egyéni felelősségének érintetlenül hagyása mellett – kell felelőssé 
tenni a közszükségleti iparcikkek termeléséért.

8 .) A belkereskedelmi miniszter a közszükségleti iparcikkek termelésében elért 
eredmények propagálása érdekében az egyes iparvállalatok által termelt cikkekből 
egy-egy bolti kirakatot rendeztessen be. A kirakatok útján a jó eredményt elért 
vállalatok és dolgozók munkáját népszerűsíteni kell.

9 .) A belkereskedelmi miniszter a közszükségleti iparcikkek termelésével kapcsolatos 
problémák megtárgyalására – szakmánként – rendezzen ankétot az érdekelt termelő 
vállalatok igazgatóinak, műszaki vezetőinek és sztahanovistáinak bevonásával.
Rendezzen továbbá a BKM és a SZÖVOSZ időszakonként széles körű ankétokat 
a lakosság bevonásával.

Felelős: belkereskedelmi miniszter.
Határidő: július 31.

10 .) A Minisztertanács felkéri az érdekelt iparágak és iparvállalatok területén működő 
társadalmi szervezeteket, hogy fejlesszék tömegmozgalommá a közszükségleti 
iparcikkek termelésének biztosítását. A Minisztertanács felkéri a napi sajtót, 
hogy rendszeresen foglalkozzék a közszükségleti iparcikkek termelésében 
élenjáró vállalatok és dolgozók népszerűsítésével, elsősorban azon vállalatok 
vonatkozásában, amelyeknek fő profilja nem a közszükségleti cikkek gyártása.

11 .) E határozat végrehajtásának összefoglaló figyelemmel kíséréséért, valamint 
az összefoglaló jelentésnek 1954. augusztus 15-ig a MT elé terjesztéséért a 
belkereskedelmi miniszter felelős.
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12 .) A Minisztertanács elnöksége eg y hónapon belül teg yen javaslatot a 
Minisztertanács plénumának a hiánycikkek nyilvántartásának és fokozatos 
megszüntetésének biztosítására.

Budapest, 1954. július 2.

Gerő Ernő s. k.
a Minisztertanács első

elnökhelyettese

MNL OL XIX-A-83-a-528 – 220–223.

3/a

Országos Tervhivatal Titkos !
Bp. V. Nádor u. 9–15. 
Telefon: 111-050, 123-480. 
064/1/1954. Tárgy: 1954. évi beiskolázási tervszámok módosítása.

Egyetértenek:
OM Erdey-Grúz Tibor min.

FM Serflek Gyula min.h.
PM Pogácsás Antal min.h.
Np. M. Darvas József min.

KiM. Kiss Árpád min.
Eü. M. Zsoldos Sándor min.

BKM Bognár József min.
KPM Katona Antal min.h.
Éli. M. Poros Tamás min.h.

ÉM Brutyó János min.h.
OTSB Hegyi Gyula elnök

SZÖVOSZ Lipták Sándor titk.vez.
Észrevételt tett:

KGM Hidas Ferenc min.h.

Előterjesztés a Minisztertanácshoz
I.

A Központi Vezetőségnek a közoktatás helyzetéről és feladatairól hozott határozata alapján 
az Országos Tervhivatal – az érdekeltek bevonásával – felülvizsgálta az egyetemek és 
középiskolák 1954/55. tanévi beiskolázási tervszámait. A felülvizsgálatot indokolttá tették az 
egyetemek és szakközépiskolák egyes szakain 1954. évben végző hallgatók elhelyezése terén 
mutatkozó nehézségek, valamint az egyes oktatási intézményeknél fennálló zsúfoltság is.

34/M/3/a
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Az előző évek magas beiskolázási számai részben a túlzott ütemű iparosításból adódtak. 
Az iparosítás ütemének csökkentése szükségessé teszi a beiskolázás csökkentését is.
Az egyetemi és középiskolai beruházások lemaradása, illetőleg a tanulmányi idő egyes 
szakokon 4 évről 5 évre történő felemelése még jobban fokozza az egyes oktatási 
intézményekben meglévő zsúfoltságot, ami az oktatás minőségét rontotta.
Ezen túl az egyetemi képzésnél a minőség színvonalának emelésére kell törekedni. A 
felvételeknél elsősorban azokat kell kiválogatni, akik kiváló tanulmányi eredményt értek el.
Kevesebb hallgató kiképzése során a hallgatókkal rendszeresebben, az eddiginél elmélyül-
tebben lehet foglalkozni, s így a hallgatóktól magasabb szaktudást lehet megkövetelni.
A különböző oktatási intézményeknél már bent lévő magas tanulólétszámok nem 
állnak arányban a népgazdaságnak az elkövetkező években előrelátható szakember 
szükségletével, ezért néhány szakon már az 1954/55. tanévben indokolt a beiskolázási 
tervszámok módosítása.
A jelenlegi módosító javaslat szerint az egyetemek és főiskolák 1954. évben jóváhagyott 
beiskolázási tervszáma a nappali tagozatokon 8677-ről 6700-ra, a középiskolák 
beiskolázási tervszáma 40 000-ről 38 177-re csökken.
Szükséges azonban, hogy a szakközépiskolák beiskolázási tervének módosítása ne 
vonja maga után az összes I. éves középiskolai tanulók tervszámának ugyanolyan mérvű 
csökkentését. Ennek figyelembevételével az I. éves középiskolai tanulók tervszámát 
38 177 főben kell megállapítani. Attól függően, hogy az egyes szakközépiskolák 
felett felügyeletet gyakorló minisztériumok a létszámcsökkentés és a technikumi 
szakok összevonása következtében mennyi tantermet tudnak átadni az Oktatásügyi 
Minisztériumnak, az általános gimnáziumok 23 000 fős tervszámát – az átadott 
tantermek arányában – legfeljebb 1823 fővel emelni lehet.
A hallgató létszámoknak a felsőoktatás területén szükséges módosítása részleteiben 
a következőképpen alakul:
Az Oktatásügyi Minisztérium felügyelete alatt álló egyetemeknél és főiskoláknál a 
létszámterv-módosítás túlnyomó része az 1625 fő csökkentés, a pedagógus beiskolázási 
létszámok csökkentése következtében áll elő, míg a természettudományi karok műszaki 
szakjainál javasolt 60 fős csökkentést főleg a már működő vegyészeknek és fizikusoknak 
a népgazdaság ilyen irányú szükségleteihez képest magas arányszáma teszi indokolttá.
Az Egészségügyi Minisztérium felügyelete alatt működő gyógyszerészkarok beiskolázási 
tervszámának 120 fővel való emelését a gyógyszerészekben fennálló szükséglet indokolja. A 
jelenleg működő kb. 2200 gyógyszerész kormegoszlása kedvezőtlen, a már beiskolázottak közül 
előreláthatólag 500 fő fog végezni. A többlet-hallgatólétszám elhelyezésére az Oktatásügyi 
Minisztériumnak a szegedi egyetemeken felszabaduló kapacitása folytán lehetőség van.
A mezőgazdasági felsőkádereknél a tervezett létszám egy részének az Agráregyetemről a 
mezőgazdasági főiskolák felé való áthelyezését indokolja az 1.080/1953. Mt. sz. határozat 
alapján 1954-ben Keszthelyen és Mosonmagyaróváron meginduló mezőgazdasági főiskolákra 
történő 200 fős beiskolázás. A decentralizálás folytán lehetőség van a hallgatóknak 
az ország több jellemző tájegységén való – a gyakorlati oktatás követelményeinek is 
megfelelő – kiképzésére. Kialakult vélemény szerint, a mezőgazdaságnak zömében a 3 éves 
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főiskolatípus alapján képzett gyakorlati felsőkáderekre van szüksége és az Agráregyetemet 
végző szakemberszükségletet a már működő, mintegy 3000 főn kívül a beiskolázottakból 
előreláthatóan végző 1700 fő és az évi 350 fős további beiskolázás kielégíti.
A Számviteli Főiskolán a 2 éves tanulmányi idő nem biztosít az igényeknek megfelelő 
színvonalú képzést, ezért az igénylések sem magasak. Ez indokolttá teszi átmeneti 
intézkedésként a 350 fős beiskolázási tervnek 250 főre való módosítását.
A művészeti főiskolák I. éves hallgatóinak 282 főről 190 főre való csökkentését a 
minőségi szempontból megfelelő kiválogatás szükségessége, az előre látható szükséglet 
és a tanulmányi színvonal emelése indokolja.
A középiskolai tanulók beiskolázási tervszámainál szükségessé vált módosítások 
részleteiben a következőképpen alakulnak:
A Minisztertanács határozatot hozott a technikai szakok rendezéséről. Ennek értelmében 
az egyes tárcák között különböző létszámváltoztatások válnak szükségessé. Például a 
KGM felügyelete alá tartozó Járműgyártási Technikum, valamint a létesülő Autóipari 
Technikum a továbbiak során a KGM felügyelete alatt, mint Közlekedési Gépészeti 
Technikum fog működni. Ennek megfelelően az eredetileg a közlekedési tárcánál 
tervezett autóipari technikusok létszáma a KGM-nél jelentkezik.
A pedagógusok beiskolázási létszámának csökkentése folytán a tanítóképzőknél 
kiszorult 1450 tanulót az általános gimnáziumok felé kell irányítani.
A Földművelésügyi Minisztérium felügyelete alá tartozó mezőgazdasági technikumok 
beiskolázási tervszámának csökkentését a tanulmányi időnek 3 évről 4 évre való 
meghosszabbítása teszi indokolttá.

II.
Határozati javaslat

1 .) A Minisztertanács az 1954/55. tanévre jóváhagyott I. éves egyetemi és főiskolai hallgatók, 
illetőleg a középiskolai I. éves tanulók tervszámait a nappali tagozatokon az I. és II. 
sz. mellékletekben foglalt részletezés szerint módosítja. Attól függően, hogy az egyes 
szakközépiskolák felett felügyeletet gyakorló minisztériumok a létszámcsökkentés és 
a technikumi szakok összevonása következtében mennyi tantermet tudnak átadni az 
Oktatásügyi Minisztériumnak, az általános gimnáziumok 23 000 fős tervszámát – az 
átadott tantermek arányában – legfeljebb 1823 fővel emelni lehet. (II. sz. melléklet.)

2 .) A szakközépiskolák felett felügyeletet gyakorló minisztériumok az egyes 
technikumi szakok összevonásának, valamint az 1954. évi beiskolázási tervszámok 
csökkentésének arányában tantermeket szabadítsanak fel és adjanak át az Oktatásügyi 
Minisztérium részére az általános gimnáziumok férőhelyeinek növelése céljából.
Ennek megvalósítására az oktatásügyi miniszter – az illetékes miniszterek 
bevonásával – adjon ki részletes végrehajtási utasítást.

Felelős: oktatásügyi miniszter.
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Határidő: A végrehajtási utasítás 
kiadására: 1954. július 15.

Budapest, 1954. június hó 22.

Szalai Béla s. k.
A kiadmány hiteléül:
Horváth Mária

MNL OL XIX-A-83-a-528 274-277.

I. számú melléklet a 528/7. számú előterjesztéshez.
I. éves egyetemi és főiskolai hallgatók létszámterve a nappali tagozaton

  Mennyiségi egység: fő
   1954. évi terv
Minisztérium Egyetemek, főiskolák eredeti módosított
 tervszám
Oktatásügyi Műszaki egyetemek 2 010 1 890
 Közgazdasági Egyetem  300  300
 Term. Tud. Karok tanár  360  165
 Term. Tud. Karok műszaki  165  105
 Bölcsészkarok  340  250
 Jogtudományi Karok  300  300
 Lenin Intézet  200  110
 Pedagógiai Főiskolák 1 650  400
 OM összesen: 5 325 3 520  

Egészségügyi Orvostudományi Egyetemek  980  980
 Gyógyszerész Karok  220  340
 Eü. M. összesen: 1 200 1 320  

Földművelésügyi Agráregyetem  580  350
 Mezőg. Gépszm. Főiskola  120  140
 Erdőmérnöki Főiskola  100  70
 Kertészeti és Szőlészeti Főiskola  120  140
 Mezőgazdasági főiskolák  200  350
 Állatorvosi Főiskola  220  220
 FM összesen: 1 340 1 270  
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Pénzügy Számviteli Főiskola  350  250
Népművelési Művészeti Főiskola  282  190
Külügy Külügyi Főiskola  60  60
OTSB Testnevelési Főiskola   120  90
 Mindösszesen: 8 677 6 700

II. számú melléklet az 528/7. számú előterjesztésben.
I. éves középiskolai tanulók létszámterve a nappali tagozaton

  Mennyiségi egység: fő
   1954. évi terv
Minisztérium Középiskola megnevezése eredeti módosított
 tervszám
Kohó- és Gépipari Ipari technikumok 3 300  2 570x
Nehézipari Ipari technikumok 1 000  1 035
Könnyűipari Ipari technikumok  540  312
Élelmiszeripari Ipari technikumok  400  360
Építésügyi Ipari technikumok  800  724
Begyűjtési Ipari technikum  40 –
Munkaerő-tartalékok Hivatala Ipari technikum  90  90
MÁV Ipari technikumok  380  380
Közlekedési Ipari technikumok  620  250
 Közgazdasági technikumok  200 –
Posta Ipari technikumok  120  190
 Közgazdasági technikumok  120 –
Bel- és Külker. Közétkeztetési technikumok  150  120
 Közgazdasági technikumok  1 000  750
Földművelésügyi Mezőgazdasági technikumok  3 870  3 190
Pénzügyi Közgazdasági technikumok  400  400
Központi Statisztikai Hivatal Közgazdasági technikumok  250  250
SZÖVOSZ Közgazdasági technikumok  –  240
Népművelési Népművelési középiskolák  620  486
Egészségügyi Orvossegédképző iskola  120  100
Oktatásügyi Általános gimnáziumok 20 800 23 000
 Tanítóképzők  2 100  650
 Óvónőképzők  400  400
 Közgazdasági technikumok  2 680  2 680
 Mindösszesen: 40 000 38 177

(Meg jegyzés: x A Kohó- és Gépipari Minisztérium 1954. június 8-án kelt véleményében 
– az előzetes tárgyalások megállapodásától eltérően – 2000 főt javasol.  
Időközben a KGM az Oktatásügyi Minisztérium és a saját technikumai felé 2570-es 
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elsőéves keretszámot bontott le. Majd ezt is módosítva június 14-én technikumai 
felé 2637-es számot adott le, hogy a felvételeket ennek alapján hajtsák végre. Fentiek 
figyelembevételével a javasolt 2570-es számot kérjük jóváhagyni.)

MNL OL XIX-A-83-a-528 278–279.

3/b

Titkos!
A Határozatok Tára nem közli.

Készült: 76 példányban.65

I. számú melléklettel:
Hegyi Gyula elvtárs,

II. számú melléklettel:
Kossa István elvtárs,
Dégen Imre elvtárs.

A Magyar Népköztársaság Minisztertanácsának
528/7/1954. sz[ámú]

határozata
Az 1954. évi beiskolázási tervszámok módosításáról

1 .) A Minisztertanács az 1954/55. tanévre jóváhagyott I. éves egyetemi és főiskolai 
hallgatók, illetőleg a középiskolai I. éves tanulók tervszámait a nappali tagozatokon 
az I. és II. sz. mellékletekben foglalt részletszám szerint módosítja. Attól függően, 
hogy az egyes szakközépiskolák felett felügyeletet gyakorló minisztériumok a 
létszámcsökkentés és a technikusi szakok összevonása következtében mennyi 
tantermet tudnak átadni az Oktatásügyi Minisztériumnak, az általános gimnáziumok 
23 000 fős tervszámát – az átadott tantermek arányában – legfeljebb 1823 fővel 
emelni lehet. (II. sz. melléklet.)

2 .) A szakközépiskolák felett felügyeletet gyakorló minisztériumok az egyes 
technikumi szakok összevonásának, valamint az 1954. évi beiskolázási tervszámok 
csökkentésének arányában, tantermeket szabadítanak fel és adjanak át az 
Oktatásügyi Minisztérium részére az általános gimnáziumok férőhelyeinek 

65 Kapják: teljes melléklettel a Minisztertanács tagjai, továbbá Matolcsi János elvtárs, Csergő János 
elvtárs, Friss István elvtárs, Keleti Ferenc elvtárs, Horváth Márton elvtárs, Czakó Kálmán elvtárs, Házi 
Árpád elvtárs, Péter György elvtárs, Szász Márton elvtárs, Csonka Tibor elvtárs, Rusznyák István 
elvtárs, Vas Zoltán elvtárs, Gergely Miklós elvtárs, Kéri József elvtárs, Papp István elvtárs, Pogácsás 
György elvtárs, Rigler György elvtárs, Ettig László elvtárs.

34/M/3/b



892

34 19 5 4 .  J ú L I u S  2 .  –  M E L L É K L ET

növelése céljából. Ennek megvalósítására az oktatásügyi miniszter – az illetékes 
miniszterek bevonásával – adjon ki részletes végrehajtási utasítást.

Felelős: oktatásügyi miniszter és 
az érintett szakminiszterek.
Határidő: A végrehajtási utasítás 
kiadására:1954. július 15.

3 .) Az oktatásügyi miniszter augusztus 15-ig tegyen jelentést a Minisztertanácsnak, 
hogy az általános gimnáziumokba felveendő tanulók számát az átvett helyiségek 
alapján hány fővel emelte.

Budapest, 1954. július 2.

Gerő Ernő s. k.
a Minisztertanács első

elnökhelyettese

MNL OL XIX-A-83-a-528 280-284.


